
Bundel - PS-vergadering van 2 oktober 2023

Agenda bijlagen
Besluitenlijst PS 02-10-2023 -vastgesteld-
Notulen PS 02-10-2023 -vastgesteld-
Agenda PS 02-10-2023
Spreektijden PS 02-10-2023
Plattegrond Statenzaal

1 Opening en mededelingen.
2 Vaststelling agenda en regeling van werkzaamheden. 

M113-2023 AANGENOMEN JA21 e.a. PS trekt een grens - Stop met houtige biomassa
M112-2023 VERWORPEN PvdD SP 50PLUS Geluidswal A1 Naarderbos zonder boomkap

2.a Beëdiging en installatie Statenlid fractie D66.
2.b Beëdiging en installatie duo-commissielid fractie D66.
2.c Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten).

Het Statenlid dat een verzoek tot het houden van een actualiteit wil doen, dient dit verzoek in bij de 
griffie, uiterlijk op vrijdag voorafgaand aan de vergadering om 12.00 uur.

2023-10-02 Actualiteit PvdD-GL-PvdA-D66-JA21-SP-CU-50PLUS-CDA naar aanleiding van 
RIVM rapport Tata Steel
M119-2023 AANGENOMEN PvdA e.a. Landelijke politiek maak ter bescherming van onze 
inwoners betere wet en regelgeving voor industrie
M126-2023 AANGENOMEN BBB VVD Planning sluiting Kooksgasfabriek2 per 2029
M114-2023 VERWORPEN PvdD e.a. Onafhankelijk toezicht Tata Steel
M115-2023 VERWORPEN PvdD 50PLUS Excuses aan omwonenden van Tata Steel
M116-2023 VERWORPEN PvdD e.a. Onderzoek of Tata aan de emissie en immissiegrenswaarden 
voor ZZS uit omgevingswet voldoet
M117-2023 VERWORPEN PvdD e.a. Onderzoek parallellen met uitspraak Chemours
M118-2023 VERWORPEN PvdD e.a. Maximale juridische ruimte pakken om gezondheid te 
beschermen
M120-2023 VERWORPEN JA21 e.a. Ruimte in Europese regelgeving benutten om gezondheid te 
borgen
M121-2023 VERWORPEN JA21 e.a. Overzicht gezondheidsonderzoeken Tata Steel -
M122-2023 VERWORPEN JA21 PvdD Maximaal aanscherpen vergunningen Tata Steel
M123-2023 VERWORPEN JA21 e.a. Toepassing voorzorgsbeginsel
M124-2023 VERWORPEN SP Provincie onwrikbaar pleitbezorger schoon werk en schone 
omgeving
M125-2023 VERWORPEN Volt PvdD Plan voor werknemers Tata Steel
M127-2023 VERWORPEN PvdD Vernieuwende juridische denkwijze voor gezondheid 
omwonenden Tata Steel

3 Lijst geheimhouding PS. 
2023-10-02 Lijst geheime stukken PS

4 Vaststelling notulen en besluitenlijst van de Statenvergaderingen van 10, 17 juli en 11 september 
2023.

2023-07-10 en 07-17 PS besluitenlijst -vastgesteld-
2023-07-10 Notulen PS -vastgesteld-
2023-07-17 Notulen PS-uitloop -vastgesteld-
2023-09-11 Besluitenlijst PS installaties -vastgesteld-
2023-09-11 Notulen PS -vastgesteld-

5 Vaststelling Strategische Statenagenda. 
De Strategische Statenagenda is nog niet beschikbaar. Dit punt wordt uitgesteld.

6 Vaststelling lijst ingekomen stukken.
2023-10-02-Lijst Ingekomen stukken juli 2023
2023-10-02 Lijst Ingekomen stukken augustus 2023
2023-10-02 Lijst Ingekomen 1 tm 20 september 2023

7 Vaststelling voortgangslijst van moties.
2023-10-02 lijst moties memo PS 
2023-10-02 Lijst moties PS



8 Voorlopig aangemerkt als hamerstuk.
Indien de commissie of het presidium besluit dat het een hamerstuk is, dan wordt het punt bij de 
hamerstukken gevoegd.

8.a Aanwijzing E.A.S. Rommel als lid van Algemeen Bestuur recreatieschappen en Plassenschap 
Loosdrecht (VD-51).

Brief aan PS over aanwijzing E.A.S. Rommel als lid van AB recreatieschappen en Plassenschap 
Loosdrecht
2023-10-02 Voordracht 51 Aanwijzing E.A.S. Rommel lid AB receatieschappen-Plassenschap 
Loosdrecht

8.b Vergaderschema Provinciale Staten en Statencommissies 2024 (VD-50).
Concept-Jaarkalender Provinciale Staten 2024 -gewijzigd na presidium 25-9-
2023-10-02 Voordracht 50 Vergaderschema PS en Statencommissies 2024 -gewijzigd na 
presidium 25-09-2023
PenC-cyclus behandeldata 2024 - gecorrigeerd

8.c Plassenschap Loosdrecht e.o. ontwerpjaarrekening 2022 en ontwerpbegroting 2024 (VD-48).
Dossier 13037 voorblad
Aanbiedingsbrief ontwerp jaarrekening 2022 def1306
Jaarrekening 2022 LSD concept
Bestuursvoorstel ontwerp jaarrekening 2022def1205
Aanbiedingsbrief ontwerpbegroting 2024 aan de deelnemers def1306
Begroting 2024 concept 12 mei 2023
Bestuursvoorstel ontwerpbegroting Plassenschap 2024
Brief aan PS over Plassenschap Loosdrecht e.o. ontwerpjaarrekening 2022 en ontwerpbegroting 
2024
2023-10-02 Voordracht 48 Plassenschap Loosdrecht e.o. ontw.jaarrekening 2022 en ontwerp 
begroting 2024
Bijlage Voordracht Plassenschap Loosdrecht e.o. ontwerpjaarrekening 2022 en ontwerp begroting
2024
Advies cie Bestuur Plassenschap Loosdrecht e.o. ontwerpjaarrekening 2022 en ontwerp begroting
2024

9 Tweede begrotingswijziging 2023 (VD-47).
Dossier 13045 voorblad
Brief aan PS over tweede begrotingswijziging 2023
Tweede begrotingswijziging 2023
2023-10-02 Voordracht 47 Tweede begrotingswijziging 2023
Uittreksel-advies cie Landelijk Gebied Tweede begrotingswijziging 2023
Uittreksel-advies cie Ruimte Tweede begrotingswijziging 2023
Uittreksel-advies cie Bestuur Tweede begrotingswijziging PNH 2023
Uittreksel-advies cie Leefomgeving Tweede begrotingswijziging 2023
Beantwoording openstaande vraag commissie Ruimte 11-9-2023
M128-2023 VERWORPEN PvdD Financiering preventieve maatregelen flora en fauna

10 Eindrapport Circulaire Economie NH Randstedelijke Rekenkamer (VD-49).
Brief Eindrapport Circulaire economie
RRK 2022-11-08-brief-PS-NH-aanpassing-onderzoek-Circulaire-economie-
Eindrapport Circulaire Economie NH Randstedelijke Rekenkamer
5-minutenversie Circulaire economie Noord-Holland
2023-10-02 Voordracht 49 Rapport Randstedelijke Rekenkamer Circulaire Economie
M129-2023 AANGENOMEN ChristenUnie e.a. Afbouw lineaire economie onderdeel economisch 
beleid
M130-2023 AANGENOMEN ChristenUnie Staten betrekken bij keuzes actualisaties economisch 
beleid
M131-2023 AANGENOMEN GroenLinks e.a. Sociaal fundament
M132-2023 AANGENOMEN PvdD ChristenUnie Vooruitkijken
M133-2023 AANGENOMEN PvdD Circulair Laat maar zien
M134-2023 VERWORPEN FvD Pas op de plaats wat betreft transitie naar een circulaire
M135-2023 AANGEHOUDEN Volt e.a. Koploper in circulair inkopen

Het Statenlid dat tijdens het vragenuur mondelinge vragen wil stellen, dient deze vragen in bij de 
griffie, uiterlijk op vrijdag voorafgaand aan de vergadering om 12.00 uur.

Mondelinge vragen CDA Stikstof voor Schiphol en stikstof voor Pas-melders



Aanvullende mondelinge vragen GroenLinks Natuurvergunning Schiphol
Aanvullende mondelinge vragen ChristenUnie Intrekken natuurvergunningen agrariërs tbv 
Schiphol

12 Indien aan de orde: advies GS op motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag.
13 Gebundelde stemming van alle motie(s) amendement(en) en voordrachten.
14 Sluiting.
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Besluitenlijst PS -vastgesteld- 
     

Datum vergadering : 2 oktober 2023 

Voorzitter : dhr. A.Th.H. van Dijk 

Vicevoorzitter : dhr. J.P. Hollebeek 

Griffier : mw. K. Bolt 

Vergaderstukken : online beschikbaar PS 02-10-2023 

 

 

1. Opening en mededelingen. 

Afwezig zijn dhr. Dessing (FvD) en dhr. Dijkman (VVD). 

 

  

2.       Vaststelling agenda en regeling werkzaamheden.  

• Met betrekking tot het aanwijzen van een gedeputeerde in een functie bij Hamerstuk 

punt 8a, stemt PS bij acclamatie. Besluitvorming volgt bij Hamerstukken. 

• PS heeft ingestemd met het behandelen van en ingediende actualiteit door fracties PvdD, 

GroenLinks, PvdA, D66, JA21, SP, ChristenUnie, 50PLUS en CDA naar aanleiding van het 

RIVM-rapport Tata Steel. De actualiteit wordt behandeld bij agendapunt 2c. 

• Er zijn 3-sets mondelinge vragen ingediend voor het Vragenuur door: 

- fractie CDA inzake “Stikstof voor Schiphol en stikstof voor Pas-melders”; 

- fractie GroenLinks inzake “Natuurvergunning Schiphol”; 

- fractie ChristenUnie inzake “Intrekken natuurvergunningen agrariërs t.b.v. Schiphol. 

• Er zijn 2 moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend: 

- M112-2023 door fracties PvdD, SP en 50PLUS inzake “Geluidswal A1 Naarderbos 

zonder bomenkap”; 

- M113-2023 door fractie JA21 inzake “Provinciale Staten trekt een grens: Stop met 

houtige biomassa!”. 

De stemming over deze moties is uitgewerkt bij punt 13. 

 

De agenda wordt vastgesteld. 

 

 
2a. Beëdiging en installatie Statenlid fractie D66. 

Mw. Jansen (D66) wordt voorgedragen en benoemd tot Statenlid van de Provincie Noord-

Holland. Zij heeft in handen van de voorzitter de verklaring en belofte afgelegd. 

 

 
2b. Beëdiging en installatie duo-commissielid fractie D66. 

Dhr. Van der Heijden (D66) wordt voorgedragen en benoemd tot duo-commissielid van de 

Provincie Noord-Holland. Hij heeft in handen van de voorzitter de verklaring en belofte 

afgelegd. 

 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Index/11890272-794b-4014-aeca-1fcb812adf75
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2c. Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming PS).  

Totaal aanwezig bij stemming: 52 leden. 

Dhr. Dessing (FvD) en dhr. Dijkman (VVD) zijn afwezig. 

Dhr. Kanik (D66) onthoudt zich bij alle moties van stemming. EK:akkoord 

 

De door fracties PvdD, GroenLinks, PvdA, D66, JA21, SP, ChristenUnie, 50PLUS en CDA 

ingediende actualiteit naar aanleiding van het RIVM-rapport Tata Steel is behandeld.  

Het ordevoorstel van fractie JA21 om 1 minuut spreektijd voor alle fracties bij te tellen, is 

verworpen met 15 stemmen voor en 38 tegen. 

Het ordevoorstel van fractie VVD om nog 1 interruptie toe te staan voor alle fracties indien 

de spreektijd op is, is aangenomen met 50 stemmen voor en 3 tegen.  

 

Er zijn 14 moties ingediend, waarvan er 12 zijn verworpen en 2 zijn aangenomen: 

 

• M119-2023 door fracties PvdA, GroenLinks, PvdD, ChristenUnie, VVD, Volt, SP, BBB en 

PVV inzake “Landelijke politiek, maak ter bescherming van onze inwoners betere wet- 

en regelgeving voor de industrie” is aangenomen.  

Voor 49 en tegen 3 stemmen. Tegen stemmen de fracties FvD en 50PLUS. 

Dictum: 

PS roept alle Tweede Kamerleden en het kabinet op: 

 om gezondheid op de eerste plaats te zetten, door zo snel en ambitieus mogelijk aan de 

slag te gaan met strengere milieunormen en meer instrumentarium, zodat de provincie 

haar inwoners beter kan beschermen tegen de negatieve gezondheidseffecten van Tata 

Steel en andere industrie; 

en verzoekt Gedeputeerde Staten om: 

 deze motie te verspreiden onder de relevante Kamerleden en kabinetsleden. 

- Fractie JA21 wenst aantekening voor motie 119 te stemmen; vindt wel dat er 

eigenlijk meer gekeken moet worden naar wat PS in eigen huis kan doen in 

plaats van steeds maar oproepen te delen naar het Rijk. 

- Fractie SP wenst aantekening voor motie 119 te stemmen; vindt wel dat de 

werknemers ook meegenomen hadden moeten worden, maar vindt het 

desondanks een goede motie. 

- Fractie PvdD wenst aantekening voor motie 119 te stemmen; sluit zich aan 

bij JA21en vindt het super jammer dat de Staten zelf hier niet het initiatief 

in nemen om zelf iets te doen. 

 

• M126-2023 door fracties BBB en VVD inzake “Planning sluiting Kooksgasfabriek 2 per 

2029” is aangenomen. 

Voor 45 en tegen 7 stemmen. Tegen stemmen de fracties PVV, FvD, 50PLUS en 1 lid van 

GroenLinks stemt tegen (Statenlid Van Wijnen). 

Dictum: 

PS verzoekt het college van Gedeputeerde Staten: 

 genoemd stappenplan te actualiseren en te concretiseren; 

 Tata nadrukkelijker op haar verantwoordelijkheid te wijzen om zich strikter te houden 

aan de gemaakte afspraken om te komen tot sluiting van de kooksgasfabriek 2 voor 

eind 2029; 

 PS hierover voor het eind van 2023 te informeren. 
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- Fractie JA21 wenst aantekening voor motie 126 te stemmen; maar vindt het 

wel een bühnemotie omdat er een sluitingsdatum in de motie staat zonder 

verder iets te doen om het ook daadwerkelijk waar te kunnen maken; vindt 

dat eigenlijk nergens op slaan. 

- Fractie PvdD wenst aantekening voor motie 126 te stemmen; vindt het 

onverantwoord om een giffabriek die al twintig jaar over datum is, nog 

langer dan 2025 open te houden, maar met de melding in het dictum dat 

het vóór 2029 dicht moet stemt de fractie voor. 

- Fractie ChristenUnie wenst aantekening voor motie 126 te stemmen en 

sluit zich aan bij beide voorgaande stemverklaringen. 

• M114-2023 door fracties PvdD, SP, Volt, 50PLUS, ChristenUnie, FvD en JA21 inzake 

“Onafhankelijk toezicht Tata Steel” is verworpen. Voor 19 en tegen 33 stemmen. Voor 

stemmen de fracties PvdD, JA21, PVV, Volt, FvD, SP, 50PLUS, ChristenUnie en 1 lid van 

BBB stemt voor (dhr. Becker). 

 

• M115-2023 door fracties PvdD en 50PLUS inzake “Excuses aan omwonenden van Tata 

Steel” is verworpen. Voor 7 en tegen 45 stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD, 

50PLUS en 1 lid van BBB stemt voor (dhr. Becker). 

- Fractie Volt wenst aantekening tegen motie 115 te stemmen, met name 

omdat de problemen nog niet zijn opgelost; vindt dat excuses pas gemaakt 

kunnen worden als je er echt spijt van hebt. 

- Fractie ChristenUnie wenst aantekening tegen motie 115 te stemmen; sluit 

zich grotendeels aan en vindt het nu nog te vroeg om excuses aan te 

bieden nu de problemen nog niet zijn opgelost. 

- Fractie D66 wenst aantekening tegen motie 115 te stemmen; kan zich ook 

goed vinden in de uitleg van de gedeputeerde. 

- Fractie SP wenst aantekening tegen motie 115 te stemmen om 

eerdergenoemde redenen van de andere fracties en geeft voorts aan dat 

het eerste wat in de fractie opkwam toen de motie langskwam: “ja, en 

dan?”. 

 

• M116-2023 door fracties PvdD, SP, 50PLUS, D66 en JA21 inzake “Onderzoek of Tata 

Steel aan de emissie- en immissiegrenswaarden voor ZZS uit de Omgevingswet voldoet” 

is verworpen. Voor 16 en tegen 36 stemmen. Voor stemmen de fracties D66, PvdD, 

JA21, Volt, SP en 50PLUS. 

 

• M117-2023 door fracties PvdD, SP, Volt en 50PLUS inzake “Onderzoek parallellen met 

uitspraak Chemours” is verworpen. Voor 14 en tegen 38 stemmen. Voor stemmen de 

fracties PvdD, JA21, Volt, SP, 50PLUS en ChristenUnie. 

 

• M118-2023 door fracties PvdD, SP, 50PLUS en ChristenUnie inzake “Maximale juridische 

ruimte pakken om gezondheid te beschermen” is verworpen. Voor 15 en tegen 37 

stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD, JA21, Volt, SP, 50PLUS, ChristenUnie en 1 lid 

van D66 stemt voor (mw. Berkvens). 
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• M120-2023 door fracties JA21, PvdD en ChristenUnie inzake “Ruimte in Europese 

regelgeving benutten om de gezondheid te borgen” is verworpen. Voor 12 en tegen 40 

stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD, JA21, Volt, SP en ChristenUnie. 

 

• M121-2023 door fracties JA21, PvdD en ChristenUnie inzake “Overzicht 

gezondheidsonderzoeken Tata Steel” is verworpen. Voor 13 en tegen 39 stemmen. Voor 

stemmen de fracties PvdD, JA21, PVV, Volt en ChristenUnie. 

- Fractie SP wenst aantekening tegen motie 121 te stemmen, omdat de 

fractie het werk zoeken vindt; er is al veel bekend en de fractie kijkt liever 

vooruit dan alleen maar achteruitkijken. 

 

• M122-2023 door fracties JA21 en PvdD inzake “Maximaal aanscherpen vergunningen 

Tata Steel” is verworpen. Voor 15 en tegen 37 stemmen. Voor stemmen de fracties D66, 

PvdD, JA21, PVV en Volt. 

 

• M123-2023 door fracties JA21, PvdD en ChristenUnie inzake “Toepassing 

voorzorgsbeginsel” is verworpen. Voor 12 en tegen 40 stemmen. Voor stemmen de 

fracties PvdD, JA21, Volt, SP en ChristenUnie. 

 

• M124-2023 door fractie SP inzake “Provincie onwrikbaar pleitbezorger schoon werk en 

schone omgeving” is verworpen. Voor 8 en tegen 44 stemmen. Voor stemmen de 

fracties PvdD, Volt en SP. 

 

• M125-2023 door fracties Volt en PvdD inzake Plan voor werknemers Tata Steel” is 

verworpen. Voor 6 en tegen 46 stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD en Volt. 

 

• M127-2023 door fractie PvdD inzake “Vernieuwende juridische denkwijze voor 

gezondheid van omwonenden Tata Steel” is verworpen. Voor 5 en tegen 47 stemmen. 

Voor stemmen de fracties PvdD en ChristenUnie. 

- Fractie SP wenst aantekening tegen motie 127 te stemmen; heeft erg veel 

moeite om meteen een naam te noemen en volgens de fractie gaat dit 

volgens aanbestedingsregels omdat het vermoedelijk niet voor minder dan 

tienduizend euro gaat gebeuren. 

 

3. Lijst geheimhouding PS. 

De lijst wordt voor kennisgeving aangenomen. 

 

 

4. Vaststelling notulen en besluitenlijsten van de Statenvergaderingen van 10 juli, 17 juli 

en 11 september 2023. 

De notulen en de besluitenlijsten van de Statenvergaderingen van 10 juli, 17 juli en  

11 september 2023 zijn ongewijzigd vastgesteld.  

 

 

5.  Vaststelling Strategische Statenagenda. 

De behandeling van de strategische Statenagenda wordt uitgesteld tot circa januari 2024. 
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6.  Vaststelling lijst ingekomen stukken. 

De lijst ingekomen stukken wordt vastgesteld.  

 

 

7.  Voortgangslijst van moties.  

De lijst moties wordt vastgesteld.  

 

 

8. Hamerstukken. 

 

8a. Aanwijzing E.A.S. Rommel als lid van Algemeen Bestuur recreatieschappen en 

Plassenschap Loosdrecht. 

Voordracht 51-2023 

 

8b. Vergaderschema Provinciale Staten en Statencommissies 2024. 

Voordracht 50-2023 

 

8c. Plassenschap Loosdrecht e.o. ontwerpjaarrekening 2022 en ontwerpbegroting 

2024. 

Voordracht 48-2023 

 

 

De besluiten behorende bij punten 8a t/m 8c zijn aangenomen en zijn bij de hamerstukken 

van deze vergadering op de website gepubliceerd. 

 

 

9. Tweede begrotingswijziging 2023. 

 Voordracht 47-2023 

Totaal aanwezig bij stemming: 53 leden. 

Dhr. Dessing (FvD) en dhr. Dijkman (VVD) zijn afwezig  

 

Er is 1 motie ingediend en verworpen  

 

• M128-2023 door fractie PvdD inzake “Financiering preventieve maatregelen flora en 

fauna” is verworpen. Voor 10 en tegen 43 stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD, 

JA21, SP en ChristenUnie. 

 

Voordracht 47-2023 “Tweede begrotingswijziging 2023” is aangenomen.  

Voor 50 en tegen 3 stemmen. Tegen stemt de fractie PVV. Het besluit 47-2023 behorende 

bij de voordracht is bij agendapunt 9 van deze vergadering op de website gepubliceerd. 

 

- Fractie PVV wenst aantekening tegen voordracht 47 te stemmen, voornamelijk 

vanwege de reserve mutatie van elf miljoen die wordt toegevoegd aan de reserve 

warmtetransitie. 

 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Index/11890272-794b-4014-aeca-1fcb812adf75
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Document/11890272-794b-4014-aeca-1fcb812adf75?documentId=32544ef3-2fcf-4829-a5a3-1393d414d9e7&agendaItemId=ce6b04aa-4eda-4740-948e-9f7d7f87fac7
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10. Eindrapport Circulaire economie Noord-Holland Randstedelijke Rekenkamer. 

 Voordracht 49-2023 

Totaal aanwezig bij stemming: 53 leden. 

Dhr. Dessing (FvD) en dhr. Dijkman (VVD) zijn afwezig  

 

Er zijn 7 moties ingediend, waarvan er 1 is aangehouden, 1 is verworpen en 5 zijn 

aangenomen: 

 

• M129-2023 door fracties ChristenUnie, PvdD en D66 inzake “Afbouw lineaire 

economie onderdeel economisch beleid” is aangenomen.  

Voor 29 en tegen 24 stemmen. Tegen stemmen de fracties BBB, VVD, JA21, PVV, FvD en 

50PLUS. 

Dictum: 

PS draagt Gedeputeerde Staten op: 

 de afbouw van de lineaire economie expliciet onderdeel te maken van het 

geactualiseerde (circulair) economisch beleid; 

 vooraf inzichtelijk te maken welke middelen de provincie zou kunnen inzetten en 

wat aanvullend nodig is van andere partijen. 

• M130-2023 door fractie ChristenUnie inzake “Staten betrekken bij keuzes 

actualisatie economisch beleid” is aangenomen. 

Voor 47 en tegen 6 stemmen. Tegen stemmen de fracties PVV, FvD en 50PLUS. 

Dictum: 

PS draagt Gedeputeerde Staten op: 

 om ruim voor de vaststelling het nieuwe (circulair) economisch beleid de staten om 

input te vragen op basis van een eerste schets van de het nieuwe beleid ("8O% versie") 

en de beschrijving van een de belangrijke keuzes waar de provincie voor staat. 

 

• M131-2023 door fracties GroenLinks, PvdA, Volt, SP, CDA, PvdD en ChristenUnie inzake 

“Sociaal fundament” is aangenomen. 

Voor 46 en tegen 7 stemmen. Tegen stemmen de fracties JA21, PVV en FvD. 

Dictum: 

PS verzoekt het college: 

 in aanloop naar de herziening van de uitvoeringsagenda economisch beleid en de 

herziening van de actieagenda circulaire economie expliciet te schetsen welke 

mogelijkheden de provincie heeft om ook de koppeling met een stevig sociaal 

fundament in relatie tot arbeid te maken. 

 

• M132-2023 door fracties PvdD en ChristenUnie inzake “Vooruitkijken” is aangenomen. 

Voor 29 en tegen 24 stemmen. Tegen stemmen de fracties BBB, VVD, JA21, PVV, CDA en 

FvD. 

Dictum: 

PS roept Gedeputeerde Staten op: 

 uit te werken hoe de provincie precies de IPO Bouwstenenvisie CE en VTH gaat 

verwerken in eigen beleid en het VTH-instrumentarium gaat inzetten om de transitie 

naar een círculaire economie te versnellen; 

 hierover dit jaar terugkoppeling te geven aan PS. 
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• M133-2023 door fractie PvdD inzake “Circulair, laat maar zien” is aangenomen. 

Voor 27 en tegen 26 stemmen. Tegen stemmen de fracties BBB, VVD, JA21, PVV, CDA, FvD 

en 50PLUS. 

Dictum: 

PS roept Gedeputeerde Staten op: 

 om als voorbeeld en inspiratie een pilotproject in de circulaire en natuurinclusieve 

woningbouw te verkennen waarbij de stromen van energie, materiaal, diensten en 

goederen voor hier en nu, en straks en elders inzichtelijk worden gemaakt; 

 daarover contact op te nemen met relevante partijen (gemeenten e.d.); 

 PS zo snel mogelijk in te lichten over de mogelijkheden van zo’n pilotproject. 

 

• M134-2023 door fractie FvD inzake “Pas op de plaats voor wat betreft transitie naar een 

circulaire economie” is verworpen. Voor 8 en tegen 45 stemmen. Voor stemmen de fracties 

JA21, PVV, FvD en 1 lid van PvdD stemt voor (dhr. Hollebeek). 

 

• M135-2023 door fracties Volt, 50PLUS, ChristenUnie, PvdD en D66 inzake “Koploper in 

circulair inkopen” is aangehouden. 

Voordracht 49-2023 “Eindrapport circulaire economie Noord-Holland Randstedelijke 

Rekenkamer” is aangenomen.  

Voor 46 en tegen 7 stemmen. Tegen stemmen de fracties JA21, PVV en FvD.  

Het besluit 49-2023 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 10 van deze vergadering 

op de website gepubliceerd. 

 

 

11. Vragenuur. 

De mondelinge vragen ingediend door:  

- fractie CDA inzake “Stikstof voor Schiphol en stikstof voor Pas-melders” 

- fractie GroenLinks inzake “Natuurvergunning Schiphol” 

- fractie ChristenUnie inzake “Intrekken natuurvergunningen agrariërs t.b.v. Schiphol” 

zijn gebundeld beantwoord door gedeputeerden Beemsterboer en Kocken. 

 

Het ordevoorstel van fractie GroenLinks om bij het verstrijken van de spreektijd van GS toch 

door te gaan is aangenomen met 47 stemmen voor en 5 tegen. 

Het ordevoorstel van fractie PvdD om in de 2e termijn een aanvullende vraag vanuit PS toe te 

staan is aangenomen met 31 stemmen voor en 21 tegen.  

 

 

12. Advies GS moties Vreemd aan de Orde van de Dag. 

GS heeft advies gegeven op de 2 moties Vreemd aan de Orde van de Dag die bij punt 2 zijn 

ingediend.  

 

 

 

 

 

 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Document/11890272-794b-4014-aeca-1fcb812adf75?documentId=0aeeb0b2-a17b-428c-9b6d-bd107187e69f&agendaItemId=6a4264fe-05fd-4e36-83bb-d5ba89301fc2
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13. Gebundelde stemming van alle moties, amendementen en voordrachten.  

Totaal aanwezig bij stemming: 53 leden. 

Dhr. Dessing (FvD) en dhr. Dijkman (VVD) zijn afwezig   

  

De stemmingen met betrekking tot de punten 9 en 10 zijn uitgewerkt bij de betreffende 

agendapunten. 

 

De stemmingen moties Vreemd aan de Orde van de Dag: 

Er zijn 2 moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend, waarvan er 1 is verworpen en 1 

is aangenomen: 

 

• M113-2023 door fractie JA21 inzake “Provinciale Staten trekt een grens: stop 

houtige biomassa!” is aangenomen.  
Voor 49 en tegen 4 stemmen. Tegen stemt de fractie D66. 

Dictum:  

PS verzoekt Gedeputeerde Staten: 

 onderzoek te doen naar (juridische) mogelijkheden om toekomstige vergunningen 

voor biomassacentrales, gebruikmakend van houtige biomassa en samengesteld 

uit hiervoor gekapte bomen, te verbieden, zoals door het opstellen van een 

'Biomassastrategie' en/of het aanpassen van de omgevingsverordening, en hierover 

te rapporteren aan Provinciale Staten. 

 

- Fractie ChristenUnie wenst aantekening voor motie 113 te stemmen, is  

niet per se tegen biomassa maar leest hierin vooral een oproep om een 

zorgvuldig kader te gaan ontwikkelen en dat vindt de fractie belangrijk.  

- Fractie GroenLinks wenst aantekening voor motie 113 te stemmen, 

ondanks dat de fractie de bejegeningen die dhr. Van den Berg van JA21 

tijdens zijn spreektekst over de inzet van de vorige coalitie op dit punt, 

echt wel verre van zich wil werpen.  

- Fractie PvdA wenst aantekening voor motie 113 te stemmen; en sluit 

zich aan bij de twee voorgaande sprekers. 

- Fractie D66 wenst aantekening tegen motie 113 te stemmen; is er ook 

niet voor om houtige biomassa uit te breiden, maar stemt toch tegen 

om 2 redenen. De fractie geeft als een reden aan dat de huidige 

biomassacentrales, die nu op snoeihout en andere afval draaien geen 

nieuwe vergunning kunnen krijgen als op deze manier doorgegaan zou 

worden. En geeft als andere reden aan dat Vattenfall nog in overleg is 

met de provincie, met de Rijksoverheid en de gemeente om naar een 

andere oplossing te kijken. 

• M112-2023 door fracties PvdD, SP en 50PLUS inzake “Geluidswal A1 Naarderbos zonder 

bomenkap” is verworpen. Voor 16 en tegen 37 stemmen. Voor stemmen de fracties 

PvdD, JA21, PVV, FvD, SP, 50PLUS en ChristenUnie. 
 

14. Sluiting 

De voorzitter sluit de Statenvergadering van 2 oktober 2023. 
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Opening om 13.02 uur. 
 25 
1. Opening en mededelingen.  
 
De VOORZITTER: Ik open de vergadering. Ik verzoek u uw mobiele telefoons op stil te zetten. Ik 
zal het goede voorbeeld geven. Welkom aan de Statenleden en natuurlijk ook aan de leden van 
Gedeputeerde Staten. Ook een hartelijk welkom aan alle belangstellenden die of live of via de 30 
website deze vergadering gaan volgen. En natuurlijk ook de ambtelijke ondersteuning die hier 
aanwezig is.  
 
Misschien voor de mensen die het online volgen, is het misschien goed om te weten dat er op de 
website van de provincie bij vergaderingen Provinciale Staten sinds kort een vergader-ABC te 35 
vinden is en daar kunt u een uitleg vinden. Nee, ik wil het niet zeggen: voor sommige Statenleden 
ook handig. Maar daar kunt u een uitleg vinden over vaktermen en speciale woorden die gebruikt 
worden tijdens de Statenvergaderingen.  
 
Er is bericht van verhindering ontvangen van de heer Dessing van Forum voor Democratie en de 40 
heer Dijkman van de VVD. Daarmee heb ik denk ik de opening gehad. Ik zie verder geen andere 
afwezigen. 
 
2. Vastelling agenda en regeling van werkzaamheden. 
 45 
De VOORZITTER: Dan komen we bij agendapunt 2. Dat is de regeling van de werkzaamheden. 
Daar stellen we de primus vast mocht het tot een hoofdelijke stemming komen. Dat doen we op 
basis van ons Reglement van Orde, artikel 18. De primus is nummer 22. Dat is de heer 
Stulemeijer. Ja, u hoeft nu nog niks te doen, hoor, maar mocht het zo ver komen, dan beginnen 
we bij u. 50 
 
Gaan we naar het vaststellen van de agenda. Op de agenda staat een hamerstuk, 8.a. Dat is een 
voordracht waarbij een gedeputeerde in functie wordt gekozen. Per mail is door de Statengriffie 
gevraagd of u bij acclamatie kan instemmen en daar heeft u positief op gereageerd. Dus daarmee 
is ook 8.a en hamerstuk geworden. Ik neem aan dat u daarmee akkoord kunt gaan. Dank. Dan zal 55 
dat plaatsvinden bij de hamerstukken.  
 
Dan gaan we naar de actualiteit. De fracties van Partij voor de Dieren, GroenLinks, PvdA, D66, 
JA21, SP, ChristenUnie, 50PLUS en CDA hebben een verzoek tot het houden van een actualiteit 
ingediend. Het presidium heeft positief geadviseerd. We hebben aangegeven dat het niet nodig is 60 
daarover te stemmen. Dus ik weet niet of iemand er nog het woord over verlangt? Maar in 
principe hebben we afgesproken dat de actualiteit akkoord is. En daarmee is het verzoek 
aangenomen en die zal behandeld worden bij agendapunt 2.c.  
 
Er zijn drie sets mondelinge vragen ingediend door de fracties CDA, GroenLinks en ChristenUnie 65 
met betrekking tot de natuurvergunning van Schiphol. Die zijn ook gepubliceerd. We zullen eerst 
de drie indieners, want het gaat over één onderwerp, alle vragen laten stellen, zodat daarna in 
één keer ook door GS kan worden beantwoord, maar dat komt later in de vergadering.  
 
Dan gaan we de moties Vreemd aan de Orde van de Dag. Even kijken. 70 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Ja. De heer Van den Berg. 
 75 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Dank u wel, voorzitter. Wij hebben een probleem met de ICT al 
enkele uren. Ik word nu geholpen door een medewerker van Fujitsu. Ik zal toch echt de motie 
Vreemd ondertekend moeten hebben. Dus dan bent u daarvan ook via deze wijze op de hoogte. 
 
De VOORZITTER: Wat ze zullen doen, is dat ik u straks naar voren haal om hem toe te lichten. 80 
Dan dient u hem later bij mij getekend in en dan maakt hij gewoon onderdeel uit van deze 
beraadslagingen. 
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De heer VAN DEN BERG (JA21): Ik heb mijn spreektekst nodig.  
 85 
De VOORZITTER: Maar die heeft u niet digitaal in uw iPad of- 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Dat zou ik nog kunnen doen, maar ik ga het nog een keer 
proberen. 
 90 
De VOORZITTER: Dan begin ik met de motie van de Partij van de Dieren, SP en 50PLUS over de 
geluidswal A1. Mevrouw Haas, u gaat hem toelichten? Ja, mevrouw Haas Partij voor de Dieren 
gaat namens SP en 50PLUS de motie Vreemd aan de Orde van de Dag toelichten. 
 
Mevrouw HAAS (PvdD): Dank u wel, voorzitter. Ook ik heb nog geen printje, dus ik doe het even 95 
van het scherm. Motie Vreemd aan de Orde, geluidswal A1 Naarderbos zonder bomenkap. Bomen 
houden geluid tegen. Bomen slaan CO2 op. Bomen bieden schaduw. Bomen bieden beschutting 
en een leefgebied voor vele dieren. Dassen en roofvogels bijvoorbeeld. Beschermde diersoorten. 
In het Naarderbos langs de A1 ook reeën en otters, die er een natuurlijke corridor in vinden. 
Verbindingen die de provincie met de NNN nog steeds tot stand moet brengen. En wat doet de 100 
gemeente Gooise Meren? Drieduizend bomen kappen voor een betonnen geluidswal. Beton en 
CO2 uitstoten voor de kap en het aanbrengen van een wal met vervuilde grond. 
Natuurvernietiging voor een geluidswal, die alleen maar tot deze ellende leidt, omdat financiering 
alleen haalbaar is door middel van zonnepanelen. En dan heb ik nog niet gesproken over de 
gevolgen voor de unieke Unesco Erfgoedwaarden van Naarden Vesting. Of extra geluidsoverlast 105 
voor een woonwijk aan de overkant. 
 
Twee van de crises waarin we ons momenteel bevinden, komen hier samen. Klimaatcrisis en 
natuurbescherming moeten we in samenhang zien. Vernietiging van natuurwaarden voor 
zonnepanelen doet dat duidelijk niet. Zonnepanelen kunnen een oplossing bieden voor de 110 
energie- en klimaatcrisis zeker, maar niet ten koste van die andere oplossing, te weten natuur en 
biodiversiteit. Natuurwaarden die hier in de randzone van Natura 2000-gebied liggen. De 
provinciale opdracht in het PPLG is juist om deze randzones in stand te houden en de kwaliteit te 
verhogen. Niet om ze te vernietigen. Wellicht is de samenhang van klimaat en natuurbescherming 
voor een gemeente complex. Dus laten we vooral actief in gesprek gaan met gemeenten die een 115 
bijdrage aan alle crises willen leveren. De opgave van deze tijd vergt samenwerking ook tussen 
overheden. Heel fijn dat we dankzij de insprekers en actieve bewoners met brieven op de hoogte 
worden gebracht van dit soort plannen. Dan kunnen wij als provincie in onze taak als 
natuurbeschermer en grondeigenaar in dit geval meedenken. Meedenken vooraf. In een laat 
stadium plannen afschieten, omdat ze niet voldoen aan de randvoorwaarden die de provincie 120 
voor ogen heeft in deze complexiteit, is voor niemand goed. Laten we met onze gedeputeerde op 
zowel natuur als klimaat hier in Noord-Holland vooral laten zien hoe het wel kan. De technische 
innovaties voor zonnepanelen op geluidsschermen stapelen zich op. Net als de 
wetenschappelijke onderzoeken over het belang van gezonde randgebieden rond Natura 2000-
gebied. Net als de ecologische onderzoeken, die bevestigen dat dit gebied een natuurlijke 125 
corridor is. Daarom, deze motie geluidswal A1 Naarderbos zonder bomenkap met het dictum: 
Provinciale Staten vraagt het college van Gedeputeerde Staten om in het vooroverleg van de 
ruimtelijke procedure met de gemeente Gooise Meren de mogelijkheden te verkennen voor het 
realiseren van een zonne-geluidswal langs de A1 bij Naarden binnen de randvoorwaarden van de 
Omgevingsverordening Noord-Holland 2020 en de wet Natuurbescherming, en Provinciale Staten 130 
te informeren voordat een definitief ontwerp wordt ingediend. Dank u wel. 
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 112-2 oktober 2023  
Geluidswal A1 Naarderbos zonder bomenkap 
 135 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• In 2O2O Gedeputeerde Staten een reactie heeft gezonden op het toen voorgelegde 
ontwerp geluidswal langs de A1 Naarderbos en er nog geen vooroverleg in het kader van 
de benodigde ruimtelijke procedure is opgestart tussen provincie en gemeente over een 140 
nieuw ontwerp van de geluidswal; 
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• De gemeente Gooise Meren in de planvorming voor het plaatsen van een geluidswal langs 
de A1 bij Naarden geen ecologische toets gedaan heeft noch op een andere wijze heeft 
vastgesteld of het voorlopig ontwerp van 2023 voldoet aan de provinciale regelgeving 
(OVNH2020) met betrekking tot natuur, de Natura-2000 gebieden er direct aan grenzend 145 
en de voorwaarden van Unesco Werelderfgoed, maar de gemeente wél het voorlopig 
ontwerp en de financiering in de gemeenteraad heeft vastgesteld; 

• Uit ecologisch onderzoek is te concluderen dat beschermde diersoorten in het gebied leven 
of het gebied benutten als laatste aanwezige natuurlijke corridor tussen NNN-gebieden. 

Overwegende dat: 150 
• De beoogde locatie van de zonnegeluidswal ligt in een randzone bij Natura-2000 gebied, 

terwijl deze randzones van belang zijn om de kwaliteit van de Natura-2000 gebieden te 
garanderen en ze bovendien al onder druk staan; 

• De ontwikkeling van een geluidswal of het plaatsen van zonnepanelen geen 
kernkwaliteiten mogen aantasten, terwijl zowel natuurwaarden als erfgoedwaarden 155 
(Unesco) in het geding zijn; 

• Een deel van het plangebied dat gemeente Gooise Meren op het oog heeft voor de 
geluidswal in eigendom is van de provincie Noord-Holland en alleen tot verkoop 
overgegaan kan worden indien er een ruimtelijk aanvaardbaar plan ligt; 

• De gedeputeerde in Commissie Landelijk gebied van 11 september 2023 heeft 160 
aangegeven zelf geen initiatief te nemen om samen met de gemeente Gooise Meren de 
provinciale randvoorwaarden voor een ontwikkeling op de betreffende locatie te 
verkennen. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Om in het vooroverleg van de ruimtelijke procedure met de Gemeente Gooise Meren de 165 

mogelijkheden te verkennen voor het realiseren van een (zonne)geluidswal langs de A1 bij 
Naarden binnen de randvoorwaarden van de Omgevingsverordening Noord-Holland 2020 
en de Wet natuurbescherming en Provinciale Staten daarover te informeren, voordat een 
Definitief Ontwerp wordt ingediend. 

En gaan over tot de orde van de dag. 170 
 
Ondertekening: Ilona Haas (Partij voor de Dieren), Heidi Bouhlel-Lascaris (SP) en Anneke van der 
Helm-Chandansingh (50PLUS). 
 
De VOORZITTER: Ja, dank u wel. U kunt het nog even niet indienen, geloof ik. U heeft hem al 175 
wel? Dank u wel. Hij is ook ondertekend, dus maakt onderdeel uit van onze beraadslagingen.  
 
En ik zag de heer Van den Berg van JA21 heen en weer lopen, handtekeningen ophalen. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Is er nog iemand voor mij, voorzitter? 180 
 
De VOORZITTER: Nee, GroenLinks heeft een motie Vreemd aangekondigd, maar wordt niet 
ingediend. Dus dat betekent, meneer Van den Berg, dat ik u de gelegenheid ga geven om uw 
motie Vreemd met als onderwerp Stop houtige biomassa, in te dienen. Ik had niet op mijn lijstje 
staan of u het ook namens andere partijen doet, maar ik zag u een aantal handtekeningen 185 
ophalen. Dus dat zult u ongetwijfeld bij uw inleiding even aangeven. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, goedemiddag, voorzitter, goedendag, leden van de Staten. 
Wat een bijzondere dag om hier vandaag te staan. We hebben het vandaag over het onderwerp 
biomassa. Biomassa is een onderwerp dat we al vier jaar in deze Staten bespreken. Het is een van 190 
de voordelen voor onze inwoners als je een tweede periode mag dienen. Want in de vorige 
periode, 2019 tot 2023, was er weinig draagvlak voor de vele moties die wij hebben ingediend op 
dit onderwerp. Ergens wel begrijpelijk natuurlijk. Er was een coalitieakkoord en er waren al 
afspraken gemaakt voordat het coalitieakkoord tot stand kwam in de periode daarvoor: 2015 tot 
2019. Ja, en voorzitter, vandaag is dan eindelijk de dag aangebroken dat we voldoende steun 195 
gevonden lijken te hebben om een einde te maken aan toekomstige biomassacentrales. Een 
keiharde overwinning voor het gezonde verstand. JA21 is hier ontzettend trots op. En ik 
persoonlijk ook.  
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Ik wil dan toch iets gezegd hebben over het waarom dat wij het zo mooi vinden als vandaag deze 200 
motie het wel zo halen. En dat is niet gewoon zomaar van nou, hoera, onze motie heeft het 
gehaald. Het heeft denk ik ook te maken, voorzitter, met dat dingen kunnen veranderen. En dat 
heeft waarde. Meningen en beleid kunnen dus veranderen. Je kan jarenlang met mensen te 
maken hebben in deze Staten die het een of het ander vinden. En daarom is het ook goed, 
voorzitter, en ik spreek dus niet per se in mijn eigen belang – zeg met een kleine glimlach – maar 205 
dat de Staten er af en toe een frisse wind doorheen krijgen. Even de bezem erdoor. Of dat 
mensen hun ego klein genoeg kunnen maken om te zeggen: nou, ik verander van inzicht. Of 
beter gezegd: bij nader inzien. Ik denk dat het goed is als we dat allemaal eens een keer ervaren, 
voorzitter.  
 210 
Een kleine anekdote. Ik heb het zelf ook gehad. De mensen die mij kennen, weten van de hoed en 
de rand, maar er was een dag dat ik geloofde in de idealen van partijen aan de linkerkant. Hoewel 
ik dat geloofde, kwam ik bij nader inzien tot een ander inzicht. Overigens, net als bij mijn geloof, 
het krijgen van kinderen, trouwen. Nou ja, het kan verkeren. Bij nader inzien kom je tot andere 
conclusies. En zo hoop ik dat vandaag te mogen meemaken met andere collega's. Bij nader inzien 215 
een overwinning voor het gezonde verstand. Ik dank u wel.  
 
En ik sluit af met het dictum van de motie. Wij verzoeken Gedeputeerde Staten onderzoek te 
doen naar juridische mogelijkheden om toekomstige vergunningen voor biomassacentrales, 
gebruikmakend van houtige biomassa en samengesteld uit hiervoor gekapte bomen, te 220 
verbieden, zoals door het opstellen van een biomassastrategie en/of het aanpassen van de 
Omgevingsverordening, en hierover te rapporteren aan Provinciale Staten. Deze motie is mede 
ingediend, waarvoor dank, door de BoerBurgerBeweging, de VVD, het CDA, de Partij voor de 
Vrijheid, de Partij voor de Dieren en Forum voor Democratie. Hartelijk dank daarvoor.  
 225 
Dan heb ik hier de getekende motie. Dat is het belletje voor het indienen. 
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 113-2 oktober 2023  
Provinciale Staten trekt een grens: stop met houtige biomassa 
 230 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• Een deel van de energie in Noord-Holland wordt opgewekt door biomassacentrales; 
• Er bij de verbranding van hout allerlei stoffen, zoals fijnstof en zwavel, wijkomen; 
• Biomassa wordt gekwalificeerd als hernieuwbare energie; 235 
• De Raad van State de vergunningsaanvraag voor de biomassacentrale van Vattenfall in 

Diemen heeft vernietigd wegens onvoldoende duidelijkheid over de herkomst van het 
hout; 

• Vattenfall de ontwikkeling van de biomassacentrale in Diemen heeft gepauzeerd en nu de 
versnelde ontwikkeling van alternatieve warmtebronnen overweegt. 240 

Overwegende dat: 
• Deze motie voortvloeit uit de discussie in de commissie Leefomgeving van donderdag 21 

september 2023; 
• Het gebruik van houtige biomassa in biomassacentrales tot een verslechtering leidt van 

de luchtkwaliteit in de omgeving; 245 
• Het niet circulair is om hout, dat voor andere, hoogwaardigere doeleinden gebruikt kan 

worden, te verbranden in een biomassacentrale; 
• Het kappen en stoken van bomen niet als een duurzame oplossing gezien kan worden en 

het terug planten van bomen niet volledig compenseert. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 250 

• Onderzoek te doen naar (juridische) mogelijkheden om toekomstige vergunningen voor 
biomassacentrales, gebruikmakend van houtige biomassa en samengesteld uit hiervoor 
gekapte bomen, te verbieden, zoals door het opstellen van een 'Biomassastrategie' en/of 
het aanpassen van de omgevingsverordening, en hierover te rapporteren aan Provinciale 
Staten. 255 

En gaan over tot de orde van de dag. 
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Ondertekening: Daniël van den Berg (JA21), Pieter Teeuwen (BBB), Bas de Wit (VVD), Dennis 
Heijnen (CDA), Ronald van Tiggelen (PVV), Ines Kostić (Partij voor de Dieren) en Ralph Dekker 
(Forum voor Democratie).  260 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Hij is getekend en hiermee maakt hij onderdeel uit van onze 
beraadslagingen. O ja, de handtekeningen staan achterop. Dank je wel. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Dan heeft u nog deze versie nodig? De ongetekende. Die niet? 265 
Nee. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Goed. Ik kijk even of er nog meer partijen zijn die wellicht nog een motie 
Vreemd willen indienen. Zo niet, dan zal aan het eind van de vergadering, vlak voor de stemming, 
het college haar advies over de moties uitbrengen. 270 
 
2.a Beëdiging en installatie Statenlid fractie D66. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we verder met agendapunt 2.a en dat is de installatie en beëdiging 
van het Statenlid van de fractie van D66. Ik heb conform ons reglement een Commissie van 275 
Onderzoek en Geloofsbrieven benoemd met daarin mevrouw De Sain van de BBB, de heer Terwal 
van de VVD en de heer Deen van de PVV, met de heer Terwal als voorzitter. Ik nodig graag de 
voorzitter nu uit en ik geef hem het woord om ons kon te doen van het besluit van de Commissie 
van Onderzoek. 
 280 
De heer TERWAL (VVD): Ja, voorzitter, dank. Voorzitter, ter voldoening aan uw opdracht hebben 
wij onderzocht de geloofsbrieven en de daarbij behorende bescheiden die het benoemd verklaard 
lid mevrouw Jansen aan uw vergadering heeft toegezonden. Dat onderzoek heeft aangetoond dat 
blijkens het in gevolge artikel W7, tweede lid Kieswet, aan PS toegezonden afschriften van de 
besluiten van de voorzitter van het Centraal Stembureau voor de verkiezing van leden van 285 
Provinciale Staten van Noord-Holland van 2 oktober 2023 tot lid van Provinciale Staten benoemd 
is verklaard mevrouw K.M.A. Jansen, fractie D66. Wij stellen u dan ook voor mevrouw Jansen als 
lid van Provinciale Staten van Noord-Holland toe te laten. Verder heeft de commissie 
kennisgenomen van de nevenfuncties van de kandidaat. De combinatie van het 
Statenlidmaatschap met een nevenfunctie is altijd een punt van aandacht. Het is de 290 
verantwoordelijkheid van het Statenlid zelf om de integriteit te bewaken. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De commissie adviseert dus Provinciale Staten mevrouw Jansen toe 
te laat als lid van uw Staten. Verlangt iemand daarover het woord? Zo niet, dan is unaniem 
besloten mevrouw Jansen als lid van Provinciale Staten toe te laten. Dan ontbind ik de Commissie 295 
van Onderzoek voor de Geloofsbrieven en ik dank natuurlijk de leden voor hun verrichte 
werkzaamheden. Dan gaan we nu over tot het beëdigen van mevrouw Jansen.  
 
Mevrouw Strens van D66 heeft mij verzocht haar ontslag te verlenen op grond van de Kieswet. Ik 
heb dat natuurlijk verleend. We hebben ook al van haar afscheid genomen in de vergadering voor 300 
het reces. Ze zal nu worden opgevolgd door mevrouw Jansen van de fractie D66. En haar 
installatie is nu aan het orde. Ik verzoek mevrouw Jansen in het midden van de zaal te komen 
staan en ik verzoek u allen te gaan staan.  
 
Mevrouw Jansen, ik ga u thans in de gelegenheid stellen om de verklaring en belofte in mijn 305 
handen af te leggen en ik verzoek u straks, als ik uw naam uitspreek, met de woorden “dat 
verklaar en beloof ik” de eed af te leggen, maar ik ga nu eerst de formule van de verklaring en de 
belofte voorlezen.  
 
Ik verklaar dat ik om tot lid van Provinciale Staten benoemd te worden, rechtstreeks noch 310 
middellijk onder welke naam of welk voorwendsel ook, enige gift of gunst heb gegeven of 
beloofd. Ik verklaar en beloof dat ik, om iets in dit ambt te doen of te laten, rechtstreeks noch 
middellijk enig geschenk of enige belofte heb aangenomen of zal aannemen. Ik beloof dat ik 
getrouw zal zijn aan de Grondwet, dat ik de wetten zal nakomen en dat ik mijn plichten als lid 
van Provinciale Staten naar eer en geweten zal vervullen. Mevrouw Jansen. 315 
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Mevrouw JANSEN (D66): Dat verklaar en beloof ik. 
 
De VOORZITTER: Dan wens ik u alle geluk met uw lidmaatschap. Ik ga u nu alvast persoonlijk 
feliciteren. U krijgt ook een prachtige bos bloemen. Ik wil even wachten met schorsen, want ik ga 320 
hierna nog een duo-commissielid installeren en dan zou ik dat graag tegelijk doen. Maar eerst ga 
ik u natuurlijk feliciteren. Welkom in deze prachtige Staten van Noord-Holland. 
 
[Applaus] 
 325 
2.b Beëdiging en installatie duo-commissielid fractie D66. 
 
De VOORZITTER: Want, dames en heren, we zijn nog niet klaar. We gaan over tot het installeren 
en beëdigen van het duo-commissielid van de fractie van D66, want de fractie heeft verzocht de 
heer Van der Heijden als duo=commissielid bij mij voor te dragen, En uiteraard gaat ook de heer 330 
Van der Heijden in deze Provinciale Staten op basis van ons Reglement van Orde de eed of de 
verklaring afleggen. Dus ik wil de heer Van der Heijden verzoeken ook naar voren te komen, in 
het midden van de zaal te gaan staan.  
 
Meneer Van der Heijden, Weer ik ga u thans in de gelegenheid stellen om in mijn handen de 335 
verklaring en de belofte af te leggen en ik verzoek u straks, als ik uw naam uitspreek, dat te doen 
doet met de woorden “dat verklaar en beloof ik”. Maar ook voor u zal ik natuurlijk eerst de 
formule van de verklaring en belofte voorlezen.  
 
Ik verklaar dat ik, om tot lid van een commissie van Provinciale Staten benoemd te worden, 340 
rechtstreeks noch middellijk onder welke naam of voorwendsel ook enige gift of gunst heb 
gegeven of beloofd. Ik verklaar en beloof dat ik, om iets in dit ambt te doen of te laten, 
rechtstreeks noch middellijk enig geschenk of enig belofte heb aangenomen of zal aannemen. Ik 
beloof dat ik getrouw zal zijn aan de Grondwet, dat ik de wetten zal nakomen en dat ik mijn 
plichten als lid van een commissie van Provinciale Staten naar eer en geweten zal vervullen. De 345 
heer Van der Heijden. 
 
De heer VAN DER HEIJDEN (D66): Dat verklaar en beloof ik.  
 
De VOORZITTER: U heeft aangegeven deze keer geen bloemen te willen ontvangen. U heeft al zo 350 
vaak bloemen ontvangen, dat u denk ik- Maar ik ga u toch feliciteren. En als ik dat heb gedaan, 
dan schorsen we even de vergadering, zodat zowel het nieuwe Statenlid als commissielid kan 
worden gefeliciteerd door de Staten.  
 
[Applaus] 355 
 

Schorsing 13.22 tot 13.29 uur. 
 
2.c Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten). 
 360 
De VOORZITTER: Mag ik de Statenleden verzoeken te gaan zitten? Dan hervatten wij de 
Statenvergadering van 2 oktober. Wij zijn aanbeland bij agendapunt 2.c. Dat is de actualiteit. De 
actualiteit is aangevraagd door verschillende fracties. Straks zal Statenlid Kostić de actualiteit aan 
de orde stellen. Ook voor onze kijkers en luisteraars, er is sprake van een actualiteit wanneer er 
een spoedeisendheid is en wanneer beraadslaging op besluitvorming in de volgende Staten niet 365 
meer aan de orde zou kunnen zijn of dat dat niet op zichzelf laat wachten. Vandaar dat we 
vandaag een actualiteit hebben die we, als het goed is, in zestig minuten gaan afronden. Dat 
betekent dat de aangemelde sprekers allemaal drie minuten spreektijd hebben, GS vijftien 
minuten. En dat is inclusief interrupties en antwoorden daarop. Uiteraard wordt bij het indienen 
van moties de klok stilgezet.  370 
 
De fracties Partij voor de Dieren, GroenLinks, SP, D66, JA21, SP ChristenUnie, 50PLUS en CDA 
hebben het verzoek tot het houden van een actualiteit ingediend. En de volgende insprekers 
hebben zich bij mij gemeld, uiteraard Statenlid Kostić, die straks de actualiteit aan de orde zal 
stellen. De heer Laport van GroenLinks, de heer Wagelaar van de PvdA, mevrouw Jansen van D66 375 
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– het zal haar maidenspeech zijn – mevrouw Uiterwijk van JA21, mevrouw Alberts van de SP, de 
heer Klein van de ChristenUnie, mevrouw Van der Helm van 50PLUS, de heer Heijnen van het 
CDA, de heer Roosendaal van de VVD, mevrouw Schneemann van Volt, de heer van Tiggelen van 
de PVV, de heer Teeuwen van de BBB en de heer Dekker van Forum voor Democratie. Ben ik 
iemand vergeten? Ik denk het niet, want alle partijen hebben zich aangemeld. En dan verzoek ik 380 
nu Statenlid Kostić om de actualiteit aan de orde te stellen. 
 
Eerste termijn Provinciale Staten  
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, dank u wel. We willen allemaal hier voorkomen dat 
omwonenden, waaronder kinderen, ouderen en werknemers, doodziek worden van Tata Steel. 385 
Toch laten we de top van Tata Steel al jarenlang onze inwoners ziek maken. Ik benoem vandaag 
eerst twee problemen en vervolgens de oplossingen die we daarvoor hebben.  
 
1, burgers zijn het vertrouwen kwijt. De provincie is aantoonbaar nalatig geweest door jarenlang 
niet eens te zorgen dat Tata aan de Europese regels voldoet. Inwoners zijn genegeerd en hun 390 
zorgen gebagatelliseerd. De provincie laat sinds 2020 zien dat ze beter gezondheid willen 
beschermen, maar heeft steeds aansporing van ons hier nodig, en van burgers. Van het 
onderzoek naar het voorzorgsbeginsel tot het onderzoek naar de sluiting van de kooksfabrieken. 
Dus wat is daar nodig om dat vertrouwen weer terug te winnen? Nou, daar zijn heel duidelijke 
excuses voor nodig. Verantwoordelijkheid nemen begint bij diep door het stof gaan. Dan pas kan 395 
de provincie het vertrouwen terugwinnen en vervolgstappen nemen. Ook de Nationale 
Ombudsman zegt: onderzoek wijst uit dat het aanbieden van excuses en het aanvaarden ervan 
veel kan betekenen voor het herstel van contact. Dit speelt al heel lang en de provincie heeft 
reflectie getoond, alleen nog geen excuses. Daarom de volgende motie met het dictum: 
Verzoeken GS om namens de provincie binnenkort officieel excuses aan te bieden aan de 400 
omwonenden van Tata Steel voor het in het verleden niet tijdig optreden tegen de gevaarlijke 
uitstoot van het staalbedrijf om de gezondheid te beschermen. Deze motie wordt mede-
ingediend door 50PLUS.  
 
Motie 115-2 oktober 2023 405 
Excuses aan omwonenden van Tata Steel 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• Opnieuw een rapport vaststelt dat er ernstige gezondheidsrisico's bestaan voor het leven 410 
in de omgeving van Tata Steel. Definitief is nu door het RIVM vastgesteld dat de uitstoot 
van Tata Steel omwonenden, waaronder kwetsbare kinderen en ouderen, ziek kan maken 
en hun kans op overlijden groter wordt; 

• Een rapport uit 1975, gemaakt in opdracht van de provincie, is opgedoken waaruit al te 
herleide is dat Tata Steel een grote bron van gevaarlijke stoffen is in het IJmond-gebied. 415 
Daar wordt al vastgesteld dat kooksovenmedewerkers een verhoogd gezondheidsrisico 
lopen; 

• De provincie in 20O7 een ruime revisievergunning gaf aan het staalbedrijf, waarbij veel 
ruimte werd geboden voor uitstoot van kankerverwekkende stoffen, ondanks bezwaren 
van omwonenden en milieuorganisaties; 420 

• Tata al jaren regels overtreedt wat betreft o.a. rauwe kooks (waar gevaarlijke stoffen bij 
vrijkomen) en dit pas door inzet van omwonenden door de provincie is opgepakt, na jaren 
van meldingen waar niets mee is gedaan; 

• O.a. de Onderzoeksraad voor Veiligheid (OVV) concludeert dat de provincie de 
verplichting had om Europese regels uit 2012 (BBT-conclusies IJzer en Staal) toe te passen 425 
in de vergunningen van Tata Steel en dus de vergunningen uiterlijk in20t6 had moeten 
aanscherpen, maar dit niet had gedaan. Dat proces is pas recent afgerond; 

• De OW ook concludeert "dat bij de provincie en de omgevingsdienst lange tijd geen 
aandacht voor signalen van de omwonenden dat de uitvoering van VTH beter kon 
teneinde hun gezondheid te beschermen." De OVV laat zien dat er al zeker sinds 2007 430 
redenen waren voor de provincie om zich intensiever in te zetten voor beperking van 
uitstoot van Tata Steel, maar dat de provincie dat niet deed; 

• Hierdoor omwonenden van Tata Steel langer dan nodig blootgesteld zijn aan gevaarlijke 
stoffen. 
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Overwegende dat: 435 
• De huidige GS niet betrokken was bij de keuzes die in het verleden door de provincie zijn 

gemaakt. Maar de provincie als instituut draagt wel verantwoordelijkheid voor de eerder 
gemaakte keuzes en dit college is aan zet is om recht te doen aan de slachtoffers van die 
keuzes; 

• GS voor het zomerreces in de commissie en op televisie heeft aangegeven na te denken 440 
over het aanbieden van excuses aan omwonenden van Tata Steel. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Om namens de provincie binnenkort officieel excuses aan te bieden aan de omwonenden 

van Tata Steel voor het in het verleden niet tijdig optreden tegen de gevaarlijke uitstoot 
van het staalbedrijf om de gezondheid te beschermen. 445 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren) en Anneke van der Helm-Chandansingh 
(50PLUS). 
 450 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Het tweede deel van het probleem, de meest vervuilende onderdelen van 
Tata draaien gewoon door. De provincie verwijst naar de EU en het Rijk. En deze Provinciale 
Staten laten zich gewoon jarenlang aan het lijntje houden. Ik heb daar voor de geïnteresseerde 
krantenartikelen uit de jaren dertig, vijftig, zestig, zeventig, die allemaal aantonen dat er toen al 
zorgen waren over de gezondheid. Arbeiders, mensen die riepen om hardere maatregelen. Maar 455 
de provincie deed niets. Dan moeten we dus vervolgstappen nemen. Experts zeggen: eigenlijk is 
het al veel te laat, maar er moeten snel maatregelen komen. Daarom komen wij met een aantal 
emoties. Een eerste motie met het dictum: verzoeken GS om samen met de Omgevingsdienst te 
zoeken naar alle mogelijke innovatieve methoden om minder afhankelijk te zijn van informatie 
van Tata Steel zelf en die zo snel mogelijk toe te passen. 460 
 
Motie 114-2 oktober 2023 
Onafhankelijk toezicht Tata Steel 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 465 
Constaterende dat: 

• Opnieuw een rapport vaststelt dat er ernstige gezondheidsrisico's bestaan voor het leven 
in de omgeving van Tata Steel. Definitief is nu vastgesteld dat de uitstoot van Tata Steel 
omwonenden, waaronder kwetsbare kinderen en ouderen, en werknemers ziek kan 
maken en hun kans op overlijden groter wordt; 470 

• De Onderzoeksraad voor Veiligheid concludeerde dat Tata Steel zelf doorgaans niet 
genoeg doet om de uitstoot tot een voor de gezondheid acceptabel niveau te verlagen en 
dat van lokale overheden en omgevingsdiensten een beter kennisniveau nodig is om een 
gelijkwaardige gesprekspartner van de industrie te zijn; 

• De provincie voor een deel afhankelijk is van informatie Tata Steel zelf; 475 
• In de zaak over camera-inzet door de Omgevingsdienst de rechter vaststelde dat er een 

breed in de maatschappij levende roep is om krachtiger op te treden tegen de 
gezondheidsschadelijke uitstoot van stoffen van Tata Steel; 

• Diezelfde rechter vaststelde dat het ongewenst is als de Omgevingsdienst als 
toezichthouder afhankelijk is van de overtreder voor het verzamelen van gegevens 480 
omtrent de naleving en het daarom logisch is als de Omgevingsdienst stappen 
onderneemt om dat te veranderen. 

Overwegende dat: 
• Er op dit moment één camera door de Omgevingsdienst wordt gebruikt en beelden van 

omwonendenorganisaties; 485 
• Zulke stappen door de Omgevingsdienst steeds pas na inbreng van ideeën van de 

omwonenden zijn genomen, maar de Omgevingsdienst ongetwijfeld zelf ook nog meer 
ideeën heeft; 

• Het belangrijk is om het toezicht en de handhaving zo veel mogelijk te baseren op 
objectieve gegevens. 490 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
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• Samen met de Omgevingsdienst te zoeken naar alle mogelijke (innovatieve) methoden om 
minder afhankelijk te zijn van de informatie van Tata Steel zelf en die zo snel mogelijk 
toe te passen. 

En gaan over tot de orde van de dag. 495 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren), Remine Alberts (SP), Julia Schneemann (Volt), 
Anneke van der Helm-Chandansingh (50PLUS), Michel Klein (ChristenUnie), Ralf Dekker (Forum 
voor Democratie) en Kelly Uiterwijk (JA21).   
 500 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Voorzitter, dan de volgende motie. Onderzoek of Tata Steel aan de 
emissie- en immissiegrenswaarden van zeer zorgwekkende stoffen uit de Omgevingswet voldoet. 
Roepen GS op om een verkenning te doen in hoeverre Tata Steel voldoet aan de emissie- en 
immissiegrenswaarden uit het Besluit activiteiten leefomgeving en de resultaten daarvan zo snel 
mogelijk aan PS toe te sturen, en gaan over tot de orde van de dag. 505 
 
Motie 116-2 oktober 2023 
Onderzoek of Tata Steel aan de emissie- en immissiegrenswaarden voor ZZS uit de 
Omgevingswet voldoet 
 510 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Overwegende dat: 

• De Omgevingswet vooralsnog per 1- januari 2024 in werking zal treden; 
• Paragraaf 5.4.3 van het Besluit activiteiten leefomgeving (Bal)2 gaat over de gevaarlijke 

Zeer Zorgwekkende Stoffen (ZZS); 515 
• Art. 5.25 de bepaling is dat met het oog op het beschermen van de gezondheid en het 

milieu de concentratie van ZZS op leefniveau als gevolg van emissies door de activiteit 
niet de grenswaarden mag overschrijden. Deze grenswaarden staan in bijlage Vla van 
het Bal; 

• Het RIVM in haar laatste rapport de jaargemiddelde concentraties van o.a. ZZS in de lucht 520 
heeft aangegeven en tevens in dit rapport is ingegaan op de herkomst van de stoffen en 
de bijdrage van Tata Steel daarin; 

• Een snelle berekening oplevert dat wanneer de helft of meer van de PAK's afkomstig is 
van Tata Steel de immissienorm voor PAK's in Wijk aan Zee al wordt overschreden. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 525 
• Om een verkenning te doen in hoeverre Tata Steel voldoet aan de emissie- en 

immissiegrenswaarden uit het Bal; 
• En de resultaten hiervan zo snel mogelijk naar PS te sturen; 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 530 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren), Remine Alberts (SP), Anneke van der Helm-
Chandansingh (50PLUS), Krista Jansen (D66) en Kelly Uiterwijk (JA21).  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dan de volgende motie, voorzitter. Onderzoek parallellen met uitspraak 
Chemours met de dictum: verzoekingen GS om te onderzoeken of er enige parallellen zijn tussen 535 
de zaak Tata Steel en Chemours en van daar mogelijkheden te verkennen om maatregelen te 
treffen die het milieu en de gezondheid van omwonenden beschermen, en gaan over tot de orde 
van de dag. 
 
Motie 117-2 oktober 2023 540 
Onderzoek parallellen met uitspraak Chemours 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• Opnieuw een rapport vaststelt dat er ernstige gezondheidsrisico's bestaan voor het leven 545 
in de omgeving van Tata Steel. Definitief is nu door het RIVM vastgesteld dat de uitstoot 
van Tata Steel omwonenden, waaronder kwetsbare kinderen en ouderen, en werknemers 
ziek kan maken en hun kans op overlijden groter wordt; 
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• De Onderzoeksraad voor Veiligheid dit jaar concludeerde dat Tata Steel zelf doorgaans 
niet genoeg doet om de uitstoot tot een voor de gezondheid acceptabel niveau te verlagen; 550 

• De rechter afgelopen week het bedrijf Chemours aansprakelijk heeft gesteld voor 
milieuschade door PFAS. 

Overwegende dat: 
• Er mogelijk parallellen zijn in de uitspraak Chemours met de situatie bij Tata Steel; 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 555 
• Te onderzoeken of er enige parallellen zijn tussen de zaak Tata Steel en de Chemours-

uitspraak en vandaar mogelijkheden te verkennen om maatregelen te treffen die het 
milieu en de gezondheid van omwonenden beschermen. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 560 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren), Remine Alberts (SP), Julia Schneemann (Volt) en 
Anneke van der Helm-Chandansingh (50PLUS). 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dan nog een motie over maximaal juridische ruimte pakken om 
gezondheid te beschermen. Verzoeken GS om een notitie op te stellen over hoe de inzichten uit 565 
het rapport Schone lucht dankzij resultaatgerichte grenswaarden voor industriële emissies 
kunnen worden toegepast op Tata Steel, bijvoorbeeld in eerste instantie op de kooksfabrieken, 
met als doel de gezondheid beter te beschermen, daarbij uit te gaan van het nieuwe 
instrumentarium uit de Omgevingswet en de notitie zo snel mogelijk, maar uiterlijk begin 2024, 
naar PS te sturen, en gaan over tot de orde van de dag. 570 
 
Motie 118-2 oktober 2023 
Maximale juridische ruimte pakken om gezondheid te beschermen 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 575 
Constaterende dat: 

• ; 
Overwegende dat: 

• In opdracht van het ministerie van l&W het rapport "Schone lucht dankzij 
resultaatgerichte grenswaarden voor industriële emissies; Advies in het kader van de Pilot 580 
Industrie vanwege van het Schone Lucht Akkoord (20211" is opgesteld; 

• Dit rapport gaat over de juridische mogelijkheden om resultaatgerichte 
emissiegrenswaarden te stellen om tot een zo hoog mogelijk niveau van bescherming van 
milieu en gezondheid te komen; 

• Het rapport laat zien dat er juridisch meer mogelijk is om de vervuiling van de industrie 585 
verder te beperken dan wat al jaren gebruikelijk is. Zeker nu de nieuwe Omgevingswet in 
aantocht is; 

• Dit rapport een denkwijze omvat waarvan de kern is dat de provincie veel meer 
beslisruimte heeft dan alleen BBT om tot schonere lucht te komen; 

• De uitkomst o.a. kan leiden tot scherpere emissiegrenswaarden. 590 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Een notitie op te stellen over hoe de inzichten uit het rapport "Schone lucht dankzij 
resultaatgerichte grenswaarden voor industriële emissies" kunnen worden toegepast op 
Tata Steel, bijvoorbeeld in eerste instantie op de kooksgasfabrieken, met als doel de 
gezondheid beter te beschermen; 595 

• Daarbij uit te gaan van het nieuwe instrumentarium uit de Omgevingswet; 
• De notitie zo snel mogelijk, maar uiterlijk begin 2024, naar PS te sturen. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren), Remine Alberts (SP), Anneke van der Helm-600 
Chandansingh (50PLUS) en Michel Klein (ChristenUnie).  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Voorzitter, tenslotte, we hebben niet alles willen gieten in een motie, 
maar ik wil wel graag een belangrijke toezegging van GS. We vroegen in 2022 al om te kijken 
naar een voorzorgsbeginsel om de gezondheid van omwonenden te beschermen. De provincie 605 
heeft dat nu laten uitvoeren door Pels Rijcken. Het probleem is dat Pels Rijcken niet uitblinkt in 
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zoeken naar juridische rekruimte. Ze verloren de klimaatzaak van Urgenda juist omdat ze zich 
beriepen op fraudedenkwijzen en jurisprudentie. GS zegt dat ze iedere advocaat graag om tips 
vragen. Daarom is ons voorstel om te kijken naar Paulussen Advocaten met onder andere Roger 
Cox die de zaak tegen het Rijk won, en dus ook tegen Pels Rijcken. Is GS bereid om Cox en zijn 610 
team uit te nodigen voor een verkennend gesprek over de verschillende mogelijkheden die de 
provincie heeft om de uitstoot van Tata sneller te beperken. En anders zouden wij daar natuurlijk 
ook een motie voor willen indienen. Tot zover, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: Precies binnen uw spreektijd. Ik had een paar seconden extra, want ik hou de 615 
klok nauwlettend in de gaten. Dus ik zie dat er hier en daar wat seconden doorlopen. U heeft als 
het goed is één, twee, drie, vier, vijf moties ingediend. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dat klopt.  
 620 
De VOORZITTER: Dank u wel. Die zijn alle vijf ondertekend en maken daarbij onderdeel uit van 
onze beraadslagingen.  
 
Dan geef ik nu achtereenvolgens het woord aan de sprekers op de sprekerslijst en de volgende is 
de heer Laport van GroenLinks. 625 
 
Statenlid LAPORT (GL): Dank u wel, voorzitter. Als mensen mij vragen wat mijn portefeuille is bij 
de provincie, dan zeg ik niet ‘leefomgeving’, maar dan zeg ik ‘Tata Steel’. Over Tata Steel is er 
bijna elke dag nieuws, meestal negatief nieuws helaas. Het ene rapport is nog niet uitgelezen of 
het andere wordt alweer opgesteld. Het laatste RIVM-rapport was voor ons, voor GroenLinks, 630 
reden om dit actualiteitendebat aan te vragen, samen met veel andere partijen. Het is daarbij 
voor ons belangrijker dat we dit in grote gezamenlijkheid doen dan weer als eerste indiener te 
worden genoemd. Twee weken geleden werden we verrast hoe een rapport uit 1975 plotseling 
opdook. Daar zijn door anderen schriftelijke vragen over gesteld, en wij lopen ook met vragen 
rond. Waar komt dat rapport opeens vandaan? Wat is er destijds met het rapport gebeurd? Het 635 
rapport was een aanvullend PAK’s-onderzoek dat lijkt erop te duiden dat er ook al een eerder 
rapport was. Klopt dat? En wat staat erin? En een belangrijke vraag is ook: waren de Staten in de 
jaren zeventig al op de hoogte van deze gezondheidsrisico's? Want wie het Chemours-nieuws 
volgt, weet dat dit een belangrijke vraag is in verband met de mogelijke aansprakelijkheid.  
 640 
Anderhalve week geleden volgde dan het langverwachte nieuwe RIVM-rapport dat zwart op wit 
bevestigt wat al jarenlang werd vermoed: Wonen in het IJmond is slecht voor je gezondheid. Dat 
begint al meteen na de geboorte. Jonge kinderen hebben een verhoogde kans op astma en 
scoren vaak minder qua IQ-scores. Dat komt vooral door de uitstoot van verschillende soorten 
fijnstof, stikstofdioxide, dus PAK’s, en lood in de leefomgeving. Het leidt ertoe dat de gemiddelde 645 
levensverwachting lager is. Tussen de regels door lezen we dat het aantal gezonde levensjaren 
ook lager ligt. Aandoeningen als COPD, astma en hart- en vaatziekten komen vaker voor. En 
bezorgdheid daarover leidt bovendien tot de cumulatie van negatieve factoren: stress, 
slapeloosheid, onrust, hoofdpijn. Wat nu niet onderzocht is, maar wel in de jaren zeventig, is het 
negatieve effect op medewerkers van Tata Steel. Het kan haast niet anders dan dat zij grote 650 
gezondheidsrisico's hebben gelopen en ook nu nog lopen op de werkvloer van de staalfabriek. 
Het is ontluisterend dat het overheden regelmatig niet lukt om aan grote vervuilers een halt toe 
te roepen. Landelijke wet- en regelgeving moet daarom worden aangescherpt, zo adviseert de 
Onderzoeksraad voor Veiligheid. Zij adviseren bijvoorbeeld om de regels rondom BBT, de best 
beschikbare technieken, aan te passen. Nu lijken de regels voor een oude fabriek minder streng 655 
dan die voor een nieuwe. De oudste kooksfabriek stamt uit 1924 en is dus bijna een eeuw oud. 
Met een oude Bugatti uit 1924 kom je geen milieuzone meer in. Er zit iets fout in ons VTH-
systeem als een even oude fabriek nog wel gewoon mag doordraaien. Daarom roepen wij, samen 
met onder andere de PvdA, het Rijk op om meer in actie te komen. De Onderzoeksraad pleit 
daarvoor en ook de Omgevingsdienst heeft in een brief duidelijk aangegeven dat zij meer 660 
instrumenten nodig hebben om hun taak optimaal uit te voeren. Wij als Provinciale Staten kunnen 
veel en soms kunnen wij misschien zelfs meer dan dat we doen, maar we kunnen het niet alleen. 
Vandaar onze duidelijke en prangende oproep richting Den Haag. 
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De VOORZITTER: Een interruptie van Statenlid Kostić. Maar ik moet u wel zeggen dat u door uw 665 
spreektijd heen bent. Dus dat betekent een kort antwoord. Statenlid Kostić. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, een oproep aan het Rijk, dat hebben we vaker gedaan natuurlijk ook 
vanuit de GS, maar is GroenLinks het met ons eens dat we hier vooral maatregelen moeten 
nemen, omdat we hier snellere maatregelen kunnen nemen? En zo ja, welke ideeën heeft 670 
GroenLinks daarover? 
 
Statenlid LAPORT (GL): Ik denk dat het einde van mijn bijdrage duidelijk was. We kunnen het niet 
alleen. Dus we zullen ook met andere overheden samen moeten werken om dit op te lossen. 
 675 
De VOORZITTER: Ik moet u erop wijzen dat u ook door uw spreektijd bent. Dus dat betekent 
geen interruptie meer. En dank, Statenlid Laport, voor uw bijdrage. Dan gaan we verder met de 
heer Wagelaar van de PvdA. 
 
De heer WAGELAAR (PvdA): Voorzitter, het is deze week exact een halfjaar geleden dat onze 680 
nieuwe Provinciale Staten geïnstalleerd werden. Dat betekent dat ik nu een halfjaar bezig ben met 
het onderwerp Tata Steel. Eerlijk gezegd heb ik een beetje het gevoel dat ik nu minder goed weet 
wat ik over dit onderwerp moet zeggen dan toen ik er een halfjaar geleden mee begon. Wat is het 
af en toe een frustrerend dossier. Enerzijds blijkt uit elk rapport weer hoe schadelijk die fabriek is 
voor de omgeving. Tegelijkertijd blijkt ook vaak weer dat we daar als provincie eigenlijk weinig 685 
aan kunnen doen, omdat gezondheid niet voldoende beschermd wordt binnen ons stelsel. Zo 
komt dit rapport enerzijds met de schokkende boodschap dat mensen gemiddeld korter leven, 
vaker kanker krijgen en meer gezondheidsklachten ervaren. En tegelijkertijd blijkt dat gewoon 
binnen de wettelijke grenswaarden te kunnen gebeuren. En dat betekent natuurlijk niet dat we als 
provincie op onze handen kunnen gaan zitten. Sterker nog, we moeten proberen om de grenzen 690 
van het stelsel op te zoeken. En we zijn daarom blij dat Gedeputeerde Staten momenteel bezig 
zijn met het actualiseren van de Beleidsnota Uitvoering en Handhaving, en natuurlijk zijn we ook 
benieuwd naar het onderzoek naar mogelijk intrekken van de vergunning van kooksgasfabriek 2. 
Tegelijkertijd zouden we ook wel tegen de landelijke politiek willen zeggen: doe iets en doe het 
snel. Want het is goed dat we het hier in de Staten en de commissies steeds uitgebreid Tata 695 
hebben, maar het wordt ook wel frustrerend om steeds tot ongeveer dezelfde conclusie te 
moeten komen. Want, voorzitter, met elk rapport wordt het weer moeilijker uit te leggen aan 
onze inwoners dat we als provincie weinig extra kunnen doen.  
 
Daarom dienen we nu de motie in met het volgende dictum: roept alle Tweede Kamerleden en het 700 
kabinet op om gezondheid op de eerste plaats te zetten door zo snel en ambitieus mogelijk aan 
de slag te gaan met strengere milieunormen en meer instrumentarium, zodat de provincie haar 
inwoners beter kan beschermen tegen de negatieve gezondheidseffecten van Tata Steel en 
andere industrie. En verzoekt Gedeputeerde Staten om deze motie te verspreiden onder de 
relevante Kamerleden en kabinetsleden. Die motie wordt mede ingediend door GroenLinks, Partij 705 
voor de Dieren, ChristenUnie, Volt, VVD, SP, BBB en de PVV.  
 
Motie 119-2 oktober 2023 
Landelijke politiek, maak ter bescherming van onze inwoners betere wet- en regelgeving 
voor de industrie 710 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• Het RIVM in zijn recente rapport constateert dat Tata Steel de wettelijke grenswaarden 
niet overschrijdt, maar wel zorgt voor extra gezondheidsrisico's voor bewoners van de 715 
IJmond; 

• De Onderzoeksraad voor Veiligheid (OVV) in zijn recente rapport concludeert dat er 
verbeteringen mogelijk zijn in (de uitvoering van) het VTH-systeem en dat de wettelijke 
normen gezondheidseffecten niet altijd voldoende voorkomen; 

• Tijdens het rondetafelgesprek over het OVV-rapport alle deelnemers (Provincie Noord-720 
Holland, OD NZKG, Gemeente Nijmegen, ODRN en de Provincie Zuid-Holland) hebben 
aangegeven dat strengere wetgeving noodzakelijk is om de gezondheid van hun inwoners 
te kunnen beschermen. 
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Overwegende dat: 
• Het letterlijk van levensbelang is dat de gezondheid van de omwonenden van Tata Steel 725 

zo snel mogelijk beter beschermd wordt; 
• We als Provinciale Staten al vaak over dit onderwerp gesproken hebben, waarbij de 

conclusie altijd overeenkomt met die van bovenstaande rapporten: de wettelijke 
mogelijkheden om als provincie de gezondheid van inwoners te beschermen zijn 
onvoldoende. 730 

• We als Provinciale Staten continu zullen blijven zoeken naar mogelijkheden om binnen het 
huidige stelsel gezondheid maximaal te borgen, bijvoorbeeld door het lopende onderzoek 
naar het mogelijk intrekken van de vergunning van kooksgasfabrieken. 

• De regering en Tweede Kamer aan zet zijn om het stelsel te verbeteren door met 
strengere milieunormen en meer instrumentarium te komen. 735 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Gezondheid op de eerste plaats te zetten, door zo snel en ambitieus mogelijk aan de slag 

te gaan met strengere milieunormen en meer instrumentarium, zodat de provincie haar 
inwoners beter kan beschermen tegen de negatieve gezondheidseffecten van Tata Steel en 
andere industrie. 740 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Tim Wagelaar (PvdA), Paul Laport (GroenLinks), Ines Kostić (Partij voor de Dieren), 
Michel Klein (ChristenUnie), Julia Schneemann (Volt), Nick Roosendaal (VVD), Remine Alberts (SP), 
Pieter Teeuwen (BBB) en Ronald van Tiggelen (PVV).  745 
 
De heer HEIJNEN (CDA): Dank u wel. U zegt “gezondheid op één” en “daarvoor hebben we 
aanvullende maatregelen nodig”. Maar het meest gezond is namelijk als er geen enkele uitstoot 
meer is. Wilt u daarmee eigenlijk zeggen dat u gezondheid op één wil zetten en Tata wil sluiten? 
 750 
De heer WAGELAAR (PvdA): Nee. Daarom is, volgens mij, de rest van die bijzin wel belangrijk, 
want er staat ‘gezondheid op één is bedoeld als koers’. We zeggen dat we gezondheid 
belangrijker vinden dan de industrie. Dat is ook in andere bewoordingen wat in ons 
coalitieakkoord staat, dat er alleen plek is voor industrie als die schoon en groen is. Maar 
vervolgens staat er dat we dat doen door te kijken naar strengere normering en meer 755 
instrumentarium. Dus daar wordt niet gerept over industrie sluiten. 
 
De heer HEIJNEN (CDA): Dank u. Bent u het dan met mij eens dat om Tata groen te maken, 
gezond te maken, stappen nodig zijn? En we weten allemaal – dat kondigt Tata zelf ook aan – dat 
dat nog enkele jaren gaat duren. Dat betekent dus ook dat we de komende jaren ook industrie en 760 
werkgelegenheid nog wel degelijk mee laten wegen, want als we gezondheid op één zouden 
zetten, zouden we dus morgen al maatregelen moeten zien. Dus nogmaals de vraag: hoe weegt u 
dan gezondheid ten opzichte van de andere belangen die Tata ook heeft in de regio? 
 
De heer WAGELAAR (PvdA): Volgens mij hebben we het hier vaak over gehad, dat we vinden dat 765 
de industrie te lang tijd veel ruimte heeft gekregen. En dat we vinden dat nu de gezondheid van 
die inwoners zwaarder moet wegen dan eventuele economische belangen. Natuurlijk snapt 
iedereen denk ik wel dat dat niet betekent dat we de fabriek vandaag op morgen sluiten, maar 
dat betekent wel, als koers gegeven aan het kabinet, van hé, die gezondheid is wat ons betreft 
heel erg belangrijk; dus maak daar werk van door die wet- en regelgeving. En de sluiting van de 770 
fabriek valt daar volgens mij niet onder, ook als je die andere rapporten leest. 
 
De VOORZITTER: Dank. U was aan het einde gekomen van uw betoog?  
 
De heer WAGELAAR (PvdA): Nee.  775 
 
De VOORZITTER: Nee, gaat u verder. 
 
De heer WAGELAAR (PvdA): Ik heb nog drie zinnen. Deze motie bedoelen wij niet als afschuiven 
naar een andere overheid, want we zullen in dit huis kritisch blijven kijken wat we als provincie 780 
extra kunnen doen. Maar het is wel een welgemeende oproep aan het kabinet en de Tweede 
Kamer. 
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De VOORZITTER: Een moment. De tijd moet even stilgezet worden, want de motie wordt 
ingediend. 785 
 
De heer WAGELAAR (PvdA): Nee, dit was de rest van mijn bijdrage. De motie was af. Mijn 
bijdrage nog niet. 
 
De VOORZITTER: Oké.   790 
 
De heer WAGELAAR (PvdA): Mag ik doorgaan, voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder. 
 795 
De heer WAGELAAR (PvdA): Heel goed. Dan pak ik het weer even opnieuw op na- 
 
De VOORZITTER: Het was ter bescherming van u. Ja.  
 
De heer WAGELAAR (PvdA): Dat wordt gewaardeerd. En dit bedoelen we niet als afschuiven naar 800 
een andere overheid, want we zullen in dit huis kritisch blijven kijken wat we als provincie extra 
kunnen doen. Er wordt weer extra spreektijd gegund, zie ik. Maar het is wel een welgemeende 
oproep aan het kabinet en de Tweede Kamer om die wetgevende verantwoordelijkheid die zij 
hebben bij dit dossier serieus te nemen en waar te maken, zodat de provincie haar eigen taak 
goed uit kan voeren, namelijk de gezondheid van onze inwoners beschermen door de wetten en 805 
regelgeving zo scherp mogelijk uit te voeren. En dat was hem nu echt. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: En dan gaat u nu nog die motie indienen. 
 
De heer WAGELAAR (PvdA): Ja.  810 
 
De VOORZITTER: Dat bedoel ik. Dank u wel. Even kijken. Hij is ondertekend en maakt onderdeel 
uit van de beraadslagingen. Dan geef ik nu het woord aan mevrouw Jansen van D66 en dat is uw 
maidenspeech. Dat betekent dat ik niet zozeer op de klok zal letten en u mag niet 
geïnterrumpeerd worden conform de mores van Noord-Holland. Succes. 815 
 
Mevrouw JANSEN (D66): Dank u wel. Voorzitter, het is me een eer hier nu te mogen staan als 
Statenlid en ik kijk ernaar uit om met jullie allemaal te gaan werken. Als dochter van twee 
huisartsen, opgegroeid in Friesland, maar nu alweer vijfentwintig jaar wonend in Amsterdam en 
werkend in de welzijnssector, is gezondheid altijd een rode draad in mijn leven geweest. Het is 820 
ook daarom dat ik nu graag het woord voer over de ontwikkelingen voor de gezondheid met 
betrekking tot Tata. De D66-fractie is verrast over de recente berichtgeving. Nu pas duikt een 
rapport op dat in 1975 al verslag deed van de uitstoot van de schadelijke stoffen van Tata. 
Tevens deelt het RIVM een zorgelijk bericht dat onze vermoedens bevestigd. Onderzoek wijst uit 
dat bewoners uit de omgeving IJmond extra kans hebben om ziek te worden door de uitstoot van 825 
Tata Steel. En door de uitstoot is de verwachte levensduur daar tweeëneenhalve maand korter. 
Voor D66 is deze berichtgeving wederom een aansporing voor het plan Groen Staal als enige 
mogelijke oplossing voor Tata. D66 wil graag dat Tata staal blijft produceren, zodat we 
zelfvoorzienend zijn en niet afhankelijk zijn van andere landen. Maar een voorwaarde is wel dat 
Tata in snel tempo duurzamer gaat werken. 830 
 
In het licht van deze berichtgeving hebben wij aan GS de volgende vragen. Vraag 1, het rapport 
over schadelijke stoffen uit de hoogovens is in 1975 verdwenen om na vijftig jaar weer op te 
duiken. Waarom zijn de resultaten van dit rapport niet gedeeld met de Provinciale Staten? Vraag 
2, als in 1975 al bekend was dat de staalfabriek te veel PAK’s uitstoot, waarom heeft de provincie 835 
en later de Omgevingsdienst hier geen actie op ondernomen? Vraag 3, hoe verhoudt dit rapport 
uit 1975 zich tot het onderzoek naar de mogelijke sluiting van KGF2? En vraag 4, wat is de 
reactie van de gedeputeerde op het rapport van het RIVM? Tenslotte vraag 5, het RIVM stelt dat 
de meeste gezondheidswinst in de regio behaald kan worden door de uitstoot van Tata omlaag te 
brengen. Staatsecretaris Vivianne Heijnen voelt een zorgplicht. Welke kansen ziet de 840 
gedeputeerde om sneller gezondheidswinst te behalen voor de IJmondregio? Dank u wel. 
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[Tafelgeroffel] 
 
De VOORZITTER: Gefeliciteerd.  845 
 
Mevrouw Uiterwijk, JA21. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Voorzitter, dat RIVM-onderzoek wat vorige week uitkwam, is 
eigenlijk na jaren van onderzoek wel een zekere doorbraak te noemen. Met wat we eigenlijk 850 
allemaal wel al wisten met alle losse onderzoeken werd er nu eindelijk een verband gelegd tussen 
de huidige uitstoot van Tata Steel en de gezondheid van omwonenden. Het is zeker niet het 
eerste rapport, want in dezelfde week dook er ook een rapport uit 1975 op. En dat laat eigenlijk 
wel zien dat het al heel lang een kwestie is die speelt in de provincie en ook specifiek in de 
IJmondregio. Daarom zullen wij vandaag ook een motie indienen om een overzicht te krijgen van 855 
alle onderzoeken. Het dictum luidt als volgt: verzoekt het college van Gedeputeerde Staten 
Provinciale Staten een overzicht te sturen van alle onderzoeksrapporten rond hoogovens slash 
Corus in relatie tot gezondheid en milieu, die sinds de oprichting van Hoogovens in opdracht van 
de provincie zijn uitgevoerd. Daarbij toe te lichten wat GS steeds met deze resultaten heeft 
gedaan. Dit overzicht uiterlijk in Q1 2024 aan Provinciale Staten te verstrekken. Deze motie is 860 
mede-ingediend op Partij voor de Dieren en de ChristenUnie. 
 
Motie 121-2 oktober 2023 
Overzicht gezondheidsonderzoeken Tata Steel 
 865 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• Er onlangs via EenVandaag een onderzoeksrapport uit L975 bekend werd, waarin een 
verband werd gelegd tussen de Hoogovens en gezondheid; 

• Dit rapport afsluit met een nabeschouwing, waarin wordt aangegeven dat het onderzoek 870 
wordt voortgezet. 

Overwegende dat: 
• Tot op heden deze (eventuele) vervolgrapporten niet vindbaar zijn voor Provinciale Staten; 
• Deze rapporten een goed beeld geven van de uitstoot van de Hoogovens sinds de jaren 

'70; 875 
• Deze rapporten al in de jaren '70 een verband leggen tussen de Hoogovens en 

gezondheid. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Provinciale Staten een overzicht te sturen van alle onderzoeksrapporten rond 
Hoogovens/Corus in relatie tot gezondheid en milieu die sinds de oprichting van 880 
Hoogovens in opdracht van de provincie zijn uitgevoerd; 

• Daarbij toe te lichten wat GS steeds met de resultaten heeft gedaan; 
• Dit overzicht uiterlijk in Q1-2O24 aan Provinciale Staten te verstrekken. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 885 
Ondertekening: Kelly Uiterwijk (JA21), Ines Kostić (Partij voor de Dieren) en Michel Klein 
(ChristenUnie). 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, en we zagen het ook al rond het OvV-rapport. Er wordt 
heel veel gewezen naar andere overheden: de Rijksoverheid, Europa, die wijzen dan weer terug 890 
naar de provincie. En we komen eigenlijk niet echt verder. Wij willen toch eigenlijk vooral kijken 
naar de zaken die de provincie wel kan doen. De gedeputeerde geeft aan op dit moment alles te 
doen wat kan om de gezondheid te borgen in de omgeving, waarbij het verscherpt toezicht om 
de kooksfabrieken. Toen heeft de Omgevingsdienst gezegd: dat doen we door een toename van 
ongewone voorvallen. Maar ook omdat Tata onvoldoende vergunningvoorschriften naleeft en wet- 895 
en regelgeving naleeft. Dus daarin zou je zeggen dat Tata Steel toch niet helemaal voldoet aan de 
wet- en regelgeving. En recent zagen we ook een rechtszaak over de beleidsvrijheid van de 
provincie. Daarom dienen we een motie in over de inzet van beleidsvrijheid waar er gekozen 
wordt om ruimte te geven in de vergunning en waar dat dan ruimer is dan strikt noodzakelijk. En 
daarom dienen wij de eerstvolgende motie in. Verzoekt het college van Gedeputeerde Staten om 900 
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bij de vergunningen van Tata Steel na te gaan of de regels voor uitstoot maximaal verscherpt 
vergund zijn. In kaart te brengen bij welke vergunningen Gedeputeerde Staten de beleidsvrijheid 
heeft gebruikt om Tata Steel meer ruimte te geven dan volgens de grenzen van de mogelijkheden 
noodzakelijk is. En zo spoedig mogelijk de randen van de mogelijkheden bij de aanscherping van 
vergunningen op te zoeken teneinde de uitstoot van ziekmakende stoffen maximaal te 905 
reduceren. En deze is mede-ingediend door de Partij voor de Dieren. 
 
Motie 122-2 oktober 2023 
Maximaal aanscherpen vergunningen Tata Steel 
 910 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• Gedeputeerde Staten in de commissievergadering van 18 september jl. Heeft aangegeven 
dat men de gezondheid rond Tata Steel op dit moment niet beter kan borgen, dan ze nu 
doen; 915 

• Gedeputeerde Staten aangeeft dat voor betere borging van de gezondheid instrumenten 
nodig zijn om dat af te kunnen dwingen. 

Overwegende dat: 
• Gedeputeerde Staten feitelijk aangeeft dat ze op dit moment de vergunningen binnen 

haar mogelijkheden maximaal aangescherpt heeft; 920 
• In 2020 de ILT bij de rechter een zaak tegen de ODNZKG won over het verder 

aanscherpen van de regels voor uitstoot van schadelijke stikstofdioxiden; 
• Recentelijk omwonenden in hoger beroep zijn gegaan tegen een uitspraak van de 

rechtbank over het naar beneden bijstellen van de uitstoot van zwaveldioxide. Uit deze 
uitspraak bleek dat de provincie heeft gehandeld binnen haar beleidsvrijheid; 925 

• Binnen deze beleidsvrijheid Tata Steel meer ruimte lijkt te krijgen en er derhalve in dit 
geval niet maximaal verscherpt vergund lijkt te zijn. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Bij de vergunningen van Tata Steel na te gaan of de regels voor uitstoot maximaal 

verscherpt vergund zijn; 930 
• In kaart te brengen bij welke vergunningen Gedeputeerde Staten de beleidsvrijheid heeft 

gebruikt om Tata Steel meer ruimte te geven dan volgens de grenzen van de 
mogelijkheden noodzakelijk is; 

• Zo spoedig mogelijk de randen van de mogelijkheden bij de aanscherpingen van 
vergunningen op te zoeken, teneinde de uitstoot van ziekmakende stoffen maximaal te 935 
reduceren. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Kelly Uiterwijk (JA21) en Ines Kostić (Partij voor de Dieren). 
 940 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, wij denken eigenlijk dat er wel meer zou moeten 
kunnen binnen het huidige bevoegd gezag van de provincie. En wij denken daarin ook graag mee 
met de gedeputeerde. Daarom dienen wij vandaag nog twee moties in. De eerste gaat over de 
toepassing van het voorzorgsbeginsel. We hebben eerder een onderzoek gezien over het 
voorzorgsbeginsel van Pels Rijcken. Maar wij denken dat het RIVM-rapport, wat nu eindelijk het 945 
verband legt tussen de gezondheid en de uitstoot, daar nieuwe handvatten in geeft. Daarvan luidt 
het dictum als volgt: verzoekt het college van Gedeputeerde Staten juridisch te onderzoeken of 
het door het RIVM aangetoonde verband tussen de huidige uitstoot van Tata Steel en de 
gezondheid van omwonenden van Tata Steel de toepassing van het voorzorgsbeginsel 
rechtvaardigt, en om Provinciale Staten zo spoedig mogelijk, uiterlijk in Q1 van 2024 te 950 
informeren over de uitkomsten van deze onderzoeken. 
 
Motie 123-2 oktober 2023 
Toepassing voorzorgsbeginsel 
 955 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 
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• Het RIVM-rapport 'De bijdrage van Tata Steel Nederland aan de gezondheidsrisico’s van 
de omwonenden en de kwaliteit van hun leefomgeving' een verband legt tussen de huidige 
uitstoot van Tata Steel en de gezondheid in de omgeving; 960 

• De huidige vergunningen, dwangsommen en aangescherpte handhaving er niet toe leiden 
dat de gezondheid in de omgeving voldoende is gewaarborgd; 

• Uit eerder onderzoek van Pels Rijcken het beeld naar voren komt dat het 
voorzorgsbeginsel niet toegepast kan worden, maar door het RIVM-rapport dat voor het 
eerst een verband aantoont tussen Tata Steel en de gezondheid er een nieuwe situatie is 965 
ontstaan. 

Overwegende dat: 
• Gedeputeerde Staten aangeeft alles te doen binnen de mogelijkheden van haar 

bevoegdheden en het Rijk en Europa verzoekt om meer instrumenten te verstrekken; 
• Bedrijven en overheden maatregelen nemen wanneer er gegronde redenen zijn om aan te 970 

nemen dat activiteiten negatieve gevolgen kunnen hebben voor het milieu of de 
gezondheid. Dit bekend staat als het voorzorgsbeginsel; 

• Het RIVM-onderzoek mogelijk voldoende wetenschappelijke handvatten geeft om het 
voorzorgsbeginsel toe te passen op (deel)vergunningen. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 975 
• Juridisch te onderzoeken of het door het RIVM aangetoonde verband tussen de huidige 

uitstoot van Tata Steel en de gezondheid van omwonenden van Tata Steel de toepassing 
van het voorzorgsbeginsel rechtvaardigt; 

• Provinciale Staten zo spoedig mogelijk, uiterlijk in Q1 van 2O24, te informeren over de 
uitkomsten van deze onderzoeken. 980 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Kelly Uiterwijk (JA21), Ines Kostić (Partij voor de Dieren) en Michel Klein 
(ChristenUnie). 
 985 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): De tweede motie gaat over Europa en de Europese regels. Europa 
wordt natuurlijk vaak gebruikt om te zeggen: dit kan er allemaal niet. Maar eigenlijk biedt 
Europese regelgeving best wel veel ruimte ook aan het bevoegd gezag om eigen regels toe te 
passen. En daarom dienen wij ook deze motie in, en daarvan luidt het dictum als volgt: verzoekt 
het college van Gedeputeerde Staten juridisch te onderzoeken of de Europese richtlijnen 990 
mogelijkheden bieden aan lidstaten om in het geval van aangetoonde schade aan de gezondheid 
en het milieu aanvullende eisen op te nemen naast de Europese regels in de vergunning van Tata 
Steel. Juridisch te onderzoeken of artikel 5 lid 2 van de richtlijn 2010/75/EU mogelijkheden biedt 
om de vergunningverlening en handhaving van Tata Steel beter te coördineren teneinde te 
voorkomen dat de optimale ruimte voor aanscherping van de vergunningen niet wordt benut 995 
doordat de bevoegdheden zijn toebedeeld aan verschillende bestuurslagen, en om Provinciale 
Staten zo spoedig mogelijk, uiterlijk in Q1 van 2024 te informeren over de uitkomsten van deze 
onderzoeken. Beide moties zijn mede-ingediend door Partij voor de Dieren en de ChristenUnie. 
 
Motie 120-2 oktober 2023 1000 
Ruimte in Europese regelgeving benutten om de gezondheid te borgen 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• Het RIVM-rapport 'De bijdrage van Tata Steel Nederland aan de gezondheidsrisico's van 1005 
de omwonenden en de kwaliteit van hun leefomgeving' een verband legt tussen de huidige 
uitstoot van Tata Steel en de gezondheid in de omgeving; 

• De huidige vergunningen, dwangsommen en aangescherpte handhaving er niet toe leiden 
dat de gezondheid in de omgeving voldoende is gewaarborgd. 

Overwegende dat: 1010 
• Gedeputeerde Staten aangeeft alles te doen binnen de mogelijkheden van haar 

bevoegdheden en het Rijk en Europa verzoekt om meer instrumenten te verstrekken; 
• Artikel 5, lid 1 van de richtlijn 201.0/75/EU bepaalt dat de overheid bij verlening van 

vergunningen zelf voorschriften mag opleggen, naast de Europese regels; 
• Artikel5, lid 2 van de richtlijn 201"0/75lEU voorschrijft dat lidstaten de nodige 1015 

maatregelen treffen opdat de vergunningsprocedures en -voorwaarden ten volle worden 
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gecoördineerd wanneer verschillende bevoegde autoriteiten of verschillende exploitanten 
bij die procedures betrokken zijn of wanneer verschillende vergunningen worden 
afgegeven, zulks met het oog op een doeltreffende geïntegreerde aanpak door alle 
autoriteiten die voor de procedure bevoegd zijn; 1020 

• Het RIVM-rapport een relatie aantoont tussen de huidige uitstoot van Tata Steel en de 
gezondheid in de omgeving, waardoor het criteria waarborging gezondheid het bevoegd 
gezag mogelijk meer handvatten geeft, dan tot op heden benut. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Juridisch te onderzoeken of de Europese richtlijnen mogelijkheden bieden aan lidstaten 1025 

om in het geval van aangetoonde schade aan de gezondheid en het milieu aanvullende 
eisen op te nemen, naast de Europese regels, in de vergunning van Tata Steel; 

• Juridisch te onderzoeken of artikel 5, lid 2 van de richtlijn 2010/75/EU mogelijkheden 
biedt om de vergunningverlening en handhaving van Tata Steel beter te coördineren, 
teneinde te voorkomen dat de optimale ruimte voor aanscherping van de vergunningen 1030 
niet wordt benut, doordat de bevoegdheden zijn toebedeeld aan verschillende 
bestuurslagen; 

• Provinciale Staten zo spoedig mogelijk, uiterlijk in Q1 van 2024, te informeren over de 
uitkomsten van deze onderzoeken. 

En gaan over tot de orde van de dag. 1035 
 
Ondertekening: Kelly Uiterwijk (JA21), Ines Kostić (Partij voor de Dieren) en Michel Klein 
(ChristenUnie). 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Voorzitter, ik ga afronden, want ik heb zeer beperkte spreektijd, 1040 
maar ik denk dat het wel duidelijk is dat we na jaren strijden, ook door omwonenden, is er 
eindelijk een onderzoek wat het verband aantoont tussen Tata Steel en de gezondheid. Daar is 
lang op gewacht. Ik denk dat actie nu echt nodig is. En daarom roep ik ook GS op om onze 
moties te zien als een handreiking en om mee te denken naar dingen die we misschien wel 
kunnen doen. Dank u wel, voorzitter. 1045 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Het zijn vier moties die u gaat indienen. Dank u. Die maken ook 
onderdeel uit van onze beraadslagingen.  
 
Dan geef ik het woord aan mevrouw Alberts van de SP. 1050 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Ja, voorzitter, dank u wel. Ik ga niet alles herhalen wat 
mijn voorgangers hebben gezegd, maar ik ga u nog een iets andere belichting van het verhaal 
meegeven middels een motie. En dat is namelijk de kant die door de provincie wordt gekozen 
richting alle mensen in Noord-Holland. Dus werknemers, die worden vaak in dit verhaal vergeten, 1055 
maar ook de omwonenden met zijn allen. Wij hebben geconstateerd dat er nu kortgeleden dat 
rapport uit 1975 is bekend geworden en dat het dus daarna gevolgd is door een lawine aan 
rapporten, en dat we dus eigenlijk al vijftig jaar weten wat er aan de hand is. En dat er dus nu wel 
tijd genoeg verspild is aan rapporten. Dat betekent dus dat ik ga vragen bij motie, en ik hoop dat 
de Staten dat steunen, dat GS onwrikbaar, echt onwrikbaar, onverzettelijk, vuist in de zij, zich 1060 
gaat inzetten voor de gezondheid van de werknemers en omwonenden van Tata Steel en niet 
langer meer mee te bewegen met het bedrijf of de wetgever, die dan meteen komen met het 
verhaal van, het is allemaal moeilijk en dat kan niet en dat duurt nog eventjes. Ik doe een variant 
op het dictum, maar dat hij dus zegt van, nou is het klaar en nu ga je aan de slag. En dan staat u 
precies aan de kant waar ik denk dat de provincie staan moet, namelijk als onwrikbaar 1065 
pleitbezorger voor omwonenden en voor werknemers van Tata Steel. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Mevrouw Alberts, toch even voor het verslag graag nog even het dictum zoals 
u dat in de motie heeft staan. 
 1070 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Roept GS op onwrikbaar pleitbezorger te zijn voor de 
gezondheid van werknemers en omwonenden van Tata Steel en niet langer mee te bewegen als 
het bedrijf of de wetgever aanvoeren dat het allemaal niet zo eenvoudig is om daarvoor te 
zorgen, en gaat over tot orde van de dag. 
 1075 
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Motie 124-2 oktober 2023 
Provincie onwrikbaar pleit bezorger schoon werk en schone omgeving 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 1080 

• Dat er recentelijk een rapport ís opgedoken uit 1975, wat concludeerde dat er bij de 
productie van staal een ongezonde situatie veroorzaakt werd voor zowel werknemers als 
omwonenden; 

• Dat er sinds die tijd vele andere rapporten zijn verschenen die in meerdere of mindere 
mate dit rapport onderschrijven; 1085 

• Er dus al vijftig jaar bekend is dat de normering en de handhaving veel strakker moeten; 
• Dat die strakkere normering en bijbehorende handhaving niet van de grond kwamen en 

nog steeds niet komen, omdat bedrijfsbelang belangrijker gevonden werd. 
Van mening zijnde dat: 

• Dat dit niet langer houdbaar is; 1090 
• Er nu genoeg tijd is besteed aan het tegenhouden van verbeteringen in de richting van 

een schoon productieproces. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Onwrikbaar pleitbezorger te zijn voor de gezondheid van werknemers en omwonenden 
van Tata Steel en niet langer mee te bewegen als het bedrijf of de wetgever aanvoeren 1095 
dat het allemaal niet zo eenvoudig is om daarvoor te zorgen. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Remine Alberts (SP). 
 1100 
De VOORZITTER: Dank u wel. En uw motie maakt daarmee onderdeel uit van de 
beraadslagingen.  
 
En dan gaan we verder met de heer Klein van de ChristenUnie. 
 1105 
De heer KLEIN (CU): Voorzitter, afgelopen week was een belangrijke week voor de inwoners van 
Wijk aan Zee en de IJmond. De zorgen die er al jaren zijn over de effecten van Tata Steel op de 
gezondheid van omwonenden, werden officieel bevestigd door het rapport van het RIVM. En dat 
is in de eerste plaats pijnlijk. Waar we bang voor waren, klopt. De staalindustrie zorgt voor het 
overgrote deel van omwonenden overlast, voor een kortere levensverwachting voor de inwoners 1110 
van Wijk aan Zee en extra gevallen van kanker en astma. 
 
Maar in de tweede plaats geeft het rapport ook de duidelijkheid die we nodig hebben om nu vol 
in te zetten op het terugdringen van de gezondheidsschade van omwonenden. Onze fractie heeft 
hier landelijk aandacht voor gevraagd door dit punt op te nemen in het verkiezingsprogramma 1115 
van de ChristenUnie. Maar ook als provincie kunnen we extra stappen zetten. Wij dienen daarom 
ook samen met de PvdA, JA21 en de Partij voor de Dieren moties mee in die oproepen om te zien 
hoe we die gezondheid van omwonenden meer centraal kunnen stellen door samen met het Rijk 
op te trekken, door het voorzorgsprincipe te hanteren en door te onderzoeken hoe we Europese 
regels beter kunnen inzetten. Deze week kwam daarbij ook nog naar buiten dat al in 1977 1120 
bekend was dat de hoeveelheid schadelijke PAK’s in de omgeving van Tata veel en veel hoger was 
dan elders. En, nota bene, dat de oorzaak volgens het rapport uit 1977 waarschijnlijk de 
kooksfabriek 2 is. De ChristenUnie vindt dit schokkend. We zijn de afgelopen vier jaar bezig 
geweest om te onderzoeken of aangetoond kan worden dat Tata bijdraagt aan de slechte 
gezondheidssituatie in de IJmond en dan blijkt dat het in 1977 al in een rapport stond. Tata 1125 
reageerde dat het interessant is voor historici. Nou, daar zijn wij het niet mee eens. Althans, dat 
is zeker niet het enige. Onze vraag aan GS: hoeveel tijd hebben wij verloren? Wat hadden we 
eerder kunnen doen op basis van dit rapport? En kunt u reflecteren op die reactie van Tata? Graag 
zien wij ook een overzicht van welke onderzoeken eerder zijn gedaan. Daarom dienen we ook de 
motie van JA21 mee in.  1130 
 
En dan tenslotte: Tata moet schoner. Daar zijn we het over eens. En wij denken dat de 
vergroening van de fabriek daar een belangrijke bijdrage aan kan leveren. En daar zijn dagelijks 
honderden medewerkers van Tata mee bezig. Wij ondersteunen die van harte. Tegelijkertijd 
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vinden wij dat de uitstoot van Tata niet tot 2030 zo kan doorgaan. En er is volgens ons meer 1135 
nodig dan het Roadmap Plus-programma. Wij willen daarom ook aan GS vragen in hoeverre het 
mogelijk is het recente nieuws over het feit dat de metingen aan de kooksgasfabriek 2 niet eens 
gevalideerd kunnen worden een extra reden kan zijn om in te zetten op het sluiten van de 
kooksgasfabriek 2? Dank u wel.  
 1140 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Van der Helm, 50PLUS. 
 
Mevrouw VAN DER HELM-CHANDANSINGH (50PLUS): Ja, voorzitter, ik moet er even inkomen, 
want ik ben vorige maand iets minder aanwezig geweest bij de commissievergaderingen wegens 
gezondheidsklachten en ander zaken. Maar we hebben een uitstekende fractie. Bij deze wil ik ze 1145 
natuurlijk ook een beetje in het zonnetje zitten voor de waarneming.  
 
Maar dan, Tata. We hebben het er heel vaak, sinds ik binnen dit huis erover mag meepraten, over 
gehad. En we hebben daarom ook vijf moties – om maar met de deur in huis te vallen – 
medeondertekend van de Partij van de Dieren, omdat niet eerder het verband tussen de 1150 
werkzaamheden van Tata Steel en de gezondheidsrisico's voor omwonenden zo duidelijk is 
aangetoond als in het onderzoek van het RIVM. We zijn als 50PLUS niet tegen werkgelegenheid, 
laat het duidelijk zijn. Ik hoor een reactie van mijn collega Klein. Nee, het kan zijn dat u wil 
interrumperen. Ook niet als het vanuit de staalindustrie komt. Maar nu moeten we staan voor 
mensen die in de omgeving van Tata wonen en werken. Het rapport uit 1975 heeft al veel 1155 
aangetoond, over te veel PAK’s, schadelijke stoffen. Het onderzoek van het RIVM geef handvatten 
om aan de slag te gaan voor de gezondheid van omwonenden. Ik kan oplossingen aandragen, 
zoals vele collega's dat gedaan hebben, maar ik roep de gedeputeerde op nu zijn rol sterk te 
nemen, want hij is daarvoor. Een kleine vijftig jaar zijn omwonenden blootgesteld aan uitstoot 
van die PAK’s. Dat is ook aan de orde geweest. De vergroening van Tata duurt veel te lang. Ik heb 1160 
andere collega's hierover gehoord. Wij hebben er in eerdere vergaderingen over gesproken. Wat 
50PLUS betreft moet daar wat meer maatregelen genomen worden. Ik hoor graag van de 
gedeputeerde wat die nu gaat doen om te zorgen dat we een stap voorwaarts gaan maken. Dank 
u wel. 
 1165 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Heijnen van het CDA.  
 
De heer HEIJNEN (CDA): Voorzitter, dank u wel. Voorzitter, we spreken vandaag hier in de Staten 
opnieuw over Tata, en dat is terecht. Want de berekeningen die het RIVM heeft gedaan, zijn 
verontrustend. Het is hier al veel gezegd. Tata Steel alleen is verantwoordelijk voor verkortere 1170 
levensduur en verhoogt de kans op bepaalde ziektes. En daaroverheen komt het nieuws dat we 
vijftig jaar geleden al wisten dat Tata schadelijk was voor de omgeving.  
 
Voorzitter, het is verontrustend en zorgelijk. Tegelijkertijd ook niet zo heel erg verrassend. 
Industrie, verkeer, luchtvaart, et cetera, het is allemaal schadelijk voor onze gezondheid. Dat 1175 
weten we al lange tijd en al tientallen jaren zijn veel partijen bezig om de omgeving steeds 
schoner te maken. Zo ook Tata. De uitstoot van Tata van vijftig jaar geleden is minder dan nu. En 
toch zijn we er ook nog lang niet. Want gelukkig vinden we gezondheid en een schone 
leefomgeving nu allemaal ook veel belangrijker dan vijftig jaar terug.  
 1180 
Voorzitter, het CDA geeft aan dat nieuw onderzoek des te belangrijker is dat Tata de ingezette 
weg blijft volgen en de huidige normen ook niet overschrijdt. Voor dat laatste is ook strenger 
toezicht nodig. De verbeteringen in de Roadmap Plus moeten worden waargemaakt, net zoals het 
programma Groen Staal. De meest vervuilende onderdelen van Tata moeten zijn overgestapt op 
groene alternatieven in 2030. Voorzitter, daarmee laat Tata wat ons betreft zien dat het ook 1185 
verantwoordelijkheid neemt. Maar het is aan ons de taak om de druk erop te houden. En dat Tata 
niet marchandeert met dat jaartal of stappen uitstelt. Volgens mij hebben we met het RIVM-
rapport in de hand nieuwe argumentatie. 
 
En dan die motie waar wordt gezegd dat de gezondheid op één staat. Ik heb al gevraagd wat dat 1190 
betekent, want ik vind dat gewoon een heel erg lastig begrip. We zijn vandaag hier ook niet 
allemaal naartoe komen lopen. We hebben de bus gepakt of de auto, en we hebben dus 
schadelijke stoffen uitgestoten. We hebben gezondheid belangrijk gemaakt, maar ook wetende 
dat wat wij doen, de acties die wij nemen, ook schadelijk kunnen zijn voor de gezondheid. Dus ik 
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vind dat gewoon een ingewikkeld begrip. Maar als we zeggen “gezondheid is heel belangrijk, een 1195 
van de heel belangrijke factoren”, dan zijn we het daarover eens.  
 
Ik wil graag van de gedeputeerde nog een aantal dingen weten. Wat heeft hij nodig om Tata op 
het pad te houden wat ze zelf hebben aangekondigd en die druk erop te houden? Zowel politiek 
bestuurlijk als via wet- en regelgeving. Hoe stellen we de nieuwe normen vast, zodat Tata geen 1200 
andere keus heeft dan die nieuwe deadlines te halen? Kan de gedeputeerde ons meenemen in de 
mogelijkheden en onmogelijkheden? En daarnaast nog een vraag, het gaat hier over Tata, maar in 
hoeverre geldt dit ook voor andere bedrijven in de regio? Want volgens mij is wet- en regelgeving 
nooit gericht op één bedrijf specifiek. Tot zover, voorzitter, dank u wel. 
 1205 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan gaan we naar de heer Roosendaal van de VVD.  
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Dank u wel, meneer de voorzitter. Wanneer is schoon, schoon 
genoeg? Of gezond, gezond genoeg? Deze vraag heb ik namens de VVD de afgelopen jaren vaker 
gesteld in het debat over Tata. Natuurlijk zijn er altijd plaatsen waar het gezonder is om te leven 1210 
en te werken dan in anderen. In het geval van IJmond is al lang bekend dat de Hoogovens niet 
alleen welvaart opleveren, maar ook schade opleveren aan de volksgezondheid. Het is de taak 
van de overheid om eisen te stellen aan de uitstoot van gevaarlijke of schadelijke stoffen en zo 
een minimum te stellen aan wat als een gezonde leefomgeving kan worden beschouwd, en hier 
ook op de handhaven. Tata heeft de afgelopen jaren vanwege de politieke en maatschappelijke 1215 
druk grote investeringen gedaan om de belasting op het milieu en de gezondheid te verlagen 
door honderden miljoenen te investeren in gezondere productietechnieken. Denk daarbij aan de 
Roadmap Plus-maatregelen. Het probleem blijft dat we geen duidelijk zicht hebben in het effect 
van de maatregelen op de verbetering van de volksgezondheid. Want uiteindelijk draait het niet 
om de inspanning, maar om het resultaat. Het grote vertrouwen in modellen om de werkelijkheid 1220 
te voorspellen en ons vergunningstelsel op te bouwen, leidt keer op keer tot teleurstelling. 
Jammer dat u niet mocht interrumperen. Het gaat in de discussie over de rol van de overheid 
inzake Tata te vaak om de methode en om aannames dat acties tot een gezondere leefomgeving 
leiden en minder om het bereiken van de werkelijke vermindering van schadelijke stoffen in de 
lucht en op de grond, vooral in de directe omgeving. Volgens het RIVM is de verwachte 1225 
levensverwachting van mensen in Wijk vanwege Tata’s activiteiten tweeëneenhalve maand korter 
en vier procent van de toekomstige longkankergevallen in Wijk is volgens het RIVM te wijten aan 
de uitstoot van Tata. Dat betekent volgens mij niet dat mensen in IJmond eerder doodgaan dan in 
de rest van Nederland, zoals in de toelichting op de actualiteit staat. In Limburg bijvoorbeeld is 
de levensverwachting beduidend lager. Gemiddeld genomen wijkt de levensverwachting in de 1230 
IJmond niet ver af van het gemiddelde. Maar de kern is dat we weten dat Tata niet gezond is en 
dat wij daarin vanuit onze provinciale taken een rol te vervullen hebben. Daarom spreken we 
iedere maand uren over de impact van Tata en de rol van de omgevingsdiensten. En we nemen 
actie, aangemoedigd door actieve burgers die keer op keer inspreken. De VVD is het eens met 
Gedeputeerde Staten, het RIVM en de omgevingsdienst, dat wetgeving aangescherpt moet 1235 
worden. Stank, geluid en uitstoot van PAK’s, stikstofoxide en fijnstof moet verminderen. Duidelijk 
en voorspelbaar lange termijngedrag van overheidswege is van belang voor de gezondheid van 
de inwoners en het bedrijf, dat staat voor grote investeringen in de klimaattransitie. Een transitie 
die hand in hand gaat met verbetering van de leefomgeving en behoud van een duurzaam 
groenstaalbedrijf dat, naast een noodzakelijk product, ook zinvol werk levert voor duizenden 1240 
gezinnen en zo bijdraagt aan onze brede welvaart. Onze taak als Statenleden is om belangen en 
feiten duidelijk te krijgen en gemotiveerde besluiten te nemen voor de toekomst van onze 
inwoners. Om te handelen op basis van wat we nu weten en een duidelijke lijn te volgen. Voor 
2030 moeten de meest vervuilende onderdelen van Tata gesloten zijn. De transitie en onze rol 
erin moeten nadrukkelijk worden opgevolgd en er moeten zo snel mogelijk duidelijke wettelijke 1245 
eisen komen aan de maximale uitstoot van geluid, stank, fijnstof en andere gevaarlijke of 
schadelijke stoffen. 
 
De VOORZITTER: Wilt u afronden, alstublieft?  
 1250 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Ja, nog twee zinnen. Die vermindering moet anno 2023 gewoon te 
meten zijn in plaats van berekend. Het toezicht en de handhaving moet onomstreden zijn en 
daarom pleit ik al veel langer voor een evaluatie van de opzet van de Omgevingsdienst en hoe we 
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door samenwerking en specialisatie, net als in de gezondheidszorg door samenwerkende 
ziekenhuizen, tot betere resultaten kunnen komen. 1255 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Punt. We gaan nog een keer een wedstrijd snelspreken houden. 
Dan scoort u vast hoog.  
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Ik kom u tegemoet. 1260 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Schneemann van Volt.  
 
Mevrouw SCHNEEMANN (Volt): Dank, voorzitter. Ik wil vandaag beginnen met de Italiaanse 
staalfabriek Ilva, waar helaas veel parallellen zijn met de Tata Steel-casus. Ook hier vervuilde een 1265 
staalfabriek decennialang de omgeving en ook hier is een veel hoger percentage aan 
kankerpatiënten dan in de rest van het land. Inmiddels is duidelijk dat zowel de bestuurders van 
de fabriek als de overheid tekort zijn geschoten in het beschermen van de omgeving. Zij zijn daar 
soms ook zelfs voor veroordeeld. Daarom hebben we een aantal vragen aan de gedeputeerde. 
Bent u bekend met de casus van de Italiaanse Staalfabriek Ilva en de uitspraak van het Europese 1270 
Hof van de Rechten van de Mens? En welke overeenkomsten en verschillen ziet u?  
 
Tegelijkertijd sta ik hier ook met steeds meer ongemak. Week na week benadrukken we allemaal 
hoe erg we het vinden dat Tata zo vervuilend is. Er komt steeds meer informatie naar buiten over 
deze schadelijkheid. Vijftig jaar geleden was natuurlijk al duidelijk hoe ongezond de staalfabriek 1275 
is en aan de andere kant ontbreekt nog steeds een concreet uitvoerbaar plan, worden er door 
Tata plannen als proefballonnen in de media opgelaten en zien we allemaal hoe risicovol de 
huidige tijdlijn van het Heracless-project is. We willen allemaal een scherpere vergunning, maar 
dat geeft geen garantie op een schone fabriek.  
 1280 
En dan, dan hebben we een scherpere vergunning. Dit gaat nog steeds gepaard met ontzettend 
veel onzekerheid. Niet alleen voor omwonenden, die zich zorgen maken over hun gezondheid, 
maar ook voor werknemers die zich zorgen maken om hun baan door de vele speculaties dat 
Tata moet sluiten. Ook zijn er natuurlijk zorgen over de economie in de regio. En daarom moeten 
we verschillende scenario's onder ogen gaan zien en uitwerken, want in een dossier dat zo 1285 
complex is moeten we stap voor stap werken aan een oplossing. Alle open vragen geven 
momenteel nog onzekerheid. Daarom moeten we vooruit gaan denken. De tijd van 
vooruitschuiven is namelijk voorbij en geeft nog meer onzekerheid. Om klaar te zijn voor de 
toekomst is het belangrijk om nu al over die toekomst na te denken. Vandaag zetten we daar een 
eerste stap in door samen met de Partij voor de Dieren een motie in te dienen met het dictum: 1290 
vraagt GS om te verkennen hoe de provincie zou kunnen helpen bij de transitie en omscholing 
van werknemers naar een andere baan, zodat bij een eventuele sluiting van de vervuilende 
onderdelen van Tata Steel werknemers niet op straat komen te staan en er aldus veel onrust en 
onzekerheid kan worden weggenomen. Dank u wel. 
 1295 
Motie 125-2 oktober 2023 
Plan voor werknemers Tata Steel 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 1300 

• Het steeds duidelijker wordt hoe schadelijk de uitstoot van Tata Steel is, en een concreet, 
uitvoerbaar plan om de uitstoot tijdig te verminderen nog steeds ontbreekt; 

• Tata Steel op dit moment werk biedt aan-duizenden werknemers; 
• Er reeds een programma is voor het versterken van de technische sector; 
• Er veel onzekerheid i5 in de lJmond, er zorgen zijn van omwonenden om hun gezondheid, 1305 

zorgen van werknemers om hun bestaanszekerheid en zorgen om de impact op de 
regionale economie. 

• Uit de recente arbeidsmarktverkenning van het gerenommeerde bureau lntelligence 
Group blijkt dat bijna alle werknemers van Tata Steel snel een andere (groenere) baan 
zouden kunnen vinden in de regio. 1310 

Overwegende dat: 
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• Duidelijkheid helpt om onzekerheid weg te nemen, en het nodig is om plannen voor 
verschillende scenario's te maken; 

• Er wordt verkend hoe vergunningen in het uiterste geval kunnen worden ingetrokken; 
• Er veel werkgelegenheid is in Noord-Holland, met name in technische beroepen die 1315 

bijvoorbeeld bijdragen aan de energietransitie en woningbouw. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Te verkennen hoe de provincie zou kunnen helpen bij de transitie en omscholing van 
werknemers naar een andere baan, zodat bij een eventuele sluiting van vervuilende 
onderdelen van Tata Steel werknemers niet op straat komen te staan, en er aldus veel 1320 
onrust en onzekerheid kan worden weggenomen. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Julia Schneemann (Volt) en Ines Kostić (Partij voor de Dieren).  
 1325 
De VOORZITTER: Dank u wel. Hij is ondertekend en maakt onderdeel uit van de 
beraadslagingen.  
 
Dan geef ik het woord aan de heer Van Tiggelen van de PVV. 
 1330 
De heer VAN TIGGELEN (PVV): Dank u wel, voorzitter. Voorzitter, ook bij de PVV staat de 
gezondheid van omwonenden op de eerste plaats van de lijst van prioriteiten. Het zal geen 
verbazing wekken. Er is al veel gedaan, maar er is nog flink meer nodig. Laat dat duidelijk zijn. 
Een en ander zal natuurlijk met de grootst mogelijke snelheid die menselijk mogelijk is, moeten 
plaatsvinden. Elke oplossing vergt enorme investeringen. Dus het maken van de juiste keuzes is 1335 
van groot belang. De waterstofroute lijkt ons economisch een zeer kostbare weg, die zonder 
enorme subsidies voor Tata niet te realiseren zal zijn. In Duitsland heeft staalproducent Krupp 
reeds om dezelfde reden een verzoek om miljarden op tafel gelegd. Maar goed, de politiek moet 
Tata niet gaan vertellen hoe ze staal moeten maken. Dat is net zo raar als boeren vertellen 
wanneer ze aardappelen moeten gaan rooien. Daar moet je je gewoon als politiek niet mee 1340 
bemoeien. 
 
Met het huidige beleid zal uiteindelijk elke industrie die energie-intensief is ons land verlaten. Net 
zoals nu al gaande is in Duitsland. Met het vrijwillige vertrek van Tata hebben we dan weliswaar 
een probleem minder, maar zijn we dan wel blij? Daar hebben we twijfels over. Ons standpunt is: 1345 
ga door met het zo spoedig mogelijk elimineren van uitstoot van schadelijke stoffen zonder het 
kind met het badwater weg te gooien. Dank u wel, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan gaan we naar de heer Teeuwen van de BBB. 
 1350 
De heer TEEUWEN (BBB): Geachte voorzitter, vandaag is er of gaat er veel gezegd worden over 
het RIVM-rapport. Ik hoop dat we in dit debat vooral vooruitkijken. Hoe moet het nu verder? Tata 
is een meer dan toonaangevend boegbeeld in de provincie. Wij zijn – ik heb het al eerder gezegd 
– trots dat zo'n onderneming zich zo heeft kunnen ontwikkelen in onze provincie. Echter, tijden 
veranderen. Dus ook de eisen die de omgeving stelt aan dergelijke imposante ondernemingen, 1355 
mede op basis van nieuwe inzichten. En laat het duidelijk zijn, voorzitter, ook bij de BBB staat 
gezondheid in die prioriteit op nummer één. Maar hoe geven we nu invulling aan deze 
gezondheidskeuze? Wij hebben het in drie delen opgeknipt.  
 
Als eerste, het nationale verband. Vorige week heeft de Tweede Kamer een motie ingediend 1360 
waarin voorgesteld wordt de zogenaamde oldtimerregeling af te schaffen. Deze oldtimerregeling 
maakt het mogelijk dat oude staalfabrieken meer mogen uitstoten dan de huidige wettelijke 
normen. Tata maakt daar gebruik van. Als de wet aangepast wordt, waardoor de oldtimerregeling 
van tafel gaat, zal de uitstoot drastisch verminderd worden op korte termijn. Dit zou zomaar 
kunnen gebeuren, meneer de voorzitter, en dan hebben we ineens een heel ander speelveld.  1365 
 
Ten tweede, ons provinciaal verband. De gedeputeerde geeft keer op weer aan dat hij – ik zeg het 
maar even met mijn eigen woorden – met handen en voeten gebonden is. Er zijn geen wettelijke 
mogelijkheden om een lagere uitstoot af te dwingen. Samen met de omgevingsdienst en zelfs 
door een externe jurist is daar intensief naar gekeken, zo heeft hij diverse keren aangegeven. De 1370 
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BBB begrijpt dat als je de case civielrechtelijk bekijkt. Een andere mogelijkheid zou kunnen zijn 
om de situatie door een andere bril te bekijken en het meer over de bestuursrechtelijke boeg te 
gooien. De provincie heeft immers ook een zorgplicht voor haar inwoners. In het hypothetische 
geval dat een rechter een uitspraak moet doen en civiel moet afwegen tegen zorgplicht is er een 
gerede kans dat de zorgplicht het wint van de civiele eis. Wij willen de gedeputeerde stimuleren 1375 
om de zaak ook meer vanuit, ik noem het maar even, de bestuursrechtelijke kant meer kans te 
geven.  
 
En ons derde punt is het Groen Staalproject. Wij vinden het geen goede zaak dat onze middelen 
van schaarse arbeid en belastinggeld ingezet worden voor een project waar wat ons betreft te 1380 
grote twijfels over bestaan. Die onduidelijkheid dient eerst voldoende weggenomen te worden. 
Bovendien werkt de inzet op groen staal wat ons betreft te veel als een bliksemafleider.  
 
Meneer de voorzitter, als Staten bij monde van de allerhoogste baas in een officiële 
aandeelhoudersvergadering zegt geen investering meer te zullen doen in Europa, wat betekent 1385 
zo'n dergelijke uitspraak voor dat project? Als er vorige week in het kader van 
maatwerkafspraken een brief van het ministerie van Economische zaken komt waarin acht 
bedrijven, top-uitstoters, verder afspraken worden aangekondigd en Tata staat daar niet bij. Als 
Tata besluit ineens, onverwacht, het Heracless Groen Staalproject van tafel te halen en met een 
nieuw plan komt en Tata niet eens de moeite wil nemen onze gedeputeerde voldoende te 1390 
informeren- 
 
De VOORZITTER: Meneer Teeuwen, wilt u afronden? 
 
De heer TEEUWEN (BBB): -wat het nieuwe plan inhoudt, waardoor de deputeerde veertien dagen 1395 
later ons niet op een goede manier kan informeren. Wij zouden graag samen met de VVD een 
motie indienen om meer duidelijkheid te krijgen, met het dictum: genoemd stappenplan te 
actualiseren en te concretiseren en Tata nadrukkelijker op haar verantwoordelijkheid te wijzen 
om zich strikt te houden aan de gemaakte afspraken om te komen tot sluiting van de 
kooksgasfabriek 2 voor eind 2029. PS hierover voor het eind van 2023 te informeren. Dank u wel. 1400 
 
Motie 126-2 oktober 2023 
Planning sluiting Kooksgasfabriek 2 per 2029 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 1405 
Constaterende dat: 

• Het RIVM recentelijk een rapport heeft uitgebracht waaruit blijkt dat de omwonenden van 
Tata Steel Nederland aan grote gezondheidsrisico's zijn blootgesteld; 

• Tata Steel Nederland de intentie heeft uitgesproken om de wijze van staalproductie 
zodanig te wijzigen dat de uitstoot fors minder zal ziin. 1410 

Overwegende dat: 
• In provinciale Staten op 19 september 2022 een motie op initiatief van de WD is 

aangenomen waarin onder meer gevraagd is aan het College om voor 1 maart 2023 tot 
een gezamenlijke concrete integrale planning op hoofdlijnen te komen met termijnen, 
deadlines en (financiële, economische, gezondheids- en milieu) consequenties, opdat 1415 
duidelijk wordt hoe Tata binnen de gestelde datum van eind 2029 tot sluiting van de 
kooksgasfabriek 2 komt; 

• We nu een jaar verder zijn en partijen nog in het ongewisse zijn welke stappen er al gezet 
zijn. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 1420 
• Genoemde stappenplan te actualiseren en te concretiseren; 
• Tata nadrukkelijker op haar verantwoordelijkheid te wijzen om zich strikter te houden 

aan de gemaakte afspraken om te komen tot sluiting van de kooksgasfabriek 2 voor eind 
2029; 

• PS hierover voor het eind van 2023 te informeren. 1425 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Pieter Teeuwen (BBB) en Nick Roosendaal (VVD). 
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De VOORZITTER: Dank u wel. Ja, en maakt ook deze motie onderdeel uit van de 1430 
beraadslagingen.  
 
Dan gaan we naar de laatste spreker van de actualiteit en dat is de heer Dekker van Forum voor 
Democratie. 
 1435 
De heer DEKKER (FvD): Dank u, voorzitter. Wij, van Forum voor Democratie, vinden dat we nu 
eindelijk eens moeten ophouden met het bashen van Tata Steel. Het bedrijf levert staal van een 
kwaliteit die wereldwijd onovertroffen is. Het bedrijf is goed voor gigantische werkgelegenheid in 
de regio. En dan hebben we het nog niet eens over de toeleverende bedrijven die voor veel 
additionele werkgelegenheid zorgen. Het bedrijf is al decennia bezig de uitstoot van allerlei voor 1440 
de gezondheid potentieel schadelijke stoffen te reduceren. Daardoor is, zo blijkt uit het onlangs 
verschenen RIVM-rapport, de uitstoot van elk van deze stoffen ruim binnen de wettelijk 
toegestane marge. Vandaar dat het bedrijf tot nu toe ook steeds opnieuw vergunning krijgt om 
haar hoogwaardig staal te blijven produceren. De correlatie die in het RIVM-rapport gelegd wordt 
met de verminderde levensverwachting is nogal speculatief. De regio heeft een druk bereden 1445 
wegennet, waarvan het rapport toegeeft dat ook dat bijdraagt aan irritatie onder de bevolking. 
Daarnaast is de geluidsoverlast van de bijgeleverde windmolens, in ieder geval voor surfers in 
Wijk aan Zee, vele malen irritanter dan het geluid van Tata. Hebben we het over de percentages 
klachten in de regio, daarvan blijft het toch wat merkwaardig dat, ondanks sterk verminderde 
uitstoot op alle fronten, het aantal klachten toeneemt. Dat duidt er volgens ons op dat hier 1450 
eerder sprake is van een sterk subjectief sentiment. 
 
De heer KLEIN (CU): Ja, als we het hebben over subjectief sentiment. Ik ben een beetje verbaasd 
over het feit dat u hinder probeer te duiden vanaf deze plek. Ik denk, als een RIVM-rapport 
schrijft dat tachtig procent van de mensen hinder ervaren van Tata Steel, wie bent u dan om te 1455 
zeggen dat het geluid van windmolens een stuk irritanter is? 
 
De VOORZITTER: Uw spreektijd zit erop, meneer Klein. Ik geef het woord aan de heer Dekker. 
 
De heer DEKKER (FvD): Ja, voorzitter, ik verwees naar berichten die ik gekregen heb van surfers 1460 
en die inderdaad aangeven dat, als je gaat surfen bij Wijk aan Zee dat je dan meer hoort van 
windmolens dan van Tata Steel. Maar het is natuurlijk een, laat ik zeggen, een enigszins 
humoristische verwijzing naar het feit dat je, zeker als het over geluidsoverlast gaat, niet zo gek 
veel kunt zeggen als je een rapport hebt waar geen enkele decibel in genoemd wordt.  
 1465 
Natuurlijk moet Tata doorgaan met het verminderen van uitstoot. Het Roadmap Plus-programma 
voldoet daarin wat ons betreft ruimschoots. Uitstootvrij kan Tata alleen worden wanneer we het 
bedrijf sluiten. De beruchte mijnsluitingen in Limburg van de jaren zestig en zeventig van de 
vorige eeuw hebben ons geleerd dat de gezondheidsschade daarvan veel groter is dan die 
tweeëneenhalve maand die in het RIVM-rapport aan Tata wordt toegeschreven. We kunnen het 1470 
Tata ook onnodig moeilijk maken door niet uit te gaan van nationale en Europese regels, maar 
door die van de WHO te nemen. Dan weten we zeker dat Tata zelf de benen neemt naar een 
naburig land, waar wel de Europese regels worden gehanteerd. En ook dan hebben we te maken 
met gezondheidsschade die veel groter is dan vandaag, omdat het, vergelijkbaar met Zuid-
Limburg, dan banenverlies betekent.  1475 
 
Laten we omgekeerd het bedrijf de credits geven voor de wijze waarop zij de afgelopen decennia 
de uitstoot hebben gereduceerd. Laten we er ook op toezien dat het bedrijf doorgaat met het 
reduceren van diezelfde uitstoot. De provincie doet daarbij uitstekend werk als het gaat om 
toezicht. Wij herhalen wat we daarover in de commissie al gezegd hebben. Tata, ga zo door. 1480 
Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Daarmee hebben we alle sprekers gehad. Ik denk, er zijn volgens 
mij veertien moties ingediend, dat het goed is om ook even gelegenheid te geven aan GS daar 
nader op te beraden. Ik kijk even. Is een kwartier schorsing voldoende? Er is geen tijd meer in de 1485 
tweede termijn, wil ik u wel zeggen, voor interrupties richting het college. Maar daar mag u zelf 
over kauwen. Het zijn uw regels. Dus als u dat anders ziet- Maar als uw voorzitter, en dat hebben 
we ook in de voorzitterstraining afgesproken, zal ik me streng houden aan de regels. Maar ik kan 
me voorstellen dat u zegt dat bijvoorbeeld iedere partij nog een minuut krijgt, maar dat geldt dan 
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voor iedereen. Maar daar mag u zelf even over nadenken. Dat is mijn voorstel. Dan schors ik nu 1490 
de vergadering voor een kwartier. 
 

Schorsing 14.23 tot 14.50 uur. 
 
De VOORZITTER: Mag ik iedereen verzoeken te gaan zitten? Dames en heren, ook aan de GS-1495 
leden, gaat u zitten. Er zijn nog een paar partijen die spreektijd over hebben. Dat is de heer 
Wagelaar, die heeft nog 1 minuut; mevrouw Jansen, 59 seconden; mevrouw Uiterwijk, 38 
seconden; mevrouw Alberts, 1,22 minuut, 1 minuut 22; Mevrouw Van der Helm, 55 seconden, 
Mevrouw Schneemann heeft nog 1,3 minuut; en de heer Van Tiggelen 1 minuut 43. Dat is 
ongeveer- De rest is door de spreektijd heen. Mevrouw Uiterwijk. 1500 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, er is een appèl van een aantal partijen om één minuut 
extra spreektijd toe te kennen aan alle partijen. En wij wilden dat graag als een ordevoorstel in 
stemming brengen. Maar dan wel met de notitie erbij dat de partijen die nog spreektijd hebben, 
dat dat daarbij optelt en dat dat niet allemaal op nul gezet wordt en iedereen op één minuut. 1505 
 
De VOORZITTER: De heer Terwal. 
 
De heer TERWAL (VVD): Voorzitter, dan wil ik ook een voorstel indienen. Ik heb een aantal 
fractievoorzitters gesproken. Dus ik denk dat het op een meerderheid kan rekenen. Namelijk, 1510 
niet overal een minuut bij op te plussen, maar de mensen die hun spreektijd nog hebben, die 
kunnen het gewoon gebruiken en de mensen die geen spreektijd meer hebben, dat die in ieder 
geval in de gelegenheid worden gesteld even één interruptie te plegen, meer ter verduidelijking 
op de vraag op het advies op de moties. Ik zie wat twijfel bij JA21. Ik hoop dat ook JA21 daarin 
mee kan gaan. Dank u wel. 1515 
 
De VOORZITTER: Ik zie u wel, meneer Mülder. 
 
De heer MÜLDER (D66): Ja, van de orde. Volgens mij, als er een ordevoorstel wordt gedaan wat in 
stemming moet worden gebracht, moet dat meteen in stemming worden gebracht, en had deze 1520 
bijdrage eigenlijk niet mogen plaatsvinden. 
 
De VOORZITTER: Maar het kan ook zijn, meneer Mülder, dat er drie ordevoorstellen worden 
gedaan. Ik weet niet of u ook nog een ordevoorstel wil inbrengen? Maar als dat niet zo is- Maar u 
heeft helemaal gelijk: ieder ordevoorstel wat wordt ingebracht, daar gaan we over stemmen. Dus 1525 
we gaan eerst over het ordevoorstel stemmen van- Dat doen we bij handopsteking van- Kan het 
met het apparaat? Prima. We kunnen ook digitaal stemmen. De heer Dessing is afwezig. Dus we 
hebben 53 geldige stemmen. Het ordevoorstel is om behoudens de nog resterende spreektijd, 
want die staat natuurlijk per partij, één minuut erbij op te tellen. Als u voor bent, drukt u op het 
plusje. Dat is de twee. En als u tegen bent, drukt u op de drie. Dat is de min. De stemming is 1530 
geopend. 
 
Er zijn 53 stemmen uitgebracht. De stemming is gesloten. Met 38 tegen, 15 voor is dit 
ordevoorstel verworpen.  
 1535 
Het tweede ordevoorstel is het voorstel- Graag centraal, dames en heren, anders hoor ik mezelf 
niet. Het tweede ordevoorstel is om, behoudens de spreektijd- want die houdt natuurlijk 
iedereen, die nog openstaat. Die heb ik net ook opgenoemd. Iedere partij minstens één 
interruptie te geven. Ik open de stemming voor dit ordevoorstel. En dat is stemming nummer 
acht. 53 zijn uitgebracht. Vijftig voor, drie tegen. Dat betekent dat alle fracties, dus als u nog 1540 
spreektijd heeft, en u gaat door uw spreektijd heen, dat u in ieder geval nog één keer mag 
interrumperen. Want dat geldt natuurlijk voor iedereen. Dus naast de spreektijd die u nog heeft, 
mag u interrumperen.  
 
Dan gaan we nu naar de reactie van gedeputeerde Olthof namens het college. 1545 
 
Eerste termijn Gedeputeerde Staten  
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Gedeputeerde OLTHOF: Dank u wel, voorzitter. Tata Steel. Toch blijft het elke keer weer 
spannend om hier te gaan staan als het over Tata Steel gaat, omdat het zo'n beladen onderwerp 
is.  1550 
 
Laat ik beginnen met de bijdrage van de Partij van de Arbeid. Ik herken wel een beetje de 
frustratie, omdat je er met elkaar elke dag mee bezig bent, elke dag mee geconfronteerd wordt 
en dat je met elkaar, denk ik, allemaal zoals we hier zitten, zo graag zo snel mogelijk het verschil 
wil maken. En de frustratie ook is dat dat helaas niet altijd kan, ondanks dat we dat willen. Dus 1555 
die frustratie herken ik. Ook een beetje frustratie, omdat ook wel eens gezegd is, ook door 
andere mensen: we herkennen bijna jouw bijdrage. Ja, dat klopt ook. Maar het zou ook heel gek 
zijn als ik elke keer met dezelfde regelgeving en dezelfde situatie andere verhalen zou ophangen. 
Dat is ook wel een beetje frustratie, omdat ik graag hier ook een keer een verhaal wil hebben van 
hé, we hebben dit wel met elkaar kunnen doen; of, we hebben uiteindelijk die resultaten wel 1560 
geborgd met elkaar. Dus frustratie herken ik alom. Dat neemt niet weg dat, ondanks die 
frustratie, we elke dag gewoon door moeten gaan met waar we mee bezig zijn en zorgen dat we 
wel in de situatie komen dat we die wereld kunnen veranderen.  
 
Voorzitter, ik zal in eerste plaats wat algemene opmerkingen maken over de bijdrages van 1565 
mensen, dan zal ik daarna op de moties ingaan.  
 
Als het gaat over de voorzorgsmaatregel. Hij zit ook in een van de moties. Zo’n 
voorzorgsmaatregel, ja, we kunnen allemaal een mening hebben over verschillende advocaten, 
we kunnen een mening hebben over de advocaat die het heeft gedaan. Volgens mij is het een 1570 
gerenommeerd advocatenkantoor wat ook zijn sporen verdiend heeft. Daar zal niet iedereen het 
mee eens zijn, maar ze hebben wel een duidelijk advies gegeven. Overigens, dat is niet het enige 
advies geweest, want ook recentelijk bij de rondetafelgesprekken met de Tweede Kamer heeft 
ook DCMR daar aan tafel nog een keer bevestigd dat de voorzorgsmaatregel in Nederland 
gewoon niet goed toepasbaar is. En daarmee is het niet zo dat de provincie Noord-Holland en dit 1575 
onderzoek dat heeft bevestigd, maar ook anderen dat nog een keer bevestigd hebben. Ik sta 
altijd open voor ander advies, maar om nu een breed onderzoek te laten doen door een door u 
aangedragen- Van ga dit onderzoek doen, daar heb ik wel heel veel moeite mee. Nogmaals als er 
adviezen zijn, sta ik daarvoor open, maar om nu een nieuw onderzoek te laten doen door een 
andere advocaat, omdat de andere uitspraak niet naar tevredenheid is, vind ik wat te ver gaan. 1580 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, ik snap de houding van de gedeputeerde niet zo goed, 
want ik heb niet gezegd dat de uitspraak van Pels Rijcken niet goed is, maar hadden we een 
ander moment in de tijd genomen. En als we de argumenten van Pels Rijcken bekijken, dan 
zeggen ze: er is niet genoeg grond. En nu is er een onderzoek die die gezondheid koppelt aan 1585 
Tata Steel. Dus volgens mij is er een nieuw feit, waardoor ook nieuw onderzoek gerechtvaardigd 
wordt. Hoe ziet u dat? 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ik was nog bezig met de reactie op de bijdrage en niet zozeer op uw 
motie. Dus mijn reactie op uw motie komt nog. Het was zonde van uw spreektijd dit. Nee, daar 1590 
kom ik zo inhoudelijk op terug. 
 
De VOORZITTER: Meneer Olthof, over die spreektijd ga ik.  
 
Gedeputeerde OLTHOF: Sorry, voorzitter. Excuses.  1595 
 
Dan, even kijken, ja, laat ik daar ook- Dat verdwenen rapport. Overigens, een onderzoek dat in 
1975 heeft plaatsgevonden, wat in 1977 naar buiten is gekomen en op 25 augustus 1977 met de 
toenmalige Staten is besproken en op de agenda heeft gestaan. Dus het beeld wat geschetst 
wordt alsof er een rapport in de la verdwenen is, dat is dus niet waar. Want als u naar de stukken 1600 
kijkt en u kijkt ook terug naar de agenda's, dan staat daarop- Het is overigens wel door de Staten 
twee keer verdaagd. Nou, dat zegt misschien ook wel wat over, nou, de beleving op dat moment. 
Dat zou hier denk ik niet gebeurd zijn. Sterker nog, ik denk dat u een actualiteit had ingediend 
om dat rapport te gaan bespreken. Maar dit rapport – dat hebben we in ieder geval wel terug 
kunnen halen – is op 25 augustus 1977 voor het eerst op de agenda van de Staten geplaatst. Wat 1605 
lastiger is, en dat vind ik een heel moeilijke: wat is daar vervolgens mee gedaan; wat is 
besproken; en wat hebben uiteindelijk de Staten daarmee gedaan? Dat kan ik niet achterhalen. 
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Ook niet hoe dat uiteindelijk, op welke manier, het in GS is besproken. Maar het is dus geen 
verdwenen rapport. Het is gewoon een openbaar rapport wat besproken is. Dus dat voor alle 
duidelijkheid daarover.  1610 
 
Ik kom straks op de rapporten daarvoor. Er zijn ook wat meer vragen over gesteld. Of dit rapport 
aanleiding is geweest om toenmalig de regels aan te scheppen, ja, dat vind ik een lastige. Dat 
vind ik ook op een gegeven moment van wat kun je- Het geeft heel veel informatie, met name 
ook over wat toen de metingen waren en wat er nu is. Maar kan ik op basis van de kennis van nu 1615 
op basis van het rapport van toen nu wat veranderen in de regels? Daar is het antwoord ‘nee’ op. 
Ik heb met de huidige regelgeving te maken. Ik heb met de huidige onderzoeken te maken. We 
kunnen er allemaal wat van vinden. Dat deel ik met u. Als we het al zo lang weten, waarom is er 
toen, wellicht – weet ik ook niet –, geen actie ondernomen? Maar dat ik op basis van oude 
rapporten daar nu wat mee kan doen, dat is een lastige.  1620 
 
Even kijken. JA21, wat kan de provincie wel? Dat zijn alle moties die daarvoor- Daar kom ik zo op 
terug.  
 
Dan ook naar de ChristenUnie: hoeveel tijd is daarmee verloren gegaan? Het is toen besproken. 1625 
Dus of die tijd verloren is gegaan, vind ik lastig. Wat wel gebeurd is, is natuurlijk het RIVM, is het 
meest recente onderzoek dat vijftien jaar terug is gegaan, de onderzoeken van de afgelopen 
vijftien jaar betrokken heeft in uiteindelijk het meest recente rapport dat ze geschreven hebben.  
 
En of het niet valideren van de metingen van de kooksgasfabriek 2 een aanleiding is om hem te 1630 
sluiten. Laat ik dit zeggen. We zijn – dat heb ik ook aangegeven – nu eigenlijk met een 
vervolgonderzoek bezig om te kijken naar wat de mogelijkheden zijn om de kooksgasfabriek te 
sluiten. We kijken naar alle aspecten. Dit zal dan een rol spelen, maar ook de nieuwe 
Omgevingswet die eraan komt en de mogelijkheden die daarin zitten. Dus we kijken daar breed 
naar. Ja? Dus sec deze alleen, vind ik moeilijk om daar nu een antwoord op te geven. We kijken 1635 
wel breed van wat voor haakjes, wat voor mogelijkheden zijn er?  
 
Even kijken, wat heb ik- Ja, misschien nog wel even een andere. O ja, van het CDA. Wat is nodig 
om Tata aan de afspraken te houden? We hadden gezegd – en dat herhaal ik hier ook nog een 
keer – dat we uiteraard zoveel mogelijk in wet- en regelgeving zullen vastleggen, want dat is 1640 
namelijk voor ons het haakje om te kunnen handhaven en toezicht te kunnen houden. Ik heb ook 
gezegd dat we waarschijnlijk maatwerkafspraken nodig hebben om uiteindelijk verder te kunnen 
gaan dan vanuit wet- en regelgeving mogelijk is. Dus ik heb beide denk ik nodig. Althans, nee, 
we hebben beide nodig om uiteindelijk goede afspraken te maken met Tata Steel. Daarom is ook 
dat expertteam over gezondheid ingesteld om ook daar goed advies op te geven van, wat zou er 1645 
nog aanvullend geregeld moeten worden? Even kijken, dus dat daarover.  
 
Ja, een ander punt wat u noemt – en dat heb ik ook in de commissie aangegeven. We zijn nu met 
elkaar heel druk bezig met Tata Steel. Daar stoppen we met elkaar heel veel toezicht en 
handhaving in. En terecht. Maar we zijn ook met een pilot bezig van, oké, wat betekent dit nu 1650 
eigenlijk ook voor andere bedrijven. Als wij uiteindelijk op al die bedrijven, die BRZO-bedrijven, 
alle vergunningen willen gaan aanscherpen, alle regels, op dezelfde intensiteit willen handhaven 
en toezicht houden, dat vraagt heel veel. Dus we zijn wel aan het kijken: wat betekent dat? En het 
kan ook uiteindelijk denk ik niet zo zijn dat we bij de een wel iets doen en bij de ander niet. En 
uiteindelijk gelden de regels die we met elkaar spreken, die gelden niet alleen voor Tata, maar 1655 
die gelden voor iedereen. Dus op het moment dat regels worden aangescherpt en gezondheid 
een betere plek krijgt in regelgeving, dan geldt dat voor elk bedrijf. Dan geldt dat voor iedereen, 
want dat is namelijk dan de nieuwe wet- en regelgeving.  
 
Dan, bekend met Italië. Ik ken de uitspraak. Maar als u mij vraagt van, ken ik ook alle 1660 
overeenkomsten en verschillen? Dan moet ik als antwoord heel eerlijk zeggen: nee. Dus dat vind 
ik een lastige. Wat wij wel doen – u loopt hier langzaam naartoe, dus dan kan ik daar nog wat 
over zeggen – is dat we wel met de Omgevingsdienst ook vanuit de verschillende landen de 
kennis hiernaartoe halen om te kijken: wat kunnen we daarvan leren als gaat over onze rol vanuit 
vergunningen, toezicht en handhaving? 1665 
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Mevrouw SCHNEEMANN (Volt): Ik benoem het namelijk, omdat het een best ingrijpende uitspraak 
is met gevolgen voor zowel bestuurders van de fabriek als lokale bestuurders van de overheid. 
Omdat het natuurlijk een precedentwerking kan hebben, vraag ik me af of het misschien 
verstandig is om dat verder te onderzoeken. Hoe ziet u dat? 1670 
 
Gedeputeerde OLTHOF: We kijken sowieso naar elke uitspraak die er is en die maar enigszins te 
maken heeft met dit soort bedrijven, maar ook met de staalbedrijven, ook internationaal. Dus ja, 
we kijken er wel naar. Of het zover gaat om de verschillen en overeenkomsten te zien? Want er 
zijn in meer landen uitspraken geweest. Dus ik hoop niet dat u ook nog gaat vragen om in alle 1675 
landen in Europa alle onderzoeken op tafel te krijgen en alle uitspraken. Maar we kijken er wel 
naar, maar een antwoord op de vraag ‘wat zijn de verschillen en overeenkomsten’, die kan ik u 
niet geven. 
 
Goed, voorzitter, dan ga ik naar de moties toe.  1680 
 
Dan motie M114-2023. Volgens mij gaan we daarmee beginnen. Dat is de motie Onafhankelijk 
toezicht. Volgens mij- Althans, die is overbodig, omdat in principe de omgevingsdienst 
onafhankelijk is, maar ook waar mogelijk binnen wet- en regelgeving ook de ruimte krijgt om ook 
te kijken van wat er meer mogelijk is. Neem even die eerste camera, die geplaatst is, wordt er 1685 
ook gekeken – dat heb ik ook in de commissie aangegeven – naar mogelijkheden gekeken voor 
die tweede camera, en wellicht meer. Dus met andere woorden, daar is die ruimte voor. Er zit wel 
iets anders onder, dat u uiteindelijk moet oppassen even dat we het systeem in Nederland niet 
ter discussie stellen. Want het systeem in Nederland gaat er nog steeds vanuit dat uiteindelijk een 
bedrijf de informatie aanlevert. En ik vind dat wij dat goed moeten kunnen controleren, dat wij 1690 
daar waar nodig zelf ook aanvullende metingen moeten gaan doen. Ik denk dat we moeten 
oppassen dat we niet dat hele systeem gaan omkeren, want dan geldt ook weer: wat we daar 
doen, geldt ook voor anderen. Dus in relatie tot toezicht en handhaving: ja. Maar in dit geval 
ontraad ik hem, omdat, wat er binnen de mogelijkheden ligt, dat doen we ook.  
 1695 
Dan gaan we naar motie M115-2023. Het is een enorme stapel geworden. Excuses. Voorzitter, ik 
moet het heel eerlijk zeggen: ik vind het lastig. Die vraag is mij ook gesteld – inderdaad, er is 
naar verwezen ook – voor televisie. Toen heb ik ook aangegeven: ik wil erover nadenken, ik wil 
het goed overwegen. Dat doe ik ook. Het is niet zo dat ik dat even naast me neerleg. Ik ben er 
ook in gesprek over met andere mensen, extern, buiten deze provincie. Wetenschappers. Hoe 1700 
moet je met dit soort vraagstukken omgaan? En ik zal eerlijk zeggen, ik heb daar nog geen 
antwoord op. Wat ik u wel mee wil geven, in overweging, als de Staten – en daarom zal ik ook 
niet een positief of negatief- – maar als de Staten van mening zijn dat ze een excuus willen 
aanbieden, dan is dat aan de Staten. Ik vind het wel ingewikkeld als u GS dan opdraagt om 
excuses aan te bieden. Ik wil ook dat u zich afvraagt dat uiteindelijk op basis van de wet- en 1705 
regelgeving, op basis van de maatschappelijke opvattingen van de afgelopen decennia, 
uiteindelijk dit natuurlijk niet alleen voor Tata Steel geldt. Maar elk bedrijf, elke omwonende, 
heeft hiermee te maken gehad. Dus ik wil dat in ieder geval meegeven als het gaat over deze 
motie. 
 1710 
Mevrouw VAN DER HELM-CHANDANSINGH (50PLUS): Dank u, voorzitter. De Staten hebben bij 
monde van de commissaris over het hele verhaal met het verleden van Nederland, dat koloniale 
verleden, excuses aangeboden. Excuses hebben vaak te maken met emotie. En wij als Staten 
kunnen dat ook doen. U heeft zelf geroepen dat u erover nadenkt. U gaat nu bij wetenschappers 
langs om te kijken of het mogelijk is. Excuses heeft met emotie te maken. Vindt u ook niet in het 1715 
hele verhaal wat gebeurd is dat gedeputeerden namens de Staten deze excuses kunnen maken. 
Bijna vijftig jaar lang is het duidelijk dat gezondheid van de mensen in de omgeving onder druk 
staat. 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Kijk, het is emotie. Het is niet dat ik aan wetenschappers ga vragen om 1720 
een zakelijke afweging te maken, maar ik probeer wel juist hier een zorgvuldige afweging in te 
maken. Omdat ik hem juist, als je excuses aanbiedt, is dat een zwaarwegend iets, vind ik. Ik 
begrijp heel goed, en dat vind ik een andere, als het gaat over bewoners die de afgelopen 
decennia aan de bel hebben getrokken en geen gehoor hebben gevonden, dan in het algemeen 
alle omwonenden excuses aan te bieden. Daar wil ik meegeven, dat op basis van vijftig jaar 1725 
geleden deze Staten – en dan zeg ik niet u, maar wel deze Staten – blijkbaar een andere afweging 
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hebben gemaakt om daar toen niets mee te doen. En ik wil alleen meegeven dat, op het moment 
dat de regelgeving en de afwegingen die de afgelopen decennia zijn gemaakt, niet alleen gelden 
voor Tata, maar die gelden breder. Dat wil ik daarin meegeven. En wat doet dat met excuses in 
het licht van deze motie? 1730 
 
Mevrouw VAN DER HELM-CHANDANSINGH (50PLUS): Ik begrijp heel goed het dilemma, maar het 
zou zo koninklijk zijn als vanuit het college van gedeputeerden toch richting die omwonenden 
die handreiking wordt gedaan. Dan wil ik het hierbij laten. 
 1735 
Gedeputeerde OLTHOF: Dan nog een derde overweging. Nogmaals, dat laat ik ook aan de Staten, 
maar ik wil dat in ieder geval meegeven. Ik heb zelf mijn overwegingen meegegeven waarom ik 
nog niet zo ver ben. Een ander is wel – en laat ik dat ook duidelijk meegeven – is op het moment 
dat je excuses aanbiedt, moet ik zeker weten dat het vanaf nu anders is. En ik kan praten over 
onze inzet, die is anders. Maar ik heb nog steeds met regelgeving te maken, die uiteindelijk de 1740 
gezondheid niet voldoende beschermt. Dus ik ga excuses aanbieden en vervolgens moet ik nog 
steeds zeggen: maar het is nog steeds niet gezond en ik heb nog steeds dus geen instrument om 
dat te veranderen. Dus ik wil dat in ieder geval aan u meegeven van, waarom ik terughoudend 
ben op dit moment om daar excuses over aan te bieden. En dat doet overigens niks af, laat ik 
daar ook geen misverstand over hebben, hoe belangrijk dit onderwerp is en ik er honderd 1745 
procent achter sta dat we op dit moment anders kijken naar het element gezondheid. Laat ik daar 
geen misverstand- Want vervolgens worden woorden weer verkeerd uitgelegd alsof we het niet 
belangrijk vinden. Absoluut niet het geval.  
 
Dan gaan we naar motie M116-2023, voorzitter. Dat is ‘onderzoek of Tata Steel aan de emissie- 1750 
en immissiegrens voldoet. Voorzitter, die is overbodig, want – ik moet even goed kijken – Tata 
Steel moet in het kader van die ZZS-regelgeving die informatie al aanleveren, over de emissies en 
de vermijdingen reductieprogramma. En de OD – ik moet het even goed zeggen – beoordeelt ook 
of wordt gedaan aan de emissiegrenswaarde van de Bal. Dat gebeurt op dit moment al. En dat is 
nu het geval, maar dat is ook straks onder de Omgevingswet het geval. En waar het mogelijk is, 1755 
kijken we er ook naar van of we dat onder de Omgevingswet kunnen aanscherpen en dat soort 
zaken. Dus we nemen al die elementen mee en daarom is deze overbodig. En de immissie, dat 
heeft u ook in het laatste RIVM-rapport kunnen zien, daar wordt aan voldaan als het gaat over de 
luchtkwaliteit, als het gaat over de wettelijke grenswaarden.  
 1760 
Voorzitter, we gaan naar motie M117-2023. Althans, ja. En motie 117, dat gaat over de 
onderzoekparallellen met uitspraak Chemours. Ik heb net al aangegeven, we kijken naar elke 
uitspraak. Dus ook de uitspraak van Chemours uiteraard, maar ook breder. We hebben ook – dat 
is ook de vorige keer duidelijk naar voren gekomen, ook bij het rondetafelgesprek – we hebben 
veelvuldig overleg met DCMR, we hebben ook veelvuldig overleg met DCMR met andere partijen 1765 
als het gaat over de maatregelen die we treffen: kan dat meer; kan dat verder? Dus daar praten 
we ook over met- Maar wat ik verder wil meegeven, is dat deze uitspraak niet zozeer over 
maatregelen ging; het ging over het vraagstuk over aansprakelijkheid. En daar heeft de rechter 
een uitspraak over gedaan dat Chemours aansprakelijk is over een periode tot 1998. Dat gaat 
dus niet zozeer over de maatregelen. Over de maatregelen hebben we contact. Dus deze motie 1770 
ontraad ik ook.  
 
Dan de juridische ruimte pakken om gezondheid te beschermen, motie M118-2023. Die is 
overbodig, want dat betreffende rapport waar u naar verwijst, dat wordt meegenomen in het 
onderzoek naar mogelijkheden tot het intrekken van die kooksgasfabriek. Daar is ook 1775 
KokxDeVoogd bij betrokken. En we voeren al een verkenning uit naar de mogelijkheden, 
instrumenten, onder de Omgevingswet om die ook in te zetten. En we verwachten die resultaten 
ook in de loop van dit jaar. Dus voor het einde van het jaar informeer ik u daarover. Dus dat 
onderzoek loopt. En dat heb ik net al gezegd: dat nemen we breed, alle elementen nemen we 
daarin mee.  1780 
 
De VOORZITTER: U zult begrijpen dat ik in het kader van deze actualiteit GS in de gelegenheid 
stel om de rest van de moties ook nader van advies te voorzien, ondanks het feit dat de 
spreektijd van GS op is. 
 1785 
Gedeputeerde OLTHOF: Deze motie is dus overbodig.  
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Motie M119-2023. Laat ik het zo zeggen, deze motie is aan de Staten, oordeel Staten, want het is 
een oproep aan uzelf. Ik breng met alle liefde het standpunt van de Staten over. Ik lees hem wel 
zo dat dit geen motie is om uiteindelijk Tata te sluiten, maar uiteindelijk wel werk te maken van 1790 
datgene waar we al drie jaar voor pleiten: zorg dat gezondheid beter geborgd wordt en de 
gezondheidskundige waarden een betere plaats krijgen in de wet- en regelgeving, zodat wij, 
terecht, ons werk kunnen gaan doen. 
 
De heer HEIJNEN (CDA): Voorzitter, dank u wel. Mijn fractie overweegt deze motie ook te 1795 
steunen, want wij zijn het helemaal eens met die oproep. En toch hoor ik ook geluiden dat 
mensen zeggen, ja, u zegt nu: ik bedoel niet heel Tata sluiten, maar wel de meest vervuilende 
onderdelen snel te sluiten. Dus ik wil toch even precies van u weten: wat gaat u nu doen met 
deze oproep? U heeft duidelijk gemaakt niet heel Tata te sluiten, maar wat is dan wel de 
boodschap en zitten daar bijvoorbeeld wel die meest vervuilende onderdelen in? 1800 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Voorzitter, wat ik hieruit lees, is dat uiteindelijk de wet- en regelgeving 
moet worden aangepast, zodat wij ons werk beter- De vergunning kunnen aanscherpen en 
toezicht en handhaving kunnen doen. Daar zit ook het element in, op het moment dat Tata Steel, 
ondanks de last onder dwangsom, een derde bij de kooksgasfabriek, uiteindelijk dan nog steeds 1805 
niet- Dat we dan wel een instrument hebben die uiteindelijk consequenties voor de vergunning 
heeft. Dus met andere woorden, ging ik nog steeds uit van wet- en regelgeving, vanuit 
handhaving, dat daar uiteindelijk consequenties voor een vergunning in kunnen zijn. Ik lees hem 
niet zo dat we aan de voorkant al direct fabrieken gaan sluiten. Dat is overigens iets anders, waar 
we ook voor gepleit hebben. Dat betekent dat we uiteindelijk wel naar instrumenten zoeken om 1810 
de fabrieken die al jarenlang zijn afgeschreven, om op te leggen dat er versneld een nieuwe 
installatie komt te staan. Want nu kunnen ze heel lang met een oude fabriek doorgaan. Ja? 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder, meneer Olthof. 
 1815 
Gedeputeerde OLTHOF: Dank u wel, voorzitter. Dan motie M120-2023. Die is voor deel 
overbodig en wil ik ontraden. Aan de ene kant vraagt u een onderzoek te doen wat de lidstaten 
kunnen doen. Dus u vraagt aan ons een onderzoek te doen wat uiteindelijk Nederland zelf moet 
gaan doen. Volgens mij is dat ook voor een deel iets wat Nederland zelf moet doen, want u 
verwijst naar de lidstaten. En artikel 5, lid 2 van de richtlijn is al geïmplementeerd. Dus in dat 1820 
opzicht is hij overbodig. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, juist deze richtlijnen geven lidstaten mogelijkheden 
om de bevoegd gezagen die in de lidstaten erover gaan meer mogelijkheden te bieden. Nou, als 
u het bevoegd gezag bent, daar komt de motie vandaan. 1825 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Dat begrijp ik ook. En ik weet ook dat het Rijk met dit soort elementen 
bezig is. Maar u vraagt nu onderzoek te doen wat de lidstaten kunnen doen. Dus volgens mij 
moeten we dit ook gewoon- Is dit ook iets waar het Rijk mee bezig is als het gaat over de 
Europese regelgeving. Kunnen we meer bevoegdheden neerleggen. Maar vervolgens ook punt 2, 1830 
artikel 5, lid 2, die is overbodig, want die is al geïmplementeerd.  
 
Dan gaan we naar motie M121-2023. Ja, teruggaan naar de oprichting en vervolgens alle 
onderzoeken en alles wat daar vervolgens mee gebeurd is, alle adviezen. Ik hoop dat u begrijpt 
dat ik die ontraad. Volgens mij is het vooral belangrijk dat we ook alle energie inzetten om nu 1835 
ermee aan de slag te gaan. En het kan informatie geven. Maar als u me vraagt om terug te gaan 
tot de oprichtingsdatum –let wel: meer dan honderd jaar – om dan vervolgens alle onderzoeken 
op tafel te krijgen en vervolgens ook nog eens een keer een onderzoek te laten doen wat er 
vervolgens allemaal mee gebeurd is, ik hoop dat u begrijpt dat ik die vanuit de organisatie ga 
ontraden.  1840 
 
Dan motie M122-2023, maximaal aanscherpen van de vergunningen van Tata Steel. Voorzitter, 
die is ook overbodig. Volgens mij roept u op tot datgene wat we doen. Ik vind het ook wel apart 
dat er op basis van het RIVM-rapport- Want als ik hier zou zeggen ‘dat moeten we doen’, daarmee 
wordt gesuggereerd, en dan zou ik dat erkennen, dat we de afgelopen jaren niet ons stinkende 1845 
best doen om alles aan te scherpen. En volgens mij doen we dat met elkaar. En dat we elke dag 
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openstaan om meer informatie, dat we graag zoveel mogelijk informatie willen hebben om het 
beter te kunnen doen, nogmaals, daar sta ik voor open. Maar met deze motie- 
 
De heer KLEIN (CU): Ja, meneer de voorzitter, sorry dat ik iets laat ben. Ik heb een interruptie op 1850 
motie M121-2023, het overzicht van onderzoeken. Die ontraadt u, omdat u niet honderd jaar 
terug kan gaan. Daar kan ik me iets bij voorstellen. Kunt u wel een toezegging doen dat u zo ver 
mogelijk kunt teruggaan? Laten we zeggen, bijvoorbeeld de laatste veertig jaar. 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Het RIVM heeft een onderzoek gedaan en daar praten we nu over, over 1855 
het meest recente onderzoek. En die zijn vijftien jaar teruggegaan, hebben ze die onderzoeken 
erbij gehaald. We hebben nu een onderzoek uit 1975, waarvan wordt gesuggereerd dat die in de 
la is verdwenen. Die is in 1977 ook met de Staten besproken. U vraagt nu om de organisatie, om 
mensen in te zetten, om in archieven – want dat is niet digitaal – terug te gaan veertig, vijftig 
jaar, want als we vijftig teruggaan, moet het zestig jaar worden. Op een gegeven moment denk ik 1860 
ook van, er is ook vaak het verwijt geweest: laten we nu stoppen met onderzoeken en laten we nu 
aan de slag gaan en zorgen dat het beter gaat worden. En u vraagt nu om een archiefonderzoek 
te doen van honderd jaar, vijftig, zestig jaar terug, om te kijken: wat halen we dan boven water? 
Uiteindelijk heb ik met de huidige situatie te maken, die volgens ons niet goed is, die is niet 
gezond. Daar moeten we met elkaar hard aan werken. Dat willen we ook elke dag doen. En 1865 
nogmaals, ik vind het- Nou ja, wij ontraden het om nu mensen in te gaan zetten om, nou ja, terug 
te gaan in archieven. 
 
De VOORZITTER: Nee. Meneer Olthof, gaat u verder. De heer Klein heeft zijn interruptie gehad.  
 1870 
Gedeputeerde OLTHOF: Motie M122-2023, heb ik aangegeven, voorzitter, is overbodig. Dat doen 
we al.  
 
Dan motie M123-2023, die ontraden we. Dan kom ik bij het voorzorgsbeginsel. Dit onderzoek 
van het RIVM geeft geen aanleiding om nu wel het voorzorgsbeginsel toe te passen. Dat wil niet 1875 
zeggen, dat wil niet zeggen, dat wij op alle momenten kijken van, wat levert wat op. Maar de 
informatie die ik nu krijg, is op basis van wat we nu weten, is er geen andere informatie waardoor 
het voorzorgsbeginsel wel toegepast kan worden. Want laten we ook eerlijk wezen, er wordt nu 
net gedaan alsof de wereld opengaat. Het feit dat er een link is tussen Tata Steel, dat is al in 
eerdere rapporten naar voren gekomen. Ook als het gaat over de klachten. Gewoon ervaren 1880 
klachten in de omgeving, die was er al. Wat er nu onomstotelijk vaststaat, is die directe link en 
ook het effect daarvan. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, jarenlang hebben we gehoord dat we niks kunnen, 
omdat het verband niet vaststaat tussen gezondheid en Tata Steel. Nu hebben we na jaren dat 1885 
verband, dan zijn we met allerlei creatieve oplossingen aan het zoeken hoe u meer kunt doen, 
zodat u hier niet elke week hoeft te staan en te zeggen dat u niet meer kunt doen. En elke 
creatieve oplossing boort u de grond in. En nu zegt u van, ja, we weten al dat dit niet leidt tot 
toepassing van het voorzorgsbeginsel. Dat rapport is net uit. Wij vragen om een onderzoek wat 
wel kan. Waarop baseert u dat het niet kan? 1890 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ik geef u aan, even, dat is de informatie die ik krijg. Maar laat ik in deze, 
maar dan ga ik niet de indruk wekken dat ik daarin mee ga: ik kom hier bij u op terug. Ga ik op 
basis van het onderzoek wat er ligt, doe ik u de toezegging dat ik er de volgende keer op 
terugkom om te kijken of de situatie veranderd is waardoor uiteindelijk het voorzorgsbeginsel 1895 
wel mogelijk een kans van slagen heeft. Doe ik u de toezegging. [...] Prima. Daar wil ik in 
meegaan, want ik wil me ook op een gegeven moment er niet vanaf doen. Dus deze motie, die 
laat ik aan de Staten. 
 
De VOORZITTER: Statenlid Kostić, niet mengen in de discussie alstublieft. Dank u wel. Gaat u 1900 
verder, meneer Olthof. 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja, voorzitter, dan de motie van SP, motie M124-2023. Ook hier geldt 
weer het onwrikbare. Daar wordt de indruk gewekt, en ik werp dat verre van me, ik heb dat ook 
vorige week maandag gezegd, alsof Tata Steel bepaalt welke keuzes wij maken. En ik ga het hier 1905 
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nog een keer zeggen. Elk besluit over de vergunningen, of er wel of niet gehandhaafd wordt, is 
geen politieke keuze. Dat is een keuze die uiteindelijk in mandaat door de omgevingsdienst 
wordt gemaakt op basis van de wet- en regelgeving. Dat zorgt voor houvast. Daar is op geen 
enkele wijze invloed van Tata Steel op in, in ieder geval, de afgelopen drie jaar dat ik hier zit, dat 
we die afweging anders hebben gemaakt. 1910 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Dank u wel, voorzitter. Ja, dat is een beetje het probleem 
als je de historie al een tijdje volgt, dan weet je dat- U zegt: het is de wet- en regelgeving dat het 
bedrijf de cijfers aanlevert, bijvoorbeeld. Dat doen ze niet voor niets op hun manier. Dat bedrijf, 
dat praat ook met het Rijk. En dat doen ze niet voor niets op hun manier. En ik vraag dus nu aan 1915 
u om helemaal onverschrokken nu de kant te kiezen van de omwonenden en de werknemers. En 
dat zegt dus niets over dat u het in het verleden verkeerd heeft gedaan of wat dan ook, maar 
geef dat signaal af aan de omwonenden en aan de werknemers: ik ben werkelijk waar de blaren 
op de tong en ik zit elke week bij die minister, want daar moeten ook die regels aangepast 
worden. U heeft het probleem dat u moet werken met regels die zijn beïnvloed, toch, door het 1920 
bedrijf. Bent u dat niet met mij eens? 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Kijk, dat er op alle niveaus lobby’s zijn om regels te beïnvloeden, dat ga 
ik hier niet ontkennen, want dat is gewoon hoe het in elkaar zit. Maar ik vind ook, en het geldt 
ook voor deze Staten, maar ook voor deze gedeputeerde, dat uiteindelijk een betrouwbare 1925 
overheid een overheid is die zich houdt aan de wet- en regelgeving. Als u nu zegt ‘leg eigenlijk 
de implementatie van de wetgever naast u neer, want die wordt beïnvloed door – dat staat er 
volgens mij – dat we ook – waar stond die – over de wetgever. Dat was in ieder geval in uw 
bijdrage ook een punt. Dat ik op een gegeven moment zeg: wij gaan voor die gezondheid en 
praten veel met Kamerleden. Daar praten we veel met staatssecretarissen over. Er is wekelijks 1930 
ambtelijk contact over met de verschillende ministeries om te kijken: wat kunnen we beter doen? 
Dat vind ik dan ook de frustratie. Dit heb ik al zo vaak hier ook uitgelegd wat we allemaal 
daaraan doen en toch wordt de indruk gewekt van, ga nou eens eigenlijk aan het werk en zet u 
naast die bewoners. Ik doe mijn stinkende best om te zorgen dat die wet- en regelgeving wordt 
aangepast. En als u nu zegt van, leg dat naast u neer, doe nog meer, geef dan aan wat u dan van 1935 
mij verwacht. 
 
De VOORZITTER: U wilt nog interrumperen, mevrouw Alberts? U heeft nog tijd, ja. U heeft nog 
22 seconden. 
 1940 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Als de regels moeten veranderen, dan kan u dat ook doen 
namens de omwonenden, namens de werknemers. Dat gaat u niet persoonlijk doen. U heeft het 
zelf over een lobbytraject. Maar weet uzelf hier gesteund door alles en iedereen zo ongeveer dat 
u- Natuurlijk, ik twijfel daar niet per se aan, maar er is in het verleden wel anders mee omgegaan, 
en dat kan u ook niet ontkennen. Maar het is erop en erover. Straks komt de Omgevingswet. Daar 1945 
staat in: gezondheid moet getoetst worden. Dus waar wacht u nog op? 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ik heb net aangegeven, dat als het gaat over die kooksgasfabriek, als het 
gaat over de invloed, dat we al naar die Omgevingswet kijken: wat voor ruimte zit daarin? Dat 
doen we al. Dus met andere woorden, dat ik me de blaren op mijn tong praat om het anders voor 1950 
elkaar te krijgen in de wet- en regelgeving, dat doen we met elkaar. Dus ik moet u heel eerlijk 
zeggen, u zegt ook niks anders dan wat we al op dit moment aan het doen zijn. En dus met 
andere woorden, deze motie ontraad ik.  
 
En dan de motie voor het plan voor werknemers van Tata Steel. Laat ik daar duidelijk over zijn, en 1955 
deze motie maakt die indruk- Kijk, het is niet aan deze gedeputeerde en volgens mij ook niet aan 
GS, maar ook niet aan uw Staten. Dat is in ieder geval vaak genoeg- Dat het ons doel is om Tata 
Steel te sluiten. En laat ik dat nog een keer herhalen. Het is uiteindelijk wel de bedoeling dat 
uiteindelijk Tata Steel schoon en groen wordt, zodat uiteindelijk het effect op de gezondheid er 
niet meer is. In ieder geval geen schadelijk effect. En op het moment dat wij nu een plan gaan 1960 
maken voor werknemers dat ze uiteindelijk uit dienst moeten gaan of dat ze een ander baan 
moeten gaan zoeken, vind ik gek overkomen. Ten tweede, dat is ook niet aan de provincie om 
dat op te pakken, want daar zijn dan vervolgens ook de werkgever en de vakbonden voor om dat 
in een sociaal plan goed te vatten, als dat aan de orde is. Maar ik wil niet de indruk wekken alsof 
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wij een plan aan het maken zijn voor als Tata Steel dicht gaat, want dat is dit moment niet onze 1965 
inzet. Dus die ontraad ik ook, voorzitter.  
 
Dan kom ik nog bij motie M126-2023. 
 
De heer DEKKER (FvD): Ja, dank u, voorzitter. De vorige motie, is de gedeputeerde het met mij 1970 
eens dat het sluiten van Tata een veel groter gezondheidseffect zou hebben dan het toelaten van 
de huidige gezondheidseffecten, vergelijkbaar met de sluiting van de staatsmijnen in Zuid-
Limburg? 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ik hoop niet dat u het mij kwalijk neemt dat ik hier nu geen discussie ga 1975 
voeren over wat als dit gaat gebeuren en de relatie met de mijnen. Onze taak is hier om te 
zorgen dat uiteindelijk Tata Steel, dat de wet- en regelgeving op orde is, dat gezondheid beter 
geborgd is en Tata Steel zich eraan houdt. Dat is volgens mij waar we voor staan, zodat we 
uiteindelijk naar een gezonde leefomgeving gaan. Dat is waar ik voor sta. En dat doen we het 
liefste met Tata Steel. Maar als dat die kan, dan heeft het ook andere consequenties. 1980 
 
De VOORZITTER: Dit is uw laatste interruptie. 
 
De heer DEKKER (FvD): Nee, dit om te onderstrepen dat wanneer wij primair kijken naar 
gezondheidseffecten, dat een sluiting van Tata Steel niet een louter positief gezondheidseffect 1985 
zou hebben, maar ook een negatief. Dus dat moet dan in de overweging worden meegenomen. Ik 
zou de gedeputeerde willen vragen om dat wel mee te nemen in zijn overwegingen. 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja, voorzitter, dan een laatste opmerking daarover, want ik heb ook geen 
tijd meer. Maar in ieder geval toch om hierop te reageren, heel kort, is dat uiteindelijk dit 1990 
element- Ik begrijp dat. Er zijn ook onderzoeken naar wat het effect van werkloosheid is. 
Uiteindelijk is het dan deze gedeputeerden die verantwoordelijk is voor vergunningen, toezicht 
en handhaving, dat dat op orde is. En dat moet, wat dat betreft, een zuivere afweging zijn op 
basis van de wet- en regelgeving.  
 1995 
Dan de laatste motie, voorzitter, M126-2023. Voor mij is hij overbodig. Maar ik begrijp- Kijk de 
genoemde stappen, daar is ook door de VVD op aangestuurd. Ik kom zo snel mogelijk, als ik 
meer informatie heb, bij u terug. Dus we komen er ook zo snel mogelijk- Want dat moeten we 
ook doen, want dan moeten we naar de nieuwe actualiteit kijken, naar de nieuwe situatie. En dat 
heeft consequenties voor verschillende trajecten. Dus daar kom ik bij op terug. En het tweede 2000 
punt, en een aantal van u zijn erbij geweest, heeft de directeur van Tata Steel na de 
commissievergadering in een zaal met tweehonderd toehoorders, volgens mij heel nadrukkelijk 
aangegeven, dus volgens mij ook in niet-misverstaande woorden, dat uiteindelijk de 
kooksgasfabriek uiterlijk in 2029 dichtgaat. En dat staat even los van ons onderzoek. Dat staat 
even los van de ambitie die we hebben om het nog eerder te doen. Maar volgens mij is dat wat u 2005 
hier vraagt, als het gaat over kooksgasfabriek, voor eind 2029. Dat is toegezegd door de 
directeur van Tata Steel. 
 
Mevrouw JANSEN (D66): Dank u wel voor de beantwoording van de vragen en de behandeling van 
de moties. Ik heb nog een vraag gesteld in mijn inbreng namens D66, waar volgens mij geen 2010 
antwoord op gekomen was. Dat gaat over de gezondheidswinst. Welke kansen ziet de 
gedeputeerde om sneller gezondheidswinst te behalen voor de IJmond? In het licht dat het RIVM 
stelt, dat de meeste gezondheidswinst in de regio behaald kan worden door de uitstoot van Tata 
omlaag te brengen. De staatssecretaris gaf zelf ook aan een zorgplicht te voelen. Dus we waren 
benieuwd hoe u daar tegenaan kijkt. 2015 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja, dat is ook een terecht punt, want we kunnen ons focussen op groen 
staal. Dat is hartstikke mooi allemaal, maar dat is nog steeds dat dat eind 2029 gerealiseerd 
moet zijn. Maar hoe gaan we zorgen dat het vandaag gebeurt? En er worden maatregelen 
getroffen, maar ook binnenkort weer als het gaat over een stoffendoek wat bij de 2020 
grondstoffenbanken geplaatst gaat worden – een kilometer lang, volgens mij tachtig meter hoog 
– ook die vergunning is bijna wel afgegeven. Dus we moeten ook vandaag elke doorgang, welke 
maatregelen kunnen we treffen om te zorgen dat het ook vandaag schoner gaat worden. Maar 
uiteindelijk zullen we tot een heel ander soort procedure moeten gaan komen, een heel andere 



Pagina  37 
 
 

 
 

37 

installatie moet er komen, om te zorgen dat het ook structureel op basis van een schone, groene 2025 
manier gaat gebeuren. Maar ik ben het met u eens, we zullen ook vandaag moeten zorgen dat 
het schoner gaat worden. Dat kan ik voor een deel met maatregelen doen en een andere deel ook 
bestuurlijk de druk op Tata Steel uit blijven oefenen om de maatregelen te treffen die ik wettelijk 
niet kan afdwingen, maar uiteindelijk wel nodig zijn om het schoner te krijgen. 
 2030 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Dank u wel. Kunt u ook aangeven hoe we tot een afwegingskader 
gaan komen over welke gezondheidswinst het eerst te behalen is en welke ook het belangrijkste 
is? De urgentie en het belang. Want we moeten beleid maken op die dingen die in het RIVM-
rapport worden gezegd. Het gaat ook over stank, het gaat ook over geluid. We focussen heel erg 
op de schadelijke stoffen. Maar als ik door het rapport heen lees, dan lijkt het ook zo te zijn dat 2035 
de meeste gezondheidswinst juist kan worden gehaald uit die andere onderdelen. En daar 
hebben we het hier zelden over. Hoe komen we tot een afwegingskader, wat in het kader van die 
gezondheidsaanscherpingen nu het meest urgent is. 
 
De VOORZITTER: Dat was uw laatste interruptie. 2040 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Voorzitter, bij de maatregelen die worden opgelegd, worden ook wel die 
afwegingen gemaakt: wat is direct- Dus eigenlijk geef je de prioriteit aan de gezondheidswinst. 
Een mooi voorbeeld is misschien de palletfabriek waar nu in de eerste fase direct is gezegd: zorg 
dat er een stoffilter komt, zodat uiteindelijk de uitstoot van stof geminimaliseerd wordt, en 2045 
daarna aansluitend dan de stikstofreductie. Want uiteindelijk de eerste fase is van het grootste 
belang voor de gezondheid. Maar wat het RIVM-rapport ook heel duidelijk maakt, is dat met 
name ook geluid en stank uiteindelijk een heel belangrijke impact hebben op die gezondheid. 
Niet alleen hinder, maar ook daadwerkelijk gezondheidseffecten heeft. Dus wij zullen ook zelf – 
en laat ik ook, wat eerder is aangegeven, de hand in eigen boezem steken – dat wij ook kritisch 2050 
naar ons eigen beleid moeten blijven kijken: waar gaan we wel over en hoe kunnen we het 
aanscherpen? En dat doen we ook door ook met een nieuw beleid te komen als het gaat over het 
VTH-deel en de actualisatie ervan. 
 
De VOORZITTER: Dank, meneer Olthof. Dat was uw bijdrage. De laatste interruptie van Partij 2055 
voor de Dieren.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Mijn vraag is eigenlijk drieledig. [...] Ja, nee, dat moet even. Excuses. 
 
De VOORZITTER: U heeft één minuut.  2060 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja. Excuses.  
 
De VOORZITTER: O, één interruptie.  
 2065 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Gewoon doorzetten. Dan zijn we sneller. Over die excuses.  
 
De VOORZITTER: U zegt van, ja, het gaat om wet- en regelgeving en dat is nog steeds gewoon 
niet goed. Dat klopt. Maar waar de excuses over gaan, is de inzet van de provincie. Waarvan de 
OvV ook zegt: de provincie had het al sinds 2007 meer moeten doen. U zegt: een betrouwbare 2070 
overheid volgt de wet- en regelgeving. Maar dat heeft u toen – tenminste, niet u persoonlijk, maar 
de provincie – heeft dat toen niet gedaan. Bent u bereid om het door die bril te bekijken, zoals 
ook in de motie staat? En dus namens het instituut provincie die nalatigheid, daarvoor excuses 
aan te bieden? Dat is het eerste. 
 2075 
De VOORZITTER: U ziet het al, de vergadering gaat er ook- Het is niet zo dat als we zeggen ‘één 
interruptie’ en er komt hier straks iemand die zegt ‘we hebben twaalf vragen’, ja, dan zijn we 
dus- U heeft nu één vraag gesteld en dat is de interruptie waar u recht op had. De heer Olthof 
gaat hem beantwoorden. En ja, ik moet ook een beetje streng zijn, want anders zitten we hier aan 
het eind van de dag nog. Het is een belangrijk onderwerp, maar het is ook een actualiteit, en daar 2080 
hebben we afspraken over gemaakt. En ongetwijfeld komt dit onderwerp nog in heel veel 
commissies en ook deze rapporten nog ongetwijfeld terug. En dan kunt u daar de heer Olthof 
daarop bevragen. Maar deze interruptie, meneer Olthof, graag uw antwoord. 
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Gedeputeerde OLTHOF: Volgens mij is dit niet wat er in de motie staat. Ik heb volgens mij vorige 2085 
keer in de commissie ook aangegeven dat op dat element de overheid dat niet goed heeft 
gedaan. Dat erken ik ook. Maar waar u verder gaat als het gaat over de rol van de overheid, en in 
dit geval de provincie, is dat niet alleen bij Tata het geval geweest, is dat bij heel veel bedrijven, 
waar wij uiteindelijk op basis van toenmalige wet- en regelgeving, op basis van ook de 
maatschappelijke discussie als het gaat over economische groei en werkgelegenheid, dit 2090 
overigens niet alleen voor Tata is geweest, want dat suggereert alsof dit alleen bij Tata is 
geweest, maar dat zou bij veel meer bedrijven kunnen zijn. Dus daarom blijft mijn punt, mijn 
overweging naar u toe, in dat opzicht staan. 
 
De VOORZITTER: De heer Teeuwen, BBB. Sorry, de heer Laport van GroenLinks. Excuses.  2095 
 
Statenlid LAPORT (GL): Ik zeg net: volgens mij lijken we niet op elkaar. Ik ben veel knapper en 
heb veel meer haar. Maar over motie M126-2023 van de BBB en de VVD wilde ik nog wat vragen. 
Ik was inderdaad ook bij de informatiebijeenkomst waar de heer Van den Berg dat zei namens 
Tata Steel. Maar zou het toch niet goed zijn om die motie aan te nemen en het gewoon nog zwart 2100 
op wit te hebben dat het inderdaad voor ‘29 dicht gaat? 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Volgens mij staat er niet ‘voor ‘29’, is het ‘voor eind ‘29’. Dat is altijd 
ook de toezegging geweest. En heb ik u de toezegging gedaan dat ik zo snel mogelijk bij u 
terugkom als het gaat over een actualisatie van ook de stappen die gezet moeten gaan worden, 2105 
ook in de tijd. Als u er behoefte aan hebt, omdat uiteindelijk Tata nog eens een keer herschrijft 
wat ze al gezegd hebben, dan wil ik u die toezegging doen dat ik dat aan Tata ga vragen. Maar 
dan blijft nog steeds wat mij betreft die motie overbodig, omdat, ja, ik doe u de toezegging als 
het gaat over het tweede deel. 
 2110 
De VOORZITTER: Dank. Daarmee is een einde aan de uitgebreide eerste termijn gekomen. 
Eigenlijk nagenoeg alle partijen zijn door hun spreektijd heen, in ieder geval het college ook. Er 
zijn nog één, twee, drie, vier partijen. Dat is de PvdA, mevrouw Jansen heeft nog vijftien 
seconden, mevrouw Schneemann van Volt nog 44 en de heer Van Tiggelen van de PVV nog 1 
minuut 43. Dat zijn de enigen die nog spreektijd hebben als er al een tweede termijn is. Ik moet 2115 
u er wel op wijzen dat het college geen tijd meer heeft. Dus gaat uw gang. 
 
Tweede termijn Provinciale Staten  
De heer WAGELAAR (PvdA): Voorzitter, nog even over die excuses, omdat we dat toch wel een 
heel gevoelig en belangrijk punt vinden. Los van wat we inhoudelijk van die excuses vinden, 2120 
herkennen we het gevoel van de gedeputeerde dat je daarin een heel zorgvuldige afweging moet 
maken, omdat die excuses alleen wat waard zijn als ze echt doordacht, onderbouwd en oprecht 
zijn. Wij geloven dat je dat niet kan doen in een debat waar iedereen maar drie minuten 
spreektijd heeft en waar we een rapport van het RIVM van driehonderd pagina's doormidden 
moeten zagen. Dus we gaan straks tegen die motie stemmen, maar dat zegt verder niet iets over 2125 
wat we inhoudelijk van die motie vinden, maar gewoon dat we dit niet het moment en de manier 
vinden om die oproep te doen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Jansen, u heeft nog vijftien seconden. Nee. Mevrouw 
Schneemann van Volt? U heeft nog 44 seconden volgens mij. 2130 
 
Mevrouw SCHNEEMANN (Volt): Even nog een korte verduidelijking op onze motie. We gaan er 
natuurlijk niet vanuit dat Tata nu moet sluiten en al helemaal niet volledig. Het is vooral als een 
soort helpende hand om te zorgen dat er wat onrust wordt weggenomen juist, omdat er in de 
media op social media wel continu wordt gepleit ‘Tata moet dicht’. Dat is de verduidelijking van 2135 
onze motie.  
 
Een kort woord over de excuses. Wij sluiten ons vooral aan bij het idee dat je niet tijdens het 
gevecht al excuses kan aanbieden, terwijl je daarna de volgende klap uitdeelt. 
 2140 
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De VOORZITTER: Meneer Van Tiggelen, heeft u nog behoefte? Nee. Dan kijk ik even in de zaal, 
want we gaan nu de beraadslagingen over dit punt afronden. Statenlid Kostić, u heeft een 
ordevoorstel? 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ik wil, omdat mijn vraag niet is beantwoord en ik had gezegd ‘dan dien 2145 
ik een motie in’, dan wil ik alleen maar het dictum van die motie voorlezen. 
 
De VOORZITTER: Wat is uw vraag nu? 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Of ik de motie kan indienen, omdat ik de gedeputeerde had gevraagd of 2150 
hij de toezegging wil doen om met Roger Cox in gesprek te gaan over die juridische 
mogelijkheden. Daar heb ik hem niet over gehoord. [...] Niet. Nou, oké, dan ga ik die motie 
indienen. 
 
De VOORZITTER: Dan mag u van mij nog een motie indienen, maar alleen het dictum voorlezen. 2155 
Dus geen uitleg, alleen het dictum van de motie voorlezen. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. We dienen bij deze de motie in met het 
dictum: verzoeken GS om met Urgenda-advocaat Roger Cox en zijn team in gesprek te gaan over 
de juridische mogelijkheden die de provincie nog heeft om de uitstoot van Tata sneller te 2160 
beperken en de gezondheid van burgers te beschermen, over de resultaten zo snel mogelijk aan 
PS te rapporteren, en gaan over tot de orde van de dag. We gaan hem zo- 
 
Motie 127-2 oktober 2023 
Vernieuwende juridische denkwijze voor gezondheid van omwonenden Tata Steel 2165 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• Opnieuw een rapport vaststelt dat er ernstige gezondheidsrisico's bestaan voor het leven 
in de omgeving van Tata Steel. Definitief is nu vastgesteld dat de uitstoot van Tata Steel 2170 
omwonenden, waaronder kwetsbare kinderen en ouderen, en werknemers ziek kan 
maken en hun kans op overlijden groter wordt; 

• De Onderzoeksraad voor Veiligheid concludeerde dat Tata Steel zelf doorgaans niet 
genoeg doet om de uitstoot tot een voor de gezondheid acceptabel niveau te verlagen en 
dat van lokale overheden en omgevingsdiensten een beter kennisniveau nodig is om een 2175 
gelijkwaardige gesprekspartner van de industrie te zijn; 

• GS stelt dat ze alle mogelijkheden willen benutten om de gezondheid van omwonenden 
van Tata sneller en beter te beschermen. 

Overwegende dat: 
• De provincie zich nu laat adviseren door o.a. de advocaten van Pels Rijcken, maar zij 2180 

geen mogelijkheden voor de provincie zien; 
• Pels Rijcken advocaten van het Rijk zijn die de baanbrekende klimaatzaak van Urgenda 

tegen het Rijk hebben verloren, juist omdat ze niet in staat waren op creatiever de 
juridische ruimte te zoeken; 

• Roger Cox van Paulussen Advocaten hebben die klimaatzaak gewonnen en voor een 2185 
wereldwijde doorbraak gezorgd, juist omdat ze in staat waren creatief de juridische 
rekruimte te vinden; 

• Deze vernieuwende juridische dankwijze ook in de provincie kan zorgen voor een 
doorbraak in het Tata-dossier. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 2190 
• Met Roger Cox en zijn team van Paulussen Advocaten in gesprek te gaan over de 

juridische mogelijkheden die de provincie nog heeft om de uitstoot van Tata sneller te 
beperken en de gezondheid van burgers te beschermen; 

• Over de resultaten zo snel mogelijk aan PS te rapporteren 
En gaan over tot de orde van de dag. 2195 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren).  
 
De VOORZITTER: Oké, getekend dan. 
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 2200 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja. 
 
De VOORZITTER: Dus dan maakt hij op dit moment nog geen onderdeel uit van de 
beraadslagingen. Dat gebeurt pas op het moment dat hij is ingediend, ondertekend. Hij hangt 
ergens tussen hier en de printer, neem ik aan. Dan ga ik nu toch echt afronden. Er kunnen nu 2205 
geen nieuwe of aangepaste moties meer worden ingediend. Is er nog behoefte bij partijen om 
moties te wijzigen of in te trekken? Aan te houden? Ja, mevrouw Uiterwijk. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Bij de motie over de onderzoeken zouden we graag ‘sinds de 
oprichting van Hoogovens’ willen vervangen door ‘vanaf 1970’. 2210 
 
De VOORZITTER: Wilt u het nummer van de motie even noemen?  
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Motie M121-2023. 1970.  
 2215 
De VOORZITTER: Kunt u nog één keer herhalen wat u precies gewijzigd wilt zien?  
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, zeker, voorzitter. We zouden graag bij de eerste bullet van het 
dictum, er staat nu ‘sinds de oprichting van Hoogovens’ en dat willen we veranderen in ‘sinds 
1970’.  2220 
 
De VOORZITTER: Dat betekent dat motie M121-2023 gewijzigd is en die blijft dus motie M121-
2023.  
 
Motie 121-2 oktober 2023 [gewijzigd] 2225 
Overzicht gezondheidsonderzoeken Tata Steel 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• Er onlangs via EenVandaag een onderzoeksrapport uit L975 bekend werd, waarin een 2230 
verband werd gelegd tussen de Hoogovens en gezondheid; 

• Dit rapport afsluit met een nabeschouwing, waarin wordt aangegeven dat het onderzoek 
wordt voortgezet. 

Overwegende dat: 
• Tot op heden deze (eventuele) vervolgrapporten niet vindbaar zijn voor Provinciale Staten; 2235 
• Deze rapporten een goed beeld geven van de uitstoot van de Hoogovens sinds de 
• Jaren '70; 
• Deze rapporten al in de jaren '70 een verband leggen tussen de Hoogovens en 

gezondheid. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 2240 

• Provinciale Staten een overzicht te sturen van alle onderzoeksrapporten rond 
Hoogovens/Corus in relatie tot gezondheid en milieu die sinds 1970 in opdracht van de 
provincie zijn uitgevoerd; 

• Daarbij toe te lichten wat GS steeds met de resultaten heeft gedaan; 
• Dit overzicht uiterlijk in Ql2O24 aan Provinciale Staten te verstrekken. 2245 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Kelly Uiterwijk (JA21), Ines Kostić (Partij voor de Dieren) en Michel Klein 
(ChristenUnie). 
 2250 
De VOORZITTER: Anderen nog die iets willen wijzigen of intrekken? Zo niet, dan kan dat nu ook 
niet meer, want ik sluit de beraadslagingen op dit punt en zijn de beraadslagingen over de 
actualiteit afgerond.  
 
De discussie wordt gesloten.  2255 
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3. Lijst geheimhouding PS. 
 2260 
De VOORZITTER: Dan gaan we door met het volgende agendapunt. Agendapunt 3, dat is de Lijst 
geheimhouding. Er zijn bij de griffie geen opmerkingen binnengekomen. Verlangt iemand het 
woord daarover? Dan stel ik voor deze ter kennisgeving aan te nemen. 
 
De lijst geheimhouding PS is ter kennisgeving aangenomen. 2265 
 
4. Vaststelling notulen en besluitenlijst van de Statenvergaderingen van 10, 17 juli en 11 
september 2023. 
 
De VOORZITTER: Agendapunt 4, dat zijn de notulen en de besluitenlijst van de vergadering van 2270 
10 juli, 17 juli en 11 september. Er zijn door de griffie tot op heden geen opmerkingen 
ontvangen. Verlangt iemand daar het woord over? Zo niet, dan zijn de notulen ongewijzigd 
vastgesteld. 
 
De notulen en besluitenlijst van de Statenvergaderingen van 10 en 17 juli en 11 september 2023 2275 
zijn ongewijzigd vastgesteld. 
 
5. Vaststelling Strategische Statenagenda.  
 
De VOORZITTER: Dan hebben we de vaststelling van de Strategische agenda. Die is nog niet 2280 
beschikbaar en die zal waarschijnlijk in januari weer komen. Dus tot dat moment zal er steeds 
een vooruitblik worden gegeven aan uw Staten wat er in het komende kwartaal staat te gebeuren. 
We proberen natuurlijk zo snel als mogelijk die agenda voor u op te stellen. 
 
6. Vaststelling lijst ingekomen stukken. 2285 
 
De VOORZITTER: Agendapunt 6, dat is de Lijst van ingekomen stukken. Er zijn ook bij de griffie 
geen opmerkingen binnengekomen. Is er iemand die het woord wil voeren over de ingekomen 
stukken? Nee? Zo niet, dan kunnen we die conform het Presidium afdoen. 
 2290 
De Lijst ingekomen stukken is conform het voorstel van het Presidium afgedaan.  
 
7. Vaststelling voortgangslijst van moties. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar de voortgangslijst van de moties. Er zijn ook geen 2295 
opmerkingen bij de griffie binnengekomen. Verlangt iemand daarover het woord? Dan stel ik 
voor deze lijst vast te stellen. 
 
De Voortgangslijst van moties is ongewijzigd vastgesteld.  
 2300 
8.  Voorlopig aangemerkt als hamerstuk. 
8.a Aanwijzing E.A.S. Rommel als lid van Algemeen Bestuur recreatieschappen en 
Plassenschap Loosdrecht (VD-51). 
8.b Vergaderschema Provinciale Staten en Statencommissies 2024 (VD-50). 
8.c Plassenschap Loosdrecht e.o. ontwerpjaarrekening 2022 en ontwerpbegroting 2024 2305 
VD-48). 
 
De VOORZITTER: Dan komen we bij de hamerstukken. Het Presidium adviseert in te stemmen 
met de hierna te noemen stukken, voordrachten, en deze als hamerstuk te behandelen. Dat is 
8.a, dat is het aanwijzen van gedeputeerde Rommel als lid van het Algemeen Bestuur 2310 
recreatieschappen en Plassenschap Loosdrecht. Dat is voordracht 51. 8.b, dat is het 
vergaderschema Provinciale Staten en Statencommissies 2024, voordracht 50. En 8.c, dat is het 
Plassenschap Loosdrecht ontwerpjaarrekening 2022 en de ontwerpbegroting 2024, voordracht 
48. Verlangt iemand hoofdelijke stemming of een stemverklaring? Aantekening? Zo niet, dan zijn 
de besluiten behorende bij punten 8.a tot en met c aangenomen. Dank.  2315 
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Ondertussen heb ik ook een getekende motie van de Partij voor de Dieren ontvangen met als titel 
Vernieuwde juridische denkwijze voor gezondheid van omwonenden Tata Steel, en die maakt 
daarmee onderdeel uit van de beraadslagingen. 
 2320 
Het is 15.45 uur. Heeft u behoefte aan een korte pauze of zegt u van, wij kunnen doorgaan? 
Zullen wij even tien minuten schorsen? En dan gaan we daarna verder. 
 

Schorsing 15.43 tot 15.59 uur. 
 2325 
9. Tweede begrotingswijziging 2023 (VD-47). 
 
De VOORZITTER: Ik heropen de vergadering. Aan de orde is agendapunt 9, de Tweede 
begrotingswijziging 2023, voordracht 47. In de provinciale begroting wijzen Provinciale Staten, u 
dus, aan voor welke doelen de provincie haar beschikbare middelen inzet. Deze 2330 
begrotingswijziging omvat een bijstelling van de begroting van 2023. Hij is aan de orde geweest 
in de commissies van 11 en 18 september.  
 
Een aantal sprekers hebben zich aangebeld. Dat is mevrouw Uiterwijk van JA21, de heer 
Stulemeijer van 50PLUS, de heer Heijnen van het CDA, de heer Dekker van Forum voor 2335 
Democratie, de heer Mülder van D66 en mevrouw Haas van de Partij voor de Dieren. Klopt dat? 
Nog iemand gemist? Nee. Dan geef ik in eerste termijn het woord aan mevrouw Uiterwijk van 
JA21. 
 
Eerste termijn Provinciale Staten  2340 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, de tweede begrotingswijziging zag er eigenlijk heel 
degelijk uit en het is ook een beleidsarm stuk. Dus daar hebben we eigenlijk weinig opmerkingen 
over. Wel hebben we nog een vraag openstaan over de aanschaf van ICT-middelen. Daar is het in 
de commissie ook even over gegaan. D66 heeft er destijds ook vragen over gesteld. In totaal 
hebben we voor 850.000 euro opgenomen in de tweede begrotingswijziging voor de ICT-2345 
middelen. De beantwoording van de vraag gaat alleen over waarom we dat niet activeren. Dat is 
omdat het per stuk niet boven de vijf ton kost, maar in z’n geheel wel. Maar wat wij nog steeds 
niet zo goed snappen, is waarom deze kostenpost niet gewoon in de reguliere begroting stond. U 
heeft aangegeven dat dat komt omdat er versneld is afgeschreven. Dus als eerste willen we weten 
waarom er versneld is afgeschreven. En de tweede vraag die we daarbij hebben, is dat er ook bij 2350 
staat dat het gaat om de iPads van Statenleden. Maar dat is toch gewoon iets waarvan je weet dat 
het elke vier jaar terugkeert? Dus die zou je dan toch gewoon in de begroting hebben moeten 
opnemen? Dus daar hebben wij wel wat vragen over hoe dat financieel gegaan is.  
 
Verder zijn er natuurlijk ook punten in deze tweede begrotingswijziging die voortvloeien uit, ja, 2355 
beleid wat al eerder is vastgelegd, waar we gewoon niet zo blij mee zijn. Allereerst is dat het feit 
dat de rentelasten nu al tot een vijf ton nadeel leiden. Dat heeft er natuurlijk alles mee te maken 
dat we in het verleden te veel geld hebben uitgegeven, waardoor we nou vreemd vermogen 
moeten aantrekken wat gewoon echt wel een kostenpost voor de begroting is. De gedeputeerde 
heeft al toegezegd om daarvoor met een oplossing te komen, met een werkwijze. Dus die zien 2360 
we graag tegemoet, maar voor nu vinden we dat wel een punt van zorg.  
 
En het tweede punt is natuurlijk dat deze tweede begrotingswijziging gewoon niet sluitend is en 
dat het wordt afgedekt met het jaarresultaat van 2022. Wij vinden dat eigenlijk geen nette manier 
van een tekort afdekken, want je hebt een keertje een voordeeltje. Dat zou je ook in iets kunnen 2365 
steken voor de toekomst van de provincie, bijvoorbeeld ons wegenonderhoud. En nu zijn we het 
eigenlijk alweer kwijt aan tegenvallers over dit jaar.  
 
Maar goed, deze twee punten vloeien eigenlijk voort uit de kaderbrief en ander al staand beleid. 
Dus wij zullen instemmen met de tweede begrotingswijziging, maar wel met deze 2370 
kanttekeningen gemaakt. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Stulemeijer van 50PLUS. 
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De heer STULEMEIJER (50PLUS): Dank u wel, voorzitter. Ik zal het heel kort houden. De fractie 2375 
van 50PLUS gaat akkoord met de tweede begrotingswijziging en het positief resultaat van 10,1 
miljoen. Wij begrijpen dat er 23,1 miljoen uit de algemene reserve komt en dat dit aanvaardbaar 
geacht wordt, omdat de voorliggende wijzigingen veroorzaakt worden door incidentele mutaties. 
Dus wij gaan akkoord. Dank u wel. 
 2380 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Heijnen van het CDA. [...] De heer Dekker van Forum voor 
Democratie.  
 
De heer DEKKER (FvD): Ja, dank u wel, voorzitter. Ik heb eigenlijk weinig toe te voegen aan de 
woorden van mevrouw Uiterwijk. Ik vind de begroting aan kwaliteit inboeten, in de zin dat we 2385 
toch met administratieve verschuivingen, met het overbrengen van zaken uit de reserves, tot een 
sluitende begroting komen, maar we hollen wel de begroting in essentie uit op lange termijn. 
Dus ik vind het een zorgwekkend ontwikkeling. Ik zou voor de begroting voor het volgende jaar- 
Wij gaan hiermee akkoord overigens. Maar voor de volgende begrotingsexercities zou ik toch 
willen aandringen op dan wel horizonbepalingen voor maatregelen, waardoor zaken op zeker 2390 
moment vanzelf aflopen, dan wel trendmatig begroten met het een één procent per jaar naar 
beneden of wat voor maatregelen dan ook, om te zorgen dat we dit weer structureel onder 
controle krijgen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Mülder van D66.  2395 
 
De heer MÜLDER (D66): Dank u wel, voorzitter, voor het woord. Ik was eigenlijk niet voornemens 
eigenlijk het woord te pakken in dit agendapunt, want normaal gesproken is dit vaak een 
hamerstuk. Beleidsarm. Dus goh, waar hebben we het over. Maar omdat de Partij voor de Dieren 
een amendement heeft, kunnen we dit punt ook eventjes gebruiken om te reflecteren op hoe dit 2400 
is behandeld in de commissievergadering. Mevrouw Uiterwijk heeft er net al even op gehint.  
 
Bij de commissie Bestuur heb ik twee vragen gesteld en beide werden niet naar behoren 
beantwoord. Er werd allereerst een beetje verwezen van goh, ja, maar bestuur. Eentje had meer 
te maken met ruimte en de ander was ICT of inkoop. Toch denk ik, ondanks dat dit een 2405 
beleidsarm stuk is, dat we het hier hebben over een stuk waar we ook de controle op moeten 
hebben en dat we dat graag blijven doen. Het waren twee vrij korte vragen, waar uiteindelijk 
overeengestemd was dat we dat schriftelijk gingen afdoen. Dat zorgde er eigenlijk wel voor– want 
deze week kreeg ik deze antwoorden terug; althans, er stonden stukken tekst onder mijn vragen 
die ik niet helemaal kon plaatsen bij welke vraag ik had gesteld – dat we eigenlijk hier nu alsnog 2410 
– en ik ga maar op eentje in – de vragen willen stellen die toen niet zijn beantwoord.  
 
Want een vrij makkelijke vraag. 8,5 ton stond op de begrotingswijziging, die extra zou zijn 
uitgegeven aan ICT-systemen. In de begroting staat alleen “Aanschaf ICT-middelen: in 2023 wordt 
een groot aantal beeldschermen van de werkplekken in kantoor Houtplein vervangen. Tevens 2415 
krijgen de Statenleden een nieuwe iPad en wordt een deel van de smartphones en laptops van 
werknemers vervangen.” Nou, oké, fair enough. Daar kan ik inkomen. Het maakt mij niet zo heel 
veel uit waar dit over gaat, dit geld, want al was het zo dat we eigenlijk vijf gouden muizen voor 
GS hebben aangeschaft, als daar een reden, een goede reden, voor was, dan wil ik dat graag 
horen. Dus dat was ook mijn vraag. En ik merk dat er dan in de beantwoording – één in de 2420 
vergadering en in de beantwoording schriftelijk – eigenlijk niet echt op wordt ingegaan. Er 
worden wat dingen genoemd over activatie. Terwijl ik denk, ja, ik wil eigenlijk wel heel graag 
weten van, ja- Want ik heb bijvoorbeeld nog een oude iPad. Daar moest ik echt moeite voor doen 
om die oude iPad te houden, want blijkbaar was het de regel: binnen vier jaar komen er nieuwe 
iPads. Dan kon je dat dus inplannen, wat mevrouw Uiterwijk ook al zei. Ik hoop, want dit is nog 2425 
een beleidsarm stuk, dat we bij bijvoorbeeld de begroting en verdere begrotingswijzigingen dit 
toch anders kunnen behandelen en wel duidelijker ook die controlevragen, die wij af en toe 
hebben, goed kunnen worden beantwoord. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Haas, Partij voor de Dieren. 2430 
 
Mevrouw HAAS (PvdD): Dank u wel, voorzitter. Miljoenen euro's voor veenweideprojecten en 
terugdringen van broeikasuitstoot zijn doorgeschoven naar volgend jaar. GS neemt ruim de tijd 
in plaats van leiderschap te tonen. De provincie heeft zelf ook bevoegdheid en 
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verantwoordelijkheid om duidelijkheid te bieden aan de agrarische ondernemers en 2435 
vervolgstappen te zetten op deze gebieden. Er is geen tijd meer om de klimaat- en natuurcrisis 
op te lossen met koffiedrinken en mooie toespraakjes. Tijd van rekken is voorbij. Tijd voor actie. 
Tijd om te doen wat nodig is. Een vraag aan GS dus: wanneer gaat GS zelf komen met 
duidelijkheid naar de agrarische ondernemers en harde deadlines voor de gebieden om deze 
groen, gezond en diervriendelijker te maken? Beseft GS wel hoe urgent het is?  2440 
 
En dan, voorzitter, we zullen de tweede begrotingswijziging steunen, maar doen daarbij ook 
graag een voorzetje, een motie, voor een diervriendelijke provincie. De Partij voor de Dieren is 
uiteraard blij met de aandacht in het coalitieakkoord voor preventie bij de gewasbescherming. 
Diervriendelijke en niet-dodelijke middelen gaan altijd voor het doden van dieren. Een prachtig 2445 
uitgangspunt dat niet alleen gewassen redt, maar ook levens van duizenden van onze niet-
menselijke inwoners. Dit jaar lijkt daarvoor een verloren jaar te zijn geweest vanwege de 
onderhandelingen. En er is nog geen inzet geweest op het voorkomen van dierenleed. Daarom 
vragen we hier specifiek nog in deze laatste maanden aandacht voor om het doden van dieren zo 
snel mogelijk tot een minimum te beperken in onze provincie. We zien zeker ruimte voor 2450 
preventie en maatregelen. Telkens weer is gebleken dat de OD in het verlenen van ontheffingen 
voorbijgaat aan of mogelijk zelfs geen kennis heeft van methoden die niet dodelijk zijn. Dit blijkt 
onder andere uit meerdere schriftelijke vragen die afgelopen jaren zijn gesteld over afschot van 
dieren in de provincie. Bijvoorbeeld bij de kauwtjes in Hilversum, de konijnen op Texel of talrijke 
keren dat zwanen de kogel kregen, omdat ze op een weiland zaten en het bordje “verboden te 2455 
betreden” niet konden lezen. Ook de actieve vraag aan dierenwelzijnsorganisaties om 
preventiemaatregelen is duidelijk nog niet gesteld. Naast de beperkte kennis en capaciteit van de 
OD is een tweede overweging dat allerlei innovatieve maatregelen in ontwikkeling zijn. En het is 
goed dat we er kennis van nemen in onze maatschappelijke taak van natuurbeschermer. Juist 
voor de taken van de provincie is het belangrijk dat de provincie zelf investeert in versterking van 2460 
de inzet op de niet-dodelijke middelen. Hierbij willen we zeker niet voorbijgaan aan de ervaren 
overlast. En daarom vragen we om gedegen onderzoek naar de inzet van preventiemiddelen van 
één of twee diersoorten waarvoor vaak ontheffing wordt gegeven, ook ondanks de notering op de 
rode lijst, zoals de konijnen. Alleen zo kun je een gedragen en gedegen actieplan dieren 
opstellen. Daarom de motie Financiering preventieve maatregelen flora en fauna, met dank aan 2465 
het ambtelijk meedenken over de dekking, met als dictum: Provinciale staten van Noord-Holland 
roepen Gedeputeerde Staten op twintigduizend euro beschikbaar te stellen op de begroting 2023 
ten behoeve van onderzoek naar de toepassing van niet-dodelijke en preventieve maatregelen als 
onderdeel van de mogelijkheden voor faunabeheer en daartoe dekking te vinden in de begroting 
bij het programma Groen. Hierover PS te informeren voor het einde van het jaar. Einde dictum.  2470 
 
Ik laat het graag een GS over hoe dit bedrag efficiënt te besteden op korte termijn, maar ik vraag 
wel in de keuze prioriteit te geven aan diersoorten die op de rode lijst staan. 
 
Motie 128-2 oktober 2023 2475 
Financiering preventieve maatregelen flora en fauna 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• In het Coalitieakkoord 2023-2027 Verbindend vooruit! is opgenomen dat wordt ingezet op 2480 
preventieve maatregelen en diervriendelijke bestrijding bij gewas- en natuurbescherming; 

• In 2023 nog geen budget beschikbaar is gesteld voor dit initiatief; 
• In het coalitieakkoord staat dat dierenwelzijn belangrijk is en dat de coalitie aandacht 

houdt voor dierenwelzijn als belangrijke waarde in handelen en beleid. 
Overwegende dat: 2485 

• Nog steeds ontheffingen worden gegeven voor het afschieten van dieren als zwanen, 
kauwtjes en konijnen ten behoeve van gewasbescherming of het voorkomen van andere 
schade door dieren; 

• Er kennelijk nog weinig bekend is bij vergunning gevende instanties over preventie en 
toepassing van niet-dodelijke maatregelen om overlast door (wilde) dieren in het 2490 
leefgebied van mensen te verkleinen en de middelen die 812 ter beschikking heeft niet 
toereikend zijn om in te zetten op dit onderzoek; 
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• Er nog weinig met dierenwelzijnsorganisaties wordt samengewerkt om preventieve en 
diervriendelijke maatregelen te treffen in dit kader; 

• Faunaschadevergoedingen blijven oplopen en huidige methoden van faunabeheer, 2495 
waarbij geen stimulans op de inzet van preventie geldt, geen tot weinig resultaat 
opleveren. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• 20.000 euro beschikbaar te stellen op de begroting2023 ten behoeve van onderzoek naar 

de toepassing van niet-dodelijke en preventieve maatregelen als onderdeel van de 2500 
mogelijkheden van faunabeheer en daartoe dekking te vinden in de begroting bij 
programma groen; 

• Hierover PS te informeren voor het einde van dit jaar. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 2505 
Ondertekening: Ilona Haas (Partij voor de Dieren).  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De motie is ondertekend en maakt onderdeel uit van de 
beraadslagingen. Even kijken, dit is denk ik uw bijlage? Het zit aan elkaar vastgeplakt. Dank u 
wel. 2510 
 
Dat was de eerste termijn vanuit PS. Dan gaan we naar de eerste termijn en geef ik het woord aan 
gedeputeerde Rommel namens het College.  
 
U heeft geen vragen?  2515 
 
Dan alleen een reactie op de motie, denk ik, die ingediend is.  
 
Eerste termijn Gedeputeerde Staten  
Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Voorzitter, ik denk, ik heb in ieder geval twee vragen, inclusief 2520 
de motie waarop ik antwoord zou willen geven. JA21 en D66 geven terecht aan dat de 
beantwoording op de vraag over de 850.000 euro extra kosten aan ICT wat te wensen over laat. 
Daar was ik het ook wel mee eens. Dus ik ben er nog even achteraangegaan. En ik denk dat- 
Tenminste, ik vond, de volgende uitleg gaf mij in elk geval wel duidelijkheid. Onze laptops 
worden afgeschreven in een periode van vijf jaar, onze smartphones worden afgeschreven in een 2525 
periode van drie jaar. Dit jaar zijn we begonnen met de inrichting van nieuwe digitale 
werkplekken en daarvoor was in een aantal gevallen vervanging van laptops nodig. Een deel van 
die vervanging zouden we volgend jaar plannen, maar de apparatuur bleek minder te voldoen 
dan verwacht. Daarom hebben we besloten om de laatste twintig procent van de vervanging in de 
komende maanden te doen en niet volgend jaar. Excuses dat we niet direct dit antwoord konden 2530 
geven. 
 
Dan met betrekking tot de vraag van Partij voor de Dieren. 
 
De heer KLEIN (CU): Dank u wel. Het was geen antwoord op mijn vraag. Dus dat laat ik eventjes. 2535 
Maar ik ben wel wat verrast door het feit dat smartphones in drie jaar worden afgeschreven. 
Inmiddels geeft bijvoorbeeld Samsung al vijf jaar garantie, vijf jaar updates. Apple doet het 
volgens mij ook al een hele tijd. Fairphone geeft inmiddels acht jaar. Zouden we niet naar een 
langere afschrijvingstermijn kunnen gaan? En zo ja, wat is daarvoor nodig? 
 2540 
Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Ja, ik vind eigenlijk dat de heer Klein wel een punt heeft, dat we 
wel eens zouden kunnen onderzoeken of daar niet een langere termijn voor gehanteerd kan 
worden. Dat kan ik natuurlijk niet hier zomaar staande de vergadering doen, maar ik begrijp wel 
de reden van uw vraag. Dus ik weet even niet hoe ik dat dan zeg. Volgens mij moet ik dan 
zeggen: ik kom daarop terug. 2545 
 
De heer KLEIN (CU): Dat lijkt mij een heel fijn antwoord.  
 
De heer MÜLDER (D66): Dank u wel. Ik denk dat dit trouwens ook wel terugkomt in een van de 
moties bij het volgende agendapunt, maar waar ik nog heel even op in wil gaan. U zei “excuus 2550 
dat dat niet in eerste instantie bij u terugkwam”. Nou, ik moet even zeggen: het kwam ook in 
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tweede instantie niet bij mij terecht. De antwoorden op die vragen zijn volgens mij toen ook al 
langs u heen gegaan en toen had u misschien moeten zeggen: hé, misschien is dit nog niet 
voldoende, ga nog even terug. En ik wou nog even extra benadrukken dat bijvoorbeeld die 
schriftelijke vragen bij de commissie, dus die schriftelijke beantwoording bij de commissie, was 2555 
niet opgenomen nu bij het agendapunt, terwijl dat wel misschien interessant is om ook die 
schriftelijke beantwoording- Want die zit niet bij de notulen, om die toch mee te leveren bij de 
volgende keer als we dit agendapunt behandelen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dat was volgens mij geen vraag. Mevrouw Uiterwijk. 2560 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, wij hadden ook de vraag gesteld hoe het kan dat de 
middelen voor de Statenleden niet al waren opgenomen in de begroting. Ik wil u bedanken voor 
uw antwoord op de vraag over het eerder afschrijven van de laptops. Maar in die 850.000 euro zit 
volgens de tweede begrotingswijziging ook de middelen van de Statenleden in en die waren toch 2565 
van tevoren ingepland? 
 
Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Voorzitter, ik moet dit antwoord een beetje schuldig blijven. Dus 
het wordt een beetje speculeren. Kijk, er zijn natuurlijk dit jaar heel veel nieuwe Statenleden 
aangesteld. En ik kan me best voorstellen dat onze organisatie de hoop had dat alle vorige 2570 
Statenleden door zouden gaan en dat er daarom wat bijstelling is geweest. Maar het exacte 
antwoord hierop weet ik niet. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, volgens mij krijgen alle Statenleden in de nieuwe 
periode een nieuwe iPad aangeboden. Maar ja, ik zou het wel fijn vinden als we daar wel wat 2575 
zorgvuldiger mee omgaan, want het zijn gewoon kosten die je van tevoren kan inboeken. En dat 
is in dit geval toch een beetje jammer van de begrotingswijziging. 
 
Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Ik hoorde hier geen vraag en ik begrijp de opmerking. 
 2580 
De heer HEIJNEN (CDA): Ja, het nadeel als je dan in zo'n onderwerp gaat wroeten, wat je dan 
eigenlijk tegenkomt. Dus in dat kader ook maar even een vervolgvraag. In de antwoorden, 
schriftelijk, stond dat die investeringen onder de vijfduizend euro niet geactiveerd worden. Nou, 
dat is logisch. Sorry, vijfhonderdduizend euro. Maar je hoopt natuurlijk niet zo'n iPad en zo'n 
scherm een voor een. Er zal geen medewerker Mediamarkt zijn die iedere dag een nieuwe iPad 2585 
koopt. Dus is de totaalinvestering dan niet eigenlijk hoger dan die vijfhonderdduizend euro? En 
zou je hem wel moeten activeren. Dit is misschien eigenlijk een vraag voor gedeputeerde 
Rommel, realiseer ik me. Of voor de verantwoordelijke voor inkoop. Dus de commissaris 
misschien. Nou ja, wie hem wil beantwoorden, alstublieft. 
 2590 
Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Ja, voorzitter, ik geef de vraag graag door aan de 
verantwoordelijke voor inkoop. 
 
De VOORZITTER: Nee, maar ik stel voor dat – en ik kijk ook even naar de organisatie – dat ik 
voor de beantwoording van deze vraag hoe wij omgaan met de aanschaf van onze middelen, de 2595 
afschrijving of niet afschrijven – want sommige middelen worden aangeschaft en worden niet 
altijd afgeschreven – en het heeft ook met beveiliging te maken en beveiligingsmogelijkheden in 
het kader van apparatuur waar dat niet allemaal kon. Dat heeft ook te maken met de oude iPads 
en de nieuwe iPads. Dat heeft ook met software te maken. Zoals u gezien zult hebben, zitten er 
bij de nieuwere iPads ook nieuwe beveiligingsmodules op zodat het veiliger is. Maar uw 2600 
boodschap is helder. Ik denk dat we wat dat betreft daar dan even schriftelijk op terugkomen en 
nog even goed naar de vragen kijken. Zullen we het zo oplossen, meneer Beemsterboer? Dank u 
wel.  
 
Dan had u volgens mij alles beantwoord. 2605 
 
Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Voorzitter, ik zou nog even in willen gaan op de vraag van de 
Partij voor de Dieren en de motie die daarbij is ingediend met betrekking tot de twintigduizend 
euro voor onderzoek naar toepassing van niet-dodelijke en preventieve maatregelen voor het 
faunabeheer. In de commissiebehandeling heb ik ook aangegeven dat we bezig zijn op dit 2610 
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moment met het faunabeheerplan. In dat faunabeheerplan zijn we verplicht om alle minst 
ingrijpende maatregelen direct ook onderdeel te laten maken van het beheerplan. Daarbij moeten 
we dus ook al deze maatregelen meenemen. Dat zullen we logischerwijs ook doen. Daarnaast 
doet BIJ12 voor alle provincies onderzoek naar nieuwe mogelijkheden om diervriendelijk beheer 
te doen of – hoe moet je dat zeggen – zo min mogelijk ingrijpend faunabeheer te organiseren. 2615 
Dus dat zou betekenen, als uw Staten deze middelen beschikbaar stelt, dat die middelen ter 
beschikking komen van aanvullend onderzoek van BIJ12 naar dat soort middelen. Dat is in onze 
ogen overbodig, omdat ze dat onderzoek al doen. Maar mochten uw Staten toch daartoe 
beslissen, dan helpen we direct ook de andere elf provincies een beetje hiermee. Dank u wel.  
 2620 
Mevrouw HAAS (PvdD): Wanneer denkt u dat BIJ12 met dat soort onderzoeken gaat komen? 
Terwijl wij al zo snel mogelijk een faunabeheerplan nodig hebben en we daar natuurlijk ook 
gewoon heel graag direct kennis, die van toepassing is op de dieren die in Noord-Holland leven, 
willen invoeren in dat nieuwe faunabeheerplan. Hoe snel denkt u dat dan te kunnen realiseren? 
 2625 
Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Ja, voorzitter, dank u wel. De vraag die u stelde ging over 
ganzenbeheer. Ook de verwijzingen naar het coalitieakkoord gingen over de tekst over 
ganzenbeheer. En het faunabeheerplan, waar we nu mee bezig zijn, dat gaat ook over het beheer 
van ganzen. Dat is ook het grootste deel van het beheer in Noord-Holland. Dat faunabeheerplan, 
dat leveren we in 2024 op. Dus daar zijn we nu mee bezig en dat vraagt ook nog best wel wat 2630 
voorbereiding. BIJ12 doet, naar ik begrijp, eigenlijk continu onderzoek naar: zijn er andere 
mogelijkheden die verwerkt kunnen worden in faunabeheerplannen van alle provincies? 
 
Mevrouw HAAS (PvdD): Ik vraag me dan toch af of u goed de motie heeft bekeken, want mijn 
motie gaat over dieren die op de rode lijst staan, vooral konijnen, zwanen, alle andere dieren die 2635 
ook in Noord-Holland bedreigd worden door allerlei plannen die niets met preventie te maken 
hebben. Dus ik wil u toch wel vragen om nog een keer naar de motie te kijken en te overwegen 
om preventiemaatregelen voor alle dieren in Noord-Holland, niet alleen voor ganzen, mogelijk te 
maken. 
 2640 
Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Ja, voorzitter, dank u wel. Dan is er toch wat verwarring over de 
tekst. U verwijst naar een tekst in het coalitieakkoord die is opgenomen bij de tekst over het 
beheer van ganzen. Een deel van die tekst citeert u daarbij. Ik hoorde natuurlijk in uw inleiding 
dat u ook andere dieren aanhaalt. Het is ook helemaal niet raar om die twintigduizend euro, als 
dat dan aan BIJ12 ter beschikking gesteld zou worden om daar ook ander onderzoek naar andere 2645 
beheersmaatregelen vanuit te financieren. Maar zo had ik uw motie inderdaad in eerste instantie 
niet gelezen. Maar los daarvan blijf ik bij het advies dat het eigenlijk overbodig is, omdat in 
algemene zin onderzoek wordt gedaan door BIJ12 en dat niet direct aanleiding is om daar 
aanvullend onderzoek te financieren vanuit Noord-Holland. 
 2650 
Mevrouw HAAS (PvdD): Nog één vraag dan. Mag ik daaruit concluderen dat de coalitie alleen 
preventiemaatregelen voor ganzen wil gaan inzetten en niet voor andere dieren? Omdat dat zo in 
het coalitieakkoord staat. 
 
Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Voorzitter, nee, zeker niet, maar de specifieke tekst die u citeert 2655 
ging daar wel over. In algemene zin gaan we natuurlijk ook preventiemaatregelen inzetten voor 
andere dieren. 
 
De VOORZITTER: Dat was de bijdrage van het college in eerste termijn. Een klein stukje nog voor 
gedeputeerde Rommel. 2660 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Over de afschrijvingen en over de iPads wil ik even aangeven dat ik daar 
schriftelijk op terug zal komen. Dat proberen we voor de commissievergadering Bestuur waar de 
begroting in wordt behandeld, te doen. 
 2665 
De VOORZITTER: Dank u wel. Tweede termijn. Wie? Iemand die in tweede termijn nog iets wil 
toevoegen? Zo niet. Ja, mevrouw Haas, gaat uw gang. 
 
Tweede termijn Provinciale Staten  
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Mevrouw HAAS (PvdD): Dank u wel, voorzitter. Ik wil toch even ingaan op mijn motie van de Partij 2670 
voor de Dieren voor de preventieve maatregelen, omdat het wel degelijk als aanvulling op het 
onderzoek van BIJ12 dient. In Noord-Holland hebben we te maken met specifieke landschappen, 
specifieke diersoorten, specifieke wijzen van omgaan met die dieren en oplossingen daarvoor te 
zoeken. Ik denk dat het zo snel mogelijk nodig is om daar helderheid over te krijgen. Vandaar 
deze motie en die laten we staan. 2675 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Tijdens uw toelichting zegt u dat wij hier andere dierensoorten, 
afwijkend, hebben. Ik ben erg nieuwsgierig wat u daarmee bedoelt. 
 
Mevrouw HAAS (PvdD): Het gaat over de omgang met specifieke diersoorten die wij hier Noord-2680 
Holland hebben, terwijl BIJ12 zich richt op alle provincies en een algemeen onderzoek uitvoert. 
En dan gaat het bij ons specifiek over konijnen, zwanen, ganzen en dat soort dieren. 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Sorry, ik snap hem nog niet, neem me niet kwalijk. Maar wat is er dan zo 
bijzonder hier in Noord-Holland ten opzichte van die andere provincies? 2685 
 
Mevrouw HAAS (PvdD): Wij hebben hier te maken met extra overlast, bijvoorbeeld door zwanen, 
omdat we heel veel weilanden hebben en veenweidegebieden, terwijl juist BIJ12 zich richt op 
algemene soorten. Dus wij vragen toch echt wel specifieke aandacht voor de Noord-Hollandse 
situatie en de Noord-Hollandse vraag, waarbij onze OMDAT, die iedere keer ontheffing verleend 2690 
voor diersoorten waar zij geen preventieve maatregelen voor kennen, om daar specifiek het 
onderzoek op te richten. 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Dan heb ik misschien goed nieuws voor u, want die zwanen zorgen ook 
voor heel veel overlast in Gelderland en in Drenthe en in Groningen, Friesland, Brabant en alle 2695 
andere provincies. En de ganzenoverlast, dat gebied wordt ook steeds groter, groter, groter. 
 
Mevrouw HAAS (PvdD): BIJ12 richt zich op algemene soorten, op algemene preventiematige 
regelen voor alle diersoorten bij elkaar, terwijl het voor ons specifiek van belang is dat we ons 
richten op de rode lijstsoorten in eerste instantie, omdat daar iedere keer ontheffing voor wordt 2700 
verleend. 
 
De VOORZITTER: Dat was uw bijdrage? Dank u wel. Dan zijn we aan het eind gekomen van de 
beraadslagingen over dit agendapunt. Als ik hem zo afrond, kunnen er geen aangepaste of 
nieuwe moties en amendementen meer worden ingediend. Nog iemand? Er is één motie 2705 
ingediend door de Partij voor de Dieren. Nee? Dan sluit ik hiermee de beraadslagingen over dit 
agendapunt. Straks aan het eind van de vergadering zullen we overgaan tot stemming.  
 
De discussie wordt gesloten.  
 2710 
De VOORZITTER: Dan zijn we bij agendapunt 10. Zoals ik vanochtend in het Presidium heb 
aangekondigd, zal ik heel even de vergadering verlaten om de pers te woord te gaan staan. Maar 
ik heb de vicevoorzitter bereid gevonden, de heer Hollebeek, om het voorzitterschap op dit 
agendapunt even over te nemen en dan kom ik straks weer bij u terug. Ik schors nu voor één 
minuut. Dus blijft u allen zitten. Vijf minuten? De heer Hollebeek wil zich even voorbereiden. Dat 2715 
begrijp ik. Dan schors ik even voor vijf minuten. 
 
Schorsing 16.27 tot 16.33 uur. 
 
Voorzitter: Statenlid Hollebeek 2720 
 
10. Eindrapport Circulaire Economie Noord-Holland Randstedelijke Rekenkamer (VD-49). 
 
De VOORZITTER: Dan heropen ik hierbij de vergadering en aan de orde is nu het volgende punt, 
voordracht 49 inzake het Eindrapport Circulaire Economie Noord-Holland van de Randstedelijke 2725 
Rekenkamer. De Randstedelijke Rekenkamer heeft onderzocht hoe de provincie Noord-Holland 
bijdraagt aan de transitie naar een circulaire economie. De voordracht en het rapport zijn aan de 
orde geweest in de commissievergadering Bestuur van 18 september jongstleden.  
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De sprekers die zich volgens mijn lijstje voor dit punt hebben aangemeld, zijn de heer Klein, 2730 
Statenlid Gielen, Statenlid Jorna, de heer Heijnen, de heer Stulemeijer, mevrouw Bezaan, mevrouw 
Uiterwijk, de heer Dekker, mevrouw Berkvens, Statenlid De Weert en de heer Valk. Is er nog 
iemand die daarbij- De heer Valk niet? Die kan ik van mijn lijstje halen? Een andere woordvoerder 
van BBB? Geen andere woordvoerder voor BBB. Goed. Oké, u staat op het lijstje. U kunt eventueel 
een interruptie doen. Oké, goed, heel goed. Dan geef ik in eerste termijn nu als eerste het woord 2735 
aan de heer Klein van de ChristenUnie. 
 
Eerste termijn Provinciale Staten  
De heer KLEIN (CU): Dank u wel, meneer de voorzitter. Collega's, het is goed dat wij in deze 
Statenzaal kunnen spreken over het rapport van de Randstedelijke Rekenkamer over circulaire 2740 
economie. We danken de Rekenkamer hartelijk voor dit inzicht gevende onderzoek. 
 
Het is een belangrijk onderwerp, want we leven als mensheid boven onze stand. We putten de 
aarde uit. Earth Overshoot Day, de dag waarop we alle grondstoffen hebben gebruikt die de aarde 
in een jaar geeft, valt al jaren rond begin augustus. Dat betekent dat we vanaf dat moment meer 2745 
verbruiken dan waar we eerlijk aanspraak op kunnen maken. Bij de ChristenUnie geloven we dat 
de aarde niet van ons is, maar dat we die in bruikleen hebben en dat we een verantwoordelijkheid 
hebben om die niet uit te putten, maar zorgvuldig te beheren. Onze samenleving zal daarom 
moeten veranderen van een lineair systeem, waarin we grondstoffen gebruiken en vervolgens 
afdanken, naar een circulair systeem, waarin we grondstoffen terugwinnen en niet meer uit de 2750 
aarde halen dan wat zij ieder jaar geeft. De Rekenkamer geeft aan dat er, ondanks de 
beleidsinzet van de provinciale overheden, nog geen versnelling van de circulaire transitie 
zichtbaar is. Er is meer nodig en provincies kunnen meer doen om de transitie te versnellen en te 
ondersteunen, aldus de Rekenkamer. De ChristenUnie denkt dat het belangrijk is dat de circulaire 
economie niet een apart beleidsthema is, maar wordt geïntegreerd in alle beleidsdomeinen. En de 2755 
provincie zet daar al goede stappen in, bijvoorbeeld door het centraal te stellen bij de aanleg van 
infrastructuur. Maar wat de ChristenUnie betreft, moeten we geen onderscheid meer maken 
tussen de circulaire economie en gewone economie, maar al het economisch beleid richten op 
circulariteit. Onze eerste vraag aan GS is daarom: bent u bereid om de Uitvoeringsagenda 
Economie en de Actieagenda Circulaire Economie samen te voegen? 2760 
 
Een andere belangrijke suggestie die de Rekenkamer geeft, is om de afbouw van de lineaire 
economie onderdeel te maken van het economisch beleid. En deze suggestie heeft het niet 
geschopt tot een officiële aanbeveling, maar wij zouden wel willen dat dit gebeurt. En daarom 
dienen wij samen met de Partij voor de Dieren en D66 een motie in waarin we daarin een oproep 2765 
doen. Het dictum daarvan luidt: wij dragen GS op de afbouw van de lineaire economie expliciet 
onderdeel te maken van het geactualiseerde economisch beleid. En dan ‘economisch beleid’ nog 
met het woord ‘circulair’ tussen haakjes daarvoor. En voorafgaand inzichtelijk te maken welke 
middelen de provincie zou kunnen inzetten en wat aanvullend nodig is van andere partijen. 
 2770 
Motie 129-2 oktober 2023 
Afbouw lineaire economie onderdeel economisch beleid 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 2775 

• Het belang van de circulaire economie in het coalitieakkoord Verbindend Vooruit 
onderschreven wordt; 

• De Randstedelijke Rekenkamer constateert dat geen versnelling is gezien in de transitie 
naar een circulaire economie; 

• In de provinciale Actieagenda 2O21-2025 staat geschreven "aan de ene kant wordt de 2780 
circulaire economie opgebouwd, aan de andere kant moet de lineaire economie worden 
afgebouwd"; 

• De Rekenkamer eveneens constateert dat afbouw geen expliciet onderdeel is van het 
circulaire economie-beleid (pagina 60);; 

Overwegende dat: 2785 
• De provincie streeft naar een volledig circulaire economie in 2050; 
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• De transitie een samenspel is van bedrijven, overheden, maatschappelijke organisaties en 
kennisinstellingen; en de provincie dus geen volledige sturing heeft, maar wel een 
belangrijke schakel is en eigen mogelijkheden heef; 

• GS werkt aan de actualisatie van de uitvoeringsagenda economie. 2790 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• De afbouw van de lineaire economie expliciet onderdeel te maken van het geactualiseerde 
(circulair) economisch beleid; 

• Vooraf inzichtelijk te maken welke middelen de provincie zou kunnen inzetten en wat 
aanvullend nodig is van andere partijen. 2795 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Michel Klein (ChristenUnie), Ellinoor Jorna (Partij voor de Dieren) en Laurien 
Berkvens (D66). 
 2800 
De VOORZITTER: Ja, en daarmee maakt deze motie onderdeel uit van de beraadslagingen. En ik 
zie meteen dat u een interruptie heeft van mevrouw Bezaan van de PVV. 
 
Mevrouw BEZAAN (PVV): Ja, dank u wel, voorzitter. Ja, mijn vraag was aan de heer Klein: hoe staat 
uw partij er dan in inzake de dwang en drang waarover gesproken wordt in het stuk? 2805 
 
De heer KLEIN (CU): Ik weet niet direct op welke passage u duidt. In het algemeen zou ik willen 
zeggen: als overheid hebben wij soms instrumenten die inderdaad verplichtend zijn en soms 
instrumenten die stimulerend zijn. Daar lijkt me niks mis mee. 
 2810 
De VOORZITTER: Mevrouw Bezaan, een vervolgvraag? 
 
Mevrouw BEZAAN (PVV): Nou ja, meer een conclusie. Dus u bent geen tegenstander van dwang 
en drang, Daar bent u voorstander van. 
 2815 
De heer KLEIN (CU): Ik ben er voorstander van dat de overheid zorgvuldig kijkt welke 
instrumenten nodig zijn om die transitie naar de circulaire economie gestalte te geven. 
 
De VOORZITTER: Nog een laatste vraag? 
 2820 
Mevrouw BEZAAN (PVV): Nee, hoor. Ik weet genoeg. Dank u wel, voorzitter.  
 
De VOORZITTER: Meneer Klein, gaat u door. 
 
De heer KLEIN (CU): Ja, dank u wel. Ja, we staan dus voor grote keuzes als het gaat om de 2825 
transitie van de economie. En ook de provincie moet daarin belangrijke keuzes maken. En wij 
zouden het goed vinden om daar als Staten nauw bij betrokken te zijn bij het geven van richting. 
Om dat vorm te geven hebben wij een motie opgesteld, waarin we vragen om de Staten mee te 
nemen in de belangrijke keuzes die gemaakt moeten worden en een aantal opties voor te leggen. 
En het dictum luidt als volgt: we dragen GS op om ruim voor de vaststelling van het nieuwe 2830 
circulair economisch beleid de Staten om input te vragen op basis van een eerste schets van het 
nieuwe beleid – een zogenaamde tachtig procent-versie – en de beschrijving van de belangrijke 
keuzes waar de provincie voor staat. 
 
Motie 130-2 oktober 2023 2835 
Staten betrekken bij keuzes actualisatie economisch beleid 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• Het belang van de circulaire economie in het coalitieakkoord Verbindend Vooruit 2840 
onderschreven wordt; 

• GS werkt aan de actualisatie van de uitvoeringsagenda economie; 
• In 2025 een nieuwe Actieagenda Circulaire Economie wordt vastgesteld; 
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• Het rapport van de Randstedelijke Rekenkamer handvatten geeft en suggesties doet om 
"circulaire opgaven sterker te integreren in het beleid en de werkterreinen van andere 2845 
beleídsdomeinen". 

Overwegende dat: 
• Er belangrijke keuzes gemaakt moeten worden bij de actualisatie van de 

uitvoeringsagenda economie en de Actieagenda Circulaire Economie; 
• Het van waarde is als de staten richtinggevende input kunnen geven voor deze 2850 

actualisatie. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Om ruim voor de vaststelling het nieuwe (circulair) economisch beleid de staten om input 
te vragen op basis van een eerste schets van de het nieuwe beleid ("80% versie") en de 
beschrijving van een de belangrijke keuzes waar de provincie voor staat. 2855 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Michel Klein (ChristenUnie). 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En daarmee maakt ook deze motie onderdelen van de 2860 
beraadslagingen. 
 
De heer KLEIN (CU): En wij zien uit naar de reactie van de collega-partijen en gedeputeerde. Dank 
u wel. 
 2865 
De VOORZITTER: Dank u wel, meneer Klein. Dan geef ik nu het woord aan Statenlid Gielen van 
GroenLinks voor de eerste termijn. 
 
Statenlid GIELEN (GL): Dank u wel, voorzitter. De toekomst is circulair. En gelukkig maar, want we 
staan nogal voor een uitdaging. De komende jaren maken wij de omslag van meer, meer, meer 2870 
naar een samenleving en een economie binnen de grenzen van onze planeet. En daar is 
circulariteit een heel belangrijk onderdeel van. Want om onze klimaatdoelen te halen, moeten we 
inzetten op een heleboel terreinen. Dat is niet alleen de energietransitie, maar dat gaat ook over 
hoe we omgaan met onze warmtevoorziening, onze mobiliteit, onze landbouw en, u raadt het al, 
ook onze economie. En in de commissie zei ik ook al dat dit rapport van de Rekenkamer een 2875 
aantal hele mooie handvatten biedt waar we als provincie mee aan de slag kunnen en ook aan de 
slag moeten. En nogmaals dank dus ook aan de opstellers van dit rapport. 
 
Het is mooi en goed dat GS de aanbevelingen uit het rapport overneemt. En het gesprek in de 
commissie liet daarnaast ook al zien dat dit rapport op een goed moment komt. Er is nog volop 2880 
ruimte voor verbetering. Laat de gedeputeerde nou juist op dit moment starten met een 
herziening en actualisatie van de Actieagenda Circulaire Economie. En ook kondigde ze aan de 
Uitvoeringsagenda Economie te gaan herzien. Ik ben dus ook wel benieuwd naar de reactie van 
GS op de suggestie van de heer Klein om die eventueel samen te voegen of wellicht de 
behandeling van die twee stukken in een gelijk tijdspad te gieten. En alle economie wordt op 2885 
termijn circulair. Dus dat biedt volgens mij daar ook heel goed aanleiding toe. En deelt de 
gedeputeerde met GroenLinks dat het verstandig is om te zoeken waar, los van die twee 
actieagenda samen te voegen eventueel – ik ben benieuwd hoe zij ernaar kijkt – ook verder in de 
organisatie dat circulaire beleid en het reguliere nog bestaande economisch beleid te integreren.  
 2890 
Dan heb ik nog een ander punt gemaakt in de commissie en dat is het belang van het betrekken 
van brede welvaart bij al ons economisch beleid, en dus ook bij ons circulair beleid. De economie 
van de toekomst functioneert binnen de grenzen van onze planeet, maar ook alleen op basis van 
een stevig sociaal fundament voor mensen. En steeds vaker lukt het mensen niet om de 
rekeningen te betalen. Of is het aan de eind van de maand puzzelen om de knopen aan elkaar te 2895 
leggen. En GroenLinks zou graag zien dat GS dat belang van een goed sociaal fundament 
meeneemt in de herzieningen van ons economisch beleid en ons circulair beleid. Want juist als 
provincie kunnen we daar ook een rol pakken binnen ons economisch beleid. Klein. Denk 
bijvoorbeeld aan projecten die we ondersteunen, waarbij aandacht moet zijn voor de positie van 
werknemers en vrijwilligers die daar een rol spelen. Of misschien wel heel groot. De provincie 2900 
Drenthe heeft bijvoorbeeld een eigen armoedebeleid. Hoe die rol er precies uit moet gaan zien, 
daar vind ik het nu te vroeg voor om al een conclusie over te trekken, maar het lijkt ons wel goed 
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om die rol en de opties die daarvoor zijn, om dat sociaal fundament beter te betrekken, te 
onderzoeken en mee te nemen. Daartoe dienen wij ook een motie in, samen met de Partij van de 
Arbeid, Volt, SP, CDA, Partij voor de Dieren en ChristenUnie, waarvan het dictum luidt: verzoekt 2905 
het college in aanloop naar de herziening van de Uitvoeringsagenda Economisch Beleid en de 
herziening van de Actieagenda Circulaire Economie expliciet te schetsen welke mogelijkheden de 
provincie heeft om ook de koppeling met een stevig sociaal fundament in relatie tot arbeid te 
maken. 
 2910 
Motie 131-2 oktober 2023 
Sociaal fundament 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 2915 

• De Rekenkamer het beleid op het gebied van circulaire economie van de vier provincies 
heeft onderzocht en daartoe een aantal aanbevelingen doet; 

• De Brede basismonitor laat zien dat het vermogen van huishoudens in Noord-Holland 
consequent lager ligt dan het Nederlands gemiddelde. 

Overwegende dat: 2920 
• Het rapport van de Rekenkamer handvatten geeft om mee te nemen voor de herziening 

van de actieagenda circulaire economie;  
• Gedeputeerde Staten heeft aangegeven dat er ook een herziening komt van de 

uitvoeringsagenda economisch beleid van Noord-Holland; 
• De omslag naar een circulaire economie ook mogelijkheden geeft om het sociaal welzijn 2925 

van onze inwoners explicieter mee te nemen in ons economisch beleid. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• In aanloop naar de herziening van de uitvoeringsagenda economisch beleid en de 
herziening van de actieagenda circulaire economie expliciet te schetsen welke 
mogelijkheden de provincie heeft om ook de koppeling met een stevig sociaal fundament 2930 
in relatie tot arbeid te maken. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Anouk Gielen (GroenLinks), Fatima Oulad Hadj (PvdA), Maik de Weerdt (Volt), 
Remine Alberts (SP), Dennis Heijnen (CDA), Ellinoor Jorna (Partij voor de Dieren) en Michel Klein 2935 
(ChristenUnie).  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Daarmee is ook deze motie onderdeel van de beraadslagingen. En 
heeft u meteen een interruptie van de heer Valk van BBB. 
 2940 
De heer VALK (BBB): Dank u wel, voorzitter. Ik heb twee vragen. Een is, blijft het wel binnen het 
budget, deze motie? Dus, komen er geen extra kosten bij? En zorgt het ook niet voor vertraging 
in het proces? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Dank. Ik ben blij dat meneer Valk met goede reden op het lijstje voor dit 2945 
debat is blijven staan, want het zijn heel belangrijke vragen die hij stelt. Kijk, deze motie an sich 
kost natuurlijk niks, los van dat het altijd capaciteit in onze ambtelijke organisatie zal stoppen. 
Maar wat deze motie vraagt, is om de mogelijkheden te verkennen wat we nou kunnen als 
provincie op het gebied van dat meer sociale stuk en dat sociaal fundament. En dan heb ik hem 
ook nog eens heel specifiek gemaakt in relatie tot die arbeid, juist omdat we het hier ook hebben 2950 
over ons economisch beleid en daar de relatie met arbeid heel duidelijk is. Dus deze motie an 
sich kost niks. Als je straks een palet hebt aan mogelijkheden, dan kan het natuurlijk zo zijn dat, 
als je ook iets zou willen met die mogelijkheden, dat er dan kosten aan verbonden zijn. Maar 
daar zouden we op dat moment als Staten een uitspraak over moeten doen. En dan was uw 
tweede vraag: gaat het niet voor vertraging zorgen? Nou, dat is zeker niet mijn bedoeling, want 2955 
we moeten flink vaart maken met die Actieagenda Circulaire Economie. Ik ga daar eigenlijk ook 
niet van uit. We zijn nu al bezig met de herziening van die actieagenda. Volgens mij kan dit in die 
herziening, die toch loopt, prima meegenomen worden. 
 
Mevrouw BEZAAN (PVV): Ja, dank u wel, voorzitter. Mijn vraag is als volgt. U geeft net aan “deze 2960 
motie kost niks”. Dat begrijp ik ook. En u zegt ook van, ja, pas op het moment dat die motie is 
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uitgevoerd en we hebben het geld nodig, dan zullen de Staten daar een uitspraak over moeten 
doen. Waar denkt u dat het geld vandaan zou moeten komen? Hoe ziet u de dekking? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, ik vind dat nu een beetje een voorbarige vraag, want volgens mij, wat 2965 
we gaan doen met deze motie, wat ik hoop dat we als Staten doen mocht deze motie 
aangenomen worden, is echt kijken naar welke rol kun je nou pakken als provincie meer ook op 
dat sociaal domein en hoe kunnen we dat juist integreren in het economisch beleid wat we al 
hebben? Dus denk bijvoorbeeld aan circulaire projecten waar we bijvoorbeeld al in investeren. 
Daarin is het natuurlijk goed om juist ook die relatie met ‘hoe gaat zo'n project eigenlijk om met 2970 
de mensen die daarbij betrokken zijn’, om die link daar te leggen. Dus dat kan ook heel klein zijn 
en het kan ook heel groot zijn. En dan zullen we op dat moment ook naar dekking moeten kijken. 
 
De VOORZITTER: Gaat u door met uw bijdrage.  
 2975 
Statenlid GIELEN (GL): Voorzitter, dank. Even kijken. Dan heb ik al een heleboel van de rest 
beantwoord. Ja, die motie is dus ook voornamelijk omdat het niet altijd duidelijk is wat onze rol 
nu is op dat sociaal gebied en het zou mooi zijn als we toch die twee stukken, die echt gaan over 
onze ambities op het gebied van circulaire economie en economie in de breedste zin van het 
woord, om dat sociale stuk daar ook bij te betrekken van goh, welke rol heb je daar als provincie 2980 
en hoe nemen we die mee? Dus we zijn heel benieuwd naar de reactie van GS op de motie. En 
daar wil ik het even bij laten. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En dan wil ik het woord geven nu aan Statenlid Jorna van de Partij 
voor de Dieren. En voor Statenlid Jorna is dit haar maidenspeech. Ja, u mag hoor. 2985 
 
Mevrouw JORNA (PvdD): Dank u, voorzitter. Voor ons ligt een belangrijk rapport dat nog maar 
eens duidelijk maakt dat we voor de urgente taak staan om de transitie te maken van een 
wegwerpeconomie naar een economie die zuinig is op onze grondstoffen. De transitie naar een 
circulaire economie, alleen zo hebben we straks een leefbare toekomst. Ik voel die urgentie. Als 2990 
jonge vrouw maak ik me zorgen. Mede daarom ben ik de politiek ingegaan. We overschrijden alle 
grenzen van de aarde met een nemen-maken-consumeren-weggooien-mentaliteit die er nu 
heerst. De aarde raakt op. Hoe gaat mijn toekomst er dan uitzien? Of veel belangrijker: die van 
alle generaties na mij. En wat met al die jongeren in de landen waar de klimaatcrisis al volop 
voelbaar is? De transitie naar circulair is niet enkel een kwestie van duurzaamheid, het is een 2995 
kwestie van sociale rechtvaardigheid. We gebruiken de grondstoffen van een ander en nemen 
hen, als we zo doorgaan, hun toekomst af. 
 
De circulaire transitie hangt samen met alle grote opgaven. De eiwittransitie, de woningnood, de 
energietransitie. We moeten toe naar een economie die draait binnen de grenzen van de aarde. 3000 
Dat klinkt groots en spannend. Dat is het ook. Dus we zullen moedige beleidskeuzes moeten 
gaan maken, samen, de komende tijd. Politiek met lef. Dat is precies wat we met de volgende 
drie moties proberen te doen. We hopen op jullie steun.  
 
Ten eerste de motie Vooruitkijken met het dictum: roept GS op uit te werken hoe de provincie 3005 
precies de IPO-Bouwstenenvisie CE en VTH gaat verwerken in eigen beleid en het VTH-
instrumentarium gaat inzetten om de transitie naar een circulaire economie te versnellen. 
Hierover dit jaar terugkoppeling te geven aan PS, en gaan over tot de orde van de dag.  
 
Motie 132-2 oktober 2023 3010 
Vooruitkijken 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• We voor de urgente taak staan om zo snel mogelijk de transitie door te maken naar een 
circulaire economie; 3015 

• Noord-Holland op dit tempo de circulaire transitie doelen voor 2030 en 2050 niet gaat 
halen; 

• Door Europa en het Rijk is aangekondigd dat in de nabije toekomst meer richtinggevende 
en dwingende maatregelen ingezet worden. Provincies kunnen zich volgens de RRK hierop 
voorbereiden door onder andere circulaire economie een groter onderdeel te laten zijn 3020 
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van de opdrachtverleníng aan de Omgevíngsdiensten, bouwstenen uit de Bouwstenenvisie 
CE en VTH op te nemen in het beleid voor vergunningverlening, toezicht en handhaving 
(VTH); 

• Provincies zoals Zuid-Holland zich al via o.a. VTH voorbereiden op deze beweging vanuit 
Europa en het Rijk. 3025 

Overwegende dat: 
• Het belang van circulaire economie in het coalitieakkoord Verbindend vooruit wordt 

onderschreven; 
• Het belang van het versnellen van de circulaire transitie wordt aangestipt door de 

Randstedelijke Rekenkamer; 3030 
• Er op dit moment nog geen versnellíng is gezien ín de transitie naar een circulaire 

economie; 
• De provincie meer regulerende instrumenten kan inzetten om niet alleen de circulaire 

economie te stimuleren, maar ook de lineaire economie af te bouwen; 
• De IPO Bouwstenenvisie CE en VTH beschrijft hoe het VTH-instrumentarium gericht kan 3035 

worden ingezet om de transitie naar een circulaire economie te versnellen. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Uit te werken hoe de provincie precies de IPO Bouwstenenvisie CE en VTH gaat verwerken 
in eigen beleid en het VTH-instrumentarium gaat inzetten om de transitie naar een 
circulaire economie te versnellen; 3040 

• Hierover dit jaar terugkoppeling te geven aan PS. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ellinoor Jorna (Partij voor de Dieren) en Michel Klein (ChristenUnie).  
 3045 
De VOORZITTER: U mag de motie nu indienen. 
 
Mevrouw JORNA (PvdD): Die heb ik nu daar liggen. Ik ga even snel-  
 
De VOORZITTER: Een ondertekend en een niet-ondertekend exemplaar. Dank u wel. Daarmee 3050 
maakt ook deze motie onderdeel uit van de beraadslagingen. Is dit de goede? Ja.  
 
Mevrouw JORNA (PvdD): Provincies, zoals onder andere Zuid-Holland, gebruiken de VTH al om 
zich voor te bereiden op aanscherpingen vanuit het Rijk en de EU. We zouden er goed aan doen 
om onszelf daar ook alvast op voor te bereiden en moeten bovendien alle beschikbare handvaten 3055 
aangrijpen voor de transitie.  
 
Voorzitter, er is nu nog veel onduidelijk over hoe een circulaire economie eruit zal gaan zien en 
hoe de materiaalstromen zullen zijn. Meer inzicht en beeldvormende voorbeelden zijn een 
essentiële eerste stap als we willen bouwen naar circulair. Daarom, deze tweede motie Circulair, 3060 
laat maar zien, met het dictum: roepen GS op om als voorbeeld en inspiratie een pilotproject in 
de circulaire en natuurinclusieve woningbouw te verkennen, waarbij de stromen van energie, 
materiaal en diensten en goederen voor hier en nu, straks en elders inzichtelijk worden gemaakt, 
daarover contact op te nemen met relevante partijen – met tussen haakjes: gemeenten, et cetera 
– PS zo snel mogelijk in te lichten over de mogelijkheden van zo’n pilotproject, en gaan over tot 3065 
de orde van de dag. 
 
Motie 133-2 oktober 2023 
Circulair, laat maar zien 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 3070 
Constaterende dat: 

• Het belang van circulaire economie in het coalitieakkoord 'Verbindend Vooruit' wordt 
onderschreven; 

• Er op dit moment nog geen versnelling is gezien in de transitie naar een circulaire 
economie; 3075 

• Het belang van het versnellen van de circulaire transitie wordt aangestipt door de 
Randstedelijke Rekenkamer. 

Overwegende dat: 
• Nog veel onduidelijk is over hoe de circulaire economie eruit gaat zien; 
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• Niemand nog precies weet hoe materiaalstromen in de circulaire economie eruit komen te 3080 
zien; 

• Inzicht in hóe een circulaire economie eruit kan zien en werkt essentieel is om de eerste 
stappen te zetten in een transitie naar circulaire economie; 

• We deze stappen in gezamenlijkheid willen zetten en met hetzelfde beeld. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 3085 

• Om als voorbeeld en inspiratie een pilotproject in de circulaire en natuurinclusieve 
woning te verkennen, waarbij de stromen van energie, materiaal, diensten en goederen 
voor hier en nu, en straks en elders inzichtelijk worden gemaakt; 

• Daarover contact op te nemen met relevante partijen (gemeenten, et cetera); 
• PS zo snel mogelijk in te lichten over de mogelijkheden van zo’n pilotproject. 3090 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ellinoor Jorna (Partij voor de Dieren).  
 
De VOORZITTER: U mag deze ook indienen. Deze motie is onderdeel van de beraadslagingen. 3095 
Gaat u verder. 
 
Mevrouw JORNA (PvdD): Wij dienen ook mede een motie van de ChristenUnie in, getiteld Afbouw 
lineaire economie onderdeel economisch beleid, waarover de heer Klein zojuist al heeft verteld. 
Daarover wilde ik toch nog kwijt. Hierover is het natuurlijk veel gegaan in de 3100 
commissievergadering. Het is essentieel om niet alleen een circulaire economie op te bouwen, 
maar ook de lineaire economie af te bouwen. Op dit moment doet de provincie daar niets aan. We 
snappen dat er samenwerkingen zijn en dat sommige bevoegdheden niet of niet volledig bij de 
provincie liggen, maar de provincie heeft haar eigen mogelijkheden, juist als verbinder en 
aanjager. We begrijpen ook dat de provincie het druk heeft en voor veel grote opgaven staat, 3105 
maar gezien de urgentie zien wij toch graag binnen de mogelijke kaders een plan van aanpak 
tegemoet. Omwille van diezelfde urgentie, die ik nu al veel heb herhaald, ook een vraag aan GS: 
is GS eventueel bereid om de actualisatie van de Actieagenda Circulaire Economie te vervroegen 
naar bijvoorbeeld 2024 in plaats van de originele 2025?  
 3110 
Dan dienen wij ook nog mede in met Volt de motie getiteld Provincie koploper in circulaire 
inkopen. Ik zal hier kort over zijn. De provincie ambieert in 2050 volledig circulair te zijn en 
vijftig procent in 2030. Het is dan ook niet meer dan een sterk signaal om in 2027 volledig 
circulair in te kopen en een voorbeeldrol te vervullen.  
 3115 
Ook tekenden wij nog de motie van GroenLinks, Sociaal fundament, mee. Sociaal welzijn is van 
groot belang. Dus het is mooi om dit explicieter mee te wegen in ons economisch beleid.  
 
Voorzitter ik vertegenwoordig hier onder andere de stem van de jongeren en daarmee een stem 
van de toekomst. Wat zou ik blij zijn als er straks nog een toekomst is met groen en eerlijker, 3120 
gelijk verdeelde voorzieningen voor iedereen en een aarde die hopelijk tegen die tijd in herstel is. 
Ik sluit graag af met een oproep aan ons allen: denk in mogelijkheden, want er valt een wereld te 
winnen. 
 
[Tafelgeroffel] 3125 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan wil ik nu het woord geven aan de heer Heijnen van het CDA. 
Nee? De heer Stulemeijer, 50PLUS. Meneer Stulemeijer, u mag van mij het woord. De heer Heijnen 
slaat over.  
 3130 
De heer STULEMEIJER (50PLUS): Dank u wel, voorzitter. Een korte bijdrage van 50PLUS. Het 
voorliggende rapport noopt ons tot de volgende opmerkingen. Het moge duidelijk zijn dat wij 
van een lineaire economie moeten trachten naar een circulaire economie te streven. De ambities 
zijn duidelijk. 2050 is de stip op de horizon. Of en hoe wij dit zullen bereiken, zal de toekomst 
ons leren.  3135 
 
De Randstedelijke Rekenkamer komt met aanbevelingen, die wij grotendeels kunnen 
onderschrijven. Of en hoe wij de beoogde transitie kunnen versnellen, dat weten we niet, maar de 
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aanbevelingen zullen ons zeker helpen. Wat we wel weten is dat dwang meestal niet het beoogde 
resultaat heeft. Stimuleren en motiveren werkt meestal beter.  3140 
 
Het voorstel om een technische briefing met de circulaire ambassadeur te houden, lijkt het zo 
prima voorstel.  
 
Herijking van de Actieagenda Circulaire Economie zal in 2025 plaatsvinden en daar kijken we 3145 
naar uit. De ambities van 2050 naar voren halen tot 2040 lijkt ons weinig realistisch. Hardlopers, 
immers, zijn vaak doodlopers.  
 
Het ook door collega's genoemde beleidsinstrument onderwijs wordt ook door 50PLUS kritisch 
bezien. Leerlingen moeten in het onderwijs vooral leren onafhankelijk te denken en niet 3150 
opgedrongen krijgen wat ze moeten denken. Dat was het. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik nu het woord aan mevrouw Bezaan van de PVV voor 
haar bijdrage in eerste termijn. 
 3155 
Mevrouw BEZAAN (PVV): Voorzitter, dank u wel. Ik zal het kort houden. Vandaag bespreken wij in 
dit huis – het is al eerder gezegd – het Eindrapport Circulaire Economie Noord-Holland van de 
Randstedelijke Rekenkamer. Dank aan allen die zich hiervoor hebben ingezet.  
 
Voorzitter, onze fractie is in principe niet tegen hergebruik van materialen. Waar we echter grote 3160 
moeite mee hebben, zijn de strekt onrealistische ambities en het nodige belastinggeld dat aan 
deze ambities wordt uitgegeven. Het rapport geeft aan dat, ondanks de beleidsinzet van 
overheden, er nog geen versnelling van de circulaire transitie zichtbaar is. Zo gaf gedeputeerde 
Rommel tijdens de commissie Bestuur aan dat 4,5 procent van de Noord-Hollandse bedrijven 
circulair is. Als de provincie de doelen voor 2030 en 2050 wil behalen, is er volgens de 3165 
Rekenkamer een nog intensievere beleidsinzet nodig, waarbij ook gedacht kan worden aan meer 
dwingende instrumenten. Als vrijheidslievende partij is de PVV het volstrekt oneens met die 
gedachte. Wij zijn mordicus tegen dwang en drang, ook inzake circulair beleid. Onze fractie 
vreest voor een verdere koppeling van de circulaire transitie aan andere transities, aangezien dan 
een veelkoppig monster ontstaat dat alle aspecten van ons leven kan gaan bepalen en onze 3170 
welvaart ondermijnt.  
 
In het rapport worden ook een aantal negatieve kanten van de circulaire ambities benoemd. En 
wat de PVV betreft, vertaalt zich dat naar een zo uitgebreid mogelijke kostenbatenanalyse. Graag 
hierop een reactie van de gedeputeerde.  3175 
 
Voorzitter, er wordt ook de suggestie gedaan om bijvoorbeeld het beleidsinstrument onderwijs 
toe te voegen aan het circulaire economiebeleid. Het werd net ook al genoemd door de fractie 
van de Partij van de Ouderen. Zoals ik al tijdens de commissievergaderingen aangaf, vindt de PVV 
dat een heel slechte zaak. Kinderen krijgen nu al in het onderwijs een vloedgolf aan discutabele 3180 
waarheden en alarmisme over zich uitgestort. Het onderwijs zou er primair voor moeten 
zorgdragen dat kinderen goed leren lezen, schrijven en rekenen, en er bovenal moeten leren hoe 
zij zelfstandig kunnen nadenken en niet wat zij moeten denken. Graag een reactie hierop van de 
gedeputeerde. Tot zover mijn bijdrage. Dank u wel, voorzitter.  
 3185 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Bezaan. Dan geef ik het woord aan mevrouw Uiterwijk 
van JA21.  
 
U heeft nog op de valreep, blijft u nog even zitten, mevrouw Uiterwijk, twee interrupties. We 
houden het spannend. Meneer Stulemeijer. 3190 
 
De heer STULEMEIJER (50PLUS): Ik wil er graag even de aandacht voor vragen dat wij 50PLUS zijn 
en niet de Partij van de Ouderen. 
 
De VOORZITTER: Waarvan akte. Mevrouw Berkvens met een interruptie. 3195 
 
Mevrouw BERKVENS (D66): Dank u wel, voorzitter. Ik wil nog even ingaan op het onderwerp 
onderwijs. Bent u dan ook van mening dat de samenwerking tussen het bedrijfsleven en 
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wetenschap op het gebied van circulaire economie niet van toepassing zou zijn hier en van 
meerwaarde zou zijn? 3200 
 
Mevrouw BEZAAN (PVV): Ja, dank u wel, voorzitter. Dat zal ongetwijfeld van meerwaarde zijn. Het 
gaat ons er alleen om dat dit soort initiatieven uit de markt zouden moeten komen en niet 
opgelegd door de overheid. 
 3205 
Mevrouw BERKVENS (D66): En als de markt daar interesse in heeft en de overheid de brokersrol 
kan spelen, dan is de PVV van mening dat dat dus een mooi idee is. 
 
Mevrouw BEZAAN (PVV): Dank u wel, voorzitter. Nou, dat hangt er helemaal van af. Het gaat ons 
puur- Kijk, het gaat mij niet dat wij tegen de circulaire economie zijn. Integendeel. Het gaat ons 3210 
puur om waar het geld vandaan komt. Wij vinden gewoon dat er veel te veel geld op dit moment 
besteed wordt aan doelen die wij minder relevant vinden dan u waarschijnlijk. 
 
De VOORZITTER: Geen vervolgvraag? Dan gaan we meteen door naar de volgende interruptie van 
Statenlid De Weerdt van Volt.  3215 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Dank u wel, voorzitter. U noemde dat u graag waarde hecht aan een 
brede kosten-batenanalyse voor alle beleidsinzet voor circulaire economie. Hecht u ook waarde 
aan om dat te doen specifiek voor het inkoopbeleid op het terrein van circulaire economie? 
 3220 
Mevrouw BEZAAN (PVV): Ja, sorry. Kunt u die vraag nog even herhalen? 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): U hecht dus waarde aan een brede analyse voor kosten en baten 
voor onze beleidsinzet op circulaire economie. Dus kunt u dan ook onze motie steunen, die ik zo 
direct ga aankondigen, dat wij een brede kostenbatenanalyse gaan maken op inkoopbeleid? 3225 
 
Mevrouw BEZAAN (PVV): Daar kan ik nu nog geen antwoord op gegeven, want ik heb die motie 
nog niet gezien. 
 
De VOORZITTER: U was klaar? Ik geef het woord aan mevrouw Uiterwijk van JA21. 3230 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, ik sta uiteraard te popelen om het te hebben over 
circulaire economie met u. De provincie Noord-Holland heeft eigenlijk als doel vastgesteld dat we 
in 2050 honderd procent circulair moeten zijn. In 2017 hebben we voor het eerst daar beleid 
voor vastgesteld. Nu gaat het eigenlijk niet zo snel als dat we hadden gedacht, wat ik eigenlijk 3235 
niet zo gek vindt met allerlei nieuwe ontwikkelingen. Die gaan altijd trager dan je verwacht. En er 
ligt nu een rapport van de Rekenkamer voor. Ik wil graag de Rekenkamer bedanken voor het 
rapport wat er voor ligt. Maar daarbij moeten we wel de kanttekeningen maken dat wij met veel 
van de aanbevelingen niet zo heel erg blij zijn.  
 3240 
Allereerst zien we natuurlijk de aanbeveling die gaat richting dwang naar bedrijven, dwang en 
drang, waarbij er eigenlijk wordt gevraagd van ja, u moet GS veel meer oproepen op welke wijze 
beleid anticipeert op het inzetten van meer dwingende maatregelen. Daar zijn wij nooit een 
voorstander van als het gaat om circulaire economie. Wij denken dat de markt zichzelf al aan het 
ontwikkelen is. We zien ook wel een groei van het aantal circulaire bedrijven. Dat gaat misschien 3245 
niet zo snel als u zou willen, maar wij willen dat toch wat meer de ruimte geven. En dwang en 
drang is daar wat ons betreft geen oplossing. 
 
De heer KLEIN (CU): Ja, dank u wel voor het woord. Mede naar aanleiding van het gebruik van de 
woorden door u en ook de interruptie eerder door Bezaan, heb ik even gezocht in het rapport op 3250 
de woorden ‘dwang’ en ‘drang’. En nou blijken ze er niet in voor te komen. Dus ik denk dat u 
toch iets scheeftrekt met uw beschrijving van het rapport. Bent u dat met mij eens? 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, de exacte tekst is ‘dwingende maatregelen’. 
 3255 
De VOORZITTER: Meneer Klein, u heeft een vervolgvraag? 
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De heer KLEIN (CU): Nee, dit is voldoende. ‘Dwang en drang’ komen er dus niet in voor. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Uiterwijk, gaat u verder met uw bijdrage. 3260 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Voorzitter, ik vind het een heel leuke semantische discussie over of 
dwingende maatregelen dwang of drang zijn. Nou, enig.  
 
Nou, dan doorgaand naar het beleidsinstrument onderwijs. Dit willen we gaan toevoegen aan de 3265 
inzet voor circulaire economie. Daarin wordt gerefereerd aan dat er lesprogramma’s zijn, zoals 
Baas van de provincie, waarbij scholen gastlessen krijgen waar dit in meegenomen zou kunnen 
worden. Wij zijn er inderdaad geen voorstander van dat scholieren worden opgezadeld met de 
klimaatweken en de circulaire week en de week van het plastic en de week van het afval en de 
week van het gerecyclede afval. Dus wij zijn daar geen voorstander van. We vinden dat we ons als 3270 
provincie ook helemaal niet moeten mengen in dat lesprogramma van die scholen. Dus dat is een 
aanbeveling waar wij ook zeer tegen zijn.  
 
En daarnaast willen we ook nog eens nieuw beleid gaan betrekken op andere beleidsvelden dan 
circulaire economie zelf, zoals wonen en energietransitie. Ja, en dat baart ons ook enigszins 3275 
zorgen, want zowel wonen als ook de energietransitie – en dan kijken we met name even naar het 
elektriciteitsnet – die moet dus snel geüpgrade worden en woningen moeten snel bijgebouwd 
worden. Op dit moment zien we dat circulair bouwen op dit moment nog duurder is. Dat kan in 
de toekomst wel anders zijn, maar op dit moment nog niet. En daarnaast is er ook meer arbeid 
nodig voor circulair bouwen, terwijl er een personeelstekort in de bouw is. Dus dat kan mogelijk 3280 
weer tot vertragingen leiden op twee velden, die juist wat ons betreft haast hebben en juist met 
wat meer spoed aangepakt moeten worden.  
 
Voorzitter, wat wij eigenlijk vooral willen oproepen vandaag is, we zijn helemaal niet tegen 
circulair bouwen. En wanneer de markt dat oppakt, vinden wij dat helemaal prima. We zien 3285 
gelukkig ook dat dat vaker gebeurt. De markt is innovatief, ziet zelf ook wel dat het misschien in 
de toekomst ook kosten-positiever kan zijn of in ieder geval neutraal. Maar om nu vanuit Noord-
Holland heel erg te gaan haasten met alle maatregelen en vanuit een soort doemscenario, dat we 
vanuit deze provincie de wereld moeten redden, allerlei maatregelen te gaan treffen, ja, 
voorzitter, daar zijn wij geen voorstander van. Wij zullen dan ook tegen dit voorstel stemmen, 3290 
alhoewel we wel de Rekenkamer willen bedanken voor het gedane werk. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Uiterwijk. Dan geef ik het woord nu aan de heer Dekker 
van Forum voor Democratie. 
 3295 
De heer DEKKER (FvD): Dank u wel, voorzitter. Voorzitter, wij van Forum voor Democratie zijn fan 
van een circulaire economie. Wat is er mooier dan om ons ook in de economie te laten inspireren 
door de cycli die we ook in de natuur steeds weer zien terugkeren? Wat is er mooier dan de 
grondstoffen, die de aarde ons geeft, niet alleen maar te verbruiken, maar zo mogelijk ook 
opnieuw te gebruiken? Wat is er mooier dan in lokale gemeenschappen zelfvoorzienend te zijn en 3300 
het te doen met de middelen die we hebben, zonder afhankelijk te zijn van een wereld met wie 
we in meer of mindere mate in competitie of zelfs regelrechte onmin leven? En dat ook nog op 
economisch verantwoorde wijze. Prachtig. 
 
Maar de manier waarop het huidige streven naar een circulaire economie wordt vormgegeven, 3305 
heeft meer weg van utopische navelstaarderij, dan van een prudente wijze van politiek bedrijven. 
Denken dat we binnen een tijdsbestek van een kleine dertig jaar een volledig circulaire economie 
kunnen realiseren, is een volstrekt fata morgana. Een fata morgana, die bovendien uitmondt in 
een onverantwoord economisch en maatschappelijk experiment. Nu al blijkt bijvoorbeeld de 
transitie naar een zogenaamd duurzame energievoorziening voor veel huishoudens tot 3310 
onbetaalbare energierekeningen te leiden. En alsof dat nog niet erg genoeg was, wordt via een 
roekeloos buitenlands politiek avontuur de druk op de energiemarkt verder opgevoerd. Om op 
basis van argumenten, als betaalbaarheid en zekerheid van onze energievoorzieningen, te 
streven naar een circulaire economie heeft inderdaad meer weg van volksverlakkerij dan van een 
prudente wijze van politiek bedrijven. En dat eens te meer wanneer we moeten vaststellen dat de 3315 
technieken die worden ingezet voor onze duurzame, want circulaire, energievoorziening verre 
van duurzaam en circulair zijn. Het gebruik van biomassa vereist grootschalige bomenkap en 
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daarmee ontbossing op een schaal vergelijkbaar met die in het Amazonegebied. Het feit dat de 
bomenkap voor biomassa gepaard gaat met nieuwe aanplant, doet daar niets aan af. Bomen 
groeien nu eenmaal minder snel dan dat ze branden. Daarnaast gaat ook het gebruik van niet-3320 
recyclebare materialen in windmolens en zonnepanelen lijnrecht in tegen alle ambities van een 
circulaire economie en is de doodsteek van elk streven om in 2050 volledig circulair te zijn. 
Zolang lineaire grondstoffen in steeds grotere hoeveelheden blijken voorradig te zijn, in een 
vrijemarkteconomie tot lagere prijzen zouden kunnen leiden, zouden we zot zijn als we daar niet 
op gepaste wijze gebruik van zouden blijven maken. Zeker ook als we bedenken dat het stoppen 3325 
met gebruik ervan klimaatverandering niet gaat tegenhouden en als bovendien nu al onnoemelijk 
veel economische schade oplevert. Daarom is ons advies: laten wij als provincie de aanbevelingen 
van de Randstedelijke Rekenkamer in naar Eindrapport Circulaire Economie voor kennisgeving 
aannemen. Laten we erkennen dat de ambitie om in 2050 volledig circulair te zijn volstrekt 
onrealistisch is. Laten we stoppen met dit onzalige economische en maatschappelijke experiment 3330 
dat prijzen van grondstoffen alleen maar verder zal opdrijven en het leven van een meerderheid 
van onze bevolking op termijn onbetaalbaar zal maken. Daarom dienen wij een motie in onder de 
titel Pas op de plaats voor wat betreft het streven naar een circulaire economie. Het dictum van 
de motie luidt als volgt: verzoekt Gedeputeerde Staten de aanbevelingen, zoals gedaan in het 
voorliggende Eindrapport Circulaire Economie, voor kennisgeving aan te nemen, zich niet langer 3335 
te committeren aan het volstrekt onhaalbare doel van een volledig circulaire economie in 2050 en 
pas op de plaats te maken voor wat betreft de transitie naar een circulaire economie, en gaat over 
tot de orde van de dag. Dank u wel. 
 
Motie 134-2 oktober 2023 3340 
Pas op de plaats voor wat betreft transitie naar een circulaire economie! 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 

• Het Eindrapport Circulaire Economie van de Randstedelijke Rekenkamer van mening is 
dat de transitie naar een circulaire economie steeds urgenter wordt vanwege de druk op 3345 
klimaat, natuur en leefomgeving; 

• En dat een meer onafhankelijke en stabiele grondstoffenpositie van strategisch en 
economisch belang is voor Nederland, aangezien voor ondernemers een betaalbaarheid 
en leveringszekerheid van grondstoffen van groot belang is voor een toekomstbestendige 
bedrijfsvoering; 3350 

• Het Eindrapport, net als de Rijksoverheid en de Randstedelijke provincies, voorts van 
mening is dat een versnelling van de transitie naar een circulaire economie noodzakelijk 
is en zij zich daaraan gecommitteerd hebben via de ondertekening van het 
Grondstoffenakkoord 2017; 

• Daartoe door Provincie de circulaire economie als beleidsdoel meer geïntegreerd dient te 3355 
worden in beleid en werkpraktijken van andere beleidsdomeinen; 

• Er meer regulerende instrumenten zouden dienen te worden ingezet om de circulaire 
economie te stimuleren en de lineaire economie af te bouwen door het verminderen van 
eigen investeringen in lineaire grondstoffen, het weigeren van vergunningen aan of zelfs 
het verbieden van gebruik van dergelijke grondstoffen. 3360 

Voorts constaterende dat: 
• De ontwikkelingen rondom het klimaat geen transitie naar een circulaire economie 

vereisen, aangezien de impact van mensen op klimaatverandering volgens de gangbare 
wetenschap te verwaarlozen is; 

• Het streven naar een circulaire economie op gespannen voet staat met de tegelijkertijd 3365 
nagestreefde energietransitie; veel grondstoffen die voor biomassa, zonnepanelen en 
windmolens worden gebruikt zijn lineair en bovendien niet recyclebaar of snel 
hernieuwbaar; 

• Zolang deze energietransitie wordt nagestreefd het gestelde doel van een volledig 
circulaire economie in 2050 per definitie onhaalbaar is. 3370 

• Het twijfelachtig is of de prijs van circulaire grondstoffen per definitie lager zal uitvallen 
dan die van lineaire grondstoffen; het huidige prijsniveau van vele lineaire grondstoffen 
wordt niet zozeer bepaald door de beperkte beschikbaarheid ervan, als wel a) een 
volstrekt kunstmatige prijspolitiek via allerlei belastingen en subsidies en b) een welhaast 
suïcidale buitenlandse politiek die de verhouding met cruciale grondstoffenleveranciers en 3375 
daarmee de levering van lineaire grondstoffen onnodig belemmert. 



Pagina  60 
 
 

 
 

60 

Overwegende dat: 
• De transitie naar een circulaire economie op zichzelf genomen positief dient te worden 

gewaardeerd; 
• Wat ons betreft de energietransitie daarop een volstrekt onaanvaardbare hypotheek legt; 3380 
• En, uitgaand van het principe van prudent bestuur, waarbij a) rekening wordt gehouden 

met de draagkracht van onze huidige economie en b) geen onverantwoorde financiële 
hypotheek wordt gelegd op de schouders van toekomstige generaties, te allen tijde 
gestreefd dient te worden naar ambities die budgetneutraal kunnen worden gerealiseerd 
en er daarom kritisch gekeken dient te worden naar de conclusies van het voorliggende 3385 
Eindrapport; 

• Dat tegen die achtergrond het advies om meer regulerende instrumenten als weigering 
vergunningen te verlenen voor of zelfs een verbod op het gebruik van lineaire 
grondstoffen volstrekt onacceptabel is; 

• Dat het gestelde doel van een volledig circulaire economie sowieso onhaalbaar is en 3390 
daarom op geen enkele manier te verenigen valt met het principe van prudent bestuur; 

• De provincie volgens artikel 124 lid 1 van de Nederlandse Grondwet een eigen 
bevoegdheid heeft om zich in te zetten voor de belangen van haar inwoners en zich 
derhalve niet noodzakelijkerwijs hoeft te committeren aan van Rijkswege voorgestaan 
beleid. 3395 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• De aanbevelingen zoals gedaan in het voorliggende Eindrapport Circulaire Economie voor 

kennisgeving aan te nemen; 
• Zich niet langer te committeren aan het volstrekt onhaalbare doel een volledig circulaire 

economie in 2050 en pas op de plaats te maken voor wat betreft de transitie naar een 3400 
circulaire economie. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ralf Dekker (Forum voor Democratie). 
 3405 
De VOORZITTER: Ja, een getekend en een ongetekende. En u bent klaar met uw bijdrage? Dan 
maakt deze motie ook- U heeft op de valreep- Eerst even de motie. Die maakt nu onderdeel uit 
van de beraadslagingen. En dan is mevrouw Berkvens hier om u te ondervragen allicht. 
 
Mevrouw BERKVENS (D66): Ja, dank u wel, voorzitter. Een korte interruptie. Ik weet dat Forum 3410 
voor Democratie niet zoveel opheeft met de problemen rond klimaatverandering en milieu. U had 
het over grote voorraden van verschillende grondstoffen. Bent u dan wel van mening dat de 
grondstoffen, waarbij wij zeer afhankelijk zijn van instabiele regimes, de materialen die we nodig 
hebben voor onze eigen economie en voor onze eigen defensie bijvoorbeeld, dat we daar wel 
degelijk zeer circulair moeten gaan werken om ervoor te zorgen dat wij die materialen als 3415 
Nederland nog steeds hebben? Dank u wel. 
 
De heer DEKKER (FvD): Ja, voorzitter, ik moet inderdaad denken aan de materialen die we nodig 
hebben voor windmolens. Die zijn heel zeldzaam en komen in een bepaald aantal landen slechts 
voor. Daar zul je inderdaad prudent mee moeten omspringen. En er zijn meer grondstoffen, 3420 
waarvan je kunt zeggen, ja, die zijn nu maar beperkt beschikbaar. Dus als we die echt nodig 
hebben en we willen onafhankelijk zijn, dan zullen we andere oplossingen moeten zoeken. 
 
De VOORZITTER: U heeft nog een vervolgvraag? Nee, oké. En u was klaar, meneer Dekker. Dank 
u wel. Dan kunt u meteen blijven staan, mevrouw Berkvens, want volgens mij bent u aan de 3425 
beurt. En is het ook uw maidenspeech. Gaat uw gang.  
 
Mevrouw BERKVENS (D66): Dank u wel, voorzitter. Het is een eer om hier te mogen staan en een 
onderdeel te zijn van onze democratie. Ook wel bijzonder natuurlijk dat mijn installatie eigenlijk 
al maanden geleden was en ik nu pas voor het eerst het woord voer. De collega’s hier, die mij 3430 
met een dikke buik hebben gezien, die weten ook wel waarom dat zo is. Ik ben blij en trots om in 
een land te wonen waar zwangerschap en politieke ambities goed samen kunnen gaan. Mooi ook 
om meteen over circulaire economie te kunnen praten, een onderwerp dat me zeer aan het hart 
gaat. We hebben het nodig om ervoor te zorgen dat we onze aarde niet uitputten, zoals veel 
collega's hier al eerder genoemd hebben, maar ook om ervoor te zorgen dat we als Nederland 3435 
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onafhankelijker zijn van instabiele regimes. Ook namens mij veel dank aan de Rekenkamer voor 
het gedegen rapport. 
 
We zijn er duidelijk nog niet. De doelstellingen voor circulaire economie zijn op dit moment nog 
ver weg. Te ver weg. De D66-fractie vindt het van belang dat we de circulaire economie goed 3440 
meenemen in alles wat de provincie doet. We moeten ervoor oppassen dat het onderwerp niet op 
een aanjaageilandje blijft hangen, terwijl de rest van het beleid gewoon business as usual is. Zo is 
in de huidige Actieagenda Circulaire Economie de inzet op circulaire infrastructuur, 
aanbestedingen en inkoop nogal vaag. Uit het rapport van de Rekenkamer blijkt ook dat de 
kennis binnen de afdeling hierop schort. Er moeten vaak externen worden aangetrokken. 3445 
Circulair inkopen en aanbesteden is vaak nog een moetje dat op het eind nog moet worden 
afgevinkt, in plaats van dat het echt aan de voorkant wordt meegenomen als serieuze 
overweging. Ook moeten we natuurlijk zoveel mogelijk haast maken om ervoor te zorgen dat dit 
inkopen zo snel mogelijk gebeurt. Daarom steunen wij ook een motie van Volt hierop. Kan de 
gedeputeerde toezeggen dat in de nieuwe actieagenda het inkopen en de aanbestedingen in de 3450 
beleidspraktijk wordt aangekaart? En dat alle afdelingen die erbij betrokken zijn, hierbij worden 
meegenomen. 
 
Ook mist onderwijs nog als beleidsinstrument. Dat werd nu in het debat een beetje weggezet als 
gastlessen bij klassen. Maar samenwerking tussen overheid, bedrijfsleven en kennisinstellingen is 3455 
van groot belang voor een succesvolle innovatie. De provincie heeft mogelijkheden om de 
wetenschap bij bedrijfsketens te betrekken. Dus kan het college dit onderwerp aan de 
actieagenda toevoegen? Dank u wel. 
 
[Tafelgeroffel] 3460 
 
De VOORZITTER: En dan wil ik als laatste het woord geven aan Statenlid De Weerst van Volt. 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Ja, hartelijk dank, voorzitter. Beste collega's, het is goed om even 
terug te gaan naar waarom we het over circulaire economie hebben, en dat is de klimaatcrisis. En 3465 
die urgentie kwam onlangs weer heel erg dichtbij. Een op de vijf jongeren ervaart klimaatstress, 
zo kopte de NOS vorige week. Om een sporttermen te praten: dat is het hele middenveld van een 
hockey- of een voetbalteam. Beeld je dat eens in: een op de vijf kinderen is bang, omdat in de 
zomer Griekse eilanden in de brand staan. Een op de vijf kinderen geniet niet van hun eerste 
schoolweken, omdat 24 graden – het is vandaag 24 graden – niet normaal was in oktober. En een 3470 
op de vijf kinderen slaapt slecht, omdat in mei dit jaar hitterecord na hitterecord werd verbroken. 
En beste collega's, ik herken dit gevoel. Dit is een van de redenen waarom ik hier nu sta. We doen 
het voor de planeet, voor onze inwoners, voor onze jonge inwoners en bovenal onze toekomstige 
inwoners.  
 3475 
Volgens de Rekenkamer heeft de provincie de transitie naar circulaire economie niet versneld. De 
provinciale arm reikt maar tot zover. En dat ziet volt als Europese partij als geen ander. Maar we 
kunnen beter. De provincie koopt voor 350 miljoen euro aan goederen en diensten in. De 
provincie koopt op bijna alle beleidsterreinen goederen en diensten in. En het mooie is: niemand 
anders gaat over onze eigen inkopen dan wij zelf. Een perfecte kans om de transitie naar de 3480 
circulaire economie meer in de organisatie onder de aandacht te brengen en gewoon een slimme 
manier om de transitie naar circulaire economie te versnellen. Zo kunnen wij aan al onze jonge 
inwoners laten zien dat we het goede willen doen. En daarom dienen we de motie getiteld 
Koploper in circulaire inkopen in, met als dictum: wij vragen Gedeputeerde Staten te 
onderzoeken wat nodig is om per 2027 voor honderd procent circulair in te kopen, zodat wij in 3485 
onze kaderstellende rol de beste afweging kunnen maken. De motie wordt mede-ingediend door 
50PLUS, ChristenUnie, Partij voor de Dieren en D66, en hopelijk wordt hij ook gesteund door 
mevrouw Bezaan van de PVV. 
 
Motie 135-2 oktober 2023 3490 
Koploper in circulair inkopen 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023. 
Constaterende dat: 
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• De EU in 2050 klimaatneutraal wil zijn, en circulariteit daarin een cruciale rol speelt; 3495 
• het Rijk streeft naar een volledig circulaire economie in Nederland in 2050, en de 

provincie het grondstoffenakkoord heeft ondertekend; 
• Dat de provincie, door het gebrek aan wetgeving, regie en budgetten vanuit het Rijk, 

volledige beleidsvrijheid heeft op het gebied van circulaire economie; 
• De provincie deelneemt aan het MRA-programma Circulaire economie, met een van de 3500 

hoofddoelen om koploper te zijn op het gebied van circulaire inkoop; 
• De provincie de leidende organisator is van de MRA in het Europese 

samenwerkingsverband 'Circular Cities and Regions lnitiative', en daarmee een 
voorbeeldrol moet hebben; 

• Het belang van het versnellen van de circulaire transitie wordt aangestipt door de 3505 
Randstedelijke Rekenkamer om de doelen voor 2030 en 2050 te halen; 

• Provincie Noord-Holland met huidige beleid haar doelen niet gaat halen; 
• Veel partijen in de afgelopen commissievergadering Bestuur op 18 september het belang 

van circulaire economie inzien. 
Overwegende dat: 3510 

• De provincie in 20L8 een intentieovereenkomst in de MRA heeft getekend met als doel om 
in 2030 voor 100% in MRA verband circulair in te kopen; 

• Het belang van het versnellen van de circulaire transitie wordt aangestipt door de 
Randstedelijke Rekenkamer; 

• Het rekenkamer rapport concludeert dat ondanks huidig beleid de transitie naar 3515 
circulaire economie niet ís versneld; 

• De coalitiepartners koploper willen zijn in de omschakeling naar circulariteit; 
• De provincie slechts een beperkte rol in de transitie naar een circulaire economie kan 

spelen; 
• De provincie een voorbeeldfunctie heeft te vervullen; 3520 
• De provincie volledige zeggenschap heeft over haar eigen inkoopbeleid; 
• Inkoopbeleid bijna alle provinciale beleidsterreinen raakt. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Te onderzoeken wat nodig is om per 2027 voor 100% circulair in te kopen; 
• De resultaten vóór het actualiseren van de actieagenda met PS te delen, zodat PS in haar 3525 

kaderstellende rol de beste afweging kan maken. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Maik de Weerdt (Volt), Anneke van der Helm-Chandansingh (50PLUS), Michel Klein 
(ChristenUnie), Ellinoor Jorna (Partij voor de Dieren) en Laurien Berkvens (D66). 3530 
 
De VOORZITTER: We zullen zien. Dank u wel. U heeft een interruptie van de heer- Van de 
fractievoorzitter. Ja, inderdaad. De heer Van den Berg. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, voorzitter, ik ben benieuwd of meneer De Weerdt ook op de 3535 
hoogte is van de kwaliteit van dit onderzoek van Milieudefensie die te pas en te onpas neutrale 
meningen heeft onderbedeeld onder mensen die angst zouden hebben voor klimaatverandering. 
Weet u dat? 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Ik ben blij om te horen dat u refereert naar inderdaad dat 3540 
onderzoek. Kijk, de bottom line van het onderzoek is dat een van de vijf kinderen en jongeren 
dus last hebben van klimaatstress. Dat neemt niet weg dat een heel groot deel van die vijf 
jongeren – ongeveer drie op de vijf – simpelweg dagelijks een soort van lichte stress daarvan 
ervaart. Dus over de kwaliteit van het onderzoek, daar wil ik eigenlijk niet over spreken, want de 
conclusie is voor mij gewoon nog steeds ontzettend helder. 3545 
 
De VOORZITTER: Meneer Van den Berg, u heeft een vervolgvraag? 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Jazeker. Want meneer De Weerdt haalt zelf het onderzoek aan 
hier. Dus dan moet je ook verantwoording afleggen over wat je aanhaalt. Maar waar ik ook wel 3550 
benieuwd naar ben, is wat als wij hier nu die circulaire agenda gaan doorvoeren, zou dat dan 
uiteindelijk gaan leiden tot minder stress bij de jongeren? 
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Statenlid DE WEERDT (Volt): Dank u wel, voorzitter. Waar het uiteindelijk toe leidt, is dat wij als 
politiek een signaal afgeven aan de jongere generatie en ook een signaal afgeeft aan de 3555 
toekomstige generatie, dat wij als politiek hun belangen meewegen in wat wij gaan doen. En ik 
hoop dat u hetzelfde ziet. 
 
De VOORZITTER: Ik moet nog even aankondigen dat de motie Koploper in circulair inkopen nu 
onderdeel uitmaakt van de beraadslagingen. En dan kunt u verdergaan met uw bijdrage. 3560 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Dank u wel, voorzitter. Beste collega-Statenleden en Gedeputeerde 
Staten, mijn fractie is zich ervan bewust dat GS al veel doet om circulair in te kopen en al veel 
doet om circulaire economie onder de aandacht van de organisatie te brengen. Maar de 
conclusies uit het Rekenkamerrapport zijn onverbiddelijk. Ondanks alle inspanningen is de 3565 
transitie naar circulaire economie niet versneld. Om koploper te worden, zoals in het 
coalitieakkoord staat, moeten we sneller handelen. Wij zijn daarom ook voorstander om de 
Actieagenda Circulaire Economie eerder dan 2025 te evalueren. Dat doet recht aan de boodschap 
van het Rekenkamerrapport.  
 3570 
En tot slot, beste gedeputeerden, zie deze motie als een helpende hand. We moeten op tafel 
krijgen wat nodig is om sneller volledig circulair in te kunnen kopen. Wat zijn de kosten? Wat zijn 
de baten? En hoe zit het met de leveringszekerheid? Alleen dan kunnen wij, alle 55 Statenleden, 
in onze kaderstellende rol de juiste afwegingen maken voor een leefbare provincie, voor onze 
huidige en toekomstige inwoners. Dank u wel. 3575 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En dan kijk ik even naar GS, gedeputeerde Rommel, voor de 
beantwoording. Ja? Hoelang heeft u nodig? Twee minuten. Dat is wel heel weinig. Zullen we vijf 
minuten doen? Dan kunnen mensen even de benen strekken vijf minuten. Ja. Dan schors ik nu 
voor vijf minuten de vergadering. 3580 
 

Schorsing 17.18 tot 17.27 uur. 
 
De VOORZITTER: Volgens mij kunnen we wel weer verder. De gedeputeerde staat ondertussen al 
klaar. Ik wil graag de vergadering weer hervatten. Gedeputeerde Rommel voor uw beantwoording 3585 
in eerste termijn. 
 
Eerste termijn Gedeputeerde Staten  
Gedeputeerde ROMMEL: Ja, dank u wel. Nou, laat ik even vooropstellen dat voor Gedeputeerde 
Staten de transitie naar circulaire economie van groot belang is, ook al weten we dat we als 3590 
provincie op bepaalde punten nog niet zo heel veel kunnen doen. We zijn op lijn met het 
Rekenkamerrapport, daar kunnen we ook wel mee verder. En ik kan nu ook zeggen dat ik sinds 
vorige week binnen het huis van de Nederlandse provincies portefeuillehouder circulair ben 
geworden. Dus daar ben ik best wel heel blij mee.  
 3595 
Ja, en dan mooi hoe u dit ook opgepakt en ontvangen heeft en de tips die u meegeeft. Ik zal er 
even een paar doorlopen. Het is een heel interessante gedachte om de uitvoeringsagenda en de 
actieagenda om dat bij elkaar of ze samen op te laten lopen in het gelijke tijdspad, zoals 
GroenLinks zegt, of misschien wel iets van te integreren. Maar daar moeten we echt even goed 
naar kijken hoe we dat gaan doen, want ook de economie heeft een eigen dynamiek. We hebben 3600 
ook al aangegeven dat wij – tenminste, dat heb ik aangegeven – dat we de herijking, dat we dat 
ook voor de actieagenda en de uitvoeringsagenda gelijk op willen laten lopen. Dat betekent dat 
wij in februari, wil ik graag bij u op de agenda zetten om te bespreken hoe het gaat met de 
tussentijdse evaluatie van de circulaire economie. Dat is ook gelijk een mooie start om dat dan 
op te pakken, om te kijken: hoe gaan we verder met de actieagenda. En ook gelijktijdig in 2024 3605 
wil ik al beginnen met de uitvoeringsagenda om die te gaan actualiseren. Dus dan kan het mooi 
met elkaar oplopen.  
 
En dan, ja, er werd ook nog wel de vraag gesteld – en dat vond ik ook wel een interessante –  van, 
ja, hoe gaat u die circulaire economie ook integreren? En dat doen wij ook al. Als straks de ander 3610 
gedeputeerden aan het woord komen, zult u ook wel zien dat het ook op andere beleidsthema's 
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naar voren komt. Dus daar zetten wij al wel op in. Dus ik ben gewoon weer de coördinerende 
gedeputeerde die zich hard inzet voor de circulaire economie.  
 
Dan, ja, er is ook een vraag gesteld, en dat is ook met betrekking tot of wij ons inzetten op de 3615 
afbouw van de lineaire economie. Dat is best wel een heel lastige – ik kom straks bij de moties 
daar ook nog wel even op terug –, omdat wij daar niet zo heel veel in kunnen doen. En de 
opbouw van de circulaire economie, daar zetten wij zeker op in en dat zal ook zorgen voor een 
afbouw van een lineaire economie.  
 3620 
Dan de kostenbatenanalyse. Ja, gelet op de rol die de provincie kan spelen, is dat eigenlijk niet 
echt te doen, om daar echt een brede kostenbatenanalyse op te maken. Volt gaf dat ook al wel 
aan.  
 
En er waren vragen nog over onderwijs. En onderwijs, daar hebben partijen zich tegen 3625 
uitgesproken, maar ik zou dat graag bij de herijking meenemen in de actieagenda voor de 
circulaire economie. En dan met name gericht op niet de filosofie achter de circulaire economie, 
maar met name op het beroepsonderwijs en de opgaven die beroepskrachten ook nodig hebben, 
die zich moeten voorbereiden en de vaardigheden moeten hebben om mee te helpen met die 
circulaire economie. 3630 
 
Dan, wat Volt ook zei: goed dat u ook ziet dat de provinciale arm maar tot zover reikt. Dat is ook 
waar. Maar we gaan echt wel ons best doen.  
 
Dan wil ik even de moties doorlopen met u. De motie van de afbouw lineaire economie onderdeel 3635 
maken van het economische beleid. Laat ik eerst zeggen: dit zijn ook wel veel wensenlijstjes die 
ik natuurlijk ook straks graag zie als we de actieagenda en de uitvoeringsagenda gaan herijken 
en maken. Maar om daar toch nu maar even op in te gaan, die lineaire economie onderdeel van 
het economisch beleid, ja, wij kunnen niet zo heel veel daarin, maar ik laat het aan de Staten 
over, deze motie, om te bepalen in hoeverre u dit al onderdeel uit wilt laten maken direct al van 3640 
het, zoals hier staat, economisch beleid. 
 
Mevrouw JORNA (PvdD): Ik hoor u nu een aantal keer zeggen dat wij niet zoveel kunnen als 
provincie met het afbouwen van lineaire economie, maar bent u het wel met mij eens dat er een 
heleboel partijen bij betrokken zijn, maar dat de provincie daarin wel een aanjagende en 3645 
verbindende rol op zich kan nemen? En is GS ook bereid om die verantwoordelijkheid te nemen? 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Binnen het MRA hebben wij al met elkaar een soort proces daarvoor 
beschreven, dat we dat gezamenlijk gaan doen. En daar heb je ook wel wat meer kansen om dat 
op te pakken dan de provincie alleen. Dus dat doen we al. 3650 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder.  
 
Gedeputeerde ROMMEL: Dan motie M130-2023, de Staten betrekken bij keuzes van de 
actualisatie van het economisch beleid. Dit is een heel belangrijk onderwerp natuurlijk de 3655 
komende tijd. Dus we willen zeker de Staten meenemen en betrekken bij de actualisering van de 
uitvoeringsagenda. Wat ik daarin wil doen, is- Want de uitvoeringsagenda bestuurlijk mandaat ligt 
natuurlijk bij ons, maar zoals u ook schrijft in de motie, om die tachtig procent-versie met u te 
bespreken en ik hou u dan ook op de hoogte. Dan zeg ik, deze motie kunnen we aanvaarden.  
 3660 
Dan motie M131-2023 over het sociaal fundament. Zoals het hier staat in relatie tot arbeid, dat 
kunnen wij ook omarmen. Dus die kunnen we ook aanvaarden om dat mee te nemen in de 
uitvoeringsagenda economisch beleid dan wel de herziening van de actieagenda.  
 
Pas op de plaats voor wat betreft de transitie naar circulaire economie van Forum, motie M134-3665 
2023. Ja, ik snap heus wel dat u mij van het werk af wilt houden, maar u begrijpt dat ik deze niet 
kan overnemen en dat ik zelf juist als nieuwe gedeputeerde op dit dossier hard aan de slag wil. 
Dus deze ga ik ontraden.  
 
Dat zijn de moties die mij aangaan. En dan komt de heer Olthof nog en de heer Beemsterboer. 3670 
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De VOORZITTER: Dank u wel, gedeputeerde Rommel. Dan is het woord aan de heer Olthof voor 
een reactie op een van de moties. 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja, dank u wel, voorzitter. In de eerste plaats motie M132-2023. Dat is 3675 
het uitwerken van hoe de provincie precies de IPO-bouwstenen CE en VTH gaat verwerken. Dat wil 
ik graag terugkoppelen. Dus dat lijkt me op zich prima. Dat wil ik ook aan de Staten overlaten. Ik 
wil alleen vragen aan u, als het gaat over de tweede bullet, om dat in de huidige P&C-cyclus mee 
te nemen. Dat we daar ook wat extra aandacht aan besteden. Maar dan kunnen we het wel in het 
reguliere proces meenemen. Anders moeten we weer tussentijdse rapportage doen. Dus ik stel 3680 
voor dat we hem – en als ik hem zo mag lezen, dan wil ik hem graag aan de Staten overlaten – 
meenemen in de P&C-cyclus. Maar dan zie ik ook graag de reactie van de indieners daarop.  
 
Dan motie M135-2023. Nou, laat duidelijk zijn dat we met zijn allen streven om uiteindelijk de 
circulariteit zo snel mogelijk in te voeren. Dat we ook ten aanzien van ons eigen inkoopbeleid 3685 
voorop willen lopen daarin en dat we dat ook, denk ook in de organisatie, ook bij de inkoop, 
verder moeten benadrukken nog een keer. Het lastige is hier alleen, daar moet ik gewoon eerlijk 
in zijn, in 2027 heb ik ook te maken met: zijn alle producten al circulair aanwezig? En dat lukt 
gewoon nog niet. Dus u vraagt iets waarvan u wil zeggen van, dat is nog niet mogelijk. En om 
dan een volledige inventarisatie te maken van ‘welke producten zijn dat dan’, dat gaat heel ver. 3690 
Want het is niet alleen hier in huis, maar we hebben het ook gewoon met materieel wat we in 
moeten kopen, het gaat over onze weginspecteurs en alles wat eraan vastzit. Dus ja, we streven 
ernaar. Dat kan ik u zeker toezeggen. En dat we er vaker over moeten praten, dat lijkt me ook 
verstandig. Maar om nu een rapportage te doen en ‘waar geldt het dan niet voor’ en ‘hoe kunnen 
we dat wel realiseren’, terwijl ik weet dat het nog niet alles beschikbaar is. 3695 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Dank u wel, voorzitter. Het Rekenkamerrapport zegt nadrukkelijk: 
het is aan Provinciale Staten de kaders te stellen en af te wegen in hoeverre we nog meer willen 
inzetten op circulaire economie. Ik vraag hier niet om meteen de doelstelling naar 2027 naar 
voren te halen, maar allen de verkenning te doen wat dan de kosten en baten daarvan zijn, zodat 3700 
u ons goed in staat kan stellen om de juiste keuze daarin te maken. 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Over de rol van de Staten zijn we het direct met elkaar eens. Alleen, u 
vraagt hier letterlijk in te onderzoeken wat nodig is om per 2027 voor honderd procent circulair 
te zijn. Ik geef aan: dat is feitelijk niet- Dus u kan wel het kader meegeven, maar als op de markt 3705 
niet alle producten honderd procent circulair zijn, geeft u een kader mee wat niet uit te voeren is. 
En daarom wil ik hem ontraden. Daarmee onderschrijf ik absoluut het streven en de ambitie om 
zo snel mogelijk te gaan. Dus daar geen misverstand over. Maar we hebben met de markt te 
maken waar we ook nog niet volledig over gaan en waar we ook niet alle producten hebben die 
circulair zijn. Dus die ontraad ik. De ander laat ik aan de Staten over, mits uiteindelijk ook de 3710 
indieners akkoord gaan om het mee te nemen in de P&C-cyclus.  
 
De VOORZITTER: Volgens mij staat motie M133-2023 dan nog. Dan kijk ik even naar GS. 
Gedeputeerde Beemsterboer. Die gaat u ongetwijfeld van advies voorzien nu. 
 3715 
Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Voorzitter, dank u wel. Ik heb een beetje het gevoel dat ik het 
vorige college te kort zou doen als ik zou zeggen dat wij hier nu pilotprojecten voor zouden 
doen. Nog even los van de vraag of dat onze rol is, omdat het natuurlijk in principe altijd via 
gemeenten gaat. Want we zijn al lang bezig met circulaire en natuurinclusieve woningbouw. Maar 
ik heb ook even nagedacht over: wat kan er dan wel? In Amsterdam is een CPO-project in 3720 
voorbereiding. Daar hebben we toevallig laatst in GS over gesproken. Dat heet de Nieuwe Meent. 
Daar wordt echt heel veel op dit terrein gedaan. Dus we kunnen ook wel eens kijken of we dat 
project in dat opzicht wat meer in het licht kunnen zetten. Als ik de motie op die manier mag 
interpreteren, dan zou ik het uitlichten van de maatregelen in dat project graag doen en delen 
met uw Staten. 3725 
 
De VOORZITTER: Kort, maar krachtig. Dan ga ik even rondkijken of er behoefte is aan een 
tweede termijn, en gezien de reactie op een tweetal moties denk ik dat zeker. Ik kijk even rond. 
De heer Klein sowieso. Hem ga ik dan eerst het woord geven. Ja, de heer Klein voor de tweede 
termijn. 3730 
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Tweede termijn Provinciale Staten  
De heer KLEIN (CU): Ja, we willen de gedeputeerde hartelijk danken voor haar toch wel positieve 
reactie. U zegt dat u geen bezwaar heeft tegen motie M129-2023 over de afbouw van de lineaire 
economie. U geeft ook aan dat onze rol beperkt is. Dat zien wij ook. En vandaar ook het tweede 3735 
deel van het dictum om niet alleen te kijken dan naar onze rol, maar dat te doen in het verband 
met andere partijen waar we mee te maken hebben. Dus we hopen dat uw reactie de rest van de 
Staten overtuigd om voor deze motie te stemmen.  
 
Over motie M130-2023 zegt u dat u de Staten zeker wil betrekken. Dat is heel erg fijn. Fijn dat u 3740 
deze motie positief adviseert. En wij vinden het wel belangrijk – misschien kunt u dat nog even 
toezeggen – dat u dan ook bij dat betrekken ons schetst welke keuzes wij willen en moeten gaan 
maken, zodat we juist daarover als Staten u richting mee kunnen geven. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel, meneer Klein. Dan geef ik het woord voor de twee termijn aan 3745 
Statenlid Gielen van GroenLinks. 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, dank u wel, voorzitter. En ook grote dank aan het college voor de 
beantwoording. Volgens mij vinden we hier best een mooie manier om een aantal zaken mee te 
geven richting de herziening van de circulaire actieagenda en de uitvoeringsagenda. Ik vind het 3750 
heel fijn om te horen dat in dat kader bijvoorbeeld ook motie M129-2023 aan de Staten wordt 
gelaten. Wij zullen daar zeker voorstemmen. Ook wat betreft het proces is het volgens mij heel 
goed dat die vijftig of tachtig procent-versie straks naar ons toe komt. Ik denk dat dat een mooie 
manier is om dat ook te betrekken. U zei ook van, ja, ik wil in februari aan de slag gaan met die 
tussentijdse evaluatie voor de actieagenda en daar dan ook de Uitvoeringsagenda Economie weer 3755 
bij betrekken. Dat kunnen wij heel goed volgen. Dus heel fijn. Ook fijn dat u motie M131-2023 
over het sociaal fundament kan omarmen. Daar zijn wij heel blij mee.  
 
En ik had nog even een vraag aan de Partij voor de Dieren vast, want naar aanleiding van de 
reactie van het college dacht ik, ja, ik had motie M133-2023 over Circulair, laat maar zien, ook zo 3760 
gelezen als dat u niet bedoelt een heel nieuw project op te tuigen, maar inderdaad een bestaand 
project uitlichten van, kijk, zo zijn wij bezig. Die tweede lijn, daar werd ik wel enthousiast van. 
Dus misschien kunt u dat zo meteen nog even toelichten hoe u daarnaar kijkt. En daar wilde ik 
het dan bij laten. 
 3765 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan is meteen Statenlid Jorna om uw vraag wellicht te 
beantwoorden. 
 
Mevrouw JORNA (PvdD): Ja, dank, voorzitter. Niet wellicht; ik antwoord natuurlijk graag. 
Inderdaad, wij bedoelden een bestaand project, maar dan wel een goed circulair, natuurinclusief 3770 
bestaand project. Maar dat hebt u dan goed gelezen.  
 
Dan had ik nog een vraag, die net in mijn de bijdrage zat, die ik nog niet beantwoord had gezien 
over de herziening van de actieagenda. Of dat vervroegd zou kunnen worden naar eventueel 
2024 of in ieder geval vervroegd zou kunnen worden; in plaats van de oude 2025.  3775 
 
En dan wilde ik toch nog mijn laatste spreektijd benutten, want het is niet meer echt een vraag, 
maar meer iets wat ik GS op het hart wil drukken. De provincie kan onder meer een verbindende 
en aanjagende rol aannemen binnen de samenwerkingspartijen omtrent de lineaire economie 
afbouwen. Die verantwoordelijkheid meent GS dus al te nemen door deel te nemen aan de MRA-3780 
groep over circulariteit. Ik wil nog even terug naar de constatering van de RRK dat er op dit 
moment nog niets gebeurt voor de afbouw van de lineaire economie. Dus heel fijn dat deze 
mogelijke verantwoordelijkheden erkend worden. Dank daarvoor. Maar het is dus nog niet 
genoeg. Dus ik herhaal even mijn slotzin van net: denk in mogelijkheden, er valt een wereld te 
winnen. En daarmee sluit ik dan graag af. Dank u wel. 3785 
 
De VOORZITTER: Dank u wel, Statenlid Jorna. Ik ga nog even rondkijken. De heer Stulemeijer, 
heeft u nog behoefte aan een tweede termijn? Nee? Mevrouw Bezaan? Ook niet. Mevrouw 
Uiterwijk? De heer Dekker? Mevrouw Berkvens? Ook niet. Statenlid De Weerdt? U had nog wel- Dan 
geef ik u nu het woord. 3790 
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Statenlid DE WEERDT (Volt): Dank u wel, voorzitter. Wij zijn allereerst blij dat de herijking van de 
circulaire economie en de Uitvoeringsagenda Economie met elkaar gecombineerd wordt. Ik denk 
dat dat wel recht doet aan het integrale karakter van beide.  
 3795 
Ik wil toch nog een keertje wijzen op het Rekenkamerrapport, omdat we echt de urgentie moeten 
voelen om hierop te versnellen. We hebben al drie jaar circulair beleid achter ons zonder de 
doelen te behalen. Wij snappen ook hartstikke goed dat het echt niet mogelijk is om alles 
circulair in te kopen. We kunnen gewoon niet verwachten dat er nu bruggen volledig circulair 
gemaakt worden en circulair daarop in te kopen. Maar er zijn echt wel heel veel mogelijkheden. 3800 
Een mooi voorbeeld die vandaag wordt aangehaald zijn de mobiele telefoons. Op dit moment 
worden iPhones en Samsung telefoons ingekocht, maar we hebben ook een fantastisch product, 
een Nederlands product, een Fairphone, dat volledig circulair is. Ik kijk naar de heer Klein, die 
heeft zo’n prachtig apparaat. De bedoeling van onze motie is niet dat de provinciale organisatie 
alles honderd procent volledig inkoopt, want dat is echt een onmogelijke klus. De bedoeling is 3805 
dat we zo goed mogelijk kijken naar alle producten die we circulair kunnen inkopen, en dat ook 
daadwerkelijk gaan doen. Dus daarom mijn vraag aan gedeputeerde Olthof: kunt u dan een 
toezegging geven dat we voor 2027 waar kan alles circulair inkopen, en waar het niet is gelukt, 
dat u dat rapporteert bij Provinciale Staten?  
 3810 
En om ook af te sluiten met, geïnspireerd door de Partij voor de Dieren: denk alstublieft in 
mogelijkheden, er valt een wereld te winnen. Dank je wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Nog geen spijtoptanten, die nog- Meneer Valk ook niet in tweede 
termijn? Nee? Dan ga ik het woord weer aan Gedeputeerde Staten geven voor de beantwoording 3815 
in tweede termijn. Gedeputeerde Rommel. 
 
Tweede termijn Gedeputeerde Staten  
Gedeputeerde ROMMEL: Dank u, voorzitter. Ja, meneer Klein, of we mee kunnen geven welke 
afwegingen de Staten kunnen maken. Ik moet even kijken in welke vorm we dat kunnen doen, 3820 
maar dat wil ik toezeggen.  
 
En voor de Partij voor de Dieren, ik had al aangegeven dat wij dus de herijking van de 
Actieagenda Circulaire Economie en de uitvoeringsagenda Economie gelijk op willen laten lopen. 
Dat betekent ook dat ik in februari bij u in de commissie de tussenevaluatie meeneem van de 3825 
circulaire economie en dat we dan gelijk met de economische uitvoeringsagenda alles gaan 
herijken. Dat zal dan eind 2024, begin 2025 worden. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Gedeputeerde Olthof staat al op. Het woord is aan u. 
 3830 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja, dank u wel, voorzitter. Ik had nog geen reactie op de motie gehoord 
over of dat bij de P&C-cyclus mocht. Van de bouwstenen-motie. 
 
De VOORZITTER: M132-2023. 
 3835 
Gedeputeerde OLTHOF: M132-2023. Dus daar krijg ik nog graag een reactie op. Als dat akkoord 
is, dan kan ik hem aan de Staten overlaten. Anders is het lastig, want dan wordt het kort dag en 
gaan we het waarschijnlijk niet redden. Dus dan wil ik hem ontraden.  
 
En de andere is, naar de heer De Weerdt: kijk, dit is het streven. Wij proberen inderdaad zoveel 3840 
mogelijk, wat mogelijk is, om in 2027 circulair in te kopen, dat streven hebben we. Dat lijkt me 
ook prima. En als 2027 misschien wel te laat is, eerder al met elkaar even terug te koppelen: waar 
staan we op dat moment. Dus dat we over een tijdje eens gaan praten over ‘waar staan we’, dat 
lijkt me prima om die tussenevaluatie te doen. Maar het streven om in 2027 circulair in te kopen 
wat circulair kan, dat kan ik in ieder geval toezeggen.  3845 
 
De VOORZITTER: Goed, dan moet ik toch even Statenlid Jorna nog de gelegenheid geven om 
antwoord te geven op de vraag van de heer Olthof, want daarop baseert hij zijn advies. [...] Ja, 
anders is er geen advies. Dus ik moet dit wel even doen.  
 3850 
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Mevrouw JORNA (PvdD): Ja, eerder liever dan later. Maar het is wel, later is ook oké.  
 
De VOORZITTER: Het gaat over in de P&C-cyclus meenemen van de motie. Ja? Is dat akkoord? 
Oké.  
 3855 
Goed. Dan zijn we volgens mij klaar met dit agendapunt. Dan gaan we nu de beraadslagingen 
over dit agendapunt afronden en kunnen na de afronding van deze beraadslagingen geen 
aangepaste of nieuwe moties en amendementen worden ingediend. Vandaar nog even de 
gelegenheid voor de indiener van de motie om te verduidelijken. Ik kijk even rond of er nog 
behoefte is aan het indienen van een gewijzigde motie nu. Nee? Niks bij dit punt? Zo nee, dan 3860 
zijn de beraadslagingen over agendapunt 10 hierbij afgerond. De stemming zal straks 
plaatsvinden aan het einde van de agenda.  
 
De discussie wordt gesloten.  
 3865 
De VOORZITTER: Volgens mij heb ik de commissaris alweer gezien. Dus zal ik plaatsmaken en 
kan hij het volgende agendapunt, het vragenuur, weer op zijn schouders nemen. Dank u wel. Ik 
schors even voor twee minuten? Ja, twee minuten. 
 
Schorsing 17.50 tot 17.53 uur. 3870 
 
Voorzitter: de commissaris van de Koning, de heer Van Dijk. 
 
11. Vragenuur. 
 3875 
De VOORZITTER: Dames en heren, ik heropen de vergadering. We zijn aangekomen bij 
agendapunt 11, het vragenuur. Eventjes in het kader van de orde van de vergadering. Ik wilde 
voorstellen om de vergadering eerst af te maken en u dan gelegenheid te geven tot het nuttigen 
van het diner. Ik denk dat dat het beste is. Als u daarmee kunt instemmen? Ik zie duimpjes 
allemaal omhooggaan. Dus dat betekent volgens mij ‘akkoord’.  3880 
 
Zijn we nu bij het vragenuur aangekomen. Zoals u weet, tijdens het vragenuur zijn geen 
interrupties toegestaan. Er kunnen ook geen moties worden ingediend. In de eerste termijn heeft 
PS drie minuten en GS ook drie minuten. Dan is er nog een tweede termijn mogelijk met voor 
beiden één minuut. En dan is er ook gelegenheid, als dat nodig is, dat aanvullende vragenstellers 3885 
in de tweede termijn één minuut kunnen krijgen om een aanvullende vraag te stellen.  
 
Er zijn drie sets ingediend, zoals ik al zei. De fracties van het CDA, GroenLinks en de 
ChristenUnie. Ze zijn allemaal ingediend met als onderwerp: de natuurvergunning van Schiphol. 
We hebben daar vanmorgen ook in het Presidium over gesproken en het voorstel is dat de drie 3890 
fracties eerst de vragen zullen stellen en dat die dan ook vanuit de kant van het college in één 
keer zullen worden beantwoord.  
 
Stikstofruimte voor PAS-melders en stikstofruimte voor Schiphol, ingediend door het CDA. 
 3895 
De VOORZITTER: Als eerste zullen de vragen van de fractie CDA, getiteld stikstof voor Schiphol 
en stikstof voor PAS-melders aan de orde komen. Dan geef ik het woord eerst aan mevrouw 
Koning van het CDA voor het stellen van de vragen. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Dank u wel, voorzitter. CDA Noord-Holland vindt het van groot 3900 
belang dat er op korte termijn een oplossing komt voor de PAS-melders, interimmers en 
vrijgestelde bedrijven. Hierna wordt deze hele groep aangeduid als PAS-melders. De eigenaren 
van deze bedrijven verkeren al jaren in grote onzekerheid en zijn in veel gevallen de wanhoop 
nabij. De overheid heeft steeds beloofd dat er een oplossing komt voor hun situatie, maar heeft 
tot heden nog slechts voor zeer weinig bedrijven de PAS-melding omgezet in een vergunning. 3905 
Schiphol heeft een vergunning verkregen door extern salderen. Waarom wordt dat bij Schiphol 
wel toegestaan en waarom mag de provincie tot heden geen stikstofruimte beschikbaar stellen 
aan PAS-melders via bijvoorbeeld extern salderen? Het lijkt of hiermee met twee maten wordt 
gemeten. De provincie had het plan om twintig agrarische bedrijven op te kopen en met de 
stikstofruimte van deze bedrijven zouden zeventig tot tachtig procent van de PAS-melders 3910 
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gelegaliseerd worden. Gedeputeerde Rommel heeft dat vorig jaar ook aangekondigd in een PS-
vergadering. Het CDA wil dat dat plan zo spoedig mogelijk wordt uitgevoerd en heeft daarover de 
volgende vragen. Wat zijn de exacte redenen dat dit plan van de provincie voor legalisatie van de 
PAS-melders tot op heden niet is uitgevoerd? 2, wij hebben onlangs vernomen dat een van de 
oorzaken van het niet uitvoeren zou zijn dat er sprake zou zijn van staatssteun. Als dat zo is, 3915 
waarom kan de landelijke overheid dan wel stikstofruimte kopen of vrijmaken voor het 
legaliseren van PAS-melders en de provincie tot heden niet? Geldt de legalisatie door het Rijk dan 
niet als staatssteun, is de derde vraag. En 4, kunt u ons de documenten van het Rijk of van de 
Europese Unie doen toekomen waaruit blijkt dat het plan van de provincie niet door kon gaan, 
omdat er sprake zou zijn van staatssteun? 5, in onze ogen is er sprake van rechtsongelijkheid als 3920 
de landelijke overheid wel stikstofruimte kan geven aan PAS-melders en de provincie niet. Kunt u 
nogmaals bij het Rijk en, of bij de Europese Unie een aanvraag indienen om het plan alsnog door 
te laten gaan? 6, boeren kunnen onderling extern salderen. In de praktijk blijft er dan vaak 
stikstofruimte over bij de stoppende partij, omdat de opkoper niet alles nodig heeft. Kan er met 
spoed een stikstofbank opgericht worden waar de resterende stikstof in opgenomen kan worden? 3925 
7, wanneer kunt u dit geregeld hebben? En 8, is de provincie van plan om op korte termijn 
stikstofruimte bij agrarische bedrijven of andere bedrijven die gaan stoppen op te kopen? Zo nee, 
waarom niet? 9, kunt u dan ook de restpartijen opkopen die overblijven na extern salderen? En zo 
nee, waarom niet? 10, wanneer is de provincie in staat om stikstofruimte te vergunnen aan PAS-
melders? En 11, krijgen de PAS-melders vanaf heden prioriteit bij het beschikbaar stellen van 3930 
stikstofruimte? En zo nee, waarom niet? En vraag 12 is welke rol de provincie heeft gespeeld bij 
de vergunning voor Schiphol? Maar die hoeft niet beantwoord te worden, want die komt terug in 
de vragen van GroenLinks en de ChristenUnie. Dus graag de elf vragen van ons beantwoorden. 
Alvast dank. 
 3935 
De VOORZITTER: En uw spreektijd zit erop. Ik weet niet of de gedeputeerde het allemaal gaat 
lukken in drie minuten, want die moet wel heel snel praten. 
 
Natuurvergunning Schiphol, ingediend door GroenLinks. 
 3940 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar GroenLinks, de heer Freeman. En de vragen hebben als titel 
Natuurvergunning Schiphol. 
 
Statenlid FREEMAN (GL): Dank voor het woord, voorzitter. Is het college van Gedeputeerde Staten 
– in de volksmond GS – net als GroenLinks van mening dat het verlenen van een 3945 
natuurvergunning aan Schiphol een slecht signaal afgeeft richting kleinere ondernemingen, 
waaronder PAS-melders die nog steeds in onzekerheid verkeren rondom hun natuurvergunning? 
Vraag 2, is GS het met GroenLinks eens dat het verlenen van deze natuurvergunning daarmee 
afdoet aan de inzet van de provincie in de gebiedsprocessen, het vertrouwen daarin en, 
voortvloeiend hieruit, de inzet van stikstof voor urgente opgaven in Noord-Holland? Vraag 3, is 3950 
GS het met GroenLinks eens dat het verlenen van deze natuurvergunning zorgt voor een negatief 
precedent en wildwestpraktijken, waarbij vermogende bedrijven makkelijk de stikstofrechten 
kunnen aankopen, terwijl kleinere ondernemers in onzekerheid blijven verkeren? Vraag 4, was 
GS, al dan niet vanuit zijn rol als voorzitter van de BRS, bekend met deze intentie van de minister 
om de natuurvergunning te verlenen? En zo ja, is de BRS of GS als voorzitter daarvan om advies 3955 
gevraagd door de minister? Vraag 5, heeft GS inmiddels contact gezocht met minister Van der 
Wal hierover? En wat was de insteek van het gesprek? Dat was het, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel.  
 3960 
Intrekken natuurvergunningen agrariërs t.b.v. Schiphol, ingediend door ChristenUnie. 
 
De VOORZITTER: De volgende vragen in het vragenuur worden gesteld door de heer Klein van de 
ChristenUnie. Hetzelfde onderwerp: intrekken natuurvergunning agrariërs ten behoeve van 
Schiphol. Het woord is aan de heer Klein. 3965 
 
De heer KLEIN (CU): Dank u wel, meneer de voorzitter. Ik zou even willen nuanceren dat het niet 
echt hetzelfde onderwerp is. Nu gaat het over het intrekken van de vergunning en net ging het 
over het verlenen en de eerste ging over de PAS-melders. 
 3970 
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De provincie heeft besloten om vergunningen van vijf agrarische bedrijven in te trekken ten 
behoeve van de natuurvergunning die het ministerie van LNV aan Schiphol heeft verleend. Is het 
college van GS het met ons eens dat het onwenselijk is dat de stikstofrechten van agrarische 
bedrijven worden gebruikt voor de legalisatie van de stikstofuitstoot van Schiphol? 2, heeft het 
college overwogen of geprobeerd om de intrekverzoeken van de vergunningen niet te honoreren? 3975 
En zo nee, waarom dan niet? En 3, heeft GS geprobeerd de vrijgekomen stikstofrechten volledig 
in te zetten voor onze eigen provinciale doelen op het gebied van natuurversterking, de toekomst 
van agrarische sector en de legalisatie van PAS-melders? Zo nee, waarom niet? 4, bent u bereid 
om een schot te introduceren tussen NOx en NH3? Zo nee, waarom niet? 5, het Rijk is bezig met 
het reduceren van het aantal vluchten op Schiphol. Wanneer daardoor de stikstofruimte afneemt, 3980 
zijn er dan afspraken gemaakt over het teruggeven van die overbodige stikstofruimte aan de 
provincie? En zo nee, bent u dan bereid die afspraken alsnog te maken? 6, hoe verhoudt het 
beschikbaar stellen van agrarische stikstofruimte aan Schiphol zich tot de breed gedragen 
mening in de Provinciale Staten – het staat zelfs in het verkiezingsprogramma van een van de 
partijen – dat vliegvelden ook hun eerlijke bijdrage moeten leveren aan het oplossen van het 3985 
stikstofprobleem? En idem, hoe verhoudt zich dat tot de mening dat de luchtkwaliteit rondom 
vliegvelden moet worden verbeterd? Wij horen het graag van de gedeputeerde. 
 
De VOORZITTER: Dan is nu het woord aan Gedeputeerde Beemsterboer om namens het college 
te antwoorden. 3990 
 
Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Voorzitter, dank u wel. Dat zal ik doen, samen met gedeputeerde 
Kocken. Zij gaat over de vergunningverlening. Dus op een deel van de vragen zal ik antwoord 
geven, in elk geval op alle vragen van het CDA en een deel van de vragen van de ChristenUnie. En 
de rest van de antwoorden komt van mevrouw Kocken.  3995 
 
Eerst misschien even vooraf gesproken. De vraag van het CDA over PAS-melders, de 
constateringen die u daarbij doet, dat PAS-melders eigenlijk, nadat de PAS-wet onderuit is 
gegaan, in een situatie van een soort van rechteloosheid terecht zijn gekomen, dat raakt u 
terecht en dat raakt ons ook. Dat voelt ook als onrecht. Hoewel het Rijk in eerste instantie 4000 
verantwoordelijkheid draagt om dat op te lossen, hebben wij in het coalitieakkoord ook 
opgenomen dat we specifiek voor deze doelgroep een doelenbank, een stikstofbank voor dit 
doel, willen oprichten om, voordat het Rijk met de oplossingen komt, ook alvast zelf te 
onderzoeken wat er kan.  
 4005 
Dan op uw vragen. De exacte redenen dat het plan van de provincie voor legalisatie van de PAS-
melders tot op heden niets uitgevoerd. Zoals ik al aangaf, is dat in eerste instantie de 
verantwoordelijkheid van het Rijk om die legalisatie van PAS-melders op zich te nemen. En op die 
legalisatie van PAS-melders zijn de regels van staatssteun van toepassing. Aankoop is een 
overheidsmaatregel die door het ministerie van LNV als staatssteun wordt gezien. Dan is de 4010 
controle van die maatregelen door de Europese Commissie nodig. We hebben inderdaad dat plan 
ingezet, zoals u aangeeft, en geprobeerd op die manier mee te werken aan het legaliseren van de 
PAS-melders en vergelijkbare gevallen. LNV heeft geworsteld, en worstelt eigenlijk nog steeds, 
met de legalisatie van PAS-melders. En heeft het voorstel van Noord-Holland destijds niet 
voorgelegd aan de Europese Commissie.  4015 
 
Dan uw tweede vraag. De oorzaak zou liggen in de staatssteunregels. Voor de 
beëindigingsregelingen van Lbv en Lbv-plus van het Rijk is inmiddels wel toestemming verkregen 
van de Europese Commissie. De focus van het Rijk ligt vooralsnog op piekbelasters. Zoals u weet 
hebben wij in Noord-Holland maar twee piekbelasters, waardoor het voor Noord-Holland 4020 
ingewikkeld wordt om daar nog te verwachten dat daar echt significant ruimte voor PAS-melders 
gaat ontstaan. Dat maakt dus voor ons die regelingen wat minder relevant, helaas.  
 
Die legalisatie door het Rijk geldt dus wel als staatssteun, als antwoord op uw derde vraag, maar 
die legalisatie is getoetst door de Europese Commissie en is daarmee toegestaan en staatssteun 4025 
geworden.  
 
Vraag 4, of we de documenten kunnen overleggen van het Rijk. Er is uiteindelijk dus door het Rijk 
bij de Europese Commissie geen aanvraag gedaan voor die notificatie. Dus daarom zijn er ook 
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geen documenten van. Het provinciebreed aankopen van stikstofvergunningen op grotere schaal 4030 
waar een regeling onder ligt, zou wel een notificatie van de Europese Commissie nodig hebben.  
 
Dan vroeg u waarom het niet alsnog door kan gaan, dat uitkopen van die agrarische bedrijven ten 
behoeve van de PAS-melders. Er zijn eigenlijk twee hoofdredenen. 1, we hadden geld van het Rijk 
nodig om dat te doen. We hebben daar een aanvraag voor gedaan. Die middelen hebben we niet 4035 
gekregen. Inmiddels zijn die aankopen niet meer mogelijk. De marktwerking heeft ervoor 
gezorgd dat die bedrijven niet meer beschikbaar zijn. Maar we willen middels die stikstofbank 
wel kijken wat we wel kunnen doen om die PAS-melders, interimmers en vergelijkbare gevallen zo 
snel mogelijk weer een situatie van rechtszekerheid te kunnen bieden. Waarbij ik wel wil 
onderstrepen dat het én gaat om heel erg veel geld én dat we daar dus ook weer die 4040 
staatssteuntoets voor nodig hebben. Dus ik wil niet de verwachting wekken dat wij die taak van 
het Rijk hier zomaar over kunnen nemen en het dan wel snel op te lossen valt.  
 
U vraagt naar het extern salderen van boeren, of zij dan op die manier zelf stikstofruimte kunnen 
organiseren en of er eventueel een stikstofbank kan worden opgericht. Een stikstofbank hebben 4045 
we in het coalitieakkoord opgenomen, om die specifiek voor dit doel op te nemen. Dus daar zijn 
we ook gewoon mee bezig. Ik weet niet precies hoe lang het duurt, maar ik begreep laatst dat het 
best wel snel kan om zo'n bank op te richten. Wat wel wat complexer is, zijn de mogelijkheden 
om het dan vervolgens te vullen en die ruimte ook ter beschikking te stellen, want dat is ook niet 
in alle gevallen heel eenvoudig. En extern salderen tussen agrarische bedrijven mag.  4050 
 
Even kijken, hoor. Wanneer kunnen we dat- Dat heb ik eigenlijk al beantwoord, dat we daar mee 
bezig zijn. En eventueel vraagt het ook wat aanpassingen van beleid, omdat er nu ook een 
beleidsregel is dat vrijgevallen ruimte, dus die overblijft bij andere projecten, naar een 
microdepositiebank landelijk zou gaan. Dus die moeten we dan ook herzien. Maar goed, we zijn 4055 
daar dus nog wel naar aan het kijken.  
 
Of de provincie op korte termijn van plan is om de stikstofruimte bij agrarische bedrijven die 
stoppen op te gaan kopen, en zo nee, waarom niet? Ook hier speelt wel weer dat het geld kost, 
maar we hebben niet voor niks die doelenbank in het leven geroepen. Dus we zijn ons wel aan 4060 
het oriënteren op de vraag wat er hier wel mogelijk is.  
 
Dan vraagt u ook nog of er eventueel een restpartijen opgekocht zouden kunnen worden. Ook 
daar geldt dus dat onderscheid tussen vrijgevallen en vrijgemaakte ruimte, hebben we het zelf 
georganiseerd of is het een rest van een andere partij? Voor die laatste categorie is er dus tussen 4065 
de provincies en het Rijk eerder afgesproken dat die in principe aan die microdepositiebank 
toekomen. Dat gaan we weer bespreken of daar nog andere mogelijkheden zouden zijn, omdat 
we wel willen proberen om die vrijgevallen ruimte toe te rekenen aan die PAS-meldersbank. En 
waar ik zeg ‘PAS-melders’, bedoel ik ook de vrijgestelde en de vergelijkbare gevallen. We zijn dus 
aan het oriënteren of dat kan.  4070 
 
Wanneer de provincie in staat is om die stikstofruimte te vergunnen aan de PAS-melders? Ja, eerst 
moet er stikstofruimte beschikbaar zijn en dan moet het gematcht worden via die hexagonen in 
AERIUS om uiteindelijk via die stikstofbank dan PAS-melders te kunnen legaliseren. Maar we zijn 
dus wel aan het oriënteren wat daar kan. Het is natuurlijk wel even wachten of er nog 4075 
rechtszaken gaan volgen over Schiphol, maar als die ruimte wel naar ons toe komt, dan zou dat 
wel een heel mooie start zijn om hiernaar te kijken.  
 
De VOORZITTER: Gedeputeerde Beemsterboer, ik moet u toch vragen om snelheid te maken. Dit 
is het vragenuur. Er worden heel veel vragen gesteld. Ik denk dat we daar ook nog met elkaar 4080 
naar moeten kijken. Want er zijn drie vragen bij elkaar gevoegd, negen minuten krijgt het hele 
college. Voor één vraagsteller zijn nu bijna alle minuten verstreken. Dat is natuurlijk niet eerlijk 
ten aanzien van de andere twee. En dat is niet de bedoeling van de samenvoeging. Maar ik wil wel 
in het Presidium nog even heroverwegen hoe we ermee omgaan, want er zijn nu zoveel vragen 
gesteld. Het had nooit in drie minuten beantwoord kunnen worden. Dat bedoelde ik net, dat 4085 
wordt best lastig. Ik wil u nu verzoeken om versneld te gaan. U hoeft niet de vragen te herhalen, 
maar gewoon de antwoorden te geven. En dan geef ik het woord aan gedeputeerde Kocken. 
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Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Of PAS-melders prioriteit krijgen. Er zijn gewoon ook andere 
doelen en soms heeft het ook met de hexagonen waar ruimte beschikbaar is, te maken. Dus daar 4090 
moeten we binnen GS ook nog discussie over voeren hoe we daarmee om willen gaan. Maar dat 
we het legaliseren van PAS-melders wel heel belangrijk vinden, dat blijkt ook uit het 
coalitieakkoord, denk ik.  
 
Dan heb ik drie vragen van de ChristenUnie waar ik antwoord op zou willen geven. Dat gaat om 4095 
die schotten tussen NOx en NH3. Het voelt op zich logisch en wordt ook vaak door de sector 
aangegeven, maar we moeten echt wel even goed kijken wat het effect daarvan gaat zijn, want 
het zou niet moeten betekenen dat als er ergens een fabriek zou stoppen, dat je dan tegen PAS-
melders in het gebied moet zeggen: nee, sorry, daar kan je geen gebruik van maken, want we 
hebben een schot. Dus we zijn nog niet zo ver dat we hier een antwoord op kunnen geven, eerlijk 4100 
gezegd.  
 
Als het Rijk vluchten gaat reduceren, gaan we die ruimte dan gebruiken? Ik zou in ieder geval 
vooraan staan bij het ministerie om te kijken of we die ruimte naar Noord-Holland kunnen halen 
tegen die tijd. Het zou ook niet heel onlogisch zijn. Dus als dat gaat spelen, dan kunt u er wel 4105 
vanuit gaan dat we daar op de eerste rij zitten. Of we dan aan de beurt komen, is altijd nog de 
vraag. 
 
En dan ook nog vraag 6 over het beschikbaar stellen van de agrarische stikstofruimte. De mening 
van de politiek over dat vliegvelden ook een eerlijke bijdrage moeten leveren aan het 4110 
stikstofprobleem. Schiphol heeft op zich best wel wat maatregelen genomen en in de planning 
om het stikstofprobleem te adresseren, en ook andere ecologische problemen te adresseren. Ze 
zijn bijvoorbeeld voornemens rondom IV-vluchten die ze willen beperken, over elektrische taxi. 
Dus het is niet zo dat Schiphol helemaal- 
 4115 
De VOORZITTER: Ik wil u nu vragen af te ronden, alstublieft. 
 
Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Dat was het. 
 
De VOORZITTER: Er is weinig tijd, gedeputeerde Kocken, voor u, maar ik geef u toch nog de 4120 
gelegenheid.  
 
Gedeputeerde KOCKEN: Het is me duidelijk. Goed, de vragen van GroenLinks. Vraag 1, slecht 
signaal. Het is in ieder geval, toen wij dit hoorden vorig jaar waren we denk ik daar allemaal wel 
even van geschrokken, want dit is natuurlijk niet wat we hadden bedacht. Terwijl we als provincie 4125 
bezig zijn met oplossingen zoeken, is er ook nog daarbuiten een realiteit, want deze regel staat 
op zich voor iedereen open. Dus een partij die kapitaalkrachtig genoeg is om te gaan kopen, die 
kan dat doen, en heeft dat in dit geval ook gedaan. Dus ja, is dat een slecht signaal? Ik denk dat 
we er wel een beetje van baalden, maar dit is wel gewoon de realiteit zoals die is. En in aanvulling 
daarop vraagt u: doet dat dan af aan de inzet van de provincie? Op zich niet, wij blijven onze 4130 
inzet hier gewoon op plegen. Maar ik kan me voorstellen dat mensen die dit zien en denken 
‘waarom word ik niet geholpen’, dat die hier nog wel weer extra hun vraagtekens bij zetten. Dus 
in die zin helpt dat niet. Dat is ook een reden geweest waarom wij toen ook, of althans mijn 
voorganger, bij Schiphol ook heeft aangekaart van, probeer nou ook daar oog voor te hebben, 
kunnen jullie daar niet iets voor doen? En daaruit is ook voortgekomen dat Schiphol heeft gezegd 4135 
dat, wat zij dan zelf niet nodig hebben, dat dat in ieder geval naar de provincie mag gaan en dat 
wij daar een maatschappelijke bestemming voor mogen hebben. En dat zijn de PAS-melders. Dat 
is allemaal misschien nog steeds niet hetzelfde als dat deze vergunningen ten goede komen aan 
PAS-melders, maar het is uiteindelijk ook een financiële kwestie. Dit zijn geen vergunningen, daar 
zit een prijs achter. En Schiphol heeft dat kunnen kopen. En een PAS-melder heeft natuurlijk niet 4140 
het geld om het te kopen, want die heeft namelijk gewoon een onderneming en die heeft opeens 
een juridisch probleem. En zolang wij ook niet dat geld hebben om dat te doen – en dat is 
eigenlijk waar het hier gewoon wringt – is het best wel onverkwikkelijk dat een heel grote partij 
met meer financiële slagkracht dingen kan doen die wij ook graag zouden willen doen. 
 4145 
Is het een negatief precedent? Zijn dit wildwestpraktijken? Nee, dit is op zich wel gewoon zoals 
de regeling bedoeld is. Die staat open voor iedereen. Elke partij die extern wil salderen, die kan 
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op de markt zoeken naar iemand die iets wil verkopen en dat kan hij opkopen. Dus ja, dat is niet 
wildwest, dat is zoals de regeling nu werkt.  
 4150 
Waren wij bekend met de intentie van de minister? Ja, want de intrekkingsverzoeken komen bij de 
provincie, want wij hebben voor die boerderijen en de boerenbedrijven de vergunning verleend. 
Dus wij moeten die intrekken. En omdat Schiphol onder het gezag van het Rijk valt, komt een 
eventuele verlening van de vergunning bij het ministerie terecht, maar die zijn wel met elkaar in 
contact. Dus de intrekkingsverzoeken zijn hier gedaan. Er is overleg geweest met het ministerie. 4155 
Het ministerie wist dat wij de intrekkingsverzoeken zouden honoreren.  
Daarover is gevraagd of wij nog hebben gekeken of we die konden weigeren. Daar is wel naar 
gekeken, maar wij hebben geen juridische grondslag gevonden waarop je dit verzoek – dus het 
verzoek van een eigenaar van, ik wil graag dat u mijn vergunning intrekt – dat je dat kunt 
weigeren. Dus dat is bekeken, maar niet mogelijk geacht.  4160 
 
Even kijken. Hebben wij geprobeerd om de rechten volledig naar ons toe te trekken? Ja, nee, want 
wij zijn dus niet de opkoper. Degene die de vergunning had en zegt ‘wilt u hem intrekken’, die 
vraagt dat, omdat hij hem heeft verkocht. En op dat moment kun je niet zeggen: u heeft eigenlijk 
een deal gesloten, maar wij onteigenen u, wij eisen dit op. U heeft dat verkocht, maar dat kan 4165 
helemaal niet; het is nu van ons. Dat zou ook wel wat aan de wildwestkant zijn misschien. 
 
De VOORZITTER: Ik ga nu denk ik toch ingrijpen. Als er nog aanvullende vragen zijn, er zijn 
volgende week weer commissies. Dan kunnen die daar gesteld worden. We hebben met elkaar 
afgesproken: het vragenuur is echt voor een paar vragen. We zijn nu al ruim over de tijd. Ik heb 4170 
extra gelegenheid te geven ook aan het college om alles te beantwoorden. Waarschijnlijk is niet 
alles beantwoord, maar er komen ook weer commissievergaderingen aan en dan gaan we die 
gebruiken om aanvullende vragen te stellen. Ik dank gedeputeerde Kocken voor de inbreng van 
het college. En ja, ik wil u toch adviseren om in het vervolg ook goed te kijken naar het aantal 
vragen. Mevrouw Gielen. 4175 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, sorry, ik wil daar toch wel een punt van orde over maken. Ik snap het. 
We willen afronden, maar het voelt wel wat ongemakkelijk, want de heer Beemsterboer heeft 
volgens mij heel hard zijn best gedaan om alle vragen van het CDA en ook deels van de 
ChristenUnie goed te beantwoorden. En laten onze vragen nou net aan het eind van deze 4180 
spreektijd vallen. Ik zou het een beetje zonde vinden als die beantwoording daar dan verloren 
gaat. Dus ik zou toch wel willen voorstellen om mevrouw Kocken nog heel even de tijd te geven 
om die beantwoording af te maken. 
 
De VOORZITTER: Er wordt een ordevoorstel gedaan. Dan gaan we daarover stemmen. Het 4185 
ordevoorstel wat ik in stemming breng, is dat mevrouw Gielen van GroenLinks voorstelt dat in 
ieder geval mevrouw Kocken nog even haar beantwoording mag afmaken. Dat is eigenlijk het 
ordevoorstel. Dat ga ik nu tenslotte stemming brengen. Meneer Mülder. 
 
De heer MÜLDER (D66): Ik wilde even zeggen dat één iemand van mijn fractie ontbreekt.  4190 
 
De VOORZITTER: Dat betekent 52 geldige stemmen. Dank u wel. Dat is wel belangrijk voor deze 
stemming, anders zit ik te wachten op nummer 53. Dus dat is het ordevoorstel. Helder voor 
iedereen? Ja. Gaan we het nu in stemming brengen. Er moet nog één stem worden uitgebracht. 
Dames en heren, dames en heren, wilt u het even centraal houden, want we zitten nog op één 4195 
stem te wachten. Nu zijn ze binnen. Het is duidelijk: 47 voor, 5 tegen. Mevrouw Kocken, u mag 
verdergaan. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Nou, ik word er helemaal zenuwachtig van.  
 4200 
Volgens mij was ik al bijna bij het einde van de vragen van GroenLinks. Namelijk: waren wij 
bekend met deze intentie? Nou, daar was ik aan het antwoorden: ja, dat waren we, want het is 
dus een samenhangend proces. Wij trekken in, aan LNV vergund. En er zijn ook afspraken 
gemaakt over de rest. Dus, ja. Is daar nog met Van der Wal een gesprek over geweest? Dat heeft 
destijds al plaatsgevonden in de vorige periode. En ook nu is er nog een keer benadrukt dat wij 4205 
zeker willen weten dat de restjes bij ons terecht zullen komen. Dus dat is geregeld.  
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Dan is volgens mij vraag 1 van de ChristenUnie eigenlijk al min of meer behandeld. Vraag 2 ook. 
3, kon niet. Ja.  
 4210 
En dan is volgens mij nog vraag 7, denk ik, waar u misschien iets over wilde weten. In principe is 
luchtkwaliteit eigenlijk een milieuvraagstuk, waar weer op een ander spoor aan wordt gewerkt. 
Maar wat natuurlijk wel zo is, is dat stikstof een effect heeft ook op de luchtkwaliteit. Maar wat 
misschien wel goed is om op te merken, is dat de vergunning voor Schiphol, deze intrekkingen 
gaan niet over het leeuwendeel van de uitstoot van Schiphol, want de meeste ruimte wordt 4215 
gedekt door wat het ‘bestaand gebruik’ heette. Deze zes vergunningen, die zijn ingetrokken en 
die nu nog extra nodig waren, die dekken uiteindelijk een relatief klein deel. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dit was het eind van het vragenuur. Statenlid Kostić.  
 4220 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Een punt van orde. In het Reglement van Orde staat dat er nu eigenlijk 
ruimte is voor anderen om eventueel nog een vervolgvraag te stellen aan GS. Het staat in het 
reglement. Dus daar heb ik me ook wel op voorbereid. 
 
De VOORZITTER: Zeker. Maar zoals u heeft gezien, hebben wij al heel veel tijd verspilt aan de 4225 
drie minuten. Nou ja, ‘verspeeld’ in die zin dat we- Nou ja, eigenlijk als ik heel strak- En dat wilt u 
van mij, dat ik strak de vergaderingen leid, daar word ik ook op aangesproken. Maar goed, u 
heeft er net voor gekozen om te verlengen en dat vind ik ook goed. Dan gaan we dat nu ook 
doen. Als u zegt van, dan breng ik toch even in stemming of iedereen vindt dat er nog 
gelegenheid moet zijn voor een extra vraag. Als u daarvoor bent, kunt u voorstemmen. Als u 4230 
tegen bent, bent u tegen. De stemming is geopend. Er kunnen 52 geldige stemmen worden 
uitgebracht. 52 stemmen uitgebracht. 31 voor, 21 tegen. Statenlid Kostić, stel uw vraag. Centraal, 
alstublieft. Daar heeft u één minuut voor. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, dank u wel. Het gaat hier steeds om wie wat verdient in de 4235 
stikstofhandel. Maar is GS het met ons eens dat het hier eigenlijk gaat om de vraag of we die 
stikstofemmer moeten halveren, zodat er meer ruimte ontstaat voor de rest? En dus dat we de 
problemen die we moeten aanpakken – natuur, klimaat, gezondheid – inhoudt dat Schiphol 
krimpt en dat het aantal dieren in Noord-Holland krimpen. Dat is 1. En het tweede is, GS had het 
erover dat ze juridische ruimte hebben gevraagd, maar dat die er niet was. Waarom is GS niet 4240 
bereid om juist die klimaat- en natuurcrisis, waarvan we zeggen ‘die willen we aanpakken’, daar 
hebben we grote ambities in, gezondheid willen we beschermen, boeren willen we beschermen, 
om dat te gebruiken als casus in de rechtszaak en gewoon voor boeren, natuur en dieren op te 
komen en het maar uit te proberen voor de rechter. Is GS daartoe bereid? Dank u wel. 
 4245 
De VOORZITTER: Zijn er, naast de vragenstellers, nog andere Statenleden die een aanvullende 
vraag willen stellen aan het college? Zo niet, dan kijk ik even wie van het college deze twee 
vragen kan beantwoorden. Allereerst gedeputeerde Beemsterboer namens het college. 
 
Gedeputeerde BEEMSTERBOER: Voorzitter, dank u wel. Of we de stikstofemmer moesten 4250 
halveren, Schiphol laten krimpen en de dieren halveren. Het antwoord daarop is ‘nee’. 
 
De VOORZITTER: Gedeputeerde Kocken. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Dank u wel. Antwoord op de vragen wij hier niet een soort juridisch 4255 
gokje moeten wagen, is denk ik ‘nee’, omdat je dat alleen moet doen als er een reëel verhaal is. 
Als je aanknopingspunten hebt op basis waarvan je kunt zeggen: het is verdedigbaar dat je hier 
zo’n verzoek afwijst. Als dat er helemaal niet is, als we dat alleen maar doen omdat we dat graag 
willen, dan weet je eigenlijk al dat je het niet gaat halen. Volgens mij zou soms best een risico 
genomen mogen worden, maar niet op een vlak waarvan je eigenlijk geen enkele reden hebt om 4260 
aan te nemen dat je daadwerkelijk droge voeten aan de overkant krijgt. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En daarmee is dan een eind gekomen aan agendapunt 11, het 
vragenuur. 
 4265 
12. Indien aan de orde: advies GS op motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag. 
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De VOORZITTER: Dan gaan we naar 12, dat zijn de moties Vreemd aan de Orde van de Dag. Er 
zijn er twee ingediend. De eerste door de Partij voor de Dieren, SP, 50PLUS, Geluidswal A1 
Naarderbos zonder natuurvernietiging. Hier komt advies van gedeputeerde Kocken namens het 4270 
college. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Dank u wel, voorzitter. Ik zal proberen zo kort mogelijk te zijn, maar 
eigenlijk is het antwoord vrij simpel. U heeft het over het vooroverleg, maar u interpreteert dat 
volgens mij als een soort brainstormsessie, waarbij je nog eens met elkaar kijkt van, hoe kan het 4275 
allemaal? Dat is een wettelijke fase en die houdt in dat het ruimtelijke plan met alle onderzoeken 
die daarbij horen door de gemeenten worden voorgelegd, en dat de provincie dan toetst of dat 
binnen de regels past die de provincie hanteert. Daar horen ook de Unesco-regels bij, daar horen 
ook de natuurregels bij. Maar dat betekent wel dat er dan eigenlijk gewoon een plan ligt en dan 
laten wij weten, nou, dit voldoet op alle onderdelen of dit voldoet op die en die onderdelen wel 4280 
en daar en daar niet. Daarmee kan vervolgens de gemeente kijken, nou, oké, dit hebben wij nu 
gehoord en wij dienen ofwel een ongewijzigd plan in of we passen het nog aan. Als een 
gemeente er dan voor kiest om, terwijl de provincie zegt ‘het voldoet op onderdelen niet aan 
onze regelgeving’ en ze zetten het toch door, dan is het aan de provincie om daar een zienswijze 
op in te dienen en eventueel beroep tegen in te stellen. Maar dat zijn gewoon hele formele fasen. 4285 
Dus dat is zoals we het doen. Dus in zekere zin, als u zegt ‘doe dat zoals de wet dat voorschrijft’, 
dan is de motie niet nodig, want natuurlijk doen we dat. Als u zegt ‘benut die fase voor iets heel 
informeels’, dan ontraad ik dit, want dat is dan eigenlijk niet waar het proces op dat moment is. 
Dat is mijn antwoord op motie M112-2023. 
 4290 
De VOORZITTER: En motie M113-2023, ingediend door JA21, BBB, VVD, CDA, PVV, Partij voor de 
Dieren en Forum voor Democratie, Stop met houtige biomassa.  
 
Gedeputeerde KOCKEN: Ik begrijp op zich waar die motie vandaan komt, gelet op de discussie 
die wij in de commissie hebben gevoerd en de antwoorden die ik daar later nog aan heb moeten 4295 
toevoegen. Dus die motie laat ik aan uw Staten. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Twee adviezen vanuit het college. 
 
13.  Gebundelde stemming van alle motie(s), amendement(en) en voordrachten. 4300 
 
De VOORZITTER: Dan zijn wij beland, dames en heren, bij de gebundelde stemming van alle 
moties, amendementen en voordrachten. Wij hebben 53 Statenleden aanwezig in de Statenzaal. 
Dus dat betekent dat wij 53 geldige stemmen kunnen uitbrengen. Ja, de heer Mülder, D66. 
 4305 
De heer MÜLDER (D66): Ik wil nog even schorsen. 
 
De VOORZITTER: Hoe lang wilt u schorsen? 
 
De heer MÜLDER (D66): Vijf á tien minuutjes. We maken er zeven van, voor de liefhebber.  4310 
 
De VOORZITTER: Ja, dan schorsen we zeven minuten.  
 
De heer MÜLDER (D66): Dank u wel. 
 4315 
Schorsing 18.28 tot 18.39 uur. 
 
De VOORZITTER: Dames en heren, wij gaan beginnen aan het een na laatste agendapunt van 
deze vergadering, en dan reken ik het diner niet als agendapunt. Dat is agendapunt 13, de 
gebundelde stemming van alle moties, amendementen en voordrachten. Ik wil u verzoeken allen 4320 
te gaan zitten. Als het goed is hebben wij 53 Statenleden aanwezig. En u weet het, het tempo van 
het stemmen wordt door u bepaalt. Als u allemaal het knopje indrukt op tijd, ja, dan- U kunt er 
geen prijs mee winnen trouwens.  
 
Motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag. 4325 
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De VOORZITTER: Als eerste – ik kijk even of iedereen aanwezig is; volgens mij is dat zo – gaan 
we in stemming brengen de moties Vreemd aan de Orde van de Dag die ingediend zijn bij 
agendapunt 2. De eerste motie die ik dan in stemming ga brengen is motie 112, ingediend door 
de Partij voor de Dieren, SP, 50PLUS, met als titel Geluidswal A1 Naarderbos zonder boomkappen. 4330 
Maar voordat ik dat doe, heb ik eerst nog even een vraag of er wellicht ten aanzien van 
agendapunt 2 nog mensen zijn die iets met een motie willen intrekken of aanhouden. Bij 
agendapunt 2? Nee. Maar ik zie daar wel een hand van meneer Van Tiggelen.  
 
De heer VAN TIGGELEN (PVV): Sorry, voorzitter, mijn hand was een paar tellen te vroeg. 4335 
 
De VOORZITTER: Dan kom ik straks nog even bij u terug op het moment dat het aan de orde is. 
Dan breng ik nu in stemming motie 112. En de stemming is geopend. En de stemming is 
gesloten. 
 4340 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 112 ‘Geluidswal A1 Naarderbos zonder bomenkap’, 
ingediend door Partij voor de Dieren, SP en 50PLUS. 
Motie 112 is met 16 stemmen voor en 37 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: 
Partij voor de Dieren, JA21, PVV, Forum voor Democratie, SP, 50PLUS en ChristenUnie. 
 4345 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar motie 113. Dat is ook een motie Vreemd aan de Orde van de 
Dag, ingediend door JA21, met als titel 'Stop met Houtige biomassa. Motie 113. Is er een 
stemverklaring of een aantekening? De heer Klein van de ChristenUnie.  
 
De heer KLEIN (CU): Dank u wel. Wij zullen voorstemmen ondanks het feit dat we niet per se 4350 
tegen biomassa zijn, maar we lezen hierin vooral een oproep om een zorgvuldig kader te gaan 
ontwikkelen. En dat vinden wij belangrijk.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Statenlid Gielen.  
 4355 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, dank, voorzitter. Wij zullen ook voor deze motie stemmen, ondanks dat 
ik de bejegeningen die meneer Van den Berg tijdens zijn spreektekst over de inzet van de vorige 
coalitie op dit punt echt wel verre van mij wil werpen.  
 
De VOORZITTER: De heer Wagelaar, PvdA.  4360 
 
De heer WAGELAAR (PvdA): We sluiten ons aan bij de twee voorgaande sprekers, om het kort te 
houden.  
 
De VOORZITTER: De heer Kanik, D66.  4365 
 
De heer KANIK (D66): Voorzitter, ondanks dat wij ook niet voor zijn om houtige biomassa uit te 
breiden, zullen we toch tegen deze motie stemmen om twee redenen. Een reden is dat de huidige 
biomassacentrales, die nu op snoeihout en andere afval draaien geen nieuwe vergunning kunnen 
krijgen als we op deze manier zouden doorgaan. En de andere is, Vattenfall is nog in overleg met 4370 
de provincie en met de Rijksoverheid en de gemeente om naar een andere oplossing te kijken. 
Dus vandaar dat wij toch tegenstemmen. 
 
De VOORZITTER: Zijn er nog anderen met een stemverklaring? Zo niet, dan open ik nu de 
stemming voor motie 113. Er blijft één knopje hangen. Ja, 53 stemmen. De stemming is gesloten.  4375 
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 113 ‘Provinciale Staten trekt een grens: stop met houtige 
biomassa’, ingediend door JA21, BBB, VVD, CDA, PVV, Partij voor de Dieren en Forum voor 
Democratie. 
Motie 113 is met 49 stemmen voor en 4 stemmen tegen aangenomen. Tegen heeft gestemd: 4380 
D66. 
 
Actualiteiten naar aanleiding van RIVM-rapport Tata Steel. 
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De VOORZITTER: Dan gaan we naar de ingediende moties bij agendapunt 2.c, de actualiteit bij 4385 
het RIVM-rapport Tata Steel. En als eerste is ingediend een motie- Tenzij er mensen nog moties 
willen intrekken of dat soort, bij dit punt? Nee, dan gaan we naar de eerste ingediende motie, 
motie 114, ingediend door de Partij voor de Dieren, SP, volt, 50PLUS, ChristenUnie, Forum voor 
Democratie en JA21, met als titel Onafhankelijk toezicht Tata Steel. Is er iemand die hoofdelijke 
stemming wenst, stemverklaring of een aantekening? De heer Kanik van D66.  4390 
 
De heer KANIK (D66): Voorzitter, ik wil mij onthouden van stemming bij deze. 
 
De VOORZITTER: Dat betekent dat u bij motie- Gaat u verder. Meneer Kanik, gaat u verder. U 
wilde nog een ‘en’. 4395 
 
Bij motie 114 onthoudt de heer Kanik zich van stemming. Dat betekent dat we voor de stemming 
bij motie 114 52 geldige stemmen kunnen uitbrengen. Nog anderen die een stemverklaring 
willen uitbrengen? Geen anderen? Aantekening? Jam de heer Klein van de ChristenUnie.  
 4400 
De heer KLEIN (CU): Een klein puntje van orde. Ik ben benieuwd waarom de heer Kanik zich 
onthoudt.  
 
De VOORZITTER: Dat is aan de heer Kanik. Als de heer Kanik zich onthoudt van stemming, dan 
kan dat. U wilt het uitleggen? Dan geef ik u de ruimte om het uit te leggen.  4405 
 
De heer KLEIN (CU): We zijn toch verplicht om te stemmen, tenzij er sprake is van mogelijke 
belangenverstrengeling? 
 
De heer KANIK (D66): Voorzitter, ik heb ik ben met zaken op mijn werk bezig waarmee ik te 4410 
maken heb met bepaalde zaken waar Tata Steel ook mee te maken heeft. Plus dat ik een vrouw 
heb die bij een bedrijf werkt die steeds inniger samenwerkt met Tata Steel. Daarom wil ik me 
onthouden van stemmen.  
 
De VOORZITTER: Even voor alle duidelijkheid: het is niet zo dat iedereen straks dat hele verhaal 4415 
elke keer hoeft te vertellen, want precies de reden van de heer Klein, als er een mogelijke 
belangenverstrengeling is of als je voelt dat je op enigerlei wijze belangen hebt of daarmee- En je 
onthoudt je van stemmen. Dat hebben we al eerder gedaan en voor een aantal is het ook bekend. 
Desalniettemin, fijn dat u het heeft toegelicht.  
 4420 
We gaan nu in stemming brengen motie 114 bij agendapunt 2.c. De stemming is geopend, 52 
stemmen kunnen worden uitgebracht. De stemming is gesloten. 
 
Motie 114 ‘Onafhankelijk toezicht Tata Steel’, ingediend door Partij voor de Dieren, SP, Volt, 
50PLUS, ChristenUnie, Forum voor Democratie en JA21. 4425 
Motie 114 is met 19 stemmen voor, 33 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: BBB (1 zetel), Partij voor de Dieren, JA21, PVV, Volt, Forum 
voor Democratie, SP, 50PLUS en ChristenUnie. 
 
De VOORZITTER: De tweede motie die is ingediend bij agendapunt 2.c is de motie door de Partij 4430 
voor de Dieren, 50PLUS, motie 115, Excuses aan omwonenden van Tata Steel. Is iemand die 
hoofdelijke stemverklaring? Aantekening? Ja, dat is mevrouw Schneemann. 
 
Mevrouw SCHNEEMANN (Volt): Wij zullen tegenstemmen, zoals eerder gezegd, en met name 
omdat de problemen nog niet zijn opgelost. Je kan je excuses pas maken als je er echt spijt van 4435 
hebt. 
 
De VOORZITTER: De heer Klein, stemverklaring.  
 
De heer KLEIN (CU): Wij sluiten ons grotendeels aan. Wij vinden het nu nog te vroeg, nu de 4440 
problemen nog niet zijn opgelost om excuses aan te bieden. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Jansen, D66.  
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Mevrouw JANSEN (D66): Wij zullen ook tegenstemmen, want we kunnen ons ook goed vinden in 4445 
de uitleg van de gedeputeerde. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Kanik, D66. Sorry, D66. Wacht even, dat is twee keer D66. 
 
De heer KANIK (D66): Maar ik wil mij onthouden van de stemming. Maar ik denk dat ik dat in één 4450 
keer voor al deze motie doe. Dan zijn we ervan af. 
 
De VOORZITTER: Dat betekent dat de heer Kanik zich onthoudt van stemming bij alle moties die 
zijn ingediend bij agendapunt 2.c.  
 4455 
Mevrouw Alberts, SP. 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Ja, dank u wel, voorzitter. Ook een stemverklaring. Wij 
zullen tegen deze motie stemmen om de eerdergenoemde reden van anderen. Het eerste wat in 
ons opkwam toen de motie langskwam: ja, en dan?  4460 
 
De VOORZITTER: En ik besef dat ik net een verspreking maakte met een ‘hoofdelijke 
stemverklaring’. Dus dat was ook wel een aardige. Iemand aantekening? En anders open ik nu de 
stemming voor motie 115. Er kunnen dus 52 geldige stemmen worden uitgebracht. 52 stemmen 
binnen. De stemming is nu gesloten. 4465 
 
Motie 115 ‘Excuses aan omwonenden van Tata Steel’, ingediend door Partij voor de Dieren en 
50PLUS. 
Motie 115 is met 7 stemmen voor, 45 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: BBB (1 zetel), Partij voor de Dieren en 50PLUS. 4470 
 
De VOORZITTER: Vervolgens breng ik in stemming motie 116, ingediend door de Partij voor de 
Dieren, SP, 50PLUS, D66, JA21. De titel is Onderzoek of Tata Steel aan de emissie- en 
immissiegrenswaarden voor ZZS uit de Omgevingswet voldoet. Is er iemand die hoofdelijke 
stemming wenst? Stemverklaring? Aantekening? Dan open ik nu de stemming voor motie 116. Er 4475 
kunnen 52 stemmen worden uitgebracht. Eén iemand kan het knopje nog niet vinden. De 
stemming is gesloten. 
 
Motie 116 ‘Onderzoek of Tata Steel aan de emissie- en immissiegrenswaarden voor ZZS uit de 
Omgevingswet voldoet’, ingediend door Partij voor de Dieren, SP, 50PLUS, D66 en JA21. 4480 
Motie 116 is met 16 stemmen voor, 36 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: D66, Partij voor de Dieren, JA21, Volt, SP en 50PLUS. 
 
De VOORZITTER: Vervolgens breng ik in stemming motie 117 ingediend door de Partij voor de 
Dieren, SP, Volt en 50PLUS met als titel Parallellen met uitspraak Chemours. Is er iemand die 4485 
hoofdelijke stemming wenst, stemverklaring, aantekening? Dan open ik de stemming voor motie 
117. Nog steeds 52 geldige stemmen. De stemming is gesloten. 
 
Motie 117 ‘Onderzoek parallellen met uitspraak Chemours’, ingediend door Partij voor de Dieren, 
SP, Volt en 50PLUS. 4490 
Motie 117 is met 14 stemmen voor, 38 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: Partij voor de Dieren, JA21, Volt, 50PLUS en ChristenUnie. 
 
De VOORZITTER: We gaan naar motie 118, ingediend door de Partij voor de Dieren, SP, 50PLUS, 
ChristenUnie. De titel is Maximale juridische ruimte pakken om gezondheid te beschermen. 4495 
Iemand hoofdelijke stemming? Iemand stemverklaring? Aantekening? Dan open ik de stemming 
nu voor motie 118. De stemming is gesloten. 
 
Motie 118 ‘Maximale juridische ruimte pakken om gezondheid te beschermen’, ingediend door 
Partij voor de Dieren, SP, 50PLUS en ChristenUnie. 4500 
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Motie 118 is met 15 stemmen voor, 37 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: D66 (1 zetel), Partij voor de Dieren, JA21, Volt, SP, 50PLUS en 
ChristenUnie. 
 
De VOORZITTER: Gaan we naar motie 119, ingediend door de PvdA, GroenLinks, ChristenUnie, 4505 
VVD, Volt, de SP, de BBB, Partij voor de Vrijheid. De titel is Landelijke politiek, maak ter 
bescherming van onze inwoners betere wet- en regelgeving voor de industrie. Is er iemand die 
hoofdelijke stemming wenst? Stemverklaring? Ja, dat is mevrouw Uiterwijk. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, wij zullen voor deze motie stemmen, maar vinden wel 4510 
dat we eigenlijk meer moeten kijken wat we zelf in eigen huis kunnen doen in plaats van steeds 
maar oproepen te delen naar het Rijk. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog met een stemverklaring? Mevrouw Alberts, SP. 
 4515 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Dank u wel, voorzitter. Ja, het staat er niet in, maar wij 
vonden eigenlijk dat de werknemers ook hadden moeten worden meegenomen. Dat neemt niet 
weg dat het toch een goede motie is en zullen we voorstemmen. 
 
De VOORZITTER: Statenlid Kostić.  4520 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, we sluiten ons aan bij wat JA21 zei en noteren dat het echt super 
jammer is dat de Staten zelf hier niet het initiatief in nemen om zelf iets te doen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Zo niet, dan open ik de stemming voor motie 119. De stemming 4525 
is gesloten.  
 
Motie 119 ‘Landelijke politiek, maak ter bescherming van onze inwoners betere wet- en 
regelgeving voor de industrie’, ingediend door PvdA, GroenLinks, Partij voor de Dieren, 
ChristenUnie, Volt, VVD, SP, BBB en PVV. 4530 
Motie 119 is met 49 stemmen voor, 3 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
aangenomen. Tegen hebben gestemd: Forum voor Democratie en 50PLUS. 
 
De VOORZITTER: Gaan we naar motie 120, ingediend door JA21, Partij voor de Dieren, 
ChristenUnie. De titel is Ruimte in Europese regelgeving benutten om de gezondheid te borgen. 4535 
Is er iemand die hoofdelijke stemming wenst? Iemand stemverklaring? Aantekening? Dan open ik 
de stemming voor motie 120. De stemming is gesloten. 
 
Motie 120 ‘Ruimte in Europese regelgeving benutten om de gezondheid te borgen’, ingediend 
door JA21, Partij voor de Dieren en ChristenUnie. 4540 
Motie 120 is met 12 stemmen voor, 40 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: Partij voor de Dieren, JA21, Volt, SP en ChristenUnie. 
 
De VOORZITTER: Gaan we naar motie 121, ingediend door JA21, Partij voor de Dieren en 
ChristenUnie. De titel is Overzicht gezondheidsonderzoeken Tata Steel. Iemand hoofdelijke 4545 
stemming? Stemverklaring? Mevrouw Alberts, SP. 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Wij zullen deze motie niet steunen, doodeenvoudig omdat 
we het werk zoeken vinden, want we weten al heel veel. En ik zou zeggen: liever vooruit- dan 
alleen maar achteruitkijken. 4550 
 
De VOORZITTER: Anderen nog een stemverklaring? Ik wil er even op wijzen dat dit de gewijzigde 
motie is, waarbij ‘1970’ is ingevuld. Anderen nog een stemverklaring of aantekening? Dan open 
ik nu de stemming voor motie 121. De stemming is gesloten. 
 4555 
Motie 121 ‘Overzicht gezondheidsonderzoeken Tata Steel’, ingediend door JA21, Partij voor de 
Dieren, ChristenUnie. 
Motie 121 is met 13 stemmen voor, 39 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: Partij voor de Dieren, JA21, PVV, Volt en ChristenUnie. 
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 4560 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar motie 122, ingediend door JA21 en Partij voor de Dieren, 
met als titel Maximaal aanscherpen vergunningen Tata Steel. Is er iemand die hoofdelijke 
stemming wenst? Een stemverklaring? Aantekening? Dan open ik de stemming voor motie 122. 
De stemming is gesloten. 
 4565 
Motie 122 ‘Maximaal aanscherpen vergunningen Tata Steel’, ingediend door JA21 en Partij voor 
de Dieren. 
Motie 122 is met 15 stemmen voor, 37 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: D66, Partij voor de Dieren, JA21, PVV en Volt. 
 4570 
De VOORZITTER: Gaan we naar motie 123, ingediend door JA21, Partij voor de Dieren en de 
ChristenUnie, met als titel Toepassing voorzorgsbeginsel. Is er iemand die hoofdelijke stemming 
wil? Een stemverklaring? Aantekening? Zo niet, dan open ik de stemming voor motie 123. 52 
stemmen binnen. 
 4575 
Motie 123 ‘Toepassing voorzorgsbeginsel’, ingediend door JA21, Partij voor de Dieren en 
ChristenUnie. 
Motie 123 is met 12 stemmen voor, 40 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: Partij voor de Dieren, JA21, Volt, SP en ChristenUnie. 
 4580 
De VOORZITTER: Gaan we naar motie 124, ingediend door de SP. De titel is Provincie onwrikbaar 
pleitbezorger schoon werk en schone omgeving. Iemand hoofdelijke stemming? Stemverklaring? 
Aantekening? Dan open ik de stemming voor motie 124. En 52 stemmen binnen. 
 
Motie 124 ‘Provincie onwrikbaar pleit bezorger schoon werk en schone omgeving’, ingediend 4585 
door SP. 
Motie 124 is met 8 stemmen voor, 44 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: Partij voor de Dieren, Volt en SP. 
 
De VOORZITTER: Motie 125, ingediend door Volt en de Partij voor de Dieren. De titel is Plan voor 4590 
werknemers Tata Steel. Iemand hoofdelijke stemming? Stemverklaring? Aantekening? Zo niet, dan 
open ik de stemming voor motie 125. Ja, sorry, ik zit naar mijn beeldscherm te kijken, maar ik 
zie niks verschijnen. Maar er zijn 52 stemmen binnen. Excuses. De stemming is gesloten. 
 
Motie 125 ‘plan voor werknemers Tata Steel’, ingediend door Volt en Partij voor de Dieren. 4595 
Motie 125 is met 6 stemmen voor, 46 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: Partij voor de Dieren en Volt. 
 
De VOORZITTER: In stemming brengen we motie 126. Het gaat over de planning sluiting 
kooksfabriek, ingediend door de BBB en de VVD. Motie 126. Iemand hoofdelijke stemming? 4600 
Stemverklaring? Ja, dat is mevrouw Uiterwijk. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Wij zullen deze motie steunen, maar we vinden het wel een 
bühnemotie, want een sluitingsdatum in een motie zetten zonder verder iets te doen om het ook 
daadwerkelijk waar te kunnen maken, slaat eigenlijk nergens op. 4605 
 
De VOORZITTER: Statenlid Kostić.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, wij vinden het onverantwoord dat je een giffabriek, die al 
twintig jaar over datum is, nog langer dan 2025 openhoudt. Maar er staat in het dictum dat het 4610 
vóór 2029 dicht moet. Dus daarom stemmen we voor. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Ja, ChristenUnie.  
 
De heer KLEIN (CU): Ik sluit me aan bij beide voorgaande stemverklaringen. 4615 
 
De VOORZITTER: Dat is mooi. Dat waren de stemverklaringen. Aantekening? Dan open ik nu de 
stemming voor motie 126. 52 stemmen binnen. 
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Motie 126 ‘Planning sluiting Kooksgasfabriek 2 per 2029’, ingediend door BBB en VVD. 4620 
Motie 126 is met 45 stemmen voor, 7 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
aangenomen. Tegen hebben gestemd: GroenLinks (1 zetel), PVV, Forum voor Democratie en 
50PLUS. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar motie 127, ingediend door de Partij voor de Dieren, met als 4625 
titel Vernieuwende juridische denkwijze voor gezondheid van omwonenden Tata Steel. Iemand 
hoofdelijk stemming? Stemverklaring? Aantekening? Ja, mevrouw Alberts, SP. 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Ja, wij hebben erg veel moeite om meteen een naam te 
noemen. Volgens mij gaat dit volgens aanbestedingsregels en ik neem namelijk niet aan dat het 4630 
voor minder dan tienduizend euro gaat gebeuren. En om die reden zullen wij dus tegenstemmen. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Aantekening? Niemand? Dan open ik de stemming voor motie 
127. 52 stemmen zijn binnen. De stemming is gesloten.  
 4635 
Motie 127 ‘Vernieuwende juridische denkwijze voor gezondheid van omwonenden Tata Steel’, 
ingediend door Partij voor de Dieren. 
Motie 127 is met 5 stemmen voor, 47 stemmen tegen en één onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: Partij voor de Dieren en ChristenUnie. 
 4640 
De VOORZITTER: Dat waren de moties die zijn ingediend naar aanleiding van de actualiteit bij 
agendapunt 2.c.  
 
Tweede begrotingswijziging 2023 (VD-47). 
 4645 
De VOORZITTER: Dan gaan we nu naar de moties die zijn ingediend bij agendapunt 9. Dat was 
voordracht 47, de Tweede begrotingswijziging 2023. De motie die daar is ingediend, is motie 
128, ingediend door de Partij voor de Dieren met als titel Financiering preventieve maatregelen 
flora en fauna. Is er iemand die hoofdelijke stemming wenst of een stemverklaring? Of 
aantekening? Overigens, we zijn nu weer met 53 geldige stemmen. Dus hier Kanik van D66 stemt 4650 
weer mee. U mag het knopje weer indrukken. Dan opening ik nu de stemming voor motie 128. 
De stemming is gesloten. 
 
Motie 128 ‘Financiering preventieve maatregelen flora en fauna’, ingediend door Partij voor de 
Dieren. 4655 
Motie 128 is met 10 stemmen voor en 43 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: 
Partij voor de Dieren, JA21, SP en ChristenUnie. 
 
De VOORZITTER: Dan zijn we nu aan de stemming over voordracht 47, de Tweede 
begrotingswijziging 2023. Is er iemand die hoofdelijke stemming wenst? Stemverklaring? Ja, dat 4660 
is mevrouw Bezaan van de PVV. 
 
Mevrouw BEZAAN (PVV): Dank u wel. De PVV zal tegen voordracht 47 stemmen, voornamelijk 
vanwege de reserve mutatie van elf miljoen die wordt toegevoegd aan de reserve warmtetransitie. 
Dank u wel. 4665 
 
De VOORZITTER: Anderen nog met een stemverklaring? Zo niet, dan open ik nu de stemming 
voor voordracht 47, Tweede begrotingswijziging 2023. Er kunnen 53 stemmen worden 
uitgebracht.  
 4670 
Voordracht Tweede begrotingswijziging 2023 (VD-47). 
Voordracht 47 is met 50 stemmen voor en 3 stemmen tegen aangenomen. Tegen heeft gestemd: 
PVV. 
 
Eindrapport Circulaire Economie Noord-Holland Randstedelijke Rekenkamer (VD-49). 4675 
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De VOORZITTER: Dan komen we bij de moties die zijn ingediend bij agendapunt 10. Dat is 
voordracht 49, het Eindrapport Circulaire Economie Noord-Holland Randstedelijke Rekenkamer. 
De eerste motie die daarbij is ingediend, is motie 129, ingediend door de ChristenUnie, Partij 
voor de Dieren en D66. De titel is Afbouw lineaire economie onderdeel economisch beleid. Is er 4680 
iemand die hoofdelijke stemming wil? Een stemverklaring? Aantekening? Dan open ik de 
stemming voor motie 129. Er kunnen 53 stemmen worden uitgebracht. 53 stemmen zijn 
uitgebracht. De stemming is gesloten. 
 
Motie 129 ‘Afbouw lineaire economie onderdeel economisch beleid’, ingediend door 4685 
ChristenUnie, Partij voor de Dieren en D66. 
Motie 129 is met 29 stemmen voor en 24 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben gestemd: 
BBB, VVD, JA21, PVV, Forum voor Democratie en 50PLUS. 
 
De VOORZITTER: Dan komen we aan bij motie 130, ingediend door de ChristenUnie, met als titel 4690 
Staten betrekken bij keuzes actualisatie economisch beleid. Is er iemand die hoofdelijke 
stemming wenst? Stemverklaring? Aantekening? Dan open ik de stemming voor motie 130. 53 
stemmen zijn binnen. De stemming is gesloten. 
 
Motie 130 ‘Staten betrekken bij keuzes actualisatie economisch beleid’, ingediend door 4695 
ChristenUnie. 
Motie 130 is met 47 stemmen voor en 6 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben gestemd: 
PVV, Forum voor Democratie en 50PLUS. 
 
De VOORZITTER: De volgende motie die we bij dit agendapunt in stemming brengen is motie 4700 
131, ingediend door GroenLinks, PvdA Volt, SP, CDA, Partij voor de Dieren en de ChristenUnie. De 
titel is motie Sociaal fundament. Is er iemand die een hoofdelijke stemming wenst? 
Stemverklaring? Aantekening. Dan open ik de stemming voor motie 131. 53 stemmen zijn 
binnen. 
 4705 
Motie 131 ‘Sociaal fundament’, ingediend door GroenLinks, PvdA, Volt, SP, CDA, Partij voor de 
Dieren en ChristenUnie. 
Motie 131 is met 46 stemmen voor en 7 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben gestemd: 
JA21, PVV en Forum voor Democratie. 
 4710 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar motie 131, ingediend door de Partij voor de Dieren en de 
ChristenUnie. De titel is Vooruitkijken. Iemand hoofdelijk stemming? Stemverklaring? 
Aantekening? Dan open ik de stemming voor motie 132. 53 stemmen zijn binnen. De stemming 
is gesloten. 
 4715 
Motie 132 ‘Vooruitkijken’, ingediend door Partij voor de Dieren en ChristenUnie. 
Motie 132 is met 29 stemmen voor en 24 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben gestemd: 
BBB, VVD, JA21, PVV, CDA en Forum voor Democratie. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar motie 133, ingediend door de Partij voor de Dieren met als 4720 
titel motie Circulair, laat maar zien. Iemand hoofdelijke stemming? Stemverklaring? Aantekening? 
Dan open ik de stemming voor motie 133. Dat is close. De stemming is gesloten. 
 
Motie 133 ‘Circulair, laat maar zien’, ingediend door Partij voor de Dieren. 
Motie 133 is met 27 stemmen voor en 26 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben gestemd: 4725 
BBB, VVD, JA21, PVV, CDA, Forum voor Democratie en 50PLUS. 
 
De VOORZITTER: En dan gaan we naar motie 134, ingediend op Forum voor Democratie met als 
titel Pas op de plaats voor wat betreft transitie naar een circulaire economie. Iemand hoofdelijke 
stemming? Stemverklaring? Aantekening? Dan open ik de stemming voor motie 134. 53 stemmen 4730 
zijn uitgebracht. De stemming is gesloten. 
 
Motie 134 ‘Pas op de plaats voor wat betreft transitie naar een circulaire economie!’, ingediend 
door Forum voor Democratie. 
Motie 134 is met 8 stemmen voor en 45 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: Partij 4735 
voor de Dieren (1 zetel), JA21, PVV en Forum voor Democratie. 
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De VOORZITTER: Partij voor de Dieren heeft met één stem voorgestemd. Het kan verkeren 
binnen een partij. Daarmee is- O jee, ik moet denk ik vluchten bij het diner. Maar motie 134 is 
daarmee verworpen. 4740 
 
De laatste motie die bij dit agendapunt in stemming wordt gebracht, is motie 135, ingediend 
door Volt, 50PLUS, ChristenUnie, Partij voor de Dieren, D66. De titel is Koploper in circulair 
inkopen. Is er iemand die hoofdelijke stemming wenst? Aantekening? 
 4745 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Een punt van orde graag. 
 
De VOORZITTER: Ja. 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): We willen graag de motie aanhouden. We zijn tevreden met de 4750 
toezegging van de heer Olthof en we kijken uit naar de evaluatie, in hoeverre inkoopbeleid meer 
circulair wordt.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Motie 135 is aangehouden.  
 4755 
Motie 135 ‘Koploper in circulair inkopen’ maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen c.q. 
besluitvorming. 
 
De VOORZITTER: Dan breng ik in stemming voordracht 49. Dat is de Eindrapportage Circulaire 
Economie Noord-Holland Randstedelijke Rekenkamer. Iemand hoofdelijke stemming? 4760 
Stemverklaring? Aantekening? Dan open ik nu de stemming voor voordracht 49. 53 stemmen 
uitgebracht.  
 
Voordracht Eindrapport Circulaire Economie Noord-Holland Randstedelijke Rekenkamer (VD-49). 
Voordracht 49 is met 46 stemmen voor en 7 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben 4765 
gestemd: JA21, PVV en Forum voor Democratie. 
 
De VOORZITTER: Dat was het einde van agendapunt 13. 
 
14. Sluiting.  4770 
 
De VOORZITTER: Ik ben nu beland bij agendapunt 14. Ik neem even de tijd ervoor. Nee, dames 
en heren, ik ga de vergadering sluiten. De eerstvolgende Statenvergadering is op 6 november. We 
starten dan om 10.00 uur. De begroting zal daar besproken worden. Dat is ook de Algemene 
Beschouwingen. Een belangrijke vergadering altijd weer. En er is een uitloop op 13 november.  4775 
 
In de Johan Remkeszaal, dames en heren – een aantal mensen lopen al weg, maar de vergadering 
is nog niet formeel gesloten– staat voor u een diner klaar. Het is Spaans vanavond. Ik sluit de 
vergadering. 
 4780 
Sluiting om 19.09 uur. 
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Agenda PS-vergadering 
 
Datum 2 oktober 2023 

Tijd Aanvang 13:00 uur 

Locatie Statenzaal 

Voorzitter A.Th.H. van Dijk 

Toelichting Live volgen of terugkijken kan via: https://noord-holland.stateninformatie.nl 

 

 

 
1 

 

Opening en mededelingen. 

 

2 

 

Vaststelling agenda en regeling van werkzaamheden. 

 

2.a 

 

Beëdiging en installatie Statenlid fractie D66. 

 

2.b 

 

Beëdiging en installatie duo-commissielid fractie D66. 

 

2.c 

 

Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten). 

Het Statenlid dat een verzoek tot het houden van een actualiteit wil doen, dient dit 

verzoek in bij de griffie, uiterlijk op vrijdag voorafgaand aan de vergadering om 

12.00 uur. 

 

3 

 

Lijst geheimhouding PS. 

 

4 

 

Vaststelling notulen en besluitenlijst van de Statenvergaderingen van  

10, 17 juli en 11 september 2023. 

 

5 

 

Vaststelling Strategische Statenagenda. 

De Strategische Statenagenda is nog niet beschikbaar. Dit punt wordt uitgesteld. 

 

6 

 

Vaststelling lijst ingekomen stukken. 

 

7 

 

Vaststelling voortgangslijst van moties. 

 

8 

 

Voorlopig aangemerkt als hamerstuk. 

Indien de commissie of het presidium besluit dat het een hamerstuk is, dan wordt 

het punt bij de hamerstukken gevoegd. 

 

8.a 

 

Aanwijzing E.A.S. Rommel als lid van Algemeen Bestuur recreatieschappen en 

Plassenschap Loosdrecht. 

Voordracht 51-2023 

 

https://noord-holland.stateninformatie.nl/


 

Pagina 2 
 

 
 
 
 

8.b 

 

Vergaderschema Provinciale Staten en Statencommissies 2024. 

Voordracht 50-2023 

 

8.c 

 

Plassenschap Loosdrecht e.o. ontwerpjaarrekening 2022 en ontwerpbegroting 

2024. 

Voordracht 48-2023 

 

9 

 

Tweede begrotingswijziging 2023. 

Voordracht 47-2023  

 

10 

 

Eindrapport Circulaire Economie NH Randstedelijke Rekenkamer. 

Voordracht 49-2023  

 

11 

 

Vragenuur. 

Het Statenlid dat tijdens het vragenuur mondelinge vragen wil stellen, dient deze 

vragen in bij de griffie, uiterlijk op vrijdag voorafgaand aan de vergadering om 

12.00 uur. 

 

12 

 

Indien aan de orde: advies GS op motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag. 

 

13 

 

Gebundelde stemming van alle motie(s) amendement(en) en voordrachten. 

 

14 

 

Sluiting. 

 

 



 

 Provinciale Staten 
 
 

 
 
Spreektijdverdeling Statenvergadering  van 2 oktober 2023 
 
Het presidium heeft besloten de spreektijdverdeling voor de uitloopvergadering PS 2 oktober a.s.  
te baseren op 4 uren vergaderen. 
 
 
Voor de vergadering van 2 oktober wordt de volgende verdeling gehanteerd:  
 

Fractie    Spreektijd PS  

BBB 17 min. 

VVD 17 min. 

GroenLinks 15 min. 

PvdA 15 min. 

D66 10 min. 

PvdD 10 min. 

JA21 10 min. 

PVV 10 min. 

Volt 10 min. 

CDA 10 min. 

FvD 10 min. 

SP 10 min. 

50PLUS 10 min. 

ChristenUnie 10 min. 

Totaal PS            164 min. 

    Spreektijd GS             66 min. 

Technische tijd             10 min. 

Totaal           240 min. 
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AANGENOMEN

Motie weemd aan de orde van de dag:

Provinciale Staten trekt een grens: Stop met houtige biomassa!

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023'te Haarlem' ter

behandeling van motie weemd aan de orde van de dag: "Provinciale Staten trekt een grens: Stop

met houtige biomassal".

Constaterende dat:

een deel van de energie in Noord-Holland wordt opgewekt door biomassacentrales;

er bij de verbranding van hout allerlei stoffen, zoals fijnstof en zwavel, wijkomen;

biomassa wordt gekwalificeerd als hernieuwbare energie;

de Raad van state d.e vergunningsaanvraag voor de biomassacentrale van vattenfall in

Diemen heeft vernietigd wegens onvoldoende duidelijkheid over de herkomst van het

hout;

Vattenfall de ontwikkeling van de biomassacentrale in Diemen heeft gepauzeerd en nu de

versnelde ontwikkeling van alternatieve warmtebronnen overweegt.

o

a

a

o

Overwegende dat:

o deze motie voortvloeit uit de discussie in de commissie Leefomgeving van donderdag 21

september 2023;

o het gebruik van houtige biomassa in biomassacentrales tot een verslechtering leidt van de

luchtkwaliteit in de omgeving;

het niet circulair is om hout, dat voor andere, hoogwaardigere doeleinden gebruikt kan

worden, te verbranden in een biomassacentrale;

het kappen en stoken van bomen niet als een duurzame oplossing gezien kan worden en

het terugplanten van bomen niet volledig comPenseelt'

Verzoekt Gedeputeerde Staten:

o onderzoek te doen naar (juridische) mogelijkheden om toekomstige vergunningen voor

biomassacentrales, gebruikmakend van houtige biomassa en samengesteld uit hiervoor

gekapte bomen, te verbieden, zoals door het opstellen van een 'Biomassastrategie' eny'of

het aanpassen van de omgevingsverordening, en hierover te rapporteren aan Provinciale

Staten.

a

a

Noord-Holtand
JÆ'



en gaan over tot de orde van de dag.

Ondertekening,

Daniël |. van den Berg
Fractievoorzitter ],A'2 1 Noord-Holland

dbqBEB
Pieter Teeuwen
Statenlid BBB Noord-Holland

NOORD.HOLLAND

Bas de Wit
Statenlid WD Noord-Holland

Ft

Ø

\m
NOAAÞ.EOaßil0

Dennis Heijnen
Fractievoorzitter CDA Noord-Holland

VOOR DE VRUHË¡D

Noord-Holland

Ronald van Tiggelen
Statenlid PW Noord-Holland

Partij voor
de Dieren

Ines Kostié

Fractievoorzitter PvdD Noord-Holland

Forum voor
Democratie@
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Ralph Dekker

Statenlid FvD Noord-Holland



Partij voor
de Dieren $P"

Þ'f twl rl2-Lo - ?oz3
Lr- -'t 

-t 1

VERWORPEN
Stater¡f ractie Noorrl-Holland

Motie VREEMD AAN DE ORDE Geluidswal A1 Naarderbos zonder bomenkap

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023, ter behandeling van

motie'vreemd aan de orde van de dag;

constaterende dat:

in2O2O Gedeputeerde Staten een reactie heeft gezonden op het toen voorgelegde

ontwerp geluidswal langs de AL Naarderbos en er nog geen vooroverleg in het kader van

de benodigde ruimtelijke procedure is opgestart tussen provincie en gemeente over een

níeuw ontwerp van de geluidswall;

de gemeente Gooise Meren in de planvorming voor het plaatsen van een geluidswal

langs de A1 bij Naarden geen ecologische toets gedaan heeft noch op een andere wijze

heeft vastgesteld of het voorlopig ontwerp van 2023 voldoet aan de provinciale

regelgeving (OVNH2020) met betrekking tot natuur, de Natura-2000 gebieden er direct
aan grenzend en de voorwaarden van Unesco Werelderfgoed, maar de gemeente wél het
voorlopig ontwerp en de financiering in de gemeenteraad heeft vastgesteld;

uit ecologisch onderzoek is te concluderen dat beschermde diersoorten in het gebied

leven of het gebied benutten als laatste aanwezige natuurlijke corridor tussen NNN-

gebieden2;

overwegende dat:

- de beoogde locatie van de zonnegeluidswal ligt in een randzone bij Natura-2000 gebied,

terwijl deze randzones van belang zijn om de kwaliteit van de Natura-2000 gebieden te
garanderen en ze bovendien al onder druk staan3;

- de ontwikkeling van een geluidswal of het plaatsen van zonnepanelen geen

kernkwaliteiten mogen aantastena, terwijl zowel natuurwaarden als erfgoedwaarden
(Unesco) in het geding zijn;

- een deel van het plangebied dat gemeente Gooise Meren op het oog heeft voor de

geluidswal in eigendom is van de provincie Noord-Holland en alleen tot verkoop

overgegaan kan worden indien er een ruimtelijk aanvaardbaar plan ligt;

- de Gedeputeerde in Commissie Landelijk gebied van l-l- september 2023 heeft
aangegeven zelf geen initiatief te nemen om samen met de gemeente Gooise Meren de

provincíale randvoorwaarden voor een ontwikkeling op de betreffende locatie te
verkennen;

gehoord de discussie,

vraagt het College van Gedeputeerde'staten

1 Beantwoording Technische vragen commissie Landelijk gebied 11-09, nr. 6.
2 SNLG brief over Naarderbos, ingekomen stukken Commissie Landelijk gebied 11-09, agendapunt 5.b.3
3 Startnotitie Provinciaal Programma Landelijk Gebied
4 Dit volgt uit hogere regelgeving (Barro) en de toets aan de provinciale regels in de OVNH2020.

1

50
I rus



(\n tr7

om in het vooroverleg van de ruimtelijke procedure met de Gemeente Gooise Meren de

mogelijkheden te verkennen voor het realiseren van een (zonne)geluidswal langs de AL

bij Naarden binnen de randvoorwaarden van de Omgevingsverordening Noord-Holland

2020 en de Wet natuurbescherming en Provinciale Staten daarover te informeren,
voordat een Definitief Ontwerp wordt ingediend;

en gaan over tot de orde van de dag.

llona Haas

Partij voor de Dieren
Heidi Bouhlel-Lasca ris

SP

van der Helm-ChandaÞi¡eå-Anneke

,)



����������	��	
���

	
�������	������

���������������
����
��	�

����	
�	����	��
��������������

�������	��������	
��
�	��	
���

�����	�����	��

�����	
����	 
��!����
��
�"��

� #�	��	��	�������	��$%���
��	��

&	��	�	
����
���	����

�	��	����	��
�	
�	
��
�	�	�

�	��'����	�	
���
�(���
����	�

����	
�	
�����	
�������	����
�

)��!*���
�����+�

���,	��
��	�����	
����	���'��
��	-	����

����	�������	�������.
��	
�

	���		���	����
������������	�

�	������
��	
/���	��	�	
���
�

�-	�	��	
��	��0���
���������
�

		
����!����	
������������	�

�	�	�	
�

1223�45�678759:53;8453<9;�:89

=9453>53?�@

A25B<CD7<9;�@���

E5459�:89�F?2545<F594D5<4�@���

G94<5953�H988IJ98I59�<9:KBB59L

MNAOMPGAQGA�

RSTUVT

WXYZWYXWX[

\]̂_̀ab̂cb̂def̀fgfdhijkYl̀mmnl̂dg̀edXXdocm̂cpqcldraf

\stcanmceduccvdgclo]wccedccedhijkYl̀mmnl̂dcedvù pdccedl̀mmnl̂dxbed
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Motie: Landelijke politiek, maak ter bescherming van onze inwoners betere wet- en regelgeving

voor de indusffie

provinciale staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op maandag 2 oktober 2023;

constaterende dat:

o het RIVM in zijn recente rapport constateert dat Tata Steel de wettelijke grenswaarden niet

overschrijdt, maar wel zorgt voor extra gezondheidsrisico's voor bewoners van de lJmond.l

. de Onderzoeksraad voor Veiligheid (OVV) in zijn recente rapport concludeert dat er

verbeteringen mogelijk zijn in (de uitvoering van) het VTH-systeem en dat de wettelijke

normen gezond heidseffecten niet altijd voldoende voorkomen.2

. tijdens het rondetafelgesprek over het OVV-rapport alle deelnemers (Provincie Noord-

Holland, OD NZKG, Gemeente Nijmegen, ODRN en de Provincie Zuid-Holland) hebben

aangegeven dat strengere wetgeving noodzakelijk is om de gezondheid van hun inwoners te

kunnen beschermen.3

Overwegende dat:

¡ het letterlijk van levensbelang is dat de gezondheid van de omwonenden van Tata Steel zo

snel mogelijk beter beschermd wordt.

1 RIVM (2023). De bijdroge von Tatq Steel Nederland aan de gezondheÌdsrisico's van de omwonenden en de

kwqliteit van hun leefomgeving. P. 17 '
2 onderzoeksraad voor Veiligheid (2023). lndustrie en omwonenden. P' 9'
3 Zie de verschillende position popers opi

n

AANGENOMEN

***
Volt
***

*
*
*

*
*
*

d=20
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we als Provinciale Staten al vaak over dit onderwerp gesproken hebben, waarbij de conclusie

altijd overeenkomt met die van bovenstaande rapporten: de wettelijke mogelijkheden om als

provincie de gezondheid van inwoners te beschermen zijn onvoldoende.

we als Provinciale Staten continu zullen blijven zoeken naar mogelijkheden om binnen het

huidige stelsel gezondheid maximaal te borgen, bijvoorbeeld door het lopende onderzoek

naar het mogelijk ¡ntrekken van de vergunning van kooksgasfabrieken.

de regering en Tweede Kamer aan zet zijn om het stelsel te verbeteren door met strengere

milieunormen en meer instrumentarium te komen.

Roepen alle Tweede Kamerleden en het kabinet op om

gezondheid op de eerste plaats te zetten, door zo snel en ambitieus mogelijk aan de slag te

gaan met strengere milieunormen en meer instrumentarium, zodat de provincie haar

inwoners beter kan beschermen tegen de negatieve gezondheidseffecten van Tata Steel en

andere industrie.

en verzoeken Gedeputeerde Staten om

deze motie te verspreiden onder de relevante Kamerleden en kabinetsleden

En gaan over tot de orde van de dag

a

a

a

Tim Wagelaar

PvdA

Paul Laport

GroenLinks

lnes Kostió

Partij voor de Dieren

Michel Klein

ChristenUnie

Julia Schneemann

Volt

Nick Roosendaal

VVD

Remine Alberts

SP

Pieter Teeuwen

BBB

Ronald van Tiggelen

PVV
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MOTIE

Planning sluiting Kooksgasfabriek 2 per 2029

2.c.
Pieter Teeuwen BBB Noord-Holland, Nick Roosendaal wD Noord-

Holland

De provinciale Staten van Noord-Holland in een vergadering bijeen op 2 oktober 2023

Constaterende dat:
O Het RIVM recentelijk een rapport heeft uitgebracht waaruit blijkt dat de omwonenden

van Tata Steel Nederland aan grote gezondheidsrisico's zijn blootgesteld;

Tata Steel Nederland de intentie heeft uitgesproken om de wijze van staalproductie

zodanig te wijzigen dat de uitstoot fors minder zal zijn;

I

a PS hierover voor het eind van 2023 te informeren

lngediend door:

-l

Ondenrerp:
Agendapunt:
lngediend door:

Piete{/Tíeeitirèfi(-
BoerBurgerBeweging Noord-Holland

dsgBBB

WD Noord-Holland

Overwegende dat:
r ln provinciale Staten op 19 september 2022 een motie op initiatief van de WD is

aangenomen waarin onder meer gevraagd is aan het College om voor 1 maarI2023

tot een gezamenlijke concrete integrale planning op hoofdlijnen te komen met

termijnen, deadlines en (financiële, economische, gezondheids- en milieu)

consequenties, opdat duidelijk wordt hoe Tata binnen de gestelde datum van eind

2029lot sluiting van de kooksgasfabriek 2 komt;

o We nu een jaar verder zijn en partijen nog in het ongewisse zijn welke stappen er al

gezelzijn;

Verzoekt het college van Gedeputeerde Staten:

Genoemde stappenplan te actualiseren en te concretiseren;

Tata nadrukkelijker op haar verantwoordelijkheid te wijzen om zich strikter te houden

aan de gemaakte afspraken om te komen tot sluiting van de kooksgasfabriek 2 voor

eind 2029

AANGENOMEN

tH.,,,.-
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Motie Onafhankelijk toezicht Tata Steel

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober'23,ler behandelingvan Actualiteit
n.a.v. RIVM-rapport van 22 september '23 over gezondheidsrisico's ten gevolge van Tata Steel;

constaterende dat:

- opnieuw een rapport vaststelt dat er ernstige gezondheidsrisico's bestaan voor het leven in de

omgeving van Tata Steel. Definitief is nu vastgesteld dat de uitstoot van Tata Steel omwonenden,
waaronder kwetsbare kinderen en ouderen, en werknemers ziek kan maken en hun kans op

overlijden groter wordt;1

- de Onderzoeksraad voor Veiligheid concludeerde dat Tata Steel zelf doorgaans niet genoeg doet

om de uitstoot tot een voor de gezondheid acceptabel niveau te verlagen en dat van lokale

overheden en omgevingsdiensten een beter kennisniveau nodig is om een gelijkwaardige

gesprekspartner van de industrie te zijn;

- de provincie voor een deel afhankelijk is van informatie Tata Steel zelf;

- in de zaak over camera-inzet door de Omgevingsdienst de rechter vaststelde dat er een breed in

de maatschappij levende roep is om krachtiger op te treden tegen de gezondheidsschadelijke

uitstoot van stoffen van Tata Steel;2

- diezelfde rechter vaststelde dat het ongewenst is als de Omgevingsdienst als toezichthouder

afhankelijk is van de overtreder voor het verzamelen van gegevens omtrent de naleving en het

daarom logisch is als de Omgevingsdienst stappen onderneemt om dat te veranderen;

overwegende dat:

- er op dit moment één camera door de Omgevingsdienst wordt gebruikt en beelden van

omwonendenorganisaties;

- zulke stappen door de Omgevingsdienst steeds pas na inbreng van ideeën van de omwonenden

zijn genomen, maar de Omgevingsdienst ongetwijfeld zelf ook nog meer ideeën heeft;

- het belangrijk is om het toezicht en de handhaving zo veel mogelijk te baseren op objectieve
gegevens;

gehoord de discussie,

verzoeken GS om:

- samen met de Omgevingsdienst te zoeken naar alle mogelijke (innovatieve) methoden om minder

afhankelijk te zijn van de informatie van Tata Steel zelf en die zo snel mogelijk toe te passen;

en gaan over tot de orde van de dag.

lnes Kostió Remine Alberts Julia Schneemann

Partij voor de Dieren SP Volt
Anneke van der Helm-Chandansingh

5OPLUS

Michel Klein

CU

Ralf Dekker
FvD

Kelly Uiterwijk
JA2T

r De b¡idraee van Tata Steel Nederland aan de gezondheidsrisico's van omwonenden en de kwaliteit van hun leefomgeving I RIVM

'zhttps://uitspraken.rechtspraak.nl/#l/details?id=ECLI:NL:RBNHO:2O23:382!
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Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober '23, ter behandeling van Actualiteit
n.a.v. RIVM-rapport van 22 september'23 over gezondheidsrisico's ten gevolge van Tata Steel;

constaterende dat;

- opnieuw een rapport vaststelt dat er ernstige gezondheidsrisico's bestaan voor het leven in de

omgeving van Tata Steel. Definitief is nu door het RIVM vastgesteld dat de uitstoot van Tata Steel

omwonenden, waaronder kwetsbare kinderen en ouderen, ziek kan maken en hun kans op

overlijden groter word!l

- een rapport uil 1975, gemaakt in opdracht van de provincie, is opgedoken waaruit al te herleiden

is dat Tata Steel een grote bron van gevaarlijke stoffen is in het lJmond-gebied. Daar wordt al

vastgesteld dat kooksovensmedewerkers een verhoogd gezondheidsrisico lopen;2

- de provincie in 20Q7 een ruime revisievergunning gaf aan het staalbedrijf, waarbij veel ruimte
werd geboden voor uitstoot van kankerverwekkende stoffen, ondanks bezwaren van

omwonenden en milieuorganisaties;3

- Tata al jaren regels overtreedt wat betreft o.a. rauwe kooks (waar gevaarlijke stoffen bij

vrijkomen) en dit pas door inzet van omwonenden door de provincie is opgepakt, na jaren van

meldingen waar niets mee is gedaan;

- o.a. de Onderzoeksraad voor Veiligheid (OVV) concludeert dat de provincie de verplichting had

om Europese regels uit 2012 (BBT-conclusies lJzer en Staal) toe te passen in de vergunningen van

Tata Steel en dus de vergunningen uiterlijk in 2016 had moeten aanscherpen, maar dit niet had

gedaan. Dat proces is pas recent afgerond;a

- de OVV ook concludeert "dat bij de provincie en de omgevingsdienst lange tijd geen aandacht

voor signalen van de omwonenden dat de uitvoering van VTH beter kon teneinde hun gezondheid

te beschermen." De OVV laat zien dat er al zeker sinds 2007 redenen waren voor de provincie om

zich intensiever in te zetten voor beperking van uitstoot van Tata Steel, maar dat de provincie dat

niet deed;s

- hierdoor omwonenden van Tata Steel langer dan nodig blootgesteld zijn aan gevaarlijke stoffen;

overwegende dat:

- de huidige GS niet betrokken was bij de keuzes die in het verleden door de provincie zijn gemaakt.

Maar de provincie als instituut draagt wel verantwoordelijkheid voor de eerder gemaakte keuzes

en dit college is aan zet is om recht te doen aan de slachtoffers van die keuzes;

- GS voor het zomerreces in de commissie en op televisie heeft aangegeven na te denken over het

aanbieden van excuses aan omwonenden van Tata Steel;

gehoord de discussie,

verzoeken GS om:
- om namens de provincie binnenkort officieel excuses aan te bieden aan de omwonenden van Tata

Steel voor het in het verleden niet tijdig optreden tegen de gevaarlijke uitstoot van het staalbedrijf

om de gezondheid te beschermen;

en gaan over tot de orde van de dag

lnes Anneke van der Helm-Chandansingh

5OPLUSe Dieren

I De b¡idraEe vãn Tat¿ Steel Nederlând aan de eezondheidsrisico's van omwonenden en de kwäliteit vån hun leefomgevine I RIVM

een niet geringe invloed hebben op de PAK-concentraties in het llmohd-gebied." https://eenvandaag,åssets.avrotros.nUuser upload/PDF/volledig%20rapport.pdf
3 De VROM-¡nspecteur stelde dest¡jds ook dat de vergunning m¡nder ruim opgesteld had kunhen worden en ärts peter Köhne van de GGD Kennemerìand noemde de ruimere vergúnn¡ng

onwenselijk. https://www.bnnvara.nl/zembla/ârtikelen/het-g¡f-van-corus
a httpst//www. ri iksoverheid.nlldocume nten/râ pporten/2023/04/13/rapÞort-ovv-i nd ustrie-en-omwonenden. ziê p. 75 OW-rapport
s https://www.riiksoverheid.nl/documenten/rãppoften/2023/04/13/rapport'ovv-industrie-en-omwonenden. OW-râpport
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Motie Onderzoek of Tata Steel aan de emissie- en immissiegrenswaarden voor ZZS uit de

Omgevingswet voldoet

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober '23, Ler behandeling van

Actualiteit n.a.v. RIVM-rapport van 22 september'23 over gezondheidsrisico's ten gevolge van Tata

Steell;

overwegende dat:

- de Omgevingswet vooralsnog per l januari 2024ín werking zaltreden;

- paragra af 5.4.3 van het Besluit activiteiten leefomgeving (Bal)2 gaat over de gevaarlijke

Zeer Zorgwekkende Stoffen (ZZS);

- art. 5.25 de bepaling is dat met het oog op het beschermen van de gezondheid en het
milieu de concentratie van ZZS op leefniveau als gevolg van emissies door de activiteit
niet de grenswaarden mag overschrijden. Deze grenswaarden staan in bijlage Vla van het
Bal;3

- het RIVM in haar laatste rapport de jaargemiddelde concentraties van o.a. ZZS in de lucht
heeft aangegeven en tevens in dit rapport is ingegaan op de herkomst van de stoffen en

de bijdrage van Tata Steel daarin;4.

- een snelle berekening oplevert dat wanneer de helft of meer van de PAK's afkomstig is

van Tata Steel de immissienorm voor PAK's in Wijk aan Zee al wordt overschreden;

gehoord de discussie,

roepen GS op:
- om een verkenning te doen in hoeverre Tata Steel voldoet aan de emissie- en

immissiegrenswaarden uit het Bal;

- en de resultaten hiervan zo snel mogelijk naar PS te sturen;

en gaan over tot de orde van de dag

tnel ilostié
p't¡fu\ouro"

Remine Alberts
Dieren SP

Anneke van der Helm-Chandansingh

50PLUS

Krista Jansen

D66

Kelly Uiterwijk
JAzL

1 De b¡idraee van Tata Steel Nederland aan de gezondheidsrisico's van omwonenden en de kwalìteit van hun leefomgeving I RIVM
2 tnhoud Besluit activiteiten leefomgevinR I lnformatiepunt Leefomgeving (¡plo.nl)
3 De immissiegrenswaarde voor bijv. lood 0,5 ug/m3 is en voor PAK 0,001 ug/m3,zie bijlage Via van het Bal

a Bijv. in tabel 27 voor PAK's, in ng/m3;

Íôbêt 27 Jèaqenødeld. totaß roñ@rÙãtiet vtò P K 1ô de tuht ¡ô wt 3a.
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Motie Onderzoek parallellen met uitspraak Chemours

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober'23,Ler behandeling van

Actualiteit n.a.v. RIVM-rapport van 22 september'23 over gezondheidsrisico's ten gevolge van Tata

Steell;

constaterende dat

opnieuw een rapport vaststelt dat er ernstige gezondheidsrisico's bestaan voor het leven

ín de omgeving van Tata Steel. Definitief is nu door het RIVM vastgesteld dat de uitstoot
van Tata Steel omwonenden, waaronder kwetsbare kinderen en ouderen, en

werknemers ziek kan maken en hun kans op overlijden groter wordt;2

de Onderzoeksraad voor Veiligheid dit jaar concludeerde dat Tata Steel zelf doorgaans

niet genoeg doet om de uitstoot tot een voor de gezondheid acceptabel niveau te
verlagen;

de rechter afgelopen week het bedrijf Chemours aansprakelijk heeft gesteld voor
milieuschade door PFAS3;

overwegende dat:
- er mogelijk parallellen zijn in de uitspraak Chemours met de situatie bij Tata Steel;

gehoord de discussie,

verzoeken GS om:
- te onderzoeken of er enige parallellen zijn tussen de zaak Tata Steel en de Chemours-

uitspráak en vandaar mogelijkheden te verkennen om maatregelen te treffen die het

milieu en de gezondheid van omwonenden beschermen;

en gaan over tot de orde van de dag.

Remine Alberts Julia Schneemann Anneke van der Helm-Chandansingh

SP Volt 5OPLUS

1 De biidraee van Tata Steel Nederland aan de sezondheidsrisico's van omwon en en cle kwaliteit van hun

leefomgevine I RIVM
2 De biidraee van Tata Steel Nederland aan de Rezondheìdsr¡sico's van omwonenden en de kwal¡teit vãn hun leefomgeving I RIVM

3 Chemours aansprakelijk voor milieuschade door pfas, oordeelt rechter (nos.nl)
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Motie Maximale juridische ruimte pakken om gezondheid te beschermen

VERWORPEN

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober'23,ler behandelingvan Actualiteit
n.a.v. RIVM-rapport van 22 september'23 over gezondheidsrisico's ten gevolge van Tata Steell;

overwegende dat:

- in opdracht van het ministerie van l&W het rapport "Schone lucht dankzij resultaatgerichte
grenswaarden voor industriële emissies; Advies in het kader van de Pilot Industrie vanwege van

het Schone Lucht Akkoord (202!)" is opgesteld;23

- dit rapport gaat over de juridische mogelijkheden om resultaatgerichte emissiegrenswaarden te
stellen om tot een zo hoog mogelijk niveau van bescherming van milieu en gezondheid te komen;a

- het rapport laat zien dat er juridisch meer mogelijk is om de vervuiling van de industrie verder te
beperken dan wat al jaren gebruikelijk is. Zeker nu de nieuwe Omgevingswet in aantocht is;

- dit rapport een denkwijze omvat waarvan de kern is dat de provincie veel meer beslisruimte heeft
dan alleen BBT om tot schonere lucht te komen;

- de uitkomst o.a. kan leiden tot scherpere emissiegrenswaarden;

gehoord de discussie,

verzoeken GS om:

een notit¡e op te stellen over hoe de inzichten uit het rapport "Schone lucht dankzij

resultaatgerichte grenswaarden voor industriële emissies" kunnen worden toegepast op Tata

Steel, bijvoorbeeld in eerste instantie op de Kooksgasfabrieken, met als doel de gezondheid beter

te beschermen;

daarbij uit te gaan van het nieuwe instrumentarium uit de Omgevingswet;

de notitie zo snel mogelijk, maar uiterlijk begin 2024, naar PS te sturen;

en gaan over tot de orde van de dag.

Remine Alberts Anneke van der Helm-Chandansingh

SP sOPLUS

Michel Klein

CU

I De biidraee van Tata Steel Nederland aan de gezondheidsrisico's van omwonenden en de kwaliteit van hun leefomgevine I RIVM
2 https://iplo.nl/publlsh/pages/188724l20210208-rapport- -schone-lucht-dankzii-resultaatgerichte-grenswaarden-vooÊ¡ndustriele-

emissies 1.pdf; https://iplo.nllthema/lucht/rapport-resultaatgerichte-waarden-stellen/
3 Toelichting rapport op video: https://vimeo.com/531231237
a Tenslotte: "Sinds de inwerkingtreding van de Wet milieubeer in 1993 bestaat het milieurecht uit een juridisch stelsel dat uitgaat van

preventie, van verontwoordetÍjkheid vøn de vervuiler en van (strenge) voorschriften om vervuilÍng bij de bron ddn te pdkken.Wii

constateren dat het milieurecht reeds vanaf 1993 zeer consequent is in de bedoeling: er moet sprake zijn van een zo hoog mogelìik nìveøu

vøn beschermÍng vdn het mi!¡eubelang. Dit is sindsdien altijd de essentÍe geweest van het milieurecht, óók toen de Wabo in 2010 in

werking trad (artikel 2.14 Wabol en óók met de toekomstige Omgevingswet (ortikelen 4.22 en 5.26 Ow\."

https://iplo.nllpublish/pages/188724l20210208-rapport- -schone-lucht-dankz¡i-resultaatger¡chte-Rrenswaarden-voor-industriele-

emissies 1.pdf
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Motie:

Ruimte in Europese regelgeving benutten om de gezondheid te borgen

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023,ter
behandeling van Actualiteit naar aanleiding van RIVM-rapport Tata Steel

Constaterende dat:
¡ Het RIVM-rapport'De bijdrage van Tata Steel Nederland aan de gezondheidsrisico's

van de omwonenden en de kwaliteit van hun leefomgeving' een verband legt tussen
de huidige uitstoot van Tata Steel en de gezondheid in de omgeving;

o De huidige vergunningen, dwangsommen en aangescherpte handhaving er niet toe
leiden dat de gezondheid in de omgevíng voldoende is gewaarborgd;

Overwegende dat:
¡ Gedeputeerde Staten aangeeft alles te doen binnen de mogelijkheden van haar

bevoegdheden en het Rijk en Europa verzoekt om meer instrumenten te verstrekken;
. Artikel 5, lid L van de richtlijn 2OI0/75/EU bepaalt dat de overheid bij verlening van

vergunningen zelf voorschriften mag opleggen, naast de Europese regels;

. Artikel 5, lid 2 van de richtlijn 2OLO/75lEU voorschrijft dat lidstaten de nodige

maatregelen treffen opdat de vergunningsprocedures en -voorwaarden ten volle

worden gecoörd ineerd wanneer verschillende bevoegde a utoriteiten of verschillende

exploitanten bij die procedurês betrokken zijn of wanneer verschillende
vergunningen worden afgegeven, zulks met het oog op een doeltreffende
geïntegreerde aanpak door alle autoriteiten die voor de procedure bevoegd zijn;

¡ Het RIVM-rapport een relatie aantoont tussen de huidige uitstoot van Tata Steel en

de gezondheid in de omgeving, waardoor het criteria waarborging gezondheid het
bevoegd gezag mogelijk meer handvatten geeft, dan tot op heden benut;

Verzoekt het college van Gedeputeerde Staten:
o Juridisch te onderzoeken of de Europese richtlijnen mogelijkheden bieden aan

lidstaten om in het geval van aangetoonde schade aan de gezondheid en het milieu

aanvullende eisen op te nemen, naast de Europese regels, in de vergunning van Tata

Steel;
r Juridisch te onderzoeken of artikel5, lid 2 van de richtlijn 2OLO/75/EU mogelijkheden

biedt om de vergunningverlening en handhaving van Tata Steel beter te coördineren,

teneinde te voorkomen dat de optimale ruimte voor aanscherping van de

vergunningen niet wordt benut, doordat de bevoegdheden zijn toebedeeld aan

verschillende bestu urslagen;
r Provinciale Staten zo spoedig mogelijk, uiterlijk in QL van 2O24,te informeren over

de uitkomsten van deze onderzoeken;
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en gaan over tot de orde van de dag.

Ondertekening,

Kelly Uiterwijk
JA21 Noord-Holland

lnes Kostió
PvdD

Michel Klein

CU
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Motie:

Overzicht gezondheidsonderzoeken Tata Steel

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2O23, ter
behandeling van Actualiteit naar aanleiding van RIVM-rapport Tata Steel

Constaterende dat:
o Er onlangs via Eénvandaag een onderzoeksrapport uit L975 bekend werd, waarin een

verband werd gelegd tussen de Hoogovens en gezondheid;

¡ Dit rapport afsluit met een nabeschouwing, waarin wordt aangegeven dat het

onderzoek wordt voortgezet;
a

Overwegende dat:
r Tot op heden deze (eventuele) vervolgrapporten niet vindbaar zijn voor Provinciale

Staten;
o Deze rapporten een goed beeld geven van de uitstoot van de Hoogovens sinds de

jaren'70;
¡ Deze rapporten al in de jaren'70 een verband leggen tussen de Hoogovens en

gezondheid;

Verzoekt het college van Gedeputeerde Staten:
o Provinciale Staten een overzicht te sturen van alle onderzoeksrapporten rond

Hoogovens/Corus in relatie tbt gezondheid en milieu die sindsdeeprjehtinÊ¡en- I 7 O
f+o¡ogsvens in opdracht van de provincie zijn uitgevoerd;

o Daarbij toe te lichten wat GS steeds met de resultaten heeft gedaan;

¡ Dit overzicht uiterlijk in Q] 2024 aan Provinciale Staten te verstrekken;

en gaan over tot de orde van de dag.

Ondertekening,

Kelly Uiterwijk
JA2L Noord-Holland

lnes Kostió

PvdD

Michel Klein

CU

Noord-Hotland
JÆ'
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Motie:

Maximaal aanscherpen vergunningen Tata Steel

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2O23,ter
behandeling van Actualiteit naar aanleiding van RIVM-rapport Tata Steel

Constaterende dat:
¡ Gedeputeerde Staten in de commissievergadering van L8 september jl. heeft

aangegeven dat men de gezondheid rond Tata Steel op dit moment niet beter kan

borgen, dan ze nu doen;
. Gedeputeerde Staten aangeeft dat voor betere borging van de gezondheid

instrumenten nodig zijn om dat af te kunnen dwingen;

Overwegende dat:
o Gedeputeerde Staten feitelijk aangeeft dat ze op dit moment de vergunningen

binnen haar mogelijkheden maximaal aangescherpt heeft;
c ln 2O2O de ILT bij de rechter een zaak tegen de ODNZKG won over het verder

aanscherpen van de regels voor uitstoot van schadelijke stikstofdioxiden;
o Recentelijk omwonenden in hoger beroep zijn gegaan tegen een uitspraak van de

rechtbank over het naar beneden bijstellen van de uitstoot van zwaveldioxide. Uit

deze uitspraak bleek dat de provincie heeft gehandeld binnen haar beleidsvrijheid;
o Binnen deze beleidsvrijheid Tata Steel meer ruimte lijkt te krijgen en er derhalve in

dit geval niet maximaal verscherpt vergund lijkt te zijn;

Verzoekt het college van Gedeputeerde Staten:
. Bij de vergunningen van Tata Steel na te gaan of de regels voor uitstoot maximaal

verscherpt vergund zijn;
¡ ln kaart te brengen bij welke vergunningen Gedeputeerde Staten de beleidsvrijheid

heeft gebruikt om Tata Steel meer ruimte te geven dan volgens de grenzen van de

mogelijkheden noodzakelijk is;

¡ Zo spoedig mogelijk de randen van de mogelijkheden bij de aanscherpingen van

vergunningen op te zoeken, teneinde de uitstoot van ziekmakende stoffen maximaal

te reduceren;

en gaan over tot de orde van de dag

Ondertekening,

Kelly Uiterwijk
JA2L Noord-Holland

lnes Kostió
PvdD

VERWORPEN
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Motie:

Toepassing voorzorgsbeginse I

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023, ter
behandeling van Actualiteit naar aanleiding van RIVM-rapport Tata Steel

Constaterende dat:
¡ Het RIVM-rapport'De bijdrage van Tata Steel Nederland aan de gezondheidsrisico's

van de omwonenden en de kwaliteit van hun leefomgeving' een verband legt tussen

de huidige uitstoot van Tata Steel en de gezondheid in de omgeving;
¡ De huidige vergunningen, dwangsommen en aangescherpte handhaving er niet toe

leiden dat de gezondheid in de omgeving voldoende is gewaarborgd;
¡ Uit eerder onderzoek van Pels Rijcken het beeld naar voren komt dat het

voorzorgsbeginsel niet toegepast kan worden, maar door het RIVM-rapport dat voor
het eerst een verband aantoont tussen Tata Steel en de gezondheid er een nieuwe

situatie is ontstaan;

Overwegende dat:
r Gedeputeerde Staten aangeeft alles te doen binnen de mogelijkheden van haar

bevoegdheden en het Rijk en Europa verzoekt om meer instrumenten te verstrekken;
o Bedrijven en overheden maatregelen nemen wanneer er gegronde redenen zijn om

aan te nemen dat activiteiten negatieve gevolgen kunnen hebben voor het milieu of
de gezondheid. Dit bekend staat als het voorzorgsbeginsel;

o Het RIVM-onderzoek mogelijk voldoende wetenschappelijke handvatten geeft om

het voorzorgsbeginsel toe te passen op (deel)vergunningen;

Verzoekt het college van Gedeputeerde Staten:
o Juridisch te onderzoeken of het door het RIVM aangetoonde verband tussen de

huidige uitstoot van Tata Steel en de gezondheid van omwonenden van Tata Steel de

toepassing van het voorzorgsbeginsel rechtvaardigt;
¡ Provinciale Staten zo spoedig mogelijk, uiterlijk in QL van 2024,|e informeren over

de uitkomsten van deze onderzoeken;

en gaan over tot de orde van de dag.

Ondertekening,

Kelly Uiterwijk
JA2l" Noord-Holland

lnes Kostié
PvdD

Michel Klein

CU

VERWCRPEN
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Provincie onwrikbaar pleit bezorger schoon werk en schone omgeving

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023, ter bespreking van

de actualiteit Tata Steel.

Constaterende

r dat er recentelijk een rapport is opgedoken uit L975, wat concludeerde dat er bij de

productie van staal een ongezonde situatie veroorzaakt werd voor zowel werknemers als

omwonenden;
. Dat er sinds die tijd vele andere rapporten zijn verschenen die in meerdere of mindere mate

dit ra pport ondersch rijven;
. Er dus al vijftig jaar bekend is dat de normering en de handhaving veel strakker moeten;
¡ Dat die strakkere normering en bijbehorende handhaving niet van de grond kwamen en nog

steeds niet komen, omdat bedrijfsbelang belangrijker gevonden werd

Van mening zijnde

¡ Dat dit niet langer houdbaar is;

. Er nu genoeg tijd is besteed aan het tegenhouden van verbeteringen in de richting van een

schoon prod uctieproces

Roept GS op
Onwrikbaar pleitbezorger te zijn voor de gezondheid van werknemers en omwonenden van Tata

Steel en niet langer mee te bewegen als het bedrijf of de wetgever aanvoeren dat het allemaal niet

zo eenvoudig is om daarvoor te zorgen.

En gaan over tot de orde van de dag

Remine Alberts (SP)

VERWORPEN
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Statenfractie Noord-Holland

Motie: plan voor werknemers Tata Steel

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023, ter behandeling

van de actualiteit'Tata Steel';

Constaterende dat:
¡ het steeds duidelijker wordt hoe schadelijk de uitstoot van Tata Steel is, en een

concreet, uitvoerbaar plan om de uitstoot tijdig te verminderen nog steeds ontbreekt;

. Tata Steel op dit moment werk biedt aan-duizenden werknemers;
o êr reeds een programma is voor het versterken van de technische sector;

r êr veel onzekerheid i5 in de lJmond, er zorgen zijn van omwonenden om hun

gezondheid, zorgen van werknemers om hun bestaanszekerheid en zorgen om de

impact op de regionale economie.
r uit de recente arbeidsmarktverkenning van het gerenommeerde bureau lntelligence

Group blijkt dat bijna alle werknemers van Tata Steel snel een andere (groenere)

baan zouden kunnen vinden in de regio;1

Overwegende dat:
. duidelijkheid helpt om onzekerheid weg te nemen, en het nodig is om plannen voor

verschillende scenario's te maken;

er wordt verkend hoe vergunningen in het uiterste geval kunnen worden ingetrokken;

er veel werkgelegenheid is in Noord-Holland, met name in technische beroepen die

bijvoorbeeld bijdragen aan de energietransitie en woningbouw'

vraagt GS om:
¡ te verkennen hoe de provincie zou kunnen helpen bij de transitie en omscholing van

werknemers naar een andere baan, zodat bij een eventuele sluiting van vervuilende

onderdelen van Tata Steel werknemers niet op straat komen te staan, en er aldus

veel onrust en onzekerheid kan worden weggenomen,

En gaan over tot de orde van de dag.

a

Julia Schneemann
Volt
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Motie Vernieuwende juridische denkwijze voor gezondheid van omwonenden Tata Steel

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober '23,ler behandeling van Actualiteit
n.a.v. RIVM-rapport van 22 september '23 over gezondheidsrisico's ten gevolge van Tata Steel;

constaterende dat:

- opnieuw een rapport vaststelt dat er ernstige gezondheidsrisico's bestaan voor het leven in de

omgeving van Tata Steel. Definitief is nu vastgesteld dat de uitstoot van Tata Steel omwonenden,
waaronder kwetsbare kinderen en ouderen, en werknemers ziek kan maken en hun kans op

overlijden groter wordt;1

- de Onderzoeksraad voor Veiligheid concludeerde dat Tata Steel zelf doorgaans niet genoeg doet
om de uitstoot tot een voor de gezondheid acceptabel niveau te verlagen en dat van lokale

overheden en omgevingsdiensten een beter kennÌsniveau nodig is om een gelijkwaardige
gesprekspartner van de industrie te zijn;

- GS stelt dat ze alle mogelijkheden willen benutten om de gezondheid van omwonenden van Tata

sneller en beter te beschermen;

overwegende dat

de provincie zich nu laat adviseren door o.a. de advocaten van Pels Rijcken, maar zij geen

mogelijkheden voor de provincie zien;

Pels Rijcken advocaten van het Rijk zijn die de baanbrekende klimaatzaak van Urgenda tegen het
Rijk hebben verloren, juist omdat ze niet in staat waren op creatiever de juridische ruimte te
zoeken;
Roger Cox van Paulussen Advocaten hebben die klimaatzaak gewonnen en voor een wereldwijde
doorbraak gezorgd, juist omdat ze in staat waren creatief de juridische rekruimte te vinden;
deze vernieuwende juridische dankwijze ook in de provincie kan zorgen voor een doorbraak in het
Tata-dossier;

gehoord de discussie,

verzoeken GS om:

met Roger Cox en zijn team van Paulussen Advocaten in gesprek te gaan over de juridische

mogelijkheden die de provincie nog heeft om de uitstoot van Tata sneller te beperken en de
gezondheid van burgers te beschermen;
over de resultaten zo snel mogelijk aan PS te rapporteren;

en gaan over tot de orde van de dag.

lnes Kostié

Partij voor de Dieren

ut -to -
ZCVERWORP N
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Lijst geheime stukken PS 2 oktober 2023  

Lijst opgelegde geheimhouding na 1 april 2023: 
ID-
nummer

vanaf 
1-4-
2023

GS 
besluit-
datum
opleggen 
geheim-
houding

Onderwerp en zaaknummer Motivering GS 
Artikel 84 Provinciewet in 
samenhang met artikel 5.1 en 5.2 
Wet Open Overheid.

Verwachte 
einddatum 
geheimhouding 

PS-besluitnnr. en 
datum opheffing
geheimhouding

Lijst opgelegde geheimhouding voor 1 april 2023:
PS-
besluit-
nummer

(t/m 
2018 ID-
nr.)

Betreft onderwerp en 
zaaknummer 

Motivering GS 
Artikel 55 Provinciewet in samenhang met artikel 5.1 
Wet open overheid (voorheen artikel 10 Wob) en 
artikel 5.2 Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) Vanaf 1 april 2023 vervalt art. 55 Provinciewet.

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding 
(of in welk jaar 
opnieuw bezien) 

Besluitdatu
m 
GS 
geheimhoud
ing

Besluitdatum
PS 
Bekrachtigin
g (tot 1 april 
2023)

Datum PS 
opheffing 
geheim-
houding
en PS-
besluitnr.

2022-47 Geheimhouding op:
- het overzicht van 
potentiële locaties voor 
tijdelijke woningen van 
spoedzoekers (nr. 
1787332/1854893)

Zolang niet over deze locaties is besloten zal 
openbaarmaking tot veel onrust leiden en de 
werkzaamheden van de taskforce ernstig hinderen. 
Ook grondspeculatie is niet uit te
sluiten.
Geheimhouding totdat de gemeenten een besluit 
hebben genomen over deze locaties.

In 2028 opnieuw 
bezien

21-06-2022 04-07-2022
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PS-
besluit-
nummer

(t/m 
2018 ID-
nr.)

Betreft onderwerp en 
zaaknummer 

Motivering GS 
Artikel 55 Provinciewet in samenhang met artikel 5.1 
Wet open overheid (voorheen artikel 10 Wob) en 
artikel 5.2 Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) Vanaf 1 april 2023 vervalt art. 55 Provinciewet.

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding 
(of in welk jaar 
opnieuw bezien) 

Besluitdatu
m 
GS 
geheimhoud
ing

Besluitdatum
PS 
Bekrachtigin
g (tot 1 april 
2023)

Datum PS 
opheffing 
geheim-
houding
en PS-
besluitnr.

- het memo van de 
taskforce (nr. 
1787332/1854984)
- de brief gericht aan PS 
(nr. 1787332/1855019)

2020-38

(nr. PS-
besluit)

Geheimhouding op brief 
van GS met kenmerk 
1447583/1447586 over 
het circuit Zandvoort.

Het openbaar worden van deze informatie kan de 
positie van de provincie in een lopende juridische 
procedure schaden. Economische en financiële
belangen van de provincie komen in het geding.
De geheimhouding is voor onbepaalde tijd opgelegd. 
Er loopt nog een (hoger)
beroepsprocedure.

In 2024 opnieuw 
bezien.

23-06-2020 29-06-2020

2020-10

(nr. PS-
besluit)

Geheimhouding opgelegd 
op de rapporten van 
Integis en Tauw 
betreffende de aansturing 
bij PWN.
(1363522/1363523)

De informatie is privacygevoelig. De desbetreffende 
personen zullen daardoor onevenredig worden 
geschaad. Ook bevat de
informatie bedrijfsgegevens.
De geheimhouding is voor onbepaalde tijd opgelegd.

In 2035 opnieuw 
bezien.

17-02-2020 09-03-2020

2019-84

(nr. PS-
besluit)

De voorlopige 
geheimhouding zoals die 
door Gedeputeerde Staten 
is opgelegd (nr. 
1256089/1310882) op 
onderdelen uit 

Het gaat om documenten met hoofdzakelijk 
persoonlijke beleidsopvattingen, bestemd voor
intern beraad. Gezien de aard van de stukken 
(bedoeld voor interne beraadslaging) zal gaandeweg 
het belang van de geheimhouding
minder zwaar komen te wegen.

In 2028 opnieuw 
bezien.

5-11-2019 11-11-2019
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PS-
besluit-
nummer

(t/m 
2018 ID-
nr.)

Betreft onderwerp en 
zaaknummer 

Motivering GS 
Artikel 55 Provinciewet in samenhang met artikel 5.1 
Wet open overheid (voorheen artikel 10 Wob) en 
artikel 5.2 Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) Vanaf 1 april 2023 vervalt art. 55 Provinciewet.

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding 
(of in welk jaar 
opnieuw bezien) 

Besluitdatu
m 
GS 
geheimhoud
ing

Besluitdatum
PS 
Bekrachtigin
g (tot 1 april 
2023)

Datum PS 
opheffing 
geheim-
houding
en PS-
besluitnr.

documenten betreffende 
mogelijke aanpassingen 
en verbouwingen op en 
rond circuit Zandvoort 
(onderdelen die op grond 
van de Wet openbaarheid 
van bestuur niet openbaar 
gemaakt zijn met het 
besluit van Gedeputeerde 
Staten van 15 oktober 
2019 -kenmerk 
1256089/1278981) te 
bekrachtigen en voort te 
laten duren tot 5 
november 2029.

De geheimhouding is voor 10 jaar opgelegd.

2018-05 Businesscase SolaRoad 
(nummer 
1083815/1155048)

Het document bevat bedrijfsgevoelige informatie
en kan niet openbaar worden gemaakt zolang 
SolaRoad B.V. bestaat.
Geheimhouding gedurende bestaan van SolaRoad 
B.V.

In 2028 opnieuw 
bezien.

04-12-2018 10-12-2018

2018-04 Businesscase Pallas (versie 
3.1) en de analyse daarop 
van Strategy& 
(1083186/1083817). 

Het document bevat bedrijfsgevoelige informatie.
Het stuk kan pas openbaar worden als de exploitatie 
van de Pallas-reactor wordt beëindigd.
Geheimhouding gedurende exploitatie Pallasreactor.
Elke 10 jaar beoordelen; 1e beoordeling in 2028.

In 2028 opnieuw 
bezien.

29-05-2018 11-06-2018

2018-03 Adviezen van Pels Rijcken 
betreffende de 
bestuurlijke afspraken 

De geheimhouding geldt voor een periode van vijf 
jaar (tot april 2023).
Het belang van geheimhouding bestaat er uit dat de 
adviezen specifiek zijn opgesteld ten behoeve van 

31-12-2028

(PS 19-12-2022 
geheimhouding 

10-04-2018 23-04-2018
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PS-
besluit-
nummer

(t/m 
2018 ID-
nr.)

Betreft onderwerp en 
zaaknummer 

Motivering GS 
Artikel 55 Provinciewet in samenhang met artikel 5.1 
Wet open overheid (voorheen artikel 10 Wob) en 
artikel 5.2 Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) Vanaf 1 april 2023 vervalt art. 55 Provinciewet.

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding 
(of in welk jaar 
opnieuw bezien) 

Besluitdatu
m 
GS 
geheimhoud
ing

Besluitdatum
PS 
Bekrachtigin
g (tot 1 april 
2023)

Datum PS 
opheffing 
geheim-
houding
en PS-
besluitnr.

“wonen en vliegen” 
(910083/1064974).

intern beraad en in het advies persoonlijke 
beleidsopvattingen zijn opgenomen. 
Openbaarmaking van dergelijke interne adviezen 
kan de interne beraadslaging schaden. Ook de 
belangen van Pels Rijcken zouden er door geschaad 
kunnen worden. 
Daarnaast is het dossier nog actueel. 
Openbaarmaking kan de samenwerking met andere 
betrokken partijen schaden.

verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028)

2018-01 Rapportage van PWC, 
behorende bij de 
openbare 
Statenvoordracht nr. 03-
PS12-02-2018, inzake 
aandeelhouderslening 
voor SADC 
(905620/1033755).

Bevat vertrouwelijke bedrijfsgegevens. De 
geheimhouding duurt voort gedurende de looptijd 
van de te verstrekken lening, maximaal 9 jaar.
Geheimhouding gedurende looptijd lening (tot 2027)

In 2028 opnieuw 
bezien.

09-01-2018 12-02-2018

2017-07 Offerte Connexxion m.b.t. 
OV-concessie Noord-
Holland Noord (714608-
1018469).

Het document bevat concurrentiegevoelige
informatie en is niet openbaar op grond van de 
Aanbestedingswet en de Woo. De concessie loopt
tot medio september 2028.

In 2028 opnieuw 
bezien.

28-11-2017 18-12-2017

2017-06 Verslag vergadering van 
Stuurgroep Verbinding 
A8-A9 van 24 maart 2017 
(94721/947211).

Geheimhouding duurt voort totdat het project is 
afgerond. 
Vroegtijdige openbaarmaking kan onderhandelingen 
schaden. Het gaat verder om een intern document, 
openbaarmaking zou er tevens toe kunnen leiden 
dat de deelnemers van de stuurgroep geen stelling 
nemen.

31-12-2028

(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 

16-05-2017 29-05-2017
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PS-
besluit-
nummer

(t/m 
2018 ID-
nr.)

Betreft onderwerp en 
zaaknummer 

Motivering GS 
Artikel 55 Provinciewet in samenhang met artikel 5.1 
Wet open overheid (voorheen artikel 10 Wob) en 
artikel 5.2 Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) Vanaf 1 april 2023 vervalt art. 55 Provinciewet.

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding 
(of in welk jaar 
opnieuw bezien) 

Besluitdatu
m 
GS 
geheimhoud
ing

Besluitdatum
PS 
Bekrachtigin
g (tot 1 april 
2023)

Datum PS 
opheffing 
geheim-
houding
en PS-
besluitnr.

Geheimhouding verlengen omdat het project nog 
steeds loopt.

A68-2022 naar  
31-12-2028)

2015-05 Besluit, voordracht en alle 
onderliggende stukken 
m.b.t. de Toekomst 
RON/Hoogtij 
(702724/681248).

De stukken bevatten informatie waarvan 
openbaarmaking de economische en financiële
belangen van HoogTij kunnen schaden.
Geheimhouding is opgelegd tot het einde van de 
exploitatie van HoogTij, voorzien in 2035.

In 2028 opnieuw 
bezien

29-09-2015 09-11-2015

2015-04 Consultatie Pallas 
(verseonnr. 
648323/666397).

Vroegtijdige openbaarmaking van deze informatie 
zou het project ernstig kunnen belemmeren en een 
vertekend beeld kunnen opleveren. Het is wenselijk 
dat de geheimhouding voortduurt totdat 
onderhandelingen met partijen ten behoeve van de 
bouw en exploitatie zijn afgerond.
Geheimhouding verlengen totdat onderhandelingen 
met partijen t.b.v. de bouw en exploitatie zijn 
afgerond. Hierover zijn afspraken gemaakt met het 
Rijk.

31-12-2028

(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028)

15-09-2015 28-09-2015

2015-02 Aanvullend rapport 
second opinion 
(Zaanstad) inzake de RON 
(375176/537299). 

Het rapport bevat bedrijfsgevoelige informatie.
Openbaarmaking kan tevens de
onderhandelingspositie van de provincie schaden.
De geheimhouding is opgelegd tot aan het moment 
van definitieve besluitvorming inzake de toekomst 
van RON/Hoogtij, naar verwachting niet vóór
2035.

In 2028 opnieuw 
bezien.

03-02-2015 02-03-2015

2015-01 GS brief d.d. 15 december 
2014, inzake de Second 
Opinion RON/Hoogtij 
(375176/522583). 

Het document bevat bedrijfsgevoelige informatie
en informatie waarvan openbaarmaking de financiële 
en economische belangen van RON/Hoogtij kan 
schaden.

In 2028 opnieuw 
bezien.

25-11-2014 02-02-2015
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PS-
besluit-
nummer

(t/m 
2018 ID-
nr.)

Betreft onderwerp en 
zaaknummer 

Motivering GS 
Artikel 55 Provinciewet in samenhang met artikel 5.1 
Wet open overheid (voorheen artikel 10 Wob) en 
artikel 5.2 Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) Vanaf 1 april 2023 vervalt art. 55 Provinciewet.

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding 
(of in welk jaar 
opnieuw bezien) 

Besluitdatu
m 
GS 
geheimhoud
ing

Besluitdatum
PS 
Bekrachtigin
g (tot 1 april 
2023)

Datum PS 
opheffing 
geheim-
houding
en PS-
besluitnr.

De geheimhouding is opgelegd totdat definitieve 
besluitvorming inzake de toekomst van RON/Hoogtij 
heeft
plaatsgevonden, naar verwachting niet vóór 2035.

2014-06 2 Bijlagen bij voordracht 
94-2014 inzake 
herbenoeming 
bestuurder/directeur 
Randstedelijke 
Rekenkamer.

De documenten bevatten privacygevoelige 
informatie, de desbetreffende persoon is nog in
leven (en ook nog in functie).

In 2035 opnieuw 
bezien

n.v.t. Bekrachtigin
g PS n.v.t. Er 
is wel door 
PS 
geheimhoud
ing op de 
bijlagen 
gelegd op 
15-12-
2014.

2014-04 Brief seniorenconvent 
provincie Flevoland d.d. 
28 mei 2014 (kenmerk 
1620294) m.b.t. 
Randstedelijke 
Rekenkamer.

De brief bevat privacy gevoelige gegevens over de 
bestuurder-directeur van de Randstedelijke
Rekenkamer.

In 2035 opnieuw 
bezien

Geheimhoud
ing 
opgelegd 
door CdK op 
05-06-2014

23-06-2014

2012-12 Bijlagen over Pallas 
Kernreactor:
- Businessplan Pallas, 
versie 2.0
- Assesment Booz & Co 5 
juni 2012 (2012-23938).

De documenten bevatten bedrijfsgevoelige 
informatie. Openbaarmaking kan financiële en 
economische belangen van de provincie en van 
derden schaden.
Geheimhouding verlengen, hierover zijn ook 
afspraken gemaakt met het Rijk.

31-12-2028

(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 

12-06-2012 25-06-2012
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PS-
besluit-
nummer

(t/m 
2018 ID-
nr.)

Betreft onderwerp en 
zaaknummer 

Motivering GS 
Artikel 55 Provinciewet in samenhang met artikel 5.1 
Wet open overheid (voorheen artikel 10 Wob) en 
artikel 5.2 Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) Vanaf 1 april 2023 vervalt art. 55 Provinciewet.

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding 
(of in welk jaar 
opnieuw bezien) 

Besluitdatu
m 
GS 
geheimhoud
ing

Besluitdatum
PS 
Bekrachtigin
g (tot 1 april 
2023)

Datum PS 
opheffing 
geheim-
houding
en PS-
besluitnr.

A68-2022 naar  
31-12-2028)

2011-3 • aandeelhoudersovere
enkomst Provincie 
NH, gem. Amsterdam 
en gem. Zaanstad 
inzake Regionale 
Ontwikkelingsmaatsc
happij voor 
Noordzeekanaalgebie
d (RON);

• Ondernemingsplan 
RON;

• Samenvatting 
Businesscase RON;

• Term scheet Hoogtij.

De documenten bevatten bedrijfsgevoelige 
informatie en informatie waarvan openbaarmaking 
de economische en financiële belangen van de 
provincie en van derden zou
kunnen schaden.
De geheimhouding is opgelegd totdat definitieve 
besluitvorming inzake de toekomst van RON/Hoogtij 
heeft plaatsgevonden, naar verwachting niet vóór 
2035

In 2028 opnieuw 
bezien

31-05-2011 27-06-2011

2010-9 Bijlage 5 “werkplan en 
begroting Pallas” 
behorende bij de 
openbare voordracht 
“behoud 
onderzoeksreactor Pallas 
te Petten en verzoek NRG 
verstrekken van een 
financiële bijdrage”.

De stukken bevatten bedrijfsgevoelige informatie. 
Tevens kan openbaarmaking de financiële en 
economische belangen van de provincie en van 
derden schaden.
Geheimhouding verlengen, hierover zijn afspraken 
gemaakt met het Rijk.

31-12-2028

(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028)

25-05-2010 27-09-2010

2010-5 Notitie over Eikenrode 
(kenmerk besluit GS 
2010-15795). Agendering 

Wegens bescherming persoonlijke levenssfeer van 
betrokkenen is openbaarmaking niet gewenst. 
Omdat de privacy ook over langere tijd nog in het 

In 2035 opnieuw 
bezien

16-03-2010 12-04-2010



8

PS-
besluit-
nummer

(t/m 
2018 ID-
nr.)

Betreft onderwerp en 
zaaknummer 

Motivering GS 
Artikel 55 Provinciewet in samenhang met artikel 5.1 
Wet open overheid (voorheen artikel 10 Wob) en 
artikel 5.2 Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) Vanaf 1 april 2023 vervalt art. 55 Provinciewet.

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding 
(of in welk jaar 
opnieuw bezien) 

Besluitdatu
m 
GS 
geheimhoud
ing

Besluitdatum
PS 
Bekrachtigin
g (tot 1 april 
2023)

Datum PS 
opheffing 
geheim-
houding
en PS-
besluitnr.

van deze notitie op 26-
04-2010 t.b.v. cie FEPO.

geding is dient de geheimhouding langer voort te 
duren.

2009-13 Achtergrondnotitie 
vaststellingsovereenkomst 
in relatie tot de N201 en 
de 
vaststellingsovereenkomst 
m.b.t. de overeenkomst 
tussen de provincie en de 
Chipshol-groep.

Openbaarmaking kan de onderhandelingspositie van 
de provincie schaden. Er lopen nog juridische 
procedures.
Geheimhouding is voor onbepaalde tijd opgelegd. In 
de vaststellingsovereenkomst is geheimhouding 
overeengekomen. Geheimhouding voort laten duren.

31-12-2028

(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028)

24-11-2009 07-12-2009

2009-10 Businesscase SADC. Het document bevat bedrijfsgevoelige informatie. 
Openbaarmaking kan concurrentiepositie van derden 
schaden.
Geheimhouding verlengen totdat de rechtspersoon is 
opgeheven.

31-12-2028

(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028)

22-09-2009 28-09-2009

2009-7 Toelichting bij het besluit 
van GS inzake Landgoed 
Eikenrode (kenmerk GS 
2009-47179).

Wegens bescherming persoonlijke levenssfeer van 
betrokkenen is openbaarmaking niet gewenst.
Omdat de privacy ook over langere tijd nog in het 
geding is dient de geheimhouding langer voort te 
duren.

In 2035 opnieuw 
bezien

18-8-2009 28-09-2009

2009-4 Brief BJZ d.d. 21-01-2009 
(2009-5959) en de 
adviezen van 
PricewaterhouseCoopers 

In deze stukken komt het functioneren van 
individuele medewerkers aan de orde. 
Openbaarmaking van deze stukken schaadt de 
persoonlijke levenssfeer van betrokkenen. 

In 2035 opnieuw 
bezien

14-04-2009 15-06-2009
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PS-
besluit-
nummer

(t/m 
2018 ID-
nr.)

Betreft onderwerp en 
zaaknummer 

Motivering GS 
Artikel 55 Provinciewet in samenhang met artikel 5.1 
Wet open overheid (voorheen artikel 10 Wob) en 
artikel 5.2 Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) Vanaf 1 april 2023 vervalt art. 55 Provinciewet.

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding 
(of in welk jaar 
opnieuw bezien) 

Besluitdatu
m 
GS 
geheimhoud
ing

Besluitdatum
PS 
Bekrachtigin
g (tot 1 april 
2023)

Datum PS 
opheffing 
geheim-
houding
en PS-
besluitnr.

en PelsRijcken (2009-
17776) behorende bij het 
besluit over de kosten 
overdracht Lokaal 
jeugdbeleid.

Anonimisering voorkomt niet dat de informatie te 
herleiden is tot de desbetreffende medewerkers. 
Omdat de privacy ook over vijf jaar nog aan de orde 
zal zijn wordt de geheimhouding voor langere tijd 
vastgelegd.

2009-3 Onderzoekscommissie:
1)Brieven van GS aan de 
onderzoekscommissie 
met daarbij verstrekte 
documenten onder het 
opleggen van 
geheimhouding door GS, 
waaronder afschriften van 
geheime besluitenlijsten 
van GS en het werkplan en 
voortgangsverslag van de 
treasurer over 2007.
2)De uitnodigingsbrieven 
van de 
onderzoekscommissie aan 
de geïnterviewden voor 
vertrouwelijke 
informatieve 
voorgesprekken, tenzij 
betrokkenen instemt met 
openbaarmaking.
3)De verslagen van de 
vertrouwelijke 
informatieve 
voorgesprekken evenals 

De documenten bevatten privacy gevoelige 
informatie. Omdat de privacy ook over vijf jaar nog 
aan de orde zal zijn wordt de geheimhouding voor 
langere tijd vastgelegd.

In 2035 opnieuw 
bezien

Door 
onderzoeks-
commissie:
13-11-2008
15-06-2008

15-06-2009
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PS-
besluit-
nummer

(t/m 
2018 ID-
nr.)

Betreft onderwerp en 
zaaknummer 

Motivering GS 
Artikel 55 Provinciewet in samenhang met artikel 5.1 
Wet open overheid (voorheen artikel 10 Wob) en 
artikel 5.2 Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) Vanaf 1 april 2023 vervalt art. 55 Provinciewet.

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding 
(of in welk jaar 
opnieuw bezien) 

Besluitdatu
m 
GS 
geheimhoud
ing

Besluitdatum
PS 
Bekrachtigin
g (tot 1 april 
2023)

Datum PS 
opheffing 
geheim-
houding
en PS-
besluitnr.

de geluidsbestanden, 
tenzij betrokkene instemt 
met openbaarmaking.
4)De opdrachtverleningen 
aan derden en 
correspondentie met de 
treasurer, tenzij 
betrokkene instemt met 
openbaarmaking.

2009-1 Aantal geheime bijlagen 
bij Statenvoordracht 14-
2009, Life Science Fund 
(2008-53600).

De documenten bevatten bedrijfsgevoelige 
informatie en informatie waarvan openbaarmaking 
de financiële en economische belangen van derden 
kan schaden. Het fonds is nog actief, de participaties 
daaruit ook. Zolang deze niet verkocht zijn is 
geheimhouding wenselijk. 
Geheimhouding verlengen totdat het fonds wordt 
opgeheven. Het dossier is actueel.

31-12-2028

(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028)

03-02-2009 16-03-2009

2008-4 Aanbesteding openbaar 
vervoer Noord-Holland 
(2008-46377).

Het gaat om stukken die in het kader van een 
aanbestedingsprocedure door inschrijvers aan GS 
zijn aangeboden. Deze stukken zijn per definitie 
vertrouwelijk gelet op de Aanbestedingswet. 
Openbaarmaking schaadt de concurrentiepositie van 
de desbetreffende inschrijvers.

In 2028 opnieuw 
bezien.

22-09-2008
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Besluitenlijst PS -vastgesteld- 
     

Datum vergadering : 10 en 17 juli 2023 

Voorzitter : dhr. A.Th.H. van Dijk 

Griffier : mw. K. Bolt 

Vergaderstukken : online beschikbaar PS 10-07-2023 en PS 17-07-2023 

 

 

1. Opening en mededelingen. 

• PS 10 juli: 

Afwezig zijn mw. Alberts (SP) en dhr. Van Tiggelen (PVV). 

Later arriveren mw. Poot (VVD) en gedeputeerde Stigter. 

• PS 17 juli: 

Afwezig zijn mw. Bezaan (PVV), dhr. Heijnen (CDA) en mw. Oulad Hadj (PvdA).  

Later arriveert dhr. Freeman (GroenLinks). 

Eerder vertrekken mw. Den Boer (BBB), mw. Bouhlel (SP), hr. Dessing (FvD) en  

mw. Sijbenga (BBB). 

  

2.       Vaststelling agenda en regeling werkzaamheden. 

• Met betrekking tot het Hamerstuk punt 8a (voordracht 34-2023) “Aanwijzen lid van de 

adviescommissie voor benoeming bestuurder-directeur Randstedelijke Rekenkamer”, 

stemt PS in met stemming bij acclamatie. Besluitvorming volgt bij Hamerstukken op 10 

juli 2023. 

• Het verzoek tot onthamering van punt 8b (voordracht 32-2023) inzake “Financiële 

stukken recreatieschappen voor zienswijzen” om het te behandelen als punt 11, wordt 

ingetrokken. Dit punt wordt weer teruggeplaatst op de agenda als punt 8b. 

• Punt 11 (voordracht 43-2023) inzake “Spreektijdenregeling vergaderingen Provinciale 

Staten” wordt aan de hamerstukken toegevoegd als punt 8h. 

• Er zijn geen actualiteiten ingediend. 

• Er zijn 6 sets mondelinge vragen voor het Vragenuur ingediend: 

- Door fractie ChristenUnie inzake 

 Autoverbinding A44 N208 

 Hoogbouwplan in NNN aan Driftweg nabij Huizen 

 Maaien waterplanten Gooimeer 

 Pont Velsen 

- Door fractie PvdD inzake: 

 Uitspraak Rechtbank NH over natuurvergunning cacaofabriek OLAM 

 Informeren PS over juridische quickscan Kaderrichtlijn Water 

• Er zijn 6 moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend: 

- M78-2023 door fracties CDA en FvD inzake “Goede oplossing voor 

bloembollentelers Zanderij Noord” 

- M79-2023 door fracties D66, PvdD en Volt inzake “IPO visie verslechteringsverbod”; 

- M80-2023 door fracties D66 en PvdD inzake “Werk maken van de regenboog” 

(opnieuw ingediend op 17 juli als motie M96-2023 bij punt 10); 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Index/d30d82b9-3866-4525-b558-12424fe12f8c
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Index/7ffe1a08-c9bd-4674-9c1c-2443c0a5480b
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- M81-2023 door fractie JA21inzake “Herbeoordeling energiebeleid” (opnieuw 

ingediend op 17 juli als motie M104-2023 bij punt 18a); 

- M82-2023 door fractie JA21 inzake “Prioriteren van woningbouw boven 

windturbines” (opnieuw ingediend op 17 juli als motie M103-2023 bij punt 18a); 

- M83-2023 door fractie JA21 inzake “Gezondheidseffectenstudie windturbines” 

(opnieuw ingediend op 17 juli als motie M105-2023 bij punt 18a). 

De stemming over deze moties heeft plaatsgevonden op 10 juli 2023 en is uitgewerkt bij 

punt 13. 

 

De gewijzigde agenda wordt vastgesteld. 

 

 

2a. Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming PS).  

Er is geen actualiteit ingediend. 

 

 

3. Lijst geheimhouding PS. 

De lijst wordt voor kennisgeving aangenomen. 

 

 

4. Vaststelling notulen en besluitenlijst van de Statenvergaderingen van 30 mei en  

12 juni 2023. 

De notulen en de besluitenlijst van de Statenvergaderingen van 30 mei en 12 juni 2023 zijn 

ongewijzigd vastgesteld. 

 

 

5.  Vaststelling Strategische Statenagenda. 

De strategische Statenagenda wordt uitgesteld tot na installatie van de commissies. 

 

 

6.  Vaststelling lijst ingekomen stukken. 

De lijst ingekomen stukken wordt vastgesteld.  

 

 

7.  Voortgangslijst van moties.  

De lijst moties wordt vastgesteld.  

 

 

8. Hamerstukken 10 juli 2023. 

 

8a. Aanwijzen lid van de adviescommissie voor benoeming bestuurder-directeur 

Randstedelijke Rekenkamer. 

Voordracht 34 

 

 

8b. Financiële stukken recreatieschappen voor zienswijzen. 

Voordracht 32 
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8c. Zienswijzen ambitiedocument recreatieschap Groengebied Amstelland. 

Voordracht 33 

 

 

8d. Omgevingsdienst IJmond zienswijze PS begrotingswijziging 2023, de 

ontwerpbegroting 2024 en de jaarstukken 2022. 

Voordracht 35 

 

 

8e. Omgevingsdienst Flevoland & Gooi en Vechtstreek Zienswijze PS op de begroting 

2024 en jaarstukken 2022. 

Voordracht 36 

 

 

8f. Zienswijze PS ontwerp begroting 2024 Gemeenschappelijk Orgaan Hollandse 

Waterlinies. 

Voordracht 37 

 

 

8g. Technische correctie Reglement van Orde PS en Statencommissie 2015. 

Voordracht 42 

 

 

8h. Spreektijdenregeling vergaderingen Provinciale Staten 2023-2027.  

Voordracht 43 

 

 

De besluiten behorende bij punten 8a t/m 8h zijn aangenomen en zijn bij de hamerstukken 

van de vergadering van 10 juli 2023 op de website gepubliceerd. 

 

- Fractie BBB wenst aantekening tegen voordracht 43 (punt 8h) te stemmen; vindt de 

wijziging voor het inspreken bezwarend omdat er ook behoorlijk wordt gekort op de tijd 

van GS en is het er daarom niet mee eens. 

- Fractie VVD wenst aantekening tegen voordracht 43 (punt 8h) te stemmen; vindt in 

aansluiting op de woorden van fractie BBB ook dat de nieuwe spreektijdenregeling 

geen recht doet aan de nieuwe verhouding in de Staten, waarbij de grote partijen 

aanzienlijk meer tijd inleveren.  

 

9. Jaarstukken 2022 en bestuurlijke reactie accountantsverslag 2022. 

 Voordracht 38-2023 

Totaal aanwezig bij stemming: 52 leden.  

Mw. Alberts (SP) en dhr. Van Tiggelen (PVV) zijn afwezig.  

Statenlid Kocken onthoudt zich van stemmen bij agendapunt 9. 

 

Er zijn 3 moties ingediend, die zijn aangehouden/ingetrokken: 

 

• M84-2023 door fractie PvdD inzake “Verbeterslag in verantwoording aan Provinciale 

Staten” is ingetrokken; 

 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Index/d30d82b9-3866-4525-b558-12424fe12f8c
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• M85-2023 door fractie ChristenUnie inzake “Meer inzet voor actualisatie brede 

welvaartsindicatoren” is aangehouden; 

• M86-2023 door fractie JA21inzake “Indicator Laag Frequent Geluid” is aangehouden. 

 

Voordracht 38-2023 “Jaarstukken 2022 en bestuurlijke reactie accountantsverslag 

2022” is aangenomen.  

Voor 50 en tegen 2 stemmen. Tegen stemt de fractie PVV. Het besluit 38-2023 behorende 

bij de voordracht is bij agendapunt 9 van deze vergadering op de website gepubliceerd. 

 

 

10. Kaderbrief 2024. 

 Voordracht 39-2023 

Totaal aanwezig bij stemming: 52 leden.  

Mw. Alberts (SP) en dhr. Van Tiggelen (PVV) zijn afwezig.  

Statenlid Kocken onthoudt zich van stemmen bij agendapunt 10. 

 

Er is 1 amendement ingediend en verworpen: 

 

• A12-2023 door fracties D66, ChristenUnie en Volt inzake “Inboeken autonome groei 

wagenpark vervalt” is verworpen. Voor 19 en tegen 33 stemmen. Voor stemmen de 

fracties D66, PvdD, JA21, Volt, FvD, SP, 50PLUS en ChristenUnie. 

- Fractie FvD wenst aantekening voor amendement 12 te stemmen; deelt de 

overwegingen om dit amendement in te dienen niet; wil dit amendement wel 

steunen, maar dan niet om het aantal auto's te verminderen maar om prudent 

financieel beleid te voeren. 

- Fractie JA21 wenst aantekening voor amendement 12 te stemmen en sluit zich 

aan bij de stemverklaring van fractie FvD. 

Er zijn 10 moties ingediend, waarvan er 3 zijn verworpen, 6 zijn ingetrokken/aangehouden 

en 1 is aangenomen: 

 

• M96-2023 door fracties D66, PvdD en Volt inzake “Werk maken van de regenboog” 

is aangenomen. 

Voor 32 en tegen 20 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, JA21, PVV, CDA, FvD, 

50PLUS en ChristenUnie. 

Dictum: 

PS verzoekt het college: 

in algemene brieven die door de provincie verzonden worden een genderneutrale 

manier van aanspreken te hanteren. 

 

- Fractie VVD wenst aantekening tegen motie 96 te stemmen; is voor werk maken 

van de regenboog, maar vindt de motie overbodig omdat het al wordt 

overgenomen door het college. 

- Fracties ChristenUnie en CDA wensen aantekening tegen motie 96 te stemmen 

en sluiten zich aan bij de stemverklaring van fractie VVD. 

 

 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Document/d30d82b9-3866-4525-b558-12424fe12f8c?documentId=a61a70ac-7d65-423c-a5c8-2d12a4ea5234&agendaItemId=38d23c19-8bc9-4dfa-8e7b-65852bfcdc54


 Provinciale Staten 

 

5 
 

 

- Fractie PvdD wenst aantekening voor motie 96 te stemmen; vindt dat het 

inclusief en respectvol aanspreken van andere mensen recht doet aan het 

zelfbeschikkingsrecht en zal daarom zeker voorstemmen en hoopt dat andere 

partijen ook mensenrechten goed in acht zullen nemen. 

• M87-2023 door fracties CDA, ChristenUnie, D66, SP, 50PLUS, JA21, PvdD, Volt, FvD en 

PVV inzake “Duidelijkheid financiële gevolgen coalitieakkoord Verbindend Vooruit” is 

ingetrokken.  

 

• M88-2023 door fracties PvdD en JA21 inzake “Dierenwelzijn opnieuw een plek in de 

provincie.” is aangehouden. 

 

• M89-2023 door fracties PvdD, Volt en D66 inzake “Vervolgstappen controle en sturing 

klimaat en ecologisch beleid” is aangehouden. 

 

• M90-2023 door fracties PvdD, Volt, CDA en ChristenUnie inzake “Betekenisvolle plek 

voor Brede Basismonitor in Kaderbrief” is verworpen. Voor 12 en tegen 40 stemmen. 

Voor stemmen de fracties PvdD, Volt, CDA, SP, 50PLUS en ChristenUnie. 

 

• M91-2023 door fractie JA21 inzake “Expertsessie vreemd vermogen en interne 

rekenrente” is ingetrokken. 

 

• M92-2023 door fractie JA21 inzake “Kerntaken in beeld” is verworpen. Voor 9 en tegen 

43 stemmen. Voor stemmen de fracties JA21, PVV, Volt en FvD. 

 

• M93-2023 door fracties Volt en PvdD inzake “Vrijspelen middelen voor een vitale 

democratie” is aangehouden. 

 

• M94-2023 door fracties Volt en PvdD inzake “Duidelijkheid over het OV in 2024” is 

ingetrokken. 

 

• M97-2023 door fracties ChristenUnie, D66 en CDA inzake “Stelpost macro-economische 

tegenvallers alleen gebruiken voor 2024” is verworpen. Voor 17 en  tegen 35 stemmen. 

Voor stemmen de fracties D66, PvdD, JA21, Volt, CDA, SP en ChristenUnie.  

- Fractie JA21 wenst aantekening voor motie 97 te stemmen; ziet liever dit soort 

boekhoudkundige trucs helemaal niet, maar omdat dit beter is dan wat het was 

en beter één jaar dan structureel steunt de fractie de motie. 

Voordracht 39-2023 “Kaderbrief 2024” is aangenomen.  

Voor 39 en tegen 13 stemmen. Tegen stemmen de fracties PvdD, JA21, PVV, FvD, SP en 

ChristenUnie. Het besluit 39-2023 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 10 van 

deze vergadering op de website gepubliceerd. 

 

- Fractie JA21 wenst aantekening tegen voordracht 39 te stemmen zoals die nu 

voorligt; vindt die niet sluitend en vindt de vier oplossingsrichtingen niet juist; 

wil bezuinigen en geen verhoging van de opcenten en ook geen 

boekhoudkundige trucs. 

 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Document/d30d82b9-3866-4525-b558-12424fe12f8c?documentId=280fb777-6ad7-45d3-8045-621e79d2d273&agendaItemId=5816fa42-438e-42ef-84d9-43ade95f4307
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- Fractie PvdD wenst aantekening tegen voordracht 39 te stemmen; geeft aan 

altijd een constructieve partij te zijn, maar niet voor iets te gaan stemmen waar 

de fractie niet achter staat, wat geen inhoud heeft en wat niet doet wat nodig is 

voor de inwoners.  

- Fractie ChristenUnie wenst aantekening tegen voordracht 39 te stemmen, 

omdat een belangrijk punt niet is overgenomen en er straks toch opnieuw een 

begroting besproken wordt op basis van het coalitieakkoord. 

 

 

- Fractie D66 wenst aantekening voor voordracht 39 te stemmen ondanks dat 

hun amendement en motie is weggestemd en geeft aan het verzet voort te 

zetten bij het coalitieoverleg. 

- Fractie 50PLUS wenst aantekening voor voordracht 39 te stemmen; ziet dit als 

een eerste stap naar de discussie over het coalitieakkoord en naar de 

bespreking over de begroting. 

 

11. Spreektijdenregeling vergaderingen Provinciale Staten 2023-2027. 

 Voordracht 43 

 Dit punt is behandeld bij de hamerstukken als punt 8h. 

 

 

11a. Financiële stukken recreatieschappen voor zienswijzen. 

 Voordracht 32-2023 

Dit punt is behandeld bij de hamerstukken als punt 8b. 

 

 

11b. Zienswijze PS op de begroting 2024 en jaarstukken 2022 Omgevingsdienst  

Noord-Holland Noord. 

 Voordracht 40 

Totaal aanwezig bij stemming: 53 leden.  

Mw. Alberts (SP) en dhr. Van Tiggelen (PVV) zijn afwezig.  

 

Er zijn 3 moties ingediend, waarvan er 1 is ingetrokken en 2 zijn aangenomen: 

 

• M99-2023 door fractie PvdD inzake “Ook bij OD NHN scherp aan de wind varen 

voor welzijn inwoners” is aangenomen. 

Voor 49 en tegen 4 stemmen. Tegen stemmen de fracties PVV en FvD. 

Dictum: 

PS verzoekt GS en OD NHN: 

voor de nieuwe VTH-strategie de mogelijkheden te verkennen om scherper te 

vergunnen en te handhaven, in het belang van het welzijn van inwoners en hun 

leefomgeving. 

 

- Fractie 50PLUS wenst aantekening voor motie 99 te stemmen; wil een opmerking 

maken over het invaren en geeft aan dat het spreekwoord “Scherp aan de wind 

zeilen” is; meldt voorts dat fractie PvdD en vele anderen wel eens vergeten dat er 

ook zeilboten bestaan en bestaan hebben, maar steunt verder de motie. 
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• M100-2023 door fractie PvdD inzake “Gebruik kennis van dierenwelzijnsexperts” is 

aangenomen. 

Voor 31 en tegen 22 stemmen. Tegen stemmen de fracties BBB, VVD, CDA, FvD en 

50PLUS. 

 

 

Dictum: 

PS verzoekt GS en OD NHN:  

om met dierenwelzijnsorganisaties zoals Faunabescherming en Dierenbescherming in 

gesprek te gaan over de mogelijkheden om in de toekomst de kennis van de 

organisaties te betrekken, met als doel het onnodig doden van dieren te voorkomen. 

 

- Fractie VVD wenst aantekening tegen motie 100 te stemmen; vindt het 

antwoord van GS voldoende en daarmee de motie overbodig. 

 

• M98-2023 door fractie PvdD inzake “Gebruik kennis van dierenwelzijnsexperts” is 

ingetrokken en gewijzigd ingediend als motie M100-2023. 

 

Voordracht 40-2023 “Zienswijze PS op de begroting 2024 en jaarstukken 2022 

Omgevingsdienst Noord-Holland Noord” is unaniem aangenomen.  

Het besluit 40-2023 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 11b van deze 

vergadering op de website gepubliceerd. 

 

- Fractie Volt wenst aantekening voor voordracht 40 te stemmen; wil de zorg van de 

omwonenden serieus nemen, maar hoopt toch in het najaar aan een 

totaalpakket voor de OD's te kunnen werken zodat er niet in elke vergadering 

losse moties over de OD’s komen; wil dan in één keer een goed schot kunnen 

doen in plaats van met hagel te schieten. 

 

11c. Zienswijze PS op de begrotingswijziging 2023, de ontwerpbegroting 2024 en de  

jaarstukken 2022 Omgevingsdienst Noordzee Kanaalgebied (NZKG). 

 Voordracht 41 

Totaal aanwezig bij stemming: 53 leden.  

Mw. Alberts (SP) en dhr. Van Tiggelen (PVV) zijn afwezig.  

 

Er is 1 amendement ingediend en ingetrokken: 

• A13-2023 door fracties JA21 en D66 inzake “Zienswijze weerstandsratio ODNZKG” is 

ingetrokken. 

Er is 1 motie ingediend en ingetrokken: 

• M101-2023 door fracties PvdD en JA21 inzake “Extra aandacht voor oppakken zorgen 

omwonenden Tata Steel” is ingetrokken. 

 

 

 

 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Document/d30d82b9-3866-4525-b558-12424fe12f8c?documentId=3588d2e8-3923-46a2-bfb4-abd55d01b1ee&agendaItemId=a43e085c-4752-4b33-b0a1-62b57ad6c550
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Voordracht 41-2023 “Zienswijze PS op de begrotingswijziging 2023, de 

ontwerpbegroting 2024 en de jaarstukken 2022 Omgevingsdienst Noordzee 

Kanaalgebied (NZKG)” is aangenomen.  

Voor 50 en tegen 2 stemmen. Tegen stemt de fractie FvD. Het besluit 41-2023 behorende 

bij de voordracht is bij agendapunt 11c van deze vergadering op de website gepubliceerd. 

 

- Fractie PvdD wenst aantekening voor voordracht 41 te stemmen; is blij met de 

opstelling van GS, maar er blijven zorgen bij de fractie over de Omgevingsdienst 

Noordzeekanaalgebied en zal die ook scherp in de gaten houden. 

 

11d. Vragenuur. 

De mondelinge vragen van fracties ChristenUnie en PvdD zijn door gedeputeerden Olthof en 

Rommel beantwoord. 

 

 

12. Advies GS moties Vreemd aan de Orde van de Dag. 

GS heeft advies gegeven op de moties Vreemd aan de Orde van de Dag die bij punt 2 zijn 

ingediend. 

 

 

13. Gebundelde stemming van alle moties, amendementen en voordrachten.  

Totaal aanwezig bij stemming: 53 leden.  

Mw. Alberts (SP) en dhr. Van Tiggelen (PVV) zijn afwezig.   

  

De stemmingen met betrekking tot de punten 9, 10, 11b en 11c zijn uitgewerkt bij de 

betreffende agendapunten. 

 

De stemmingen moties Vreemd aan de Orde van de Dag: 

Er zijn 6 moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend, waarvan er 4 zijn 

aangehouden/ingetrokken, 1 is verworpen en 1 is aangenomen: 

 

• M79-2023 door fracties D66, PvdD en Volt inzake “IPO visie verslechteringsverbod” 

is aangenomen.  

Voor 41 en tegen 12 stemmen. Tegen stemmen de fracties BBB, PVV en CDA. 

Dictum: 

PS verzoekt het college:  

aan het rijk en het IPO kenbaar te maken, dat er (nog) geen overeenstemming is over de 

visie van Provinciale Staten over het Europees verslechteringsverbod. 

 

- Fractie JA21 wenst aantekening voor motie 79 te stemmen; ondanks dat de 

fractie tegen het verslechteringsverbod is; gelooft sterk in de besluitvorming in 

dit huis en is van mening dat het IPO geen standpunt zou moeten innemen over 

zaken die nog niet in Provinciale Staten zijn besproken; dus ondanks tegen het 

verslechteringsverbod te zijn, wil de fractie toch consequent zijn in hun visie 

over het IPO zodat de willekeur wordt voorkomen. 

- Fractie VVD wenst aantekening voor motie 79 te stemmen en sluit zich aan bij 

de stemverklaring van fractie JA21. 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Document/d30d82b9-3866-4525-b558-12424fe12f8c?documentId=ae7484f5-2218-4266-8c45-d4bd114f514f&agendaItemId=9473d03f-7564-40c6-bbb2-dab0e6321d6b
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• M78-2023 door fracties CDA en FvD inzake “Goede oplossing voor bloembollentelers 

Zanderij Noord” is verworpen. Voor 11 en tegen 42 stemmen. Voor stemmen de fracties 

JA21, PVV, CDA, FvD en 50PLUS. 

- Fractie BBB wenst aantekening tegen motie 78 te stemmen; begrijpt de emotie 

van dit onderwerp, maar is wel van mening dat het coalitieakkoord en met name 

de gesprekken die nu gevoerd worden voldoende handvatten biedt om te 

komen tot een oplossing; hecht er wel aan om hier scherp op te zijn in de 

komende coalitieperiode. 

 

 

• M80-2023 door fracties D66 en PvdD inzake “Werk maken van de regenboog” is 

ingetrokken en is op 17 juli opnieuw ingediend ij punt 10 als (de aangenomen) motie 

M96-2023. 

• M81-2023 door fractie JA21inzake “Herbeoordeling energiebeleid” is aangehouden en 

op 17 juli opnieuw ingediend als motie M104-2023 bij punt 18a. 

• M82-2023 door fractie JA21 inzake “Prioriteren van woningbouw boven windturbines” is 

aangehouden en op 17 juli opnieuw ingediend als motie M103-2023 bij punt 18a. 

• M83-2023 door fractie JA21 inzake “Gezondheidseffectenstudie windturbines” is 

aangehouden en op 17 juli opnieuw ingediend als motie M105-2023 bij punt 18a. 

 

 

14. Schorsing tot 17 juli 2023. 

 

__________________ 

 

 

15. heropening vergadering en mededelingen. 

PS stemt conform art. 27 lid 1 RvO in met de deelname aan de beraadslaging van de 

formateurs mw. Broekers-Knol en dhr. Schneiders bij de behandeling van het 

coalitieakkoord. 

 

 

15a. Beëdiging en installatie duo-commissieleden fracties 50PLUS en CDA. 

Dhr. De Jong (50PLUS) en dhr. Dijk (CDA) worden voorgedragen en benoemd tot duo-

commissielid van de Provincie Noord-Holland. Zij hebben in handen van de voorzitter de 

verklaring en belofte afgelegd. 

 

 

16. Zienswijze PS op de begroting 2024 en jaarstukken 2022 Omgevingsdienst  

Noord-Holland Noord. 

 Voordracht 40 

 Dit punt is behandeld op 10 juli als punt 11b. 
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17. Zienswijze PS op de begrotingswijziging 2023, de ontwerpbegroting 2024 en de 

jaarstukken 2022 Omgevingsdienst Noordzee Kanaalgebied. 

 Voordracht 41 

 Dit punt is behandeld op 10 juli als punt 11c. 

 

 

18. Vragenuur. 

 Dit punt is behandeld op 10 juli als punt 11d. 

 

 

18a-1 Afscheid vertrekkende leden van Gedeputeerde Staten. 

PS heeft op 17 juli 2023 afscheid genomen van de vertrekkende gedeputeerden dhr. Loggen, 

dhr. Stigter en mw. Zaal. 

 

 

18a. Bespreking coalitieakkoord en toelichting van de formateurs. 

Totaal aanwezig bij stemming: 48 leden.  

Mw. Bezaan (PVV), dhr. Heijnen (CDA) en mw. Oulad Hadj (PvdA) zijn afwezig.  

Tevens afwezig bij deze stemming zijn mw. Den Boer (BBB), mw. Bouhlel (SP), dhr. Dessing 

(FvD) en mw. Sijbenga (BBB). 

 

Namens de formateurs mw. Broekers-Knol en dhr. Schneiders, licht mw. Broekers het proces 

over de totstandkoming van het coalitieakkoord toe. De woordvoerders van alle fracties 

voeren het woord in twee termijnen.  

 

Er zijn 10 moties ingediend, waarvan er 9 zijn aangehouden en 1 is verworpen: 

 

• M108-2023 door fractie JA21 inzake “Hernieuwde aandacht voor uitvoerbaar 

referendum” is verworpen. Voor 14 en tegen 34 stemmen. Voor stemmen de fracties 

PvdD, JA21, PVV, FvD, SP, 50PLUS en ChristenUnie. 

- Fractie Volt wenst aantekening tegen motie 108 te stemmen; is het ermee eens 

dat burgerparticipatie heldere kaders moet hebben, maar is het oneens met de 

overweging dat het referendum een goede manier is om het brede publiek te 

betrekken en stemt daarom tegen. 

- Fractie D66 wenst aantekening tegen motie 108 te stemmen; is voorstander van 

de huidige Referendumverordening die wat de fractie betreft geëvalueerd moet 

worden, maar vindt dat iets voor de aankomende commissie burgerparticipatie 

en stemt daarom tegen. 

- Fractie BBB wenst aantekening tegen motie 108 te stemmen; is voor een 

referendum, maar vindt deze motie nu te prematuur en stemt daarom tegen. 

- Fractie ChristenUnie wenst aantekening voor motie 108 te stemmen; vindt het 

belangrijk dat de Referendumvorming herzien wordt en stemt daarom voor, ook 

al wil de fractie nog niet vooruitlopen op de uitkomst die er al in wordt 

gesuggereerd. 
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• M102-2023 door fracties JA21 en PvdD inzake “Prioriteren van woningbouw boven 

windturbines bij de Amsterdam Noorder IJplas” is aangehouden. 

• M103-2023 door fractie JA21 inzake “Prioriteren van woningbouw boven windturbines” 

is aangehouden. 

• M104-2023 door fractie JA21 inzake “Herbeoordeling energiebeleid” is aangehouden. 

• M105-2023 door fractie JA21 inzake “Gezondheidseffectenstudie windturbines” is 

aangehouden. 

• M106-2023 door fractie JA21 inzake “Stoppen met bomenstook” is aangehouden. 

• M107-2023 door fractie JA21 inzake “Uitspreken dat 2030 niet dogmatisch is” is 

aangehouden. 

• M109-2023 door fractie JA21 inzake “Stop gedwongen onteigening boeren” is 

aangehouden. 

• M110-2023 door fracties SP en PvdD inzake “Belastende commerciële activiteiten niet 

langer toestaan in natura 2000” is aangehouden. 

• M111-2023 door fractie SP inzake “Verkeersveiligheid fietspad N247” is aangehouden. 

 

18b. Collegevorming; mondelinge voordracht en stemming kandidaat gedeputeerden. 

18c. Beëdiging leden Gedeputeerde Staten. 

Totaal aanwezig bij de schriftelijke stemming: 51 leden.  

Mw. Bezaan (PVV), dhr. Heijnen (CDA) en mw. Oulad Hadj (PvdA) zijn afwezig.  

Tevens afwezig bij de schriftelijke stemming is mw. Den Boer (BBB). 

 

De fractievoorzitters dragen de kandidaten mondeling voor, waarbij PS in de gelegenheid is 

gesteld vragen te stellen over de kandidatuur.  

 

De volgende kandidaten worden voorgedragen: 

Dhr. Beemsterboer (BBB), mw. Rommel (VVD), kandidaat Kocken (GroenLinks) en dhr. Olthof 

(PvdA). 

 

Er is schriftelijke gestemd. De uitslag is als volgt: 

 

Dhr. Beemsterboer (BBB)  41 stemmen voor en 10 tegen. 

Mw. Rommel (VVD)   50 stemmen voor en 1 tegen. 

Kandidaat Kocken (GroenLinks)  49 stemmen voor en 2 tegen. 

Dhr. Olthof (PvdA)   50 stemmen voor en 1 tegen. 

 

De 4 kandidaten aanvaarden hun benoeming als gedeputeerde en leggen de verklaring en 

belofte af in handen van de voorzitter. 

 

 

18d, 18e, 18f: Hamerstukken 17 juli 2023. 

 

18d. Instellen Statencommissies en Rekeningencommissie 2023-2027. 

Voordracht 44-2023 
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18e. Aanwijzen voorzitters en plaatsvervangend voorzitters Statencommissies en 

Rekeningencommissie. 

Voordracht 45-2023 

 

18f. Aanwijzen eerste en tweede vicevoorzitter Provinciale Staten. 

Voordracht 46-2023 
 

 

De besluiten behorende bij punten 18d, 18e en 18f zijn aangenomen en zijn bij de agenda 

van de vergadering van 17 juli op de website gepubliceerd. 

 

 

19. Gebundelde stemming van alle moties, amendementen en voordrachten.  

De stemming met betrekking tot de moties ingediend bij punt 18a is uitgewerkt bij dat 

agendapunt. 

 

 

19a. Afscheid Statenlid fractie D66. 
Statenlid mw. Strens (D66) heeft haar Statenlidmaatschap opgezegd en wordt na haar verlof 
opgevolgd. PS heeft in de vergadering van 17 juli 2023 alvast afscheid genomen van  
mw. Strens. 

 

 

20. Sluiting 

De voorzitter sluit de Statenvergadering van 10 en 17 juli 2023 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Index/7ffe1a08-c9bd-4674-9c1c-2443c0a5480b
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Notulen -vastgesteld-  

Provinciale Staten van Noord-Holland 

 

Datum Statenvergadering : 10 juli 2023  

Voorzitter : dhr. A.Th.H. van Dijk  

Plaatsvervangend voorzitter : - 

Griffier : mw. K. Bolt 

Contactpersoon griffie : mw. V. Mulder - statengriffie@noord-holland.nl  

 

Aanwezig: 
mw. G. Bakker (VVD), dhr. M. Becker (BBB), dhr. D.J. van den Berg (JA21), mw. I.A. Bezaan (PVV), mw. 
A. den Boer (BBB), dhr. J. Boer (VVD), mw. Bouhlel-Lascaris (SP), Statenlid R.I. Bwefar (GL), dhr. M. 5 
Deen (PVV), dhr. R.J. Dekker (FvD), dhr. J. Dessing (FvD), Statenlid W.J. Freeman (GL), Statenlid A. 
Gielen (GL), dhr. J.P.H.M. van Gilse (VVD), Statenlid I.M. Haas (PvdD), mw. M.C.T. ten Ham (PvdA), dhr. 
W. van der Heijden (D66), dhr. D.G. Heijnen (CDA), mw. M.P. van der Helm-Chandansingh (50PLUS), 
Statenlid J.P. Hollebeek (PvdD), Statenlid E.M. Jorna (PvdD), dhr. E.B. Kanik (D66), dhr. A. Karar (PvdA), 
dhr. M.C.A. Klein (ChristenUnie), Statenlid R.P.M. Kocken (GL), mw. W. Koning-Hoeve (CDA), Statenlid 10 
I. Kostić (PvdD), Statenlid P.J. Laport (GL), dhr. G.L.J. Leerink (PvdA), dhr. I.J.M. Mantel (JA21), dhr. H.S. 
Mülder (D66), dhr. R. Nijkamp (BBB), dhr. J. Olthof (PvdA) (aanwezig tot 15.15 uur), mw. F. Oulad 
Hadj (PvdA), mw. M.C.G. Poot (VVD), mw. E.A.S. Rommel (VVD), dhr. N.A.L. Roosendaal (VVD), mw. 
G.M. de Sain (BBB), mw. J.M. Schneemann (Volt), mw. I.D. Sijbenga (BBB), dhr. H.J.F.X.P. Stulemeijer 
(50PLUS), dhr. P.G. Teeuwen (BBB), dhr. K.J. Terwal (VVD), mw. K. Uiterwijk (JA21), dhr. V.H. Valk 15 
(BBB), dhr. G.J. Vendrig (BBB), dhr. C.H. Vonk (PvdA), mw. N.S. Vroom (D66), Statenlid N.M. van der 
Waart (GL), dhr. T. Wagelaar (PvdA), Statenlid M. de Weerdt (Volt), Statenlid T.K. van Wijnen (GL), dhr. 
B.G.P. de Wit (VVD). 
 
Afwezig: mw. R. Alberts-Oosterbaan (SP), dhr. R. van Tiggelen (PVV). 20 
 
Agenda Paginanummer: 
1. Opening en mededelingen. (3) 
2. Vaststelling agenda en regeling van werkzaamheden. (3) 
2.a Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten). (10) 
3. Lijst geheimhouding PS (10) 
4. Vaststelling notulen en besluitenlijst van de Statenvergadering van 30 

mei en 12 juni 2023. 
(10) 

5. Strategische Statenagenda. (11) 
6.  Vaststelling lijst ingekomen stukken (11) 
7. Voortgangslijst van moties. (11) 
8. Voorlopig aangemerkt als hamerstuk. (11) 
8.a Aanwijzen lid adviescommissie voor benoeming bestuurder-directeur 

Randstedelijke Rekenkamer (VD-34). 
(11) 

8.b Financiële stukken recreatieschappen voor zienswijzen (VD-32). (11) 
8.c Zienswijzen ambitiedocument recreatieschap Groengebied Amstelland 

(VD-33). 
(11) 

8.d Omgevingsdienst IJmond: zienswijze PS op begrotingswijziging 2023, 
ontwerpbegroting 2024 en jaarstukken 2022 (VD-35). 

(11) 

8.e Omgevingsdienst Flevoland & Gooi en Vechtstreek: Zienswijze PS op 1e 
en 2e begrotingswijziging 2023, begroting 2024 en voorlopige 
jaarrekening 2022 (VD-36). 

(11) 

8.f Zienswijze PS ontwerpbegroting 2024 Gemeenschappelijk Orgaan 
Hollandse Waterlinies (VD-37). 

(11) 

8.g Technische correctie Reglement van Orde PS en Statencommissie 2015 
(VD-43). 

(11) 

mailto:statengriffie@noord-holland.nl
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8.h Spreektijdenregeling vergaderingen Provinciale Staten 2023-2027 (VD-
43). 

(11) 

9. Jaarstukken 2022 en bestuurlijke reactie accountantsverslag 2022 (VD-
38). 

(12) 

10. Kaderbrief 2024 (VD-39). (32) 
11. Dit punt (spreektijdenregeling) wordt behandeld als hamerstuk 8.h. (64) 
11.a Dit punt (financiële stuken recreatieschappen) wordt behandeld als 

hamerstuk 8.b. 
(64) 

11.b Omgevingsdienst Noord-Holland Noord: Zienswijze PS op de Begroting 
2024 en Jaarstukken 2022 (VD-40). 

(64) 

11.c Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied: Zienswijze PS op 
begrotingswijziging 2023, ontwerpbegroting 2024 en jaarstukken 2022 
(VD-41). 

(72) 

11.d Vragenuur. (79) 
12. Indien aan de orde: advies GS op motie(s) Vreemd aan de Orde van de 

Dag. 
(86) 

13. Gebundelde stemming van alle motie(s) amendement(en) en 
voordrachten van PS 10 juli 2023. 

(87) 

14. Schorsing tot 17 juli 2023. (94) 
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Opening om 10.10 
 25 
1.  Opening en mededelingen. 
 
De VOORZITTER: Goedemorgen, dames en heren, beste Statenleden, kijkers en luisteraars, 
inwoners, betrokken inwoners, ambtenaren: welkom. Ik open deze Statenvergadering. Ik wil u 
verzoeken de mobiele telefoon op stil te zetten. Laat ik het zelf ook doen. Vandaag de start van 30 
de laatste Statenvergadering van dit politiek seizoen voordat het reces begint in Noord-Holland. 
Zoals u weet zal deze vergadering zich uitstrekken niet alleen over deze maandag, maar ook over 
volgende week.  
 
Een bericht van verhindering ontvangen van de heer Van Tiggelen van de PVV, mevrouw Alberts 35 
van de SP en de heer Stigter zal iets later komen.  
 
Ik kan u melden dat mevrouw Strens van de fractie van D66 op 10 juni een dochtertje heeft 
gekregen. Dus we hebben uiteraard alle gelukwensen naar haar gestuurd met een prachtige bos 
bloemen. Dus dat is heel erg mooi. 40 
 
[Tafelgeroffel] 
 
De VOORZITTER: Dat in het kader van de mededelingen. 
 45 
2.  Vaststellen agenda en regeling van werkzaamheden. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar agendapunt 2. Dat is de regeling van de werkzaamheden. 
Zoals u weet, conform ons Reglement van Orde, mocht het tot een hoofdelijke stemming komen, 
dan zal die hoofdelijke stemming gaan plaatsvinden op volgorde van binnenkomst, maar het 50 
eerste nummer waar we mee gaan beginnen is nummer 40. En nummer 40 is Statenlid Bwefar. 
Dus mocht het tot een hoofdelijke stemming komen, dan zullen wij aanvangen bij Statenlid 
Bwefar.  
 
Dan het vaststellen van de agenda. Er is op 7 juli een gewijzigde agenda gepubliceerd voor de 55 
vergaderingen van vandaag en volgende week. Er zijn een aantal wijzigingen doorgevoerd. 
Allereerst heeft de fractie van D66 een onthameringsverzoek voor punt 8.b ingediend en daar wil 
de heer Kanik even het woord over. 
 
De heer KANIK (D66): Voorzitter, toen ik bij het presidium zat heeft mijn fractie nog eens goed 60 
overleg gehad over dit punt en hebben besloten om het onthameringsverzoek niet door te 
zetten, omdat het niet een handig moment is op deze dag. 
 
De VOORZITTER: Eigenlijk is dit een ordevoorstel, dames en heren, want het aantal mensen 
hebben zich ook aangemeld zag ik al op het lijstje. Dus dat betekent dat ik even rondkijk in de 65 
zaal of de vergadering daarmee kan instemmen. Want dat zou dus betekenen dat punt 11.a dan 
weer teruggaat naar de hamerstukken. Dank. Dan is agendapunt 11.a vanaf nu weer een 
hamerstuk geworden.  
 
Dan de punten 16 en 17. Dat zijn de financiële stukken van de Omgevingsdiensten Noord-70 
Holland-Noord en het Noordzeekanaalgebied. Van de uitloopvergadering 17 juli zijn op verzoek 
van de beoogde coalitie, moet ik zeggen, verplaatst naar de agenda van vandaag en opgenomen 
als de punten 11.b en 11.c.  
 
Punt 18, het vragenuur, dat is op verzoek van de indieners ook verplaatst naar de agenda van 10 75 
juli en is opgenomen als agendapunt 11.d.  
 
De fracties van de BBB en de VVD hebben aangegeven dat punt 11 toch een hamerstuk kan zijn. 
En daarom is dat verplaatst naar de hamerstukken als punt 8.h. Ik denk wel eens, als mensen 
mee zitten te luisteren, dan kunnen ze dat natuurlijk niet meer volgen.  80 
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Maar we hebben er nog eentje. Dat is op de agenda van 17 juli zijn de punten 18.a tot en met 18 
toegevoegd en dat is de bespreking van het coalitieakkoord, de collegevorming en de 
bijbehorende voordrachten.  
 85 
Dat is wat mij betreft hetgeen we besloten hebben ook in het presidium van ochtend.  
 
Op de agenda bij hamerstuk 8.a staat een voordracht die betrekking heeft tot het benoemen van 
een Statenlid in functie. Per mail heeft de Statengriffier aan u gevraagd of u daarmee kunt 
instemmen. En bij acclamatie zullen we dat dan doen. Dat is dan het hamerstuk 8.a. Ik neem aan 90 
dat u daarmee akkoord gaat. Dan zal dus besluitvorming plaatsvinden bij de hamerstukken.  
 
Er is geen actualiteit aangekondigd. Er zijn zes sets mondelinge vragen ingediend door de 
fracties ChristenUnie en Partij voor de Dieren. Die komen aan de orde bij het vragenuur en dat is 
punt 11.d.  95 
 
En dan zijn we bij de moties Vreemd aan de Orde van de Dag. Er zijn er volgens mij twee 
ingediend. Ik heb ze hier alleen niet voor me liggen, want ze zitten bij mijn presidiumstukken. 
Een moment. Het is even zoeken, maar we hebben ze gevonden. De eerste is ingediend door het 
CDA en met als titel Goede oplossing voor bloemkooltelers Zanderij Noord. Mevrouw Koning geef 100 
ik graag het woord om deze motie toe te lichten. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Voorzitter, in de commissie is gesproken over de 
bloembollentelers in het gebied Zanderij Noord in Castricum. Het college stelt voor om in de 
tweede herziening van de Omgevingsverordening Noord-Holland 2022 Zanderij Noord te gaan 105 
begrenzen als NNN-gebied. Daar zijn veel bezwaarschriften tegen ingediend. Het CDA vindt dat 
de keus om Zanderij Noord te begrenzen als NNN op dit moment echt nog niet gemaakt kan 
worden. In het coalitieakkoord wordt geschreven over bollentelers die dreigen hun gronden kwijt 
te raken voor NNN. Als er ondernemers zijn die willen verplaatsen, geven we daar ruimte aan, 
staat er te lezen. En ze zullen ondernemers bijstaan. Maar, voorzitter, dat wordt niet geborgd. En 110 
dan moeten er wel acceptabele gronden op acceptabele afstand beschikbaar zijn om te ruilen. 
Die lijken er helemaal niet te zijn op dit moment voor de telers uit Zanderij Noord. En als het 
gebied eenmaal als NNN begrensd is, krijgt het een volledige natuurbestemming. Dan is het voor 
de bollentelers einde oefening. Zelfs agrarisch natuurbeheer mag straks niet meer binnen het 
NNN. Daarom een dringend verzoek aan u als Statenleden om Zanderij Noord nu niet te 115 
begrenzen als NNN. Stel dat Zanderij Noord nu wel als NNN wordt begrensd, dan hangt ook de 
onteigening als zwaard van Damocles boven het hoofd van de bollentelers. Want onteigening 
voor natuur is er nog steeds in dit beleid bij ons aanwezig. Dus alstublieft, wacht met die 
begrenzing.  
 120 
Het dictum van onze motie luidt: verzoeken GS bij de tweede herziening Omgevingsverordening 
Noord-Holland 2022 de omvorming van Zanderij Noord naar NNN-gebied uit de tweede 
herziening Omgevingsverordening Noord-Holland 2022 te halen zolang er geen 
overeenstemming is bereikt met alle grondeigenaren en te onderzoeken hoe de doelen voor het 
gebied, zoals waterberging, te combineren zijn met bollencultuur. 125 
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 78-10 juli 2023  
Goede oplossing bloementelers Zanderij Noord 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 130 
Constaterende dat: 

• Gedeputeerde Staten de Tweede herziening Omgevingsverordening Noord-Holland 2022 
later dit jaar vaststelt; 

• In deze herziening de begrenzing van NNN in de Zanderij Noord in Castricum is 
opgenomen; 135 

• Op basis van de ingediende bezwaarschriften geconcludeerd kan worden dat de omvorming 
van de grond in de Zanderij Noord naar NNN-gebied in de huidige planvorming tegen de 
wens van een groot deel van de bewoners c.q. grondeigenaren van het gebied is. 

Overwegende dat: 
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• In het coalitieprogramma staat vermeld dat bij het aanwijzen van NNN in de 140 
binnenduinrand de coalitie zorgvuldig zal omgaan met de ondernemers; 

• Bij de transformatie van de Zanderij Noord het van belang is dat het een gebied wordt 
waar alle betrokken partijen tevreden over kunnen zijn, maar dit met de huidige 
planvorming niet het geval is; 

• De bollencultuur in de Zanderij Noord een belangrijke agrarische bedrijfstak is en al 145 
decennialang van economische en historische waarde is voor de regio; 

• Een deel van Zanderij Noord al 160 jaar onderdeel is van bollenteelt in Castricum; 
• Er tot nu toe voor de grondeigenaren (tuinders) die door willen geen compensatiegrond van 

gelijkwaardige kwaliteit beschikbaar lijkt te zijn voor de voortzetting van hun 
bedrijfsvoering; 150 

• Als Zanderij Noord nu wel als NNN begrensd wordt, uiteindelijk toch onteigening voor de 
bollentelers dreigt omdat dit instrument niet wordt uitgesloten door de nieuwe coalitie. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• De omvorming van de Zanderij Noord naar NNN-gebied uit de Tweede herziening 

Omgevingsverordening Noord-Holland 2O22 te halen zolang er geen overeenstemming is 155 
bereikt met alle grondeigenaren (tuinders) en te onderzoeken hoe de doelen voor het gebied 
(zoals waterberging) te combineren zijn met bollencultuur. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Willemien Koning (CDA) en Johan Dessing (FvD). 160 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ondertekend. Deze motie maakt onderdeel uit van onze 
beraadslagingen.  
 
Dan gaan we naar de tweede motie Vreemd aan de Orde van de Dag. Die zal worden ingediend 165 
door D66 met als titel: IPO-visie verslechteringsverbod. Mevrouw Vroom gaat hem nader 
toelichten. 
 
Mevrouw VROOM (D66): Ja, voorzitter, dank u wel. Dit is mijn laatste Statenvergadering als 
tijdelijk Statenlid. Dus ik pak gelijk eventjes deze gelegenheid om mijn fractie en iedereen hier te 170 
bedanken voor het mooie avontuur die ik de afgelopen twee maanden heb beleefd.  
 
En dan naar de motie Vreemd. In de commissie spraken we over het interprovinciaal overleg. Tot 
mijn schrik lazen wij in de voorgelegde nota, opgesteld door het IPO, dat zowel het Rijk als de 
provincies eensgezind zijn in de onwenselijkheid van een Europees verslechteringsverbod. Dit, 175 
terwijl we het hier nog niet eerder in de Staten over hebben gehad. Sterker nog, de gedeputeerde 
gaf aan dat er tussen provincies inderdaad geen overeenstemming is op dit onderwerp en dat hij 
niet wist hoe dit erin is gekomen. Het IPO vertegenwoordigt de provincies en lobbyt ook voor de 
provincies. En het heeft een belangrijke stem in het landelijk beleid. Het feit dat er in zo'n 
belangrijk stuk zo'n uitspraak staat, is op zijn minst bijzonder te noemen. Want, voorzitter, ik 180 
ben mij ervan bewust dat sommige partijen in deze staten voorstander zijn van een dergelijk 
verslechteringsverbod, maar ook zeker partijen die hier geen voorstander van zijn. Het gaat mij 
dan ook niet over de inhoud van de stelling, maar over hoe die tot stand is gekomen. Als wij IPO 
deze ruimte geven, is er geen sprake meer van een vertegenwoordiging van ons. Daarom dien ik 
een motie in die het college verzoekt aan het Rijk en het IPO kenbaar te maken dat er nog geen 185 
overeenstemming is over de visie van de Provinciale Staten over het Europees 
verslechteringsverbod. Mede ondertekend door Partij voor de Dieren en Volt. Want, voorzitter, 
het is ook onze taak om het IPO te controleren. En aan partijen die overwegen om tegen te 
stemmen, omdat ze tegen een dergelijk verslechteringsverbod zijn, vraag ik: wat als de 
stellingname andersom was geweest? Dank u wel. 190 
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 79-10 juli 2023  
IPO-visie verslechteringsverbod 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 195 
Constaterende dat: 

• Het college van Gedeputeerde Staten aan Provinciale Staten gevraagd heeft 
aandachtspunten mee te geven voor het IPO-bestuur; 
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• Het bestuur van het Interprovinciaal Overleg (lPO) op 13 april 2023 de kaderbrief 2024 
voor het IPO en BIJ12 heeft vastgesteld; 200 

• Daarin is opgenomen, dat zowel rijk als provincies inhoudelijk op één lijn zitten over de 
onwenselijkheid van een verslechteringsverbod buiten Natura2000 (paragraaf 3.8); 

• Er in de Staten nog niet eerder gesproken is over dit onderwerp. 
Overwegende dat: 

• Het onwenselijk is dat het IPO namens de provincies een gezamenlijke visie uitdraagt die de 205 
kerntaken raakt waar nog niet over gesproken is in Provinciale Staten. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Aan het Rijk en het IPO kenbaar te maken, dat er (nog) geen overeenstemming is over de 

visie van Provinciale Staten over het Europees verslechteringsverbod. 
En gaan over tot de orde van de dag. 210 
 
Ondertekening: Nina Sophie Vroom (D66), Ellinoor Jorna (Partij voor de Dieren) en Maik de 
Weerdt (Volt). 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En ook deze motie is ondertekend en maakt onderdeel uit van de 215 
beraadslagingen. 
 
De heer VAN DER HEIJDEN (D66): Voorzitter.  
 
De VOORZITTER: Ja.  220 
 
De heer VAN DER HEIJDEN (D66): De fractie van D66 heeft nog een motie Vreemd. 
 
De VOORZITTER: Ik wilde juist vragen: zijn er nog andere fracties die een motie Vreemd willen 
indienen? Die is er dus. Gaat uw gang. De heer Van der Heijden gaat hem toelichten. 225 
 
De heer VAN DER HEIJDEN (D66): Voorzitter, dank. Ook voor mij is het mijn laatste 
Statenvergadering. Ik was vorige week ontzettend verheugd toen het coalitieakkoord het 
Regenboogstembusakkoord omarmde. Mijn fractie dacht: nu is het tijd voor actie; de regenboog 
verdient werk. Daarom dient mijn fractie een motie in om werk te maken van de regenboog met 230 
als dictum: verzoeken het college in algemene brieven die door de provincie verzonden worden 
een genderneutrale manier van aanspreken te hanteren en in overleg te treden met Stichting 
Homomonumenten om volgend jaar op 4 mei door de provincie een krans te leggen op 4 mei, en 
gaan over tot de orde van de dag. Hij wordt medeondertekend door Partij voor de Dieren en Volt. 
 235 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 80-10 juli 2023  
Werk maken van de regenboog 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 240 

• Een groot gedeelte van de partijen in de Staten het Regenboogstembusakkoord 
ondertekend hebben; 

• De nieuwe coalitie het Regenboogstembusakkoord omarmen; 
• Op dit moment er nog geen genderneutrale manier van aanspreken in de brieven van de 

provincie gehanteerd wordt; 245 
• De provincie niet vertegenwoordigd is bij de kranslegging bij het homomonument op 4 

mei. 
Overwegende dat: 

• Het goede voorbeeld geven, doet volgen; 
• Het belangrijk is om stappen te zetten voor het uitvoeren van het 250 

Regenboogstembusakkoord. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• In algemene brieven die door de provincie verzonden worden een genderneutrale manier 
van aanspreken te hanteren; 

• In overleg te treden met de Stichting Homomonument om volgend jaar op 4 mei door de 255 
provincie een krans te leggen op 4 mei. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
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Ondertekening: Wesley van der Heijden (D66), Ellinoor Jorna (Partij voor de Dieren) en Maik de 
Weerdt (Volt).  260 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ondertekend en ook deze motie maakt onderdeel uit van de 
beraadslagingen. Zijn er nog andere fracties die een motie Vreemd willen indienen? De heer Van 
den Berg, JA21. 
 265 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Beste voorzitter en beste leden van Provinciale Staten. Ik sta hier 
vandaag om een kritiekpunt van onze huidige koers aan te stippen in deze provincie. Een koers 
die inzet op de massale toepassing van wind- en zonne-energie in onze mooie provincie. Er is 
geen twijfel dat onze energievoorziening een onmiddellijke en gecoördineerde actie vereist. We 
moeten uitstoot verminderen en inzetten op betaalbare energie. Dit is echter slechts een deel van 270 
het verhaal. In onze haast om te reageren op deze dringende kwestie moeten we niet vergeten 
om rekening te houden met implicaties van onze acties. Ons huidige energiebeleid zet zwaar in 
op wind- en zonne-energie en dit beleid begint nu zijn tol te eisen. We plaatsen druk op ons 
landschap, het legt druk op ons elektriciteitsnetwerk en we plaatsen druk op de leefbaarheid van 
onze lokale gemeenschappen. Is dit de prijs die we bereid zijn te betalen voor ons streven naar 275 
duurzaamheid?  
 
Daarnaast mogen we niet vergeten dat wind- en zonne-energie niet de enige vormen van energie 
zijn. Er zijn andere technologieën en energiebronnen, zoals kernenergie, die minder impactvol 
zijn op onze leefomgeving en minder belastend voor ons netwerk. Moeten we niet meer naar die 280 
alternatieven kijken?  
 
Vandaag dienen we daarom de motie voor herbeoordeling energiebeleid in. Deze motie roept op 
tot een uitgebreide heroverweging van ons huidige energiebeleid. Het vraagt om de impact van 
dit beleid op ons landschap, ons elektriciteitsnetwerk en onze leefbaarheid volledig te begrijpen. 285 
Het roept ook op om serieus te kijken naar alternatieve, duurzame energiebronnen en 
technologieën te kijken. Ik kijk specifiek naar een partij die in haar verkiezingsprogramma heeft 
gepleit voor zo’n evaluatie: de VVD. Laten we een stap terug doen en opnieuw nadenken over 
onze aanpak. Laten we dus een energiebeleid creëren dat gebalanceerd, betrouwbaar, betaalbaar 
is en rekening houdt met de behoefte van alle inwoners van onze provincie. Ik roep u dan ook 290 
allen op om deze motie te steunen en zo de weg vrij te maken voor een verantwoord 
energiebeleid in onze provincie. Ik dank u wel. 
 
Ik moet de motie nog voorlezen. 
 295 
De VOORZITTER: Ja. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Mijn excuus. Zo gehaast van het presidium, dat-  
 
Het dictum van de motie Herbeoordeling energiebeleid luidt als volgt: verzoekt Gedeputeerde 300 
Staten om een herbeoordeling van het huidige energiebeleid uit te voeren, met bijzondere 
aandacht voor de impact op ruimtegebruik, het elektriciteitsnetwerk en leefbaarheid en om het 
potentieel van alternatieve, duurzame energiebronnen en technologieën te onderzoeken en de 
bevindingen te rapporteren aan Provinciale Staten, en gaan over tot de orde van de dag. 
 305 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 81-10 juli 2023  
Herbeoordeling energiebeleid 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 310 

• Het huidige energiebeleid van de Provincie Noord-Holland zwaar leunt op de inzet van 
wind- en zonne-energie; 

• Dit beleid leidt tot uitdagingen met betrekking tot ruimtegebruik, het elektriciteitsnetwerk 
en de leefbaarheid van woonomgevingen; 

• Er alternatieve (duurzame) energiebronnen en technologieën bestaan die mogelijk minder 315 
impact hebben op de bovengenoemde aspecten. 



Pagina  8 
 
 

 
 

8 

Overwegende dat: 
• Een gebalanceerde mix van verschillende vormen van (duurzame) energieproductie en -

gebruik, zoals kernenergie, kan bijdragen aan een veerkrachtiger, betrouwbaarder en 
meer acceptabel energiebeleid; 320 

• Het cruciaal is om de implicaties van het huidige energiebeleid volledig te begrijpen en 
alternatieve strategieën te onderzoeken.; 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Om een herbeoordeling van het huidige energiebeleid uit te voeren, met bijzondere 

aandacht voor de impact op ruimtegebruik, het elektriciteitsnetwerk en leefbaarheid, en 325 
om het potentieel van alternatieve (duurzame) energiebronnen en technologieën te 
onderzoeken, en de bevindingen te rapporteren aan Provinciale Staten. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Daniël van den Berg (JA21). 330 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Deze motie maakt onderdeel uit van onze beraadslagingen. Zo te 
zien heeft u er nog een. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Nog twee.  335 
 
De VOORZITTER: Oké. Graag kort toelichten.  
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Nogmaals, beste leden van Provinciale Staten en dank u wel, 
voorzitter. Ik sta hier vandaag om nog een ander onderwerp te bespreken dat een diepgaande 340 
impact heeft op de levenskwaliteit van onze inwoners: het recht op betaalbare huisvesting. In een 
tijd van groeiende bevolking en veranderende economische omstandigheden, zoals inflatie, blijft 
de vraag naar betaalbare woningen toenemen. Tegelijkertijd worden we geconfronteerd met de 
dringende noodzaak om onze energievoorziening schoner en betaalbaar en betrouwbaarder te 
maken. In dat licht hebben we de plannen gezien voor de bouw van windturbines. Deze plannen 345 
hebben zonder twijfel goede bedoelingen. Ze beogen bij te dragen aan het behalen van de 
klimaatdoelen. Maar we moeten ons ook bewust zijn van de mogelijke neveneffecten. Onze 
plannen voor het bouwen van windturbines dreigen de voltooiing van cruciale 
woningbouwprojecten in de weg te staan, zoals bij de Amsterdam Noorder IJplas. Ik wil u eraan 
herinneren dat het bouwen van woningen en het creëren van leefbare gemeenschappen voor 350 
onze inwoners even belangrijk is als het behalen van onze energiedoelen. Beiden zijn wezenlijke 
aspecten van een gezonde en evenwichtige samenleving. Bovendien kan de bouw van 
windturbines leiden tot een overbelasting van ons elektriciteitsnetwerk wat weer leidt tot meer 
complexiteit en kosten. We moeten onszelf afvragen: wat zijn onze prioriteiten? Gaat het om 
blind najagen van hernieuwbare energiedoelen ongeacht de kosten? Of gaat het om een 355 
evenwichtige aanpak te vinden die zowel rekening houdt met de energievoorziening als met de 
noodzaak om de kwaliteit van het leven van onze inwoners te waarborgen? Met deze motie 
roepen we Gedeputeerde Staten op om een evenwicht te vinden tussen deze twee cruciale 
doelstellingen. We vragen om woningbouwprojecten voorrang te geven boven de bouw van 
windturbines. Dit betekent niet dat we de doelstellingen voor energie moeten vergeten. 360 
Integendeel. We roepen op tot een genuanceerde benadering die rekening houdt met alle 
aspecten van het leven van onze inwoners. We roepen dan ook op om deze motie te steunen. Het 
prioriteren van woningbouw boven windturbines. Verzoekt Gedeputeerde Staten om de prioriteit 
te geven aan woningbouw boven de bouw van nieuwe windturbines in gebieden waar deze 
conflicterende doelen elkaar in de weg staan en om een grondige analyse uit te voeren in 365 
gebieden waar de uitbreiding van windenergie de woningbouw zou kunnen belemmeren en deze 
analyse te delen met Provinciale Staten, en gaan over tot de orde van de dag. Alstublieft, 
voorzitter. 
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 82-10 juli 2023  370 
Prioriteren van woningbouw boven windturbines 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 
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• Er een groeiende behoefte aan woningen is in de Provincie Noord-Holland, onder andere 375 
in de omgeving van de Amsterdam Noorder lJplas, de Achtersluispolder en Oostzaan; 

• Geplande woningbouwprojecten op deze locatie in gevaar worden gebracht door de 
geplande bouw van windturbines; 

• De gemeenteraad en het college van Zaanstad hun zorgen hebben geuit over de 
(on)mogelijkheden van woningbouw in de Achtersluispolder en Oostzaan; 380 

• Het elektriciteitsnetwerk van Noord-Holland onder toenemende druk staat, mede door de 
toename van grootschalige windenergieprojecten. 

Overwegende dat: 
• Het van groot belang is om te zorgen voor voldoende woningaanbod voor de inwoners van 

Noord-Holland; 385 
• Het woningtekort in Noord-Holland aanzienlijk is en naar verwachting verder zal groeien; 
• Een strategische herziening van de locaties voor windturbines nodig is om de woningbouw 

te beschermen; 
• Het noodzakelijk is om de capaciteit van het elektriciteitsnetwerk te behouden om de 

energievoorziening voor bestaande en nieuwe woningen te garanderen.; 390 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Om de prioriteit te geven aan woningbouw boven de bouw van nieuwe windturbines in 
gebieden waar deze conflicterende doelen elkaar in de weg staan; 

• Om een grondige analyse uit te voeren in gebieden waar de uitbreiding van windenergie 
de woningbouw zou kunnen belemmeren en deze analyse te delen met Provinciale Staten. 395 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Daniël van den Berg (JA21). 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. 400 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ik heb een stukje geschrapt uit de tekst. 
 
De VOORZITTER: Het is onderdeel van de beraadslagingen. En u gaat er nog een indienen. Graag 
kort. 405 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, ook graag kort. Zeker, voorzitter. Als laatste, beste leden van 
Provinciale Staten, dank u wel, nogmaals. Vandaag sta ik ook om aandacht te vragen voor een 
ander aspect van onze energietransitie dat ook te vaak over het hoofd wordt gezien: de 
gezondheidseffecten van windturbines. Ons huidige energiebeleid zet sterk in op de inzet van 410 
windenergie als doel om onze uitstoot te verminderen. Op zich nobel. We moeten niet vergeten 
dat elke actie gevolgen heeft en het is onze verantwoordelijkheid om deze volledig te begrijpen. 
Er is een groeiend bewijs dat suggereert dat windturbines, hoewel ze een bron van energie zijn, 
en als ze er eenmaal staan ook schoon zijn, negatieve effecten kunnen hebben op de gezondheid 
van mensen die in de buurt wonen. Deze effecten variëren van slaapverstoring en stress tot in 415 
sommige gevallen meer ernstige aandoeningen. Hoewel we deze informatie hebben, hebben we 
nog niet de volledige reikwijdte en de omvang van deze mogelijke gezondheidseffecten 
onderzocht. Voordat we verder gaan met de plannen voor het plaatsen van windturbines, hebben 
we een uitgebreid en onpartijdig onderzoek nodig naar deze potentiële gezondheidseffecten. 
Vandaag dienen we daarom de motie voor Gezondheidseffectenstudie windturbines in. Deze 420 
motie vraagt Gedeputeerde Staten om een uitgebreide studie te initiëren naar potentiële effecten 
van windturbines. We moeten de gezondheid en het welzijn van onze inwoners boven alles 
plaatsen. Dit onderzoek zal ons helpen om de best mogelijke beslissingen te nemen voor de 
toekomst van onze provincie. Ik roep u dan ook op om deze motie te steunen. Laten we ervoor 
zorgen dat de energietransitie niet ten koste gaat van de gezondheid en het welzijn van onze 425 
inwoners.  
 
Motie Gezondheidseffectenstudie windturbines: verzoekt Gedeputeerde Staten om een 
onafhankelijk onderzoek in te stellen naar de mogelijke gezondheidseffecten van windturbines in 
de provincie Noord-Holland en om de resultaten van dit onderzoek te rapporteren aan Provinciale 430 
Staten, en gaan over tot de orde van de dag. 
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Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 83-10 juli 2023  
Gezondheidseffectenstudie windturbines 435 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 

• Er toenemende zorgen zijn over de mogelijke gezondheidseffecten van windturbines, 
waaronder geluidsoverlast en de effecten van trillingen; 440 

• Deze zorgen verder worden versterkt door de plannen voor uitbreiding van windenergie 
in woongebieden; 

• Er nog geen uitgebreid, onafhankelijk onderzoek ís gedaan naar de gezondheidseffecten 
van windturbines in de Provincie Noord-Holland. 

Overwegende dat: 445 
• Het van groot belang is om de gezondheid en het welzijn van de inwoners van 
• Noord-Holland te beschermen; 
• Het cruciaal is om te zorgen voor een volledig begrip van de mogelijke gezondheidsrisico's 

van windturbines voordat er verdere uitbreiding plaatsvindt; 
• Dergelijk onderzoek ook zou helpen bij het informeren van de inwoners en het verlíchten 450 

van eventuele zorgen. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Om een onafhankelijk en uitgebreid onderzoek in te stellen naar de mogelijke 
gezondheidseffecten van windturbines in de Provincie Noord-Holland, en om de resultaten 
van dit onderzoek te rapporteren aan Provinciale Staten. 455 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Daniël van den Berg (JA21). 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En ook deze motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  460 
 
Zijn er nog anderen? 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Als laatste: alle moties zijn ambtelijk getoetst. 
 465 
De VOORZITTER: Dat is niet zo relevant, denk ik. Nee, dat is niet relevant. PS beoordeelt dat zelf 
wat ze van de moties vinden. Een ambtelijke toets is slechts een technische toets en zegt niets 
over de inhoud. Dus ik wil dat toch even corrigeren, dat u daar geen waarde aan hecht en uw 
eigen afweging maakt bij het beoordelen van moties. En dat geldt voor alle moties.  
 470 
Nog andere partijen die moties- Nee. Dan vraag ik of u akkoord gaat met de gewijzigde agenda. 
Dan is die conform het voorstel van het presidium vastgesteld. 
 
De agenda is aldus vastgesteld. 
 475 
2.a Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten). 
 
3. Lijst geheimhouding PS. 
 
De VOORZITTER: Agendapunt 3, Lijst geheimhouding. Er zijn geen opmerkingen door de griffie 480 
ontvangen. Verlangt iemand het woord? Dan stel ik voor om deze lijst ter kennisneming aan te 
nemen. 
 
Aldus vastgesteld. 
 485 
4. Vaststelling notulen en besluitenlijst van de Statenvergaderingen van 30 mei en 12 

juni 2023. 
 
De VOORZITTER: Agendapunt 4, dat is de vaststelling van de notulen en de besluitenlijst van de 
vergaderingen van 30 mei en 12 juni. Er zijn door de griffie geen opmerkingen ontvangen. 490 
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Verlangt iemand het woord over de notulen of de besluitenlijst? Zo niet, dan zijn ze met 
inachtneming- Eigenlijk, nee, zijn ze ongewijzigd vastgesteld. 
 
Aldus vastgesteld. 
 495 
5. Vaststelling Strategische Statenagenda. 
 
De VOORZITTER: 5, Vaststelling van de Strategische Statenagenda. Het punt wordt nu uitgesteld 
tot na het instellen van de commissies. 
 500 
6. Vaststelling lijst ingekomen stukken. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar 6, dat is Vaststelling van de lijst ingekomen stukken. Er zijn 
door de griffie geen opmerkingen ontvangen. Verlangt iemand het woord over een van de 
ingekomen stukken? Zo niet, dan is conform het presidium het voorstel afgedaan. 505 
 
Aldus vastgesteld. 
 
7. Vaststelling voortgangslijst van moties. 
 510 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar de Voortgangslijst van moties, agendapunt 7. Daar zijn ook 
door de griffie geen opmerkingen ontvangen over de lijst moties. Verlangt iemand het woord? 
Dan stel ik voor de lijst vast te stellen. 
 
8. Voorlopig aangemerkt als hamerstuk 515 
8.a Aanwijzen lid adviescommissie voor benoeming bestuurder-directeur 
Randstedelijke Rekenkamer (VD-34) 
8.b Financiële stukken recreatieschappen voor zienswijzen (VD-32). 
8.c Zienswijzen ambitiedocument recreatieschap Groengebied Amstelland (VD-33). 
8.d Omgevingsdienst IJmond: zienswijze PS op begrotingswijziging 2023, 520 
ontwerpbegroting 2024 en jaarstukken 2022 (VD-35). 
8.e Omgevingsdienst Flevoland & Gooi en Vechtstreek: Zienswijze PS op 1e en 2e 
begrotingswijziging 2023, begroting 2024 en voorlopige jaarrekening 2022 (VD-36). 
8.f Zienswijze PS ontwerpbegroting 2024 Gemeenschappelijk Orgaan Hollandse 
Waterlinies (VD-37). 525 
8.g Technische correctie Reglement van Orde PS en Statencommissie 2015 (VD-43). 
8.h Spreektijdenregeling vergaderingen Provinciale Staten 2023-2027 (VD-43). 
 
De VOORZITTER: Dan zijn we bij 8, de hamerstukken. Dan moet ik natuurlijk even oppassen. Het 
presidium adviseert in te stemmen met de hierna te noemen voordrachten en als hamerstuk te 530 
behandelen. Dat is 8.a, Aanwijzen van het lid van de adviescommissie voor de benoeming 
bestuurder-directeur Randstedelijke Rekenkamer, voordracht 34; 8.b, dat is de Financiële stukken 
recreatieschappen voor zienswijzen, dat is voordracht 32; dan hebben we 8.c, dat is de 
Zienswijzen ambitiedocument recreatieschap Groengebied Amstelland, voordracht 33; 8.d, de 
Omgevingsdienst IJmond, de zienswijze van de PS begroting 2023- Zienswijze PS, bedoel ik, van 535 
de begrotingswijziging 2023 en de ontwerpbegroting 2024 en de Jaarstukken 2022. Dat was 
voordracht 35. 8.e, dat is de Omgevingsdienst Flevoland & Gooi en Vechtstreek, zienswijze ook 
van PS op de Begroting 2024 en de Jaarstukken 2022, voordracht 36. En 8.f, dat is zienswijze van 
Provinciale Staten Ontwerpbegroting 2024 Gemeenschappelijke Orgaan Hollandse Waterlinies, 
voordracht 37. En dan gaan we naar 8.g, dat is een technische correctie van het Reglement van 540 
Orde van Provinciale Staten en de Statencommissie 2015, voordracht 42. En de laatste is 8.h. Dat 
is de Spreektijdenregeling vergadering van Provinciale Staten voor de periode 2023 tot 2027. Dat 
is voordracht 43.  
 
Mijn vraag aan u is: verlangt iemand hoofdelijke stemming of iemand een stemverklaring? Ja, 545 
mevrouw De Sain van de BBB. 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ik wil graag een stemverklaring indienen op agendapunt 8.h. 
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De VOORZITTER: En wat is uw stemverklaring? U bent heel netjes. Nee, ik geef u nu het woord 550 
voor de stemverklaring. 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Fijn. Dank u wel, voorzitter. BBB vindt de wijziging voor het inspreken 
bezwarend, want er wordt ook behoorlijk gekort op de tijd van GS. En daarom zijn we het er 
eigenlijk niet mee eens. 555 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Terwal, VVD. 
 
De heer TERWAL (VVD): Ja, voorzitter, dank u wel. In aansluiting op de woorden van mevrouw De 
Sain van BBB vinden wij ook dat de nieuwe spreektijdenregeling geen recht doet aan de nieuwe 560 
verhouding in de Staten, waarbij de grote partijen aanzienlijk meer tijd inleveren. Dus ook de 
VVD-fractie wordt geacht bij dit agendapunt 8.h tegen te stemmen. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Nog een andere stemverklaring? Ja, de heer Klein, ChristenUnie. 
 565 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Wij zullen voorstemmen.  
 
[Tafelgeroffel] 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Sorry. Ik was nog even bezig met een stemverklaring. We zijn heel 570 
blij dat het bij het nieuwe voorstel gelukt is om de beperking van de spreektijd van de grote 
partijen heel beperkt te houden, zodat ze nog steeds ruim de tijd hebben op hun punt te maken. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dat waren de stemverklaringen neem ik aan. Dan kunnen we 
besluiten om de punten 8.a, b, c, d, e, f, g en h bij hamerslag aan te nemen. 575 
 
Aldus besloten. 
 
9. Jaarstukken 2022 en bestuurlijke reactie accountantsverslag 2022 (VD-38) 
 580 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar agendapunt 9. Agendapunt 9 zijn de Jaarstukken 2022 en 
de bestuurlijke reactie op het accountantsverslag van 2022, voordracht 38. Het college legt in 
deze jaarstukken verantwoording af over het gevoerde beleid en de behaalde resultaten in het 
jaar 2022. De jaarrekening is aan de hand van het accountantsrapport behandeld in de 
Rekeningencommissie van 30 mei 2023. Er waren nog twee tekstuele aanpassingen nodig in de 585 
jaarstukken. Die zijn in de geactualiseerde versie verwerkt. De geactualiseerde jaarstukken 
alsmede de bestuurlijke reactie op het accountsverslag zijn vervolgens weer besproken in de 
Interimcommissie van 19 juni 2023. Die stukken liggen hier nu ter besluitvorming in deze 
Statenvergadering.  
 590 
De volgende sprekers hebben zich bij mij aangemeld: dat is de heer Heijnen van het CDA, de 
heer Roosendaal van de VVD, de heer Vonk van de PvdA, de heer Mülder van D66, Statenlid Kostić 
van de Partij voor de Dieren, de heer Klein van de ChristenUnie, de heer De Weerdt van Volt, 
mevrouw Uiterwijk van JA21, de heer Deen van de PVV, Statenlid Bwefar van GroenLinks, 
mevrouw Van der Helm van 50PLUS, als het goed is.  595 
 
Eerste termijn Provinciale Staten  
 
De VOORZITTER: Dan geef ik nu als eerste in de eerste termijn het woord aan de heer Heijnen 
van het CDA. 600 
 
De heer HEIJNEN (CDA): Voorzitter, dank u wel. Ik heb eigenlijk een heel korte bijdrage, maar ik 
vind toch altijd goed om de jaarstukken, waar ontzettend veel werk in zit van heel veel mensen in 
onze organisatie, wel te benoemen. Daarvoor allereerst veel dank, Het is ook een mooi 
instrument om terug te kijken op wat er allemaal is gebeurd. Er is dus ook dat voordelig 605 
rekeningresultaat. We hebben hierover op verschillende plekken al gesproken in de commissie, 
ook in de Rekeningencommissie met de accountant. Die is overwegend positief in zijn verslag. Ik 
ben blij te horen dat de organisatie de aanbevelingen van de accountant ook overneemt.  
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De fractie heeft nog wel zorgen over het toch wel tamelijk plotselinge tekort aan liquide 610 
middelen, ook eerder besproken, want door prijsstijgingen en doorlopende investeringen raakt 
de bodem wel in zicht. Dit blijft een belangrijke uitdaging en hier zal de organisatie meer grip op 
moeten krijgen, maar daarover zullen wij op een later moment verder spreken. Ik dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Het woord is aan de heer Roosendaal van de VVD. 615 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Dank u wel, meneer de voorzitter. In de Rekeningcommissie is 
door de accountant aangegeven dat er sprake was van een goede voorbereiding binnen de 
organisatie en een uitstekende samenwerking met de organisatie. De verantwoording van de PNH 
was uitstekend, de provincie Noord-Holland. Het was een overwegend helder en compleet dossier 620 
met als kanttekening dat het wat lijvig is. Wij sluiten ons hierbij aan. Met dank en complimenten 
aan de ambtelijke organisatie voor deze goede voorbereiding.  
 
Aansluitend op het lijvige karakter hebben we in de commissie een vraag gesteld over de 
leesbaarheid van de jaarrekening. De gedeputeerde verwees naar de website en inderdaad, de 625 
YouTube-filmpjes zijn een goed voorbeeld van toegankelijkheid van de jaarstukken 2021. Mijn 
vraag is of dergelijke filmpjes er ook zijn voor de jaarrekening 2022 en de begroting 2024. Los 
daarvan vinden we nog steeds dat gewerkt moet blijven worden aan de leesbaarheid van het 
totale boekwerk. We hopen dat de nieuwe gedeputeerde hier werk van wil maken.  
 630 
Dan valt in deze jaarrekening verder op dat voor het eerst sprake is van het aantrekken van 
vreemd vermogen door de provincie. Dat sluit aan bij de vorige spreker, die het ook al had over 
de ontwikkeling van liquide middelen, juist op het moment dat de rente flink is gaan stijgen. In 
de commissie gaven we ook aan dat dit een omkeerpunt is in de financiering van investeringen 
en dat oplettendheid geboden is. Mijn fractie heeft hier nog twee vragen over. Na het reces 635 
bespreken we het treasurybeleid. En onze vraag is of de gedeputeerde kan aangeven wat er op 
dit moment al wordt gedaan binnen de treasuryfunctie. Ten slotte is het aantrekken van vreemd 
vermogen op dit moment aan de orde. En als tweede vraag, de accountant adviseert om ieder 
kwartaal een rapportage over de liquiditeitspositie en prognose te maken en met de Provinciale 
Staten te delen. Wat voor ons nog niet duidelijk is, is of de gedeputeerde dit ook zo ziet en of we 640 
ieder kwartaal een rapportage kunnen verwachten.  
 
Dan is er in de commissie nog een vraag blijven liggen over deelnemingen. Onze vraag is 
wanneer de volgende evaluatie van de deelnemingen gepland is. De laatste was in 2019. En we 
horen op dit moment graag hoe het college aankijkt tegen de specifieke deelneming Solar Road.  645 
 
Voorzitter, afrondend, complimenten voor de jaarrekening aan het college en aan de ambtenaren 
voor het vele werk. De VVD-fractie kan instemmen met de voordracht. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan de heer Vonk van de PvdA.  650 
 
De heer VONK (PvdA): De portemonnee is leeg en het spaarbankboekje ook. Dat maakt de juiste 
stukken van de provincie Noord-Holland wel duidelijk. De portemonnee, oftewel de liquide 
middelen, waren niet afdoende om in december de rekeningen te betalen. Het spaarbankboekje, 
oftewel de reserves, zijn met tachtig miljoen afgenomen en geven nu geen ruimte meer voor 655 
langdurige investeringen. Voorzitter, als dat in uw huishouden zou gebeuren, dan zou u het 
benauwd krijgen. Geen geld meer te besteden, terwijl u juist nu de tuin moet vergroenen om de 
natuur meer ruimte te geven, een regenton moet kopen vanwege de vele stortbuien en lange 
periodes van droogte. En u moet net nu uw cv-ketel vervangen door een warmtepomp om uw 
ecologische voetafdruk te verkleinen. Hoe gaat u zorgen voor inkomsten om dit te betalen? Voor 660 
de provincie zien we hetzelfde. Er moet stikstof-, een CO2-beleid worden uitgerold en de natuur 
moet weer ruimte krijgen. Een beetje afhankelijk van wie we dat laten betalen, het zal zeker geld 
gaan kosten. De PvdA ziet hier een mooie taak voor het nieuwe college om een dergelijke 
geldstroom te ontwerpen. De accountant vertelde – en dat hoorden we al eerder in de Interim 
Rekeningcommissie – dat de samenwerking tussen de ambtelijke organisatie en de accountant 665 
heel prettig en constructief is. Dat is iets om te koesteren. Voorzitter, ik heb dat wel eens anders 
meegemaakt en ik ben blij te zien dat dit hier heel goed gaat. Ook de interne controle gaat goed. 
De verantwoordelijkheid voor de jaarrekening wordt heel goed door het college gepakt.  
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Natuurlijk zijn er zaken die verbeterd kunnen worden en dat is ook al besproken in de 670 
Rekeningencommissie en in de Interim-Commissie. Inkoop en aanbesteding, dit moet voldoende 
zorgvuldig gebeuren. Onrechtmatigheid ligt in dit onderwerp altijd dichtbij. De verleiding is groot 
bijvoorbeeld omwille van snelheid van een project of het nu kunnen gebruiken van beschikbare 
mensen even de formele procedure te passeren. Het college heeft aangegeven in de 
beantwoording dat hierop zal worden gelet, en dat is voor de Partij van de Arbeid nu voldoende. 675 
De prestatie-indicatoren zorgen voor meer tekst dan strikt noodzakelijk voor het jaarverslag. En 
dat bevordert de leesbaarheid niet per se. En dan is het voor mij persoonlijk nu de vraag of wij, 
PS, voldoende informatie uit de indicatoren halen om het gevoerde beleid te kunnen monitoren 
op efficiëntie. Wij gaan daar wat mij betreft vast nog wel eens over spreken.  
 680 
Voor nu, voorzitter, rest mij om te zeggen dat voor de PvdA de jaarstukken voldoende besproken 
zijn en dat wij kunnen instemmen met de afhandeling vandaag. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Het woord is aan de heer Mülder van D66.  
 685 
De heer MÜLDER (D66): Dank u wel, voorzitter, voor het woord. De jaarstukken zijn dit keer een 
degelijke verantwoording. Zoals eerder in de commissie en rekenkamer vastgesteld is het voor 
ons voldoende om mee in te stemmen. Tot zover de spoiler alert. Mijn fractie is wel wat geschokt 
over hoe snel we door onze liquide middelen heen zijn gegaan. Na tijden van financiële 
voorspoed hebben wij ons dit keer tot de financiële markten moeten wenden om de rekeningen 690 
te kunnen betalen. Om de woorden van mijn collega mevrouw Poot te herhalen: hoe kan dit? Nou, 
om daar antwoord op te geven: we hebben jarenlang te weinig geld binnengekregen om met 
onze enige vorm van belasting, de opcenten, de boel te kunnen betalen. Ik ben blij dat de VVD 
dit nu zelf ook heeft gezien, want in het recent gepresenteerde coalitieakkoord is al een kleine 
stijging te zien. De vraag is: is dit voldoende? Nou, daar gaan wij verder op in bij de kadernota en 695 
ook in de verdaging van deze vergadering zullen we het daar nog verder over hebben. Tot zover. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Statenlid Kostić, Partij voor de Dieren.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, dank u wel. Voor de mensen thuis: een belangrijke taak 700 
van de Provinciale Staten deze hier is aangeven wat er moet gebeuren en achteraf controleren of 
wat is afgesproken ook gedaan is. Drie documenten spelen daarbij een belangrijke rol: de 
jaarstukken, de kaderbrief en de begroting. En we spreken vandaag nu over de jaarstukken. Elk 
jaar is het een belangrijk moment voor de Provinciale Staten om haar controlerende taak te 
vervullen. Een moment om terug te blikken: wat waren onze ambities, wat hebben we ervoor 705 
gedaan, wat hebben we bereikt en hoe staan we ervoor? Dat heeft een financieel, maar ook een 
inhoudelijk aspect. En klassiek financieel zit het helemaal goed. En dat wordt ook bevestigd door 
de accountant. De jaarstukken worden door hem uitstekend bevonden. En we zitten wat dat 
betreft zelfs in de kopgroep van Nederland als Noord-Holland. De Partij voor de Dieren is dan ook 
trots op het werk van de ambtenaren op dit gebied. Inhoudelijk zien we ruimte voor verbetering, 710 
juist omdat de jaarstukken zo'n belangrijk moment zijn voor de fundamentele taak van PS om te 
controleren wat er is gedaan en of we op koers zijn. Dat kan PS nu moeilijk doen bij sommige 
ambities. Bijvoorbeeld als het gaat om natuurinclusief ontwikkelen, wat in onze Omgevingsvisie 
staat, natuurinclusieve landbouw, het voldoen aan energiebesparingsregels door bedrijven, het 
stimuleren van maatschappelijk verantwoord ondernemen en dierenwelzijn. Simpelweg omdat 715 
daar de informatie en inzicht over de voortgang over ontbreekt. Zelfs voor klimaatdoelen wordt 
er niet vermeld hoe we ervoor staan, terwijl we inmiddels een monitor daarvoor hebben. En voor 
dierenwelzijn zouden relatief makkelijk bijvoorbeeld cijfers over aantal gedode dieren in het wild 
gebruikt kunnen worden om aan te geven hoe PS dan de ambitie kan volgen dat het aantal 
gedode dieren, zoals de meeste partijen hier vinden en de provincie zelf ook vindt, zoveel 720 
mogelijk omlaag kan. Nou, dat zouden we makkelijk kunnen volgen. We kunnen het wel alvast 
voor u verklappen, want we hebben er wel naar gekeken door allerlei stukken door te pluizen: 
nee, die ambitie daar voldoen we nog niet aan. Er wordt nu gewerkt aan een actualisering van de 
doelenboom, waarmee ambities worden vertaald en de indicatoren die we gebruiken om aan te 
geven in hoeverre we op koers zijn. Daar had de PvdA het ook een beetje over. En uitvoering van 725 
het aangenomen initiatiefvoorstel Noord-Holland Impact door de Partij voor de Dieren en de 
ChristenUnie vraagt ook om te kijken naar indicatoren die beter passen bij die nieuwe vergroende 
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inzichten op ons economisch beleid. De provincie heeft zelf namelijk als doel, en ik citeer: “een 
economie die de brede welvaart versterkt en dus geen schade toebrengt aan de ecologie, 
biodiversiteit en dierenwelzijn”. Maar ja, hoe kan ik dan dat volgen? Hoe kunnen wij dat als PS 730 
volgen? Het is dus een mooi moment om te kijken hoe we een verbeterslag kunnen maken in 
deze jaarlijkse reflectie op de voortgang van diverse genoemde ambities. Daarom de volgende 
motie met het dictum: roepen het college van GS op om voor de behandeling van de jaarstukken 
van 2023 – dus volgend jaar – met een voorstel te komen over hoe een verbeterslag kan worden 
gemaakt in de jaarlijkse verantwoording over het gevoerde beleid, en gaan over tot de orde van 735 
de dag.  
 
Motie 84-10 juli 2023  
Verbeterslag in verantwoording aan PS  
 740 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 

• Provinciale Staten (PS) van Noord-Holland verschillende ambities hebben afgesproken, 
bijvoorbeeld als het gaat om natuurinclusieve landbouw, dat nieuwe ontwikkelingen 
natuurinclusief moeten zijn, dat er bij duurzame energieopwekking op land gestreefd 745 
wordt naar minstens 50% lokaal eigendom, economisch beleid dat "de brede welvaart 
versterkt, en dus geen schade toebrengt aan de ecologie, biodiversiteit en dierenwelzijn," 
et cetera; 

• Het college via de jaarstukken 2022 verantwoording aflegt aan PS over het gevoerde 
beleid en de behaalde resultaten in het jaar 2022. 750 

Overwegende dat: 
• PS op dit moment een deel van de provinciale ambities onvoldoende kan controleren, 

omdat er geen jaarlijks overzicht of reflectie is op die ambities; 
• Het van groot democratisch belang is dat PS de informatie krijgen die ze nodig hebben 

om goed te kunnen controleren en kaders te kunnen te stellen; 755 
• Dit bijdraagt aan versterking van opgavegericht werken en doelmatigheid, 

doeltreffendheid en kostenefficiëntie van beleid. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Om voor de behandeling van de Jaarstukken van 2023 met een voorstel te komen over 
hoe een verbeterslag kan worden gemaakt in de jaarlijkse verantwoording over het 760 
gevoerde beleid. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren). 
 765 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Voorzitter, dan nog even toch die inhoudelijke reflectie. De VVD heeft 
een heel mooie slogan. Die past heel goed bij de Partij voor de Dieren, namelijk: doen wat nodig 
is. Alle mooie woorden ten spijt: er is in 2022 nog steeds gedaan wat nodig is. We zijn niet op 
koers om energieverbruik te doen dalen, broeikasgassen als methaan en CO2 naar beneden te 
brengen. De kansen die we wettelijk hebben om te handhaven op energiebesparing bij de grote 770 
verbruikers gebruiken we al jaren niet. De geluidsbelasting is hoog en neemt toe. We voldoen 
niet aan de WHO-advieswaarden als het gaat om fijnstof. We hebben een groot woningtekort en 
tegelijkertijd te weinig groen. En terwijl minder landbouwdieren meerdere problemen hier in de 
provincie zouden oplossen, is het aantal koeien toegenomen, terwijl het aantal bedrijven, dus het 
aantal boeren die ze houden, naar beneden is gegaan. Meer koeien, meer boeren, dat moet toch 775 
niet het gewenste resultaat zijn. We houden en slachten in totaal nog steeds rond 10,5 miljoen 
kippen per jaar in de achterhaalde intensieve veehouderij. We zakken nog steeds hard door met 
de bodemdaling met kosten die hoog oplopen. We komen ook niet vooruit in het halen van de 
doelen voor oppervlaktewater, maar laten bedrijven die landbouwgif gebruiken, doorgroeien. Al 
met al staan we er minder goed voor dan de jaarstukken doen vermoeden. Op 12 april was het 780 
Dutch Overshoot Day, de dag waarop we meer hebben verbruikt van de aarde dan de aarde kan 
maken in een jaar. Anders gezegd: als iedereen op aarde zou leven als wij in Nederland zouden 
we 3,6 aardes nodig hebben. Leven op de pof. We staan dik in het rood. De maatschappelijke 
kosten van deze roofbouw op de planeet zijn een blinde vlek van onze klassiek financiële kosten- 
en batenplaatjes. En om goede afwegingen hier te kunnen maken over wat we met het geld van 785 
burgers doen, moeten we samenwerken om die blinde vlek steeds verder weg te werken. En laten 
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we dat in het komend jaar doen. Laten we het komend jaar echt doen wat nodig is. Dank u wel, 
voorzitter. 
 
De VOORZITTER: En deze motie maakt onderdeel uit de beraadslagingen. Dank u wel. Dan geef 790 
ik het woord aan de heer Klein van de ChristenUnie. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Meneer de voorzitter, de accountant heeft een aantal 
complimenten gegeven aan de provinciale organisatie over het controleproces. Het verliep 
soepel. Er zijn geen materiële afwijkingen of onzekerheden en de verbijzonderde interne 795 
controles zijn van hoog niveau. Wij sluiten ons graag aan bij deze complimenten. Dus de 
complimenten aan de ambtenaren en het college. Het is goed om te zien dat de inspanningen van 
de provincie om het financieel proces te verbeteren zijn vruchten heeft afgeworpen. Het is ook 
goed dat het college aan de slag wil gaan met de genoemde verbeterpunten. En zoals al eerder 
aangegeven door anderen, de liquiditeitsprognoses zijn daarvan voor ons een belangrijk 800 
onderdeel. We zullen ongetwijfeld met een nieuw college, en misschien al volgende week, 
enigszins daarover met elkaar in gesprek gaan.  
 
Waar we wel grote problemen mee hebben in de jaarstukken zijn de soms zwaar verouderde 
gegevens die gebruikt worden voor de indicatoren uit de Brede Welvaartsmonitor. De indicatoren 805 
zijn bedoeld om inzicht te geven in de ontwikkelingen op de verschillende beleidsterreinen. Maar 
de verouderde gegevens maken het heel ingewikkeld om actuele trends te zien. En daarmee is 
het heel moeilijk om ons provinciale beleid op waarde te schatten. En we snappen dat voor 
sommige indicatoren de provincie deels afhankelijk is van anderen, zoals het CBS, maar andere 
gegevens zijn via openbare bronnen gewoon beschikbaar, zoals bijvoorbeeld het aantal vluchten 810 
op Schiphol of de plancapaciteit nota bene op onze eigen website. De ChristenUnie vindt het 
belangrijk dat we ons realiseren dat het beleid wat we uitvoeren, dat we dat uitvoeren om de 
provincie beter te maken En dat is hard nodig. Er is net een overzichtje gegeven door een collega 
van de Partij voor de Dieren. Het gaat er niet alleen om dat we ons geld verantwoord uitgeven, 
maar we moeten het ook uitgeven op zo'n manier dat de provincie er beter van wordt. Wat ons 815 
betreft is die verantwoording net zo belangrijk als de financiële verantwoording. De indicatoren 
zijn geen extraatje, maar de kern. Wij hebben daarom een motie voorbereid. En daarin luidt het 
dictum als volgt. Hij heet: Meer inzet voor actualisatie brede welvaartsindicatoren. PS spreken uit 
teleurgesteld te zijn over de verouderde gegevens in de indicatoren die in de jaarstukken worden 
genoemd en dragen GS op bij de jaarstukken van 2023 meer inspanning te leveren om de brede 820 
welvaartsindicatoren te voorzien van actuelere informatie en met het CBS in gesprek te gaan over 
de manier waarop de regionale cijfers uit de monitor sneller beschikbaar kunnen komen en dit 
gesprek bij voorkeur in IPO-verband te voeren.  
 
Motie 85-10 juli 2023  825 
Meer inzet voor actualisatie brede welvaartsindicatoren 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 

• In de jaarstukken indicatoren uit de Brede Welvaartsmonitor worden gebruikt om inzicht 830 
te geven in de ontwikkelingen op de verschillende beleidsterreinen; 

• Deze indicatoren regelmatig niet actueel of zelfs zwaar verouderd zijn; 
• Sommige van deze gegevens via openbare bronnen beschikbaar zijn. 

Overwegende dat: 
• De provinciale inzet gezamenlijk bij dient de dragen aan de versterking van de brede 835 

welvaart in de provincie; 
• Verouderde gegevens het heel ingewikkeld maken om de actuele trends in de indicatoren 

in te schatten; 
• Het daarmee moeilijk is om het provinciale beleid op waarde te kunnen schatten. 

Voorts overwegende dat: 840 
• De provincie deels afhankelijk is van anderen, zoals het CBS. 

Spreken uit: 
• Teleurgesteld te zijn over de verouderde gegevens in de indicatoren die in de jaarstukken 

worden genoemd. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 845 
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• Bij de jaarstukken van 2023 meer inspanning te leveren om de Brede 
welvaartsindicatoren te voorzien van actuelere informatie; 

• Met het CBS in gesprek te gaan over de manier waarop de regionale cijfers uit de monitor 
sneller beschikbaar kunnen komen, en dit gesprek bij voorkeur in IPO verband te voeren. 

En gaan over tot de orde van de dag. 850 
 
Ondertekening: Michel Klein (ChristenUnie).  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Deze motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. 
 855 
De heer KLEIN (ChristenUnie): En wij zijn heel benieuwd naar het effect van deze oproep. Dank u 
wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan de heer De Weerdt van Volt. En dat is 
uw maidenspeech. 860 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Dank u wel, voorzitter. Het is grappig hoe dat gaat: ik heb voor mijn 
gevoel al duizend keer het woord gevoerd, maar vandaag de maidenspeech.  
 
Om vooruit te kijken, moet je terug kunnen kijken. De kaderbrief, die kijkt vooruit. Of voor 865 
Noord-Hollanders de goede keuzes te maken, moet je met de jaarrekening terug kunnen kijken. 
De jaarrekening is erg financieel en boekhoudkundig ingestoken. En wij zijn blij om te lezen dat 
er werk is verzet om fraude tegen te gaan en dat interne controles van hoog niveau zijn. Dat 
geeft onze fractie het gevoel dat er integer met publieke middelen wordt omgegaan. Het geeft 
een teken van een betrouwbare overheid.  870 
 
Maar dat gevoel krijgt in onze fractie als snel een knauw. Inkoopprocessen blijken onvoldoende 
volgens Europese aanbestedingsregels te gaan Die regels zijn er niet voor niets. Ze zien erop toe 
dat belastinggeld rechtmatig wordt besteed. Het teken dat de overheid zich niet aan eigen regels 
houdt, moeten we daarom heel serieus nemen. En wij gaan erop toezien dat Gedeputeerde Staten 875 
hier de komende jaren werk van maakt.  
 
En voorzitter, ik begon met de woorden: om vooruit te kijken moet je terug kunnen kijken. Om in 
de kaderbrief de juiste inhoudelijke keuze te maken, moet je ook inhoudelijk terug kunnen 
kijken. Een betrouwbare overheid doet wat het belooft. En door die bril hebben wij met de fractie 880 
naar de jaarrekening gekeken. Zijn de gemaakte beloftes uitgekomen? En onze fractie 
concludeert dat we het eigenlijk niet zo goed weten. In de commissie zei Gedeputeerde Staten 
dat ze maar in de inhoudelijke commissie moeten controleren of ze inderdaad wel doet wat ze 
belooft. Maar wij zien juist een nadrukkelijke rol voor de jaarrekening. En het is niet voor niets 
dat we de jaarrekening en de kaderbrief vandaag samen bespreken. En wij zijn Statenleden. Wij 885 
stellen met zijn vijfenvijftigen de inhoudelijke kaders vast en controleren het bestuur of de 
doelen zijn behaald. Maar we kunnen onvoldoende controleren of de doelen wel zijn behaald. Wij 
nodigen Gedeputeerde Staten en andere fracties uit om hier dit jaar werk van te maken, zodat we 
met de volgende jaarrekening goed kunnen controleren of Gedeputeerde Staten doet wat ze 
belooft. En dat is hoognodig om het vertrouwen in de politiek en de overheid te herstellen. Dank 890 
je wel. 
 
[Tafelgeroffel] 
 
De VOORZITTER: Dan geef ik het woord aan mevrouw Uiterwijk van JA21.  895 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, dank u wel, voorzitter. Politici worden wel eens verweten dat ze 
over hun graf heen regeren, maar ik moet u zeggen dat dat ook wel weer een andere dimensie 
eraan geeft als je de jaarstukken moet gaan beoordelen over een jaar waarin je nog geen 
Statenlid was. Maar goed, we gaan het gewoon doen. Ik moet eerlijk zeggen dat we in de 900 
commissie wel veel positieve geluiden horen van, ja, we hebben toch 24 miljoen voordeel gehaald 
op de begroting. Alleen is het wel erg jammer dat we die 22,6 miljoen gelijk in 2023 alweer kwijt 
zijn aan het rekeningresultaat. Als we dat resultaat gaan uitsplitsen, dan zien we ook nog eens 
een keer dat we eigenlijk helemaal geen voordelig resultaat hebben gehaald, maar 54 miljoen 
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meer uit de reserves hebben gehaald dan dat we erin gestopt hebben. En daarvan was 26 miljoen 905 
ook nog eens gepland om het coalitieakkoord uit te voeren. En juist dit beleid zorgt er dus voor 
wij nu met een probleem zitten, waardoor onze liquide middelen eigenlijk gewoon opraken en wij 
vreemd vermogen moeten gaan aantrekken. Dus wij vinden het wel zorgelijk om te zien dat de 
afgelopen jaren er bewust gekozen is om die reserves maar leeg te trekken om dat beleid uit te 
kunnen voeren. Het is natuurlijk niet alleen maar negatief. Daar werd net al even aan gerefereerd. 910 
De accountant was positief over onze controle en we zien ook heel gedegen jaarstukken die goed 
onderbouwd zijn. Daar hebben de ambtenaren veel tijd in gestoken. We willen de ambtenaren 
daar ook voor bedanken. Er staan natuurlijk heel veel goede lopende zaken in, zoals het 
wegenonderhoud en het toezicht wat bijvoorbeeld bij Tata Steel moet gebeuren. Het ov wat- Nou 
ja, als het rijdt, een soort van rijdt. En dat mag natuurlijk wel ietsje beter, maar we zien ook wel 915 
positieve zaken.  
 
Maar ik moet toch even een inhoudelijke kanttekening maken, want JA21 ziet natuurlijk graag 
zaken anders. Wij willen graag focussen op de kerntaken. Af en toe hebben wij wel een beetje het 
idee dat we een kerntakenprobleem hebben, omdat we blijkbaar niet echt een idee hebben wat 920 
we wel en niet als provincie moeten doen. Als we dan bijvoorbeeld kijken naar experimenten 
rond een Solar Road waarbij we een zonnepaneelfietspad aan gaan leggen wat dan 3200 euro per 
strekkende meter kost. Ja, dan denken wij wel zoiets van, ja, zijn dat nou de zaken waarin wij 
moeten investeren? Of de eiwittransitie met de Bean Deal, waarin wij de eiwitprovincie willen 
worden. Ja, in de Verenigde Staten heb je de sunshine state en wij worden de eiwitprovincie van 925 
Nederland. Ja, voorzitter, het zijn allemaal zaken die wij niet tot de kerntaken vinden behoren. 
Daarom zullen wij ook bij de kaderbrief nog even terugkomen op die kerntaken. Want in 
tegenstelling tot het enthousiasme van D66 om de opcenten te verhogen, zijn wij juist vooral 
heel enthousiast over het verlagen voor die opcenten en te stoppen met al die linkse hobby's die 
ervoor zorgen dat die opcenten constant omhoog moeten. [...] Ja, voorzitter, wij praten graag in 930 
superlatieven en zeker als het gaat om het verhogen van de opcenten.  
 
Nou ja, dan tot slot komen we nog met een motie. Dat is om een indicator toe te voegen, want 
wij merken dat heel veel indicatoren eigenlijk toch wel gaan over het klimaatbeleid en de CO2-
uitstoot. Dat zijn allemaal dingen waar wij niet zo heel veel mee hebben. Alleen dan denken we 935 
van ja, wat missen we dan? Dat is dan bijvoorbeeld dat laagfrequente geluid. En daarom komen 
we met een voorstel daarvoor. We zitten midden in de energietransitie. Overal moeten 
windturbines komen. En die windturbines moet je dan weer aansluiten op transformatorstations. 
En die transformatorstations in die windturbines, die maken dan weer een laagfrequent geluid. 
Dat is een bromtoon. En die bromtoon is heel irritant. En ongeveer twee procent van de bevolking 940 
die daar dus naast woont, die krijgt daar ook echt gezondheidsklachten van. Nou denk ik, dat is 
nou een indicator waar ik inzicht in zou willen hebben, maar dan hebben we het wel over decibels 
– dus boven de 55 decibel – maar niet over de laagfrequente geluid. Als we dan toch consequent 
willen zijn, dan moeten we dat ook toevoegen, want de energietransitie is niet alleen maar heel 
erg leuk en windturbines zijn, buiten best wel lelijk voor het landschap, ook gewoon niet zo goed 945 
voor de gezondheid. Voorzitter, het dictum van de motie luidt als volgt: roept Gedeputeerde 
Staten op om de indicator LFG – en dat staat dan voor laagfrequent geluid – uitgedrukt in het 
percentage van het landoppervlak toe te voegen aan de jaarstukken 2023 en verder, en gaat over 
tot de orde van de dag.  
 950 
Motie 86-10 juli 2023  
Indicator laagfrequent geluid 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 955 

• In de jaarstukken veel indicatoren zijn ingevoegd met als doel Provinciale Staten meer 
achtergrondinformatie te verschaffen; 

• Geluidsbelasting een van deze indicatoren is; 
• De indicator geluidsbelasting op dit moment enkel inzicht biedt in het percentage van het 

landoppervlak dat wordt blootgesteld aan een geluidsbelasting van 55 decibel of meer. 960 
Overwegende dat: 

• Niet alleen blootstelling aan te hard geluid (55 decibel en hoger), maar ook laagfrequent 
geluid (vaak een bromtoon) kan leiden tot minder woonplezier en gezondheidsproblemen; 
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• Het RIVM in 2018 aantoonde dat 8,1% van de bevolking ten minste enige hinder, en 2,2% 
ernstige hinder van LFG ondervindt; 965 

• Laagfrequent geluid (LFG) wordt gedefinieerd als geluid met een frequentie tussen de 20 
en 125 Hz; 

• Bekende externe bronnen van LFG onder meer windturbines, elektriciteitscentrales en 
transformatorstations zijn; 

• Het aantal geluidsbronnen binnen onze provincie die LFG produceren in de komende 970 
jaren, mede vanwege de energietransitie, drastisch kan toenemen; 

• Het wenselijk is dat Provinciale Staten in beeld heeft welk percentage van het 
landoppervlak blootgesteld worden aan LFG door externe bronnen en de ontwikkelingen 
hieromtrent kan volgen. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 975 
• De indicator LFG, uitgedrukt in het percentage van het landoppervlak, toe te voegen aan 

de jaarstukken 2023 en verder. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Kelly Uiterwijk (JA21).  980 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Nou ja, voorzitter, tot zover over de jaarstukken. Straks bij de 
kaderbrief gaan we voor de tweede ronde. Ik zal de motie nu ook officieel indienen. Tot slot wil ik 
nogmaals de ambtenaren bedanken voor het zorgvuldige werk. Dank u wel. 
 985 
De VOORZITTER: Dank u wel. Als het goed is heeft u nog een exemplaartje. Dank u wel. Er staat 
een handtekening onder. Het maakt onderdeel uit van deze beraadslagingen. En dan geef ik het 
woord aan de heer Deen van de PVV. 
 
De heer DEEN (PVV): Ja, voorzitter, dank u wel. Dank ook aan de ambtelijke organisatie voor deze 990 
jaarstukken. We kunnen het vrij kort houden. Een paar puntjes willen we echter wel op 
terugblikken. Ook in het laatste volledige jaar van het oude college is helaas weer alles op alles 
gezet om miljoenen euro's belastinggeld van onze burgers te verspillen aan zinloze zaken. Zo is 
er 5,3 miljoen uitgegeven voor het aankopen van gronden ten behoeve van de realisatie van 
tekentafelnatuur voor het programma NNN, is veertien miljoen aan kapitaal verstrekt voor het 995 
Participatiefonds Duurzame Energie Noord-Holland. En daar blijft het niet bij. Er is in 2022 voor 
beleidsdoel 2.1 bijdragen aan de energietransitie in totaal bijna negentien miljoen uitgetrokken, 
alsmede drie miljoen voor een duurzame agrosector. Even ter informatie, voorzitter: het woord 
‘duurzame’ komt meer dan honderd keer voor in de jaarstukken. Je zou er bijna een beetje 
duurzaammoe van worden. Vele miljoenen euro's, voorzitter, die beter besteed hadden kunnen 1000 
worden, maar nu verloren zijn gegaan, omdat het college halsstarrig blijft geloven in het stikstof- 
en klimaatsprookje. Wat we daarnaast nog teleurstellend vonden om te lezen, is dat de provincie 
in 2022, ondanks de wagenwijd openstaande grenzen en een gigantische woningcrisis, 
gesprekken heeft gevoerd met een aantal gemeenten, waaronder Amsterdam, Edam, Volendam, 
die nog niet hadden voldaan aan hun taakstelling inzake het huisvesten van statushouders. Een 1005 
provinciaal bestuur dat feeling heeft met de samenleving zou juist heel coulant moeten zijn en 
vooral niet moeten focussen op drang en dwang.  
 
Voorzitter, hoewel de bevindingen, zoals meestal cijfertjes wel kloppen, dus ook de bevindingen 
van de accountant, weer positief zijn en GS ook daadwerkelijk werk lijkt te maken van de 1010 
aanbevelingen moeten wij toch tegen deze voordracht stemmen vanwege het gevoerde beleid en 
de gemaakte politieke keuzes. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dan geef ik het woord aan Statenlid Bwefar van GroenLinks. 
 1015 
Statenlid BWEFAR (GL): Dank, voorzitter. De fractie van GroenLinks heeft met belangstelling 
kennisgenomen van de Jaarstukken 2022. En wat opvalt, is dat ze wederom van een goede 
kwaliteit zijn, waarvan ook onze complimenten. Ze zijn goed voorbereid, maar zoals eerder 
opgemerkt vandaag, met 367 pagina's van behoorlijke omvang. Op dat punt merkt de accountant 
op dat het wel wat minder kan, en dat het onder andere de leesbaarheid van het stuk wat zou 1020 
bevorderen. Maar, voorzitter, belangrijker is dat de jaarstukken laten zien dat de provincie een 
solide financiële positie heeft, waardoor eventuele risico's goed kunnen worden opgevangen. Wij 
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zijn blij met de mededeling van de accountant dat de organisatie goed voorbereid is op de 
rechtmatigheidsverantwoording. En als voormalig compliance officer gaat mijn hart ook wat 
sneller kloppen van de actuele en gedegen frauderisicoanalyse waarover de provincie volgens de 1025 
accountant sinds mei 2022 beschikt. Toch wordt door dezelfde accountant ook een paar 
negatieve noten gekraakt. De inkoop en aanbesteding is onvoldoende in control. Noord-Holland 
is daarin niet uniek, want dat probleem doet zich ook voor bij gemeenten en andere provincies. 
Het college heeft aangekondigd alles op alles te zetten om dit proces te verbeteren. Er is 
onderbesteding op programma's en onvolledig overzicht van de bijdragen van derden. En ook de 1030 
overschrijding van de investeringskredieten met één miljoen is een terecht kritiekpunt. Wij 
verwachten op deze punten in het lopende jaar nadrukkelijk verbetering. Belangrijk is ook dat we 
voor het eerst in lange tijd leningen moeten aantrekken. Wij begrijpen van de gedeputeerde dat 
de treasuryfunctie in de organisatie inmiddels in gang is gezet. En een laatste punt, voorzitter. 
Tijdens de commissievergadering van 19 juni jongstleden waren de indicatoren en de Brede 1035 
Basismonitor een belangrijk discussiepunt. En ook naar onze mening is de Brede Basismonitor 
een belangrijk instrument om de resultaten van beleid te beoordelen. De gedeputeerde heeft 
aangegeven dat zij openstaat voor nieuwe indicatoren met de aantekening dat de informatie 
hiervoor wel beschikbaar moet zijn. We gaan als fractie graag die uitdaging aan om te bekijken of 
en hoe de indicatoren voor de Brede Basismonitor kunnen worden verbeterd of uitgebreid. Dank 1040 
u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En dan geef ik het woord aan mevrouw Van der Helm van 50PLUS. 
 
Mevrouw VAN DER HELM-CHANDANSINGH (50PLUS): Ja, voorzitter, de Jaarstukken 2022 geven 1045 
een inkijk in de financiën op doelmatigheid en rechtmatigheid in dat jaar. We hebben een 
meevaller van drie miljoen. Is het nog goed of niet? Impliceert dat of er wel alles verwezenlijkt is? 
Is de interne controle wel goed op orde? Uit de uiteenzetting van de belangrijkste mutaties die 
het verschil veroorzaken, is voor 50PLUS na bestudering het goed bevonden en zou voor ons de 
kous af zijn. Maar dan zou ik denk ik de gedeputeerde en de ambtenaren tekortdoen, want zoals 1050 
al gezegd is door mijn collega's, heeft de accountant gezegd dat op die punten die ik noem, 
doelmatigheid en rechtmatigheid, de zaken op orde zijn. Maar dan kom ik over de inhoud te 
spreken. Collega's hebben dat al gezegd. Het gaat over informatie uit de indicatoren, de brede 
welvaart. De collega van de PvdA en de ChristenUnie zeiden daar wat over. Dus ik wacht daar de 
beantwoording op de vragen op af. Wij storen ons ook aan dat die indicatoren gebaseerd zijn op 1055 
oude informatie. Dat kan smarter, gedeputeerde.  
 
Ik heb ook al aangegeven eerder in de commissievergadering, dat het tot stand komen van de 
beantwoording van de vragen voor collega's, dat het anders kan. Er waren heel veel vragen. Daar 
heb ik me over verwonderd. Dus misschien is er een tip – en ik hoop dat het overgenomen wordt 1060 
door de gedeputeerde – dat voordat er schriftelijke vragen gesteld worden, dat er gewoon een 
informatiebijeenkomst komt, een soort benen-op-tafelsessie, om eerst met elkaar het stuk goed 
door te spreken, met de ambtenaren op de achterhand, en dat daarna de vragen gesteld worden. 
Ik zal een motie indienen, maar ik denk dat het slimmer is, smarter, als we een toezegging gaan 
krijgen.  1065 
 
Nou, over de inhoud zijn er een aantal vragen gesteld. Voor 50PLUS is bereikbaarheid, duurzame 
bereikbaarheid, een punt. En er komt in het rapport heel goed naar voren dat een aantal zaken 
als actieve mobiliteit en Smart Mobility, dat klinkt allemaal heel leuk, maar voor de doelgroep 
waar wij voor staan, is dat soms ook even zoeken hoe zij dat tot stand moeten brengen. Dus daar 1070 
zullen we de komende tijd aandacht aan besteden. Daar kom ik straks bij de kaderbrief op terug. 
En natuurlijk ben ik zeer verheugd dat binnen het MRA is afgesproken dat de Noord/Zuidlijn 
doorgetrokken wordt naar Hoofddorp. Daar wil ik het even bij laten. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dit was de laatste spreker vanuit de Staten in de eerste termijn. Ik 1075 
kijk even naar de gedeputeerde of u nog een schorsing nodig heeft. U heeft de moties nog niet. 
 
De heer DEKKER (FvD): Voorzitter, mag ik nog een bijdrage doen?  
 
De VOORZITTER: De heer Dekker van Forum voor Democratie, komt u maar. Dat geeft precies de 1080 
tijd aan de gedeputeerde om nog even naar de moties te kijken.  
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De heer DEKKER (FvD): Ja, dank u wel, voorzitter. Heel kort, wat ons betreft. We zijn blij dat de 
Jaarstukken 2022 administratief nu volop op orde lijken te zijn. Dat was in het recente verleden 
wel eens wat anders. Dus de verbeteringsslagen in de administratie van de provincie hebben 1085 
duidelijk hun vruchten afgeworpen. Dat is mooi.  
 
Inhoudelijk hebben wij toch wel het gevoel dat we langzaam maar zeker de begroting aan het 
uithollen zijn. We hebben tachtig miljoen uit reserves moeten halen per saldo. We hebben een 
liquiditeitsprobleem dat we moeten oplossen door extern liquiditeit aan te trekken. En wat we 1090 
vroeger hadden, was een enorme onderuitputting. Dat werd zelfs vaak als een probleem 
neergezet van, we hebben grote bedragen in de planning staan om uit te geven, maar die gaven 
we per saldo niet uit. Daar was iedereen toen erg kritisch over, want dat betekent dat je minder 
doet dan je beloofd hebt. Aan de andere kant gaf het mij altijd wel comfort, want dat betekende 
ook dat je in wezen een soort verborgen financiële ruimte overhield. Die hebben we ook veel 1095 
minder dan nu. Ik wil graag aan Gedeputeerde Staten vragen hoe dat eigenlijk kan dat we van dat 
grote probleem naar onderuitputting, ja, dat is eigenlijk verdampt lijkt het wel. Er is maar heel 
weinig over. Dus wij zijn per saldo toch niet zo heel blij met deze terugkijk.  
 
Goed gedaan, goed werk van de ambtenarij, maar wel zorgwekkend voor de financiële stabiliteit 1100 
van de provincie. Dank u wel, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel.  
 
Eerste termijn Gedeputeerde Staten  1105 
 
De VOORZITTER: Dan geef ik het woord aan gedeputeerde Kocken als een beantwoording en 
reactie in de eerste termijn namens Gedeputeerde Staten. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Zo, ja, ik word net nog aangemoedigd: pak ze aan. Terwijl u allemaal 1110 
heel complimenteus was. Dus volgens mij is dat niet per se nodig. Maar ik wil u wel uitnodigen 
om vooral, mocht er een tweede termijn komen, nog iets uit de portefeuille van meneer Loggen 
aan te stippen, want hij had zich erg verheugd op een mooie bijdrage. Dus bij deze: tip gegeven. 
Nou, we zullen zo zien hoe hij daar wel of niet gebruik van maakt.  
 1115 
In ieder geval, even kijken, ik heb van een aantal van u complimenten gehoord voor de 
ambtenaren. Die neem ik heel graag namens hen in ontvangst. Er is hard gewerkt. Fijn om te 
horen dat dat gezien wordt.  
 
Ik heb ook een aantal vragen gehoord. Ik denk dat het grote kritiekpunt eigenlijk is – en dat is 1120 
ergens ook wel goed, denk ik – dat dit niet alles zegt, want dit is een financiële verantwoording 
en eigenlijk wil je op alles kunnen beoordelen of het wel goed is en dan komt daar meer bij 
kijken. Dat gesprek voeren we hier al wat langer. Daarom hebben we ook de Brede Basismonitor 
en die proberen we naast elkaar te leggen of te integreren. Dat is nog niet perfect. Dat kan ik 
gewoon erkennen. Daar hebben we het ook in de commissie volgens mij al uitgebreid over 1125 
gehad. Daar zitten gewoon wel wat praktische ingewikkeldheden aan. Dus wie zegt van, ja, maar 
er zijn gewoon meer up-to-date openbare bronnen die je wel zou kunnen gebruiken, dan denk ik 
dat we vrij snel die ook kunnen gaan integreren. Dus alle concrete mogelijkheden die daar zijn, 
daar staan wij, sta ik zeker voor open. Dat kan verwerkt worden. Op een aantal punten ligt dat 
gewoon echt wat ingewikkelder en dat heeft ook met de timing te maken. Dus ik ben het wel met 1130 
u eens dat u wilt beoordelen of wij effectief zijn, of wij doen wat wij beloven. Financieel gezien is 
dat een vraag en inhoudelijk wil je dan inderdaad kunnen kijken naar de maatschappelijke 
trends. Dus ik sta zeker open voor die verbeteringen. Ik vind het alleen wel lastig, omdat u ze 
allemaal misschien ook wel een beetje op ander vlak ziet. Dus waar de een verdieping wil- Nou, 
JA21 zegt: we hebben die indicator nodig. Ik denk dat de Partij voor de Dieren een heel andere 1135 
indicator wil. En zo hebben we denk ik eigenlijk vooral nog een nieuw gesprek met elkaar te 
voeren van, wat missen we nou en wat kan daarin verbeterd worden? En als het dan gaat over de-  
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, dank u wel. Ik snap dat dilemma wat u schetst. Tegelijkertijd 
denk ik dat het wel goed is om onderscheid te maken tussen de indicatoren die we nu hebben, 1140 
waarvan we zeggen: daar is een verbeterslag te maken; en een discussie voeren over het 
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eventueel toevoegen of weghalen van indicatoren. Bent u dat ook met mij eens dat dat twee 
verschillende onderwerpen zijn? 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Ja, dat zijn allebei onderwerpen in de discussie: welke indicatoren heb je 1145 
nodig? Maar dat kun je ook als twee aparte onderwerpen zien. Ik vind overigens uw suggestie om 
met het CBS te gaan praten of daar regionale aantakking mogelijk is, of dat verbeterd kan 
worden, lijkt mij een heel nuttige suggestie. Voor de goede orde: er is geen onwil om meer 
helderheid te krijgen in de effectiviteit van ons beleid, maar aan de andere kant is er soms ook 
gewoon de realiteit van praktische bezwaren. Maar dat gesprek aangaan, daar sta ik zeker voor 1150 
open. Dus dat lijkt me ook heel verstandig, want uiteindelijk is het inderdaad de bedoeling dat 
we op basis van zoveel mogelijk feitelijke informatie, daarna onze politieke orde of u dan uw 
politieke oordeel kan vellen over of het goed genoeg is naar uw smaak. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dank. Dus even voor de goede orde, u zegt nu niet: we gaan er nu 1155 
geen verbeterslag over doen over die informatie, omdat we eerst met elkaar de discussie gaan 
voeren. Nee, u zegt: we kunnen pogen de beschikbare informatie te integreren en in aanvulling 
daarop gaan we nog een discussie voeren over het eventueel uitbreiden of veranderen van 
indicatoren. 
 1160 
Gedeputeerde KOCKEN: Ik denk dat het goed is dat we kijken wat er gewoon verbeterd kan 
worden zonder dat we daar nog een heel lange discussie over hoeven voeren. Oude cijfers, dat 
dat niet zo veel zegt over het beleid van het afgelopen jaar, daar hoeven we verder niet over te 
discussiëren. Dat is natuurlijk duidelijk. Dus in die zin, daar kunnen we inderdaad gewoon zelf 
naar kijken hoe dat beter kan zo die cijfers beschikbaar zijn. Daar wil ik dus wel bij zeggen: als u 1165 
het idee hebt dat we aantakken bij de verkeerde cijfers, dan zijn daarop tips altijd welkom. Dus 
als u ziet van nou, dit zou u erbij moeten betrekken, laat dat dan vooral heel concreet weten. 
Waar het gaat over nieuwe indicatoren lijkt het me inderdaad verstandig dat wij die niet op eigen 
houtje zomaar eens toevoegen, omdat we denken dat we daar een of meerdere van u mee 
bedienen. Maar daar zult u met elkaar moeten beoordelen welke daar nuttig zijn. En dan zou ik 1170 
eigenlijk ook wel willen voorstellen dat u dat echt met elkaar eens bent dat een indicator nuttig 
is. Dat betekent misschien niet dat elke indicator een meerderheidsstem moet kunnen krijgen, 
maar als hier vijfenvijftig mensen nog tien suggesties doen, dan zitten we straks met een dubbel 
zo dik boekwerk. En volgens mij was de tip van de accountant juist: probeer het eens wat korter 
te doen. Dus ja, daar moet u mij ook een beetje mee helpen dan.  1175 
 
Ik kijk nog heel even, want er zijn ook een aantal vragen gesteld en die wilde ik eigenlijk eerst 
nog even met u doorlopen. Van de VVD kwam de vraag of er voor de begroting weer een filmpje 
wordt gemaakt en of dat ook voor de jaarstukken zou kunnen, als ik het goed begrepen heb. In 
principe doen we dat eigenlijk jaarlijks alleen voor de begroting en niet zozeer voor de 1180 
jaarstukken, maar als u daar heel erg prijs op stelt, dan zouden we daar ook wat filmpjes of 
infographics van kunnen maken. Dat is een kleine moeite, dat kan. Als u denkt dat daar behoefte 
aan is. Dus dan moet u maar even naar mij knikken als u denkt dat dat echt heel goed is. Of u 
zegt dat zo direct. Dat mag ook.  
 1185 
U vroeg zich ook af wat er gebeurt op treasurybeleid inmiddels. Daar wordt u over korte tijd ook 
op bijgepraat, maar daar kan ik eigenlijk op dit moment alleen van zeggen dat er nu veel 
strakkere rapportages zijn die aanvankelijk niet nodig waren, omdat we dus gewoon een grotere 
reserve hadden, waardoor het zich altijd uitmiddelde. Nu wordt dat beter in kaart gebracht al, 
waardoor we de rentelasten toch nog kunnen optimaliseren, omdat het beter op elkaar aansluit. 1190 
Dat is wat daar nu in is ingezet. En de kwartaalrapportages gaan in principe daarvoor naar GS en 
worden eigenlijk nooit openbaar gemaakt. Ik zou u eigenlijk willen voorstellen dat zo te laten. U 
krijgt bij de P&C-cyclus steeds een update daarover. Ik denk dat na de bespreking van de 
treasuryfunctie op zichzelf, waar u dus een brief over krijgt, dat dat voldoende duidelijk voor u 
zou moeten zijn. Mocht er dan nog aanleiding zijn voor nadere vragen, stel ik voor dat u dat dan 1195 
nog een keer aan de orde stelt.  
 
Ook vroeg u nog naar de evaluatie van de deelnemingen en dat die voor het laatst in 2019 heeft 
plaatsgevonden. Dat klopt, maar dat betekent niet dat we toen alle deelnemingen hebben 
geëvalueerd, maar dat we het beleid omtrent deelnemingen toen hebben geëvalueerd. Dus we 1200 
hebben een Nota deelnemingen. Die updaten we eens in zoveel tijd. Die kan opnieuw ge-update 



Pagina  23 
 
 

 
 

23 

worden, maar die is dus in 2019 geüpdatet. Maar als het u er heel erg om gaat ‘waarom zitten wij 
in bepaalde deelnemingen’, dan zijn we niet afhankelijk van de eens in de zoveel tijd herijking 
van ons deelnemingenbeleid. Dan kunt u in principe per deelneming dat toetsen aan ons 
deelnemingenbeleid en daar dat aan de orde stellen. Dat doen wij in ieder geval zelf ook. Dus er 1205 
wordt regelmatig beoordeeld waarom wij nog in een deelneming deelnemen, of dat het tijd is om 
daaruit te stappen.  
 
Even kijken. Dan heb ik volgens mij uw vragen beantwoord. En dan is er nog een aantal keer 
aangestipt dat de Brede Welvaartsmonitor dingen heeft die soms te oud zijn, dat er beter inzicht 1210 
nodig is. 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Dank u wel. U vroeg mij of alle vragen beantwoord zijn. Daarvoor 
moet ik naar voren komen klaarblijkelijk. De vraag van Solar Road was nog niet beantwoord. Dat 
was even die deelneming waarvan wij hebben gezegd: wat vindt u daar zelf van? Zeker ook, 1215 
omdat in het licht van de stukken las ik ook dat we de eerste paar jaar laten we dat beoordelen 
door de aannemer zelf en daarna nemen wij het over. Het is een beetje als een slager die zijn 
eigen vlees keurt. En het sluit aan bij de opmerkingen van JA21. Dus ik hoor graag uw mening 
over specifiek Solar Road. 
 1220 
Gedeputeerde KOCKEN: Juist. Dan wil ik u eigenlijk vragen of ik daar zo meteen op terug mag 
komen, want dat heb ik nu niet helemaal scherp. Daar ga ik zo nog even naar kijken.  
 
Even zien of ik dan nog vragen heb gemist of dat ik uw moties nog even doorspreek. Nou, in 
ieder geval, ja, waar het gaat over de kerntaken, en daar heb ik al een motie van gezien, dat heeft 1225 
u volgens mij eerder ook al aangekaart, of we een kerntakenprobleem hebben of een 
kerntakenfocus en waar die wel of niet moet liggen, zeg ik nu alvast- Maar ja, dat is ook een 
beetje aan u. U bepaalt waar wij ons op focussen. En als u vindt dat dat beter kan, dan zou ik 
zeggen: dan schrijft u een discussienota en dan bespreekt u met elkaar waar de 
verbetermogelijkheden zitten. En als u het daar met elkaar over eens bent, dan nemen wij daar 1230 
kennis van en handelen wij daarnaar. Dus in zoverre is denk ik wat we hier de afgelopen jaren 
hebben gedaan, wat we hier in meerderheid hebben gewild. Dus in zoverre, ik hoor wat u 
daarover zegt en ik ben benieuwd wat u daar op enig moment wellicht met elkaar van vindt.  
 
Ik denk eigenlijk dat ik er dan wel zo’n beetje doorheen ben, behalve dat ik nog een tip heb 1235 
gekregen van mevrouw Van der Helm, dat het allemaal wat smarter kan en dat we ook wat 
smarter moeten omgaan met eigenlijk met ambtelijke capaciteiten en het stellen van heel veel 
vragen. Ook dat is wel een beetje- Ja, heel erg bedankt voor de tip. Ik zou het ook heel graag 
willen oplossen, maar tegelijkertijd is het best lastig, want de ervaring leert ook een beetje- We 
zijn een beetje aan het zoeken en dat hebben we al verschillende vormen gegeven. Dus 1240 
bijvoorbeeld een middag met vragenuur, waarin iedereen zijn vragen kan stellen, dat helpt een 
beetje, maar dan blijkt eigenlijk toch dat er daarna nog steeds heel veel technische vragen 
komen. Dus de ideale vorm daarvan is wat lastig nog te vinden. Althans, we hebben hem denk ik 
nog niet gevonden. Er zit ook nog de kant aan dat er nu natuurlijk ook voor een gedeelte 
allemaal nieuwe mensen zijn die misschien ook meer dan volgend jaar behoefte hebben om 1245 
vragen te stellen, gewoon omdat het even duurt voordat je überhaupt een beetje grip op alles 
hebt. Maar het lijkt me zeker goed om te kijken of er een betere en efficiëntere manier gevonden 
kan worden. En daarbij neem ik wat u zegt ‘begin met een middag met alles doorspreken’ zeker 
als optie mee. Daar hebben we eerder ook al zelf over nagedacht. Ik twijfel alleen of het 
uiteindelijk ertoe leidt dat er nog maar een paar vragen gesteld worden. Maar goed, uiteindelijk, 1250 
alle vragen die gesteld worden, dat mag ook gewoon. Dus ik wil ook helemaal niet- De een heeft 
veel vragen, de ander heeft weinig vragen. Zo is het ook maar gewoon een beetje.  
 
De VOORZITTER: Ja, u mag van uw collega even voor, want anders had ik toch de heer Dekker 
eerder laten gaan, maar u heeft een interruptie. 1255 
 
Mevrouw VAN DER HELM-CHANDANSINGH (50PLUS): Dank voor de toezegging, want ik denk dat 
het wel goed is om zo’n sessie- Kijk, degenen die niet komen, die doen zichzelf tekort. Maar ik 
heb gewoon al die vragen eens- Er zitten heel veel dubbelingen en ik denk dat het hebben van 
zo'n sessie ook bevordert dat als collega's onderling met elkaar kunnen komen tot een smarter 1260 
gebruik van het ambtenarenapparaat en de tijd van de gedeputeerde. Dank u. 
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De VOORZITTER: Niet echt een vraag, begrijp ik. Dan geef ik het woord aan de heer Dekker van 
Forum voor Democratie.  
 1265 
De heer DEKKER (FvD): Ik was bang dat u al zou afronden voordat u mijn vragen beantwoordde. 
Want ik heb geschetst dat het gevoel me bekruipt dat we een beetje een uitholling van de 
begrotingen of van de financiële situatie aan het opbouwen zijn. Een van de dingen die mij 
opviel, was dat we de onderuitputting, die twee jaar geleden een groot vraagstuk was, eigenlijk 
helemaal niet meer zien of nauwelijks meer zien. Ik ben gewoon geïnteresseerd wat naar uw idee 1270 
daar de verklaring van is. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Allereerst wat de uitholling betreft, ja, dat ligt natuurlijk een beetje aan 
hoe je het ziet. Of je vindt dat je een volle spaarpot moet hebben en daarna nog steeds belasting 
heft om de lopende dingen te doen of dat je zegt, nou, voordat wij toch belasting gaan heffen, 1275 
zullen wij eerst onze spaarpot benutten, want daarna pas komen wij terug bij de burger. Dat 
hebben we dus lange tijd op de laatste manier gedaan. Inmiddels is de spaarpot ook voor een 
heel groot gedeelte geleegd en komen we uiteindelijk terug bij de burger. Dus die constatering, 
ja, of dat een uitholling is... We hebben in ieder geval een deel van ons spaargeld besteed. Dat is 
duidelijk.  1280 
 
Over de onderbesteding moest ik eigenlijk een beetje lachen, want u heeft precies gelijk. Eerder 
werd hier heel kritisch gereageerd op onderbesteding. Wat ik op zich wel begrijp, want op zich 
we stellen onszelf doelen en als je daar het geld, wat je daarvoor meent nodig te hebben, voor 
een substantieel deel niet uitgeeft, dan is de vraag natuurlijk wel: zijn de doelen dan wel bereikt; 1285 
kan dat allemaal wel? Dus het optimisme over ‘aan het eind van het jaar was er geld over’, dat 
geeft inderdaad enig comfort. Maar je begroot op een manier die de doelen bereikt, niet zodanig 
ruim dat je aan het eind kan zeggen ‘gelukkig is er nog wat overgebleven’. Dat is natuurlijk niet 
zoals we hier de begroting normaal gesproken opstellen. In de grond vind ik dat onderbesteding 
niet goed is. En vind ik het dus ook positief dat we dat steeds minder zien, want dat betekent dat 1290 
we beter kennelijk begroten, maar dat we ook beter aan de uitvoering toekomen. Dat heeft dan 
inderdaad het effect dat je niet aan het eind van het jaar toch nog met een plusje blijft zitten, wat 
ergens iedereen enig comfort geeft. Dat is zo. Ja. Maar ik vind dat geen slechte zaak. 
 
De heer DEKKER (FvD): Maar u bent het ermee eens dat het gevoel van financieel comfort wel 1295 
minder geworden is? 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Dank u wel, voorzitter. Ben ik het met u eens dat er minder financieel 
comfort is? Nou, dat eigenlijk niet. Ik denk alleen dat het ergens anders vandaan moet komen. 
Eerst was er financieel comfort, want wij hadden aanzienlijke reserves. En soms had je een beetje 1300 
vals comfort, omdat er geld was over- Het is een beetje hetzelfde, ja, als de vakantie wordt 
afgeblazen, dan bespaar je wel geld, maar dan ben je ook niet vakantie geweest. Zo gaat het met 
heel veel doelen. Is dat eigenlijk hetzelfde. Je stelt jezelf een doel. Als je niet kunt uitzetten, dan 
is het doel niet bereikt. Dat is eigenlijk waarom wij hier zijn. Niet om zoveel geld te besparen, 
maar om maatschappelijke doelen na te streven. Dus als we dat niet doen, dan doen we dat niet 1305 
goed. En, nou ja, de silver lining is dan misschien bij zo’n wolk: nou ja, we hebben dan nu nog 
wel wat geld over, dus dan kunnen we een nieuw plan maken. Daar zit enig comfort in, maar dat 
is een beetje een vals comfort. En het nieuwe comfort komt er volgens mij gewoon uit dat wij een 
begroting kunnen voorstellen die sluitend is en dat we in die zin ons geen zorgen hoeven te 
maken dat alles op orde is. En dan heb ik toch ook de accountant denk ik aan mijn zijde dat het 1310 
hier eigenlijk bovengemiddeld goed op orde is. 
 
De heer DEKKER (FvD): Misschien een slotopmerking. Voorzitter, ik merk dat ik een van de 
weinigen ben die zich minder comfortabel voelt als een spaarrekening leeg is. Ik zou dat toch wat 
breder willen ervaren. Ik vind wel dat we in deze vergadering nogal luchtig over de financiële 1315 
uitdagingen heen stappen. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Ik denk dat dat eigenlijk wel meevalt. Als we kijken naar de algemene 
reserve, die voldoet ruimschoots aan de eisen die wij daaraan stellen. We hebben een goed 
weerstandsvermogen. Dus in die zin is er voldoende comfort. We zijn in staat om voorzienbare 1320 
risico's op te vangen. Daar staat nog steeds, dat geef ik u zeker toe, tegenover dat bepaalde 
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reserves ook benut zijn en daar zijn ze misschien ook voor. Dus ik vind dat nog steeds niet 
slecht.  
 
Dan nog even heel concreet denk ik naar de twee moties die zijn ingediend. Althans, het zijn er 1325 
drie, maar over de motie voor de indicator laagfrequent geluid zal de heer Olthof iets zeggen. De 
motie Inzet voor actualisatie brede welvaartsindicatoren van meneer Klein heb ik eigenlijk net 
volgens mij al een toezegging op gedaan. Ik weet niet of dat voor u voldoende is. Ik zou zeggen, 
het gesprek met het CBS ga ik graag aan. Meer inspanning leveren om de welvaartsindicatoren te 
actualiseren, die toezegging wil ik ook gewoon doen. Dus dit omarm ik graag. En eigenlijk komt 1330 
die denk ik goeddeels overeen met de andere ingediende motie. Dus ik hoop dat ik u daarmee 
voldoende comfort heb gegeven en dat de moties eigenlijk niet nodig zijn. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dan geef ik nog even het woord aan gedeputeerde Olthof. 
 1335 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja, dank u wel, voorzitter. De motie Indicator laagfrequent geluid, die wil 
ik ontraden. In de eerste plaats aansluiting bij wat collega Kocken al aangaf: we moeten oppassen 
dat we niet vervolgens allemaal losse indicatoren- We moeten dat in een breder gesprek met 
elkaar voeren. Een andere inhoudelijke is dat er op dit moment vanuit het RIVM geen indicator 
laagfrequent geluid is. Dus wat dat betreft is het moeilijk om hem op te nemen. Wat ik u wel wil 1340 
meegeven, want dat was eigenlijk het andere, inhoudelijke argument, dat bij de beoordeling van 
een vergunningaanvraag, als het in dit geval gaat over windmolenparken, dat er wel gekeken 
wordt naar het laagfrequent geluid, Dus bij de beoordeling van de vergunning wordt hij wel 
meegenomen in de gezondheidsindicatoren, maar er is op dit moment geen indicator van het 
RIVM. Dus ontraad ik deze motie. 1345 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dat was de reactie van het college in eerste termijn.  
 
Tweede termijn Provinciale Staten  
 1350 
De VOORZITTER: Dan gaan we kijken of er nog behoefte is aan een tweede termijn. De heer 
Heijnen van de CDA. Nee. De heer Roosendaal. 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Dank u wel, meneer de voorzitter. Het college ook bedankt voor de 
beantwoording.  1355 
 
Er staat nog een vraag open ten aanzien van Solar Road, zoals ik net al aangaf. Als we naar Solar 
Road kijken, dan is het doel dat genoemd wordt, dat wij als provincie samen met Noord-Brabant 
geloof ik, bijdragen aan het schaalbaar maken van die technologie. Je kunt je afvragen of dat in 
zichzelf een provinciale taak is, gelet op het geld dat ermee gemoeid is. En dat was ook wat de 1360 
collega van JA21 aangaf, kun je je afvragen of dat geld niet beter besteed is in andere 
zonneprojecten of andere energieprojecten, als je dat graag wilt. Dus dan kan je dat binnen 
dezelfde begroting houden. Maar ik wil graag weten hoe Gedeputeerde Staten aankijken tegen 
deze deelneming na zoveel jaar. En als we vooruitkijken ook – en dat gaf net ook al aan – vind ik 
het wonderlijk dat we de komende jaren de evaluatie overlaten aan degene die het heeft 1365 
aangelegd en daarna gaan wij er wel naar kijken. Dat vind ik vreemd. Ik zou zeggen: neem daar 
zelf meer de regie op en bepaal of je er wel of niet mee door wilt gaan. Maar ik hoor graag uw 
mening.  
 
De andere vraag die u aan mij stelde was in ieder geval: hoe staat het met de infographics als het 1370 
gaat over de jaarrekening. Ik denk dat het voor onszelf goed is voor de uitleg van ons aan de 
burgers ‘hoe gaan wij met ons geld om’ op zo'n manier dat het ook goed leesbaar is. De 
accountant stelt alvast dat die jaarrekening een lijvig rapport is en dat is voor de financiële 
experts prima, want er staat heel veel informatie in. Maar je kunt ook stellen dat het misschien 
wel goed zou zijn voor het draagvlak voor de opcenten om uit te leggen waar het geld heen gaat 1375 
dat we met elkaar opbrengen en daar ook duidelijk verantwoording af te leggen op zo'n manier 
dat het begrijpelijk is voor de gemiddelde burger, ook al zal de gemiddelde burger het misschien 
niet altijd lezen. Maar ik denk toch dat het een hulpmiddel kan zijn, ook voor ons en voor de 
burgers om te begrijpen waar wij ons geld aan uitgeven. Dus ik zou dat wel graag zien. Maar ik 
hoor graag van andere partijen of zij het nuttig vinden of dat ze zeggen ‘nou ja, de jaarrekening 1380 
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is prima, we hebben geen enkele behoefte om daar een versimpelde versie van te maken’, dan is 
dat zo. Dus ik denk dat het meer is aan mijn collega's om daar iets van te vinden. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Vonk nog? 
 1385 
De heer VONK (PvdA): Even kort, voorzitter, want we hebben eigenlijk wel zo het meeste wel 
gezegd. Het was nog even de vraag van gedeputeerde om ook aan gedeputeerde Loggen nog 
even een vraag te stellen. Daar heb ik de afgelopen tien minuten even over zitten nadenken. En 
dat is eigenlijk de belangrijkste vraag natuurlijk als het over effectindicatoren, meneer Loggen op 
uw terrein: wat denkt u dan dat u mag rapporteren als goed geslaagd in het afgelopen jaar op uw 1390 
beleidsterrein? Dat lijkt mij fijn om dat van u te horen. Daar wil ik het graag bij laten. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Mülder. Statenlid Kostić nog? 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dat was een heel mooie van de PvdA. Daar sluit ik me graag bij aan.  1395 
 
Voorzitter, allereerst dank aan GS voor de toezegging. Ik denk dat ik ook mede namens de 
ChristenUnie spreek als ik toch een verduidelijking wil voordat we deze moties al dan niet 
intrekken.  Dit punt wordt even aangehouden. Wat voor ons belangrijk is, is dat het rond is 
voordat er een nieuwe jaarstukkenbespreking komt. Dus dat we in ieder geval een stapje hebben 1400 
gemaakt. Kan GS dat toezeggen? En ten tweede, misschien – laat ik het een beetje over aan GS – 
is het handig als GS samen met de ambtenaren wel een voorzet doet, zodat we weten waar we 
het over hebben, dat we alvast een stuk hebben, ook omdat de ambtenaren natuurlijk ook al een 
grote kennisvoorsprong hebben. Dus die twee vragen. En als dat omarmd wordt, dan kunnen we 
gewoon die moties intrekken. Dank u wel. 1405 
 
De VOORZITTER: De heer Klein, ChristenUnie.  
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dank u wel, meneer de voorzitter. Ik wil GS danken voor de 
toezegging. Wat dat betreft, met de kanttekeningen die net gemaakt zijn door collega van de 1410 
Partij voor de Dieren, denk ik dat u aan de belangrijkste onderdelen van het dictum tegemoet 
komt. Tegelijkertijd was het nog een ander deel van het dictum van PS. Wij spreken uit dat we 
teleurgesteld zijn over het feit dat het dit jaar zo achterhaald was. Dat heb ik bij deze 
uitgesproken. Dus dat blijft staan. Maar de motie zullen we dan waarschijnlijk intrekken. 
 1415 
De VOORZITTER: De heer De Weerdt, Volt.  
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Dank u wel, voorzitter. Onze fractie heeft het debat gehoord en we 
herkennen ons ook in de woorden van de gedeputeerde. De een wil een extra effectindicator, de 
ander wil een Brede Basismonitor. De een ziet de jaarstukken als uitsluitend in een financiële 1420 
verantwoording en de ander ziet het als inhoudelijke verantwoording. Het geeft met het signaal 
dat we het niet eens zijn met hoe we de jaarstukken voor ons zien en in welke vorm. Maar het 
vertelt me wel dat we breed het gesprek over het instrument van de jaarstukken willen voeren. 
Daarom nodig ik alle fracties en de toekomstige Gedeputeerde Staten nogmaals uit om in de 
commissie dit gesprek op gang te helpen. Dus mijn vraag aan Gedeputeerde Staten – ik weet niet 1425 
of het gepast is, omdat die misschien binnenkort gaan veranderen – om het voortouw te nemen 
om het gesprek in de commissie op gang te helpen. Dank je wel. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Uiterwijk. 
 1430 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, dank u wel, voorzitter. Ik wil eerst even de VVD eigenlijk bijvallen. 
Dat gebeurt ook niet elke dag. Maar qua Solar Road ben ik het inderdaad helemaal eens met de 
stelling van de VVD: is dat nu een provinciale taak; en hoe zit dat met die evaluatie? Dus daarbij 
wil ik me inderdaad ook aansluiten bij de vragen die de VVD zojuist aan het college gesteld heeft.  
 1435 
Dan even ten aanzien van de bijdrage van de heer Dekker. U zegt van, ja, ik voel eigenlijk weinig 
discomfort met het leegtrekken van de spaarpotten. Ik moet eerlijk zijn, dat onze fractie die wel 
heeft. Wij maken ons zorgen over die uitholling van die reserves. En ik zie inderdaad ook wel een 
financiële positie van de provincie die eigenlijk jarenlang relatief goed geweest is en die nu door 
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eigenlijk, ja, bovenmatig veel beleid uit te voeren, uitgehold is, waardoor we nu toch al met een 1440 
probleem zitten. Dat is zeker wel een punt van zorg ook bij ons.  
 
Dan ten aanzien van de motie die wij ingediend hebben over de indicator LFG. U zegt daar: er 
komt nog een bredere discussie over de indicatoren. Ik denk dat dat ook goed is, want wij vinden 
ze nu vaak wat eenzijdig. En u geeft ook aan: het RIVM heeft dit moment geen indicator daarvoor, 1445 
dus wij kunnen het eigenlijk niet zo goed opnemen. Maar u geeft wel aan van, ja, het wordt 
meegenomen als gezondheidsindicator in de vergunningen. Ik denk dat dat juist nu zo 
interessant is, zeker nu de nieuwe coalitie ook windturbines op land helemaal niet uitsluit, dat 
het heel leuk is om te zien welke geluidscontouren wij mensen aandoen met een bromtoon met 
laagfrequent geluid door die windturbines op land te zetten. Dus wij houden deze motie voor nu 1450 
aan en we wachten die bredere discussie af. Maar wij denken wel dat het heel goed is dat wij echt 
inzicht krijgen als Provinciale Staten in wat nou de effecten zijn van windturbines, van 
transformatorstations, van die energietransitie op de gezondheid van inwoners en LFG. En ja, 
juist als het opgenomen wordt in die vergunningen, denk ik dat het op een gegeven moment ook 
een werkbaar systeem moet zijn. Allemaal van die rode cirkeltjes waar het dan misgaat. Wat dat 1455 
betreft houden we de motie voor nu aan, maar zouden we dat in de toekomst wel zeker graag 
zien. En we nemen het mee in de bredere discussie. Dank u wel. 
 
Motie 86 ‘Indicator laagfrequent geluid’ maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen c.q. 
besluitvorming. 1460 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dus dat betekent dat motie 86, ingediend door JA21 is 
aangehouden. De motie met als titel Indicator laagfrequent geluid.  
 
Dan geeft ik het woord aan de heer Deen van de PVV. Nee. Statenlid Bwefar nog? Van GroenLinks. 1465 
 
Statenlid BWEFAR (GL): Ik wil even ingaan op wat collega Roosendaal van de VVD zei. Een idee 
om een verkorte versie te hebben, een versimpelde versie van de jaarstukken, dat lijkt ons geen 
slecht idee. 
 1470 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Van der Helm. Nee. Dan de heer Dekker nog, van Forum 
voor Democratie? Nee.  
 
Tweede termijn Gedeputeerde Staten  
 1475 
De VOORZITTER: Dan kijk ik nog even naar het college. Er is denk ik nog een vraag voor 
gedeputeerde Kocken en er is nog een vraag over Solar Road die beantwoord moet worden. En de 
heer Loggen heeft nog een vraag gekregen. Daar kan hij denk ik de hele spreektijd van GS mee 
op souperen. 
 1480 
Gedeputeerde KOCKEN: Dat sluit ik niet uit en daarom ga ik even snel eerst. Maar ik moet het 
wel heel kort houden, want wat Solar Road betreft kan ik eigenlijk op dit moment- Daarom kon ik 
net ook niet direct antwoord geven. Dat is allemaal nog niet helemaal helder. We zijn op dit 
moment in gesprek met de andere deelnemers. Ik kom daar heel graag op een later moment bij u 
op terug, omdat ik daar nu, nou ja, heel weinig spreekruimte in voel. Dus ik hoop dat u mij daar 1485 
enige uitstel op wil geven.  
 
En dan was er volgens mij, naast die vraag van u, nog de vraag over- Eigenlijk zowel meneer 
Klein- 
 1490 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, wij vroegen ons af of het een toezegging is van de 
gedeputeerde dat u naar ons terugkomt met een brief of een ander instrument om meer 
informatie te geven over die Solar Road. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Dat kan. Maar dat zal dan nog even op zich laten wachten. Het is 1495 
namelijk niet een kwestie van ‘als ik daarnaartoe ga, dan vertellen ze het me en dan weet ik het 
wel’. Ik weet een beetje hoe het ervoor staat, maar ik kan het op dit moment nog niet in detail 
met u delen. En dat zou ik daarom graag op een later moment willen doen. 
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Mevrouw UITERWIJK (JA21): U kunt wel toezeggen dat u op een later moment naar ons terug 1500 
kunt komen met die detailinformatie? 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Zeker. Dat zeg ik bij deze toe.  
 
Dan de vraag volgens mij, zowel van meneer De Weerdt als van meneer Klein, of het was 1505 
misschien ook van Statenlid Kostić, of wij- Eigenlijk een beetje waar het initiatief ligt en of we niet 
hoeven te wachten op de volgende stukken, zodat u dan kan constateren dat het misschien wel 
niet is zoals u het had bedoeld en wij dachten dat we zo lekker bezig waren. Dat we inderdaad 
denk ik er goed aan doen om in de loop daarnaartoe alvast met elkaar dat gesprek te voeren. Dus 
ik zou u eigenlijk willen voorstellen om dat in uw commissie te agenderen en dan kan er volgens 1510 
mij van twee kanten meegedacht worden: zowel vanuit GS en het ambtelijke wat er reëel te 
verwerken en te verwachten is, en dan kunt u daarbij uw suggesties doen en dan kunnen we 
kijken of we elkaar daarin kunnen vinden. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan denk ik dat ik nu bij de gedeputeerde Loggen aan ben beland. 1515 
 
Gedeputeerde LOGGEN: Dank u wel, voorzitter. Dank, heer Vonk, voor toch nog even zo'n laatste 
optreden in dit huis, voorzitter. Ik ben maar gaan stoppen met schrijven vanwege de 
schrijfkramp. Maar laat ik u maar dan een paar highlights opnoemen om me daarmee te 
beperken. Als u vraagt van, wat vindt u nou heel succesvol wat u gedaan hebt? Nou, dat zou ik 1520 
heel kort kunnen samenvatten: alles. Maar dat zou te onbescheiden zijn. En u kent mij: ik ben 
een bescheiden mens en ik beperk mij tot een aantal zaken.  
 
Dan zou ik zeggen, waterrecreatie heeft in de afgelopen acht jaar echt een enorme boost 
gekregen in deze provincie. Ik was ook heel erg dankbaar dat ik dat acht jaar geleden onder mijn 1525 
hoede mocht krijgen. En wij hebben daarin meer plek voor sporten, waterrecreatiesporten, 
waterrecreatie in algemene zin, maar er is ook echt gekeken om een plek voor durfsporten in 
onze wateren te accommoderen. Dat is ook gelukt. We hebben investeringen kunnen doen. Niet 
alleen als provincie zelf, maar ook vaak in de tripartiete samenwerking. De toegankelijkheid naar 
het water is gewoon verbeterd. En een heel belangrijke, ik heb een coalitie waterplanten mogen 1530 
smeden. Die is mooi tot stand gekomen. Het is jammer dat het Rijk terugtrekkende bewegingen 
maakt, maar ik hoop dat, en ik heb er vertrouwen in, dat mijn opvolger daar weer grote stappen 
in zal maken, vooral ook omdat het laatste gesprek met het ministerie best wel hoopvol daarin 
was.  
 1535 
Dan natuurlijk de woningbouw, voorzitter. Het Masterplan Wonen staat in de steigers. U hoeft er 
alleen nog maar over te beslissen. Ik heb gezien in het coalitieakkoord dat er voldoende geld 
voor is straks. Dus dat moet geen bezwaar meer zijn. Dus ik wens de volgende 
portefeuillehouder daar heel veel succes mee. Ik denk dat daar ook het verschil mee gemaakt kan 
worden.  1540 
 
Maar nog belangrijker is misschien wel de flexibele schil en ov-knooppunten wat ik samen met de 
heer Olthof heb mogen doen.  
 
Huisvesting arbeidsmigranten, een pilot in de Noordkop, voorzitter, die is volgens mij heel erg 1545 
goed verlopen. Echt van bottom-up. Echt een mooi voorbeeld voor andere projecten.  
 
Het Waddenfonds, de zichtbaarheid van het Waddenfonds is vergroot, de aandacht voor het 
Waddengebied is vergroot.  
En dan zal ik niet zeggen dat het weer [niet verstaan] is door mijn komst is gekomen, maar, 1550 
voorzitter, want dat was er namelijk al, maar we hebben hem wel met elkaar kunnen versterken. 
En natuurlijk de administratieve voorbereiding voor het liquideren van het Waddenfonds.  
 
Dan het RO-beleid. Vervolgens hebben we dat volgens mij met een koel hoofd kunnen doen in de 
afgelopen vier jaar en zijn we niet achter elke oprisping van ontwikkelaars aangerend, omdat die 1555 
daar een positie hadden, maar hebben wij dat telkens afgewogen tegen het beleid wat u als 
Staten hier heeft vastgesteld.  
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En dan mijn allergrootste succes, voorzitter, daar sluit ik dan mee af. En dat is toch wel de 
samenwerking met u als Staten. Niet alleen heeft u mij gedoogd en heeft u mij laten zitten de 1560 
afgelopen vier jaar, maar ik ga u zelfs missen. Dus dan denk ik dat dat wel de kers op de taart 
van mijn werk in deze Staten is geweest. 
 
[Tafelgeroffel] 
 1565 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, ik ga u ook zeker missen, zeker onze mooie debatten. Dus om het 
toch maar even af te sluiten. Kijk, u heeft het steeds over, ja, leuke gesprekken en er is aandacht 
voor. Maar u heeft natuurlijk onder uw- Of GS, via de voorzitter, heeft onder u heel belangrijke 
crises op te lossen. Als het gaat om de wooncrisis aan de ene kant en tegelijkertijd de watercrisis 
in combinatie met de natuurcrisis. Dus mijn concrete vraag is tweeledig. Wat heeft u gedaan, 1570 
hoever bent u gekomen in het oplossen van die watercrisis, als het gaat om de Kaderrichtlijn 
Water? Wat is er veranderd sinds u hier bent? En aan de andere kant: hoeveel extra woningen zijn 
er bijgekomen sinds u hier bent, die ook nog eens natuurinclusief zijn, zodat die ook die 
natuurcrisis kunnen bevechten? 
 1575 
Gedeputeerde LOGGEN: Volgens mij hebben wij gewerkt langs de kaders die u heeft vastgesteld. 
We hebben vorig jaar achttienduizend woningen mogen bouwen in deze provincie. Weet u. En 
dan misschien een teleurstelling voor, u ik heb daar niet achteraan gerend met een zweep, maar 
dat is gewoon omdat wij de kaders hebben gesteld waarin er ruimte was om te kunnen bouwen. 
Daar hebben we als provincie aan bijgedragen. Maar daar liggen de credits natuurlijk vooral bij 1580 
de gemeenten. En als het gaat over de bouwplannen voor natuurinclusief, ja, ik denk dat die ook 
straks echt wel los gaan komen, omdat u natuurlijk ook gelezen hebt in het nieuwe 
coalitieakkoord, dat er ook de randen van gemeenten opgezocht gaan worden. En daar geldt nou 
met name, als we in het buitengebied gaan, dat die natuurinclusiviteit dan echt tot zijn recht 
komt. En dat is niet geweest met al die plekken van het binnenstedelijk bouwen waar we aan de 1585 
gang zijn gegaan, want daar hebben we echt ingezet op duurzaamheid en klimaatbestendig en 
toekomstgericht. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, ik hoor dus weinig resultaten. Ik hoor wel bemoedigende 
opmerkingen over, nou ja, uw opvolger. Daar ga ik diegene zeker aan houden. Maar een laatste 1590 
vraag toch dat het Waddenfonds. De gedeputeerde zegt: ja, het Waddenfonds zelf is meer onder 
de aandacht gebracht. Maar ook daarin vraag ik me af: heeft de gedeputeerde wel het juiste doel 
voor ogen gehad? Want volgens mij hebben wij als PS de gedeputeerde expliciet de opdracht 
gegeven om die ecologie goed te borgen via het Waddenfonds. Dus hoe vindt u zelf dat dat is 
gegaan en hoe het nu met de ecologie in het Waddengebied staat? 1595 
 
Gedeputeerde LOGGEN: Ja, voorzitter, dat is heel goed, want u weet dat wij conform de wettelijke 
opgave namelijk vijftig procent duurzame economie en vijftig procent ecologie hebben gewerkt 
en dat de balans naar ecologie iets meer doorslaat. Ik geloof 54 of 56 procent ten opzichte van 
economie. Dus dat is gewoon heel goed gegaan, precies binnen de kaders. En daar ben ik heel 1600 
trots op. Ja, en voorzitter, er moet me toch van het hart: ik ben toch al heel blij en aangedaan dat 
Statenlid Kostić mij gaat missen. Dan zal ik toch maar- Zeker omdat mijn lievelingsdier een 
gebraden kip is. Ik hoop dat ze me dat nog kan vergeven, voorzitter. 
 
De heer VONK (PvdA): Voorzitter, ik dank de heer Loggen voor zijn als immer zeer bescheiden en 1605 
ingetogen terugblik op wat hij zoal gepresteerd heeft. Mijn vraag was natuurlijk een beetje 
bedoeld in de zin van, leest u dat in de jaarstukken ook voldoende terug in de effectindicatoren? 
En waar zou dat nog verder verbeterd kunnen worden? Want dat was het gesprek waar we het 
ook over hadden. En de aanvullende vraag die daar altijd bij hoort. Dus als er dingen heel goed 
gegaan zijn, dan zijn er ook een aantal dingen die wat achtergebleven zijn of waar u ernstig 1610 
teleurgesteld over bent. Kunt u daar wellicht ook wel iets over zeggen? Dat lijkt me toch ook wel 
fijn om dat als afsluiting nog even te horen. 
 
Gedeputeerde LOGGEN: Ja, voorzitter, kijk, u vraagt en ik draai, zoals u mij ook in de afgelopen 
acht jaar heeft leren kennen in dit Huis. Alleen het gaat natuurlijk altijd met de juiste 1615 
vraagstelling. U preciseert hem nu. En dan denk ik, als we gaan reflecteren op de jaarrekening, 
daar heeft u zelf al voldoende complimenten over uitgesproken over de kwaliteit van de 
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jaarrekening. Ik denk ook dat de resultaten die daarin staan ook voor zich spreken. En als u mij 
vraagt: wat kan er beter? Nou, dat is echt iets wat ik aan de nieuwe Staten overlaat. Ik wil niet 
over mijn graf heen regeren. Ik zal het anders nog wel eens een keer gezellig bij een kop koffie 1620 
of een borrel met u bilateraal delen. 
 
De heer MÜLDER (D66): Ja, dank u wel voor het woord. Als we inderdaad toch in PS toch een 
afscheid van u gaan nemen en een reflectiegesprek tegelijkertijd gaan doen, dan doe ik daar 
graag ook aan mee. Vooral als het ook nog eens gaat over dat u dan weer afsluit met een boute 1625 
uitspraak, waar ik graag nog eventjes met u op wil reflecteren. Ik ga u ook missen. Dat wou ik 
nog even zeggen. Misschien net zoveel als ik mevrouw Van Andel al moet missen, moet ik nu ook 
u gaan missen. Dat vind ik jammer. Maar u zei net: natuurinclusief aan de randen kan ik veel 
beter bewerkstelligen dan binnenstedelijk. Maar toen wou ik u toch nog eventjes vragen, want we 
hebben ook afgesproken dat we klimaatadaptief zouden bouwen. Nou, dat staat ook nu in het 1630 
nieuwe coalitieakkoord, zoals ik heb gelezen. En daar wil ik u toch vragen: goh, die randen, is dat 
dan altijd handig om daar te bouwen in het licht van klimaatadaptief bouwen? 
 
Gedeputeerde LOGGEN: Ja, dat is nou voor de nieuwe coalitie, want ik heb gerefereerd aan het 
feit wat er in het nieuwe coalitieakkoord staat en daar gaat een nieuw college over. Kijk, waar ik 1635 
zelf altijd heb gekeken, en dat is mijn lijn die ik ook al probeer uit te dragen, is namelijk: 
kleinschalig bouwen aan de randen, dat kan op sommige plekken een toegevoegde waarde bij 
deze provincie zijn, maar als je echt meters wil maken en je klimaatadaptieve maatregelen 
nemen, zal het op een iets grotere schaal moeten. En dan kom je wat verder aan de randen. Maar 
daar heeft de afgelopen Staten niet voor gekozen. Die hebben een heel strak kader meegegeven 1640 
aan het college wat er tot op heden nog zit. Binnen die kaders heeft dit college daaraan proberen 
te werken. Ik refereerde namelijk aan het feit dat je het beste natuurinclusief kunt bouwen juist 
als je die overgang van stad naar platteland hebt. Want dan komt het veel beter tot zijn recht. 
 
De heer MÜLDER (D66): U bent het wel met mij eens dat aan de randen bouwen dat- Nee, laat ik 1645 
het zo zeggen: dat klimaatadaptief bouwen, dat dat soms aan de randen kan, maar niet altijd 
even goed is. 
 
Gedeputeerde LOGGEN: Ik zou het niet in onze diepe polders doen, die zes meter onder de 
zeespiegel liggen. Dan zul je daar echt andere maatregelen moeten nemen. De vraag is of die 1650 
dan nog betaalbaar zijn. Maar op het moment dat je natuurlijk op de gebieden komt en die liggen 
ook met name in de MRA, waar u in de afgelopen Staten echt een verbod op hebt gehad, om heel 
kleinschalig tot elf woningen de ruimte te geven, ja, daar kan het prima en daar kan het ook een 
grote toegevoegde waarde hebben. En dat kan ook natuurinclusief. Ik denk dat het heel mooi kan 
aan die rand. Maar ja, het moet ook allemaal klimaatveilig, klimaatbestendig. En ik denk dat dat 1655 
nog wel past, die kleinschaligheid binnen het watersysteem zoals we dat kennen in onze 
provincie. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, ik wil ook graag de heer Loggen bedanken voor zijn 
inzet. Nou ja, waar wij net zeiden van, we gebruiken graag superlatieven, nou ja, u kunt er echt 1660 
wat van. Na die opsomming wil ik toch eigenlijk vooral weten: waar heeft u die roze bril vandaan? 
Want ik wil hem ook heel graag hebben. 
 
De VOORZITTER: Meneer Loggen, uw roze bril.  
 1665 
Gedeputeerde LOGGEN: Voorzitter, mijn roze bril. Ik ben ooit een keer op een hippiefeest 
geweest. Dus ik heb er vast wel nog een in mijn kast liggen. Ja, waar komt mijn roze bril 
vandaan? Laat ik het zo zeggen voorzitter, ik heb toch wel het gevoel gehad dat ik in de 
afgelopen vier jaar toch wel wat kleine masterclass’jes politiek heb proberen te geven. En dat was 
altijd bedoeld om juist te voorkomen dat er partijen of Statenleden een roze bril zouden 1670 
opzetten. En helaas heb ik toch vandaag weer moeten constateren dat bijvoorbeeld het gevoel 
voor timing door een bepaalde partij ook weer met een enorme roze bril is voorgelezen. En dan 
denk ik, dat is jammer, want politiek vraagt om een paar dingen. 1, het vraagt om visie. En dat 
wil ik u ook echt meegeven: als u wat wil bereiken in deze prachtige provincie, zorg er dan voor 
dat u dat doet vanuit de visie, want dan kunt u altijd terug redeneren of als u onderweg gaat om 1675 
die visie uit te voeren, of u ook op de juiste koers zit en of u de juiste meters kunt maken. 
Tweede is: zorg nou dat u ook bepaalt aan de voorkant hoeveel inspraak en hoeveel 
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medezeggenschap u wilt weggeven en waarover, omdat met zijn allen aan een pen van een 
architect of een potlood van een architect hangen, dat werkt gewoon niet. Dus dat zou ik u willen 
meegeven, dat als u- En u staat voor grote thema's, want dat heeft u ook zelf aangegeven. U staat 1680 
voor een aantal grote thema's. En definieer nou aan de voorkant een heel goed inspraakkader en 
hou u daar dan ook aan, zodat u niet op elk incident inspringt. En een derde is een goede 
bewaking van de financiële afspraken. En dan kunt u met elkaar denk ik heel ver komen met de 
opgave die u voor heeft, en dan zelfs zonder roze bril. 
 1685 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Deze gedeputeerde blijft ons verrassen. Ik vind die laatste opmerking 
heel mooi, vooral die visie. En ik ben heel blij dat hij die niet ziet als de grote, roze olifant die in 
de weg staat, zoals zijn collega Mark Rutte. Dus heel blij mee. Maar even concluderend over toch 
dat natuurinclusief bouwen. Er was een duidelijke opdracht vanuit PS aan GS om dat goed op te 
pakken, juist binnen die kaders van binnenstedelijk, waar heel veel groen tekort is, waar je juist 1690 
heel veel kan winnen, volgens de experts. Kan ik het goed samenvatten dat de gedeputeerde op 
dit gebied helemaal niets heeft gedaan? 
 
Gedeputeerde LOGGEN: Ja, voorzitter, dan tot nog een keer. Weet u hoe het geregeld is in 
Nederland? 1695 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja. 
 
Gedeputeerde LOGGEN: Weet u ook wie er gaan over binnenstedelijk bouwen? 
 1700 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja.  
 
Gedeputeerde LOGGEN: Ja. Wie dan? 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Uiteindelijk de gemeenten.  1705 
 
Gedeputeerde LOGGEN: Juist. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Klopt. 
 1710 
Gedeputeerde LOGGEN: Juist. Dus wat doen wij dan als Gedeputeerde Staten?  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Vertel.  
 
Gedeputeerde LOGGEN: U geeft kaders mee en wij stellen die gemeenten kaders. Dus als u van 1715 
onze middelen gebruikt wilt maken, dan stellen wij er wel een aantal eisen aan. Dan is het altijd 
nog aan die gemeenten of ze dat willen doen. En dan weet u ook dat in de woonakkoorden die we 
gesloten, dat daar wel degelijk aandacht voor is, dat er ook langs die woonakkoorden gebouwd 
wordt. Maar als u mij nu vraagt, doet u even de precieze aantallen uit de mouw schudden? Kijk, 
als ik deze vraag had geweten, dan had ik me natuurlijk voorbereid en had u die gekregen. Maar 1720 
u weet, het staat in onze documentatie, de woonakkoorden, de afspraken die we maken met 
gemeenten. Uiteindelijk is het aan de gemeenten hoe ze dat gaan realiseren. En ik heb goede 
hoop met de afspraken die we gemaakt hebben, dat wij daar heel ver mee gaan komen. 
 
De VOORZITTER: Volgens mij is dit een mooi eind aan deze discussie. Ja. Volgens mij gaat we 1725 
niet- Nee, het heeft geen zin om hier nog meer- Heeft u nog een andere vraag? 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, ik ga alleen maar- 
 
De VOORZITTER: U hoeft niet af te ronden, want het is een interruptiemicrofoon. Dus het is niet 1730 
de bedoeling dat we hier een commissievergadering gaan overdoen en ik heb het even laten 
gaan. Het is de laatste vergadering van gedeputeerde Loggen. U heeft hem daar zelf toe 
uitgedaagd. Dus laten we hier nou niet de inhoudelijke discussie over natuurinclusief bouwen- 
Maar als u nog een aanvullende vraag heeft, goed, maar niet over hetzelfde onderwerp. 
 1735 
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Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, nee, ik hoor de gedeputeerde zeggen: als ik voorbereid was, dan had 
ik u precies kunnen sturen wat ik heb gedaan. Dan zie ik dat graag tegemoet alsnog, als 
afscheidsbrief. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Meneer Loggen, volgens mij was u klaar. 1740 
 
Gedeputeerde LOGGEN: Ook geen toezeggingen meer, voorzitter.  
 
De VOORZITTER: Ik wil nog even zeggen trouwens, volgende week hebben wij natuurlijk nog het 
vervolg van onze vergadering en daar zullen we ook nog even tijd vrijmaken om afscheid te 1745 
nemen van de gedeputeerden die niet terugkomen. Dus maakt u zich daar geen zorgen over.  
 
Dit was volgens mij de tweede termijn. Ik kijk even of er nog naar aanleiding van de tweede 
termijn mensen nog wijzigingen willen aanbrengen in moties, amendementen of niet. Er is één 
motie aangehouden. Ja, meneer Klein. 1750 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, wij kiezen er ook voor om onze motie in te trekken. Dat is de 
motie over de indicatoren actueler maken. En wij gaan graag in op de uitnodiging van het college 
om daar in de commissie over in gesprek te gaan en ze willen vragen of de griffie dat kan 
opschrijven dat het op de agenda komt voor de commissievergadering van waarschijnlijk de 1755 
commissie Bestuur. 
 
Motie 85 ‘Meer inzet voor actualisatie brede welvaartsindicatoren’ maakt geen deel meer uit van 
de beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 1760 
De VOORZITTER: Dat zullen we zeker doen.  
 
Dat is motie 85, is ingetrokken.  
 
Goed, dan sluiten we nu deze beraadslagingen af over agendapunt 9. De stemming zal straks 1765 
plaatsvinden aan het eind van deze vergadering.  
 
De discussie wordt gesloten.  
 
De VOORZITTER: Het is nu precies 12.00 uur. Ik stel voor dat we tot 13.00 uur gaan lunchen en 1770 
dan zie ik u terug. Dus ik schors de vergadering tot 13.00 uur. 
 
Schorsing 11.58 tot 13.03 uur. 
  
10. Kaderbrief 2024 (VD-39). 1775 
 
De VOORZITTER: Dames en heren, mag ik de Statenleden verzoeken te gaan zitten, voor zover 
aanwezig. Ik ga gewoon beginnen, hoor, dames en heren. Mag ik u verzoeken stilte te 
betrachten, uw telefoons op zacht te zetten en dan gaan wij verder met de agenda, zoals die hier 
voorligt. Ik ben aanbeland bij agendapunt 10 en dat is de Kaderbrief 2024.  Het is voordracht 39. 1780 
De kaderbrief voor het startpunt van onze jaarlijkse begrotingscyclus. Alstublieft, even stil. In 
deze brief schetst het college de relevante maatschappelijke, economische, maar ook financiële 
ontwikkelingen. Provinciale Staten geven via de kaderbrief de uitgangspunten mee aan het 
college, waarbinnen de begroting 2024 zal worden opgesteld. De Kaderbrief 2024 is ook 
besproken in de Interimcommissie van 19 juni en die ligt nu ter besluitvorming voor.  1785 
 
Er is nog geen nieuw college. Dus we houden de volgorde van fractiegrootte aan, met één 
wijziging zoals in het presidium besproken, waarbij het CDA voor D66 zal gaan. Als sprekers 
hebben zich aangemeld: de heer Valk van de BBB, de heer Terwal van de VVD, Statenlid Bwefar 
van GroenLinks, mevrouw Oulad Hadj van de PvdA, de heer Heijnen van het CDA, Statenlid Kostić 1790 
van de Partij voor de Dieren, mevrouw Uiterwijk van JA21, de heer Deen van de PVV, de heer De 
Weerdt van Volt, de heer Kanik van D66, de heer Dessing van Forum voor Democratie, mevrouw 
Bouhlel, neem ik aan? Nee. Mevrouw Van der Helm van 50PLUS en de heer Klein van de 
ChristenUnie. De heer Terwal. 
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 1795 
De heer TERWAL (VVD): Ja, dank, voorzitter. Waar u zonet de heer Terwal meldde, mag u de heer 
Roosendaal opschrijven. Die zal het woord namens mijn fractie voeren over de kaderbrief. 
 
De VOORZITTER: Dat vinden wij ook prima.  
 1800 
Eerste termijn Provinciale Staten  
 
De VOORZITTER: Dan ga ik als eerste het woord geven aan de heer Valk van de BBB. Dat is uw 
maidenspeech. 
 1805 
De heer VALK (BBB): Geachte Statenleden en leden van de griffie en andere toehoorders, ik zal 
mij kort aan u voorstellen. Voor u staat een praktisch opgeleid persoon. Een nuchter en ervaren 
ondernemer, die weet wat ervoor nodig is om een bedrijf financieel gezond te houden. Je kunt je 
geld immers maar één keer uitgeven. Ook hier in de Staten hebben de financiën mijn voorkeur en 
aandacht.  1810 
 
Als eerste wil BBB haar waardering uitspreken voor het werk wat de ambtelijke organisatie gedaan 
heeft voor de Kaderbrief ’24. Wij zijn ook zeer tevreden over die kaderbrief. Nu het 
coalitieakkoord getekend is, wil BBB graag met u delen hoe wij nu en in de toekomst naar de 
jaarbegrotingen zullen kijken. BBB is wel een partij die BOG voorstaat: benen op grond. Met 1815 
andere woorden: we willen een solide en robuust begrotingsbeleid.  
 
BBB Noord-Holland staat een financieel gezonde provincie voor. Een goed rendement-schap heeft 
immers ook financieel perspectief. Een sluitende, realistische meerjarenbegroting met 
inzichtelijke en realistische plannen voor investeringen en reserveringen vormen de basis van een 1820 
toekomstig financieel beleid. De doelmatigheid van de te besteden middelen moet voortdurend 
worden getoetst aan de hand van drie aspecten: wettelijke noodzakelijkheid, proportionaliteit en 
maatschappelijk rendement. De structurele kosten moeten gedekt worden door de structurele 
opbrengsten. De begroting is ingedeeld in structurele en incidentele begrotingsposten. Er zijn 
structurele budgetten nodig voor openbaar bestuur, klimaat, milieu. Van groot belang daarbij is 1825 
het vergunningsbeleid, toezicht en handhaving. Mobiliteit, groen, economie, cultuur en welzijn. 
De mate van beïnvloedbaarheid van structurele begrotingsposten is weer afhankelijk van 
verplichtingen uit de Provinciewet, verbonden partijen en getekende 
samenwerkingsovereenkomsten en wettelijke taken. De ondergrens van de structurele uitgaven 
worden bepaald door de taken van de provincie. Daarbij liever niet een laag ambitieniveau 1830 
hanteren, maar als het kan een wat hoger ambitieniveau. En dan kijken naar begrotingsposten die 
in meer of in mindere mate beïnvloedbaar zijn. Daarnaast zijn de incidentele budgetten, waar de 
provincie meer invloed en beleidsruimte heeft. Hierover kunnen wij in deze Staten met elkaar 
discussiëren, waarbij elke partij haar eigen stokpaardje kan inbrengen, mits betaalbaar.  
 1835 
De bodem van de schatkist van de provincie is nog niet helemaal in zicht, maar dat kan wel 
komen. En dat wil BBB voor zijn. Evenals in alle andere provincies staat de provincie Noord-
Holland voor grote uitdagingen mede door de verantwoordelijkheden die het Rijk de provincie 
gaat opleggen. Er zal dan ook gekeken moeten worden naar deze uitdagingen en wat deze 
kosten, en wat gaat het Rijk financieren? Hoe dan ook: de tering zal naar de nering gezet moeten 1840 
worden. Het kan alleen als er scherp aan de wind gezeild wordt op de structurele en incidentele 
uitgaven. Ik dank u voor de aandacht. 
 
[Tafelgeroffel] 
 1845 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan de heer Roosendaal van de VVD.  
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Dank u wel, meneer de voorzitter. Voorzitter, deze keer natuurlijk 
een wat bijzondere kaderbrief, want de keuzes die voorliggen zijn verwerkt in het nieuwe 
coalitieakkoord wat wij volgende week hier bespreken. En zoals u weet heeft de VVD-fractie daar 1850 
van harte mee ingestemd. In de commissie hebben we het al gehad over de verschillende 
maatregelen die genomen kunnen worden om tot een sluitend meerjarig perspectief te komen. In 
het coalitieakkoord heeft u ook kunnen lezen dat alle voorgestelde maatregelen genomen en 
verwerkt worden. We stemmen in met het voorstel.  
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 1855 
We gaven al aan het heel logisch te vinden om een realistische inschatting van de groei van het 
aantal auto's te maken en dit te verwerken in de opbrengsten van de opcenten. Ook het benutten 
van de post macro-economische tegenvallers is logisch, gezien het feit dat er nu macro-
economische tegenvallers zijn. Tegelijkertijd zijn ook beide andere maatregelen noodzakelijk: het 
kritisch kijken naar onze uitgaven en het verhogen van de opcenten. Niet leuk, maar belangrijk 1860 
om onze ambities te realiseren en de begroting meerjarig sluitend te houden. Voor ons waren er 
bij het verhogen van het opcententarief twee zaken belangrijk. Er moet ook naar bezuinigingen 
op de organisatie gekeken worden alvorens het tarief te verhogen en we blijven het laagste van 
Nederland. 
 1865 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, ik hoor u eigenlijk zeggen van, die macro-
economische tegenvallers zijn er nu en daarom is het logisch dat wij die stelpost nu naar voren 
trekken. Vindt u het niet logischer om juist zo’n stelpost, die is ingebouwd als een soort extra 
buffer, juist bij macro-economische tegenvallers achter de hand houdt als er in het jaar nog extra 
tegenvallers zijn? Dat je niet vooraf inboekt, maar achteraf, zoals nu ook het geval was. 1870 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Zoals ik aangaf, is het denk ik allereerst van belang dat je kijkt 
naar de zekerheden die je wel kunt inbouwen in de begroting. Dus te zorgen dat je je inkomsten 
verhoogt en vooral ook zorgt dat je je uitgaven niet laat stijgen en mogelijk zelfs laat dalen. En 
als dat binnen die marges van de onzekerheid, die altijd eigen is aan de begroting, ook nog de 1875 
ruimte hebt om die te kunnen inzetten en lopende het jaar kan komen met begrotingswijzigingen 
is natuurlijk het laatste redmiddel het inzetten van die buffers. Dat ben ik met u eens. Maar ik 
vind het wel gezond begrotingsbeleid om zo'n post te gebruiken waarvoor je hem ook bedoeld 
hebt, wetende dat het inzetten van die buffer natuurlijk het allerlaatste redmiddel is en dat je 
eigenlijk eerst naar jezelf moet kijken of je die uitgaven kunt verminderen. Maar zoals we 1880 
allemaal weten, zal er gedurende het jaar nog heel veel gebeuren. En dat is ook het moment om 
daar nog eens goed naar te kijken met elkaar. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, maar, voorzitter, nu kiest u er toch eigenlijk voor om die buffer 
juist vooraf al in te zetten? 1885 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Je kiest ervoor om hem nu in het kader van het begrotingsbeleid 
mee te nemen, maar waarbij wij in het achterhoofd houden dat gedurende het jaar naarmate de 
actualisatie, de voortgang van de realisatie van de uitgaven en de opbrengsten duidelijker wordt, 
scherpe keuzes te kunnen blijven maken in de verwachting dat je nog niet helemaal zult hoeven 1890 
inzetten. Maar dat is aan ons, zoals we hier bij elkaar zitten, om daar kritisch op te zijn. En ik 
verwacht dat u dat zeker bent. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder.  
 1895 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Dank u wel. Ik was gebleven bij, we moeten kijken naar de 
bezuinigingen en zorgen dat we het laagste opcententarief van Nederland houden. Aan beide 
voorwaarden is voldaan. Er ligt een taakstelling van twaalf miljoen voor deze periode op de 
begroting en met 77,4 procent blijven we ruimschoots het laagste opcententarief van Nederland 
houden. Zodoende kunnen we akkoord gaan met deze verhoging.  1900 
 
Voorzitter, wat ons betreft houden we het hierbij en voeren we volgende week het debat over het 
coalitieakkoord, waar wij als VVD in ieder geval heel trots op zijn. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan Statenlid Bwefar van GroenLinks.  1905 
 
Statenlid BWEFAR (GL): Dank u wel, voorzitter. De Kaderbrief 2024-2027 is op zich een waardevol 
voorstel met veel achtergrondinformatie, maar ze is ingehaald door recente ontwikkelingen. Ten 
eerste is daar de meicirculaire over de ontwikkeling van het Provinciefonds. Hier ziet het 
financieel meerjarig beleid er een stuk gunstiger uit dan in het oorspronkelijke voorstel. Er is 1910 
geen oplopend begrotingstekort van 52,7 miljoen in 2027, maar een tekort van 29,4 miljoen. Ten 
tweede was de kaderbrief een beleidsarm voorstel. Nu het coalitieakkoord verbindend vooruit 
afgelopen donderdag is gepresenteerd vormt de financiële paragraaf van het coalitieakkoord het 
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uitgangspunt van de begroting van 2024. In afwachting van de begrotingsvoorstellen van 2024 
gaan we om deze redenen niet verder in op de Kaderbrief 2024-2027. 1915 
 
De VOORZITTER: Dank u wel voor uw bijdrage. Dan geef ik het woord aan mevrouw Oulad Hadj 
voor haar maidenspeech.  
 
Mevrouw OULAD HADJ (PvdA): Dank u, voorzitter. Hier sta ik dan voor het eerst achter de 1920 
katheter van de Staten. Op de agenda de Kadernota 2024. In wezen een virtueel debat. De nota 
staat vol opties en mogelijkheden, netjes met voors en tegens. Maar echte keuzes worden 
begrijpelijkerwijs niet gemaakt. Die worden in het conceptcoalitieakkoord gemaakt. Dat is 
inmiddels gepubliceerd. Volgende week in deze zaal hopen we over het eindresultaat te mogen 
discussiëren. For the record: wij kunnen prima leven met de kadernota en we danken het college 1925 
en de ambtelijke ondersteuning voor het degelijke werk. Wel hechten wij uiteraard waarde aan 
het feit dat de provincie een sluitende begroting heeft. Daarnaast vinden wij het belangrijk dat er 
genoeg structurele gelden beschikbaar zijn voor het aanpakken van de klimaat- en natuurcrisis, 
het op peil houden van en betaalbaar houden van het ov, voorzieningen zoals sport en cultuur.  
 1930 
Zo. Dan mag ik nu gebruik maken van mijn recht om zonder interrupties mijn eerste woorden tot 
u te richten vanaf deze plek. Ik ben geboren in de Amsterdamse Rivierenbuurt en volwassen 
geworden in Nieuw-West Slotervaart. Een alleenstaande moeder van twee prachtige tienermeiden, 
zeventien en zestien jaar oud. Ik heb een opleiding, een carrière en ben economisch zelfstandig. 
Ik ben een trotse moslima van Marokkaanse komaf. Mijn hoofddoek belicht mijn identiteit. Mijn 1935 
opa trok vanuit het Rifgebergte 'Mitioua' naar Noord-Holland. In de haven van IJmuiden vond hij 
werk op een vissersboot. Later regelde hij ook een baan voor de verloofde van zijn dochter, mijn 
moeder. Ik ben dus eigenlijk een vissersmeisje. Ik herinner me nog goed dat mijn vader met zo'n 
dik pak met van die zwarte laarzen het thuiskwam en vreselijk naar vis stonk. Nu mag het 
vissersmeisje zich volksvertegenwoordiger noemen in de Staten van Noord-Holland. Ik ben er 1940 
trots op dat de burgers mij in hun harten hebben gesloten. En ik ga mijn uiterste best doen om 
het vertrouwen te belonen.  
 
Voorzitter, op het eerste gezicht klinkt dit als een typisch verhaal een succesvolle emancipatie 
van een derde generatie arbeidsmigrant. Iets wat kan in dit gave, mooie land. Maar de weg 1945 
daarnaartoe is in werkelijkheid vol hobbels geweest. Als alleenstaande moeder heb ik moeten 
ervaren hoe het is om slachtoffer te zijn van ongekend onrecht van onze overheid nota bene, die 
me meer dan tien jaar beschouwde als fraudeur met de kinderopvangtoeslagen. Daar stond ik 
dan compleet hopeloos met twee heel jonge kinderen. Ik heb jarenlang in angst geleefd. Iedere 
avond weer maalden dezelfde vragen door mijn hoofd. Wordt mijn woning geveild? Komt er 1950 
morgen weer een deurwaarder? Wat kan hij nog meenemen? Mijn tv van vijftien jaar oud? Kan ik 
nog boodschappen doen? Kan iemand mij geld lenen?  
 
Op een avond, voorzitter, stond ik voor de voorraadkast en bleek dat de blikken tomaten op 
waren. Ik moest dus even naar de Vomar, maar ik had geen cent meer op zak. Ik ben toen naar 1955 
het slaapkamertje van mijn zesjarige dochter gelopen. Ze had tijdens Koningsdag een spaarpotje 
gekocht van 25 cent. Zo’n aardwerken varkentje. Trots deed zij daar alle centjes in die haar vader 
haar regelmatig toestopte. “Ik ga sparen voor een heel groot auto voor je, mama”, zei ze dan. Nu 
moest ik haar vragen of ik een euro uit haar spaarpotje kon halen. Het spaarpotje had geen dopje 
eronder, waardoor je je geld eruit kon halen. Dus we moesten hem ook kapotslaan. “Geef niks 1960 
hoor, mama”, zei ze troostend, “ik weet hoe je het nodig hebt.” Voorzitter, mijn hart breekt nog 
steeds bij deze herinnering, net zoals het breekt als ik terugdenk aan de strijd die ik heb moeten 
voeren met leraren en interne begeleiders op de basisschool van mijn kinderen. Zij wisten het 
namelijk heel zeker: mijn kinderen konden niet beter dan het vmbo. Daar is niets mis mee, 
voorzitter. Geen misverstand daarover. Maar ik wist dat er meer in zat. Inmiddels zit de ene in 1965 
vier havo, de andere in vier vwo. De laatste, ze gaat volgend jaar naar United World College in 
Wales waar prinses Alexia ook op heeft gezeten. Ik ben trots op waar ze nu staan. Maar het 
onrecht dat hen in hun kinderjaren is aangedaan, hadden ze niet verdiend.  
 
Voorzitter, voor mij staat vast dat dit onrecht mijn gezin is overkomen, omdat ik ben wie ik ben. 1970 
Ik heb mij eraan ontworsteld met wilskracht en overlevingsdrang. Maar hoeveel anderen lukt dat 
niet? Omdat ze lamgeslagen zijn, de energie niet kunnen opbrengen of verdwaald raken in het 
woud van procedures. Mensen, Noord-Hollanders, van wie bestaanszekerheid op het spel staat. 
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Voorzitter, voor die mensen wil ik opkomen. Daarom sta ik hier vandaag. Je zou kunnen zeggen: 
als ervaringsdeskundige op het gebied van bestaanszekerheid. Ik heb geleerd dat 1975 
bestaanszekerheid meer is dan een fatsoenlijk inkomen. In mijn stad Amsterdam ken ik namelijk 
heel veel gezinnen die balanceren op de armoedegrens. Gezinnen die de rekeningen niet meer 
kunnen betalen. We zijn zo'n rijk land en toch: woningarmoede, jongeren die jaren moeten 
wachten op hun eigen huis, energiearmoede, mobiliteitsarmoede, doordat de bussen en de 
treinen zo langzamerhand onbetaalbaar beginnen te worden, waardoor de mensen thuis komen 1980 
te zitten, eenzaam en geïsoleerd raken en niet meer kunnen meedoen in de samenleving.  
 
Voorzitter, afsluitend, voor de inwoners van Noord-Holland die daarmee moeten dealen, kunt u 
mij ‘s nachts wakker maken. Waar onrechtvaardigheid en onmacht heersen, zal ik me als PvdA-
vertegenwoordiger inzetten voor de belangen van alle inwoners, maar bovenal voor de zwakkeren 1985 
in de samenleving. En u zult merken, als die in het gedrang komen, kan dit vissersmeisje ook 
echt een viswijf worden. Ik dank u. 
 
[Tafelgeroffel] 
 1990 
De VOORZITTER: Mooi gesproken. De heer Heijnen van het CDA.  
 
De heer HEIJNEN (CDA): Voorzitter, dit is met recht een van de meest indrukwekkende speeches 
en maidenspeeches die ik ooit heb gehoord. Dank u wel.  
 1995 
Voorzitter, het is een gek moment om hier te staan en de kaderbrief te bespreken – het is al 
gezegd – omdat afgelopen donderdag het coalitieakkoord is gepresenteerd. Het was misschien 
wel logischer geweest om deze twee agendapunten samen te voegen. Maar ik ben toch blij dat 
we dat niet hebben gedaan en wel hierom. Want ik begin eigenlijk met mijn belangrijkste vraag, 
die ik zowel stel aan de gedeputeerde Financiën, als ook aan de onderhandelende partijen. Want 2000 
bij het nieuwe coalitieakkoord zit een zeer beperkte financiële paragraaf. Er wordt bijvoorbeeld 
incidenteel 17,6 miljoen extra uitgetrokken voor mobiliteit, maar het is volstrekt onduidelijk 
hoeveel hiervan naar het openbaar vervoer gaat en hoeveel hiervan naar wegen of naar de fiets. 
En wat gebeurt er dan met de structurele 1,6 miljoen voor mobiliteit in 2025? Daar kun je 
bijvoorbeeld nauwelijks extra bussen voor laten rijden, ook al spreekt het akkoord wel van meer 2005 
het openbaar vervoer in de regio. En zo geldt dat voor tal van thema's. Ook wordt er een forse, 
incidentele taakstelling op de bestemmingsreserves ingeboekt van 93 miljoen. Waar komt dat 
geld vandaan? En wat gaat er niet meer door als gevolg van die taakstelling? En is die stelpost 
macro-economische tegenvallers daarin meegenomen? De heer Roosendaal leek daarvan te weten 
dat dat al wel zo was. Maar ik ken die details van dat akkoord niet. Overigens zijn wij daar geen 2010 
voorstander van en wij dienen daarom samen met de ChristenUnie, of de ChristenUnie dient in en 
die steunen wij, de motie op dat punt.  
 
Voorzitter, duidelijkheid over de financiële gevolgen van het nieuwe coalitieakkoord is ontzettend 
belangrijk. Niet alleen voor de vier partijen die het akkoord hebben gesloten, maar ook juist voor 2015 
de rest van de Staten om hier volgende week een goed gesprek over te voeren. En daarom, 
voorzitter, heb ik de volgende motie, die ik indien samen met de ChristenUnie, D66, de SP, 
50PLUS, JA21, Partij voor de Dieren, Volt, Forum voor Democratie en de PVV, ook wel de beoogde 
nieuwe volledige oppositie. Het dictum van die motie is als volgt: verzoekt GS en de nieuwe 
coalitiepartijen Provinciale Staten uiterlijk vrijdag 14 juli 2023 een gedetailleerd financieel 2020 
overzicht toe te sturen met daarin een nadere toelichting op de genoemde bedragen op de 
pagina's 38, 39 en 40 het coalitieakkoord Verbindend vooruit.  
 
Motie 87-10 juli 2023 
Duidelijkheid financiële gevolgen coalitieakkoord Verbindend vooruit 2025 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 

• Het financiële hoofdstuk van het coalitieakkoord 'verbindend vooruit' slechts op 
hoofdlijnen is opgesteld.; 2030 

Overwegende dat: 
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• Het onduidelijke is wat de onderverdeling van bestedingen is in de verschillende 
programma's, zowel structureel als incidenteel. 

• Er financiële ruimte wordt gevonden door taakstellingen uit te voeren op structurele 
budgetten en bestemmingsreserves, maar niet duidelijk is waar die taakstellingen precies 2035 
op zien. 

• Het voor de bespreking van het coalitieakkoord ‘verbindend vooruit' tijdens de 
Statenvergadering van 17 juli belangrijk is inzicht te hebben in de financiële keuzes die 
gemaakt worden. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 2040 
• Provinciale Staten uiterlijk vrijdag 14 juli 2023 een gedetailleerd financieel overzicht toe 

te sturen met daarin een nadere toelichting op de genoemde bedragen op de pagina's 38, 
39 en 40 van het coalitieakkoord 'verbindend vooruit'. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 2045 
Ondertekening: Dennis Heijnen (CDA), Michel Klein (ChristenUnie), Emre Kanik (D66), Remine 
Alberts (SP), Anneke van der Helm (50PLUS), Kelly Uiterwijk (JA21), Ines Kostić (Partij voor de 
Dieren), Maik de Weerdt (Volt), Johan Dessing (Forum voor Democratie) en Marco Deen (PVV). 
 
De heer HEIJNEN (CDA): Voorzitter, deze motie gaat niet over de inhoud, het gaat over het 2050 
proces. En met transparantie en open bestuurscultuur als belangrijke punten ga ik er ook vanuit 
dat deze motie het ook gaat halen, ondanks de mededeling van de coalitiepartijen vanochtend in 
het presidium over de vergadering volgende week. Maar dit is deze week. Dus u kunt u hier 
gewoon voor staan.  
 2055 
Voorzitter, tot slot nog even. Ik ga eerst de motie aan u geven, want dan is dat maar gedaan. 
 
De VOORZITTER: Zou u het toch vergeten. Nou, genoeg handtekeningen eronder. Dus ook deze 
motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. Dank u wel. 
 2060 
De heer HEIJNEN (CDA): Voorzitter, en dan nog even over de verder beleidsarme kaderbrief. Wij 
geven steun aan die extra middelen van 2,5 miljoen euro per jaar voor het op peil houden van het 
openbaar vervoer, want het gaat pas goed met Noord-Holland als het ook in alle regio's goed 
gaat. En daarvoor dient het ov op peil te zijn. We wachten ook met spanning de nieuwe visie af. 
Tot zover, voorzitter, voor nu. Dank u wel. 2065 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Statenlid Kostić, Partij voor de Dieren.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, ik ben nog steeds een beetje onder de indruk van de 
laatste maidenspeech. Ja, ik denk er zelf een beetje over na om mijn hele betoog in de prullenbak 2070 
te gooien, want een ding raakte mij uiteindelijk echt. Dat is de kern volgens mij waar we allemaal 
hiervoor staan. Dat is opkomen voor rechtvaardigheid en je verzetten tegen onrecht en opkomen 
voor onze inwoners en met name de meest kwetsbare inwoners van Noord-Holland, want die 
hebben dat het meest nodig van ons. Ja, een beetje met een trillende stem sta ik, want ik vind het 
zo krachtig en kernachtig.  2075 
 
Bij de jaarstukken hadden we het ook over het feit dat we dik in het rood staan als het gaat om 
de uitputting van onze planeet. We verbruiken meer dan we hebben. Dat betekent dat we ons 
ecologisch huishoudboekje op orde moeten brengen om grote maatschappelijke kosten te 
voorkomen en te zorgen dat we straks allemaal een gezonde toekomst hebben waar iedereen 2080 
mee kan komen. Want we weten allemaal dat uiteindelijk, als het niet goed gaat, die meest 
kwetsbaren als eerste het slachtoffer worden. Wat ons betreft betekent dat, dat de grootste 
vervuilers en verbruikers zoveel mogelijk gaan bijdragen en kwetsbare groepen worden 
geholpen. Daar zien we weinig van in de kaders voor de begroting terug. We begrijpen, de 
kaderbrief is sowieso uitgekleed en er komt nog van alles. We verwachten dat de oppositie hier 2085 
serieus in wordt meegenomen om samen te zoeken naar de oplossingen. Maar met deze 
kaderbrief, ja, hoe verwacht dan GS dat we hiermee instemmen? Eigenlijk heeft het nu geen 
waarde. Daarom houden we het eigenlijk bij een beperkt aantal moties, anders dan u van ons 
gewend bent. De eerste en enige echt inhoudelijke motie is het volgende, en die achten we echt 
nodig, omdat we tenminste iets van investeringen zien voor onze menselijke inwoners, hoe 2090 
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mager dan ook. Maar de grootste groep inwoners, de niet-menselijke dieren, worden hier 
vergeten. En ja, zegt GS dan, we kunnen niet elk detail in de kaderbrief noemen. Dat is het nu 
juist. Er wonen meer dieren dan mensen in deze provincie. Ze zijn geen detail, maar hun 
belangen horen steevast mee te worden genomen in de afwegingen die worden gemaakt. 
Provinciaal beleid heeft immers vaak ook impact op hun levens. Vaak gaat het om leven en dood. 2095 
Het kan echt niet meer dat een belangrijk stuk als een kaderbrief ze niet één keer noemt. Niet 
één keer. Het past ook niet in een land waar de inwoners het belangrijk vinden dat we 
dierenwelzijn beter meenemen. Daarom de volgende motie ingediend samen met JA21, waarvoor 
dank. Het dictum: roepen het college van Gedeputeerde Staten op om de mogelijkheden te 
onderzoeken voor – tussen haakjes – structurele financiering voor dierenwelzijn in de begroting 2100 
2024 en deze aan PS voor te leggen, en gaan over tot de orde van de dag. We hopen dat, ook al 
heeft de coalitie misschien al plannen daarvoor, deze motie op zijn minst omarmd kan worden 
als een mooi teken dat we voortaan die niet-menselijke inwoners als vanzelfsprekend gaan 
meenemen in onze belangrijke stukken.  
 2105 
Motie 88-10 juli 2023 
Dierenwelzijn opnieuw een plek in de provincie  
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 2110 

• De provincie een gedeputeerde Dierenwelzijn heeft; 
• Provinciale Staten (PS) op verschillende momenten hebben uitgesproken dat ze het 

wenselijk vinden dat de provincie zich op diverse vlakken inspant voor dierenwelzijn en 
daardoor GS ook stappen in zijn gezet; 

• In november 2O22 bijvoorbeeld een motie is aangenomen waarin GS wordt gevraagd te 2115 
overleggen met o.a. gemeenten en de wildopvangsector met het doel te komen tot een 
mogelijk model voor structurele financiering waarmee een provinciedekkend netwerk van 
wildopvangcentra gewaarborgd kan worden; 

• De meeste partijen en de provincie stellen het liefst te kiezen voor niet-dodelijke 
oplossingen boven dodelijke, als het gaat om oplossen van mens-dierconflicten (bijv. 2120 
gewasschade); 

• Afgelopen vier jaar een klein budget is vrijgemaakt voor dierenwelzijn, maar er niets 
geborgd is voor komende jaren. 

Overwegende dat: 
• Dieren ook inwoners zijn van provincie Noord-Holland en provinciaal beleid regelmatig 2125 

hun levens en leefomgeving beïnvloedt of aantast; 
• Meeste partijen dierenwelzijn belangrijk zeggen te vinden; 
• Een meerderheid van de Nederlanders betere inzet van de overheden wil om dieren te 

beschermen; 
• Daar een actieve houding van de provincie bij hoort en dus ook een budget. 2130 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Om de mogelijkheden te onderzoeken voor (structurele) financiering voor dierenwelzijn in 

de Begroting 2024 en deze aan PS voor te leggen. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 2135 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren) en Ivo Mantel (JA21).  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dan, voorzitter, hebben we nog twee moties die meer van technische 
aard zijn. En de eerste gaat over de Brede Basismonitor. Die is bij de jaarstukken ook vaak 
teruggekomen. Een instrument waar hard aan is gewerkt, dat zien we, door de ambtenaren, door 2140 
GS, en waar nog steeds aan wordt gewerkt. Het laat de belangrijke ontwikkelingen van welvaart in 
Noord-Holland in de brede zin van het woord zien: gezondheid, schone leefomgeving, ecologie. 
Zaken waar het echt om gaat. De functie van de Brede Basismonitor is volgens de provincie om 
ontwikkelingen te signaleren en op de agenda te zetten met als uiteindelijk doel om de grote 
beleidsvraagstukken in het breder perspectief te kunnen beschouwen en bespreken. De 2145 
basismonitor is nu in de kaderbrief echter alleen opgenomen door te verwijzen naar de website 
van de provincie. Het zou meer recht doen aan die functie van een basismonitor om in de 
toekomst te reflecteren hoe de monitor is gebruikt om afwegingen in de kaderbrief te maken. Dat 
hoeft niet bladzijden lang te zijn. Dus het kan beperkt en binnen de grenzen van het haalbare. 
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Maar die reflectie verdient het. Daarom de volgende motie. En dan moet ik even kijken. Die 2150 
dienen we in met Volt, CDA en de ChristenUnie, met het dictum: roepen het college van 
Gedeputeerde Staten op om volgend jaar in de Kaderbrief 2025 te reflecteren op de 
ontwikkelingen uit de Brede Basismonitor en aan te geven hoe die zijn gebruikt bij het maken van 
de keuzes in de kaderbrief.  
 2155 
Motie 90-10 juli 2023 
Betekenisvolle plek voor Brede Basismonitor in Kaderbrief 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 2160 

• Met de Kaderbrief beleidsontwikkelingen worden benoemd en door PS kaders gesteld voor 
de jaarplannen en de begroting voor volgend jaar; 

• Noord-Holland een Brede Basismonitor heeft, die jaarlijks de belangrijke ontwikkelingen 
van welvaart in Noord-Holland in de brede zin van het woord laten zien (gezondheid, 
schone leefomgeving, etc.). 2165 

Overwegende dat: 
• Volgens de provincie de functie van de Brede Basismonitor is "om ontwikkelingen te 

signaleren en op de agenda te zetten, met als uiteindelijk doel om de grotere 
beleidsvraagstukken in een breder perspectief te kunnen beschouwen en bespreken;" 

• De provincie in de Kaderbrief echter hier niet op reflecteert en niet aangeeft hoe de 2170 
provincie de ontwikkelingen uit de Brede Basismonitor heeft gebruikt om afwegingen in de 
Kaderbrief te maken; 

• Eerder hebben partijen aangegeven te willen dat de Brede Basismonitor actief wordt 
gebruikt en is met PS afgesproken om de Brede Basismonitor beter te integreren in het de 
P&C-cyclus; 2175 

• De Brede Basismonitor in de Kaderbrief nu feitelijk alleen is opgenomen door te verwijzen 
naar de website van de provincie; 

• Dit geen recht doet aan de waarde van de Brede Basismonitor en het werk dat daarin wordt 
gestoken. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 2180 
• Om volgend jaar in de Kaderbrief 2025 te reflecteren op de ontwikkelingen uit de Brede 

Basismonitor en aan te geven hoe die zijn gebruikt bij het maken van de keuzes in de 
Kaderbrief. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 2185 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren), Maik de Weerdt (Volt), Dennis Heijnen (CDA) en 
Michel Klein (ChristenUnie).  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Tenslotte, voorzitter, de laatste motie. Dat is vooral het inkoppen van 
wat we al als PS en GS hebben ingezet met twee eerder aangenomen moties over klimaatcyclus 2190 
en over het in kaart laten brengen van baten van klimaat en ecologisch beleid. Adviesbureau 
Berenschot heeft daar een mooi advies over geschreven. Daaruit blijkt dat een klimaatcyclus een 
instrument is dat afgewogen besluitvorming over de doelmatige en doeltreffende inzet van 
middelen ondersteunt en inmiddels door meerdere overheden wordt gebruikt. Daarbij is het 
advies om al lerende te doen en al doende te leren. Dus flexibel te zijn, gezien de grote 2195 
uitdagingen die we hebben. Een integrale koppeling aan de hele begroting zou daarbij volgens 
Berenschot recht doen aan de integraliteit van de klimaatopgave. Ook laat Berenschot zien hoe 
we de eventuele baten van het klimaat- en ecologisch beleid in kaart kunnen brengen en hoe dat 
ook behapbaar kan en ook kan bijdragen aan een betere communicatie – we hebben het net van 
de VVD gehoord – en voor het draagvlak. Het draagvlak dat ik ook zie terugkomen in een 2200 
coalitieakkoord. Heel belangrijk. De afgelopen periode toch een beetje ondergesneeuwd. Maar dit 
kan daarbij helpen. En volgens mij moet dit links en rechts verenigen, want wie wil nou niet 
inzicht hebben in de baten die ons beleid naar voren brengt. Nu is het een kwestie van die 
adviezen van Berenschot vertalen naar de provincie. Daarom dienen we de volgende motie in, 
samen met Volt en D66, met het dictum: roepen het college van Gedeputeerde Staten op om voor 2205 
de bespreking van de begroting 2024 te komen met een voorstel over op welke manier GS 
vervolgstappen neemt met adviezen uit de verkenning van Berenschot, klimaatbegroting en 
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synergiën van klimaatbeleid, en deze met de commissie te bespreken, en gaan over tot de ouder 
van de dag. Dank u wel, voorzitter. Dat was het. 
 2210 
Motie 89-10 juli 2023 
Vervolgstappen controle en sturing klimaat en ecologisch beleíd 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 2215 

• Provinciale Staten (PS) van Noord-Holland ambities op het gebied van klimaat en ecologie 
hebben afgesproken, maar op dit moment een deel van de provinciale ambities 
onvoldoende kan controleren, omdat er geen jaarlijks overzicht of reflectie is op die 
ambities; 

• Gedeputeerde Staten (GS) op verschillende momenten in de P&C-cyclus verantwoording 2220 
moet afleggen en PS de taak heeft om te controleren en eventueel bij te sturen; 

• In november 2022 de moties "Klimaatbegroting" en "Maak opbrengsten klimaatbeleid 
zichtbaar" zijn aangenomen, waarmee wordt getracht te werken aan doelmatigheid en 
doeltreffendheid van provinciaal beleid; 

• Daarom heeft het Adviesbureau Berenschot de verkenning "Klimaatbegroting en 2225 
Synergiën van klimaatbeleid" opgesteld over de mogelijkheden om tot een 
"klimaatbegroting" te komen en de manier waarop de baten van ons ecologisch- en 
klimaatbeleid meer in beeld kunnen worden gebracht; 

Overwegende dat: 
• Deze verkenning van Berenschot positief is over het nut van bovengenoemde 2230 

instrumenten en concrete adviezen geeft voor vervolgstappen; 
• Uit de verkenning blijkt dat een klimaatcyclus een instrument is dat afgewogen 

besluitvorming over de doelmatige en doeltreffende inzet van middelen ondersteunt en 
inmiddels door meerdere overheden nationaal en internationaal wordt toegepast. De term 
en inzet van een "klimaatcyclus" ook aansluit bij de insteek van het Rijk en beter recht 2235 
doet aan de doelstelling van de koppeling van het klimaatbeleid aan de P&C-cyclus; 

• Daarbij het advies is om, gezien de onzekerheden en hoge dynamiek binnen de 
transitieopgaven, de provinciale activiteiten 'adaptief te programmeren' en 'lerend te 
monitoren' op de behaalde resultaten (al lerende te doen en al doende te leren); 

• Een integrale koppeling aan de gehele begroting daarbij volgens Berenschot recht zou 2240 
doen aan integraliteit van de klimaatopgave; 

• Ook blijkt dat inzicht in 'baten' van klimaat- en ecologisch beleid kan bijdragen aan 
betere communicatie en draagvlak en PS een instrument biedt om tegenstrijdigheden in 
beleid te minimaliseren en het beleid zo effectief en (kosten)efficiënt mogelijk te maken; 

• Dit bijdraagt aan versterking van opgavegericht werken en doelmatigheid, 2245 
doeltreffendheid en kostenefficiëntie van beleid; 

• Na bijvoorbeeld twee jaar geëvalueerd kan worden. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Om voor de bespreking van de Begroting 2124 te komen met een voorstel over op welke 
manier GS vervolgstappen neemt met de adviezen uit de verkenning "Klimaatbegroting en 2250 
Synergiën van klimaatbeleid"; 

• Deze met de commissie te bespreken. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren), Maik de Weerdt (Volt) en Emre Kanik (D66). 2255 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Drie moties. Alle drie onderdeel van onze beraadslagingen. 
Alstublieft. Dan geef ik het woord aan mevrouw Uiterwijk van JA21.  
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, de kaderbrief, die was natuurlijk niet sluitend en dat 2260 
heeft er alles mee maken dat het coalitieakkoord natuurlijk nog in elkaar gezet moest worden. 
Inmiddels is dat coalitieakkoord er dan ook. Alleen, ja, we vinden de doorrekening wel vrij vaag. 
Wij denken uit die drie pagina's gehaald te hebben dat er een soort sluitende meerjarenbegroting 
ligt. Maar ja, waar er dan inderdaad op bezuinigd gaat worden, zoals hier werd genoemd, de 
bestemmingsreserves en waar het geld dan heen gaat, dat blijft allemaal wat onduidelijk. Daarom 2265 
hebben wij de motie van het CDA mede-ingediend om daar inzicht in te krijgen, zodat wij 



Pagina  41 
 
 

 
 

41 

volgende week niet alleen inhoudelijk, maar ook zeker financieel het gesprek kunnen voeren over 
het coalitieakkoord.  
 
Dan gaan we het toch maar even hebben over de kaderbrief, want het zou toch zonde zijn als we 2270 
die helemaal laten ondersneeuwen bij het coalitieakkoord. Ja, er staan eigenlijk weinig 
inhoudelijke zaken in. Wat ons wel opviel is het bedrag wat er natuurlijk bij moet richting Tata 
Steel en de VTH-taken en ook de Groen Staalroute. Wij vinden het goed dat deze investeringen 
gedaan worden. We denken ook zeker dat het nodig is dat wij sterke OD hebben om die controle 
uit te voeren. Alleen hopen wij wel dat wij een deel van dat geld straks ook weer terug gaan zien 2275 
via de leges die Tata Steel die we gaan betalen voor de Groen Staalroute. We hopen dat we daar 
binnenkort wat meer inzicht in kunnen krijgen.  
 
Er liggen eigenlijk meerdere keuzes voor aan PS. Twee puur boekhoudkundige trucs. Dat is het 
weghalen van die stelpost macro-economische ontwikkelingen. Ja, wij vinden dat dus geen slim 2280 
besluit. Wij zijn van mening dat het een buffer is en dat die bufferfunctie ook behouden moet 
blijven en dat je dus niet vooraf al een begroting moet gaan dicht timmeren door je buffer in te 
zetten. Dan moet je wat ons betreft gewoon minder uitgeven. En de autonome groei van het 
wagenpark inboeken. Nou ja, ook dat is inderdaad zo'n boekhoudkundig trucje wat je anders 
achteraf ziet en nu vooraf. Wij zijn er allemaal niet zo gecharmeerd van. Dan wordt er natuurlijk 2285 
de keuze voorgelegd om de opcenten te verhogen of structurele bezuinigingen door te voeren. 
Ja, formeel ligt die keuze via de kaderbrief natuurlijk voor aan PS. Maar ja, eigenlijk heeft de 
coalitie natuurlijk al besloten wat zij gaan doen. Maar toch kan ik het niet laten om natuurlijk 
gewoon mijn visie daarop te gaan delen, want wij hadden dit toch wel anders gedaan. Die 
opcenten met tien procent verhogen, dat was wat ons betreft niet nodig geweest als wij gewoon 2290 
wat minder zouden gaan uitgeven en ons wat meer zouden richten op de kerntaken. Daarbij 
willen ook wel oproepen, ja, vooral, ga nou niet de komende jaren wie diezelfde fouten maken en 
allerlei leuk hobbybeleid uitvoeren en de reserves leegplukken. Nou ja, goed, die zijn al praktisch 
leeg. Dat zal niet echt meer lukken. Maar in dit geval dan de lasten verhogen. Maar kijk vooral: 
waar gaat de provincie wel over en waar gaat de provincie niet over. JA21 ziet graag de focus op 2295 
die kerntaken. Wij hebben ook zorgen over bijvoorbeeld het iMPI, waarin we zien dat er de 
komende jaren echt wel tekorten gingen komen in de vervangingsinvesteringen en ook het ov, 
waar gewoon grof geld bij moet, zorg dat dat op orde komt. Wij zouden graag, ja, een 
kerntakendiscussie in deze Provinciale Staten willen voeren. Alleen, daarvoor hebben we wel meer 
informatie nodig dan we op dit moment hebben. Daarom zullen wij ook een motie indienen. Het 2300 
dictum van de motie luidt als volgt: roept Gedeputeerde Staten op het mogelijk te maken dat er 
bij de Begroting 2024 een kerntakendiscussie kan plaatsvinden, daartoe te inventariseren wat de 
minimale wettelijke taken zijn die de provincie verplicht moet uitvoeren en in kaart te brengen 
welke middelen hiervoor minstens benodigd zijn en de Staten te informeren over het pakket 
Lodders+, de zogenaamde Lodderstaken, wat in de vorige kerntakendiscussie als uitgangspunt is 2305 
gebruikt en deze Lodderstaken zo mogelijk te betrekken bij de kerntakendiscussie. We hebben in 
2013 een kerntakendiscussie gehad. Dus we kunnen het in theorie wel. Alleen, daarna gaan we 
toch weer allemaal leuke dingen bedenken, die we dan extra erbovenop kunnen uitvoeren. 
 
Motie 92-10 juli 2023 2310 
Kerntaken in beeld 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 

• De provinciale begroting de komende jaren structurele tekorten laten zien, waardoor 2315 
financiële keuzes nodig zijn; 

• De kaderbrief vanwege de coalitieonderhandelingen geen sluitend meerjarig financieel 
beeld bevat, maar enkele opties voorlegt om tot een sluitende meerjarenraming te komen; 

• Deze optíes variëren van boekhoudkundige oplossingen tot het verhogen van de inkomsten 
en het bezuinigen op de lasten. 2320 

Overwegende dat: 
• Tot dit moment reserves zijn gebruikt om beleid en ambities uit te voeren en dit voor de 

komende jaren niet langer houdbaar is; 
• Het minimale ambitieniveau vast ligt door de wettelijke taken die de provincie moet 

uitvoeren; 2325 
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• Het goed is om zicht te krijgen op de wettelijke taken die de provincie verplicht moet 
uitvoeren, zodat er ook helder is welke budgetten er jaarlijks beschikbaar zijn om taken uit 
te voeren die niet tot de wettelijke taken behoren; 

• Het wenselijk is dat Provinciale Staten met elkaar van gedachten kan wisselen over het 
gewenste ambitieniveau en dat hiervoor meer informatie nodig is. 2330 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Het mogelijk te maken dat er bij de begroting 2024 een kerntakendiscussie kan 

plaatsvinden; 
• Daartoe te inventariseren wat de minimale wettelijke taken zijn die de provincie verplicht 

moet uitvoeren en in kaart te brengen welke middelen hiervoor minstens benodigd zijn; 2335 
• De Staten te informeren over het pakket Lodders+ (Lodderstaken) wat in de vorige 

kerntakendiscussie als uitgangspunt is gebruikt en deze Lodderstaken zo mogelijk te 
betrekken bij de kerntakendiscussie. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 2340 
Ondertekening: Kelly Uiterwijk (JA21). 
 
De heer DESSING (FvD): Ja, dank u wel, voorzitter. Ik wil toch eventjes bijvallen, JA21 bijvallen in 
die discussie over die kerntaken. Ik denk dat dat een heel goede is. Ik denk dat dat heel goed 
inzicht in ons allemaal gaat geven om te kijken wat nu eigenlijk onze wettelijke plicht is en wat 2345 
boventallig is. Het Statenlid gaf net zelf aan dat in 2013 voor het laatst die discussie is geweest. 
Maar even dan een voorschot op die discussie: hoe ziet JA21 die uitvoering van die kerntaken? Is 
dat de bare minimum of zitten daar nog een aantal andere zaken op die daar wat JA21 betreft 
bovenop zouden kunnen of moeten? 
 2350 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, wij zien het eigenlijk als volgt: dat we eerst in beeld moeten 
hebben wat echt de kerntaken zijn die wij wettelijk verplicht moeten doen en vervolgens kan je 
kijken hoeveel ruimte zit er nog boven zonder dat je bijvoorbeeld de opcenten gaat verhogen. 
Dus aan gelden die wij hebben. En die kunnen wat ons betreft geïnvesteerd worden in taken die 
bovenwettelijk zijn, die niet onder de kerntaken vallen. Ja, alleen wij zijn echt immens tegen het 2355 
verhogen van die opcenten. Dus wij zouden echt willen pleiten om binnen de huidige budgetten 
die de provincie heeft het beleid te gaan maken. Dat is inderdaad die lastenverhoging van onze 
inwoners tegen te gaan. Wij denken dat zo'n discussie daar een heel goed uitgangspunt in is. Dan 
weten we a, wat moet er? En dan weet je daarna nog hoeveel geld je over hebt om leuke dingen 
te gaan doen. En dat is dan wat het is. 2360 
 
De heer DESSING (FvD): Dat lijkt me een verstandig beleid. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder. 
 2365 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, dank u wel, voorzitter. Even kijken. Dan inderdaad de kerntaken, 
de discussie. Ik was met de afronding daaromtrent bezig. Maar het lijkt ons inderdaad goed om 
dat inzicht met zijn allen te hebben, zodat wij weten: wat moet er gebeuren; hoeveel geld houden 
we over; gaan we daar leuke dingen van doen? En we gaan niet meer leuke dingen doen dan we 
kunnen betalen, want dan gaan de lasten omhoog voor onze inwoners en dat willen we nou juist 2370 
niet.  
 
Nou ja, dan de liquiditeitsbehoefte. We hebben het er net ook wel even over gehad. Want ja, de 
spaarpotten zijn leeg getrokken, vreemd vermogen moet aangetrokken worden. En vreemd 
vermogen, ja, dat kost natuurlijk geld en dat houdt ook in dat onze investeringen duurder 2375 
worden, omdat wij natuurlijk rente moeten gaan betalen over dat vreemde vermogen. Ik denk dat 
er al een beetje makkelijk aan voorbij wordt gegaan momenteel, aan wat die extra rentelasten 
dan zijn, want die gaan we straks terugzien op alle projecten. Kijk, als wij twee of drie procent 
rente moeten betalen over vreemd vermogen, dan wordt je wegenonderhoud ook twee tot drie 
procent duurder, en daar zitten nu juist al tekorten en de inflatie is al gigantisch. Daar dienen wij 2380 
dus ook een motie over in, want er zijn natuurlijk meerdere manieren om dat door te berekenen, 
die rente. Een daarvan is interne rekenrente. Dat wordt ook veel gebruikt in overheidsland. 
Daarvoor hebben wij een motie met het volgende dictum: roept Gedeputeerde Staten op om een 
expertsessie te organiseren om de gevolgen in beeld te brengen van de veranderde 
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liquiditeitsbehoefte en het aantrekken van lang vreemd vermogen, bij deze expertsessie 2385 
Provinciale Staten te informeren over de rentelasten die het gevolg zijn van het aantrekken van 
vreemd vermogen en in deze expertsessie de opties te schetsen hoe deze rentelasten 
boekhoudkundig verantwoord kunnen worden, waarbij in ieder geval de optie tot het instellen 
van interne rekenrente wordt verdiept. Want uiteindelijk gaat het ons erom dat wij, als we met 
zijn allen transparant in beeld hebben dat het feit dat we die spaarpotten erdoorheen gejaagd 2390 
hebben, leidt tot hogere lasten. Namelijk, rentelasten op het aantrekken van vreemd vermogen, 
en dus onze investeringen. 
 
Motie 91-10 juli 2023 
Expertsessie vreemd vermogen en interne rekenrente 2395 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 

• De provincie Noord-Holland vanwege de liquiditeitsontwikkeling vreemd vermogen aan 
moet trekken; 2400 

• Medio 2023 het moment wordt bereikt dat er lang vreemd vermogen aangetrokken moet 
worden; 

• Dit een nieuwe ontwikkeling is voor de provincie Noord-Holland; 
• Het aantrekken van lang vreemd vermogen zorgt voor rentelasten, die vanwege de 

stijgende rentes, naar verwachting ook nog zullen toenemen. 2405 
Overwegende dat: 

• De provincie Noord-Holland recentelijk niet eerder in een positie is geweest dat vreemd 
vermogen aangetrokken moest worden vanwege de liquiditeitsbehoefte; 

• De provincie Noord-Holland geconfronteerd gaat worden met rentelasten die gepaard gaan 
met het aantrekken van (lang) vreemd vermogen; 2410 

• Er meerdere boekhoudkundige oplossingen zijn om deze rentelasten op te nemen in de 
begroting en de jaarrekening; 

• Het wenselijk is dat Provinciale Staten een compleet beeld heeft van de gevolgen van de 
rentelasten en de mogelijkheden om deze te verantwoorden; 

• De gedeputeerde heeft aangeraden om de discussie over interne rekenrente te voeren bij 2415 
vaststelling van het financieringsstatuut treasurybeleid; 

• Het wenselijk is dat Provinciale Staten volledig in de mogelijkheden is meegenomen 
alvorens een herziening van het financieringsstatuut op de agenda komt. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Een expertsessie te organiseren om de gevolgen in beeld te brengen van de veranderde 2420 

liquiditeitsbehoefte en het aantrekken van lang vreemd vermogen; 
• Bij deze expertsessie Provinciale Staten te informeren over de rentelasten die het gevolg 

zijn van het aantrekken van vreemd vermogen; 
• In deze expertsessie de opties te schetsen hoe deze rentelasten boekhoudkundig 

verantwoord kunnen worden, waarbij in ieder geval de optie tot het instellen van interne 2425 
rekenrente wordt verdiept. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Kelly Uiterwijk (JA21).  
 2430 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, tot zover. Ik had er een hele show van willen maken, 
maar het coalitieakkoord heeft een beetje die thunder gestolen van me, moet ik zeggen. Dus 
volgende week gaat mijn collega dat voor u doen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En u gaat de moties nog even indienen, toch? Twee moties 2435 
ingediend en die maken onderdeel uit van onze beraadslagingen. Dan gaan we verder met de 
heer Deen van de PVV. 
 
De heer DEEN (PVV): Ja, voorzitter, dank u wel. De Kaderbrief 2024, de laatste kaderbrief van het 
oude college en om die reden ook beleidsarm. Daarbij komt dat eind verleden week het nieuwe 2440 
coalitieakkoord is gepresenteerd dat volgende week uitgebreid zal worden besproken. Dus ik zal 
het vandaag niet te lang maken. Gezien het sterk oplopende tekort vanaf 2026 kan de PVV het 
nieuwe college alleen maar meegeven om bij het opstellen van de begroting voor ’24 en de jaren 
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daarna de juiste prioriteiten te stellen en zich te concentreren – het is al eerder genoemd door 
sprekers voor mij – op de belangrijkste kerntaken van de provincie, waaronder wat ons betreft in 2445 
eerste instantie het onderhoud van de infrastructuur en daarnaast het ov, die allebei onder grote 
druk staan. De PVV is in die zin dan ook voorstander van snijden in eigen vlees en vooral niet de 
burgers op te zadelen met extra kosten, bijvoorbeeld via het verhogen van de provinciale 
opcenten. Dat vinden wij onverantwoord en daar is onze fractie dan ook mordicus tegen. Onze 
burgers hebben het financieel al moeilijk genoeg en kunnen verdere kostenstijgingen simpelweg 2450 
niet meer opvangen. Daarnaast nog even dank aan het CDA en de ChristenUnie, die het initiatief 
hebben genomen tot de motie over meer duidelijkheid inzake de financiële gevolgen van dit 
coalitieakkoord. Ook wij gaan ervan uit dat deze motie zal worden aangenomen. En daar wil ik 
het in de eerste termijn even bij laten, voorzitter. Dank u. 
 2455 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan de heer De Weerdt van Volt. 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Dank u wel, voorzitter. Voorzitter, onze fractie heeft begrip voor het 
feit dat de ambities uit het nieuwe coalitieakkoord nog niet in de kaderbrief zijn verwerkt. Wij zijn 
blij dat het akkoord geen gedetailleerd en dichtgetimmerd verhaal is – directe quote. Dat geeft 2460 
ruimte voor goede ideeën uit de samenleving en uit de Staten. Vandaag stellen wij, alle 
Statenleden, alle 55, de beleidskaders vast, waarbinnen de Begroting 2024 wordt gemaakt. 
Daarom wil onze fractie vandaag kaders meegeven.  
 
Voorzitter, wij zijn verheugd dat de coalitiepartijen waarde hechten aan burgerparticipatie. Onze 2465 
fractie onderstreept de ambities om met burgerberaden, burgerpanels en coproducties aan de 
slag te gaan. Provinciale opgaven als wonen en het landelijk gebied lenen zich perfect voor 
burgerberaden. Onze fractie vindt het belangrijk dat we aan de slag gaan. We weten dat 
burgerparticipatie het vertrouwen in politiek en overheid versterkt. We weten dat, als de provincie 
bewoners vroeg in beleidsvorming betrekt – lees PPLG – er betere keuzes worden gemaakt. Het is 2470 
al lang bekend hoeveel een burgerberaad, hoeveel een burgerpanel en andere vormen van 
participatie kost. Omdat de financiële paragraaf van het coalitieakkoord op hoofdlijnen is, dienen 
we samen met Partij voor de Dieren een motie in met als dictum: de Provinciale Staten van Noord-
Holland roept Gedeputeerde Staten op om bij de provinciale Begroting 2024 een geoormerkt 
budget vrij te maken om de beste vorm van burgerparticipatie te kiezen en voor het bekostigen 2475 
van burgerberaden, burgerpanels en co-creatie.  
 
Motie 93-10 juli 2023 
Vrijspelen middelen voor een vitale democratie 
 2480 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 

• Het vergroten van betrokkenheid van bewoners bij de politiek bijdraagt aan een sterkere 
democratie; 

• Burgerparticipatie leidt tot beter vertrouwen in de overheid en politiek; 2485 
• In de vorige Statenperiode uitgangspunten voor participatie zijn opgesteld; 
• De provincie een succesvolle burgerraadpleging PPLG heeft uitgevoerd; 
• Provinciale opgaven zoals wonen en het landelijke gebied zich goed lenen voor 

burgerpanels en burgerberaden. 
Overwegende dat: 2490 

• De provincie streeft naar goede vormen van burgerparticipatie; 
• Er breed draagvlak in de Staten is om de werkgroep participatie voort te zetten; 
• De coalitie de ambitie heeft om burgerpanels en burgerberaden te organiseren; 
• In Europa succesvolle burgerberaden zijn georganiseerd, bijvoorbeeld het lerse 

burgerberaad over een grondwetswijziging; 2495 
• De Kaderbrief geen kaders schetst voor middelen om burgerparticipatie van te 

bekostigen. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Bij de provinciale begroting 2O24 een geoormerkt budget vrij te maken, om de beste 
vormen te kiezen voor het inzetten van burgerberaden, burgerpanels en co-creatie. 2500 

En gaan over tot de orde van de dag. 
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Ondertekening: Maik de Weerdt (Volt) en Ines Kostić (Partij voor de Dieren). 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Voorzitter, de tweede inhoudelijke zaak die we mee willen geven: 2505 
mobiliteit. Tijdens de technische briefing openbaar vervoer op 19 juni is gebleken dat er grote 
problemen dreigen voor het openbaar vervoer in Noord-Holland. De kosten nemen enorm toe, en 
dat terwijl openbaar vervoer een belangrijke pijler is voor Noord-Holland in verschillende 
beleidsvelden, zoals wonen, het woon-werkverkeer, en de provinciale inzet om 
klimaatverandering tegen te gaan. Het is belangrijk dat er snel duidelijkheid komt over de 2510 
budgetten voor 2024, want de provincie is niet alleen opdrachtgever maar ook de partner van ov-
maatschappijen. Onze fractie wil voorkomen dat er buslijnen afgeschaald moeten worden, want 
dat leidt volgens ons tot een neerwaartse spiraal van nog minder reizigers en nog hogere kosten. 
Daarom dienen wij samen met Partij voor de Dieren de motie in met als dictum: Provinciale Staten 
roept Gedeputeerde Staten op om niet te wachten tot het najaar, maar op korte termijn te 2515 
investeren in openbaar vervoer en daarin duidelijkheid te geven aan de ov-maatschappijen over 
het budget 2024, te onderzoeken of dit gedekt kan worden door de opcenten te verhogen en 
erop toe te zien dat de middelen efficiënt worden besteed, in ieder geval op de belangrijkste 
buslijnen die anders zouden sneuvelen en waar geen volwaardig alternatief voor is. Dank u wel. 
 2520 
Motie 94-10 juli 2023 
Duidelijkheid over het ov in 2024 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 2525 

• De kaderbrief beleidsarm is ingestoken tijdens de coalitie onderhandelingen. 
• PS op datum 30 mei 2023 geïnformeerd is over een tekort van 5 miljoen euro voor het 

openbaar vervoer in 2024. 
• Concrete gevolgen van dit tekort nog niet duidelijk zijn, maar volgens GS 'gedacht moet 

worden aan het terugbrengen van frequenties op buslijnen, niet meer doorrijden na 20:00, 2530 
buslijnen opheffen of niet meer rijden op zondag. 

• De opcenten in Noord-Holland de laagste zijn van Nederland, ook volgens het nieuwe 
coalitieakkoord. 

Overwegende dat: 
• Planning van ov-bedrijven ver van tevoren worden gemaakt, dus duidelijkheid is nodig over 2535 

het budget van2024. Om te voorkomen dat er na een paar maanden in 2O24 weer een 
afschaling plaatsvindt urgentie geboden is ;het ov in Noord-Holland een belangrijke rol 
speelt in de verbinding tussen inwoners, inwoners afhankelijk zijn van het ov zowel voor 
werk als privé/sociaal. 

• Ov speelt een cruciale rol in de ruimtelijke puzzel, voor een optimale verbinding tussen 2540 
wonen, werk, school en recreatie. 

• Ov belangrijk is in de verduurzaming van Noord-Holland en een levensader is voor 
duurzame mobiliteit.  

• Als ov wordt afgeschaald, er een neerwaartse spiraal ontstaat: 
o Vooral in landelijk gebied afschalen betekent dat het netwerk dusdanig uitgekleed 2545 

wordt dat het niet aantrekkelijk meer is voor reizigers; 
o Als reizigers het ov vaarwel zeggen, het jaren duurt voordat ze weer terug zijn, 

omdat ze vaak overstappen naar een (tweede) auto. 
• Kosten van het ov hoger zullen worden als de vraag afneemt, omdat dezelfde kosten onder 

minder kaartjes verdeeld moeten worden, boven op de tariefverhoging van +7,24% in 2550 
2023; alternatieven voor de vaste buslijnen in opkomst zijn, maar nog niet overal 
voldoende zijn om mobiliteit van de inwoners van NH te waarborgen. 

• De provincie actief beleid voert om in de buurt van ov-knooppunten te bouwen. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Niet te wachten tot het najaar, maar op korte termijn te ¡investeren in het ov en 2555 
duidelijkheid te geven aan ov-maatschappijen over het budget voor 2024. 

• Te onderzoeken of dit gedekt kan worden door de opcenten te verhogen. 
• Toe te zien dat dit efficiënt wordt besteed, op de belangrijkste lijnen die anders zouden 

sneuvelen en waar geen volwaardig alternatief voor is. 
En gaan over tot de orde van de dag. 2560 
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Ondertekening: Julia Schneemann (Volt) en Jaap Hollebeek (Partij voor de Dieren). 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Twee moties. Ja. Even kijken. Ja, dat is goed. Dank je wel. Twee 
moties zijn ingediend en maken ook onderdeel uit van onze beraadslagingen. En dan gaan we 2565 
verder met de heer Kanik van D66. 
 
De heer KANIK (D66): Voorzitter, voor ons ligt een beleidsarme kadernota, die achteraf toch niet 
zo beleidsarm blijkt te zijn. De opmerking van gedeputeerde Kocken in de commissie, dat we van 
alles een beetje kunnen doen, bleek een voorspelling voor het aanstaande coalitieakkoord. We 2570 
lezen daar precies dezelfde vier keuzes om tot een sluitende begroting te komen. Ook daarin 
wordt er naar de stelpost economische tegenvallers, de opcenten, bezuinigingen en de autonome 
groei van het wagenpark gekeken. Een kakofonie van keuzes, waarvan een aantal absoluut niet 
de goede richting geven waar onze provincie heen zou moeten gaan. Daardoor wordt ook niet 
duidelijk welke impact die financiële keuzes precies hebben. Daarom hebben wij de motie van het 2575 
CDA mede-ingediend net, om daar meer duidelijkheid over te krijgen. Ook steunen we de 
ChristenUnie die waarschijnlijk straks nog iets gaat doen op de stelpost macro-economische 
tegenvallers.  
 
Maar onze fractie wil zich in onze bijdrage concentreren op de denkfout die is gemaakt in de 2580 
autonome groei van het wagenpark. Voorzitter, resultaten in het verleden geven geen garanties 
voor de toekomst. Ik zeg dit, omdat er in de kadernota, noch in het aanstaande coalitieakkoord, 
een prognose is gemaakt of het autobezit in de toekomst gaat stijgen. Daarvoor in de plaats is er 
gekeken naar de voorgaande jaren waar autobezit wel is gestegen en daarbij voor het gemak 
aangenomen dat het de komende jaren ook wel zal blijven stijgen. Ook zijn er daarbij een aantal 2585 
jaren meegenomen, waarbij het autobezit is gestegen vanwege de coronapandemie. Een unieke 
situatie die zich nu gelukkig niet meer voordoet en die niet representatief is voor de komende 
jaren. Voorzitter, kijken naar het verleden is wezenlijk iets anders dan een prognose doen voor 
de toekomst. Doe je een voorspelling, dan probeer je factoren die van invloed zijn op de 
hoeveelheid auto's mee te nemen. Dat is hier dus niet gebeurd. Want wat je ook vindt van de 2590 
duurzaamheidsambities van de provincie, gokken dat het wagenpark zich de komende jaren toch 
wel zal uitbreiden, is met de huidige stijgende brandstofprijzen en de mede door de VVD 
aangekondigde opcenten-verhoging geen verstandig financieel beleid. Daarbij stijgt het aantal 
elektrische auto's de komende jaren ook en is de provincie met het Rijk in onderhandeling voor 
een alternatief voor de opcenten. Kortom elke politieke partij die verstandig financieel beleid 2595 
hoog in het vaandel heeft staan, zal zich achter de oren moeten krabben bij deze keuze.  
 
Voorzitter, voor D66 gaat het natuurlijk niet alleen om verstandig financieel beleid, maar gaat het 
vooral ook om wat voor ambities wij als provincie hebben. Wij willen heldere en radicale keuzes 
maken, want het moet de komende periode echt anders willen wij onze klimaatdoelen halen, ook 2600 
op mobiliteit. Wij hebben daar een grote opgave om de CO2-uitstoot te verminderen, en dat kan 
alleen als we autobezit en -gebruik kunnen laten afnemen. Dat moeten we het doen door het ov 
op meer plekken een volwaardig alternatief te laten zijn voor de auto, eerst een plan voor 
bewegen te maken, alvorens huizen te gaan bouwen om fiets en ov voorrang te geven en met 
werkgevers in gesprek om thuiswerken en ov-fietsgebruik te stimuleren. Maar daarover meer 2605 
volgende week tijdens de bespreking van het coalitieakkoord.  
 
Voorzitter, dan rest mij nu niets anders dan om een amendement in te dienen om de keuzes voor 
de autonome groei uit de kadernota te schrappen. En dat luidt: Provinciale Staten van Noord-
Holland in vergadering bijeen 10 juli 2023 ter behandeling van voordracht VD-39 inzake de 2610 
Kaderbrief 2024 besluiten het ontwerpbesluit als volgt aan te passen: vier, paragraaf 7.3 van de 
Kaderbrief 2024, zijnde optie b, inboeken verwachte autonome groei van het wagenpark, in zijn 
geheel te laten vervallen. Vijf, de Kaderbrief 2024 vast te stellen. En deze dien ik in samen met de 
ChristenUnie en Volt. 
 2615 
Amendement 12-10 juli 2023 
Inboeken autonome groei wagenpark vervalt 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Besluit: 2620 
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Het ontwerpbesluit als volgt aan te passen 
4. paragraaf 7.3 van de Kaderbrief 2024 zijnde optie B "inboeken verwachte autonome groei 
van het wagenpark" in zijn geheel te laten vervallen. 
5. De Kaderbrief 2O24 vast te stellen. 

En gaan over tot de orde van de dag. 2625 
 
Ondertekening: Emre Kanik (D66), Michel Klein (ChristenUnie) en Maik de Weerdt (Volt). 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Het amendement is ondertekend en het maakt onderdeel uit van 
de beraadslagingen. 2630 
 
De heer KANIK (D66): Voorzitter, er is nog een ding die ik moet doen. Er is wat commotie 
ontstaan over onze motie Vreemd over werk maken van de regenboog. Die trekken wij in en we 
dienen een andere motie in hier bij de kadernota, waarvan het dictum luidt: verzoeken het 
college in algemene brieven die door de provincie verzonden worden een genderneutrale manier 2635 
van aanspreken te hanteren, en gaan over tot de orde van de dag. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel.  
 
De heer KANIK (D66): En die dien ik in samen met de Partij voor de Dieren en Volt, voordat ik dat 2640 
weer vergeet.  
 
Motie 80 ‘Werk maken van de regenboog’ maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen c.q. 
besluitvorming. 
 2645 
Motie 96-10 juli 2023 
Werk maken van de regenboog 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 2650 

• Een groot gedeelte van de partijen in de Staten het Regenboogstembusakkoord 
ondertekend hebben; 

• De nieuwe coalitie het regenboogstembusakkoord omarmen; 
• Op dit moment er nog geen genderneutrale manier van aanspreken in de brieven van de 

provincie gehanteerd wordt. 2655 
Overwegende dat: 

• Het goede voorbeeld geven, doet volgen; 
• Het belangrijk is om stappen te zetten voor het uitvoeren van het 

Regenboogstembusakkoord. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 2660 

• In algemene brieven die door de provincie verzonden worden een genderneutrale manier 
van aanspreken te hanteren; 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Emre Kanik (D66), Ellinoor Jorna (Partij voor de Dieren) en Maik de Weerdt (Volt). 2665 
 
De VOORZITTER: Dus u heeft een motie ingediend en die is onderdeel van de beraadslagingen. 
En u heeft aangegeven dat u, even kijken, dat is de motie Vreemd nummer 80 is dat. Motie 80 is 
ingetrokken. 
 2670 
De heer KANIK (D66): Dat was het.  
 
De VOORZITTER: Dan geef ik het woord aan de heer Dessing van Forum voor Democratie.  
 
De heer DESSING (FvD): Voorzitter, dank u wel. De Kaderbrief 2024. Het beeld dat geschetst 2675 
wordt in de beleidsarme Kaderbrief 2024 van het financiële perspectief op de langere termijn is 
dramatisch, zelfs als deze minimale provinciale kaders zijn ontdaan van enige aanvullende 
ambities die zijn opgenomen in het nieuwe coalitieakkoord Verbindend vooruit. Ambities die 
aanvullende uitgaven met zich meebrengen die nog niet zijn meegenomen in deze kaderbrief. 
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Uitgaven die bovendien met vraagtekens zijn omgeven, omdat de financiële haalbaarheid hiervan 2680 
onvoldoende duidelijk is. Daarom ook dat wij de motie van het CDA daarover mede hebben 
ingediend.  
 
Niet alleen de burgers van Noord-Holland, maar ook de provincie zelf, worden daarnaast 
geconfronteerd met inflatie en stijgende grondstoffen- en energieprijzen. Ook zijn er alsmaar 2685 
stijgende kosten van vergunningverlening, toezicht en handhaving. Gevolg: in 2024 al moeten we 
rekenen met een tekort van acht miljoen euro, dat in 2027 na correctie zal oplopen tot toch nog 
29 miljoen euro. Er wordt in de kaderbrief gedaan alsof dit dingen zijn die ons, ja, overkomen als 
gevolg van economische ontwikkelingen die bepaald worden door wereldwijde gebeurtenissen. 
“Dit zijn nou eenmaal de kaders die ons vanuit Den Haag en Brussel worden opgelegd”, is dan het 2690 
credo. Maar nergens zie ik dat vanuit de provincie geageerd wordt tegen deze ontwikkelingen die 
wel degelijk ook het resultaat zijn van politieke keuzes. Ik noem er een aantal. Stijgende 
grondstof- en energieprijzen door het Klimaatakkoord waarbij het Rijk de komende jaren 28 
miljard euro gaat uitgeven om een onmeetbare, landelijke temperatuurdaling van, let op, 0, 
000036 graden Celsius te realiseren. Punt 2, verdere prijsstijgingen door de oorlog in Oekraïne, 2695 
waar honderden miljoenen euro's in gepompt worden zonder dat men zich rekenschap geeft van 
de gevolgen die deze oorlog heeft, niet alleen voor de levens van de Oekraïense bevolking, maar 
ook voor de financiële gevolgen van onze burgers thuis. Punt 3, de toenemende inflatie door het 
eindeloos bijdrukken van geld om de schulden van Zuid-Europese landen te financieren. Burgers 
kunnen mede door dat beleid steeds vaker niet meer voorzien in hun eigen levensonderhoud. En 2700 
punt 4, het voor onze boeren, voor de bouw en voor onze economie desastreuze stikstofbeleid, 
dat het gevolg is van een dictaat vanuit Brussel, gedwee gevolgd door Den Haag, waardoor onze 
economie wordt lamgelegd. Maar hoe zit dat eigenlijk met het verband tussen deze zelfstandige, 
provinciale kaders en de internationale kaders? Overkomen die externe kaders ons? Moeten we ze 
inderdaad slaafs volgen? Wij zijn toch als Staten een zelfstandige, democratisch gekozen 2705 
regionale overheid die in het belang van zijn inwoners zijn eigen keuzes kan maken? Ja, zelfs 
moet maken. Zelfs als dat afwijkt van de grote kaders? Maar wat lezen we in de kaderbrief? Ik 
citeer: “Provincies kunnen hun grote verantwoordelijkheid echter alleen waarmaken wanneer ze 
vanuit Europa en Den Haag heldere kaders meekrijgen en adequate financiering voor de transitie-
opgaven op het gebied van landelijk gebied, wonen en klimaat”. Einde citaat. Ja, en daar gaat 2710 
onze autonome positie dus. Hieruit blijkt dat wij een slaafse uitvoeringsinstantie zijn die zijn 
kaders moet vormen naar de hogere doelen, los van het feit of deze veelal wetgevingskaders 
haalbaar, betaalbaar en uitvoerbaar zijn. Voorzitter, dat kan toch niet waar zijn? Dat is nog niet 
de bedoeling van een zelfstandige bestuurslaag? Forum voor Democratie denkt hier 
fundamenteel anders over. De provincie zou het lef moeten hebben om tegen de hogere echelons 2715 
te zeggen: dit werkt niet voor ons als provincie; hier doen wij niet aan mee; wij stellen onze eigen 
kaders, los van die van jullie. Voorzitter, daarnaast moeten we in onze ogen terug, eerder al 
genoemd, naar de kerntaken van de provincie, waarbij de uitgeklede versie van de kaderbrief al 
de nodige financiële uitdagingen laat zien in de nabije toekomst. Dit vraagt om prudent 
financieel beleid met het oog voor die kerntaken. Namelijk, een bereikbare provincie met ruimte 2720 
voor alle vervoersmiddelen naar eigen keuze. Dus niet alleen ov en fiets, maar ook de auto. Een 
realistisch bottom-up gerealiseerd natuurbeleid met ruimte voor de agrarische sector in zijn 
huidige vorm. Dus zonder gedwongen omvorming en onteigeningen. Een goed functionerend 
provinciaal democratisch stelsel met ruimte voor directe participatie en inspraak, waarin burgers 
kunnen meepraten over belangrijke provinciale beleidskeuzes. En een realistisch energiebeleid 2725 
zonder dwang van overmatige aantallen windturbines en zonneakkers.  
 
Voorzitter, wij moeten als Staten, kortom, onze eigen kaders stellen met het oog op de belangen 
van alle provinciale burgers, ook de financiële belangen. In dat kader is het verhogen van de 
opcenten een op het oog kleine cosmetische verhoging, maar naar ons idee een verkeerde 2730 
denkrichting vanwege de stapeling van kosten die de burger ook via de provincie te verduren 
krijgt. Wij komen daar volgende week bij de behandeling van het coalitieakkoord nog op terug. 
Maar voor nu de oproep aan eenieder in deze zaal: denk aan uw volksvertegenwoordigersrol. De 
burgers van Noord-Holland hebben een Staten nodig die rekening houdt met de burgers. Laten 
we dat niet uit het oog verliezen. En burgers van Noord-Holland, u kunt in dit kader rekenen op 2735 
Forum voor Democratie. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Van der Helm, 50PLUS. 
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Mevrouw VAN DER HELM-CHANDANSINGH (50PLUS): Nou, de verkiezingen voor de Tweede 2740 
Kamer zijn begonnen, begrijp ik, als ik mijn vorige collega beluister. Wat hebben we trouwens 
een rijk scala aan Statenleden in Noord-Holland. Die zijn afkomstig uit alle lagen van onze 
provincie met hun persoonlijke verhalen. Dit wil ik even kwijt. De ervaringsdeskundigen over de 
toeslagenaffaire, een succesvolle vluchteling. Ik voel de emotie. Ik heb de emotie van trots. Dat 
wil ik even kwijt. Dank voor persoonlijk verhaal, mevrouw Oulad Hadj. En de emotie bij u, 2745 
mevrouw Kostić. Dat is ook vrouwelijk leiderschap.  
 
Dan de kaderbrief.  
 
Ja, dat wil ik toch even kwijt.  2750 
 
In de kaderbrief wordt het meerderjarig financieel beleid en de begrotingscyclus van het volgend 
jaar en daarna geschetst over maatschappelijke, economische en financiële ontwikkelingen. Ik 
had natuurlijk liever gehad dat de kaderbrief besproken werd na de presentatie van het 
coalitieakkoord Verbindend vooruit. Deze kaderbrief is beleidsarm. Dat is ook al gezegd. Het 2755 
coalitieakkoord voor de komende vier jaar bespreken we volgende week. Ook al gezegd. Moet ik 
nu delen van dit coalitieakkoord met u bespreken? Ik denk het niet. Want de punten uit dat 
coalitieakkoord delen we volgende week. Wat ik wel kwijt wil: het is allemaal de opmaat naar de 
Algemene Beschouwingen van 6 november. En we hebben natuurlijk ook landelijk beleid. Wat 
gaat er op ons afkomen na de val van het kabinet? Waar wordt op bezuinigd? Of gaan we dat pas 2760 
in 2025 bijstellen? De waarborg voor de continuïteit in de uitvoering van onze provinciale taken 
hangt niet alleen samen met het coalitieakkoord, maar ook met het PPLG, die we op 12 juni 
besproken hebben. Die moet weer bijgewerkt worden, lijkt mij. Er zijn ook vele andere externe 
factoren. Dat is keurig door de collega van Forum voor Democratie geschetst. Nou, dat stellen we 
altijd bij. Als er iets gebeurt onverwachts, dan kunnen we dat in de financiële cyclus altijd 2765 
bijstellen.  
 
Ik wil één ding opmerken over de reizigersopbrengsten. Het Rijk compenseert met de 
beschikbaarheidsvergoeding openbaar vervoer en de transitievergoeding openbaar vervoer, die 
compenseren ze. Deze regelingen eindigen eind van het jaar. Daarom zijn wij van 50PLUS blij met 2770 
die 2,5 miljoen om het openbaar vervoer bij te stellen. We zijn niet voor het verhogen van de 
opcenten. En verder zien we dan in de laatste jaarschijf van deze meerjarenraming dat de 
tekorten scherp oplopen. Collega's hebben daar wat over gezegd. Dus daar ga ik niet op in. En 
daarom zijn we ook zo blij met het CDA – dat mag ook gezegd worden – dat ze met de motie 
komen om toch ook wat meer te vragen op het coalitieakkoord, zodat wij duidelijkheid krijgen 2775 
wat wij volgende week nog kunnen bijstellen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En dan geef ik als laatste het woord aan de heer Klein van de 
ChristenUnie. 
 2780 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dank u wel, meneer de voorzitter. Het is eerder gezegd: na zo'n 
indrukwekkende maidenspeech vallen alle andere bijdragen een beetje in het niet. Zo ook deze 
bijdrage, die puur feitelijk over de kaderbrief gaat. Want die kaderbrief werd gepresenteerd als 
een soort plan b voor het geval er niet op tijd een coalitieakkoord zou zijn, en nu is het 
coalitieakkoord er. Dus de bespreking vandaag is niet zo spannend meer. Wij horen graag van GS 2785 
wat nu precies het effect is van het coalitieakkoord op deze kaderbrief. Welke onderdelen zijn nu 
ingehaald? En welke blijven staan? Over de voorstellen, zoals die geformuleerd waren in de 
kaderbrief, kunnen wij ons in ieder geval vinden in de extra investeringen in het ov en ook de 
omgevingsdiensten voor vergunning, toezicht en handhaving rondom Tata. Maar waar wij ons 
niet in kunnen vinden, is het voorstel om de stelpost macro-economische tegenvallers langjarig in 2790 
te zetten. Op dit moment is het vanwege de hoge inflatie te verantwoorden om deze stelpost in 
te zetten, maar we kunnen niet zeggen of dat in de jaren 2025 tot 2027 ook het geval is. Kunnen 
we dan steeds spreken van een macro-economisch tegenvaller of moeten we gewoon dan weer 
een nieuwe post daarvoor hebben? Want als we deze stelpost nu inzetten, leidt dat ertoe dat we 
de risicobuffer in de begroting om tegenvallers op te kunnen vangen en om onverwachte 2795 
ontwikkelingen te kunnen dekken, wegvalt. Daarom dienen wij samen met D66 en het CDA een 
motie in met als titel Stelpost macro-economische tegenvallers alleen gebruiken voor 2024. En 
het dictum luidt: wij dragen GS op om bij de uitwerking van de Begroting 2024 de stelpost 
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macro-economische tegenvallers alleen in te zetten voor het jaar 2024, maar niet in de 
meerjarenraming 2025-2027. 2800 
 
Motie 97-10 juli 2023 
Stelpost macro-economische tegenvallers alleen gebruiken voor 2024 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 2805 
Constaterende dat: 

• Een van de opties om te komen tot een sluitende begroting die in de Kaderbrief 2024 wordt 
genoemd is: A) inzet van de stelpost macro-economische tegenvallers; 

• Het college voorstelt om voor het sluitend krijgen van de Begroting 2024 in de eerste 
instantie te kijken naar een scenario waarin deze optie geïmplementeerd wordt. 2810 

Overwegende dat: 
• Het op dit moment vanwege de hoge inflatie te verantwoorden is deze stelpost in te zetten. 

Voorts overwegende dat: 
• Het momenteel nog niet duidelijk is of er in de jaren 2025 - 2027 ook gesproken kan 

worden over macro-economische tegenvallers; 2815 
• Het inzetten van de stelpost ertoe leidt dat de risico buffer in de begroting om tegenvallers 

op te kunnen vangen of om onverwachte ontwikkelingen te kunnen dekken wegvalt. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Bij de uitwerking van de Begroting 2O24 de stelpost macro-economische tegenvallers alleen 
in te zetten voor het jaar 2024, maar niet in de meerjarenraming 2025 – 2027. 2820 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Michel Klein (ChristenUnie), Emre Kanik (D66) en Dennis Heijnen (CDA).  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ondertekend. Maakt onderdeel uit van onze beraadslagingen.  2825 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Tenslotte maken we ook bezwaar tegen het op voorhand inboeken 
van een hoge opbrengst van de motorrijtuigenbelasting. We richten ons in ons beleid op de 
afname van de automobiliteit en we kunnen dan niet tegelijkertijd ons financieel beleid bouwen 
op het toenemen daarvan. Daarom dienen we mede het amendement in wat net door D66 is 2830 
ingediend. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Er is één amendement en meerdere moties ingediend. Dus ik stel 
voor dat wij tot- Even kijken. Het is nu 14.05 uur. Tot 14.20 uur even schorsen. Dan kan GS zich 
ook even voorbereiden op de beantwoording van de ingediende moties en het amendement. Ik 2835 
schors de vergadering tot 14.20 uur.  
 
Schorsing 14.04 tot 14.30 uur.  
 
De VOORZITTER: Excuses, dames, heren. We gaan verder. We zijn iets te laat, maar dat komt: we 2840 
waren op zoek naar motie 95, maar die was er niet. Die heeft vanaf heden nooit bestaan. Mag ik 
de Statenleden gaan verzoeken weer te gaan zitten?  
 
Eerste termijn Gedeputeerde Staten  
 2845 
De VOORZITTER: Ik geef het woord aan gedeputeerde Kocken om namens het college te 
reageren in het kader van agendapunt 10, Kaderbrief 2024 in de eerste termijn. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Dank u wel, voorzitter. Ja, ik zal met u het door u ingediende 
amendement en de moties doornemen. Te beginnen met amendement nummer 12 over het 2850 
inboeken, of juist niet moeten inboeken, van autonome groei. Dat amendement ontraad ik. 
Daarbij gaat het met name om, ja, u noemt het een denkfout, ik noem het van uw kant een 
denkfout. Het gaat niet om ‘hoe wenselijk is die autonome groei’, maar is die reëel te 
verwachten? En vanuit duurzaamheidsperspectief ben ik het direct met u eens dat we eigenlijk 
graag minder auto's zouden willen, maar de realiteit op dit moment is wel dat er voorlopig nog 2855 
steeds meer auto's bij komen. Als wij in de loop van de komende jaren honderdtachtigduizend 
woningen bij gaan bouwen, dan is alleen dat al een reden om aan te nemen dat er meer auto's bij 
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zullen komen. Dus dat we daar in financiële zin onze verwachtingen op aanpassen, doet volgens 
mij niks af aan onze duurzaamheidsambities, maar is gewoon een constatering van de realiteit. 
 2860 
De heer KANIK (D66): Ja, voorzitter, dan vraag ik me af in het coalitieakkoord, of u dan wel een 
ambitie heeft om het autoverbruik te verminderen en of u dan, met de woorden die u hier nu wel 
zegt, of u dan wel gelooft in uw eigen beleid? Want volgens mij moeten wij als provincie wel 
streven dat het naar beneden gaat en dan moeten we er niet op gaan rekenen dat ons beleid toch 
niet werkt en dat het autopark wel groeit. 2865 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Nou, ik denk dat, nogmaals, het twee losstaande zaken zijn. Dat wij 
graag willen dat mensen op de fiets naar hun werk gaan of met het openbaar vervoer gaan. Dat 
staat volgens mij buiten kijf, dat we streven naar duurzaam vervoer eveneens. Dat daarnaast de 
realiteit is dat op dit moment het wagenpark groeit. Ook alleen al dat vorige week een grote 2870 
leasemaatschappij besloten heeft om naar Noord-Holland te komen. Ja, dat zorgt er ook voor dat 
het groeit. Dus er gebeuren dingen die wij niet allemaal per se zelf aanjagen of af kunnen 
remmen. Dat is die autonome groei. Die is er nu eenmaal. En daarom, als u dit als een correctie 
in de financiële zin ziet, vind ik die helemaal niet nodig en kunnen we daar gewoon op rekenen, 
zoals we dat we afgelopen tijd hebben kunnen waarnemen dat die trend zich doorzet op dit 2875 
moment. Zodra er seintjes zijn dat die trend anders gaat worden, dat de trend naar beneden 
gaat, zou je daar kritisch naar moeten kijken. Maar daar is op dit moment gewoon geen 
aanleiding voor. 
 
De heer KANIK (D66): Ja, voorzitter, maar dan is het achteraf repareren. En dat is vele malen 2880 
moeilijker dan dat u nu zegt van, we doen het niet en we gaan voor ons beleid. We gaan er 
gewoon voor zorgen dat het autopark gaat afnemen, wat het duurzaamheidsbeleid zou moeten 
zijn. Dus, ja, dat begrijp ik dus niet helemaal. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Nou, dan bent u misschien gewoon een ontzettend optimistisch mens en 2885 
ik iets minder. Ik zie dat we heel veel woningen bij willen gaan bouwen, dat er een 
leasemaatschappij komt. Ik zie de ontwikkelingen van de afgelopen jaren en ik zie niet hoe die 
trend inmiddels al gekeerd is. Zodra dat zo is, passen we ons daar direct op aan, zou ik zeggen. 
En op dit moment is er geen enkele aanleiding om zo hoopvol te zijn als u, dat we inderdaad een 
daling zullen gaan zien het komende jaar. 2890 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, dank u wel. U heeft het over veel woningen bij bouwen. Dat is 
inderdaad iets wat we graag willen. Maar dan gaan we toch helemaal niet inzetten op extra 
autogebruik. We willen juist woningen bouwen bij ov-knooppunten. En bovendien, al die mensen 
die daar in die woningen komen wonen, wonen nu ook ergens. Dus die komen helemaal niet per 2895 
se met een extra auto aanzetten. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Ik help het u hopen, maar ik denk dat de realiteit wel is dat, als je 
nieuwe woongelegenheden creëert, dat daar ook nieuwe gezinnen ontstaan, nieuwe mensen met 
een eigen huishouding. En een deel daarvan zal nog altijd voor de auto kiezen of van de auto 2900 
afhankelijk zijn. En dat ligt er anderzijds ook aan hoe goed onze andere voorzieningen zijn. Dat 
zal met elkaar samenhangen. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Kan ik ervan uitgaan dat het college zich blijft inzetten om 
woningbouw zo te realiseren dat mensen zoveel mogelijk gebruik kunnen maken van het 2905 
openbaar vervoer en niet afhankelijk hoeven zijn van een auto? 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Ik denk dat u in het coalitieakkoord heeft kunnen lezen dat we het 
bouwen rond ov-knooppunten voort willen zetten, en dat is natuurlijk met die gedachte. Dus ja, 
daar kunt u van op aan. 2910 
 
Even kijken. Motie Duidelijkheid financiële gevolgen coalitieakkoord Verbindend vooruit. Ja, daar 
kan ik alleen maar zeggen: ik sta hier namens dit college, het oude college. Die kan u die 
duidelijkheid niet geven. Dus dat is een vraag die u stelt aan de- Ja, zo is het wel. Dat is een vraag 
die u denk ik stelt aan de onderhandelende partijen, aan uw collega's in de Staten. Ik zit daar 2915 
overigens ook. Dus in die hoedanigheid kunt u mij en anderen dat vragen. Maar mij als onderdeel 



Pagina  52 
 
 

 
 

52 

van dit college niet. Dus ik stel u voor om die vraag daar neer te leggen. En voor zover u 
opdrachten geeft aan GS hieromtrent kan ik dat alleen maar ontraden. 
 
De heer HEIJNEN (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. Ja, dan vraag ik het u als lid van de 2920 
GroenLinks-delegatie aan de onderhandelingstafel. Want u heeft daar wel, maar eigenlijk ook wel 
als GS-lid van Financiën- Want er hebben natuurlijk ambtenaren bij gezeten, die ook hebben 
doorgerekend hoe het financieel in elkaar zat. En er heeft daar een Excel-lijstje klaargelegen, wat 
ook door misschien wel het huidige bestuur wordt aangeleverd om de onderhandelingen ook te 
faciliteren. Kunt u misschien iets meer vertellen over welke input er vanuit de ambtelijke 2925 
organisatie naar de onderhandelaars is geweest rondom de doorrekening van de financiële 
plannen? Dat is mijn concrete vraag. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Vanuit het bestuur wordt daar niks aangeleverd aan de onderhandelende 
partijen. Er wordt wel ambtelijk gereageerd. Maar goed, dan zit ik dus eigenlijk wel als Statenlid 2930 
hier of als onderhandelaar u antwoord te geven. Krijgen we ambtelijk wel een soort berekening 
over: als dit uw ambitie is, wat zou u daar dan ongeveer voor moeten vrijmaken? Dus in die zin, 
nogmaals, zou u dat met elkaar eens moeten worden of je dat wel of niet met elkaar wilt delen. 
Maar u kunt dat in ieder geval niet van dit college vragen, want dit college heeft dat niet. 
 2935 
De heer HEIJNEN (CDA): We gaan zo ons best doen in tweede termijn bij de rest van de partijen 
en anders komen we gewoon weer terug. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Oké. 
 2940 
De VOORZITTER: Gaat u verder.  
 
Gedeputeerde KOCKEN: De motie dierenwelzijn, daar wil ik u eigenlijk adviseren om die aan te 
houden tot bij de begroting, want dan zult u zien waar wel en niet geld voor wordt vrijgemaakt. 
En ook of u daar een aanpassing in wilt maken. Dat lijkt me op dit moment nog niet opportuun.  2945 
 
Dat geldt- Nee, niet voor de volgende, maar wel voor een van de volgende. Maar eerst komt de 
motie Vervolgstappen controle en sturing klimaat en ecologisch beleid. Nou, daar is eerder 
volgens mij al een toezegging op gedaan, dat er gekeken wordt naar hoe hier vorm aan gegeven 
kan worden. Maar u vraagt nu om dat te doen voor de bespreking van de begroting van 2024 en 2950 
dat is gewoon op zo'n korte termijn niet haalbaar. Inhoudelijk begrijp ik uw verzoek. De termijn 
is te strak en daarom moet ik hem ontraden.  
 
De motie Betekenisvolle plek voor Brede Basismonitor in de kaderbrief. Ja, dat is een discussie die 
wij volgens mij ook in de commissie hebben gevoerd. Ik vraag me werkelijk af of u uzelf een 2955 
plezier doet met dit incorporeren in de kaderbrief en wat er dan allemaal nog meer bij moet. De 
kaderbrief is om bij te sturen. Dat gaat soms op basis van feiten die uit deze Brede Basismonitor 
volgen, maar ook heel vaak gaat dat op hele andere gronden, omdat programma's in een 
versnelling raken of omdat er juist ergens een tegenvaller dreigt. En op basis van dat soort 
gegevens stellen we dan de volgende begroting bij. Ik denk dat het een valse zekerheid geeft 2960 
door de Brede Basismonitor in de kaderbrief te betrekken. Het is aan u om de trends in de Brede 
Basismonitor te herkennen, die u nuttig vindt en waarvan u vindt dat dat moet leiden tot een 
bijsturing van het beleid. Dat kunt u ook op de kaderbrief betrekken. Maar ik wil ontraden dit in 
de kaderbrief op te nemen, omdat we eigenlijk dan ook een beetje een extra begrotingscyclus 
gaan krijgen. De P&C-cyclus wordt er alleen nog maar omvangkijker van. En daarmee wordt het 2965 
keuzes maken niet daadwerkelijk beter. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. Ik begrijp een aantal dingen niet, maar laat ik 
beginnen bij dat laatste. Ons verzoek is om precies te doen wat u zegt waar de Brede 
Basismonitor voor staat, namelijk die ontwikkelingen te volgen en daarop te reflecteren in de 2970 
beleidskeuzes. En nu staat er alleen maar een verwijzing naar de website. Bent u niet bereid 
maximaal één A4'tje – dat is nog minder dan wat u nu doet met macro-economisch beleid – om 
daarin te reflecteren hoe u die Brede Basismonitor heeft gebruikt in de kaderbrief? Misschien kan 
de conclusie ook zijn: we hebben het helemaal niet gebruikt. Maar op zijn minst wat GS daarmee 
heeft gedaan. 2975 
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Gedeputeerde KOCKEN: Ik denk dat we in de kaderbrief van alle keuzes steeds aangeven waarom 
we die maken en de motivering daarvan zal soms zijn dat dat voortkomt uit een trend die uit de 
Brede Basismonitor is gevolgd, maar in veel gevallen ook niet. Dus ik zie de meerwaarde niet van 
de koppeling daarmee maken. 2980 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, die meerwaarde, die zegt u net zelf. Soms maken we er gebruik van 
in die kaderbrief, zoals we eigenlijk ook hebben gezegd dat die Vrede Basismonitor daarvoor is, 
en soms niet. Het enige wat ik u vraag. U heeft er nu één alinea aan gewijd, waar eigenlijk met 
heel veel woorden staat: kijk naar de website. Het enige wat ik u vraag is om in maximaal één 2985 
A4'tje, maar misschien ook minder, gewoon één alinea, te reflecteren op hoe die basismonitor 
wel of niet is gebruikt. Is GS daartoe bereid? En als u daar wat meer overleg voor nodig heeft, dan 
begrijp ik dat. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Ik denk niet dat ik daar meer overleg voor nodig heb. Ik ben er op dit 2990 
moment niet toe bereid. Ik vind echt dat u kunt kiezen uit de Brede Basismonitor: wat haal ik 
daaruit; en waarvan heb ik het idee dat er onvoldoende rekening mee wordt gehouden; waarom is 
dat niet gebeurd? Dan kunt u ons daarop bevragen. Maar de opdracht hier neerleggen om er een 
extra document bij te leggen naast de motivering die er al is voor de keuzes die wij u voorleggen, 
vind ik overbodig. 2995 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, ik ga er niet verder op in, want GS is op een of andere 
wonderbaarlijke wijze totaal weigerachtig om te doen wat ze al hebben beloofd. Maar dan toch 
even op iets anders wat GS heeft beloofd: die klimaatcyclus en het in kaart brengen van de baten 
van ons prachtig klimaat en ecologisch beleid. Dat is gewoon iets wat u zou doen. Het is een 3000 
kwestie van inkoppen. U zegt: de deadline die in de motie staat, dat past ons niet. Mijn vraag is 
dan uiteraard: welke deadline zou u wel passen? Want we zijn altijd bereid – de motie is ver van 
tevoren rondgestuurd – om dat aan te passen. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Maar volgens mij heeft u een vergelijkbare motie al eerder ingediend en 3005 
die is ook aangenomen. Die moet ook gewoon uitgevoerd worden. Daar zit die deadline niet in. 
En de deadline die u er nu in legt, die is te dichtbij. Ik kan u niet nu een nieuwe deadline geven, 
maar daar wil ik wel bij u op terugkomen wanneer u het kunt verwachten. Misschien is dat een 
antwoord op die vraag. Ik kan u niet een nieuwe datum geven. 
 3010 
De VOORZITTER: Nog andere vragen? 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Nou ja, voorzitter, de gedeputeerde zegt: ik kan er op terugkomen. 
Maar dan is deze gedeputeerde in deze functie weg. Dus ik wil toch heel graag van deze 
gedeputeerde weten of het oké is als ik nou zeg: in ieder geval voor de volgende begroting daar 3015 
een stap in te maken. Dan zou ik ontzettend gerust zijn op deze stap. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Ik zie dat dus niet zoals u zegt meteen landen in de komende begroting 
naar uw smaak. En als ik dan bedenk dat ik straks de portefeuille Klimaat en Energie heb, komen 
wij hier vast nog vaak over spreken en krijgt u hoe dan ook van mij linksom of rechtsom of 3020 
anders van mijn collega mevrouw Rommel, naar alle verwachting, daar toch op een later moment 
een update over. 
 
De VOORZITTER: We gaan verder.  
 3025 
Gedeputeerde KOCKEN: Oké. Dan motie 91 van JA21. Als ik de expertsessie zo mag opvatten dat 
we daar een technische briefing over gaan houden, waardoor we allemaal weer op dezelfde speed 
zitten met hoe we hiernaar kijken en wat je hier verder van zou kunnen vinden, dan wil ik die 
toezegging graag doen.  
 3030 
De motie Kerntaken in beeld, ook van JA21. Daarvan had ik net eigenlijk bij het bespreken van de 
jaarstukken al gezegd, dat u daar wat mij betreft eigenlijk zelf aan het werk zult moeten als u 
daar iets mee wilt. Ik denk dat u in het coalitieakkoord wat er ligt, kunt zien hoe de komende 
coalitie kijkt naar: hoe strak zitten wij in wel of niet kerntaken. Dat is wat ruimer dan uw 
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opvatting, zo te zien. En als u daar aanleiding toe ziet, dan zou ik zeggen: stelt u een 3035 
discussienota op en gaat u met elkaar in gesprek over waar die grenzen wel of niet moeten 
liggen. Maar deze motie wil ik ontraden, ook omdat eigenlijk de eerste twee zo goed als 
onuitvoerbaar zijn, de eerste twee bullets die u opdraagt. Dus ik kan dit niet omarmen. Hier moet 
u zelf een discussie over aangaan met elkaar.  
 3040 
Dan de motie van de Partij voor de Dieren en Volt: Vrijspelen middelen voor een vitale 
democratie. Dat is eigenlijk vergelijkbaar met die over geld voor dierenwelzijn. Ik zou u aanraden 
om die aan te houden tot de begroting en dan te kijken of er naar uw oordeel voldoende 
middelen voor zijn vrijgemaakt of dat u daar een betere en andere verdeling op zijn plaats vindt. 
 3045 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Dank je wel. Voor mij is het nog een beetje lastig of ik me moet 
richten tot gedeputeerde of Statenlid Kocken. Ik wil me nu gaan richten tot Statenlid Kocken als 
iemand die aan de onderhandelingstafel zit. 
 
De VOORZITTER: Gedeputeerde Kocken staat hier voor u. Volgende week krijgt u een debat over 3050 
de coalitievorming en dan kunt u de formerende partijen aanspreken. Maar nu spreekt u het nog 
zittend college aan. 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Oké. Goed. Jammer. 
 3055 
De VOORZITTER: Nee, dat is niet jammer. Dat doen we volgende week. Statenlid Kostić. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, oké. Jeetje. Oké, nou, het zittende college. Mijn verhaal over 
dierenwelzijn ging eigenlijk ook daarover. We hebben een aantal mooie stappen gemaakt en wij 
dachten in ieder geval dat dit college goed doordrongen was van het belang en de 3060 
verantwoordelijkheid die de provincie draagt als het gaat om die andere inwoners van deze 
provincie: de dieren. Bent u het met mij eens dat op zijn minst in de toekomst het woordje 
‘dieren’ de vermelding in een kaderbrief waard is? Dat het hier een omissie was, maar dat het in 
het vervolg wenselijk zou zijn. Bent u bereid, als een ervaren college, om op zijn minst dat mee 
te geven als tip voor het volgende? 3065 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Ik vind het, als u de vraag zou stellen over de begroting, zou ik dat 
logisch vinden. Wat mij betreft doen we in de kaderbrief aanpassingen als we zien aankomen dat 
ze de begroting niet zonder tussentijdse bijsturing kunnen opstellen. Daar is de kaderbrief voor. 
En als het in de begroting al geland is, dan hoeft dat helemaal niet per se elk jaar terug te komen 3070 
in de kaderbrief. Want als het gewoon al goed in de basis zit, dan hoeft dat niet. Dus nee, ik ben 
dat niet met u eens. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, maar bent u het met mij eens dat het nu dus nog niet 
goed in de basis van de begroting zit en dat het op dit moment volgens uw eigen waardering een 3075 
omissie was om dieren niet mee te nemen? Dat u het in het vervolg wel zou doen? 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Ik ben met u eens dat we geen structurele post voor dierenwelzijn 
hadden opgenomen. Of dat een omissie is of dat dat anders moet, dat is aan het nieuwe college. 
U kunt daar in het akkoord iets over lezen. Dat ziet u in de volgende begroting. Als u zegt ‘nou, 3080 
dat is niet voldoende’, dan kunt u daar op proberen bij te sturen, zowel bij de begroting als bij de 
kaderbrief. Maar ik vind het uitgangspunt dat het woord dierenwelzijn in alle stukken die 
financieel van aard zijn, zoals de begroting, maar dan ook in de kaderbrief, daar per se in moet 
staan, daar ben ik het gewoon niet per se mee eens. Het hoeft er alleen in te aan als er moet 
worden bijgestuurd. En als dat zo is, dan wordt het opgenomen. En als dat niet zo is, dan wordt 3085 
het niet opgenomen. Dat is volgens mij waar de kaderbrief vol mee moet staan met wat we 
anders gaan doen. En niet zozeer met wat er ook nog allemaal te zeggen is over wat u belangrijk 
vindt, maar ook wat nog vierenvijftig anderen ook belangrijk vinden, want dan kunnen we over 
een heleboel kopjes nog iets opnemen, alleen maar omdat we het op willen nemen. En dat lijkt 
me niet de bedoeling van de kaderbrief. 3090 
 
De VOORZITTER: Een korte aanvullende vraag. 
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Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, hier ging ik ook op in. Het is geen detail. Niet een van die 
dingen. Het gaat hier om miljoenen levende wezens. Maar leg het me uit, als u zegt ‘we hebben 3095 
vier jaar lang budget gehad voor dierenwelzijn’, kunt u me er uitleggen- En u zegt dan: de 
kaderbrief vermeld dierenwelzijn, omdat we eigenlijk daarin niets veranderen. Betekent dat, dat 
wat de afgelopen jaren is ingezet qua geld gewoon gecontinueerd wordt, dat dat het 
uitgangspunt is? Want als het niet zo is, dan is er dus juist alle reden toe om in deze kaderbrief 
wel iets over dierenwelzijn te zeggen. Bent u het daar met me eens? Zo niet, leg het dan uit. 3100 
 
De VOORZITTER: Dit was de laatste vraag. Gaat u verder.  
 
Gedeputeerde KOCKEN: Nee, ik ben het niet met u eens. Allereerst om te zeggen, de kaderbrief, 
dit jaar is natuurlijk – dat hebben een aantal mensen ook aangegeven – eigenlijk hoeft dat niet 3105 
meer, want er ligt een nieuw akkoord. Dat nieuwe akkoord, dat is de aanleiding voor de nieuwe 
begroting. Niet de kaderbrief van vandaag. De kaderbrief van volgend jaar heeft een heel andere 
lading. Wellicht is er in de komende begroting iets wat u niet bevalt. Dan kunt u bij die begroting 
proberen die te amenderen. Als dat dan niet lukt, kunt u daarna bij een kaderbrief alsnog dat- 
Dat is gewoon zoals we het volgens mij met elkaar doen. En ik zie de meerwaarde er ook 3110 
helemaal niet van om – wat ik al tegen u heb gezegd – per definitie in elke kaderbrief aandacht te 
besteden aan dierenwelzijn, omdat dat niet per se- Als we dat in één kaderbrief doen, dan kan 
dat in de begroting landen. En afhankelijk van de politieke keuzes die er gemaakt worden, zal dat 
een structurele landing zijn of een incidentele landing. En dat ziet u in de begroting en af en toe 
eenmalig in de kaderbrief. Dus het doel ‘dit moet altijd in de kaderbrief staan’, ik onderschrijf dat 3115 
gewoon niet. 
 
De laatste motie, volgens mij. Tenminste, nee, de een na laatste. 96. Motie Werk maken van de 
regenboog. Ja, daar zit iets in wat u vraagt wat we- Ik wil er eigenlijk verschillende dingen over 
zeggen, wat we eigenlijk al een beetje aan het doen zijn. Hier wordt aan gewerkt. We hebben een 3120 
tijd geleden al als eerste provincie de Direct Duidelijk Deal ondertekend. We zijn aan de slag 
gegaan met het aanpassen van onze communicatie. We zijn dit jaar na het zomerreces van plan 
te starten met Direct Duidelijk 2. Dat gaat – ik ga het u even voorlezen, want dit heb ik net nog 
aangereikt gekregen en anders zeg ik het vast niet helemaal goed – maar dat gaat er vooral om 
dat veel nieuwe medewerkers, die tijdens of sinds de coronapandemie bij ons aan de slag zijn 3125 
gegaan, worden meegenomen in een belangrijk aspect om nog een spade dieper te gaan waar 
het gaat over de communicatie die zo inclusief mogelijk moet zijn. En de afdeling communicatie 
zal ook een inclusieve taalwijzer maken, waarin zowel voor de algemene communicatie als voor 
de persberichten, de social media, de website, internet en brieven aan bijvoorbeeld uw Staten 
zoveel mogelijk inclusief taal zal worden toegepast. Dat aan de ene kant. Dus wij zijn hiermee 3130 
bezig. Aan de andere kant is het wel zo, dit is een heel grote organisatie en er zijn een heleboel 
processen die niet, als wij deze beslissing hier vandaag nemen, morgen is alles anders. Zo werkt 
het soms helaas gewoon niet. Dus dat heeft een aanloopje nodig. Maar in de kern is uw motie 
overbodig, zijn we ermee bezig. Komt dit- Nou, niet vanzelf, maar komt dit op enig moment 
goed, laat ik het zo zeggen. En ik wilde eigenlijk wel, ik dacht: u haalt nu iets uit het 3135 
Regenboogakkoord wat door veel aanwezigen onderschreven wordt. Ik zou u eigenlijk wel in 
overweging willen geven: komt u alstublieft niet elke Statenvergadering met ‘ik heb er nog een 
uit en ik heb er nog een uit’, maar ga met elkaar in gesprek. Ga een gesprek voeren voor welke 
dingen uit dat akkoord kiest u nou. Wat zou u willen dat we als provincie daaraan gaan doen? 
Zoek daar meerderheden voor. En leg dat dan weer terug bij GS. Maar kom niet elke maand met 3140 
een eigen ding, want ik vrees ook dat dat misschien zelfs nog wel een beetje averechts zou 
werken. Ik denk dat het mooier is als u eerst met elkaar een inhoudelijk debat gaat voeren 
daarover. Maar goed, dat even my two cents. De motie is mijns inziens overbodig. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dat was de reactie op de eerste termijn en de ingediende moties. 3145 
Dan komt gedeputeerde Olthof nog met, ik denk, nog één of twee moties, geloof ik. 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja, dank u wel, voorzitter. Ik heb nog één motie liggen met betrekking 
tot het openbaar vervoer. Het klinkt misschien gek, maar die ga ik ontraden. Niet omdat het 
openbaar vervoer niet belangrijk is. We hebben er in de commissie breed over gesproken en ik 3150 
ben ook blij met de brede steun voor een goed openbaar vervoer. Laat ik daar ook geen enkel 
misverstand over hebben. Maar ik ontraad de motie, want we zijn al met Connexxion, Transdev 
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in gesprek over de dienstregeling 2024. Het beeld dat u schetst- Ik heb het een paar keer 
genoemd, maar laat ik er maar even duidelijker over zijn. We investeren bij deze kaderbrief niet 
2,5 miljoen, maar 4,9 miljoen tot 2024 structureel in uiteindelijk het openbaar vervoer. En dat is 3155 
al bekendgemaakt. Dus daar zijn we al over in gesprek. Dat betekent ook dat we met die 4,9 
miljoen het aantal dienstregelingsuren 2024 gelijk kunnen houden aan 2023. Dus daar zijn we 
volop mee bezig. Vervolgens zijn we ook nog met de concessie Noord-Holland Noord bezig al in 
de voorbereiding. Waar we ook al eerder over hebben gesproken, is dat we uiteindelijk niet meer 
ov willen, maar ander en beter ov met elkaar willen. Daar zijn we met Transdev, met de NS, mee 3160 
bezig, maar daar zijn we ook over in gesprek met de gemeenten in Noord-Holland Noord. En dan 
verwacht ik ook na de zomervakantie u verder over te kunnen informeren wat voor de concessie 
belangrijk is, maar ook wat we wellicht op korte termijn ook kunnen invoeren om te zorgen dat 
we het openbaar vervoer overeind kunnen houden en kunnen verbeteren. Want uiteindelijk willen 
we meer mensen in het ov krijgen. Dat is 1. Ik wil nog wel een kanttekening plaatsen. Dat gaat 3165 
ook over de prijs van het openbaar vervoer. We het hier over de dienstregelingsuren. We hebben 
ook te maken met prijsstijgingen. Die hebben we niet gecompenseerd op dit moment, ook omdat 
we met het Rijk in gesprek zijn en er is een motie vanuit de Tweede Kamer om met de provincies 
en de vervoersregio’s in gesprek te gaan over het openbaar vervoer. Dus met andere woorden, 
daar loopt ook landelijk nog het gesprek over. Maar als het gaat over het aantal 3170 
dienstregelingsuren, dan is dat in 2024, 2023 hetzelfde. En u heeft al, hoop ik in ieder geval bij 
het vaststellen van deze kaderbrief, 4,9 miljoen extra beschikbaar gesteld voor het openbaar 
vervoer. Daarom ontraad ik deze motie. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan ga ik kijken of er nog behoefte is aan een tweede termijn. Er 3175 
is nog een nabrander. Gedeputeerde Kocken. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Dank u wel, voorzitter. Het bleek dat ik nog een motie heb laten liggen, 
namelijk de motie Stelpost macro-economische tegenvallers alleen gebruiken voor 2024. Die wil 
ik ontraden. Het lijkt me verstandig dat u deze motie eigenlijk een jaar in de tas houdt en er dan 3180 
bij de volgende kaderbrief nog eens over nadenkt of het wel of niet opportuun is om dat middel 
wel of niet in te zetten. Maar niet ons nu categoraal verbiedt dat in de toekomst te doen. We 
hebben hem het komende jaar nodig en wellicht op andere momenten denken we daar nog zo 
over. 
 3185 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, u interpreteert de motie toch een beetje verkeerd als u dit ziet 
als een categoriaal verbod om nog iets te doen met de stelpost macro-economische tegenvallers. 
Ik heb heel duidelijk geschreven in de motie dat het erom gaat dat we in de meerjarenbegroting, 
die in de begroting van 2024 komt, dat daar niet al deze stelpost wordt gebruikt voor de jaren 
2025 tot 2027. Als wij in 2024 met elkaar ontdekken dat er nieuwe economische tegenvallers 3190 
zijn en dat het alsnog belangrijk is om die stelpost te gebruiken, kan dat natuurlijk altijd. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Volgens mij draagt u hierbij op om hem dan dus niet te gebruiken. En ik 
zou zeggen, dat ontraad ik u, omdat we hem de komende tijd niet opnemen. Dus wat u hier 
aangeeft aan mij te doen, u zegt: alleen dit jaar gebruiken. Misschien zeggen we in zekere zin 3195 
hetzelfde. Ik zeg ‘daarna zien we daarna’ en u zegt ook ‘daarna zien we daarna’. Dus in zekere 
zin zijn we het eens. Ik denk alleen dat deze motie het uitgangspunt maakt ‘dit doet u maar één 
keer’ en dat vind ik niet verstandig. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): De motie, die zegt wat hij zegt. En dat gaat erom, dat we straks 3200 
een kaderbrief vaststellen, waarin staat dat optie A uitgangspunt is voor het vaststellen van de 
begroting. Het is mij sowieso onduidelijk of die optie straks overruled is door het coalitieakkoord 
of niet. En hier zeggen we alleen: dat mág voor 2024, maar gaat u nog niet vooruitlopen op de 
inzet van die stelpost voor de jaren daarna. 
 3205 
Gedeputeerde KOCKEN: Ik blijf erbij dat ik de motie ontraad. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dan zou ik mijn collega-Statenleden willen adviseren om de tekst 
van de motie, het dictum, goed te lezen en een zelfstandig oordeel te vellen. 
 3210 
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De heer HEIJNEN (CDA): Ja, voorzitter, dank. Nog even doorgaand op dit punt. Dus die stelpost 
macro-economische tegenvallers was acht miljoen. U zegt nu eigenlijk: hoewel wij dat niet weten, 
die ga ik de komende vier jaar inzetten. Verdwijnt daarmee die hele stelpost uit de begroting of 
zet u die op nul? 
 3215 
Gedeputeerde KOCKEN: Ik wil u eigenlijk vragen om met deze vragen te wachten, want dit is ook 
geen vraag aan dit college. Dat is weer een vraag aan mij als onderhandelaar. Ja, dat is het wel, 
want u vraagt aan mij nu wat wij aan die tafel hebben afgesproken en hoe dat straks in de nieuwe 
begroting zal landen. In de kaderbrief hebben we de keuzes voorgelegd en hebben we 
geprobeerd, dit college, om de echt politieke keuze aan een andere tafel te laten plaatsvinden. 3220 
Daar zijn ze ook gemaakt. En u moet met dat college en met die Staten in gesprek; en niet meer 
met dit college en met mij als gedeputeerde Financiën. 
 
De heer HEIJNEN (CDA): En met alle respect natuurlijk, voorzitter, maar u bent ook als 
gedeputeerde Financiën in uw huidige functie verantwoordelijk voor het meerjarig financieel 3225 
beleid van de provincie. We hebben het in de kaderbrief, die onder uw verantwoordelijkheid is 
opgesteld, over die stelpost macro-economische eigenlijk tegenvallers. U geeft in uw huidige 
functie aan de heer Klein aan: ik lees de motie als, nee, we gaan hem inzetten. Dus dan is het een 
logische vraag om te zeggen: hoe gaat u, als u zegt ‘ik wil die motie niet, want we gaan hem 
inzetten’, dat dan doen? Gaat u die hele post verwijderen of gaat u hem op nul zetten in de 3230 
toekomst? Dat maakt nogal uit, want als je namelijk de discussie wil voeren ieder jaar – en dat 
bedoelt de heer Klein ook te zeggen, volgens mij – zet hem nou op acht miljoen weer voor 2024 
en je moet hem inzetten, dan kan je het in ieder geval nog gebruiken. Als je het op nul zet de 
hele tijd, dan moet je daar geld in stoppen. Veel ingewikkelder. Als de hele post verdwijnt, is het 
nog veel ingewikkelder om daar vervolgens iets aan te doen. Dus het maakt volgens mij nogal uit 3235 
over hoe je ermee omgaat en hoe je over die motie wil staan. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Uiteindelijk maakt het volgens mij vooral uit waar politiek draagvlak voor 
is of de post wel of niet opgenomen moet worden. En nogmaals, er is een akkoord gesloten. Daar 
zit ook uiteraard een financiële onderbouwing bij. En daar komt ook uit de vragen die u stelt, 3240 
maar die stelt u mij niet in mijn functie als gedeputeerde Financiën, want ik zat niet als 
gedeputeerde Financiën aan tafel. Ik zat daar als een van de onderhandelaars van GroenLinks aan 
tafel. 
 
De VOORZITTER: Dat was de beantwoording in eerste termijn. Dan gaan we kijken naar de 3245 
tweede termijn. Een ordevoorstel. 
 
Statenlid GIELEN (GL): Zouden we even kort mogen schorsen? Vijf minuten.  
 
De VOORZITTER: Even kijken. Ja, dan schorsen we tot 15.15 uur.  3250 
 
Schorsing 15.02 tot 15.15 uur.  
 
De VOORZITTER: Dames en heren, de bel voor de volgende ronde heeft geklonken. Dus ik wil nu 
aan iedereen verzoeken te gaan zitten. De vergadering is heropend. En wij zijn- Dames en heren, 3255 
wilt u even gaan zitten op uw plek alstublieft en de discussies afronden? We zijn bij agendapunt 
10, Kaderbrief 2024. We zijn toe aan de tweede termijn. De heer Valk van de BBB, heeft u nog 
behoefte aan de tweede termijn? Ja. 
 
Tweede termijn Provinciale Staten  3260 
 
De heer VALK (BBB): Er is natuurlijk een hoop gezegd, maar de BBB wil graag nog even reageren 
op motie 87 van de hele oppositie. We begrijpen dat u al die informatie wil hebben, maar het is 
niet mogelijk om een gedetailleerd overzicht zo snel te geven. Het is ook niet wenselijk, want 
daarvoor hebben we het instrument: de Begroting 2024. Dus daar zal duidelijkheid over het 3265 
financiële overzicht moeten landen en het is niet haalbaar om dat nu voor vrijdag te geven. 
 
De heer HEIJNEN (CDA): Voorzitter, dank u wel. U zegt dat het niet mogelijk is dat overzicht aan 
te leveren. Wat heeft er dan op de onderhandelingstafel gelegen? 
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 3270 
De heer VALK (BBB): Nogmaals, u vraagt iets om door te rekenen en dan wordt het 
ambtenarenapparaat zo zwaar belast even in een paar dagen tijd. Dat gaan we niet doen. 
 
De heer HEIJNEN (CDA): Maar ik mag toch aannemen dat, als u opschrijft in een akkoord 
bijvoorbeeld meer bussen in de regio – ik vind dat een aansprekend voorbeeld – dat u dan ook 3275 
weet, hoop ik, voordat u uw handtekening eronder heeft gezet hoeveel geld er ook naar dat 
specifieke punt gaat. Er is waarschijnlijk, zo gaat dat altijd, een Excels-heet, waarin staat per plan 
wat dat gaat kosten. Waarom kunt u dat niet gewoon met ons delen? 
 
De heer VALK (BBB): Omdat we daar de Begroting 2024 voor hebben. 3280 
 
De heer HEIJNEN (CDA): Maar hoe verwacht u nu dat wij al uw plannen in het akkoord gaan 
bespreken volgende week als we niet eens weten of u daar überhaupt geld voor reserveert, A. Of 
B, hoeveel geld u daar dan voor reserveert? 
 3285 
De heer VALK (BBB): Nogmaals, daar hebben we de Begroting 2024 voor. 
 
De VOORZITTER: Via de voorzitter graag.  
 
De heer VALK (BBB): Omdat we het daar bespreken. 3290 
 
De heer HEIJNEN (CDA): Maar stelt u dan voor om de bespreking van het coalitieakkoord niet 
volgende week te doen, maar bij de begroting? 
 
De heer VALK (BBB): Nee, u kunt natuurlijk straks het coalitieakkoord wel bespreken, maar de 3295 
begroting, daar worden de cijfers besproken. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, daarop doorgaand. Zijn er gedetailleerdere cijfers beschikbaar? 
Want u zegt: we kunnen niet nu het ambtenarenapparaat belasten door alles te laten 
doorrekenen. Dat is ook niet wat de motie vraagt. De motie vraagt om gedetailleerdere cijfers te 3300 
geven, zodat we preciezer weten welke keuzes gemaakt zijn in het coalitieakkoord. Zijn die 
cijfers beschikbaar? 
 
De heer VALK (BBB): Er zijn natuurlijk cijfers, maar nogmaals, met de Begroting 2024, daar gaan 
we het erover hebben. En dan gaan we het ook allemaal aan u laten zien. Daar moet het landen. 3305 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dan gaan we uiteindelijk de gedetailleerde uitwerking zien. Dat 
snap ik. Maar wij willen volgende week met elkaar graag een inhoudelijk debat kunnen voeren 
over de keuzes die zijn gemaakt in het coalitieakkoord. Het coalitieakkoord bevat heel veel 
woorden, heel veel mooie woorden ook, maar een heel beperkte financiële paragraaf, waarin 3310 
bijvoorbeeld niet eens duidelijk is waar bijvoorbeeld mobiliteitsgeld aan besteed gaat worden. 
Die cijfers zijn er toch en die kunt u toch met ons delen? En het zou toch ook de bespreking 
inhoudelijk enorm ten goede komen als we daar meer inzicht in hebben welke keuzes en 
afspraken gemaakt zijn? 
 3315 
De heer VALK (BBB): Nee, want dan gaan we dus volgende week maandag de begroting 
bespreken. En daarom zijn dus die beperkte cijfers toegevoegd aan het coalitieakkoord. 
 
De VOORZITTER: Nog één vraag, meneer Klein. En dan ga ik naar mevrouw Uiterwijk.  
 3320 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, ik denk dat we elkaar niet helemaal begrijpen. Want ik snap dat 
de volledige uitwerking komt bij de begroting. Maar wat er nu ligt, is wel heel erg hoog over. En 
wij zoeken naar iets daartussenin, zodat we iets beter begrijpen welke afspraken nu echt zijn 
gemaakt. Dat moet toch aan te leveren zijn op basis van wat bij de vier partijen op tafel heeft 
gelegen tijdens de onderhandelingen? 3325 
 
De heer VALK (BBB): U zult het echt moeten doen met de cijfers die er nu liggen.  
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Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, de heer Klein heeft het even gehad over uw ambities. 
En ik wil het graag even hebben over de taakstellingen die u heeft opgenomen, bijvoorbeeld 93 3330 
miljoen op de bestemmingsreserves. Hoe bent u tot die 93 miljoen gekomen? Is dat gewoon een 
lottoballetje en 93 stond wel leuk? Waar komt het vandaan? 
 
De heer VALK (BBB): Ook daar gaan we het maandag over hebben, volgende week maandag, over 
dat soort zaken. Maar nu gaan we daar nu geen antwoord op geven. 3335 
 
De VOORZITTER: Maar, wacht even, heeft u het over- Wij moeten oppassen dat we nu niet de 
coalitie en de kadernota, zoals die hier nu ligt, door elkaar gaan halen. Dus ik wil wel even dat u 
die twee goed uit elkaar houdt. En u kunt aankomende maandag de onderhandelende partijen, de 
formerende partijen moet ik eigenlijk zeggen, daarop aanspreken. Dus graag alleen richten op de 3340 
kadernota zoals die hier nu ligt. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, dan zal ik herformuleren. Wij zien natuurlijk in de 
kadernota dat het niet sluitend is en we zien ook op een aantal portefeuilles, bijvoorbeeld het 
iMPI, al tekorten. Vervolgens komt er een taakstelling op de bestemmingsreserves. Ja, en dan 3345 
willen wij graag inzicht hebben in welke bestemmingsreserves dan gesneden gaat worden. Kunt u 
dat dan wel volgende week geven? 
 
De heer VALK (BBB): Ja, ik neem aan dat die wel volgende week op tafel kunnen komen. 
 3350 
Mevrouw VAN DER HELM-CHANDANSINGH (50PLUS): Ja, voorzitter, ik ga meneer Valk even 
meenemen. Ik heb gezegd in mijn bijdrage dat er inderdaad een paar stappen zijn op weg naar 
die begroting. Er is een kadernota. Die was niet af, want er moet een coalitieakkoord onder 
liggen. Nou, die ligt er. Maar daar ligt inderdaad voor de andere partijen niet duidelijk hoe men is 
gekomen tot een bepaald bedrag. Wat we even willen, en dan ga ik dan toch even de motie erbij 3355 
halen, is gewoon op drie bladzijden- We zeggen niet dat u hem helemaal gedetailleerd- Maar geef 
ons een beetje inzicht, want waar leidt dat volgende week naar toe als ik geen idee heb wat uw 
gedachtegang is, met de andere drie partijen, kunnen wij geen constructieve bijdrage leveren en 
een debat hebben volgende week. Bent u dat met me eens? 
 3360 
De VOORZITTER: Ik wil er weer op wijzen, dames en heren, dat we hier niet het debat over de 
coalitie voeren, maar dat we hier over de huidige kadernota- Dus ik kan me voorstellen, dat als er 
vragen worden gesteld die op maandag slaan, dat daar ook naar verwezen wordt. En daar worden 
de coalitieonderhandelingen besproken, het coalitieakkoord en de financiële paragraaf van het 
akkoord; en niet vandaag. Dit is de kadernota die hier voorligt. De heer Valk. 3365 
 
De heer VALK (BBB): Ik sluit me daarbij aan. U zult het echt moeten doen met deze cijfers.  
 
Mevrouw VAN DER HELM-CHANDANSINGH (50PLUS): Voorzitter, mag ik nog even reageren? Ik 
heb de aaneenschakeling gegeven. We proberen aan te geven dat we een goed debat willen 3370 
voeren. Daar missen de andere partijen een stuk in. Daarom die aaneenschakeling. Het staat niet 
los van het coalitieakkoord dat we volgende week bespreken. Dat wil ik even meegeven. 
 
De VOORZITTER: Dan wil ik toch nog even voor de luisteraars duidelijk aangeven dat we hier de 
Kadernota 2024 bespreken en niet het coalitieakkoord. Dat wordt volgende week besproken. Dat 3375 
is ook heel belangrijk, omdat anders kijkers en luisteraars niet goed begrijpen wat we hier in 
deze zaal aan het bespreken zijn. Uiteraard kunt u vragen wat u wilt, maar ik wijs er toch nog 
even op, omdat het hier dreigt elke keer door elkaar heen te lopen. Een ordevoorstel van de heer 
Heijnen. 
 3380 
De heer HEIJNEN (CDA): Ja, dank u wel. Ja, voorzitter. U zegt- Natuurlijk spreken we over de 
kaderbrief, maar de kaderbrief is ter voorbereiding op wat we meerjarig financieel vaststellen met 
elkaar. Nou, daar hebben alle partijen gezegd: ook is het coalitieakkoord dat we volgende week 
bespreken, maar wat wel gepresenteerd is, daar een belangrijk onderdeel van. Daar gaat deze 
motie over. Ik vind eigenlijk dat u een aantal keren de discussie daarover wel afkapt op een 3385 
manier waarop het niet helpt om een goed gesprek te hebben ter voorbereiding op de begroting 
uiteindelijk. En daar gaat de kaderbrief over. Dus alles ter voorbereiding op de begroting is nuttig 
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in dit verband. Wat mij betreft dus ook de ingediende motie die linkt inderdaad aan het reeds 
gepresenteerde, maar nog niet in de Staten besproken voorstel. Dus dat is mijn punt van orde. 
 3390 
De VOORZITTER: Wilt u nog iets in stemming brengen.  
 
De heer HEIJNEN (CDA): Niet als u zegt dat u het roerend met mij eens bent. Dan kunnen we 
gewoon doorgaan. 
 3395 
De VOORZITTER: Of ik het met u eens ben... Uiteindelijk gaat het om de collega's van u hoe zij 
daarnaar kijken. Wat ik wel kan aangeven, dat is ook voor de kijkers en luisteraars: volgende 
week komt er een coalitieakkoord die invloed zal hebben op deze kadernota op weg naar een 
nieuwe begroting, zoals dat we ook aan het begin van dit debat hebben aangegeven. Dus dat 
betekent dat de discussie wat mij betreft volgende week over het coalitieakkoord en de financiële 3400 
paragraaf een heel belangrijke wordt, omdat die uiteindelijk bepalend zal zijn voor de begroting. 
Ik hoop dat u dat met mij eens bent. Mevrouw Bouhlel. 
 
Mevrouw BOUHLEL-LASCARIS (SP): Dank u wel, voorzitter. Om het te hebben over het 
coalitieakkoord en de financiële paragraaf aankomende maandag zullen we toch eerst moeten 3405 
weten waar we over gaan praten. Ik snap niet waar de coalitiepartijen bang voor zijn. Als we het 
altijd hebben over transparantie et cetera, dan kunnen die cijfers, die jullie al hebben, toch 
gewoon gedeeld worden met ons? 
 
De heer VALK (BBB): De cijfers die we hebben, die hebben we gedeeld met u. Die zitten in het 3410 
akkoord en daar moeten we het even mee doen. 
 
De heer KANIK (D66): Ja, ik heb een vraag over de motie die bij deze kadernota is ingediend om 
meer inzicht te krijgen op het coalitieakkoord. Dus het gaat wel over dit onderwerp. Wat wij 
vorige periode hebben gedaan, is een overzicht, zoals jullie dat hebben gedaan, met 3415 
hoofdthema's en vervolgens hebben wij dat gespecificeerd in kleinere thema's. Dat is waar nu 
naar wordt gevraagd, en wat dus ontbreekt in dit akkoord. Het gaat er bijvoorbeeld om- Ik zal 
één voorbeeld geven. U geeft zoveel uit aan leefbaarheid en cultuur. 
 
De VOORZITTER: Even. Wilt u uw interruptie niet te lang maken en de vraag stellen, alstublieft? 3420 
 
De heer KANIK (D66): Ik zal de vraag stellen. Wat valt daar precies onder? En is het misschien zo 
dat u nog moet onderhandelen hoeveel er naar cultuur gaat, hoeveel bijvoorbeeld naar sport gaat 
en hoeveel er binnen die stelposten is? Bent u klaar om daarover te onderhandelen? 
 3425 
De heer VALK (BBB): Het coalitieakkoord is het coalitieakkoord. Daar is al over onderhandeld. 
Meer is het niet. 
 
De VOORZITTER: Een ordevoorstel van de heer Terwal.  
 3430 
De heer TERWAL (VVD): Voorzitter, ik heb even de behoefte om te schorsen.  
 
De VOORZITTER: Vijf minuten schorsing. 
 
Schorsing 15.27 tot 15.34 uur.  3435 
 
De VOORZITTER: Ik open de vergadering. Ik wil verzoeken iedereen te gaan zitten en graag een 
beetje rustig allemaal, want als u praat in de zaal is dat heel goed hoorbaar, want wat dat betreft 
hebben we een mooie akoestiek hier. We gaan verder in tweede termijn. Was aan het woord de 
heer Valk van de BBB. 3440 
 
De heer VALK (BBB): Goed, we hebben even geschorst. U heeft hem gezien. We hebben met de 
coalitiepartijen even overlegd. En we hebben ook even ons oor te luisteren gelegd bij het 
ambtenarenapparaat. We hebben duidelijk gehoord waar uw wensen liggen: meer detail, meer 
gegevens. We gaan ons uiterste best doen om dat voor vrijdag bij u te krijgen. Maar de diepte 3445 
van het niveau, dat kunnen we niet helemaal garanderen dat op elk niveau helemaal uitgediept is. 
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Een aantal onderwerpen wat beter dan de anderen. Het heeft ook te maken met allerlei posten die 
van structureel naar incidenteel moeten, en lopende zaken en nieuw beleid. Daar zult u het mee 
moeten doen. En de rest is echt voor de Begroting 2024. Dank u wel. 
 3450 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Roosendaal, VVD. 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Ik heb er niets aan toe te voegen. Ik zie af van mijn termijn. Dank 
u wel. 
 3455 
De VOORZITTER: Mevrouw Statenlid Bwefar? Ook niet. U hoeft alleen maar te schudden. U hoeft 
uw microfoon niet aan te zetten. Mevrouw Oulad Hadj. 
 
Mevrouw OULAD HADJ (PvdA): Dank u, voorzitter. Ik wilde nog een punt maken over de 
ingebrachte motie. Voorzitter, we zijn blij naar aanleiding van de door D66 ingediende motie te 3460 
horen dat het college bezig is na te denken over de vraag wat in Noord-Holland bij algemene 
brieven de gewenste aanspreekvorm is die recht doet aan de voorkeur van al onze inwoners. We 
zijn dus eigenlijk blij dat deze motie overbodig is. Wel pakken we de handschoenen, die 
gedeputeerde Kocken ons heeft toegeworpen, graag op. De komende periode denken, we wat 
ons betreft samen met andere partijen, na over de vraag hoe we ook de andere punten uit het 3465 
breder gesteunde regenboogakkoord verder handen en voeten kunnen gaan geven. Wat ons 
betreft gaan we snel met elkaar om de tafel om hierover door te spreken. Dat was het, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Heijnen, CDA. 
 3470 
De heer HEIJNEN (CDA): Voorzitter, dank u wel. Fijn dat uiteindelijk de onderhandelende partijen 
toch aan de motie kunnen voldoen. Ik denk dat het goed is om even te schorsen na afloop van 
deze termijn om te kijken of die dan ook nog in stemming gebracht moet worden of dat we het 
houden op de toezegging. En verder, ja, het verbaast me wel dat het zoveel moeite kostte, want 
het zijn eigenlijk gewoon gegevens die op tafel lagen. Dus, nou, misschien moet er even een 3475 
logootje bij en het even opgemaakt en dan zou het wat mij betreft zo naar ons kunnen. Maar 
goed, toch fijn dat die gegevens onze kant op komen. En dan hopen we volgende week een goed 
debat te voeren met elkaar. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ik zal aan uw oproep gehoor geven na afloop van dit debat, 3480 
voordat ik het sluit deze beraadslagingen over dit onderwerp, nog even schorsen. Statenlid 
Kostić. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, dank u wel. Ik moet zeggen dat onze fractie het wel 
jammer vindt hoe moeizaam het lijkt te gaan. Onze fractie heeft maximaal meegedacht om ook 3485 
met de nieuwe coalitiepartijen met de bewoording van de moties, dat we niemand tegen het 
hoofd aan stoten, en dan wordt er zo gereageerd op, nou ja, sommige eigenlijk inkopers. Maar 
goed, laten we het ook positief bekijken, want ik hoorde ook de gedeputeerde zeggen over de 
motie over klimaatcyclus en het in kaart brengen van de baten van ons klimaat-ecologisch beleid, 
dat dat wordt opgepakt, dat het gewoon een kwestie van tijd is. En dat ze dat sowieso in welke 3490 
rol dan ook, als klimaatgedeputeerde of anders, zal oppakken en daar ook op terug zal komen. 
Dus dat zien we als een toezegging en die motie trekken we daarom ook in.  
 
Motie 89 ‘Vervolgstappen controle en sturing klimaat en ecologisch beleíd’ maakt geen deel meer 
uit van de beraadslagingen c.q. besluitvorming. 3495 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dierenwelzijn. Het was fijn geweest als die ook kon worden omarmd. 
Maar prima, we zullen er scherp op zijn bij de begroting. En hopelijk hoeft dat eigenlijk helemaal 
niet en zijn de nieuwe coalitiepartijen daar ook alvast coulant in.  
 3500 
Maar die laatste, de kaderbrief en de Brede Basismonitor. Ja, dat is echt een dingetje. Er staat nu 
een alinea met alleen maar een verwijzing naar de website en het enige wat we vragen: zeg daar 
iets over wat je met die Brede Basismonitor hebt gedaan binnen de kaderbrief. Dat kan ook een 
alinea zijn of twee. That’s it. Dus om daar nou moeilijk over te doen, dat begrijpen we echt niet. 
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Dus we brengen die motie in stemming. Ik hoop op uw aller gezond verstand om deze gewoon 3505 
over te nemen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ik zal ook straks even na de schorsing nog een keer aan u vragen 
welke moties u precies heeft ingetrokken en dan kunnen het ook met nummer delen met alle 
andere Statenleden. Dan is mevrouw Uiterwijk, JA21. 3510 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Voorzitter, dank u wel. Graag in tweede termijn nog even ingaan op 
een aantal moties. We hebben een motie ingediend over een kerntakendiscussie. Die wordt 
ontraden. De gedeputeerde ontraadde die onder meer, omdat de eerste twee onderdelen niet 
uitvoerbaar zouden zijn. Maar wij hebben het ambtelijk technisch laten toetsen en daaruit is 3515 
gebleken dat het in ieder geval technisch uitvoerbaar is. Dan kunt u het beleidsmatig ontraden, 
maar, ja, u kan het niet ontraden op niet uitvoerbaarheid, lijkt ons. Daarnaast gaf u dus suggestie 
voor een discussienota. En juist daarvoor hebben wij meer informatie nodig. Daarom komen wij 
ook met deze motie. In 2013 zagen we ook dat er een overzicht open rationele doelen als 
kerntaak is gemaakt. Het was gewoon een lijst met van: dit doen we, dit is een kerntaak, dit niet 3520 
en dit deels. Dat geeft heel veel overzicht aan Provinciale Staten. En juist op basis daarvan zou je 
inderdaad een discussienota kunnen opstellen en met elkaar het gesprek in kunnen gaan. We 
zullen die motie dus wel in stemming brengen.  
 
Dan over de motie van de expertsessie over de rekenrente onder meer. U zei dat u die omarmt 3525 
als het gaat om een technische briefing. Dan vroeg ik me alleen even af: was dat nou een 
toezegging; En kan ik die motie verder intrekken of moet die wel in stemming gebracht worden? 
Ik hoop dat u daar in tweede termijn nog even wat duiding over kan geven.  
 
Ja, en dan tot slot de motie die wij al mede-ingediend hebben van het CDA over inzicht in de 3530 
doorrekening van het coalitieakkoord. Wij schrokken enigszins toen de BBB zei dat er geen 
verdere cijfers beschikbaar zouden zijn. Ja, als het coalitieakkoord op basis van deze cijfers 
getekend is, nou ja, dan zou ik bijna zeggen, dat is wel een risico, want dat lijkt wel financieel 
drijfzand als er zo weinig doorrekening is. Dus wij hopen wel dat er volgende week echt een fikse 
doelrekening ligt, zodat we ook met elkaar het gesprek wat meer op de inhoud aan kunnen gaan 3535 
en ook per taakveld duidelijk is naar welk thema dan de inzet gaat komen. Tot zover, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Deen? Nee. De heer De Weerdt, Volt.  
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Dank u wel, voorzitter. Allereerst fijn dat meerdere partijen een 3540 
verdiepingsslag over de financiële paragraaf aanleveren. Dat geeft teken van de beloofde nieuwe 
bestuurscultuur en bevordert het inhoudelijke debat volgende week.  
 
Dan over de motie Middelen voor vitale democratie. Ik zie brede steun voor burgerparticipatie in 
de Staten, En toch ben ik angstig dat, als er moeilijke keuzes in de begroting gemaakt moeten 3545 
worden, dat burgerparticipatie toch van tafel valt. Maar na rondgang gedaan te hebben met de 
formerende partijen, waaronder het BBB, geeft me in ieder geval genoeg vertrouwen dat we 
daadwerkelijk aan de slag gaan met burgerparticipatie. Daarom houden we de motie Middelen 
voor vitale democratie aan.  
 3550 
Motie 93 ‘Vrijspelen middelen voor een vitale democratie’ maakt geen deel meer uit van de 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Kort over het openbaar vervoer. We willen even checken bij 
gedeputeerde Olthof of hij daadwerkelijk heeft toegezegd dat het ov niet wordt afgeschaald in 3555 
2024. Als het klopt, dan houden we onze motie Investeerder in het openbaar vervoer aan. Dank 
je wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Kanik, D66.  
 3560 
De heer KANIK (D66): Voorzitter, ja, en dank aan de onderhandelende partijen, of de beoogde 
coalitie, dat ze toch nog overstag zijn gegaan om dat te leveren. Het gaat de discussie wel helpen 
volgende week. We moeten ook niet vergeten dat wij die cijfers niet hier voor ons alle 55 hebben, 
maar dat de inwoners van Noord-Holland ons niet op onze blauwe ogen moet gaan geloven, maar 
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ook gewoon controleerbaar kunnen zien waar er geld heen gaat aankomende bestuursperiode. 3565 
Dus het is fijn en dat dat nu wel gaat gebeuren.  
 
Daarbij wil ik mijn amendement nog steeds indienen. Ik verschil fundamenteel van mening met 
de gedeputeerde. In Amsterdam is nu ook al een hele beweging gaande, dat er zoveel mogelijk 
gebouwd wordt zonder dat mensen een autovergunning krijgen, een parkeervergunning. Er wordt 3570 
op deelmobiliteit ingezet, er wordt op ov-knooppunten beleid ingezet, er wordt een structureel 
beleid ook op gemeentelijk niveau en in MRA-verband gevoerd om mensen de auto uit te krijgen. 
Dus ik vind het nog steeds verantwoord. We moeten onze duurzaamheidsambities kracht bij 
zetten. Dus vandaar dat ik nog steeds van mening ben dat het amendement geldt. Dank u wel. 
 3575 
De VOORZITTER: De heer Dessing. Mevrouw Van der Helm? De heer Klein, ChristenUnie. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dank u wel. Ook wij willen de coalitiepartijen, de beoogde 
coalitiepartijen, bedanken voor de toezegging om hun best te om een wat meer gedetailleerd 
overzicht te geven. Dat is in het kader van een transparante bestuurscultuur heel belangrijk.  3580 
 
Over onze motie rondom het niet inzetten van de stelpost, die willen we gewoon in stemming 
brengen. Wij denken dat het belangrijk is om niet te veel vooruit te lopen en daarmee in 2025 
een nieuwe afweging te maken. Dank u wel. 
 3585 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik nu het woord aan gedeputeerde Kocken voor een 
reactie en volgens mij was er nog een vraag voor de heer Olthof straks. Eerst gedeputeerde 
Kocken. 
 
Tweede termijn Gedeputeerde Staten  3590 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Dank u wel, voorzitter. Ja, ik heb nog wat toelichtingen gehoord op 
waarom moties wel gehandhaafd blijven. Die hebben mij niet overtuigd, maar misschien u wel. 
Dus ik blijf bij de adviezen die ik heb gegeven.  
 3595 
En ik heb dan denk ik alleen aan mevrouw Uiterwijk nog even te herhalen dat het inderdaad een 
toezegging was. Ik zal een technische briefing laten inplannen. Dus ik zou zeggen, dat is mijn 
toezegging en dat zou genoeg moeten zijn, hoop ik. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Olthof. 3600 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja, dank u wel, voorzitter. De vraag van Volt. Ja, voor 2024 blijven het 
aantal dienstregelingsuren hetzelfde als in 2023. Ik wil er wel één opmerking bij maken, om de 
verwachtingen te managen. Nee, de uren blijven hetzelfde, maar we zijn natuurlijk wel in 
gesprek, ook met de gemeenten, om te kijken van: moeten dat exact dezelfde lijnen blijven of 3605 
wordt daar wat in geschoven? Maar het aantal uren blijft hetzelfde. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Er is verzocht om even kort te schorsen. Dan zou ik willen vragen 
aan die partijen, die net ook tijdens hun bijdrage in de tweede termijn hebben aangegeven dat ze 
een motie willen intrekken, dat straks nog even te herhalen en dan ook even het nummer te 3610 
noemen, zodat alle Statenleden, inclusief uw voorzitter, de juiste moties op aanhouden zet. Dan 
is het nu- Stel ik voor dat we- Hoeveel minuten heeft u nodig, meneer Heijnen? [...] Nee, dan gaan 
we om 15.55 uur verder. Dan heeft u acht minuutjes. Nou, dat is mooi. Ik schors de vergadering 
tot 15.55 uur. 
 3615 
Schorsing 15.46 tot 15.56 uur.  
 
De VOORZITTER: Geachte Statenleden, ik wil u verzoeken plaats te nemen in de bankjes en dan 
heropen ik de vergadering. De schorsing was aangevraagd door de heer Heijnen van het CDA. Ik 
wil na hem even de andere partijen verzoeken, die moties willen wijzigen of intrekken, 3620 
aanhouden, hoe u het noemen wilt, om dat ook even aan te geven met nummer graag, zodat we 
de lijst compleet hebben. De heer Heijnen, het woord is aan u. 
 



Pagina  64 
 
 

 
 

64 

De heer HEIJNEN (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. En, voorzitter, na de toezegging van de 
onderhandelende- Beoogde coalitiepartijen, kan ik beter zeggen, om een gedetailleerder 3625 
financieel overzicht aan te leveren, is motie 87 – volgens mij is dat het nummer – overbodig 
geworden en daarmee willen we hem intrekken. 
 
Motie 87 ‘Duidelijkheid financiële gevolgen coalitieakkoord Verbindend vooruit’ maakt geen deel 
meer uit van de beraadslagingen c.q. besluitvorming. 3630 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Wie kan ik nog meer het woord geven? Ja, mevrouw Uiterwijk van 
JA21. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, motie 91 is na de toezegging van de gedeputeerde 3635 
overbodig geworden. 
 
Motie 91 ‘Expertsessie vreemd vermogen en interne rekenrente’ maakt geen deel meer uit van de 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 3640 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer De Weerdt van Volt. 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Even ter verduidelijking. We willen graag motie 93 aanhouden en 94 
intrekken. Dank je wel. 
 3645 
Motie 94 ‘Duidelijkheid over het ov in 2024’ maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen 
c.q. besluitvorming. 
 
De VOORZITTER: Motie 93 aanhouden, motie 94 is ingetrokken. Heb ik daar alle moties bij 
agendapunt 10? Statenlid Kostić. Ja. Ik kijk u zomaar over het hoofd. 3650 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Hoe kan dat nou? Ja, voorzitter, dank u wel. Voor ons gaat het om motie 
84. Daarvan hebben we al gezegd dat we die aanhouden, maar ik zag dat het in iBabs nog niet 
stond. En daarnaast motie 88 en motie 89. Die worden aangehouden. 
 3655 
Motie 84 ‘Verbeterslag in verantwoording aan PS maakt geen deel meer uit van de 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 
Motie 88 ‘Dierenwelzijn opnieuw een plek in de provincie’ maakt geen deel meer uit van de 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 3660 
 
Motie 89 ‘Vervolgstappen controle en sturing klimaat en ecologisch beleíd’ maakt geen deel meer 
uit van de beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 
De VOORZITTER: Motie 84 zei u. En? 3665 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): En 88 en 89. 84, 88 en 89. 
 
De VOORZITTER: 89. Dank u wel. Het is een hele administratie, moet ik u zeggen. Daarmee, dat 
gezegd hebbende, als er geen wijzigingen meer zijn op amendementen of moties, dan sluit ik de 3670 
beraadslagingen van agendapunt 10 af en dan zullen we straks aan het eind van de vergadering 
gaan stemmen over het amendement, de moties en uiteindelijk de voordracht zelf. 
 
De discussie wordt gesloten.  
 3675 
11. Dit punt (spreektijdenregeling) wordt behandeld als hamerstuk 8.h. 
 
De VOORZITTER: Agendapunt 11 is behandeld tijdens de hamerstukken. 
 
11.a Dit punt (financiële stuken recreatieschappen) wordt behandeld als hamerstuk 8.b. 3680 
 
De VOORZITTER: Dat geldt ook voor agendapunt 11.a. 
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11.b Omgevingsdienst Noord-Holland Noord: Zienswijze PS op de Begroting 2024 en 
Jaarstukken 2022 (VD-40). 3685 
 
De VOORZITTER: Dan zijn we aanbeland bij agendapunt 11.b. Agendapunt 11.b is voordracht 
40, de Zienswijze van Provinciale Staten op de Begroting 2024 en de Jaarstukken 2022 van de 
Omgevingsdienst Noord-Holland Noord. Die komen jaarlijks terug op de agenda, zodat de 
Provinciale Staten daar een zienswijze op kan geven. De volgende sprekers hebben zich 3690 
aangemeld. Dat is de heer Roosendaal van de VVD, de heer Heijnen van het CDA, Statenlid Kostić 
van de Partij voor de Dieren en de heer Laport van GroenLinks. Klopt dat? Ja. De heer Roosendaal. 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Ik zie af van inbreng. 
 3695 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kan ik nu doorgaan naar de heer Heijnen van het CDA. Nee, u 
ziet ook af. De heer Laport ook. Dan zou de eerste spreker zijn- U meldt zich ook aan als 
spreker? Ja. Oké. De heer Stulemeijer. Dan ga ik eerst het woord geven aan Statenlid Kostić. 
 
Eerste termijn Provinciale Staten  3700 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dank u wel, voorzitter. De omgevingsdienst Noord-Holland Noord is 
ontzettend belangrijk. De dienst is verantwoordelijk voor vergunningverlening, toezicht in 
handhaving als het gaat om belangrijke onderwerpen en provinciale kerntaken, zoals 
bescherming van onze natuur, water en energiebesparing door bedrijven. Deze OD is dus 3705 
belangrijk in de bescherming van onze leefomgeving en borging van onze toekomst. En als het 
gaat om de andere belangrijke dienst, OD Noordzeekanaalgebied, zijn we vooral door het Tata-
dossier tot inzicht gekomen dat we in het verleden niet scherp genoeg waren op onze VTH-taken 
en hebben ingezet op de mens, dier en leefomgeving te beschermen. Daarvan hebben we geleerd 
en daar hebben we meer capaciteit op ingezet en hebben we gezegd, nou, daar moeten we 3710 
scherper aan de wind gaan varen om het maximale te bereiken voor het welzijn van onze 
inwoners. En de OD Noord-Holland Noord is wat dat betreft ook onze aandacht waard. Die is een 
beetje ondergesneeuwd geraakt. Ja, er gaan meer middelen naar toe, maar je ziet dat het 
onduidelijk is of hetzelfde beleid van scherp aan de wind varen daar ook wordt gehanteerd. We 
zien aan de hand van een aantal gerechtelijke uitspraken dat daar zeker verbetering mogelijk is. 3715 
Daarom zeggen wij in ieder geval met een motie met het volgende dictum: verzoeken OD Noord-
Holland Noord voor de nieuwe VTH-strategie de mogelijkheden te verkennen om scherper te 
vergunnen en te handhaven in het belang van het welzijn van inwoners en hun leefomgeving, en 
gaan over tot de orde van de dag.  
 3720 
Motie 99-10 juli 2023 
Ook bij OD NHN scherp aan de wind varen voor welzijn inwoners 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 3725 

• De omgevingsdienst Noord-Holland Noord (OD NHN) verantwoordelijk is voor 
vergunningverlening, toezicht en handhaving (VTH) als het gaat om belangrijke 
onderwerpen en provinciale kerntaken zoals bescherming van onze natuur, water en 
energiebesparing door bedrijven. 

Overwegende dat: 3730 
• Er nog grote opgaven liggen op de onderwerpen natuurbescherming, het halen van 

waterkwaliteitsdoelen en water- en energiebesparingsdoelen; 
• Deze opgaven vragen om scherpe, actuele vergunningverlening, handhaving en toezicht om 

de omgeving beter te beschermen; 
• Onder aanmoediging van PS de OD NZKG nu als richtlijn heeft om frequenter te 3735 

actualiseren en scherper te vergunnen en te handhaven om de gezondheid beter te 
beschermen; 

• Het voor het welzijn van inwoners ook van belang is dat de OD NHN dezelfde uitganspunten 
hanteert; 

• Er nu nog wordt gepraat over een uniforme strategie in Noord-Holland voor de VTH en de 3740 
vier omgevingsdiensten eind dit jaar een nieuwe VTH-strategie gaan opstellen; 
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• Nu daarom een goed moment is om een richting mee te geven vanuit PS. 
Verzoeken Omgevingsdienst Noord-Holland Noord: 

• Voor de nieuwe WH-strategie de mogelijkheden te verkennen om scherper te vergunnen en 
te handhaven, in het belang van het welzijn van inwoners en hun leefomgeving. 3745 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren). 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ten slotte, we zien dat ook in het nieuwe coalitieakkoord wordt gesteld 3750 
dat dieren alleen worden gedood als er geen andere oplossingen mogelijk zijn. In het algemeen 
wordt ook gesteld dat de provincie aandacht blijft houden voor dierenwelzijn als belangrijke 
waarde, niet alleen in beleid, maar ook in handelen, en dus ook uitvoering. En laat nou net die 
OD Noord-Holland Noord een belangrijke functie vervullen in het beslissen over leven en dood 
van dieren. Dat gaat soms over afwegingen: zijn er alternatieven mogelijk? Wij geloven echt dat 3755 
die mensen hun best doen, maar we hebben het, nogmaals, in het verleden gezien dat er altijd 
ruimte is voor verbetering. En dan vragen we niet veel dan om in gesprek te gaan met 
dierenwelzijnsorganisaties, want ook dat zijn bewezen verdiensten, dat we toch zagen, daar waar 
eerst werd gedacht aan doden, dat er toch alternatieven waren. Daarom dus de motie met het 
dictum: verzoeken OD Noord-Holland Noord om met dierenwelzijnsorganisaties, zoals 3760 
faunabescherming en dierenbescherming, in gesprek te gaan over de mogelijkheden om in de 
toekomst de kennis van de organisaties te betrekken bij beoordelingen van ontheffingen voor het 
doden van dieren, en gaan over tot de orde van de dag. Ik hoop dat u het allemaal omarmt. Dank 
u wel. 
 3765 
Motie 98-10 juli 2023 
Gebruik kennis van dierenwelzijnsexperts 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 3770 

• De provincie en meeste partijen in Provinciale Staten zeggen het doden van dieren te 
willen voorkomen en overal waar kan in te zetten op niet-dodelijke oplossingen; 

• Ook in het nieuwe coalitieakkoord wordt gesteld dat dieren alleen worden gedood als er 
geen andere oplossingen mogelijk zijn. ln het algemeen ook wordt gesteld dat provincie 
aandacht blijft houden voor dierenwelzijn als belangrijke waarde, niet alleen in beleid, 3775 
maar ook in handelen en dus uitvoering; 

• De Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (OD NHN) daarbij een belangrijke rol speelt en 
bij besluiten om wel of geen ontheffingen te verlenen voor het doden van dieren jaarlijks 
gaat over leven en dood van tienduizenden dieren. 

Overwegende dat: 3780 
• De OD belangen moet afwegen en moet vaststellen of de aanvrager van de ontheffing een 

goede, actuele onderbouwing heeft, en of er geen alternatieven zijn voor het doden van 
dieren; 

• De afwegingen die de OD moet maken vraagt om veel kennis over de mogelijke 
alternatieven en het gedrag van dieren; 3785 

• Dierenwelzijnsorganisaties kunnen bijdragen aan die kennis en zo het onnodig doden van 
dieren kan worden voorkomen; 

• Dit zich heeft bewezen in bijvoorbeeld de casus waarbij de OD NHN een ontheffing gaf 
aan gemeente Hilversum voor het doden van kauwtjes omdat ze voor te veel afval op 
straat zouden zorgen, maar gemeente Hilversum na protest uiteindelijk zelf in gesprek is 3790 
gegaan met dierenwelzijnsorganisaties en er samen alternatieve oplossingen zijn 
gevonden waardoor de ontheffing kon worden ingetrokken; 

• Dierenwelzijnsorganisaties kunnen meedenken in het toepassen van het afwegingskader 
van de Raad voor Dierenaangelegenheden (RDA) voor het doden van dieren12, zoals bij 
de knobbelzwaan, om op, in lijn met het nieuwe coalitieakkoord, zoek te gaan naar het 3795 
toepassen van niet-dodelijke (gecombineerde) methodes. 

Verzoeken de Omgevingsdienst Noord-Holland Noord: 
• Om met dierenwelzijnsorganisaties zoals Faunabescherming en Dierenbescherming in 

gesprek te gaan over de mogelijkheden om in de toekomst de kennis van de organisaties 
te betrekken bij beoordelingen van ontheffingen voor het doden van dieren. 3800 
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En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren). 
 
De VOORZITTER: U gaat ze indienen. 3805 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja. 
 
De VOORZITTER: Twee moties. Ja, dank u wel. Er is er eentje denk ik niet ondertekend. Dat 
moeten we zo eventjes kijken welke dat is. 3810 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Deze is het. 
 
De VOORZITTER: Ja, dank u wel. Onze service gaat ver. Twee moties maken onderdeel uit van 
onze beraadslagingen. Gaan we naar de heer Laport van GroenLinks.  3815 
 
Statenlid LAPORT (GL): Ja, dank u wel, voorzitter. Met de invoering van de Omgevingswet wordt 
de rol van de omgevingsdiensten nog belangrijker. Vanuit dat oogpunt is het zorgelijk dat de 
OD's zelf zorgen uiten over hun toekomst. En die zorgen richten zich met name op twee zaken: 
financiën en capaciteitsproblemen.  3820 
 
De lonen gaan enorm omhoog en ook veel andere lasten zijn gigantisch gestegen de afgelopen 
anderhalf jaar. De invoering van de Omgevingswet zal naar alle waarschijnlijkheid ook extra 
kosten met zich meebrengen. De omgevingsdiensten hebben vooralsnog genoeg vet op de 
botten, maar zien hun weerstandsvermogen sterk afnemen, omdat ze interen op hun reserves. 3825 
Het is belangrijk om als provincie de vinger aan de pols te houden, want zoals gezegd, het 
belang van de OD’s zal de komende jaren waarschijnlijk alleen maar toenemen.  
 
En dan de capaciteitsproblemen. Net als veel andere organisaties hebben de omgevingsdiensten 
ook veel moeite om voldoende gekwalificeerd personeel te vinden. Het is een goede stap dat zij 3830 
zelf steeds vaker actief zijn in het opleiden van mensen, maar dan nog is het een hele opgave om 
de formatie steeds volledig rond te krijgen. Met name voor de Omgevingsdienst 
Noordzeekanaalgebied vindt GroenLinks dit zorgelijk. Deze omgevingsdienst is verantwoordelijk 
voor het Tata-dossier waar maar liefst vijftien procent van hun capaciteit voor wordt aangewend. 
GroenLinks denkt niet dat dat percentage de komende tijd minder gaat worden. We zien nu al dat 3835 
de capaciteitsproblemen bij deze omgevingsdienst invloed hebben op het dossier. Afgelopen 
vrijdag was ik in Wijk aan Zee bij een Tata Tour – aan te raden aan alle Statenleden – en heb ik me 
laten bijpraten door omwonenden. Ik werd er eerlijk gezegd niet erg blij van. Het hele systeem 
van toezichthouden en handhaven kraakt en piept. En het is pijnlijk om dan te horen dat 
omwonenden zelf camera's ophangen om overtredingen te constateren en deze meldingen door 3840 
te geven aan de omgevingsdienst. Dat zou toch eigenlijk niet nodig moeten zijn? Een 
omgevingsdienst is er om milieutoezicht te houden en om bedrijven aan te spreken op eventuele 
overtredingen die zij begaan. Dat zou niet een dagtaak van bezorgde omwonenden moeten zijn. 
GroenLinks heeft geen enkele twijfel trouwens over de goede intenties en de grote inzet van 
medewerkers van de omgevingsdienst in het Tata-dossier, maar we maken ons wel zorgen over 3845 
de omgevingsdienst of ze daar nu en in de toekomst genoeg menskracht voor hebben. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, een vraag aan mijn collega, of hij zich ervan bewust is dat 
we nu de stukken van de OD Noord-Holland Noord bespreken. En of hij daar ook het belang van 
inziet. 3850 
 
Statenlid LAPORT (GL): Ja, ik neem ze samen eigenlijk. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Oké. 
 3855 
Statenlid LAPORT (GL): Dus, nou ja, dat hebben we bij de- 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder. 
 



Pagina  68 
 
 

 
 

68 

Statenlid LAPORT (GL): We zouden, voorzitter, van de gedeputeerde graag horen hoe geborgd 3860 
kan worden dat met name de Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied voldoende mogelijkheden 
– en dan heb ik het dus over arbeidscapaciteit – behoudt om hun taken uit te voeren. Is het 
misschien een idee om hier regelmatig over bijgepraat te worden, zodat we als PS adequate 
maatregelen kunnen treffen wanneer onderbezetting dreigt? Ik hoor het graag. 
 3865 
De VOORZITTER: En voor de duidelijkheid: u heeft een bijdrage voor zowel agendapunt 11.b als 
11.c. De gedeputeerde moet daar rekening houden dat er heel duidelijk onderscheid gemaakt 
wordt tussen de beslispunten die we straks krijgen en de moties die we bespreken. Maar ik 
begrijp dat u hiermee ook bij 11.b alvast heeft ingesproken. Dank u wel. Gaan we verder naar de 
heer Stulemeijer van 50PLUS. 3870 
 
De heer STULEMEIJER (50PLUS): Dank u wel, voorzitter. Voorzitter, aan de orde zijn de financiële 
stukken van de OD Noord-Holland en in de andere subonderdelen komen de andere OD’s aan de 
orde. Dat heb ik al begrepen. Ik heb echter toch een beetje een algemeen verhaal over de OD-
stukken gemaakt. Aan de orde zijn de financiële stukken. In de commissies is daar al uitgebreid 3875 
bij stilgestaan, bij de verschillende omgevingsdiensten. Kenmerkend is de gezamenlijke 
problematiek: stijgende kosten, cao-lonen en moeilijk te krijgen personeel, en zeker 
gespecialiseerd personeel. De financiële effecten van de invoering van de Omgevingswet levert 
alle OD's dezelfde soort problemen op. Wordt die Omgevingswet ondanks de jaren van 
voorbereiding dan toch niet te snel ingevoerd? Ik weet het niet. Zoals eerder opgemerkt, de 3880 
kaderstellende en controlerende rol van PS in gemeenschappelijke regelingen maakt dat wij een 
zienswijze kunnen kenbaar maken aan het Dagelijks Bestuur. De zienswijze Begrotingswijziging 
2023, de Ontwerpbegroting 2024, de Jaarstukken 2022 van de OD Noordzeekanaalgebied werd 
al in april door het Dagelijks Bestuur van de OD goedgekeurd. De fractie van 50PLUS volgt de 
gedeputeerde en stemt in met de begrotingswijzigingen 2023.  3885 
 
Bij de kostenstijgingen wordt gewezen op de complexiteit en concurrentie om geschikte 
arbeidskrachten te vinden. Dit vereist zeer grote aandacht en het baart 50PLUS grote zorgen, met 
name in het licht van de zeer zorgwekkende stoffen, ZZS. Is GS dat met ons eens? Worden er 
noodscenario’s achter de hand gehouden? Voor alle OD's geldt dat ervaring met de in te voeren 3890 
Omgevingswet het zicht op de kosten van de komende jaren vertroebeld. Inkomsten, noch 
uitgaven vallen goed te prognosticeren, maar de stijging van kosten zal niet gering blijken te 
zijn. Tot zover. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En dan geef ik nu het woord aan gedeputeerde Stigter. 3895 
 
Eerste termijn Gedeputeerde Staten  
 
Gedeputeerde STIGTER: Dank u wel, voorzitter. Met Statenlid Kostić ben ik het eigenlijk wel eens 
dat niet alleen Noord-Holland Noordzeekanaalgebied van belang is, maar dat alle 3900 
omgevingsdiensten van belang zijn, omdat zij onze belangrijkste taken ten aanzien van de 
gezonde leefomgeving en natuur uitvoeren. En vanuit de provincie is Noord-Holland Noord zeker 
geen ondergeschoven kindje als je alleen al kijkt naar de toegenomen opdrachten die naar deze 
omgevingsdienst zijn gegaan.  
 3905 
Even terugkomend op de motie, waarvan ik de nummers even niet scherp heb, maar dan in ieder 
geval even de eerste motie rondom het scherp aan de wind varen voor welzijn inwoners. 
 
De VOORZITTER: Dat is motie 98 en motie 99. 
 3910 
Gedeputeerde STIGTER: Motie 98. Deze motie kan ik omarmen. In de beleidsnota Uitvoering 
handhaving Noord-Holland Noord 2022 hebben we dat eigenlijk al gedaan voor de 
milieucompartimenten. We zijn nu bezig met de actualisatie van deze beleidsnota. De 
besluitvorming daarvan is voorzien eind dit jaar. En daar hebben we toch gekeken naar de andere 
onderdelen, waaronder natuur en waterkwaliteit. Dus we bekijken eigenlijk het totaalpakket 3915 
opnieuw en daar wordt dezelfde insteek gekozen.  
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Ten aanzien van motie 99, dat gaat over het gebruik van de kennis van dierenwelzijnsexperts. Zo 
geformuleerd wil ik de motie ontraden, maar ik licht er even iets op toe omdat het lijkt, de 
suggestie wordt gewekt, alsof het gaat om het betrekken van dierenwelzijnsorganisaties bij 3920 
iedere ontheffing die wordt verleend. En dan is hij onwenselijk en is die niet uitvoerbaar. Wat wel 
zo is, in de besluiten die worden genomen door deze omgevingsdienst, wordt gebruik gemaakt 
van handreikingen, kennisdocumenten, om zo’n beoordeling goed te kunnen maken. En zo’n 
kennisdocument wordt in overleg met meerdere organisaties, waaronder 
dierenwelzijnsorganisaties, vastgesteld. Dus het wordt wel degelijk betrokken bij uiteindelijk de 3925 
keuze die de omgevingsdienst maakt. En op iedere individuele beslissing kan dat niet gebeuren. 
In overleg met de Omgevingsdienst Noord-Holland Noord hierover hebben ze wel aangegeven 
graag het gesprek aan te willen gaan met dierenwelzijnsorganisaties om te kijken hoe dat 
verbeterd zou kunnen worden en houden zich aanbevolen voor suggesties van organisaties die 
daarvoor kunnen worden uitgenodigd en dan organiseren zij daarvoor een sessie. 3930 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, nee, heel fijn, deze toezeggingen eigenlijk. Ik zou het fijn vinden, 
want ik heb deze motie natuurlijk al ver van tevoren ook rondgestuurd en ook technisch laten 
toetsen door de ambtenaren en technisch uitvoerbaar bevonden. Dus ‘niet uitvoerbaar’, dat heb 
ik in ieder geval niet meegekregen. Anders had ik het allang aangepast. Maar volgens mij gaat 3935 
het om een formulering. Dus ik zou hem wel heel graag willen aanpassen op de manier waarop 
de OD dat ook prettig acht. Volgens mij was ook onze bedoeling precies hetzelfde. En dan 
kunnen we het gewoon, nou ja, in stemming brengen. Is dat akkoord? 
 
Gedeputeerde STIGTER: Als Statenlid Kostić het formuleert in de trant van ‘bent u bereid om de 3940 
omgevingsdienst een bijeenkomst te laten organiseren met dierenwelzijnsorganisaties om die 
kennis uit te wisselen’, dan zal ik dat, afhankelijk van die tekst, op die manier opnieuw 
beoordelen.  
 
En door eigenlijk iedereen werd de zorg uitgesproken rondom de capaciteit en financiën van de 3945 
omgevingsdiensten. De omgevingsdiensten bestaan niet uit zichzelf, het zijn geen eigenstandige 
instituten. En ze bestaan bij gratie van de deelnemers, waaronder de provincie en ook de 
gemeenten. En het is aan ons, en wij hebben denk ik als provincie dat de afgelopen jaren ook 
laten zien en ook waargemaakt: Daar waar de opgaven groot zijn, dat we ook bereid zijn om daar 
ook consequenties aan te verbinden met extra investeringen richting de omgevingsdiensten. 3950 
Tegelijkertijd is het een arbeidsmarkt die alleen maar krapper wordt. Niet alleen voor de 
omgevingsdiensten, maar voor bijna alle maatschappelijke actoren, is het wel echt van belang dat 
er ook nadrukkelijk op begeleid wordt, gestuurd wordt, en ook de omgevingsdiensten worden 
geholpen om zo goed mogelijk nog steeds in die arbeidsmarkt te staan. Als het gaat om 
inflatiecorrecties in lonen, ja, dan zijn daar afspraken over gemaakt. Dat is eigenlijk meebewegen 3955 
met die inflatie ook ten aanzien van lonen. Dus dat is het probleem niet. Maar je ziet gewoon dat 
het überhaupt ontzettend moeilijk is om technisch geschoold of juridisch geschoold personeel te 
gaan krijgen. En dat gaat niet vanzelf goed. Ik ben ervan overtuigd dat met de rol, de 
betrokkenheid van het nieuwe college bij de omgevingsdiensten, het regelmatig onderwerp zal 
zijn, Statenlid Laport, om opnieuw, denk ik, met elkaar te spreken. Ik hoop niet dat dat nu een 3960 
aanvullende actie vereist, want dat is ook iets waar we als provincie bovenop zitten op deze 
manier.  
 
Ik kijk even naar mijn collega Olthof of ik daarmee ook dingen heb gezegd, die nog aangevuld 
moeten worden. Nee, dat hoeft niet? Dan wachten we nog eventjes de aangepaste motie van de 3965 
Partij voor de Dieren af. 
 
Tweede termijn Provinciale Staten  
 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar de tweede termijn. Ik ga even kijken of er nog partijen zijn- 3970 
Ik zie Statenlid Kostić. [...] Ja, dat is prima. Dan gaan we om 16.20 uur verder. We schorsen de 
vergadering. 
 
Schorsing 16.16 tot 16.23 uur.  
 3975 
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De VOORZITTER: Mag ik de Statenleden verzoeken te gaan zitten voor zover u dat nog niet heeft 
gedaan. Ik geef het woord aan Statenlid Kostić die de schorsing had aangevraagd. Dit is dan 
gelijk uw tweede termijn. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, ik zal kort zijn. Dank aan de gedeputeerde voor het 3980 
omarmen van de moties, in ieder geval de eerste, en de tweede met een wijziging. Dat hebben we 
net afgestemd. Dus de gewijzigde motie Gebruik kennis van dierenwelzijnsexperts luidt als volgt: 
verzoeken de OD Noord-Holland Noord om met dierenwelzijnsorganisaties, zoals 
faunabescherming en dierenbescherming, in gesprek te gaan over de mogelijkheden om in de 
toekomst de kennis van de organisaties te betrekken met als doel het onnodig doden van dieren 3985 
te voorkomen. En dat betekent dus ook, wat verder in de overwegingen en de constateringen 
staat, waar blijkbaar sommigen dachten dat het per casus moet gaan, dat dat absoluut niet de 
bedoeling is. Het was puur bedoeld dat de OD in gesprek ging een keer met de 
dierenwelzijnsorganisaties om daar eventueel kennis uit te putten of in ieder geval kennis uit te 
wisselen. Dus ik hoop op uw steun. Dank u wel. 3990 
 
Motie 100-10 juli 2023 
Gebruik kennis van dierenwelzijnsexperts  
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 3995 
Constaterende dat: 

• De provincie en meeste partijen in Provinciale Staten zeggen het doden van dieren te willen 
voorkomen en overal waar kan in te zetten op niet-dodelijke oplossingen; 

• Ook in het nieuwe coalitieakkoord wordt gesteld dat dieren alleen worden gedood als er 
geen andere oplossingen mogelijk zijn. In het algemeen ook wordt gesteld dat provincie 4000 
aandacht blijft houden voor dierenwelzijn als belangrijke waarde, niet alleen in beleid, 
maar ook in handelen en dus uitvoeríng; 

• De Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (OD NHN) daarbij een belangrijke rol speelt en 
bíj besluiten om wel of geen ontheffingen te verlenen voor het doden van dieren jaarlijks 
gaat over leven en dood van tienduizenden dieren. 4005 

Overwegende dat: 
• De OD belangen moet afwegen en moet vaststellen of de aanvrager van de ontheffing een 

goede, actuele onderbouwing heeft, en of er geen alternatieven zijn voor het doden van 
dieren; 

• De afwegingen die de OD moet maken vraagt om veel kennis over de mogelijke 4010 
alternatieven en het gedrag van dieren; 

• Dierenwelzijnsorganisaties kunnen bijdragen aan die kennis en zo het onnodig doden van 
dieren kan worden voorkomen; 

• Dit zich heeft bewezen in bijvoorbeeld de casus waarbij de OD NHN een ontheffing gaf aan 
gemeente Hilversum voor het doden van kauwtjes omdat ze voor te veel afval op straat 4015 
zouden zorgen, maar gemeente Hilversum na protest uiteindelijk zelf in gesprek is gegaan 
met dierenwelzijnsorganisaties en er samen alternatieve oplossingen zijn gevonden 
waardoor de ontheffing kon worden ingetrokken; 

• Dierenwelzijnsorganisaties kunnen meedenken in het toepassen van het afwegingskader 
van de Raad voor Dierenaangelegenheden (RDA) voor het doden van dieren12, zoals bij de 4020 
knobbelzwaan, om op in lijn met het nieuwe coalitieakkoord zoek te gaan naar het 
toepassen van niet-dodelijke (gecombineerde) methodes. 

Verzoeken Omgevingsdienst Noord-Holland Noord: 
• Om met dierenwelzijnsorganisaties zoals Faunabescherming en Dierenbescherming in 

gesprek te gaan over de mogelijkheden om in de toekomst de kennis van de organisaties te 4025 
betrekken, met als doel het onnodig doden van dieren te voorkomen. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren). 
 4030 
De VOORZITTER: Prima. Dan gaat u deze nu indienen. U heeft hem al ondertekend. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja.  
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De VOORZITTER: Dank u wel. Dan wordt motie 98 ingetrokken en dan zal dit de nieuwe motie 4035 
100 worden. Dat gaat wel heel snel. Dank u wel.  
 
Motie 98 ‘Gebruik kennis van dierenwelzijnsexperts’ maakt geen deel meer uit van de 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 4040 
De VOORZITTER: Tweede termijn, de heer Laport, GroenLinks. 
 
Statenlid LAPORT (GL): Ja, dank u, voorzitter. Twee dingen. Ik wil de gedeputeerde danken voor 
zijn beantwoording van mijn vraag. En het andere is, ja, het is een bijzondere dag vandaag. Het is 
een dag dat veel bekende politici afscheid nemen. We hebben vanmorgen gedeputeerde Loggen 4045 
ongeveer drie kwartier horen vertellen over zijn successen. Maar onze gedeputeerde, de heer 
Stigter, neemt ook afscheid. En ik zou hem willen vragen hoe hij terugkijkt op deze afgelopen 
vier jaar. En volgens mij, als de heer Loggen drie kwartier kan praten, nou, dan denk ik dat de 
heer Stigter nog langer over zijn successen kan praten en hoe hij erop terugkijkt. Dus ik wil hem 
daartoe vragen of hij daar wat over wil zeggen. 4050 
 
De VOORZITTER: U zult begrijpen, meneer Laport, dat we dat binnen de spreektijd van GS 
houden natuurlijk. De heer Stulemeijer, heeft u nog wat voor de tweede termijn?  
 
Tweede termijn Gedeputeerde Staten  4055 
 
De VOORZITTER: Dan nodig ik gedeputeerde Stigter uit voor, wat ik denk, zijn laatste bijdrage 
aan Provinciale Staten van Noord-Holland. 
 
Gedeputeerde STIGTER: Dat dacht u maar, voorzitter. Allereerst begin ik toch even netjes met de 4060 
toezeggingen van Statenlid Kostić, of de wijzigingen in de motie, kan ik hem omarmen. En ik had 
het bijna niet zo goed kunnen formuleren als u heeft gedaan. Dus dat zal worden georganiseerd.  
 
Ja, een mooi rijtje vandaag: Rutte, Hoekstra, De Jonge en dan komt erachter Loggen en de heer 
Stigter. Niet helemaal. Het is toch wat anders. Ja, het voelt toch wel raar aan eigenlijk, als je vier 4065 
jaar lang hier toch met veel energie en betrokkenheid je werk hebt proberen te doen, ook altijd in 
overleg met de Staten, om niet alleen te kijken naar de vriendjes van de coalitie, maar zoveel 
mogelijk ook mee te kunnen nemen van de oppositie. Zo voelde ik wel vanaf het begin dat dat 
mijn opdracht was. Dat is in meerdere of mindere mate denk ik ook wel gelukt op een onderwerp 
dat in zichzelf best politiek had kunnen zijn en dat het nooit helemaal geworden is denk ik in 4070 
deze Staten, omdat we grosso modo allemaal wel zagen wel het belang van de opgave en 
tegelijkertijd ook wel zagen dat dit alleen maar kon met draagvlak binnen de samenleving. Nou, 
wat heb ik dan gedaan? Daar heb ik geen drie kwartier voor nodig. Die tijd heb ik ook niet eens 
meer, zie ik. O, die zou ik nog wel hebben, maar ik ben er ook niet de persoon helemaal naar om 
dat helemaal op die manier te vullen. Ik denk dat het belangrijkste is, hoe men mij misschien 4075 
over een paar maanden zal kunnen herinneren, is denk ik het werk rondom de energie-
infrastructuur. Iets wat vier jaar geleden toch als een technisch dossier begon als ‘ja, dat moeten 
we ook nog regelen’ en waar sommige partijen – ik kijk even links schuin tot ik extreemrechts 
van kijk naar links – die wel aangaven van, ja, je bent wel zo druk bezig met die windmolens, 
maar het heeft ook nog wel een ander effect. Dat is niet helemaal aan die windmolens te wijten, 4080 
maar wel degelijk hebben we een enorme opgave met elkaar rondom die energie-infrastructuur. 
Niet alleen vanuit de windmolens of de zonnepanelen, maar ook de hele verduurzaming van de 
industrie, de verduurzaming van de mobiliteit en nu überhaupt inmiddels gewoon de economie 
en de woningbouw. Alles wat wij belangrijk vinden, valt of staat met voldoende energie-
infrastructuur. Ik denk dat we dat als Noord-Holland enorm op de kaart hebben gezet en dat we 4085 
dat ook goed in de steigers hebben gezet, wat inmiddels landelijke navolging verdient. Wat bij 
andere provincies inmiddels de Noord-Hollandse aanpak is gaan heten. Dat hebben we denk ik 
goed met elkaar gedaan en daar heb ik in mijn rol een bijdrage in proberen te spelen. Net zo 
goed als dat we de beste RES’en van Nederland hebben gemaakt met de hoogste opbrengst en 
tegelijkertijd ook recht doend aan participatie en de groene kant van dit hele verhaal. Daar wil ik 4090 
het maar bij laten, voorzitter, want anders redden we het diner niet voor die tijd. 
 
{Tafelgeroffel] 
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De VOORZITTER: Dank. Zonder interruptie. Dan gaan we de beraadslagingen over dit 4095 
agendapunt afronden. Ik kijk nog even of er nog behoefte is om ingediende moties al dan niet 
aan te passen. Zo niet, dan rond ik hierbij de beraadslagingen af en dan zullen we straks ook aan 
het eind van de vergadering gaan stemmen over de voordracht. 
 
De discussie wordt gesloten.  4100 
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11.c Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied: Zienswijze PS op begrotingswijziging 
2023, ontwerpbegroting 2024 en jaarstukken 2022 (VD-41). 

 4105 
De VOORZITTER: Dan zijn we aanbeland bij 11.c. Dat is de Zienswijze van Provinciale Staten op 
de Begrotingswijziging 2023 en de Ontwerpbegroting 2024 en de Jaarstukken 2022 van de 
Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied, oftewel NZKG. Ook die komen jaarlijks terug op de 
agenda, zodat u daar een zienswijze op kunt geven. Ik heb een aantal sprekers die zich hebben 
aangemeld: dat is de heer Roosendaal van de VVD, de heer Heijnen, Statenlid Kostić, de heer Van 4110 
der Heijden van D66 en mevrouw Uiterwijk van JA21. Klopt dat? Nog mensen spijtoptanten? 
 
De heer DEKKER (FvD): Spijtoptant.  
 
De VOORZITTER: Ja, en dan komt de heer Dekker van Forum voor Democratie erbij. Anderen 4115 
nog? Ja. 
 
De heer VAN DER HEIJDEN (D66): Als het kan zou ik graag na mevrouw Uiterwijk gaan. 
 
De VOORZITTER: Als mevrouw Uiterwijk dat het geen probleem vindt, dan schuif ik u gewoon 4120 
op. Gaan we beginnen met de heer Heijnen van het CDA. Nee? Dan gaan we naar Statenlid Kostić. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. Ik zou het kort houden, want er is heel veel 
gezegd in deze Staten over de Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied. GS en PS hebben heel 
veel gedaan om daar meer capaciteit op te zetten en ervoor te zorgen dat de gezondheid beter 4125 
wordt beschermd. Toch – en daar is al aan gerefereerd door collega Laport –  is de indruk bij 
omwonenden anders en wij zien dat en voelen dat. Omwonenden nemen ook de moeite om een 
brief te schrijven naar GS en PS hierover met concrete zorgpunten. Wij vinden dat het nu wel tijd 
is om daar serieus over in gesprek te gaan. Daarom deze motie: verzoeken GS om in gesprek te 
gaan met de OD en de omwonenden over de zorgpunten die zijn geuit in bovengenoemde brief 4130 
over het functioneren van de OD en te onderzoeken welke verbeteringen er mogelijk zijn, en 
daarover na de zomer aan PS per brief te rapporteren, en gaan over tot de orde van de dag. Deze 
motie is mede-ingediend door JA21. 
 
Motie 101-10 juli 2023 4135 
Extra aandacht voor oppakken zorgen omwonenden Tata Steel 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Constaterende dat: 

• PS hebben uitgesproken dat ze het belangrijk vinden dat de OD NZKG scherp aan de wind 4140 
vaart als het gaat om Tata Steel en bescherming van de gezondheid van inwoners; 

• PS het tevens belangrijk vindt dat de zorgen en signalen van omwonenden van Tata Steel 
tijdig worden opgepakt. 

Overwegende dat: 
• De OD NZKG daar een verbeterslag in heeft gemaakt, maar omwonendenorganisaties per 4145 

brief en tijdens inspreken in de commissie meermaals hebben aangegeven dat het nog 
steeds niet goed gaat en zij een worstelende omgevingsdienst zien die onvoldoende 
uitgerust is om de omwonenden te kunnen beschermen; 

• De omwonenden per brief van 11 mei 2023 PS en GS hebben opgeroepen om "het 
programma van de ODNZKG nogmaals kritisch te evalueren en alles te doen wat nodig is 4150 
om als toezichthouder de wettelijke taak tot toezicht en handhaving zorgvuldig en effectief 
uit te voeren"; 

• De omwonenden daarbij hele concrete verbeterpunten hebben meegegeven; 
• Het nog steeds onduidelijk is of en hoe die worden opgepakt door de provincie. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 4155 
• Om in gesprek te gaan met de OD en de omwonenden over de zorgpunten die zijn geuit in 

bovengenoemde brief over het functioneren van de OD en te onderzoeken welke 
verbeteringen er mogelijk zijn; 

• Daarover na de zomer aan PS per brief te rapporteren. 
En gaan over tot de orde van de dag. 4160 
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Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren) en Kelly Uiterwijk (JA21). 
 
De heer VAN DER HEIJDEN (D66): Ja, sorry, hoezeer ik Statenlid Kostić ook waardeer, heb ik toch 
een beetje het idee dat we hier groundhog day hebben, want ik herinner me nog goed dat wij 4165 
eind mei hier met elkaar stonden en dat u ook weer per motie opriep om een brief te 
beantwoorden. En volgens mij had gedeputeerde gezegd van, dat gaan we doen. Dus ik hoop 
eigenlijk dat u het vertrouwen heeft – en misschien krijgt u daar de toezegging van de 
gedeputeerde – dat die beantwoord gaat worden. Maar bent u het met mij eens dat we dat soort 
beantwoording ook gewoon bij GS moeten laten? Ik ga helemaal mee in dat dat antwoord moet 4170 
komen. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Bent u het met mij eens dat we dit soort beantwoording aan GS moeten 
overlaten? Nou, ja, dat ben ik met u eens. Daarom heb ik deze motie ingediend. Deze gaat niet 
over het specifiek beantwoorden van de brief, maar gaat erom dat wij constant die zorgen van de 4175 
omwonenden krijgen per brief of elders. In die brief is het toevallig heel erg opgesomd, maar ik 
heb inmiddels nog meer feiten. Dat werd net ook al genoemd door GroenLinks. En het lijkt mij, 
de frustratie echt hoog. Ik neem aan dat D66 ook met die omwonenden spreekt. Mensen moeten 
extra pilletjes slikken om hun hart enigszins onder controle te houden, zo heftig voelen zij dat. 
Dat zij echt op sommige punten het gevoel hebben dat ze worden genegeerd en dat zaken niet 4180 
goed worden opgepakt. En dan vind ik het, vindt de Partij voor de Dieren het onze taak als 
volksvertegenwoordiger om maximaal ons in te spannen om daar versnelling in te zetten. En als 
de gedeputeerde zegt ‘joh, ik heb het allemaal scherp voor me, ik was net bezig, het gesprek 
gaat plaatsvinden en ik ga u inderdaad informeren na de zomer hoe dat allemaal verlopen is’, 
dan vind ik het prima. Maar dit is wel het moment, want we hebben het wel over de OD 4185 
Noordzeekanaalgebied en het functioneren ervan. We kunnen een zienswijze meegeven. Nou, dat 
is precies wat we hier aan het doen zijn. Maar goed, als u daar bezwaar tegen hebt, dan is dat 
aan u. 
 
De heer VAN DER HEIJDEN (D66): Ik heb er geen bezwaren tegen. Ik meen me alleen herinneren 4190 
dat we toen tegen elkaar zeiden en met elkaar constateerden dat per motie verzoeken om een 
brief te beantwoorden nou niet helemaal de lijn was die we op zouden moeten gaan, want dan 
kunnen we hier de komende jaren iedere week denk ik wel staan om GS te verzoeken om sneller 
te beantwoorden. Dus dat was het enige waarom ik dacht van, ik loop toch even naar de 
interruptiemicrofoon om even aan u te vragen van: bent u het met me eens dat we het proces 4195 
eigenlijk bij GS moeten laten. Ik kwam niet helemaal uit mijn woorden. 
 
De VOORZITTER: We gaan het iets korter maken. Ja, gaat u verder.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ik was eigenlijk klaar, maar ik wil even antwoorden. Dit gaat niet om het 4200 
beantwoorden van de brief. Dit is de volgende stap, namelijk daar waar het nu gaat over OD 
Noordzeekanaalgebied en wat er eventueel meegegeven kan worden. Dan zou ik in ieder geval 
via GS willen doorgeven dat het belangrijk is vanuit ons wat wij constateren in het veld, dat er zo 
snel mogelijk een gesprek plaatsvindt over een aantal punten die in ieder geval ook in de brief 
zijn genoemd, maar ook op andere plekken, om met die omwonenden en de OD in gesprek te 4205 
gaan en te kijken van: hoe kan het nou dat wij hier het gevoel hebben ‘nou, volgens mij doen we 
het best goed, de OD doet daar best’, maar die omwonenden toch steeds het gevoel hebben dat 
het vastloopt. En daar zou ik gewoon heel graag van de OD en GS na de zomer iets over willen 
horen. That’s it. Dank u wel. 
 4210 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan gaan we naar mevrouw Uiterwijk van JA21. We zouden het 
bijna vergeten, maar de motie heeft u ingediend en die maakt onderdeel uit van onze 
beraadslagingen. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, de OD Noordzeekanaalgebied is natuurlijk een heel 4215 
drukbezette omgevingsdienst, zeker ook omdat zij heel veel VTH-taken hebben rond Tata Steel, 
maar ook rond andere bedrijven, en ook straks de Groen Staalroute van Tata Steel moeten gaan 
begeleiden en alle vergunningen moeten gaan goedkeuren. Wat we zien, is dat de begroting 
eigenlijk fors negatief heeft uitgepakt dan vooraf begroot was. De jaarstukken laten een negatief 
resultaten zien van 838.000 euro negatiever dan de begroting en dat komt eigenlijk vrij 4220 
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onverwacht, want het was niet begroot dat we zo'n groot tekort zouden hebben. En ja, wij maken 
ons nu ook wel zorgen voor de andere jaren, want ja, als dit één jaar kan gebeuren, kan het 
misschien ook, met alle taken die nog op de omgevingsdienst afkomen, ook een ander jaar 
gebeuren, zeker ook met de inwerkingtreding van de Omgevingswet. En ja, dat is ook de reden 
dat wij vandaag een amendement indienen. Wij zien namelijk dat de weerstandsratio van 4225 
voldoende naar matig gaat, omdat ze deze tegenvaller opvangen binnen hun eigen reserves. En 
ondanks dat de OD beheersmaatregelen voorstelt voor de komende jaren zitten ze wel in een 
lastig pakket, want het houdt namelijk in dat ze meer taken moeten doen, maar ook geld vrij 
moeten maken voor het aanvullen van de algemene risicoreserve om daar de weerstandsratio 
weer op orde te krijgen. Daarom dienen wij een amendement in om een zienswijze in te dienen, 4230 
wat we nu niet doen. Daarvoor willen wij het besluit als volgt wijzigen. Punt 1, om een zienswijze 
in te dienen op de Begrotingswijziging 2023, de Ontwerpbegroting 2024 en de Jaarstukken 2022 
van de Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied in te dienen, en in deze zienswijze zorgen uit te 
spreken over de ontwikkeling van de weerstandsratio van voldoende naar matig in de jaren 2024 
en verder en de ODNZKG te verzoeken de deelnemers actief op de hoogte te houden over de 4235 
ontwikkelingen van de weerstandsratio en bij onvoldoende zicht op verbetering bij de 
eerstvolgende begrotingswijziging met voorstellen te komen. 
 
Amendement 13-10 juli 2023 
Zienswijze weerstandsratio ODNZKG 4240 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 10 juli 2023. 
Besluit: 
Het huidige dictum van het besluit: 
1. Geen gebruik te maken van de mogelijkheid om een zienswijze op de begrotingswijziging 2023, 4245 
de ontwerpbegroting 2O24 en de jaarstukken2O22 van de Omgevingsdienst 
Noordzeekanaalgebied in te dienen. 
 
Als volgt te wijzigen: 
 4250 
1. Een zienswijze in te dienen op de begrotingswijziging2023, de ontwerpbegroting 
2024 en de jaarstukken 2022 van de Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied in te dienen. 
2. In deze zienswijze zorgen uit te spreken over de ontwikkeling van de weerstandsratio van 
voldoende naar matig in de jaren 2O24 en verder. De ODNZKG te verzoeken de deelnemers actief 
op de hoogte te houden over de ontwikkelingen van de weerstandsratio en bij onvoldoende zicht 4255 
op verbetering bij de eerstvolgende begrotingswijziging met voorstellen te komen. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Kelly Uiterwijk (JA21) en Wesley van der Heijden (D66). 
 4260 
De heer DEKKER (FvD): Ja, dank u wel, voorzitter. Ja, ik heb een vraag. Heeft u de mogelijkheid 
overwogen om niet alle geplande beheerstaken uit te laten voeren, waardoor de financiële 
situatie wellicht wat beter wordt? Want een van de grote problemen is natuurlijk dat al die VTH-
taken- Daar zijn plannen om die wel weer uit te breiden. U zou kunnen zeggen: we doen dat wat 
kalmer aan, zodat het financieel onder controle blijft. 4265 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, dank u wel, voorzitter. Wij zijn van mening dat de VTH-taken, 
zeker rond Tata Steel, geïntensiveerd moeten worden, omdat wij gewoon echt zien dat de cijfers 
die Tata Steel aanlevert controle behoeven en ook afwijken van het RIVM-rapport die in de regio is 
uitgevoerd. Daarnaast zien wij dat de transitie van groen staal in goede banen geleid moet 4270 
worden. Wij zien daarvoor juist heel veel extra werk op de OD afkomen. We denken dat het juist 
heel belangrijk is om nu dat proces goed te begeleiden met omwonenden, met stakeholders, met 
Tata Steel, zodat het juist later in het proces ook soepeler verloopt en er ook tevredenheid is over 
de gang van zaken. Daarom maken we ons ook zorgen over die financiële positie van de OD en 
denken wij in ieder geval dat wij iets meer waarborgen moeten hebben over dat teruglopen van 4275 
de weerstandsratio.  
 
Ja, ik was eigenlijk aan het einde van mijn betoog. Ik zal het amendement indienen, voorzitter. 
Tot slot: deze is mede-ingediend door D66. 
 4280 
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De VOORZITTER: Dank u wel. Het maakt onderdeel uit van onze beraadslagingen. Dan geef ik 
het woord aan de heer Van der Heijden van D66. 
 
De heer VAN DER HEIJDEN (D66): Dank u wel voor het woord. Voordat ik ga beginnen aan mijn 
betoog wat ik voorbereid had, moeten me toch even twee dingen van het hart. Want toen het net 4285 
over de Omgevingsdienst Noord-Holland Noord ging en gedeputeerde Stigter aangaf dat hij blij 
was dat mensen die omgevingsdienst ook genoeg aandacht geven, toen voelde ik me toch een 
klein beetje aangesproken, omdat ik geen bijdrage had. Maar het feit dat ik geen bijdrage had, 
was alleen omdat helemaal eens was met de voordracht van GS. Maar ik voelde me toch een 
beetje als een kind wat zijn huiswerk niet gemaakt had. Dus ik dacht: ik zeg het toch even. En het 4290 
andere ding, in de commissie maakten we er al grapjes over: JA21 en D66 zouden op het Tata-
standpunt en de ODNZKG meteen kunnen fuseren. Volgens mij laat het alleen maar zien hoe je 
politieke grenzen kan overschrijden als je op de inhoud elkaar kan vinden. Dus daarom toch 
even- Want ik hoorde hem net weer.  
 4295 
En dan, voorzitter, toch serieus werk, want mijn fractie maakt zich zorgen. De ODNZKG is de OD 
die op de vergunningen, toezicht en handhaving het meeste van doen heeft met Tata. Het 
tegenvallende jaarresultaat vinden we dan ook begrijpelijk. De zorgen zitten in de 
weerstandsratio van deze OD. De gedeputeerde heeft ons in de commissie niet gerust kunnen 
stellen, want de gedeputeerde geeft aan dat de OD het in beeld heeft. Maar nu komt de quote 4300 
waar mijn fractie van schrok: “Het kan zijn dat in 2024 en 2025 de omvang van het vermogen als 
matig wordt beschouwd. De OD zal zich inspannen om voor 2024 en 2025 dit weer richting 
voldoende te kunnen laten bewegen.” Ja, dat is toch echt een beetje waar voor mijn fractie dan 
alle zorgen op een rijtje staan, in deze twee zinnen. Ontzettend ambtelijke taal, en ik vind zelf 
dat ik het mag zeggen, omdat ik zelf ook ambtenaar ben naast dit prachtige ambt hier. Maar dan 4305 
is toch de vraag: is dit waarop de gedeputeerde zich baseert dat het in beeld is, aan de 
gedeputeerde. Verder dienen wij dus het amendement van JA21 mede in. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Gaan we naar de heer Dekker van Forum voor Democratie. 
 4310 
De heer DEKKER (FvD): Dank u wel, voorzitter. Ook hier natuurlijk allereerst dank aan de 
ambtenarij voor het leveren van een mooi jaarverslag en een bijvoegde meerjarenraming, waarin 
er niet zonder voldoening gesproken lijkt worden van een “ook op termijn sluitend resultaat en 
wellicht voldoende weerstandsvermogen”. Maar wij weten dat er voor bepaalde beleidsdoelen 
geld is als water, simpelweg omdat het hier gaat om zogenaamde politieke prioriteiten. In een 4315 
dergelijk geval is er dan voor Rijks- dan wel provinciewegen altijd geld beschikbaar. Dat ontslaat 
ons niet van de plicht om ook steeds kritisch naar de beleidsdoelen en de bijkomende kosten zelf 
te blijven kijken. Wat ons steeds weer opnieuw zorgen baart, is de kritiekloosheid waarmee wordt 
ingezet op onhaalbare klimaatdoelen. Zeker als we zien dat daarmee vergeleken met 2022 in het 
geval van de omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied voor de sector milieu zeven miljoen euro 4320 
extra is gemoeid. Zo zijn wij, zoals eerder in commissieverband aangegeven, tegen het wat ons 
betreft utopische Groen Staalplan van Tata Steel. Dit project is vooral gericht op het reduceren 
van CO2 vanuit de valse vooronderstelling dat daarmee de temperatuurstijging zodanig kan 
worden afgeremd dat klimaatverandering kan worden tegengegaan. Die 0,000036 graden gaat 
ons echt niet redden. Iedereen die dat, ondanks de wetenschap, toch denkt, leeft in een illusie. 4325 
Die zeven miljoen euro wordt betaald met belastingopbrengsten die uiteindelijk door de burger 
moeten worden betaald. Ons advies: schrap dit soort ambities, beperk de bijbehorende VTH-
taken. Niet alleen maar bij de Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied, maar ook bij andere 
omgevingsdiensten, ook wanneer de kosten te maken met het behalen van bijvoorbeeld 
stikstofdoelen. Laten we ons als provincie richten op onze kerntaken, zoals die eerder zijn 4330 
verwoord door mijn gewaardeerde collega Johan Dessing. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, ik kan u best wel goed volgen met het klimaat. Wat ik 
me wel afvraag, is of u het met ons eens bent dat er wel geld moet richting de handhaving en de 
vergunningen rond Tata Steel als het gaat om de gezondheidsverbetering voor de omwonenden? 4335 
 
De heer DEKKER (FvD): Ja, voorzitter, dat is natuurlijk een heikel onderwerp, waar hier al veel 
over gesproken is. Wij zijn van mening, waar Tata Steel betreft, dat de plannen die Tata zelf 
gemaakt heeft heel levensvatbaar zijn en er ook haalbaar uitzien, die Roadmap. En wij zijn van 
mening dat de normen die afgesproken worden met Tata, dat daar kritisch naar gekeken moeten 4340 
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worden. Waar ze telkens worden overschreden, moeten we samen met Tata bepalen: ligt het nou 
aan de normen of ligt het nou aan Tata; hoe kunnen we dat met  elkaar in evenwicht brengen? 
Maar om er een leger controleurs op af te sturen om te zorgen dat we iedere kleine afwijking in 
beeld brengen en weer vervolgens in een boete verwerken, daar hebben wij geen behoefte aan. 
We vinden niet dat we op zo'n manier met een omgevingsdienst bezig zouden moeten zijn. 4345 
 
De heer VAN DER HEIJDEN (D66): Even doorgaand op hetzelfde punt. Want u heeft het over de 
Roadmap Plus als het ding wat Tata heeft bedacht. Het Groen Staalplan is ook uit hun koker. 
Maar ik ben vooral benieuwd: hoe ziet u dan de toekomst van de IJmond voor u, als u eigenlijk 
niet wil dat Tata verandert? Waar moeten we dan die inwoners laten wonen, dat ze wel gezond 4350 
oud kunnen worden? 
 
De heer DEKKER (FvD): Ja, voorzitter, ik denk dat de gezondheidsrisico's voor de omwonenden 
van Tata enorm worden overdreven. Gezondheidsrisico's zijn nooit nul. Overigens worden die, 
zodra Tata zich gedwongen zou moeten beperken en dus ook gedwongen minder mensen 4355 
kunnen laten werken, heb je weer een ander type gezondheidsrisico's. Dan zijn mensen 
depressief en hebben ze geen baan, enzovoorts. Tata is naar meerdere inzichten, Tata in 
IJmuiden, een van de schoonste staalfabrieken ter wereld. Natuurlijk kan het altijd beter. Er wordt 
ook aan gewerkt. Maar de obsessieve richting die hier wordt ingeslagen met uiteindelijk die 
groene staalproductie met waterstof, wij denken dat dat een utopie is. We denken ook dat dat 4360 
uiteindelijk de samenleving heel veel geld gaat kosten en dat Tata eigenlijk in de situatie zou 
komen dat ze of veel bijdragen van de Staten willen hebben of, ja, moeten sluiten. En wij zien die 
hele ontwikkeling als, ja, over de top, als niet-realistisch in de- 
 
De VOORZITTER: De heer Van der Heijden wil u nog een keer interrumperen. 4365 
 
De heer VAN DER HEIJDEN (D66): Mag ik u uitnodigen om aanstaande vrijdag met mij en collega 
Uiterwijk mee te gaan op de tour door Frisse Wind langs Tata. Dan kunt u ook het andere 
perspectief zien en wellicht verrijkt dat uw mening. 
 4370 
De heer DEKKER (FvD): Laat me dat in beraad houden, voorzitter.  
 
De VOORZITTER: Gaat u verder.  
 
De heer DEKKER (FvD): Ik heb nog een anderhalve laatste zin. Dat is, stop met symboolpolitiek. 4375 
Het is per saldo altijd de burger die daarvoor de prijs betaalt in de vorm van stijgende 
energieprijzen en lastenverzwaringen. Die burgers hebben het zonder dat ook al zwaar genoeg. 
Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel.  4380 
 
Eerste termijn Gedeputeerde Staten  
 
De VOORZITTER: De heer Olthof, uw reactie in eerste termijn.  
 4385 
Gedeputeerde OLTHOF: Dank wel, voorzitter. We doen hem even in tweeën. Daarom was ik even 
verrast. Mijn collega Stigter zal ook straks een deel van de beantwoording doen. Hij zal het 
eigenaarschap en de vragen die daarmee samenhangen op zich pakken en ik zal ingaan op de 
punten met betrekking tot Tata Steel.  
 4390 
Dan begin ik gelijk maar direct met de motie, want dat is volgens mij- De andere opmerkingen 
zijn allemaal gemaakt. We praten ontzettend veel over Tata Steel. Volgens mij elke- Ben ik niet 
goed te verstaan? Volgens mij praten we elke commissie, elke maand hebben we het uitgebreid 
over Tata Steel en alle maatregelen. Toen ik de motie van Partij voor de Dieren en JA21 las en het 
dictum las, dacht ik van: prima. Ik denk, je kan nooit genoeg praten over uiteindelijk hoe gaat de 4395 
samenwerking en hoe kunnen we nog beter zorgen dat de bewoners goed gehoord worden. Dat 
doen we ook. Er is regelmatig overleg met de omgevingsdienst en bewoners. Dat wordt 
regelmatig georganiseerd. We hebben op 5 september een breed bewonersoverleg georganiseerd 
samen met de IJmondgemeenten. Dus dat pakken we ook nog op. En in dat opzicht kan ik u wel 
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toezeggen dat ik ook bij die omgevingsdienst nog een keer aandacht zal vragen om te zorgen 4400 
dat in ieder geval die samenwerking beter gaat. En toch ga ik deze motie ontraden, omdat er 
namelijk een ander element in zit en daar ben ik in twijfel over geraakt. Dat gaat namelijk over de 
overwegingen. Want bij de overwegingen gaat het niet zozeer over een goede samenwerking, een 
goede communicatie. Daar zegt u eigenlijk dat de maatregelen, die worden voorgeschreven door 
de omgevingsdienst, voor de bewoners niet voldoende zijn. En dat begrijp ik vanuit het 4405 
bewonersoogpunt, maar het is niet zo dat de omgevingsdienst de ideeën van de bewoners moet 
overnemen. Die hebben volgens onze kaders uiteindelijk uitvoering te geven aan de wet- en 
regelgeving. Daar zat mijn punt. Daar praten we heel vaak met elkaar over. Ik begrijp dat die 
zorgen er zijn en dat we die zorgen niet altijd weg kunnen nemen met de maatregelen. Ook daar 
zijn we ons van bewust. We zijn er volgens mij heel vaak met elkaar over in gesprek. Dus dat 4410 
maakt voor mij even mijn twijfel over deze motie. Daarom ontraad ik hem. Ik doe de toezegging 
dat ik nogmaals bij de omgevingsdiensten en ook zelf nog een keer aandacht zal vragen voor de 
communicatie en ‘hoe zorgen we dat wij elkaar beter verstaan’. Maar deze motie bij de 
overwegingen ging wat verder, want dan gaat het veel meer over het inzetten van de 
maatregelen. Ja, en dat kan ik gewoon niet toezeggen. Dat is uiteindelijk de wet- en regelgeving 4415 
die daar de kaders voor meegeeft. Daar doen we heel veel in. Daar doen we het maximale in. 
Maar daar zit voor mij even de reden in dat ik deze motie dus ontraad. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel. Een fijne opstelling van de gedeputeerde. Zo ken ik hem 
ook gelukkig vaak. Waar ik op zoek naar ben, voor enige geruststelling van mij als 4420 
volksvertegenwoordiger voor onze fractie, is, u gaat dus naar de OD en u vraagt hun aandacht 
voor, nou ja, de signalen die spelen. Kunt u dan ook iets daarover teruggeven of het de OMDAT- 
Nou ja, volgens mij staat er iets in de motie dat na de zomer iets wordt teruggeven wat er 
eventueel wel of niet mee wordt gedaan. Dat zou namelijk wel fijn zijn, dat wij ook het gevoel 
hebben: oké, dit en dit is ermee gedaan of juist niet. 4425 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Dit is een continu proces. Dit is niet eenmalig. Ik geef zelf al vijf 
september. Volgens mij krijgt u ook een uitnodiging. Is er een brede bewonersbijeenkomst met 
verschillende tafels waarover gesproken gaat worden, praten wij. De dorpsraad en de 
omgevingsdienst hebben regelmatig omgevingstafels. Dus daar wordt veel met elkaar over 4430 
gesproken. En dat ik daar aandacht vraag, of dat concreet is ‘en dit gaat er veranderen’ of ‘dit is-‘ 
Vind ik een lastige, want dan ga ik u een belofte doen met een brief, waar ik denk van, oké, wat 
gaat de inhoud worden? Ik doe u de toezegging: we kunnen daar de eerstvolgende commissie 
vragen: hoe is dat gesprek gegaan; wat heeft dat opgeleverd? Geen enkel probleem. Daar kunnen 
we met elkaar over praten. Maar nu een brief toezeggen, waarvan ik me afvraag of dat 4435 
uiteindelijk qua inhoud de moeite waard is, dat ga ik niet toezeggen. Maar nogmaals, de motie 
ontraad ik, omdat ik het niet eens ben met de overwegingen. Ik doe u de toezegging om 
nogmaals aandacht vragen voor de communicatie. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, dat moeten we natuurlijk ook met onze mede-indieners 4440 
straks nog heel even overleggen. Het gaat mij niet om een brief, die u aan ons stuurt, maar het 
zou fijn zijn om na de zomer inderdaad proactief naar de commissie te komen van, goh, dit 
hebben we ondernomen en dit is eruit gekomen. En of dat mondeling is of per brief, dat maakt 
mij niet uit. Anders moet ik er weer naar vragen. 
 4445 
Gedeputeerde OLTHOF: Voorzitter, zullen we gewoon afspreken dat ik de eerstvolgende 
commissievergadering mondeling terugkoppeling geef over het gesprek wat heeft 
plaatsgevonden. Ja? 
 
Volgens mij zijn er een heleboel opmerkingen over Tata geweest, maar volgens mij geen concrete 4450 
vragen aan GS. 
 
De VOORZITTER: En dan toch nog de heer Stigter. Dat is het amendement 13.  
 
Gedeputeerde STIGTER: En mogelijk niet eens voor de laatste keer, voorzitter, vandaag. U kunt 4455 
maar niet genoeg voor mij krijgen.  
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Een reactie op amendement 13. Dit amendement moet ik ontraden, omdat die overbodig is. U 
gebruikte allerlei ambtelijke termen, zoals die hier gebruikt zijn, maar het is volstrekt helder. De 
deelnemers, waaronder de provincie, hebben ook aangegeven dat het weerstandsvermogen ons 4460 
zorgen baren. Op basis daarvan heeft de OD onomwonden aangegeven dat zij zo snel mogelijk 
toewerken naar weer een voldoende status. Dus dat hebben we eigenlijk gewoon met elkaar 
afgesproken. En dat hierover periodiek wordt gerapporteerd. Daarmee is de motie eigenlijk- 
Wordt het al ingevuld met de afspraken die we hebben gemaakt. 
 4465 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan ga ik kijken of er nog behoefte is aan een tweede termijn. Ik 
zie geen actie bij de heer Roosendaal. Bij de heer Heijnen? Statenlid Kostić, tweede termijn. 
 
Tweede termijn Provinciale Staten  
 4470 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, ik wil alleen maar de gedeputeerde danken voor de 
toezegging. En ja, met toestemming van JA21 trek ik bij deze de motie in. Dank u wel. 
 
Motie 101 ‘Extra aandacht voor oppakken zorgen omwonenden Tata Steel’ maakt geen deel meer 
uit van de beraadslagingen c.q. besluitvorming. 4475 
 
De VOORZITTER: Motie 101 is daarmee ingetrokken. Dan kijk ik naar mevrouw Uiterwijk of zij 
nog behoefte heeft aan een tweede termijn.  
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, wij zitten even met het amendement dat we zojuist 4480 
ingediend hebben met de zienswijze. Daar hebben wij natuurlijk een zorg willen uit spreken en 
een waarborg willen inbrengen eigenlijk. En u geeft aan van, dit gebeurt al, deze afspraken zijn al 
gemaakt. Maar waar kunnen wij dat dan terugvinden? 
 
De VOORZITTER: Dat is een vraag aan de heer Stigter straks. Dan kijk ik naar de heer Van der 4485 
Heijden nog? Geen behoefte. Dan gaan we naar de heer Dekker. Geen behoefte. De heer Stigter. 
Heintje Davids. Nee, ik ga je missen.  
 
Gedeputeerde STIGTER: Dank u wel, voorzitter. Ja, dit is afgesproken in het DB van de 
omgevingsdienst.  4490 
 
De VOORZITTER: Ik zit hier met tranen in mijn ogen. Ik zeg: ik ga je missen. 
 
Gedeputeerde STIGTER: En als u denkt dat hij overdrijft: ik zit wat dichterbij, bij de voorzitter.  
 4495 
Maar deze afspraak is gemaakt in het Dagelijks Bestuur van de omgevingsdienst, met de 
toezegging ook van de omgevingsdienst. Ik denk dat het, het meest zinvol is om dat gewoon ook 
in de eerstvolgende bespreking hierover nog een keer terug te halen. 
 
De heer VAN DER HEIJDEN (D66): Voorzitter, bent u het dan met mij eens dat het niet zo gek is 4500 
dat wij op basis van de stukken die wij krijgen toch denken van nou, dat kan wel even een tandje 
scherper en dat, als u in een DB dat te horen krijgt en wij daar niet echt duidelijk een antwoord 
op krijgen in de commissie, dat we dan toch dat amendement indienen? 
 
Gedeputeerde STIGTER: Daar heb ik begrip voor, voorzitter. 4505 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, kunt u misschien toezeggen dat u PS op de hoogte 
houdt over de ontwikkelingen in het DB, en ook als er zorgelijke ontwikkelingen zijn rond het 
niet op orde krijgen van de weerstandsratio? Want als u dat kunt toezeggen, dan kunnen we het 
amendement weer intrekken. 4510 
 
Gedeputeerde STIGTER: Ik zal toezeggen dat mijn opvolger in veel details en regelmatig de 
nieuwe Staten zal informeren op het onderwerp. 
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De VOORZITTER: Nou moet ik toch enige twijfel uitspreken, meneer Stigter, wat u- Is dit 4515 
voldoende toezegging, mevrouw Uiterwijk? Ja? Dan kan ik daarmee concluderen dat amendement 
13 is ingetrokken.  
 
 
Amendement 13 ‘Zienswijze weerstandsratio ODNZKG’ maakt geen deel meer uit van de 4520 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 
De VOORZITTER: En dan zijn wij aan het eind gekomen van de bespreking van agendapunt 11.c. 
Ik kijk even of er nog behoefte is om wijzigingen aan te brengen. Zo niet, dan sluit ik de 
beraadslagingen rond dit agendapunt af. 4525 
 
De discussie wordt gesloten.  
 
11.d Vragenuur. 
 4530 
De VOORZITTER: En dan gaan we naar het vragenuur. Daar kunnen geen interrupties en ook 
geen moties worden ingediend, zoals u weet. Bij iedere vraag hebben we een spreektijd. Dat is 
drie minuten voor de inbrengen van PS en we hebben drie minuten voor GS. Dan is er nog een 
kleine tweede termijn van een minuut en eventueel kunnen aanvullende vraagstellers zijn. Er zijn 
zes sets mondeling vragen ingediend. De fractie van de ChristenUnie heeft er vier ingediend over 4535 
de autoverbinding A44 N208, hoogbouwplan in NNN aan Driftweg nabij Huizen, maaien 
waterplanten in het Gooimeer en pont Velsen. En de fractie van de Partij voor de Dieren heeft er 
twee ingediend. 1, uitspraak rechtbank Noord-Holland over de natuurvereniging cacaofabriek 
OLAM en het informeren van Provinciale Staten over juridische quickscan Kaderrichtlijn Water.  
 4540 
Dan ga ik nu het woord geven aan de heer Klein voor de eerste vraag. Dat is de vraag 
autoverbinding A44 N208. Gaat uw gang. 
 
Mondelinge vragen ChristenUnie - Autoverbinding A44 N208 
 4545 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dank u wel, meneer de voorzitter. Excuses aan mijn collega's dat 
we vlak voor het diner nog zoveel vragen moeten hebben. Maar ja, de wereld staat niet stil en 
onze commissievergaderingen wel een beetje.  
 
Wij hebben op 2 juni een bijeenkomst gehad, bewegen tussen duin, bollen en polder. Daar is 4550 
mijn fractie vertegenwoordigd geweest. Het was een bijeenkomst georganiseerd door raadsleden 
van de gemeente Teylingen en Haarlemmermeer. Daar zijn plannen besproken voor het 
verbeteren van de mobiliteit in de regio. Het is het idee dat die plannen dan worden opgepakt 
door de stuurgroep Mobiliteitsmaatregelen Noordelijke Duin- en bollenstreek Haarlemmermeer. 
Dat is een samenwerkingsverband, waar onder andere de provincie Noord-Holland in zit. Een van 4555 
die uitkomsten van de bijeenkomst is een verkenning naar een nieuwe autoverbinding tussen de 
A44 en de N208. Die weg zal grotendeels in de Haarlemmermeer komen te liggen en er moet een 
brug of een tunnel aangelegd worden over de Ringvaart. De provincie Zuid-Holland en de Zuid-
Hollandse gemeenten zijn hier positief over, maar wij zouden graag wat meer inzicht hebben op 
de status van dit plan in de provincie Noord-Holland. Dus we hebben daarom de volgende vragen. 4560 
Is de gedeputeerde op de hoogte van deze verkenningsplannen, inclusief het smalle zoekgebied 
voor de autoverbinding? Wie is namens de provincie Noord-Holland vertegenwoordigd in de 
stuurgroep? Wat is de insteek van de provincie Noord-Holland in de stuurgroep? Wordt in die 
stuurgroep ook de verbreding van de brug over de Ringvaart in de N208 als mogelijke maatregel 
meegenomen? Wat dus een alternatief zou kunnen zijn voor een nieuwe autoverbinding. En 4565 
eigenlijk de kern komt erop neer, een aantal jaren geleden hebben wij natuurlijk nogal een 
situatie gehad met de provincie Zuid-Holland, waarin wij heel anders stonden in de 
Duinpolderweg. Kan een soortgelijk debacle voorkomen worden door vooraf elkaars 
verwachtingen beter af te stemmen? 
 4570 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan gedeputeerde Olthof voor het 
beantwoorden van de gestelde vragen. 
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Gedeputeerde OLTHOF: Dank u wel, voorzitter. De eerste vraag is of ik op de hoogte ben van die 
verkenningsplannen. Ja, ik ben daarvan op de hoogte. En ja, ik heb ook in die stuurgroep 4575 
deelgenomen. Dus ik zit daar ook aan tafel. Dus wat dat betreft ben ik daarvan op de hoogte. We 
hebben er ook eerder met elkaar over gesproken al, meerdere momenten. Zelfs al bij het stoppen 
van onze bijdrage, of in ieder geval van de Duinpolderweg, hebben we al aangegeven wat onze 
positie daarin is. Daar is toen al uiteindelijk die verbinding tussen de A44 en Zuid-Holland aan 
het zuidelijkste kantje van Noord-Holland daarin meegenomen. Er is ook genoemd dat we het zelf 4580 
niet oppakken, maar wel bereid zijn, als Zuid-Holland het oppakt, om daar eventueel te kijken of 
we een bijdrage zullen moeten leveren. Dus dat is niet nieuw. Dus daar zijn we vanaf de hoogte. 
En we zullen u ook in het najaar verder op de hoogte brengen van de verkenning die er 
plaatsvindt en de vervolgstappen daarover. Dus daar zal ik u ook over blijven meenemen en 
blijven informeren.  4585 
 
Namens de provincie Noord-Holland ben ik vertegenwoordigd- Althans, ik moet het goed zeggen. 
De portefeuillehouder Mobiliteit en Bereikbaarheid is daarin vertegenwoordigd. De insteek van de 
provincie Noord-Holland is: we hebben een grote opgave met elkaar. We hebben een grote 
woningbouwopgave, ook in het zuiden van de Haarlemmermeer bij Lisserbroek. Zuid-Holland 4590 
heeft woningbouwopgaves die er zijn. We zullen met elkaar goed moeten gaan kijken van, hoe 
zorgen we dat al die gebieden bereikbaar blijven. Het is nu al op een aantal plekken best 
ingewikkeld. Dus we zullen met elkaar moeten gaan kijken: hoe gaan we dit soort vraagstukken 
oplossen? Dan kijken we naar een betere- Naar de infrastructuur zelf. Maar dan kijken we 
uiteraard ook, zoals we het in ons beleid en het Perspectief Mobiliteit hebben: zijn er andere 4595 
mogelijkheden? Kunnen we met de fiets meer realiseren, kunnen we met openbaar vervoer meer 
realiseren? Daar investeren we nu ook in. Als het gaat over de hov Noordwijk en Schiphol wordt 
geld gedaan. We stoppen ook extra geld in de fietsverbinding. Dus daar kijken we breed naar.  
 
Wordt de stuurgroep ook de verbreding van de Ringvaart-N207 als mogelijke maatregel- Een 4600 
maatregel is een verbinding tussen de N206 en de N207. Het kan zijn dat in die studie het 
verbreden van die brug, een scenario daarin wordt meegenomen. Maar daar zal ik u ook in het 
najaar verder over informeren.  
 
Ja, en dan het punt het debacle van de Duinpolderweg. U noemt het een debacle, dat laat ik aan u 4605 
over. Daar is heel lang over gesproken. Meerdere periodes is erover heen gegaan, is erover 
gesproken. Uiteindelijk is daar op het laatste moment door deze coalitie, nog bij de vorige 
onderhandelingen, een keuze in gemaakt. Ik moet wel heel eerlijk zeggen: de samenwerking met 
de provincie Zuid-Holland, met de collega-gedeputeerden daar, maar ook met de gemeenten in 
de omgeving, halen we meer aan Noord-Hollandse kant, maar ook met de Zuid-Hollandse 4610 
gemeenten gaat het heel erg goed. En ik denk dat het belangrijk is, de keuze die we maken, de 
stappen die we zetten, dat die binnen het kader vallen wat ik van u meekrijg en dat ik u 
regelmatig informeer over de voortgang. Daarmee hoop ik dat we uiteindelijk tot een gedragen 
voorstel kunnen komen, wat bijdraagt aan een betere bereikbaarheid en mobiliteit in die regio. 
 4615 
De VOORZITTER: Precies binnen de tijd. Nog een aanvullende vraag van de heer Klein. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Mag ik het vanaf mijn plek doen? Of wilt u dat we heen en weer 
blijven lopen? 
 4620 
De VOORZITTER: Gelet op het aantal vragen zou ik bijna zeggen: u kunt beter hier komen staan. 
Dan haal ik er wel een gedeputeerde voor u bij. Maar wellicht toch maar deze kant. Ik denk dat 
we- Anders dan gaan we onze goede gebruiken eigenlijk zelf een beetje loslaten en dat lijkt me 
niet verstandig.  
 4625 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dank u wel. Helder. Goed om te horen dat de provincie in ieder 
geval hierbij betrokken is. Ik ben wel benieuwd of dat ook financiële consequenties. U zegt: we 
willen eraan meewerken. En in welke mate ook inwoners hier al bij betrokken zijn geweest. Want 
de weg komt natuurlijk wel, of tenminste, de studie, de verkenning naar al die verbindingen, 
gaan natuurlijk grotendeels over Noord-Hollands grondgebied.  4630 
 
De VOORZITTER: Verder nog andere Statenleden die hier aanvullende vragen over hebben? Nee? 
Dan voor de tweede termijn gedeputeerde Olthof.  
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Gedeputeerde OLTHOF: Ja, voorzitter, twee korte antwoorden. Dat zou financiële consequenties 4635 
kunnen hebben als het gaat over infrastructuur op Noord-Hollands grondgebied. Maar nogmaals, 
zover zijn we nog helemaal niet. En of de bewoners in deze fase er al bij betrokken zijn, moet ik 
u helaas nog het antwoord op schuldig blijven. Vanuit Noord-Holland hebben we natuurlijk wel de 
verkenning met Haarlemmermeer gedaan. Of dat aan de Zuid-Hollandse kant al heeft 
plaatsgevonden en hoe die gesprekken, wie daarbij betrokken is, daar moet ik u nog het 4640 
antwoord schuldig blijven. Maar daar hoop ik u ook na de zomer over verder te kunnen 
informeren. 
 
Mondelinge vragen ChristenUnie - Hoogbouwplan in NNN aan Driftweg nabij Huizen 
 4645 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan gaan we door naar de volgende vraag. En als u links van mij 
komt staan, meneer Klein, dan kunt u daar gewoon blijven staan. Dus dat lijkt me makkelijker. 
Het scheelt u- Alhoewel, als u stappen wilt maken... 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ik dacht al. U probeert vast mijn gezondheid een beetje te 4650 
stimuleren door me veel te laten lopen. 
 
De VOORZITTER: U gaat vragen stellen over het hoogbouwplan in NNN aan de Driftweg nabij 
Huizen. 
 4655 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dat klopt. Want reeds lange tijd zijn er in de omgeving van die 
berichten grote zorgen over plannen van de gemeente Gooise Meren om daar hoogbouw 
mogelijk te maken in een natuurgebied aan de rand van Huizen. Het is weliswaar gemeente 
Gooise Meren, maar de mensen beleven het als Huizen. Het bouwplan ligt midden in NNN en past 
niet bij de criteria voor Het Gooi, die bijvoorbeeld in de leidraad Landschap cultuurhistorisch zijn 4660 
geformuleerd. De provincie heeft eerder aangegeven dat zij van mening is dat het bouwplan in 
strijd is met het bestemmingsplan en heeft vervolgens bezwaar gemaakt tegen de verleende 
omgevingsvergunning, omdat het in NNN ligt. Recent heeft echter de gemeente Gooise Meren 
alle 52 bezwaarschriften beoordeeld en, ondanks het advies van de gemeentelijke 
bezwarencommissie om een aantal bezwaren gegrond te verklaren, besloten de vergunning in 4665 
stand te houden. Wij hebben daarom de volgende vragen. Is GS op de hoogte gebracht van de 
afwijzing van de bezwaren en de instandhouding van de vergunning? Welke argumenten heeft de 
gemeente daarvoor aangedragen om het bezwaar van de provincie af te wijzen? Hoe beoordeelt 
GS deze afwijzing? Is GS nog steeds van mening dat het bouwplan niet passend is op deze plek? 
En welke stappen gaat GS dan nu zetten om te voorkomen dat dit bouwplan in het natuurgebied 4670 
gerealiseerd gaat worden? 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. U mag blijven staan als u dat wilt. Gedeputeerde Rommel gaat 
antwoorden namens het college. 
 4675 
Gedeputeerde ROMMEL: Ja, dank u, voorzitter. Nou, de eerste vraag, wij zijn op de hoogte van de 
instandhouding van de vergunning. De juridische vraag hierbij was of dat bouwplan past in het 
bestemmingsplan. We hadden gezegd van nou, inhoudelijk, het bouwvolume was duizend kuub 
en de goothoogte is 6,5 meter. En het huidige bouwplan past daar niet binnen. Dus vandaar dat 
ze in bezwaar zijn gegaan. De gemeente zelf zegt van ja, voor nieuwbouw is dat maximale 4680 
bouwvolume niet nodig. En bij het berekenen van die goothoogte hebben ze dus gezegd dat – ja, 
hoe noem je dat – de balkons ondergeschikte bouwdelen zijn. GS is het daar niet mee eens. Wij 
vinden ook dat wij een goede onderbouwing hebben geleverd en dat de gemeente dat slechts 
heel summier heeft gedaan. Wij zijn dus nog steeds van mening dat het niet passend is. En zoals 
hier ook bij een bezwaarschrift: je kan daartegen in beroep gaan. Ik verwacht ook dat we dat 4685 
gaan doen. 
 
De VOORZITTER: Nog aanvullende vragen, meneer Klein? Anderen nog? Statenleden. Nee?  
 
De volgende set vragen, dat is maaien waterplanten Gooimeer. Gaat uw gang.  4690 
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De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, wel nog even dan een reactie. Dank. En goed om te horen dat 
de provincie waarschijnlijk in beroep gaat tegen het afwijzen van deze vergunning. 
 
Mondelinge vragen ChristenUnie - Maaien waterplanten Gooimeer 4695 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dan over de waterplanten inderdaad in het Gooimeer. De provincie 
Noord-Holland is sinds 2017 facilitator en trekker van de regionale aanpak van de 
waterplantproblematiek in het zuidelijk IJsselmeergebied. Daarmee heeft de provincie in 2018 
ook het initiatief genomen om maatregelen te treffen om dit aan te pakken, waaronder ook 4700 
subsidie en mankracht. Maar zowel de opgestelde samenwerkingsovereenkomst als de subsidie 
zijn begin dit jaar beëindigd, terwijl de problematiek natuurlijk nog steeds bestaat, en daarmee 
de noodzaak tot het maaien van waterplanten. We hebben daarom de volgende vragen. Bent u 
het met ons eens dat de provincie Noord-Holland nog altijd het belang heeft bij de aanpak van 
waterplanten in dat gebied? Welke rol zie de provincie voor zichzelf? Gaat u opnieuw een subsidie 4705 
beschikbaar stellen? De samenwerkingsovereenkomst is afgelopen per 29 maart 2023, wat 
betekent dit wat u betreft voor de samenwerking, waarvan u juist aangaf dat die zo belangrijk 
was? En bent u bereid en zo ja, op welke termijn, het gesprek aan te gaan met de betreffende 
gemeenten over het vervolg van de aanpak van de problematiek en ook te kijken of er 
aanvullende mogelijkheden van financiering mogelijk zijn? 4710 
 
De VOORZITTER: Gedeputeerde Rommel.  
 
Gedeputeerde ROMMEL: Ja, dank u. Het is niet echt een provinciaal belang wat hier ligt, maar u 
weet zelf ook dat de heer Loggen zich de afgelopen jaren behoorlijk ingezet heeft om ook 4715 
gemeenten te helpen om naar het Rijk toe te gaan, het ministerie van I&W en de waterbeheerder 
van Rijkswaterstaat voor het belang van de bevaarbaarheid van het gebied. U heeft ook een brief 
gekregen van de heer Loggen, eigenlijk van GS, op 4 april. Wij zien nog wel een rol in die 
samenwerking. Of er nieuwe subsidie komt? Nou ja, dat zal ook natuurlijk de volgende 
coalitieperiode uitwijzen, maar wat ik wel begrepen had- Kijk, op dit moment hebben de 4720 
samenwerkende gemeenten nog een positief saldo. Dus het is ook nog niet aan de orde gelijk. 
Wat ik wel begrepen had, was dat het Rijk in goed overleg toch wel weer aan het nadenken was. 
Alleen, nou ja, na vandaag ziet de wereld er natuurlijk ook weer anders uit. Dus we moeten maar 
kijken hoelang gaat duren en hoe dat eruitziet. Maar wij zien daar wel nog een rol in. En u zegt, 
ja, die verbeterde samenwerking in de regio, die willen wij dus ook voortzetten. Dus ook het 4725 
voorstel om met de nieuwe portefeuillehouder straks dan ook in overleg te gaan. Nou ja, dat ben 
ik dan denk ik zelf voor de waterrecreatie. Dus we gaan kijken hoe we daarmee omgaan. En ja, 
wij zijn nog steeds in gesprek met- De gedeputeerde was nog steeds in gesprek met de 
verschillende gemeenten. Dank u wel. 
 4730 
De VOORZITTER: De heer Klein. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ik heb nog een beetje aanvullende vraag. Fijn dat die positieve 
grondhouding er is. Kunt u wellicht als onderhandelaar ook zeggen of dit een taak is die het 
nieuwe college voor zich ziet en waar ook financiën voor beschikbaar zijn? 4735 
 
De VOORZITTER: Een moment. Ik kijk even of er nog andere vragen zijn. Conform ons 
regelement hoor ik dat graag. Die zijn er niet. Gaat uw gang.  
 
Gedeputeerde ROMMEL: Ik kan hier dus niet als onderhandelaar spreken. Ik ben GS. Maar we 4740 
stonden daar wel positief tegenover. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel.  
 
Mondelinge vragen ChristenUnie - Pont Velsen 4745 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we door naar de volgende vragenset. Dat zijn de vragen over de pont 
Velsen. Het woord is aan de heer Klein.  
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De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, dank u wel. We hebben eerder onze zorgen geuit over het 4750 
verdwijnen van de tien minuten-pontverbinding over het Noordzeekanaal bij Velsen. Daar hebben 
we schriftelijke vragen over gesteld en toen heeft GS tot onze grote vreugde aangegeven zich in 
te zetten voor het behoud van die tweede pont, waardoor die tien minuten-verbinding voor 
fietsverkeer in stand gehouden kan worden. Dat is een enorm belangrijke verbinding daar in de 
regio. Maar uit het nieuws blijkt dat de pont binnenkort toch lijkt te gaan verdwijnen, omdat het 4755 
blijkbaar niet gelukt is om een vervangende pont te vinden door het GVB. Wij zijn dus benieuwd 
wat de status is van de inzet van de provincie, hoe zij zich ingespannen hebben. Dus daarom de 
volgende vragen. Kan GS een update geven van de stand van zaken met betrekking tot die 
pontverbinding? Welke inspanningen heeft GS gedaan om de dienstregeling in stand te houden? 
En welke mogelijkheden ziet GS om te voorkomen dat de frequentie afgeschaald gaat worden? 4760 
 
De VOORZITTER: Ik geef het woord aan gedeputeerde Olthof.  
 
Gedeputeerde OLTHOF: Dank u wel, voorzitter. Voor de duidelijkheid: dit is overigens een 
discussie tussen de gemeente Velsen en het GVB/Amsterdam. Dat gesprek vindt ook plaats. Er 4765 
zijn twee onderwerpen die daar spelen op de korte termijn en de lange termijn. Voor onderhoud 
moet een van de ponten eruit, waardoor er op korte termijn inderdaad dreigt die tien minuten-
verbinding te verdwijnen. Daarnaast is er voor de langere termijn, om te zorgen dat die tien 
minuten-verbinding op de langere termijn in stand blijft, zal er een nieuwe pont aangeschaft 
moeten worden om uiteindelijk die tweede pont te kunnen laten varen, waar uiteindelijk de GVB 4770 
de exploitatie van zou moeten doen. Wat betreft de tweede, heeft de provincie toegezegd, 
althans, hebben wij de mogelijkheden, wat ruimte, om een bijdrage te leveren aan de aanschaf 
van een nieuwe pont en op die manier te zorgen dat het doorgaat. Afgelopen weken veel contact 
gehad met in ieder geval de portefeuillehouder in de gemeente Velsen. Ook de commissaris heeft 
daar de afgelopen week nog contact mee gehad. In de gesprekken, laat ik het zo zeggen, tussen 4775 
GVB en de gemeente Velsen, met name voor de korte termijn, lijkt het niet direct tot een 
oplossing te komen. Dus ik heb ook in overleg besloten om het initiatief te nemen om partijen 
aan tafel uit te nodigen om te kijken wat er nodig is om wel tot een oplossing te komen. Daarbij 
wil ik heel duidelijk aangeven dat uiteindelijk het probleem niet door de provincie overgenomen 
gaat worden, want dat is natuurlijk wat snel gebeurd: de provincie pakt het op en die lost het op. 4780 
Maar ik vind het wel belangrijk, omdat het over doorfietsroutes gaat, het gaat over uiteindelijk 
actieve mobiliteit, het is een belangrijke verbinding, dat we in ieder geval wel een poging moeten 
nemen om partijen aan tafel te krijgen om dit probleem op te lossen. 
 
De VOORZITTER: Ik kijk naar de heer Klein of hij aanvullende vragen heeft. 4785 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Jazeker. Ten eerste natuurlijk heel blij om te horen dat u initiatief 
neemt en ook de commissaris, omdat wij ook denken dat dit enorm belangrijk is. Maar wij 
hebben heel concreet de vraag- Wat ik uit het nieuws lees, is dat die pont weg moet, omdat de 
reservepont in Amsterdam beschikbaar moet zijn. Zou het ook niet een mogelijkheid zijn in die 4790 
onderhandelingen, dat wij als provincie zeggen: nou, die pont blijft gewoon in Velsen varen als 
reservepont, en als er echt panne is met de pont in Amsterdam, dan kan die daar in twee uur 
zijn? 
 
De VOORZITTER: Ik kijk nog even of er aanvullende vragen zijn. Nee. Dan geef ik het woord aan 4795 
de heer Olthof. 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Dank u wel, voorzitter. Dat zou de provincie kunnen zeggen, alleen, we 
gaan er niet over. Dus met andere woorden: je kan er wat van vinden, maar uiteindelijk zijn het 
de GVB en Velsen die eruit moeten komen. Met name de GVB, als exploitant en als 4800 
verantwoordelijke voor de continuïteit van die verbindingen, moet daar uiteindelijk een besluit 
over nemen. Nogmaals, dat neem niet weg dat ik wel met de partijen die verschillende scenario’s 
wil bespreken en kijken wat er mogelijk is. 
 
De VOORZITTER: Dank voor de beantwoording. 4805 
 
Mondelinge vragen Partij voor de Dieren - Uitspraak Rechtbank Noord-Holland over 
natuurvergunning cacaofabriek OLAM 
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De VOORZITTER: Dan gaan we door naar de vragen gesteld door de Partij voor de Dieren. Dat is 4810 
de vraag over de uitspraak van de rechtbank Noord-Holland over de natuurvergunning van de 
cacaofabriek OLAM. Dan geef ik het woord aan Statenlid Kostić voor het stellen van de vragen. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter. OLAM, voor de mensen thuis, is een cacaofabriek in Koog 
aan de Zaan. Het bedrijf is een zware piekbelaster. Het heeft een vergunning Wet 4815 
natuurbescherming aangevraagd en die is positief geweigerd. Dat betekent dat de provincie heeft 
gezegd: nou ja, dat is eigenlijk niet nodig. Daar hebben burgers, milieuorganisatie, bezwaar 
tegen gemaakt en gevraagd aan de provincie om handhavend op te optreden. Die zijn door de 
rechtbank in het gelijk gesteld, waarbij dus de provincie en de OD Noord-Holland Noord in die 
zin op de vingers zijn getikt. Nu is de vraag: welke stappen heeft GS gezet na de uitspraak van de 4820 
rechtbank? Heeft zij opnieuw beslist als het gaat om die Wet natuurbescherming? Hoe heeft deze 
fout van de provincie en de OD Noord-Holland Noord kunnen plaatsvinden? De derde vraag, dat 
slaat eigenlijk op een eerdere discussie: welke lessen nemen we mee uit deze casus richting de 
mogelijke verbeteringen als het gaat om VTH-taken binnen de OD Noord-Holland Noord? We 
hebben net gehoord dat een motie van ons hierover wordt omarmd. Dus ik verwacht dat dat een 4825 
mooie toekomst belooft voor het vervolg van onze VTH-taken. Vervolgens de vraag: gaat GS nu 
wel handhavend optreden? Het bedrijf OLAM beschikt immers niet over de vergunning Wet 
natuurbescherming en vergunde stikstofrechten. En waarom heeft de provincie sinds de jaren ’90 
de vergunning niet aangescherpt, aangezien OLAM bijvoorbeeld in het milieuverslag van 2017 
aangaf dat de uitstoot 57.000 kilogram ammoniak per jaar was en de provincie van mening was 4830 
dat 502.000 kilogram vergund was? Hoe past dit in de ambitie van GS om scherp aan de wind te 
varen, regelmatig te actualiseren en strenger te handhaven en te vergunnen? En als laatste, hoe 
past dit verhaal in de gebiedsgerichte aanpak PPLG en de eerlijke bijdrage die alle sectoren 
moeten leveren? Van welke vergunde uitstoot wordt daar uitgegaan? Dank u wel. 
 4835 
De VOORZITTER: Het woord is aan gedeputeerde Rommel. 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Ja, dank u, voorzitter. De tijd kan snel gaan, om maar zo te noemen, 
want OLAM heeft een grondig archiefonderzoek gedaan. Want zoals u weet, wordt er gekeken 
naar de referentiedatum. Daar was dus voldoende onderbouwd, wat de rechter heeft gezegd. 4840 
Maar er is een grondig archiefonderzoek geweest. Er zijn milieu-toestemmingen gevonden uit 
1981 en 1967. Daarmee kan dus onderbouwd worden dat OLAM op de aanwijsdatum van 10 juni 
al toestemming had voor haar activiteiten. Er is nog geen nieuw besluit genomen. Er zijn nog wat 
extra vragen gesteld. Maar er bestaan dus bestaande rechten. Wat wel gedaan is- Want u zegt: 
hoe heeft deze fout van de provincie kunnen plaatsvinden, of van het OD eigenlijk. Ja, het was in 4845 
die tijd niet vanzelfsprekend dat er ook allerlei daadwerkelijke toestemmingen werden gegeven. 
Wij sturen daar nu wel op, dat dat ook geregistreerd wordt en dat je dat dus ook vastgelegd hebt. 
Maar we wisten al wel dat het bedrijf al heel lang bestond. En nogmaals, nu ze kunnen aantonen 
dat het bedrijf al die milieuvergunning heeft gehad, zal ook die vergunning verstrekt kunnen 
worden. Ik kan u wel zeggen, en dat is ook weer nieuw – ik heb het er even bij gepakt en ik kan 4850 
het wel doorsturen – maar de MOB en de OVI en het OD hebben gezamenlijk afspraken gemaakt, 
zodat er forse natuur- en milieuwinst behaald kan worden. Op 7 juli staat dat op de site van de 
omgevingsdienst. Dus u kunt dat daar nakijken. En mocht u het niet kunnen vinden, dan kan ik 
dat aan u toesturen. Daarin is dus ook aangegeven dat ze afspraken hebben gemaakt van hoe ze 
dat milieu dus gaan verlagen, die ammoniak. En dat gaat per 2024 dan ook gebeuren. Dan zegt u 4855 
van- Nou ja, handhavend optreden is dan ook niet aan de orde. U zegt ook van: waarom hebben 
we de vergunning niet aangescherpt? In de Hinderwetvergunning voor OLAM uit ’94 en de latere, 
daar zijn geen grenzen gesteld aan het aantal draaiuren van de inrichting. Er wordt veel minder 
gedraaid dan dat daadwerkelijk ook wordt verbruikt. Je mag die referentiesituatie gewoon 
gebruiken. Dat is volgens de jurisprudentie. Dat is ook wat OLAM gaat doen. En dan, ja, het zal 4860 
ook verminderd worden. Dus dat zal u gunstig moeten stemmen. 
 
De VOORZITTER: Aanvullende vragen van Statenlid Kostić.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, de gunstige stap komt vanuit de gemeente eigenlijk met 4865 
OLAM en de milieuorganisaties. Mij gaat het hier om de rol van de provincie, die gaat over de Wet 
Natuurbescherming. Dan vraag ik me af, nu die deal is gemaakt vanuit de gemeente eigenlijk en 



Pagina  86 
 
 

 
 

86 

de burgers naar twaalf ton, volgens mij, gestaag naar beneden, gaat u op basis daarvan die 
vergunning aanpassen? Gaat u het actualiseren?  
 4870 
De VOORZITTER: Zijn dat al uw aanvullende vragen? Want dan kijk ik even- Ja, dan moet u ze nu 
stellen, want u heeft maar twee gelegenheden en niet drie.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Lang geleden. Verder was ik benieuwd hoe het dan vanuit de provincie 
is misgegaan. U zegt van, ja, we wisten eigenlijk al dat er ergens wel een vergunning zou kunnen 4875 
zijn, maar u heeft dat dus niet bij de rechter toen aangeleverd. Nu is het ergens opgedoken. Dus 
straks moet waarschijnlijk de rechter weer beoordelen, toch, of dat voldoende is? Welke lessen 
trekt u daaruit voor in het vervolg? Daar gaat het ons vooral om. Of vindt u dat alles eigenlijk 
goed is gegaan? 
 4880 
De VOORZITTER: Ik kijk of er nog andere aanvullende vragen zijn. Ik zie ze niet. Dan de tweede 
termijn, Gedeputeerde Rommel. 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Het is niet de afspraken die met de gemeente zijn gemaakt. Het is met 
het MOB. [...] Ja, en het OVI en het OD. Daar zijn afspraken mee gemaakt. En daarvan is dus 4885 
gezegd dat in 2024 die vergunning bijgesteld zal worden. Dan gaat die ammoniakvraag naar 
tachtig ton en per 2024 naar twaalf ton en 2028 naar ruim vier ton. Dus dat is een behoorlijke 
afname. Dat is waar we dan ook op dat moment naar die vergunning gaan kijken.  
 
Lessons learned, ja, dat heb ik eigenlijk in deze periode wel gemerkt, want, ja, ik ben zelf jurist 4890 
van huis uit en wij legden alles vast. En ja, dan is het wel lastig om te constateren dat die 
vergunningverlening, dat dat de verantwoording is om dat te bewaren bij degene die de 
vergunning gekregen heeft; en ik vind het zelf heel belangrijk om vast te leggen welke 
vergunningen er gegeven worden. Daar sturen wij dus nu ook op aan dat dat gebeurt. 
 4895 
De VOORZITTER: Dank u wel. 
 
Mondelinge vragen Partij voor de Dieren - Informeren PS over juridische QuickScan Kaderrichtlijn 
Water 
 4900 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar de tweede vraag van de Partij voor de Dieren. Die is gesteld 
over de juridische QuickScan Kaderrichtlijn Water. Statenlid Kostić, gaat uw gang. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, dank u wel. De provincie Noord-Holland stevent af op een 
watercrisis. Dat hebben we vaker gezegd. Hier nog een watersymposium gehouden met D66 om 4905 
daar aandacht voor te vragen, en vooral voor de oplossingen. Aangezien we nog lang niet 
voldoen aan de doelen van waterbescherming in het kader van de Kaderrichtlijn Water. Dit kan 
grote gevolgen hebben voor de provincie en inwoners. Er is aan de Universiteit van Utrecht de 
opdracht gegeven voor een juridische quickscan over die KRW. Nu ligt er een concept-quickscan 
klaar. Volksvertegenwoordigers hebben nog geen inzage gekregen in dit belangrijke stuk, maar 4910 
hebben het recht om die informatie tijdig te kunnen ontvangen. Dus de enige vraag is: kan GS 
voor het reces voldoen aan het recht van PS op het informatie en inzage geven in de concept-
quickscan over de KRW? Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Gedeputeerde Loggen. Het zou Loggen geweest kunnen zijn. Ja. Maar 4915 
gedeputeerde Rommel vervangt.  
 
Gedeputeerde ROMMEL: Dat conceptrapport, wij zijn niet de opdrachtgever van dat stuk. De 
ambtenaren hebben – lees ik – op 4 juli hierover gesproken. De gedeputeerde zelf is daar niet 
van op de hoogte gebracht. Maar pas op 17 oktober komt er een bijeenkomst. Die wordt gepland 4920 
door het Hoogheemraadschap, waarbij de Universiteit Utrecht het rapport presenteert. Wij zijn 
dan ook uitgenodigd. En op dat moment kunnen wij ervoor zorgen dat u het rapport ook krijgt, 
omdat het dan ook pas gepubliceerd is. Wij gaan niet over een rapport waar we geen 
opdrachtgever van zijn. Dus helaas. 
 4925 
De VOORZITTER: Aanvullende vragen van Statenlid Kostić? 
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Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, even snel uit mijn hoofd. Twee aanvullende vragen. Onze informatie 
is dat u wel bent gevraagd om te reageren op die concept-QuickScan. Dus mijn vraag is: hebben 
die ambtenaren, GS, die concept-quickscan al gezien? En hebben ze inderdaad, zoals de 4930 
waterschappen stellen, al een reactie gegeven? Zo ja, dan is dat toch echt iets wat wij zouden 
kunnen zien, aangezien u het ook heeft kunnen zien. En ten tweede: wie is dan de opdrachtgever 
geweest? 
 
De VOORZITTER: Gedeputeerde Rommel. Als er nog andere vragen zijn? Ik zie geen handen. 4935 
Gedeputeerde Rommel.  
 
Gedeputeerde ROMMEL: Ja, zoals ik net al zei: op 4 juli is het besproken met de ambtenaren. De 
gedeputeerde was er niet bij en is er ook niet van op de hoogte gesteld. Dus of er zo'n reactie 
precies gegeven is, ik neem aan van wel, maar ik was daar niet bij. Het hoogheemraadschap is 4940 
degene die de opdracht gegeven heeft. Dus als u dat rapport op wilt vragen, dan zult u daar dus 
moeten zijn en niet bij ons, de provincie, die geen opdrachtgever is. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dat waren de vragen gesteld in het vragenuur.  
 4945 
12. Indien aan de orde: advies GS op motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag. 
 
De VOORZITTER: Dan zijn we nu toegekomen aan agendapunt 12. Daar stel ik de gedeputeerden 
in de gelegenheid om een reactie te geven op de moties Vreemd aan de Orde van de Dag, hun 
stemadvies. Als eerste hebben we de motie Goede oplossing voor bloembollentelers Zanderij 4950 
Noord, ingediend door het CDA en Forum voor Democratie. Dat is motie nummer 78. Ja, 
mevrouw Rommel, u heeft het druk. 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Ja, dank u, voorzitter. Om te beginnen, deze motie is overbodig. We 
hebben op 19 juni de vaststelling van de wijziging werkingsgebieden en bijlagen bij de 4955 
Omgevingsverordening, dat is de 2023-1 eerste wijziging van NNN-gebieden, met u behandeld, 
omdat het gaat over klein, maar ingrijpend of groot en meeslepend. Daar heeft u over gesproken. 
Er zijn insprekers geweest. Wij hebben ook gezegd: wij komen met een brief met een reactie op 
de insprekers. Die hebben wij u gestuurd op 4 juli. Sorry, ja, 4 juli. Wij hebben toen ook het 
besluit genomen in GS tot begrenzing van deze delen. Waarom is uw motie ook overbodig? We 4960 
zijn in heel goed gesprek daar bij de Zanderij. Wat ik hoor, lopen de gesprekken goed. Dus wij 
zijn ook aan het kijken van hoe kunnen wij de mensen in dat gebied helpen voor andere 
bollengronden of, ja, schadeloosstelling. Dus daar zijn we in goed overleg. Dus wat dat aangaat, 
overbodig, en daarmee ontraden. 
 4965 
De VOORZITTER: Dan krijgen we motie nummer 79, ingediend door D66, Partij voor de Dieren 
en Volt: IPO-visie verslechteringsverbod. De heer Stigter zal hem toelichten. 
 
Gedeputeerde STIGTER: Dank u wel, voorzitter. We hebben in, niet in de commissie, maar in de 
bijzondere Statenvergadering, hierover gesproken. Ik heb toen aangegeven dat ik me ook had 4970 
verbaasd, verwonderd, over deze passage in de IPO-kaderbrief, die ik niet herkende. Zoals u 
weet, luister ik altijd goed naar de Staten. Op basis van het eerste signaal heb ik eigenlijk al 
direct een signaal afgegeven richting IPO dat ik me daar niet in kon herkennen en ook mijn 
collega’s niet. Dus strikt genomen zou je kunnen zeggen: deze motie is eigenlijk al uitgevoerd 
voordat die is ingediend. En tegelijkertijd zitten we ook in de periode van bestuurswisselingen en 4975 
weten we ook niet meer wie er over een tijdje zit. Dus kan ik me ook voorstellen dat deze Staten 
daar nog een uitspraak over doet. Dus zou ik het oordeel Staten willen geven. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Gaan we naar motie 81, ingediend door JA21. Dat is de 
herbeoordeling energiebeleid. De heer Stigter. 4980 
 
Gedeputeerde STIGTER: Dat was ik, voorzitter. Motie 81, die zou ik willen ontraden, omdat die 
ook eigenlijk overbodig is en die ligt ook voor het nieuwe coalitieakkoord. Zoals u weet hebben 
wij in de vorige periode een actieprogramma klimaat gehad met allerlei acties die ons zover 
hebben gebracht. Dat hebben we net ook eventjes gedeeld bij het afscheid. En tegelijkertijd 4985 
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hebben we dat ook nog te doen en is aangekondigd dat er een nieuw actieprogramma gaat 
komen. Dat actieprogramma zal ongetwijfeld herijkt worden met ook nieuwe inzichten als het 
gaat om het programma Energiehoofdstructuur, zoals die door het Rijk is ontwikkeld. Dus in die 
zin, waar de motie toe oproept, is eigenlijk overbodig, omdat er een nieuw actieprogramma zal 
gaan komen.  4990 
 
Zal ik even doorgaan met motie 82 en 83, voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Heel graag. Ja.  
 4995 
Gedeputeerde STIGTER: Dan ben ik bij motie 82 rondom prioriteren van woningbouw boven 
windturbines. Ook deze motie wil ik ontraden. Op 16 maart heeft u een brief ontvangen van het 
college, waarin we aangeven hoe wij eigenlijk willen toewerken naar het ruimtelijke arrangement, 
hoe we de verschillende ruimtelijke opgaven in principe bij elkaar willen gaan brengen. Dan past 
het niet om de ene opgave boven de andere te zetten. Dat zal uiteindelijk onderdeel uitmaken 5000 
van die hele ruimtelijke puzzel die we met elkaar moeten gaan leggen, waarbij alle opgaven bij 
elkaar worden gebracht.  
 
Dan ben ik bij motie 83 rondom de gezondheidseffectstudies van de windturbines. Ook deze 
motie wil ik ontraden, omdat die overbodig is. Er wordt door het Rijk op dit moment- Is er al 5005 
onderzoek gedaan door het RIVM naar de gezondheidseffecten van windturbines. Daarbij is 
aangetoond dat windturbines een negatief effect kunnen hebben op gezondheid ten aanzien van 
geluid en waar een aantal dingen nog niet heel duidelijk zijn. Die dingen die nog niet helemaal 
duidelijk zijn gekomen uit het eerdere onderzoek, die zullen ook door het Rijk worden 
onderzocht en worden meegenomen bij de ontwikkeling van de nieuwe windnormen. En dan past 5010 
het gewoon niet als Noord-Holland om daar een eigenstandig traject naast te zetten. Eigenlijk is 
dit gewoon een lopend traject, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Nee, geen- Nee, moties Vreemd. Sorry, maar u heeft uw kans 
gehad vandaag. 5015 
 
Gedeputeerde STIGTER: We maken het nog een keer goed.  
 
De VOORZITTER: Daarmee hebben we agendapunt 12 afgerond. Dat betekent dat er nog één 
agendapunt openstaat en dat is de gebundelde stemming. Dat wilde ik doen voor het diner, maar 5020 
ik kijk even rond of er behoefte is aan enige schorsing, zodat u nog even met elkaar kunt 
overleggen. Het is nu 17.30 uur. Hoeveel minuten schorsing? Vijftien minuten? [...] Nee. Ik denk 
vijftien minuten schorsing en dan gaan we daarna ook direct door met de gehele stemming en 
daarna gaan we gezellig met elkaar dineren. Dan kan er een drankje bij, want dan bent u klaar. Ik 
schors de vergadering tot 17.45 uur.  5025 
 
Schorsing 17.30 tot 17.47 uur.  
 
De VOORZITTER: Als het goed is, dames en heren, en ik wil u verzoeken even stilte te 
betrachten, zijn wij met 53 Statenleden vandaag. Dat wil ik even controleren of dat ook klopt. Als 5030 
het goed is, is mevrouw Alberts afwezig en de heer Van Tiggelen. En verder, als ik zo rondkijk, 
dan klopt dat ook. Dus dat betekent dat er 53 geldige stemmen kunnen worden uitgebracht.  
 
13. Gebundelde stemming van alle motie(s), amendement(en) en voordrachten van PS 
10 juli 2023. 5035 
 
De VOORZITTER: Dan zijn we aanbeland bij agendapunt 13. Dat is de gebundelde stemming van 
alle moties, amendementen en voordrachten. Als eerste gaan wij in stemming brengen de moties 
Vreemd aan de Orde van de Dag, die ingediend zijn bij agendapunt 2. Als eerste breng ik in 
stemming- Ik zie de heer Van den Berg met een voorstel. De heer Van den Berg.  5040 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dank u, voorzitter. Na overleg binnen Provinciale Staten met 
de collega’s hier hebben wij toch besloten om motie in 81, 82 en 83 voorlopig aan te houden, in 
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ieder geval tot volgende week, om ook voldoende bedenktijd voor andere partijen mee te geven. 
Daar laat ik het bij.  5045 
 
Motie 81 ‘Herbeoordeling energiebeleid’ maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen c.q. 
besluitvorming. 
 
Motie 82 ‘Prioriteren van woningbouw boven windturbines’ maakt geen deel meer uit van de 5050 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 
Motie 83 ‘Gezondheidseffectenstudie windturbines’ maakt geen deel meer uit van de 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 5055 
De VOORZITTER: Dank u wel. Motie 81, 82 en 83 zijn aangehouden. Dan geef ik het woord aan 
mevrouw De Sain.  
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Dank u wel, voorzitter. Wij zouden toch als fractie nog heel even een 
paar minuten nodig willen hebben over één motie Vreemd om tot een besluit te kunnen komen. 5060 
Excuus voor het ongemak. 
 
De VOORZITTER: Dat is niet motie 80, 81, 82 en 83? Want die zijn net aangehouden. [...] Dan 
schors ik de vergadering voor drie minuten. Maar ik wil u verzoeken om niet allemaal de zaal te 
verlaten, want dan kunnen we daarna wel snel doorgaan.  5065 
 
Schorsing 17.49 tot 17.53 uur.  
 
De VOORZITTER: Goed. Als alle Statenleden weer gaan zitten. Dan zijn wij terug bij agendapunt 
13. Op veler verzoek toch nog heel eventjes stilstaan bij het prachtige apparaat wat u voor u 5070 
heeft, waarmee we digitaal kunnen stemmen. Als u op het apparaatje kijkt, dan ziet u aan de 
rechterhand één, twee, drie, vier, vijf aan cijfertjes staan, en het stemmen doet u met twee en 
drie. Daar staat op twee een plus en op drie een min. Dus als u op twee drukt dan stemt u voor 
en drukt u op drie, dat is de min, dan stemt u tegen. Dus u moet niet kijken wat ernaast staat. 
Dus u kunt niet met dubbel plus dubbel stemmen of iets dergelijks. Dat gaat niet lukken. Dus 5075 
twee is voor, knop drie is tegen. De plus is voor, de min is tegen. Elke keer geef ik aan wanneer 
de stemming geopend is. Als er drieënvijftig geldige stemmen binnen zijn, dan sluiten we de 
stemming af en dan kunt u niet meer wisselen. Dus dat betekent, als u het verkeerde knopje hebt 
ingedrukt en u drukt snel op het goede knopje, dan heeft u uiteindelijk de stem uitgebracht die u 
wil uitbrengen, maar als de stemming al gesloten is en u kwam erachter dat u voor wilde 5080 
stemmen in plaats van tegen, dan kunt u dat niet meer aanpassen. Wat dan nog wel kan, is dat u 
uw hand opsteekt en dat u uitspreekt dat u een stem heeft uitgebracht. Maar dat verandert aan 
de stemming dan niets meer, want de digitale stemming blijft overeind, maar dan heeft u in ieder 
geval nog wel mondeling uitgesproken dat u eigenlijk had tegen willen stemmen. Nou, u begrijpt, 
als daarmee net met één stem voorgestemd is, dat u dat heel jammer vindt, maar dan heeft u in 5085 
ieder geval gezegd dat u het anders bedoeld had. Maar ik denk met deze uitleg – knopje twee 
voor, knopje drie tegen – moet dat lukken. Zijn er mensen die daar nog vragen over hebben? De 
heer Olthof. Ja, maar dat is waarschijnlijk het feit dat u dat niet zo vaak gedaan heeft.  
 
Goed, dan ga ik als eerste in stemming brengen, dat zijn de moties Vreemd aan de Orde van de 5090 
Dag, ingediend bij agendapunt 2. De eerste is motie nummer 78, ingediend door het CDA en 
Forum voor Democratie. De titel was Goede oplossing voor bloembollentelers Zanderij Noord. 
Verlangt iemand hoofdelijke stemming, stemverklaring of aantekening? Zo niet- Mevrouw Koning, 
CDA. 
 5095 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, een stemverklaring naar aanleiding van de reactie van de 
gedeputeerde, want zij zegt dat het overbodig is. Maar wij vragen in de motie om een omvorming 
van Zanderij Noord naar NNN-gebied uit de tweede herziening te halen. Dus het is niet 
overbodig. Hij kan eruit gehaald nog worden. 
 5100 
De VOORZITTER: Dank u wel. Nog anderen? Ja, en dat is de heer Vendrig van de BBB. 
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De heer VENDRIG (BBB): Ja, dank u, voorzitter. Een stemverklaring van de BBB. De BBB begrijpt de 
emotie van dit onderwerp. De BBB is echter wel van mening dat het coalitieakkoord en met name 
de gesprekken die nu gevoerd worden voldoende handvatten biedt om te komen tot een 5105 
oplossing. We hechten er wel aan dat we hier scherp op zijn in de komende coalitieperiode. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Dan open ik nu de stemming voor motie 78. Er zijn 53 stemmen 
uitgebracht. 
 5110 
Motie 78 ‘Goede oplossing bloementelers Zanderij Noord’, ingediend door CDA en Forum voor 
Democratie. 
Motie 78 is met 11 stemmen voor en 42 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: JA21, 
PVV, CDA, Forum voor Democratie en 50PLUS. 
 5115 
De VOORZITTER: Dan gaan we de volgende motie in stemming brengen. Dat is motie 79, 
ingediend door D66. Partij voor de Dieren en Volt, met als titel IPO-visie verslechteringsverbod. Is 
er iemand die stemverklaring- Ja, de heer Van den Berg. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Dank u wel, voorzitter. Namens JA21 wil ik graag een 5120 
stemverklaring afgeven over de IPO-visie op het verslechteringsverbod. Hoewel wij tegen het 
verslechteringsverbod zijn, steunen wij toch deze motie. We geloven sterk in de besluitvorming in 
dit Huis en het is onze mening dat het IPO geen standpunt zou moeten innemen over zaken die 
nog niet in Provinciale Staten zijn besproken. Dus nogmaals, hoewel wij tegen het 
verslechteringsverbod zijn, willen wij toch consequent zijn in onze visie over het IPO, zodat de 5125 
willekeur wordt voorkomen. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog een stemverklaring? Ja, dat is de heer Roosendaal van de VVD. 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Wij sluiten ons daarbij aan. 5130 
 
De VOORZITTER: Wat zei u? 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Wij sluiten ons bij JA21 aan bij de redenering daarvan. 
 5135 
De VOORZITTER: Graag even ook bij D66, wilt u misschien even uw aandacht bij de stemming 
houden alstublieft? Het stoort enorm. Ik kan de heer Roosendaal niet horen. U steunt de 
verklaring van JA21. Dank u wel. 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Inderdaad. 5140 
 
De VOORZITTER: Iemand anders nog een stemverklaring? Zo niet, aantekening, hoofdelijke 
stemming? Ook niet. Dan gaan we nu de stemming openen voor motie 79. 53 stemmen 
uitgebracht. 
 5145 
Motie 79 ‘IPO-visie verslechteringsverbod’, ingediend door D66, Partij voor de Dieren en Volt. 
Motie 79 is met 41 stemmen voor en 12 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben gestemd: 
BBB, PVV en CDA. 
 

De VOORZITTER: 81, 82, 83 en 80 – sorry – die zijn ingetrokken.  5150 
 
Jaarstukken 2022 en bestuurlijke reactie accountantsverslag 2022 (VD-38). 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we nu in stemming brengen de moties of amendementen en 
voordracht ingediend bij agendapunt 9. Dat is voordracht 38, Jaarstukken 2022. De eerste motie, 5155 
nummer 84, is ingetrokken, motie 85 is aangehouden, motie 86 is aangehouden. Dus daarmee 
kunnen wij direct voordracht 38, de Jaarstukken 2022 in stemming brengen. Iemand die een 
stemverklaring wenst? Hoofdelijke stemming of aantekening? Nee. Dan open ik nu de stemming 
voor de Jaarstukken 2022. Mevrouw Kocken. 
 5160 
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Statenlid KOCKEN (GL): Sorry, u zag mij net ook al niet, maar het leek mij wel netjes als ik hier 
niet over zou stemmen. Dus u wacht dan nu, denk ik, ook op mij. 
 
De VOORZITTER: Het is iets makkelijker als u dat van tevoren aangeeft. 
 5165 
Statenlid KOCKEN (GL): Dat probeerde ik, maar dat is mij niet gelukt. 
 
De VOORZITTER: Dat betekent dat er één onthouding is. Dat is mevrouw Kocken van GroenLinks, 
heeft zich onthouden van stemming. Dat betekent dat er 52 geldige stemmen kunnen worden 
uitgebracht. Die zijn uitgebracht. 5170 
 
Voordracht Jaarstukken 2022 en bestuurlijke reactie accountantsverslag 2022 (VD-38). 
Voordracht 38 is met 50 stemmen voor, 2 stemmen tegen en 1 onthouding van stemming 
aangenomen. Tegen heeft gestemd: PVV. 
 5175 
De VOORZITTER: Ik zie de bode lopen, maar kan dit scherm hier aan op een of andere manier? 
[...] Ja, u lacht erom. Ik vind dat wel vervelend, eerlijk gezegd. Ik weet niet wie die nieuwe 
techniek geleverd heeft, maar ik ga u zeggen: na het reces gaan we die techniek toch echt weer 
aanpassen, want dit is zo niet te doen. Maar goed, we gaan wel door. 
 5180 
Jaarstukken 2022 en bestuurlijke reactie accountantsverslag 2022 (VD-38). 
 
De VOORZITTER: We gaan naar nummer 10, dat is voordracht 39 en de moties en het 
amendement wat daar is ingediend. Dat is de Kaderbrief 2024. Als eerste is ingediend 
amendement nummer 12, ingediend door D66, ChristenUnie en Volt: Inboeken autonome groei 5185 
wagenpark vervalt. Is er iemand die hoofdelijke stemming wenst? Stemverklaring? De heer 
Dessing. 
 
De heer DESSING (FvD): Ja, dank u wel, voorzitter. De overwegingen om dit amendement in te 
dienen, die delen wij niet. Maar we willen wel dit amendement steunen, maar dan niet om het 5190 
aantal auto's te verminderen, maar meer om prudent financieel beleid te voeren. Dat is onze 
afweging daarbij. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Uiterwijk, JA21. 
 5195 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Voorzitter, wij willen ons in de stemverklaring aansluiten bij Forum 
voor Democratie. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Dan ga ik er even uit dat we weer 53- Kijk, mevrouw Kocken. Ja, 
u moet uw hand echt omhoogsteken, anders zie ik u niet. 5200 
 
Statenlid KOCKEN (GL): Ja, maar u vroeg nog niet om onthouding en ik zou mij willen onthouden, 
zowel bij deze als bij de volgende- Bij dit hele agendapunt. Wilt u dat ik dat bij elke motie die u 
voorlegt, doet? Bij deze dan. 
 5205 
De VOORZITTER: Nee. Dat betekent dat er bij dit amendement en de ingediende moties en de 
voordracht Kaderbrief 2024 52 geldige stemmen worden uitgebracht. En u deed het prima door 
geen enkel knopje aan te raken bij onthouding. Dus dat is goed. Dan breng ik nu in stemming 
amendement 12. 52 stemmen zijn binnen. 
 5210 
Amendement 12 ‘Inboeken autonome groei wagenpark vervalt’, ingediend door D66, 
ChristenUnie en Volt. 
Amendement 12 is met 19 stemmen voor, 33 stemmen tegen en 1 onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: D66, Partij voor de Dieren, JA21, Volt, SP, 50PLUS en 
ChristenUnie. 5215 
 
De VOORZITTER: Gaan we naar motie 87. Die is ingetrokken. Motie 88 is ingetrokken. Motie 89. 
En dan kom ik bij motie 90. Die is ingediend door de Partij van de Dieren, Volt, CDA en de 
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ChristenUnie. Is daar iemand voor hoofdelijke stemming of een stemverklaring? Aantekening? 
Dan open ik nu de stemming voor motie 90. De stemming is gesloten. 52 stemmen uitgebracht. 5220 
 
Motie 90 ‘Betekenisvolle plek voor Brede Basismonitor in Kaderbrief’, ingediend door Partij voor 
de Dieren, Volt, CDA en ChristenUnie. 
Motie 90 is met 12 stemmen voor, 40 stemmen tegen en 1 onthouding van stemming verworpen. 
Voor hebben gestemd: Partij voor de Dieren, Volt, CDA, SP, 50PLUS en ChristenUnie. 5225 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar motie 91. Die is ingetrokken. Motie 92 gaan we in stemming 
brengen. Ingediend door JA21 met als titel Kerntaken in beeld. Iemand voor hoofdelijke 
stemming of een stemverklaring? Iemand aantekening? Dan open ik nu de stemming voor motie 
92. 52 stemmen zijn uitgebracht. 5230 
 
Motie 92 ‘Kerntaken in beeld’, ingediend door JA21. 
Motie 92 is met 9 stemmen voor en 43 stemmen tegen en 1 onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: JA21, PVV, Volt en Forum voor Democratie. 
 5235 
De VOORZITTER: Motie 93 is ingetrokken. Dat geldt ook voor motie 94. Dan breng ik in 
stemming motie 96, want motie 95 heeft nooit bestaan. Ingediend door D66, Partij voor de 
Dieren en Volt. De titel is Werk maken van de regenboog. Is er iemand die hoofdelijke stemming 
wenst of een stemverklaring? De heer Roosendaal van de VVD.  
 5240 
De heer ROOSENDAAL (VVD): We zijn voor werk maken van de regenboog. We zullen tegen deze 
motie stemmen, omdat het al wordt overgenomen door het college. En daarmee is deze motie 
overbodig. 
 
De VOORZITTER: De heer Klein, ChristenUnie. 5245 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ik sluit me aan met de stemverklaring van de heer Roosendaal. 
 
De VOORZITTER: De heer Heijnen. 
 5250 
De heer HEIJNEN (CDA): Ook ik sluit me aan bij diezelfde stemverklaring. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Jorna. 
 
Mevrouw JORNA (PvdD): Het inclusief en respectvol aanspreken van andere mensen doet recht 5255 
aan het zelfbeschikkingsrecht en daarom zullen wij zeker voorstemmen. En ik hoop dat andere 
partijen ook mensenrechten goed in acht zullen nemen. 
 
De VOORZITTER: Andere nog? Dan open ik nu de stemming voor motie 96. 52 stemmen zijn 
uitgebracht. 5260 
 
Motie 96 ‘Werk maken van de regenboog’, ingediend door D66, Partij voor de Dieren en Volt. 
Motie 96 is met 32 stemmen voor en 20 stemmen tegen en 1 onthouding van stemming 
aangenomen. Tegen hebben gestemd: VVD, JA21, PVV, CDA, Forum voor Democratie, 50PLUS en 
ChristenUnie. 5265 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar motie 97. Die is ook ingediend bij dit agendapunt. Ingediend 
door de ChristenUnie, D66 en CDA met als titel: Stelpost macro-economische tegenvallers alleen 
gebruiken voor 2024. Is er iemand die hoofdelijke stemming wenst? Een stemverklaring? Ja, 
mevrouw Uiterwijk. 5270 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, wij zien liever dit soort boekhoudkundige trucs 
helemaal niet, maar omdat dit beter is dan wat het was, beter één jaar dan structureel, zullen we 
de motie wel steunen. 
 5275 
De VOORZITTER: Anderen nog? Zo niet, dan open ik de stemming voor motie 97. De stemming 
is gesloten. 52 stemmen uitgebracht. 
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Motie 97 ‘Stelpost macro-economische tegenvallers alleen gebruiken voor 2024’, ingediend door 
ChristenUnie, D66 en CDA. 5280 
Motie 97 is met 17 stemmen voor en 35 stemmen tegen en 1 onthouding van stemming 
verworpen. Voor hebben gestemd: D66, Partij voor de Dieren, JA21, Volt, CDA, SP en 
ChristenUnie. 
 
De VOORZITTER: Dan breng ik in stemming voordracht 39. Dat is de Kaderbrief 2024. Iemand 5285 
hoofdelijke stemming? Stemverklaring? Mevrouw Uiterwijk. 
 
Mevrouw UITERWIJK (JA21): Ja, voorzitter, wij zullen tegen de kaderbrief stemmen zoals die 
voorligt, omdat die niet sluitend is en wij de vier oplossingsrichtingen niet juist vinden. Wij willen 
bezuinigen en geen verhoging van de opcenten en ook geen boekhoudkundige trucs. Dat is de 5290 
reden van de tegenstem. 
 
De VOORZITTER: De heer Kanik.  
 
De heer KANIK (D66): Voorzitter, ondanks dat ons amendement is afgestemd en ook de motie, 5295 
die we met de ChristenUnie samen hebben ingediend ook is weggestemd, zullen we toch voor de 
kadernota stemmen. We zetten ons verzet vrolijk voort bij het coalitieoverleg. 
 
De VOORZITTER: Statenlid Kostić. 
 5300 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, we zijn natuurlijk altijd een constructieve partij, maar we 
gaan natuurlijk niet voor iets stemmen waar we niet achter staan, wat geen inhoud heeft en wat 
niet doet wat nodig is voor onze inwoners. Dus wij stemmen tegen. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Ja, de heer Klein. 5305 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, ook wij zullen tegenstemmen, omdat een belangrijk punt niet is 
overgenomen en tegelijkertijd we straks toch opnieuw een begroting gaan bespreken op basis 
van het coalitieakkoord. 
 5310 
De VOORZITTER: Anderen nog? Ja, mevrouw Van der Helm. 
 
Mevrouw VAN DER HELM-CHANDANSINGH (50PLUS): Ja, voorzitter, ik zie dit als een eerste stap. 
We krijgen volgende week een discussie en daarna gaan we naar de begroting. Dus wij zullen 
voor stemmen. 5315 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Zo niet, dan open ik de stemming voor voordracht 32, 
Kaderbrief 2024. Voordracht 39. De stemming is geopend. 52 stemmen zijn uitgebracht. 
 
Voordracht Kaderbrief 2024 (VD-39). 5320 
Voordracht 39 is met 39 stemmen voor, 13 stemmen tegen en 1 onthouding van stemming 
aangenomen. Tegen hebben gestemd: Partij voor de Dieren, JA21, PVV, Forum voor Democratie, 
SP en ChristenUnie. 
 
Dit punt (financiële stuken recreatieschappen) wordt behandeld als hamerstuk 8.b. 5325 
 
De VOORZITTER: Komen we bij de stemming over agendapunt 11.a. Er zijn geen moties 
ingediend. Dus wij kunnen direct voordracht 32, de financiële stukken recreatieschappen in 
stemming brengen. Nee, wacht even. Sorry. Het is 11.b. [...] Nee, er was even onduidelijkheid, 
maar dat is een hamerstuk, dames en heren. 5330 
  
Omgevingsdienst Noord-Holland Noord: Zienswijze PS op de Begroting 2024 en Jaarstukken 
2022 (VD-40). 
 
De VOORZITTER: Dus we zijn bij 11.b aanbeland. Daar hebben we motie 98, maar die is 5335 
ingetrokken. Dan hebben we motie 99 nog staan. Die ga ik als eerste in stemming brengen. Die 
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is ingediend door de Partij voor de Dieren, motie Noord-Holland Noord scherp aan de wind varen 
voor welzijn inwoners. Iemand die hoofdelijke stemming wenst of een stemverklaring? 
Aantekening? Ja, de heer Stulemeijer. 
 5340 
De heer STULEMEIJER (50PLUS): Dank u wel. Ik wilde even een opmerking maken over het 
invaren. Het spreekwoord is ‘scherp aan de wind zeilen’. De Partij voor de Dieren en vele 
anderen, die vergeten wel eens dat er ook zeilboten bestaan en bestaan hebben. Verder zullen we 
deze motie steunen. 
 5345 
De VOORZITTER: Anderen nog een stemverklaring? Dan blazen we de wind in de zeilen van 
motie 99. De stemming is geopend. 53 geldige stemmen zijn uitgebracht. 
 
Motie 99 ‘Ook bij OD NHN scherp aan de wind varen voor welzijn inwoners’, ingediend door Partij 
voor de Dieren. 5350 
Motie 99 is met 49 stemmen voor en 4 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben gestemd: 
PVV en Forum voor Democratie. 
 
De VOORZITTER: Gaan we naar motie 100 bij dezelfde voordracht ingebracht. Dus motie 100 is 
ingebracht door de Partij voor de Dieren: Gebruik kennis van dierenwelzijnsexperts. Is er iemand 5355 
die hoofdelijke stemming wenst? Een stemverklaring? De heer Roosendaal. 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Het antwoord van GS vonden wij voldoende en daarmee de motie 
overbodig. 
 5360 
De VOORZITTER: Anderen nog? Dan open ik nu de stemming voor motie 100. Drieënvijftig 
stemmen binnen. 
 
Motie 100 ‘Gebruik kennis van dierenwelzijnsexperts’, ingediend door Partij voor de Dieren. 
Motie 100 is met 31 stemmen voor en 22 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben gestemd: 5365 
BBB, VVD, CDA, Forum voor Democratie en 50PLUS. 
 
De VOORZITTER: Dan breng ik nu in stemming voordracht 40, de Omgevingsdienst Noord-
Holland Noord. Is er iemand die een hoofdelijke stemming wenst? Stemverklaring, hè. Ja, dat 
dacht ik al. Mevrouw Schneemann. 5370 
 
Mevrouw SCHNEEMANN (Volt): Ja, we zullen voor deze motie stemmen, omdat we de zorg van de 
omwonenden serieus willen nemen. Maar we hopen toch in het najaar aan een totaalpakket voor 
de OD's te kunnen werken, zodat we niet elke vergadering losse moties over de OD’s hebben, 
maar dat we in één keer een goed schot kunnen doen in plaats van met hagel te schieten. 5375 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Anderen nog een stemverklaring? Dan open ik nu de stemming 
voor voordracht 40. 53 stemmen uitgebracht en unaniem aangenomen. 
 
Voordracht Omgevingsdienst Noord-Holland Noord: Zienswijze PS op de Begroting 2024 en 5380 
Jaarstukken 2022 (VD-40). 
Voordracht 40 is met algemene stemmen aangenomen.  
 
Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied: Zienswijze PS op begrotingswijziging 2023, 
ontwerpbegroting 2024 en jaarstukken 2022 (VD-41). 5385 
 
De VOORZITTER: Dan breng ik nu in stemming voordracht 41, dat is agendapunt 11.c. Dat is de 
Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied. Amendement 13 is ingetrokken en motie 101 is 
ingetrokken. Dus ik kan daarmee direct in stemming brengen voordracht 41. Dat is de 
Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied, de zienswijze van Provinciale Staten op de 5390 
begrotingswijziging van 2023, et cetera. Is er iemand die hoofdelijke stemming wenst? 
Stemverklaring? Ja, het is de heer Olthof. U onthoudt zich van stemming. 
 
De heer OLTHOF (PvdA): Ik onthoud me van stemming. 
 5395 
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De VOORZITTER: Dus dan kunnen we nog 52 geldige stemmen uitbrengen. Statenlid Kostić. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, een stemverklaring. We zijn blij met de opstelling van GS, maar 
blijven ons zorgen maken over de OD Noordzeekanaalgebied. Die zullen we ook scherp in de 
gaten houden. Maar voor nu stemmen we voor. 5400 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Anderen nog? Dan open ik nu de stemming voor voordracht 41. 52 
geldige stemming uitgebracht.  
 
Voordracht Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied: Zienswijze PS op begrotingswijziging 2023, 5405 
ontwerpbegroting 2024 en jaarstukken 2022 (VD-41). 
Voordracht 41 is met 50 stemmen voor, 2 stemmen tegen en 1 onthouding van stemming 
aangenomen. Tegen heeft gestemd: Forum voor Democratie. 
 
14. Schorsing tot 17 juli 2023.  5410 
 
De VOORZITTER: Dames en heren, het was even een hindernis, de stemming, maar uiteindelijk 
met drie beeldschermen ben ik eruit gekomen. Wij gaan deze vergadering vanavond schorsen en 
we gaan op maandag 17 juli om 13.00 uur verder met deze vergadering. Dan zullen wij ook 
afscheid nemen van de gedeputeerden die niet meer terug zullen keren. We zullen de nieuwe 5415 
gedeputeerden gaan installeren. En we zullen hopelijk met mooi weer volgende week de 
vergadering kunnen afsluiten met de gezamenlijke barbecue. Ik schors de Statenvergadering. 
 
Sluiting om 18.17 uur 
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Opening om 13.08 
 
15. Heropening vergadering en mededelingen.  25 
 
De VOORZITTER: Mag ik alle aanwezigen verzoeken te gaan zitten? Dat geldt natuurlijk in eerste 
instantie voor de Statenleden, maar ook voor de belangstellenden die er vandaag zijn. Wellicht 
ook wat familieleden en natuurlijk onze ambtelijke ondersteuning. Ik verzoek u om de mobiele 
telefoons op stil te zetten.  30 
 
Ik heropen de vergadering van 10 juli. We zijn hier bijeen voor een buitengewone 
Statenvergadering, waarin we het coalitieakkoord gaan bespreken en het college van 
Gedeputeerde Staten gaan installeren. Speciaal welkom bij deze vergadering aan onze 
formateurs: mevrouw Broekers-Knol, de heer Schneiders. Artikel 27 van ons Reglement van Orde 35 
geeft aan dat ook anderen dan Statenleden het woord kunnen voeren. Ik ga ervanuit dat u ermee 
instemt dat de informateur straks het woord krijgt bij agendapunt 18.a.  
 
Bericht van verhindering ontvangen vandaag van de heer Heijnen van het CDA, mevrouw Bezaan 
van de PVV en mevrouw Oulad Hadj van de PvdA. En de heer Freeman van GL zal wat later komen.  40 
 
Er is op dit moment maar één interruptiemicrofoon beschikbaar. Het kan eigenlijk niet mis te 
verstaan zijn welke dat is. En als het goed is, ja, nu ga ik het heel lastig maken voor u, want 
vandaag is het weer zo: indrukken-vasthouden, en niet loslaten, zoals vorige week. Ik begreep 
dat zowel ik als de techniek beneden, iedereen was met die knopjes bezig. Maar dat heeft te 45 
maken met een vernieuwing van het systeem wat wij hebben. Maar als goed is functioneert het 
systeem nu weer zoals het vroeger deed. U houdt dus het knopje ingedrukt als u spreekt en u 
laat het los als u klaar bent. Nou, dat moet denk ik wel lukken. 
 
15.a Beëdiging en installatie duo-commissieleden fracties 50PLUS en CDA.  50 
 
De VOORZITTER: Dan ben ik bij agendapunt 15.a en dat is de installatie en de beëdiging van 
duo-commissieleden van de fracties 50PLUS en het CDA. De beide fractievoorzitters hebben mij 
voorgedragen namens 50PLUS, de heer De Jong en namens het CDA de heer Dijk. En op grond 
van ons reglement, dat is artikel 61, dient een commissielid dat geen lid is van Provinciale Staten 55 
in de vergadering van Provinciale Staten in de handen van de voorzitter de eed of de verklaring 
en belofte af te leggen. En ik wil dus verzoeken de duo-leden naar voren te komen in het midden 
van de zaal en ik verzoek u allen te gaan staan.  
 
Welkom in onze prachtige Statenzaal. Ik ga u thans in de gelegenheid stellen om de verklaring en 60 
de belofte in mijn handen af te leggen. Ik verzoek u straks, als ik uw naam noem, uitspreken de 
woorden: dat klaar en beloof ik. Maar ik zal eerst de formule van de verklaring en de belofte 
voorlezen.  
 
Ik verklaar dat ik om tot lid van de commissie van Provinciale Staten benoemd te worden 65 
rechtstreeks noch middellijk, onder welke naam of voorwendsel ook, enige gift of gunst heb 
gegeven of beloofd. Ik verklaar en beloof dat ik om iets in dit ambt te doen of te laten, 
rechtstreeks noch middellijk, enig geschenk of enige belofte heb aangenomen of zal aannemen. 
Ik beloof dat ik getrouw zal zijn aan de Grondwet, dat ik de wetten zal nakomen en dat ik mijn 
plichten als lid van de commissie van Provinciale Staten naar eer en geweten zal vervullen. De 70 
heer De Jong. 
 
De heer DE JONG: Dat verklaar en beloof ik. 
 
De VOORZITTER: De heer Dijk.  75 
 
De heer DIJK: Dat verklaar en beloof ik.  
 
De VOORZITTER: Dan wens ik u heel veel geluk met uw duo-lidmaatschap. Zoals gebruikelijk ga 
ik u nu de bloemen overhandigen. Dan schors ik nog niet, want dan zal ik eerst nog even het 80 
afscheid van drie gedeputeerden met u willen doen en daarna even de vergadering kort schorsen, 
dat u ook de duo-commissieleden kunt feliciteren, maar ik reik al wel vast de bloemetjes uit. 



Pagina  3 
 
 

 
 

3 

 
[Applaus] 
 85 
16. Dit agendapunt (financiële stukken Omgevingsdienst NHN) is behandeld op 10 juli  
2023, als punt 11b.  
17.  Dit agendapunt (financiële stukken Omgevingsdienst NZKG) is behandeld op 10 juli 
2023, als punt 11c.  
18.  Dit punt (Vragenuur) is behandeld op 10 juli 2023, als punt 11d.  90 
 
De VOORZITTER: Dan vervolg ik de agenda. Agendapunt 16 tot en met 18 zijn behandeld in de 
vergadering van 10 juli jongstleden. 
 
18.a.1 Afscheid vertrekkende leden van Gedeputeerde Staten.  95 
 
De VOORZITTER: En dan ben ik bij 18.a.1. Dat is het afscheid van de vertrekkende leden van 
Gedeputeerde Staten. En vandaag nemen we vanuit Provinciale Staten afscheid van de 
vertrekkende gedeputeerden de heer Loggen, de heer Stigter en mevrouw Zaal. Hen zou ik graag 
even willen toespreken. Ze kijken me nu aan. U wilt vast niet in het midden van de zaal gaan 100 
staan. 
 
 Ja, dames en heren, beste Statenleden, collega's, we nemen natuurlijk afscheid en we beëdigen 
een nieuw college. Maar dat doen we natuurlijk niet zonder even stil te staan bij het warme 
afscheid van drie gedeputeerden. Overigens, er komt nog een afscheid in september, 25 105 
september. Daar zult u allen ook voor uitgenodigd worden en ook onze externe relaties. Daar zal 
ik het nog een keer dunnetjes overdoen.  
 
Maar toch, vandaag stoppen drie gedeputeerden: Ilse Zaal, Edward Stigter en Cees Loggen. Jullie 
waren onderdeel van het college van Gedeputeerde Staten van Noord-Holland in een periode van 110 
grote uitdagingen, zou je kunnen zeggen. Uitdagingen, dossiers die er nog steeds toe doen: 
wonen, energie, stikstof en economie tijdens de coronacrisis. Maar aan jullie politieke tijd in onze 
mooie provincie komt dan nu toch echt een einde vandaag. En ja, ik denk dat jullie de afgelopen 
weken misschien wel eens hebben gedacht: zijn die onderhandelingen nu nog niet klaar? Maar 
toch, jullie gingen gewoon door en jullie deden wat er gedaan moest worden. Vandaag zou je 115 
kunnen zeggen: het zit erop, het is volbracht. Een gedeelte van onze collegeperiode vergaderden 
we allemaal vanuit de werkkamers. En dat heeft toch wel eens de vergadering, ook met 
Provinciale Staten, soms wat surrealistisch en ook wat afstandelijker gemaakt. Dat is gelukkig 
voorbij. We zitten weer hier live, fysiek, bij elkaar en we kunnen elkaar ook weer in de 
wandelgangen aanspreken. Maar vandaag nemen we daarom ook afscheid, zoals het hoort, met 120 
elkaar in dit provinciehuis.  
 
Ik richt me eerst even tot Ilse. Ilse Zaal. Beste Ilse, je bent eigenlijk een oudgediende zou je 
kunnen zeggen, terwijl je eigenlijk nog helemaal niet zo oud bent. Dat is een compliment. En je 
kwam als 29-jarige in de Staten, in 2022. Je werd gepresenteerd als groeidiamant. Dat heb je 125 
waargemaakt. Vanaf maart 2015 tot en met mei 2020 als fractievoorzitter voor jouw D66. En in 
mei 2020 was je klaar om gedeputeerde te worden. Jouw benoeming was een primeur, want dat 
weet u misschien niet, maar dat was de eerste digitale Statenvergadering ooit in Noord-Holland. 
Daarin werd jij gedeputeerde. En je ging ook direct aan de slag met grote uitdagingen. De 
economie overeind houden tijdens een coronacrisis. Die dag besloten Provinciale Staten om 110 130 
miljoen euro uit te trekken voor maatregelen om de gevolgen van de coronacrisis te verzachten. 
En je ging direct aan de slag. Jouw kennende was dat ook heel goed voorbereid. Vol 
zelfvertrouwen begon je aan deze niet eenvoudige klus. De afgelopen jaren sprak je met deze 
Staten – voor een deel natuurlijk ook nieuwe mensen in – over onderwerpen zoals 
natuurinclusieve landbouw, datacenters, stikstof, dierenwelzijn en ook de 135 
referendumverordening. Jouw benadering, jouw typering, was open, altijd proberen mee te 
denken en ook te helpen het formuleren van antwoorden over vragen en ideeën vanuit Provinciale 
Staten. Dat deed je met heel veel energie en toewijding. En die toewijding en energie van jou 
gaan we zeker missen. Ilse, namens Provinciale Staten dank ik je voor jouw inzet voor Noord-
Holland. Dank je wel. 140 
 
[Applaus] 
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De VOORZITTER: Edward. Edward, jij begon als gedeputeerde in 2019. In tegenstelling tot de 
andere afzwaaiers, als ik ze zo mag noemen, kwam je vanuit het Rijk naar onze provincie. 145 
Vriendelijk, benaderbaar, gedreven en inhoudelijk. En dat zijn ook de woorden die bij jou passen 
als bestuurder. Je bent iemand waarbij het altijd gaat om de inhoud en eigenlijk nooit echt om 
het politieke spel. Dat is in deze politieke tijd eigenlijk best een groot goed. Bij de voor jou en 
voor jouw partij belangrijke thema's, als energie en klimaat, stond je open voor de samenwerking 
met de Staten. Je nam de tijd, ruim de tijd, om vragen te beantwoorden en toelichting te geven. 150 
Ondanks verschillen van inzichten en controverse bij deze thema's, stond je ook op goede voet 
met iedereen. En volgens mij juist ook omdat het niet alleen om inhoud ging, maar er ook sprake 
was van wederzijds respect. Uit de Staten kwam vorige week de vraag hoe jij terugkijkt op jouw 
successen. Je hield je antwoord op de jou bescheiden wijze kort. Je noemde hierbij de wensen 
van de oppositie, de gezamenlijke inzet voor de energie-infrastructuur, die van groot belang is 155 
voor onze economie. Maar als succes noemde je ook de Regionale Energiestrategieën. We hebben 
de beste energiestrategieën gemaakt van Nederland met de hoogste opbrengst, vertelde je. En 
ook hierbij benadrukte je de gezamenlijkheid weer. Ook jij, beste Edward, dank namens 
Provinciale Staten voor jouw bijdrage aan onze mooie provincie. 
 160 
[Applaus] 
 
De VOORZITTER: Cees. Beste Cees, je was gedeputeerde gedurende twee collegeperiodes. De 
dienstwagen heeft met jou heel veel kilometers gemaakt. Met jouw vertrek verdwijnt er ook veel 
kennis en ervaring. Je werd al in 2007 Statenlid en maakte zelfs de vergaderingen in het Van der 165 
Valkhotel in Heiloo nog mee toen ons prachtige provinciehuis werd verbouwd. En commissarissen 
kwamen en gingen. Maar jij was er altijd al bij. Borghout, Remkes en de laatste tijd moest je het 
met mij doen. Cees, je bent een stevige persoonlijkheid, die zijn stempel weet te drukken en, als 
het moet, ook op zijn strepen gaat staan. Dat deed je al als fractievoorzitter voor jouw partij, 
maar ook als gedeputeerde was je altijd bereid om uitleg te geven. Sprak in de afgelopen jaren 170 
met de Staten over diverse onderwerpen, zoals woningbouw, de huisvesting van statushouders, 
sportvisserij, het Waddenfonds en waterkwaliteit. Je bent een oud-marineman, voor degene die 
dat nog niet wist, en dat hebben we vaak gemerkt. Je hart ligt bij alles met water. Maar je 
schroomde ook niet om scherp te formuleren in de debatten. Waar anderen misschien soms 
dachten ‘laat ik nou mijn toontje lager zingen], dacht jij dat eigenlijk nooit. Maar daarbij had je 175 
ook regelmatig de lachers op je hand, want in jouw bijdragen zat zeker humor. Misschien kunt u 
deze nog herinneren. Tijdens de Statenvergadering in Hotel Zuiderduin had je volgende 
onvergetelijke bijdrage. “Voorzitter, mocht mijn pantalon het begeven en omlaag zakken, dan 
komt dat niet door uw vragen, maar door een technisch mankement aan mijn riem”, dit als 
winstwaarschuwing. Sommigen van u weten dat nog.  180 
 
Beste Cees, met jouw vertrek komt er helaas ook een einde aan het zangduo Rosan Kocken en 
Cees Loggen. Dit zangduo verwierf tijdens het IPO-congres van vorig jaar bekendheid met hun 
karaokeversie van Paradise by the dashboard light van Meatloaf. Ja, ik was erbij. Dus u begrijpt, 
het was heel leuk om te zien. Het ondenkbare denkbaar: GL en VVD in een klassiek liefdesduet.  185 
 
Beste Cees, ook namens PS dank ik jou voor je inzet voor Noord-Holland. Dank je wel. 
 
[Applaus] 
 190 
De VOORZITTER: Uiteraard ook drie bosjes bloemen. En natuurlijk, het grote afscheid gaan wij 
vieren op 25 september, waarbij u, maar ook externe gasten van ons, zullen worden uitgenodigd. 
Daar zullen zeker ook nog een paar speeches worden gehouden. Dus ik zal er zeker bij zijn, want 
het smakelijke hebben we natuurlijk bewaard voor 25 september. En nu schors ik even de 
vergadering, zodat we de nieuwe duo-commissieleden en de oud-gedeputeerden even een handje 195 
kunnen schudden. Ik schors de vergadering voor tien minuutjes. 
 
Schorsing 13.21 tot 13.37 uur. 
 
 200 
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18.a.2 Bespreking coalitieakkoord met toelichting van de formateurs. 
 
De VOORZITTER: Dames en heren, we hervatten de vergadering en we zijn aangekomen bij 205 
agendapunt 18.a, de bespreking van het coalitieakkoord en de toelichting van de formateurs. 
Namens de formateurs mevrouw Broekers-Knol en de heer Schneiders zal mevrouw Broekers-Knol 
straks een korte toelichting geven over het proces. Daarna krijgen alle fracties op volgorde van 
zetelgrootte de gelegenheid het akkoord te bespreken in twee termijnen. Tijdens de toelichting 
van de formateurs zijn er geen interrupties toegestaan. Vragen over de inhoud en het proces, die 210 
komen tijdens het debat aan de orde. Dus ik zou nu graag het woord willen geven aan mevrouw 
Broekers-Knol over het proces. 
 
Mevrouw BROEKERS-KNOL: Dank, voorzitter. Dank, dat ik in uw Staten een toelichting mag geven 
op ons werk als formateur. Ik heb dat werk niet alleen gedaan. Ik heb het in uitstekend, nauwe 215 
samenwerking gedaan met Bernt Schneiders als tweede formateur. Bernt Schneiders is hier 
vandaag ook aanwezig, maar het leek ons niet erg behulpzaam als we met zijn tweeën het woord 
zouden voeren. Vandaar dat u het slechts met mij moet doen.  
 
Op 15 maart jongstleden vonden de verkiezingen voor Provinciale Staten plaats. Enkele dagen 220 
later, op 18 maart, werd ik op verzoek van de BoerBurgerBeweging, de BBB, verkenner. Op 12 
april had ik vervolgens het voorrecht in uw Staten een toelichting te kunnen geven over mijn 
werkzaamheden als verkenner. Mijn advies luidde: onderzoek of een coalitie gevormd kan 
worden door BBB met acht zetels, VVD met acht zetels, GL met zeven zetels en PvdA eveneens 
met zeven zetels. Een coalitie van die vier partijen zou een afspiegeling vormen van de politieke 225 
fifty-fifty-verhoudingen in de Staten. Dat zou een stabiel college van Gedeputeerde Staten kunnen 
opleveren. Bovendien verenigen de vier partijen in zich de beide kenmerkende aspecten in Noord-
Holland, namelijk enerzijds het weidse, uitgestrekte platteland en buitengebied en anderzijds 
enkele grote stedelijke agglomeraties. Mijn advies luidde tevens om in eerste instantie het 
gesprek aan te gaan over de hoofddossiers – namelijk, wonen, stikstof en natuur als onderdeel 230 
van het landelijk gebied, klimaat en financiën – om te zien of er onoverkomelijke obstakels 
tussen de vier genoemde partijen zouden zijn. Tot slot luidde mijn advies om twee informateurs 
te benoemen.  
 
De informatiefase is vlot van start gegaan. Bernt Schneiders en ik zijn als informateur gevraagd 235 
en wij hebben de bijeenkomsten gezamenlijk geleid. In een aantal intensieve bijeenkomsten 
bleken er geen onoverkomelijke obstakels tussen de vier partijen te zijn. De uitkomst van die 
bijeenkomst was voor de partijen dan ook: wij kunnen de formatiefase in. Bernt Schneiders en ik 
zijn vervolgens als formateur gevraagd. Er heeft een fors aantal bijeenkomsten plaatsgevonden 
die door Bernt Schneiders en mij afwisselend zijn voorgezeten. Er is intensief onderhandeld door 240 
partijen. De vier partijen waren steeds met twee vertegenwoordigers aanwezig. In ieder geval de 
fractievoorzitters voor de BBB Ingrid De Sain, voor de VVD Klaas-Jeroen Terwal, voor GL Anouk 
Gielen en voor de PvdA Gert-Jan Leerink. En een tweede fractielid, namelijk respectievelijk Michel 
Becker, Esther Rommel, Rosan Kocken en Jeroen Olthof.  
 245 
De onderhandelingen kenmerkten zich steeds door een goede sfeer, respect voor elkaars 
politieke opvattingen, er werd onderhandeld vaak op het scherpst van de snede, maar steeds met 
het oog op de bal. Namelijk, om te komen tot een samenwerking ten behoeve van Noord-Holland 
en haar inwoners. En vooral, wat bij alle bijeenkomsten speelde, de wil om er samen uit te 
komen. Dat is gelukt. Waarbij geen enkel lastig onderwerp uit de weg is gegaan. De 250 
onderhandelaars hebben de uitkomsten van de onderhandelingen aan hun fracties voorgelegd. 
De fracties van de vier onderhandelende partijen hebben ingestemd met het uiteindelijke 
onderhandelingsresultaat. En dat resultaat is er. Een helder, stevig akkoord van BBB, VVD, GL, en 
PvdA voor de komende vier jaar met als titel Verbindend vooruit, uitroepteken. Ook wat betreft 
de omvang van het college van Gedeputeerde Staten en de portefeuilleverdeling hebben de 255 
partijen elkaar weten te vinden.  
 
De titel van het akkoord geeft het al aan. De vier partijen zijn ervan overtuigd dat voor het 
verwezenlijken van hun ambitie om zich in te zetten voor en bij te dragen aan een leefbare, 
duurzame, economische sterke provincie Noord-Holland, samenwerking, verbinding met alle 260 
partijen in Provinciale Staten, met de inwoners van Noord-Holland, met maatschappelijke 
organisaties en belangengroepen van het grootste belang is. Dit akkoord biedt daarvoor de basis.  
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Tot slot willen Bernt Schneiders en ik onze grote waardering en erkentelijkheid uitspreken voor 
de uitstekende ambtelijke ondersteuning gedurende de gehele periode waarin wij met de vier 265 
partijen gewerkt hebben aan een coalitieakkoord voor de provincie Noord-Holland. Vier partijen, 
één akkoord: Verbindend vooruit. Dank u wel. 
 
[Applaus] 
 270 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Broekers-Knol, dank voor deze heldere uiteenzetting. 
Ook de heer Schneiders dank voor de inzet die u beiden heeft gedaan voor de provincie Noord-
Holland. En het minst wat we kunnen doen, is u natuurlijk straks weg laten met een mooie bos 
bloemen. Die ga ik nu overhandigen. 
 275 
[Applaus] 
 
Eerste termijn Provinciale Staten  
 
De VOORZITTER: En dan gaan we nu over naar de eerste termijn van het bespreken van het 280 
coalitieakkoord en ik geef het woord aan mevrouw De Sain van de BBB. 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Goedemiddag, beste aanwezigen, andere belangstellenden in de zijzaal 
en eventueel de mensen die thuis ook met ons meekijken. BBB is zeer verheugd dat wij na een 
geweldige verkiezingsuitslag van 15 maart met 161.877 stemmen nu tot een mooi 285 
coalitieakkoord zijn gekomen, want dat hadden we toch een jaar geleden niet kunnen bedenken. 
BBB is van het verbinden, respectvol omzien met elkaar. Tijdens de onderhandelingen ging het er 
soms best stevig aan toe, maar uiteindelijk geeft wrijving ook veel glans. En zo zien wij dit 
akkoord ook. Door andere partijen iets te gunnen dat voor hen belangrijk is, hebben wij ook 
punten in het akkoord gekregen die juist voor onze achterban heel belangrijk zijn. Dat was een 290 
prettige manier van samenwerken en een goede start van de coalitie. Veel aandacht voor het 
landelijk gebied. Zeker door de inbreng van BBB is er een verbinding gemaakt met de landbouw, 
de visserij en de voorzieningen in het landelijk gebied. We hebben als broedende kip de tijd 
genomen om rustig te broeden. En zoals ik dat tijdens het duidingsdebat al gezegd heb: wie 
zaait, zal oogsten.  295 
 
We hebben gezaaid en we hebben het water gegeven en daar is de volgende oogst uit 
voortgekomen. En wij zijn voor onze achterban erg blij dat de volgende onderdelen in het 
coalitieakkoord zijn gekomen. Geen gedwongen onteigening voor stikstof en de stikstofdoelen 
blijven staan op 2035. Het bouwen van 184.000 woningen tot 2030. 300 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, voorzitter, klopt het inderdaad dat gedwongen onteigening 
niet aan de orde is in dit akkoord? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Gedwongen onteigening puur op basis van stikstof is niet aan de orde. 305 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Dus daarmee zegt u dat een vorm van gedwongen onteigening 
dan wel mogelijk blijft, zij het misschien wel op basis van de gebiedsprocessen. Klopt dat? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Volgens de Nederlandse wetgeving kan je bij een planologische 310 
wijziging altijd onteigenen. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Maar is het dan niet veel te strikt om zo makkelijk te zeggen dat 
onteigening niet aan de orde is als er toch wel nuances aan vastzitten, zeker ook omdat de BBB 
op Instagram een post plaatst, waarin staat dat er geen onteigening van toepassing is? Wat vindt 315 
u daar zelf van? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): In die desbetreffende post stond er duidelijk bij ‘voor stikstof’, maar dat 
terzijde. Wij gaan daar zeer zorgvuldig mee om. In de huidige coalitie de komende vier jaar willen 
wij op vrijwillige basis kijken hoe de bedrijven aangepast kunnen worden, wat voor innovaties we 320 
kunnen doen, welke veranderingen we kunnen doen, dat een bedrijf natuurwaardig of NNN-
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waardig op de huidige positie kan blijven zitten zonder dat er onteigening aan te pas komt. Maar 
er zijn ook bedrijven die wel willen verplaatsen en die wel willen stoppen, en die kunnen dan 
volgens de verplichte, vrijwillige onteigening gebruik maken van extra geld, zodat ze met extra 
financiële middelen of kunnen stoppen of naar een andere locatie kunnen verhuizen. 325 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ik hoor hier toch heel veel nuance in. Ik denk dat u het toch met 
mij eens moet zijn dat, als er zoveel mogelijkheden toch zijn, dat het veel te kort door de bocht 
is om dan te zeggen dat gedwongen onteigening of onteigening dus helemaal niet van 
toepassing zou zijn. Daar is wat mij betreft toch een beeld bij ontstaan wat denk ik niet helemaal 330 
fair is naar onze inwoners, zeker ook omdat u tijdens een eerder debat hier heeft gezegd dat 
gedwongen onteigening een no-go is. Hoe kijkt u er zelf naar? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Nou, die regeling, die nu in het coalitieakkoord staat, die regeling is de 
laatste drie jaar ook al van toepassing. En hoeveel bedrijven zijn verplicht onteigenend in Noord-335 
Holland? Daar wil ik me niet achter schuilen, want wij nemen gewoon onze verantwoordelijkheid, 
maar we willen wel die bedrijven een financiële compensatie bieden, die wel weg willen en wel 
willen verhuizen. En dat noemen we dan het middel van verplicht onteigenen, omdat dat de enige 
manier is om ze de volledige financiële compensatie te geven. 
 340 
De VOORZITTER: Mevrouw Koning. Tenzij u een andere vraag heeft.  
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Nou, dat is alleen de laatste vraag dan. Er zitten een hoop 
nuances aan vast. Communiceer daar ook duidelijk over naar onze inwoners, want nogmaals, dit 
beeld is te kort door de bocht. 345 
 
De VOORZITTER: Dat laatste was geen vraag. Mevrouw Koning, gaat uw gang.  
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Dank u wel, voorzitter. U zegt net, voor stikstofregels kiezen we 
voor 2035. Dat staat er niet in. Er staat gewoon 2030. Heeft u daar niet iets laten liggen? 350 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Nee, daar hebben wij niks laten liggen. In het Nederlands Plan Landelijk 
Gebied hebben ze het over de regels van 2030. Die passage is overgenomen in het 
coalitieakkoord, maar er staat duidelijk achter dat wij geen kop op de landelijke wetgeving doen. 
Dus de doelstelling blijft nog steeds 2035. 355 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): In andere provincies zie ik coalities die duidelijk kiezen voor 
2035. Het betreurt mij echt voor de agrarische sector dat u die keus niet hebt maakt in dit 
coalitieakkoord. 
 360 
De heer DESSING (FvD): Voorzitter, dank u wel. Ik hoor mevrouw De Sain van BBB zeggen dat er 
allerlei regelingen zijn voor bedrijven die zouden willen stoppen of die zouden willen veranderen. 
Is BBB eigenlijk van mening, is eigenlijk een verhelderende vraag, dat de agrarische sector 
überhaupt moet veranderen? Of is in de mening van BBB een bedrijf, wat nu al heel veel zorg 
besteedt überhaupt aan goede zorg voor allerlei producten en voor een menswaardig 365 
dierbestaan, dat die per se zou moeten veranderen? Wat is daar de mening van BBB in Noord-
Holland over? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ik ben het helemaal met u eens. Alleen, wij zijn niet de enige partij in 
deze coalitie. Dus wij moeten wat geven en wat nemen. En ook daar zullen we misschien wat 370 
concessies in gedaan hebben, maar dan nog blijft het belang van de agrarische sector voorop 
staan. 
 
De heer DESSING (FvD): Dus ik hoor eigenlijk, voorzitter, BBB zeggen dat boeren eigenlijk zouden 
mogen blijven bestaan zoals ze zijn, maar dat de concessie binnen deze coalitie is dat er toch 375 
een soort van verandering is die BBB eigenlijk liever niet had gewild. Dus dat een conclusie die je 
kan trekken? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Niet helemaal. Maar, weet je, je kan middels innovaties bedrijven 
verbeteren door minder uitstoot, nog diervriendelijker, nog duurzamer, nog beter. En daar willen 380 
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wij zeker op inzetten. Maar dat ze al heel goed op weg zijn en dat wij daar oprecht trots op zijn, 
dat is absoluut een feit. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder. 
 385 
Mevrouw DE SAIN (BBB): We gaan ook woningen bouwen: 184.000 tot 2030. Dat gaan we doen 
door binnenstedelijk te bouwen, en waar dat niet kan, aan de randen van steden en dorpen en de 
kleine kernen. Daarbij vinden wij het belangrijk dat de gemeenten een deel van deze woningen 
beschikbaar kunnen stellen voor sociaal en economisch gebonden inwoners. Deze woonopgave 
heeft BBB ook gedacht, een goede huisvesting van seizoenarbeiders en de mogelijkheid voor de 390 
functiewijziging van agrarische bouwcelen, de zogeheten ruimte voor ruimteregeling. Om 
dorpskernen veiliger te ontlasten, krijgt langzaam rijdend agrarisch verkeer, waar dat mogelijk is, 
toegang tot de provinciale wegen. We zetten in op een beter openbaar vervoer voor het landelijk 
gebied en voor de bereikbaarheid van de steden. Deze vorm van vervoer is onmisbaar. Ook 
hebben we een uitgaansbus voor de jongeren op het platteland in het akkoord gekregen. Waar 395 
deze precies gaat komen, is nog niet duidelijk, maar dat het in het akkoord staat, is BBB erg blij 
mee. En bij het vervoer zijn we de fiets en de wandelaars ook niet vergeten. De provincie gaat 
goed kijken waar de wandel- en de fietspaden uitgebreid of verbeterd moeten worden. En het 
legaliseren van interimmers, PAS-melders, vrijgestelde bedrijven, is voor ons natuurlijk ook een 
erg belangrijk punt. En hier gaat de provincie ook mee aan de slag. Want belangrijk, deze mensen 400 
zijn buiten hun schuld om tussen wal en schip gekomen. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, voorzitter, laat ik beginnen om in ieder geval te 
complimenteren dat er ook zo'n stikstofbank komt. Dat hebben jullie heel goed uit het akkoord 
weten slepen. Wat wij ons wel afvragen bij JA21: wanneer verwacht u dat er voldoende ruimte in 405 
die bank zal gaan zitten om de PAS-melders ook daadwerkelijk te gaan legaliseren? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Dat is ook een beetje moeilijk te voorspellen. Het coalitieakkoord is nu 
net klaar. GS wordt, als alles goed gaat, zo meteen geïnstalleerd. En dan zullen wij daar na het 
zomerreces volop op in gaan zetten om dat meer handen en voeten te gaan geven. Maar ik kan u 410 
nog geen tijdspad geven op dit moment. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Is daar niet nagedacht tijdens de coalitievorming over wanneer 
dat dan zou kunnen gebeuren tijdens deze bestuursperiode of daarna? Want dat lijkt me wel van 
groot belang om te kijken of ze ook daadwerkelijk gelegaliseerd kunnen worden. 415 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ja, daar hebben we het zeker over gehad, maar je bent van meerdere 
factoren afhankelijk en je kan niet alle factoren binnen een week of binnen een maand naar je 
hand zetten. Dus we hebben daar gewoon iets meer tijd voor nodig. 
 420 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Zou u ons dan kunnen meenemen in wat voor factoren dat dan 
zijn? Dus moeten we wachten tot intensieve veehouderij zal verdwijnen of grote industrie of zijn 
dat andere factoren? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Als het zover is, dan zullen we de Staten daar zeker in meenemen en 425 
dan krijgen jullie zeker voldoende informatie in mee om daarover mee te denken en mee te 
praten. Alleen nu kan ik dat nog niet geven. Dat klinkt heel cryptisch en ik snap dat u daar niet 
tevreden mee bent, dat zou ik in uw positie ook niet zijn, maar soms kan geduld heel veel 
bereiken.   
 430 
De VOORZITTER: Gaat u verder. Heeft u nog een andere vraag?  
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Nee. 
 
De VOORZITTER: Nee, dat dacht ik al. Gaat u verder, mevrouw De Sain.  435 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Wij zijn blij met de teksten als de zorg voor een toekomst voor een 
sterke, duurzamere landbouw die betaalbaar, hoogwaardig voedsel produceert, waar wij trots op 
zijn. Na de afgelopen jaren is het voor de boeren belangrijk dat de overheid hen erkent en 
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waardeert voor de belangrijke rol die zij hebben in de samenleving. Een erg belangrijk punt voor 440 
de BBB is dat de provinciale jaarlijkse bijeenkomsten gaat houden met eigen streekproducten, 
een dialoog tussen de politiek en agrarische ondernemers met inwoners. Voor agrariërs die 
bedrijfsverbreding willen, zoeken we ruimte in de regelgeving omtrent agrarische 
nevenactiviteiten. Faunabeheer is belangrijk in Noord-Holland. We zijn er trots op dat het eigen 
risico weer verlaagd is naar vijf procent en dat we, onder andere door de afschaffing van de 445 
winterrust op de boerenakkers, overlast kunnen gaan beperken. We gaan de visserij helpen met 
de transitie naar een duurzamere visserij en bij het Rijk en Brussel komen we op voor hun 
belangen. We zijn terughoudend met het plaatsen van zonnepanelen op vruchtbare 
landbouwgrond, want deze horen immers niet op grond die gebruikt kan worden voor 
hoogwaardige voedselproductie. Onderzoek naar alternatieve energie, zoals kernenergie, 450 
aardwarmte en aquathermie en we gaan investeren in de voorzieningen voor vitale kernen dat het 
voor eenieder fijn blijft om daar te wonen. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, even een vraag. U zegt: terughoudend met zonnepanelen. 
Maar welke keus maakt u nu? Want in het akkoord lees ik ook dat de RES gewoon wordt 455 
doorgezet. Dus komen er nou wel of geen zonnepanelen en windmolens? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): De RES is een rijksopgave, die al loopt en die wij meegenomen hebben 
in ons coalitieakkoord. Maar wat we er wel extra bij in gekregen hebben, is dat we een 
windladder gaan – hoe zeggen we dat in netjes Nederlands – gaan implementeren en dan gaan 460 
we kijken hoe wij daar het beste in Noord-Holland daar die windladder zo kunnen inrichten dat 
het zo min mogelijk overlast veroorzaakt. En bij de zonneweides hebben wij de zonneladder, die 
we hanteren. Dat is niet ‘vrijheid blijheid’, maar dat is echt een zorgvuldige ladder die goed 
toegepast moet worden. Er staat duidelijk ook in het akkoord dat de vruchtbare grond zoveel 
mogelijk moet worden vermeden. 465 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Maar verder gaat de RES dus gewoon door? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ja, dat is een landelijke opgave waar we niet onderuit komen. 
 470 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dank, voorzitter. Ik moet toegeven dat ik nu wel heel erg 
schrik als ik mevrouw De Sain hoor zeggen dat het een landelijke opgave is waar we er onderuit 
komen, want dat gaat volledig voorbij aan de provinciale bevoegdheid die we hier hebben. Het is 
namelijk een regio-gedragen akkoord wat van onderop afkomt. Dus ten eerste klopt dat niet. Dus 
hoe komt u erbij dat we dat vanuit het Rijk zouden moeten doen? 475 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): In de RES 1.0-periode zijn de zoekgebieden aangewezen en die zijn 
vastgelegd, dat dat de zoekgebieden zijn voor wind en voor zon. En die hebben wij in het 
akkoord overgenomen. 
 480 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, maar dat klopt toch niet, voorzitter? Want die zoekgebieden, 
die zijn aangewezen of aangedragen door de gemeenten en de restregio's die onder ons liggen. 
Wij hebben vervolgens het RES-akkoord gefiatteerd hier in de Staten en wij bieden het vervolgens 
aan aan het Rijk. Dus volgens mij zit u er helemaal naast. Bent u dat niet met mij eens? 
 485 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Nou, als ik ernaast zit, dan ga ik dat even verder bekijken en dan kom ik 
daar graag op een later moment op terug. Maar zoals ik het nu net gezegd heb, dat is mijn 
beleving van de RES hier in Noord-Holland: dat die gebieden in RES 1.0 vastgesteld zijn en dat wij 
die in het coalitieakkoord overgenomen hebben. 
 490 
De VOORZITTER: Heeft u nog een aanvullende vraag? 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Jazeker. Dan rest mij nog één vraag. In het RES-akkoord staat dat 
we streven naar de 35 terawattuur op land, bestaande uit zon en wind. Wat gaan we doen als we 
dat getal hebben bereikt in Noord-Holland? Of eigenlijk in heel het land. 495 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Als wij die 35 terawattuur bereikt hebben met zon en wind, dan is de 
RES succesvol geslaagd en dan is dat klaar. 
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De VOORZITTER: Gaat u verder. 500 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ik zal even wachten, denk ik.  
 
De VOORZITTER: Ja, Statenlid Kostić. 
 505 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dank u wel, voorzitter. BBB had het over de belangen van de 
visserijsector vertegenwoordigen in Europa. Dat kost natuurlijk behoorlijk wat capaciteit. Ik was 
benieuwd, waarom kiest u nou specifiek voor die belangen? En wat houdt het precies in? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): De BBB staat voor de belangen van de boeren en de visserij. En de 510 
visserij zit ook onder een enorme druk van de regelgeving die bij Brussel en bij het Rijk vandaan 
komen. En wij willen graag gaan lobbyen met het Rijk en met Brussel om te kijken dat we daar zo 
goed mogelijk die visserij, ook hun belangen daarin mee kunnen nemen. Er zijn ook peilingen 
geweest onder de visserij van hoeveel er eigenlijk vrijwillig gebruik willen maken van de 
saneringsregeling. En die sector, die doelgroep, willen wij helpen door de regels begrijpbaar en 515 
duidelijk te maken, zodat ze ook weten bij welk loket ze moeten zijn, waar ze aan moeten 
voldoen, welke voorwaarden daaraan verbonden zijn. En daar willen wij graag een 
ondersteunende rol in aanbieden. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, dan begrijp ik dat niet helemaal vanuit de 520 
volksvertegenwoordigende rol, want BBB betekent BoerBurgerBeweging. En burgers hebben hier 
in Noord-Holland aangegeven dat ze toch prioriteit geven aan bescherming van onze natuur, ons 
water en al die kwetsbare waarden. Dus ik was benieuwd, hoe neemt u dat in uw lobby richting 
Brussel mee? 
 525 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Nou, er zullen meerdere onderzoeken misschien van zijn en die moeten 
we allemaal goed ter harte nemen en bestuderen. Maar de visserij heeft ook gewoon een 
bestaansrecht in Nederland en daar mogen wij best opkomen. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, dank u wel. Ik verwijs de BBB toch naar de raadpleging die 530 
de provincie heeft gedaan van eigen inwoners. Ik hoop dat u dat ter harte heeft genomen, want 
dat had moeten bijdragen aan uw coalitieakkoord. Maar een andere vraag dan. Wat ik dan 
bijzonder vind, ook als het gaat om boeren en vissers. Er is ook een bepaalde groep ondernemers 
in die sector, die zegt: nou, weet je, dit is een doodlopende weg wat we al die jaren aan het doen 
waren, ik kies voor een alternatief, een positief alternatief. Misschien meer iets richting zeewier 535 
of plantaardig. En die komen naar mij toe. Die zeggen: ja, ik loop tegen het probleem op dat ik 
daar onvoldoende subsidies voor kan krijgen, dat alle subsidies eigenlijk gaan naar de gangbare 
sector, dat ik onvoldoende begeleiding en netwerk kan krijgen om iets daarin voor elkaar te 
krijgen. Bent u er ook voor die ondernemers, die echt een andere slag willen maken? En wilt u 
daarvoor lobbyen in Europa? 540 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Daar zijn we zeker wel voor. Ik denk ook, als we de financiële cijfers 
allemaal naast elkaar zetten, dat er zeker mogelijkheden voor zijn. Maar wij zijn in het 
coalitieakkoord opgekomen voor de belangen van de visserij, omdat die gewoon erg onder druk 
staan. Wij vinden gewoon dat ze een serieus aandeel in onze maatschappij zijn en dat wij best 545 
voor hun belangen kunnen opkomen. En als ze dan zeggen van, wij willen onze bedrijfsvoering 
aanpassen. Hetzelfde als met biologische landbouw, dat moet vanuit de markt kunnen komen, 
want we kunnen niet overal potjes voor maken om dat te subsidiëren. Als de markt vraagt naar 
een bepaald product en een ondernemer, die speelt daar verder op in, dan moet dat vanuit de 
markt tot stand komen, denk ik. 550 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, is BBB zich ervan bewust dat de markt zwaar beïnvloed is en nog 
steeds wordt door de jarenlange subsidies en regels vanuit Europa, die de visserij bevorderde, 
het vis eten bevorderde, het drinken van melk van koeien bevorderde en het eten van vlees 
bevorderde? Dat Europa daar jarenlang zelfs geld in investeerde om er reclame voor te maken? 555 
Dus in hoeverre beoordeelt u dan dat hier sprake is van een vrije markt? 
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Mevrouw DE SAIN (BBB): Een boer krijgt ruim tweehonderd euro subsidie per jaar voor gratis 
onderhoud van al het land die hij heeft en daar zorgt hij voor de biodiversiteit, kruidenrijk 
grasland, goed dierenwelzijn, hoogwaardig voedsel met de beste standaard van de hele wereld. 560 
Daarnaast, de visserij krijgt nu wel subsidie, maar die weten nog niet of ze hun visvergunning 
houden. Ze moeten honderdduizend euro investeren voor een nieuwe motor. Er is veel 
onduidelijkheid over hun areaal waar ze mogen vissen. En nou, dan vind ik wel dat zij wat meer 
bescherming mogen hebben, ja. 
 565 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Voorzitter, dat was dus niet de vraag. U begon over de vrije markt en 
dat u daar vooral op afgaat. En ik vroeg u: vindt u dat er sprake is nu van een vrije markt? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ja, ik vind wel dat er sprake is van een vrije markt, want die subsidies 
die u zo torenhoog vindt, die vind ik eigenlijk best wel laag. Voor al het werk wat ze ervoor doen? 570 
Kooppie.  
 
De VOORZITTER: Nog één vraag op dit onderwerp, anders wil ik graag doorgaan met een ander 
onderwerp. 
 575 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, ik constateer dus dat de BBB denkt dat ze afgaan op de 
vrije markt en dus de keuze die de burgers maken. Maar tegelijkertijd constateren dat er heel 
veel geld ingaat om die burgers te beïnvloeden en hun keuze te beïnvloeden. En begrijp ik goed 
dat de BoerBurgerBeweging eigenlijk dat subsidiegeld nog meer wil gaan steken in de gangbare 
landbouw, eigenlijk zoals het al lang is gegaan, en niet de extra aandacht wil geven en dat geld 580 
wil geven aan echt toekomstbestendige boeren die meer willen investeren in plantaardig, waar we 
naartoe moeten? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Nee, die mening deel ik niet met u. Als we het voorbeeld nemen van de 
biologische veehouderij, als dat allemaal marktgestuurd was, was hun aandeel allang gegroeid in 585 
de keten. En met subsidies kan je dat niet alleen overeind houden. Dus nee, ik ben het niet met u 
eens. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder. 
 590 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Michel Dekker en ik hebben in de onderhandelingen ons uiterste best 
gedaan voor al deze punten. Onze achterban zal zich herkennen in dit coalitieakkoord. Sterker 
nog, we krijgen van hen al de nodige complimenten op dit akkoord. Erg fijn, want we hebben er 
hard voor gewerkt. We hebben een intensief en respectvol samengewerkt met de andere 
onderhandelaars. We spreken onze waardering uit naar de formateurs, mevrouw Broekers-Knol en 595 
de heer Bernt Schneiders, en de ambtelijke ondersteuning, onze steun en toeverlaat in dit proces.  
 
De komende jaren zal BBB vanuit het coalitieakkoord, maar, belangrijker nog, samen met alle 
Statenleden werken aan een nog betere provincie voor onze inwoners om in te werken en te leven 
En als grootste partij vinden wij het belangrijk om alle partijen hierbij serieus te nemen en te 600 
waarderen voor de inbreng die vanuit hun achterban belangrijk is. Laten we samen zo 
constructief mogelijk werken en gaan voor de inhoud, en dan komt het met onze provincie vast 
goed. En dan gaan we nu verbindend vooruit. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan is het woord aan de heer Terwal. O, de heer Van den Berg, op 605 
de valreep. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ik wilde mevrouw De Sain niet onderbreken in haar laatste pitch. 
Dat zou ik zonde vinden. Maar ik ben toch wel benieuwd hoe de BBB aankijkt tegen het 
vertrouwen tussen inwoners en politiek. De BBB heeft gepleit voor het referendum in hun 610 
verkiezingsprogramma. En als ik nu kijk naar het coalitieakkoord, dan zie ik dat met geen letter 
terugkomen. Hoe zou de BBB dat zelf willen duiden? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ook daar hebben we met de vier partijen flinke gesprekken over 
gevoerd. En ik ben wel van mening dat de participatie en het burgerberaad heel duidelijk in het 615 
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coalitieakkoord staan. En het is dan misschien niet helemaal zalig makend, maar een goed begin 
staat er wel in omschreven. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Hoe gaat het dan nu verder met het referendum, vragen wij ons 
dan af? Want de Referendumverordening is er wel, maar in de vorige Staten is er ook een serieus 620 
advies geweest van de hoor- en adviescommissie, die zei dat die verordening wel geëvalueerd 
moet worden om het uitvoerbaar te maken. Gaat dat gebeuren? Of houden we het bij termen 
zoals co-creatie? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ik moet u heel eerlijk bekennen dat ik niet weet over een eventuele 625 
evaluatie over een referendum. Er komen zometeen nog drie sprekers aan het woord. Dus ik zou 
uw vraag gewoon nog een keer herhalen. En anders dan kom ik daar op een later moment op 
terug. Maar ik weet dat niet. 
 
De heer DEEN (PVV): Ja, dank u, voorzitter. Mijn vraag, het eerste deel van mijn vraag was 630 
eigenlijk dezelfde als die de heer Van den Berg al stelt. Maar in het vervolg daarop, er zijn in de 
vorige coalitieperiode een aantal, nou ja, laat ik zeggen, referendumverzoeken getorpedeerd. 
Kunnen wij van de BBB de garantie krijgen dat zij dat niet gaan doen? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Wij hebben er met de onderhandelingen over gesproken. En de ene 635 
partij is er iets meer voorstander van dan de andere partij. En ik denk dat we nu een goede- Hoe 
zeggen we dat? we hebben een gulden middenweg ervoor gekozen. Wat ik net ook tegen de heer 
Van den Berg zeg, een beetje over een eventuele evaluatie: sorry, ik weet dat niet. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan ga ik nu het woord geven aan de heer Terwal van de VVD. 640 
 
De heer TERWAL (VVD): Dank u wel, voorzitter. Op de valreep voor het zomerreces – de barbecue 
staat al bijna te walmen – kan dan eindelijk het nieuwe coalitieakkoord voor de komende vier jaar 
aan de Staten gepresenteerd worden met de welluidende titel Verbindend vooruit. Ik kijk even 
rechts van mij. Dan moet ik altijd zeggen: met uitroepteken. Hier gingen vele 645 
verkenningsgesprekken, informatierondes en formatie-overleggen aan vooraf, met even zoveel 
ambtelijke notities en tekstvoorstellen. Lange dagen werd er met elkaar gesproken in Alkmaar, 
Heemskerk, Westzaan, maar bovenal op ons eigen provinciehuis. Waar de kroket bij elke 
onderhandeling in het begin nog een welkome versnapering was, kwam deze na tweeëneenhalve 
maand volledig mijn neus uit. Om tot deze coalitie te komen was geen vanzelfsprekendheid. Het 650 
was dan ook een lang en intensief proces. Mevrouw De Sain refereerde er ook al even aan. Maar 
onder de bezielende leiding van Ankie Broekers-Knol en Bernt Schneiders en met de enorme inzet 
van de ambtelijke ondersteuning – ik zie een aantal daar in de zijzaal zitten – hebben we elkaar 
gevonden in een coalitieakkoord waar alle vier partijen zich in herkennen. Veel dank daarvoor. En 
wie zich ook in het akkoord kunnen herkennen, zijn er ruim 151.000 kiezers die afgelopen 15 655 
maart op de VVD hebben gestemd. We hebben in de opmaat naar de verkiezingen een intensieve 
campagne gevoerd, door heel Noord-Holland, met vijf punten: versnelling woningbouw, betere 
bereikbaarheid, versterking economie, verduurzaming met draagvlak en lage lasten. Ik denk wel 
te kunnen stellen dat we als VVD kunnen leveren op alle vijf de punten.  
 660 
Zo gaan we als nieuwe coalitie de woningnood te lijf door als provincie meer ruimte en 
ondersteuning aan gemeenten te bieden om de woningbouw te versnellen. We doen dit door ook 
buitenstedelijk mogelijkheden te creëren voor woningen in aansluiting op bestaande bebouwing, 
waaronder aan de randen van dorpen en kernen, wordt er met de gemeenten ruimte gezocht voor 
een verantwoorde verdichting van de lintbebouwing en biedt de provincie samen met gemeenten 665 
ondersteuning – ik maak even mijn zin af, meneer Mülder – aan agrarische en niet-agrarische- 
 
De VOORZITTER: U bent niet de voorzitter.  
 
De heer TERWAL (VVD): Excuus, voorzitter. Zou ik mijn zin mogen afmaken? Wordt er met 670 
gemeenten ruimte gezocht voor een verantwoorde verdichting van de lintbebouwing en biedt de 
provincie samen met gemeenten ondersteuning aan agrarische en niet-agrarische bedrijven in het 
landelijk gebied, die hun bouwpercelen willen transformeren naar één tot drie woningen. 
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De VOORZITTER: Punt. De heer Mülder. 675 
 
De heer MÜLDER (D66): Dank u wel voor het woord. Via de voorzitter tot de heer Terwal. Ja, u 
zegt net- Ik ben natuurlijk hartstikke blij dat u werk wil gaan maken om de woningcrisis op te 
lossen. En u zegt: goh, we gaan nu ruimte ook maken buiten die kernen. Maar ik hoorde net 
mevrouw De Sain spreken over: goh, we doen dat als het binnenstedelijk niet meer kan. Dat lijkt 680 
mij dat dat ongeveer de- Dat is beleid wat wij volgens mij ook op dit moment voeren. Dat is 
namelijk de ladder van duurzame verstedelijking. Gaat u die dus aanhouden of verwerpt u die? 
 
De heer TERWAL (VVD): Dank u wel, meneer de voorzitter. Wat mevrouw De Sain zegt en wat ik 
zeg, daar zit geen licht tussen. Wij zien ook dat het grootste gedeelte van de woningbouwopgave 685 
binnenstedelijk opgelost kan worden, maar daar waar dat niet mogelijk is en daar waar 
gemeenten aangeven ‘we zouden bijvoorbeeld een straatje erbij willen bouwen’, is deze provincie 
na een aantal jaren toch wel van receptief beleid genegen om daar wat meer ruimte te bieden, 
onder andere aan de randen van het dorpen en kernen. En meneer Mulder, u zult het met me 
eens moeten zijn: u ziet ook dorpen waar de buslijn verdwijnt, waar misschien de bibliotheek 690 
verdwijnt. We willen die vitaliteit met name ook op het landelijk gebied juist in stand houden. En 
dan zal je af en toe een aantal woningen moeten bouwen. 
 
De heer MÜLDER (D66): Buiten dat ik denk dat als de bus verdwijnt, dat we dan iets moeten doen 
aan de bus in plaats van aan het aantal woningen wat er is, ben ik vooral heel erg benieuwd dat 695 
ik zeg: oké, u zegt ‘er zit geen licht tussen’. Dus ik ga er altijd vanuit dat u mij volledig kan 
beargumenteren dat, als u dat straatje erbij wil, dat u mij kan vertellen waarom het 
binnenstedelijk oprecht niet kan. 
 
De heer TERWAL (VVD): Er zal altijd bij elk bouwplan een motivatie gegeven worden. Maar u 700 
moet ook begrijpen dat we niet al het groen wat in elke stad of in elk dorp aanwezig is, dat we 
dat allemaal gaan opofferen, het laatste voetbalveldje, om daar nog wat woningen te bouwen. Er 
zal ook ruimte zijn voor gemeenten om aan die randen van dorpen en kernen te bouwen in 
aansluiting op de bestaande bebouwing. U heeft ook gezien dat er voorwaarden aan vastzitten, 
dat het mooi, landschappelijk ingepast moet worden. Dus uw vrees dat daar meteen hele VINEX-705 
locaties worden bijgebouwd: het meeste zal binnenstedelijk gebeuren, maar ook zal er ruimte 
worden geboden aan die randen van dorpen en kernen. 
 
De heer MÜLDER (D66): Maar dan nogmaals, dit was beleid wat wij al voerden, alleen, ik heb niet 
vaak gemeenten gezien – een enkele keer wel – die mij konden beargumenteren waarom 710 
binnenstedelijk niet mogelijk was. Bent u dan hier niet een soort van wijziging van beleid aan het 
voeren, die er eigenlijk helemaal niet is? 
 
De heer TERWAL (VVD): Meneer Mülder, ik ben het niet met u eens dat dit beleid al bestond. In 
de Metropoolregio Amsterdam was niets mogelijk en in Noord-Holland Noord waren er elf 715 
woningen mogelijk. We geven nu die gemeenten, die goed kunnen beargumenteren om die 
faciliteiten in de kleine kernen, maar ook op het landelijk gebied, te vergroten, om die wat meer 
ruimte te bieden. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, wat doet u dan als zo’n gemeente, die echt die woningbouw 720 
aan de rand nodig heeft- Als daar allemaal bijzonder provinciaal landschap ligt? 
 
De heer TERWAL (VVD): Nou, mevrouw Koning, zoals u ook in het coalitieakkoord hebt kunnen 
lezen, koesteren we het bijzonder provinciaal landschap. Maar we hebben ook aangegeven dat 
we in specifieke gevallen gewoon naar de begrenzing van dat BPL kunnen kijken en misschien die 725 
begrenzing kunnen aanpassen. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Oké, dus die ruimte om overal het bijzonder provinciaal 
landschap aan te passen, die is er? 
 730 
De heer TERWAL (VVD): Nee, dan legt u mij woorden in de mond, mevrouw Koning. Misschien 
dat u dat zo zou willen zien. Ik zeg: we koesteren het BPL, maar we zullen daar soms in 
specifieke gevallen naar kijken. 
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Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Is dat dan een bevoegdheid van GS of krijgen wij dat als PS 735 
voorgelegd? 
 
De heer TERWAL (VVD): Mij lijkt dat die bevoegdheid bij GS ligt. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Oké, dan hadden wij hier graag een motie over willen indienen, 740 
maar dat kan nu helaas niet. Daar komen we later op terug. 
 
Mevrouw VAN DER HELM-CHANDANSINGH (50PLUS): Ik proef rond het hele woondossier toch 
enige ambivalentie. Zeg ik dat goed? Ambivalentie. Ja. Want we gaan verdichten waar mogelijk. 
184.000 woningen. Er zijn drie kernen genoemd. Ik woon in een van die kernen: Hoofddorp. En 745 
de anderen zijn Zaanstad en Haarlem. Daar is al veel verdicht, en zo niet aan de randen. Als ik dit 
verhaal hoor, dan gaan we dus aan de randen werken, want je kan niet verdichten waar al 
verdicht is. Dus ik wil graag van u horen of dat klopt wat ik nu constateer. 
 
De heer TERWAL (VVD): Staat u mij toe in ieder geval om een wat algemene bespiegeling te 750 
geven, maar ik ga niet in op specifieke bouwlocaties. Maar we hebben ook in het coalitieakkoord 
gesproken: veel van de woningbouw kan binnenstedelijk opgelost worden. We zetten met name 
in – en daarvoor hebben we ook nu een aanzienlijk bedrag vrijgemaakt: zeventig miljoen euro 
incidenteel – voor met name die ov-knooppuntenaanpak, omdat we ook zeggen: daar waar de 
busstations, de treinstations zijn – kijk onder andere waar u zelf woont, het treinstation in 755 
Hoofddorp – daar zou je inderdaad aanzienlijk meer aantallen woningen moeten bouwen. Dat 
hebben we al de afgelopen vier jaar gedaan. Dat is een groot succes gebleken. Dus dat is ook een 
aanpak waar we mee doorgaan. Maar we hebben ook met elkaar gezegd, als vier coalitiepartijen: 
daar waar je nog dat laatste groen in die steden, maar vooral ook in die dorpen, hebt en waar ook 
de vitaliteit onder druk staat, daar moet je ook gewoon ruimte kunnen bieden aan die 760 
gemeenten, als ze dat willen en ook goed beargumenteren, aan die randen. 
 
Mevrouw VAN DER HELM-CHANDANSINGH (50PLUS): Ja, voorzitter, het is duidelijk dat de 
gemeenten aan zet zijn. Maar u zegt: het kan opgelost worden. Dan neem ik aan dat u dat 
onderzocht heeft. Dan zou ik dat graag willen weten. Want u zegt, of althans, de vier partijen 765 
zeggen het met zulke stelligheid. En ik wil dan weten waar dat op gebaseerd is. 
 
De heer TERWAL (VVD): Nou, ik wil u een kopie doen toekomen van het Masterplan Wonen. Daar 
staat heel duidelijk in dat een groot deel binnenstedelijk opgelost wordt. Volgens mij was het in 
de orde van negentig procent. Maar dan heb je altijd een aantal van tien procent waarvan je zegt: 770 
nou, daar zullen we ook ruimte moeten geven – maar nu herhaal ik mezelf, voorzitter – aan die 
randen. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder, meneer Terwal. Tenzij u nog een andere vraag heeft?  
 775 
De heer TERWAL (VVD): Voorzitter, als elk blokje zoveel vragen opwerpt... 
 
De VOORZITTER: Ja, dat had u niet moeten zeggen, meneer Terwal.   
 
De heer TERWAL (VVD): Het is de goden verzoeken. 780 
 
De VOORZITTER: Ja. Statenlid Kostić. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ik dacht: ik pak de timing. Ja, voorzitter, daar zegt de VVD iets 
interessants: we kijken als een wethouder, een gemeente, een goed voorstel heeft. En nu heb ik 785 
natuurlijk, zoals u weet, een heel goede relatie met uw ex-gedeputeerde Loggen gehad. En ik 
citeer hem hier als het gaat om deze zaak. Hij zegt: natuurlijk, als een lokale bestuurder met een 
goed voorstel komt, dan kunnen we daar serieus naar kijken. Maar ik heb in al die jaren niet een 
keer een wethouder gesproken met een echte visie. De meeste wethouders zitten met alle respect 
gewoon het boodschappenlijstje van projectontwikkelaars af te werken. En vervolgens zegt de 790 
heer Loggen van de VVD: het is heel wijs dat de provincie nu het laatste woord heeft op bouwen 
in het groen, want daar zit de meeste ruimtelijke kennis over natuurbescherming- 
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De VOORZITTER: Even voor de tijd: kunt u nu een vraag- Volgens mij heeft u uw punt gemaakt. 
Kunt u het nu tot een vraag brengen? 795 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, ik ben het citaat aan het afronden. Dat is één zin. Want daar zit de 
meeste ruimtelijke kennis over Natuurbescherming, waterbeheer en klimaatadaptatie. Dus mijn 
vraag aan u is: hoe gaat u dan deze zorgen van de gedeputeerde borgen? Neemt u dit advies van 
uw eigen ex-gedeputeerde over? 800 
 
De heer TERWAL (VVD): Ja, ik ken het interview en ik ken ook de woorden daarmee van de heer 
Loggen. Maar hier staat niet de heer Loggen. Hier staat gewoon de heer Terwal, die met mevrouw 
Rommel onderhandeld heeft, waar een mooi coalitieakkoord uit voort is komen, waarin we 
zeggen: er is een woningnood. Dat wordt breed erkend door volgens mij iedereen hier in de 805 
Staten. Ja, dan moet je op een gegeven moment voor onorthodoxe problemen, moet je ook 
komen tot onorthodoxe oplossingen. En dan zeg ik: we zullen veel binnenstedelijk kunnen 
oplossen, maar daar waar het niet mogelijk is, omdat volgens mij ook PvdD ook nog wel waarde 
hecht aan dat stukje groen, misschien wel het laatste stukje groen in de stad of dat dorp, dat we 
ook zeggen: we geven gemeenten als ze met goede voorstellen komen– en ik heb vertrouwen in 810 
die gemeenten dat ze met goede voorstellen kunnen komen – dat we dan ook aan de randen van 
die dorpen en kernen woningen kunnen bouwen. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): En mijn vraag was: waar toetst u dat vervolgens op, dat goede voorstel. 
Gaat u borgen daar waar u, ook in uw nieuwe rol, ook met een andere naam en een nieuwe 815 
coalitie, een kerntaak in heeft, namelijk borging van waterbescherming, van aanpak van klimaat 
en van bescherming van natuur, daar waar de gemeenten geen of een mindere rol in hebben? 
 
De heer TERWAL (VVD): Nou, zoals u in het coalitieakkoord heeft kunnen lezen, er staan een 
aantal van die voorwaarden in. Het gaat om maatschappelijke inpasbaarheid, het moet ook 820 
voldoen aan de regionale woonbehoeften. Dus het moet passen bij de omvang van het dorp of de 
kern. Dus er staan al een aantal voorwaarden vermeld in het coalitieakkoord. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Is dat een ja? U gaat rekening houden met natuur, dat het daar geen 
kwaad aan wordt gedaan? 825 
 
De heer TERWAL (VVD): Dan is het antwoord: ja, we houden rekening met natuur. Maar dat staat 
ook in het coalitieakkoord, dat we ook zeggen van, daar waar gebouwd wordt, ook aan de randen 
van dorpen, zullen we rekening houden uiteraard met de natuur. Dat past ook bij die 
landschappelijke inpasbaarheid. 830 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Nog even een laatste vraag. Ja? Dan even over die verdichting, want dat 
blijft toch het allerbelangrijkste, volgens die ladder. En u zegt eigenlijk: ja, we willen het groen in 
de stad of in het dorp ontzien. Maar bent u zich ervan bewust dat u ook kan investeren, volgens 
alle rapporten die ook het Rijk en u adviseren, dat we juist moeten investeren in het groen 835 
erbinnen? Dus dat we bijvoorbeeld natuurinclusief kunnen bouwen. Is de VVD bereid om ook daar 
binnenstedelijk in te investeren? 
 
De heer TERWAL (VVD): Ja, Statenlid Kostić, ook dat staat in het coalitieakkoord. Dat we zeggen, 
als wij aan die randen bouwen, dan zorgen we dat daar rekening wordt gehouden met de natuur 840 
en dat we ook kijken of binnen de gemeente de natuur of in ieder geval het groen, ook versterkt 
kan worden. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder.  
 845 
De heer TERWAL (VVD): Dank, voorzitter.  
 
De VOORZITTER: De heer Mülder. 
 
De heer MÜLDER (D66): Nog een ander punt. U had het ook al gehad over de lintbebouwing, 850 
waar u over had gepraat. Daar staat namelijk een leuke tekst over in, dat het- Nou, eigenlijk staat 
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er met zoveel woorden: wat een groot succes is dat. Nou, moet ik zeggen dat, het idee erachter 
vind ik een vrij groot succes. Maar mag ik u vragen: hoeveel van dit soort projecten-  Want we 
hebben destijds een paar locaties aangeleverd of een paar locaties aangewezen waar dat zou 
mogen gebeuren. Voor hoeveel projecten zijn er al plannen gemaakt? En bij hoeveel projecten is 855 
er daadwerkelijk al een heipaal de grond in gegaan? 
 
 
De heer TERWAL (VVD): Nou ja, je ziet, in een aantal lintdorpen zijn zeker die plannen er, maar ik 
denk dat dit een heel mooi steuntje in de rug is voor al die gemeenten die die lintbebouwing 860 
willen verdichten, dat ze ook in het coalitieakkoord kunnen lezen dat daar nu ruimte voor wordt 
geboden. 
 
De heer MÜLDER (D66): Maar er was al ruimte. Dat hebben we gegeven voor een twintigtal 
locaties. Volgens mij van één of twee hebben we de plannen gezien. Daarvan hebben we gezegd: 865 
wat goed, helemaal in lijn met die lintbebouwingsvisie die wij hadden. Hoe kunt u dan zeggen, 
zonder dat er überhaupt nog ergens überhaupt een heipaal in de grond is gegaan, dat het al een 
groot succes is? Want er is nog niks opgeleverd. 
 
De VOORZITTER: De heer Terwal. [geluid in de zaal] Dat was niet de heer Terwal.  870 
 
De heer TERWAL (VVD): Er wordt hier een hulplijn ingezet.  
 
De VOORZITTER: Dat is niet toegestaan.  
 875 
De heer TERWAL (VVD): Nee, maar meneer Mülder, ik benoemde net al in mijn bijdrage: ik zou 
het hier niet passend vinden om op allerlei woningbouwlocaties of plannen in te gaan. Ik kan 
mijn papiertje links buigen, rechts buigen, maar ik kan er geen glazen bol van maken. Ik weet 
niet waarom sommige plannen niet doorgaan. Dat kan misschien te maken hebben met een 
gebrek aan ambtelijke capaciteit, waar we overigens ook als provincie wat aan willen doen. We 880 
gaan een flexibele schil qua ambtelijk capaciteit inzetten binnen dat investeringskader. Maar het 
kan ook aan stikstofvergunningen liggen, die er niet zijn. Maar aan de provincie zal het niet 
liggen, zeker niet, nu we nog eens een keer heel nadrukkelijk benadrukken in ons 
coalitieakkoord dat er verdichting mogelijk is in die lintdorpen, en wederom met oog voor de 
landschappelijke kwaliteit, maar ook voor de cultuurhistorie. 885 
 
De heer MÜLDER (D66): Dat snap ik. Dat vind ik ook heel fijn. Het enige punt is: we hebben dit 
beleid volgens mij anderhalf jaar geleden ingesteld met een termijn dat we dat op een gegeven 
moment zouden evalueren. En nu zegt u: ik ga daarvan afwijken, ik ga alvast verder. Dat is een 
keuze. Dat doet u bewust. Klopt het dat u zegt: goh, we gaan niet heel goed het beleid evalueren, 890 
maar we gaan gewoon nu al door? Dat mag. Maar dan moet hij dat gewoon zeggen. 
 
De heer TERWAL (VVD): Ja, maar ik zie daar geen tegenspraak in. Dit is een keuze. Maar in het 
meer ruimte bieden aan die verdichting van lintdorpen zullen we natuurlijk ook evaluaties, die 
gaandeweg naar buiten komen, daarin meenemen. Maar dit is ook echt iets wat past in de 895 
verdere uitvoering van het coalitieakkoord. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder, meneer Terwal. 
 
De heer TERWAL (VVD): Voorzitter, om nog even het wonenblokje af te sluiten met één zinnetje. 900 
Ook komen er meer mogelijkheden voor flexwoningen en tijdelijke woningen.  
 
Om de bereikbaarheid te verbeteren, wordt er extra geld uitgetrokken voor beheer en onderhoud 
van de provinciale infrastructuur om zo de basis op orde te brengen. Ook wordt er flink 
geïnvesteerd in de verbetering van de bestaande en de aanleg van nieuwe infra in alle Noord-905 
Hollandse regio's. Alle projecten in de studiefase kunnen door extra gelden doorgang vinden 
richting planning en uitvoering.  
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Als coalitie versterken we het vestigingsklimaat en daarmee de economie in Noord-Holland. 
Bestaande ruimte voor bedrijven en industrie, ook voor de zware milieucategorieën, blijft 910 
behouden in onder meer het Noordzeekanaalgebied en bij Den Helder. 
 
De heer DESSING (FvD): Dank u wel, voorzitter. Ik wil toch even aan de VVD vragen, ik hoor dat 
we inderdaad – dat hebben we ook teruggelezen in de getallen – dat er wordt geïnvesteerd in met 
name beheer en onderhoud van infrastructurele projecten. Dat is een kerntaak van onze 915 
provincie. Daar zijn wij het als partij over eens. In de cijfers die er nu staan, in de inschatting van 
de VVD, is dat een conservatief bedrag? Gaan we het daarmee redden? Want er is natuurlijk al 
heel veel wat er op ons af is gekomen, ook incidenteel, de afgelopen tijd. Hoe schat de heer 
Terwal van de VVD in dat we met die bedragen de bereikbaarheid van de provincie Noord-Holland 
kunnen blijven garanderen ook voor de komende coalitieperiode? 920 
 
De heer TERWAL (VVD): Kijk, alles is natuurlijk omgeven met onzekerheid. We hebben er ook al 
vaak met elkaar over mogen wisselen, de heer Dessing en ik, in de commissie Mobiliteit en 
Bereikbaarheid. Als je alleen al kijkt bijvoorbeeld naar de grond-, weg- en waterbouwindex. Die is 
met 21 procent gestegen. We weten niet hoe de geopolitieke situatie is, of de inflatie afneemt, of 925 
de grondstoffenprijzen nog verder stijgen of misschien wel gaan dalen. Bij staal daalt die 
inmiddels gelukkig. Voor nu krijgen wij vanuit de ambtelijke organisatie in ieder geval informatie 
dat dit voldoende zou zijn om aan die wettelijke taken tegemoet te komen. Maar bovenop die 
wettelijke taken hebben we er ook voor gekozen om het, nou ja, met een afkorting, het iMPI, het 
integraal meerjarenprogramma , om dat ten volle uit te voeren. We hebben vaak met elkaar 930 
gewisseld dat we toch van de gedeputeerde te horen kregen van nou, ik weet niet of daar 
voldoende geld voor is. Hiermee is zeker gesteld dat alles wat nu in de studiefase zit gewoon 
richting planning en realisatie kan. En daar komt dan ook nog geld bovenop om eventueel te 
investeren in nieuwe investeringen. Dus ik zou u willen zeggen: dit is wel, nou, als u in een 
restaurant zou zitten, dan kiest u hier voor het uitgebreide menu. 935 
 
De VOORZITTER: De barbecue moet nog even wachten, meneer Terwal. 
 
De heer TERWAL (VVD): Ja, gezien het aantal vragen: zeker. Voorzitter, ik vervolg mijn betoog.  
 940 
Krijgen bedrijven die willen verduurzamen van ons de tijd die daarvoor nodig is en ondersteunen 
we ook als provincie. En ook hebben we de ambitie om de meest mkb-vriendelijke provincie van 
Nederland te worden door het vereenvoudigen van provinciale regelgeving, het versnellen van 
procedures en toe te zien op snelle vergunningverlening. Om het contact voor bedrijven met de 
provincie te stroomlijnen verkennen we de mogelijkheden voor een centraal loket Werken en 945 
Ondernemen.  
 
Dan de verduurzaming. Hierbij letten we nadrukkelijk op draagvlak, betaalbaarheid en 
uitvoerbaarheid van maatregelen. Zo wordt bij het plaatsen van windmolens – en ook mevrouw 
De Sain noemde het al – een voorkeursvolgorde uitgewerkt in de vorm van een windladder, 950 
waarbij de eerste voorkeur uitgaat naar zee en industrieterreinen. Bij de beoordeling van nieuwe 
initiatieven voor windmolens op land wordt geanticipeerd op de nieuwe landelijke normen en 
spannen we ons maximaal in, maximaal, voor de bescherming van de gezondheidsaspecten op 
basis van de nieuwste wetenschappelijke inzichten. Ik wacht even op meneer Van den Berg, want 
deze had ik zien aankomen. 955 
 
De VOORZITTER: Dat is heel netjes. De heer Van den Berg. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Dat was gewoon uitlokken, voorzitter. Nee, ik vraag mij toch wel 
af, want in het coalitieakkoord staat dat jullie geen cap willen plaatsen op landelijke regelgeving. 960 
Dus als volgend jaar die nieuwe regelgeving komt voor windturbines, wat gaan jullie dan doen? 
Gaan jullie dan scherpere regelgeving introduceren Noord-Holland? Of houden we gewoon toch 
de landelijke lijn aan? 
 
De heer TERWAL (VVD): U zegt het goed: de landelijke normen zullen vanaf dat moment geldend 965 
zijn. Dus ik denk dat er een taak voor u, maar ook voor mijn fractie, voor andere fracties, liggen 
om vooral de signalen uit de provincie door te geven aan de Tweede Kamer om te zorgen dat die 
landelijke normen passend worden, in ieder geval in de provincie Noord-Holland. 
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De heer VAN DEN BERG (JA21): Dan vraag ik mij ook wel af hoe we dat gaan doen bij gebieden 970 
zoals de Amsterdam Noorder IJplas, ik noem er maar eentje. Daar maken mensen zich natuurlijk 
erg zorgen om de bouw van die windturbines, die ook nog eens een keer raakvlak heeft met het 
onderwerp wat u net afsluit: de woningbouw. Die woningbouw, die wordt daardoor gefrustreerd. 
Gaan we dan op deze manier met die bouw van windturbines, ja, die gewenste woningen wel 
bouwen? 975 
 
De heer TERWAL (VVD): Ik ken uw zorgen en ik ken ook de zorgen van deze bewoners. Daar 
hebben we ook als fractie mee gesproken. Maar ik moet u ook zeggen: het is nu nog niet aan de 
orde. De Verklaring van geen bezwaar waar u op doelt, mogelijk dat die in het najaar naar de 
Staten komt. En dan zullen wij dat op zijn merites wegen. Maar u kunt van mij de verzekering 980 
krijgen dat we daar als fractie zeer kritisch, heel kritisch, naar zullen kijken. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dan rond ik af met een vraag, voorzitter, of u mij dan eens 
kunt meenemen in het verschil ten opzichte van vier jaar terug. Want toen was er een coalitie 
samen met D66. Nu is de BBB in de plaats gekomen. Dus eigenlijk nu twee centrumrechtse 985 
partijen. En dan is dit het resultaat. Ik had dat niet verwacht. Hoe kijkt u er zelf naar of dit 
hetgeen is wat u er echt uit had willen slepen? 
 
De heer TERWAL (VVD): Als u mij vraagt om zware bespiegelingen, dan zou ik die graag met u bij 
de barbecue doen. Nee, maar wat mevrouw De Sain ook zei, kijk, we hebben met elkaar wel een 990 
RES afgesloten. Dat is een samenspel geweest tussen ons als provincie, maar ook de gemeenten, 
ook de waterschappen. Daar kan je, als je het al zou willen – u misschien wel – daar kan je niet 
zomaar je handtekening onder vandaan halen. Dat past ook niet in het middenbestuur wat we 
zijn en in de goede bestuurlijke verhouding die we met elkaar hebben. Dus we hebben ook in het 
coalitieakkoord gezegd: daar staan we voor. En een deel zal moeten plaatsvinden via de opwek 995 
van energie via zonnepanelen. Daar hebben we heel duidelijke dingen over gezegd dat zijn 
beslag moet krijgen in de zonneladder. En een ander deel zal zijn beslag moeten krijgen via 
windenergie. Daar hebben we ook heel duidelijke dingen over gezegd, onder andere de punten 
die ik nu net noem. 
 1000 
De VOORZITTER: Meneer Terwal, gaat u verder. Tenzij u nog een andere vraag heeft? 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, ik heb dan nog één vraag van een andere orde. Ik hoor wat u 
zegt over de RES, hoor. Ik begrijp goed wat u zegt. Maar bent u dan niet bekend met het rapport 
van de CE Delft, die zegt van: wind op land is niet nodig om de doelen te behalen. Als ik daar nog 1005 
een reflectie op zou kunnen krijgen waarom we dat dan toch gaan doen, dan ben ik tevreden. 
 
De heer TERWAL (VVD): Ja, dat rapport ken ik. Natuurlijk, met elk rapport heb je ook weer 
tegenrapporten. Maar we hebben nu gezegd van: we staan voor onze handtekening, gezien de 
bestuurlijke zekerheid, zou ik willen zeggen en nou, we zullen in ieder geval, als we daar onze 1010 
oplossing zoeken tot wind en zonne-energie dat heel duidelijk inkaderen. En ik denk dat we de 
juiste kaders hebben gevonden en die hebben ook hun beslag gekregen in het coalitieakkoord.  
 
Voorzitter, dan vervolg ik mijn betoog. Bij de planning van eventuele windmolens nabij 
gemeentegrenzen – dat was iets waar de heer Van den Berg aan refereerde – laten we gemeenten 1015 
een onderling afsprakenkader opstellen. Voldoende draagvlak en participatie is voor ons een 
randvoorwaarde. Ook doen we de komende jaren onderzoek naar Small Modular Reactors, kleine 
kerncentrales in de volksmond, en dienen we hiervoor een aanvraag in bij het Rijk dat een 
onderzoeksbudget beschikbaar heeft gesteld. 
 1020 
De heer MÜLDER (D66): Ja, alvast vooruitlopend op mijn eigen bijdrage. Ik was toch verbaasd dat 
u dat inderdaad had opgeschreven, dat u op zoek gaat naar plekken voor kleine centrales, want 
recentelijk is er van het Rijk nog een soort van inventarisatie geweest van waar er plek zou zijn 
voor die kleine centrales of in ieder geval voor centrales in het algemeen. Daar werd toch gezegd 
geen enkele geschikte plek te hebben gevonden in Noord-Holland. Nou, u heeft toen de 1025 
beslissing gemaakt om wel zoiets op te schrijven. Dan ga ik ervan uit dat u ook een goed beeld 
heeft van waar die dan zou kunnen komen, volgens u. 
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De heer TERWAL (VVD): Nee, wat we gaan doen is een aanvraag indienen voor het 
onderzoeksbudget. Daar zal onder andere in die aanvraag zitten van, wat zijn nou de voor- en 1030 
nadelen van die Small Modular Reactors. We hebben ook gezegd: we gaan nu nog niet speculeren 
over eventuele plekken in de provincie. Het gaat puur om de voor- en de nadelen. 
 
De heer MÜLDER (D66): Hoe reëel acht u de kans de kans dat u subsidie gaat krijgen voor een 
onderzoek als het Rijk op dit moment heeft aangegeven: er is geen enkele geschikte plek in uw 1035 
provincie? 
 
De heer TERWAL (VVD): Ja, meneer Mülder, ik zei het net al: ik kan mijn papiertje naar links en 
rechts buigen, maar, zoals u ziet, ik kan er geen glazen bol van maken. Dat maakt ook dat ik 
gewoon eerst die aanvraag afwacht en dan horen we vanzelf vanuit het Rijk of daar 1040 
onderzoeksbudget voor wordt vrijgemaakt. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, dank u wel. Ik denk dat Noord-Holland ongeveer de achtste 
provincie is die het woord ‘kerncentrale’ heeft opgenomen in zijn coalitieakkoord. En ik vroeg me 
af: wat denkt u nou wat specifiek in het Noord-Hollands belang is om ook nog eens onderzoek te 1045 
gaan doen, terwijl er momenteel op zoveel plekken in het land al initiatieven lopen om te kijken 
en de Rijksoverheid ook heeft gezegd: wij willen dit serieus bekijken, maar we focussen ons nu 
eerst op de bouw van twee kerncentrales in Borssele? 
 
De heer TERWAL (VVD): Ja, meneer Klein, als het Rijk dat zou denken, dan begrijp ik ook niet 1050 
waarom ze zo'n onderzoeksbudget voor de provincies klaarzetten. En als zo'n onderzoeksbudget 
er is, dan vind ik ook dat je als Noord-Holland gezamenlijk met andere provincies daar ook 
gewoon aanspraak op moet kunnen maken. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Maar dan herhaal ik mijn vraag: wat denkt u daaruit te krijgen? 1055 
Welke uitkomst verwacht u van dit onderzoek? Dat er in het volgend coalitieakkoord een 
kerncentrale gebouwd gaat worden in Noord-Holland? 
 
De heer TERWAL (VVD): Ja, maar meneer Klein, nu vraagt u aan mij om dat onderzoek zelf te 
gaan schrijven, want u loopt nu al vooruit op de resultaten. Als ik dat zou weten, dan had ik hier 1060 
al wel een lijvig rapport zelf geschreven. Wat wij doen, is: we dienen een aanvraag in om 
onderzoek te doen naar de mogelijkheden van zo'n Small Modular Reactor, voordelen, ook 
nadelen, en misschien dat dat wel in gezamenlijkheid met andere provincies gebeurt. Dat weet ik 
niet. En dan gaan we gewoon kijken van wat de resultaten zijn. Op basis daarvan gaan we weer 
verder. Maar dat zal zijn beslag krijgen inderdaad in een volgend college. 1065 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, maar mijn punt is, meneer de voorzitter, dat dit helemaal geen 
specifiek Noord-Hollandse vraag is. Dit is een heel algemene vraag waar inmiddels al heel veel 
over nagedacht gaat worden. Dus wat is de toegevoegde waarde, dat wij hier onze zeer beperkte 
bestuurlijke capaciteit straks voor in gaan zetten? 1070 
 
De heer TERWAL (VVD): Of die bestuurlijke capaciteit beperkt is, die laat ik aan u. Maar wij 
hebben gewoon gemeend dat we inderdaad gewoon willen kijken van, wat zijn de voordelen, wat 
zijn de nadelen van een Small Modular Reactor. Ik struikel er bijna over. Ik zou het eigenlijk 
moeten houden bij ‘kleine kerncentrales’. En misschien dat we inderdaad wel zeggen van, we 1075 
kunnen dat ook met andere provincies oppakken. Maar op dit moment pakt het Rijk het, nou ja, 
in die zin niet op. Die is meer gefocust op de grote kerncentrales bij Borssele, zoals u weet, en 
stellen ze dit onderzoeksbudget beschikbaar. Ja, u mag het de VVD niet kwalijk nemen als er 
ergens een kans ligt om wat geld naar de provincie te halen, dat we dat ook doen. 
 1080 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, u zult mij niet vaak kritisch horen zijn over kernenergie, 
voorzitter, maar toen ik dit akkoord las, toen moest ik toch wel heel erg lachen, want toen dacht 
ik: wat gaan we nou doen? We gaan verschillende technieken tegen elkaar afmeten en 
onderzoeken als provincie Noord-Holland, terwijl er vanuit onze achtertuin in Petten, de Nuclear 
Research Group, die heeft precies zo'n onderzoek gepubliceerd in mei. Dus waarom gaan wij nu 1085 
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vanuit de provincie precies zo'n zelfde onderzoek doen en daarmee het bijbehorende 
belastinggeld verkwisten? 
 
De heer TERWAL (VVD): Nou ja, of we daar belastinggeld mee verkwisten. Het is een 
onderzoeksbudget vanuit het Rijk. Als u zegt dat als een deel van die informatie er is, dan – ik 1090 
hoor dat het wat emoties oproept – als daar goede resultaten liggen in een onderzoek van Petten, 
kan ik me zomaar voorstellen dat het ook mee wordt genomen in het onderzoek wat gedaan zal 
worden. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Het lijkt bijna alsof we misschien wel tot een deal kunnen komen, 1095 
maar kunnen we anders afspreken dat als ik dat onderzoek aan u geef, dat het 
onderzoeksbudget lekker aan iets anders wordt besteed en dat u het geld dus gaat gebruiken 
voor de bouw van een echte kerncentrale? Kunnen we dat afspreken? 
 
De heer TERWAL (VVD): Volgens mij, toen u naar de interruptiemicrofoon liep, zag ik een heel 1100 
groot JA21-logo op het onderzoek. Ik heb JA21 hoog zitten, maar ik zou het graag nog willen 
laten doorrekenen door een objectieve partij. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, op het onderzoek naar Petten, voorzitter, ik zal hem via u 
overhandigen, zit inderdaad een sticker van ons op natuurlijk, maar hopelijk kunt u het met 1105 
interesse doornemen en ervoor zorgen dat wij dat onderzoeksgeld gewoon wel op een goede 
manier gaan besteden. Ja, want dit is toch iets voor de show wat ons betreft.  
 
De VOORZITTER: Na afloop van de vergadering zal ik hem in ontvangst nemen. Gaat u nu verder, 
meneer Terwal. 1110 
 
De heer TERWAL (VVD): Dank, voorzitter. Dan tot slot de financiën. Deze coalitie staat voor een 
solide financieel beleid, waarbij we onze ambities zo efficiënt en effectief mogelijk 
verwezenlijken. Zo investeren we flink in wonen en mobiliteit en verlichten we – mevrouw De Sain 
noemde het al even – de lasten voor onze agrariërs door het eigen risico bij faunaschade te 1115 
verlagen tot vijf procent. Om al deze extra investeringen op te vangen, hebben we een aantal 
bezuinigingen doorgevoerd. Maar helaas waren we ook genoodzaakt de opcenten te verhogen, 
maar ze zijn daarmee nog steeds de laagste van Nederland.  
 
Samen met mijn medeonderhandelaar Esther Rommel dank ik BBB, GL en PvdA voor de 1120 
gesprekken die in een prettige sfeer en met respect voor elkaars standpunt werden gevoerd. Ook 
dank ik vanaf deze plaats mijn fractie, die mij en Esther op de juiste momenten scherp hielden. 
Namens de VVD-fractie kijk ik uit naar een mooie samenwerking met alle partijen in de Staten, 
maatschappelijke organisaties en inwoners om Noord-Holland de komende vier jaar weer een 
stukje mooier te maken. Dank u wel. 1125 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En ik geef het woord aan Statenlid Gielen van GL. En ik wil 
verzoeken de zaal met name ook- Het is heel leuk dat u grapjes maakt, maar het is hier hoorbaar. 
Dus misschien dat sommige partijen het iets rustiger aan kunnen doen. 
 1130 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, voorzitter, dank. Vandaag bespreken we ons coalitieakkoord gesloten 
door BBB, VVD, PvdA en GL. En vanaf deze plek wil ik ook mede namens Rosan Kocken, mijn 
medeonderhandelaar, onze onderhandelingen, ons team, onze formateurs, onze andere 
onderhandelaars en zeker ook de ambtelijke ondersteuning bedanken voor hun inzet. En tegen 
de rest van de staten zou ik willen zeggen: bedankt voor uw geduld, want we hebben er best 1135 
even over gedaan, maar we zijn heel blij dat we vandaag dit akkoord met elkaar kunnen 
bespreken. GL is de verkiezing ook ingegaan met een heel duidelijke boodschap. We hebben 
geen tijd meer te verliezen om de klimaatcrisis aan te pakken en we moeten nu aan de slag om 
onze natuur te herstellen. Die problemen, die pakken we aan met dit akkoord. En dat roept bij de 
heer Van den Berg al vragen op, zie ik. 1140 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, voorzitter, natuur herstellen, dat juichen wij van harte toe, en 
GL zo te horen ook. Hoe gaan ze dat doen in dit coalitieakkoord zonder het woord ‘biomassa’ 
één keer te noemen? 
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 1145 
Statenlid GIELEN (GL): Biomassa. Dat is lang geleden dat wij daar een debat samen over hebben 
gevoerd. Nou, volgens mij spelen er in onze natuurgebieden een heleboel problemen en is dat 
ook een van de redenen dat we hier onder andere in de provincie werken aan het PPLG en waar 
we ook in dit coalitieakkoord weer een aantal de stappen in zetten en doelen voor noemen. En is 
dat wat we doen om de natuur te herstellen. 1150 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Jazeker. Ik denk wel dat u scherp had kunnen zijn dat deze 
interruptie natuurlijk zou komen. Want als biomassa er helemaal niet in staat, wat gaan we daar 
nu mee doen? Gaan wij verder met de biomassacentrale in Diemen? Of locaties als Purmerend of 
wellicht wel nieuw te bouwen locaties. U weet net zo goed als ik dat het verbranden van bomen 1155 
niet per se bijdraagt aan natuurherstel. 
 
Statenlid GIELEN (GL): En u weet ook heel goed dat GL tegen houtige biomassa is. En dat als het 
gaat over de locatie in Diemen we daar eerder een aantal jaar geleden in deze Staten een debat 
over hebben gevoerd, waarin heel duidelijk was dat de vergunningsaanvraag daarvoor binnen de 1160 
kaders viel en dat je ook een betrouwbaar bestuur wil zijn en dat we daar dus toen in mee zijn 
gegaan. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dan rond ik toch af met: kijk, natuurlijk snap ik de context van 
Diemen in zekere zin, omdat dat het verleden is, maar de toekomst is nog lang. En ik mis 1165 
gewoon de inzet van GL in het coalitieakkoord op dit punt. Ik wil toch van u een uitspraak horen 
van waar wij de komende jaren naartoe gaan met biomassa, aangezien we het niet kunnen vinden 
en ik wil weten waar we vanuit kunnen gaan. 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, ik vind biomassa nu helemaal niet zo aan de orde. Als u daar specifiek 1170 
ideeën over hebt, dan moeten we het daar misschien nog eens over hebben. Maar wat ik zie, is 
dat we in dit akkoord, als het gaat over de warmtetransitie, als het gaat over het halen van onze 
klimaatdoelen, voor een heleboel andere technieken kiezen en dat we daarbuiten een heleboel 
doen voor ons natuurherstel.  
 1175 
Goed, voorzitter, we gaan vooruit. Vooruit om onze klimaatdoelen te gaan halen. Daarvoor 
maken we structureel geld beschikbaar. In 2024 elf miljoen en de jaren daarna oplopend naar 
veertien miljoen. Vooruit om de energietransitie ook een eerlijke transitie te laten zijn, door oog 
te hebben voor mensen die niet mee kunnen komen om bijvoorbeeld hun huis te verduurzamen. 
Vooruit voor een circulaire economie. Daarom bouwen we klimaatneutraal en circulair en 1180 
verlengen we onze actieagenda. Vooruit om onze industrie te vergroenen en om de gezondheid 
van onze inwoners voor de winst van grote bedrijven te laten gaan. Daarom zetten we in op 
scherp vergunnen en handhaven en zeggen we heel duidelijk dat voor bedrijven, die de transitie 
naar duurzaamheid en een schone industrie niet kunnen maken of niet willen maken, geen 
toekomst is in deze provincie. Vooruit om onze natuur te herstellen. Vooruit voor een duurzame 1185 
en toekomstbestendige landbouw. Daarom zeggen we ook: kringlooplandbouw in 2040. Vooruit 
met meer betaalbare woningen. We kiezen voor dertig procent sociale huur. En vooruit op de 
fiets. We ronden deze periode drie doorfietsroutes af. 
 
De heer MÜLDER (D66): Dank u wel voor het woord. Ja, veel vooruit. Mag ik van u ook weten 1190 
waar het achteruit is? Want daar heb ik ook wel wat, volgens mij, op gevonden. 
 
Statenlid GIELEN (GL): Wat mij betreft gaan we verbindend vooruit. Als u dat anders ziet, dan ben 
ik heel benieuwd. 
 1195 
De heer MÜLDER (D66): In ieder geval achteruit ten opzichte van het beleid wat we hebben 
ingesteld de vorige periode. Of wat ú heeft ingesteld de vorige periode. Ik zie bijvoorbeeld 
kringlooplandbouw van 2030 naar 2040, NNN wordt uitgesteld. Ja, even kijken, de definitie die 
wij gebruiken ook voor kringlooplandbouw wordt ook verbreed. Dan vraag ik me toch echt af: dat 
is toch in ieder geval achteruit in plaats van vooruit. 1200 
 
Statenlid GIELEN (GL): Nou, dat ben ik eigenlijk niet met u eens. In het PPLG staat 
kringlooplandbouw gekoppeld aan 2040 en koppelen we die aan de rijkdefinitie 
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kringlooplandbouw. Dat houden we in stand. Dus in die zin gaan we daarmee gewoon door met 
wat we aan het doen zijn. Dan noemde u nog een voorbeeld. Dat ben ik nu weer even kwijt. Maar 1205 
hierop gaan we gewoon door. 
 
De heer MÜLDER (D66): NNN. 
 
Statenlid GIELEN (GL): NNN. Ja, op NNN zeggen: we willen afronden in 2027 met de aankopen en 1210 
2029 met de inrichting. Dat is een afspraak die ook al stond. Dus in die zin zie ik vooral dat we 
doorgaan met wat we aan het doen zijn. 
 
De heer MÜLDER (D66): volgens mij is dat een andere afspraak dan dat er nu in, volgens mij, het 
PPLG staat opgenomen. Nou ja, dat is eventjes voor nu voldoende. Dank u wel. 1215 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Dank u wel. Nog even over die kringlooplandbouw, want we 
zien dat u nu de brede definitie hanteert. Maar betekent dat, dat u natuurinclusief in 2030 nu 
gewoon laat vallen uit de voedselvisie? 
 1220 
Statenlid GIELEN (GL): Nee, want ook met de voedselvisie gaan wij door in deze periode. Ik zie 
eigenlijk dat we de afgelopen tijd gewerkt hebben aan een heleboel mooie plannen en dat we 
eigenlijk in die PPLG een aantal van die doelen nog maar weer eens herhaald hebben en ook heel 
duidelijk zeggen dat we dat echt in verbinding doen met juist de agrarische sector en juist ook 
die definitie van kringlooplandbouw hanteren, omdat dat ook ruimte biedt aan bedrijven om daar 1225 
een eigen invulling aan te geven. Wat goed is, denk ik, want we hoeven niet hier als provincie het 
helemaal voor te kauwen hoe we iets dan gaan doen, maar wel heel duidelijk wat er moet 
gebeuren. En dat doen we door dat doel te stellen. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Maar als u dus wel vasthoudt aan natuurinclusief in 2030 voor 1230 
alle grondgebonden landbouw, dan beperkt u de kringlooplandbouw van de zeven sporen tot 
maar één. En dat is alleen die. Begrijp ik dat dan goed? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Volgens mij moet u nu vooral uitgaan van de 2040  kringlooplandbouw, 
zoals we die in het akkoord hebben aangegeven en staat daar ook heel duidelijk bij dat we dat 1235 
echt samen met de sector gaan doen. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Dat is geen antwoord op mijn vraag. Hanteert u nou dat 
uitgangspunt natuurinclusief in 2030, ja of nee? 
 1240 
Statenlid GIELEN (GL): We hanteren het doel kringlooplandbouw in 2040. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Oké. Dus natuurinclusief vervalt? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Volgens mij zit daar niet zoveel ruimte tussen. Aan de ene kant kunnen we 1245 
werken aan natuurinclusieve landbouw en aan de andere kant zeggen we ook: we willen ook 
ruimte bieden aan de sector om aan die kringlooplandbouw zelf invulling te geven. 
 
De VOORZITTER: Een aanvullende vraag? 
 1250 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Nee, dan is het helder. Dan laat u het dus los. Dank u.  
 
De VOORZITTER: Statenlid Kostić. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Voorzitter, mijn vraag zit hem ook inderdaad in dat natuurinclusief. Er 1255 
staat in de Voedselvisie 2030: alle grondgebonden landbouw natuurinclusief. Zoals ik het nu 
hoor, is dat een harde belofte. Klopt dat? 
 
Statenlid GIELEN (GL): De voedselvisie is een document waar we ook in dit coalitieakkoord, 
bijvoorbeeld ook als het gaat over de plantaardige eiwitconsumptie, van zeggen dat we dat 1260 
blijven stimuleren. 
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Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, dan neem ik dat maar voor waar aan. Maar dan zegt u iets 
zorgwekkends: de kringlooplandbouw 2040, dat laten we over aan de sector. Bent u het met mij 
eens dat u alleen al met het 2040 kringlooplandbouw, het doel zelf, daarin de achterlopers 1265 
volgen? Want dit getal komt niet uit uw koker, maar uit de landbouwlobby-koker op rijksniveau. 
Mijn vraag is: gezien alle beloftes die GL heeft gedaan aan haar eigen kiezers over 
vooruitstrevende, meer plantaardige landbouw, strakke doelen voor klimaat en natuur, waarom 
bent u niet bereid om die doelen vooruit te schuiven en koplopers aan tafel te zetten in plaats 
van weer de achterhoede te laten bepalen wanneer we deadlines hebben? 1270 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ik ben heel benieuwd waar u nou de conclusie vandaan haalt dat we 
koplopers niet mee zouden nemen. Want volgens mij, wat we doen in dit akkoord is dat we heel 
duidelijk de lijnen uitzetten – eigenlijk wat we ook al in de PPLG  gedaan hebben – waarin we 
zeggen, nou, dit is waar we naartoe willen, dit zijn onze doelen. En juist ook omdat dit een 1275 
akkoord is niet alleen van GL, maar ook van de BBB, de VVD, de PvdA, zeggen we daarin ook in: 
we gaan dat gesprek aan met die sector hoe de precieze invulling eruit gaat zien. Dat gaan we 
met elkaar bepalen. Maar het gesprek aangaan met de sector, dat betekent zeker ook het 
gesprek aangaan met de koplopers. Want u weet ook dat GL vaker daarvoor heeft gepleit, samen 
met u onder andere, om hen meer te betrekken, beter aan tafel te zetten, bijvoorbeeld als het 1280 
gaat over organisaties als Caring Farmers. Dat is iets wat we gewoon moeten blijven doen. En het 
gesprek met de sector betekent niet alleen het gesprek met mensen die misschien nog niet mee 
willen. Wat mij betreft is dat juist ook het met mensen die vooruit willen, mensen die ervoor 
willen gaan en die samen met ons die handschoen willen oppakken. 
 1285 
De VOORZITTER: Heeft u nog een aanvullende vraag? 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, ik ken de ambities van GL en daarom stel ik de vraag: 
waarom laat u zich dan leiden met ambities die door het Rijk in samenwerking met het meest 
conservatieve gedeelte van de sector zijn vastgesteld. Die 2040, erkent u dat: dat komt niet uit 1290 
de koker van GL, dat komt ook niet uit de keuken van PvdA, dat komt niet uit de koker van de 
beloftes aan hun kiezers, maar dat dit gewoon door de LTO is vastgesteld met het Rijk, en u dat 
nu klakkeloos overneemt? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, ik wil hier toch wel één opmerking maken, voorzitter, want mevrouw 1295 
Kostić zegt: uw belofte aan de kiezer. En dat heb ik Statenlid Kostić ook horen zeggen eerder in 
de aanloop naar dit debat toe. Als we hier met elkaar van mening worden dat alles wat er in een 
verkiezingsprogramma staat direct een belofte aan de kiezer is, dan hebben we denk ik daar een 
ander idee over van wat dat moet zijn. Dus dat wil ik even hier gezegd hebben. Uw vraag ging 
over de doelen. We zeggen nu heel duidelijk: 2040 kringlooplandbouw. We zeggen daarnaast 1300 
ook: we gaan onze stikstofdoelen halen. We zeggen ook, we noemen ook doelen als het gaat over 
bodemdaling, als het gaat over meer bos. We noemen een hele reeks doelen in het 
coalitieakkoord, ook als het gaat over klimaat. En daar gaan we maatregelen voor nemen. Dit 
akkoord legt niet tot in detail vast wat die maatregelen dan zijn. Dat is ook een proces wat we 
met elkaar aangaan en dat is ook iets waar de komende tijd invulling aan gegeven moet blijven 1305 
worden. Maar voor mij en voor GL is het belangrijk dat we die doelen stellen. 
 
De VOORZITTER: Op een ander onderwerp als u nog een vraag heeft. Niet meer over dit 
onderwerp.  
 1310 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Nee. Nou ja, of toch een andere belofte: de intensieve veehouderij. Die 
wordt weer niet genoemd. Betekent de uitvoering van dit akkoord straks dat we in 2030 af zijn 
van de intensieve veehouderij hier in Noord-Holland? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Meneer Terwal zei net: ik kan mijn briefje niet tot een glazen bol vouwen. 1315 
Ik vond dat leuk gevonden. Ik denk dat ik me daarbij aansluit, want ik kan dat ook niet. Kijk, dat 
kan ik niet zo hard ‘ja’ of ‘nee’ zeggen natuurlijk. Wat duidelijk is, is dat we doelen stellen, dat 
ons een ontzettend grote transitie te wachten staat in de landbouw, die echt keihard nodig is, 
omdat onze natuur er gewoon ontzettend slecht aan toe is. Daar zetten we met dit 
coalitieakkoord vol op in. Dat betekent dat veel intensieve veehouderij zal moeten verdwijnen. En 1320 
ik denk op de termijn helemaal totaal geëxtensiveerd zal zijn. Of dat al in 2030 is, ja, daar 



Pagina  24 
 
 

 
 

24 

kunnen we natuurlijk- Dat zal de inzet zijn, dat we nu werken aan de omslag. Maar niet, ik kan 
geen uitspraak doen over jaartallen en wanneer wel of wanneer niet of ruimte. Dat begrijpt u ook. 
 
De VOORZITTER: Nog één vraag en dan gaat de heer Mülder.  1325 
 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Sorry, het is zoveel. Toch nog even over die NNN. Want, ja, er zijn 
inderdaad heel wat doelen genoemd. Zoals wij het lezen zijn het allemaal doelen die al moeten 
van het Rijk en die al soms decennia moeten en niet gebeuren, zoals de NNN. Met het huidige 1330 
tempo gaat de provincie er nog tien jaar over doen voordat het NNN klaar is gemaakt. Maar wat u 
vervolgens doet, is zeggen: nou, we verschuiven het na 2029 in plaats van 2027. Maar dan komt 
het nog zorgwekkendere en dan is het mijn vraag: “Tegelijkertijd realiseren we ons dat de 
zorgvuldige aanpak in gebiedsprocessen ertoe kan leiden dat we soms, goed gemotiveerd, een 
andere eindtermijn hanteren”. Bedoelt u daarmee dat het zelfs nog later dan 2029 kan worden als 1335 
het gaat om het halen van die NNN-doelen, die we al decennia hebben? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, dank. Ik begrijp uw zorg eigenlijk wel. Dat is best een spannende zin. Ik 
denk dat wat we doen in dit coalitieakkoord, dat we een duidelijke ambitie tonen om het NNN af 
te ronden. Dat is een ambitie die GL al heel lang heeft, die u ook al heel lang heeft, die een groot 1340 
deel van deze Staten deelt. En al zouden we die ambitie niet hebben, we moeten ook wel in 
inderdaad. Daar heeft u ook gelijk in. Kijk, waar het om gaat met die zin is dat we ook zien dat er 
bepaalde stukken in dat NNN bijvoorbeeld in handen zijn van ontzettend veel particuliere 
eigenaren en dat je nu niet moet kunnen zeggen: het is in 2029 tot op de laatste meter afgerond. 
En dat we daar enige ruimte in proberen te creëren. Ik vind dat best spannend, want ik zal u ook 1345 
zeggen, dat wat mij betreft het gewoon is afgerond en zo snel mogelijk is afgerond. Maar 
volgens mij krijgen we op het dossier natuur een ontzettend goede bestuurder die daar vast haar 
best voor gaat doen en heb ik er ook vertrouwen in dat die ambitie gewoon blijft staan en moet u 
die zin vooral lezen, kijkend naar de realiteit op sommige plekken. 
 1350 
De heer MÜLDER (D66): Dank u wel, voorzitter. Ik deel die zorgen, maar dat is niet waarvoor ik 
hier sta. Even nog meegaand in uw frame over vooruit. Ik wil graag dat u ook vooruit kunt met 
uw bijdrage. Daarom dacht ik, ik doe toch ook meteen mijn tweede vraag. Vindt u dat wij 
vooruitgaan op het gebied van wind op land en zonneweides? Denkt u dat dit voldoende is om 
bijvoorbeeld het vrij alarmerende rapport van Berenschot, wat wij nog geen jaar geleden hebben 1355 
gekregen, te kunnen tackelen? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, dat denk ik zeker wel. Wat we doen, is dat we zeggen dat we de RES-
aanpak blijven volgen. Dat is wat wij moeten doen om onze opwek voor duurzame energie te 
vergroten. Die RES-aanpak en het volgen van de RES’en, die staat voor mij buiten kijf en dat staat 1360 
ook in dit akkoord. Dat gaan we doen. Daarmee gaan we dus vooruit. Daarbij zeggen we 
inderdaad op het gebied van bijvoorbeeld wind, dat we daar nog eens goed naar gaan kijken. Of 
we op het gebied van gezondheid genoeg stappen nemen of dat we daar nog wat extra 
maatregelen bij moeten nemen. Maar wat bovenaan staat, is dat we de RES-aanpak blijven volgen. 
Dus we gaan daarin zeker vooruit. Als het gaat over het rapport van Berenschot, ik ken het ook. 1365 
Het staat ook zelfs genoemd in het akkoord. Daarin zeggen we volgens mij heel duidelijk dat we 
nu niet afstevenen op die 55 procent CO2-reductie in 2030, maar een veel lager getal en dat we 
dus extra maatregelen moeten nemen, waarvoor we het actieprogramma Klimaat zullen moeten 
gaan aanvullen. Dus gaan we daar zeker op vooruit. 
 1370 
De heer MÜLDER (D66): Dan wil ik toch even verder op dat stukje wind op land. Want als u zegt 
‘voor mij staat de RES bovenaan’ en ik hoor hier net een bijdrage van de VVD, die eigenlijk 
ontzettend blij is dat er eindelijk eerst overeenstemming moet worden gevonden met alle 
buurgemeenten of wie er ook maar enigszins bij betrokken is, dan zal dat zeker op gespannen 
voet met elkaar blijven staan. Dat zou conflict kunnen opleveren. Dus daar graag op reflecteren. 1375 
 
Statenlid GIELEN (GL): Volgens mij bestaan die twee dingen naast elkaar. We hebben een goed 
contact met de buurgemeenten en daar moet afstemming plaatsvinden en we hebben 
gezondheid hoog in het vaandel én we volgen de RES-aanpak. Dat kan prima naast elkaar 
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bestaan, want dat zijn gewoon eigenlijk voorwaarden of zorgpunten die we meenemen binnen 1380 
die RES-aanpak. 
 
De heer MÜLDER (D66): Dan is de soort van de uitspraak over dat het behalen van de RES 
bovenaan staat, is dus loos. Maar dan nog een vraag daarover. Er wordt geschermd met: we gaan 
vooruitlopen op wat er gaat komen vanuit het Rijk aan regels omtrent de gezondheid voor wind 1385 
op land. U volgt ook waarschijnlijk het nieuws. Er is een heel grote kans dat dat controversieel 
wordt verklaard. Dat zal betekenen dat er in ieder geval geen, zoals u graag zegt, vooruitgang is 
op dat onderwerp? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, hoor, want op dit moment kunnen wij ook aanvragen voor windmolens 1390 
in behandeling nemen. Ik bedoel, de vergunningsverlenging staat helemaal niet stil. Sinds de 
uitspraak van de Raad van State op dit punt moeten we per project zelf onze normen bepalen en 
dat doen we. En zodra de normen van het Rijk bekend zijn- Ik ben het met u eens, hoor. 
Donderdag coalitieakkoord gepresenteerd, vrijdag kabinetsval. Nou, dat betekent echt best wel 
wat voor dit akkoord en voor wat we hier de komende jaren in de Staten gaan doen, waar we wel 1395 
geld voor krijgen vanuit het Rijk, waar niet voor, wat er controversieel verklaard wordt en wat 
niet. Dus, nou ja, misschien is die zin opgeschreven ook met de intentie dat die normen snel 
zullen volgen. Dan kan het nog steeds prima zou zijn dat dat inderdaad zo is. Maar zodra die 
normen er zijn, zullen we daarop gaan anticiperen. En tot die tijd hebben we ook onze geldende 
normen, zoals die er nu zijn. 1400 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, dank u wel. Ik hoop niet dat er een noodzakelijk verband is 
tussen de presentatie van het coalitieakkoord en de kabinetsval. Maar ik wil graag even 
terugkomen op het vorige punt, over die doelen. Dat speelde bij het NNN. Daar hadden we 2027. 
Nou ja, dan realisatie, uiteindelijk 2029. En nu is er opgeschreven: en misschien toch nog een 1405 
beetje later. En eigenlijk is dat een beetje een doorlopend thema. Alle doelen die we hadden, die 
zijn een beetje van voetnootjes en van extra opmerkingen voorzien: nou ja, als het lukt, dan gaan 
we het doen; en als het niet lukt, dan schuiven we een beetje. Bent u niet ontzettend bang dat u 
met dit akkoord alles uit handen geeft en dat we uiteindelijk die doelen helemaal niet gaan 
bereiken door de manier waarop het opgeschreven is? 1410 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, ik zou bijna willen zeggen: ik zou het mooier vinden als het kabinet 
gevallen was over ons coalitieakkoord dan over de reden waar dat wel is gebeurd. Maar dat 
terzijde. Ik denk dat wat we op het gebied van het NNN doen, dat we daar best inderdaad, nou ja, 
een stukje aan toevoegen, waarin we zeggen: als er uitzonderingen nodig zijn, dan moet daar 1415 
ruimte voor zijn. Ik denk ook dat dat reëel is. Ik heb net ook gezegd dat ik dat ook spannend 
vind en dat dat wat mij betreft echt in heel uitzonderlijke gevallen zo zal zijn. En het is aan u, 
maar ook zeker aan mij, om daar de komende jaren heel scherp op te blijven. Dat zullen wij ook 
doen. En op een heleboel andere gebieden zie ik juist dat, wat we zeggen, is: de doelen staan 
bovenaan, we houden heel sterk vast aan die doelen. Dat doen we. En daarnaast gaan we ook 1420 
zoeken: we gaan vooruit en we zoeken de verbinding. Dus we gaan ook het gesprek aan en we 
gaan ook met elkaar kijken hoe we daar nou invulling aan gaan geven. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, maar dan is de vraag ‘hoe houden we elkaar scherp en hoe 
zorgen we dat niet alles gaat schuiven’ toch wel heel relevant, want het is niet alleen het NNN. 1425 
Het is ook het bijzonder provinciaal landschap. De coalitie koestert het bijzonder provinciaal 
landschap, maar als er aanleiding toe is, herzien we de begrenzing. Dat is nogal even een deur 
die open gezet wordt. Idem dito is dat met de doelen in het landelijk gebied: ja, we hebben 
doelen, maar als die niet gehaald kunnen worden, gaan we er flexibel mee om. Dat is toch wel 
heel erg veel de deur openzetten naar alles loslaten. 1430 
 
De VOORZITTER: Komt u tot een vraag, want er zat geen vraag in.  
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ik begon met een vraag: hoe gaan we zorgen dat we- 
 1435 
De VOORZITTER: Dat was dezelfde vraag die u net al gesteld had. Dus ik dacht dat u naar een 
volgende vraag ging.  
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De heer KLEIN (ChristenUnie): Hoe gaan we zorgen dat we met deze deuren, die wagenwijd open 
zijn gezet, toch zorgen dat we vooruitgang gaan boeken met dit akkoord? 1440 
 
Statenlid GIELEN (GL): Meneer Mülder zei net ‘kunt u daarop reflecteren?’ als nieuwe versie van 
‘bent u het met mij eens?’ Ik proefde die hier ook een beetje. En ik ben het in dit geval niet met u 
eens, want ik denk dat wat we over het BPL hebben opgeschreven niet anders is dan wat wij nu 
doen. We hebben nu de situatie dat we het bijzonder provinciaal landschap hebben en dat daar 1445 
eens in de zoveel tijd van blijkt: hé, dit stukje land staat daarin, maar dat is helemaal geen 
bijzonder provinciale landschap, dat is verkeerd ingetekend of iets dergelijks. Dat herhalen we 
hier eigenlijk. Ik zie daar niet meer ruimte. Nee. Dat. Daar hou ik het even bij.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel. Toch een ander punt waar GL ook wel campagne op heeft 1450 
gevoerd. Dat is toch ook wel weer dierenwelzijn. En ik zie een heel mooi punt bij GL over 
medewerking verlenen aan activiteiten waar dieren voor vermaak worden gebruikt of waar dieren 
beperkt worden in hun soorteigen gedrag, zoals dierenbeurzen en, of tentoonstellingen. Daar 
was u tegen. Heel duidelijk. Houdt u dat ook vast. Dus ik zie, ik lees een coalitieakkoord, dat is 
nog een beetje breed. Het kan van alles zijn: regionaal, provinciaal, landelijk, stedelijk. Houdt GL 1455 
hier de belofte over dierenwelzijn? En gaan we dus niet meer de landbouwshow Opmeer 
subsidiëren of sponsoren eigenlijk? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, dierenwelzijn is voor GL inderdaad ontzettend belangrijk. Daar staat 
ook een passage over in het akkoord, waar ik erg blij mee ben. Als het gaat over evenementen, 1460 
dan durf ik even niet de zinsnede, die we daarover opgeschreven hebben, aan te halen. Dat was 
dit akkoord of het programma? [...] Ja, precies. Ik heb het even over het akkoord. En denk ik niet 
dat we nu hebben opgeschreven dat we stoppen met de landbouwshow Opmeer. We hebben ook 
niet opgeschreven dat we ermee doorgaan. We hebben er eigenlijk gewoon niks over 
opgeschreven. 1465 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Exact. En daarom mijn vraag. Want er staat iets over dierenwelzijn, maar 
het is niet concreet. Dus alles ligt hem in de uitvoering, zoals zo vaak. Dus daarom is dit een heel 
concrete: gaat u hierin voldoen aan uw belofte en zeggen: oké, we gaan niet meer bijvoorbeeld 
Jumping Amsterdam spondoren en ook niet landbouwshow Opmeer aangezien Caring Farmers 1470 
ook heel duidelijk hebben aangegeven dat dieren daar fundamenteel bij lijden. 
 
Statenlid GIELEN (GL): Dat staat niet in dit akkoord. Dus in die zin gaan we daarmee door. Nou, 
volgens mij is het zo dat de sponsoring voor in ieder geval de landbouwshow dit jaar afloopt, dat 
dat terug zal komen, maar dat er niet nu aanleiding toe is om daarmee te stoppen. 1475 
 
De VOORZITTER: Een aanvullende vraag? 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, ik wil toch een duidelijk antwoord of GL, als het contract afgelopen is 
uiteraard, dan met ons mee wil gaan in het niet meer sponsoren van onder andere landbouwshow 1480 
Opmeer en, of Jumping Amsterdam? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Als u dat bedoelt: nee, daar zullen wij niet in met u meegaan 
waarschijnlijk, want we hebben een breed scala van evenementen waar we sponsoring aan geven. 
Daar lopen een aantal evaluaties van contracten die aflopen. Nou, dan kan er reden zijn dat zo'n 1485 
evenement geen sponsoring meer ontvangt. Maar het is nu niet zo dat, als blijkt dat er goede 
redenen zijn om daar wel mee door te gaan, dat GL dan zegt: we willen dat per definitie niet, dus 
we gaan daarmee buiten dit akkoord. Dat zullen wij niet doen. Overigens, over dierenwelzijn 
noemen we natuurlijk heel specifiek bijvoorbeeld de wildopvang. Dus ik vind dat er wel enigszins 
concrete punten en haakjes voor te vinden zijn, om het zo maar te zeggen. 1490 
 
De VOORZITTER: Ja, niet over hetzelfde onderwerp. Een andere vraag. Dan wil ik graag verder 
met, ga ik door met Statenlid Gielen. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, zo veel vragen. Maar ik houd het even bij een laatste fundamentele 1495 
vraag. Want GL heeft ervoor gekozen om in een coalitie te gaan met deze partijen. Uiteindelijk 
hebben we het allemaal kunnen horen, ook door interrupties van andere Statenleden, dat het ook 
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een, ja, vrij conservatief akkoord is met vooral voortzetten wat al gebeurt, wat moet gebeuren. En 
op heel fundamentele punten, zoals afzwakking. Mijn vraag is: waarom heeft GL niet ingezet op 
een poging met bijvoorbeeld een meer progressieve coalitie, bijvoorbeeld met de PvdD en, of 1500 
Volt? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, voorzitter, ja, ik zou zeggen: tel de zetels ook een beetje. Ja, ik weet 
niet, maar we zitten hier in deze Staten, we hebben een verkiezingsuitslag gehad. We hebben 
daarbij gezien dat de nieuwe partij de grootste is geworden, dat zij ook de handschoen hebben 1505 
opgepakt om met elkaar in gesprek te gaan. Dat ook op, wat mij betreft, een heel mooie manier 
hebben gedaan, want ik zie een akkoord waar zowel GL zeker zaken in terug kan herkennen, 
maar ook de BBB dat zal kunnen, de VVD en de PvdA. En waarom wij meedoen, nou, daar zal ik u 
ook op deze fundamentele vraag een heel fundamenteel antwoord geven: ik vind dat, als je hier 
in de provincie zit, dat je je inzet, dat je ook die verantwoordelijkheid moeten durven nemen, om 1510 
dat vanuit een bestuur te doen. Want vanuit het bestuur kunnen we met elkaar een ontzettend 
grote opgave goed oppakken. Dat doen we denk ik ook met dit akkoord. We nemen echt mooie 
stappen voor ons klimaat, voor onze natuur. Daar moeten we mee doorgaan. Die 
verantwoordelijkheid, die voel ik. Die voelt mijn partij ook. En dan ga ik liever aan de slag en dan 
ga ik liever gewoon de handschoen oppakken om vooruit te gaan, dan dat ik, nou ja, dat niet doe 1515 
en daar geen verantwoordelijkheid voor durf te nemen. Dus wat ons betreft, kunnen die groene 
idealen prima samengaan met besturen. Heel goed zelfs gaat dat samen. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder, Statenlid Gielen.  
 1520 
Statenlid GIELEN (GL): Dan was ik bij het kopje ‘vooruit’ en dan ga ik nu naar het kopje 
‘verbinden’. Kijken of dat ook aan de interruptiemicrofoon met elkaar wellicht gaat lukken. Even 
kijken, alhoewel dat natuurlijk niet hoeft, want het is goed dat we dit debat voeren.  
 
Verbinden. Willen we ook als coalitie verbinden tussen en met al die mensen die zich de 1525 
afgelopen jaren niet goed genoeg gehoord hebben gevoeld of niet goed genoeg gehoord zijn. En 
daarom zetten we ook in op een sociale, leefbare en eerlijke provincie. En we gaan werken aan 
onder andere voorzieningenakkoorden, waarbij we sport, cultuur, bibliotheken, dorpshuizen 
betrekken om die faciliteiten voor iedereen in deze provincie toegankelijk te maken. En we blijven 
ook investeren om die voorzieningen toekomstbestendig te maken. En dat betekent dat we 1530 
inzetten op de verduurzaming van deze locaties. En we gaan ook eens experimenteren met 
nieuwe vormen van participatie. Maar, voorzitter, verbinden en vooruitgaan, houdt niet op bij een 
akkoord. Het is wat mij betreft echt een nadrukkelijke opdracht die er ligt voor de komende 
jaren. We blijven het gesprek dus aangaan, en ook met deze Staten. Daarom hoop ik ook van 
harte dat u zich in meer of in mindere mate enigszins herkent in dit akkoord, want ik denk echt 1535 
dat er voor elke partij iets in zit. De SP kan zich herkennen in de aandacht voor mensen die niet 
zomaar meekomen, bijvoorbeeld als het gaat over de energietransitie. JA21 wees ons op de 
urgentie van het aanpakken van de problematiek rondom energie-infrastructuur en daar houden 
we ook blijvend aandacht voor in dit akkoord. Met D66 delen we de urgentie van het halen van 
onze klimaatdoelen. Het CDA kan blij zijn met het verlagen van het eigen risico bij faunaschade. 1540 
De PvdD ziet dat we doorgaan met het stimuleren van meer plantaardige eiwitten. 50PLUS vindt 
het belangrijk dat we een goed openbaar vervoer hebben in deze provincie. Die ambitie delen we 
ook. De ChristenUnie hecht waarde aan goede fietsinfrastructuur. Ook aan energie-infrastructuur, 
maar die noemde ik net ook. En we ronden met dit akkoord dan ook drie doorfietsroutes af. En 
Volt heeft burgerparticipatie hoog in het vaandel staan en daarmee zetten we ook mooie stappen 1545 
in dit akkoord met een experiment voor bijvoorbeeld het burgerberaad. En ik wil hiermee 
helemaal niet impliceren dat dit als een akkoord van ons allemaal zou moeten voelen. Ik hoop dat 
wel. En ik hoop dat u zich ook in dit akkoord herkent. Maar als vier partijen hebben we dit 
akkoord gesloten. Wat mij betreft hoort daar ook een goede samenwerking tussen oppositie en 
coalitie nadrukkelijk bij. En GL heeft de afgelopen vier jaar ook dat steeds hoog in het vaandel 1550 
gehad. Daar heb ik steeds over gezegd dat we stappen gezet hebben, maar er nog zeker niet 
zijn. Ik hoop dat we daar ook deze periode echt met elkaar aan kunnen blijven werken. 
 
De heer DESSING (FvD): Dank u wel, voorzitter. Ik hoorde GL een mooie opsomming geven van 
de oppositiepartijen die zich zouden kunnen herkennen in dit coalitieakkoord. Ik ben toch heel 1555 
benieuwd wat GL denkt dat Forum voor Democratie in dit coalitieakkoord dan zou zien en de PVV 
is ook nog niet genoemd. 
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De VOORZITTER: Ik wil nu toch even een stuk van orde. Het is erg onrustig aan die kant. En ik 
weet niet waar het aan ligt, of het aan het debat ligt, maar ik zou graag willen verzoeken 1560 
enigszins de aandacht erbij te houden. Statenlid Gielen. 
 
Statenlid GIELEN (GL): Dank, voorzitter. Nou, volgens mij heeft ook u participatie hoog in het 
vaandel staan. Dus ik kan me voorstellen dat dat ook voor Forum voor Democratie belangrijk is. 
Maar u kunt daar misschien het best zelf een afweging in maken. 1565 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dank, voorzitter. Ere wie ere toekomt, want we zijn inderdaad 
blij met dat die netwerkcongestie gewoon serieus wordt aangepakt en zeker ook het versnellen 
van vergunningen. Dat juichen we van harte toe. Maar waar ik wel nog een vraag bij heb, en dat 
was een discussie tussen mijzelf en onze oud-gedeputeerde Stigter, is over de voorrang van 1570 
bedrijven met maatschappelijk belang op dat netwerk. Hier staat dat ook, dat bedrijven of 
ziekenhuizen en bedrijven die serieuze stappen zetten om te verduurzamen eerder een 
vergunning krijgen. Kan dat in de praktijk betekenen dat bijvoorbeeld de biologische slager 
sneller een gunning krijgt dan een reguliere slager? Want dat is onze vrees. 
 1575 
Statenlid GIELEN (GL): Een biologische slager en een reguliere slager. Ik weet niet of wij zo 
specifiek- Wij gaan volgens mij ook niet over een specifieke aansluiting van die ordergrote 
bedrijven. Kijk, en meneer Stigter haalt dan altijd het voorbeeld aan van het casino en het 
ziekenhuis. In dat licht moet u dit ook lezen. Ik denk dat het ook een opdracht is die we heel 
serieus moeten nemen. Want wat we zien – en dat weet u misschien nog wel beter dan ik – is dat 1580 
het net het gewoon niet meer aankan. En dat als wij keuzes moeten maken, dat ik dan zeg: laten 
we dan kiezen voor die bedrijven en voor die organisaties die maatschappelijk belang hebben, 
die iets toevoegen aan onze provincie en die belangrijk zijn voor onze inwoners, en ook aan 
bedrijven die ons helpen om sneller te verduurzamen en die transitie sneller door te maken. En 
dat zijn eigenlijk de kaders. Een heel specifieke invulling zal daar ook aan gegeven moeten 1585 
worden, maar dit is het standpunt van deze coalitie. En ik denk dat we ook eigenlijk niet anders 
kunnen in de urgentie van de crisis van de netcongestie. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, ik waardeer uw antwoord, maar ik zal toegeven dat ik er een 
beetje bang van word, want het klinkt nobel. Jazeker. Maar ik ben bang dat zo meteen politieke 1590 
partijen in een college gaan besluiten wat maatschappelijk de voorrang krijgt ten opzichte van de 
markt. We hebben een vrijemarkteconomie. En zo meteen wordt in de provinciebesturen besloten 
welke bedrijven van toegevoegde waarde zijn en elektriciteit kunnen gebruiken en welke niet. 
Snapt u dat? 
 1595 
Statenlid GIELEN (GL): Wat we doen, is voorrang geven. Dus we zeggen sowieso niet: we sluiten 
iets uit. We zeggen natuurlijk wel op een ander punt voor bedrijven die de omslag naar een 
duurzame toekomst niet kunnen of willen maken, is geen plek in deze provincie. Dus in die zin 
maken we die keuze op een heel ander vlak. Als het gaat om die voorrang, ja, dan lijkt het me 
eigenlijk- Ja, u ziet het als een doembeeld. Het lijkt me eigenlijk heel logisch en heel goed dat we 1600 
dat gaan doen. Want wat we zien, is dat het broodnodig is. We kennen het voorbeeld van casino-
ziekenhuis. Het casino een dag eerder krijgt wel een aansluiting, het ziekenhuis een dag te laat 
krijgt geen aansluiting. Dat is lang als hypothetisch voorbeeld gebruikt, maar we weten inmiddels 
dat er daadwerkelijk operatiekamers van ziekenhuizen zijn die niet meer aangesloten kunnen 
worden. Dus het is geen hypothetische situatie. We zitten nú met deze urgentie, we zitten nú met 1605 
deze situaties. Dus ja, daar zullen we als politiek keuzes in moeten maken. Het lijkt me ook heel 
gezond dat we als politiek orgaan dan met elkaar bepalen wat dan die maatschappelijke 
toegevoegde waarde heeft. Ik heb daar ideeën over. Ik denk dat die je voor een deel overheen 
zullen komen met uw ideeën daarover; misschien niet op alle vlakken. Maar dat is uiteindelijk een 
politieke afweging, ja. En daar pleiten we ook voor om nu, als het gaat over die netcongestie, 1610 
juist die afweging te mogen gaan kunnen maken. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Dank u wel voor het antwoord. Zou ik u dan mogen vragen – daar 
zou ik een stuk rustiger van worden – dat als deze keuzes gemaakt moeten gaan worden, dat we 
dit in de commissie gaan bespreken met Provinciale Staten, zodat we deze afweging zorgvuldig 1615 
kunnen gaan maken? 
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Statenlid GIELEN (GL): Ik weet niet of dat aan mij is om daar überhaupt een uitspraak over te 
doen. Ik weet ook niet of dat nu verstandig is om te doen, want ik denk dat dat op dit moment 
vooral ook een lobby richting het Rijk is om die regelgeving aan te passen. Dus ik vind dat nog 1620 
wel heel erg een wat-als-scenario. Maar ik kan u wel meegeven dat ook GL er scherp op zal zijn 
dat die keuzes verstandig gemaakt worden. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, inderdaad, het CDA is blij dat het eigen risico bij 
faunaschade weer verlaagd is. Het was geheel terecht, omdat het niet eerlijk was. Maar mijn 1625 
vraag is wel: hoe gaat u nu zorgen dat ook die ganzenpopulatie verlaagd wordt? Want er staat in 
het akkoord veel over preventie, onder andere verjagen, maar daarmee verlaag je de populatie 
niet. Dus komt u met een plan of hoe moeten wij dat verder zien? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Volgens mij staat dat ook in het akkoord, dat we inderdaad met een plan 1630 
komen en dat het heel belangrijk is dat we daar altijd ten eerste voor naar preventie en naar 
diervriendelijke maatregelen kijken. Dat is voor GL eigenlijk ook de manier waarop we dat zullen 
moeten gaan doen en ik denk ook uiteindelijk de meest efficiënte manier om de populatie 
omlaag te brengen. Dus we zullen in eerste instantie daarnaar moeten kijken. Maar ik ken even 
niet de passage uit mijn hoofd, maar er zal zeker ook daar een plan voor moeten komen. Al is 1635 
maar omdat ons eigen faunabeheerplan eind dit jaar afloopt. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, nu zegt weer van diervriendelijk en verjagen, dat is voor u 
het uitgangspunt om de populatie naar beneden te brengen. Maar hoe denkt u daarmee de 
populatie naar beneden te brengen? Daar is toch echt beheer voor nodig? 1640 
 
Statenlid GIELEN (GL): Er zijn allerlei mogelijkheden om de populatie naar beneden te brengen, 
zeker ook met diervriendelijke maatregelen. Bijvoorbeeld eieren prikken of iets dergelijks. Dat 
zijn ook echt wel maatregelen die niet gelijk uitgaan van schieten. We sluiten die mogelijkheid 
niet uit in dit akkoord. Nou, u weet ook, dat is niet per se op voorspraak van GL. Maar er worden 1645 
volgens mij in dit akkoord een heleboel maatregelen genomen en we zeggen heel duidelijk dat 
we die populatie omlaag zullen moeten gaan brengen. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Laatste vraag. Maar komt u dan snel met een plan naar ons toe 
met effectief beheer? 1650 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ik niet, maar ik denk het College zeker wel. Ja. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder. 
 1655 
Statenlid GIELEN (GL): Voorzitter, met veel vertrouwen kijkt GL dan ook naar de start van deze 
collegeperiode. Er komt een boel op ons af. Ook een boel onzekerheid die zich niet helemaal laat 
vatten in een akkoord. Een nieuw kabinet bijvoorbeeld. En dat betekent dat we als coalitie, maar 
vooral als hele Staten, in gesprek zullen moeten blijven en samen moeten en willen werken. En 
het sluiten van dit akkoord laat wat mij betreft ook echt zien dat een open gesprek de basis 1660 
vormt van vooruitgang, waarbij ook partijen, die misschien niet op het eerste gezicht bij elkaar 
passen, er toch uit kunnen komen met elkaar. En dat doet mij ontzettend goed. Ik heb er zin in 
en ik dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u. O, de heer Mülder nog. 1665 
 
De heer MÜLDER (D66): Even een kleine nabrander. Een beetje een uitsmijter die ik toch nog 
even wou bespreken. Want u zegt: er komt een boel ons af. En dat klopt volgens mij. Er gaat 
zeker nog iets op ons afkomen. Dat is namelijk een ding wat ik tot mijn grote schrik helemaal 
niet zag terugkomen en ik vroeg me af of u het er überhaupt aan de onderhandelingstafel over 1670 
heeft gehad. Ik heb namelijk het woord ‘wolf’ niet een keer zien staan. Daar dacht ik dat u toch 
zou verschillen van mening met de BBB. Ik heb wel namelijk in alle andere akkoorden heel veel 
over de wolf teruggelezen. Nou, die wordt overal enorm verjaagd. Ik heb wel iets gelezen over 
wildopvang in ons akkoord. Kan ik ervan uitgaan dat wij een safe haven voor de wolf worden? 
 1675 
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Statenlid GIELEN (GL): Ja, wat mij betreft vind ik dat een prima plan, maar het staat niet in dat 
akkoord. Dus ik weet niet of dit debat daar helemaal de juiste plek voor is. Ik zal u wel 
meegeven, ik heb het inderdaad in heel veel akkoorden voorbij zien komen, wat mij enigszins 
ook verbaasd, want ik vind het een beetje paniekvoetbal. Maar we hebben het er eigenlijk 
helemaal niet zo over gehad. Dus misschien is dat gewoon een antwoord op uw vraag. 1680 
 
De heer MÜLDER (D66): Dat is zeker een antwoord op mijn vraag. Dank u wel. 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Dank u, voorzitter. Nou, om nou het ene debatje met het 
andere te verbinden. Als het gaat om faunabeheer heeft u ook de mogelijkheid overwogen 1685 
misschien wel om de wolf en de vos in te zetten als actief faunabeheerders? 
 
Statenlid GIELEN (GL): Dat lijken mij allemaal mooie suggesties die het college mee kan nemen in 
het opstellen van een nieuw plan. 
 1690 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan bent u aan het eind van uw bijdrage gekomen. We zijn nu 
even onderweg. Ik stel voor dat we tot 15.30 uur even schorsen. Dan kan ook de voorzitter zich 
even schorsen. En dan zie ik u om 15.30 uur terug.  
 
Schorsing 15.18 – 15.33 uur. 1695 
 
De VOORZITTER: Dames en heren, geachte aanwezigen, beste Statenleden, wij hervatten de 
vergadering. Ik ga het woord geven in de eerste termijn bij agendapunt 18.a, bespreking 
coalitieakkoord, aan de heer Leerink van de PvdA. 
 1700 
De heer LEERINK (PvdA): Ja, dank u wel, voorzitter. Na de pauze. We zijn blijven hangen een 
beetje bij dit beeld van die wolven. Tenminste, ik wel. Ja, het debat is nu aangekomen op het 
niveau van de wolf. Dat beeld van die wolven, die een beetje zo in de nacht tegen de maan zitten 
te huilen, heb ik toch niet uit mijn hoofd kunnen zetten, zal ik maar zeggen, gedurende de 
pauze. Maar dat gezegd hebbende, voorzitter, wij zijn blij met het akkoord, zoals er nu ligt, laat 1705 
ik dat meteen duidelijk maken. In het duidingsdebat, dat wij hier direct na de verkiezingen 
gehouden hebben, heb ik aangegeven dat wat de PvdA betreft, gewerkt zou moeten worden aan 
een breed gedragen programma waarin de concrete problemen van mensen in dorpen en steden 
centraal staan. En het rust op drie pijlers, te weten: bestaanszekerheid, leefbaarheid en 
duurzaamheid. Omdat we op elk van deze drie terreinen uit het lood dreigen te slaan of vaak 1710 
zelfs al uit het lood geslagen zijn met alle gevolgen van dien. Waar wij ons misschien nog wel het 
meest zorgen over maken, is de disbalans, de steeds wordende kloof, groter wordende kloof, 
tussen mensen die het voor de wind gaat in Noord-Holland, mensen met een goede baan en een 
echt huis, zonnepanelen erop, in een prettige omgeving, en mensen die daar om wat voor reden 
het minder getroffen hebben. Mensen wiens bestaanszekerheid onder druk staat, wiens 1715 
leefomgeving onder druk staat, voor wie leven in deze dure en ingewikkelde tijd steeds meer 
overleven is geworden. We zijn met name dan ook blij dat in dit akkoord een aantal zaken staan, 
belangrijke afspraken staan, die inspelen, die een poging doen om deze balans te herstellen. 
Naast afspraken over natuur, klimaat, landbouw, duurzame economie, die we overigens ook 
allemaal van groot belang vinden. Zo zijn we blij met de veel actievere rol – er is ook al eerder 1720 
over gesproken net – die de provincie gaat nemen op het gebied van wonen. Daarin verschilt dit 
akkoord echt als je kijkt naar het vorige akkoord wat er ligt. We willen ons als provincie niet 
alleen beperken tot het waar, als we het hebben over wat er gebouwd wordt, maar we willen 
samen met gemeenten er ook aan trekken dat er gebouwd wordt en vooral dat er voor iedereen 
gebouwd wordt. Dus ook voor de leraar, de politieagent, de bagage-afhandelaar op Schiphol, 1725 
want voor mensen met een laag of modaal inkomen, zelfs anderhalf keer modaal, wordt al lastig, 
is in heel Noord-Holland geen woning te vinden. Wij vinden het dus goed dat de provincie zich 
ook met die programmering gaat bemoeien en alles uit de kast gaat halen om ervoor te zorgen 
dat er voor iedereen gebouwd wordt in deze provincie. Maar daar is niet iedereen het over eens, 
geloof ik. 1730 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, voorzitter, dank. U prees de inzet voor betaalbare woningen 
voor de middenklasse. Dus mensen die modaal verdienen. Ik vraag me dan wel af: hoe gaat het 
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verplicht stellen van zonnepanelen en het verplicht maken van biobased bouwen daar verder aan 
bijdragen, aan die betaalbare woningen? 1735 
 
De heer LEERINK (PvdA): Ja, voorzitter, ik zie de tegenstelling niet zo, eerlijk gezegd. Ik denk dat 
op dit moment de mensen die zich konden veroorloven om zonnepanelen op hun dak te leggen 
iedere dag zich gelukkig prijzen over het feit wat dat een opbrengst terug laat vloeien. Dus dat 
duurzaam bouwen een tegenstelling is met betaalbaar bouwen, daar geloof ik eerlijk gezegd zo 1740 
niet in. En het is wel iets waar we ons rekenschap van zullen moeten geven. We bouwen voor de 
toekomst, dus we bouwen ook duurzaam. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Als ik dan iets meer context geef. Dat is bijvoorbeeld de 
isolatiematerialen. Als je biobased gaat isoleren, heb je in sommige gevallen wel zeventig procent 1745 
meer ruimte nodig in de woning voor hetzelfde isolatieresultaat. Dus meer ruimte in de woning, 
kost meer geld en dat maakt de woning uiteindelijk dus weer duurder, in die zin minder 
betaalbaar. Dat is de context. Misschien kunt u daarop reflecteren. 
 
De heer LEERINK (PvdA): Nou ja, kijk, uiteindelijk gaat het erom dat we betaalbare woningen 1750 
bouwen, maar die ook betaalbaar zijn voor de mensen die erin gaan wonen. Oftewel, met een 
acceptabele energierekening. En uit dat oogpunt is het juist weer ontzettend belangrijk dat we ze 
zo goed mogelijk isoleren. En ja, ik denk, daarom zeg ik: u creëert een tegenstelling tussen 
betaalbaar en duurzaam. En ik denk dat we langzaam echt de tijd voorbij zijn dat dat een 
tegenstelling is. In die tegenstelling wil ik niet denken. En volgens mij gaat het heel goed hand in 1755 
hand. 
 
De heer MÜLDER (D66): Ja, dank u wel. Nou, daar meteen op reflecterende, het antwoord wat er 
net werd gegeven. Ik denk dat het wel in ieder geval effect zou hebben op de hoeveelheid die er 
wordt gebouwd en daar heeft u ook ambities over. Maar dat is niet waar ik het met u over wil 1760 
hebben. U zegt: het is een diametraal ander beleid of in ieder geval een totaal ander beleid dan 
wat er werd gevoerd, want we gaan nu ook zeggen voor wie we gaan. We gaan inderdaad voor 
iedereen bouwen. Dat is de dertig procent die u volgens mij viert. Maar ook dat las ik en dacht ik: 
oké, maar hoe dan? Hoe kunt u dit bewerkstelligen? Want naar mijn idee- Ik heb hem ook 
opgeschreven in mijn verkiezingsprogramma. Dus ik ben erg blij, vooral zelfs de dertig procent 1765 
waar u een hoger percentage had. Dus ben ik blij daarmee. Maar ik weet dat daar helaas 
wetgeving voor nodig is, die er nog niet is en waarvan ik u kan vertellen dat die er waarschijnlijk 
ook niet meer gaat komen. 
 
De heer LEERINK (PvdA): Dus u heeft iets in uw eigen verkiezingsprogramma opgeschreven, 1770 
waarvan u niet weet hoe u het moet doen, begrijp ik? 
 
De heer MÜLDER (D66): Ik heb daarin opgeschreven, dat ik hoop dat, als wij de middelen krijgen 
om dat te doen, dat we dan graag dertig procent willen aanhouden. Maar ik weet, ben van 
mening van u, als u hier zegt een belofte ‘wij gaan die dertig procent handhaven, wij gaan zorgen 1775 
dat er voor iedereen wordt gebouwd’, hoe gaat u dat doen? Want ik zie hem niet meer hoe dat 
zou kunnen. 
 
De heer LEERINK (PvdA): Volgens mij staat er heel helder in het akkoord wat wij daar van plan 
zijn. Oftewel, daar waar er projecten zijn, waar de provincie op enigerlei wijze bijdraagt, stellen 1780 
wij eisen als het gaat om die dertig procent. En dat kan. En dat kunnen gemeenten op dit 
moment ook. En zoals gemeenten dat kunnen, kan de provincie dat ook. 
 
De heer MÜLDER (D66): Het is dus geen harde belofte dat u kan vertellen dat alles wat nu nog 
wordt gebouwd volgens dat percentage gaat plaatsvinden? 1785 
 
De heer LEERINK (PvdA): Nee, want we gaan niet overal over. Maar daar waar we er wel over gaan 
– en dat zal in toenemende mate zijn, want we gaan ons veel actiever opstellen als provincie – 
hebben we wel die eis met elkaar geformuleerd. 
 1790 
De VOORZITTER: Meneer Leerink, gaat u verder.  
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De heer LEERINK (PvdA): Oké, maar wij zijn dus blij met die veel actievere rol van de provincie op 
het gebied van wonen.  
 1795 
Ook vinden we het belangrijk dat we doorgaan met het herstellen van de balans tussen 
economie, leefbaarheid en gezondheid. Te lang hebben economische belangen het provinciale 
beleid bepaald ten koste van de leefbaarheid en de gezondheid van mensen die rond bedrijven 
wonen en leven. Er is wat ons betreft een knop omgezet. We blijven ons uiteraard hard maken 
voor werkgelegenheid. We zijn niet voor niets de PvdA. Werk is en blijft hartstikke belangrijk. 1800 
Maar voor vervuilende bedrijven is alleen toekomst in Noord-Holland als ze binnen afzienbare tijd 
voor vergroenen en schoon worden.  
 
Een laatste punt dat ik uit het coalitieakkoord zou willen lichten, is dat we ons samen met 
gemeenten hard gaan maken voor het voorzieningenniveau in wijken en dorpen. Een steeds 1805 
grotere groep mensen heeft de laatste jaren tal van voorzieningen van sportclub tot 
betaalautomaat tot openbaar vervoer uit hun wijk of dorp zien vertrekken met alle gevolgen van 
dien. We vinden het belangrijk dat alle Noord-Hollanders, of u nu in een grote stad woont of in 
een klein dorp, kunnen rekenen op een basisniveau aan voorzieningen. Sport, cultuur, 
bibliotheken, dorpshuizen, ze vormen het cement van onze samenleving. Dat zijn geen leuke 1810 
dingen, zeg ik nog maar een keer, overigens ook tegen JA21 die bij het vorige debat zei: ja, we 
hebben onze kerntaken, en dan willen ze ook nog een heleboel leuke dingen. Nee, als we het 
over dit soort voorzieningen hebben, hebben we het wat ons betreft niet over alleen leuke 
dingen. Nee, het is het cement van onze samenleving waar onze samenleving ook op draait. We 
zijn blij met de afspraak dat we in navolging van regionale woonakkoorden, die we samen met 1815 
gemeenten afsluiten, dus ook gaan werken aan regionale voorzieningenakkoorden. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dank, voorzitter. Ik reageer toch even op de opmerking, de 
woorden ‘cement van de samenleving’, die heb ik eerder gehoord van een zeker persoon. Ik snap 
wat ermee wordt bedoeld. Maar zou het dan niet zeker een goed idee zijn om bijvoorbeeld de 1820 
financiering van bibliotheken wat verder naar voren te trekken? Want die gaat nu pas lopen vanaf 
2027. 
 
De heer LEERINK (PvdA): Volgens mij is dat in begroting wel zo dat het loopt vanaf 2027, maar 
komt dat, maar komt dat omdat in de jaren die nu- Want het gaat om extra geld. Dat er in de 1825 
jaren die nu lopen, daar al dit geld voor gereserveerd is in de begroting. Dus dat lijkt nu in het 
financieel overzicht dat dat pas in 2027 gaat lopen, maar dat is eigenlijk het moment waarop we 
er geld voor moeten reserveren, omdat we daar tot die tijd al geld voor gereserveerd hebben. Dus 
ja, u heeft gelijk. Daar zijn we het snel over eens bibliotheken essentieel en cruciaal zijn in het 
hele palet aan voorzieningen, maar dit is het heel concrete, feitelijke antwoord op uw vraag. 1830 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Oké, helder. Ja, goede uitleg. Maar zou u ons alsnog niet kunnen 
steunen in het feit dat wij zeggen ‘je hebt natuurlijk die kerntaken van de provincie, dat is nou 
eenmaal wettelijk vastgelegd’, dat we die eens een keer inzichtelijk gaan maken en op basis 
daarvan juist wel heel goed kunnen gaan kijken van nou, waar is er extra geld over en wat zijn 1835 
nou echt de sociale aspecten die je dan wel of toch niet zou kunnen meenemen? 
 
De heer LEERINK (PvdA): Ik denk dat wij hier voortdurend een debat voeren over kerntaken. En ik 
heb daar in de vorige periode met de algemene beschouwingen ook het nodige over gezegd. En 
als je kijkt naar kerntaken, dan zitten wij daar als provincie Noord-Holland als een van de meest 1840 
rigide provincies in. We hebben het tot het bot uitgekleed waar we ons als provincie mee willen 
bemoeien, terwijl we dat niet hoeven. We voeren een open huishouding, een financiële 
huishouding. We mogen ons met alles bemoeien waar we zouden het willen. Ik heb toen, en dat 
doe ik nu ook, echt gepleit dat wij als overheid een terugtredende overheid zijn, maar dat deze 
tijd vraagt om een overheid die een stap vooruitzet, die gemeenten, mensen, bedrijven, wie het 1845 
ook zijn, helpt om te kijken hoe we samen vooruit kunnen komen. En ik denk dat we op basis van 
dit akkoord, maar straks ook op basis van de begroting, iedere keer weer met elkaar de discussie 
hebben: doen we wat we zouden moeten doen? Kijk, het is heel helder voor deze coalitie die er 
ligt. Wij hebben ambities geformuleerd, die liggen nu vast in dit coalitieakkoord. Daar vloeien een 
aantal taken uit voort. Dat zien wij op dit moment als onze kerntaak. 1850 
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Oké, voorzitter, dat sluit ook aan bij mijn afronding. Want alles overziend, zijn we als PvdA blij 
met dit akkoord, want in deze tijd waarin zoveel mensen zich onzeker voelen en zich zorgen 
maken over de toekomst van zichzelf, hun kinderen, of hun gemeenschap, hun thuis, is niet 
gebaat bij een provinciaal bestuur op afstand, dat zich inderdaad wel eens in het verleden 1855 
misschien wat te veel heeft verscholen achter kerntaken. Maar deze tijd vraagt om een actieve, 
meedenkende en meewerkende overheid. Een overheid die mensen, waar kan en waar nodig, de 
hand reikt, zodat we in deze lastige en ingewikkelde tijd allemaal stappen vooruit kunnen zetten. 
En sinds vorige week noemen we dat bij de PvdA Verbindend vooruit. 
 1860 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel. Ja, mooie ambities als het gaat om het helpen van 
kwetsbare mensen die ook rond willen komen en ook een gezonde woning, duurzame woning, 
willen. Daar had u ons ook in kunnen vinden, maar dan nog beter. Maar dan toch iets over de 
andere kwetsbare mensen. Mensen die lijden aan de gevolgen van landbouwgif: de boeren, maar 
ook omwonenden van landbouwgif. In uw eigen verkiezingsprogramma heeft u staan dat u 1865 
landbouwgif gaat aanpakken. En dan niet alleen maar gaat aanpakken, maar dat u bijvoorbeeld 
pachtbeleid van de provincie gaat gebruiken om in te zetten op biologisch en dat u ook het 
instrument zonering gaat gebruiken om ook de natuur te beschermen. Is dat nog steeds uw 
voornemen? 
 1870 
De heer LEERINK (PvdA): Ik denk dat we het er met elkaar over eens zijn dat zaken die giftig zijn 
voor mens en dier, dat we die zoveel mogelijk moeten beperken. En ik denk dat we daar in deze 
Staten nog veel over komen te spreken, want dat komt terug op een aantal punten. Als wij het 
hebben over de Kaderrichtlijn Water, zal ik maar zeggen, dan zal het ook over gif gaan, et cetera. 
Dus is gif van de agenda? Nee, ik denk het niet. 1875 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, toch een beetje een ontwijkend antwoord, want mijn vraag 
was: gaat u instrumenten van de provincie inzetten, zoals zonering en pachtbeleid, om dat ook 
waar te maken? Niet alleen op te schrijven, ook in het coalitieakkoord, maar ook waar te maken 
dit keer. 1880 
 
De heer LEERINK (PvdA): Ik denk dat we, daar waar we dat kunnen, zal ik maar zeggen, onze 
maximale inzet gaan doen om inderdaad ervoor te zorgen dat we minder van die giftige stoffen 
afhankelijk zijn. Het kan ook door te stimuleren in andere soorten. We hebben het over de 
bollenteelt om maar wat te noemen. Het kan ook om ervoor te zorgen dat je juist stimuleert dat 1885 
mensen andere gewasbeschermingsmiddelen gaan gebruiken. Nou ga ik het bijna zelf doen. 
Gewasbescherming in plaats van bestrijdingsmiddelen. Maar dat kan ook. Het zit niet altijd in het 
verbieden. Het zit ook in het verleiden en het stimuleren de andere kant op. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, we gaan het zien. Ik zie in ieder geval een opening. Een ander punt, 1890 
dat u heel duidelijk heeft gezegd, net zoals de rest van de maatschappij: we willen af van de 
intensieve veehouderij. Kunt u nu zeggen dat u samen met ons de komende vier jaar gaat 
optrekken om inderdaad eindelijk een einde te maken aan intensieve veehouderij en de boeren te 
helpen overschakelen naar echt toekomstbestendige, diervriendelijke landbouw? 
 1895 
De heer LEERINK (PvdA): Ik denk dat we allemaal graag af willen van intensieve- Nou ja, het 
grootste deel. Laat ik het zo zeggen, we streven allemaal naar een landbouw die in harmonie is 
met mens en natuur, om het zo maar te zeggen. En we hebben inderdaad in ons 
verkiezingsprogramma nadrukkelijk gezegd dat wij geen nieuwe intensieve veehouderij zien 
weggelegd. Kijk, als je overall kijkt en je kijkt wat we allemaal gaan doen – GL, mevrouw Gielen, 1900 
zei er net ook wat over – als je kijkt wat voor doelen we allemaal hebben opgeschreven met 
elkaar, als je al die doelen bij elkaar optelt, betekent dat dat we echt op een andere manier met 
elkaar zullen moeten gaan werken en ook over de toekomst van landbouw na zullen moeten 
denken. En ik denk dat we dan inderdaad stappen kunnen zetten op dat punt. 
 1905 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, de doelen, daar gaat het steeds over. Dat zijn gewoon 
minimale doelen die je moet bereiken volgens landelijke en Europese wet- en regelgeving. Maar 
prima, ik zie een opening om die intensieve veehouderij versneld af te bouwen. Dan de vraag: u 
zegt hetzelfde: we willen geen nieuwe intensieve veehouderij in Noord-Holland. Maar dat is zo 
mooi, dat hebben we al bereikt. Dat is al aan de hand. We hebben in onze Omgevingsverordening 1910 
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al staan dat er geen nieuwe bij mogen komen. Mijn vraag is, en dat is de vervolgstap die er zou 
moeten gebeuren na zoveel jaren: is PvdA bereid om ook te zeggen: gezien alle uitdagingen die 
er zijn en de ruimte die we willen creëren voor boeren die het anders willen doen, dan gaan we 
ook een beperking leggen op uitbreiding van bestaande. Is de PvdA bereid dus om ook 
beperkingen te leggen op uitbreiding van bestaande megastallen? 1915 
 
De heer LEERINK (PvdA): Laat ik daar één ding over zeggen. Kijk, want dan kom je een beetje op 
dezelfde- U doet een beetje hetzelfde als wat u bij GL doet, dan haalt u het 
verkiezingsprogramma erbij. En dan zegt u: kijk, u heeft wat anders opgeschreven in het 
coalitieprogramma. En dan zeg ik: ja, het is nogal logisch, want ons verkiezingsprogramma is 1920 
geen coalitieprogramma. En misschien als ik het met GL had moeten maken, dat het er misschien 
nog weer anders uit had gezien. Maar dat is de situatie niet. We hebben met meerdere partijen 
dit akkoord gemaakt. En wat ik overigens met die andere partijen wel eens ben, daarom vind ik 
het ook belangrijk en goed dat de BBB in deze coalitie zit en dat de VVD in deze coalitie zit: wij 
gaan die omslag niet bereiken zonder dat de sector daar zelf in meedenkt en in meebeweegt en 1925 
een partner is aan tafel.  In dat opzicht staan die doelen uit ons verkiezingsprogramma nog 
helder overeind. Maar ik denk wel dat we ze in gezamenlijkheid zullen moeten bereiken en dat 
het niet aangaat en dat het ook niet zoveel oplost als wij in een coalitieprogramma daar heel 
scherpe zinnetjes over opschrijven, als we vervolgens het draagvlak niet weten te creëren en 
mensen niet meenemen en niet samen met de sector kijken hoe we die doelen kunnen bereiken. 1930 
Want u geeft terecht aan, ook in de sector zijn er een heleboel mensen die die omslag wel willen 
maken. Dan gaat het niet alleen over verbieden, dan gaat het ook over verleiden. 
 
De VOORZITTER: Meneer Leerink, gaat u verder.  
 1935 
De heer LEERINK (PvdA): Meneer Leerink was eigenlijk klaar. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan ga ik het woord geven aan de heer Mülder van D66. 
 
De heer MÜLDER (D66): Een primeur voor mij: voor het eerst als fractievoorzitter en je mag 1940 
meteen als eerste oppositiepartij – ook een primeur voor ons weer – het woord gaan voeren.  
 
Het gearrangeerde huwelijk tegen wil en dank. Het college dat aantreedt zonder onderlinge liefde 
in de hoop dat dat maar ergens gaat ontvlammen. De angst om niet aan tafel te zitten, maar op 
het menu te staan, was voor alle vier de partijen zo groot dat er hier zo waar een akkoord ligt. 1945 
Laten we die plannen eens goed bekijken en het onderlinge wantrouwen even vandaag daar laten.  
 
Grootste verwachtingen had mijn fractie, want in de campagne voorafgaand aan deze 
verkiezingen was D66 het eigenlijk met alle formerende partijen eens: er zijn behoorlijk wat 
opgaves die wij moeten gaan oplossen. Tot mijn schrik zie ik dat het plan eigenlijk nergens een 1950 
gedegen probleembeschrijving heeft voor de oplossingen waar jullie mee zijn gekomen in beleid. 
Heeft u dit eigenlijk wel besproken? Of bent u daar gewoon echt niet uitgekomen? Bij gebrek 
daaraan zal ik de ijzersterke probleemanalyse gebruiken van de partij die mij in de verkiezingen 
het meest aansprak: het programma van GL. GL omschrijft namelijk drie crises die zij wilden 
oplossen: de klimaatcrisis, de wooncrisis, en zeg ik even, ja, de biodiversiteitscrisis. Met die 1955 
opgaven in gedachten ben ik toch zeer blij dat in ieder geval niet mijn vingerafdrukken op dit 
akkoord staan, want dit is een akkoord waar beslissingen vooruit worden geschoven en 
oplossingen worden uitgesteld. En bovenal wordt er een extra crisis bij gecreëerd, namelijk de 
financiële crisis van deze provinciale organisatie. Je kan je bijna afvragen waar GL eigenlijk iets 
terug heeft gekregen voor alle grote offers die ze hebben moeten brengen. Toch wordt groots 1960 
gevierd dat er zo’n elf miljoen, en later dertien miljoen, volgens mij, naar duurzaamheid zal 
gaan. Een Pyrrhusoverwinning voor een groene partij, want met alle extra restricties die worden 
opgelegd op duurzame energie zullen de opgaven zoals gesteld in het rapport Berenschot juist 
helemaal niet worden gehaald. Er was meer nodig. Gelukkig heeft u de optie van een 
thoriumcentrale erbij gecreëerd. Maar aangezien het Rijk al heeft gezegd dat er geen geschikte 1965 
plekken in Noord-Holland zijn, ben ik echt wel heel erg benieuwd waar u deze in gedachten had; 
en dat zal toch denk ik wel nodig zijn voor uw subsidieaanvraag. Dus het blijft waarschijnlijk een 
loze belofte.  
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Overigens is dit niet de enige loze belofte. Ik zal er nog eentje noemen. Bijvoorbeeld de 1970 
peperdure ondertunneling in Broek in Waterland. Die wordt beloofd, maar daar is helemaal geen 
dekking voor. In dezelfde categorie: we weten allang dat de A8/A9, hebben we volgens mij in de 
vorige periode al bijna weten af te schieten, want helaas geen geld, het Rijk wil niet steunen, 
maar toch gaan we hier nogmaals een goed onderzoek naar starten. Uw keuze.  
 1975 
Dan terug bij de biodiversiteitscrisis. Praktisch al het ambitieuze beleid wordt uitgesteld. NNN, 
kringlooplandbouw, het mag allemaal wel een paar jaartjes tot zelfs een decennium langer 
wachten. Ik prijs de BBB dat ze trouwens hun principes omtrent uitkoop toch wat zachter hebben 
gemaakt dan van tevoren bij de verkiezingen werd gedacht. Uitkoop blijft op een of andere 
manier toch mogelijk, maar niet reëel in deze periode. De vraag is alleen: natuurlijk is het niet 1980 
reëel, want een uitkoopprocedure duurt vijf jaar. Dat betekent wel dat ik hoop – en dat is meer 
een vraag voor GL – dat hij wel wordt ingezet op sommige vlakken.  
 
De toon klinkt ook niet helemaal door in door GL erkende crises als je kijkt naar het beleid rond 
faunabeheer en faunaslachtoffers. Bijvoorbeeld het eigen risico wat van twintig procent wordt 1985 
verlaagd naar vijf procent.  
 
Ook eventjes een punt naar de VVD: ik weet niet of elke mkb'er die op u heeft gestemd toch ook 
zijn belangen net zo zeer voelt verdedigd als de belangen van de agrarische sector, die toch maar 
twee procent van onze economie in Noord-Holland is. Maar ook die sector krijgt toch niet precies 1990 
wat zij willen, want we kunnen toch na vier jaar wel even zeggen dat de vraag voornamelijk van 
de agrarische sector was: geef duidelijkheid. Die geeft u niet. Vorig akkoord werden wij 
overvallen door de stikstofcrisis. Daar hebben we het regelmatig over gehad. Jullie hadden de 
kans om nu beleid in te richten om ons voor te bereiden op alle volgende opgaves die op ons 
afkomen. U heeft dat in mondjesmaat, en naar mijn idee, niet voldoende gedaan voor de KRW-1995 
doelen, maar er komt ook een Europese wet aan op het gebied van bestrijdingsmiddelen. Ik zie 
het niet terug. Zonde. Dit gaat nieuwe onduidelijkheid meenemen voor onze agrarische sector.  
 
Voor de wooncrisis zal er meer worden gedaan en meer ruimte worden gezocht aan de randen, 
maar ook nog steeds binnenstedelijk. Hier wordt opeens de ladder van stedelijke verduurzaming 2000 
overboord gezet, zo lijkt het, hoewel net uit het debat bleek dat het dus niet het geval was. 
Gelukkig heeft GL nog wel onthouden dat we al jaren hebben gestreden samen voor 
klimaatadaptatief bouwen. Dus wil ik elke wethouder, die zichzelf al rijk rekende, die in de polder 
zit, toch nog wel eventjes zeggen dat dat ook nog wordt meegenomen.  
 2005 
Ik heb met veel verbazing trouwens nog wel de paragraaf gelezen over economisch daklozen. Ik 
zou daar graag toch een keer met u verder over willen praten, want nu leek de suggestie te zijn 
dat deze spoedzoekers- Nou, dat was dus niet per se, want u heeft nog wel eens geschreven over 
geworteldheid in bepaalde gebieden. Hier leek een soort van te worden gesteld dat er met 
economisch daklozen zou worden geschoven door de hele provincie. Ik hoop dat ik dat verkeerd 2010 
heb begrepen, maar daar misschien later meer over.  
 
Al dit uitstelbeleid is niet alleen slecht voor heel Noord-Holland, maar ook slecht voor de kas van 
de organisatie. U hanteert bij de opcentenverhoging niet het voorzichtigheidsprincipe, waar we 
vorige keer bij de Kadernota al over hebben gesproken. Daar werd toen nog het argument 2015 
gebruikt door mevrouw Kocken dat ‘ja, toch maar één keer voor één jaar hebben we deze 
voorspelling gebruikt’. U gebruikt hem volgens mij ook voor de volgende tien jaren. Dat geeft 
een vrij vertekend beeld: dat er bijna volgens mij zo'n anderhalf keer zoveel auto's over tien jaar 
hier zullen zijn. Dat lijkt me niet helemaal stroken met het beleid wat we voeren. Maar al met al is 
het ook volgens mij een voorspelling in wat het oplevert, die je niet mag doen. Er wordt ook een 2020 
boekhoudkundige truc gedaan met een stelpost, wat er eigenlijk een soort van op neerkomt dat u 
een volledige post onvoorzien lekker alvast gaat inzetten. Dat maakt het allemaal vrij riskant. En 
dat niet alleen: u gaat ook lekker 3,5 miljoen bezuinigen vanaf volgend jaar. Prachtig. Even om 
een beeld te schetsen: 3,5 miljoen is misschien een beetje- Ja, dat is een beetje- Daar kunnen we 
wat meer handen en voeten aan geven. Dat is ongeveer 25 fte weggooien. Ondertussen is dat ook 2025 
ongeveer hetzelfde bedrag wat we extra gaan uitgeven aan die agrarische sector om die 
faunaschade maar op te lossen, of in ieder geval dat eigen risico af te dekken. Dus dat betekent 
dat er een afdeling Wonen ongeveer – nou, nog beter, die is zelfs kleiner dan die 25 fte – wordt 
wegbezuinigd om de faunaschade te beperken. Dat is een keuze. Niet de mijne.  



Pagina  36 
 
 

 
 

36 

 2030 
Ik vind uiteindelijk, tot slot, het signaal om maar vier gedeputeerden neer te zetten het 
duidelijkste punt wat jullie aangeven, dat er een onderkenning is van alle problemen die er nu 
zijn. En daarmee wil ik graag afsluiten. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, voorzitter, ik ben toch wel benieuwd, wat denkt meneer 2035 
Mulder wat de reden is dat dit college maar vier gedeputeerden gaat leveren? 
 
De heer MÜLDER (D66): Ja, in de wandelgangen heb ik daar van alles over gehoord. Wat ik denk, 
is inderdaad dat, net als de rest van het akkoord, dit een soort van het lelijke product is van 
mensen die er eigenlijk maar ternauwernood of niet uit kunnen komen. 2040 
 
De VOORZITTER: Ik geef het woord aan Statenlid Kostić van de PvdD. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. Er ligt een akkoord. Dat is al positief nieuws. 
Verbindend vooruit, dat klinkt ook goed.  2045 
 
En ‘verbindend’. Dat betekent niet zo veel water bij de wijn doen dat er amper wijn overblijft, 
maar doen wat nodig is: een slogan van de VVD. Kijken naar wat platteland en stad echt verbindt. 
En ik heb het er net over gehad tegen BBB. Die was het vergeten, maar er was een provinciale 
raadpleging van burgers en die was duidelijk. Die willen dat de provincie prioriteit geeft aan een 2050 
gezonde leefomgeving, het oplossen van waterproblemen en het verbeteren van de natuur. Maar 
die prioriteiten worden niet gesteld in dit akkoord.  
 
En dan over vooruit. Nederlandse overheden zijn wereldkampioen in doorschuiven, wegkijken en 
geitenpaadjes zoeken geworden. Daar is geen tijd meer voor. Een omslag is nodig. Dat was het 2055 
kraakheldere advies van onze Provinciale Adviseur voor Ruimtelijke Kwaliteit. En dat is ook de 
inzet van de PvdD: een einde maken aan de decennialange trend van de politiek van 
doorschuiven, wegkijken en geitenpaadjes zoeken. Dat heeft namelijk meerdere crises 
opgeleverd en miljarden belastinggeld gekost. Boeren, burgers, de natuur en dieren zijn de dupe. 
Dit systeem werkt gewoon niet. Systeemverandering is nodig. En daarvoor, lieve mensen, is 2060 
leiderschap en lef nodig. Lef en compassie. Dit akkoord maakt geen einde aan die 
doorschuifstrategie. Het is niet meer doorpakken, het is vooral verder doorschuiven. Veel blijft 
eigenlijk hetzelfde of onduidelijk. Dat is net in het debat ook heel helder geworden. Waar het 
concreet wordt, is dat alleen ten gunste van oude belangen. In maar liefst een hele paragraaf 
wordt uiteengezet hoe de provincie gaat lobbyen voor de visserijsector, maar nergens wordt 2065 
concreet hoe wordt ingezet op bredere bescherming van natuur, op de strengere aanpak van 
vervuilers, op ondernemers die bezig zijn met een plantaardige toekomst op echt 
toekomstbestendige landbouw die tegen de macht van achterhaalde en zwaar gesubsidieerde 
sectoren moet opboksen. Terwijl juist door alternatieven te ondersteunen Noord-Holland weer 
een echte koploper kan worden. Qua doelen staat het minimale, uitgaande van wat het Rijk en 2070 
Europa willen. En zelfs die doelen staan al decennia. Je kijkt naar KRW-doelen, die staan al 23 
jaar. NNN, dertig jaar. Ja. Van deze groene partijen mag daar nog iets meer tijd bij, want de 
coalitiepartijen zeggen niet verder te willen gaan dan wat het Rijk en Europa willen, maar ze zijn 
blijkbaar wel bereid om minder te doen dan het Rijk en Europa willen. De huidige economie en dit 
landbouwsysteem zijn gemaakt door decennialang gericht gestuurd overheidsbeleid. Vele 2075 
miljarden belastinggeld zijn gegaan naar het promoten van consumptie van vlees en zuivel bij 
burgers, waardoor het nu vanzelfsprekend gegeven is geworden. Wat je aandacht geeft, groeit 
inderdaad.  
 
Dat is ook het goede nieuws, want dat betekent dat we samen echt een andere weg in kunnen 2080 
slaan. We nemen u even mee door vijf belangrijke thema's. Want wat is er nou echt nodig, wat is 
beloofd en wat staat er nu al? En op één is natuurlijk voor ons dierenwelzijn. Want dat zijn de 
meest kwetsbare wezens. En als we goed zijn voor de dieren, dan zijn we ook vaak automatisch 
goed voor de mensen. En wat er nu met dieren gebeurt, zal ooit een zwarte bladzijde in de 
geschiedenisboeken zijn. Dieren en dierenwelzijn worden genoemd in het akkoord. Heel goed. 2085 
Maar geen woord over het einde aan het intensieve veehouderij, waar inmiddels de hele 
samenleving vanaf wil. Niets over de miljoenen landbouwdieren die jaarlijks in Noord-Holland 
worden uitgebuit en gedood. Niets over de doorgefokte kippen in onze provincie. In zes weken 
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transformeert zo'n pluizig lief kuikentje tot een vleeshomp van twee kilo. Ter vergelijking: dat is 
een kleuter met het gewicht van een volwassene. Alsof ze nog niet genoeg lijden, hebben ze 2090 
minder dan één A4'tje aan leefruimte en staan ze altijd in hun eigen ontlasting. De combinatie 
van een vochtige zure poepvloer en te weinig beweging geeft de dieren ammoniakbrandwonden. 
Miljoenen kuikens halen niet eens de slachtleeftijd, die zes weken. Niets over de koe die wel 
twintig jaar oud kan worden, maar gemiddeld al rond haar zesde naar de slacht gaat, letterlijk en 
figuurlijk uitgemolken. Veel melkkoeien lijden onder hun bestaan. Velen zijn kreupel, hebben 2095 
ontstekingen aan uiers en voeten. De belangrijkste redenen om de koe te slachten, is dat ze niet 
snel genoeg zwanger wordt of de ontstekingen niet meer herstellen. De kalfjes. Op jonge leeftijd 
worden bijna alle koeien bij moeder weggehaald. Gemiddeld overleeft zo'n tien procent van de 
kalfjes de eerste twee weken niet. Van de overige kalfjes groeit een deel op als de melkkoe. Die 
worden ook nog eens onthoornd. Maar de meeste, waaronder de stiertjes, zijn een bijproduct van 2100 
de melk van hun moeder. Zij worden snel vetgemest om geslacht te worden. Voorzitter, ik vind 
dat niet normaal dat wij voor een smaakje melk miljoenen, stiertjes de dood in sturen. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, dank u wel. Ik had gehoopt dat nou eindelijk eens iemand 
van de BBB naar voren kwam om tegenwicht te bieden tegen deze leugens. Denkt u nou niet dat 2105 
in Noord-Holland, in Nederland, de agrarische sector goed voor zijn dieren probeert zorgen, 
omdat dat gewoon intrinsieke motivatie is en dat niemand er wat aan heeft als er slecht voor 
dieren wordt gezorgd? Ik wil u verzoeken om eens te stoppen met deze leugens. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dan wil ik toch graag van het CDA horen waar precies de leugen in mijn 2110 
verhaal zit. Laat ik duidelijk zijn, PvdD heeft dat heel vaak gezegd: wij leven met de boeren mee. 
Zij zijn gewoon dit systeem ingeduwd. Zij zijn het verdienmodel geworden van de grote 
agrolobby. Er zijn heel veel boeren die echt niet nog meer dieren willen houden, maar ze worden 
die kant op gedwongen. En ja, ze doen hun best binnen de kaders die ze hebben. Maar het 
probleem is dat ze hun dieren moeten aanpassen aan die markt, aan dat marktsysteem. En niet 2115 
andersom. Ze hebben de ruimte niet om daadwerkelijk al deze problemen, die ik net heb 
geschetst, te voorkomen. En dat is een fundamentele discussie. U mag daar anders over denken. 
Maar ik heb ook heel lang vlees gegeten, een Joegoslavische traditie, en zuivel gedronken, maar 
ik heb ooit bedacht van, hé, dit is het gevolg van mijn keuze in de supermarkt. Heb ik dit 
daarvoor over? Kan ik een andere keuze maken? Ja, ik kan iets anders lekkers eten zonder dat ik 2120 
iets te kort kom. Dan hoeven dus niet al die miljoenen stiertjes voor niets dood te gaan. Nou, dat 
is mijn persoonlijke overweging, en dat mag ieder hier voor zichzelf uitmaken, maar we moeten 
het er wel over hebben. Want nogmaals, we hebben hier heel veel inwoners in Noord-Holland en 
onder die inwoners zijn ook de dieren. En dit beleid en dit coalitieakkoord gaat ook over hun 
levens. En ik zou willen dat een van deze partijen er zelf over begon. Dan hoef ik er niet over te 2125 
beginnen. Dus leugens? Ik wil heel graag dat het CDA weer naar de microfoon komt en mij vertelt 
wat hieraan gelogen is. En anders roep ik u vooral op om te werken aan een diervriendelijke en 
mensvriendelijke toekomst. 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ik ben een heel gedwee persoon. Ik luister naar mevrouw Koning. Ik 2130 
snap dat u naar uw idealen streeft, maar er zijn ook mensen met andere overwegingen. En om 
dan een hele sector zo af te branden in een paar minuten, dat doet wat met mij en met heel veel 
mensen hier in de provincie. Iedereen gaat over zijn eigen boodschappen. Iedereen gaat over zijn 
eigen eetgewoontes. En laten we daar elkaar met rust en respecteren.  
 2135 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, er was geen vraag.  
 
De VOORZITTER: Het was geen vraag. Dus u kunt gewoon verdergaan.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ik wil wel even een reactie hierop geven. Mag dat? 2140 
 
De VOORZITTER: Kort. En gaat u dan verder met uw betoog.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. Ja, kijk, als u heeft geluisterd, gaat het hier 
over de levens van dieren. Ik hoop dat de BBB, dat zou ik u wel mee willen geven, daar een keer 2145 
over nadenkt: wat voor invloed onze keuzes hebben. Ik heb het niet gehad over de sector, want 
de sector verdient alle lof voor het uitvoeren van de opdracht die ze jarenlang van ons hebben 



Pagina  38 
 
 

 
 

38 

gekregen. Dat betekent niet dat we het niet mogen hebben over de keiharde waarheid van wat de 
gevolgen daarvan zijn voor de dieren. 
 2150 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Maar u suggereert dat die dieren niet goed gehouden worden, dat het 
dierenmishandeling is en dat de agrarische ondernemers niet omzien en niet goed voor hun 
dieren zorgen. Maar dat is een interpretatie van u. Maar ik weet en de sector weet dat het anders 
is in de werkelijkheid. En over die tien procent die u noemt van de kalfjes die sterven, er zijn 
bedrijven met nul procent, er zijn bedrijven met drie procent. En het is een enkeling die 2155 
misschien die tien procent haalt. En als je dan het kalfje bij de koe laat, dan wordt het percentage 
45 procent. 
 
De VOORZITTER: Sorry, hier is maar één voorzitter en dat ben ik. En mevrouw De Sain, heeft u 
nog een vraag aan Statenlid Kostić?  2160 
 
Mevrouw DE SAIN: Nee.  
 
De VOORZITTER: Dan ga ik naar mevrouw Alberts. 
 2165 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Ja, dank u wel, voorzitter. Ik heb ook heel goed geluisterd 
naar het bevlogen betoog van Statenlid Kostić. Maar ik denk dat u iets preciezer moet zijn in het 
onderscheid maken tussen industriële landbouw en biologische landbouw, of woorden die daarbij 
horen, zodat iedereen ook snapt wat het echte verschil is. Ik daag u uit, maar dat hoef ik ook niet 
te doen, want u kunt dat perfect uitleggen, maar misschien nog net een klein beetje erbij. Zou u 2170 
dat kunnen doen? 
 
De VOORZITTER: Dat klonk als een vraag. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel. Nou, dat doe ik heel graag voor de collega van de SP. En 2175 
ook misschien voor de BBB. Want onze visie was altijd al onduidelijk. We willen toe naar een 
diervriendelijke landbouw, die werkt voor mens, dier, natuur en milieu. Daar willen we boeren in 
helpen. Heel veel van deze gevolgen voor de dieren die ik schets, zijn inderdaad vooral in die 
intensieve veehouderij. En daar gaat het om. Het gebeurt. Daar kunnen de boeren niks aan doen, 
want ze zijn gewoon het slachtoffer van het systeem, net zoals de dieren, laat ik daar duidelijk 2180 
over zijn, in de biologische landbouw en in de intensieve veehouderij. En tegelijkertijd dat het 
gevolg- Mijn tijd loopt, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: Ja, kan de tijd even stopgezet worden? Maar wilt u me een plezier doen: dan 
ook korte antwoorden, want als dit een verkapte manier is om een heel lang debat te krijgen... 2185 
Dus ik zou u willen voorstellen dat u probeert kort antwoord te geven en doorgaat met uw 
betoog. En dan zien we na afloop of er nog vragen zijn. Maar anders, ja, dan kunt u dit antwoord 
tot het eind van de avond bij wijze van spreken doorvoeren. Dat lijkt me niet de bedoeling. Dus 
gaat u gauw verder. 
 2190 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. Maar je moet het hier eerlijk over 
fundamentele vragen kunnen hebben. En een fundamentele vraag is: is het ons waard, een 
smaakje melk, dat al deze dieren in welke houderij dan ook, gewoon de dood in worden 
gestuurd, alleen omdat ze een bijproduct zijn en omdat wij een bepaald smaakje melk willen, 
terwijl er al alternatieven zijn. Dat is een fundamentele vraag die we zouden moeten durven 2195 
stellen zonder dat we meteen zeggen van: o, schande, de sector wordt opzijgezet. Nee, dit is een 
realiteit voor ons allemaal. En laten we daar open en eerlijk over praten.  Dan was ik niet eens 
aangekomen bij de geitenbokjes, want die worden gewoon op jonge leeftijd- 
 
De VOORZITTER: U gaat dus nu verder. Ja, de tijd gaat weer lopen. 2200 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ook gewoon naar de slacht gestuurd als een bijproduct en ook nog eens 
heel pijnlijk onthoornd.  
 
Dan de dieren in het wild, de vrije dieren zou ik zeggen. Hier wordt gezegd dat dieren pas 2205 
worden gedood als er geen alternatief is. Serieuze inzet op niet dodelijke oplossingen en leren 
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samenleven met dieren is er niet. Nog niet. Veel woorden over vermeende schade, die dieren 
zouden geven en over het bestrijden van bijvoorbeeld ganzen. Maar door de huidige landbouw is 
de gans gewoon de nieuwe weidevogel geworden. Want je krijgt inderdaad wat je zaait. De 
klassieke weidevogels lijken wel te worden gekoesterd. Maar ook dat is slechts schijn. Benoem 2210 
gewoon de bron-oorzaken van de achteruitgang van de weidevogels en pak dat aan. Nu wordt de 
schuld neergelegd bij andere dieren als vossen en kraaien. Maar de manier waarop we ons land 
zijn gaan gebruiken voor onder andere monoculturen en landbouwgif, is de oorzaak. Ja, lekker 
makkelijk dan. 
 2215 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Als we de weidevogels zouden willen beschermen hier in Noord-Holland 
is er dan volgens u dan ook ruimte om wat aan de predatoren te doen? 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): De grootste predator is de mens, dat is precies mijn betoog. De mens 
heeft de problemen rond weidevogels, de achteruitgang, veroorzaakt door de manier waarop we 2220 
onze provincie gebruiken. Niet de predator is het probleem, dat kunt u ook bevestigen bij vele 
biologen. De mens is het probleem. Wat mij en onze fractie zorgen baart, is dat er een hele alinea 
wordt besteed aan dat predatoren het probleem zijn voor de weidevogels, maar niet wordt 
benoemd wat de echte oorzaak is van de achteruitgang van de weidevogels. Namelijk, de manier 
waarop we onze landbouw hebben ingericht onder andere. Dus laten we het daar eerlijk over 2225 
hebben. Laten we daar de volle focus op zetten om dat op te lossen en dan zijn die predatoren 
geen probleem. 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Dus de mens, die loopt ‘s nachts alle nesten langs en die eet de eieren 
op? 2230 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Nee, de mens zorgt ervoor dat er geen gezonde habitat is voor de 
weidevogels. En dat dus dan elk eitje nagekeken moet worden met een loep om maar te bewaren, 
te redden wat er te redden valt. Ja, dat is natuurlijk niet de manier waarop we aan de gang 
moeten. Het moet een systeemverandering zijn. Dat betekent dat we ons land anders moet 2235 
inrichten, zodat ook die weidevogels een plek krijgen. Anders krijg je een soort massamoord van 
allerlei soorten dieren, want iedereen is opeens predator die wellicht een weidevogel zou kunnen 
pakken. Dat is een beetje gek. 
 
Voorzitter, dan vervolg ik met de landbouw. Ja, we hebben heel veel problemen genoemd, maar 2240 
tegelijkertijd is het een belangrijke oplossing voor heel veel crises waar we mee te maken 
hebben: klimaat, natuur, leefbaarheid, wonen. En hier liggen de oplossingen te wachten op 
leiderschap, lef en compassie. We hebben het gezegd: eerder is er veel belastinggeld besteed aan 
geitenpaadjes, aan investeren in technologische oplossingen die niet werken Ondertussen zitten 
de boeren vast in een wedloop van meer, meer, meer. Er zijn steeds minder boeren door dit 2245 
systeem, wel ongeveer hetzelfde aantal dieren. Maar er wordt niet geïnvesteerd in de 
oplossingen, waar elk rapport het over heeft. Namelijk, we moeten gewoon toen naar meer 
plantaardig. We moeten toe naar natuur-inclusief. We moeten die boeren daarbij helpen en we 
moeten die stip op de horizon zetten. Geen kunstmest en krachtvoer meer. Wat zien we in het 
akkoord? Geen enkele ambitie op wat er al in Den Haag is ingezet, zoals kringlooplandbouw in 2250 
2040. Dat stond er namelijk al, door de LTO bepaald. En wat is dat eigenlijk, die 
kringlooplandbouw? Ja, er staat iets in het coalitieakkoord. Maar op welke niveau sluiten we de 
kringloop? Op wereldniveau? Op regionaal niveau? Er staat niks over in. Dat maakt een wereld van 
verschil. 
 2255 
Dan het derde punt: natuur en de aanpak van de klimaat- en biodiversiteitscrisis in samenhang. 
Er zijn natuurlijk stapels rapporten die zeggen dat we de opwarming van de aarde onder de 
anderhalve graad moeten houden. Daar helpt investeren in natuur en klimaat. Tegelijkertijd zien 
we dat dit coalitieakkoord uitgaat van 55 procent CO2-reductie. Dat is bij lange na niet wat er 
moet gebeuren. En zelfs het iets ambitieuzere doel van het Rijk, zestig procent, wordt niet 2260 
genoemd. Had dan op zijn minst die kans gepakt. En als het gaat om natuur, waar je veel winst in 
kan krijgen, dus bijvoorbeeld om binnenstedelijk veel meer natuur-inclusief te bouwen, dat wordt 
nog niet genoemd. Misschien komt dat nog. Ik zie openingen, maar ik zie het niet terug in het 
coalitieakkoord, woordelijk.  
 2265 
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Dan vier: gezonde leefomgeving en rechtvaardig klimaat- en biodiversiteitsbeleid. Dus 
grootvervuilers aanpakken. De kosten van de transities moeten worden gedragen door de 
grootste vervuilers en gebruikers. Dat is ook al beloofd. Maar wat zien we? We zien eigenlijk dat 
de grootvervuilers weer aan tafel mogen zitten, dat ze zelf het beleid en de deadlines mogen 
bepalen – zoals Tata Steel – maar er ondertussen niks nieuws gebeurt. Het is een gemiste kans.  2270 
 
Betaalbaar en groen wonen voor iedereen, dat is nummer vijf. Nou ja, daar zijn ook allerlei 
beloftes over gedaan. De gewenste minimale dertig procent sociale huur wordt genoemd en er is 
wat lippendienst voor klimaatneutraal en circulair bouwen. Super. Maar die dertig procent sociaal 
geldt alleen voor projecten waaraan de provincie direct bijdraagt. Hoeveel, of eigenlijk hoe 2275 
weinig, projecten zijn dat? Alle ontwikkelingen zouden eigenlijk al volgens onze Omgevingsvisie 
natuur-inclusief moeten zijn, maar de provincie heeft tot nu toe niet geleverd. Dus wat brengt dit 
akkoord extra op tafel?  
 
Nou, voorzitter, de PvdD waarschuwt al twintig jaar dat we vast gaan lopen als we de problemen 2280 
niet serieus gaan oplossen. We wezen op de noodzakelijke lange termijn oplossingen: 
rechtvaardige economie binnen ecologische grenzen, afbouw van de vee-industrie en transitie 
naar plantaardig, meer ruimte voor natuur binnen en buiten de stad, gezondheid boven de 
economische belangen van vervuilers. En we kunnen nu doen wat nodig is. Het blijft gewoon een 
gemiste kans, want we wilden ook meebesturen, uiteraard, we kunnen overal het verschil maken. 2285 
Maar dat GL en PvdA voor dit akkoord kiezen, terwijl er wel degelijk numeriek een mogelijkheid 
was voor meer progressief, dat begrijp ik nog steeds niet. Over rechts, dat als BBB zijn gang had 
kunnen gaan, hadden ze het kunnen proberen over rechts, maar was het nooit gelukt. Maar u 
had hier de streep moeten trekken en kunnen zeggen van, we vinden u hartstikke aardig, BBB, 
hartstikke lieve mensen, maar dit is niet doen wat nodig is. En er is een mogelijkheid voor 2290 
progressief; laten we daarin samen oppakken. En die handschoenen had ik graag willen 
oppakken. Maar goed, die handschoen gaan we alsnog wel oppakken, want net zoals de 
afgelopen vier jaar gaan we keihard werken samen met burgers en hopelijk met zoveel mogelijk 
van jullie om hier een echt gezonde samenleving te creëren: investeren in meer boeren, meer 
natuur, minder dieren, gezondheid op één en groen wonen voor iedereen, natuurvriendelijke 2295 
landbouw zonder gif en het bevrijden van boeren en dieren uit de klem van de agro-industrie. En 
de ideeën die de PvdD heeft opgesteld met wetenschappers en boeren zullen we straks aan een 
nieuwe gedeputeerde weer presenteren. En ook als een cadeautje voor alle nieuwe gedeputeerde 
een boek over de bio-industrie met een boodschap van de schrijver. Dat kunt u straks ook lezen 
online en hopelijk in uw WhatsApp. Dank u wel. 2300 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik nu het woord aan de heer Van den Berg van JA21. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Dank, voorzitter. Ik zal even beginnen met een kleine bekentenis, 
maar ik moet eigenlijk toegeven dat ik het best spannend vind, dit soort dagen, en al helemaal 2305 
als kersverse fractievoorzitter, die zomaar in een keer zo'n coalitieakkoord moet gaan bespreken, 
wat in het belang is van alle Noord-Hollanders die we hier hebben. Want daar staan we hier 
vandaag voor, voor al die Noord-Hollanders en om te bezien of hun belang ook daadwerkelijk 
gediend gaat worden. JA21 is natuurlijk kritisch geweest en heeft natuurlijk dit coalitieakkoord 
met interesse doorgenomen.  2310 
 
Maar voordat ik verder ga, wil ik eerst belichten wat wij vandaag gaan bespreken. Ik wil drie 
thema’s behandelen: het beeld dat is ontstaan in de afgelopen verkiezing, het oordeel wat wij 
hebben over het resultaat, het coalitieakkoord, en de besluitvorming die wij voorstaan, een 
andere richting.  2315 
 
Om te beginnen met dat beeld van de afgelopen verkiezingen. Het was een interessante 
campagne. Ik denk ook een goede campagne, waar we elkaar heel hebben gelaten in de 
debatten. Waar een aantal thema's het debat domineerden: de Spreidingswet of de dwangwet, 
migratie, energie, koopkracht, stikstof en noem het allemaal maar op. En natuurlijk kijk je in die 2320 
debatten naar de partners om je heen. Enerzijds opponenten, maar anderzijds partners. Wij 
hebben gekeken natuurlijk naar de VVD en naar de BBB. En om te beginnen bij de VVD, ik denk 
ook een goede debatten gehad, zelfs een jongerendebat, waar Klaas- Jeroen en ik als semi-
twintigjarigen toch mochten meedoen. En daar horen wij gewoon verstandige dingen, voorzitter, 
laat daar geen misverstand over bestaan. Het bouwen in het groen, het vergroten van onze 2325 
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woningvoorraad, kritisch op het bouwen van windturbines, kerncentrales en natuurlijk een 
gezonde, financiële huishouding. Daar zijn wij ook heel groot voorstander van. En daarmee 
zouden we natuurlijk wel, nou, best wel eens een keer een goede coalitie- of bestuurs-partner 
kunnen zijn. En dat hebben we ook gehad bij de BBB. Flinke uitspraken tijdens de debatten. We 
hebben ze hoor zeggen dat de grenzen dicht moeten, want het kan zo echt niet verder. Of die 2330 
dwangwet, ja, die gaan we niet uitvoeren. Maar ook anderzijds wel diffuse standpunten, zoals het 
wel willen spreiden van asielzoekers, maar dan niet in Noord-Holland en wel bij Lelystad Airport. 
Nou ja, het was in ieder geval interessant en in ieder geval was er genoeg reden om te kijken 
naar de toekomst, wat voor overeenkomsten wij zouden hebben.  
 2335 
Maar goed, wat is er dan van terechtgekomen? Wat is dan het resultaat van die 
verkiezingscampagne en de verkiezingsprogramma's? JA21 heeft het gewogen en heeft goed 
gekeken naar het akkoord, en ik denk dat wij soms even goed moeten kijken naar de jaartallen in 
het coalitieakkoord, want soms denken we haast dat er 2019-2023 staat. En het 
onderscheidingsvermogen op sommige vlakken met D66 is wat ons betreft klein.  2340 
 
Maar goed, voorzitter, er zitten ook zeker goede zaken in, laat dat niet onderbelicht zijn. De 
nachtbussen wil ik benoemen, het beperken van het eigen risico van faunaschade. 
Complimenten. Invasieve exoten, zijn we ook erg blij mee, net zoals het maaien van de 
waterplanten.  2345 
 
Dat gezegd hebbende, willen wij graag vandaag vijf thema’s behandelen, die wat ons betreft wel 
een oordeel waardig zijn. Wat ik al zei: wonen, energie, de kloof aan vertrouwen tussen inwoners 
en politiek, de dwangwet en afsluitend stikstof.  
 2350 
Laten we beginnen met wonen. Er staan goede, verstandige dingen in. Er wordt een inzet 
gemaakt voor het bouwen van meer woningen om te kunnen komen tot die 184.000 woningen 
die nodig zijn in 2030. We zien oplossingen als wat wij zelf noemen ‘het straatje erbij-concept’. 
Dus daar worden wel goede stappen gemaakt. Tegelijkertijd zien wij ook een richting van meer 
drang en dwang. In dit geval op het gebied van zonnepanelen en bio-based bouwen. Ja, wij 2355 
denken dat dat tot meer kosten gaat leiden en de bouw van al die woningen extra complex zal 
gaan maken. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, dank u wel, meneer de voorzitter. Ik loop misschien een beetje 
vooruit op mijn eigen bijdrage straks, maar ik miste juist iedere dwang en drang in het 2360 
coalitieakkoord rondom bio-based bouwen. Waar ziet u dat? 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Nou, dat er meer drang en dwang moet komen, dat verbaast me 
dan niks van de ChristenUnie, die natuurlijk ook op landelijk niveau mee heeft gewerkt aan de 
dwangwet. Maar er wordt toch echt wel een inzet gedaan richting de verplichte zonnepanelen op 2365 
daken. Natuurlijk komt die regelgeving er in de toekomst ook aan vanuit de Europese Commissie. 
Ja, en het bio-based bouwen, dat zien wij wel degelijk als een verzwaring en een extra inzet op 
het gebied van dwang. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dank u wel. Kunt u dan aangeven waar het in het akkoord staat? 2370 
Die zonnepanelen, dat staat er inderdaad in, maar over bio-based bouwen staat er niks 
dwingends in. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Nou, dan moet u me toch even gelegenheid geven om het erbij te 
gaan pakken. Ik wil niet iedereen hier de hele middag gaan bezighouden. Tenminste. 2375 
 
De VOORZITTER: Nou, het lijkt me niet verstandig als we hier het hele- 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Nou, ik heb het al gevonden, voorzitter, met uw toestemming, 
maar het staat op paginanummer zes. “We zullen het circulair en het bio-based bouwen actief 2380 
stimuleren door aan te sluiten op marktontwikkelingen door bijvoorbeeld, indien nodig, fysieke 
ruimte te bieden voor de opslag van circulaire bouwbouwmaterialen. Stemt u dat tot 
tevredenheid? 
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De heer KLEIN (ChristenUnie): Ik kom er zo in mijn bijdrage op terug, maar ik vind het aansluiten 2385 
bij marktontwikkelingen nou niet echt stimuleren. 
 
De VOORZITTER: Meneer Van den Berg, gaat u verder. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Dat is uw oordeel, meneer Klein, maar wij zien wel degelijk een 2390 
richting naar meer regelgeving, terwijl wij ook kijken naar de status quo. Op dit moment is een 
nieuwbouwwoning voor nog net geen vijf ton te krijgen. Nou, als we dan betaalbare woningen 
willen tot aan 355.000 euro, ja, dan denk ik dat geen man of vrouw met een modaal inkomen dat 
kan gaan betalen. Wat ons betreft zetten we dan ook meer in op het betaalbaarder maken in 
plaats van complexer en moeilijker. Dat is wat ik erover wil zeggen. 2395 
 
Daarom ben ik toch stiekem wel een onderdeeltje verder gegaan in mijn eigen bijdrage. Maar wat 
juist ook zo betaalbaar moet blijven, is enerzijds natuurlijk woningen. En anderzijds hebben we 
te maken gehad met gestegen energielasten. Ook een wezenlijk probleem in onze samenleving. 
Wij hadden graag gezien dat er meer werd ingezet op een stabiele, betrouwbare, maar vooral ook 2400 
betaalbare energievoorziening. Wij dachten dat met een coalitie van BBB en VVD er meer dan vier 
jaar geleden een inzet gemaakt had kunnen worden op dat gebied, en inzetten richting minder 
windturbines en meer kernenergie. We zien de stappen wel, die worden gemaakt. Ik haalde het 
net al even aan in een interruptie met meneer Terwal van de VVD. Zo'n onderzoek klinkt goed. 
We vinden het ook best nobel. Maar tegelijkertijd, en wat ik net zei: in onze achtertuin bij de 2405 
Nucleair Research Group in Petten is precies zo'n onderzoek uitgevoerd die alle voor- en nadelen 
van de Small Modular Reactors meeneemt. We kunnen dat onderzoek gewoon gebruiken. En beter 
zelfs, ik wil ook wel even benadrukken, ik weet niet of dat voor iedereen bekend is: wij als 
Provinciale Staten of Gedeputeerde Staten kunnen het bevoegd gezag worden in het geval van het 
vergunnen van een kerncentrale. Wat meer ambitie op dit vlak zou wat ons betreft heel erg goed 2410 
passen. En het verhoogt ook nog eens een keer het draagvlak onder de bevolking.  
 
En daarover gesproken, het referendum. Maar niet voordat ik Statenlid Kostić- 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Toch ook maar bij u, collega van JA21. U heeft het altijd over draagvlak, 2415 
dat vinden wij ook altijd heel belangrijk. Evenals lef. En daar zet u heel erg op in als het gaat om 
duurzame energieën, zonnepanelen bijvoorbeeld. Dat vindt u belangrijk. En u vindt alles wat een 
beetje ruikt naar stimuleren van die energie, een beetje dwang en drang. Zelfs als het aansluit op 
marktontwikkelingen. Goed, dat is aan u. Wat ik dan zo bijzonder vind – en dat is mijn vraag – 
waarom doet u niet hetzelfde met kernenergie? Bij kernenergie doet u het tegenovergestelde: 2420 
eigenlijk is bijna geen onderzoek meer nodig. Laten we gewoon een kerncentrale hier neerzetten. 
We gaan niet eens een raadpleging doen bij de burgers. We luisteren eigenlijk ook niet wat de 
burgers hebben gezegd in de raadpleging van de provincie over het beschermen van natuur, van 
water en leefomgeving voorop. Waarom dat onderscheid? 
 2425 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dank, voorzitter. Maar ik denk dat de Partij voor de Dieren hier 
wel de mist in gaat. Ik splits hem even uit in twee punten. Enerzijds ons verkiezingsprogramma. 
Ook wij zeggen in ons verkiezingsprogramma dat, als wij een locatie gaan uitzoeken, dat er 
draagvlak moet zijn en dat we daar eventueel zelfs participatie of andere middelen voor willen 
gebruiken. Dus dat ten eerste. En ten tweede, er is in Nederland onder de bevolking, blijkt uit alle 2430 
peilingen, een meerderheid voor het bouwen van meer kerncentrales. En eigenlijk misschien wel 
ten derde: die meerderheid is er ook in de Tweede Kamer. Dus ik denk dat het draagvlak juist bij 
kernenergie veel beter geborgd is dan bij duurzame energie. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, dan een vervolgvraag. Ik ben blij dat u in ieder geval dat 2435 
draagvlak voor die kerncentrales wilt zoeken. Want wat blijkt als zulke projecten uiteindelijk echt 
serieus worden en mensen worden gevraagd ‘wilt u een kerncentrale in uw achtertuin?’, dat u 
toch een andere respons gaat krijgen. Kunt u zich dat voorstellen? 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, zeker, voorzitter. Ik ben niet blind voor het Nimby-effect. Dat 2440 
hebben we nog kunnen zien in IJburg in Amsterdam natuurlijk, waar mensen wel GL stemmen, 
maar zelf de windturbine niet willen. Dus nee, daar zijn wij niet blind voor. Maar ik denk dat wij 
wel als overheden een eerlijk en duidelijk beeld kunnen uitdragen naar de mensen of zij 
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bijvoorbeeld duizend windturbines willen of één kerncentrale. Dat is het eerlijke verhaal. En dan 
is het ook nog eens een keer dat die energie 24 uur per dag wordt opgewekt, zoals dat niet is bij 2445 
windenergie. En dat is het eerlijke verhaal. En ik denk, als je dat uitlegt aan mensen, dat er op 
een gegeven moment wel keuzes gemaakt moeten worden – ik hoor u er continu over –  dan is 
dit de keuze die voorligt. 
 
De VOORZITTER: Helder. De heer Van den Berg, gaat u verder.  2450 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dank u. Ja, dat draagvlak is inderdaad wel heel erg belangrijk 
voor de energietransitie of de keuzes die we in zijn geheel maken op het gebied van energie. Dus 
dat belastinggeld moeten we ook doelmatig besteden. Dus om nog even aan te stippen: ik zou u 
toch wel willen verzoeken dat de inzet in het coalitieakkoord toch even overboord gaat: laat het 2455 
onderzoek zitten, pak het onderzoek uit Petten en ga voor het echt bouwen van die kerncentrale. 
Ambitie erbij.  
 
Want het vertrouwen tussen inwoners en politiek, dat is wel echt een probleem geworden. Dat 
hebben we de afgelopen verkiezingen met vele peilingen ook meerdere keren zien terugkomen. 2460 
Wij zijn dan ook teleurgesteld dat dit coalitieakkoord niet verder komt dan punten, of eigenlijk 
experimenten wat er staat, van co-creatie. Ik weet eerlijk gezegd geeneens wat het betekent. Ik 
zou het echt moeten opzoeken. En ik denk dat dat al helemaal niet zal landen bij inwoners. Het is 
belangrijk dat er een noodrem is in ons democratisch systeem. Of wanneer er belangrijke keuzes 
gemaakt moeten worden, die we gewoon simpelweg kunnen voorleggen aan mensen: wat vindt u 2465 
ervan; welke richting gaan we nu op? Dat is wat we denk ik nodig hebben in de status quo waar 
we nu zitten met onze inwoners.  
 
En nog verder over het draagvlak, voorzitter, de dwangwet, die er aan zit te komen, zij het met 
vertraging van een gevallen kabinet. Want dat is voor ons net zo belangrijk, die lokale 2470 
democratieën. En wij hebben daar als provincie zeker wel een rol in. En wat ik net al zei, de BBB 
en VVD, die hadden wat ons betreft de strategische partners kunnen zijn op dit gebied. Kijken we 
naar het coalitieakkoord, dan zien wij dat er in 2024 simpelweg een taakstelling bij zou kunnen 
komen: de uitvoering van die dwangwet. Ik hoef denk ik niet te benadrukken hoe teleurgesteld 
wij hierover zijn, voorzitter. 2475 
 
Statenlid GIELEN (GL): Voorzitter, toch even daarover. Wat zegt de heer Van den Berg nou 
eigenlijk? Zegt hij, dat als er landelijk een wet wordt aangenomen die iets van de provincie 
vraagt, dat we dat dan gewoon niet uitvoeren? 
 2480 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Een interessante vraag. Ik denk dat dat statement vaak is 
opgeworpen, ook in relatie tot de stikstofproblematiek en de onteigening van boeren, dat wij 
simpelweg een uitvoeringsloket zijn van het Rijk. Maar het staat in uw eigen coalitieakkoord: dat 
zijn we niet. Wij hebben onze eigen bevoegdheid als Provinciale Staten en onze eigen 
verordeningen die we kunnen opstellen. Het is jullie keuze dat jullie daar geen cap op willen 2485 
plaatsen. Maar het zou onze keuze zijn om daar wel voor te kiezen. Een praktisch voorbeeld: de 
statushouders in Zwaagdijk-West die er nu aan zitten te komen. Het is de keuze van ons allemaal 
of wij ervoor gaan kiezen om het af te dwingen bij de gemeente Medemblik of niet. Dat is onze 
keuze. 
 2490 
Statenlid GIELEN (GL): Nou, als u het coalitieakkoord leest, dan ziet u daar heel duidelijk staan 
dat als de Spreidingswet inderdaad van kracht wordt, dat er dan een extra wettelijke taak bij de 
provincie komt te liggen om toezicht te houden op gemeenten. En die toezichtstaak, dat is 
gewoon iets wat vanuit het Rijk- Dat maakt ons geen uitvoeringsloket, want we hebben op een 
heleboel thema's een heleboel eigen keuzes, maar het is wel onze taak als provincie om dan 2495 
toezicht te houden dat gemeenten daar ook uitvoering aan geven. Zegt de heer Van den Berg nou 
eigenlijk, want dat is toch wat ik hier hoor: dat kan wel zo wezen, dat kan wel zijn dat de Tweede 
Kamer zo meteen heeft ingestemd met een wet, wij gaan het gewoon niet doen? Waar ziet hij die 
vrijheid binnen eigenlijk ons democratisch bestel? 
 2500 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Het doet bijna denken als verkiezingstijd, maar dit is echt zo'n 
frame wat uit de verkiezingstijd voortkomt dat wij dit allemaal niet zelfstandig naast ons neer 
kunnen leggen. Maar het is wel degelijk een bevoegdheid van Provinciale Staten om te kunnen 
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zeggen of wij mensen gaan onteigenen, of niet. Dat is dezelfde keuze die voorligt bij de 
statushouders in Zwaagdijk-West. 2505 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ik hoop dat dat tot overtuiging heeft geleid, maar dat zal moeten 
blijken.  2510 
 
Goed, voorzitter, die dwangwet, ja, wij zien het gewoon simpelweg niet zitten. Wij moeten ook 
niet onze eigen provinciale bevoegdheden overschatten, maar wij dringen toch wel echt aan op 
een instroombeperking van migranten, zodat het probleem niet continu wordt neergelegd bij de 
gemeenten en de provincies om dit maar te kunnen blijven oplossen. Dat gaat op een gegeven 2515 
moment gewoon simpelweg niet meer, zeker niet met een woningtekort van zestigduizend 
woningen in onze provincie.  
 
En dan afrondend, voorzitter, nog een thema van dwang: de stikstofonteigening. 
 2520 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Dank u wel, voorzitter. Hier wordt de verbinding gelegd 
tussen de wooncrisis en de instroom van asielzoekers. Maar heeft JA21 ook nagedacht over de 
enorme instroom, een miljoen mensen, van arbeidsmigranten? Want volgens mij is daar een veel 
groter probleem te vinden. Overigens, de wooncrisis is op een andere manier veroorzaakt. Kunt u 
daar een toelichting op geven? 2525 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dat kan ik zeker. Maar ik ben hier niet op uit om 
arbeidsmigranten tegenover asielzoekers te gaan zetten. Dat lijkt mij enkel polariserender dan u. 
Nou ja, natuurlijk zijn er getalsmatig overeenkomsten, maar ik bedoel, we hoeven niet per se: 
arbeidsmigranten zijn fout, dus zet dat op één lijn met asielzoekers. Het punt wat wij willen 2530 
maken, voorzitter, voordat ik weer geïnterrumpeerd word, het punt dat wij willen maken, is dat 
de asielinstroom al jarenlang te hoog is om te verwerken door de provincie en door de 
gemeenten. En wij zeggen, op landelijk niveau moet je daar andere keuzes in maken. En dat staat 
even los van de arbeidsmigratie, want arbeidsmigratie hebben we op sommige vlakken ook 
nodig. 2535 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Nou, voorzitter, ik maak ernstig bezwaar dat er op deze 
manier gesproken wordt over mensen die een woonprobleem zouden veroorzaken. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Dat is aan u.  2540 
 
De VOORZITTER: Graag uit laten praten, meneer Van den Berg.  
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Ja, En u zegt dat ik arbeidsmigranten tegenover 
asielzoekers zet. Nee. Het zijn allemaal nieuwe mensen in dit land die allemaal een plekje moeten 2545 
hebben. Nieuwe mensen in dit land. En u zegt dus kennelijk, want dat zijn dan uw woorden, dat 
dat kleine deel van die nieuwe mensen, die hebben we niet nodig, want die veroorzaken de 
wooncrisis. Ik vind dat een heel naar frame, voorzitter. Ik moest het toch even kwijt. 
 
De VOORZITTER: Meneer Van den Berg, gaat u verder. 2550 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, ik wil er toch wel even kort op reageren op nog, voorzitter. Er 
wordt nu wel heel erg denk ik op het gevoel gespeeld. Ik denk dat dat zeker ook meespeelt. Daar 
ga ik niet blind voor zijn. Maar we moeten wel realistisch zijn als land, dat niet alles kan. We 
hebben nou eenmaal te maken met de woningtekorten. Daar kunnen we niet omheen. Waarom 2555 
zetten we anders hier zo hard op in op het bouwen van woningen? Het een is verbonden met het 
andere. En hier willen wij wel keuzes in maken. Ik snap dat dat tot weerstand leidt bij 
verschillende partijen, maar ik denk dat we ook wel de kracht en overtuiging moeten hebben om 
die keuze ook te durven maken, zeker ook op het landelijke niveau wat er nu aan zit te komen.  
 2560 
Goed, ik rond af met het thema stikstof, voorzitter. Dat is voor ons een belangrijk thema geweest 
ook tijdens de verkiezingen en waar wij een strategische partner hebben gevonden in de BBB. We 
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hebben tenslotte samen de initiatiefwet opgesteld, of eigenlijk de reparatiewet, voor het 
herstellen van het land en het onttrekken uit de stikstoffuik waar we in zitten. Ik haalde het net al 
even aan een interruptie bij de BBB, maar wij zijn toch echt wel teleurgesteld dat onteigening niet 2565 
expliciet is uitgesloten in het coalitieakkoord. Wij willen er zo meteen een motie over indienen 
om daar toch kracht bij te zetten.  
 
Het oordeel gehad hebbende, ga ik door naar de moties, voorzitter, en die dien ik even in één 
reeks in, zodat ik daar gelijk klaar mee ben, waarna ik afrond met de uitleiding.  2570 
 
Ik wil de eerste motie indienen. Dat is de motie Stop gedwongen onteigening van boeren. Met het 
volgende dictum: roept Provinciale Staten op expliciet uit te spreken dat gedwongen onteigening 
van boeren ten aanzien van stikstof en, of NNN-doeleinden is uitgesloten, en gaan over tot de 
orde van de dag. 2575 
 
Motie 109-17 juli 2023 
Stop gedwongen onteigening van boeren 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 17 juli 2023. 2580 
Constaterende dat: 

• Er een coalitieakkoord door BBB, VVD, PvdA en GL is gesloten waarin gedwongen 
onteigening van boeren niet is uitgesloten; 

• Deze mogelijkheid tot onteigening grote impact heeft op de levens en het voortbestaan van 
vele boerenbedrijven in de provincie Noord-Holland'. 2585 

Overwegende dat: 
• Het belang van de agrarische sector en de individuele boer voor de economie, de 

voedselzekerheid en de samenleving in Noord-Holland aanzienlijk is; 
• De noodzaak tot het waarborgen van rechtszekerheid voor boeren in de provincie essentieel 

is; 2590 
• Gedwongen onteigening een ingrijpende en vaak onomkeerbare maatregel is. 

Roepen Provinciale Staten op: 
• Expliciet uit te spreken dat gedwongen onteigening van boeren ten aanzien van stikstof 

en/of NNN-doeleinden is uitgesloten. 
En gaan over tot de orde van de dag. 2595 
 
Ondertekening: Daniël van den Berg (JA21). 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Motie Hernieuwde aandacht voor uitvoerbaar referendum. Roept 
Provinciale Staten op de Referendumverordening te evalueren, met deze evaluatie de adviezen 2600 
van de HAC-commissie te betrekken en te komen tot een referendumverordening met 
randvoorwaarden voor een uitvoerbaar referendum, en gaan over tot de orde van de dag. 
 
Motie 108-17 juli 2023 
Hernieuwde aandacht voor uitvoerbaar referendum 2605 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 17 juli 2023. 
Constaterende dat: 

• In de vorige statenperiode referendumverzoeken zijn afgewezen; 
• De Hoor- en Adviescommissie (HAC) de bezwaarmakers in het gelijk stelde en concludeerde 2610 

dat het referendumaanvraag aan de voorwaarden van de referendumverordening had 
voldaan. 

Overwegende dat: 
• Het belangrijk is om inwoners te betrekken bij de besluitvorming van Provinciale Staten; 
• Het voor het vertrouwen in de politiek belangrijk is dat inwoners vooraf heldere kaders 2615 

hebben waar binnen participatie mogelijk is; 
• Het toe- of afwijzen van een referendum nooit op politieke gronden mag gebeuren, maar 

moet voldoen aan objectieve kaders; 
• Een referendum een goede manier is om een breed publiek te betrekken bij precaire 

kwesties; 2620 
• De noodrem van een referendum van toegevoegde waarde is in ons besluitvormingsproces. 
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Roepen Provinciale Staten op: 
• De referendumverordening te evalueren; 
• Bij deze evaluatie de adviezen van de HAC-commissie te betrekken; 
• En te komen tot een referendumverordening met randvoorwaarden Voor een uitvoerbaar 2625 

referendum. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Daniël van den Berg (JA21). 
 2630 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Motie Uitspreken dat 2030 niet dogmatisch is. Provinciale Staten 
spreekt uit dat de stikstofdeadline van 2030 voor Noord-Holland niet dogmatisch moet zijn, en 
gaan over tot de orde van de rug. 
 
Motie 107-17 juli 2023 2635 
Uitspreken dat 2030 niet dogmatisch is 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 17 juli 2023. 
Constaterende dat: 

• Het Rijk systeemverantwoordelijk is voor de vermindering van stikstofemissies; 2640 
• De wet stelt dat in 2030 in 50% van de stikstofgevoelige leefgebieden de kritische 

depositiewaarde (KDW) niet meer mag worden overschreden; 
• Het NPLG een tijdshorizon van 2030 noemt. 

Overwegende dat: 
• Het onwenselijk is dat de woningbouw, de wegenbouw en de landbouw gegijzeld worden 2645 

door de stikstofdeadline van 2030; 
• Bemiddelaar Remkes heeft bepleit dat 2030 als deadline niet heilig is. 

Roept Provinciale Staten op: 
• De stikstofdeadline van 2030 voor Noord-Holland niet dogmatisch moet zijn. 

En gaan over tot de orde van de dag. 2650 
 
Ondertekening: Daniël van den Berg (JA21). 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Motie Stoppen met bomenstook. Verzoekt Gedeputeerde Staten 
bij de vergunningsverlening rekening te houden met de gezondheidseffecten van 2655 
biomassacentrales op de omgeving en het gebruik van houtige biomassa in biomassacentrales te 
verbieden, en gaan over tot de orde van de dag. 
 
Motie 106-17 juli 2023 
Stoppen met bomenstook 2660 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 17 juli 2023. 
Constaterende dat: 

• Een deel van de energie in Noord-Holland opgewekt wordt door biomassacentrales; 
• Ongeveer de helft van de verbranding in biomassacentrales is gericht op houtige biomassa; 2665 
• Er bij de verbranding van hout allerlei stoffen, zoals fijnstof en zwavel, vrijkomen; 
• Biomassa wordt gekwalificeerd als hernieuwbare energie. 

Overwegende dat: 
• Het gebruik van houtige biomassa in biomassacentrales leidt tot een verslechtering van de 

luchtkwaliteit in de omgeving; 2670 
• Het niet circulair is om hout, dat voor andere doeleinden gebruikt kan worden, te verstoken 

in een biomassacentrale; 
• Het stoken van bomen niet als een duurzame oplossing gezien kan worden en het terug 

planten van bomen niet volledig compenseert'. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 2675 

• Bij de vergunningverlening rekening te houden met de gezondheidseffecten van 
biomassacentrales op de omgeving; 

• Het gebruik van houtige biomassa in biomassacentrales te verbieden. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 2680 
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Ondertekening: Daniël van den Berg (JA21). 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Dit zijn de moties die wij vorige week hebben aangehouden op 
verzoek van de BBB, zodat zij een week langer bedenktijd zouden hebben. Dus die dienen we bij 
deze alsnog in.  2685 
 
Verzoekt Gedeputeerde Staten om een onafhankelijk en uitgebreid onderzoek in te stellen naar 
de mogelijke gezondheidseffecten van windturbines in de provincie Noord-Holland en om de 
resultaten van dit onderzoek te rapporteren aan Provinciale Staten, en gaan over tot orde van de 
dag. 2690 
 
Motie 105-17 juli 2023  
Gezondheidseffectenstudie windturbines 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 17 juli 2023. 2695 
Constaterende dat: 

• Er toenemende zorgen zijn over de mogelijke gezondheidseffecten van windturbines, 
waaronder geluidsoverlast en de effecten van trillingen; 

• Deze zorgen verder worden versterkt door de plannen voor uitbreiding van windenergie in 
woongebieden; 2700 

• Er nog geen uitgebreid, onafhankelijk onderzoek ís gedaan naar de gezondheidseffecten 
van windturbines in de Provincie Noord-Holland. 

Overwegende dat: 
• Het van groot belang is om de gezondheid en het welzijn van de inwoners van 
• Noord-Holland te beschermen; 2705 
• Het cruciaal is om te zorgen voor een volledig begrip van de mogelijke gezondheidsrisico's 

van windturbines voordat er verdere uitbreiding plaatsvindt; 
• Dergelijk onderzoek ook zou helpen bij het informeren van de inwoners en het verlíchten 

van eventuele zorgen. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 2710 

• Om een onafhankelijk en uitgebreid onderzoek in te stellen naar de mogelijke 
gezondheidseffecten van windturbines in de Provincie Noord-Holland, en om de resultaten 
van dit onderzoek te rapporteren aan Provinciale Staten. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 2715 
Ondertekening: Daniël van den Berg (JA21). 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Motie Herbeoordeling energiebeleid. Verzoekt Gedeputeerde 
Staten om een herbeoordeling van het huidige energiebeleid uit voeren met bijzondere aandacht 
voor impact op ruimtegebruik, het elektriciteitsnetwerk en leefbaarheid, en om het potentieel van 2720 
alternatieve, duurzame energiebronnen en technologieën te onderzoeken en de bevindingen te 
rapporteren aan Provinciale Staten, en gaan over tot orde van de dag. 
 
Motie 104-17 juli 2023  
Herbeoordeling energiebeleid 2725 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 17 juli 2023. 
Constaterende dat: 

• Het huidige energiebeleid van de Provincie Noord-Holland zwaar leunt op de inzet van wind- 
en zonne-energie; 2730 

• Dit beleid leidt tot uitdagingen met betrekking tot ruimtegebruik, het elektriciteitsnetwerk 
en de leefbaarheid van woonomgevingen; 

• Er alternatieve (duurzame) energiebronnen en technologieën bestaan die mogelijk minder 
impact hebben op de bovengenoemde aspecten. 

Overwegende dat: 2735 
• Een gebalanceerde mix van verschillende vormen van (duurzame) energieproductie en -

gebruik, zoals kernenergie, kan bijdragen aan een veerkrachtiger, betrouwbaarder en 
meer acceptabel energiebeleid; 
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• Het cruciaal is om de implicaties van het huidige energiebeleid volledig te begrijpen en 
alternatieve strategieën te onderzoeken.; 2740 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Om een herbeoordeling van het huidige energiebeleid uit te voeren, met bijzondere 

aandacht voor de impact op ruimtegebruik, het elektriciteitsnetwerk en leefbaarheid, en 
om het potentieel van alternatieve (duurzame) energiebronnen en technologieën te 
onderzoeken, en de bevindingen te rapporteren aan Provinciale Staten. 2745 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Daniël van den Berg (JA21). 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Nog twee te gaan, voorzitter. Het prioriteren van woningbouw 2750 
boven windturbines. Verzoekt Gedeputeerde Staten om prioriteit te geven aan woningbouw 
boven de bouw van nieuwe windturbines in gebieden waar deze conflicterende doelen elkaar in 
de weg staan en om een grondige analyse uit te voeren in gebieden waar de uitbreiding van 
windenergie de woningbouw zou kunnen belemmeren en deze analyse te delen met Provinciale 
Staten, en gaan over tot de orde van de dag. 2755 
 
Motie 103-17 juli 2023  
Prioriteren van woningbouw boven windturbines 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 17 juli 2023. 2760 
Constaterende dat: 

• Er een groeiende behoefte aan woningen is in de Provincie Noord-Holland, onder andere in 
de omgeving van de Amsterdam Noorder lJplas, de Achtersluispolder en Oostzaan; 

• Geplande woningbouwprojecten op deze locatie in gevaar worden gebracht door de 
geplande bouw van windturbines; 2765 

• De gemeenteraad en het college van Zaanstad hun zorgen hebben geuit over de 
(on)mogelijkheden van woningbouw in de Achtersluispolder en Oostzaan; 

• Het elektriciteitsnetwerk van Noord-Holland onder toenemende druk staat, mede door de 
toename van grootschalige windenergieprojecten. 

Overwegende dat: 2770 
• Het van groot belang is om te zorgen voor voldoende woningaanbod voor de inwoners van 

Noord-Holland; 
• Het woningtekort in Noord-Holland aanzienlijk is en naar verwachting verder zal groeien; 
• Een strategische herziening van de locaties voor windturbines nodig is om de woningbouw 

te beschermen; 2775 
• Het noodzakelijk is om de capaciteit van het elektriciteitsnetwerk te behouden om de 

energievoorziening voor bestaande en nieuwe woningen te garanderen.; 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Om de prioriteit te geven aan woningbouw boven de bouw van nieuwe windturbines in 
gebieden waar deze conflicterende doelen elkaar in de weg staan; 2780 

• Om een grondige analyse uit te voeren in gebieden waar de uitbreiding van windenergie de 
woningbouw zou kunnen belemmeren en deze analyse te delen met Provinciale Staten. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Daniël van den Berg (JA21). 2785 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): En de laatste motie, een gezamenlijke motie met de PvdD, 
waarvoor dank. Verzoekt Gedeputeerde Staten om de prioriteit te geven aan woningbouw boven 
de bouw van nieuwe windturbines in het gebied van de Amsterdam Noorder IJplas en om een 
analyse uit te voeren naar de kwantitatieve impact van het prioriteren van woningbouw en de 2790 
resultaten van deze analyse te delen met Provinciale Staten. Met als titel Prioriteren van 
woningbouw boven windturbines bij de Amsterdam Noorder IJplas. En gaan over tot de orde van 
de dag. 
 
 2795 
Motie 102-17 juli 2023  
Prioriteren van woningbouw boven windturbines bij de Amsterdam Noorder IJplas 
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Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 17 juli 2023. 
Constaterende dat: 2800 

• Er een groeiende behoefte aan woningen is in de Provincie Noord-Holland, onder andere in 
de omgeving van de Amsterdam Noorder lJplas, de Achtersluispolder en Oostzaan; 

• Geplande woningbouwprojecten op deze locatie in gevaar worden gebracht door de 
geplande bouw van windturbines; 

• De gemeenteraad en het college van Zaanstad en Oostzaan hun zorgen hebben geuit over 2805 
de (on)mogelijkheden van woningbouw in de Achtersluispolder en Oostzaan; 

Overwegende dat: 
• Het van groot belang is om te zorgen voor voldoende woningaanbod voor de inwoners van 

Noord-Holland; 
• Het woningtekort in Noord-Holland aanzienlijk is en naar verwachting verder zal groeien; 2810 
• Een strategische herziening van de locaties voor windturbines ervoor kan zorgen dat 

kansrijke woningbouwlocaties niet onmogelijk worden gemaakt.  
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Om de prioriteit te geven aan woningbouw boven de bouw van nieuwe windturbines in 
gebieden van de Amsterdam Noorder IJplas; 2815 

• Om een analyse uit te voeren naar de kwantitatieve impact van het prioriteren van 
woningbouw en de resultaten van deze analyse te delen met Provinciale Staten.  

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Daniël van den Berg (JA21) en Jaap Hollebeek (PvdD). 2820 
 
De VOORZITTER: Ze zijn allemaal ondertekend en maken onderdeel uit van onze 
beraadslagingen. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Dank u wel, voorzitter. Ja, goed, voorzitter, wij hebben het 2825 
akkoord gewogen. En ik wil daarbij toch een Bijbelse uitspraak eruit halen die mij inspireert op 
dit vlak. Het is een uitspraak die koning Belsazar doet vlak voor de val van zijn rijk. Het is in het 
Aramees. “Mene mene tekel ufarsin”, “gewogen, gewogen, en te licht bevonden. Dat is hoe wij 
ons erover voelen, voorzitter. We hopen op een andere koers voor onze provincie. En voor 
mensen die dat ook willen en de komende Tweede Kamerverkiezingen ook op het oog hebben, 2830 
zijn bij ons van harte welkom. Ik dank u wel, voorzitter. 
 
De heer TERWAL (VVD): Ja, voorzitter, dank. Allereerst complimenten aan de heer Van berg van 
JA21. Ik vond het een gewogen verhaal, want de voorgangers, de heer Mülder van D66 en 
Statenlid Kostić van PvdD deden bijna doen voorkomen alsof het einde der tijden was genaderd 2835 
met het tot stand komen van het coalitieakkoord. Maar ik merkte bij u zelfs wat positieve punten. 
Maar laat ik tot de vraag komen: wat vindt u nu, dat het glas halfvol is of halfleeg? Ik ken u als 
een optimistisch mens. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Allereerst, dank voor de warme woorden. Ik moet echt toegeven 2840 
dat wij dit serieus gewogen hebben in de fractie om ook wel de positiviteit ervan te benoemen, al 
kost dat kostbare spreektijd. En ja, voorzitter, bij JA21 is het glas altijd halfvol. Wij zijn 
optimistisch. Ook realistisch. En ik denk dat we daar heel goed kunnen samenwerken. We 
schudden elkaar de hand. 
 2845 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ik zie nog een vervolgvraag. 
 
De heer TERWAL (VVD): Nee, voorzitter, ik ben alleen blij om dat te horen, want we hebben alle 
oppositiepartijen in de gelegenheid gesteld om een A4'tje bij ons in te leveren. Zo ook JA21. 
 2850 
De VOORZITTER: Dat proces heeft u zojuist uitgelegd. Dus als u nog een vraag heeft aan de heer 
Van den Berg mag u een interruptie doen. 
 
De heer TERWAL (VVD): Is dus de heer Van den Berg het me eens dat de vijftien punten die hij 
netjes op een velletje bij ons heeft aangeleverd, dat ik daar acht vinkjes heb kunnen zetten, dat is 2855 
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meer dan de helft, waardoor inderdaad – maar de heer Van den Berg van JA21 heeft het al gezegd 
– het glas inderdaad halfvol is. Dank u wel, voorzitter. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ik kan niks anders dan gewoon complimenteren dat u dat met 
aandacht en serieus heeft meegenomen en dat ook nog eens een keer heeft opgesomd, om dat 2860 
hier nog even te benoemen. Ja, daar wil ik wel mee afronden, voorzitter, met positiviteit. Ja, er 
staan zeker positieve zaken in. Maar ja, wij zijn tegelijkertijd ook kritisch en staan een andere 
koers voor. En dat had net even wat scherper gekund op een vlak als asiel, stikstof, de 
woningmarkt en energie. Dat weet u net zo goed. En daar laat ik het graag bij. Dank u wel, 
voorzitter. 2865 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan de heer Van Tiggelen van de PVV. 
 
De heer VAN TIGGELEN (PVV): Voorzitter, dank u wel. Voorzitter, het voorliggende 
coalitieakkoord bevat elementen die ons verdrietig maken en onderdelen die wij als bemoedigend 2870 
ervaren. Waar de oppositie verleden week tijdens de PS-vergaderingen al bijna moest smeken om 
extra financiële cijfers te krijgen, hebben de coalitiepartijen tijdens de presidiumvergadering op 
die dag ook nog eens aangegeven dat zij vandaag geen moties zullen steunen vanuit de 
oppositie, ongeacht de inhoud. Wat daar verbindend aan zou zijn, is ons een raadsel. Het 
vertrouwen van burgers in de politiek is heel erg laag en veel kiezers hebben afgelopen maart 2875 
gekozen voor verandering, voor zover ze niet thuisbleven. De thuisblijvers zijn in feite de 
grootste partij. Daarvan zien we weinig terug in dit akkoord. Te veel ruimte voor positieve 
verandering is onbenut gebleven.  
 
Voorzitter, op diverse onderwerpen blijft de realiteitszin ver te zoeken en doen feiten er gewoon 2880 
niet toe. De stikstofcrisis is een verzinsel dat zowel getalsmatig als natuurkundig kant nog wal 
raakt. In de commissie NLG heeft ondergetekende daar al meerdere malen op gewezen. Enig 
meetbaar resultaat in de toekomst is dan ook uitgesloten. Ondanks dat gaan daar enorm 
bedragen aan worden uitgegeven. Bedragen die ook de Noord-Hollandse burger mag ophoesten. 
De feiten zouden een stevige opstelling richting het Rijk rechtvaardigen, maar dat zien we helaas 2885 
niet. Sterker nog, de deur richting onteigening van boeren staat gewoon nog steeds open. Het 
onteigenen van boeren heeft Stalin ook al eens gedaan met alle gevolgen van dien. Voorzitter, de 
PVV stond achter de boeren, staat achter de boeren en zal achter de boeren blijven staan, 
gewoon omdat ze gelijk hebben en een duidelijk betere behandeling verdienen.  
 2890 
Voorzitter, en dan natuurlijk de anti-CO2-psychose. Ik kan het helaas niet anders noemen en 
wordt gesproken over CO2-reductie, maar er is van reductie geen sprake. Niet in de atmosfeer 
tenminste. 
 
De heer DESSING (FvD): Ja, dank u wel, voorzitter. Toch even een verhelderende vraag, want ik 2895 
hoor de PVV vaker zeggen, ja, er is geen CO2-reductie. Maar volgens mij, er worden 
kolencentrales gesloten, er wordt van alles gedaan om CO2te reduceren. Dus hoe komt de PVV 
aan die beweringen? 
 
De heer VAN TIGGELEN (PVV): Ik ben blij dat deze vraag wordt gesteld, voorzitter. Kijk, het CO2-2900 
gehalte van de atmosfeer kun je meten. Er zijn twee soorten metingen. Je hebt proxymetingen. 
Daarmee kunnen we ongeveer zeshonderdmiljoen jaar teruggaan. Sinds 1958 hebben we gewoon 
directe metingen. Gewoon meten van, wat zit er in de atmosfeer? En wat doet het CO2-gehalte van 
de atmosfeer? Op het eiland Mauna Loa wordt dat sinds 1958 gedaan. Er is gebleken door andere 
metingen over de planeet dat de variaties de vijf procent niet halen. Het is behoorlijk gelijkmatig 2905 
verdeeld. Wat blijkt nu uit die metingen? Dat wanneer het op het noordelijk halfrond zomer is, 
dan stijgt CO2-gehalte, omdat de CO2 stijgt onder invloed van de temperatuur. Dus omgekeerd 
van wat heel veel mensen denken. En dan komt de winter en dan daalt het CO2-gehalte weer tot 
iets boven het vorige niveau. Dit is een gelijkmatige stijging en die stijging heeft geen zichtbaar 
effect van wat de mens doet. Geen effect. In theorie bestaat de invloed van de mens wel, maar 2910 
het is dusdanig gering dat het gewoon niets voorstelt. Kijk, de natuur stoot 95 procent van de 
CO2 uit en vijf procent komt van de mens. En de volgende ijstijd gaan we gewoon weer de 
dalende trend, die er al 540.000 jaar is, terug. En dan krijgen we echt een probleem, want te 
weinig CO2 in de atmosfeer, dan houdt het plantaardige leven op deze planeet gewoon op. Maar 
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ja, dat feit schijnt niemand te verontrusten. Nou kan het een paar miljoen jaar duren. Dus wat er 2915 
over een paar miljoen jaar gebeurt, zal mij ook niet boeien. 
 
De VOORZITTER: Zoveel tijd hebben we vandaag natuurlijk niet. Dus gaat u verder. 
 
De heer VAN TIGGELEN (PVV): Ik ga verder. De huidige, tijdelijke stijging trekt zich van de 2920 
mensheid niets aan. Daarbij komt dat de beoogde vermindering van de uitstoot helemaal niets 
voorstelt als er wordt gekeken naar wat de natuur zelf aan CO2 uitstoot: 2.104 megaton per dag. 
Als je dan gaat zitten te praten over tientallen megaton per jaar, een reductie? Ja, dat is reductie 
van de uitstoot, maar niet in de atmosfeer. Volkomen zinloos. Elke euro daaraan besteed, is 
weggegooid.  2925 
 
De aankondiging in het akkoord dat het Actieprogramma Klimaat zal worden geactualiseerd en 
aangevuld met maatregelen, omdat anders de klimaatdoelen niet worden gehaald, vindt de PVV 
dan ook surrealistisch en een complete verspilling van belastinggeld. Onze fractie vindt het 
ronduit bizar dat men zich enerzijds beroept op de wetenschap, tegelijkertijd met voorbeeldige 2930 
hardnekkigheid weigert om naar wetenschappers te luisteren met relevante kennis van zaken, 
waaronder diverse Nobelprijswinnaars in de fysica. Wie kan ons één natuurkundige noemen met 
als specialiteit atmosferische fysica, die het verhaal van de klimaatalarmisten ondersteunt? Eén 
naam. Als 97 procent het erover eens is, dan zou het toch mogelijk moeten zijn om één naam te 
noemen? Dat is een mooie huiswerkopdracht voor het zomerreces, voorzitter. In plaats daarvan 2935 
lijkt men liever aan de lippen van activisten te hangen. Het fijne gevoel dat je krijgt wanneer je 
jezelf wijsmaakt dat je de planeet aan het redden bent, is kennelijk allesoverheersend belangrijk. 
De klimaatalarmisten zijn daar bijzonder aan gehecht. Ze zitten eraan vastgeplakt. 
Klimaatalarmisme en jezelf ergens aan vastplakken is trouwens nogal populair de laatste tijd.  
 2940 
Voorzitter, het doet ons verdriet om te moeten toezien hoe het milieu wordt vervuild, landschap 
en natuur worden vernield en er in feite sprake is van economische euthanasie. Want in dit 
akkoord wordt toch weer vol ingezet op zonnepanelen en windenergie. Stroomvoorziening van de 
afdeling onbetrouwbaar. Hoe is het mogelijk, voorzitter, dat je mensen kan wijsmaken dat je voor 
lagere temperaturen kan zorgen door het land vol te zetten met zwarte zonnepanelen, terwijl 2945 
men in de landen rond de Middellandse Zee al duizenden jaren de huizen wit kalkt tegen de 
warmte. En ja, er wordt gestreefd naar een verkenning om de voor- en nadelen van thorium en 
kleine kerncentrales in beeld te brengen, maar die insteek had van de PVV wel wat ambitieuzer 
gemogen. Bovendien zijn we daar jaren te laat mee. 
 2950 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Sorry, het was een origineel voorbeeld wat u noemde over die 
witgekalkte huizen, maar dat is toch niet bedoeld om de wereldwijde temperatuur omlaag te 
brengen? 
 
De heer VAN TIGGELEN (PVV): Nee, het is bij heel veel mensen de bedoeling om de niet-2955 
bestaande opwarming te bestrijden. Dat heb ik in mijn maidenspeech al uitgelegd op grond van 
welke feiten wij tot die conclusie komen. Maar daar heeft meneer Klein van de ChristenUnie wel 
een punt. 
 
Voorzitter, de burger is zwaar de klos en mag voor het samenleving ontwrichtende beleid dat op 2960 
sprookjes is gebaseerd ook nog eens fors in de buidel tasten. Zo is bijvoorbeeld in totaal 106 
miljoen euro uitgetrokken van 2024 tot en met 2031 voor het Actieprogramma Klimaat. U hoort 
het goed, voorzitter: 106 miljoen euro. Natuurlijk komt dat bovenop de enorme bedragen die 
men in Den Haag hieraan weet weg te smijten. Criteria aan de hand waarvan men de effectiviteit 
van het beleid gaat evolueren en op welke termijn ontbreken volledig. Er is gewoon geen 2965 
belangstelling voor. Het boeit niet. Als je er maar veel geld tegenaan gooit en jezelf het gevoel 
geeft dat je goed bezig bent, dat is blijkbaar voldoende.  
 
Waar het vorige college in ieder geval nog de opcenten gelijk hield, wil dit college deze verhogen. 
Waren er geen andere alternatieven dan een groot deel van onze burgers met hogere kosten op 2970 
te zadelen? Meer snijden in eigen vlees, bezuinigen op bepaalde zaken. De PVV kan zo een aantal 
beleidsvelden noemen waar wat ons betreft op bezuinigd kan worden: natuur, stikstof, klimaat, 
enzovoort. En wordt de verhoging van de opcenten weer hersteld in 2025 als elektrische auto's 
gaan meebetalen? Daar zouden we graag een toelichting op willen.  
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 2975 
Voorzitter, bevatte het coalitieakkoord dan geen goede zaken? Zeker wel. Laat ik er een aantal 
noemen die de PVV in meerdere of mindere mate kan waarderen. Er komt meer ruimte om 
beperkt buiten bebouwd gebied te bouwen en dat is een goede zaak voor gemeenten die daar 
behoefte aan hebben. Helaas is dat wel gekoppeld aan duurzaamheids- en 
biodiversiteitsgeneuzel. Maar goed, het is in ieder geval een verbetering. Tevens ondersteunen 2980 
wij de ambitie om de meest mkb-vriendelijke provincie van Nederland te worden door waar 
mogelijk provinciale regelgeving te vereenvoudigen en procedures te versnellen. Dat klinkt 
veelbelovend. De PVV is dan ook benieuwd naar de invulling. En wat onze fractie ook positief 
vond om te lezen, en dat ten behoeve van de leefbaarheid en de doorstroming bij Broek in 
Waterland wordt ingezet op de onderdoorgang met twee naar twee banen, waarvan tweemaal een 2985 
busbaan, waarbij de voorkeur uitgaat naar de verlengde variant voor zover daarbij zicht is op 
financiering. Dat zijn een aantal beleidsmatige zaken die de PVV kan ondersteunen. En als wordt 
gekeken naar de invulling van het college, prijst onze fractie de keuze voor maar vier 
gedeputeerden, vier partijen. In onze buurprovincie Zuid-Holland bestaat het college uit maar 
liefst zeven gedeputeerden, vijf partijen, wat vanzelfsprekend meer belastinggeld kost.  2990 
 
Maar voorzitter, als de PVV de balans op moet maken, moeten we het coalitieakkoord helaas toch 
een dikke onvoldoende geven aangezien het voor een groot deel is gebaseerd op hardnekkige 
misvattingen wat catastrofaal zal gaan uitpakken voor onze samenleving. Onze fractie kan alleen 
maar hopen dat bij de aankomende Tweede Kamerverkiezingen 22 november de kartelpartijen 2995 
volledig worden weggestemd en er een kabinet komt dat heel anders naar onder andere stikstof, 
energie en klimaat kijkt, wat dan hopelijk ook weer zijn weerslag zal hebben op het provinciale 
beleid. Dank u wel, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: U krijgt nog een interruptie van Statenlid Kostić.  3000 
 
De heer VAN TIGGELEN (PVV): Heerlijk. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dank u wel. Anna von der Heydt Universiteit Utrecht. 
 3005 
De heer VAN TIGGELEN (PVV): Ik heb het niet verstaan. 
 
De VOORZITTER: Het was een naam. Maar u mag het nog één keer herhalen.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Anna von der Heydt, Universiteit Utrecht. U wilde een naam. Dus ik geef 3010 
u één naam.  
 
De heer VAN TIGGELEN (PVV): Dank u wel. Die zoeken we op. Ja. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan ga ik het woord geven aan de heer De Weerdt van Volt. 3015 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Dank u wel, voorzitter. Voorzitter, als nieuwkomer in de Staten kijk 
ik met bewondering naar dit debat. Collega's hebben de verkiezingsprogramma's van de 
coalitiepartijen naast het akkoord gelegd en hen op de verschillen bevraagd. Beste aanwezigen en 
Statenleden, dat hebben wij niet gedaan. Wij hebben onze eigen idealen naast het akkoord 3020 
gelegd en geven dit in onze bijdrage graag mee.  
 
Voorzitter, we zijn blij dat de coalitiepartijen nog voor het reces tot een akkoord zijn gekomen. 
Noord-Hollanders roepen om perspectief. Dus laten we ze bieden. De crisissen stapelen zich op. 
Het is een illusie om te zeggen dat de provincie als midden-bestuur hier in haar eentje voor aan 3025 
de lat staat. Maar de provincie kan meer dan we soms denken. We willen stoppen met problemen 
vooruitschuiven. Wat ons betreft mag de provincie best een grote broek aantrekken. De val van 
het kabinet maakt besturen als varen in de mist. Gelukkig is er een vuurtoren die richting geeft. 
En dat is de Europese vuurtoren. De vogel- en habitatrichtlijn, de Kaderrichtlijn Water, de 
nitraatrichtlijn, EU-grondwaterrichtlijnen en de Europese Green Deal zetten de te varen koers voor 3030 
een deel uit. De doelen zijn allemaal al lang besloten in Brussel. En ja, ook Nederland heeft daar 
handtekeningen onder gezet. Wij lezen in dit coalitieakkoord wel een ambitie, maar geen 
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duidelijke aanpak om onze Europese afspraken na te komen. Dit geeft in onzes inziens ruimte 
voor alle partijen om na goede inhoudelijke debatten de te varen koers aan te scherpen. 
 3035 
De heer DESSING (FvD): Voorzitter, dank u wel. Ik ken Volt inderdaad als een zeer EU-gezinde 
partij en daar wordt nu ook blijk van gegeven. Ik ben toch even benieuwd, als de heer Van de 
Weerdt zegt van, ja, we moeten dat gewoon uitvoeren, zijn wij dan echt als provincie dat 
uitvoeringsloket van de EU? Of ziet u toch nog een rol, een zelfstandige rol, die ook deze 
gekozen volksvertegenwoordigende laag heeft, ziet u toch nog een soort eigenstandige rol voor 3040 
de provincie om daar eventueel af te wijken waar dat voor de provincie niet goed zou uitpakken? 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Allereerst, de naam is de heer De Weerdt. Dank u wel. Aangenaam. 
Wij zien de rol van het midden-bestuur- Voor een deel hebben wij ons aan Europese richtlijnen en 
Nederlandse wet- en regelgeving te houden. Tegelijkertijd hebben we onze eigen open 3045 
huishouding en moeten we voor onze eigen provincie kijken wat het beste is voor onze Noord-
Hollanders. Dus we zien zeker binnen ons eigen mandaat een reden en ruimte voor ons hier voor 
dit huis om de juiste keuzes te maken voor Noord-Hollanders. 
 
De heer DESSING (FvD): Dus dat zou betekenen, voorzitter, dat in voorkomende gevallen ook Volt 3050 
zou kunnen afwijken, mocht dat van belang zijn voor de inwoners van Noord-Holland? 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Als wij als Nederland een handtekening hebben gezet onder 
Europese afspraken volgen wij de Europese afspraken, ook hier in Noord-Holland. 
 3055 
De heer DESSING (FvD): Dus u bent het niet eens met mijn conclusie. U ziet de provincie puur als 
een uitvoeringstaak van een uitvoering van de handtekening onder Europese akkoorden. 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Ik wil er toch enige nuance in aanbrengen. Wij hebben ook een 
interprovinciaal overleg en we kunnen via die route onze standpunten en dus ook onze belangen 3060 
van onze Noord-Hollanders kenbaar maken bij de Europese Commissie. En via die route kunnen 
we kijken of we de Europese richtlijnen zo aan kunnen scherpen, zodat we ook hier het beste 
kunnen doen voor de Noord-Hollanders. 
 
Voorzitter, ik hervat mijn betoog. We hebben geteld, onze fractie heeft geteld, hoe vaak Europa 3065 
in het coalitieakkoord wordt genoemd. In het vorige akkoord van 2019 was het slechts tien keer. 
In dit akkoord is het negen keer met een foto van een leuk Europees vlaggetje. Opmerkelijk, 
omdat de natuurcrisis, de biodiversiteitscrisis en de toekomstige watercrisis al lang door de 
Europese commissie zijn opgemerkt. En wij? Wij sukkelen er een beetje achteraan. Volt ziet het 
als onze taak om de nieuwe Gedeputeerde Staten hier scherp op te houden. Het coalitieakkoord 3070 
laat tal van Europese kansen onbenut. Uit eerder onderzoek uitgevoerd door EAC blijken tussen 
2014 en 2020 meer dan 1,3 miljard euro aan Europese subsidies naar onze inwoners en naar 
onze ondernemers is gegaan. 1,3 miljard euro, laat dat even bezinken. Dat is genoeg om de 
provincie twee jaar volledig te begroten. Daarnaast is via het Europees gemeenschappelijke 
landbouwbeleid in diezelfde periode meer dan tweehonderd miljoen naar de landbouw gegaan. 3075 
Een beetje boerenverstand zegt: poeh, geen slechte deal, de Europese Unie. ‘Verbindend vooruit’, 
kopt het akkoord. Wat ons betreft moet de provincie meer met Europa verbinden.  
 
Nu over de keuze in het akkoord. Veel staand beleid wordt voortgezet. De coalitiepartijen willen 
nog steeds 184.000 woningen bouwen. De RES wordt aangehouden en voortgezet. De 3080 
Actieagenda Circulaire Economie wordt ook voortgezet. Evenementen die Noord-Holland 
kenmerken, worden nog steeds ondersteund. Weinig nieuws. Wanneer de coalitie haar ambities 
uitspreekt, blijven de pijnlijke keuzes boven de markt hangen. Zo wil Noord-Holland van een 
stikstofklem, maar alleen op uitsluitend vrijwillige basis. Ze willen een klimaat neutrale provincie, 
maar alleen als alle gemeenten het hier volledig mee eens zijn. Ze willen een transitie naar 3085 
klimaatneutraal agrarisch ondernemerschap, maar alleen als er een rijkelijk verdienmodel 
mogelijk blijft. Voorzitter, ik ben ontzettend benieuwd hoe de vier partijen deze beloftes waar 
willen maken. Ze hebben de ambitie om de marathon te lopen, maar alleen als er niet getraind 
hoeft te worden en elke dag de frituurpan aan mag blijven staan. Beste collega's, dat kan gewoon 
niet. Er moeten toch echt keuzes gemaakt worden. Wat voor ons ligt, en ik citeer “is geen 3090 
gedetailleerd en dichtgetimmerd akkoord”. Dus onze fractie ziet het als een uitgestoken hand om 
samen deze moeilijke keuzes te gaan maken.  
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Tot slot, voorzitter, wil ik een paar woorden wijden aan het belang van ons politieke werk. We 
maken keuzes over hoe de provincie voor onze inwoners eruit komt te zien: waar natuur blijft, 3095 
waar windmolens komen te staan en waar gebouwd mag worden. De keuzes van vandaag hebben 
verstrekkende gevolgen voor de toekomst. Als wij vandaag besluiten dat er ergens gebouwd mag 
worden, staat er pas over drie jaar een huis. Een huis waar misschien jijzelf niet in gaat wonen, 
maar misschien jouw kinderen of toekomstige kleinkinderen. Daarom de oproep nogmaals aan 
ons allemaal: probeer bij elk debat en bij elke stemming antwoord te geven op de volgende 3100 
vraag: wat zouden onze kinderen willen dat we vandaag besluiten? Laten we werken aan een 
mooi en leefbaar Noord-Holland voor deze generatie en de generaties daarna. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Koning, CDA. 
 3105 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Voorzitter, het CDA wil beginnen met de felicitatie voor BBB, 
VVD, PvdA en GroenLinks voor het sluiten van hun akkoord. Ik las in een christelijke kalender de 
spreuk “we bouwen te veel muren en te weinig bruggen”. En ik realiseer me dat dat inderdaad is 
wat in de politiek vaak gebeurt. En dat is eigenlijk ook wel weer begrijpelijk, maar wel jammer. Ik 
zie wel dat BBB als grootste coalitiepartij heeft geprobeerd om bruggen te bouwen en daarvoor 3110 
een compliment. Dat was natuurlijk ook nodig om een coalitie te bereiken met partijen die ver bij 
elkaar vandaan liggen. Maar de vraag is nu wel: bestaat dit akkoord alleen maar uit bruggen of 
komen we met elkaar ook ergens aan land? Welke keuzes worden er nu precies gemaakt? En 
bouwt de coalitie ook bruggen samen met de oppositie? Die hoop hadden wij wel, maar die is 
behoorlijk de grond ingeslagen. De coalitiepartijen hebben vorige week aangegeven moties niet 3115 
inhoudelijk te willen beoordelen en tegen alle moties te stemmen. Dat vindt het CDA niet 
transparant, niet democratisch en zeer opmerkelijk, omdat er juist in het akkoord staat dat de 
coalitiepartijen willen samenwerken met alle partijen in de Staten. Ik kan u verzekeren dat wij als 
CDA een paar heel mooie moties ingediend zouden kunnen hebben die het beleid de komende 
jaren er nog beter uit hadden laten zien. Die houdt u dan maar van ons tegoed. Zie deze bijdrage 3120 
dan maar als één, heel grote motie die u gewoon over kunt nemen.  
 
Voorzitter, dan over de inhoud van het akkoord. Na de eerste lezing was het CDA eigenlijk best 
wel positief. Er staan mooie volzinnen in. Er wordt positief gesproken over de kansen voor 
woningbouw, de agrarische sector, de visserij, natuur, recreatie, cultuur. De mogelijkheden lijken 3125 
eindeloos. Maar bij een tweede lezing zie je dat achter de mooie volzinnen maar een beperkt 
aantal echt keuzes staan. Wensen worden niet geborgd. Beleid van de vorige coalitie wordt 
gewoon voortgezet. Er staat zelf niet in dat Noord-Holland wat betreft stikstofregels kiest voor 
2035 in plaats van 2030. Dat valt dan zwaar tegen. Ook het voorkomen van onteigening is in 
Noord-Holland maar voor een half deel geregeld. Dat vinden wij zorgelijk. Daarover straks meer. 3130 
Waar het CDA in ieder geval wel blij om is, is dat de provincie eindelijk is afgestapt van de 
beperkte opvatting op kerntaken en dat er meer ruimte is voor leefbaarheid in de meest brede 
zin van het woord. Bibliotheken, cultuur en sport krijgen meer aandacht. Het CDA zal de coalitie 
de komende jaren blijven aanmoedigen om meer te doen op dit dossier. Ook de 
mobiliteitsparagraaf ziet er redelijk goed uit. Het is goed dat er blijvende inzet wordt gepleegd 3135 
op de verkeersveiligheid, bijvoorbeeld van de N9. Ook de A8/A9 is nog niet definitief van tafel. 
We vrezen wel voor opnieuw een traject van jarenlang onderzoek. Het wordt tijd dat we die weg 
gaan aanleggen, zegt het CDA dan maar even tegen de VVD-fractie. Of is het juist hierom dat u 
heeft ingestemd met de verhoging van de opcenten? Ook spreekt het coalitieakkoord over betere 
bereikbaarheid met het openbaar vervoer, juist in de kleine kernen. Het is helaas nog niet 3140 
duidelijk hoe dit vorm moet krijgen. We hadden gehoopt dat de ideeën van de Partij van de 
Arbeid voor een meer innovatief en vraag gestuurd openbaar vervoer beter zouden terugkomen 
in het coalitieakkoord. Omdat er slechts beperkt extra geld naar het ov gaat, zal dit ertoe leiden 
dat veel gebieden nog slecht bereikbaar zijn. De nachtbus in plattelandsgebieden zijn er dan wel 
weer goed over te spreken. Het is ook mooi dat de buurtbatterij nadrukkelijk terugkomt. Dat was 3145 
een idee van het CDA.  
 
Voorzitter, dan kom ik op een belangrijk onderwerp waar het CDA het gevoel heeft blij gemaakt 
te worden met een dode mus. Het CDA is al jarenlang aan het strijden voor meer woningen in tal 
van kernen, dorpen en steden in Noord-Holland. En waar gemeenten dat willen, willen wij ruimte 3150 
bieden om dat ook aan de randen mogelijk te maken. En tot onze grote vreugde geeft het 
akkoord die ruimte. Maar wie verder leest, ziet dat het beschermingsregime van het Bijzonder 
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Provinciaal Landschap nog steeds wordt gekoesterd. En dan is er eigenlijk weinig ruimte meer. 
Dan blijven dorpen als Bergen, Schagen en Wijdemeren nog steeds op slot zitten. Ook lijkt 
bouwen bij Stompetoren West onmogelijk. Is de belofte van bouwen aan de rand nog steeds een 3155 
holle frase voor grote delen van Noord-Holland in plaats van de wijziging die VVD had beloofd? 
Wij horen dat graag misschien in de tweede termijn.  
 
En dan voorzitter kom ik bij landbouw. In het akkoord staan mooie woorden over waardering 
voor de landbouw en een goed verdienmodel. Maar als u verder leest, ziet u dat er inhoudelijk 3160 
helaas weinig wordt vastgelegd. We hadden veel meer verwacht van de beloftes die BBB deed in 
verkiezingstijd. De coalitie wil geen onteigening voor stikstof, maar wel voor natuur. Dit besluit, 
in combinatie met de sprak dat de coalitie de afronding van het Natuurnetwerk Nederland wil 
doorzetten en verwerving in 2027 klaar wil hebben, betekent dus dat er straks wel onteigend 
gaat worden. En dan klopt dus niet wat de BBB landelijk claimt dat zij tegen onteigening zijn. We 3165 
hadden gehoopt dat deze coalitie zou kiezen voor behoud van agrarisch natuurbeheer binnen het 
NNN, waar het CDA al jaren voor strijdt. 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Mevrouw Koning, volgens mij heeft de BBB in hun propaganda elke keer 
ook gezegd dat wij tegen het onteigenen zijn in het kader van stikstof. Het onteigenen is in de 3170 
wet vastgelegd. Daar ontkomen we toch niet aan? 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Onteigenen is in de wet vastgelegd, maar voor natuur hoefde 
dat niet. U had ervoor kunnen kiezen om het voor natuur in Noord-Holland niet te doen. 
 3175 
Mevrouw DE SAIN (BBB): In het coalitieakkoord staat toch dat we beginnen op vrijwillige basis? En 
dat we dus dat onteigenen opgenomen hebben om die ondernemer een financiële impuls mee te 
geven, zodat alle extra kosten vergoed worden bij een eventuele bedrijfsverplaatsing. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Het grote probleem is, wat we de laatste jaren ook al hebben 3180 
gezien, dat als ergens NNN moet worden aangelegd en de mensen komen daar aan tafel en de 
ondernemer vraagt ‘ja, maar als ik nou niet mee wil werken, wat dan? Word ik dan onteigend?’, 
dat er dan wordt gezegd ‘ja’. Daar is het probleem en daar had u iets kunnen voorkomen, en dat 
heeft u niet gedaan. 
 3185 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Nou, wij hebben ons wel heel hard ervoor gemaakt. Dat mag u op mijn 
groene ogen geloven. Maar er staat duidelijk in het akkoord dat we met die ondernemers in 
gesprek gaan om te kijken hoe ze de bedrijfsvoering kunnen aanpassen, zodat ze op een NNN-
waardige manier kunnen blijven zitten. Dus alle middelen worden ingezet voordat er überhaupt 
over onteigenen gesproken wordt. 3190 
 
De VOORZITTER: Dat is niet echt een vraag. Mevrouw Koning. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Nee, ik vind dat wel heel prachtig, maar als het instrument op 
tafel blijft liggen, is de druk enorm en is er geen zekerheid en maakt dat het extra lastig. 3195 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Dat instrument is- 
 
De VOORZITTER: Mevrouw De Sain, heeft u nog een vraag? 
 3200 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ja, ik heb nog één vraag. U had het net over die stikstofdoelen dat het in 
2030 blijft staan, maar ik heb hem hier onder mijn neus liggen. Er staat in dat er in 2030 vijftig 
procent gereduceerd moet worden en in 2035 74 procent. Dus de doelstelling is nog steeds voor 
ons akkoord 2035. 
 3205 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Wat ik gelezen heb, is dat u zegt, en ook in het PPLG, dat u het 
overlaat aan het Rijk. Dat vind ik bijzonder jammer, want juist de provincies kunnen nu zeggen: 
2035 is niet haalbaar, dat gaan wij niet doen. 2030 is niet haalbaar, dat gaan wij niet doen; wij 
kiezen voor 2035. Dat zie ik niet zo hard in uw coalitieakkoord staan. 
 3210 
De VOORZITTER: Mevrouw De Sain, als u nog een aanvullende vraagt heeft.  
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Mevrouw DE SAIN (BBB): Nee, ik wil alleen even mevrouw Koning erop wijzen dat ze het verkeerd 
begrepen heeft, omdat het echt om 2035 gaat.  
 3215 
De VOORZITTER: Mevrouw Koning, gaat u verder. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, dank u wel. We hadden gehoopt dat de coalitie zou kiezen 
voor behoud van agrarisch natuurbeheer binnen NNN, waar het CDA al jaren voor strijd en waar 
wij volgens mij ook de VVD op ons pad hadden. Dit wordt helaas niet geregeld in dit 3220 
coalitieakkoord. En in het Provinciaal Programma Landelijk gebied, dat naar het Rijk gestuurd is 
inmiddels, lazen we tot onze schrik dat agrarisch natuurbeheer binnen het NNN wordt afgeschaft. 
Hierdoor wordt ruim dertienhonderd hectare grond aan de agrarische sector onttrokken. Daarbij 
vragen wij ons af hoe de coalitie dit wil realiseren, omdat er gewoon juridische regels liggen 
onder oude reguliere pachtcontracten in het NNN die dit onmogelijk maken. Een oplossing zou 3225 
kunnen zijn langjarige contracten met NNN-waardig agrarisch natuurbeheer. Waarom kiest de 
coalitie daar niet voor in dit document? Wij begrijpen dat echt niet. Ook maken wij ons zorgen 
over de aangekondigde driehonderd hectare extra NNN in de binnenduinrand, wat funest is voor 
de bollensector. De coalitie zou daar ook veel eenvoudiger verbetering van de waterhuishouding 
kunnen regelen zonder het stempel NNN erop te zetten. Wij zullen ons blijven inzetten voor 3230 
aanpassingen op deze punten. Ook hadden wij graag gezien dat er afstand genomen werd van de 
KDW's, een onwerkbaar instrument, en dat er snel een vervanger voor zou worden gezocht, maar 
ook daar we niet echt harde oneliners in dit akkoord.  
 
Een ander zorgpunt gaat over de rol van de provincie als midden-bestuur. Het CDA ziet de 3235 
provincie als een verbindende overheids-laag en dat vraagt veel van gedeputeerden om partijen 
bij elkaar te brengen. Het CDA is daarom ook helemaal niet blij met de keuze voor slechts vier 
gedeputeerden. Dit gaat niet alleen ten koste van kwaliteit van het beleid, maar gaat vooral ook 
ten koste van de slagvaardigheid van een verbindende overheids-laag. Het CDA zou graag aan 
toelichting krijgen hoe de coalitie denkt de ambities waar te maken met vier gedeputeerden 3240 
zonder dat ze volgend jaar allemaal overspannen thuis zitten.  
 
Nog twee vragen over het aanvullende financiële overzicht. De genoemde driehonderdduizend 
euro als rentekosten voor pilots voor actief grondbeleid valt op. Is dit allemaal voor realisatie van 
gebiedsprocessen? In de coalitieakkoorden van andere provincies zagen wij een fonds voor 3245 
boeren die willen verduurzamen en speciale regelingen voor verplaatsing en innovaties. Wil de 
coalitie in Noord-Holland hier ook geld voor in gaan zetten? En de 3,5 miljoen structureel die in 
de komende jaren bezuinigd moet worden: waarop wordt er nou precies bezuinigd? Dat is ons 
ook nog niet helemaal duidelijk. Misschien kan daar ook in tweede termijn toelichting op komen.  
 3250 
Voorzitter, dan rond ik af. In onze eerste reactie hebben wij het akkoord getypeerd als veel 
woorden en weinig wol. En ook na het akkoord opnieuw gelezen te hebben, komt het CDA tot die 
conclusie. U kunt op het CDA rekenen als een kritisch volger van uw beleid. We zullen blijven 
meedenken waar het kan, maar ook niet schromen om scherp te blijven aangeven waar er zoete 
broodjes gebakken worden. Uiteindelijk gaat het om goed beleid voor al onze inwoners. 3255 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Het woord is aan de heer Dessing van Forum voor Democratie.  
 
De heer DESSING (FvD): Ja, voorzitter, dank u wel. Collega's, hou nog even vol. We zijn bijna 
klaar.  3260 
 
Voorzitter, je zou verwachten dat het vervangen van D66 door BBB in de coalitie tot forse 
koerswijzigingen zou leiden en dat de VVD zich niet langer zou laten ringeloren. Dat valt zwaar 
tegen. Veel nieuwe richtingen zien wij niet. Toegeven. Hier en daar kenmerkt het akkoord zich 
door een wat realistischer toon dan we voorheen gewend waren. En daar zijn we met name de 3265 
BBB dankbaar voor. Maar voor het overige geldt wat ons betreft, in plaats van verbindend vooruit 
had het akkoord op de thema's die er werkelijk toe doen, ook ‘vlees noch vis’ mogen heten. 
Want, ja, er wordt wel vaak gesproken over het maken van keuzes, maar de echte keuzes gaan de 
coalitiepartners toch wel uit de weg. Zo kun je jezelf als coalitie gemakkelijk 184.000 woningen 
tot doel stellen. In de eerste plaats zijn het nog steeds de gemeenten die primair voor het 3270 
faciliteren van de woningbouw verantwoordelijk zijn. Maar diezelfde gemeenten worden daarbij 
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vaak in de weg gezeten door stikstofnormen. En ook in de Europees verband aangenomen 
Natuurherstelwet gaat hier gemeenten danig dwarszitten. De enige echte keuze, die uitkomst kan 
bieden, is afscheid nemen van de sowieso onhaalbare stikstofdoelen. Een andere keuze, die wat 
ons betreft noodzakelijk is, maar die door de huidige coalitie uit de weg wordt gegaan, is die met 3275 
betrekking tot de opvang van asielzoekers en statushouders. Ten onrechte wordt hier 
vooruitgegrepen op een ongrondwettelijke Spreidingswet. Het signaal dat de provincie daarbij 
richting de landelijke overheid zou moeten afgeven, is de volgende. “We gaan alleen weer 
nadenken over opvang van asielzoekers wanneer het migratieprobleem onder controle is en 
vluchtelingen worden opgevangen in de regio. Mochten er dan nog steeds schrijnende gevallen 3280 
overblijven, dan kan nog altijd worden nagedacht over de opvang in de provincie.” De coalitie had 
moeten weigeren er bij gemeenten op aan te dringen om nog langer asielzoekers op te vangen. 
En evenmin moeten statushouders voorrang krijgen boven de burgers die vaak al tien jaar of 
langer op een woning wachten.  
 3285 
Voorzitter, naast burgers krijgen ook boeren het zwaar te verduren in dit coalitieakkoord. De 
coalitie zegt weliswaar te gaan kijken hoe boeren langjarige zekerheid kan worden geboden, 
terwijl iedereen weet dat bij handhaving van de huidige stikstofnormen en beleid dat wordt 
ingegeven door modellen, de agrarische sector harde klappen zal gaan moeten incasseren. Met 
technische innovaties kan nooit aan de absurde kritische depositiewaarden worden voldaan. 3290 
“Omwille van het maatschappelijk sentiment”, zo luidt het akkoord, “spant de coalitie zich tot het 
uiterste in om onteigening te voorkomen.” Andere partijen hadden het daar ook al over. Om te 
beginnen is een dergelijke kwalificatie toch wel een schoffering van het gezond verstand van de 
boeren en burgers die op BBB gestemd hebben. Maar daarnaast weet iedereen in de politiek dat 
de toezegging die hierbij gedaan wordt per saldo boterzacht is. Drie van de vier partijen laten de 3295 
uitkomst van modellen namelijk altijd prevalueren boven wat hier zo wordt gezegd als 
“maatschappelijk sentiment”. En “dat stikstof niet enige reden mag zijn voor gedwongen uitkoop 
van boeren” is natuurlijk toch wel een beetje een doekje voor het bloeden. Met de ambities op het 
gebied van klimaat en woningbouw is een alternatieve bestemming voor het boerenerf immers 
altijd voorhanden. En dat BBB op dit gebied de boeren in de steek laat, is toch wel droevig. We 3300 
hebben het idee dat hier toch wel, ja, sprake is van enige politieke naïviteit, zeg ik met enige 
voorzichtigheid.  
 
Voorzitter, terwijl de boeren geofferd worden aan een modelberekeningen, wordt in het 
coalitieakkoord twee andere grote motoren van onze werkgelegenheid het leven zuur gemaakt 3305 
door toe te geven aan de klachten van omwonenden. Ondanks dat allerlei maatregelen ervoor 
gezorgd hebben dat de uitstoot van geluids- en reukoverlast aanzienlijk is teruggedrongen, 
neemt het aantal klachten dat wordt ingediend tegen respectievelijk Schiphol en Tata Steel de 
laatste jaren juist toe. En dat heeft in onze ogen toch niets met objectieve toename van overlast 
te maken, maar met subjectieve gevoelens, die ik overigens niet wil bagatelliseren. Afgedwongen 3310 
krimp van Schiphol en het extreem dure waterstoftraject dat Tata Steel wordt opgedrongen, zijn 
economisch gezien een onverantwoord risico. Laten we inzetten op het tegengaan van objectief 
onverantwoorde gezondheidsrisico’s, maar laten we toch vooral ook kiezen voor behoud van 
werkgelegenheid. Als er iets slecht is voor de gezondheid en het welbevinden van burgers, dan is 
dat het verlies van hun baan. En dat zou met name de VVD toch ook moeten aanspreken, vinden 3315 
wij.  
 
Voorzitter, het klimaat en de energietransitie zijn ook zonder D66 bij deze coalitie in goede 
handen, zo blijkt. De komende periode wordt er weer flink met geld gesmeten en natuur- en 
vruchtbare bodem verwoest om een onmeetbaar effect op vermeende temperatuurstijging te 3320 
bereiken. Klimaatdoelen worden ondanks alle inspanningen niet gehaald, aldus Berenschot. Maar 
niet getreurd, zo luidt de redenering van de coalitie, dan gooien we er toch even honderd-plus 
miljoen tegenaan in de komende acht jaar.  
 
Voorzitter, ondanks het appèl van de kiezer om stevige beleidsverandering wordt in dit akkoord 3325 
de provincie toch weer – ik noemde het net al in de interruptie – gewoon een uitvoeringsloket van 
Brussel en Den Haag. En vooral om die reden missen wij het correctief referendum in het rijtje 
van democratische middelen om burgers op essentiële thema's toch nog het laatste woord te 
kunnen geven. Dat zou pas echt van inclusiviteit getuigen. Wat ons betreft een omissie in een 
akkoord dat pretendeert om de democratie toch hoog in het vaandel te hebben.  3330 
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Voorzitter, alles overziend, is dit coalitieakkoord vlees nog vis, omdat de werkelijk belangrijke 
keuzes uit de weg worden gegaan. De kiezers, die hoopten dat er met de stembus een 
koerswijziging kon worden bewerkstelligd, zijn helaas bedrogen uitgekomen. Boeren zullen ook 
onder het huidige regime geofferd worden aan de stikstofdoelen. Natuur en landschap zullen 3335 
geofferd blijven worden aan het klimaat. En de bereikbaarheid van grote delen van de provincie 
zal verder verslechteren door het beleid dat autobezit ontmoedigd, soms zelfs bestraft, en het ov 
verder uitkleedt, ten gunste van die enkeling die fietsend naar zijn werk kan. Nog los van het feit 
dat autobezitters via maar liefst veertien procent verhoging van de opcenten ook nog eens 
moeten opdraaien voor onhaalbare klimaat- en stikstofdoelen.  3340 
 
Voorzitter, men zegt wel eens dat burgers de regering krijgen die ze verdienen, maar die stelling 
gaat toch echt voorbij aan het duidelijke signaal dat een groot deel van de burgers van Noord-
Holland heeft afgegeven tijdens de laatste verkiezingen. En zoals te doen gebruikelijk meent een 
bestuurlijke elite inmiddels zich daarvan niets te hoeven aantrekken. Dat is tot het moment dat 3345 
de wal het schip zal keren. Wij van Forum voor Democratie vrezen dat de schade voor velen van 
onze boeren en burgers niet te overzien zal zijn. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dan is nu het woord aan mevrouw Alberts van de SP.  
 3350 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Dank u wel, voorzitter. Wel, reikhalzend keken we uit naar 
het nieuwe coalitieakkoord. De SP was benieuwd of de winst van BBB voor verandering zou 
zorgen, want zo was de partij namelijk de verkiezingen ingegaan. En heel veel kiezers hadden 
daarom het vakje BBB roodgekleurd. Nu zou het gebeuren. Toen bekend werd dat BBB aansloot 
bij de drie voormalige coalitiepartijen, uit de vorige coalitie, heb ik bij de bespreking van die 3355 
voorgenomen coalitie gezegd dat we rustig moesten afwachten en een broedende kip niet storen. 
Zie hier het resultaat. Hoewel er een paar dingen in staan, waarvan de SP zegt ‘hier kunnen we 
wat mee’, is de overall conclusie toch bijzonder teleurstellend. Het lijkt eerder het resultaat van 
een potje kwartetten: mag ik van jou de woningbouw in landelijk gebied, dan krijg jij voor mij het 
afmaken van NNN. Zoiets. En nu kabbelt het gewoon verder op de oude voet. Natuurlijk had er 3360 
een trendbreuk moeten komen. We weten al sinds de jaren ’60, dames en heren, van de vorige 
eeuw dat het anders moet. Dat was de Club van Rome. En de kop in het zand steken, is dan 
natuurlijk de makkelijkste manier, maar daar gaan problemen niet van over. Hoezo vooruit? Er 
was net een interruptiedebatje en toen bedacht ik: het is niet ‘vooruit’, het is ‘vooruitschuiven’. 
Lekker uitstellen, dan hoeven we geen keuzes te maken.  3365 
 
Maar ik zal eerst een zijn opsomming maken van zaken die helemaal niet vooruitgaan. En wees 
gerust, ik zal aan het eind ook een paar zaken benoemen, waarvan ik daarnet al zei: daar kunnen 
we wat mee. Eerst de stilstand, en in sommige misschien zelfs wel ‘de achteruitgang’, maar het is 
net van welke kant je kijkt. Kijk, er wordt een aantal keren het woord ‘balans’ genoemd. Balans 3370 
betekent dat iets in evenwicht is, maar al jaren is in deze provincie gekozen voor economie boven 
ecologie. Daar was dus onbalans. Dat betekent dat, als je de boel in balans wilt brengen, dat je 
dus nu moet omkeren. Dat je eerst moet kijken naar ecologie en dan misschien wat later naar 
economie. San ben je bezig om de balans erin te brengen. Maar daar zien we niks van, want we 
zien nog steeds, er wordt vastgehouden aan de afslag van de A9. Waarom is die A8/A9 nog 3375 
steeds niet van tafel? Steek toch eens energie in iets anders. En waarom geld steken in de 
ondertunneling bij Broek in Waterland als je weet dat Broek niet gaat betalen? En het wordt heel 
erg duur. Waarom nog steeds die fluwelen handschoenen voor Schiphol? Iedereen klaagt. We 
kunnen geen woningen bouwen. Dan zou ik zeggen: doe wat aan die herriebak daar. Waarom 
vasthouden aan het bestaande toerisme en recreatiebeleid? We weten de effecten daarvan. 3380 
Waarom vasthouden aan het evenementenbeleid? Waarom je heil zoeken in innovatie, als het gaat 
om de landbouw, als je weet dat de veestapel moet worden teruggebracht? Dan ga je de 
verkeerde kant op. Waarom nog zoveel ruimte voor gewasbeschermingsmiddelen, als je weet dat 
het gewoon ordinair gif is? En waarom je heil zoeken in nieuwe vormen van openbaar vervoer, als 
je weet dat dat de verdere privatisering van het bestaande openbaar vervoer in de hand werkt? 3385 
Waarom vasthouden aan kerntaken? Het kwam net voorbij. Maar er wordt gezegd: nee, de 
gemeenten gaan erover. Dus warm vasthouden aan die kerntaken? Terwijl dat nu wat duidelijk is 
dat dat meer ellende dan oplossingen heeft gebracht. En waarom zoeken in flexwoningen en 
tijdelijke woningen en niet meteen definitieve bouw? Op een gegeven moment ben ik gewoon 
opgehouden met dat lijstje.  3390 
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Op heel veel plekken is dit coalitieakkoord behoorlijk vaag. Wij lazen het en we dachten met 
grote regelmaat: hoe dan? Of, wat staat hier nu concreet? Wat zijn bijvoorbeeld snelle ov-
oplossingen? Ja, ik weet niet hoe u dit gebaar wil notuleren, maar zeg maar tegen de notulist: ze 
maakt nu een vragend gebaar. Het Bus Rapid Transit-systeem van Haarlem naar Amsterdam-Zuid. 3395 
Even voor ons allen, er rijdt daar al een snelle bus: de 346. Wat voegt dit toe? Ja, nee, we gaan 
dan ook via Schiphol of zoiets. Maar er wordt een metro aangelegd. Ik begrijp er helemaal niks 
van. 
 
De heer DESSING (FvD): Dank u wel, voorzitter. Interessant punt van de SP, wat ik toch wil 3400 
onderschrijven inderdaad, want die bus ligt er al. Er is een ander alternatief wat naar Amsterdam-
West zou gaan waar je wel een toegevoegde waarde zou kunnen toevoegen aan het ov-spectrum. 
Vindt Forum voor Democratie de SP aan zijn kant als we eigenlijk eerder voor die verbinding 
zouden moeten pleiten dan voor die verbinding naar Amsterdam-Zuid? Dus richting de Lelylaan 
dus, om West ook te ontsluiten. 3405 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Nou ja, dat is natuurlijk die metroverbinding die in de 
planning zit. Het liefst hadden wij daar gezien dat die doorgetrokken zou worden naar het 
toekomstige Havenstad. Daar komen heel veel mensen te wonen. Dat ligt nu nog een beetje op 
losse schroeven. Maar oké, dat is een redelijk landelijke discussie. Ja, wij zitten er natuurlijk ook 3410 
wel in, maar het grote geld moet toch echt uit Den Haag komen. Ja, ik vind het jammer dat er nog 
steeds wordt ingezet op die verbinding naar Schiphol, want er zijn andere plekken waar mensen 
ook naar toe willen. Maar we gaan het er in de toekomst mogelijk over hebben. Dat zou goed 
kunnen. 
 3415 
De heer DESSING (FvD): Heel kort concreet: dus u vindt de verbinding richting Lelylaan – dat is de 
optie vier, geloof ik, die er was – meer van toegevoegde waarde dan die naar Zuid? 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Nou ja, er gaat dus al een bus naar Zuid, heb ik net al 
gezegd. En het is een heel goede verbinding. Oké, door alle toestanden in het openbaar vervoer 3420 
rijdt hij nu niet meer elke, wat is het, tien minuten maar twaalf minuten. Dus de frequentie is 
omlaag. Die zou weer omhoog moeten. Maar oké, voor dat geld moeten toch echt in Den Haag 
zijn. En daar had ik liefst wat over gelezen, dat je dus niet in je eigen portemonnee gaat kijken, 
maar dat je zegt ‘Den Haag, kom op, we hebben openbaar vervoer nodig’. En dat je dus niet gaat 
inzetten op datgene wat we ook zien, die nieuwe oplossingen die er gevonden worden, en 3425 
waarvan ik zeg: dat is alleen maar privatisering van het openbaar vervoer in de hand werken. 
Want dat zijn al die deel- Nou ja, dat is niet deel, dat is gewoon verhuur. Maar dat zijn dan auto's 
of scooters of fietsen of weet ik veel wat dan ook. Maar dat ondermijnt het bestaande openbaar 
vervoer, omdat mensen er niet meer in zitten. Die gaan namelijk op hun eigen manier dan reizen. 
Maar dit is een zijspoor. O ja, we gaan “flexibel omgaan met doelen”. Toen dacht ik: nee, die is- 3430 
Je stippelt uit, je zegt ‘nou, weet je wat, we gaan – doe eens een gooi –  naar Assen, dat is ons 
doel, maar daar gaan we heel flexibel mee om’. Dat is volgens mij de toeristische route dan. Of 
hoe ga je dat doen? Hoe dan? “Een krachtige economie met voldoende verdienvermogen is onder 
meer nodig om de transitie naar een meer circulaire economie te versnellen.” Als je dit vertaalt, 
dan kom ik uit: Schiphol moet eerst groeien en dan gaan we groene vliegtuigen inzetten. 3435 
Jongens, kom op. Daar kan je niet je handtekening onder gezet hebben. Dit is onlogica. Nou, 
daar heb ik er nog een paar van. O ja, “de groene longen verdienen versterking en bescherming”, 
staat daar. En nog geen tien- Nou, ik heb ze niet geteld, maar het was minder dan tien regels 
verder “mogen recreatieschappen verdienmodellen ontwikkelen en ruimte bieden aan 
evenementen”. Jongens, daar is- Als je nou gaat hebben over balans, dan is hier sprake van 3440 
onbalans. Oké, een boerenmarkt is geen dancefestival. Dus als jullie dan boerenmarkten allemaal 
willen, misschien wil ik het er dan nog over hebben, maar dat is geen verdienmodel. Aan een 
boerenmarkt verdien je helemaal geen hol. Dat doe je wel aan die festivals. En dus gaat het hier 
de verkeerde kant op. Ik heb daar ook een motie voor. Die kent u, want die hebben we al eens 
eerder ingediend samen met de Partij voor de Dieren. En die motie die heet: om belastende 3445 
commerciële activiteiten, zoals bijvoorbeeld motorcross, drukke muziekfestivals of mud runs, 
niet langer toe te staan in Natura 2000. Alstublieft. 
 
 
 3450 
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Motie 110-17 juli 2023 
Belastende commerciële activiteiten niet langer toestaan in Natura 2000 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 17 juli 2023. 3455 
Constaterende dat: 

• Recreatiegebieden onder druk komen te staan doordat meer mensen er gebruik van zijn 
gaan maken en dat in de toekomst nog meer mensen dat gaan doen;  

• Recreatie vele vormen kent, waarbij de Ladder van Leisure aangeeft hoe zwaar de 
belasting van bepaalde vormen van recreatie op de natuur heeft;  3460 

• De zwaardere vormen van recreatie maar al te vaak een economische drijfveer hebben;  
• De economie in de provincie Noord-Holland in de voorgaande jaren leidend is geweest, zo 

ook voor wat betreft recreatie. 
Overwegende dat: 

• De natuur voor bepaalde commerciële activiteiten een goedkoop productiemiddel is, 3465 
terwijl die natuur in feite onbetaalbaar is;  

• Dat een dergelijk goedkoop productiemiddel onderdeel uitmaakt van de businesscase voor 
organisatoren van deze commerciële activiteiten. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Om belastende commerciële activiteiten zoals bijvoorbeeld motorcross, drukke 3470 

muziekfestivals of mud runs niet langer toe te staan in Natura 2000. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Remine Alberts (SP) en Jaap Hollebeek (PvdD). 
 3475 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Ik ga nog even verder. O ja, “u koestert het BPL, het 
Bijzonder Provinciaal Landschap, maar u wil ook werken aan belangenafweging in het herzien van 
begrenzing”. Ja, dat is de deur op een kier, hè, want belangenafweging? Hoe liggen die belangen? 
Ik weet dat dat heel gauw financiële belangen zijn en dan gaan we weer de verkeerde kant op. 
Deur op een kier om het verkeerd te doen. Ook zoiets, ik noemde de aandacht voor de A8/A9 en 3480 
de afslag A9. Die worden concreet genoemd. En dan zegt u “ik wil ook investeren in andere 
modaliteiten”, maar die worden helemaal niet concreet benoemd. Dus dat is dan ook een 
onlogica. Maar daar wil ik u helpen, want daar heb ik een motie voor. En dat is een heel 
interessante. Ik sta hier wat te verkopen, lijkt wel. Die gaat over verkeersveiligheid, fietspad 
N247. Wij verzoeken het verleggen van het fietspad van de westzijde naar de oostzijde van de 3485 
N226 tussen Monnickendam en de Zeddeweg in Katwoude op te nemen in het Integraal 
Meerjarenprogramma Infrastructuur, het met voorrang opnemen van het fietspad in het iMPI, 
gezien de reeds lange geschiedenis van toezeggingen, en actief Provinciale Staten te informeren 
over het proces omtrent dit project vanaf het begin, 2006 – toen was er voor het eerst al over 
gesproken – tot nu, inclusief de argumentatie waarom het verdwenen is uit dat naar PMI. iMPI. Ik 3490 
heb een typefoutje gemaakt. De vorige motie was samen met de Partij voor de Dieren en deze is 
van de SP alleen. Waarom heb ik dit opgenomen? Ja, er staat in het akkoord namelijk iets: het is 
niet dichtgetimmerd, en wij willen graag met PS samen dingen tot stand brengen. Dit is een 
eerste stap die richting in. 
 3495 
Motie 111-17 juli 2023 
Verkeersveiligheid fietspad N247 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 17 juli 2023. 
Constaterende dat: 3500 

• Dagelijks vele mensen (voornamelijk middelbare scholieren) per fiets reizen vanuit de 
richting Monnickendam naar Volendam/Edam. 

• Veel van deze scholieren fietsen naar het Don Bosco college in Volendam. 
• Er heftig protest is gekomen vanuit scholieren, het bestuur van het Don Bosco college en 

de lokale politiek over het gebrek aan fietsveiligheid. Het protest kwam voort uit de 3505 
onveilige fietsoversteeklocaties die scholieren en andere fietsers dagelijks moesten 
nemen. Deze zorgen werden gedeeld door onder ander Veilig Verkeer Nederland. 

• Het fietspad langs de N247 tussen Monnickendam en de Zeddeweg in Katwoude in 2006 
door GS is opgenomen in het PMI (huidíg integraal meerjarenprogramma infrastructuur). 
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Het fietspad wat aan de westelijke kant ligt van de provinciale weg zou omgelegd worden 3510 
naar de oostelijke kant. Dit maakt de gevaarlijke oversteekplaatsen voor fietsers veiliger. 

• Er een tijdelijke oplossing door GS gedaan in 2007 om een verkeerslichten te plaatsen bij 
de fietsersoversteek ter hoogte va n de rioolwaterzuivering (wagenweg). 

• Er echter nooit door GS vervolg is gegeven aan het omleggen van het fietspad als 
toegezegd en opgenomen in de PMl. 3515 

Overwegende dat: 
• De verkeersonveiligheid niet minder is geworden'; 
• Nog steeds veel scholieren per fiets reizen naar het Don Bosco college 
• Het voor de oplettende burger leek of tien jaar geleden aanstalten werden gemaakt met 

de aanleg van het fietspad (o.a. grondverbetering). 3520 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Het verleggen van het fietspad van de westzijde naar de oostzijde van de N226 tussen 
Monnickendam en de Zeddeweg in Katwoude op te nemen in het Integraal 
Meerjarenprogramma Infrastructuur. 

• Het met voorrang opnemen van het fietspad in het iMPI gezien de reeds lange 3525 
geschiedenis van de toezeggingen. 

• Actief de provinciale staten te informeren over het proces omtrent dit project vanaf het 
begin (2006) tot nu. Inclusief de argumentatie waarom het is verdwenen uit de iMPI. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 3530 
Ondertekening: Remine Alberts (SP). 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Nog een onlogica. U bent trots op het UNESCO 
Werelderfgoed. Maar waarom dan toch blijven inzetten op die vermaledijde A8/A9, die dat 
doorkruist? U bent trots op het archeologisch erfgoed, maar u zegt niets over gemeenten die, 3535 
omdat ze het te duur vinden of gewoon weg te stom zijn om het te herkennen, 
doodgemoedereerd in de grond wroeten en dat erfgoed verstoren.  
 
Het akkoord is vaag, zei ik al. Maar dat biedt ook kansen. De SP is dan ook heel benieuwd of de 
ruimte, die in de inleiding van het akkoord genoemd wordt, ook daadwerkelijk gegeven wordt. U 3540 
bent “alert op ondermijning tot omkoping bij aan- en verkoop van gronden en bij aanbesteding”. 
Sowieso is het goed om bepaalde nauwe banden met projectontwikkelaars goed in de gaten te 
houden. En denk daarbij aan de grondposities die de bouwambities blokkeren of wat er gebeurt 
bij de transitie van recreatieparken.  
 3545 
En dan wil ik nog eventjes de aandacht vragen over iets heel bijzonders. Voor de energietransitie 
kunt u zich uitleven in het SP-initiatiefvoorstel wat in september naar u toe komt. Het heet Zon 
voor allen. Het zegt namelijk: het collectief gaan regelen, collectief iedereen van goede energie te 
voorzien. Deze reclame wil ik maken.  
 3550 
Laatste opmerkingen, voorzitter. Ik heb altijd geleerd dat je niet moet stoken in een goed 
huwelijk, maar ik vraag mij af, de SP vraagt zich dat af, of het een goed huwelijk is. Het lijkt meer 
een moetje. En meestal zijn moetjes geen lang leven beschoren, maar we gaan het zien. Dank u 
wel. 
 3555 
De VOORZITTER: En u bent ook door uw spreektijd heen vandaag. Dank u wel. Dan gaan we naar 
mevrouw Van der Helm van 50PLUS. En de twee moties ingediend door de SP maken onderdeel 
uit van onze beraadslagingen. 
 
Mevrouw VAN DER HELM-CHANDANSINGH (50PLUS): Voorzitter, bij het zien van dit 3560 
coalitieakkoord moest ik denken aan een glossy. U kent dit soort bladen wel. Ze hebben een 
gelikte vormgeving, prachtige foto's, luchtig en zonnig op de inhoud ingestoken. Effectief blijft er 
minder dan de helft van dit akkoord over, want hij is heel erg met foto's opgeladen of ingezet. 
Het mag gekwalificeerd zijn als ze een niet dichtgetimmerd coalitieakkoord, maar er zitten toch 
een aantal brede onderwerpen en het beslaat nog steeds elf pagina's meer kan het vorige 3565 
coalitieakkoord met de mooie titel Duurzaam doorpakken. Maar tegelijkertijd hebben we 
collegepartijen, dat valt mij op, geen glazen bol om hun eigen akkoord concreet te duiden, maar 
laten ze wel in dit akkoord veel proefballonnetjes op. Waar men de zorgen begrijpt van de 
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oppositie, wordt deze zorg klein gemaakt. Dat bepaalde zinnen best spannend zijn opgeschreven 
in het coalitieakkoord, maar dat klinkt niet altijd even fijn. Ik kan rustig zeggen: enigszins 3570 
badinerend. Dat wil ik toch wel even kwijt.  
 
Dan nu even naar het coalitieakkoord. De titel is aardig: Verbindend vooruit. Wie kan daartegen 
zijn? Een veelbelovende tekst. Ik ben toen op zoek gegaan naar de pareltjes, waar 50PLUS zich in 
kan vinden en, niet onbelangrijk, waar onze inwoners een binding mee moeten hebben en 3575 
voelen. Ik ben op bladzijde 39 begonnen. Het geeft een overzicht van het incidenteel nieuw 
beleid voor 2023 tot 2027. En er valt op dat voor het nieuwe beleid heel veel geld is 
uitgetrokken: 136 miljoen, waarvan zestig procent naar wonen gaat en ruimtelijke ordening. Nou, 
dat is iets wat we allemaal kunnen onderschrijven: dat er meer gebouwd moet worden. Bouwen, 
bouwen, bouwen. Bouwen voor de jongeren, bouwen voor de gezinnen, of het nou eenouder of 3580 
meer is, en bouwen voor de ouderen. Dan kom ik bij de ouderen. Natuurlijk ben ik daar ook naar 
op zoek gegaan. En dan valt op dat ik maar twee keer het woord ‘ouderen’ vindt in dit akkoord. 
Namelijk op bladzijde zes en acht. “Ouderen die geen passende woning kunnen vinden.” En acht, 
“hechten groot belang aan de beschikbaarheid van woningen voor een specifieke doelgroep”, 
waarin ouderen ook genoemd worden. Nou, dat vinden wij wel fijn als ouderen inderdaad kunnen 3585 
doorstromen, want dan komt de woningmarkt tenminste enigszins los voor de andere 
doelgroepen. Geen passage apart gewijd aan een heel grote groep inwoners in onze provincie. De 
seizoenwerkers zijn genoemd, economisch dak- en thuislozen en zelfs dierenwelzijn. Maar ik 
weet niet of ik daar rouwig om moet zijn, want hoewel weinig aandachtsgebieden onbesproken 
gebleven zijn, laat de manier waarop een en ander besproken is, toch enigszins te wensen over.  3590 
 
Maar goed, laten we gaan naar wat ons allemaal bindt: woningen, bereikbaarheid, goede 
voorzieningen, zorg, leefbaarheid, werk en inkomen. Dus niet alleen ondernemers, ook niet 
alleen agrarische ondernemers, maar gewoon onze inwoners. Wat missen ze? Nou, ik heb het al 
gezegd over de woningen: streefdatum, 184.000 woningen voor 2030. Laat het vooral sociale en 3595 
goedkopere woningen, koopwoningen, zijn. Dat onze kinderen die nog thuis wonen – heel veel – 
ook kunnen beginnen aan een leuk leven, los van de gezinnen waar ze nu opgevangen worden of 
de woonaspecten waar ze mee te maken hebben. Dertig procent standaard sociale 
huurwoningen, waar de provincie leidend is. En het niet laten afhangen van de gemeenten 
waarmee we te maken hebben. Dertig procent leidend.  3600 
 
Dan wil ik nog iets zeggen bij wind op land. Er komt een zonneladder en een windladder. En met 
inachtneming van draagvlak in de desbetreffende gemeenten, bij de raden, komt die tot stand. Ik 
neem aan dat het natuurlijk eerst naar de provincie komt, want wij gaan over onder andere de 
regionale energiestrategieën. 50PLUS vindt het van groot belang, om een proefballon op te laten, 3605 
dat vooral binnen het bebouwde gebied zo'n turbine of windmolen niet dichter mag komen dan 
duizend meter. Het is een idee.  
 
De tweede proefballon is voorzieningen. Er wordt iets gezegd over scholen, sportaccommodaties 
en dorpshuizen, maar ik denk ook aan zorgvoorzieningen. Die mis ik een beetje. Dus die geef ik 3610 
ook even mee.  
 
Dan de laatste proefballon. Er wordt een koppeling gemaakt ergens tussen bibliotheken en het 
aanpakken van laaggeletterdheid. Dat klopt, dat de leesvaardigheid van jongeren wordt 
bevorderd door lezen. Maar weet u allen dat laaggeletterdheid vooral bij ouderen voorkomt? 3615 
Jammer dat het daar niet goed ingevuld wordt. Ik geef het u mee als proefballon en hopen dat 
het in het debat door het nieuwe college verder meegenomen wordt.  
 
De opcenten, dat kan ik billijken, dat die verhoogd worden, alhoewel we natuurlijk de lasten voor 
onze inwoners niet willen laten stijgen.  3620 
 
Voorzitter, ik sluit af. Na het lezen van dit coalitieakkoord vraag ik me af met welke glossy ik dit 
document het best kan vergelijken. Niet met een bekend mannenblad. Dat zal niet passen hier. 
Maar ik denk aan het blad Italië magazine. Mogelijk dat u dit tijdschrift niet kent. Laat me u 
meenemen in dit blad. De teksten in dit blad worden vergezeld van foto's van mooie stranden, 3625 
glooiende landschappen en gelukkige gezinnen in de openlucht aan overvloedige tafels met 
allerlei lekkernijen en heerlijke wijnen. En ik heb een droge mond, dus ik ga even een glas water 
vragen. Als dat mag. Ik zal het toch proberen, anders moet u te lang wachten. De werkelijkheid is 
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vaak minder idyllisch. Als je niet uitkijkt, zit je in een te dure Airbnb-appartement achter een 
bord met nog te hardgekookte pasta, al dente, met een hoofdpijnwijn, terwijl de kinderen zo snel 3630 
mogelijk terug willen naar hun te kleine zwembad. Ik ben er bijna, collega's. Moraal van het 
verhaal is dat de geschetste contouren in dit coalitieakkoord ingehaald kunnen worden door 
welke werkelijkheid dan ook. Voorbeeld: het beleid van het nieuwe kabinet en ook Europa. 
50PLUS wil positief afsluiten en prijst het harde werk van betrokkenen en ziet zeker 
mogelijkheden om veel van haar speerpunten hier veilig onderdak te bieden, zoals het openbaar 3635 
vervoer. Ook zijn er onderwerpen waarbij 50Plus vanuit haar ambities, zoals neergelegd in het 
verkiezingsprogramma, waakzaam de ontwikkelingen zal volgen en bij de vaststelling van het 
beleid strak vinger aan de pols zal houden. Immers, the devil is in the detail, het kwaad gaat 
schuil in de details. En alleen deze details gaan bepalen of onze doelgroep, 50-plussers, 
voldoende recht wordt gedaan bij het realiseren van de toekomst die hier wordt beloofd. Dank u 3640 
wel. 
 
De VOORZITTER: Dank. Dan gaan we naar de heer Klein van de ChristenUnie. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, ik heb goed nieuws en slecht nieuws. Het goede nieuws is: ik 3645 
ben de laatste spreker in deze termijn. Het slechte nieuws is: ik wil nog wel wat zeggen. Maar, 
meneer de voorzitter, ik wil graag beginnen met de coalitiepartijen namens de ChristenUnie te 
complimenteren met het bereiken van een akkoord. We hebben eerder gezegd dat het goed is dat 
deze vier grootste partijen in de Staten, die samen heel verschillende groepen Noord-Hollanders 
representeren, met elkaar aan de slag gaan. En de titel van het akkoord is ook mooi: Verbindend 3650 
vooruit. Ik wil graag met u reflecteren over het akkoord aan de hand van deze twee woorden.  
 
En dan allereerst het woord ‘verbindend’. Wat de ChristenUnie betreft, is dit een grote opdracht 
voor de overheid en dus ook voor het provinciaal bestuur. We staan te veel tegenover elkaar. We 
nemen te weinig tijd om naar elkaar te luisteren. Het is daarom belangrijk om verschillende 3655 
meningen te horen en ook mee te nemen in de uitwerking van het beleid. We zijn als mensen 
immers aan elkaar gegeven en we zullen samen eruit moeten komen. In dit akkoord lezen we die 
verschillende perspectieven terug en we zien dat er gepoogd is om het redelijke midden te 
zoeken. De ChristenUnie is bijvoorbeeld blij dat deze coalitie de verhoging van het eigen risico 
voor faunaschade heeft teruggedraaid, want alleen door samen te werken met grondeigenaren en 3660 
natuurbeheerders kunnen we faunaschade terugdringen. En het was niet goed om die 
verantwoordelijkheid eenzijdig op het bordje van een agrariërs te schuiven. Ook is de 
ChristenUnie blij met het voornemen om voorzieningenakkoorden te sluiten met afspraken over 
regionale basisvoorzieningen. Want steeds meer is de plek waar je woont, bepalend voor hoeveel 
mogelijkheden je hebt. En het is goed dat de coalitie de regionale ongelijkheid wil beperken. Wij 3665 
menen hierin ook een van de ideeën in te herkennen die we zelf hebben ingebracht in ons 
gesprek met de partijen. En we zien het zoeken naar verbinding ook terug in de plannen rond 
een burgerparticipatie: de A8/A9 alternatieve oplossing en de aanpak van de 
stikstofproblematiek. Uit dit akkoord spreekt de wil om uit de impasse en de welles-nietes-
discussie te komen en gezamenlijke oplossingen te zoeken.  3670 
 
En dan het tweede woord: vooruit. Er staat een uitroepteken achter, zoals de formateur ook al 
heeft aangegeven, om urgentie en daadkracht te benadrukken. En dat die urgentie er is, dat 
behoeft geen uitleg. Maar de ChristenUnie heeft wel serieuze twijfel of we met dit akkoord ook 
echt stappen vooruit gaan zetten. “Deze tijd vraagt om scherpe keuzes”, staat er in de inleiding. 3675 
Ja, maar waar worden die dan gemaakt? Er staat bijvoorbeeld: “we streven naar een evenwichtige 
woningvoorraad”. Maar de eis die de provincie vervolgens stelt, is slechts dertig procent sociale 
woningbouw. Terwijl vrijwel iedere gemeente een derde hanteert en sommigen zelfs veertig 
procent. Wil de provincie dan verschil maken? U gaat bio-based en circulair bouwen stimuleren. 
Nou, mooie ambitie, denken wij. Belangrijk ook. Maar waarom eigenlijk? Ja, omdat gebleken is 3680 
dat het geen belemmering voor snel en betaalbaar bouwen heeft opgeleverd. Daar spreekt nou 
niet veel intrinsieke motivatie uit. En hoe gaat u dat doen dan, dat stimuleren? Door aan te sluiten 
op de marktontwikkelingen. Dat mag van de ChristenUnie wel een stukje ambitieuzer. Of over 
dubbel ruimtegebruik. U zegt dat u slim wilt omgaan met het combineren van functies. Ja, 
geweldig natuurlijk. En welk slim idee noemt u dan? Het benutten van daken voor zonnepanelen. 3685 
Ja, vanzelfsprekend moeten we dat doen, maar je kunt anno 2023 toch niet echt meer dat een 
slim idee noemen? Waar we als ChristenUnie bijvoorbeeld verwachten dat u het dan over opvang 
van regenwater zou gaan hebben. En rondom Tata Steel lezen we eigenlijk niets anders dan 
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staand beleid. Pas uiterlijk 2029 moet de kooksgasfabriek gesloten zijn, terwijl deze zwaar 
verouderde fabriek maar blijft zorgen voor gezondheidsrisico's voor omwonenden. Ook hier 3690 
moeten we de lat als provincie hoger leggen. En over Schiphol schrijft de coalitie “te streven naar 
een evenwicht tussen duurzame bereikbaarheid en een gezonde leefomgeving”. Wat een obligate, 
nietszeggende zin. Waarom kunt u niet gewoon afspreken dat het geluidsoverlast drastisch moet 
worden teruggebracht en de CO2-uitstoot en de stikstof gehalveerd worden. En het hele 
economisch beleid is sowieso het beleid uit de vorige eeuw. “We streven naar duurzame groei.” 3695 
Ja, dat kan niet. Die mythe is al lang doorgeprikt. Waarom kiest u niet voluit voor brede welvaart, 
een economie die goed is in alle opzichten? Het hele begrip brede welvaart komt in dit hele 
akkoord niet voor. In plaats daarvan heeft u het over het versterken van het vestigingsklimaat, en 
ja, tevens ten behoeve van de energietransitie. Maar het is geen principiële keuze. Het is een 
soort extraatje. De ChristenUnie vindt dat we op een andere manier met de schepping om 3700 
moeten gaan. En dat betekent een andere insteek van de economie en een voortvarende aanpak 
van de klimaatproblemen. Maar ook rondom dit laatste thema hebben we grote twijfels over de 
daadkracht van de coalitie. Uit het onderzoek van Berenschot blijkt dat we de klimaatdoelen in 
onze provincie niet gaan halen. En u schrijft dan dat het Actieprogramma Klimaat zal worden 
aangevuld met maatregelen die bijdragen aan het behalen van klimaatdoelen. Ja, bijdragen. De 3705 
vraag is: gaan we zorgen dat het bij elkaar optelt? Durft u dat als doel te stellen? We denken dat 
we hiermee nog wel een paar stapjes vooruit moeten gaan maken.  
 
Maar, meneer de voorzitter, op een epifaan moment begreep ik het: het komt door de klemtoon. 
Ik las het al die tijd verkeerd. Er staat niet ‘vooruit!’, er staat ‘vooruit, nou moet het maar’. Steeds 3710 
staan er ogenschijnlijk stevige keuzes, die dan in de volgende bijzin ondergraven worden, alsof 
er steeds een concessie is gedaan. En dat leidt tot een akkoord vol onduidelijke, en wat ons 
betreft, halfslachtige keuzes. Een kleine bloemlezing. De coalitie wil “voldoende betaalbare huur- 
en koopwoningen als uitgangspunt”. Maar vooruit, niet als het elders in de gemeente al in 
voldoende mate wordt gerealiseerd. “In het landelijk gebied hebben we doelen.” Nou, vooruit, als 3715 
ze niet gehaald kunnen worden, gaan we er flexibel mee om. “Vislood in de hengelsport heeft 
een negatief effect”, maar vooruit, we gaan er niks aan doen, we volgen het landelijk beleid. “We 
realiseren het NNN in 2027”. Nou ja, eigenlijk 2029, maar vooruit, we kunnen soms een andere 
eindtermijn hanteren. “Deze coalitie spant zich tot het uiterste in om onteigening te voorkomen”, 
maar vooruit, behalve als het nodig blijkt te zijn. Het gebruik van de 3720 
gewasbeschermingsmiddelen wil deze coalitie je beperken, maar vooruit, alleen waar nodig en 
mogelijk. En dan het onderwerp ‘opvang asielzoekers’, dat duwt deze coalitie ver van zich af, 
want daar zijn de provincies niet direct bij betrokken. Maar vooruit, als de landelijke 
Spreidingswet van kracht komt, dan zal er ietsje meer van het provinciaal bestuur worden 
gevraagd. En waar de coalitie dan op inzet, is geheel onduidelijk.  3725 
 
En meneer de voorzitter, onze zorgen over de daadkracht worden nog verder versterkt door de 
keuze voor slechts vier gedeputeerden. We staan daarmee wel heel slecht geparkeerd om met 
vaart aan de slag te gaan. Flevoland heeft zes gedeputeerden op 445.000 inwoners. Wij hebben 
met zes keer zoveel inwoners slechts vier gedeputeerden. En dan schrijft de coalitie dat ze in 3730 
vergaderingen ambtelijk zal participeren in plaats van bestuurlijk. We hebben natuurlijk groot 
vertrouwen in onze ambtenaren, maar dat is natuurlijk niet de manier om dingen gedaan te 
krijgen.  
 
En dan tenslotte de financiële paragraaf. Die is wel erg optimistisch. Hij is gebaseerd op het 3735 
structureel opheffen van de stroppenpot op de absurde aanname dat de inkomsten uit opcenten 
in zeven jaar zullen verdubbelen door de groei van het aantal auto's – in zeven jaar verdubbelen – 
op het vinden van veertig miljoen in de reserves, naast de 53 miljoen uit een fonds wat we weten, 
en op een nog in te vullen, structurele bezuiniging van twaalf miljoen. Wij helpen het u hopen dat 
het allemaal lukt, maar wij vinden dit bijna niet verantwoord.  3740 
 
Meneer de voorzitter, we lezen een aantal goede plannen, maar we hebben ook zorgen over de 
slagkracht van dit college. De ambitie straalt er nog niet echt van af. De ChristenUnie zal dit 
college daarom blijven aanmoedigen: vooruit. We moedigen aan om de ambities te verhogen en 
om die nog weifelende plannen concreet te maken. We staan immers samen voor de belangen 3745 
van onze inwoners. En laten we wel wezen, dat er veel nog niet is ingevuld, is natuurlijk ook een 
kans om de Staten bij het beleid te betrekken. We wensen het college hierbij wijsheid en zegen 
toe. 
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De VOORZITTER: Vooruit. U had nog veertig seconden. U had nog door kunnen gaan. Maar toch. 3750 
Dat heeft u niet gedaan. Daarmee hebben we alle aangemelde sprekers gehad.  
 
Tweede termijn Provinciale Staten   
 
De VOORZITTER: Dat betekent dat we kunnen kijken naar een tweede termijn. Er zijn een aantal 3755 
moties ingediend. Uiteraard moet u wel rekening houden met het feit dat een aantal partijen niet 
of nauwelijks nog spreektijd hebben voor deze vergadering. Dus dat maakt het wat lastig. Maar 
ik kijk toch even rond of er nog behoefte is aan een tweede termijn. Ik kijk eerst even naar 
mevrouw De Sain van de BBB. Dan mag u komen. Ik weet niet hoeveel tijd u nog heeft. Het hoeft 
niet, maar het mag wel, zeg ik dan altijd maar. Even kijken, u heeft nog- Ik weet niet hoeveel 3760 
spreektijd er is, maar dat gaan we zien op het moment dat de klok loopt. O, gaat u er maar even 
voor zitten. Vooruit, gaat u maar zitten.  
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ik was niet van plan om die vijftien minuut 37 vol te praten. Er zitten er 
een paar op de hete stoel die nog andere verplichtingen hebben. Ik ben heel blij met alle 3765 
bemoedigende woorden die de oppositie hier gesproken heeft. En ik moet tot een goede 
constatering komen dat wij het eigenlijk best goed gedaan hebben met het coalitieakkoord, want 
wij hebben geprobeerd het redelijk breed op te schrijven, zodat er discussie mogelijk is met de 
oppositie en de coalitie. Dus ik vind dat we daar na deze lange middag in geslaagd zijn. En ja, wij 
kijken eigenlijk ook uit naar de discussies die gaan komen na het zomerreces tussen de oppositie 3770 
en de coalitie. Veel dank daarvoor. Dat was mijn laatste inbreng. Bijna de laatste inbreng.  
 
De VOORZITTER: U krijgt nog een interruptie van Statenlid Kostić.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, u begon zo verbindend, maar dan eindigt u met ‘een debat tussen de 3775 
oppositie en de coalitie’. Zullen we die scheidslijn gewoon even wegtrekken en gewoon als 
volksvertegenwoordigers kijken naar de beste oplossingen, ongeacht oppositie/coalitie? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Nou, ik denk dat ik u daar gelijk in moet geven. Ik vind dat u dat juist 
zegt. Mijn bedoeling van mijn woorden was, dat we het gezamenlijk gaan doen. Dus ik heb het 3780 
waarschijnlijk iets verkeerd geformuleerd, maar de bedoeling was wel gezamenlijk vooruit. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Terwal. 
 
De heer TERWAL (VVD): Ja, voorzitter, dank. Ik zal het kort houden, want de barbecue wacht op 3785 
ons. Ik zie al wat mensen hier en ook in de zijzalen smachtend naar buiten kijken. Het is mooi 
weer, dus... Ik heb veel gehoord van, het is te veel, het is te weinig, het is goed, het is fout. Ik 
denk dat ik ook wel namens mijn fractie kan zeggen dat we met alle Statenleden ernaar uitkijken 
om die discussies met elkaar in de vele debatten, in de commissies, maar ook hier in de 
Statenzaal, in de plenaire vergadering te voeren. Ik heb veel opmerkingen gehoord, maar om al 3790 
die opmerkingen langs te lopen, dat bewaar ik graag voor een andere keer.  
 
Ik had nog wel een paar vragen van het CDA. Ik hoop dat ik die naar behoren kan beantwoorden, 
want ze waren tamelijk detaillistisch. Allereerst de driehonderdduizend euro rentelasten die er nu 
in staan. Dat zijn de rentelasten voor de twee pilots van het actief grondbeleid. We zijn 3795 
uitgegaan, die driehonderdduizend euro rente, als zijnde normstellend. Dat is het vaste bedrag. 
En we menen daar na grondaankopen voor te doen, althans, actief grondbeleid op poten te 
kunnen zetten van pak hem beet een waarde van tien miljoen.  
 
Dan de 3,5 miljoen euro aan bezuinigingen. Ja, dat zal zijn beslag moeten krijgen in het verdere 3800 
overleg tussen de gedeputeerden, waar we die bezuinigingen vandaan halen. Er is vanuit ons, 
vanuit de ambtelijke organisatie, meegegeven dat dat een realistisch getal zou zijn.  
 
En dan vervolgens de opcenten, of die aangewend zouden kunnen worden voor de aanleg van de 
A8/A9. Nou ja, we zullen natuurlijk voornamelijk financiering moeten zoeken bij het Rijk, want 3805 
we hebben nu, uit mijn hoofd, zo pak hem beet, honderdveertig miljoen euro gespaard als 
provincie, maar ook met de gemeenten. Ik kan u wel verzekeren: voor honderdveertig miljoen 
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leggen we hem niet aan. Maar een groot deel van de opcenten gaat naar beheer en onderhoud, 
gaat ook naar de uitvoering van alle projecten die nu in het Integraal Meerjarenprogramma 
Infrastructuur zitten. Dus die nu allemaal richting planning en realisatie kunnen. En zoals ik al 3810 
tegen de heer Dessing zei, we zijn voor het volle menu gegaan. Dus er is ook nog geld over voor 
extra projecten. Dus ja, die discussie zal zeker gevoerd worden van wat daar eventueel richting 
A9, verbinding A8/A9, zou kunnen gaan. Maar ik u kunt mij nu niet vastpinnen op een concreet 
getal.  
 3815 
Voorzitter, tot slot nog de stormvloed aan moties van JA21 en één motietje van mevrouw Alberts 
van de SP, of twee zelfs. Ja, dat ging over- Een ging over het verleggen van een fietspad van de 
ene kant naar de andere kant. Ik zou willen voorstellen om dat dan ook echt bij het iMPI te 
behandelen. En ook zeg ik tegen de heer Van den Berg van JA21, de moties, ik vind ze nu even 
wat te prematuur om dat hier op deze avond allemaal met elkaar te bespreken. Ik zie heel veel 3820 
moties, waarvan ik denk: hé, die zouden nou net bij dat of dat debat mooi passend zijn. Laten we 
daar dan ook over die moties spreken en er dan ook over stemmen. Maar voor nu zal mijn fractie 
niet voor deze moties stemmen. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dank voor het antwoord van meneer Terwal. Mijn vraag zou 3825 
dan zijn van, kunt u een concreet voorstel doen wanneer die moties wat u betreft wel besproken 
zouden worden en ook daadwerkelijk wel een kans maken op draagvlak van uw fractie, of 
misschien wel de coalitie? 
 
De heer TERWAL (VVD): Ik heb net geleerd om niet te veel in termen als oppositie/coalitie te 3830 
denken. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Provinciale Staten. 
 
De heer TERWAL (VVD): Precies. Hier binnen deze Staten. Ja, kijk, ik ga niet in mijn eentje – was 3835 
het maar zo’n feest – over de agenda van deze Staten. Dus ik kan nu geen doorkijk geven in 
welke debatten over welke onderwerpen er nog allemaal gaan volgen. Maar ik denk, wij gaan 
straks in de zomer, na de zomer, hard aan de slag, zullen al die commissies aan de slag gaan. 
Dus uw moties over de windmolens zullen daar zeker hun beslag kunnen vinden in een debat wat 
we zullen voeren over wind op land. U had een motie over woningbouw. Ja, er zal zeker nog 3840 
gesproken worden over het investeringskader woningbouwontwikkeling. Daar kunt u heel goed 
uw motie indienen. En dan kan ik u beloven, ook namens mijn fractie, dat we daar heel serieus 
naar zullen kijken. Maar dan hebben we even wat meer achtergrond, hebben we wat meer met 
elkaar kunnen wisselen, om dan ook daar een ronder beeld bij te hebben en ook een gewogen 
afweging te maken in onze stemming. 3845 
 
De VOORZITTER: Dat lijkt me een prima antwoord. Gaat u verder, meneer Terwal. 
 
De heer TERWAL (VVD): Nou, voorzitter, dat was hem. 
 3850 
De VOORZITTER: Dank u wel. Statenlid Gielen. 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, voorzitter, dank u wel. En dank aan allen voor hun inbreng. Ik denk dat 
ik me kan aansluiten bij de woorden van de eerdere spreker, dat wij dat in ieder geval ontzettend 
waarderen en dat we daar volgens mij nog vaak met elkaar, met zijn allen, het debat over zullen 3855 
gaan voeren. Het akkoord heeft een heleboel mooie metaforen op zich af gekregen. We hebben 
niet de Frankensteincoalitie van vier jaar geleden weten te overtreffen, maar ik vond 
verstandshuwelijk, proefballonnetjes en vlees noch vis wel een paar mooie. We hebben sowieso 
liever een vegaburger. Dus dat is prima. Italië magazine ga ik ook nog even weer kijken, want die 
vond ik interessant gevonden. Dus eigenlijk wil ik u bij deze gewoon bedanken. Volgens mij is 3860 
het een mooie start. Ik vond het ook een mooi debat, echt op de inhoud hebben met elkaar het 
akkoord doorgesproken. Ik vind dat goed om te zien. Ik hoop dat we dat nog vaak met elkaar 
gaan doen deze periode. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Leerink? 3865 
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De heer LEERINK (PvdA): Ja, ook van mij eigenlijk dank voor alles wat gezegd is. Het geeft een 
mooi doorkijkje in wat wij de komende jaar en jaren denk ik aan debatten hier zullen krijgen over 
verschillende onderwerpen. Het is heel divers, de input die we gekregen hebben. Goed 
meegeluisterd. Het zou, als je kijkt hoe ontzettend veel tijd en energie wij erin hebben gestoken 3870 
om het met vier partijen eens te worden op de tekst, zou toch wel heel raar geweest zijn als jullie 
hier allemaal ons op de hals waren gevlogen en gezegd hebben: maar dat is precies de tekst die 
wij ook hadden bedacht. Eerlijk is eerlijk, dan had ik jullie ook niet geloofd. Dus in dat opzicht, 
veel verschillende geluiden doet ook recht denk ik aan deze Staten. Wij hebben steeds gezegd: 
dit is het begin hierover. We zullen op onderdelen hier in de Staten met elkaar over komen te 3875 
spreken. Dan ook alle ruimte om na te denken over hoe dingen precies zouden moeten. Moties, 
et cetera. Dus wat ons betreft ook nu alvast de mededeling: wij zullen niet voor de moties 
stemmen, maar dat hadden we ook al eerder gezegd, zoals ze nu voorliggen, maar we zijn graag 
bereid er in een later stadium, op het moment dat het onderwerp op de agenda staat, daar wel 
heel serieus naar te kijken en met iedereen hierover door te spreken. Heel veel dank. 3880 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Mülder nog behoefte? Dan gaan we het rijtje af. Statenlid 
Kostić? De heer Van den Berg? 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Voorzitter, ik blijk toch elke keer gevoelig voor de charme van 3885 
meneer Terwal. Dat bleek net ook wel tijdens het einde van de eerste termijn. Dus nou ga ik toch 
weer zitten dubben. Ik wil bij deze ook aangeven dat we in ieder geval de moties voor wat heeft 
windturbines zullen aanhouden. Ik kijk ook even naar de Partij voor de Dieren. Hetzelfde geldt 
voor de gedwongen onteigening van boeren, de stikstofdeadline van 2030, maar die van het 
referendum, die willen wij wel graag indienen. Ik hoop dat die op brede steun kan rekenen van de 3890 
hele Staten hier. 
 
Motie 102 ‘Prioriteren van woningbouw boven windturbines bij de Amsterdam Noorder IJplas’ 
maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 3895 
Motie 103 ‘Prioriteren van woningbouw boven windturbines’ maakt geen deel meer uit van de 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 
Motie 104 ‘Herbeoordeling energiebeleid’ maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen c.q. 
besluitvorming. 3900 
 
Motie 105 ‘Gezondheidseffectenstudie windturbines’ maakt geen deel meer uit van de 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 
Motie 106 ‘Stoppen met bomenstook’ maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen c.q. 3905 
besluitvorming. 
 
Motie 107 ‘Uitspreken dat 2030 niet dogmatisch is’ maakt geen deel meer uit van de 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 3910 
Motie 109 ‘Stop gedwongen onteigening van boeren’ maakt geen deel meer uit van de 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ik ga u straks vragen, voordat ik afrond, om nog heel eventjes ook 
de nummers te noemen van de moties, zodat we precies weten welke we wel en niet in 3915 
stemming- [...] Nee, maar als het goed is moeten die nu online zijn. Dus dan kom ik daar straks, 
voordat ik dit debat afsluit, nog even op terug. De heer De Weerdt? Nee. Mevrouw Koning? Ook 
niet. De heer Dessing? Nee. Mevrouw Alberts was al door de spreektijd heen. Mevrouw Van der 
Helm? De heer Klein? Er staan ook verder geen vragen meer open. Dus dan gaan we nu wel 
komen tot de afronding van de beraadslaging over dit agendapunt.  3920 
 
Dan kijk ik even naar de moties van JA21. Mevrouw Alberts. 
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Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Dank u wel, voorzitter. Voordat de heer Van den Berg met 
zijn motienummers komt, de moties 110 en 111 worden aangehouden. Dat zijn de twee SP-3925 
moties. Dank u wel. 
 
Motie 110 ‘Belastende commerciële activiteiten niet langer toestaan in Natura 2000’ maakt geen 
deel meer uit van de beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 3930 
Motie 111 ‘Verkeersveiligheid fietspad N247’ maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen 
c.q. besluitvorming. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Het charmeoffensief heeft gewerkt van de heer Terwal. Dus dat is 
het geheime wapen voor deze komende vier jaar, geloof ik. Meneer Terwal, u bent het geheime 3935 
wapen van de coalitie, begrijp ik. Ik ga eens even kijken of dat bij de heer Van den Berg ook 
gewerkt heeft. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, vooruit dan, voorzitter. Maar we rekenen natuurlijk wel op een 
goede, inhoudelijke discussie. Ik wil graag motie 102 aanhouden, 103 aanhouden, 104 3940 
aanhouden, 105 aanhouden, 106 aanhouden, 107, maar motie 108 willen we graag in stemming 
brengen en motie 109, Stop gedwongen onteigening van boeren, willen wij ook aanhouden voor 
nu. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Nou, u kunt toch best zeggen dat dit offensief gewerkt heeft. Daarmee kijk ik 3945 
nog even in de zaal, maar dit is de enige motie die dan overgebleven is. Dat is motie 108, 
ingediend door JA21. Als er verder geen behoefte meer is voor wijzigingen, dan zijn nu de 
beraadslagingen over het coalitieakkoord afgerond en dan zal de stemming plaatsvinden aan het 
eind van de agenda.  
  3950 
De discussie wordt gesloten.  
 
18.b Collegevorming 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we over naar agendapunt 18. Ik ben er nu eentje kwijt. Een moment, 3955 
hoor. 18.b, dat is de collegevorming en de mondelinge voordracht en stemming van de 
kandidaat-gedeputeerden. Dat gaat schriftelijk gebeuren. Dat is ook uiteraard op basis van ons 
Reglement van Orde. Dat betekent dat er ook stemopnemers worden benoemd. En ik wilde 
voorstellen- De heer Mülder. 
 3960 
De heer MÜLDER (D66): Ik zou graag kort willen schorsen voor dit punt. 
 
De VOORZITTER: Vijf minuten? 
 
De heer MÜLDER (D66): Vijf minuten is genoeg.  3965 
 
De VOORZITTER: Ik schors tot 18.15 uur.  
 
Schorsing 18.09 tot 18.16 uur. 
 3970 
De VOORZITTER: Mag ik iedereen verzoeken te gaan zitten? Alstublieft, de bel is gegaan. Even 
voor de duidelijkheid, we zijn bij 18.b, bij de collegevorming, mondelinge voordracht, stemming 
van de kandidaat-gedeputeerden. Het proces is als volgt, ik zal zo conform ons reglement de 
stemopnemers benoemen. Dat is Statenlid Van Wijnen van GL, de heer van Gilse van de VVD, de 
heer Mülder van D66 en de heer Klein van de ChristenUnie. Dus uiteindelijk, straks als alle 3975 
stembriefjes zijn opgehaald, dan kunt u als stemopnemers uw best gaan doen en de stemmen 
gaan tellen. Het proces is als volgt, en het is enigszins een klein beetje aangepast, mede naar 
aanleiding van het presidiumoverleg, straks zullen de fractievoorzitters in gelegenheid worden 
gesteld, en dat vanaf de voor mij linkerzijde, om de kandidaat-gedeputeerden voor te stellen. En 
voor zover er nog ruimte is in spreektijd bij partijen hebben we afgesproken om eventueel 3980 
aanvullende vragen te stellen. Dat kan vanaf de interruptiemicrofoon, maar we gaan niet 
interrumperen. Dus dat betekent dat het niet een gewone interruptiemogelijkheid is, maar als er 
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een specifieke vraag is ten aanzien van de kandidaatstelling, dan hebben we afgesproken dat we 
dat toe willen staan. Uiteraard moet u nog wel beschikken over spreektijd. Dat zal voor vier 
partijen plaatsvinden. Dan zijn er vier partijen voorgedragen. Dan zal ik vragen of er nog fracties 3985 
zijn die een tegenkandidaat willen stellen. Als dat niet het geval is, dan gaan we over tot 
schriftelijke stemming. Dan krijgt u vier stembriefjes uitgereikt. Die worden gebundeld 
uitgedeeld door de bodes. Op elk stembriefje staat één kandidaat. U kunt vervolgens uw stem 
uitbrengen door het vakje voor of tegen per kandidaat aan te kruisen. Uiteraard zullen we ook 
alle briefjes beoordelen op dat het behoorlijk wordt ingevuld en niet behoorlijk. Als u het blanco 3990 
laat of als u het bijvoorbeeld gaat ondertekenen of als u meer dan één naam gaat vermelden of 
als u een andere persoon op het briefje schrijft dan de naam die erop staat, dan zal het als 
ongeldig worden beschouwd. U vouwt het dicht. Het wordt weer bij u opgehaald. Vervolgens 
zullen de stemopnemers de briefjes gaan tellen. Uiteindelijk komen zij terug en het resultaat zal 
hier in de plenaire vergadering worden vermeld. So far, so good.  3995 
 
Nogmaals, ik stel voor om Statenlid Van Wijnen van GL, de heer Van Gilse van de VVD, de heer 
Mülder van D66 en de heer Klein van de ChristenUnie tot stemopnemers te benoemen. Kunt u 
daarmee instemmen? Ja. Dank u wel.  
 4000 
Dan gaan we nu over tot de mondelinge voordracht van de kandidaten en dan stel ik eerst 
mevrouw De Sain als fractievoorzitter van de BBB in de gelegenheid om haar kandidaat voor te 
dragen. 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Wij zijn heel trots dat wij voor de BBB Jelle Beemsterboer als beoogd 4005 
gedeputeerde bij ons hebben kunnen krijgen. Wij zijn heel blij met hem, vanwege zijn 
bestuurlijke ervaring en zijn ruime dossierkennis. Jelle zal wonen doen, exclusief ov-
knooppunten, landbouw en visserij, faunabeheer, dierenwelzijn, coördinatie PPLG, inclusief 
coördinatie stikstofbank, cultureel erfgoed, ICT en data, toezicht omgevingsdienst en het IPO-
bestuur. 4010 
 
De VOORZITTER: Ik kijk even of er nog vragen zijn. De heer Mülder heeft een aanvullende vraag. 
Ik kijk of er nog spreektijd is voor de heer Mülder, want dat kan ik hier vandaan niet zien. Ja, gaat 
uw gang. 
 4015 
De heer MÜLDER (D66): Volgens mij is er nog voldoende spreektijd. Ja, mevrouw De Sain, het is 
hartstikke fijn dat u ook een mooie kandidaat kan aandragen met bestuurlijke ervaring. Maar ik 
had deze keuze zien aankomen. Wat de heer Beemsterboer misschien niet zo goed weet, is dat 
hij het regelmatig in stukken ook over mij in het bijzonder, dan wel mijn fractie, heeft gehad. Dus 
de heer Beemsterboer heeft al een geschiedenis, vooral ook met de provincie. En daar heb ik toch 4020 
een paar vragen over. Wat u misschien ook weet, ik hoop dat u dat heeft gedaan, is dat er een 
behoorlijke trackrecord is van media-optredens van Beemsterboer over het contact met de 
provincie. En daar heb ik toch een kleine selectie uit moeten maken. En ik ben vooral een soort 
van- Ik heb vandaag nog een heel leuke podcast gehoord. En bijvoorbeeld ben ik heel erg 
benieuwd, de eerste vraag die ik wil stellen: de heer Beemsterboer heeft zich regelmatig verzet 4025 
tegen bevolkingsprognoses die wij gebruiken. Gaan we die blijven gebruiken? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ik moet u even een antwoord verschuldigd blijven. Ik heb geen idee waar 
u het over heeft. Maar ik weet wel dat zo meteen na de installatie u alles kunt vragen aan de heer 
Beemsterboer en dat hij alles netjes zal beantwoorden. 4030 
 
De heer MÜLDER (D66): Nou, dat is hartstikke mooi. Ik heb ook gewoon wat vragen voor de BBB 
over hun voordracht. Dus we gaan nog even verder. Ik had een vraag over de bemoeizucht van de 
provincie. Vindt u dat de provincie zich op woningbouwgebied te veel bemoeit? Of in dit akkoord, 
gaan we ons te veel bemoeien met woningbouw bij gemeenten? 4035 
 
De VOORZITTER: Even terug. We hebben net een debat gehad over het coalitieakkoord. U kunt 
nader vragen stellen over de kandidaat die hier wordt gesteld. Dit klonk in mijn oren meer als 
een vraag over wat de BBB ergens van vindt. Zou u zich alsjeblieft willen richten op de kandidaat 
die gesteld is? Want daar had u behoefte aan om daar aanvullende vragen over te stellen. En dit 4040 
lijkt echt toch meer een vraag te zijn over het standpunt van de BBB en het coalitieakkoord. 
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De heer MÜLDER (D66): Dan een andere vraag. Bent u op de hoogte van dat de beoogd 
gedeputeerde namens u altijd heeft gezegd dat de provincie slechts bemoeizuchtig is op het 
gebied van wonen? 4045 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Als je in een bepaalde positie zit, dan zou je inderdaad wel eens 
bepaalde uitspraken kunnen doen. Ik denk dat wij zo meteen op een andere manier die 
regelgeving tot stand gaan brengen. Dus... 
 4050 
De heer MÜLDER (D66): Nog een vraag. Ik heb gelezen- Laat ik het zo zeggen, in uitingen heeft 
hij regelmatig gezegd dat de provincie slechts een doorgeefluik is. In het coalitieakkoord lees ik 
iets anders. Kunt u daarop reflecteren? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Nou, ik denk dat het een beetje oude koeien uit de sloot halen is. Ik 4055 
denk dat u gewoon zo meteen even kopje koffie moet gaan drinken of een kopje thee of een 
borreltje en dat jullie er samen prima uit kunnen komen. 
 
De heer MÜLDER (D66): Ik denk zeker dat we daaruit kunnen komen. Wat ik nog wel heb, is – we 
bouwen het namelijk een beetje op – ik heb ook uitspraken gehoord over dat de heer 4060 
Beemsterboer uitspraken heeft gedaan over dat mensen uit de MRA-regio in de provincie eigenlijk 
geen uitspraken zouden mogen doen voor een beleid wat in Noord-Holland Noord zou mogen 
worden gevoerd. Distantieert u zich van die uitspraak? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ik denk dat die uitspraak hier helemaal niet toe doet. Iedereen kan eens 4065 
een keer in de emotie- Nee, laat me even uitpraten. Iedereen kan eens een keer in een emotionele 
uitbarsting – laten we hem zo even noemen – een opmerking maken die misschien niet helemaal 
gepast is en dan zou je daarna naar elkaar toe gaan en zeg je: sorry, ik was boos, ik was 
emotioneel, ik was het er niet mee eens; en dan is het klaar. Ik kan hier geen uitspraak over doen 
op dit moment, omdat ik niet bij dat moment geweest ben van die desbetreffende uitspraak. 4070 
 
De heer MÜLDER (D66): Oké, dank u wel. Dat is voor mij duidelijk. Ik ben ook heel erg benieuwd, 
wij stellen bepaalde eisen aan gemeenten, bijvoorbeeld voor woningbouw. De heer Beemsterboer, 
daar is een prachtige brief uit gegaan, ik heb hem bij me voor u. Even kijken, zeg ik even uit mijn 
hoofd, januari 2021. Daar gaat het over een bepaald woningbouwproject waar de heer 4075 
Beemsterboer destijds in de rol van wethouder van Schagen, na ook nog overleg over dit punt 
waarin werd gevraagd, of de provincie vroeg ‘zorg voor de goede vergunningen – dat ging om 
een stikstofvergunning en een natuurvergunning. Die is gevraagd, is niet gegeven. Of niet 
aangevraagd. Daar is nog overlegd geweest van destijds het college. En alsnog heeft de 
wethouder dat niet gedaan destijds. Daar is een vrij scherpe brief, één van de scherpere brieven, 4080 
want ik kon hem me herinneren, waarin zelfs de huidige commissaris zich uitlaat over de 
houding van de wethouder. Is het aardig om dan te kiezen om deze mensen bij elkaar weer terug 
in een college te zetten? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Ja, ook bij die situatie ben ik er niet bij geweest. Dus ik kan daar slechts 4085 
over oordelen. En wat u zegt, zal ongetwijfeld de waarheid wezen. Maar ik denk dat iedereen 
vanuit zijn huidige positie of ambitie of bestuursfunctie die hij heeft, dat die probeert het 
maximale te bewerkstelligen.   
 
De heer MÜLDER (D66): En als laatste vraag: wat doen wij met wethouders die zich niet willen 4090 
houden aan de regels die wij hier op dit democratische niveau vaststellen? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): We hebben het vanochtend in het presidium hier kort even over gehad. 
De commissaris heeft daar heel concreet over geantwoord dat afspraken gemaakt zijn, dat er een 
uitbundige screening heeft plaatsgevonden en dat over dingen die misschien een keer aan de 4095 
orde zouden komen, zijn afspraken overgemaakt, staan de handtekeningen onder. Dus ik ga 
ervan uit dat de heer Beemsterboer naar alle toebehoren goed zijn functie kan uitvoeren. 
 
De heer MÜLDER (D66): Dat was niet mijn vraag. Ik vroeg hoe u staat ten opzichte van 
wethouders- Stel, er is straks een D66-wethouder die lak heeft aan het beleid wat u straks gaat 4100 
maken, hoe gaat u daarmee om? 
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De VOORZITTER: Heeft u een vraag over de heer Beemsterboer, is dit over de kandidaat? Of is dit 
een vraag aan mevrouw De Sain? Want die laatste, die sta ik niet toe. 
 4105 
De heer MÜLDER (D66): Het is een open vraag.  
 
De VOORZITTER: Dan sta ik hem niet toe, want uiteindelijk ging het hier om de kandidaat. Dan 
geef ik het woord aan Statenlid Kostić.  
 4110 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dank u wel, voorzitter. Onze fractie maakt zich zorgen over het feit dat 
de provincie heel veel bevoegdheden heeft bij het waterschap. De heer Beemsterboer heeft zijn 
vader in het waterschap. Dat zou betekenen dat de heer Beemsterboer binnen GS zijn eigen vader 
zou moeten controleren. Hoe heeft BBB die keuze voor deze kandidaat afgewogen en welke 
afspraken zijn concreet gemaakt om de schijn van belangenverstrengeling te vermijden? 4115 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Wij hebben dit binnen de fractie uitvoerig besproken met de heer 
Beemsterboer en daarvoor hebben wij ook gekeken dat zijn portefeuille niet de functie water zou 
bezitten om dus dat sowieso al te voorkomen. Vanuit de achterban wordt de heer Beemsterboer 
gevoed door BBB-achterban met standpunten, hoe wij daarin staan. We hebben duidelijk 4120 
afgesproken met elkaar, dat we belangenverstrengeling ten alle tijden gaan voorkomen. En de 
commissaris heeft daar vanochtend ook wat over gezegd. Er zit ook een stukje vertrouwen bij. 
Dat is vanochtend ook gezegd. Maar wij gaan uiterst zorgvuldig om met dat soort dingen om 
belangenverstrengeling echt te voorkomen. 
 4125 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, ik heb hier een eigenstandige rol om te controleren. Dus 
vandaar de vraag. Het waterdossier ligt niet bij hem, maar hij stemt mee in GS. Onthoud hij zich 
ook van stemming bij dossiers die het waterschap aangaan? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): De heer Beemsterboer zal tijdens gesprekken van GS en een eventuele 4130 
stemming de vak-expertise van de achterban van de BBB, van de fractie van BBB, verdedigen en 
voor de rest zal hij zich niet laten beïnvloeden door standpunten van zijn vader die in het 
waterschap zit. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, daar ga je dus al. Dat is een heel dunne scheidslijn en wij 4135 
vinden dat wel een beetje een zorgwekkende keuze van BBB hierin. En daarnaast, dat is een 
beetje door D66 genoemd, het lijkt erop dat u niet goed weet wat uw kandidaat precies heeft 
gedaan in het verleden en wat hij heeft gezegd. Maar hier toch een uitspraak dat hij de regels van 
de provincie gaat negeren als wethouder, is dat iets wat uw kandidaat tegen u heeft gezegd en 
heeft gezegd: oké, dat dat trek ik eigenlijk nu terug, want ik zie nu wel de meerwaarde van de 4140 
provincie in en ik ga keihard mijn best doen om juist die meerwaarde van de provincie naar voren 
te brengen en bijvoorbeeld natuur te beschermen, wat een van de kerntaken is van de provincie? 
 
De VOORZITTER: Vooruit, ik heb u een paar seconden extra gegeven, maar de spreektijd zit er 
nu op. Mevrouw De Sain.  4145 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): De heer Beemsterboer heeft ons plechtig beloofd dat hij naar behoren 
zijn functie gaat uitoefenen. Hij heeft plechtig beloofd dat hij belangenverstrengeling gaat 
voorkomen. Hij is niet de enige die in GS zit, hij is er eentje van de vier. 
 4150 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Dank u wel, voorzitter. Zo direct stemmen wij over de voordracht 
over de collegeleden en daarmee geven we als Staten het vertrouwen dat de collegeleden naar 
behoren hun werk gaan uitvoeren. Maar ik heb begrepen dat morgen PAS het constituerend 
beraad is en daarmee ook de portefeuilleverdeling wordt vastgesteld. We vinden het vreemd om 
nu te stemmen voor de poppetjes en dat morgen pas wordt besproken of de inhoud bij de 4155 
poppetjes wel past. Kunt u hier mij ook namens alle coalitiepartijen meegeven dat er niets gaat 
veranderen in de portefeuilleverdeling zoals die voorligt? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Daar kan ik toezegging op doen. Ze hebben morgen het constituerend 
overleg. Wij hebben met de onderhandelingen deze portefeuille binnengesleept voor de BBB, en 4160 
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de andere drie coalitiepartijen voor henzelf. En het is hoogst uitzonderlijk dat die posities 
volgens mij gaan wijzigen, maar het is niet uitgesloten. Dus ik kan u daar geen garantie op 
geven. 
 
Statenlid DE WEERDT (Volt): Kunt u zich hard maken in het constituerend beraad dat deze 4165 
portefeuilleverdeling aangehouden wordt? 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Daar gaan we zeker ons best voor doen. 
 
De VOORZITTER: Nog een nabrander van de heer Mülder.  4170 
 
De heer MÜLDER (D66): Ja, de afdronk was bij mij dat ik toch dacht dat ik u met een aantal van 
deze uitspraken nog wel heb overvallen. Ik zou u willen vragen om toch – ik heb ook nog wat 
spulletjes uitgeprint – of u die toch een keer mee wil nemen en het met de heer Beemsterboer 
toch een keertje wil bespreken en hoe jullie daar nu in staan. Maar ik wil ook inderdaad nog wel 4175 
eventjes zeggen dat, het vertrouwen is er nog niet volledig, maar het voordeel van de twijfel is er 
wel. 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): Dank u wel voor het voordeel van de twijfel. Ik weet dat de heer 
Beemsterboer heel fanatiek in zijn wethouders-functie gezeten heeft en geprobeerd het meest 4180 
maximale voor zijn gemeente eruit te halen en daarmee de inwoners van de gemeente Schagen te 
dienen. Ik vind dat een heel mooi punt, dat hem dat siert, dat hij zo goed probeert op te komen 
voor de mensen die hij vertegenwoordigt. Wij gaan ervan uit dat hij dat hier in de Staten ook gaat 
doen. 
 4185 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan de heer Terwal, die in de gelegenheid 
wordt gesteld om zijn kandidaat-gedeputeerde voor te dragen namens de VVD. 
 
De heer TERWAL (VVD): Dank u wel, voorzitter. Namens de VVD-fractie is het voor mij een eer en 
genoegen om als gedeputeerde voor te dragen Esther Rommel. Esther brengt de nodige politiek-4190 
bestuurlijke ervaring met zich mee: twee jaar raadslid in Heiloo, acht jaar Statenlid en laatstelijk 
vier jaar gedeputeerde. Van huis uit is zij fiscaal jurist. Dus de portefeuille Financiën is bij haar in 
goede handen. Ook wordt zij verantwoordelijk voor, schrijft u even mee, ruimtelijke ordening, 
economie inclusief havens, NZKG, industrie en circulaire economie, Schiphol, subsidies, 
grondzaken, arbeidsmarkt en onderwijs en tot slot recreatie en toerisme inclusief waterrecreatie. 4195 
Tot slot, voorzitter, ken ik – en ik denk velen van ons – Esther als een warm en verbindend 
persoon, wat – moet ik zeggen – in deze tijden van polarisatie – ik wil niet zeggen ‘hier in de 
Statenzaal, maar in het algemeen – toch wel een heel prettige bijkomstigheid is. En Esther, mocht 
het tot een goede stemming komen, waar ik alle vertrouwen in heb, ik wens je in ieder geval al 
heel, heel, heel veel succes. Je kan het. 4200 
 
De VOORZITTER: U mag niet hoera-roepen en zwaaien in de zaal. Dat weet u, hè? Dat doen we 
straks. Dan stel ik nu de fractievoorzitter Statenlid Gielen in de gelegenheid om de kandidaat-
gedeputeerde van GroenLinks voor te dragen. 
 4205 
Statenlid GIELEN (GL): Voorzitter, dank u wel. Namens GroenLinks draag ik van harte Rosan 
Kocken voor als gedeputeerde namens GroenLinks. Rosan is de afgelopen periode gedeputeerde 
geworden en is met veel energie en ook een immer kritische blik aan de slag gegaan met een 
grote variëteit aan dossiers. Een ervaren bestuurder met veel ervaring ook buiten het bestuur in 
allerlei functies binnen deze provincie en binnen GroenLinks. Ze doorleeft het coalitieakkoord wat 4210 
voor ons ligt en ze heeft natuurlijk zin om verder aan de slag te gaan. En ik ben ontzettend blij 
dat ze dat wil doen met een flinke klus op de portefeuilles natuur en landschap, water en bodem, 
klimaat en energie, en klimaatadaptatie. Heel veel succes. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het rapport aan de fractievoorzitter van de PvdA, de 4215 
heer Leerink, om zijn kandidaat-gedeputeerde voor te dragen. 
 
De heer LEERINK (PvdA): Ja, dank u wel, voorzitter. Wij dachten een topkandidaat te hebben, 
maar nu hoor ik net van de heer Mülder, dat het een probleem is als kandidaten geschiedenis 
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met de provincie hebben. En onze kandidaat is Jeroen Olthof. En die is de afgelopen jaren al 4220 
gedeputeerde voor ons geweest op belangrijke dossiers mobiliteit, maar ook leefbaarheid. Ik 
denk dat Jeroen zich onderscheidt aan de ene kant echt een daadkrachtig bestuurder te zijn, die 
weet waar hij naartoe wil en dat ook voor elkaar weet te krijgen. En aan de andere kant iemand is 
die indachtig ons coalitieprogramma echt verbindend is. Verbindend zowel naar burgers en 
mensen die met besluiten te maken hebben, als hier richting de Staten. Volgens mij richting de 4225 
hele Staten. Dus we zijn blij en trots dat Jeroen Olthof weer voor ons de ring in wil. En dat gaat hij 
doen met de portefeuilles mobiliteit, leefbaarheid, ov-knooppunten inclusief het hele 
woongedeelte. En wat wij mooi vinden, ook het hele voorzieningendeel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Er zijn nu vier kandidaten voor het gedeputeerden-schap 4230 
voorgedragen. Is er een fractie die een tegenkandidaat wil stellen? Ik zie de heer Van den Berg 
staan. Zo niet, dan gaan we nu over tot de schriftelijke stemming. En dat betekent dat de 
stembriefjes, dat zijn vier stembriefjes nogmaals, die worden door de bodes uitgedeeld. Op ieder 
briefje staat één kandidaat. U kunt voor of tegen aankruisen, vervolgens het stembriefje 
dichtvouwen en dat wordt dan weer bij u opgehaald. Na de stemming zal er een schorsing zijn, 4235 
zodat de stemopnemers alle stemmen kunnen tellen. En dan kan de uitslag gemeld worden en 
zullen wij daarna overgaan, als er voor alle gedeputeerden een positieve uitslag is, tot het 
installeren en het beëdigen van de leden van Gedeputeerde Staten. Het is overigens, dames en 
heren, even voor de duidelijkheid: de kandidaat-gedeputeerden die ook Statenlid zijn, stemmen 
dus zelf mee vandaag.  4240 
 
Uitdelen van de stembriefjes en de stemming. 
 
De VOORZITTER: Dames en heren, ik wil even, voordat ik schors, zeker weten dat alle 
Statenleden hun stembriefjes hebben kunnen inleveren. Zo ja, dan schors ik nu, ik denk, tot 4245 
19.00 uur de vergadering. En dan verzoek ik de stemopnemers met de griffie naar de GS-zaal te 
gaan, de blauwe zaal. En alles wat de stemopnemers eerder klaar zijn, kunnen we eerder 
afsluiten. Ik schors de vergadering. 
 
Schorsing 18.42 tot 18.59 uur. 4250 
 
De VOORZITTER: Dames en heren, mag ik u verzoeken weer te gaan zitten? De stemopnemers- 
Dames en heren, ik heropen de vergadering en ik geef het woord aan de voorzitter van de 
stemopnemers, dat is Statenlid Klein. 
 4255 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dank u wel, meneer de voorzitter, de stemopneemcommissie is bij 
elkaar gekomen en heeft de stemmen geteld. De uitslag is als volgt. De eerste stemming, daar 
zijn in totaal 51 stemmen uitgebracht. Het gaat over de voordracht van de heer Beemsterboer. Op 
de heer Beemsterboer zijn uitgebracht 41 stemmen voor, 10 stemmen tegen. Er zijn geen blanco 
stemmen uitgebracht en geen ongeldige stemmen uitgebracht. En aangezien de heer 4260 
Beemsterboer de volstrekte meerderheid van de stemmen op zich heeft verenigd, wordt hij 
benoemd tot gedeputeerde van Noord-Holland. 
 
[Tafelgeroffel] 
 4265 
De VOORZITTER: De heer Beemsterboer, neemt u uw benoeming aan?  
 
De heer BEEMSTERBOER: Ja.  
 
De VOORZITTER: Dan mag u naast mij gaan zitten aan de rechterkant. Welkom in de bankjes. Ik 4270 
geef weer het woord terug aan de heer Klein. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dank u wel. De tweede stemming ging over de voordracht van 
mevrouw Rommel. Ook hier zijn 51 stemmen uitgebracht. Op mevrouw Rommel zijn uitgebracht 
50 stemmen voor, 1 stem tegen. Er zijn nul blanco stemmen uitgebracht en nul ongeldige 4275 
stemmen. En aangezien mevrouw Rommel de volstrekte meerderheid van de stemmen op zich 
heeft verenigd, wordt zij benoemd tot gedeputeerde van Noord-Holland. 
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[Tafelgeroffel] 
 4280 
De VOORZITTER: Mevrouw Rommel, neemt u uw benoeming aan? 
 
Mevrouw ROMMEL: Ja, graag.  
 
De VOORZITTER: Komt u ook maar naast me zitten dan. Ik geef wederom het woord aan de heer 4285 
Klein. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): De stemmen over de voordracht van mevrouw Kocken. In totaal 
zijn 51 stemmen uitgebracht. Op kandidaat Kocken zijn uitgebracht 49 stemmen voor, 2 
stemmen tegen. Er zijn nul blanco stemmen uitgebracht. Er zijn nul ongeldige stemmen 4290 
uitgebracht. En aangezien kandidaat Kocken de volstrekte meerderheid van de stemmen op zich 
heeft verenigd, wordt de kandidaat benoemd tot gedeputeerde van Noord-Holland. 
 
[Tafelgeroffel] 
 4295 
De VOORZITTER: Voordat u naast me komt, mevrouw Kocken, neemt u uw benoeming aan? 
 
Mevrouw KOCKEN: Ja, graag.  
 
De VOORZITTER: Voor de luisteraars: mevrouw Kocken zei: ja, graag. De heer Klein. 4300 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dan ten slotte de uitslag van de stemming over de voordracht van 
de heer Olthof. Er zijn in totaal 51 stemmen uitgebracht. Op de heer Olthof zijn uitgebracht 50 
stemmen voor, 1 stem tegen, nul blanco stemmen, nul ongeldige stemmen. En aangezien de heer 
Olthof de volstrekte meerderheid van de stemmen op zich heeft verenigd, wordt hij benoemd tot 4305 
gedeputeerde van Noord-Holland. 
 
[Tafelgeroffel] 
 
De VOORZITTER: Toch spannend: meneer Olthof, neemt u uw benoeming aan?  4310 
 
De heer OLTHOF: Ja.  
 
De VOORZITTER: U twijfelt nog? Dan mag ik u ook verzoeken naast me te gaan zitten. Ik wil de 
stemopnemers danken voor hun werkzaamheden. Dank u wel.  4315 
 
18.c Beëdiging leden van Gedeputeerde Staten.  
 
De VOORZITTER: En dan ga ik nu over naar agendapunt 18.c en dat is de beëdiging van de leden 
van Gedeputeerde Staten. Ik verzoek u allen te gaan staan. En ik vraag de gedeputeerden om in 4320 
het midden van onze zaal te gaan staan op ons prachtige, mooie wapen. Provinciale Staten 
hebben zojuist besloten u als lid van Gedeputeerde Staten te benoemen. Ik ga u straks in de 
gelegenheid stellen om de in artikel 40.A van de Provinciewet bedoelde eed of verklaring en 
belofte in mijn handen af te leggen. Ik verzoek u straks, als ik uw naam noem, onder het 
opsteken van de voorste twee aaneengesloten vingers van de rechterhand uit te spreken de 4325 
woorden ‘zo waarlijk helpt mij God Almachtig’, of indien u de verklaring en belofte wenst af te 
leggen uit te spreken de woorden ‘dat verklaar en beloof ik’. Maar ik zal nu eerst de formule van 
de eed en de verklaring en belofte voorlezen.  
 
Ik zweer of verklaar dat ik, om tot gedeputeerde benoemd te worden, rechtstreeks noch 4330 
middellijk onder welke naam of welk voorwendsel ook enige gift of gunst heb gegeven of 
beloofd. Ik zweer of verklaar en beloof dat ik, om iets in dit ambt te doen of te laten rechtstreeks 
noch middellijk enig geschenk of enige belofte hebt aangenomen of zal aannemen. Ik zweer of 
beloof dat ik getrouw zal zijn aan de Grondwet, dat ik de wetten zal nakomen en dat ik mijn 
plichten als gedeputeerde naar eer en geweten zal vervullen. 4335 
 
De heer BEEMSTERBOER: Dat verklaar en beloof ik.  
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Mevrouw ROMMEL: Dat verklaar en beloof ik.  
 4340 
Mevrouw KOCKEN: Dat verklaar en beloof ik.  
 
De heer OLTHOF: Dat verklaar en beloof ik.  
 
De VOORZITTER: Ik feliciteer u van harte met uw benoeming en hoop op een vruchtbare 4345 
samenwerking de komende jaren. En zoals gebruikelijk zoek ik u nog heel even te wachten, want 
dit moment laat ik me natuurlijk niet ontnemen als ik de bloemen aanbied. Daarna schors ik even 
voor de felicitatieronde van onze nieuwe gedeputeerden, de nieuwe GS.  
 
[Applaus] 4350 
 
 
De VOORZITTER: Ik schors deze vergadering. 
 
Schorsing 19.06 tot 19.19 uur. 4355 
 
De VOORZITTER: Dames en heren, we gaan toch nog even deze Statenvergadering tot een goed 
einde brengen. Dames en heren, wij gaan verder met elkaar. Dames en heren, de zojuist 
geïnstalleerde gedeputeerden hebben nog wel stemrecht deze vergadering. Dus dat wil ik toch 
even melden. Er zijn ook een paar mensen die de zaal hebben verlaten. Behalve de heer 4360 
Beemsterboer: je mag niet stemmen. Als het goed is zijn wij nog met 49 Statenleden over. 
 
18.d Hamerstuk: Instellen Statencommissies en Rekeningencommissie 2023-2027 (VD-
44). 
18.e Hamerstuk: Aanwijzen voorzitters en plaatsvervangend voorzitters 4365 
Statencommissies en Rekeningencommissie (VD-45). 
18.f Hamerstuk: Aanwijzen 1e vicevoorzitter Provinciale Staten (VD-46). 
 
De VOORZITTER: En dan zijn we bij 18.d tot en met 18.f. Dat zijn de hamerstukken. Er is door 
het presidium geadviseerd om deze als hamerstuk te behandelen. Twee ervan, dat is 18.d, dat is 4370 
het instellen van de Statencommissies en Rekeningcommissie voor deze periode, voordracht 44; 
18.d, dat is het aanwijzen van de voorzitters en plaatsvervangend voorzitters van de 
Statencommissies en de Rekeningcommissie, voordracht 45; en 18.f is het aanwijzen van de 
eerste en tweede vicevoorzitter van Provinciale Staten, voordracht 46. Twee hebben betrekking 
op personen, het benoemen van Statenleden in functie. U bent door de griffier gevraagd of de 4375 
stemming voor voordracht 45 en 46 bij acclamatie kan plaatsvinden. Volgens mij is dat het geval. 
Dus volgens mij kunt u daarmee instemmen. En dan hebben we dus alleen nog 18.d over. Wenst 
iemand daar nog hoofdelijke stemming of een stemverklaring over? Anders kunnen we ook dit als 
hamerstuk behandelen. En daarmee zijn dan de besluiten 18.d tot en met 18.f aangenomen. Ook 
felicitaties aan de eerste en tweede vicevoorzitter van Provinciale Staten. 4380 
 
19. Gebundelde stemming van alle motie(s) amendement(en) en voordrachten van PS 
17 juli 2023.  
 
De VOORZITTER: Dan zijn we bij agendapunt 19 en dat is de stemming van de moties. We zijn 4385 
met 48. Ja, de heer Dessing heeft ons ook verlaten vanwege dringende afspraken.  
 

Bespreking coalitieakkoord met toelichting van de formateurs. 
 
Bij agendapunt 19, de gebundelde stemming van moties van het coalitieakkoord. Er is één motie 4390 
die nog in stemming wordt gebracht. Dat is motie 108, ingediend door JA21, titel Hernieuwde 
aandacht voor uitvoerbaar referendum. Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Of iemand een 
stemverklaring? Ja, dat is de heer De Weerdt van Volt. 
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Statenlid DE WEERDT (Volt): Ondanks dat we het ermee eens zijn dat burgerparticipatie heldere 4395 
kaders moet hebben, zijn we het oneens met de overweging dat het referendum een goede 
manier is om het brede publiek te betrekken. En daarom stemmen wij tegen. 
 
De VOORZITTER: De heer Kanik, D66. 
 4400 
De heer KANIK (D66): Ja, voorzitter, ondanks dat wij voorstander zijn van de huidige 
Referendumverordening en we vinden dat die geëvalueerd moet worden, vinden wij dat echt iets 
voor de aankomende commissie burgerparticipatie en daarom zullen wij tegenstemmen. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw De Sain, BBB.  4405 
 
Mevrouw DE SAIN (BBB): De BBB is voor een referendum, maar deze motie is nu te prematuur. 
Daarom zullen wij tegenstemmen. 
 
De VOORZITTER: De heer Klein, ChristenUnie. 4410 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, wij vinden het belangrijk dat de Referendumvorming herzien 
wordt en daarom zullen wij voorstemmen, ook al willen we nog niet vooruitlopen op de uitkomst 
die er al in wordt gesuggereerd. 
 4415 
De VOORZITTER: Heb ik iedereen gehad? Zo ja, dan open ik de stemming voor motie 108. De 
stemming is gesloten. 
 
Motie 108 ‘Hernieuwde aandacht voor uitvoerbaar referendum’, ingediend door JA21. 
Motie 108 is met 14 stemmen voor en 34 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: 4420 
Partij voor de Dieren, JA21, PVV, Forum voor Democratie, SP, 50PLUS en ChristenUnie. . 
 
De VOORZITTER: Daarmee hebben we agendapunt 19 afgerond. 
 
19.a Afscheid Statenlid fractie D66.  4425 
 
De VOORZITTER: En dan zijn er nog wat mij betreft twee agendapunten, maar allereerst, dames 
en heren, gaan we vandaag afscheid nemen bij agendapunt 19.a van het Statenlid van de fractie 
van D66. Mevrouw Strens neemt vandaag alvast officieel afscheid. Ze zal na haar 
zwangerschapsverlof haar ontslag aanvaarden, vanwege het aanvaarden van een nieuwe functie. 4430 
En na haar verlof in de vergadering van oktober zal er in haar opvolging worden voorzien. Na 
haar afscheid zal ik direct de vergadering sluiten en daarna kunt u dan natuurlijk, zoals u dat 
warm doet altijd, afscheid nemen van vrouw Strens. Maar ik wil nu mevrouw Strens verzoeken om 
naar het midden van de zaal te komen en dan ga ik u natuurlijk toespreken.  
 4435 
Beste Amélie, vanaf mei dit jaar was je al met zwangerschapsverlof. Ik heb je natuurlijk al 
gefeliciteerd met de geboorte van Janna. Het is goed je weer te zien, maar ook wel spijtig, want 
vandaag gaan we afscheid nemen van je. Je bent toch wel een beetje een oudgediende hier in de 
Staten. En dat zou je wellicht niet zeggen, maar wie weet bijvoorbeeld nog dat je lid was van de 
werkgroep Willem Arondéuslezing. Dat is alweer een tijdje geleden. Als lid van deze werkgroep 4440 
droeg je zeven jaar geleden alweer onder meer Boris van der Ham voor als spreker voor de 
Arondéuslezing. Uiteindelijk is het dan gelukt, want onlangs werd hij dan toch gecontracteerd 
voor de lezing van dit jaar. Ik kon daar helaas niet bij zijn, maar ik had in Ilse Zaal een 
uitstekende vervanger.  
 4445 
Amélie, je gaat aan de slag als stadsdeelvoorzitter van Amsterdam Centrum. Een positie die ook 
bekend staat als de binnenstadburgemeester. Een belangrijke functie voor de Stopera, want je zal 
burgemeester Halsema en wethouder Mbarki adviseren over de binnenstad. Met jouw 
achtergrond en met jouw ervaring krijg je vast al die belangrijke dossiers snel in de vingers. Want 
ervaring heb je zeker. Vanaf 2015 was je Statenlid voor D66 en in 2019 medeonderhandelaar bij 4450 
het coalitieakkoord en in mei 2020 volgde je Ilse Zaal op als fractievoorzitter. Je was 
woordvoerder natuur en landschap. Ook altijd aanwezig in de commissies en jouw bijdragen 
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waren constructief. Bij de Statenverkiezingen was je lijsttrekker voor D66 en de fractie koos ook 
jou weer als fractievoorzitter.  
 4455 
Maar Amsterdamse ervaring heb je ook volop. Je was in 2014 campagneleider voor D66 bij de 
verkiezingen voor Stadsdeel Centrum en daarvoor was je daar bestuurslid. Je kent het centrum 
goed, want je hebt er tenslotte zelf gewoond. En toen je in Amsterdam kwam wonen, werd je lid 
van D66, omdat je merkte dat er in jouw omgeving veel dingen waren die bewoners raakten waar 
politieke besluitvorming onder ligt. Een mooiere plek om daar een bijdrage aan te kunnen leveren 4460 
dan die van binnenstadburgemeester is er wellicht niet. Vandaar jouw keuze. Want ik denk dat 
het zijn van Statenlid in NH dan een dikke tweede plaats verdient.  
 
Inmiddels ben je dus een ervaren politica. Je vindt politiek leuk en je staat graag aan het stuur om 
keuzes te maken over belangrijke onderwerpen. Je vindt het belangrijk dat inwoners erover 4465 
kunnen meedenken en meepraten, maar ook jouw taalgebruik is helder. Al deze ervaring gaat jou 
zeker van pas komen als stadsdeelvoorzitter. Ik wens je heel veel succes toe in Amsterdam. We 
gaan afscheid van je nemen. Natuurlijk de bos bloemen, maar ook, niet voordat ik jou de penning 
heb overhandigd, want die krijg je omdat je ruim acht jaar Statenlid was.  
 4470 
Beste Amélie, dank voor jouw inzet voor de provincie Noord-Holland en wij wensen jou allemaal 
het allerbeste toe en heel veel geluk en gezondheid. Dank je wel. 
 
{Applaus] 
 4475 
20. Sluiting.  
 
De VOORZITTER: Dames en heren, voordat het feestgedruis losbarst, ga ik de vergadering ook 
sluiten. De eerstvolgende extra Statenvergadering zal op 11september plaatsvinden. Dan staan er 
alleen installaties van opvolgende Statenleden en duo-commissieleden op de agenda. De 4480 
eerstvolgende reguliere vergadering op 2 oktober.  
 
Ik ga u een ontzettend fijn reces toewensen. Er staan veel uitdagingen te wachten na het proces 
en die uitdagingen lopen natuurlijk ook tijdens het reces door. Ik ga ontzettend de ambtelijke 
ondersteuning danken. Er is een aantal keren natuurlijk dank uitgesproken met name ook voor 4485 
de begeleiding van het coalitieakkoord, hoe dat tot stand is gekomen ambtelijk, maar ik denk 
eerlijk gezegd dat deze Staten trots is op de ambtenaren van Noord-Holland en de wijze waarop 
wij het afgelopen jaren weer zijn ondersteund. Dank daarvoor. 
 
[Applaus} 4490 
 
We gaan zo straks met elkaar naar de barbecue. En dan is het ook fijn om nog even naar onze 
griffie te kijken, want ik denk ook dat de griffie de afgelopen tijd met verkiezingen, met alles wat 
erbij komt kijken, het inwerken van de nieuwe Statenleden, wat nog niet klaar is, waar we nog 
volop mee bezig zijn, ja, ik denk dat een hartelijk applaus ook voor onze griffie ook toepasselijk 4495 
is. 
 
[Applaus} 
 
En mocht ik dan nog iemand vergeten zijn, nou, ook daarvoor ontzettend veel dank. Dan sluit ik nu 4500 
de vergadering en dan hoop ik u allemaal te zien bij de barbecue. Dank u wel. 
 
Sluiting om 19.30 uur 
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Besluitenlijst extra vergadering PS -vastgesteld- 
     

Datum vergadering : 11 september 2023 

Voorzitter : dhr. J.P. Hollebeek (vicevoorzitter) 

Griffier : mw. K. Bolt 

Vergaderstukken : online beschikbaar PS 11-09-2023 

 

 

Dit is een extra Statenvergadering uitsluitend voor het installeren van Statenleden en duo-

commissieleden. 

 

1. Opening en mededelingen. 

Afwezig zijn: 

- mw. Berkvens (D66) 

- mw. Bouhlel (SP) 

- dhr. Deen (PVV) 

- dhr. Dessing (FvD) 

- Statenlid Freeman (GroenLinks) 

- dhr. Van Gilse (VVD) 

- mw. Van der Helm (50PLUS) 

- Dhr. Karar (PvdA) 

- Mw. Koning (CDA) 

- Mw. Schneemann (Volt) 

- Mw. Strens (D66) 

 

2. Installatie en beëdiging 3 Statenleden voor fracties VVD, GroenLinks en PvdA. 

Dhr. Dijkman (VVD), Statenlid Korzelius (GroenLinks) en mw. De Boer (PvdA) worden 

voorgedragen en benoemd tot Statenlid van de Provincie Noord-Holland. Zij hebben in 

handen van de vicevoorzitter verklaring en belofte afgelegd. 

 

 

3. Installatie en beëdiging 2 duo-commissieleden fracties PvdA en D66. 

Dhr. Stam (PvdA) en mw. Vroom (D66) worden voorgedragen en benoemd tot duo-

commissielid van de Provincie Noord-Holland. Zij hebben in handen van de vicevoorzitter de 

eed of de verklaring en belofte afgelegd. 

 

4. Sluiting 

De vicevoorzitter sluit de extra Statenvergadering van 11 september 2023 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Index/461176c8-5547-4a3a-b327-3d7d2d773402
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Notulen -vastgesteld-  

Provinciale Staten van Noord-Holland 

 

Datum Statenvergadering : 11 september 2023  

Plaatsvervangend voorzitter : dhr. J.P. Hollebeek  

Griffier : mw. K. Bolt 

Contactpersoon griffie : mw. V. Mulder - statengriffie@noord-holland.nl  

 

Aanwezig: 
mw. R. Alberts-Oosterbaan (SP), mw. G. Bakker (VVD), dhr. M. Becker (BBB), dhr. D.J. van den Berg 
(JA21), mw. I.A. Bezaan (PVV), mw. A. den Boer (BBB), dhr. J. Boer (VVD), Statenlid R.I. Bwefar (GL), 5 
dhr. R.J. Dekker (FvD), Statenlid A. Gielen (GL), mevrouw. I.M. Haas (PvdD), mw. M.C.T. ten Ham 
(PvdA), dhr. W. van der Heijden (D66), dhr. D.G. Heijnen (CDA), dhr. J.P. Hollebeek (PvdD), mw. E.M. 
Jorna (PvdD), dhr. E.B. Kanik (D66), dhr. M.C.A. Klein (ChristenUnie), Statenlid I. Kostić (PvdD), 
Statenlid P.J. Laport (GL), dhr. G.L.J. Leerink (PvdA), dhr. I.J.M. Mantel (JA21), dhr. H.S. Mülder (D66), 
dhr. R. Nijkamp (BBB), mw. F. Oulad Hadj (PvdA), mw. M.C.G. Poot (VVD), dhr. N.A.L. Roosendaal 10 
(VVD), mw. G.M. de Sain (BBB), mw. I.D. Sijbenga (BBB), dhr. H.J.F.X.P. Stulemeijer (50PLUS), dhr. P.G. 
Teeuwen (BBB), dhr. K.J. Terwal (VVD), dhr. R. van Tiggelen (PVV), mw. K. Uiterwijk (JA21), dhr. V.H. 
Valk (BBB), dhr. G.J. Vendrig (BBB), dhr. C.H. Vonk (PvdA), mw. N.S. Vroom (D66), Statenlid N.M. van 
der Waart (GL), dhr. T. Wagelaar (PvdA), Statenlid M. de Weerdt (Volt), Statenlid T.K. van Wijnen (GL), 
dhr. B.G.P. de Wit (VVD). 15 
 
Afwezig: mw. L.C.M. Berkvens (D66), mw. Bouhlel-Lascaris (SP), dhr. M. Deen (PVV), dhr. J. Dessing 
(FvD), Statenlid W.J. Freeman (GL), dhr. J.P.H.M. van Gilse (VVD), dhr. A. Karar (PvdA), mw. W. Koning-
Hoeve (CDA), mw. J.M. Schneemann (Volt), mw. A.J.C.E. Strens (D66) en mw. M.P. van der Helm-
Chandansingh (50PLUS) 20 
 
Agenda Paginanummer: 
1. Opening vergadering en mededelingen. (2) 
2. Beëdiging en installatie 3 Statenleden fracties VVD, GroenLinks en 

PvdA. 
(2) 

3. Beëdiging en installatie 2 duo-commissieleden fracties PvdA en D66. (3) 
4. Sluiting. (4) 

 
  

mailto:statengriffie@noord-holland.nl
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Opening om 11.05 uur. 
 25 
1. Opening en mededelingen.  
 
De VOORZITTER: Dames en heren, ik open de vergadering en ik verzoek u om uw mobiele 
telefoon tijdens deze vergadering op stil te zetten. Welkom aan alle Statenleden en alle leden van 
GS. Ik zie er één hier aanwezig in deze Statenzaal. En natuurlijk ook een hartelijk welkom aan alle 30 
belangstellenden die deze vergadering via de website volgen of die hier aanwezig zijn op de 
publieke tribune.  
 
Een aantal mededelingen. Ik deel u mede dat we een bericht van verhindering hebben ontvangen 
van de volgende leden: mevrouw Berkvens van D66, mevrouw Bouhlel van de SP, de heer Deen 35 
van de PVV, de heer Dessing van Forum voor Democratie, Statenlid Freeman van GroenLinks, de 
heer Van Gilse van de VVD, de heer Karar van de Partij van de Arbeid, mevrouw Koning van het 
CDA, mevrouw Schneeman van Volt, mevrouw Strens van D66 en mevrouw Van der Helm van 
50PLUS.  
 40 
Deze extra Statenvergadering is georganiseerd om de opvolgende Statenleden te installeren. 
Deze nieuwe Statenleden zullen de drie leden opvolgen die in de vorige Statenvergadering zijn 
toegetreden tot het college van Gedeputeerde Staten. Er worden vandaag ook een paar duo-
commissieleden geïnstalleerd. Na de installaties zal ik even schorsen voor felicitaties en u vragen 
om daarna nog kort plaats te nemen in uw bankjes voordat u naar de lunch vertrekt. Iemand van 45 
onze bedrijfshulpverlening zal u een beknopte presentatie geven. Daarna zal een 
ontruimingsoefening plaatsvinden waar wij allemaal aan mee zullen doen.  
 
De VOORZITTER: Dan wil ik nu gaan naar het voornaamste, eigenlijk het enige agendapunt, de 
installatie en de beëdiging van een aantal mensen, en beginnende met de drie Statenleden van de 50 
fracties VVD, GroenLinks en de Partij van de Arbeid.  
 
Overeenkomstig artikel tien van het Reglement van Orde heb ik tot lid van de commissie van 
Onderzoek Geloofsbrieven benoemd: de heer Becker van BBB, mevrouw Jorna van de Partij voor 
de Dieren en de heer Kanik van D66. De voorzitter van de commissie is mevrouw Jorna. Ik geef 55 
haar nu graag het woord. 
 
Mevrouw JORNA (PvdD): Voorzitter, ter voldoening aan uw opdracht hebben wij onderzocht de 
geloofsbrieven en de daarbij behorende bescheiden die de benoemd verklaarde leden de heer 
Dijkman, de heer Korzelius en mevrouw De Boer aan uw vergadering hebben toegezonden. Dat 60 
onderzoek heeft aangetoond dat blijkens het in gevolge artikel w7 tweede lid Kieswet aan PS 
toegezonden afschriften van de besluiten van de voorzitter van het Centraal Stembureau voor de 
verkiezing van de leden van PS van Noord-Holland van 11 september tot lid van PS benoemd zijn 
verklaard: de heer Dijkman, fractie VVD, de heer Korzelius, fractie GroenLinks, mevrouw De Boer, 
fractie PvdA. Wij stellen u dan ook voor hen als lid van Provinciale Staten van Noord-Holland toe 65 
te laten. Verder heeft de commissie kennisgenomen van de nevenfuncties van de kandidaten. De 
combinatie van Statenlidmaatschap met een nevenfunctie is altijd een punt van aandacht. Het is 
de verantwoordelijkheid van de Statenleden zelf om de integriteit te bewaken.  
 
Gefeliciteerd allemaal. 70 
 
De VOORZITTER: De commissie adviseert Provinciale Staten te besluiten de heer Dijkman van de 
fractie VVD, de heer Korzelius van de fractie GroenLinks en mevrouw De Boer van de fractie PvdA 
toe te laten als lid van uw Staten. Verlangt iemand hierover nog het woord? Zo nee, dan is 
unaniem door u besloten de heer Dijkman, de heer Korzelius en mevrouw De Boer als lid van 75 
Provinciale Staten toe te laten. Ik ontbind de commissie van Onderzoek Geloofsbrieven en dank 
de leden voor de verrichte werkzaamheden. 
 
2. Beëdiging en installatie 3 Statenleden fracties VVD, GroenLinks en PvdA.  
 80 
 
De VOORZITTER: Aan de orde is nu de beëdiging van de drie Statenleden. In de vorige 
vergadering zijn drie leden als gedeputeerde geïnstalleerd. Het Statenlidmaatschap wordt 



Pagina  3 
 
 

 
 

3 

vandaag opgevolgd door de heer Dijkman, VVD, de heer Korzelius, GroenLinks, en mevrouw De 
Boer, Partij van de Arbeid. Hun installatie is nu aan de orde. Ik verzoek de heer Dijkman, de heer 85 
Korzelius en mevrouw De Boer naar voren te komen in het midden van de zaal. En ik verzoek u 
allen te gaan staan.  
 
De Provinciale Staten hebben zojuist besloten om u toe te laten als lid van de Provinciale Staten. 
 90 
Ik stel u thans in de gelegenheid om de verklaring en belofte in mijn handen af te leggen. Ik 
verzoek u straks als ik uw naam noem uit te spreken de woorden “dat verklaar en beloof ik”. Ik 
zal u eerst de formule van de verklaring en belofte voorlezen.  
 
Ik verklaar dat ik, om tot lid van Provinciale Staten benoemd te worden, rechtstreeks noch 95 
middellijk, onder welke naam of welk voorwendsel ook, enige gift of gunst heb gegeven of 
beloofd. Ik verklaar en beloof dat ik, om iets in dit ambt te doen of te laten, rechtstreeks noch 
middellijk enig geschenk of enige belofte heb aangenomen of zal aannemen. Ik beloof dat ik 
getrouw zal zijn aan de Grondwet, dat ik de wetten zal nakomen en dat ik mijn plichten als lid 
van Provinciale Staten naar eer en geweten zal vervullen. 100 
 
De heer Dijkman. 
 
De heer DIJKMAN: Dat verklaar en beloof ik. 
 105 
De VOORZITTER: De heer Korzelius. 
 
De heer KORZELIUS: Dat verklaar en beloof ik. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw De Boer. 110 
 
Mevrouw DE BOER: Dat verklaar en beloof ik. 
 
De VOORZITTER: Ik wens u alle geluk met uw Statenlidmaatschap. Dan ga ik de zojuist 
geïnstalleerde Statenleden nu alvast persoonlijk feliciteren en de bloemen overhandigen. Daarna 115 
kunnen de nieuwe Statenleden plaatsnemen in hun Statenbankjes. Ik vraag alle Statenleden dan 
nog even te wachten met hun felicitaties totdat straks de duo-commissieleden ook zijn 
geïnstalleerd. 
 
[Applaus] 120 
 
3. Beëdiging en installatie 2 duo-commissieleden fracties PvdA en D66.  
 
De VOORZITTER: Dan gaan we verder met de installatie en de beëdiging van twee duo-
commissieleden van de fracties Partij van de Arbeid en D66. De fractievoorzitters van PvdA en 125 
D66 hebben als duo-commissielid bij mij voorgedragen: de heer Stam namens de fractie Partij 
van de Arbeid en mevrouw Vroom namens de fractie D66. 
 
Op grond van het bepaalde in artikel 61 lid 4 van het Reglement van Orde voor de vergaderingen 
en andere werkzaamheden van Provinciale Staten en Statencommissies dient een commissielid 130 
dat geen lid is van Provinciale Staten in de vergadering van Provinciale Staten in de handen van de 
voorzitter de eed of de verklaring en belofte af te leggen. Ik verzoek nu de heer Stam en 
mevrouw Vroom naar voren te treden in het midden van de zaal. En ik verzoek u allen nogmaals 
te gaan staan daarbij.  
 135 
Indien u de eed wenst af te leggen, verzoek ik u, als ik straks uw naam noem, onder het opsteken 
van de voorste twee aaneengesloten vingers van de rechterhand uit te spreken de woorden “zo 
waarlijk helpen mij God Almachtig”. Of, indien u de verklaring en belofte wenst af te leggen, uit 
te spreken de woorden “dat verklaar en beloof ik”. Ik zal nu eerst de formule van de eed en de 
verklaring en belofte voorlezen. 140 
 
Ik zweer of verklaar dat ik om tot lid van een commissie van Provinciale Staten benoemd te 
worden, rechtstreeks noch middellijk, onder welke naam of voorwendsel ook, enige gift of gunst 
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heb gegeven of beloofd. Ik zweer of verklaar en beloof dat ik, om iets in dit ambt te doen of te 
laten, rechtstreeks noch middellijk enig geschenk of enige belofte heb aangenomen of zal 145 
aannemen. Ik zweer of beloof dat ik getrouw zal zijn aan de Grondwet, dat ik de wetten zal 
nakomen en dat ik mijn plichten als lid van een commissie van Provinciale Staten naar eer en 
geweten zal vervullen. 
 
De heer Stam.  150 
 
De heer STAM: Zo waarlijk helpe mij God Almachtig.  
 
Mevrouw VROOM: Dat verklaar en beloof ik. 
 155 
De VOORZITTER: Ik wens u veel geluk met uw duo-lidmaatschap. 
 
[Applaus] 
 
De VOORZITTER: Ik vraag de Statenleden weer om nog even te wachten zodat ik de nieuwe duo-160 
commissieleden alvast kan feliciteren en de bloemen kan overhandigen. En daarna schors ik de 
vergadering en kunt u met zijn allen de zojuist geïnstalleerde Statenleden en duo-
commissieleden feliciteren.  
 
Na de schorsing voor de felicitaties vraag ik nog even plaats te nemen in uw bankjes voor de 165 
presentatie en de ontruimingsoefening. Daarna gaan we lunchen. En daarom ga ik alvast eerst de 
vergadering sluiten. Nee. Eerst de bloemen.  
 
Ik ga nu even schorsen zodat iedereen de felicitaties in ontvangst kan nemen. 
 170 
Schorsing 11.16 tot 11.28 uur. 
 
4. Sluiting.  
 
De VOORZITTER: Zullen we allemaal weer op onze zetel plaatsnemen, zodat we de vergadering 175 
kunnen vervolgen voor het laatste deel? Neemt u allen plaats.  
 
Dames en heren, ik sluit hierbij de vergadering. Dat is een mooi einde. De eerstvolgende 
Statenvergadering vindt plaats op 2 oktober aanstaande. 
 180 
Sluiting om 11.29 uur. 
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Lijst ingekomen stukken juli 2023 voor PS van 2 oktober 2023 

Nr. Onderwerp
1 Mobiliteit: Brief Rover NHN dienstregeling lijn Den Helder-Alkmaar-Haarlem (C-agenda 

commissie Ruimte 11-09-2023)

2 Natuur: Agenderingsverzoek BBB subsidieplafond natuurbeheer (B-agenda Landelijk Gebied)

3 Financiën: Bewonersbrief Wijdemeren (C-agenda commissie Bestuur 18-09-2023)
4 Financiën: Informatiebrief PS nieuwe opzet begroting (betrekken bij begroting 2024)
5 IPO: Conceptverslag Algemene Vergadering 27 juni en voorstel 'Naar meer Slagvaardigheid' (C-

agenda cie. bestuur 18-09-2023)

6 Recreatie: Bestuursmededeling alkmaarder- en uitgeestermeer na Algemeen Bestuur 12 juli 
2023 (C-agenda commissie bestuur 18-09-2023)

7 Recreatie: Brief en Nota van Beantwoording zienswijze jaarstukken algemeen bestuur 
Recreatieschap Spaarnwoude (C-agenda commissie Bestuur 18-09-2023)

8 Mobiliteit: Ingekomen mail doorfietsroute LVD-laan Haarlem (C-agenda cie. Ruimte 11-09-
2023)

9 Mobiliteit: Ingekomen mail over aanrijding bij De Woeste Hoogte (C-agenda cie. Ruimte 11-09-
2023)

10 Mobiliteit: Verzoek ontwikkelplan, regie en ondersteuning pontverbindigen en oevergemeenten 
(C-agenda cie. Ruimte 11-09-2023)

11 Ruimte: Ontwikkelperspectief NOVEX Schipholregio (C-agenda Ruimte 11-09-2023)
Binnen de regio Schiphol gaan vier ministeries, vier betrokken provincies, waaronder Noord-
Holland, en 56 gemeenten met elkaar uitwerken hoe ze de ruimtelijke opgaven in regio willen 
invullen. Het doel is om een impuls te geven aan de kwaliteit van de leefomgeving. Dit wordt 
gedaan onder de naam NOVEX regio Schiphol. Rijk en regio hebben vrijdag 23 juni 2023 het 
Ontwikkelperspectief voor NOVEX Schipholregio gepresenteerd. Het Ontwikkelperspectief geeft 
informatie om te komen tot een Uitvoeringsagenda binnen de NOVEX Schipholregio, welke dit 
najaar wordt opgeleverd.

12 Wonen: Brief namens portefeuillehouders Wonen regio Zaanstreek-Waterland (C-agenda cie. 
Ruimte 11-09-2023)

13 Algemeen: Portefeuilleverdeling college van Gedeputeerde Staten 2023-2027 (C-agenda alle 
commissies)
In de vergadering van Provinciale Staten van 17 juli 2023 zijn de leden van het college van 
Gedeputeerde Staten 2023-2027 benoemd. Het nieuwe college heeft een besluit genomen over 
de onderlinge taakverdeling.

14 Algemeen: Verdeling verbonden partijen 2023 (C-agenda alle commissies)
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Het nieuw aangetreden college van Gedeputeerde Staten heeft de provinciale verbonden 
partijen verdeeld. De verbonden partijen bestaan
uit vennootschappen, gemeenschappelijke regelingen, stichtingen en verenigingen. De 
verbonden partijen zijn toegedeeld aan de gedeputeerde die de beleidsinhoudelijke portefeuille 
heeft die overeenkomt met de activiteiten van de verbonden partij. Provinciale Staten worden 
per brief geïnformeerd over de verdeling.

15 Gezondheid/Milieu: Datarapporten luchtmeetnetten over het jaar 2022 (C-agenda cie. 
Leefomgeving 18-09-2023)
In de IJmond, het havengebied van Amsterdam (Westpoort) en de Haarlemmermeer is ook in 
2022 op alle meetlocaties voldaan aan de Europese wettelijke grenswaarden voor 
luchtkwaliteit. 
De trendanalyse laat bovendien zien dat vanaf 2009 in het algemeen de concentraties van de 
luchtverontreinigende stoffen in alle drie de regio’s dalen, maar dat er in 2022 ten opzichte van 
2021 iets hogere waarden worden gemeten van bepaalde stoffen. Dit komt mogelijk door het 
effect van het opheffen van de COVID-19 maatregelen en de energiecrisis van vorig jaar. 
Nadere analyse van de resultaten moet uitwijzen of deze aanname klopt. De resultaten van 
deze nadere analyse worden na de zomer verwacht. Dit staat in de jaarlijkse datarapporten 
voor de luchtkwaliteit in de drie regio's, die mede zijn opgesteld in opdracht van de provincie 
Noord-Holland.

16 Gezondheid/Milieu: Voortgang participatietraject Heracless-Groen Staal (juli 2023) incl. 
afdoeningsvoorstel M41-2023 en M44-2023 (B-agenda cie. Leefomgeving 18-09-2023)
Gedeputeerde Staten informeren Provinciale Staten over de voortgang van het participatietraject 
voor Heracless-Groen Staal en reageren op de inbreng die in het kader van de eerste 
participatiefase voor Heracless-Groen Staal door belangstellenden aan de provincie is gericht.

17 MRA: Brief zomerreces MRA Agenda 2024-2028 (C-agenda Commissie Bestuur Leidend)
18 MRA: Maandelijks MRA Raads- en Statenleden Bericht - editie 73 juli 2023 (C-agenda alle 

commissies)
19 Cultureel Erfgoed: Brief met verzoek budget restauratie Oliemolen Het Pink (C-agenda 

commissie Landelijk Gebied 11-09-2023)

20 Recreatie: Jaarverslag recreatie Noord-Holland 2022 (C-agenda commissie Bestuur 18-09-
2023)

21 Algemeen: Ingediend ontslag mw. Strens (D66) als lid van Provinciale Staten.
22 Ruimte/Wonen: Openbaarmaking haalbaarheidsonderzoek Balkweiterhoek te Zwaagdijk-West 

(B-agenda commissie Ruimte 11-09-2023)
Na interne beraadslaging en overleg met het college van de gemeente Medemblik hebben 
Gedeputeerde Staten besloten om de Haalbaarheidsstudie Balkweiterhoek 76/76A Zwaagdijk-
West openbaar te maken en hierover te communiceren.

23 Wonen: Bijdrage Flexibele schil woningbouw 2023 2024 (C-agenda commissie Ruimte 11-09-
2023)
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Het Rijk heeft subsidie beschikbaar gesteld voor cofinanciering van Flexpools. Voor iedere 
provincie is een bedrag gereserveerd en ruim € 6,6 miljoen is hiervoor in november 2022 
toegekend aan de provincie Noord-Holland. Het Rijk stelt als voorwaarde dat de provincies en 
gemeenten hier zelf een gelijke bijdrage aan leveren. GS hebben besloten hier een eigen 
bijdrage voor te leveren van € 3,4 miljoen, te dekken uit de reserve woningbouw. De overige 
dekking komt vanuit de gemeenten.

24 Gezondheid/Milieu: Brief aan PS inzake voortgang onderzoek OD NZKG mogelijkheid tot 
intrekken vergunning Tata Steel IJmuiden (C-agenda cie. Leefomgeving 18-09-2023)
De Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied heeft Gedeputeerde Staten per brief geïnformeerd 
over de voortgang van het onderzoek naar de mogelijkheid tot het intrekken van de vergunning 
van de kooksgasfabrieken van Tata Steel IJmuiden. Gedeputeerde Staten informeren Provinciale 
Staten hierover met een begeleidende brief.

25 Datacenter: Woo-besluit datacenters 2022 (C-agenda commissie Bestuur 18-09-2023)
De Wet open overheid (Woo) regelt het recht op informatie van de overheid. 
Overheidsinformatie is meestal openbaar, maar de Woo kent een aantal gevallen waarin de 
gevraagde informatie niet openbaar kan worden gemaakt. Meer over de Woo is te vinden op 
www.noord-holland.nl/woo

26 Fauna: Goedkeuring Faunabeheerplan Wildsoorten 2023-2029 (C-agenda commissie Landelijk 
Gebied 11-09-2023)
Het Faunabeheerplan Wildsoorten 2023-2029 is door de Faunabeheereenheid Noord-Holland 
(FBE) op 30 juni 2023 bij GS ter goedkeuring ingediend. Het plan behandelt de vijf in de Wet 
natuurbescherming (Wnb) benoemde wildsoorten. 
De Wnb verplicht dat jacht dient te geschieden overeenkomstig een door GS goedgekeurd 
faunabeheerplan. Het Rijk bepaalt of de jacht op de in de wet benoemde wildsoorten geopend 
wordt.

27 Financiën: Tweede begrotingswijziging 2023 (A-agenda alle commissies 11-09 en 18-09 
2023)
In de provinciale begroting wijzen Provinciale Staten toe voor welke doelen de provincie haar 
beschikbare middelen inzet. Deze tweede begrotingswijziging omvat een bijstelling van de 
begroting 2023.

28 Juridische zaken: HAC-jaarverslag 2022 (C-agenda commissie Bestuur 18-09-2023)
Op grond van artikel 12 van de Verordening op de behandeling van bezwaar- en klaagschriften 
Noord-Holland 2014 brengt de HAC jaarlijks verslag van haar werkzaamheden uit aan 
Gedeputeerde staten en Provinciale staten.

29 Landbouw: Nieuwsbrief Greenport Aalsmeer (C-agenda commissie Landelijk Gebied 11-09-
2023)

30 Cultureel erfgoed: Uitvoeringsregeling subsidie onderhoud provinciale monumenten Noord-
Holland 2023 (C-agenda commissie Landelijk Gebied 11-09-2023)
De Uitvoeringsregeling subsidie onderhoud provinciale monumenten Noord-Holland 2023 is 
bedoeld voor eigenaren van provinciale monumenten, die onderhoud plegen aan hun 

https://www.noord-holland.nl/woo
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monument. De subsidieregeling zal naar verwachting op 25 juli 2023 worden gepubliceerd op 
de website van de provincie

31 Monumenten: Uitvoeringsregeling subsidie restauratie provinciale monumenten Noord-Holland 
2023 (C-agenda commissie n.t.b.)
De Uitvoeringsregeling subsidie restauratie provinciale monumenten Noord-Holland 2023 is 
bedoeld voor eigenaren van provinciale monumenten, die hun monument willen restaureren. 
De subsidieregeling zal naar verwachting op 25 juli 2023 worden gepubliceerd op de website 
van de provincie.

32 Recreatie: Plassenschap Loosdrecht e.o. ontwerpjaarrekening 2022 en ontwerpbegroting 2024 
(A-agenda commissie Bestuur 18-09-2023))
De provincie Noord-Holland is een deelnemer van het Plassenschap Loosdrecht e.o.
Conform de gemeenschappelijke regeling van dit recreatieschap worden de financiële stukken 
jaarlijks aan raden en Staten voor zienswijzen voorgelegd. Provinciale Staten worden gevraagd 
een oordeel te vormen over de stukken van het Plassenschap Loosdrecht e.o.

33 Water: Kustvisie IJsselmeerkust aan 't meer 2030 (C-agenda commissie Landelijk Gebied 11-
09-2023)
De Kustvisie IJsselmeerkust is in samenwerking met de gemeenten Enkhuizen, Medemblik en 
Hollands-Kroon opgesteld. Deze integrale visie moet ervoor zorgen dat gemeentelijke, 
provinciale en gezamenlijke belangen worden meegewogen bij alle ontwikkelingen in het 
Noord-Hollandse IJsselmeerkustgebied. De kustvisie is een gedeelde visie op een gezamenlijke 
toekomst.

34 Fauna: Brief wethouder verzoek beëindigen ganzenjacht (C-agenda commissie Landelijk Gebied 
11-09-2023)

35 Ruimte: Ingekomen brief Gemeente Oostzaan over Woonunits voor Oekraïners in Het Twiske  
(C-agenda commissie Ruimte 11-09-2023)

36 Grond: Strategische aankoop percelen cultuurgrond te Wieringen (C-agenda commissie Bestuur 
18-09-2023)
De provincie koopt strategisch circa 23 ha cultuurgrond met het oog om een sterkere en 
robuustere grondpositie te verwerven binnen de polder Waard-Nieuwland. De te verwerven 
percelen grenzen direct aan gronden reeds in eigendom bij de provincie Noord-Holland.

37 Verbonden partijen: Brief aan PS inzake ontslag bestuurder N.V. Afvalzorg Holding (C-agenda 
commissie Bestuur 18-09-2023)
De Raad van Commissarissen is overgegaan tot het ontslag van de heer A.H. Krom, bestuurder 
van N.V. Afvalzorg Holding en tot het benoemen van een interim-bestuurder, mevrouw A.M.M. 
Jetten.

38 Algemeen: Brief VNG-IPO-UvW n.a.v. aan beide Kamers val Kabinet (C-agenda commissie 
Bestuur 18-9-2023))

39 Coalitieakkoord 2023-2027 (PS 17 juli 2023)
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40 Wonen/Recreatie: Ingekomen brief BelangenVereniging Vrij Wonen (BVVW) over transformatie 
recreatieparken naar o.a. woonparken  (C-agenda commissie Ruimte 11-09-2023)

41 Ruimte: Ontheffingsverzoek Noordereinde 249 's-Graveland, gemeente Wijdemeren  (C-agenda 
commissie Ruimte 11-09-2023)
De gemeente Wijdemeren heeft een verzoek om ontheffing van de Omgevingsverordening 
NH2020 ingediend voor de realisatie van drie woningen aan het Noordereinde 249 te 's-
Graveland. Gedeputeerde Staten besluiten de gevraagde ontheffing in ontwerp te verlenen.

42 Ruimte: Wijziging werkingsgebieden & bijlagen Omgevingsverordening NH2020 & 
Omgevingsverordening NH2022 ronde 2023-I  (C-agenda commissie Ruimte 11-09-2023)
GS stellen de wijziging werkingsgebieden & bijlagen Omgevingsverordening NH2020 & NH2022 
ronde 2023-I en de Nota van beantwoording vast. De wijzigingen hebben ter inzage gelegen en 
zijn besproken met PS. In deze ronde gaat het om wijzigingen in onder meer het 
Natuurnetwerk Nederland, het Bijzonder Provinciaal Landschap en Provinciale Wegen.

43 Bedrijfsvoering: Vervanging archiefbescheiden (C-agenda commissie Bestuur 18-09-2023))
GS hebben een besluit genomen over de vervanging van papieren documenten door digitale 
versies uit de periode juni 2014 tot en met december 2017.

44 Natuur: Brief zonnepanelen buitendijks in het IJsselmeer (C-agenda commissie Landelijk 
Gebied 11-09-2023)

45 Verkiezingen: Rapportage Verkiezingen 2023 onder de loep (C-commissie Bestuur 18-09-
2023)

46 Water: Voortgang beheerautoriteit Waddenzee (C-agenda commissie Landelijk Gebied 11-09-
2023)
De beheerautoriteit Waddenzee werkt aan het bevorderen en versterken van de samenhang van 
natuur-, vis- en waterbeheer, met als doel de natuurkwaliteit van de Waddenzee te verbeteren. 
De beheerautoriteit doet dit in opdracht van de ministeries van Landbouw, Natuur en 
Voedselkwaliteit en van Infrastructuur en Waterstaat en de drie Waddenprovincies.

47 Economie: Eindrapport Circulaire Economie NH Randstedelijke Rekenkamer (A-agenda 
commissie Bestuur 18-09-2023))
De Randstedelijke Rekenkamer heeft onderzocht hoe de provincie Noord-Holland bijdraagt aan 
de transitie naar een circulaire economie.

48 Havens: Bestuursakkoord met Ministerie van Defensie en gemeente Den Helder over 
ontwikkeling Maritiem Cluster (C-agenda commissie Bestuur 18-09-2023)

49 Landbouw: Afhandeling Motie M205-2022 Hernieuwde aandacht biologische landbouw (B-
agenda commissie Landelijk Gebied 11-09-2023)
Provinciale Staten hebben met motie M205-2022 het college opgeroepen om de biologische 
landbouw hernieuwde aandacht te geven. Het college informeert Provinciale Staten op welke 
wijze invulling wordt gegeven aan deze motie.

50 IPO: Terugkoppeling gesprek IPO-bestuur 10 maart Rapport Naar meer slagvaardigheid 28 
maart 2023 (C-agenda commissie Bestuur 18-09-2023)
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Brief van 28 maart 2023 waarin kort wordt teruggekoppeld hoe IPO-bestuur wil omgaan met de 
aanbevelingen en scenario's uit het AEF rapport. Deze brief is opnieuw verspreid naar de 
nieuwe AV-leden conform afspraak gemaakt in AV-vergadering van 27 juni 2023.

51 Gezondheid/Milieu: St Tankvaart dampvrij oprichten werkgroep vanuit de sector (C-agenda cie. 
Leefomgeving 18-09-2023)

52 Natuur: Startversie Provinciaal Programma Landelijk Gebied (C-agenda commissie Landelijk 
Gebied 11-09-2023)
De provincie Noord-Holland werkt aan het Provinciaal Programma Landelijk Gebied (PPLG). Het 
PPLG wordt het Noord-Hollandse, integrale beleidskader voor het landelijk gebied. Het bevat 
een uitwerking van de nationale opgaven voor biodiversiteit en stikstof, water en bodem, 
klimaat en het perspectief voor de landbouw. Deze opgaven staan in het Nationaal Programma 
Landelijk Gebied (NPLG) en vloeien voort uit Europese of mondiale verplichtingen. In aanvulling 
hierop bevat het PPLG ook een uitwerking van provinciale opgaven voor de thema’s landschap, 
erfgoed en recreatie. De integrale benadering in het PPLG geeft meer overzicht en duidelijkheid 
dan separate beleidsvisies. Beleidskeuzes en maatregelen dienen immers vaak meerdere 
opgaven tegelijkertijd.
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Lijst Ingekomen stukken augustus 2023 voor PS 2 oktober 2023

Nr. Onderwerp 
1 Landbouw: Brief  van inwoner aan PS inzake ammoniak en stallenbouw (C-agenda cie. Landelijk Gebied 

11-09-2023)

2 Recreatie: Aanwijzing E.A.S. Rommel als lid van Algemeen Bestuur recreatieschappen en Plassenschap 
Loosdrecht (Presidium))
Op 17 juli 2023 is mevrouw E.A.S. Rommel door PS voorgedragen en benoemd als nieuwe 
gedeputeerde. Op 18 juli 2023 hebben GS de portefeuilleverdeling en vervangingsregeling GS 2023-
2027 vastgesteld. Vanuit de nieuwe Gemeenschappelijke Regeling Plassenschap Loosdrecht e.o. (1-1-
2023) wijst GS uit hun midden een nieuw lid aan voor het bestuur van het Plassenschap Loosdrecht. 
Met de Statenvoordracht stellen GS aan PS voor om gedeputeerde E.A.S. Rommel aan te wijzen als lid 
van de (algemeen en/of dagelijks) besturen van de recreatieschappen Alkmaarder- en Uitgeestermeer, 
Spaarnwoude, Groengebied Amstelland, Twiske-Waterland.

3 Natuur: Verzoek van inwoner tot heroverweging van besluit tot ontgrenzing van NNN-natuurgebied 
Zuiderdijk Drechterland (C-agenda Landelijke Gebied11-09-2023)

4 Wonen: Brief fracties gemeenteraad Oostzaan inzake Locatie tijdelijke woningen Oekraïners Oostzaan 
(C-agenda cie. Ruimte 11-09-2023)

5 Landbouw: Kwartaalverslag Greenport Aalsmeer Q2 - 2023 (C-agenda Landelijk Gebied 11-09-2023)

6 Gezondheid: Nieuwsbrief OD IJmond augustus 2023 (C-agenda cie. Leefomgeving 18-09-2023)
7 Natuur: Brief van Inwoner over bomenkap door PWN (C-agenda Landelijk Gebied 11-09-2023)
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Lijst ingekomen stukken 1 t/m 20 september 2023 voor PS van 2 oktober 2023

Nr. Onderwerp
1 Natuur: Bezwaarprocedure tegen bomenkap van PWN van 12.973 dennen dient 25-09 om 13.30.  

(C-agenda Cie. Landelijk Gebied 09-10-2023)

2 Milieu: Ontwerpbesluit sluitingsverklaring stortplaats Insteekhaven (C-agenda Leefomgeving 16-
10-2023)
Volgens de Wet milieubeheer moeten alle stortplaatsen gesloten worden waar op of na 1 
september 1996 nog afval gestort is. Het college van Gedeputeerde Staten is verantwoordelijk om 
aan deze wet te voldoen en om nazorg te leveren van deze gesloten stortplaatsen. Om de kosten 
van deze nazorg uit te voeren, is in het Nazorgfonds een doelvermogen opgebouwd. GS besluiten 
hierbij in ontwerp om de stortplaats als gesloten te verklaren. Dit ontwerp-besluit wordt 
gepubliceerd in het Provinciaal blad. In de zes weken na de publicatie is het mogelijk om 
schriftelijk of mondeling zienswijzen op het ontwerp van de sluitingsverklaring kenbaar maken. 
Het ontwerp-besluit wordt ter informatie toegestuurd aan Provinciale Staten. Na deze 
zienswijzenperiode van zes weken zullen GS een definitief besluit nemen. Na afgifte van de 
definitieve sluitingsverklaring, zal PS vaststellen hoe hoog het bedrag is dat wordt gereserveerd 
voor de nazorg van deze stortplaats. GS doen daarvoor een voorstel. Het benodigde doelvermogen 
voor de Nazorg bedraagt € 843.977,- bij sluiting op 1 januari 2024.

3 Ruimtelijke Ordening: Vaststellen ontwerp verklaring van geen bedenkingen voor het windpark 
Noorder IJ-Plas te Amsterdam (A-agenda Ruimte 9-10-2023)
PS worden gevraagd de ontwerp verklaring van geen bedenkingen af te geven. De ontwerp 
verklaring van geen bedenkingen (vvgb) dient te worden afgegeven om de aangevraagde afwijking 
van het bestemmingsplan ten behoeve van het plaatsen van een windpark aan de Noorder IJ-plas 
in Amsterdam mogelijk te maken.

4 Economie: Monitor Detailhandel Noord-Holland 2022-2023 (C-agenda cie Bestuur 16-10-2023)
De Monitor Detailhandel Noord-Holland is een jaarlijkse analyse van ontwikkelingen in de 
detailhandel, aangevuld met actuele data over gemeentelijke plannen. Het rapport geeft informatie 
over de feitelijke ontwikkelingen in de werkgelegenheid, winkelvloeroppervlakte, leegstand en de 
toekomstbestendigheid van winkelgebieden. Dit jaar is ook de verduurzamingsopgave in beeld 
gebracht op basis van energielabels van winkelpanden. In 2022 is er sprake van een lichte 
banengroei, de winkelleegstand is gedaald en de toekomstbestendigheid van winkelgebieden is 
verbeterd.

5 Mobiliteit: Agenderingsverzoek VVD brief OFN inzake Motie reclameafspraken aanpassen aan 
provinciaal duurzaamheidsbeleid (B-agenda Ruimte 9-10-2023)

6 Mobiliteit: Besluitvorming Regionale Uitvoeringsagenda Stadslogistiek Noord-Holland en Flevoland 
(B-agenda Ruimte 9-10-2023)
Het goederenvervoer in de provincie Noord-Holland is aan het veranderen. De logistiek wordt 
duurzamer en efficiënter. Vanaf 2025 gaan gemeenten nul-emissiezones invoeren voor de 
stadslogistiek. Bedrijven zijn intussen bezig om meer logistieke hubs te creëren in de provincie 
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waar goederen op- en overgeslagen worden. Uit onderzoek bij het bedrijfsleven en gemeenten in 
Noord-Holland blijkt dat er behoefte is aan een eenduidige en gezamenlijke aanpak, met ruimte 
voor maatwerk, zodat voor ondernemers duidelijk is waar ze aan toe zijn en gemeenten van 
elkaars kennis en ervaring kunnen profiteren. Dit wordt gedaan via de Regionale 
Uitvoeringsagenda Stadslogistiek Noord-Holland en Flevoland (RUAS), onderdeel van het Regionaal 
Mobiliteitsprogramma Noord-Holland en Flevoland. Het college van Gedeputeerde Staten heeft de 
RUAS vastgesteld.

7 Mobiliteit: Stand-van-zakenbrief goederenvervoer in Noord-Holland (B-agenda Ruimte 9-10-
2023)
Zonder goederenvervoer staat alles stil. Sinds het vorige coalitieakkoord is de provincie Noord-
Holland actief op het dossier goederenvervoer om de bredere provinciale beleidsdoelen te 
ondersteunen. 
In deze stand-van-zakenbrief aan Provinciale Staten staat wat er sinds 2019 bereikt is en welke 
vervolgstappen gezet worden ter uitvoering van het huidige coalitieakkoord en het vastgestelde 
beleid

8 Ruimte: Agenderingsverzoek JA21 Brief Aanwijzing stimuleringsgebied Zon C- naar B-agenda (B-
agenda 9-10-2023)

9 VTH taken: Informatievoorziening VTH provinciale bedrijven d.d. 7 september 2023 (B-agenda 
Leefomgeving 18-09-2023)
Het college van Gedeputeerde Staten informeert Provinciale Staten tweemaandelijks over de 
ontwikkelingen op het gebied van vergunningverlening, toezicht en handhaving (VTH) bij bedrijven 
die onder provinciaal bevoegd gezag vallen. Hieronder vallen ook Tata Steel en Harsco Metals.

10 Gezondheid/Milieu: Ingekomen brief Tata Steel over voortgang Heracless groen staal (B-agenda 
Leefomgeving 18-09-2023)

11 Cultuur: Ingekomen mail Podia 2022 en ons visiedocument Sterke Podia, Sterke Sector (C-agenda 
Leefomgeving 18-09-2023)

12 Cultuur: Jaarverslag Stedelijk Museum Alkmaar  (C-agenda Leefomgeving 18-09-2023)
13 Klimaat: ingekomen mail Worden alarmisten en sceptici het ooit eens? (C-agenda Leefomgeving 

18-09-2023)

14 Milieu: Ingekomen mail St. Tankvaart Dampvrij, voorstel tot mediation ter voorkoming van een 
gang naar de rechter (C-agenda Leefomgeving 18-09-2023)

15 Milieu: PERSBERICHT: Overleg met ketenpartners en politiek: belangrijke informatie door 
overheden via WOO verzoeken niet gedeeld; aanwezig via een andere weg (C-agenda 
Leefomgeving 18-09-2023)

16 Omgevingsdiensten: Nieuwsbrief Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (OD NHN) Augustus 
2023.

17 PS: Uitnodiging zitting rechtbank inzake beroep stichting Windalarm op 27-09-2023 (Presidium)
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18 Natuur: Vaststelling vier Natura 2000-beheerplannen Laag Holland (C-agenda Cie Landelijk 
Gebied 09-10-2023)
GS stellen Natura 2000-beheerplannen vast voor de volgende gebieden in Laag Holland: “Ilperveld, 
Varkensland, Oostzanerveld & Twiske”,
“Polder Westzaan”, “Wormer- en Jisperveld & Kalverpolder”, “Eilandspolder”. In de nieuwe 
beheerplannen zijn de aanbevelingen van de evaluaties verwerkt en is beschreven op welke wijze 
aan de doelstellingen gewerkt gaat worden in de komende zes jaar. In de Nota van Antwoord 
wordt een reactie gegeven op de zienswijzen die zijn ingediend op de ontwerp-plannen.

19 Natuur: Zienswijze Platform Zaanse Veenweide op Ontwerp Natura 2000 beheerplan Polder 
Westzaan (C-agenda Cie Landelijk Gebied 09-10-2023)

20 Financiën: Begroting 2024 (A-agenda alle Commissies 9 en 16 okt 2023)
In de begroting wordt vastgelegd wat de provincie in 2024 wil bereiken, wat de provincie hiervoor 
gaat doen en hoeveel dit mag kosten.

21 Brede Basismonitor 2023 (C-agenda alle commissie 9 en 16 okt 2023)
De Brede Basismonitor 2023 geeft weer hoe in de provincie Noord-Holland de welvaart zich in de 
brede zin van het woord (economisch, ecologisch en sociaal-maatschappelijk) ontwikkelt. Dit is de 
derde versie van de Brede Basismonitor.

22 Economie: Jaarverslagen 2022 adviescommissies detailhandel (C-agenda Cie. bestuur 16 okt 
2023)
In het Detailhandelsbeleid Noord-Holland is geborgd dat er twee Regionale Adviescommissies 
Detailhandel zijn in Noord-Holland: de Regionale Adviescommissie Noord-Holland Noord (RAC 
NHN) en de Adviescommissie Detailhandel Noord-Holland Zuid (ADZ). Dit jaar worden de twee 
adviescommissies samengevoegd tot één commissie. 
Nieuwe plannen voor detailhandel en regionale visies worden door deze adviescommissie 
bovenregionaal afgestemd en getoetst aan provinciaal beleid. Gemeenten kunnen het advies van 
de commissie gebruiken bij het maken van weloverwogen keuzes ten aanzien van nieuwe 
detailhandelsontwikkelingen, en het voorkomen van uitbreidingen die een potentieel negatief 
effect hebben op de detailhandelsstructuur. Daarnaast vervullen de commissies een rol op het 
gebied van kennisdeling. De commissies leggen hun activiteiten vast in een Jaarverslag.

23 Economie: Samenvoeging adviescommissies detailhandel (C-agenda Cie. bestuur 16-10-2023)
De afgelopen jaren is het aantal adviezen dat is voorgelegd aan de twee regionale 
adviescommissies detailhandel sterk afgenomen. Ook is voor de adviezen minder regio-specifieke 
kennis nodig. Eén adviescommissie voor de provincie wordt derhalve als meer passend bij de 
huidige dynamiek rond detailhandel beschouwd.

24 Economie: Uitvoeringsregeling subsidie cofinanciering Europese programma's EFRO en Just 
Transition Fund-IJmond Noord-Holland 2023 (C-agenda Cie. bestuur 16-10-2023)
Gedeputeerde Staten stellen de Uitvoeringsregeling subsidie cofinanciering Europese programma’s 
EFRO en Just Transition Fund-IJmond Noord-Holland 2023 met een subsidieplafond en 
openstelling vanaf 2023 vast. Met deze regeling kunnen bedrijven, kennisinstellingen en 
organisaties die een subsidie hebben ontvangen van eerdergenoemde Europese programma's een 
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extra financiële bijdrage krijgen voor de uitvoering van projecten die bijdragen aan Noord-
Holland.

25 Gezondheid: Reactie op OvV rapport Industrie & Omwonenden (B-agenda Leefomgeving 18-09-
2023)
In april 2023 publiceerde de Onderzoeksraad voor Veiligheid het rapport Industrie en 
omwonenden. De Onderzoeksraad onderzocht hoe omwonenden beschermd worden tegen 
nadelige gezondheidseffecten door langdurige en/of veelvuldige blootstelling aan industriële 
emissies, en of in de bescherming verbeteringen mogelijk zijn. De Onderzoeksraad heeft hiervoor 
drie casussen geanalyseerd, waaronder Tata Steel IJmuiden. De provincie is verplicht om hierop te 
reageren binnen zes maanden. GS informeren PS over de reactie op dit rapport.

26 Wonen: Vervolgstap voor het dossier tijdelijke huisvesting  op de locatie Balkweiterhoek 76/76A te 
Zwaagdijk-West (Betrekken bij agendapunt 6a commissie Ruimte 11-09-2023)
De provincie Noord-Holland heeft een onderzoek laten uitvoeren naar de haalbaarheid van 
tijdelijke huisvesting op de locatie Balkweiterhoek 76/76A in Zwaagdijk-West. Naar aanleiding 
hiervan heeft de gemeente Medemblik aangegeven niet positief te staan tegenover een 
samenwerking met de provincie voor de nadere uitwerking van een plan voor tijdelijke huisvesting 
op deze locatie. Gedeputeerde Staten informeren Provinciale Staten over de vervolgstap die zij nu 
nemen.

27 Bestuur: ontslagbrief bestuurder RRK (C-agenda Cie Bestuur 16-10-2023)
28 Natuur: Memo van PWN naar aanleiding van vragen tijdens de Statencommissie van 19 juni 2023 

(C-agenda cie. Landelijk Gebied 11-09-2023)
Toelichting:
In de vergadering van de Statencommissie van 19 juni 2023 van de provincie Noord-Holland, heeft 
de BBB verduidelijkende vragen aan PWN gesteld over de boskap Bergen. Met deze notitie beogen 
wij te verduidelijken wat de uitgangspunten zijn van de voorgenomen naaldbos-omvorming in het 
PWNbeheergebied bij Bergen aan Zee, en daarbij antwoord te geven op de gestelde vragen.
Vanwege een inspreker over dit onderwerp, wordt het document bijgevoegd bij het 
inspreekhalfuur van de commissie landelijk gebied op 11 september.

29 Luchtvaart: BRS zienswijze op wijziging Regeling operationele beperkingen lawaaiige 
luchtvaartuigen Schiphol (C-agenda Ruimte 11-09-2023)
Tot en met 16 augustus 2023 was het mogelijk om via een internetconsultatie een reactie te geven 
op de voorgenomen wijziging in de Regeling operationele beperkingen lawaaiige luchtvaartuigen 
Schiphol. Met de wijziging wordt geprobeerd geluidshinder voor omwonenden van Schiphol te 
beperken door oudere, meer lawaaiige vliegtuigen te weren. De Bestuurlijke Regie Schiphol (BRS) 
heeft van de gelegenheid gebruik gemaakt om een gezamenlijke zienswijze in te dienen.

30 Mobiliteit: Brief bewoners Heiloo Waarom de Kaalweg open moet blijven (C-agenda Ruimte 11-09-
2023)

31 Mobiliteit: Brief raad Bloemendaal fietspad Kattendel (C-agenda Ruimte 11-09-2023)
32 Mobiliteit: Brief Waarom de Kaalweg open moet blijven (C-agenda ruimte 11-09-2023)



Pagina 5

33 Omgevingsverordening: Kopie brief aan GS zienswijze tweede herziening omgevingsverordening 
(C-agenda Ruimte 11-09-2023)

34 Recreatie: bestuursmededeling  Twiske-Waterland voor Raden en Staten na AB d.d. 14 juli 2023 
(C-agenda Cie. bestuur 18-09-2023)
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Aan  

Provinciale Staten  

Bijlage: overzicht openstaande moties  

Betreft: lijst moties PS 2 oktober 2023  

   
Uw contactpersoon 

mw V. Mulder  

AD/STG  

Telefoonnummer 0235143001 

statengriffie@noord-holland.nl   

Memo  25 september 2023  

  

 
Inleiding: 
Bijgevoegd treft u aan een gewijzigd overzicht van alle openstaande moties.  

Alle moties en amendementen zijn digitaal terug te vinden op de website en in iBabs. 
In de kolom “Voorstel voor PS/Presidium” op bijgevoegde lijst wordt aangegeven 
wanneer er een nieuwe actualisatie vanuit GS en/of commissie is gepubliceerd en 
wanneer er een afdoeningsvoorstel ligt.  

Voorstel: in te stemmen met de afdoeningsvoorstellen bij de volgende moties: 

 

Nummer  

(hyperlink) 

Datum PS  Onderwerp  Opmerking voor PS/Presidium  

M44-2023 30-05-2023 Motie: Vragen en zorgen van 

burgers beantwoorden 

(Project Hercules-Groen 

Staal) 

(PvdD, JA21, Volt, D66) 

In juli en september is er een actualisatie 

vanuit GS en commissie Leefomgeving bij de 

motie gepubliceerd. 

Voorstel Presidium: 

Commissie Leefomgeving van 18-09-2023 

stemt in met het afdoen van deze motie.  

Voorstel: motie afdoen. 

M41-2023 30-05-2023 Motie: ldeeën en scenario's 

opnemen in NRD 

(JA21, D66, PvdD, CDA, 

ChristenUnie) 

In juli en september is er een actualisatie 

vanuit GS en commissie Leefomgeving bij de 

motie gepubliceerd. 

Voorstel Presidium: 

Commissie Leefomgeving van 18-09-2023 

stemt in met het afdoen van deze motie.  

Voorstel: motie afdoen. 

M254-2022 19-12-2022 Motie Ondersteuning 

verenigingslocaties. 

(CDA, ChristenUnie, PvdA) 

In september is er een actualisatie vanuit GS en 

de commissie Leefomgeving bij de motie 

gepubliceerd. 

Voorstel Presidium: 

Commissie Leefomgeving van 18-09-2023 

stemt in met het afdoen van deze motie.  

Voorstel: motie afdoen. 

mailto:statengriffie@noord-holland.nl
https://www.ibabsonline.eu/Lijst.aspx?site=NoordHolland&ListId=84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed&ReportId=
https://www.ibabsonline.eu/Lijst.aspx?site=NoordHolland&ListId=84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed&ReportId=
https://portal.ibabs.eu/ListEntry/View/a01a33f9-ed75-4bab-81f9-905419e80e16?returnUrl=%2FListReport%2FView%2F84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed
https://portal.ibabs.eu/ListEntry/View/e8976200-4d41-498e-8405-d80ab50f9c2d?returnUrl=%2FListReport%2FView%2F84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/a96b1cc0-1301-4730-b596-387c7ff57c26
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M130-2022 04-7-2022 Motie Fiks de Fixsteams.  

(PvdA, GroenLinks, PvdD, 

DENK ) 

In augustus en september is er een actualisatie 

vanuit GS en commissie Leefomgeving bij de 

motie gepubliceerd. 

Voorstel Presidium: 

De commissie Leefomgeving van 21-09-2023 

heeft ingestemd met het afdoen van deze 

motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M124-2021 05-07-2021 Motie Uitdaagrecht bij RES. 

(D66, GL) 

In augustus en in september is er een 

actualisatie vanuit GS en commissie 

Leefomgeving bij de motie gepubliceerd. 

Voorstel Presidium: 

De commissie Leefomgeving van 21-09-2023 

heeft ingestemd met het afdoen van deze 

motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M112-2021 05-07-2021 Motie monitoring 

gezondheids - en 

veiligheidseffecten. 

(DENK, CDA) 

In augustus en in september is er een 

actualisatie vanuit GS en commissie 

Leefomgeving bij de motie gepubliceerd. 

Voorstel Presidium: 

De commissie Leefomgeving van 21-009-2023 

heeft ingestemd met het afdoen van deze 

motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M127-2020 5-10-2020 Onderzoek Zon-op-dak (RES 

1.0). 

(CDA, PvdD, ChristenUnie) 

In augustus en september is er een actualisatie 

vanuit GS en commissie Leefomgeving bij de 

motie gepubliceerd. 

Voorstel Presidium:  

De commissie Leefomgeving van 21-09-2023 

heeft ingestemd met het afdoen van deze 

motie. 

Voorstel: motie afdoen. 
 

 

Instemmen leidt tot opschoning van de lijst moties na vaststelling in PS van 2 oktober 2023.  

1  

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/099c7780-84db-4169-b248-3359c2a7224b
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/7b105d9d-11da-4617-b2c1-3a24cfbe45aa
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/52b8b179-3404-417e-a752-6f7265727c46
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/7b65b9eb-bd64-4562-b560-b6d88b4b08cc
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Lijst openstaande moties voor PS van 2 oktober 2023   
 
De lijst wordt 4 keer per jaar door GS geactualiseerd voor PS van maart, juli, oktober en december 2023. Tussentijds worden op de website 
actualisaties vanuit de commissies en vanuit de GS-besluitenlijst bij de moties gepubliceerd. Als er een actualisatie is gedaan, wordt dat genoteerd in de 
kolom “Voorstel voor PS/Presidium”. 

 

Nummer 

(hyperlink) 
Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

M100-2023 10-07-2023 Motie Gebruik kennis van 

dierenwelzijnsexperts (PvdD)  

 

M99-2023 10-07-2023 Motie Ook bij OD NHN scherp aan de 

wind varen voor welzijn inwoners (PvdD) 

In augustus is er een actualisatie vanuit GS bij de motie gepubliceerd. 

M96-2023 10-07-2023 Motie Werk maken van de regenboog  

(D66, PvdD, Volt) 

In augustus is er een actualisatie vanuit GS bij de motie gepubliceerd. 

M79-2023 10-07-2023 Motie IPO visie verslechteringsverbod  

(D66, PvdD, Volt) 

 

M49-2023 30-05-2023 Motie: Een impuls voor het Waddengebied 

(PvdD, SP) 

In augustus is er een actualisatie vanuit GS bij de motie gepubliceerd. 

M47-2023 30-05-2023 Motie: Vervolgstap rechten voor de 

Waddenzee. 

(PvdD, SP, Volt, GroenLinks, PvdA, D66) 

In augustus is er een actualisatie vanuit GS bij de motie gepubliceerd. 

M45-2023 30-05-2023 Motie: Economische toets Project 

Heracless 

(PvdD, SP, JA21, GroenLinks, Volt, D66) 

In augustus is er een actualisatie vanuit GS bij de motie gepubliceerd. 

M44-2023 30-05-2023 Motie: Vragen en zorgen van burgers 

beantwoorden (Project Hercules-Groen 

Staal) 

(PvdD, JA21, Volt, D66) 

In juli en september is er een actualisatie vanuit GS en commissie Leefomgeving 

bij de motie gepubliceerd. 

Voorstel Presidium: 

Commissie Leefomgeving van 18-09-2023 stemt in met het afdoen van deze 

motie.  

Voorstel: motie afdoen. 

https://ibabsonline.eu/LijstDetails.aspx?site=NoordHolland&ListId=84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed&ReportId=b3a7a724-8ee7-430a-bbf1-f4adbfae77a5&EntryId=cdc7239e-8e3a-4c50-9f31-80d9d2efdbe3&searchtext=
https://ibabsonline.eu/LijstDetails.aspx?site=NoordHolland&ListId=84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed&ReportId=b3a7a724-8ee7-430a-bbf1-f4adbfae77a5&EntryId=9474cdaa-e5fc-4f4d-9f1e-2240568bba08&searchtext=
https://ibabsonline.eu/LijstDetails.aspx?site=NoordHolland&ListId=84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed&ReportId=b3a7a724-8ee7-430a-bbf1-f4adbfae77a5&EntryId=db6dd122-296d-458e-8f91-1c2a7d8daf63&searchtext=
https://ibabsonline.eu/LijstDetails.aspx?site=NoordHolland&ListId=84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed&ReportId=b3a7a724-8ee7-430a-bbf1-f4adbfae77a5&EntryId=7c86b36f-c6aa-4b18-b023-1bc5f5743a3c&searchtext=
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/303c72f2-0582-4d97-ba9d-df4434ae2918
https://portal.ibabs.eu/ListEntry/View/8b5cf52a-29fd-469c-9a7e-c645253e848a?returnUrl=%2FListReport%2FView%2F84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed
https://portal.ibabs.eu/ListEntry/View/a94bbfbc-43c4-45e8-a444-e76a55ce1eae?returnUrl=%2FListReport%2FView%2F84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed
https://portal.ibabs.eu/ListEntry/View/a01a33f9-ed75-4bab-81f9-905419e80e16?returnUrl=%2FListReport%2FView%2F84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed
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Nummer 

(hyperlink) 
Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

M42-2023 30-05-2023 Motie: Borging maatwerkafspraken EZK-

TSN in vergunningen 

(JA21, PvdD, CDA, D66, GroenLinks, 

ChristenUnie) 

In augustus is er een actualisatie vanuit GS bij de motie gepubliceerd. 

M41-2023 30-05-2023 Motie: ldeeën en scenario's opnemen in 

NRD 

(JA21, D66, PvdD, CDA, ChristenUnie) 

In juli en september is er een actualisatie vanuit GS en commissie Leefomgeving 

bij de motie gepubliceerd. 

Voorstel Presidium: 

Commissie Leefomgeving van 18-09-2023 stemt in met het afdoen van deze 

motie.  

Voorstel: motie afdoen. 

M23-2023 28-03-2023 Motie: Toets subsidies provincie voor 

landbouw aan doelen Voedselvisie 

(PvdD, Denk, SP) 

In augustus is er een actualisatie vanuit GS bij de motie gepubliceerd. 

M277-2022 19-12-2022 Motie Behoud van een 

scheepsreparatiewerf in het 

Noordzeekanaalgebied.  

(VVD, CDA, ChristenUnie, JA21, PVV) 

In juli is er een actualisatie vanuit GS bij de motie gepubliceerd. 

M267-2022 19-12-2022 Motie Inzicht in effectieve instrumenten 

waterkwaliteit.  

(PvdD, PvdO) 

In augustus is er een actualisatie vanuit GS bij de motie gepubliceerd. 

M256-2022 19-12-2022 Motie Reclameafspraken aanpassen aan 

provinciaal duurzaamheidsbeleid. 

(PvdA, GroenLinks) 

 

M254-2022 19-12-2022 Motie Ondersteuning verenigingslocaties. 

(CDA, ChristenUnie, PvdA) 

In september is er een actualisatie vanuit GS en de commissie Leefomgeving bij 

de motie gepubliceerd. 

Voorstel Presidium: 

Commissie Leefomgeving van 18-09-2023 stemt in met het afdoen van deze 

motie.  

Voorstel: motie afdoen. 

https://portal.ibabs.eu/ListEntry/View/65a51837-1be9-40ab-a3fa-18b3a8fdfd11?returnUrl=%2FListReport%2FView%2F84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed
https://portal.ibabs.eu/ListEntry/View/e8976200-4d41-498e-8405-d80ab50f9c2d?returnUrl=%2FListReport%2FView%2F84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed
https://portal.ibabs.eu/ListEntry/View/d748e412-1324-4f2c-9fd0-89431a505705?returnUrl=%2FListReport%2FView%2F84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/4f51f5cd-bb89-4a02-bdef-f338895eb94a
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/0a664416-5fdf-4dd0-860c-73c884ec2e9e
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/99680ae8-0a36-49d9-84e7-3b5bef49c817
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/a96b1cc0-1301-4730-b596-387c7ff57c26
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Nummer 

(hyperlink) 
Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

M252-2022 19-12-2022 Motie Borgen dat 50% reductie 

kankerverwekkende PAK’s over het hele 

Tata-terrein onafhankelijk wordt gemeten.  

(PvdA, DENK, SP, PvdO) 

In augustus is er een actualisatie vanuit GS bij de motie gepubliceerd. 

M250-2022 19-12-2022 Motie Vlaggen op 10 december. 

(GroenLinks, D66, PvdD, PvdA, PvdO) 

In juli is er een actualisatie vanuit GS bij de motie gepubliceerd. 

M238-2022 21-11-2022 Motie Regionale Veenweidestrategie (RVS) 

zo snel mogelijk concreet!  

(GroenLinks, PvdA, D66, SP, PvdD, 

ChristenUnie) 

In augustus is er een actualisatie vanuit GS bij de motie gepubliceerd. 

M233-2022 14-11-2022 Motie Wet Bibob toepassen bij 

recreatieparken.  

(SP) 

In juli is er een actualisatie vanuit GS bij de motie gepubliceerd. 

M230-2022 14-11-2022 Motie RES versnelling.  

(D66, GroenLinks, CDA, PvdA, 

ChristenUnie) 

In augustus is er een actualisatie van uit GS bij de motie gepubliceerd. 

M205-2022 14-11-2022 Motie Hernieuwde aandacht voor (meer) 

biologische landbouw. 

(PvdD, PvdA, DENK, D66) 

In juli is er een actualisatie van uit GS bij de motie gepubliceerd. 

 

M203-2022 14-11-2022 Motie Toekomst van Noord-Hollandse 

wildopvangcentra borgen. 

(PvdD, GroenLinks) 

 

M192-2022 14-11-2022 Motie Een veiligere rijksweg N9. 

(CDA, VVD, JA21) 

 

M187-2022 14-11-2022 Motie Instandhouding en duurzaam 

herstel ARTIS- Aquarium.  

(VVD, D66, GroenLinks, DENK, 

50PLUS/PvdO, SP) 

 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/be6de74d-30b5-4072-aa59-f8cfe16dc085
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/1760542e-ffd3-4e86-ae91-14ffb936a6e6
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/e51a3ab0-3f1f-4dbe-98d1-3475b20cba95
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/9b206424-9011-407e-a0eb-8b2c0d74591e
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/473af8d2-4e3f-4344-95ef-ff9665e5197e
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/dad5216a-40ca-4027-b9d5-9a321c12e52d
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/ea8d8811-1f71-4990-94c6-0a172bdabc0d
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/0fdffc24-fc17-441b-85bb-c4c70f994531
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/5326a377-8365-47da-885f-b08499dca59a
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Nummer 

(hyperlink) 
Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

M182-2022 10-10-2022 Motie Deelname provincie Noord-Holland 

aan komende edities Canal Parade. 

(VVD, GroenLinks, D66, PvdA, CDA, SP) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M175-2022 19-09-2022 Motie Vluchtelingenopvang  

(GroenLinks, D66, DENK, PvdA, PvdD)  

Er is in september een actualisatie bij deze motie gepubliceerd 

M170-2022 19-09-2022 Motie Haalbaarheid Planning Groen Staal  

(VVD, D66, GroenLinks, PvdA, 

ChristenUnie, PvdD, CDA, DENK, JA21) 

Er is in september een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M147-2022 04-7-2022 Motie Recreatie voor mensen met een 

smalle portemonnee.  

(SP) 

Er is in juli een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M138-2022 04-7-2022 Motie Sociaal economische impactanalyse 

gebiedsprocessen.  

(CDA) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M135-2022 04-7-2022 Motie Evenredige reductie Schiphol.  

(ChristenUnie) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M133-2022 04-7-2022 Motie Organiseren expertmeeting retail-

organisaties.  

(ChristenUnie) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M130-2022 04-7-2022 Motie Fiks de Fixsteams.  

(PvdA, GroenLinks, PvdD, DENK ) 

In augustus en september is er een actualisatie vanuit GS en commissie 

Leefomgeving bij de motie gepubliceerd. 

Voorstel Presidium: 

De commissie Leefomgeving van 21-09-2023 heeft ingestemd met het afdoen 

van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M126-2022 04-7-2022 Motie Input boeren en tuinders bij 

Omgevingsverordening. 

(GroenLinks, PvdD, PvdA) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M61-2022 23-05-2022 Motie Natte weilanden bij de Oeverlanden 

in NNN opnemen. 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/8f4ed8b7-8379-41e2-9b04-57b55f8ffdcb
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/4a347d08-9658-415a-91f4-a070b2bc558b
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/8bf15405-405b-41e1-b4a9-45c0f4e96f71
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/6a9b03f9-2a08-4000-a6f5-abf9e356bf7f
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/3d152a11-bbae-4d52-a4cd-54e8adffee67
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f2134bb6-fcaa-42b5-81ca-776596a059e0
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/b989f30e-2677-4590-b059-9e39aef06398
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/099c7780-84db-4169-b248-3359c2a7224b
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/81e285ac-6c2c-4158-aa2f-a2410dffe94d
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/0919ec3a-2bbe-4205-bdd6-baf1d7f823cd
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Nummer 

(hyperlink) 
Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

(SP, D66, PvdD) 

M53-2022 23-05-2022 Motie Meerdere pilots verruiming 

Vrijkomende Agrarische Bebouwing (VAB). 

(PvdD, SP) 

 

M43-2022 04-04-2022 Motie Afstand doen van schadelijke 

biobrandstoffen. 

(PvdD, SP, GroenLinks) 

 

M37-2022 07-03-2022 Motie Verkenning bouwteam, kostentafel 

en risicotafel als standaardprocedure bij 

grote infrastructurele projecten. 

(VVD, CDA, PvdA, D66, JA21) 

 

M23-2022 07-03-2022 Motie Zicht op verbetering leefomgeving. 

(D66, PvdA, GroenLinks, VVD) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M7-2022 31-01-2022 Motie Innovatieve mogelijkheden ter 

beperking van overlast. 

(JA21, Liberaal N-H, 50PLUS/PvdO, VVD) 

 

M237-2021 13-12-2021 Motie Inspiratie her- en bijbestemming. 

(PvdD, SP, D66, GroenLinks, JA21, DENK) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M216-2021 08-11-2021 Motie Bij de begroting 

jongerenperspectief op bereikbaarheid. 

(PvdA, CDA, SP, PvdD, DENK) 

 

M214-2021 08-11-2021 Motie Broedplaats Blakende Bollen. 

(GroenLinks, PvdD, SP, D66, CDA) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M167-2021 13-09-2021 Motie Verdere uitrol infrastructuur van 

gerecycled plastic bij positieve 

pilotresultaten. 

(VVD, D66, PvdA) 

 

M127-2021 05-07-2021 Motie Windturbines en gemeentegrenzen. 

(VVD, D66, PVDA, DENK, SP, JA21) 

 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/76c2def2-cf5c-4a37-86ae-8775ccc51a90
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/c5ccbe08-7a32-4e74-b959-aa8e63220fa8
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f54c5e3c-5841-4a48-981a-f38a9d024496
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/4fcc7235-dfef-4048-b599-3f5cf4d337cd
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/030eaeef-1cb6-4fdb-829b-d3f6bd14e708
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/b2256bf9-654d-407e-9094-45de6d48b092
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f2e0afcc-c137-4408-abaf-4cba7033a540
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/1b0b7a24-36da-448c-84a6-dcbec47ee67e
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/8cb19734-9dd0-439d-a0a1-995e5a87ae7f
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/4d37cd78-d694-45ba-8d9f-57dcf67781cc
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Nummer 

(hyperlink) 
Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

M124-2021 05-07-2021 Motie Uitdaagrecht bij RES. 

(D66, GL) 

In augustus en in september is er een actualisatie vanuit GS en commissie 

Leefomgeving bij de motie gepubliceerd. 

Voorstel Presidium: 

De commissie Leefomgeving van 21-09-2023 heeft ingestemd met het afdoen 

van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M112-2021 05-07-2021 Motie monitoring gezondheids - en 

veiligheidseffecten. 

(DENK, CDA) 

In augustus en in september is er een actualisatie vanuit GS en commissie 

Leefomgeving bij de motie gepubliceerd. 

Voorstel Presidium: 

De commissie Leefomgeving van 21-009-2023 heeft ingestemd met het afdoen 

van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M108-2021 05-07-2021 Motie gesprekken tussen buurgemeenten. 

(DENK, PvdD) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M106-2021 05-07-2021 Motie RES: Bescherm natuur en 

cultuurhistorie in het IJmeer. 

(PvdD, PVDA, GL, D66, DENK) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M104-2021 05-07-2021 Motie RES: Meer initiërende rol provincie. 

(PvdD, PVDA, DENK) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M24-2021 08-03-2021 Motie Betrek buurgemeenten óók bij het 

meten van draagvlak over het plaatsen 

van windturbines. 

(DENK, JA21) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M4-2021 01-02-2021 Behoud loketfunctie o.a. op stations 

Alkmaar, Hoorn en Hilversum.  

(PvdA, SP, DENK, VVD, ChristenUnie, 

JA21, PVV) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M187-2020 16-11-2020 Optimaal onderhouden snelfietsroutes  

(D66, GroenLinks, ChristenUnie, PvdA, 

PvdD) 

 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/7b105d9d-11da-4617-b2c1-3a24cfbe45aa
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/52b8b179-3404-417e-a752-6f7265727c46
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/ad433639-baef-4f7e-a0d9-82f0df2a721e
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/14c2e69d-6b7a-42b4-ba58-f9a473b0af87
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/75b7c146-43b6-45a0-8ea2-cc21bf9eb66f
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/6cc16816-6cb5-41b8-9e4c-1aa4c5727360
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/8947ce5e-cd86-419e-b77f-077092413b25
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/e9184564-56b6-4c3d-b21f-8661d71670d3
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Nummer 

(hyperlink) 
Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

M185-2020 16-11-2020 Varende fietspaden . 

(D66, GroenLinks, ChristenUnie, PvdA) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd 

M148-2020 22-10-2020 Heroverweging Zijpe –en Hazepolder.  

(PvdA, D66, ChristenUnie, GroenLinks) 

 

M135-2020 05-10-2020 Motie bij concept-RESsen over 

burgerparticipatie. 

(D66, PvdA, VVD) 

Er is in augustus een actualisatie vanuit GS bij deze motie gepubliceerd 

M127-2020 5-10-2020 Onderzoek Zon-op-dak (RES 1.0). 

(CDA, PvdD, ChristenUnie) 

In augustus en september is er een actualisatie vanuit GS en commissie 

Leefomgeving bij de motie gepubliceerd. 

Voorstel Presidium:  

De commissie Leefomgeving van 21-09-2023 heeft ingestemd met het afdoen 

van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M125-2020 05-10-2020 Koppel biodiversiteit aan de 

energietransitie.  

(PvdD) 

Er is in augustus een actualisatie van uit GS bij deze motie gepubliceerd. 

M116-2020 05-10-2020 Leidraad Weidevogels.  

(GroenLinks, PvdD) 

 

M115-2020 05-10-2020 Weidevogels Zijpe.  

(GroenLinks, PvdA) 

 

M42-2020 18-05-2020 Motie Economisch Herstel- en 

Duurzaamheidsfonds. 

(VVD, GroenLinks, PvdA, D66, CDA) 

Er is in augustus een actualisatie bij deze motie gepubliceerd 

M41-2020 18-05-2020 Provinciaal Noodfonds Sociale 

Infrastructuur. 

(PvdA, VVD, D66, SP, GroenLinks, 

ChristenUnie, CDA)  

Er is in augustus een actualisatie bij deze motie gepubliceerd 

M21-2020 09-03-2020 Vang de kinderen van Moria op.  

(PvdA, GroenLinks, PvdD, D66, CDA, 

ChristenUnie, SP) 

 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/73b6133a-b1a9-45fd-b769-07cb23473a9e
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/a16a1181-0e57-4cc2-bb18-709cbf0b7f18
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f232ed7d-d2d3-4be2-9df6-03194577fbdb
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/7b65b9eb-bd64-4562-b560-b6d88b4b08cc
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/3dce11cb-d79c-4b02-b1c5-9881d980bf29
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/2a754cc2-bde1-49f3-bf02-5f8e0e5b500a
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f8f13f7e-2fd2-46c3-80fd-66861678135d
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/641c7eb2-a07e-4bb7-a5f2-7f3348a66aaa
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/e380b39f-0c97-467a-b0dc-5d5384f6c999
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/000a7c19-5217-421e-b48f-d7da4a7700e5
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1 

Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 29 augustus 2023 

Onderwerp: Aanwijzing E.A.S. Rommel als lid van AB recreatieschappen 

Kenmerk: 772861/2102736 

Bijlagen: Ontwerpbesluit 

1. Inleiding

Op 17 juli 2023 is mevrouw E.A.S. Rommel door PS voorgedragen en benoemd als nieuwe 
gedeputeerde. Op 18 juli 2023 hebben GS de portefeuille- verdeling en vervangingsregeling GS 
2023-2027 vastgesteld. Mevrouw E.A.S. Rommel is gedeputeerde van de provincie Noord-
Holland voor Ruimtelijke Ontwikkeling, Economie, Havens en Recreatie. 

Gelet op de nieuwe Gemeenschappelijke Regeling Plassenschap Loosdrecht e.o. (1-1-2023), 
Artikel 8 lid 3 van de Gemeenschappelijke Regeling Bedrijfsvoeringsorganisatie Plassenschap 
Loosdrecht e.o. 2023, heeft GS uit hun midden mevrouw E.A.S. Rommel aangewezen als lid voor 
het bestuur van het Plassenschap Loosdrecht e.o.  

Op grond van de gemeenschappelijke regelingen van de recreatieschappen Alkmaarder- en 
Uitgeestermeer, Spaarnwoude, Groengebied Amstelland, Twiske-Waterland dient u uit uw 
midden, de leden van Gedeputeerde Staten inbegrepen, een lid aan te wijzen voor de 
(algemeen) besturen van deze 4 recreatieschappen. 

51



2023 

2 

2. Doelstellingen en evaluatiecriteria

Niet van toepassing 

3. Financiering, communicatie en (burger)participatie

Niet van toepassing 

4. Proces en procedure

Met bijgaande brieven worden de recreatieschappen en het Plassenschap geïnformeerd. 

5. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit. 

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland, 

A.Th.H. van Dijk, voorzitter

M.J.H. van Kuijk, provinciesecretaris

51
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Ontwerpbesluit 

Nr. 51-2023 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 29 augustus 2023; 

gelet op 

• Artikel 5 lid 1 en 9 van de Gemeenschappelijke Regeling recreatieschap Alkmaarder- en
Uitgeestermeer,

• Artikel 5 lid  1 en 9 van de Gemeenschappelijke Regeling recreatieschap Spaarnwoude,
• Artikel 5 lid 1 en 9 van de Gemeenschappelijke Regeling recreatieschap Groengebied

Amstelland
• Artikel 5 lid 1 en 9 van de Gemeenschappelijke Regeling recreatieschap Twiske-

Waterland,

besluiten: 

1. Gedeputeerde E.A.S. Rommel aan te wijzen als lid van het (algemeen) bestuur van
recreatieschap Alkmaarder- en Uitgeestermeer;

2. Gedeputeerde E.A.S. Rommel aan te wijzen als lid van het (algemeen) bestuur van
recreatieschap Spaarnwoude;

3. Gedeputeerde E.A.S. Rommel aan te wijzen als lid van het (algemeen) bestuur van
recreatieschap Groengebied Amstelland;

4. Gedeputeerde E.A.S. Rommel aan te wijzen als lid van het algemeen bestuur van
recreatieschap Twiske-Waterland.

Haarlem, 2 oktober 2023

Provinciale Staten voornoemd, 

voorzitter, 

statengriffier, 

51



P & C Cyclus 

definitief versie concept

week datum dag tijd bijeenkomst E/I onderwerp locatie D/ND

52+1  23 december 2023 t/m 7 januari 2024 Kerstreces 2023-2024

1 1-jan maandag Nieuwjaarsdag

2-jan dinsdag

3-jan woensdag

4-jan donderdag

5-jan vrijdag

2 8-jan maandag

9-jan dinsdag

10-jan woensdag

11-jan donderdag Nieuwjaarsreceptie provinciaal bestuur

12-jan vrijdag

3 15-jan maandag 13.15-16.45 uur Commissie Landelijk Gebied I.

18.15-21.45 uur Commissie Ruimte I.

16-jan dinsdag

17-jan woensdag

18-jan donderdag

19-jan vrijdag

4 22-jan maandag 13.15-16.45 uur Commissie Bestuur I.

18.15-21.45 uur Commissie Leefomgeving I.

23-jan dinsdag

24-jan woensdag

25-jan donderdag Publicatie stukken PS

26-jan vrijdag

5 29-jan maandag 17.00-18.30 uur Agendacommissie PS I.

30-jan dinsdag

31-jan woensdag

1-feb donderdag Publicatie stukken commissies

2-feb vrijdag

6 5-feb maandag 10:00-11:30 uur Presidium I.

13:00 uur Provinciale Staten I.

6-feb dinsdag

7-feb woensdag

8-feb donderdag

9-feb vrijdag

7 12-feb maandag 13.15-16.45 uur Commissie Landelijk Gebied I.

18.15-21.45 uur Commissie Ruimte I.

13-feb dinsdag

14-feb woensdag

15-feb donderdag 13.15-16.45 uur Commissie Bestuur I.

18.15-21.45 uur Commissie Leefomgeving I.

16-feb vrijdag Publicatie stukken PS

Voorjaarsvakantie 17 februari t/m 25 februari 2024

8 19-feb maandag

20-feb dinsdag

21-feb woensdag

22-feb donderdag

23-feb vrijdag

9 26-feb maandag 17.00-18.30 uur Agendacommissie PS I.

27-feb dinsdag

28-feb woensdag

29-feb donderdag Publicatie stukken commissies

1-mrt vrijdag

10 4-mrt maandag 10:00-11:30 uur Presidium I.

13:00 uur Provinciale Staten I.

5-mrt dinsdag

6-mrt woensdag

7-mrt donderdag

8-mrt vrijdag

11 11-mrt maandag 13.15-16.45 uur Commissie Landelijk Gebied I.

18.15-21.45 uur Commissie Ruimte I.

12-mrt dinsdag

13-mrt woensdag

14-mrt donderdag

15-mrt vrijdag

12 18-mrt maandag 13.15-16.45 uur Commissie Bestuur I.

18.15-21.45 uur Commissie Leefomgeving I.

19-mrt dinsdag

20-mrt woensdag

Jaarkalender Provinciale Staten en commissies 2024

vastgesteld op 



21-mrt donderdag

22-mrt vrijdag

13 25-mrt maandag

26-mrt dinsdag

27-mrt woensdag

28-mrt donderdag Publicatie stukken PS

29-mrt vrijdag Goede vrijdag

14 1-apr maandag Pasen

2-apr dinsdag 17.00-18.30 uur Agendacommissie PS I.

3-apr woensdag

4-apr donderdag Publicatie stukken commissies

5-apr vrijdag

15 8-apr maandag 10:00-11:30 uur Presidium I.

13:00 uur Provinicale Staten I.

9-apr dinsdag

10-apr woensdag

11-apr donderdag

12-apr vrijdag

16 15-apr maandag 13.15-16.45 uur Commissie Landelijk Gebied I.

18.15-21.45 uur Commissie Ruimte I.

16-apr dinsdag

17-apr woensdag

18-apr donderdag

19-apr vrijdag

17 22-apr maandag 13.15-16.45 uur Commissie Bestuur I.

18.15-21.45 uur Commissie Leefomgeving I.

23-apr dinsdag

24-apr woensdag

25-apr donderdag Publicatie stukken PS

26-apr vrijdag

27-apr zaterdag Koningsdag Meivakantie 27 april t/m 5 mei 2024

18 29-apr maandag

30-apr dinsdag

1-mei woensdag

2-mei donderdag

3-mei vrijdag

5-mei zondag Bevrijdingsdag

19 6-mei maandag

7-mei dinsdag

8-mei woensdag

9-mei donderdag Hemelvaartsdag

10-mei vrijdag

20 13-mei maandag 10:00-11:30 uur Presidium I.

13:00 uur Provinicale Staten I.

14-mei dinsdag 17.00-18.30 uur Agendacommissie PS I.

15-mei woensdag

16-mei donderdag Publicatie stukken commissies optie 1

17-mei vrijdag

21 20-mei maandag Pinksteren

21-mei dinsdag

22-mei woensdag

23-mei donderdag

24-mei vrijdag

22 27-mei maandag 13.15-16.45 uur Commissie Landelijk Gebied I.

18.15-21.45 uur Commissie Ruimte I.

28-mei dinsdag

29-mei woensdag

30-mei donderdag 13.15-16.45 uur Commissie Bestuur I.

18.15-21.45 uur Commissie Leefomgeving I.

31-mei vrijdag Publicatie stukken PS

23 3-jun maandag 17.00-18.30 uur Agendacommissie PS I.

11.00-12.30 uur Rekeningencommissie I.

4-jun dinsdag

5-jun woensdag

6-jun donderdag Publicatie stukken commissies

7-jun vrijdag

24 10-jun maandag 10:00-11:30 uur Presidium I.

13:00 uur Provinicale Staten I.

11-jun dinsdag

12-jun woensdag

13-jun donderdag

14-jun vrijdag

16-jun zondag

25 17-jun maandag 13.15-16.45 uur Commissie Landelijk Gebied I.

18.15-21.45 uur Commissie Ruimte I.

18-jun dinsdag

19-jun woensdag



20-jun donderdag

21-jun vrijdag

26 24-jun maandag 13.15-16.45 uur Commissie Bestuur I.

18.15-21.45 uur Commissie Leefomgeving I.

25-jun dinsdag

26-jun woensdag

27-jun donderdag Publicatie stukken PS

28-jun vrijdag

27 1-jul maandag

2-jul dinsdag

3-jul woensdag

4-jul donderdag

5-jul vrijdag

28 8-jul maandag 09:00-09:30 uur Presidium I.

10:00 uur Provinciale Staten I.

9-jul dinsdag

10-jul woensdag

11-jul donderdag

12-jul vrijdag

29

15-jul maandag Provinciale Staten (uitloop) I. Uiterlijke datum indienen jaarstukken 

bij BZK

16-jul dinsdag 17.00-18.30 uur Agendacommissie PS I.

17-jul woensdag

18-jul donderdag

19-jul vrijdag

Zomervakantie 20 juli t/m 1 september 2024

30 22-jul maandag

23-jul dinsdag

24-jul woensdag

25-jul donderdag

26-jul vrijdag

31 29-jul maandag

30-jul dinsdag

31-jul woensdag

1-aug donderdag

2-aug vrijdag

32 5-aug maandag

6-aug dinsdag

7-aug woensdag

8-aug donderdag

9-aug vrijdag

33 12-aug maandag

13-aug dinsdag

14-aug woensdag

15-aug donderdag

16-aug vrijdag

34 19-aug maandag

20-aug dinsdag

21-aug woensdag

22-aug donderdag

23-aug vrijdag

35 26-aug maandag

27-aug dinsdag

28-aug woensdag

29-aug donderdag Publicatie stukken commissies

30-aug vrijdag

36 2-sep maandag

3-sep dinsdag

4-sep woensdag

5-sep donderdag

6-sep vrijdag

37 9-sep maandag 13.15-16.45 uur Commissie Landelijk Gebied I.

18.15-21.45 uur Commissie Ruimte I.

10-sep dinsdag

11-sep woensdag

12-sep donderdag

13-sep vrijdag

38 16-sep maandag 10.00-11.30 uur Rekeningencommissie I.

13.15-16.45 uur Commissie Bestuur I.

18.15-21.45 uur Commissie Leefomgeving I.

17-sep dinsdag

18-sep woensdag

19-sep donderdag Publicatie stukken PS

20-sep vrijdag



39 23-sep maandag

24-sep dinsdag

25-sep woensdag

26-sep donderdag

27-sep vrijdag

40 30-sep maandag 10:00-11:30 uur Presidium I.

13:00 uur Provinciale Staten I.

1-okt dinsdag 17.00-18.30 uur Agendacommissie PS I.

2-okt woensdag

3-okt donderdag Publicatie stukken commissies

4-okt vrijdag

41 7-okt maandag

8-okt dinsdag

9-okt woensdag

10-okt donderdag

11-okt vrijdag

42 14-okt maandag 13.15-16.45 uur Commissie Landelijk Gebied I.

18.15-21.45 uur Commissie Ruimte I.

15-okt dinsdag

16-okt woensdag

17-okt donderdag

18-okt vrijdag

43 21-okt maandag 13.15-16.45 uur Commissie Bestuur I.

18.15-21.45 uur Commissie Leefomgeving I.

22-okt dinsdag

23-okt woensdag

24-okt donderdag Publicatie stukken PS

25-okt vrijdag

Herfstvakantie 26 oktober t/m 3 november 2024

44 28-okt maandag

29-okt dinsdag

30-okt woensdag

31-okt donderdag

1-nov vrijdag

45 4-nov maandag

5-nov dinsdag

6-nov woensdag

7-nov donderdag

8-nov vrijdag

46 11-nov maandag 09:00-09:30 uur Presidium I.

10:00 uur Provinciale Staten I.

12-nov dinsdag 17.00-18.30 uur Agendacommissie PS I.

13-nov woensdag

14-nov donderdag Publicatie stukken commissies

15-nov vrijdag Uiterlijke datum indienen begroting 

2025 bij BZK

47 18-nov maandag Provinciale Staten (uitloop) I.

19-nov dinsdag

20-nov woensdag

21-nov donderdag

22-nov vrijdag

48 25-nov maandag 13.15-16.45 uur Commissie Landelijk Gebied I.

18.15-21.45 uur Commissie Ruimte I.

26-nov dinsdag

27-nov woensdag

28-nov donderdag

29-nov vrijdag

49 2-dec maandag 10.00-11.30 uur Rekeningencommissie I.

13.15-16.45 uur Commissie Bestuur I.

18.15-21.45 uur Commissie Leefomgeving I.

3-dec dinsdag

4-dec woensdag

5-dec donderdag Publicatie stukken PS

6-dec vrijdag

50 9-dec maandag

10-dec dinsdag

11-dec woensdag

12-dec donderdag

13-dec vrijdag

51 16-dec maandag 10:00-11:30 uur Presidium I.

13:00 uur Provinciale Staten I.

17-dec dinsdag 17.00-18.30 uur Agendacommissie PS I.

18-dec woensdag

19-dec donderdag Publicatie stukken commissies

20-dec vrijdag



Kerstvakantie 21 december t/m 5 januari 2025

52 23-dec maandag

24-dec dinsdag

25-dec woensdag Kerstmis

26-dec donderdag Kerstmis

27-dec vrijdag

53 30-dec maandag

31-dec dinsdag Oudjaarsdag

2025 1-jan woensdag Nieuwjaarsdag

2-jan donderdag

3-jan vrijdag

2025 6-jan maandag

7-jan dinsdag

8-jan woensdag

9-jan donderdag Optie: Nieuwjaarsreceptie Provinciaal 

Bestuur

10-jan vrijdag

2025 13-jan maandag 13.15-16.45 uur Commissie Landelijk Gebied I.

18.15-21.45 uur Commissie Ruimte I.

14-jan dinsdag

15-jan woensdag

16-jan donderdag

17-jan vrijdag

2025 20-jan maandag 13.15-16.45 uur Commissie Bestuur I.

18.15-21.45 uur Commissie Leefomgeving I.

21-jan dinsdag

22-jan woensdag

23-jan donderdag Publicatie stukken PS

24-jan vrijdag

2025 27-jan maandag

28-jan dinsdag

29-jan woensdag

30-jan donderdag

31-jan vrijdag

2025 3-feb maandag 10:00-11:30 uur Presidium I.

13:00 uur Provinciale Staten I.

4-feb dinsdag

5-feb woensdag

6-feb donderdag

7-feb vrijdag



 

2023  50 

 

1 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland  

 

Haarlem, 25 september 2023 

 

Onderwerp: Vergaderschema Provinciale Staten en Statencommissies 2024 

 

Bijlagen:  

- Ontwerpbesluit 

- Vergaderschema PS en Statencommissies 2024 

- Overzicht data planning en control cyclus 2024  

  

 

1. Inleiding 

Op grond van het bepaalde in artikel 17, eerste lid, van de Provinciewet, als ook artikel 12, 

eerste lid van het Reglement van orde voor de vergaderingen en andere werkzaamheden van 

Provinciale Staten en Statencommissies van Noord-Holland 2015, biedt het presidium aan PS het 

vergaderschema aan.  

Het presidium heeft in zijn vergadering van 25 september gesproken over het vergaderschema 

voor de vergaderingen van Provinciale Staten en Statencommissies in 2024.  

 

2. Uitgangspunten 

Het vergaderschema voor 2024 is gebaseerd op voorgaande vergaderschema’s, als ook op de in 
de loop der jaren ervaren knelpunten en eerder vastgestelde uitgangspunten: 

1. Statenleden dienen voldoende gelegenheid te hebben om de Staten- en 

commissievergaderingen goed voor te bereiden. Rekening is gehouden met de 

mogelijkheid voor fracties om tijdig te kunnen vergaderen vóórdat de Staten 

vergaderen, door de week voor de Statenvergadering zo veel als mogelijk vrij te houden. 

De aansluiting van de commissievergaderingen op de vergaderingen van Provinciale 

Staten is daarbij ook belangrijk, zodat adviezen van de commissies tijdig naar de Staten 

kunnen worden verzonden. 
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2. De begrotingscyclus, zoals die door Provinciale Staten wordt gehanteerd, is in het 

vergaderschema voor 2022 verwerkt en afgestemd met de ambtelijke organisatie van 

Gedeputeerde Staten. Een overzicht van deze data is bijgevoegd als bijlage.  

3. De vaste vergaderdag voor Provinciale Staten en Statencommissies, de Statendag, is de 

maandag. De reservedatum voor commissievergaderingen is de donderdagavond en 

alleen indien strikt noodzakelijk wordt de dondermiddag als uitloop gebruikt. Het 

voorstel is om in 2024 twee keer gebruik te maken van de donderdag, om zo te voldoen 

aan 9 vergadercyclussen. In het vergaderschema wordt voorgesteld om gebruik te 

maken van twee donderdagen, middag en avond voor de commissie Bestuur en de 

commissie Leefomgeving: 

o donderdag 15 februari  

o donderdag 30 mei  

4. Er wordt daarbij uitgegaan van 9 vergadercyclussen om voldoende momenten te hebben 

om stukken te behandelen. In 2024 valt het zomerreces voor Provincie Noord-Holland 

laat in het jaar. Er zijn daarom 6 vergadercyclussen ingepland voor het zomerreces en 3 

na het zomerreces.   

5. Er wordt zo veel mogelijk rekening gehouden met het uitgangspunt om geen 

vergaderingen direct na een recesweek te organiseren. Alleen na de (optionele en niet 

officiële) tweede week van het meireces valt hier niet aan te ontkomen en wordt 

voorgesteld de Provinciale Staten vergadering te organiseren op maandag 13 mei. 

 

 
3. Toelichting  

Ruimte voor extra commissievergaderingen 

De meeste donderdagavonden in het schema zijn gereserveerd voor eventuele extra 
commissievergaderingen. Het is gebruikelijk dat een commissie zelf besluit over het extra 
vergaderen op reservedata. Uitgangspunt is dat hier zo min mogelijk gebruik van wordt 
gemaakt. De eindtijd van Statenvergaderingen wordt strikt gehandhaafd en bij uitloop wordt in 
principe gebruik gemaakt van reservemaandagen. 

Verdeling dagdelen commissies, PS en werkbezoeken 

Op een vaste vergaderdag vergadert een commissie op de maandagmiddag en een commissie 
op de maandagavond. Gemiddeld zijn twee van de vier maandagen per maand in gebruik als 
commissiedag en gemiddeld één maandag per maand voor de Statenvergadering. De resterende 
maandag kan gebruikt worden voor onder meer werkbezoeken en andere Statengerelateerde 
activiteiten. 
 

4. Planning en Control-cyclus  

In het overzicht in de bijlage zijn alle belangrijke data van de P&C cyclus opgenomen. 
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5. Voorstel 

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit. 

 

Presidium, 

 

A.Th.H. van Dijk, voorzitter 

 

E. Krijgsman, griffier 
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Ontwerpbesluit 

 
Nr. 50-2023 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

gelezen de voordracht van het Presidium van 25 september 2023; 

gelet op gelet op artikel 17, eerste lid, van de Provinciewet; 

gelet op artikel 12, eerste lid, van het Reglement van orde voor de vergaderingen en andere 
werkzaamheden van Provinciale Staten en Statencommissies van Noord-Holland 2015.  

 

besluiten: 

1. het bijgevoegde vergaderschema voor de vergaderingen van Provinciale Staten en 
Statencommissies voor 2024 vast te stellen;  

2. het college van Gedeputeerde Staten op te dragen de Planning en Control-kalender te 
baseren op het vergaderschema voor de vergaderingen van Provinciale Staten en 
Statencommissies 2024.  

 

Haarlem, 2 oktober 2023 

 

Provinciale Staten voornoemd, 

 

voorzitter, 

 

 

 

statengriffier, 



Data Planning & Control-cyclus 2024 – Gecorrigeerd 
  
Aanlevering 1e 
Begrotingswijziging  

Deadline indienen technische vragen 
door PS 
 

Beantwoording door GS Commissievergaderingen 
 
Publicatiedatum: 1 februari 2024 

PS vergadering 

Woensdag 17 januari 
voor 12.00 uur 
 

dinsdag 6 februari 
 
 

Donderdag 8 februari 
 
 

Maandag 12 februari (cie 
Landelijk Gebied en cie Ruimte) 
en 
Donderdag 15 februari (cie 
Bestuur en cie Leefomgeving) 

Maandag 4 
maart 

Aanlevering door GS 
- kaderbrief  

a. deadline indienen technische 
vragen Kaderbrief door PS 
    (via Digitaal formulier) 

Beantwoording door GS Commissievergaderingen 
(en Rekeningencommissie) 
Publicatiedatum: 6 juni 2024 

PS vergadering 

Woensdag 15 mei voor 
12.00 uur  
 

Woensdag 22 mei voor 12.00 uur 
deadline indienen technische vragen 
kaderbrief 

Donderdag 13 juni 
 
 

Reguliere commissies kaderbrief 
-Maandag 17 juni (cie Landelijk 
Gebied en cie Ruimte) 
-maandag 24 juni (cie Bestuur en 
cie Leefomgeving) 

Maandag 8 juli 
 

Aanlevering door GS 
- Jaarstukken 2022 

Mondelinge technische vragen ronde 
door PS 

Beantwoording door GS Commissievergaderingen 
(en Rekeningencommissie) 
Publicatiedatum: 6 juni 2024 

PS vergadering 

Woensdag 22 mei voor 
12.00 uur  

Maandag 3 juni mondelinge sessie 
voor technische vragen jaarstukken 
2023, mogelijkheid tot stellen van 
schriftelijke vragen voor dinsdag 4 
juni 12 uur.  
 
Rekeningencie maandag 3 juni 
11.00-12.30 uur  
 

Vragen die op 03/06 niet mondeling 
konden worden beantwoord schriftelijk 
aanleveren op donderdag 13 juni 

-Maandag 3 juni in rekeningencie 
(11.00-12.30 uur) 
 
-Maandag 17 juni (cie Landelijk 
Gebied en cie Ruimte) 
-Maandag 24 juni (cie Bestuur en 
cie Leefomgeving) 

Maandag 8 juli 

Aanlevering 2e 
Begrotingswijziging  

Deadline indienen technische vragen 
door PS 

Beantwoording door GS Commissievergaderingen 
Publicatiedatum: 29 augustus 2024 
(tijdens reces) 

PS vergadering 



Woensdag 17 juli voor 
12.00 uur 
 
 
 

Cie Landelijk Gebied en cie Ruimte: 
Dinsdag 3 september vóór 12.00 uur 
 
Cie Bestuur en cie Leefomgeving: 
Dinsdag 10 september vóór 12.00 
uur 
 
 
 

Donderdag 5 september voor 17.00 uur 
 
 
Donderdag 12 september voor 17.00 uur 
 

-Maandag 9 september (cie 
Landelijk Gebied en cie Ruimte) 
 
-Maandag 16 september (cie 
Bestuur en cie Leefomgeving) 
 

Maandag 30 
september 

Aanlevering concept- 
begroting  

Deadline indienen vragen door PS 
(via format voor vragen begroting bij 
statengriffie@noord-holland.nl) 

Beantwoording (Memorie van antwoord) 
door GS 

Commissievergaderingen 
publicatiedatum: 3 oktober 2024 

PS vergadering 

Donderdag 29 augustus 
voor 12.00 uur  

Dinsdag 17 september, 12.00 uur 
 
 

Behandeling in GS op dinsdag 8 oktober  
 
Levering stukken aan griffie woensdag 9 
oktober voor 12.00 uur 

-Maandag 14 oktober (cie 
Landelijk Gebied en cie Ruimte) 
-Maandag 21 oktober (cie Bestuur 
en cie Leefomgeving) 

Maandag 11 
november  
 

Aanlevering 3e 
Begrotingswijziging  

Deadline indienen technische vragen 
door PS 

Beantwoording door GS Commissievergaderingen 
publicatiedatum: 14 november 2024 

PS vergadering 

Woensdag 6 november 
vóór 12.00 uur 

voor (cie Landelijk Gebied en cie 
Ruimte): 19 november  
 
en cie Bestuur en cie Leefomgeving: 
26 november  

Donderdag 21 november voor 17.00 uur 
 
Donderdag 28 november voor 17.00 uur 
 

Maandag 25 november (cie 
Landelijk Gebied en cie Ruimte) 
 
Maandag 2 december (cie Bestuur 
en cie Leefomgeving) 
 

Maandag 16 
december 
 
  

 
 



PS-vergadering
Dossiernummer 13037
Extern Zaak ID 772861
Vertrouwelijk Nee
Vergaderdatum 2 oktober 2023
Agendapunt 8.c
Titel Plassenschap Loosdrecht e.o. ontwerpjaarrekening 

2022 en ontwerpbegroting 2024 (VD-48).
Organisatieonderdeel BEL/GRN

Geagendeerd Vergaderdatum
Ingekomen stukken ter 
kennisname

31 juli 2023

Interim-Statencommissie 11 september 2023
PS-vergadering 2 oktober 2023

Toelichting
De provincie Noord-Holland is een deelnemer van het Plassenschap Loosdrecht e.o.
Conform de gemeenschappelijke regeling van dit recreatieschap worden de financiële 
stukken jaarlijks aan raden en Staten voor zienswijzen voorgelegd. Provinciale Staten worden 
gevraagd een oordeel te vormen over de stukken van het Plassenschap Loosdrecht e.o.



Aan:
de raden van de gemeenten Wijdemeren en Stichtse Vecht en 
provinciale staten van de provincies Utrecht en Noord-Holland

Ons kenmerk: Z.78336/D.399143 
Referentie:  L.H.F. Welter, accounthouder 
E-mailadres:  l.welter@Wijdemeren.nl
Bijlage(n): 2 (ontwerpjaarrekening en bestuursvoorstel) 
Onderwerp: Ontwerp jaarrekening 2022

Loosdrecht, 13 juni 2023 

Geacht bestuur,

Hierbij bieden wij u de ontwerp jaarrekening 2022 van het Plassenschap Loosdrecht e.o. 
aan. De jaarrekening is opgesteld door een extern administratiekantoor, in opdracht van de 
voormalige uitvoeringsorganisatie RMN.

In de ontwerp jaarrekening zijn de transitiekosten voor de opheffing en liquidatie van 
Recreatie Midden-Nederland verwerkt en ten laste van de algemene reserve van het 
Plassenschap gebracht. Omdat nog niet alle transitiekosten bekend waren bij het afsluiten 
van het jaar, zal het resterende deel daarvan in de jaarrekening 2023 worden verantwoord.

Het resultaat van de jaarrekening 2022 is € 473.847 negatief. Dit is € 124.050 minder 
negatief dan in de tweede begrotingswijziging was geprognosticeerd. Wij stellen u voor om 
dit resultaat ten laste van de algemene reserve van het Plassenschap te brengen (€ 653.665 
per ultimo 2022). Daarmee komt de algemene reserve van het schap op een zorgelijk laag 
niveau. Het bestuur heeft aangegeven de algemene reserve de komende jaren weer op peil 
te brengen.

Ingevolge de Gemeenschappelijke Regeling dient de Jaarrekening 2022 uiterlijk 15 juli 2023 
aan het ministerie van Binnenlandse Zaken verstuurd te worden. In verband met de 
zienswijzeperiode van twaalf weken, is tijdige verzending aan het ministerie niet mogelijk.
Het bestuur van het Plassenschap heeft daarom het ministerie verzocht om uitstel voor het 
indienen van de vastgestelde jaarrekening tot 15 september 2023. Het ministerie heeft deze 
uitstel goedgekeurd.

Conform de gemeenschappelijke regeling Plassenschap Loosdrecht e.o. wordt u in de 
gelegenheid gesteld uw zienswijze op de ontwerp jaarrekening kenbaar te maken binnen 
twaalf weken na ontvangst.
In verband met een fout in de verzending d.d. 12 mei jl, wordt deze aanbiedingsbrief eerst nu 
pas naar u verzonden hetgeen uiteraard gevolgen heeft voor de datum waarop u de 
zienswijze kenbaar kunt maken.
Bij deze verzoek ik u desondanks om uw (voorgenomen) zienswijze kenbaar te maken voor 1 
september 2023 zodat definitieve besluitvorming plaats kan vinden in het bestuur van het 
Plassenschap op 1 september 2023.

Met vriendelijke groet, 
namens het Bestuur,

Mw. J. Brand, secretaris a.i.

mailto:l.welter@wijdemeren.nl


 

 

 

 

 

 

 

 

JAARVERSLAG& 
JAARREKENING 2022 

 

APRIL 2023 



 

2 
 

1 Voorwoord  

1.1 Jaarverslag en jaarrekening   
Voor u ligt het ontwerp jaarverslag en de ontwerp jaarrekening van Plassenschap Loosdrecht e.o. over het 

jaar 2022. 

Plassenschap Loosdrecht e.o. is een gemeenschappelijke regeling (GR) op grond van de Wet 

gemeenschappelijke regelingen (Wgr). Binnen deze GR werken de gemeenten Wijdemeren, Stichtse Vecht, 

Utrecht en de Provincies Utrecht en Noord-Holland samen aan het beheer van toegankelijke 

recreatiegebieden voor inwoners en bezoekers van de regio. Om de belangen van recreatie in het gebied te 

behartigen is Plassenschap Loosdrecht en omstreken in 1957 opgericht als een samenwerkingsorgaan 

tussen de recreanten ontvangende gemeenten (Breukelen, Loenen, Loosdrecht en Vreeland) en de 

recreanten zendende gemeenten (Amsterdam, Hilversum en Utrecht). 

Het werkgebied van Plassenschap Loosdrecht e.o. omvat alle wateren van de Loosdrechtse Plassen, de 

legakkergebieden, moeras- en rietlanden en aangrenzende veenweidegebieden. Het recreatiegebied en de 

verschillende terreinen bieden mogelijkheden voor ontspanning, rust, beweging en plezier voor inwoners én 

bezoekers van de regio. 

Het Plassenschap Loosdrecht e.o. zet zich in voor openluchtrecreatie en zorgt voor het behoud van natuur, 

landschap en de cultuurhistorische elementen die bepalend zijn voor de kwaliteit het recreatiegebied. 

Daarnaast zorgt het Plassenschap voor het nautisch- en vaarwegbeheer van het openbaar water binnen het 

werkgebied.  

Het Plassenschap heeft de uitvoering van zijn werkzaamheden - Beheer & Onderhoud, Toezicht & 

Handhaving, Exploitatie, Bedrijfsvoering en Bestuursondersteuning - belegd bij RMN. RMN was tot 1 januari 

2023 de uitvoeringsorganisatie voor Plassenschap Loosdrecht e.o., recreatieschap Stichtse Groenlanden, 

Routebureau Utrecht en het Nationaal Park Utrechtse Heuvelrug. 

Het jaar 2022 was een bijzonder jaar voor het Plassenschap. Vanwege de versoepelde corona maatregelen 

werden de gebieden minder bezocht dan in 2020 en 2021. De werkzaamheden en de werkdruk voor onze 

toezichthouders en beheer- en onderhoudsmedewerkers is echter niet afgenomen. Veel mensen zijn ook na 

het intrekken van de coronamaatregelen blijven recreëren. 

 

Het resultaat over 2022 toont een negatief saldo van € 473.848. In de jaarrekening is in de paragraaf 

Overzicht van baten en lasten een analyse opgenomen van het behaalde resultaat ten opzichte van de 

gewijzigde begroting. Hieruit blijkt dat het behaald resultaat met name een incidenteel karakter heeft en 

hoofdzakelijk veroorzaakt wordt door de bijdrage van het plassenschap in de liquidatiekosten van RMN. 

Daarnaast zijn de onderhoudskosten als gevolg van de actualisatie van het MJOP structureel hoger 

uitgevallen. Ten opzichte van de begroting is het resultaat €124.053 positiever uitgevallen doordat de 

liquidatiekosten van RMN deels in 2023 gemaakt worden waar in de begroting het uitgangspunt waren dat alle 

kosten reeds in 2022 zouden vallen.  

 

Voor een gedetailleerd overzicht van en een nadere toelichting op de afwijkingen ten opzichte van de 

begroting verwijzen wij u naar paragraaf 12.2. 

 

Eind 2020 heeft het schap uitgesproken geen toekomst te zien in de wijze waarop de samenwerking 

momenteel georganiseerd is. Eind 2021 is hierover de besluitvorming afgerond. Besloten is, de 

uitvoeringsorganisatie RMN te liquideren per 31 december 2022 en ons schap om te vormen tot een ander 

samenwerkingsverband met een ‘lichtere’ structuur. De gemeente Wijdemeren heeft een aanbod opgesteld 

om de taken van het schap uit te voeren en het schapsbestuur heeft dit aanbod geaccepteerd in haar 

vergadering van juni 2022. 
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ONDERTEKENING 

Aldus vastgesteld door het bestuur d.d.  

 

 

 

De heer A. Wisseborn     Mevr. J. Brand  

Voorzitter      Secretaris a.i. 
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JAARVERSLAG  

2 Programmaverantwoording  

2.1 Programma 1: Beheer en onderhoud 

Beheer en onderhoud omvat het beheer en (dagelijks, groot- en vervangings-) onderhoud van de terreinen en 

plassen, fiets- en wandelpaden en het onderhouden van voorzieningen. Het niveau van beheer en onderhoud 

verschilt per terrein, per seizoen en is afhankelijk van onder meer wet- en regelgeving, de functie, de intensiteit 

van gebruik en de behoefte van recreanten en de opdracht van het Plassenschap. In onderstaande alinea’s 

wordt per opgave in het programma de voortgang geschetst. 

Optimalisatie werkprocessen 

Opgave 

In 2021 is ‘de basis op orde’ gebracht door het opstellen/verbeteren van de onderhoudsbestekken voor 
Dagelijks Onderhoud, het MeerJarenOnderhoudsPlan (MJOP), de digitalisering van het areaal in het GIS-
systeem Geovisia en het opstellen van nieuw beleid en richtlijnen. In 2022 zijn de resultaten van deze 
inspanningen zichtbaar geworden en heeft de nadruk gelegen op het verder verbeteren/optimaliseren en 
waar mogelijk digitaliseren van deze processen. 

Realisatie 

In 2022 hebben we het MJOP geactualiseerd en daarbij specifiek aandacht besteedt aan de effecten van 
inflatie als gevolg van hogere energie- en grondstofprijzen. Dit werkt door in het uitgezette aanneemwerk. 
Op het geactualiseerde MJOP heeft in 2022 geen separate bestuurlijke besluitvorming plaatsgevonden. 
Dagelijks onderhoud is in het gebied op het niveau sober en veilig uitgevoerd. 

De beschoeiingen bij de Meent, langs de Muyeveldsevaart en langs de ’s-Gravelandsevaart zijn vervangen 
volgens bestek. Bij de Meent zijn bovendien maatregelen genomen voor de verbetering van de 
(zwem)waterkwaliteit, waaronder het plaatsen van duikers. 

De stormen aan het begin van het jaar bleken een deel van de beschoeiingen aan de Strook Oost te 
hebben weggeslagen, vermoedelijk in combinatie met onderspoeling. In de eerste helft van 2022 is een 
groot deel van deze beschoeiingen met spoed vernieuwd en vervangen. Aan de Strook wilden we ook de 
zwemtrappen vervangen, maar door leveringsproblemen van de nieuwe exemplaren, hebben we de 
bestaande trappen eerst moeten laten repareren. Later (na seizoen) zijn de zwemtrappen wel geleverd. 

Op Markus Pos hebben we het toiletgebouw laten renoveren. Het toiletgebouw was aangetast door slijtage 
en vandalisme. Fundering en muren zijn gehandhaafd, overige delen zijn vervangen of grondig 
gerepareerd. 

We hebben het groot onderhoud aan de Weersluis, Kraaienestersluis en Raaisluis voorbereid, zodat dit 
onderhoud na het recreatieseizoen kan worden uitgevoerd. Datzelfde geldt voor het groot onderhoud aan 
verhardingen. 

Door langdurig uitvallen en lange revalidatieperiode van een vakkracht is voor 2022 extra werk uitbesteed. 
Het betreft het dagelijks onderhoud van de Strook en terrein de Fuut. Ook het groenonderhoud bij de 
zelfbedieningssluizen is op afroep opgedragen. 

In oktober is een opname gedaan naar de constructieve veiligheid van de botenopslagloods. Directe 
aanleiding is dat door een aanrijding de kap 20 cm verschoven is en schade aan de gevelafwerking is 
ontstaan. Deze schade is hersteld in december. 
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Duurzaamheid 

Opgave 

De duurzaamheid-thema’s ‘klimaatverandering’/‘klimaatadaptatie’, ‘biodiversiteit’, ‘circulaire economie’ en 
‘energietransitie’ staan steeds hoger en prominenter op de politieke agenda’s. Het schap heeft in de 
afgelopen jaren een aantal stappen gezet op het gebied van duurzaamheid. Waar mogelijk wordt 
ecologisch beheerd ter bevordering van de biodiversiteit en worden natuurvriendelijke oevers aangelegd. 
Dit sluit aan bij het Natura2000 beheerplan Oostelijke Vechtplassen. 

Realisatie 

Naast het gebruik van schonere (HVO-100 diesel) brandstof voor de werkboot en de trekker zijn er geen 
initiatieven op het gebied van duurzaamheid gerealiseerd. Met de ecoloog van Aquanoom is in 2022 wel 
bekeken waar nog winst te behalen valt in het gebied, maar de conclusie is dat de meeste eilanden waar 
het mogelijk was al beschikken over natuurvriendelijke oevers en dat er op het bestaande areaal recreatief 
gebruikte oever geen winst meer valt te behalen. 

 

  

Realisatie 
2021 

Begroting 
2022 

Begroting 
2022 na 
wijziging 

Realisatie 
2022 

Afwijking 
begroting - 
realisatie 

Lasten 1.588.108 729.400 926.800 1.110.296 183.496 

Baten 1.332.160 844.000 844.000 1.191.631 347.631 

Saldo van baten en lasten 255.948 (114.600) 82.800 (81.335) (164.135) 

Toevoegingen aan reserves 17.327 115.000 17.300 - - 

Onttrekkingen aan reserves 478.990 122.300 17.300 - - 

Gerealiseerd resultaat (205.715) (121.900) 82.800 (81.335) (164.135) 

 

2.2 Programma 2: Toezicht en handhaving 

Dit programma bestaat enerzijds uit de werkzaamheden van de Boa’s, die als gastheer én handhaver zich 
inzetten om overlast te voorkomen of te bestrijden. Anderzijds bestaan de werkzaamheden binnen dit 
programma uit het opstellen, evalueren en actualiseren van regelgeving. 

Toezicht en handhaving 

Opgave 

Onze toezichthouders (BOA’s) zorgen ervoor dat onze inwoners en bezoekers prettig en veilig gebruik 
kunnen maken van onze recreatiegebieden en -voorzieningen. De behoefte aan toezichthouders neemt toe, 
te meer omdat de politie steeds minder aanwezig is in het buitengebied. Onze toezichthouders handhaven 
onze eigen verordening (bestuursrechtelijk), maar hebben ook strafrechtelijke taken. We werken aan een 
intensieve en integrale samenwerking met onze partners op het gebied van ‘snelvaren’, milieudelicten 
(stroperij) en mogelijke ondermijningszaken. In 2022 is de begrote capaciteit voor toezicht & handhaving 
1,83 fte. Dit betekent dat de BOA’s doorgaans alleen toezicht houden en het niet mogelijk is om iedere dag 
in het gebied toezicht te houden. 

Realisatie 

Uit constateringen de afgelopen jaren is gebleken dat veel schepen met een L-Ontheffing langer zijn dan de 
toegestane 7.20m. In het eerste half jaar van 2022 is gezamenlijk met de Politie & RDW begonnen met het 
oppakken van de controles hierop. Dit heeft ertoe geleid dat er inmiddels meerdere ontheffingen zijn 
ingenomen van schepen welke ruim langer waren dan de toegestane 7.20 meter. 

Vogelgriep is helaas nog steeds aanwezig onder onze fauna in Nederland en ook op de Loosdrechtse 
Plassen hebben we hier de slachtoffers van ondervonden. Tientallen ganzen zijn door de 
Boa/toezichthouder aantroffen en ook de vele meldingen van recreanten gaven een duidelijk beeld van de 
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locaties. Hierop zijn door de Boa gezamenlijk met een gespecialiseerd bedrijf deze vogelgriep slachtoffers 
meerdere malen geruimd zodat deze geen gevaar meer konden vormen voor recreanten. 

In 2022 zijn er wederom goede contacten geweest met de gemeente en is er ook een gezamenlijk rooster 
opgesteld waarin de Boa van de gemeente opstapt bij onze boa/toezichthouder voor gezamenlijke diensten 
op het water. Positieve ontwikkeling in deze is tevens dat de domein 1 Boa van de gemeente verruimde 
bevoegdheden heeft gekregen voor enkele strafbare feiten op het water. 

Regelgeving en ontheffingverlening 

Opgave 

De regelgeving van het Plassenschap is vastgelegd in:  

1. verordeningen die door de Plassenraad zijn vastgesteld, en 

2. verkeersbesluiten waarvoor het dagelijks bestuur het bevoegd gezag is. 

De regelgeving en het daarbij behorende ontheffingenbeleid vragen geregeld om evaluatie en actualisatie. 
Ook is er regelmatig behoefte om bepaalde nieuwe regelgeving op te stellen en in te voeren. In het kader 
van de liquidatie van RMN vindt de gemeente Wijdemeren het wenselijk dat de juridische basis voor: 

- de schapsverordeningen (Verordening Plassenschap Loosdrecht, Woonschepenverordening, 
Legesverordening) worden overgenomen in de APV’s van de gemeenten Wijdemeren en Stichtse 
Vecht. De werkzaamheden gaan dan met ingang van 2023 een-op-een over en worden ten laste van 
het Plassenschap ingepast in de gemeentelijke organisatie.  

- het nemen van verkeersbesluiten (Besluit Motorboten, Voorrangsregeling, Bebording) gaat terug naar 
de colleges van B&W van de gemeenten Wijdemeren en Stichtse Vecht, en de uitvoering wordt door de 
gemeente Wijdemeren verzorgd. De kosten daarvan komen ten laste van het Plassenschap. 

Realisatie 

In 2022 is begonnen met de evaluatie van de Nadere regels voor het kamperen op de openbare recreatie 
eilanden in het Loosdrechts plassengebied. De ervaring is dat er regelmatig gebruik wordt gemaakt van de 
mogelijkheid om in de periode van 1 april tot 1 november op de eilanden Meent en Marcus Pos op de 
aangewezen kampeerveldjes binnen een straal van 10 meter vanaf de kampeerpaal maximaal 3 
trekkerstentjes te plaatsen. Het gebruik is naar alle tevredenheid en heeft niet tot problemen geleid. Een 
uitgebreide evaluatie kan desgewenst, mede gezien andere prioriteiten en de geringe capaciteit van het 
personeel dat nog werkzaam is voor RMN, na de Transitie plaatsvinden. 

Er zijn in 2022 twee aanvragen om (bedrijfs-)ontheffing ontvangen voor het kunnen e-foilen, varen met 
elektrische surfborden, die een snelheid tot 35 km/uur kennen. Het besluit Motorboten kent dit begrip nog 
niet en heeft geen mogelijkheid hiervoor een P-ontheffing (voor het lesgeven) of een L-ontheffing te 
verlenen. Omdat per 1-1-2023 de regelgevende bevoegdheid van het Plassenschap vervalt, is het aan de 
gemeente Wijdemeren om te bepalen of voor het e-foilen voor het volgend recreatieseizoen een 
mogelijkheid komt. 

 

  

Realisatie 
2021 

Begroting 
2022 

Begroting 
2022 na 
wijziging 

Realisatie 
2022 

Afwijking 
begroting - 
realisatie 

Lasten 143.769 255.500 255.500 324.789 69.289 

Baten 442.019 580.200 611.700 677.048 65.348 

Saldo van baten en lasten (298.251) (324.700) (356.200) (352.259) 3.941 

Toevoegingen aan reserves - - - - - 

Onttrekkingen aan reserves - - - - - 

Gerealiseerd resultaat (298.251) (324.700) (356.200) (352.259) 3.941 
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2.3 Programma 3: Ontwikkeling 

Gebiedsakkoord Oostelijke Vechtplassen 

Opgave 

Het Plassenschap Loosdrecht e.o. is medeondertekenaar van het Gebiedsakkoord Oostelijke Vechtplassen 
(OVP). Het Plassenschap is daarmee een verplichting aangegaan van in totaal € 906.000. De totale 
bijdrage dient volgens een vastgesteld kasritme te worden bijgedragen in de periode 2017-2028. Het 
Plassenschap betaalt met name voor uit te voeren baggerwerkzaamheden. Vanaf 2020 wordt rekening 
gehouden met een jaarlijks te financieren bedrag van € 70.900. In het laatste jaar van het Gebiedsakkoord 
wordt het resterende deel van de bijdrage mogelijk verrekend. 

Realisatie 

Het Plassenschap heeft onder voorwaarden ontheffing verleend voor het uitvoeren van de 
baggerwerkzaamheden 1e fase van het OVP-project baggeren Loosdrechtse plassen met alle materialen 
die daarvoor noodzakelijk zijn. Daarnaast is onder voorwaarden en na overleg met de beheerder 
toestemming verleend voor het gebruik van werkhaven Rimboe voor overslag van materiaal. In het derde 
kwartaal 2022 zijn de baggerdepots gerealiseerd en is gestart met de baggerwerkzaamheden fase 1. 

De stuurgroep OVP heeft voorts ingestemd met het uitvoeren van een nadere verkenning van de 
voorgestelde keuze van de watersportsector ‘Rondje om de Zuid’ als vervanging van project 1.3 van het 
Gebiedsakkoord (G.A.) i.v.m. het niet doorgaan van de vaarverbinding Loosdrechtse Plassen – Hilversums 
Kanaal (LP-HK). Concreet betekent dit project het verbeteren van de doorvaart Tienhovenskanaal en 
Kraaienestersluis en mogelijk het verbeteren van de vaarroute door de Weersluis en de Weersloot. Het 
schap is betrokken als eigenaar van deze vaarwegen en sluizen.  

Terreinen Plassengebied 

Opgave 

Er zijn geen ontwikkelingen gepland voor de recreatie-eilanden (afgezien van de reguliere beheer & 
onderhoudswerkzaamheden) 

Realisatie 

In het licht van de transitie is de verkenning naar passende recreatieve ontwikkeling bij de terreinen – 
Bosdijk, Zwaan, de Aa, de Geer, Oukoperdijk – in het westelijk weidegebied van het schap geen verdere 
uitvoering gegeven. 

 

  Realisatie 
2021 

Begroting 
2022 

Begroting 
2022 na 
wijziging 

Realisatie 
2022 

Afwijking 
begroting - 
realisatie 

Lasten 70.914 70.900 70.900 70.914 14 

Baten 59.485 82.000 82.000 76.109 (5.891) 

Saldo van baten en lasten 11.429 (11.100) (11.100) (5.195) 5.905 

Toevoegingen aan reserves - 19.200 - - - 

Onttrekkingen aan reserves 70.914 70.900 70.900 70.914 14 

Gerealiseerd resultaat (59.485) (62.800) (82.000) (76.109) 5.891 
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2.4 Programma 4: Exploitatie 
 

Opgave 

De exploitatie van het Plassenschap betreft het uitbaten van bezittingen, via erfpacht-, opstal-, huur- en 
gebruiksovereenkomsten. Erfpachtovereenkomsten worden voor een lange termijn aangegaan, huur- en 
gebruiksovereenkomsten zijn vaak voor een korte(re) termijn. 

Het schap heeft erfpachtovereenkomsten voor Paviljoen De Strook, Recreatiecentrum Mijnden en eiland 
Robinson Crusöe. Deze exploitanten vormen een belangrijke bron van inkomsten en/of dragen bij aan 
recreatief gebruik van het Plassengebied. Huur- en gebruiksovereenkomsten worden aangegaan voor het 
gebruik van terreinen door hondenuitlaatservices, het gebruik van een steiger, visrecht, het gebruik van een 
eiland of terrein voor een activiteit zoals een scoutingkamp, etc. Dit zijn zeer diverse overeenkomsten voor 
(regelmatig terugkerende) eenmalige activiteiten of korte termijn gebruik. 

Exploitatie biedt de mogelijkheid om de recreatieve meerwaarde van het gebied te vergroten en/of meer 
inkomsten te genereren. Het schap heeft momenteel geen exploitatiebeleid of - doelstellingen 
geformuleerd. Vooral het eenmalig en kortdurend verhuren van terreinen en eilanden voor bijvoorbeeld een 
evenement of pop-up-activiteit biedt mogelijkheden. 

Realisatie 

Nieuw exploitatiebeleid of nieuwe exploitatiedoelstellingen zijn in 2022 aangehouden in afwachting van 
definitieve besluitvorming over de transitie. Exploitatiebeleid of -doelstellingen zullen in overleg met of door 
de gemeente Wijdemeren worden uitgewerkt. De activiteiten in 2022 hebben zich gericht op het continueren 
van de bestaande exploitatiewerkzaamheden. Bijzonderheden zijn:  

De erfpachtovereenkomst op Robinson Crusoë voor SailWise is geactualiseerd waarbij het goede doel van 
SailWise en onderhoud voor het eiland goed zijn beschreven. Voor Markus Pos is er vanaf 2021 een 
huurovereenkomst gesloten voor een Horeca ponton. De Fietsboot blijkt een groot succes waardoor er nu 
van de Porseleinhaven via Markus Pos en Fuut naar de Strook en vice versa gevaren wordt. In 2022 wordt 
verder onderhandeld over de uiteindelijke Invulling van de voorwaarden in de erfpachtovereenkomst met 
het recreatiecentrum Mijnden en de verhuur van 2 steigers langs de Heul. 

Binnen de programmabegroting Loosdrechtse Plassen e.o. zijn geen inkomsten geraamd voor 
evenementen. Toch vinden er met name op de Bosdijk enkele kleinschalige activiteiten als 
hondentrainingen en bootcamp trainingen plaats, incidenteel worden ook de eilanden gebruikt voor een 
kleinschalig evenement voor als een spelactiviteit. Deze kleinschalige activiteiten waren goed voor een 
omzet van ruim € 3.000,-. 

 

  Realisatie 
2021 

Begroting 
2022 

Begroting 
2022 na 
wijziging 

Realisatie 
2022 

Afwijking 
begroting - 
realisatie 

Lasten 366.968 639.500 549.000 361.846 (187.154) 

Baten 849.185 1.248.600 1.206.000 857.429 (348.571) 

Saldo van baten en lasten (482.217) (609.100) (657.000) (495.583) 161.417 

Toevoegingen aan reserves - - - - - 

Onttrekkingen aan reserves 12.000 - - - - 

Gerealiseerd resultaat (494.217) (609.100) (657.000) (495.583) 161.417 
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2.5 Programma 5: Algemeen (incl. overhead) 
 

Opgave 

Programma 5 is een beleidsarm programma. Naast de algemene dekkingsmiddelen en de post onvoorzien 
zijn tevens de lasten voor overhead opgenomen. 

Realisatie 

Genoemde taken op het gebied van de instandhouding van de organisatie van het Plassenschap 
Loosdrecht e.o. zijn in 2022 uitgevoerd door Recreatie Midden Nederland. 

 

  Realisatie 
2021 

Begroting 
2022 

Begroting 
2022 na 
wijziging 

Realisatie 
2022 

Afwijking 
begroting - 
realisatie 

Lasten 907.491 1.126.500 1.721.000 1.479.134 (241.866) 

Baten - - 110.700 - (110.700) 

Saldo van baten en lasten 907.491 1.126.500 1.610.300 1.479.134 (131.166) 

Toevoegingen aan reserves - - - - - 

Onttrekkingen aan reserves - - - - - 

Gerealiseerd resultaat 907.491 1.126.500 1.610.300 1.479.134 (131.166) 
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3 Paragrafen  
 

Op grond van het BBV is het verplicht om voor zeven programma-overschrijdende thema’s 

verantwoording af te leggen in een afzonderlijke paragraaf. Voor het Plassenschap geldt dat, gelet op de 

aard van de activiteiten van het Plassenschap, niet alle paragrafen van toepassing zijn. Om die reden zijn 

alleen die paragrafen opgenomen die van toepassing zijn.  

Paragaaf Wel/niet 
opgenomen 

Toelichting 

Lokale heffingen Wel Zie paragraaf 3.1  

Weerstandsvermogen en risicobeheersing Wel Zie paragraaf 3.2 

Onderhoud kapitaalgoederen Wel Zie paragraaf 3.3 

Financiering Wel Zie paragraaf 3.4 

Bedrijfsvoering Wel Zie paragraaf 3.5 

Verbonden partijen Wel Zie paragraaf 3.6 

Grondbeleid N.v.t. Zie paragraaf 3.7 

Openbaarheid Wel Zie paragraaf 3.8 

3.1 Lokale heffingen 
Het Plassenschap Loosdrecht e.o. verleende ontheffing van een aantal verboden die zijn opgenomen in 

de Verordening Plassenschap Loosdrecht, Voorrangsregeling Mijndense Sluis, 

Woonschepenverordening en het Besluit Motorboten. De tarieventabel wordt jaarlijks aangepast. De 

belangrijkste rechten, die worden geheven in het Loosdrechts plassengebied betreffen: 

LOKALE HEFFINGEN  REKENING 2022 

Jaarontheffingen snelvaren  276.798 

Dagontheffingen snelvaren  13.588 

Wachtlijst motorbootontheffing  7.110 

Visrecht  2.298 

Rechten pleziervaartuigen  15.579 

Overige ontheffingen  13.093 

Totaal  328.466 

 

3.1.1 Snelvaren particulieren (jaar, dag en wachtlijst) 

De ontheffingen om te kunnen snelvaren op de 1e t/m 4e plas en de waterskibaan op de 5e plas worden 

verleend op grond van het Besluit Motorboten. Er zijn maximaal 800 ontheffingen verleend aan natuurlijke 

personen die in het bezit zijn van een vaarbewijs, ook werden circa 30 ontheffingen verleend aan bedrijven en 

verenigingen voor het kunnen proefvaren, het geven van waterskilessen en het begeleiden van 

zeilwedstrijden.  

De tarieven worden jaarlijks door het bestuur vastgesteld. De geraamde baten overschrijden de ter zake 

geraamde lasten niet. Er is geen kwijtscheldingsbeleid. 
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3.2 Weerstandsvermogen en risicobeheersing 
De begroting van het Plassenschap bestaat voor een deel uit te realiseren exploitatie-opbrengsten, zoals 

schutten bij de sluis, snelvaarontheffingen en evenementen. Het schap onderscheidt per 31 december 2022 

de volgende risico’s: 

 Omschrijving risico Bedrag Wanneer Frequentie 

1 Erfpacht en huur 15.500 2022 e.v. Jaarlijks 

2 Schutgelden Mijndense sluis 15.000 2022 e.v. Jaarlijks 

3 Uitgifte snelvaarontheffingen 25.000 2022.e.v. Jaarlijks 

4 Bestrijding overlastgevende waterplanten 40.000 2022 e.v. Jaarlijks 

5 Rente 42.000 2022 e.v. Jaarlijks 

6 Klimaatverandering 40.000 2022 e.v. Jaarlijks 

7 Inflatie 50.000 2022 e.v. Jaarlijks 

8 Kostenstijgingen onderhoud PM 2022 e.v. Jaarlijks 

9 Onvoorziene risico’s 50.000 2022 e.v. Jaarlijks 

 Totaal risico’s  277.500   

 Totaal risico’s met correctie kansberekening (90%) 250.000   

 
Toelichting op de genoemde risico’s:  

1. Erfpacht en huur 

De geraamde omzet voor 2023 bedraagt ca. € 310.000. Het risico wordt ingeschat op 5% van de omzet. 

Zijnde € 15.500. Dit risico heeft zich overigens niet voorgedaan in 2022. 

2. Schutgelden Mijndense sluis 

De omzet voor 2022 is redelijk in lijn met de raming. Dit komt mede door normale weersomstandigheden. Bij 

tegenvallende weersomstandigheden kan de opbrengst lager uitvallen dan begroot. Het gemiddelde risico 

bedraagt € 15.000. Dit risico heeft zich in 2022 niet voorgedaan. 

3. Uitgifte snelvaarontheffingen 

De afgelopen jaren zien we dat de populariteit van de snelvaarontheffingen onverminderd groot blijft. Het 

aantal uit te geven jaarontheffingen is maximaal 800. De verkoop van dagontheffingen is variabel en markt -

en weersafhankelijk. Dit risico is ingeschat op maximaal € 25.000. Dit risico heeft zich in 2022 niet 

voorgedaan. 

4. Van bestrijding naar beheersing van overlastgevende waterplanten 

De afgelopen jaren is in OVP verband intensief gewerkt aan het beheersen en terugdringen van cabomba 

(waterwaaier) en (ongelijkbladig) vederkruid in de Oostelijke Vechtplassen. Het zijn invasieve exotische 

waterplanten die vooral overlast veroorzaken voor waterrecreanten. Er is geconstateerd dat woekerende 

waterplanten niet volledig te bestrijden zijn. Daarom wordt gewerkt aan een plan van aanpak met een 

inkadering en concreet stappenplan met tijdsplanning dat moet leiden tot een bestuurlijk ondertekend 

Beheerplan Overlastgevende Waterplanten Oostelijke Vechtplassen. 

Het Plassenschap heeft voor dit project in 2022 geen kosten gemaakt anders dan personele inzet en het 

reguliere vaarwegbeheer. 
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5. Rente 

Het rentepercentage voor nieuwe vaste geldleningen is voor 2022 geraamd op 2,5%. Dit percentage is 

gebaseerd op een reële inschatting van de marktrente op het moment van afsluiten. Een rente van 1,0% 

hoger dan deze verwachting resulteert in extra lasten van € 21.700 per jaar. Er is in 2022 een lening 

aangegaan van € 2,0 miljoen tegen 3,0%. Het risico heeft zich derhalve in 2022 ten dele voorgedaan. Dit 

resulteert in extra financieringslasten van 0,5% x € 2,0 mln. = € 10.000. Voor het jaar 2023 verhogen we het 

renterisico met € 20.000 naar afgerond € 42.000 omdat de leningenportefeuille is verhoogd.  

6. Klimaatverandering 

Een belangrijke tendens is te zien in de merkbare gevolgen van klimaatveranderingen voor de 

onderhoudsmaatregelen. Er moet rekening worden gehouden met de volgende aspecten: 

• langer groeiseizoen (waardoor extra maaibeurten nodig zijn), maar ook een korter snoeiseizoen daar 

bomen weer eerder uitlopen. Daardoor kan achterstand ontstaan in hakhout snoei en omdat te 

voorkomen moeten er soms ook snoeiwerk uitbesteed worden. 

• Wateroverlast en droogte alsmede wind (storm) hierdoor raken oevers beschadigd alsmede de 

beschoeiingen. Ook meer kosten aan beplanting en beschoeiingen om de terreinen veilig te houden. 

Alsmede kosten aan water te geven om jonge aanplant te laten aanslaan 

• Ontwikkeling van ziektes en exoten (o.a essentaksterfte die herplant en veilighouden terreinen 

noodzakelijk maken. 

Elk seizoen is anders en onderhoudswerkzaamheden zijn lastig te vergelijken per jaarschijf. Extra water en 

extra maaien zijn lastig te kwantificeren. In 2022 zijn er echter geen grote excessen geweest welke direct 

verband houden met klimaatverandering. 

7. Inflatie 

We merken dat aannemers veel meer vragen voor het uit te voeren werk. Door de hoge energie- en 

grondstofkosten zijn de prijzen voor werken in 2022 zeer sterk gestegen. Dit wordt mogelijk niet gedekt door 

de huidige voorziening groot onderhoud. Voor de werken aan de Muyeveldse Vaart had dit nog geen directe 

gevolgen in 2022, wel voor de werken aan De Strook Oost. We ramen het prijsrisico op 5% van het totale 

jaarlijkse onderhoudsbedrag. 

8. Uitkomsten inspecties MJOP 

Nadat in 2021 een MJOP is vastgesteld, is in 2022 het MJOP verder geactualiseerd. Er is nog sprake van 

achterstallig onderhoud, we hebben noodgedwongen risico gestuurd in plaats van planmatig het onderhoud 

uitgevoerd om de veiligheid in het gebied te kunnen waarborgen. Het exacte effect hiervan is op dit moment 

nog niet in te schatten. 

9. Onvoorziene risico’s 

Naast bovengenoemde grote risico’s heeft onze gemeenschappelijke regeling te maken met kleinere  

risico’s, zoals het illegaal dumpen van giftige afvalstoffen, niet verhaalbare vernielingen en wijzigingen 

in wetgeving met mogelijk financiële gevolgen. Deze worden niet afzonderlijk benoemd en 

gekwantificeerd, maar hiervoor wordt gedurende de meerjaren termijn een gelijkblijvend risicobedrag 

aangehouden van € 50.000. 

 

We gaan ervan uit dat niet alle risico’s zich tegelijkertijd zullen voordoen. Om hiervoor te corrigeren 

wordt een percentage van 90% berekend over het totaal berekende risicobedrag.   
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3.3 Kengetallen 
De kengetallen geven inzicht in de financiële positie van het Plassenschap.  

  

Jaarrekening 
2021 

Jaarrekening 
2022 

Netto schuldquote 49% 105% 

Netto schuldquote gecorrigeerd voor alle leningen 49% 105% 

Solvabiliteitsratio 30% 11% 

Grondexploitatie nvt nvt 

Structurele exploitatieruimte 6% -17% 

Belastingcapaciteit nvt nvt 

3.3.1 Netto schuldquote 

Hoe hoger de schuld, hoe hoger de netto schuldquote. De netto schuldquote weerspiegelt het niveau van 

de schuldenlast van het Plassenschap ten opzichte van de eigen middelen en geeft een indicatie van de 

druk van de rentelasten en de aflossingen op de exploitatie. 

3.3.2 Solvabiliteitsratio 

Dit kengetal drukt het eigen vermogen als percentage van het totale vermogen uit. Hoe hoger het 

percentage hoe beter het Plassenschap in staat is aan de financiële verplichtingen te voldoen.  

3.3.3 Structurele exploitatieruimte 

Dit kengetal geeft aan hoe groot de structurele exploitatieruimte is, doordat gekeken wordt naar de 

structurele baten en de structurele lasten en deze worden vergeleken met de totale baten. Een positief 

percentage betekent dat de structurele baten toereikend zijn om de structurele lasten te dekken. 

3.4 Onderhoud kapitaalgoederen 
Het MJOP is in het derde kwartaal van 2021 opgesteld op basis van inspecties en inventarisatie bij de 

beheerders en percentage berekening van niet kapitaalintensieve goederen (meubilair). Hieruit zijn budgetten 

en tijdspad geraamd voor groot onderhoud, investeringen en (verdere) inspecties. Het MJOP is een eerste 

stap naar het maken van uitvoeringsplannen, nog niet alle objecten in het gebied zijn in beeld. Het MJOP is 

voor een periode van 6 jaar opgesteld, waarbij is uitgegaan van een inflatie van 1,5%. Inmiddels is duidelijk 

dat dit niet meer van toepassing is. Dit is bij vaststelling van het MJOP door het schap als risico benoemd, is 

herhaald in de kadernota 2024 en zal naar de huidige inflatiecijfers moeten worden bijgesteld.  

3.4.1 Wegen 

In 2022 zijn er geen herstelwerkzaamheden of inspecties aan wegen uitgevoerd.  

3.4.2 Watergangen en oevers 

In september 2022 is gestart met het OVP-baggerproject. Daarnaast worden de sloten jaarlijks onderhouden 

volgens de keureisen van het waterschap (bv. waterplanten maaien in de Raaisloot). De houten 

beschoeiingen langs de Muyeveldsevaart zijn eenzijdig over een afstand van 570 meter vervangen door 

kunststof beschoeiingen. De beschoeiingen langs de ’s-Gravenlandsevaart zijn in 2022 tweezijdig vervangen 

over een afstand van 675 meter door kunststof beschoeiingen. Als extra werk is langs de vaart aan de andere 

zijde nieuwe houten beschoeiingen aangebracht. De beschoeiingen aan de Strook Oost zijn over een lengte 

van 435 meter vervangen en de afkalvingen zijn gerepareerd. 

3.4.3 Groen: beplantingen 

Op locaties de Meent en de Strook was er in 2021 overlast van de eikenprocessierups. In 2022 was de 
overlast veel beperkter. 
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3.4.4 Schoonhouden en vuilafvoer 

In 2022 is ongeveer evenveel afval ingezameld als in 2021.   

3.4.5 Materieel 

Het materieel wordt jaarlijks gekeurd en is onderhevig aan garanties. Voor groot materieel is om de 500 uur 

bedrijfstijd is er regulier onderhoud (servicebeurt) nodig om garantierecht te behouden. In 2022 is er naast het 

reguliere onderhoud geen groot onderhoud geweest aan het materieel. 

3.5 Financiering 
In het Treasurystatuut is het treasurybeleid opgenomen met daarin de producten, partijen en limieten, de 

treasury-organisatie met taken, bevoegdheden en verantwoordingsrelatie en de bijbehorende 

informatievoorziening, in totaliteit bedoeld ter beperking van te lopen risico’s.  

3.5.1 Risicobeheer 

Binnen de Wet FIDO zijn twee normen vermeld waaraan dient te worden voldaan. Het doel van deze 

normen is te voorkomen dat bij herfinanciering van de leningen bij (aanzienlijk) hogere rente grote 

schokken optreden in de hoogte van de rente die het Plassenschap moet betalen. De normen beperken 

de budgettaire risico’s. 

3.5.2 Kasgeldlimiet 

De kasgeldlimiet is een bedrag ter grootte van 8,2% van het totaal van de jaarbegroting bij aanvang van 

het jaar met als doel de kortlopende leningen te beperken. De kasgeldlimiet bedraagt € 231.400. In de 

praktijk is in 2022 geen kasgeld opgenomen.  

3.5.3 Renterisiconorm 

De renterisiconorm is een bedrag ter grootte van een percentage van het begrotingstotaal. Het doel van 

deze norm was en is het beperken van de gevolgen van een stijgende kapitaalmarktrente op de 

rentelasten van de organisatie. De norm stelt dat per jaar maximaal 20% van het begrotingstotaal in 

aanmerking mag komen voor verplichte aflossingen en renteherzieningen. De renterisiconorm bedraagt 

over 2022 € 2.500.000 (het minimumbedrag op grond van artikel 2 lid 3 van de Uitvoeringsregeling 

Financiering decentrale overheden). Op de vaste geldleningen is een bedrag afgelost van € 147.143. 

Renteherziening op vaste schuld heeft niet plaatsgevonden. 

3.6 Bedrijfsvoering 
Het onderhoud en beheer, de ontwikkeling, de bedrijfsvoering en handhaving en toezicht van het schap 

wordt tot 1 januari 2023 uitgevoerd door de gemeenschappelijke regeling (GR) Recreatie Midden-

Nederland (RMN). Naast het uitvoeren van taken door RMN in eigen beheer worden veel externe partijen 

ingeschakeld voor de uit te voeren opdrachten als (groot)onderhoud en het verrichten van investeringen. 

Het recreatieschap Stichtse Groenlanden en het Plassenschap Loosdrecht e.o. zijn deelnemer in RMN. 

De exploitatiebaten en lasten van RMN worden volledig doorberekend aan de betalende deelnemers.  

In 2022 had het Plassenschap Loosdrecht e.o. een belang van 28,3% in de bedrijfsvoeringsorganisatie 

RMN.  

3.7 Verbonden partijen 
Het recreatieschap is deelnemer aan de bedrijfsvoering organisatie RMN, de uitvoeringsorganisatie voor 

twee recreatieschappen.  
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Recreatie Midden Nederland (RMN) 

Vestigingsplaats Utrecht 

Rechtsvorm Gemeenschappelijke regeling – bedrijfsvoeringsorganisatie (BVO) 

Doelstelling/Publiek belang Het bieden van een op de behoefte van de recreatieschappen 

afgestemd uitvoeringsapparaat en het vervullen van de daarmee 

samenhangende rol van werkgever, alsmede het bevorderen van 

de onderlinge afstemming tussen de recreatieschappen van de uit 

te voeren werkzaamheden. 

Zeggenschap / bestuurlijk 

belang 

Het bestuur van RMN bestaat uit 3 leden en een secretaris. 

Namens LSD hadden M. van Dijk (tot 10 juni) en A. Wisseborn 

(vanaf 10 juni) zitting in het bestuur van RMN. 

Samenwerkingspartners RMN kent drie deelnemers: Recreatieschap Stichtse Groenlanden, 

Plassenschap Loosdrecht en provincie Utrecht. 

Financieel belang Deelnemers financieren via een deelnemersbijdrage de kosten van 

RMN en zijn gezamenlijk aansprakelijk voor eventuele tekorten. 

Risico's / 

weerstandsvermogen 

Alle kosten van RMN worden doorbelast aan de deelnemende 

schappen. Dit betreft tevens de kosten van de liquidatie van RMN. 

De liquidatie van RMN wordt in 2023 afgerond. De vastgestelde 

liquidatiebegroting kent een totaal van € 1,25 miljoen, waarin het 

Plassenschap haar deel financiert. Mogelijk vallen de 

liquidatiekosten hoger uit dan de begroting. 

Kerncijfers Bedragen in € 31-12-2021 31-12-2022 

Eigen vermogen 0 0 

Vreemd Vermogen 1.845.428 2.939.417 

Resultaat 0 0 

3.8 Grondbeleid 
Het Plassenschap Loosdrecht e.o. bezit totaal 660 hectare grond en water binnen het werkgebied.  

Deze bezittingen zijn op hoofdlijnen onder te verdelen in dagrecreatieterreinen (eilanden, Strook, Bosdijk 

etc.), de legakkers (Zuidelijke Kievitsbuurt e.d.), oeverlanden, sluizen, water en het recreatiecentrum 

Mijnden. Het schapsbeleid is er op gericht zijn terreinen zoveel mogelijk gratis en openbaar toegankelijk 

aan te bieden aan de recreant. Ruiling van percelen die tot verbetering van het algemeen nut zullen 

leiden, worden overwogen. 

Aankoop van grond is alleen aan de orde als verwerving ervan van belang is voor uitvoering van een 

project. De bestemming die de gemeenten, tot nog toe, aan de gronden hebben toegekend, biedt geen 

ruimte voor commerciële exploitatie. 

Alleen de grond waarop het recreatiecentrum Mijnden is gevestigd, is eeuwigdurend in erfpacht 

uitgegeven aan een exploitant. Op het terrein de Strook zijn twee opstalrechten verleend aan een 

horecaondernemer. Deze opstalrechtovereenkomsten worden één keer per 5 jaar verhoogd met het 

prijsindexcijfer over de afgelopen periode. Met deze horecaondernemer is verder een 

erfpachtovereenkomst met opstalrecht afgesloten inzake een woning op de strook. 
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JAARREKENING  

4 Balans per 31 december 2022 (bedragen in €) 
Hierna wordt via de balans met toelichting en het overzicht van baten en lasten met toelichting de 

financiële verantwoording afgelegd over het in jaar 2022 gerealiseerde beleid.  

Activa (bedragen in €)  31-12-2022  31-12-2021 

     

Immateriële vaste activa     
Kosten van onderzoek en ontwikkeling voor een bepaald 
actief                      -                  1.067  

Subtotaal immateriële vaste activa                      -                  1.067  

     

Materiële vaste activa     

Investeringen met een economisch nut              821.311             857.940  
Investeringen in de openbare ruimte met een 
maatschappelijk nut 

          3.900.775          2.601.753  

Subtotaal materiële vaste activa          4.722.086         3.459.693  

     

Totaal vaste activa           4.722.086          3.460.760  

     

Voorraden     

Gereed product en handelsgoederen                      -                       -    

Subtotaal voorraden                      -                       -    

     

Uitzettingen rentetypische looptijd < 1 jaar     

Vorderingen op openbare lichamen              511.988             262.132  

Uitzettingen in ’s Rijks schatkist           2.011.650             820.706  

Rekening-courantverhoudingen  
met niet-financiële instellingen  

                   
(36)                    -    

Overige vorderingen                    250                3.846  

Subtotaal uitzettingen rentetypische looptijd < 1 jaar          2.523.852         1.086.684  

     

Liquide middelen     

Kas- en banksaldi              260.402             103.076  

     

Overlopende activa     

- Overige Nederlandse overheidslichamen                      -                       -    

Overige overige nog te ontvangen bedragen en de 
vooruitbetaalde bedragen die ten laste van volgende 
begrotingsjaren komen              134.250                1.398  

Subtotaal overlopende activa             134.250                1.398  

     

       

Totaal vlottende activa           2.918.504          1.191.158  

       

Totaal activa           7.640.590          4.651.918  
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Passiva (bedragen in €)  31-12-2022  31-12-2021 

     

Eigen vermogen     

Algemene reserve            653.665           503.488  

Bestemmingsreserves            662.295           733.207  

Gerealiseerd resultaat          (473.848)         150.177  

Subtotaal eigen vermogen            842.112        1.386.872  

     

Voorzieningen     
Kosten die in een volgend begrotingsjaar zullen worden 
gemaakt (egalisatievoorziening)            926.555           746.447  
Subtotaal voorzieningen 

           926.555           746.447   

    

Vaste schulden     
Onderhandse leningen van:     
- binnenlandse banken en overige financiële instellingen 

        4.026.429        2.173.571  
Waarborgsommen                    -                      -    
Vooruitontvangen bedragen met een rentetypische looptijd 
van één jaar of langer              16.172             28.215  

Subtotaal vaste schulden 
        4.042.601        2.201.787  

       

Totaal vaste passiva          5.811.268   

      
4.335.106  

     

Netto vlottende schulden     

Overige schulden          1.686.171             61.138  

Subtotaal netto vlottende schulden         1.686.171             61.138  

     

Overlopende passiva     
Verplichtingen die in het begrotingsjaar zijn opgebouwd en 
die in een volgend begrotingsjaar tot betaling komen 

           143.151   

         
255.674  

De van de Europese en Nederlandse overheidslichamen 
ontvangen voorschotbedragen voor uitkeringen met een 
specifiek bestedingsdoel die dienen ter dekking van lasten 
van volgende begrotingsjaren; 

    
- Overige Nederlandse overheidslichamen 

                    -                      -    
Overige vooruitontvangen bedragen                     -                      -    

Subtotaal overlopende passiva            143.151           255.674  

     

       

Totaal vlottende passiva          1.829.322   

         
316.812  

       

Totaal passiva          7.640.590   

      
4.651.918  
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5 Overzicht van baten en lasten (bedragen in €) 
 

 

Programma Realisatie 
2021 

Begroting 
2022 

Begroting 
2022 na 
wijziging 

Realisatie 
2022 

Afwijking 
begroting - 
realisatie 

      

Lasten      

Programma 1 Beheer & 
onderhoud 

 1.588.108   729.400   926.800   1.110.296   183.496  

Programma 2 Toezicht en 
handhaving 

 143.769   255.500   255.500   324.789   69.289  

Programma 3 Ontwikkeling  70.914   70.900   70.900   70.914   14  

Programma 4 Exploitatie  366.968   639.500   549.000   361.846   (187.154) 

Programma 5 Algemene 
dekkingsmiddelen en overhead, 
te onderscheiden in: 

 907.491   1.126.500   1.721.000   1.479.134   (241.866) 

- Overhead  907.491   1.123.700   1.718.200   1.479.134   (239.066) 

- Bedrag onvoorzien  -     2.800   2.800   -     (2.800) 

Totaal lasten  3.077.250   2.821.800   3.523.200   3.346.979   (176.221) 

 

  
   

Baten 
     

Programma 1 Beheer & 
onderhoud 

 1.332.160   844.000   844.000   1.191.631   347.631  

Programma 2 Toezicht en 
handhaving 

 442.019   580.200   611.700   677.048   65.348  

Programma 3 Ontwikkeling  59.485   82.000   82.000   76.109   (5.891) 

Programma 4 Exploitatie  849.185   1.248.600   1.206.000   857.429   (348.571) 

Programma 5 Algemene 
dekkingsmiddelen en overhead, 
te onderscheiden in: 

 -     -     110.700   -     (110.700) 

- Overhead  -     -     110.700   -     (110.700) 

- Bedrag onvoorzien  -     -     -     -     -    

Totaal baten  2.682.849   2.754.800   2.854.400   2.802.217   (52.183) 

Saldo van baten en lasten  (394.400)  (67.000)  (668.800)  (544.762)  124.038  

 

     

Mutaties reserves 
     

Toevoegingen aan reserves  17.327   134.200   17.300   -     (17.300) 

Onttrekkingen aan reserves  561.904   193.200   88.200   70.914   (17.286) 

Totaal mutaties reserves  544.577   59.000   70.900   70.914   14  

 

     

Gerealiseerd resultaat  150.177   (8.000)  (597.900)  (473.848)  124.052  
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6 Grondslagen voor waardering en resultaatbepaling 

6.1 Inleiding 
De jaarrekening is opgesteld met inachtneming van de voorschriften zoals opgenomen in het Besluit 

begroting en verantwoording provincies en gemeenten (BBV). 

6.2 Algemene grondslagen voor het opstellen van de jaarrekening 
De waardering van de activa en passiva en de bepaling van het resultaat vindt plaats op basis van 

historische kosten. Tenzij bij het desbetreffende balanshoofd anders is vermeld, worden de activa en 

passiva opgenomen tegen nominale waarden. 

De baten en lasten worden toegerekend aan het jaar waarop zij betrekking hebben. Baten en winsten 

worden slechts genomen voor zover zij op balansdatum zijn gerealiseerd. Verliezen en risico’s die hun 

oorsprong vinden voor het einde van het begrotingsjaar, worden in acht genomen indien zij voor het 

opmaken van de jaarrekening bekend zijn geworden. 

Personeelslasten worden in principe toegerekend aan het boekjaar waarop ze betrekking hebben. Als 

gevolg van het formele verbod op het opnemen van voorzieningen c.q. schulden uit hoofde van jaarlijks 

terugkerende arbeidskostengerelateerde verplichtingen van vergelijkbaar volume, worden sommige 

personele lasten echter toegerekend aan de periode waarin uitbetaling plaatsvindt; daarbij moet worden 

gedacht aan componenten zoals ziektekostenpremie ten behoeve van gepensioneerden en overlopende 

verlofaanspraken. 

Voor arbeidskostengerelateerde verplichtingen van een jaarlijks vergelijkbaar volume wordt geen 

voorziening getroffen of op andere wijze een verplichting opgenomen. De referentieperiode is dezelfde 

als die van de meerjarenraming, te weten vier jaar. Indien er sprake is van (eenmalige) schokeffecten 

(bijvoorbeeld door reorganisaties) dient wel een verplichting opgenomen te worden. 

6.3 Vaste activa 

6.3.1 Immateriële vaste activa 

De immateriële vaste activa zijn gewaardeerd tegen verkrijgingsprijs verminderd met de afschrijvingen en 

waardeverminderingen die naar verwachting duurzaam zijn. De kosten van onderzoek en ontwikkeling worden 

in 5 jaar afgeschreven. De afschrijving van de geactiveerde kosten onderzoek en ontwikkeling vangt aan bij 

ingebruikname van het gerelateerde materiële vaste actief. 

6.3.2 Materiële vaste activa 

6.3.2.1 Algemeen 

Activa worden gewaardeerd op basis van de verkrijgings- of vervaardigingsprijs. De verkrijgingsprijs 

omvat de inkoopprijs en de bijkomende kosten. De vervaardigingsprijs omvat de aanschaffingskosten van 

de gebruikte grond- en hulpstoffen en de overige kosten, welke rechtstreeks aan de vervaardiging 

kunnen worden toegerekend. In de vervaardigingsprijs kunnen voorts worden opgenomen een redelijk 

deel van de indirecte kosten en de rente over het tijdvak die aan de vervaardiging van het actief worden 

toegerekend; in dat geval vermeldt de toelichting dat deze kosten worden geactiveerd. 

6.3.2.2 Investeringen met economisch nut 

Deze materiële vaste activa zijn gewaardeerd tegen de verkrijgings- of vervaardigingsprijs. Specifieke 

investeringsbijdragen van derden worden op de desbetreffende investering in mindering gebracht. 
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De volgende afschrijvingspercentages worden gehanteerd: 

 

Actief Percentage 

Grond en water 0% 

Bouwkundige werken 2,5% - 20% 

Beschoeiing 2,5% - 4% 

Bedrijfsgebouwen 2,5% - 8,33%  

Machines, apparaten en installaties 5% - 20% 

Vervoermiddelen 3,33% - 20% 

Overige vaste activa 5% - 20% 

6.4 Vlottende activa 

6.4.1 Uitzettingen met een rentetypische looptijd korter dan één jaar  

6.4.1.1 Vorderingen 

De vorderingen worden gewaardeerd tegen nominale waarde. Voor verwachte oninbaarheid wordt een 

voorziening in mindering gebracht. De voorziening wordt statisch bepaald op basis van de geschatte 

inningskansen. Daarnaast zijn de vorderingen uit hoofde van rekening-courant saldi van RMN met 

Recreatieschap Stichtse Groenlanden en het Plassenschap Loosdrecht conform artikel 39 van het BBV met 

ingang van 2019 gepresenteerd als rekening-courant saldo niet-financiële instellingen. 

6.4.1.2 Liquide middelen en overlopende activa 

De liquide middelen en overlopende activa worden gewaardeerd tegen de nominale waarde.  

6.5 Vaste passiva 

6.5.1 Eigen vermogen 

Het eigen vermogen kent geen eigenstandige waardering. Feitelijk vormt het eigen vermogen de resultante 
van alle overige in de balans opgenomen posten, die wel een eigenstandige waardering kennen.  

6.5.2 Voorzieningen 

Voorzieningen worden gewaardeerd op het nominale bedrag van de betrokken verplichting c.q. het 
voorzienbare verlies. De voorzieningen ter egalisering van kosten stoelen op een actuele meerjarenraming 
van het uit te voeren groot onderhoud. Uitgevoerd achterstallig onderhoud is daarbij ten laste van de 
exploitatie verantwoord. Deze lasten zijn niet ten laste van de gevormde voorziening gebracht.  

De vorming van voorziening, dan wel een dotatie aan de reeds bestaande voorziening, is als een last in het 
betreffende boekjaar verantwoord. Alle aanwendingen aan voorzieningen zijn rechtstreeks ten lasten van de 
voorziening gebracht en in het verslagjaar niet ten laste van de exploitatie verantwoord. 

6.5.3 Vaste schulden met een rentetypische looptijd van één jaar of langer  

Vaste schulden worden gewaardeerd tegen de nominale waarde verminderd met gedane aflossingen. De 
vaste schulden hebben een rentetypische looptijd van één jaar of langer. 

6.6 Vlottende passiva  
De vlottende passiva worden gewaardeerd tegen de nominale waarde.  
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7 Toelichting op de balans per 31 december 2022 

7.1 Vaste activa 

7.1.1 Immateriële vaste activa 

De immateriële vaste activa bestaan uit de volgende onderdelen: 

  Boekwaarde per  Boekwaarde per 

  31-12-2022 31-12-2021 

Kosten verbonden aan het sluiten van geldleningen 
en het saldo van agio en disagio 

 -     -    

Kosten van onderzoek en ontwikkeling voor een 
bepaald actief  

 1.067   1.067  

Bijdragen aan activa in eigendom van derden  -     -    

Totaal  1.067   1.067  

 

Onderstaand overzicht geeft het verloop van de boekwaarde van de immateriële vaste activa weer: 
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Kosten verbonden aan het sluiten van 
geldleningen en het saldo van agio en 
disagio 

- - - - - -  -    

Kosten van onderzoek en 
ontwikkeling voor een bepaald actief 

1.067 - - 1.067 - - 1.067 

 

In 2022 zijn geen investeringen in de immateriële vaste activa gedaan. 

7.1.2 Materiële vaste activa 

 

De materiële vaste activa bestaan uit de volgende onderdelen:  

 

  Boekwaarde per Boekwaarde per 

  31-12-2022 31-12-2021 

Investeringen met een economisch nut  821.311   857.940  

Waarvan in erfpacht uitgegeven  -     -    

Investeringen met een economisch nut, waarvoor 
ter bestrijding van de kosten een heffing kan 
worden geheven 

 -     -    

Investeringen in de openbare ruimte met een 
maatschappelijk nut 

 3.900.775   2.601.752  

Totaal  4.722.086   3.459.692  
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Onderstaand overzicht geeft het verloop van de boekwaarde van de investeringen met economisch nut 

weer: 
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Gronden en terreinen 407.753   -     -     -     -     -    407.753  

- Waarvan in erfpacht uitgegeven  -     -     -     -     -     -     -    

Woonruimten  -     -     -     -     -     -     -    

Bedrijfsgebouwen  -     -     -     -     -     -     -    

Grond-, weg- en waterbouwkundige 

werken 

  

40.390  

 

 -    

 

 -    

  

1.866  

 

 -    

 

 -    

  

38.525  

Vervoermiddelen 299.576   -     -     21.550   -     -    278.026  

Machines, apparaten en installaties  98.490   4.395   -     15.743   -     -     87.142  

Overige materiële vaste activa  11.731   -     -     1.865   -     -     9.865  

Totaal 857.940   4.395   -    41.024   -     -     821.311  

 

De belangrijkste investeringen in 2022 zijn: 

Omschrijving    Investering 2022  

Aanhanger Saris (34-WDJ-3) - 2022                                   4.395   

  

Totaal   4.395 

 

Onderstaand overzicht geeft het verloop van de boekwaarde van de investeringen met maatschappelijk 

nut weer: 
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Gronden en terreinen  549.721   -     -     -     -     -     549.721  

Woonruimten  -     -     -     -     -     -     -    

Bedrijfsgebouwen  14.639   44.880   -     10.822     48.696  

Grond-, weg- en 

waterbouwkundige werken 

  

1.969.094  

 

1.381.986  

 

 -    

 

 109.454  

 

 -    

 

 -    

  

3.243.358  

Vervoermiddelen  -     -     -     -     -     -     -    

Machines, apparaten en 

installaties 

 

 2.362  

 

 -    

 

 -    

 

 598  

 

- 

 

- 

  

1.765  

Overige materiële vaste 

activa 

  

65.936  

 

 8.232  

 

 -    

 

 15.202  

 -     -     57.235  

Totaal  2.601.752  1.435.098   -     136.076   -     -     3.900.775  
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De belangrijkste investeringen met maatschappelijk nut in 2022 zijn: 

Omschrijving   Investering 2022 
Renovatie toiletgebouw Markus Pos - 2022 

Duikers De Meent - 2022 

Vervangen beschoeiing De Strook Oost - 2022  

6x Boenderbak 120 L incl. betonvoet - 2022 

Damwand Eiland De Meent - 2022 

Beschoeiing ‘s-Gravelandse Vaart term 1 - 2022 

10x RVS Zwemtrappen - 2022 

44.880 

195.155 

564.859 

3.083 

416.693 

202.197 

8.232 

Totaal   1.435.097 

 

Het project aan de Muyeveldsevaart heeft een investeringswaarde van totaal € 730.000. Een deel hiervan 

is in 2022 uitgevoerd maar zal worden afgerond in 2023. Het project heeft stilgelegen in 2022 vanwege 

PFAS en stikstofregels en het gebruik van materiaal voor De Strook Oost (dat meer urgentie had). In de 

investeringslijst van 2023 zal dit project in zijn geheel terugkomen en zal daarna worden geactiveerd. 

7.2 Vlottende activa 

7.2.1 Uitzettingen met een rentetypische looptijd korter dan één jaar  

De uitzettingen met een rentetypische looptijd < 1 jaar zijn als volgt onderverdeeld: 

  

Uitzetting per  
31-12-2022 

Voorziening 
oninbaarheid 

Boekwaarde 
per  

31-12-2022 

Uitzetting per  
31-12-2021 

Voorziening 
oninbaarheid 

Boekwaarde 
per  

31-12-2021 

Vorderingen op openbare 
lichamen  

 
 511.988  

 
- 

 
 511.988  

 
 262.132  

 
-  

 
 262.132  

Verstrekte 
kasgeldleningen aan 
openbare lichamen  - - - - - - 
Overige verstrekte 
kasgeldleningen  - - - - - - 
Uitzettingen in ’s Rijks 
schatkist  

          
2.011.650  -      2.011.650  820.706 - 820.706 

Rekening-
courantverhouding met het 
Rijk    -   - 
Rekening-
courantverhoudingen met 
niet-financiële instellingen  

  
 

(36) 

 
 

- 

  
 

(36) 

  
 

- 

  
 

- 

  
 

- 

Uitzettingen in de vorm 
van Nederlands 
schuldpapier  - - - - - - 

Overige vorderingen                   
250  -               250  3.846 - 3.846 

Overige uitzettingen  - - - - - - 

Totaal  2.523.851   -     2.523.851  1.086.684 - 1.086.684 

 

7.2.1.1 Vorderingen op openbare lichamen 

De vorderingen op openbare lichamen bestaan uit openstaande debiteuren betreffende diverse 

gemeenten en de provincie Utrecht. Gelet op de aard van de vorderingen wordt het niet noodzakelijk 

geacht een voorziening voor oninbaarheid te vormen.  
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7.2.1.2 Uitzettingen in ‘s Rijks schatkist 

Op balansdatum heeft LSD geen overtollige middelen boven de drempel van het schatkistbankieren in 

het kader van de Wet Houdbare Overheidsfinanciën (wet HOF). De middelen boven de drempel dienen in 

de schatkist van het Rijk worden aangehouden. Wel staat op balansdatum nog €2.011.650 op de 

rekening van het schatkistbankieren. Deze middelen staan ter vrije beschikking aan LSD.  

In principe dienen alle overtollige middelen in de schatkist te worden aangehouden. Er is echter een 

aantal uitzonderingen, zoals het drempelbedrag. Dit is een minimumbedrag afhankelijk van de omvang 

van de organisatie dat gemiddeld per kwartaal buiten de schatkist mag worden gehouden. Voor het 

Plassenschap was dat voor 2022 € 1.000.000. Voor organisaties met een begrotingstotaal kleiner dan € 

500 mln. bedraagt de drempel € 1.000.000. Het Plassenschap heeft met de BNG de afspraak gemaakt 

dat het saldo boven de drempel op de reguliere betaalrekening automatisch dagelijks wordt afgeroomd 

naar de schatkist. In onderstaande tabel is te zien wat de benutting van het drempelbedrag 

schatkistbankieren gedurende de vier kwartalen 2022 is geweest:  

Berekening benutting drempelbedrag schatkistbankieren (bedragen x € 1000) 

    Verslagjaar       

(1) Drempelbedrag 1000       

    Kwartaal 1 Kwartaal 2 Kwartaal 3 Kwartaal 4 

(2) 

Kwartaalcijfer op dagbasis 
buiten 's Rijks schatkist 
aangehouden middelen 

164 129 146 108 

(3a) = (1) > (2) 
Ruimte onder het 
drempelbedrag 

836 871 854 892 

(3b) = (2) > (1) 
Overschrijding van het 
drempelbedrag 

- - - - 

(1) Berekening drempelbedrag 

    Verslagjaar    

(4a) Begrotingstotaal verslagjaar 2.872    

(4b) 

Het deel van het 
begrotingstotaal dat kleiner 
of gelijk is aan € 500 miljoen 

2.872    

(4c) 

Het deel van het 
begrotingstotaal dat de € 
500 miljoen te boven gaat 

    

(1) = (4b)*0,02 + (4c)*0,002 met een 

minimum van €1.000.000 als het 
begrotingstotaal kleiner of gelijk is 
aan 500 mln. En als begrotingstotaal 
groter dan € 500 miljoen is is het 
drempelbedrag gelijk aan € 10 
miljoen, vermeerderd met 0,2% van 
het deel van het begrotingstotaal dat 
de € 500 miljoen te boven gaat.  

Drempelbedrag 1.000    

(2) Berekening kwartaalcijfer op dagbasis buiten 's Rijks schatkist aangehouden middelen 

    Kwartaal 1 Kwartaal 2 Kwartaal 3 Kwartaal 4 

(5a) 

Som van de per dag buiten 
's Rijks schatkist 
aangehouden middelen 
(negatieve bedragen tellen 
als nihil) 

          
14.760  

                  
11.739  

                  
13.432  

                   
9.936  
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(5b) Dagen in het kwartaal 90 91 92 92 

(2) - (5a) / (5b) 

Kwartaalcijfer op dagbasis 
buiten 's Rijks schatkist 
aangehouden middelen 

               
164  

                      
129  

                      
146  

                      
108  

 

Uit de tabel blijkt dat geen sprake is van een overschrijding van het drempelbedrag gedurende 2022.  

7.2.1.3 Overige vorderingen  

De overige vorderingen bestaan uit de volgende bedragen. Er is geen voorziening voor dubieuze 

debiteuren gevormd.   
31-12-2022 31-12-2021 

Debiteuren 
 250 3.846 

Totaal overige vorderingen 250 3.846 

 

7.2.2 Liquide middelen 

Deze activa worden tegen nominale waarde opgenomen en zijn als volgt te specificeren: 

    Boekwaarde per Boekwaarde per 

    31-12-2022 31-12-2021 

Banksaldi   260.402 103.076 

Kassaldi   - - 

Totaal   260.402 103.076 

 

7.2.3 Overlopende activa  

De overlopende activa bestaan uit de volgende onderdelen: 

    Boekwaarde per Boekwaarde per 

    31-12-2022 31-12-2021 

De van Europese en Nederlandse 
overheidslichamen nog te ontvangen 
voorschotbedragen van:     

- Europese overheidslichamen   - - 

- Het Rijk   - - 

- Overige Nederlandse 
overheidslichamen   - - 

Nog te ontvangen bedragen  26.155 - 

Vooruitbetaalde bedragen   108.095 1.398 

Totaal   134.250 1.398 

 

7.2.3.1 Vooruitbetaalde bedragen 

Vooruitbetaalde bedragen zijn bedragen die voor 31 december 2022 betaalbaar zijn gesteld, maar 

waarvan de lasten betrekking hebben op latere jaren. De vooruitbetaalde bedragen bestaan ultimo 

boekjaar voornamelijk uit: 

 

Specificatie nog te ontvangen bedragen: 

Omschrijving Bedrag 

BTW suppletie 2022 25.147 

Overige posten < € 5.000 1.008 

Totaal 26.155 

 

Specificatie vooruitbetaalde bedragen: 
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Omschrijving Bedrag 

Vooruitbetaalde transitiekosten RMN 106.476 

Overige posten < € 5.000 1.619 

Totaal 108.095 
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7.3 Eigen vermogen 
Het eigen vermogen van het Plassenschap wordt gevormd door de reserves en het rekeningresultaat. Het eigen vermogen bestaat uit de volgende 

onderdelen: 

 

Reserve Saldo per 31-
12-2021  

Toevoegingen 
en 
onttrekkingen 
uit hoofde van 
het 
voorgaande 
boekjaar  

Saldo per 1-1-
2022 

Toevoegingen 
bij het 
overzicht van 
baten en 
lasten in de 
jaarrekening 
  

Onttrekkingen 
bij het 
overzicht van 
baten en 
lasten in de 
jaarrekening 
  
  
  

Verminderinge
n in verband 
met 
afschrijvingen 
op activa 
  
  
  

Saldo per 31-
12-2022 

Algemene reserve  503.488   150.177   653.665    -     -     653.665  

Subtotaal algemene reserve  503.488   150.177   653.665   -     -     -     653.665  

Bestemmingsreserve Oostelijke Vecht en plassen  733.207  -  733.209  -  -     70.914   662.295  

Totaal bestemmingsreserves  733.207   -     733.209   -     -     70.914   662.295  

Gerealiseerd resultaat  150.177   (150.177)  -     - - -  (473.848) 

 Totaal   1.386.872   -     1.386.874   (473.848)  -     70.914   842.112  
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7.3.1 Bestemmingsreserve Oostelijke Vecht en plassen 

Deze reserve is ontstaan als gevolg van deelname aan het Gebiedsakkoord Oostelijke Vechtplassen. Het 

plassenschap is hiermee een verplichting aangegaan van in totaal € 906.000, hetgeen conform een 

vastgesteld kasritme voldaan moet worden. In 2022 is heeft er conform begroting een onttrekking 

plaatsgevonden van € 70.915. 

7.3.2 Bestemmingsreserve Onderhoud 

In 2021 is het MJOP vastgesteld. Dat betekent dat de basis voor het instellen van een voorziening weer 

hersteld is. Om die reden heeft het AB op 27 september 2021 het MJOP vastgesteld. Dit leidt ertoe dat in de 

jaarrekening 2022 wederom een voorziening groot onderhoud opgenomen is. In 2022 is het saldo wat in de 

bestemmingsreserve onderhoud zat overgeheveld naar de voorziening onderhoud. 

7.3.3 Bestemmingsreserve Inspecties 

In 2021 is het MJOP vastgesteld. Deze is gebaseerd op uitgevoerde inspecties naar de technische staat van 

het bezit van het Plassenschap. Om het MJOP actueel te houden blijft het belangrijk om periodiek inspecties 

uit te voeren om vast te stellen dat feitelijke technische staat niet afwijkt van hetgeen in het MJOP vanuit is 

gegaan. Om deze inspecties uit te kunnen voeren heeft de Plassenraad besloten tot het instellen van 

bestemmingsreserve inspecties.  

7.4 Voorzieningen 
De voorzieningen zijn als volgt te specificeren: 

Voorziening Saldo per Toevoegingen Ten gunste van 
de rekening van 
baten en lasten 
vrijgevallen 
bedragen 

Aanwendingen Saldo per 

  31-12-2021 31-12-2022 

      

      

Voorziening egalisatie 
onderhoud 

 
 746.447  

 
 288.384  

 
 -    

 
 108.276  

 
 926.555  

Totaal 
egalisatievoorzieningen 

 

 746.447  

 

 288.384  

 

 -    

 

 108.276  

 

 926.555  

Totaal  746.447   288.384   -     108.276   926.555  

 

7.4.1 Voorziening egalisatie onderhoud 

Zie ook de toelichting bij 7.3.2 Bestemmingsreserve onderhoud. In 2021 is naar aanleiding van het 

vastgestelde MJOP opnieuw een voorziening groot onderhoud ingesteld. Deze voorziening heeft tot doel om 

schommelingen in de kosten van groot onderhoud van de kapitaalgoederen te egaliseren. Dit gebeurt door 

jaarlijks een gelijkblijvend bedrag in de voorziening te storten en vervolgens werkelijke lasten van het 

betreffende jaar te onttrekken. 
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7.5 Vaste schulden  
De vaste schulden zijn als volgt te specificeren: 

    Boekwaarde per Boekwaarde per  

    31-12-2022 31-12-2021 

Obligatieleningen - - 
Onderhandse leningen van:   
- binnenlandse pensioenfondsen en verzekeringsinstellingen   
- binnenlandse banken en overige financiële instellingen  4.026.429   2.173.571  
- binnenlandse bedrijven  -    - 
- openbare lichamen  -    - 
- overige binnenlandse sectoren  -    - 
- buitenlandse instellingen, fondsen, banken, bedrijven en overige 
sectoren 

 -    

- 
Door derden belegde gelden:  

 
Waarborgsommen  -    - 
Vooruitontvangen bedragen met een rentetypische looptijd van één 
jaar of langer 16.172 28.215 

Totaal 
 

4.042.601 2.201.787 

 

Het verloop van de vaste schulden gedurende het jaar was als volgt: 

 
Boekwaarde 

per 
31-12-2021 

Vermeer-
deringen 

Aflossingen/ 
vrijval 

Boekwaarde 
per 

31-12-2022 

Rentelast 
2022 

Obligatieleningen - - - - - 

Onderhandse leningen van: - - - - - 

- binnenlandse 
pensioenfondsen en 
verzekeringsinstellingen 

- - - - - 

- binnenlandse banken en 
overige financiële instellingen 

2.173.571  2.000.000   147.143   4.026.429   42.196  

- binnenlandse bedrijven - - - - - 

- overige binnenlandse sectoren - - - - - 

- buitenlandse instellingen, 
fondsen, banken, bedrijven en 
overige sectoren 

- - - - - 

Door derden belegde gelden: 
- Waarborgsommen 

- - - - - 

Vooruitontvangen bedragen met 
een rentetypische looptijd van één 
jaar of langer 

28.215 369  12.413   16.172   -    

Totaal 2.201.787  2.000.369   159.556   4.042.601   42.196  

 
Voor een specificatie van de langlopende leningen ad. € 4.026.419 wordt verwezen naar het 
verloopoverzicht in hoofdstuk 11. 

7.6 Netto vlottende schulden met een rente typische looptijd korter dan één 

jaar 

    Boekwaarde per Boekwaarde per  

    31-12-2022 31-12-2021 
Kasgeldleningen aangegaan bij openbare 
lichamen 

  
- - 

Overige kasgeldleningen   - - 
Banksaldi   - - 
Overige schulden   1.686.171 61.137 

Totaal   1.686.171 61.137 
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7.7 Overlopende passiva 
De overlopende passiva bestaan uit de volgende onderdelen:  

    Boekwaarde per  Boekwaarde per  

    31-12-2022 31-12-2021 

Verplichtingen die in het begrotingsjaar zijn opgebouwd en die in 
een volgend begrotingsjaar tot betaling komen 

143.151  255.674  

Van Nederlandse overheidslichamen ontvangen 
voorschotbedragen voor uitkeringen met een specifiek 
bestedingsdoel  

 
 

- Europese overheidslichamen   -    - 

- Het Rijk   -    - 

- Overige Nederlandse overheidslichamen   -    - 

Overige vooruitontvangen bedragen  -     -    

Totaal  143.151  255.674 

 

7.7.1 Overige vooruitontvangen bedragen 

Onder de post overige vooruitontvangen bedragen zijn bedragen opgenomen die in 2022 al zijn ontvangen 

maar betrekking hebben op latere jaren. De overige vooruitontvangen bedragen bestaan ultimo 2022 

voornamelijk uit: 

Omschrijving Bedrag 
Verrekening BTW transparantie 86.295 

Nog te betalen rente langlopende leningen 14.910 

Afrekening watersysteemheffing 26.295 

Overige posten < € 5.000 15.650 

Totaal 143.151 

 

7.8 Niet uit de balans blijkende verplichtingen 
In 2017 heeft het Plassenschap het Gebiedsakkoord Oostelijke Vechtplassen ondertekend, waaraan het 

Plassenschap deelneemt voor een bedrag van € 906.000 over de periode 2007 tot en met 2027. Hiervoor is 

een bestemmingsreserve gevormd.  
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8 Toelichting op het overzicht van baten en lasten 

8.1 Toelichting per programma 
Voor de toelichting op de baten en lasten verwijzen wij naar paragraaf 12.2. 

8.2 Rechtmatigheid  
In de jaarrekening wordt verantwoording afgelegd over het gevoerde beleid en de financiën. Daarbij wordt 

tevens getoetst of de uitgaven in de jaarrekening binnen de door het bestuur vastgestelde begroting 

(inclusief begrotingswijzigingen) passen. Zo niet, dan kan sprake zijn van een zogenaamde 

begrotingsonrechtmatigheid. De commissie BBV heeft hiervoor in de kadernota rechtmatigheid een 

afwegingskader gesteld. 

Programma  Overschrijding 
lasten 

Afweging in het kader van 
begrotingsrechtmatigheid 

Conclusie in het kader 
van 

begrotingsrechtmatigheid 
Programma 1 
Beheer en 
Onderhoud 

183.496 De begroting 2023 is opgesteld 
voordat de realisatiecijfers 2021 
beschikbaar waren. 2021 is het 
eerste jaar waarin de begroting op 
programma-indeling is opgesteld.  
In de realisatie is met name bij 
posten als kapitaallasten een 
verdere specificering 
plaatsgevonden van de toerekening 
aan de programma’s op basis van 
werkelijk gebruik. Hierdoor zijn ten 
opzichte van de begroting enkele 
verschuivingen opgetreden. Per 
saldo zijn deze verschuivingen 
ongeveer neutraal en blijven de 
lasten € 176.221 onder de 
begroting. Deze overschrijding past 
daarmee binnen het bestaande 
beleid.  

Onrechtmatig, maar telt 
niet mee in het oordeel 
van de accountant 

Programma 2 
Toezicht en 
handhaving 

69.289 

Programma 3 
Ontwikkeling 

14 Zeer beperkte overschrijding 
passend binnen het bestaande 
beleid.  

Onrechtmatig, maar telt 
niet mee in het oordeel 
van de accountant 

8.3 Overzicht van incidentele baten en lasten 
In 2022 is geen sprake van incidentele baten en lasten.  
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8.4 Overzicht van de gerealiseerde baten en lasten per taakveld 

Taakveld Baten Lasten Saldo 

0.4 Overhead  322   300   22  

0.5 Treasury 
 

 1.479.134   (1.479.134) 

1.2 Openbare orde en veiligheid  43.687   40.705   2.982  

3.4 Economische promotie  347.081   323.391   23.690  

5.7 Openbaar groen en (openlucht) recreatie  2.410.337   1.502.712   907.625  

7.3 Afval  792   738   54  

Saldo van baten en lasten  2.802.218   3.346.979   (544.761) 

0.10 Mutaties reserves  70.914   -     70.914  

Gerealiseerd resultaat 
  

(473.847) 
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9 Wet normering bezoldiging topfunctionarissen 

publieke en semipublieke sector 
 

Per 1 januari 2013 is de Wet Normering bezoldiging topfunctionarissen publieke en semipublieke sector 

(WNT) ingegaan. Deze verantwoording is opgesteld op basis van de volgende op RMN van toepassing zijnde 

regelgeving: Wet gemeenschappelijke regelingen.  

Het bezoldigingsmaximum in 2022 voor RMN is € 216.000 inclusief onkosten en pensioenbijdrage. Dit geldt 

naar rato van de duur en/of omvang van het dienstverband. Voor topfunctionarissen zonder dienstbetrekking 

geldt met ingang van 1 januari 2017 voor de eerste 12 kalendermaanden een afwijkende normering, zowel 

voor de duur van de opdracht als voor het uurtarief.  

9.1 Bezoldiging topfunctionarissen  
Leidinggevende topfunctionarissen met dienstbetrekking en leidinggevende topfunctionarissen zonder 

dienstbetrekking vanaf de 13e maand van de functievervulling alsmede degenen die op grond van hun 

voormalige functie nog 4 jaar als topfunctionaris worden aangemerkt 

Gegevens 2022  

bedragen x € 1 J. Brand  

Functiegegevens Directeur 

Aanvang en einde functievervulling in 2022 01/01 t/m 31/12 

Omvang dienstverband (als deeltijdfactor in fte) 1,0 

Dienstbetrekking? nee 

Bezoldiging  

Beloning plus belastbare onkostenvergoedingen 214.089 

Beloningen betaalbaar op termijn  0 

Subtotaal 214.089 

  

Individueel toepasselijke bezoldigingsmaximum1 216.000 

  

-/- Onverschuldigd betaald en nog niet terugontvangen bedrag N.v.t.  

Bezoldiging 214.089 

  

Het bedrag van de overschrijding en de reden waarom de overschrijding al dan niet is toegestaan N.v.t N.v.t 

Toelichting op de vordering wegens onverschuldigde betaling N.v.t. 

Gegevens 2021  

 

Gegevens 2021  

bedragen x € 1 J. Brand  

Functiegegevens Directeur 

Aanvang en einde functievervulling in 2021 01/01 t/m 31/12 

Omvang dienstverband (als deeltijdfactor in fte) 1,0 

Dienstbetrekking? nee 

Bezoldiging  

Beloning plus belastbare onkostenvergoedingen 223.800 

Beloningen betaalbaar op termijn  0 

Subtotaal 223.800 

  

Individueel toepasselijke bezoldigingsmaximum 292.200 

  

Bezoldiging 223.800 
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9.2 Overige rapportageverplichtingen op grond van de WNT 
Naast de hierboven vermelde topfunctionarissen zijn er geen overige functionarissen met een 

dienstbetrekking die in 2022 een bezoldiging boven het individuele WNT-maximum hebben ontvangen. 

9.3 Leden en plaatsvervangende leden en secretaris van het bestuur LSD 
Het hoogste uitvoeringsorgaan van het LSD is het bestuur. Het bestuur bestaat uit bestuurders van de 

deelnemers. Het individueel WNT-maximum van de voorzitter bedraagt € 31.350, voor de overige leden 

bedraagt dit maximum € 20.900. Evenals in 2021 is er in 2022 geen dienstverband tussen de leden en de 

plaatsvervangende leden en LSD. De onderstaand genoemde personen zijn in 2022 lid of 

plaatsvervangend lid van het bestuur geweest. Aan deze lijst is toegevoegd de secretaris van het 

bestuur.  

De bestuursleden hebben geen bezoldiging ontvangen. De samenstelling van het dagelijks en het algemeen 

bestuur is hieronder opgenomen.  

9.3.1 Dagelijks bestuur  

Periode Functie Naam Deelnemer 

Heel 2022 Voorzitter/Lid Mw. C.R. (Crys) Larson Gemeente Wijdemeren 

01/01/2022–
10/06/2022 

Plv. voorzitter / 
lid 

Dhr. M. (Maarten) van Dijk Gemeente Stichtse 
Vecht 

10/06/22 – 
31/12/22 

Plv. voorzitter / 
lid 

Dhr. A. (Arjan) Wisseborn Gemeente Stichtse 
Vecht 

01/01/2022–
10/06/2022 

Lid Mw. L. (Lot) van Hooijdonk Gemeente Utrecht 

10/06/2022- 
31/12/2022 

Lid mw. L. (Linda) Voortman Gemeente Utrecht 

01/01/2022- 
30/09/2022 

Lid Dhr. A. (Arne) Schaddelee Provincie Utrecht  

01/10/2022–
31/12/2022 

Lid Dhr. R. van Muilekom Provincie Utrecht 

Heel 2022 Lid Mw. I. (Ilse) Zaal Provincie Noord-Holland 

Heel 2022 Adviseur DB Dhr. J.J. (Jan Jaap) de 
Kloet 

Gebiedsakkoord 
Oostelijke Vechtplassen 

01/10/2022–
31/12/2022 

Adviseur DB mw. E. (Els) Kruyt Gebiedsakkoord 
Oostelijke Vechtplassen 

Heel 2022 Secretaris Mw. J. (Jitske) Brand n.v.t. 

 

9.3.2 Algemeen bestuur | Plassenraad (tot juni 2022) 

Functie Naam Deelnemer Plaatsvervanger   

Lid / 
Voorzitter 

mw. C.R. (Crys) Larson  Wijdemeren dhr. J.H. Boermans 

Lid dhr. J.J. (Jan Jaap) de Kloet Wijdemeren dhr. J. Klink 

Lid  dhr. N. (Nanne) Roosenschoon Wijdemeren 
dhr. M. (Michiel) van 
Balen 
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Functie Naam Deelnemer Plaatsvervanger   

Lid dhr. M.J. (Maarten) van Dijk Stichtse Vecht 
dhr. F.W.H. van 
Liempdt 

Lid  dhr. J. (Jacques) Helling  Stichtse Vecht 
dhr. J.P. (Joseph) 
Toonen 

Lid  dhr. P. (Pim) van Rossum  Stichtse Vecht  

Lid  mw. L. (Lot) van Hooijdonk 
Gemeente 
Utrecht 

- 

Lid  dhr. K. (Kees)  Diepeveen 
Gemeente 
Utrecht 

- 

Lid  dhr. A. (Arne) Schaddelee 
provincie 
Utrecht 

 

Lid  mw. M. (Mieke) Hoek  
provincie 
Utrecht 

Mw. N. (Nelly) de 
Haan 

Lid Mw. I. (Ilse) Zaal Noord-Holland mw. Z. Pels 

Lid  dhr. J.P.H.M. (Joost) van Gilse Noord-Holland 
mw. W. (Wil) van 
Soest 

 

9.3.3 Algemeen bestuur | Plassenraad (juni 2022) 

Functie Naam Deelnemer Plaatsvervanger   

Lid / 
Voorzitter 

mw. C.R. (Crys) Larson  Wijdemeren dhr. J.H. Boermans 

Lid dhr. J.J. (Jan Jaap) de Kloet Wijdemeren 
dhr. N. (Nanne) 
Roosenschoon 

Lid  mw. E. (Els) Kruijt Wijdemeren  

Lid dhr. A.(Arjan) Wisseborn Stichtse Vecht 
dhr. F.W.H. van 
Liempdt 

Lid  dhr. M.B. (Mark) Tasche Stichtse Vecht  

Lid  dhr. P. (Pim) van Rossum  Stichtse Vecht dhr. F.J. Venus 

Lid  mw. L. (Linda) Voortman 
Gemeente 
Utrecht 

mw. R. (Rachel) 
Streefland 

Lid  mw. S. (Susanne) Schilderman 
Gemeente 
Utrecht 

mw. E. (Eva) Oosters. 

Lid  dhr. A. (Arne) Schaddelee 
provincie 
Utrecht 

 

Lid  mw. M. (Mieke) Hoek  
provincie 
Utrecht 

Mw. N. (Nelly) de 
Haan 

Lid Mw. I. (Ilse) Zaal Noord-Holland mw. Z. Pels 

Lid  dhr. J.P.H.M. (Joost) van Gilse Noord-Holland 
mw. W. (Wil) van 
Soest 

 

10 Gebeurtenissen na balansdatum 

10.1 Effect COVID 19 op de jaarrekening 
De financiële gevolgen voor het Plassenschap van de Covid-19 maatregelen zijn in 2022 beperkt geweest. 

Het Plassenschap heeft geen gebruik gemaakt van overheidssteun zoals NOW of TVL. 

Tot en met 31 december 2022 maakte het Pklassenschap gebruik van de uitvoeringsorganisatie RMN.  
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Per 1 januari 2023 is de uitvoeringsorganisatie RMN geliquideerd en is het Plassenschap Loosdrecht 

omgevormd tot de Bedrijfsvoeringsorganisatie Plassenschap Loosdrecht e.o., zijnde een samenwerkingsvorm 

op grond van de Wet gemeenschappelijke regelingen (Wgr). Binnen deze BVO werken de gemeenten 

Wijdemeren, Stichtse Vecht en de Provincies Utrecht en Noord-Holland samen aan het beheer van publiek 

toegankelijke recreatiegebieden voor inwoners en bezoekers van de regio. 

Ingevolge de in 2022 tussen partijen opgestelde Samenwerkingsovereenkomst is de gemeente 

verantwoordelijk voor de taakuitvoering van het Plassenschap, binnen de door het bestuur vastgestelde kaders 

en budgetten. 
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BIJLAGEN 

11 Staat van langlopende geldleningen 
Lening-
nummer 

Geldgever Datum sluiten 
lening 

Oorspronkelijk 
bedrag in € 

Looptijd 
in jaren 

Rentepercentage Type Restantbedrag 
van de lening 

in € per 
31-12-2021 

Nieuw 
opgenomen 

leningen 2022 

Aflossing 
2022 

Restantbedrag 
van de lening 

in € per 
31-12-2022 

Rentelast 
2022 

40.95833 BNG 17-10-2002           600.000  20 4,93% Lineair  30.000   -     30.000   -     1.220  

40.98976 BNG 30-03-2004           500.000  20 4,32% Lineair  75.000   -     25.000   50.000   2.427  

40.100731 BNG 07-09-2005           200.000  20 3,86% Lineair  40.000   -     10.000   30.000   1.422  

40.104808 BNG 17-12-2009           500.000  20 4,30% Lineair  200.000   -     25.000   175.000   8.561  

40.112062 BNG 19-07-2018        2.000.000  20 1,58% Lineair  1.828.571   -     57.143   1.771.428   28.397  

1.0031755 NWB Bank 30-12-2022        2.000.000  20 3,03% Lineair  -     2.000.000  -  2.000.000   168  

Totaal (in €) 
       2.173.571   2.000.000   147.143   4.026.429   42.196  
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12 Programmarekening ‘oude stijl’ 

12.1 Programmarekening ingedeeld naar voormalige begrotingsposten  
Omwille van de vergelijkbaarheid hebben we onderstaand de programmarekening ‘oude’ stijl opgenomen: 

 Begrotingspost 
Realisatie 

2021 
Begroting 

2022 

Begroting 
2022 na 
wijziging 

Realisatie 
2022 

Afwijking  
begroting - 
realisatie 

3a Doorbelaste personeelskosten  934.556   1.220.100   981.800   944.218   (37.582) 

3b Doorbelaste apparaatskosten  453.715   510.600   1.210.300   1.071.677   (138.623) 

5 Inhuur personeel derden  52.877   36.700   55.000   57.217   2.217  

7 Rente en afschrijvingen  247.994   356.700   235.000   218.872   (16.128) 

9 Huur en pachten  -     -     -     -     -    

11 Bestuurs- en apparaatskosten  28.569   41.400   41.400   31.801   (9.599) 

11a Transitiebudget (Wijdemeren)    133.100   133.100   -    

13 Belastingen en verzekeringen  36.935   27.100   35.000   34.038   (962) 

15 Energie- en waterkosten  26.644   28.100   33.100   29.868   (3.232) 

17 Onderhoud en vuilafvoer  532.823   590.600   499.700   533.712   34.012  

19 Voorzieningen  750.047   -     288.400   288.384   (16) 

21 Publiciteits- en overige kosten  5.152   7.600   7.600   3.793   (3.807) 

23 Nagekomen lasten  7.938   -     -     299   299  

24 Onvoorzien  -     2.800   2.800  
 

 (2.800) 

 Totaal lasten  3.077.250   2.821.800   3.523.200   3.346.979   (176.221) 

       

2 Opbrengsten van eigendommen 
 472.039   424.500   405.300   389.663   (15.637) 

4 Rechten  321.421   284.600   316.000   328.466   12.466  

6 Rente  -     -     -     -     -    

8 Overige baten  65.569   84.000   60.600   78.976   18.376  

10 Nagekomen baten  3.752   -     -     438   438  

12 Dekkingsmiddelen  1.820.069   1.961.700   2.072.500   2.004.675   (67.825) 

 Deelnemersbijdrage  1.539.200 1.539.200 1539.180 (20) 

 Transparantie BTW  422.600 533.300 465.485 (42.885) 

 Totaal baten 2.682.850 2.754.800 2.854.400  2.802.218   (52.182) 

       

 Saldo van baten en lasten  (394.400)  (67.000)  (668.800)  (544.761)  124.039  

       

 Toevoegingen aan reserves  17.327   193.200   17.300   -     (17.300) 

 Onttrekkingen aan reserves  561.905   134.200   88.200   70.914   (17.286) 

       

 Gerealiseerd resultaat  150.178   (8.000)  (597.900)  (473.847)  124.053  

12.2 Toelichting afwijkingen per begrotingspost 
Onderstaand is een toelichting opgenomen per begrotingspost op de belangrijke over- en onderschrijdingen: 

3a Doorbelaste personeelskosten 

Door de aanstaande transitie hebben enkele collega's ontslag aangevraagd en is sprake van onderrealisatie 

op de personeelskosten. Deze worden doorbelast naar LSD, waardoor de doorbelasting ook lager is.  

3b Doorbelaste apparaatskosten 
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In de begroting is er van uit gegaan dat de bijdrage van LSD in de liquidatiekosten van RMN volledig in 2022 

zou vallen. Inmiddels is gebleken dat de liquidatiekosten van RMN voor een deel in 2023 zullen worden 

gemaakt. Een deel van de gemaakte kosten is daarom niet in de lasten opgenomen maar verantwoord onder 

de overlopende activa als vooruitbetaalde kosten.  

5. Inhuur personeel derden 

Op deze post zijn geen noemenswaardige verschillen ontstaan tussen de begroting en de realisatie.  

7.  Rente en afschrijvingen 

In de begroting was rekening gehouden met meer investeringen. Doordat deze niet zijn gerealiseerd in 2022 

en overige investeringen inmiddels volledig afgeschreven zijn is de afschrijving lager dan begroot.  

11. Bestuurs- en apparaatskosten 

De overschrijding op deze post wordt veroorzaakt door extra advieskosten ten aanzien van de Mijnden.  

13.  Belastingen en verzekeringen 

Op deze post zijn geen noemenswaardige verschillen ontstaan tussen de begroting en de realisatie.  

15. Energie en waterkosten 

Op deze post is het beperkte verschil ontstaan tussen de begroting en de realisatie doordat er geen 

landinrichtingsrente meer in rekening wordt gebracht.  

17. Onderhoud en vuilafvoer 

In 2022 zijn de kosten voor vuilafvoer hoger dan verwacht. Dit is deels ook doorbelast naar de opdrachtgever. 

19. Voorzieningen 

Geen afwijking ten opzichte van de begroting.  

21. Publiciteits- en overige kosten 

Op deze post zijn geen noemenswaardige verschillen ontstaan tussen de begroting en de realisatie.  

23.  Nagekomen lasten 

Op deze post zijn geen noemenswaardige verschillen ontstaan tussen de begroting en de realisatie.  

24.  Onvoorzien 

In 2022 zijn er geen kosten ten laste van het budget onvoorzien gebracht. 

 

2. Opbrengsten eigendommen 

De opbrengsten zijn licht lager uitgevallen doordat in 2022 geen extern gebruik is gemaakt van de werkhaven.  

4.  Rechten 

De afwijking is ontstaan door een stijging van het aantal ontheffingen en meer rechten pleziervaartuigen door 

de mooie zomer van 2022.  

8. Overige baten 

Deze hogere baten hangen samen met de kosten op post 17 Onderhoud en vuilafvoer. De extra doorbelasting 

van de kosten vuilafvoer is verantwoord op deze post (overige baten).  

11. Nagekomen baten 

Op deze post zijn geen noemenswaardige verschillen ontstaan tussen de begroting en de realisatie.  

12. Dekkingsmiddelen 

Het verschil ten opzichte van de begroting wordt verklaard door de BTW op de kosten. Omdat de kosten lager 

zijn uitgevallen dan begroot is het aandeel BTW in de deelnemersbijdrage tevens lager dan begroot. De 

deelnemersbijdrage zelf is gelijk aan het begrote bedrag.   
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Bestuursvoorstel 
 

Onderwerp Jaarrekening 2022  

Kenmerk Z.78336 

Aan Het bestuur van Plassenschap Loosdrecht e.o. 

Van L.H.F. Welter en M.M. ter Hedde 

Datum 04 mei 2023 

Bijlagen Jaarrekening, aanbiedingsbrief 

 
 

Overwegingen en besluit  
 
   

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Overwegingen  

- Gelet op artikel 21 van de gemeenschappelijke regeling voor de Bedrijfsvoeringsorganisatie 
Plassenschap Loosdrecht; 

- Gelezen het voorstel van de uitvoeringsorganisatie, de gemeente Wijdemeren 
- Gelezen de concept jaarrekening 2022 Plassenschap Loosdrecht; 
- Overwegende dat het Jaarverslag en de jaarrekening 2022 door de accountant wordt 

gecontroleerd in mei en dat hieruit nog correcties kunnen volgen; 
- Gelet op het besluit van het algemeen bestuur om de dekking van de incidentele kosten van 

de transitie conform besluitvorming te dekken uit de algemene reserve; 
- Overwegende de in 2023 doorlopende werkzaamheden in het kader van de liquidatie van 

RMN; 
- Gelet op de beperkte omvang van het weerstandsvermogen per ultimo 2022; 

 
Besluit het bestuur: 

1. De ontwerp jaarrekening 2022 voorlopig vast te stellen. 
2. Het nadelig saldo ten laste van de algemene reserve te laten komen. 
3. Het voordeel op de doorbelaste liquidatiekosten van RMN nog niet te innen in afwachting van 

de resultaten van de vereffening, welke medio 2023 zal worden afgerond. 
4. De ontwerp jaarrekening 2022, voor zienswijzen voor te leggen aan de raden van de 

gemeenten Wijdemeren en Stichtse Vecht en provinciale staten van de provincies Utrecht en 
Noord-Holland. 

5. De ontwerp jaarrekening tezamen met de zienswijzen te bespreken in de 
bestuursvergadering van september 2023 ter vaststelling. 
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Ondertekening 
 
Aldus vastgesteld in de Teams-vergadering van het bestuur gehouden op 12 mei 2023. 
 

                                                                                
 
 
De heer A. Wisseborn                                                        Mw. J. Brand  
Voorzitter      Secretaris a.i. 

Toelichting 
 
 

1. Inleiding 
Hierbij bieden wij u de ontwerp jaarrekening 2022 aan van het Plassenschap Loosdrecht e.o. De 
jaarrekening is nog opgesteld door een extern administratiekantoor in opdracht van de voormalige 
uitvoeringsorganisatie RMN. In dit bestuursvoorstel lichten wij de belangrijkste bevindingen en 
resultaten toe. 
 

2. Doel 
Het doel van dit bestuursvoorstel is om het bestuur te informeren over de financiële situatie van het 
Plassenschap Loosdrecht e.o. na afloop van het jaar 2022 en om de ontwerp jaarrekening 2022 vast 
te stellen en voor eventuele zienswijze naar de deelnemers te sturen. 
 

3. Afwegingen  
De transitiekosten voor de opheffing en liquidatie van RMN zijn verwerkt in de concept jaarrekening 
2022 en ten laste van de algemene reserve van het Plassenschap gebracht. Deze reserve is daarmee 
op een zorgelijk laag niveau gekomen. In de Kadernota 2024 heeft het bestuur de opdracht gekregen 
om de reservepositie van het Plassenschap weer op orde te brengen. Omdat nog niet alle 
transitiekosten bekend waren bij het afsluiten van het jaar, zal het resterende deel daarvan in de 
Jaarrekening 2023 worden verantwoord. 
 

4. Financiën 
Het resultaat van de jaarrekening 2022 is € 473.847 negatief. Dit is € 124.050 minder negatief dan in 
de tweede begrotingswijziging was geprognosticeerd. Voorgesteld wordt het resultaat conform besluit 
over de tweede begrotingswijziging ten laste van de algemene reserve van het Plassenschap te 
brengen (€ 653.665 per ultimo 2022). Daarmee komt de algemene reserve van het schap op een 
zorgelijk laag niveau (€ 179.818) in relatie tot de geïdentificeerde risico’s en de benodigde 
vrijheidsgraden in de bedrijfsvoering. Het bestuur heeft aangegeven de algemene reserve de 
komende jaren weer op peil te brengen. 

5. Uitvoering 
Na vaststelling van de ontwerp Jaarrekening 2022 door het bestuur, zal de accountant deze 
controleren. Vervolgens zal de gecontroleerde Jaarrekening worden toegezonden aan de deelnemers. 
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6. Risico’s 
De Jaarrekening 2022 bevat een kleine onzekerheid met betrekking tot de verwerking van 
transitiekosten van de opheffing en liquidatie van RMN. Deze kosten zullen in de Jaarrekening 2023 
worden verwerkt, wat kan leiden tot een aangepaste financiële situatie in de toekomst. 
 

7. Communicatie 
Het bestuur zal de vastgestelde ontwerp Jaarrekening 2022 met het controlerapport van de 
accountant toezenden aan de deelnemers en aan BZK. De ontwerp jaarrekening wordt tezamen met 
de zienswijzen ter vaststellen geagendeerd in september 2023. 
 



Aan:
de raden van de gemeenten Wijdemeren en Stichtse Vecht en 
provinciale staten van de provincies Utrecht en Noord-Holland

Ons kenmerk: Z.78336/D.399143 
Referentie:  L.H.F. Welter, accounthouder 
E-mailadres:  l.welter@Wijdemeren.nl.nl
Bijlage(n): 2: - Ontwerpbegroting 2024 Plassenschap

- Bestuursvoorstel
Onderwerp: Ontwerpbegroting Plassenschap Loosdrecht e.o. 2024

Loosdrecht, d.d.13 juni 2023, 

Geacht bestuur,

Hierbij bieden wij u het bestuursvoorstel aan voor de Ontwerpbegroting 2024 van het 
Plassenschap Loosdrecht e.o. In deze brief lichten wij de belangrijkste bevindingen toe, 
zoals uiteengezet in het bestuursvoorstel.

Allereerst willen wij u informeren over de vereenvoudiging van de begroting in vergelijking 
met de voorgaande jaren. In de Ontwerpbegroting 2024 zullen de programma's worden 
teruggebracht van vijf naar twee, waarbij de wettelijk verplichte taakvelden uiteraard worden 
gehanteerd. Deze wijziging wordt doorgevoerd om de leesbaarheid van het document te 
verbeteren.

Vanuit de uitgangspunten van de Kadernota 2024 wordt bij de lasten een prijsstijging van 
2,4% verwacht voor materialen en een loonstijging van 4,2%. Bij de baten is een opbrengst 
van +2,4% verwacht. Voor de jaren 2025 en verder worden deze percentages niet gegeven, 
in de begroting wordt hetzelfde gehanteerd voor de jaren vanaf 2024.
De inflatie was in 2022 echter aanzienlijk hoger dan verwacht (10%), waardoor er feitelijk 
een bezuiniging heeft plaatsgevonden door het hanteren van de genoemde percentages van 
de lasten en baten. Uit de beheerplannen die dit jaar worden opgesteld, zal moeten blijken 
wat er feitelijk aan middelen nodig is om onderhoud op een aanvaardbaar niveau te houden.

Ten opzichte van de begroting 2023 wordt in de ontwerpbegroting 2024 een vermindering in 
doorbelaste kosten gerekend voor de uitvoering van de taken door de gemeente 
Wijdemeren. Dit komt neer op een verwachte lastenvermindering van € 175.400.

De beheerplannen (terreinen, sluizen en vaarwegen) worden samen met een externe partij 
opgesteld en bestaan uit beheerplannen, een meerjaren groot onderhoudsplan en een 
meerjaren investeringsplan. Omdat de uitkomsten nog onbekend zijn, zullen deze apart aan 
het bestuur worden voorgelegd. Voornoemde plannen zullen van invloed zijn op de omvang 
van de begroting en worden inzichtelijk gemaakt via een begrotingswijziging 2024 later dit 
jaar.

Het weerstandsvermogen en de reserves dienen tevens in beschouwing te worden 
genomen. De algemene reserve zal in 2024 op € 59.000 uitkomen bij een sluitende 
begroting, waarbij in de kadernota is afgesproken dat per ultimo 2026 de algemene reserve 
op hetzelfde niveau moet zijn als het totaal aan risico's.

mailto:l.welter@wijdemeren.nl.nl


Risico's voor 2024 zijn op € 155.000 geraamd. Dit betekent dat realisatie door overschotten 
per jaarschijf moet plaatsvinden of door een hogere deelnemersbijdrage.

In de begroting van 2023 is taakstellend opgelegd dat verkoop van 'snippergroen' moet 
plaatsvinden voor een jaarlijks bedrag van € 62.500. Voor 2024 en de verder achten wij dit 
niet realistisch en is een verhoogde deelnemersbijdrage, als gevolg hiervan, onvermijdelijk.

De kwaliteitsbijdrage 2023 wordt voor 2/3 deel gedekt vanuit de meeropbrengsten van de 
verlening van snelvaarontheffingen. Deze meeropbrengsten zijn voor 2023 geraamd op
€ 209.000 en voor 2024 op € 215.700. Dit bedrag wordt door de gemeente Wijdemeren 
overgemaakt naar het Plassenschap. Het is echter niet zeker of de meeropbrengst volledig 
gerealiseerd zal worden, dit is mede afhankelijk van de vraag en de te maken kosten. In 
principe is, om de gehele kwaliteitsbijdrage van 2024 te kunnen realiseren, een extra 
bijdrage van de deelnemers nodig van in totaal € 109.300 hetgeen overeenkomt met de 
verminderde taaklast voor toezicht en handhaving. Daarmee is het resultaat neutraal. Deze 
extra bijdrage is ook reeds in de begroting 2023 opgenomen.

In voorgaande begrotingen is structureel met een te hoge dekking uit het BTW 
compensatiefonds gerekend. De bijstelling in deze begroting van de dekking via het BTW 
compensatiefonds verlaagt de dekkingsmiddelen structureel met circa € 120.000.

De deelnemersbijdragen nemen t.o.v. de begroting 2023 toe met € 105.400. Dit is 3,16% 
conform afspraken uit de kadernota, aanvullend verhoogd met € 46.800 (2,66%) om voor 
2024 tot een sluitende begroting te komen. Ook in het meerjarigperspectief worden sluitende 
begrotingen gepresenteerd.

Wij vertrouwen erop dat u met deze aanbiedingsbrief en het bijbehorende bestuursvoorstel 
voor de Ontwerpbegroting 2024 voldoende geïnformeerd bent over de belangrijkste 
bevindingen en ontwikkelingen.
Conform de gemeenschappelijke regeling Plassenschap Loosdrecht e.o. wordt u in de 
gelegenheid gesteld uw zienswijze kenbaar te maken op de Ontwerpbegroting binnen twaalf 
weken na de datum van ontvangst van de ontwerpbegroting.
In verband met een fout in de verzending d.d. 12 mei jl, wordt deze aanbiedingsbrief eerst nu pas naar 
u verzonden hetgeen uiteraard gevolgen heeft voor de datum waarop u de zienswijze kenbaar kunt 
maken.
Bij deze verzoek ik u desondanks om uw (voorgenomen) zienswijze kenbaar te maken voor 1 
september 2023 zodat definitieve besluitvorming plaats kan vinden in het bestuur van het 
Plassenschap op 1 september 2023.
Op deze wijze kunnen wij uw zienswijze betrekken in de definitieve besluitvorming.

Met vriendelijke groet, 
namens het Bestuur,

Mw. J. Brand, 
Secretaris a.i.

PLASSENSCHAP
LOOSDRECHT,
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1 Voorwoord 
 

Nieuw: 

Voor u ligt de programmabegroting 2024 van het Plassenschap Loosdrecht e.o., opgesteld door de 

gemeente Wijdemeren, in opdracht van het bestuur van het Plassenschap. 

Ingevolge de in 2022 tussen partijen opgestelde Samenwerkingsovereenkomst is de gemeente 

verantwoordelijk voor de taakuitvoering van het Plassenschap, binnen de door het bestuur vastgestelde 

kaders en budgetten. 

Plassenschap Loosdrecht e.o. is in 2023 een bedrijfsvoeringsorganisatie (BVO), een 

samenwerkingsvorm op grond van de Wet gemeenschappelijke regelingen (Wgr). Binnen deze BVO 

werken de gemeenten Wijdemeren, Stichtse Vecht en de Provincies Utrecht en Noord-Holland samen 

aan het beheer van publiek toegankelijke recreatiegebieden voor inwoners en bezoekers van de regio. 

De taak van het Plassenschap Loosdrecht e.o. ingevolge de nieuwe BVO is het beheer en onderhoud 

en eventueel de exploitatie van eigendommen van het Plassenschap en de daarop aanwezige 

voorzieningen, het in stand houden van het natuur en landschapsschoon dat het schap in eigendom  

heeft, voor zover samenhangend met deze taak, alsmede het financieel beheer dat met deze taak 

samenhangt. De eigendommen van het schap liggen in het gebied van de Loosdrechtse Plassen, de 

beide Noordelijke- en Zuidelijke Kievitsbuurt en omvatten voorts een pad. Ten westen van de A2 liggen 

een vijftal terreinen en drie paden in het Veenweidegebied.  

Het plassengebied biedt daarmee publieke mogelijkheden voor ontspanning, rust, beweging en plezier 

voor inwoners én bezoekers van de regio. 

De deelnemers hebben afgesproken dat gedurende de jaren 2023 en 2024 de besparingen die worden 

gerealiseerd in de bedrijfsvoering ten opzichte van de voorgaande periode worden ingezet ten behoeve 

van kwaliteitsverbetering van het product. Na deze twee jaren wordt dit uitgangspunt geëvalueerd. 

Begin 2023 zijn onderzoeken uitgezet om een meer nauwkeurig beeld te verkrijgen van de meerjarige 

onderhoudsverplichtingen die met het beheer samenhangen. Daarbij wordt onderscheiden naar de 

taakpakketten: terreinen, vaarwegen, sluizen en vastgoed. Op basis van deze inzichten, die rond de 

zomer van 2023 worden verwacht, zal een Meerjaren Onderhoudsplan (MJOP) en een Meerjaren 

Investeringsplan aan het bestuur (MJIP) worden voorgelegd. Dit geeft input voor het Beheerplan en de 

vier-jarige financiële doorkijk waarom het bestuur gevraagd heeft. Ook zullen de uitkomsten input geven 

voor het jaarlijks beheerplan onderhoud.  

Verwacht wordt dat deze beleidsstukken en de daarop gebaseerde keuzes aanleiding zullen geven tot 

een begrotingswijziging, die in het najaar van 2023 aan het bestuur zal worden voorgelegd. Het schap 

moet daarmee op basis van de keuzes die het bestuur maakt een inzichtelijk perspectief krijgen op de 

toekomst. 

De op 24 november 2022 vastgestelde Kadernota vormt de basis voor deze begroting. 
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BELEIDSBEGROTING 

2 Programmaplan 

2.1 Inleiding 
Het Plassenschap richt zich als BVO op een doelmatig beheer van de bezittingen, afgestemd op de 

wensen van de gebruikers van het gebied. Naast de recreanten die er ontspanning zoeken zijn dit ook 

de diverse ondernemingen die er hun brood verdienen. 

De gemeente Wijdemeren verzorgt het beheer voor het plassenschap, maar stemt keuzes die gemaakt 

moeten worden af met ambtelijke vertegenwoordigers van de vier deelnemers. Waar nodig wordt 

opgeschaald naar het bestuur, dat zich in eerste instantie bezig houdt met kaderstelling (o.a. 

beeldkwaliteitsnorm) en de vaststelling van de budgetten. Om een integer proces te waarborgen zijn de 

secretaris- en controlfunctie ondergebracht bij de provincie Utrecht. Hiermee wordt beoogd de overhead 

slank en doeltreffend te organiseren. 

Het Plassenschap is eigenaar van  de volgende eilanden  Geitekaai, Markus Pos, Meent, Robinson 

Crusoe en Weer. Verder de terreinen: de Aa, Bijltje, Bosdijk, de Geer, Fuut, Oukoperdijk, de Strook en 

Zwaan.  Daarnaast beheert het schap een aantal fiets- en wandelpaden – de Boterwal, fietspad 

Scheendijk en de Uitweg van Portengen – alsmede diverse vaarwegen en alle sluizen die toegang 

geven tot de Loosdrechts plassen. Daarnaast bezit het schap vele legakkers en natuuroevers, zowel in 

de Loosdrechtse plassen als de Noordelijke- en Zuidelijke Kievitsbuurt. 

Leeswijzer 

De begrotingen van 2022 en 2023 zijn opgebouwd uit een vijftal programma’s. Van deze programma’s 

is programma 2 “Toezicht en handhaving”  inmiddels komen te vervallen omdat de betreffende taken 

zijn teruggegaan naar de gebiedsgemeenten. Programma 3 “Ontwikkeling” bevatte alleen de 

baggerbijdrage aan de Oostelijke Vechtplassen (gebiedsakkoord) wat in feite een beheerbijdrage betreft. 

Programma 4 “Exploitatie” is een gemengd programma, die niet volledig recht doet aan de feitelijke 

omstandigheden. Enerzijds ontbreken beheerkosten van het te exploiteren deel, anderzijds zijn alle 

kapitaallasten hier verantwoord, dus ook van de beschoeiingen langs de vaarwegen, de eilanden de 

legakkers in de Kievitsbuurten en de terreinen in het veenweidegebied. Daarentegen waren de beheer- 

en onderhoudslasten van de exploitaties Mijndense Sluis, de Strook en Meent hier niet verantwoord. 

Voor de duidelijkheid is ervoor gekozen om de programma’s 1,3 en 4 samen te voegen tot 1 programma. 

“Beheer, onderhoud en exploitatie”. 

In de verantwoording van de 2 programma’s zijn de bedragen van realisatie 2022 en de begroting 2023 

reeds samengevoegd. In de overzichtstabellen in deze begroting zijn de ramingen in de oorspronkelijke 

versies voor 2022 en 2023 weergegeven.  

De begroting 2024 is opgebouwd naar de aard van de activiteiten van het schap:  

 Programma 1. Beheer, onderhoud en exploitatie  (inclusief baggerbijdrage) 

 Programma 5. Algemeen (incl. overhead). 

 

 Programma 2.Toezicht en handhaving is in 2023 reeds komen te vervallen en in 2023 reeds 

samengevoegd met programma 1. 

 Programma 3.Ontwikkeling  is vervallen t.o.v. 2023 en  samengevoegd met programma 1. 

 Programma 4 Exploitatie is vervallen t.o.v. 2023 en samengevoegd met programma 1. 
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2.2 Programma 1: Beheer, onderhoud en exploitatie. 

2.2.1 Wat willen we bereiken en wat gaan we daarvoor doen? 

 

2.2.1.1 Beheer en onderhoud algemeen (beheerplannen regulier en groot onderhoud en 

vervangingsinvesteringen). 

Momenteel worden er beheerplannen opgesteld voor regulier jaarlijks onderhoud, groot onderhoud 

(MJOP) en een meerjarig investeringsplan (MJIP) , uit deze beheerplannen zal het werkelijk 

benodigde budget voor regulier jaarlijks onderhoud, groot onderhoud en vervangingsinvesteringen 

volgen. De uitkomsten worden separaat aan het bestuur ter besluitvorming voorgelegd. Dit zal 

gevolgen (kunnen) hebben voor de hoogte van het hier verantwoorde budgetten. 

 

2.2.1.2 Beheer & Onderhoud (lasten) 

Beheer en onderhoud omvat het beheer en (dagelijks, groot- en vervangings-) onderhoud van de 

bezittingen. Het niveau van beheer & onderhoud verschilt per terrein, per seizoen en is afhankelijk van 

onder meer wet- en regelgeving, de functie, de intensiteit van gebruik en de behoefte van de 

gebruikers. Het bestuur van het Plassenschap zal het daarbij behorende, gedifferentieerde 

kwaliteitsniveau vaststellen. Ook op het gebied van beheer & onderhoud moeten we inspelen op en 

rekening houden met diverse ontwikkelingen. In onderstaande paragrafen worden de belangrijkste 

ontwikkelingen geschetst.  

Om efficiënter te kunnen werken is uit de besparingen op overhead de onderhoudsploeg versterkt met 

een coördinerend schipper, naast twee 'gewone' schippers. 

2.2.1.3 Optimalisatie 

In 2023 wordt op basis van de opgedragen inspecties verder gewerkt aan het op orde brengen van de 

basis  door het opstellen/verbeteren van de onderhoudsbestekken voor dagelijks onderhoud, het 

Meerjarig onderhoudsplan (MJOP) en de vervangingsinvesteringen (MJIP). De digitalisering van het 

areaal in het GIS-systeem Geovisia worden voortgezet en voorstellen worden getoetst aan de door het 

bestuur bepaalde beeldkwaliteit.    

2.2.1.4 Duurzaamheid/natuur  

De thema’s duurzaamheid ‘klimaatverandering’/‘klimaatadaptatie’, ‘biodiversiteit’, ‘circulaire economie’ 

en ‘energietransitie’ staan steeds hoger en prominenter op de politieke agenda’s. Het schap heeft in de 

afgelopen jaren een aantal stappen gezet op het gebied van duurzaamheid. Waar mogelijk wordt 

ecologisch beheerd ter bevordering van de biodiversiteit en worden natuurvriendelijke oevers aangelegd. 

In 2023 streven we naar verdere verduurzaming. Het Natura2000 beheerplan Oostelijke Vechtplassen 

wordt hierbij betrokken maar natuurbeheerplannen zullen niet worden opgesteld. Het Plassenschap is 

immers niet ingericht als TBO en ontvangt derhalve ook geen beheervergoedingen. 

2.2.1.5 Gebiedsakkoord Oostelijke Vechtplassen  (Bijdrage baggerwerkzaamheden). 

Dit onderdeel is in de begroting 2023 nog verantwoord onder programma 3 Ontwikkeling, maar is 

feitelijk onderdeel van programma 1 Beheer en onderhoud, daar het hier om een bijdrage aan de in 

het plassengebied uit te voeren baggerwerkzaamheden betreft. 

Het Plassenschap brengt  geen recreatieve ontwikkelingen op gang, maar werkt er wel actief aan mee. 

De afwegingskaders voor de haalbaarheid van ruimtelijke ingrepen liggen niet binnen de scope van het 

Plassenschap. Het Plassenschap Loosdrecht e.o. is mede ondertekenaar van het Gebiedsakkoord 

Oostelijke Vechtplassen (OVP). Binnen het OVP zijn diverse projecten benoemd, waarbij de 

medewerking van het Plassenschap een rol speelt. Het Plassenschap is daarmee een verplichting 

aangegaan van in totaal € 906.000 als bijdrage aan de uit te voeren baggerwerkzaamheden. De totale 

bijdrage dient volgens een vastgesteld kasritme te worden bijgedragen in de periode 2017-2027.  
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Vanaf 2020 wordt rekening gehouden met een jaarlijks te financieren bedrag van afgerond  € 70.900. 

In het laatste jaar van het Gebiedsakkoord wordt het resterende deel van de bijdrage ad. € 390.600 

verrekend. 

Binnen de organen van het Gebiedsakkoord wordt het Plassenschap vertegenwoordigd door de 

gemeenten Wijdemeren en Stichtse Vecht. 

2.2.1.6 Routebureau (lasten) 

Het Plassenschap is – namens deelnemende gemeenten - een van de opdrachtgevers van het 

Routebureau Utrecht.  Een uniform beheer en onderhoud, ontwikkeling en informatievoorziening & 

marketing m.b.t. de bewegwijzerde routenetwerken voor fietsen, wandelen en varen (sloepen) loopt via 

het Routebureau. De bijdrage van het Plassenschap bedraagt in 2024 € 22.200 (2023 afgerond  

€ 21.700). Met het Routebureau wordt in 2023 geëvalueerd of deze bijdrage nog wel recht doet aan de 

geleverde diensten. Totdat de evaluatie is afgerond, wordt conform de voorgaande begroting geraamd. 

2.2.1.7 Kwaliteitsbijdrage toezicht en handhaving (lasten) 

Dit betreft de bijdrage van het Plassenschap aan de gebiedsgemeenten m.b.t. toezicht en handhaving. 

Daar staat tegenover een van de gemeente Wijdemeren ontvangen instandhoudingsbijdrage.  

Vanaf 2023 voert het Plassenschap de taken uit van Toezicht en Handhaving niet langer uit. In plaats 

daarvan wordt een “kwaliteitsbijdrage toezicht en handhaving” opgenomen in de begroting. De twee 

plassengemeenten ontvangen vanuit de begroting van het Plassenschap een vergoeding in de vorm 

van een “kwaliteitsbijdrage toezicht en handhaving”, die overeenkomt met het gebudgetteerde nadeel 

van de twee gemeenten. De gebiedsgemeenten dienen hiertoe wel een in gezamenlijk toezichtplan op 

te stellen, die door het bestuur wordt vastgesteld. De begroting van het Plassenschap blijft met 

betrekking tot deze taak even hoog als in de periode dat de werkzaamheden nog daadwerkelijk door 

het Plassenschap werden uitgevoerd.  Het Plassenschap verstrekt een kwaliteitsbijdrage aan beide 

gemeenten, daarmee kan de verdeelsleutel in stand blijven. Dat betekent verder dat er binnen het 

Plassenschap bestuurlijke en ambtelijke afstemming is over de werkzaamheden (en het 

kwaliteitsniveau) van de taken op het gebied van toezicht en handhaving. Beide gemeenten rapporteren 

daarover ook aan het Plassenschap. In de praktijk voert Wijdemeren de feitelijke werkzaamheden uit, 

ook voor Stichtse Vecht. 

2.2.1.8 Instandhoudingsbijdrage Wijdemeren en deelnemers (baten) 

De te betalen vergoeding voor de ontheffing snelvaren omvat naast leges een component 

‘instandhoudingsbijdrage’ gerelateerd aan de extra druk die het snelvaren op het gebied legt. Dit bedrag 

stelt de gemeente Wijdemeren, die deze instandhoudingsbjjdrage feitelijk incasseert, ter beschikking 

aan het Plassenschap. Deze instandhoudingsbijdrage is afhankelijk van het feitelijk aantal uitgegeven 

ontheffingen en de kosten die de gemeente maakt voor het verstrekken ervan. Het hier geraamde 

bedrag kan als gevolg hiervan fluctueren. 

In deze begroting is deze instandhoudingbijdrage geraamd op € 215.700.  Daar staat tegenover dat er 

een “kwaliteitsbijdrage voor toezicht en handhaving” van totaal € 325.000 (Zie 2.2.1.5) aan de 

gemeenten wordt verstrekt. Het geraamde saldo van deze twee bedragen bedraagt in 2024 € 109.300. 

Dit bedrag is als extra bijdrage aan de deelnemersbijdragen toegevoegd.  

2.2.1.9 Exploitatie (baten) 

Exploitatie biedt de mogelijkheid om de recreatieve meerwaarde van het gebied te vergroten en/of meer 

inkomsten te genereren.  Tegenover de gerealiseerde opbrengsten staan de kosten van onder meer 

personeel, beheer en onderhoud, kapitaallasten, belasting en verzekeringen, energie en overige kosten. 

De exploitatie van het Plassenschap betreft het uitbaten van bezittingen, via erfpacht-, opstal-, huur- en 

gebruiksovereenkomsten. Erfpachtovereenkomsten worden voor een lange termijn aangegaan, huur- 

en gebruiksovereenkomsten zijn vaak voor een korte(re) termijn.  
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Het schap heeft erfpachtovereenkomsten voor Paviljoen De Strook, Recreatiecentrum Mijnden en 

(tegen een symbolisch tarief) eiland Robinson Crusöe. Het opstal op eiland Meent  wordt verhuurd. 

Deze overeenkomsten vormen een belangrijke bron van inkomsten (Mijnden) en/of dragen bij aan 

recreatief gebruik van het Plassengebied.  

Huur- en gebruiksovereenkomsten worden verder aangegaan voor het gebruik van terreinen door 

hondenuitlaatservices, het gebruik van een steiger, visrecht, het gebruik van een eiland of terrein voor 

een activiteit zoals een scoutingkamp, suppen etc. Dit zijn zeer diverse overeenkomsten voor 

(regelmatig terugkerende) eenmalige activiteiten of korte termijn gebruik.  

Verder is er de Mijndense Sluis waar sluiswachters de boten schutten. Voor het schutten worden 

sluisgelden geïnd. 

2.2.2 Wat mag het kosten?  

 

We presenteren een sluitende begroting. De deelnemersbijdragen dekken per saldo het negatieve 

resultaat van de programma’s. 

Programma 1 Realisatie 2022 
(bedragen in € 1.000) 

Begroting 2023 
(bedragen in € 1.000) 

Begroting 2024 
(bedragen in € 1.000) 

Lasten 1.868 2.127 2.302 
Baten 2.802 2.229 2.234 

Saldo van baten en lasten -934 -102 68 

Toevoegingen aan reserves 0 20 3 
Onttrekkingen aan reserves 71 88 71 

Gerealiseerd resultaat  -1.005 -170 0 

 

De lasten kunnen als volgt gespecificeerd worden: 

Programma 1 Begroting 2023 
(bedragen in € 1.000) 

Begroting 2024 
(bedragen in € 1.000) 

a. Doorbelaste personeelskosten beheer en 
onderhoud en exploitatie (excl. Overhead) 

673 706 

b. Inhuur personeel derden 112 116 

c. Onderhoud en vuilafvoer 318 326 

d. Routebureau 0 22 

e. Dotatie voorziening groot onderhoud 288 288 

f. Kwaliteitsbijdrage toezicht en handhaving 315 325 

g. Kapitaallasten 311 384 

h. Baggerbijdrage OVP (gebiedsakkoord) 71 71 

i. Energie- en waterkosten 24 26 

j. Belastingen en verzekeringen 10 33 

k. Bestuurs-, apparaat- en overige kosten 5 5 

   

Saldo van baten en lasten 2.127 2.302 

Toevoegingen aan reserves 20 3 
Onttrekkingen aan reserves 88 71 

Gerealiseerd resultaat  2.059 2.234 

 

De uitgaven zijn bruto weergegeven, dus daar waar van toepassing inclusief BTW. Deze BTW wordt 

naar rato doorgeschoven naar de deelnemers. Het aandeel transparantie BTW in de lasten bedraagt 

voor programma 1 afgerond € 190.000. Dit bedrag is verantwoord bij de baten. 



10 
 

2.2.2.1 Toelichting lasten 

Ad. a.  De lasten zijn in 2024 gebaseerd op de inzet van 3,60 fte. (2023 3,52 fte) .aan formatie voor 

dagelijks beheer en onderhoud en 0,76 fte. aan formatie voor groot onderhoud en vervangings-

investeringen (is 0,04 fte. minder dan de raming 2023). Totaal voor beheer en onderhoud, groot 

onderhoud en vervangingsinvesteringen 4,36 fte. 

Voor de exploitatie cq. bediening van de Mijndense sluis is 1,55 fte. beschikbaar.   

In deze middelen zijn tevens opgenomen de voor 2024 vrijgemaakte middelen t.b.v. ambtelijke 

capaciteit om beheer op minimaal vereiste hoogte te brengen € 52.000, de capaciteit in het kader van 

voorbereiding van projecten op sterkte brengen € 52.000 en bestuurlijk afwegingsbudget voor 

kwaliteitsimpuls € 78.000. 

Ad. b Betreft voor € 38.000 budget voor inhuur van specialisten (conform 2023) en voor € 78.000 voor 

inhuur in het kader van de voor uitvoering regulier exploitatie taken (conform 2023). 

Ad. c. Betreft het beschikbare budget t.b.v. beheer en onderhoud in het gebied. Dit budget is t.o.v. de 

begroting 2023, conform de vastgestelde kadernota 2024, met 2,4% verhoogd. 

Ad. d. Betreft de bijdrage aan het routebureau. Zie de toelichting bij 2.2.1.6. 

Ad. e. In november 2021 is het MJOP vastgesteld. De jaarlijkse dotatie aan de “Voorziening groot 

onderhoud” is op dat moment verhoogd van € 115.000 naar € 288.000. Uit nadere studie in 2022 blijkt 

dit bedrag ontoereikend is onder meer vanwege de gestegen kosten voor grondstoffen en energie. Voor 

2023 is dit budget begroot en ook de raming in de begroting 2024 is hierop vooralsnog gebaseerd 

De investeringen, die voor 2023 en 2024 onontkoombaar zijn, maken wel deel uit van deze begroting. 

f. Kwaliteitsbijdrage toezicht en handhaving. Zie de toelichting bij 2.2.1.7. 

g. De raming van de kapitaallasten is gebaseerd op de investeringen tot en met de jaarrekening 2022 

en de uitgevoerde/nog uit te voeren investeringen 2023/2024 uit de vastgestelde begroting 2023. De 

rente is berekend op 3% en volgt uit de staat van geldleningen. 

h. Baggerbijdrage Oostelijke Vechtplassen. De jaarlijkse bijdrage loopt tot en met 2027 en wordt gedekt 

uit de reserve Oostelijke Vechtplassen. Zie de toelichting bij 2.2.1.5. 

2.2.2.2 Toelichting baten 

De baten kunnen als volgt gespecificeerd worden: 

Programma 1 Begroting 2023 
(bedragen in € 1.000) 

Begroting 2024 
(bedragen in € 1.000) 

Opbrengsten van eigendommen 424 408 
Overige baten 61 63 

Instandhoudingsbijdrage Wijdemeren 209 216 

   

Deelnemersbijdragen   

Toegerekende deelnemersbijdragen 1.118 1.248 

Kwaliteitsbijdrage toezicht en handhaving 106 109 

Transparantie BTW                          311 190 

   

Saldo van baten en lasten 2.229 2.234 

Gerealiseerd resultaat  2.229 2.234 
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In de vastgestelde begroting 2023 en de bijbehorende meerjarenbegroting 2024-2026 is taakstellend  

een structurele opbrengst van  € 62.500 geraamd voor de verkoop van eigendommen en dan met  

name groen. Deze taakstellende opbrengst wordt niet realistisch gevonden en is derhalve uit de  

ramingen gehaald. Dit betekent een structurele verlaging van in eerdere begrotingen geraamde baten. 

 

De opbrengsten van eigendommen bestaan uit erfpacht Mijnden, erfpacht Strook en de sluisgelden 

Mijndense sluis. Deze baten zijn al  90% van de totale opbrengsten. De overige 10% bestaan uit  

verhuur kiosk eiland Meent, de verhuur van ligplaatsen in de ’s Gravelandse Vaart, honden- 

uitlaatservices en overige opbrengsten. 

2.3 Programma 5: Algemeen (incl. overhead)  

2.3.1 Wat willen we bereiken en wat gaan we doen? 

Programma 5 is een beleidsarm programma. Naast de algemene dekkingsmiddelen en de post 

onvoorzien zijn tevens de lasten voor overhead  

De overhead betreft de uitvoering van de reguliere overheadfuncties zoals HRM, financiën en control, 

ICT, communicatie, management, juridische zaken en archief (DIV).  De functies zijn ingebed in de 

reguliere organisatie van Wijdemeren. 

2.3.2 Wat gaan we daarvoor doen? 

Programma 5 bestaat uit hoofdzakelijk uit doorbelasting van personeel en apparaatskosten vanuit de 

gemeente Wijdemeren. De bedrijfsvoeringsfuncties vervullende de volgende taken: 

a) het Management geeft adequate leiding en (bij)sturing aan de uitvoering van werkzaamheden, 

deze worden gecoördineerd vanuit het team Beleid en Ontwikkeling. 

b) HRM zorgt voor de personeels- en salarisadministratie alsmede het HR beleidskaders 

c) Juridische ondersteuning zorgt voor juridische kaders, juridische beleid en juridische advisering 

d) Huisvesting en facilitaire zaken zorgt voor adequate huisvesting en facilitaire ondersteuning. 

e) Communicatie zorgt voor adequate informatie aan burgers en bedrijven; de website van de 

gemeente Wijdemeren wordt hiervoor ingezet. 

f) DIV zorgt voor documentenstromen en archivering 

g) ICT zorgt voor de beschikbare kantoorautomatisering, ICT advisering en overige digitale 

systemen 

h) Financiën zorgt voor administratie en consolidatie van de inkomsten en uitgaven, financiële 

advisering van het bestuur en levert de ten behoeve van de jaarstukken benodigde informatie 

(aan de controller). 

Vanuit bedrijfsvoering van de gemeente Wijdemeren wordt een relatie gelegd met de secretaris- en 

controllersfunctie, welke door de provincie Utrecht wordt ingevuld. 
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2.3.3 Wat mag het kosten? 

 

Programma 5 Realisatie 2022 
(bedragen in € 1.000) 

Begroting 2023 
(bedragen in € 1.000) 

Begroting 2024 
(bedragen in € 1.000) 

Lasten 1.479 950 728 
Baten 0 780 728 

Saldo van baten en lasten 1.479 -170 0 

Toevoegingen aan reserves 0 0 0 
Onttrekkingen aan reserves 0 0 0 

Gerealiseerd resultaat  1.479 -170 0 

 

De in de jaarrekening 2022 verantwoorde lasten overhead zijn veel hoger dan de ramingen 2023 en 

2024. Dit wordt veroorzaakt door de eenmalige kosten horende bij de transitie- en liquidatiekosten van 

R.M.N. 

 

2.3.3.1 Toelichting lasten 

De lasten kunnen als volgt gespecificeerd worden: 

Programma 5 Begroting 2023 
(bedragen in € 

1.000) 

Begroting 2024 
(bedragen in € 

1.000) 
Doorbelaste personeelskosten 556 431 
Doorbelaste apparaatskosten 335 249 
Rente en afschrijving 5 0 
Bestuur- en apparaatskosten 39 40 
Belastingen en verzekeringen 7 0 
Publiciteits- en overige kosten (incl. onvoorzien) 8 8 

Netto lasten  950 728 

 

Betreft het aanbod van Wijdemeren. De lasten bestaan vooral uit doorbelaste personele en 

apparaatskosten. Betreft alle lasten in kader van overhead. Zie de toelichting bij 2.6.3.5. 

De baten kunnen als volgt gespecificeerd worden: 

Programma 5 Begroting 2023 
(bedragen in € 

1.000) 

Begroting 2024 
(bedragen in € 

1.000) 

   

Deelnemersbijdragen   

Toegerekende deelnemersbijdragen 636 608 

Transparantie BTW 144 120 

Saldo van baten en lasten 780 728 

Gerealiseerd resultaat  780 728 
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2.3.3.2 Overzicht algemene dekkingsmiddelen 

De algemene dekkingsmiddelen zijn die inkomsten die geen specifiek bestedingsdoel kennen. Het BBV 

schrijft voor een overzicht algemene dekkingsmiddelen op te nemen. In onderstaand overzicht worden 

de bedragen voor de begroting van 2023 t/m 2027 weergegeven evenals realisatiecijfers van 2022. 

Omdat conform de regeling taakvelden de deelnemersbijdrage toegerekend dient te worden aan de 

taakvelden waaraan zij besteed wordt, is bij het Plassenschap geen sprake van algemene 

dekkingsmiddelen.  

 2022 
realisatie 

2023 
Begroting  

2024 
begroting 

2025 
begroting 

2026 
begroting 

2027 
begroting 

Lokale heffingen 
waarvan de 
besteding niet 
gebonden is 

0 0 0 0 0 0 

Algemene 
uitkeringen 

0 0 0 0 0 0 

Dividend 0 0 0 0 0 0 

Saldo 
financieringsfunctie 

0 0 0 0 0 0 

Overige algemene 
dekkingsmiddelen 

0 0 0 0 0 0 

Totaal algemene 
dekkingsmiddelen 

0 0 0 0 0 0 
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2.3.3.3 Bedrag onvoorzien 

Op grond van het Besluit Begroting en Verantwoording is het verplicht het jaarlijks opgenomen bedrag 

voor onvoorziene lasten in de begroting afzonderlijk te presenteren. De omvang van de post onvoorzien 

is gebaseerd op circa 0,1% van de totale lasten en bedraagt € 3.100 

 2022 
realisatie 

2023 
Begroting 

na 
wijziging 

2024 
begroting 

2025 
begroting 

2026 
begroting 

2027 
begroting 

Post onvoorzien 0 3.100 3.100 3.200 3.300 3.700 

In % totale lasten  0% 0,1% 0,1% 0,1% 0,1% 0,1% 

 

2.3.3.4 Overzicht overhead  

Sinds de begroting van 2018 moeten gemeenschappelijke regelingen overhead centraal begroten en 

verantwoorden in de begroting en jaarstukken. Voor 2024 zijn de kosten voor overhead separaat 

opgenomen. Onder overhead wordt verstaan het geheel van functies gericht op sturing en 

ondersteuning van de medewerkers in het primaire proces. Enkele voorbeelden van overhead zijn: 

leidinggevende primair proces, juridische zaken, facilitaire zaken, ICT, huisvesting en financiën, toezicht 

en controle op de eigen organisatie. Deze werkzaamheden worden m.i.v. 2023 voor het Plassenschap 

uitgevoerd door de gemeente Wijdemeren.  Het is verplicht een overzicht van kosten van overhead op 

te nemen. In onderstaand overzicht is weergegeven hoe het bedrag voor overhead is opgebouwd. 

Overhead Realisatie 2022 
(bedragen in € 1.000) 

Begroting 2023 
(bedragen in € 1.000) 

Begroting 2024 
(bedragen in € 1.000) 

Lasten 0 948 720 
Baten 0 780 720 

Saldo van baten en lasten 0 168 0 

Toevoegingen aan reserves 0 0 0 
Onttrekkingen aan reserves 0 0 0 

Gerealiseerd resultaat  0 168 0 
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3 Paragrafen 
Op grond van het BBV is het verplicht om voor zeven programma-overschrijdende thema’s 

verantwoording af te leggen in een afzonderlijke paragraaf. Voor het Plassenschap geldt dat, gelet op 

de aard van de activiteiten van het Plassenschap, niet alle paragrafen van toepassing zijn. Om die reden 

zijn alleen die paragrafen opgenomen die van toepassing zijn.  

Paragaaf Wel/niet 
opgenomen 

Toelichting 

Lokale heffingen Wel Zie §3.1. Terug naar de gemeenten. 

Weerstandsvermogen en risicobeheersing Wel Zie §3.2 

Onderhoud kapitaalgoederen Wel Zie §3.3 

Financiering Wel Zie §3.4 

Bedrijfsvoering Wel Zie §3.5 

Verbonden partijen Wel Er zijn geen verbonden partijen 

Grondbeleid Niet LSD voert geen grondbeleid.  

3.1 Paragraaf lokale heffingen  
Het Plassenschap Loosdrecht e.o. verleende ontheffing van een aantal verboden die waren opgenomen 

in de Verordening Plassenschap Loosdrecht e.o., het Besluit Motorboten, Voorrangsregeling Mijndense 

sluis en de Woonschepenverordening. Deze taak is m.i.v. 2023 teruggevallen naar de beide gemeenten. 

Wijdemeren verzorgt de uitvoering, mede namen Stichtse Vecht.  De tarieven voor de ontheffingen zijn 

op basis van de (met indexatie) door het schap geheven tarieven in de gemeentelijke tarieven 

overgenomen. In 2022 heeft het schap nog baten gegenereerd, vanaf 2023 zijn deze komen te vervallen. 

3.2 Paragraaf weerstandsvermogen en risicobeheersing 
De risico’s van het Plassenschap hebben zowel betrekking op de te realiseren exploitatie-

opbrengsten  als op de kosten voor beheer & onderhoud vanwege achterstanden in het 

onderhoud, klimaatveranderingen en kostenstijging als gevolg van de diverse problemen in de 

wereld. Het schap onderscheidt de volgende risico’s: 

 Omschrijving risico Bedrag Wanneer Frequentie 

1 Erfpacht en huur 15.000 2024 e.v. Jaarlijks 

2 Schutgelden Mijndense sluis 6.000 2024 e.v. Jaarlijks 

3 Bestrijding overmatige waterplanten 40.000 2024 e.v. Jaarlijks 

4 Rente 9.000 2024 e.v. Jaarlijks 

5 Klimaatverandering 40.000 2024 e.v. Jaarlijks 

6 Marktwerking P.M. 2024 e.v. Jaarlijks 

7 Uitkomsten beheerplan, MJOP en MJIP P.M. 2024 e.v. Jaarlijks 

8 Onvoorziene risico’s 45.000 2024 e.v. Jaarlijks 

 Totaal 155.000 en P.M.  

 

1. Erfpacht en huur 

De geraamde omzet uit erfpacht en verhuur bedraagt ca. € 300.000. Het risico dat de exploitant niet 

aan zijn verplichtingen kan voldoen is aanwezig. Het risico wordt ingeschat op 5% van de omzet, zijnde 

€ 15.000. 

2. Schutgelden Mijndense sluis 

De omzet die is gerealiseerd met het schutten bij de Mijndense Sluis is in de afgelopen 3 jaar gemiddeld 

nagenoeg conform de in de begroting geraamde bedragen.  
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Bij normale weersomstandigheden is de raming realistisch. Bij tegenvallende weersomstandigheden 

kan de opbrengst zomaar € 10.000 lager uitvallen. Het gemiddelde risico bedraagt € 6.000. 

3. Bestrijding overmatige waterplanten 

Bestrijding van overmatige waterplanten behoort tot het OVP project Exotenbestrijding waarbinnen een 

gezamenlijk plan van aanpak voor de aanpak van ‘overmatige begroeiing door waterplanten’ is 

opgesteld. De verschillende beherende overheden dragen hun eigen kosten; voor het uitvoeren van  

maatregelen bij bedrijven wordt aan 50% cofinanciering gedacht, waarvoor externe dekking wordt 

gezocht. Ook wordt een fonds gevormd voor bijzondere omstandigheden. Het schap is bereid aan de  

uitvoering van de plannen mee te werken maar niet bereid extra geld beschikbaar te stellen voor een 

calamiteitenfonds en een innovatiefonds. Bij de berekening van het risico wordt alleen gerekend met 

kosten van bestrijding van overmatige waterplanten in vaarwateren die in eigendom c.q. beheer bij het 

Plassenschap zijn. Het is niet bekend wat dit financieel voor het Plassenschap betekent. Als risico voor 

het schap ramen we, op basis van de cijfers uit het hiervoor genoemde plan van aanpak, een bedrag 

van € 40.000.  

4. Rente 

Het rentepercentage voor nieuwe vaste geldleningen is voor 2024 geraamd op 3,0%. Dit 

percentage is gebaseerd op een reële inschatting van de marktrente op het moment van afsluiten. Een 

rente van 1,0% hoger dan deze verwachting resulteert in extra lasten van € 9.000 per jaar. 

5. Klimaatverandering 

Een belangrijke tendens is te zien in de merkbare gevolgen van klimaatveranderingen voor de 

onderhoudsmaatregelen. Er moet rekening worden gehouden met de volgende aspecten: 

 langer groeiseizoen (waardoor extra maaibeurten nodig zijn, die extra kosten met zich 
meebrengen); 

 droogte, waarmee begroeiingen verloren gaan; 

 wateroverlast (beschadiging van oevers, beschoeiingen en beplanting); 

 ontwikkeling van ziektes en exoten. 

Elk seizoen is anders en onderhoudswerkzaamheden zijn lastig te vergelijken per jaarschijf. Droogte, 

extra water en extra maaien zijn lastig te kwantificeren. Op basis van de ervaringscijfers in eerdere jaren 

hebben we het risico ook voor 2024 ingeschat op € 40.000. 

6. Marktwerking 

De meeste dagelijkse beheer- en onderhoudswerkzaamheden worden uitgevoerd door de gemeente  

met eigen personeel (al dan niet overgenomen van RMN). Enkele werkzaamheden worden uitbesteed 

aan aannemers. Gezien de internationale ontwikkelingen stijgen met name de prijzen van energie en 

van grondstoffen excessief. Leveranciers willen daardoor geen prijzen meer vastleggen – zo de levering 

al kunnen garanderen.  We kunnen moeilijk inschatten met welke prijsstijgingen we voor 2024 rekening 

moeten houden. 

7. Beheerplan, MJOP en MJIP 

De technische inspecties die in het voorjaar van 2023 worden uitgevoerd zullen leiden tot de 

totstandkoming van beheerplannen, een meerjarenonderhoudsplan groot onderhoud (MJOP herijkt) en 

een meerjareninvesteringsplan (MJIP). Naar verwachting zullen deze plannen aanleiding geven tot 

wijziging van de begroting; hierover ontstaat in de loop van 2023 duidelijkheid. Vooralsnog P.M. 

geraamd. 
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8. Onvoorziene risico’s 

Naast bovengenoemde grote risico’s heeft onze gemeenschappelijke regeling te maken met kleinere 

risico’s, zoals het illegaal dumpen van giftige afvalstoffen, niet verhaalbare vernielingen en wijzigingen 

in wetgeving met mogelijk financiële gevolgen. Deze worden niet afzonderlijk benoemd en 

gekwantificeerd, maar hiervoor wordt gedurende de meerjaren termijn een gelijkblijvend risicobedrag 

aangehouden van € 50.000. We gaan er vanuit dat niet alle risico’s zich tegelijkertijd zullen voordoen. 

Om hiervoor te corrigeren wordt een percentage van 90% berekend over het totaal berekende 

risicobedrag. 

3.2.1 Inventarisatie en toelichting beschikbare weerstandscapaciteit 

De weerstandscapaciteit is het totaal aan middelen waarover Plassenschap Loosdracht beschikt om 

niet begrote financiële tegenvallers op te vangen. Net als tegenvallers kan ook de weerstandscapaciteit 

worden onderverdeeld in incidenteel en structureel. Incidentele weerstandscapaciteit is aanwezig in de 

vorm van begrotingsposten voor onvoorzien en aanwezige reserves met een weerstandsfunctie. 

Structurele weerstandscapaciteit betreft de middelen die permanent ingezet kunnen worden om 

tegenvallers in de exploitatie op te vangen, zonder dat dit ten koste gaat van de uitvoering van 

bestaande taken. Het gaat dan om herschikking binnen bestaande budgetten van het Plassenschap 

Loosdrecht e.o. 

De omvang van de incidentele en de structurele weerstandscapaciteit worden hieronder gepresenteerd. 

3.2.1.1 Incidentele weerstandscapaciteit 

 Begroot 2024 

Algemene reserve (afgerond) 56 

Stille reserves materiële vaste activa1 0 

Post onvoorzien in de begroting 3 

Totaal incidentele weerstandscapaciteit 59 

 

3.2.1.2 Structurele weerstandscapaciteit 

 Beschikbaar 31-12-
2022 

Begroot 2024 

Heroverweging bestaand beleid P.M. P.M. 

Totaal structurele weerstandscapaciteit 0 0 

 

Heroverweging bestaand beleid  

Door bestaand beleid te heroverwegen zijn er mogelijkheden om de structurele nadelen in de 

begroting op te vangen. 

 

 

 

 

                                                      
 

1 De materiele vaste activa zijn conform het BBV gewaardeerd op verkrijgings- of vervaardigingprijs dan wel 

lagere marktwaarde. Indien de marktwaarde echter boven de verkrijgings- of vervaardigingsprijs ligt dan is sprake 
van een stille reserve. Deze wordt gekapitaliseerd bij verkoop van het betreffende actief.  
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3.2.1.3 Weerstandsvermogen 

Het weerstandsvermogen geeft de relatie weer tussen de risico’s en de weerstandscapaciteit. 

 

De beschikbare weerstandscapaciteit bedraagt voor 2024 afgerond € 59.000 (2023 € 59.000) 

Het weerstandsvermogen wordt berekend door de risico’s te delen door de beschikbare 

weerstandscapaciteit. Op basis van de beschikbare weerstandscapaciteit van € 59.000 en € 155.000 

aan risico’s komt het de verhouding tussen het weerstandsvermogen en de risico’s in de begroting 2024 

uit op 0,4. Het bestuur heeft in de kadernota vastgelegd dat per ultimo 2026 de algemene reserve gelijk 

moet zijn aan de omvang van de gekwantificeerde risico’s. Het kengetal komt daarmee op 1,0. 

Dit kan naar verwachting alleen worden gerealiseerd door aanpassing van de deelnemersbijdragen.  

Relatie weerstandsvermogen en financiële kengetallen 

Gemeenschappelijke regelingen zijn verplicht in de paragraaf weerstandsvermogen een zestal 

financiële kengetallen op te nemen voor het laatste rekeningjaar, het lopende begrotingsjaar en het 

nieuwe begrotingsjaar. 

In onderstaande tabel zijn de betreffende kengetallen opgenomen en vervolgens voorzien van een 

beoordeling. De kengetallen grondexploitaties en onbenutte belastingcapaciteit zijn als niet van 

toepassing opgenomen omdat het Plassenschap Loosdrecht geen grondexploitaties heeft en geen 

gemeentelijke belastingen oplegt.  

  

Weerstands-
vermogen

Risico's
Weerstands-

capaciteit
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 2022 2023 2024 2025 2026 2027 

Netto schuldquote 105% 145% 199% 183% 169% 162% 

Netto schuldquote 
gecorrigeerd 

105% 145% 199% 183% 169% 162% 

Solvabiliteit 11% 6% 8% 6% 6% 1% 

Kengetal grondexploitatie n.v.t. n.v.t. n.v.t. n.v.t. n.v.t. n.v.t. 

Structurele exploitatieruimte -17% -9% 0% 0% 0% 0% 

Onbenutte 
belastingcapaciteit 

n.v.t. n.v.t. n.v.t. n.v.t. n.v.t. n.v.t. 

 

Omdat de kengetallen in de eerste plaats bedoeld zijn om inzicht te geven in de financiële positie ten 

behoeve van de horizontale verantwoording, is een externe normering niet aan de orde. Het is de rol 

van het bestuur om aan de hand van de kengetallen de financiële positie te duiden en bijstellingen voor 

te stellen. Het bestuur volgt de in dat kader, de voorheen door de Plassenraad, gestelde normen ten 

aanzien van de financiële kengetallen: 

- Schuldquote: Indien de schuldquote groter dan 130% wordt, dient het dagelijks bestuur 

maatregelen voor te stellen om te waarborgen dat de operationele kasstroom toereikend is om 

de aflossingsverplichting van de langlopende leningen te kunnen voldoen. 

- Solvabiliteit: Deze moet tenminste 15% bedragen 

- Structurele exploitatieruimte: Deze moet ten minste 0,0% bedragen. 

- Weerstandsvermogen: de verhouding tussen het weerstandsvermogen en de risico’s zoals 

gekwantificeerd in de risicoparagraaf van de begroting en jaarstukken dient minimaal 1:1 te zijn. 

In de kadernota 2024 is afgesproken dat het weerstandsvermogen per ultimo 2026 weer een 

ratio van 1 moet hebben.  

Op basis van de huidige begroting worden de door het bestuur gestelde normen ruimschoots 

overschreden. De deelnemers aan het Plassenschap zullen maatregelen moeten nemen om de 

financiële situatie te verbeteren, maar uiteindelijk zullen ze ook via de deelnemersbijdragen de 

negatieve effecten dienen te neutraliseren. 

3.3 Paragraaf onderhoud kapitaalgoederen 
In 2020 is gestart met inspecties om op basis daarvan een nieuw onderhoudsplan op te stellen. Dit 

onderhoudsplan is opgesteld in 2021 en vorig jaar in uitvoering gebracht. Het MJOP is inmiddels 

geactualiseerd aan het huidige prijspeil. De gemeente Wijdemeren zal het MJOP in 2023 actualiseren 

en/of herijken, tevens zal in 2023 een investeringsplan voor de komende jaren aan het bestuur ter 

besluitvorming worden voorgelegd.   Voor een nadere beschrijving van de beleidsvoornemens ten 

aanzien van het onderhoud van de verschillende kapitaalgoederen verwijzen wij u naar de toelichting 

bij programma 1 Beheer en onderhoud. 7 

3.4 Paragraaf financiering 

3.4.1 Beleidsuitgangspunten 

Het optimaliseren van de renteresultaten binnen de kaders van de Wet FIDO (Wet Financiering 

Decentrale Overheden) respectievelijk de limieten en richtlijnen van het Treasurystatuut.  
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3.4.2 Risicobeheer 

De Wet financiering decentrale overheden vermeldt twee normen. Het doel is te voorkomen dat bij 

herfinanciering van leningen bij aanzienlijk hogere rente grote schokken optreden in de hoogte van de  

rente die het schap moet betalen. De normen beperken de budgettaire risico’s. 

3.4.3 Kasgeldlimiet 

In de Uitvoeringsregeling Financiering Decentrale Overheden (UFDO) geeft het ministerie aan tot welk 

bedrag gemeenschappelijke regelingen mogen financieren met kortlopende geldleningen: de 

kasgeldlimiet. Het betreft een percentage van het totaal van de begroting, zijnde momenteel 8,2 %. Als 

de gemeenschappelijke regeling deze kasgeldlimiet structureel overschrijdt, dient ze de kortlopende 

schuld om te zetten in een langlopende schuld. Met name bij korte financiering is er sprake van een 

renterisico.  

De verwachte kasgeldlimiet voor 2024 kan als volgt worden weergegeven: Totaal van de lasten 

begroting 2024 € 3.030.600  (2023 € 3.077.500). De verwachte limiet is 8,2% zijnde afgerond € 248.500   

(2023 € 252.300). 

3.4.4 Renterisiconorm 

De renterisiconorm is een bedrag ter grootte van een percentage van het begrotingstotaal, met als doel 

het beperken van de gevolgen van een stijgende rente op de rentelasten van het schap. De norm stelt 

dat per jaar maximaal 20% van het begrotingstotaal in aanmerking mag komen voor verplichte 

aflossingen en renteherzieningen.  

De verwachte renterisiconorm voor 2024 kan als volgt worden weergegeven. Totaal van de lasten 

begroting 2024 € 3.030.600 (2023 € 3.077.500). De limiet is 20% zijnde afgerond € 606.000 (2023                

€ 615.500). De begrote aflossingen voor 2024 zijn € 285.600 (2023 € 217.100) zodat deze binnen de 

limiet passen.  

3.4.5 Mutaties in de leningenportefeuille 

Omschrijving  
(bedragen x €1.000) 

2024 2025 2026 2027 

Stand per 1 januari 5.180 5.794 5.488 5.192 

Nieuwe leningen 900 0 0 200 

Reguliere aflossing 286 306 296 296 

Stand per 31 december 5.794 5.488 5.192 5.097 

 

Het uitgangspunt is dat in deze begrotingsperiode in totaal € 1.100.000 aan nieuwe leningen wordt 

opgenomen. Dit is met name ter afdekking van voorgenomen investeringen en om te waarborgen dat 

vaste activa ook met vaste passiva worden gefinancierd.  

Het nog te presenteren meerjareninvesteringsplan (MJIP) zal gevolgen hebben voor de omvang van de 

leningenportefeuille.  

3.4.6 BBV en rentetoerekening 

Het BBV bevat voorschriften met betrekking tot de rentetoerekening. De interne rentetoerekening is 

afhankelijk van de verhouding netto rentelasten afgezet tegen de integraal gefinancierde activa. Het 

schap heeft geen grondexploitaties zodat een aparte renteberekening hiervoor buiten beschouwing kan 

worden gelaten. Projectfinanciering is eveneens niet van toepassing. De interne rentetoerekening loopt 

via het taakveld 0.5 treasury. Conform historie wordt er geen renteresultaat begroot en worden de netto 

rentelasten 100% verdeeld naar de omvang van de vaste activa. Over reserves, voorzieningen en eigen 

vermogen wordt geen rente toegerekend.  
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3.5 Paragraaf bedrijfsvoering 
 

3.5.1 Bedrijfsvoering 

In de begroting van het schap is geen apart programma bedrijfsvoering opgenomen. Dit komt omdat de 

bedrijfsvoering inclusief al het personeel is ondergebracht bij de gemeente Wijdemeren. Hiertoe worden 

de personeels- en apparaatskosten binnen de begroting van de gemeente Wijdemeren opgesteld en 

doorbelast aan het plassenschap. 

3.5.2 Overhead en toerekening personeelskosten 

Overeenkomstig het BBV dienen de kosten van overhead verantwoord te worden op een afzonderlijk 

daarvoor aangewezen taakveld. Dit betreft enerzijds (een percentage van) de personele kosten zoals 

directeur, afdelingshoofden en medewerkers van ondersteunende afdelingen. Anderzijds betreft het 

apparaatskosten zoals ICT en huisvesting.  

Direct toewijsbare personeels- en apparaatskosten dienen op het taakveld verantwoord te worden waar 

deze betrekking op hebben. De verdeling op taakveldniveau is in bijlage 4 van deze begroting 

opgenomen. 

De (doorbelaste) overhead voor de begroting 2024 is bepaald op afgerond € 720.000 ( 2023 € 947.700) 

waarvan € 431.000 (2023 € 570.300) aan personeelslasten. De overige kosten van overhead bestaan 

uit de doorbelaste apparaatslasten vanuit de gemeente Wijdemeren. 

3.6 Paragraaf verbonden partijen  
Het Plassenschap Loosdrecht e.o. is een gemeenschappelijke regeling en heeft sinds de opheffing 

van Recreatie Midden-Nederland geen verbonden partijen.  
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FINANCIËLE BEGROTING 

4 Overzicht baten en lasten per programma en 

toelichting 
M.i.v. 2024 zijn de programma’s 1,3 en 4 samengevoegd tot 1 programma “Beheer, onderhoud en 

exploitatie”. De cijfers uit de jaarrekening 2022 en de begroting 2023 worden hier in de oorspronkelijke 

raming weergegeven. 

Programma  Realisatie  
2022 

Begroting 
2023 

Begroting 
2024 

Begroting 
2025 

Begroting 
2026 

Begroting 
2027 

       
Lasten       
Programma 1 Beheer & onderhoud 1.110.300 1.436.700 2.302.300 2.366.100 2.411.300 2.766.600 
Programma 2 Toezicht en handhaving 324.800 0 0 0 0 0 
Programma 3 Ontwikkeling  70.900 70.900 0 0                 0 0 
Programma 4 Exploitatie 361.800 619.100 0 0 0 0 
Programma 5 Algemeen (incl. 
overhead) 

1.479.200 950.800 728.300 756.900 783.300 811.000 

 Waarvan overhead 1.479.200 947.700 720.000 748.300 774.400 801.500 

 Waarvan onvoorzien 0 3.100 3.100 3.200 3.300 3.700 

 Waarvan overig 0 0 5.200 5.400 5.600 5.800 

Totaal lasten 3.347.000 3.077.500 3.030.600 3.123.000 3.194.600 3.577.600 

       
Baten       

Programma 1 Beheer & onderhoud 1.191.600 1.235.600 2.233.800 2.297.600 2.342.800 2.378.300 
Programma 2 Toezicht en handhaving 677.000 0                 0 0 0 0 
Programma 3 Ontwikkeling  76.100 0 0 0 0 0 
Programma 4 Exploitatie 857.500 993.000 0 0 0 0 
Programma 5 Algemeen (incl. 
overhead) 

0 780.400 728.300 756.900 783.300 811.000 

 Waarvan overhead 0 780.400 728.300 756.900 783.300 811.000 

 Waarvan onvoorzien 0 0 0 0 0 0 

 Transitie RMN 0 0 0 0 0 0 

Totaal baten 2.802.200 3.009.000 2.962.100 3.054.500 3.126.100 3.189.300 

Saldo van baten en lasten 544.800 68.500 68.500 68.500 68.500 388.300 

       
Mutaties reserves       
Toevoegingen aan reserves 0 19.720 2.400 2.400 2.400         2.300 
Onttrekkingen aan reserves 70.900 88.241 70.900 70.900 70.900 390.600 

Totaal mutaties reserves -70.900 -68.500 -68.500 -68.500 -68.500 -388.300 

       

Geraamd resultaat 473.900 0 0 0 0 0 

 

De baten, lasten en mutaties in reserves zijn gebaseerd op de beleidsinhoudelijke doelstellingen zoals 

per programma opgenomen in het programmaplan. Voor een nadere toelichting verwijzen wij daarom 

naar de individuele programma’s in het programmaplan.  
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5 Overzicht baten en lasten per kostensoort 
 

  

Begrotingspost Realisatie 

2022

Begroting 

2023

Begroting 

2024

Begroting 

2025

Begroting 

2026

Begroting 

2027

1a Wijdemeren Doorbel. Personeelskosten
-            1.303.700  1.215.000  1.266.000  1.319.200  1.374.600  

1b Wijdemeren Doorbel. apparaatskosten
-            335.500     248.800     254.800     260.900     267.200     

1c RMN Doorbel. Personeelskosten 944.218     -            -            -            -            -            

1d RMN Doorbel. apparaatskosten 1.071.677  -            -            -            -            -            

3
Kwaliteitsbijdrage toezicht en 

handhaving aan derden -            315.000     325.000     335.300     345.900     356.900     

5 Inhuur personeel derden 57.217       37.000       37.900       38.800       39.700       40.700       

7 Rente en afschrijvingen ** 218.872     316.000     384.200     397.400     386.800     364.400     

9 Huur en pachten -            -            -            -            

11 Bestuurs- en apparaatskosten 31.801       42.300       43.300       44.300       45.400       46.500       

11a. Transitiebudget (Wijdemeren) 133.100     -            -            -            

13 Belastingen en verzekeringen 34.038       17.000       32.800       33.600       34.400       35.200       

15 Energie- en waterkosten 29.868       24.000       26.600       27.200       27.900       28.600       

17 Onderhoud en vuilafvoer ** 462.798     318.000     325.600     333.400     341.400     349.600     

17a Gebiedsakkoord, baggeren 70.914       70.900       70.900       70.900       70.900       390.600     

17b Routebureau, bijdrage -            -            22.200       22.700       23.200       23.800       

19 Voorzieningen ** 288.384     288.000     288.000     288.000     288.000     288.000     

21 Publiciteits- en overige kosten 3.793         7.000         7.200         7.400         7.600         7.800         

23 Nagekomen lasten 299            -            -            -            -            -            

25 Onvoorzien -            3.100         3.100         3.200         3.300         3.700         

Totaal lasten 3.346.979  3.077.500  3.030.600  3.123.000  3.194.600  3.577.600  

2 Opbrengsten van eigendommen 389.663     361.200     408.000     415.700     423.700     431.700     

4 Rechten 328.466     -            -            -            

6 Rente -            -            -            -            

2a Opbrengsten van eigendommen -            62.500       -            -            -            -            

8 Overige baten 78.976       61.000       62.500       64.000       65.500       67.100       

10 Externe baten toezicht en handhaving -            209.000     215.700     222.500     229.500     236.800     

12 Nagekomen baten 438            -            -            

14 Dekkingsmiddelen 2.004.675  2.315.300  2.275.900  2.352.300  2.407.400  2.453.700  

14a Deelnemersbijdragen 1.539.100 1.754.100 1.809.300 1.866.500 1.925.500 1.986.300 

14b Deelnemersbijdragen (extra) -            -            46.800      50.700      30.900      -            

14b
Instandhoudingsbijdrage 

plassengebied -            106.000    109.300    112.800    116.400    120.100    

14c Transparantie BTW 465.575    455.200    310.500    322.300    334.600    347.300    

Totaal baten 2.802.218  3.009.000  2.962.100  3.054.500  3.126.100  3.189.300  

Saldo van baten en lasten (544.761)   (68.500)     (68.500)     (68.500)     (68.500)     (388.300)   

Toevoegingen aan reserves -            19.700       2.400         2.400         2.400         2.300         

Onttrekkingen aan reserves 70.914       88.200       70.900       70.900       70.900       390.600     

Gerealiseerd resultaat (473.847)   -            -            -            -            -            
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6 Overzicht incidentele baten en lasten  

6.1 Overzicht incidentele baten en lasten en toelichting 
Op grond van het Besluit Begroting en Verantwoording (BBV) en de notitie Incidentele baten en lasten 

van de Commissie BBV is het verplicht een overzicht op te nemen van de incidentele baten en lasten 

in de begroting inclusief een toelichting op de belangrijkste posten hieruit.  

 2024 2025 2026 2027 

Incidentele lasten     

Betaling OVP 70.900 70.900 70.900 390.600 

     

Totaal incidentele lasten 70.900 70.900 70.900 390.600 

Incidentele baten     

     

Totaal incidentele baten  0 0 0 0 

Mutaties in reserves     

Incidentele toevoegingen aan reserves 2.400 2.400 2.400 2.400 

Incidentele onttrekkingen aan reserves 70.900 70.900 70.900 390.600 

Totaal incidentele mutaties in reserves 68.500 68.500 68.500 388.200 

Saldo incidentele baten en lasten -2.400 -2.400 -2.400 -2.400 

 

Onderstaand zijn de belangrijkste incidentele baten, lasten en reservemutaties (groter dan € 50.000) 

toegelicht:  

- Op basis van het Gebiedsakkoord Oostelijke Vechtplassen heeft Plassenschap Loosdrecht 

een verplichting om in totaal € 906.000 bij te dragen, deze bijdragen loopt volgens een 

vastgesteld kasritme van € 70.900 tot-en-met 2027. Om dit te bereiken dient er jaarlijks een 

klein aanvullend bedrag van € 2.400 gestort te worden in de reserve. 

6.2 Presentatie van het structureel begrotingssaldo 
Om inzicht te bieden in het structureel begrotingssaldo is onderstaand opgenomen wat het effect is 

van de incidentele baten en lasten op de begroting 2024-2027. Dit overzicht is gebaseerd op het 

modeloverzicht zoals geadviseerd door de Commissie BBV in de notitie Incidentele baten en lasten.  

 2024 2025 2026 2027 

Saldo van baten en lasten 68.500 68.500 68.500 388.200 
Toevoegingen en onttrekkingen aan reserves -68.500 -68.500 -68.500 -388.200 

Begrotingssaldo na bestemming 0 0 0 0 

Waarvan incidentele baten en lasten (saldo) -2.400 
 

-2.400 -2.400        -2.400 

Structureel begrotingssaldo (positief bedrag = 

tekort) 

-2.400 -2.400 -2.400 -2.400 
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7 Uiteenzetting van de financiële positie  

7.1 Financiële gevolgen bestaand en nieuw beleid  
De begroting 2024 van het Plassenschap is conform de opgaven een beleidsarme begroting. Alleen 

reeds eerder vastgestelde vervangingsinvesteringen in het werkgebied  en van materieel zijn geraamd.  

7.2 geprognosticeerde begin- en eindbalans van het begrotingsjaar 
(Bedragen in €) 2022 2023 2024 2025 2026 2027 
Activa       
Immateriële vaste activa 0 0 0 0 0 0 
Materiële vaste activa 4.722.086 6.483.369 7.122.831 6.875.483 6.630.227 6.401.962 

Totaal vaste activa 4.722.086 6.483.369 7.122.831 6.875.483 6.630.227 6.401.962 
Uitzettingen < 1 jaar 2.523.852 1.000.000 1.000.000 1.000.000 1.000.000 1.000.000 
Liquide middelen 260.402 150.000 150.000 150.000 150.000 150.000 
Overlopende activa 134.250 50.000 50.000 50.000 50.000 50.000 

Totaal vlottende activa 2.918.504 1.200.000 1.200.000 1.200.000 1.200.000 1.200.000 

Totaal activa 7.640.590 7.683.369 8.322.831 8.075.483 7.830.227 7.601.962 

Passiva       
Eigen vermogen 842.119 649.565 581.065 512.565 444.065 55.765 
Voorzieningen 926.555 523.384 644.975 769.689 895.291 1.183.291 
Vaste schuld 4.042.601 5.179.286 5.793.643 5.488.000 5.192.357 5.096.714 

Totaal vaste passiva 5.811.275 6.352.235 7.019.683 6.770.254 6.531.713 6.335.770 

Vlottende schuld 1.686.171 1.100.000 1.100.000 1.100.000 1.100.000 1.100.000 
.Overlopende passiva 143.144 231.134 203.148 205.229 198.514 166.192 

Totaal vlottende 
passiva 

1.829.315 1.331.134 1.303.148 1.305.229 1.298.514 1.266.192 

Totaal passiva 7.640.590 7.683.369 8.322.831 8.075.483 7.830.227 7.601.962 

7.3 EMU-saldo 
Het (EMU-saldo) is het saldo van de inkomsten en uitgaven van de overheid. Decentrale overheden 

moeten inzicht geven in de berekening van hun aandeel in dit EMU-saldo. Deze informatie wordt 

middels enquêtes aangeleverd bij het CBS. Voor de EMU-enquête worden de gemeenten, de provincies 

en de waterschappen integraal waargenomen. Bij de gemeenschappelijke regelingen wordt een 

deelwaarneming gedaan. Een gemeenschappelijke regeling valt binnen de deelwaarneming indien het 

totaal aan baten of lasten op de exploitatierekening groter is dan 20 miljoen euro. Omdat het 

begrotingstotaal van het Plassenschap onder deze grens van € 20 miljoen ligt is toelichting van het EMU 

saldo niet verplicht en derhalve niet opgenomen.  
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7.4 Meerjaren investeringsbegroting 
In deze begroting is tevens een investeringsbegroting opgenomen voor de jaren 2023 en 2024. Deze 

begroting is gebaseerd op de netto investering (investering -/- eventueel van derden ontvangen 

specifieke bijdrage/subsidie). Op investeringen wordt afgeschreven vanaf het jaar volgend op het jaar 

van ingebruikname van het activum. 

In 2023 wordt een nieuw meerjarig investeringsprogramma (MJIP) opgesteld, die de vervangings-

investeringen gedurende een langere periode inzichtelijk maakt. Dit nieuwe MJIP is nog niet 

beschikbaar en zal apart aan het bestuur worden voorgelegd. Dit nieuwe MJIP zal gevolgen hebben 

voor de kapitaallasten in de ramingen vanaf 2025. 

 Omschrijving (bedrag in €) Afschrijvings-
termijn (jaar) 

2023 2024 2025 2026 

Beschoeiing de Strook 40  659.200   879.100    

Remmingswerken Sluis Mijnden  30  200.000     

Overige investeringen 5-30 jaar  148.800     

Totaal per jaarschijf  1.008.000 879.100   
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7.5 Stand en verloop van de reserves en voorzieningen 
Reserves zijn middelen die onder het eigen vermogen vallen en waarvan het algemeen bestuur over de inzet kan besluiten. Onderstaand is per reserve het 

verloop gedurende de begrotingsperiode weergegeven.  

   2024   2025   2026   2027  

 Stand 
ultimo 
2023 

Bij Af Stand 
ultimo  

Bij Af Stand 
ultimo 

Bij Af Stand 
ultimo 

Bij Af Stand 
ultimo 

Algemene reserve               
Algemene reserve 55.765 -  55.765 -  55.765 - - 55.765 - - 55.765 

Totaal algemene reserve  55.765 -  55.765 - - 55.765 - - 55.765 - - 55.765 

Bestemmingsreserves              
Oostelijke Vecht en Plassen 593.800 2.400 70.900 525.300 2.400 70.900 456.800 2.400 70.900 388.300 2.300 390.600 0 
Inspecties -   -   -   -   - 

Totaal 
bestemmingsreserves  649.565 2.400 70.900 581.065 2.400 70.900 512.565 2.400 70.900 444.065 2.300 390.600 55.765 

Rekeningresultaat 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

Totaal reserves  649.565 2.400 70.900 581.065 2.400 70.900 512.565 2.400 70.900 444.065 2.300 390.600 55.765 

 

Voorzieningen zijn middelen die dienen ter dekking van risico’s en verplichtingen waarvan de omvang redelijkerwijs kan worden ingeschat. Daarnaast kunnen 

voorzieningen gevormd ter egalisatie van lasten (bijv. groot onderhoud). Onderstaand is per voorziening het verloop gedurende de begrotingsperiode 

opgenomen: 

   2024   2025   2026   2027  

 Stand 
ultimo 
2022 

Bij Af Stand 
ultimo  

Bij Af Stand 
ultimo 

Bij Af Stand 
ultimo 

Bij Af Stand 
ultimo 

Voorzieningen               
Onderhoudsvoorziening 523.400 288.000 166.400 645.000 288.000 163.300 769.700 288.000 162.400 895.300 288.000 P.M. 1.183.300 

Totaal voorzieningen  523.400 288.000 166.400 645.000 288.000 163.300 769.700 288.000 162.400 895.300 288.000 P.M. 1.183.300 

 

Dit betreft nog de dotatie op basis van het door het bestuur van het Plassenschap vastgestelde MJOP. Het uitvoeringsplan besloeg een periode tot en met 

2026. In 2023 wordt een geactualiseerd MJOP opgesteld, dit heeft waarschijnlijk gevolgen voor de hoogte van de jaarlijkse dotatie en de jaarlijkse onttrekking. 

Vooralsnog is ook voor 2027 een dotatie groot onderhoud opgenomen, die gelijk is aan de jaarlijkse dotatie over de periode tot en met 2026.  
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7.6 Baten en lasten per taakveld 
Conform artikel 7 lid 3 sub c van het BBV is het verplicht een overzicht van de geraamde baten en lasten per taakveld op te nemen in de begroting. Dit 

overzicht, inclusief de koppeling van taakvelden naar programma’s, is hieronder opgenomen.  

Taakveld Begroting 
2023 

Begroting 
2024 

Begroting 
2025 

Begroting 
2026 

Begroting 
2027 

0.1 Bestuur 38.400 39.300 40.300 41.200 42.200 

0.4 Overhead 947.800 728.300 756.900 783.300 811.000 

0.8 Overige baten en lasten 3.100 3.200 3.300 3.400 3.500 

1.2 Openbare orde en veiligheid          

2.3 Recreatieve havens 226.500 236.000 246.000 256.200 267.000 

2.4 Economische havens en vaarwegen 20.400 20.900 21.400 21.900 22.400 

3.4 Economische promotie 3.800 3.900 4.000 4.100 4.200 

5.7 Openbaar groen en (openlucht) recreatie 1.837.500 1.999.000 2.051.100 2.084.500 2.427.300 

Totaal van de lasten 3.077.500 3.030.600 3.123.000 3.194.600 3.577.600 

2.3 Recreatieve havens 97.700 90.000 90.200 90.400 90.600 

2.4 Economische havens en vaarwegen 3.200 3.300 3.400 3.500 3.600 

5.7 Openbaar groen en (openlucht) recreatie 2.908.100 2.868.800 2.960.900 3.032.200 3.095.200 

Totaal van de baten 3.009.000 2.962.100 3.054.500 3.126.100 3.189.400 

Saldo van baten en lasten  68.500 68.500 68.500 68.500 388.200 

0.10 Mutaties reserves (stortingen) 19.700 2.400 2.400 2.400 2.400 

0.10 Mutaties reserves (onttrekkingen)  88.200 70.900 70.900 70.900 390.600 

Totaal resultaat van baten en lasten -68.500 -68.500 -68.500 -68.500 -388.200 

0.11 Resultaat van de rekening van baten en lasten 0 0 0 0 0 

Gerealiseerd resultaat                        0 0 0 0 0 
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7.7 Deelnemersbijdrage 2024 
 

De deelnemersbijdragen voor 2024 zijn in eerste instantie conform de kadernota 2024 met 3,16% verhoogd. 

Mede door enkele correcties in de berekeningen van deze begroting t.o.v. 2023 sloot de begroting 2024 met 

een tekort van € 46.800. Er is geen ruimte om dit bedrag ten laste van de algemene reserve te brengen. Dit 

omdat is afgesproken om de algemene reserve per ultimo 2026 weer gelijk te maken aan de hoogte van de 

vastgestelde risico’s (weerstandsratio naar 1,0).  Om een sluitende begroting 2024 te krijgen zijn de 

deelnemersbijdragen extra met € 46.800 (2,66%) verhoogd,  totaal verhoging deelnemersbijdragen 5,82%. 

Op basis van het voorgaande worden de deelnemersbijdragen voor 2024 als volgt: 

Deelnemersbijdrage LSD 2023 
Regulier 

2024 
Regulier 

2024 
Kwaliteits-
bijdrage 

Verschil Transparantie 
BTW 

Totale 
deelnemersbijdrage 

 
1.859.859 1.856.100 109.300 105.540 310.500 

       
Gemeente Utrecht  0 0 0 0 0 
Provincie Utrecht Indexeren 

3,3% 202.698 214.485 0 11.787 38.005 

Totaal te verdelen  1.657.161 1.641.615 109.300 93.753 272.495 

       
Provincie Utrecht 14,74% 244.265 241.974 16.111 13.819 40.166 
Provincie Noord-
Holland 

33,58% 
556.475 551.254 36.703 31.482 91.504 

Totaal provincies  800.740 793.228 52.814 45.301 131.670 

       
Gemeente 
Wijdemeren 

31,32% 
519.023 514.154 34.233 29.364 85.345 

Gemeente Stichtse 
Vecht 

20,36% 
337.398 334.233 22.253 19.088 55.480 

Totaal gemeenten  856.421 848.387 56.486 48.452 140.825 

       

Totale 
deelnemersbijdrage 

 
1.859.859 1.856.100 109.300 105.540 310.500 
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Agendapunt 7.a PLASSENSCHAP
Onderwerp Bestuursvoorstel Ontwerpbegroting ) LOOSDRECHT,

Plassenschap 2024

Bestuursvoorstel

Onderwerp Ontwerpbegroting 2024 Plassenschap Loosdrecht

Aan Het bestuur van Plassenschap Loosdrecht e.o.
Van L.H.F. Welter

Datum 3 mei 2023

Bijlagen Ontwerpbegroting Plassenschap 2023
Aanbiedingsbrief    

Overwegingen en besluit

 

 

Overwegingen
- Gelet op artikel 18 van de Gemeenschappelijke Regeling Bedrijfsvoeringsorganiatie

Plassenschap Loosdrecht e.o.

- Gelezen het voorstel van de Gemeente Wijdemeren
- Overwegende dat de gemeente optreedt als uitvoerder van de taken van het Plassenschap

Besluit het Bestuur:
1. De ontwerpbegroting 2024 van het Plassenschap Loosdrecht vast te stellen
2. De ontwerpbegroting voor zienswijzen voorte leggen aan de raden van de gemeenten

Wijdemeren en Stichtse Vecht en provinciale staten van de provincies Utrecht en Noord-
Holland en

3. De conceptbegroting tezamen met de eventueel ontvangen zienswijzen in september 2023
ter vaststelling agenderen en deze uiterlijk 15 september 2023 in te zenden aan het
ministerie van BZK.

 

Ondertekening
oS

 

 

De heer A. Wisseborn Mw.J. Brand

Voorzitter Secretaris a.i.
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Voorstel aan het bestuur

Vergadering 12 mei 2023

 

Agendapunt 7.a PLASSENSCHAP

Onderwerp Bestuursvoorstel Ontwerpbegroting LOOSDRECHT.

Plassenschap 2024

Toelichting

1. Inleiding

De ontwerpbegroting 2024 is de eerste begroting die door de gemeente Wijdemeren aan het bestuur

van het Plassenschap ter bespreking wordt aangeboden. Wijdemeren heeft per 1 januari 2023 de

uitvoering van de taken van het Plassenschap op zich genomen. Daarbij hoort ook de administratieve

uitvoering en voorbereiding. De verantwoordelijkheid voorde taken blijft evenwelbij het

Plassenschap. Daarom dient het bestuur de ontwerpbegroting vast te stellen

2. Doel

De ontwerpbegroting verschaft het Plassenschap voor 2024 het budget om zijn taken te verrichten

3. Afwegingen

Allereerst is voor een verbeterde leesbaarheid gekozen voor vermindering van het aantal

programma’s van vijf naar twee. Het voormalige programma Toezicht vervalt omdatdie taak naar de

gebiedsgemeenten is gegaan.

Gebleken is dat grotendeels, maar niet geheel kan worden voldaan aan de uitgangspunten van de

Kadernota 2024. Met name blijkt dat de deelnemersbijdragen meer dienen te worden verhoogd dan

was voorzien. Dat komt doordat bij bestudering van de door RMN verschafte jaarcijfers blijkt dat de

verantwoording van de BTW en de compensabele BTW (BCF) niet conform de begroting 2023 kan

worden toegepast. Verder bleek een inkomstenpost te zijn opgenomen — verkoop snippergroen — die

bij nadere beschouwing niet realistisch is.

Het voornemen om de reservepositie van het Plassenschap te verbeteren is in deze begroting nog

niet opgenomen. Afspraak is dat dit per ultimo 2026 de algemene reserve gelijk is aan de geraamde

risico’s.

Momenteel wordt gewerkt aan beheerplannen regulier onderhoud, een meerjarenplan groot

onderhoud (MJOP) en een meerjaren plan investeringen (MJIP). De uitkomsten van deze plannen

worden apart aan het bestuur worden voorgelegd, maarzullen gevolgen hebben voor de begroting

2024. Na de bestuurlijke besluitvorming zal, via een begrotingswijziging 2024, de begroting 2024

worden aangepast.

4. Financiën

De Conceptbegroting 2024 kent vanuit de vastgestelde kadernota 2024 enkele belangrijke financiële

aandachtspunten. Zo zijn erprijsstijgingen en loonstijgingen verwacht vanrespectievelijk 2,4% en

4,2%. De inflatie was in 2022 echter ruim hoger dan verwacht, wat een doorlopende invloed heeft op

de financiële situatie. Uiteraard is kritisch gekeken naar de kosten. Op de doorbelaste kosten van

Wijdemeren kon een besparing worden gerealiseerd. De kwaliteitsbijdrage is in 2024, evenals in 2023,

voor 2/3 deel gedekt door de meeropbrengsten van de snelvaarontheffingen, maarer is een extra

bijdrage van de deelnemers nodig van € 109.300 waar een besparing op uitvoeringskosten tegenover

staat omdat het Plassenschap de uitvoering van de VTH taken heeft overgedragen aan de beide

gebiedsgemeenten. Per saldo is dit kostenneutraal.

De deelnemersbijdragenzijn in eerste instantie met 3,16% verhoogd conform de afspraken uit de

kadernota. Na verwerking van alle hiervoor genoemde wijzigingen in de cijfers resteerde een

begrotingstekort voor 2024 van € 46.800. Omdat de algemene reserve daar geen ruimte voor biedt,

zijn om een sluitende begroting te krijgen de deelnemersbijdragen extra verhoogd met € 46.800. de

totale stijging van de deelnemersbijdragen komt daarmee voor 2024 uit op 5,62%.
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Voorstel aan het bestuur
Vergadering 12 mei 2023
Agendapunt 7.a

Onderwerp Bestuursvoorstel Ontwerpbegroting
Plassenschap 2024

   1’, PLASSENSCHAP=S LOOSDRECHT,

5. Uitvoering

De gemeente Wijdemeren zal de taken van het Plassenschap binnen de in de begroting vastgestelde
budgetten uitvoeren. De uitvoering van de begroting en de daaruit voortvloeiende activiteiten zullen
worden gemonitord door het bestuur van het Plassenschap Loosdrecht e.o. Externe partijen zullen
betrokken wordenbij het opstellen van de beheerplannen, zoals het Meerjaren groot onderhoudsplan
en het Meerjaren investeringsplan. Deze plannen zullen, na vaststelling door het bestuur, samen met

een eerste begrotingswijziging 2024, in het najaar van 2023, als basis dienen voor de uitvoering van
het onderhoud en de investeringen in de komende jaren.

6. Risico’s

De voornaamsterisico's in de ontwerpbegroting 2024 zijn gerelateerd aan deinflatie, de realisatie van
de opbrengsten, klimaatverandering en bestrijding van exoten. Het is van belang om het

weerstandsvermogente herstellen en de reserves in acht te nemen ente zorgen dat de algemene
reserve perultimo 2026 op hetzelfde niveau staat als het totaal aan risico's. Voor 2024 zijn derisico's
geraamd op € 155.000.

7. Communicatie
Het bestuur zal de ontwerpbegroting 2024 vaststellen en vervolgens voor zienswijzen aan de
deelnemers toezenden.

8. Vervolg

Na vaststelling van de ontwerpbegroting 2024 en het verzamelen van zienswijzen van de deelnemers,
zal het bestuur de begroting definitief vaststellen. Hierbij zullen eventuele opmerkingen en
aanbevelingen uit de zienswijzen worden meegenomen. Vervolgenszal de uitvoering van de
begroting en de bijbehorendeactiviteiten worden opgepakt. In de loop van hetjaar zal er een
begrotingswijziging 2024 worden opgesteld om de gevolgen van de uitkomsten van de

beheerplannen, meerjarenplan groot onderhoud en het meerjareninvesteringsplan inzichtelijk te
maken.
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Gedeputeerde StatenPOSTBUS 3007 | 2001 DA HAARLEM

BEL/GRN

1 I 1

Verzenddatum

1 2 JULI 2023
Kenmerk

772861/2067893

Geachte leden,
Uw kenmerk

Hoogachtend,

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

prpVihciesecretaris

M.JY . van Kuijk

Provincie
Noord-Holland

Telefoonnummer +31235144569 

klitsies@noord-holland.nl

Hierbij ontvangt u ter besluitvorming de bijgaande statenvoordracht 
met het bijbehorende ontwerpbesluit, met bijlagen, over de financiële 
stukken van het Piassenschap Loosdrecht e.o. voor een zienswijze.

Betreft: Piassenschap Loosdrecht e.o. ontwerpjaarrekening 2022 en 
ontwerp begroting 2024

Uw contactpersoon

S. Klitsie

Bijlagen: 3 (Voordracht met besluit, financieel overzicht bij voordracht 
en financiële stukken van het Piassenschap Loosdrecht e.o.)

Provinciale Staten van Noord-Holland
door tussenkomst van de statengriffier mw. drs. K. Bolt
Dreef 3, tweede etage
2012 HR HAARLEM

Postbus 3007
2001 DA Haarlem
Telefoon (023) 514 3143

voorzitter

A.Th.H. van Dijk

Houtplein 33
2012 DE Haarlem
www.noord-holland.nl
Kvk-nummer 34362354
Rmz-nummor Ml OOI O OT 1 ~>A B OH
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Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 11 juli 2023

Onderwerp: Plassenschap Loosdrecht e.o. ontwerpjaarrekening 2022 en ontwerp begroting 
                   2024

Kenmerk: 772861/2067894

Bijlagen: 

5 (brief GS aan PS, Voordracht met besluit, financieel overzicht bij voordracht en financiële 
stukken van Plassenschap Loosdrecht e.o., concept zienswijze)  

1. Inleiding
Op grond van artikel 58b en 59 van de Wet gemeenschappelijke regelingen (Wgr) worden de
gemeenteraden van de deelnemende gemeenten en provinciale staten van de deelnemende
provincies in de gelegenheid gesteld hun zienswijzen in te dienen over de concept
jaarrekeningen, begrotingswijzigingen en begrotingen van de desbetreffende
gemeenschappelijke regelingen.

2. Doelstellingen en evaluatiecriteria
Vanuit bestuurlijk, beleidsmatig en financieel oogpunt is het van belang dat er aandacht is voor
verbonden partijen waar de provincie een financiële en/of bestuurlijke relatie mee heeft. De
provincie Noord-Holland neemt deel in de gemeenschappelijke regelingen van vijf
recreatieschappen:
- Recreatieschap Spaarnwoude,
- Recreatieschap Alkmaarder- en Uitgeestermeer,
- Recreatieschap Twiske- Waterland,
- Recreatieschap Groengebied Amstelland,
- Plassenschap Loosdrecht e.o.

Recreatieschappen zijn opgericht om laagdrempelige recreatie dicht bij de stedelijke bebouwing 
mogelijk te maken. De recreatieschappen worden gefinancierd door de bijdragen van de 
participanten en uit huur- en pachtopbrengsten. 

De eerder genoemde eerste vier recreatieschappen, hebben hun uitvoerende taken via een 
raamcontract uitbesteed aan Recreatie Noord-Holland NV (RNH). Het Plassenschap Loosdrecht 
e.o. heeft de uitvoerende taken uitbesteed (sinds 2022) aan de gemeente Wijdemeren middels
een dienstverleningsovereenkomst.

Op 10 juli 2023 heeft Provinciale Staten de Voordracht 2023-07-10 Voordracht 32 “financiële 
stukken recreatieschappen voor zienswijzen” behandeld. Dit betrof de recreatieschappen 
Spaarnwoude, Alkmaarder- en Uitgeestermeer, Groengebied Amstelland en Twiske-Waterland.
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De financiële stukken van het Plassenschap Loosdrecht e.o worden nu voor zienswijze 
aangeboden aan uw Staten.

3. Financiering, communicatie en (burger)participatie
Ontwerpjaarrekening 2022
Het resultaat van de jaarrekening 2022 is € 473.847 negatief. Dit is € 124.050 minder negatief
dan in de tweede begrotingswijziging 2022 was geprognosticeerd. Het voorstel is om dit
resultaat ten laste van de algemene reserve van het Plassenschap te brengen (€ 653.665 per
ultimo 2022). Daarmee komt de algemene reserve van het schap op een zorgelijk laag niveau.
Het bestuur heeft aangegeven de algemene reserve de komende jaren weer op peil te brengen.

Ontwerp begroting 2024
In de ontwerp begroting van 2024 van het Plassenschap Loosdrecht e.o. zijn gevolgen van de 
indexatie en transitie verwerkt. Deze passen binnen ons beschikbaar budget. We hebben echter 
nog geen zicht op de mogelijke verhogingen voor de komende jaren. Enerzijds als gevolg van 
het uitwerken van het MJOP en het MJIP en daarnaast om de reserve en daarmee het 
weerstandsvermogen op orde te brengen. Aan uw Staten is op verschillende momenten gemeld 
dat er een aanvullende dekking in de toekomst nodig zal zijn voor het Plassenschap Loosdrecht 
e.o.

De deelnemersbijdragen (exclusief BTW) voor 2024 zijn in eerste instantie conform de 
kadernota 2024 geïndexeerd met 3,16%. De begroting was daarmee niet sluitend en had een 
tekort van € 46.800. Er is geen ruimte om dit bedrag ten laste van de algemene reserve te 
brengen. Dit omdat is afgesproken binnen het bestuur van het Plassenschap Loosdrecht om de 
algemene reserve per ultimo 2026 weer gelijk te maken aan de hoogte van de vastgestelde 
risico’s (weerstandsratio naar 1,0). 
Om een sluitende begroting 2024 te krijgen zijn de deelnemersbijdragen (exclusief BTW) extra 
met € 46.800 (2,66%) verhoogd, totaal verhoging deelnemersbijdragen komt hiermee op 5,82%. 
In voorgaande begrotingen is structureel met een te hoge dekking uit het BTW 
compensatiefonds gerekend. De bijstelling in deze begroting ten aanzien van de BTW zorgt er 
mede voor dat de totale deelnemersbijdrage 2024 voor de provincie Noord-Holland uitkomt op  
€ 679.461 (inclusief BTW). 

Hoofddoelstelling van recreatieschappen
Het doel van recreatieschappen is conform de vastgelegde gemeenschappelijke regelingen:
a. het bevorderen van een evenwichtige ontwikkeling van de openluchtrecreatie;
b. het tot stand brengen en bewaren van een evenwichtig natuurlijk milieu;
c. het tot stand brengen en onderhouden van een landschap, dat is afgestemd op het onder a

en b geformuleerde.

Activiteiten van recreatieschappen dragen bij aan deze doelen. Daarnaast geven de vigerende 
visies van recreatieschappen en het beleid van de participanten richting aan de activiteiten van 
recreatieschappen. 

Een selectie van actuele ontwikkelingen voor 2024 bij Plassenschap Loosdrecht e.o.

48



2023

3

• Momenteel wordt gewerkt aan beheerplannen regulier onderhoud, een meerjarenplan groot
onderhoud (MJOP) en een meerjarenplan investeringen (MJIP). De uitkomsten van deze
plannen worden apart aan het bestuur worden voorgelegd, maar zullen gevolgen hebben
voor de begroting 2024. Na de bestuurlijke besluitvorming zal, via een begrotingswijziging
2024, de begroting 2024 worden aangepast.

• In de kadernota van het Plassenschap is afgesproken dat per ultimo 2026 de algemene
reserve op hetzelfde niveau moet zijn als het totaal aan risico's. Risico's voor 2024 zijn op
€ 155.000 geraamd. Dit betekent dat realisatie door overschotten per jaarschijf moet
plaatsvinden of door een hogere deelnemersbijdrage.

Reactie provincie
Wij stellen u voor met de financiële stukken van het Plassenschap Loosdrecht in te stemmen en 
daar verder een zienswijzen op in te dienen met de volgende strekking: 

De reserves van het Plassenschap Loosdrecht moeten de komende jaren aangevuld worden in 
verband met het op orde brengen van het weerstandsvermogen en de uitvoering van het 
meerjarenplan groot onderhoud en het nog op te stellen meerjarig investeringsplan. 

Het weerstandsvermogen is onvoldoende om de risico’s op te vangen wanneer zij zich allen 
tegelijk voordoen. Er staat geschreven dat het bestuur de algemene reserve de komende jaren 
weer op peil wilt brengen. Wij zien hiervoor graag een onderbouwing over hoe het bestuur dit 
denkt te gaan realiseren. Naast een mogelijk koppeling met het verhogen van de bijdragen van 
de participanten vragen wij u nadrukkelijk ook om te kijken welke andere mogelijkheden er zijn 
om de financiële situatie te verbeteren.

Hiernaast is het wenselijk dat het Plassenschap Loosdrecht e.o., net als de overige 
recreatieschappen, een meerjarenbegroting op gaat nemen in hun Begroting.

4. Proces en procedure
Uw reactie op de financiële stukken van het Plassenschap Loosdrecht e.o. versturen wij aan het
bestuur.

5. Voorstel
Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

A.Th.H. van Dijk, voorzitter

M.J.H. van Kuijk, provinciesecretaris
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Ontwerpbesluit

Nr. 48-2023

Provinciale Staten van Noord-Holland;

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 11 juli 2023; 

gelet op artikel 58b en 59 van de Wet gemeenschappelijke regelingen, 

besluiten:
1. In te stemmen met de ontwerpjaarrekening 2022 en ontwerp begroting 2024 van het

Plassenschap Loosdrecht e.o.;

2. De volgende zienswijze in te dienen op de bovengenoemde financiële stukken:

Wij stemmen met uw financiële stukken in.

Wel verzoeken wij u zo spoedig mogelijk inzicht te geven op de (financiële) effecten van de
transitie, het MJOP, MJIP en het weerstandsvermogen op peil brengen. Daarbij vragen wij u
nadrukkelijk kritisch te zijn (blijven) bij uw uitgaven en investeringen.

Naast een mogelijke verhoging van de bijdragen van de participanten vragen wij u
nadrukkelijk ook om te kijken welke andere mogelijkheden er zijn om de financiële situatie
te verbeteren. Met name bij het meerjarenplan groot onderhoud (MJOP) en het meerjarenplan
investeringen (MJIP), zal het Plassenschap keuzes moeten maken en prioriteiten moeten
stellen.

Hiernaast is het wenselijk dat het Plassenschap Loosdrecht e.o., net als de overige
recreatieschappen, een meerjarenbegroting op gaat nemen in hun Begroting.

3. GS te machtigen om de zienswijze van PS op de financiële stukken van het Plassenschap
Loosdrecht e.o. toe te sturen aan het bestuur.

Haarlem, 2 oktober 2023

Provinciale Staten voornoemd,

voorzitter,

statengriffier,
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Bijlage bij registratienummer 772861/2067894 (verseonnr 2067896)
 

Op 13 juli 2023 heeft Provinciale Staten de Voordracht 2023-07-10 Voordracht 32 “financiële 
stukken recreatieschappen voor zienswijzen” aangenomen. Dit betrof de recreatieschappen 
Spaarnwoude, Alkmaarder- en Uitgeestermeer, Groengebied Amstelland en Twiske-Waterland.

De jaarrekeningen 2022, begroting 2024 en de bijdrage aan deze recreatieschappen zijn om deze 
reden grijs gemaakt, maar wel opgenomen om inzichtelijk te maken wat de totale provinciale 
bijdrage in de recreatieschappen is

Plassenschap Loosdrecht e.o.:
Jaarrekening 2022
Het resultaat van de jaarrekening 2022 is € 473.847 negatief. Dit is € 124.050 minder negatief 
dan in de tweede begrotingswijziging was geprognosticeerd. 

 Rekeningresultaat 2022

Recreatieschap
Begroting na 

wijziging 2022 Jaarrekening 2022 Verschil
    Spaarnwoude                € -1.218.230 € -566.901 € 651.329
 Alkmaarder- en Uitgeestermeer €     -663.636 € -287.576 € 376.060
 Twiske-Waterland €     -157.949 €   141.039 € 298.988
 Groengebied Amstelland   €      120.212 €   276.066 € 155.854
 
Plassenschap Loosdrecht €      - 597.900 €  -473.847 € 124.050

De ontwerpbegroting 2024
De ontwerpbegroting 2024 is de eerste begroting die door de gemeente Wijdemeren aan het 
bestuur van het Plassenschap ter bespreking wordt aangeboden. Wijdemeren heeft per 1 januari 
2023 de uitvoering van de taken van het Plassenschap op zich genomen. Daarbij hoort ook de 
administratieve uitvoering en voorbereiding. De verantwoordelijkheid voor de taken blijft evenwel 
bij het Plassenschap. Daarom dient het bestuur de ontwerpbegroting vast te stellen

In de nu voorliggende ontwerpbegroting 2024 zijn de gevolgen van reeds eerder genomen 
besluiten verwerkt. Het gaat hier om:
a. Een vermindering in doorbelaste kosten gerekend voor de uitvoering van de taken door de 

gemeente Wijdemeren. Dit komt neer op een verwachte lastenvermindering van € 175.400.
b. De algemene reserve zal in 2024 op € 59.000 uitkomen bij een sluitende begroting
c. In voorgaande begrotingen is structureel met een te hoge dekking uit het BTW 

compensatiefonds gerekend. De bijstelling in deze begroting van de dekking via het BTW 
compensatiefonds verlaagt de dekkingsmiddelen structureel met circa € 120.000.



Bijlage bij registratienummer 772861/2067894 (verseonnr 2067896)
 

d. De deelnemersbijdragen (exclusief BTW) nemen t.o.v. de begroting 2023 toe met € 105.400. 
Dit is 3,16% conform afspraken uit de kadernota, aanvullend verhoogd met € 46.800 (2,66%) 
om voor 2024 tot een sluitende begroting te komen. Ook in het meerjarigperspectief zullen  
sluitende begrotingen worden gepresenteerd.

Het is aannemelijk dat de deelnemersbijdrage in 2024 verhoogd moet worden (en de opvolgende 
jaren). Dit op basis van de werkelijke kosten van de transitie RMN, de ramingen uit het MJOP, het 
MJIP en het opbouwen van voldoende reserve over/voor de komende jaren. Hier is het 
Plassenschap nog mee bezig vandaar dat er nog geen begrotingen in beeld zijn voor de jaren na 
2024.

De beheerplannen (terreinen, sluizen en vaarwegen) worden samen met een externe partij  
opgesteld en bestaan uit beheerplannen, een meerjaren groot onderhoudsplan (MJOP) en een 
meerjaren investeringsplan (MJIP). Omdat de uitkomsten nog onbekend zijn, zullen deze apart 
aan het bestuur worden voorgelegd. Voornoemde plannen zullen van invloed zijn op de omvang 
van de begroting en worden inzichtelijk gemaakt via een begrotingswijziging 2024 later dit jaar.

In de kadernota van het Plassenschap is afgesproken dat per ultimo 2026 de algemene reserve op 
hetzelfde niveau moet zijn als het totaal aan risico's. Risico's voor 2024 zijn op € 155.000 
geraamd. Dit betekent dat realisatie / dekking door overschotten per jaarschijf moet 
plaatsvinden, een hogere deelnemersbijdrage of andere prioriteiten in uitvoering moeten worden 
gesteld.

Provinciale bijdrage aan recreatieschappen
 
Recreatieschap Begroting Begrotings- 

wijziging Begroting Begroting Begroting Begroting

 2023 2023 2024 2025 2026 2027
     Spaarnwoude SPW

Spaarnwoude SGP
Totaal € 2.942.351 € 3.027.122  € 3.275.346  € 3.403.084  € 3.535.804 € 3.673.701
     Alkmaarder- en     
Uitgeestermeer
Buitenlanden/ IJ-Z
Totaal €   848.677 €  848.677 €  908.933 €  941.655 €  975.555 € 1.010.675
     t Twiske 
Waterland
Totaal € 1.511.651 € 1.511.651 € 1.635.606 € 1.699.395 € 1.765.671 € 1.827.017
     Groengebied 
Amstelland € 1.024.894 € 1.024.894 € 1.108.935 € 1.152.183 € 1.197.118 € 1.243.806

     



Bijlage bij registratienummer 772861/2067894 (verseonnr 2067896)
 

Totale bijdrage voor 
bovenstaande vier
recreatieschappen

€ 6.327.573 € 6.412.344 € 6.928.820 € 7.196.317 € 7.474.148 € 7.755.199

Plassenschap 
Loosdrecht €      690.656 €    690.656 €    679.461

Totale bijdrage 
recreatieschappen € 7.018.229 € 7.103.000 € 7.608.281



Uw contactpersoon
J. Faber
AD/STG

Doorkiesnummer +31235145778
jesca.faber@noord-holland.nl 
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Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 2-10-2023
Commissie Bestuur  
Datum commissievergadering 18-09-2023

Onderwerp: Voordracht  Plassenschap Loosdrecht e.o. 
ontwerpjaarrekening 2022 en ontwerpbegroting 2024

Advies commissie Bestuur:

de Voordracht als hamerstuk door te geleiden naar PS van 2 oktober 2023.

Uittreksel van het concept-verslag Bestuur 18 september 2023: 

Uittreksel concept-verslag commissie 

9. A-agenda Recreatie (recreatie & toerisme en recreatieschappen)

9.a Recreatie Plassenschap Loosdrecht e.o. ontwerpjaarrekening 2022 en
      ontwerpbegroting 2024

Eerste termijn commissie

 De heer Heijnen (CDA) vindt de financiële situatie van het Plassenschap zorgelijk en is het daarom eens met de 
zienswijze op de ontwerpbegroting. Hij vraagt zich wel af welke instrumenten GS nog meer heeft, naast deze 
zienswijze, om een degelijke begroting af te dwingen.

Statenlid Jorna (PvdD) vraagt hoe GS denkt dat het Plassenschap het weerstandvermogen op peil kan krijgen. Is 
GS bereid om een adviserende of begeleidende rol hierbij te vervullen? Is GS van mening dat er onverstandige 
uitgaven zijn gedaan en zo ja: welke? Wat vindt GS ervan dat de duurzaamheidsdoelen niet zijn gerealiseerd 
door het Plassenschap? Controleert GS tussentijds op het halen van duurzaamheidsdoelen of wordt dit 
gemonitord via de jaarrekeningen? Zou GS hier strenger op willen zijn en een controlerende rol op zich willen 
nemen? 

mailto:jesca.faber@noord-holland.nl
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Mevrouw Berkvens (D66) wil weten welke mogelijkheden de gedeputeerde ziet voor het Plassenschap om in de 
uitgaven en investeringen te snijden. Andere vragen zijn: Wat zijn de gevolgen van het snijden in uitgaven voor 
de natuur en voor de voorzieningen? Wanneer is de gedeputeerde tevreden met de inzet van het Plassenschap 
op het snijden in uitgaven en investeringen en hoe hard is de controle hierop? Een procedurele vraag: is de 
voorliggende zienswijze meegenomen in de stukken die uiterlijk 15 september jl. bij het ministerie moesten 
worden ingediend? 

Statenlid Korzelius (GL) schetst de zorgelijke financiële situatie van het Plassenschap en zegt dat zijn partij geen 
voorstander is van het verhogen van de deelnemersbijdrage. Dat vindt GroenLinks te makkelijk. Evenals GS vindt 
GroenLinks dat een herprioritering van het meerjarenonderhoudsplan en meerjareninvesteringsplan bekeken 
zou moeten worden. De vraag is wel wat dit betekent voor het onderhoud en investeringen in onder meer: 
duurzaamheid. Worden daarmee niet de problemen naar de toekomst verplaatst, tegen kosten die nog eens 
hoger kunnen uitvallen dan nu het geval is. 

Mevrouw Poot (VVD) wil weten of de gedeputeerde rekening heeft gehouden met de situatie waarin de bijdragen 
van deelnemers afnemen vanwege de verhoging. Wat zijn dan de consequenties voor de provincie en wat doet 
de gedeputeerde indien alle risico’s zich tegelijkertijd voordoen? 

Eerste termijn GS

Gedeputeerde Rommel gaat in op de sturingsinstrumenten en zegt dat de provincie, los van de bestuurszetel, 
geen andere instrumenten heeft om te sturen. 
Ten aanzien van de financiën vindt de provincie het belangrijk dat de basis op orde is. 
Uit de jaarrekening blijkt dat er al veel gedaan wordt aan duurzaamheid. De zienswijze is ambtelijk al gedeeld. 
De gedeputeerde vraagt de VVD om verduidelijking van haar vraag.
Als alle risico’s zich tegelijk voordoen, dan zullen alle projecten ‘on hold’ worden gezet en komt de algemene 
reserve in zicht. 

Tweede termijn commissie

Mevrouw Poot (VVD) licht haar vraag toe: kunnen deelnemers besluiten om uit het Plassenschap te stappen en is 
dat meegenomen?   

Statenlid Jorna (PvdD) leest in de jaarrekening dat er geen duurzaamheidsdoelen zijn gehaald en wil weten of GS 
dat evenals PvdD, onacceptabel vindt.

Mevrouw Berkvens (D66) verneemt graag iets duidelijker hoe voorkomen gaat worden dat ‘we’ volgend jaar in 
dezelfde positie terechtkomen. Hoe hard is de controle dat de begroting weer op orde wordt gemaakt en 
reserves weer bij worden gesteld? 

Statenlid Korzelius (GL) hoort graag hoe de gedeputeerde aankijkt tegen de herprioritering van investeringen en 
onderhoud. Komt dat niet neer op het naar de toekomst schuiven van problemen en heeft het geen 
consequenties voor investeringen in duurzaamheid en onderhoud? 

Tweede termijn GS 

Gedeputeerde Rommel antwoordt dat er goed wordt gelet op duurzaamheid. Door middel van deze zienswijze 
en deelname aan het bestuur, wordt het Plassenschap goed in de gaten gehouden.  Er wordt gestuurd op een 
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goede basis zonder onnodige uitgaven. Tegen de VVD zegt zij dat deelnemers altijd afscheid kunnen nemen van 
een gemeenschappelijke regeling. Die stap heeft wel financiële consequenties voor de uittreder. 

De voorzitter concludeert dat dit agendapunt als hamerstuk wordt geagendeerd in de PS-vergadering van 2 
oktober a.s.



PS-vergadering
Dossiernummer 13045
Extern Zaak ID 2060966
Vertrouwelijk Nee
Vergaderdatum 2 oktober 2023
Agendapunt 9
Titel Tweede begrotingswijziging 2023 (VD-47).
Organisatieonderdeel CZ/FIN

Geagendeerd Vergaderdatum
Ingekomen stukken ter 
kennisname

31 juli 2023

Interim-Statencommissie 11 september 2023
PS-vergadering 2 oktober 2023

Toelichting
In de provinciale begroting wijzen Provinciale Staten toe voor welke doelen de provincie haar 
beschikbare middelen inzet. Deze tweede begrotingswijziging omvat een bijstelling van de 
begroting 2023.
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1 Inleiding en leeswijzer 

 

Inleiding 

Voor u ligt de tweede begrotingswijziging 2023. De tweede begrotingswijziging 2023 is onderdeel van de Noord-
Hollandse P&C cyclus die bestaat uit de kaderbrief, de begroting, begrotingswijzigingen en de jaarstukken. In deze 
tweede begrotingswijziging worden de effecten van de kaderbrief 2024 op de begroting in 2023 verwerkt en worden 
de geraamde baten en lasten en mutaties in de reserves bijgesteld op basis van recente ontwikkelingen. 

Leeswijzer 

Hoofdstuk 2 bevat het financieel overzicht waarin een samenvatting wordt gegeven van alle financiële 
ontwikkelingen die zijn opgenomen in deze tweede begrotingswijziging. Hoofdstuk 3 bevat het overzicht van de 
financiële wijzigingen per begrotingsprogramma. Voor ieder begrotingsprogramma vindt u in dit hoofdstuk de 
financiële tabel waarop het budgetrecht van uw Staten van toepassing is. De financiële wijzigingen in het programma 
zijn onder de budgettabel toegelicht per operationeel doel (OD). In hoofdstuk 4 vindt u de voorgestelde wijzigingen 
op de lijst subsidies buiten uitvoeringsregeling 2023. 
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2 Financieel overzicht 

 

2.1 Verloop begroting 2023 

 

Verloop begroting 2023   ( x  € 1.000 ) Saldo 

Begroting 2023 1.650 

Eerste begrotingswijziging 2023 4.459 

Kaderbrief 2024 -5.461 

Tweede begrotingswijziging 2023 -10.723 

Begroting totaal na tweede begrotingswijziging -10.076 

 

2.2 Tweede begrotingswijziging in één oogopslag 

 

Saldo van lasten en baten per programma (x € 1.000) 

min is voordelig 
Begroot 2023  voor 

tweede wijziging 

Tweede  
begrotings- 
wijziging** 

Begroot 2023  
na tweede 
wijziging** 

1 Openbaar bestuur 27.399 1.119 28.518 

2 Klimaat en Milieu 69.310 8.761 78.071 

3 Ruimte en Water 37.518 3.027 40.545 

4 Bereikbaarheid 250.085 26.306 276.392 

5 Groen 129.846 6.443 136.289 

6 Economie, cultuur en welzijn 48.040 1.931 49.971 

7 Economisch herstel en duurzaamheid 16.987 -10 16.977 

8 Overzicht Financiën en bedrijfsvoering -411.690 -23.328 -435.018 

Totaal saldo van lasten en baten 167.496 24.249 191.745 

Stortingen 188.864 23.275 212.139 

Onttrekkingen -350.251 -63.708 -413.959 

Totaal mutaties reserves -161.387 -40.433 -201.820 

    

Begrotingsresultaat 6.109 -16.184 -10.076 

 
* Een negatief bedrag betekent een positief resultaat 
** mutaties in de kaderbrief 2024 die betrekking hebben op 2023 zijn in deze tweede begrotingswijziging financieel verwerkt. 
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2.3 Samenvatting Tweede begrotingswijziging 

 
2.3.1 Verwerking van ontwikkelingen uit de Kaderbrief 2024  

In de kaderbrief zijn een aantal ontwikkelingen en keuzes opgenomen. De bijstellingen zijn totaal € 17,1 mln. In de 
kaderbrief is voorgesteld om deze bijstellingen te dekken met de inzet van het rekeningsresultaat 2023. Het betreft 
de volgende wijzigingen die in de door uw Staten vastgestelde kaderbrief zelf zijn weergegeven in hoofdstuk 6.  

Regel** 
Financieel kader 

(x € 1mln.) 
Voordelig (V) / 

Nadelig (N) 

C. Opcenten -2,4 V 

D. Indexeringen 15,5 N 

E. Dividend -0,4 V 

F. Leges 0,7 N 

G. Renteresultaat 0,2 N 

H. Areaaluitbreiding 0,4 N 

I. Faunaschade 2,5 N 

J. Overige technische bijstellingen -0,8 V 

K. Eenmalige uitkering aan werknemers vanwege 
inflatiecompensatie 

1,4 N 

   

Totaal bijstellingen Kaderbrief 2024 17,1 N 

Dekkingsvoorstel kaderbrief: Inzet 
rekeningsreslutaat 2023 

-22,6  

   

Totaal mutaties kaderbrief -5,5 V 

 
* Een negatief bedrag betekent een positief resultaat 
** De letters verwijzen naar de kaderbrief 2024 

2.3.2 Niet Begrotingsneutrale wijzigingen. (NBN) 

Niet begrotingsneutrale wijzigingen zijn de mutaties in de tweede begrotingswijziging die het begrotingsresultaat 
beïnvloeden. Het begrotingsresultaat wordt in de tweede begrotingswijziging met € 10,7 mln. voordelig bijgesteld. 
Het begrotingssaldo wordt bijgesteld na mutaties van € 5,5 mln. negatief (mutaties kaderbrief 2024) naar een saldo 
van € 10,1 mln. positief na de tweede begrotingswijziging. In de tabel hieronder worden de oorzaken voor deze 
bijstelling van het begrotingssaldo weergegeven. Uitgebreidere informatie over de niet begrotingsneutrale 
wijzigingen is te vinden in de toelichtingen per programma. Deze wijzigingen zijn aangeduid met het kenmerk ‘NBN’. 
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Omschrijving 
Financieel effect op het 

begrotingsresultaat 
(x € 1mln.) 

Voordelig (V) / 
Nadelig (N) 

Begrotingsresultaat na Eerste begrotingswijziging 6,1 N 

   

Verwerken Kaderbrief 2024 -5,5 V 

   

Begrotingsresultaat 2023 na Kaderbrief 2024 0,6 N 

   

Openbaar bestuur: Vergoeding Statenleden 0,3 N 

Bereikbaarheid: Actualisatie van de investeringswerken bij studiefase en 
verbeter- en uitbreidingsprojecten 

-0,9 V 

Bereikbaarheid: Actualisatie van de investeringswerken bij plan- en 
realisatiefase infrastructuurprojecten 

-1,2 V 

Bereikbaarheid: Actualisatie van de investeringswerken bij het beheren en 
in stand houden van vaarwegen  

-0,8 V 

Groen: Ophoging budget Wet natuurbescherming 0,5 N 

Financiën en Bedrijfsvoering: Ophoging provinciefonds -6,4 V 

Financiën en Bedrijfsvoering: Ophoging dividend -1,2 V 

Financiën en Bedrijfsvoering: Actualisatie renteresultaat  0,5 N 

Financiën en Bedrijfsvoering: Verlaging vennootschapsbelasting -1,0 V 

Financiën en Bedrijfsvoering: Afrekeningsverschillen -0,9 V 

   

   

Totaal effect tweede begrotingswijziging -10,7 V 

   

Begrotingsresultaat na Tweede begrotingswijziging 2020 -10,1 V 

 

* Een negatief bedrag betekent een positief resultaat 

2.3.3 Begrotingsneutrale wijzigingen (BN) 

Begrotingsneutrale wijzigingen zijn wijzigingen die geen effect op het saldo van de begroting hebben. Ze zijn opgeteld 
bij elkaar altijd 0. Omdat het totaal aan baten en het totaal aan lasten per programma wel wijzigt, is hierop het 
budgetrecht van uw Staten van toepassing. Daarom worden deze mutaties hierbij aan u voorgelegd. Het betreft vaak 
een verschuiving van lasten tussen twee begrotingsprogramma's en bijstellingen van specifieke baten (bijdragen van 
derden), waar even hoge lasten tegenover staan. Begrotingsneutrale wijzigingen groter dan € 0,1 miljoen zijn 
toegelicht en worden aangeduid met het kenmerk ‘BN’. 
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2.3.4 Reserves (RESV) 

Veel uitgaven van de provincie fluctueren sterk over de jaren en worden gedekt vanuit de bestemmingsreserves. 
Omdat deze uitgaven vanuit de bestemmingsreserves worden gedekt, hebben wijzigingen hierin geen effect op het 
begrotingssaldo. De mutaties die in de uitgaven zijn doorgevoerd, gedekt vanuit de bestemmingsreserves, zijn te 
vinden in de toelichtingen bij de programma’s. Mutaties in de uitgaven vanuit de reserves, de stortingen in de 
reserves en de overhevelingen tussen de reserves die geen effect hebben op het begrote resultaat zijn in de 
toelichting aangeduid met het kenmerk ‘RESV’. Op basis van een aantal geactualiseerde lasten, maar ook baten op 
grond van lagere/hogere verwachte uitgaven in 2023, zijn bij programma 2, 3, 4 en 5 de reserve uitgaven 
verlaagd/verhoogd. Hieronder een overzicht van reserves waarbij de uitgaven boven € 1 miljoen worden verlaagd of 
verhoogd. 

 

Reserve 
Mutatie uitgaven 

(x € 1mln.) 
Verlaagd / 
Verhoogd  

2.1.3 Reserve energietransitie 3,2 Verhoogd 

3.3.2 Reserve woningbouw  1,3 Verlaagd 

3.4.2 Reserve meekoppelkansen bij dijkversterkingen 2,7 Verhoogd 

3.5.3 Reserve waterrecreatie  2,2 Verhoogd 

4.1.2 Reserve uitvoeren mobiliteitsbeleid door derden 9,0 Verhoogd 

5.1.1 Reserve groen: achterliggende gegevens hierover staan in het PNN     
2024 dat eind 2023 aan de staten zal worden voorgelegd 

4,5 Verhoogd 

5.1.1 Reserve groen 3,0 Verlaagd 

5.1.2 Reserve groene uitweg 2,5 Verhoogd 

5.1.3 Reserve oostelijke vechtplassen 1,4 Verlaagd 

5.1.3 Reserve oostelijke vechtplassen 5,6 Verlaagd 

5.3.2 Reserve landschap 1,5 Verhoogd 

5.3.3 Reserve cofinanciering Waddenzee  2,1 Verlaagd 
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Hieronder een overzicht van overhevelingen en overige reservemutaties:   

Reservemutaties > € 1 miljoen: 
Mutatie uitgaven 

(x € 1mln.) 
 

Er wordt voor € 11 miljoen vanuit 4.1.2 reserve uitvoeren mobiliteitsbeleid 
door derden aan de 3.3.2 reserve ontwikkeling Havencomplexen gestort. 
Dit is voor de samenwerkingsovereenkomst met Den Helder ten behoeve 
van het creëren van een volwaardige vaarverbinding via het 
Boerenverdriet. 

11,0 Overheveling 

Er wordt een bedrag van € 11 miljoen onttrokken aan de 7.1.1 reserve 
Economisch Herstel en Duurzaamheidsfonds. Dit bedrag wordt toegevoegd 
aan de 2.1.2 reserve warmtetransitie. Deze overheveling heeft als doel om 
alle uitgaven voor de energietransitie bij elkaar te houden in één 
operationeel doel en omdat het programma Economisch herstel en 
duurzaamheidsfonds (EHDF) eind dit jaar afloopt. 

11,0 Overheveling 

Er wordt een bedrag van € 4,6 miljoen minder gestort aan 3.2.5 reserve 
waardevermindering grond groen. Deze storting komt van 5.1.1 reserve 
groen. Dus ook een lagere onttrekking bij reserve groen. Dit betreft een 
afwaardering van aangekochte NNN-gronden in het vorig boekjaar.  

4,6 Overheveling 

De onttrekking vanuit 3.3.2 reserve woningbouw wordt met € 2,1 
verminderd en wordt een geen storting gedaan aan 3.3.2 reserve 
woningbouw subsidies. Dit komt omdat de verwachte subsidie aan de 
gemeente Amsterdam niet doorgaat. In plaats van een subsidieverlening is 
besloten dat de provincie zelf een uitvoeringsregeling gaat opstellen en zelf 
de regie neemt.  

2,1 Overheveling 

Bij 3.4.2 wordt vanuit de reserve meekoppelkansen bij dijkversterking een 
onttrekking van € 1,2 miljoen gedaan en gestort aan 5.1.1 reserve groen 
voor een subsidie voor het natuurproject polder IJdoorn. 

1,2 Overheveling 

Bij 4.4.5 wordt een storting aan de reserve groot onderhoud wegen van  
€ 2,5 miljoen gedaan voor de stelpost prijsstijgingen. 

2,5 Storting 

Bij 5.1.1 wordt een bedrag van € 3,9 miljoen opgenomen als uitgaven. Dit 
heeft betrekking op subsidies PNN. Hierdoor is de onttrekking aan de 
reserve verleende subsidies PNN hoger.  

3,9 Onttrekking 

Er wordt bij 5.1.1 een nieuwe reserve subsidies groene uitweg ingesteld 
voor subsidieverlening projecten Trompenburgh en Entrée Muiden West. In 
deze reserve wordt een storting vanuit 5.1.1 reserve groene uitweg gedaan 
van € 3,1 miljoen. Uit deze nieuwe reserve wordt vervolgens € 1,2 miljoen 
onttrokken voor die subsidieverlening.  

3,1 Overheveling 

Bij 6.1.5 wordt een onttrekking van € 1,1 miljoen gedaan vanwege de 
uitvoeringskosten voor het nationaal strategisch plan en de cofinanciering.  

1,1 Onttrekking 

Bij 8.2.5 wordt aan de algemene reserve een onttrekking gedaan van € 23,1 
miljoen voor het dekkingsvoorstel van de kaderbrief 2023. 

23,1 Onttrekking 
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2.3.5 Capaciteitskosten (CAP) 

In deze alinea is de stand van de capaciteitskosten in deze begrotingswijziging toegelicht. De besteding van deze 
capaciteitskosten is opgesteld op basis van de op dit moment bekende gegevens, zoals vacatures die gedurende het 
jaar hebben opengestaan of extra inhuur die daarvoor moest worden gedaan. Daarbij is ook beoordeeld, naar welke 
programma’s deze capaciteitskosten toegerekend moeten worden. Per saldo hebben de mutaties geen financieel 
effect op de tweede begrotingswijziging. Wel leidt dit tot verschuivingen tussen programma’s. In onderstaande tabel 
is opgenomen tot welke verschuiving in de toerekening aan de programma’s dit leidt. 

Ontwikkeling Capaciteitskosten 

Verschuivingen 
capaciteitskosten tussen 

de programma’s 

(Bedragen x € 1.000) 

Programma 1 – Openbaar Bestuur 36 N 

Programma 2 – Klimaat en Milieu 69 N 

Programma 3 – Ruimte en Water -288 V 

Programma 4 – Bereikbaarheid -1.149 V 

Programma 5 – Groen 206 N 

Programma 6 – Economie, Cultuur en Welzijn 69 N 

Programma 7 – Economisch herstel en duurzaamheid -25 V 

Programma 8 – Financiën en Bedrijfsvoering  1.082 N 

  

Totaal effect op saldo 0 

 

 

 

  



10 
 

3 Overzicht per programma 
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Programma 1 Openbaar bestuur 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
tweede wijziging 

Tweede begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na tweede  

wijziging 

 Lasten 27.458 1.128 28.586 

 Baten 59 9 68 

 Saldo van baten en lasten 27.399 1.119 28.518 

 Stortingen 

1.4.2 Resv. Cofinanciering Europese projecten 3.043 0 3.043 

 Onttrekkingen 

1.4.2 Resv. Cofinanciering Europese projecten -4.012 0 -4.012 

 Totaal mutaties reserves -969 0 -969 

 Programma Resultaat 26.430 1.119 27.549 

 
 

1.1.1Functioneren van Provinciale Staten faciliteren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN Bijdrage randstedelijke Rekenkamer 
De vier PS - en  (Flevoland, Utrecht, Zuid-Holland en Noord-Holland) 
hebben in het najaar van 2022 het statenvoorstel Naar een 
toekomstbestendige Randstedelijke Rekenkamer aangenomen. Daarmee is 
besloten tot het structureel verhogen van de bijdrage aan de 
Randstedelijke Rekenkamer met een totaalbedrag van € 250.000 (inclusief 
BTW per 1 januari 2023). Voor Noord-Holland leidt deze ontwikkeling tot 
een structurele verhoging van de bijdrage aan de Rekenkamer met  
€ 70.000. Daarnaast leidt de indexatie van de bijdrage aan de Rekenkamer 
tot een verhoging van € 25.000.  

Lasten 95 N 

NBN Vergoeding Statenleden 
In 2023 heeft het Rijk besloten de vergoeding voor Statenleden te 
verhogen. Bij de vergoeding voor Statenleden wordt met deze verhoging 
aangesloten bij de vergoeding die raadsleden in gemeenten van 100.001-
150.000 inwoners ontvangen.  
(€ 1895,- euro).  

Lasten 311 N 

NBN Kosten controle jaarrekening 
In 2022 zijn de accountantsdiensten opnieuw aanbesteed. De kosten voor 
de jaarrekening controle vallen circa € 50.000 hoger uit dan voorheen. De 
oorzaak hiervoor is de toenemende complexiteit van de 
controlewerkzaamheden (met name de toename van het aantal SISA 
rekeningen) en prijsindexatie door algemene inflatie. 

Lasten 50 N 

BN PS hebben besloten om het restant van de fractievergoedingen uit 2022, 
zijnde 158.000, te doneren aan Giro 555 voor de noodhulp aan slachtoffers 
van de aardbeving in Turkije en Syrië. Deze uitgave in 2023 is neutraal met 
de onttrekking aan de algemene reserve waar het restant van de 
fractievergoedingen uit 2022 uit wordt onttrokken. Zie ook OD 1.1.1 
Functioneren van Provinciale Staten faciliteren. 

Lasten 158 N 
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BN De fractievergoedingen worden geïndexeerd vanuit de stelpost indexering. 
Zie ook OD 8.2.1 stelposten. 

Lasten 81 N 

 

1.2.1Kwaliteit van optimaal bestuur optimaliseren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN De indexering van de bijdrage aan de Metropool Regio Amsterdam (MRA) 
die in voorgaande jaren niet was toegepast, is nu verwerkt . Met deze 
ophoging is de begroting gelijk aan het bedrag dat aan de MRA betaald 
moet worden.   

Lasten 94 N 

BN Voor de reguliere indexering van de bijdrage aan de MRA is € 43.000 
opgenomen. Deze worden geïndexeerd vanuit de stelpost indexering. 

Lasten 43 N 

 
 

Capaciteitskosten programma 1 Openbaar bestuur 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 
(x € 1.000) 

CAP De toerekening van de capaciteitskosten naar de operationele doelen is 
geactualiseerd. Dit leidt tot verschuivingen van de begrote 
capaciteitskosten tussen de programma's. Het effect op de totale omvang 
van de begroting is nul. 

Lasten 36 N 
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Programma 2 Klimaat en Milieu 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
tweede wijziging 

Tweede begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na tweede  

wijziging 

 Lasten 74.399 11.163 85.562 

 Baten 5.089 2.402 7.491 

 Saldo van baten en lasten 69.310 8.761 78.071 

 Stortingen 

2.1.1 Resv. Duurzame elektriciteit 2.867 0 2.867 

2.1.2 Resv. Warmtetransitie 3.267 11.600 14.867 

2.1.2 Resv. Subsidies Warmtetransitie 0 0 0 

2.1.3 Resv. Energietransitie 3.967 0 3.967 

2.1.4 Resv. Circulaire Economie 350 0 350 

2.2.2 Resv. Gezonde leefomgeving 3.300 0 3.300 

2.2.2 Resv. Verduurzaming bestaande Woningvoorraad 0 0 0 

2.2.3 Resv. Bodemsanering 319 0 319 

 Onttrekkingen 

2.1.1 Resv. Duurzame elektriciteit -3.506 -200 -3.706 

2.1.2 Resv. Warmtetransitie -12.199 -352 -12.551 

2.1.2 Resv. Subsidies Warmtetransitie -775 0 -775 

2.1.3 Resv. Energietransitie -3.376 -3.963 -7.339 

2.1.4 Resv. Circulaire Economie -890 0 -890 

2.2.2 Resv. Verduurzaming bestaande Woningvoorraad 0 0 0 

2.2.2 Resv. Gezonde leefomgeving -3.467 -380 -3.847 

2.2.3 Resv. Bodemsanering -3.060 0 -3.060 

 Totaal mutaties reserves -13.204 6.705 -6.499 

 Programma Resultaat 56.106 15.466 71.572 

 

2.1.1Opwekking van duurzame elektriciteit bevorderen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN In de meicirculaire van het provinciefonds is een decentralisatie uitkering 
'Regionale energiestrategieën' opgenomen. De lasten voor regionale 
energie strategieën worden met dit ontvangen bedrag binnen 2.1.1 

verhoogd. Het bedrag wordt overgeboekt van het provinciefonds dat onder 
OD 8.1.2. is opgenomen. 

 

 

Lasten 

 

 

1.055 N 

RESV Reserve Duurzame Elektriciteit  
Voor de inhuur van een beleidsadviseur RES en een Ecologisch 
landschapsadviseur wordt € 200.000 opgenomen in de begroting. Deze 
lasten worden uit de reserve Duurzame Elektriciteit onttrokken.  

Lasten 

Onttrekking 

200 N 

- 200 V 
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2.1.2Bijdragen aan de warmtetransitie 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Warmtetransitie  
De begrote uitgaven vanuit de reserve Warmtetransitie worden met  
€ 352.000 verhoogd, de belangrijkste oorzaken hiervan: 
 
Voor de uitvoeringsregeling (UVR) Energiebesparingsprogramma wordt € 3 
miljoen opgenomen.  
 
Voor de UVR Stimulerend Energietoezicht Bedrijven (SEB) Noord-Holland 
2021 was een bedrag van € 3,7 miljoen opgenomen. Maar aan het eind van 
2022 zijn meer subsidies verleend dan verwacht, daarom is het restant 
bedrag voor deze UVR € 1,7 miljoen en worden de lasten met € 2 miljoen 
verlaagd. 
 
In de begroting was rekening gehouden met het oprichten van een 
expertpool voor gemeenten. Aangezien er in dit proces nieuwe inzichten 
zijn, waarbij het Rijk ook een rol heeft, is besloten het opgenomen bedrag 
hiervoor te verlagen met € 598.000. In het komende jaar zal gekeken 
worden of deze expertpool nog moet worden opgezet en in welke 
hoedanigheid.  
 
In de reserve Warmtetransitie wordt € 11 miljoen gestort vanuit de reserve 
Economische Herstel en duurzaamheidsfonds (EHDF), OD 7.1.1. Dit bedrag 
wordt besteed aan de UVR Energiebesparingsprogramma en de subsidie 
voor Contingentenaanpak. Het programma EHDF loopt eind van dit jaar af. 
Deze uitgaven beginnen dit jaar en lopen in de komende jaren door. Om 
alle uitgaven bij elkaar te houden onder één OD, hebben we dit bedrag al 
overgeheveld vooruitlopend op einde van het programma EHDF. 
 
In de reserve Warmtetransitie is € 600.000 gestort vanuit de reserve 
Energietransitie (OD 2.1.3). Bij het opsplitsen van de reserve 
Energietransitie in 3 verschillende reserves is het budget dat in de reserve 
Energietransitie zat verdeeld. Afspraak was, dat als er een tekort zou 
ontstaan binnen een van de reserves het tekort binnen deze reserves 
opgelost zou worden. Vandaar nu de overheveling van de reserve 
Energietransitie naar de reserve Warmtetransitie.    
 
Overige mutaties < € 100.000 

Lasten 

Onttrekking 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Storting 

352 N 

-352 V 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

11.600 N 

 

2.1.3Borgen van de energie infrastructuur en bijdragen aan de waterstoftransitie 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Energietransitie  
De begrote uitgaven vanuit de Reserve Energietransitie worden met € 3,1 
miljoen verhoogd: 
Voor Energie-infrastructuur worden de verwachte uitgaven met € 2,6 
miljoen verhoogd. Dit is onder andere voor: 
- De UVR netcongestie SON € 1,5 miljoen 
- Extra inzet personeel Ruimtelijke ontwikkeling en inhuur van onder 
andere een programmamanager Taskforce, beleidsmedewerker Provinciaal 
meerjarenprogramma infrastructuur energie en klimaat (PMIEK) en 
specialiste netcongestie € 640.000 
- Hogere proceskosten van € 466.000 voor de onderwerpen PMIEK, CES6 
en het programma Taskforce.  

Lasten 

Onttrekkingen 

 

3.155 N 

- 3.963 V 
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Voor energietransitie algemeen worden de verwachte uitgaven verhoogd 
met € 485.000, dat is voor: 
- Voor het capaciteitsbudget wordt € 200.000 toegevoegd.  
- de Subsidie op de lijst subsidies buiten uitvoeringsregeling 
Ontwikkelingsbedrijf NHN, Data Science Alkmaar € 150.000  
- De proceskosten worden verhoogd met € 135.000, dat is voor het 
uitwerken van nationaal beleidskader duurzaamheid naar provinciaal 
biomassa beleid, het uitwerken van het klimaatbeleid en een bijdrage aan 
het landelijk programma Energiearmoede. 
 
Voor Waterstof valt er uit de reserve een bedrag van € 108.000 vrij. Hierbij 
is aangegeven dat het vrijvallende budget in de jaren 2023 t/m 2028 
besteed zal worden als exploitatiebudget voor de leasekosten van de 
waterstof pickup. 
 
Bij OD 6.1.4 wordt bij het landbouwportaal een haalbaarheidsstudie 
mestverwerking uitgevoerd. Daarvoor is nog  
€ 100.000 extra budget nodig. Daarom wordt dit bedrag overgeheveld van 
Energietransitie naar het budget voor niet duurzame goederen OD 6.1.4. 
 
Daarnaast wordt er € 600.000 uit de reserve Energietransitie overgeheveld 
naar de reserve Warmtetransitie, zie ook de toelichting in OD 2.1.2.   
 
Overige mutaties < 100.000 

 
 

2.2.1VTH taken uitvoeren en coördineren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Door indexatie van het budget in dit programma wordt het budget van de 
omgevingsdienst voor de VTH taken met € 2,9 miljoen verhoogd. Deze 
worden geïndexeerd vanuit de stelpost indexering. 
 
Voor de capaciteit rond Tata Steel ontvangen we van het Rijk € 3 miljoen. 
De verwachting is dat € 2,5 miljoen hiervan uitgegeven wordt in 2023. 
Daarmee is het budget voor de omgevingsdienst in 2023 opgehoogd.  

Lasten 

Baten 

 

 

 

5.583 N 

-2.500 V 

 

 

 

KB Betreft de verwerking van regel F - 'Leges' uit de kaderbrief 2024 in de 
TBW2023. 

Baten 495 N 

 

2.2.2Gezonde leefomgeving bevorderen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Met Tata Steel is een anterieure overeenkomst overeengekomen. Daarin is 
onder andere afgesproken dat Tata Steel de kosten voor ambtelijke inzet 
(werkuren) voor het opstellen van een projectbesluit voor het project 
Heracless-Groen Staal aan de provincie Noord-Holland vergoedt. Voor 2023 
gaat het om een bedrag van € 397.000 dat in de begroting wordt 
opgenomen. 

Lasten 

Baten 

397 N 

-397 V 

RESV Reserve gezonde leefomgeving 
De begrote uitgaven voor het actieprogramma geluid worden naar 
aanleiding van een actualisatie met € 380.000 verhoogd. 

Lasten 

Onttrekkingen 

380 N 

- 380 V 
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 Capaciteitskosten programma 2 Klimaat en Milieu 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

CAP De toerekening van de capaciteitskosten naar de operationele doelen is 
geactualiseerd. Dit leidt tot verschuivingen van de begrote 
capaciteitskosten tussen de programma's. Het effect op de totale omvang 
van de begroting is nul. 

Lasten 69 N 
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Programma 3 Ruimte en Water 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
tweede wijziging 

Tweede begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na tweede  

wijziging 

 Lasten 50.493 997 51.490 

 Baten 12.975 -2.030 10.945 

 Saldo van baten en lasten 37.518 3.027 40.545 

 Stortingen 

3.2.1 Resv. subsidies OD 3.4.1 8.000 0 8.000 

3.2.1 Resv. OV-Knooppunten 6.200 0 6.200 

3.2.3 Resv. Ontwikkeling Havencomplexen 0 11.062 11.062 

3.2.4 Reserve subsidies OD 3.4.4 0 0 0 

3.2.5 Resv. Waardevermindering grond Groen 6.000 -4.634 1.366 

3.3.1 Resv. Woonbeleid 0 0 0 

3.3.2 Resv. Woningbouw subsidies 2.055 -2.055 0 

3.3.2 Resv. Woningbouw 1.200 0 1.200 

3.4.2 Resv. Meekoppelkansen bij Dijkversterkingen 0 150 150 

3.4.2 
Resv. Subsidies Meekoppelkansen bij dijkversterking en 
kustontwikkeling 

2.200 200 2.400 

3.4.3 Resv. Klimaatadaptie 1.500 0 1.500 

3.5.3 Resv. Waterrecreatie 1.562 0 1.562 

 Onttrekkingen 

3.2.1 Resv. OV-Knooppunten -9.830 -50 -9.880 

3.2.1 Resv. subsidies OD 3.4.1 -2.775 0 -2.775 

3.2.3 Resv. Investeringsimpuls Duurzame Zeehavens 0 0 0 

3.2.3 Resv. Ontwikkeling Havencomplexen -125 0 -125 

3.2.3 Resv. Kapitaallasten Investeringen Havencomplexen 0 0 0 

3.2.4 Resv. Ruimtelijke Ontwikkeling -341 0 -341 

3.2.4 Reserve subsidies OD 3.4.4 -840 500 -340 

3.3.1 Resv. Woonbeleid -782 -100 -882 

3.3.2 Resv. Woningbouw -6.343 3.350 -2.993 

3.3.2 Resv. Woningbouw subsidies -631 0 -631 

3.4.2 Resv. Meekoppelkansen bij Dijkversterkingen -18.826 -4.132 -22.958 

3.4.2 
Resv. Subsidies Meekoppelkansen bij dijkversterking en 
kustontwikkeling 

0 0 0 

3.4.3 Resv. Klimaatadaptie -2.734 0 -2.734 

3.5.3 Resv. Waterrecreatie -1.393 -2.382 -3.775 

 Totaal mutaties reserves -15.903 1.909 -13.994 
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 Programma Resultaat 21.615 4.936 26.551 

 

3.2.2Beleid luchthavens uitvoeren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

KB Betreft de verwerking van regel 10 - 'Leges' uit de kaderbrief 2024 in de 
TBW2023 
 

Baten -5 V 

 

3.2.3Visie Noordzeekanaalgebied en havencomplexen realiseren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve ontwikkeling Havencomplexen 
In de reserve ontwikkeling Havencomplexen is een storting gedaan van  
€ 11 miljoen vanuit 4.1.2 reserve uitvoeren mobiliteitsbeleid. Dit is voor de 
samenwerkingsovereenkomst met Den Helder  ten behoeve van het 
creëren van een volwaardige vaarverbinding via het Boerenverdriet. 

Storting 11.062 N 

 

3.2.4Ruimtelijke structuur versterken 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Vanuit het budget van de omgevingsvisie wordt € 300.000 gestort aan 4.1.1 
reserve Mobiliteitsbeleid voor 'Samen Bouwen aan Bereikbaarheid' (SBAB). 

Lasten - 300 V 

RESV Reserve subsidies OD 3.4.4 
De lasten voor de subsidie GEM Bloemendalerpolder wordt in 2023 met  
€ 500.000 verlaagd, omdat deze last al in 2022 is genomen. 

Lasten 

Onttrekking 

- 500 V 

500 N 

 

3.2.5Grondbeleid uitvoeren t.b.v. provinciale doelen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve waardevermindering grond Groen 
Jaarlijks worden de in het vorig boekjaar aangekochte NNN-gronden 
afgewaardeerd. De geraamde verwerving in 2022 is lager uitgevallen 
waardoor de daaraan gekoppelde storting in de Reserve 
waardevermindering grond Groen ook navenant lager is. 

Storting -4.634 V 

 

3.3.1Afstemming en regionale programmering woningbouw 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Woonbeleid 
Voor de proceskosten wordt € 100.000 extra budget opgenomen. 

Lasten 

Onttrekking 

100 N 

-100 V 
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3.3.2Bijdragen aan versnelling woningbouwproductie en binnenstedelijk bouwen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN De last voor de subsidie flexibele schil aan gemeente Amsterdam vanuit de 
SPUK flexibele schil was geraamd op € 620.000. Maar dit is bijgesteld naar 
€ 220.000 waardoor het budget voor flexibele schil met € 400.000 is 
verlaagd.  
Voor deze subsidie aan gemeente Amsterdam was € 571.000 als bijdrage 
van het Rijk geraamd. Dit moet echter € 220.000 worden, waardoor de 
baten zijn verlaagd met € 351.000. 

Lasten 

Baten 

- 400 V 

351 N 

RESV Reserve Woningbouw 
De lasten zijn met € 1,3 miljoen naar beneden bijgesteld.  
Het Rijk heeft budget beschikbaar gesteld voor cofinanciering flexibele schil 
(inzet capaciteit bij gemeenten). De verwachting was dat de meeste 
uitgaven hiervan in 2023 zouden zijn. Maar er is besloten dat de provincie 
zelf een uitvoeringsregeling gaat opstellen voor gemeenten in plaats van 
dat de MRA de regeling uitvoert. Hierdoor zal het zwaartepunt van de 
lastneming in 2024 komen te liggen. De verwachting is dat er dit jaar  
€ 750.000 wordt uitgegeven aan woonzorgvisies en instandhouding 
flexibele schil. Daarom wordt het beschikbare budget van € 2,0 miljoen met 
€ 1,3 miljoen verlaagd. 
 
Voor de verwachte subsidie aan de gemeente Amsterdam was € 2,1 
miljoen gestort in de reserve subsidie Woningbouw. Maar in plaats van 
deze subsidieverlening wordt er een uitvoeringsregeling opgesteld zodat de 
provincie zelf de regie voert. Hierdoor wordt zowel de storting als de 
onttrekking in de reserve subsidie van € 2,1 miljoen teruggedraaid.  

 

Lasten 

Onttrekking 

         
 
 
 
 
 

 
 

Storting 
Onttrekking 

 

-1.295 V 

1.295 N 

    
 
 
 
 
 
  
 

 -2.055 V 
2.055 N 

 

 

3.4.2Beoordelen versterkingsplannen primaire keringen en investeren in ruimtelijke kwaliteit 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Vanuit het Rijk is een bedrag van € 1,4 miljoen ontvangen. Dit betreft een 
SPUK voor de UVR ambitieprogramma ruimtelijke kwaliteit kust zone 
Hoorn-Amsterdam. Dit bedrag zou als subsidie verleend worden aan polder 
IJdoorn maar wordt dit jaar niet verleend, vandaar dat deze raming wordt 
teruggedraaid in de begroting. 

Lasten 

Baten 

-1.350 V 

1.350 N 

RESV Reserve Meekoppelkansen bij dijkversterkingen: 
Voor de lasten van de Samenwerkingsovereenkomst (SOK) 
Markermeerdijken was voor de uitvoeringskosten € 7,3 miljoen geraamd. 
Maar naar aanleiding van de actualisatie van de 
samenwerkingsovereenkomst Markermeerdijken zijn de lasten dit jaar € 10 
miljoen. Dit is de reden waarom de lasten met € 2,7 miljoen zijn verhoogd.  
 
Er wordt  voor het Natuurproject Polder IJdoorn, voor subsidieverlening 
vanuit het Subsidieregeling Kwaliteitsimpuls Natuur en Landschap NH 
(SKNL)-budget bij de reserve Groen, € 1,2 miljoen overgeheveld vanuit de 
reserve Meekoppelkansen naar Reserve Groen. Dit budget komt 
oorspronkelijk uit de UVR Actie Programma Ruimtelijke Kwaliteit (APRK). 
 
Vanuit de reserve Waterrecreatie wordt € 150.000 overgeheveld naar de 
reserve Meekoppelkansen voor steiger Markermeerdijken wat opgenomen 
is in de SOK. 
 
Voor de subsidie aan gemeente Hoorn op de lijst subsidie buiten 
uitvoeringsregeling wordt € 200.000 van reserve meekoppelkansen bij 
dijkversterkingen overgeheveld naar reserve subsidie meekoppelkansen bij 

Lasten 

Onttrekking 

Storting 

2.732 N 

- 4.132 V 

350 N 



20 
 

dijkversterking en kustonwikkeling.  
 
Overige mutaties < 100.000 

 

3.5.1Schoon en voldoende grondwater bevorderen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

KB Betreft de verwerking van regel F - 'Leges' uit de kaderbrief 2024 in de 
TBW2023 

Baten 80 N 

 

3.5.2Schoon en voldoende oppervlaktewater bevorderen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN UVR kennisontwikkeling Bodem en Water.  
Het beschikbare budget voor de UVR is € 245.000 in plaats van € 605.000. 
Vandaar dat het budget met € 360.000 is verlaagd. Het budget voor deze 
UVR wordt ontvangen van de waterschappen, daarom worden ook de 
geraamde baten verlaagd met € 360.000. 

Lasten 

Baten 

- 360 V 

360 N 

 

3.5.3Waterrecreatie stimuleren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV De verwachte uitgaven uit de reserve Waterrecreatie wordt met € 2,2 
miljoen verhoogd op basis van het geactualiseerde Bestedingsplan 2023. 
De oorzaken hiervan ligt voornamelijk aan de volgende onderdelen uit het 
Uitvoeringsprogramma Waterrecreatie 2021-2025: 
• Aquapunctuurpunten en meekoppelkansen (subsidies buiten UVR en 
opdrachten), € 628.000; 
• Nog te beschikken Subsidies UVR-en uit subsidieplafond 2022, € 747.000 
• Diverse Innovatieprojecten, € 356.000; 
• Subsidie buiten UvR: RWS Vaarwegmarkeringsdienst, boeien voor lijn 
Hoorn-Volendam, € 265.000. 
 
Vanuit de reserve Waterrecreatie wordt € 150.000 gestort in de reserve 
Meekoppelkansen voor steiger Markermeerdijken, zie de toelichting bij OD 
3.4.2. 

Lasten 

Onttrekking 

 

 

 

 

 

 

Onttrekking 

2.232 N 

-2.232 V 

 

 

 

 

 

 

-150 V 

 

Capaciteitskosten programma 3 Ruimte en Water 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

CAP De toerekening van de capaciteitskosten naar de operationele doelen is 
geactualiseerd. Dit leidt tot verschuivingen van de begrote 
capaciteitskosten tussen de programma's. Het effect op de totale omvang 
van de begroting is nul. 

Lasten -288 V 
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Programma 4 Bereikbaarheid 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
tweede wijziging 

Tweede begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na tweede  

wijziging 

 Lasten 271.519 26.231 297.751 

 Baten 21.434 -75 21.359 

 Saldo van baten en lasten 250.085 26.306 276.392 

 Stortingen 

4.1.1 Resv. Mobiliteitsbeleid 205 300 505 

4.1.2 Resv. Uitvoeren van Mobiliteitsbeleid door Derden 32.935 0 32.935 

4.1.2 Resv. verleende subsidies OD 412 0 0 0 

4.2.1 Resv. Openbaar Vervoer Projecten 67 0 67 

4.4.2 Resv. Ontwikkelen Provinciale Infrastructuur 20.074 0 20.074 

4.4.4 Resv. Kapitaallasten Wegen 0 0 0 

4.4.4 Resv. Kapitaallasten Vervangingsinvesteringen Kunstwerken (VIK) 0 0 0 

4.4.4 Resv. Investeringen wegen 0 0 0 

4.4.4 Resv. Kapitaallasten OV 0 0 0 

4.4.5 Resv. Groot Onderhoud Wegen 22.786 2.151 24.937 

4.4.6 Resv. Kapitaallasten Vaarwegen 0 0 0 

4.4.6 Resv. Groot Onderhoud Vaarwegen 8.178 179 8.357 

4.4.7 Resv. Innovatieprojecten Mobiliteit 0 0 0 

4.4.7 Resv. Kapitaallasten innovatieprojecten 0 0 0 

 Onttrekkingen 

4.1.1 Resv. Mobiliteitsbeleid -2.030 0 -2.030 

4.1.2 Resv. Uitvoeren van Mobiliteitsbeleid door Derden -26.496 -20.426 -46.922 

4.1.2 Resv. verleende subsidies OD 412 0 0 0 

4.2.1 Resv. Openbaar Vervoer Projecten -16.356 0 -16.356 

4.4.2 Resv. Ontwikkelen Provinciale Infrastructuur -3.291 0 -3.291 

4.4.4 Resv. Kapitaallasten Wegen -141 -10 -151 

4.4.4 Resv. Kapitaallasten OV -58 -1 -59 

4.4.4 Resv. Kapitaallasten Vervangingsinvesteringen Kunstwerken (VIK) 0 0 0 

4.4.4 Resv. Investeringen wegen 0 0 0 

4.4.5 Resv. Groot Onderhoud Wegen -31.416 538 -30.878 

4.4.6 Resv. Kapitaallasten Vaarwegen 0 0 0 

4.4.6 Resv. Groot Onderhoud Vaarwegen -9.898 919 -8.979 

4.4.7 Resv. Innovatieprojecten Mobiliteit -4.146 0 -4.146 
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4.4.7 Resv. Kapitaallasten innovatieprojecten -403 -29 -432 

 Totaal mutaties reserves -9.990 -16.379 -26.370 

 Programma Resultaat 240.095 9.927 250.022 

 

4.1.1Mobiliteitsbeleid en -strategie opstellen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Vanuit OD 'Ruimtelijke structuur versterken" wordt € 300.000 gestort in de 
reserve Mobiliteitsbeleid voor 'Samen Bouwen aan Bereikbaarheid' (SBAB).  

Storting 300 N 

 

4.1.2Mobiliteitsbeleid met partners uitvoeren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve mobiliteit uitvoeren 
Het totale subsidiebedrag voor 2023 bedraagt € 822.000,-. Door de 
bekendheid van de subsidiemogelijkheid in de diverse informatieverzoeken 
verwacht PNH dit jaar meer aanvragen. Een deel van aanvragers die vorig 
jaar niet tijdig zijn ingediend door het ontbreken van benodigde stukken, 
worden dit jaar opnieuw ingediend. Voor de uitvoeringsregeling 
Verkeersveilige uitwegen Noord-Holland 2023 wordt een extra bedrag 
opgenomen van € 250.000, zodat het totale budget voor deze 
uitvoeringsregeling voor 2023 € 750.000 wordt.  
Vanuit de reserve uitvoeren Mobiliteit wordt € 11 miljoen onttrokken en 
gestort in de reserve ontwikkeling Havencomplexen. Dit is voor de 
samenwerkingsovereenkomst met Den Helder  ten behoeve van het 
creëren van een volwaardige vaarverbinding via het Boerenverdriet. 
 
Uit de reserve uitvoeren Mobiliteit wordt € 9 miljoen onttrokken ten 
behoeve van de bijstelling van de verwachte uitgaven werken derden 
project Zaanbrug (OD 4.4.5). 
 
Overige mutaties < € 100.000 

Lasten 

 

 

 

Onttrekking 

 

 

 

 

Onttrekking 

250 N 

 

 

 

- 11.398 V 

 

 

 

 

-9.028 V 

 

4.2.1OV-concessies beheren en verlenen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Het budget voor de OV is verhoogd door prijsindexactie.  Lasten 2.765 N 

KB Betreft de verwerking van regel J - Overige technische bijstellingen-  uit de 
Kaderbrief 2024. 

Lasten 3.568 N 
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4.3.1Netwerkmanagement en verkeerskundig beheer uitvoeren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN De kosten van de leasewagens van de weginspecteurs stijgen door hogere 
brandstofkosten (waterstof). 
 
Actualisatie van de investeringswerken (waaronder verwerken van 
kredietbesluiten en herijken datum van ingebruikname) heeft geleid tot het 
naar beneden bijstellingen van de afschrijvingskosten. Dit zorgt voor lagere 
afschrijvingskosten van €91.000 

Lasten 

 

Lasten 

35 N 

 

-91 V 

BN Verhoging budgetten met prijsindexatie ten laste van stelpost  

Lasten 

 

2.702 N 

KB Betreft de verwerking van regel F - 'Leges' uit de kaderbrief 2024 in de 
TBW2023 (Begrotingsneutrale wijziging). 
Betreft de verwerking van regel J - Overige technische bijstellingen-  uit de 
Kaderbrief 2024 (Begrotingsneutrale wijziging). 
 
 

Baten 

 

Lasten 

75 N 

 

1.959 N 

 

4.4.2Studiefase verbeter- en uitbreidingsprojecten uitvoeren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN Actualisatie van de investeringswerken (waaronder verwerken van 
kredietbesluiten en herijken datum van ingebruikname) heeft geleid tot het 
naar beneden bijstellingen van de afschrijvingskosten. Dit zorgt voor lagere 
afschrijvingskosten van €846.000 

Lasten -846 V 

 

4.4.4Plan- en realisatiefase infastructuurprojecten uitvoeren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN Actualisatie van de investeringswerken (waaronder verwerken van 
kredietbesluiten en herijken datum van ingebruikname) heeft geleid tot het 
naar beneden bijstellingen van de afschrijvingskosten. Dit zorgt voor lagere 
afschrijvingskosten van €1,2 miljoen 

Lasten -1.158 V 

BN    

RESV Actualisatie van de investeringswerken (waaronder verwerken van 
kredietbesluiten en herijken datum van ingebruikname) heeft geleid tot 
hogere afschrijvingskosten van €11.000 en ook voor hogere onttrekkingen 
aan de kapitaallasten reserves voor hetzelfde bedrag. 
 

Lasten 

Onttrekkingen 

11 N 

-11 V 

KB Betreft de verwerking van regel J - Overige technische bijstellingen-  uit de 
Kaderbrief 2024. 

Lasten -700 V 
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4.4.5Infrastructuur beheren en in stand houden 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Verhoging onderhoudsbudgetten met prijsindexatie ten laste van stelpost 
 
Bijstelling verwachte uitgaven project werken derden Zaanbrug gedekt 
door hogere onttrekking reserve Mobiliteitsbeleid derden 
Verhoging storting in reserve groot onderhoud wegen met prijsindexatie 
t.l.v. stelpost 

Lasten 

Lasten 

 

Stortingen 

3.796 N 

9.028 N 

 

2.455 N 

RESV Verhoging i.v.m. bijstelling verwachte uitgaven variabel onderhoud in 
gebiedscontracten n.a.v. actualisatie van de jaarplannen.  
 
Onttrekking ter dekking van bijstelling verwachte uitgaven variabel 
onderhoud 

Lasten 

 

 

Onttrekkingen 

1.500 N 

 

 

-1.500 V 

KB Betreft de verwerking van regel H - Areaaluitbreiding-  uit de Kaderbrief 
2024. 
Betreft de verwerking van regel J - Overige technische bijstellingen-  uit de 
Kaderbrief 2024 (Begrotingsneutrale wijziging). 
 
 
Betreft de verwerking van regel H - Areaaluitbreiding-  uit de Kaderbrief 
2024. 
 
Betreft de verwerking van regel J - Overige technische bijstellingen-  uit de 
Kaderbrief 2024 (Begrotingsneutrale wijziging). 

Lasten 

 

Lasten 

 

Storting 

 

Storting 

211 N 

 

2.929 N 

 

231 N 

 

1.503 N 

 

4.4.6Vaarwegen beheren en in stand houden 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN Actualisatie van de investeringswerken (waaronder verwerken van 
kredietbesluiten en herijken datum van ingebruikname) heeft geleid 
tot het naar beneden bijstellen van de afschrijvingskosten. Dit zorgt 
voor lagere afschrijvingskosten van €801.000 

Lasten -801 V 

BN Verhoging onderhoudsbudgetten met prijsindexatie ten laste van 
stelpost 
 
Verhoging storting in reserve groot onderhoud vaarwegen met 
prijsindexatie ten laste van stelpost 

Lasten 

 

Stortingen 

511 N 

 

1.001 N 

RESV Verhoging i.v.m. bijstelling verwachte uitgaven variabel onderhoud 
vaarwegen in gebiedscontracten n.a.v. actualisatie van de jaarplannen.  
 
Onttrekking ter dekking van bijstelling verwachte uitgaven variabel 
onderhoud vaarwegen 

Lasten 

 

 

Onttrekkingen 

564 N 

 

 

-564 V 

KB Betreft de verwerking van regel J - Overige technische bijstellingen-  uit 
de Kaderbrief 2024 (Begrotingsneutrale wijziging). 
Betreft de verwerking van regel J - Overige technische bijstellingen-  uit 
de Kaderbrief 2024 (Begrotingsneutrale wijziging). 

Lasten 

 

Storting 

445 N 

 

661 N 
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4.4.7Innovatieprojecten infrastructuur uitvoeren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Actualisatie van de investeringswerken (waaronder verwerken van 
kredietbesluiten en herijken datum van ingebruikname) heeft geleid tot het 
naar boven bijstellen van de afschrijvingskosten met €29.000. Dit zorgt ook 
voor hogere onttrekkingen aan de kapitaallasten reserves met hetzelfde 
bedrag.  

Lasten 

Onttrekkingen 

29 N 

-29 V 

 

Capaciteitskosten programma 4 Bereikbaarheid 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

CAP De toerekening van de capaciteitskosten naar de operationele doelen is 
geactualiseerd. Dit leidt tot verschuivingen van de begrote 
capaciteitskosten tussen de programma's. Het effect op de totale omvang 
van de begroting is nul. 

Lasten -1.149 V 
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Programma 5 Groen 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
tweede wijziging 

Tweede begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na tweede  

wijziging 

 Lasten 150.088 10.500 160.588 

 Baten 20.242 4.057 24.299 

 Saldo van baten en lasten 129.846 6.443 136.289 

 Stortingen 

5.1.1 Resv. Groen 23.730 1.200 24.930 

5.1.1 Resv. verleende subsidies OD 511 0 0 0 

5.1.1 Resv. Kapitaallasten Groen 1.718 0 1.718 

5.1.2 Resv. Groene Uitweg 107 0 107 

5.1.2 Resv. Subsidies Groene Uitweg 0 3.122 3.122 

5.1.3 Resv. Oostelijke Vechtplassen 4.058 0 4.058 

5.1.4 Resv. Laag Holland 0 0 0 

5.3.2 Resv. Landschap 4.000 0 4.000 

5.3.3 Resv. Cofinanciering Waddenzee 2.000 0 2.000 

5.3.3 Resv. Subsidies Cofinanciering Waddenzee 0 0 0 

 Onttrekkingen 

5.1.1 Resv. Groen -52.512 3.165 -49.347 

5.1.1 Resv. Kapitaallasten Groen -70 0 -70 

5.1.1 Resv. verleende subsidies OD 511 0 -3.854 -3.854 

5.1.2 Resv. Groene Uitweg -4.516 -5.626 -10.142 

5.1.2 Resv. Subsidies Groene Uitweg 0 -1.167 -1.167 

5.1.3 Resv. Oostelijke Vechtplassen -10.255 6.973 -3.282 

5.1.4 Resv. Laag Holland -2.454 -599 -3.053 

5.2.1 Resv. Uittreding Goois Natuurreservaat 0 0 0 

5.3.2 Resv. Landschap -4.000 -1.455 -5.455 

5.3.3 Resv. Cofinanciering Waddenzee -5.094 2.065 -3.029 

 Totaal mutaties reserves -43.288 3.824 -39.464 

 Programma Resultaat 86.558 10.267 96.825 

 
  



27 
 

5.1.1Beschermen en ontwikkelen van NNN en Natura-2000 gebieden 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN De Lasten- en Batenraming voor de SPUK middelen voor het Programma 
Natuur (L16) is in 2023 met een bedrag van € 4,4 miljoen verhoogd. Deze 
wijziging wordt vnl. veroorzaakt door de 2e openstelling van het 
Programma Natuur met een subsidieplafond van € 4,6 miljoen in 2023. 
Deze raming wordt ook opgenomen in het Programma Natuurnetwerk 
(PNN) 2024. 
Een bedrag van € 939.000 aan baten en lasten heeft betrekking op de SPUK 
middelen voor de "Regeling specifieke uitkering provinciale 
versnellingsvoorstellen transitie landelijk gebied (L25)". Dit is het gehele 
bedrag dat voor deze SPUK ontvangen is m.b.t. het voorstel "Integrale 
aanpak stikstof reductie Ronde Hoep" en wat verwacht wordt dit jaar uit te 
geven. 

Lasten 

Baten 

 

 

 

Lasten 

Baten 

4.370 N 

-4.370 V 

 

 

 

939 N 

-939 V 

RESV Reserve Verleende subsidies PNN 
Er wordt een bedrag van € 3,9 miljoen opgenomen als uitgaven uit de 
reserve Verleende subsidies PNN, dit heeft betrekking op subsidies van 
meer dan € 1,5 miljoen die in de loop van het jaar 2022 verstrekt zijn maar 
waarvan de jaarlijkse uitgaven nog niet in de meerjaren raming opgenomen 
kon worden. 
Reserve Groen 
De verwachte uitgaven uit de reserve Groen is € 4,5 miljoen hoger, de 
achterliggende gegevens hierover staan in het PNN 2024 dat eind 2023 aan 
uw Staten zal worden voorgelegd. 
 
Er wordt  voor het Natuurproject Polder IJdoorn, voor subsidieverlening 
vanuit het SKNL-budget bij de reserve Groen, € 1,2 miljoen overgeheveld 
vanuit de reserve Meekoppelkansen naar Reserve Groen, zie de toelichting 
bij OD 3.4.2. 
 
Er kan vanuit de reserve Groen € 4,6 miljoen minder overgeheveld worden 
naar de reserve Waardevermindering grondaankopen Groen, zie de 
toelichting bij OD 3.2.5. 
 
Actualisering van lasten op grond van lagere verwachte uitgaven 2023 aan 
groenprojecten leidt tot een lagere onttrekking uit de reserve. Daarnaast 
worden hogere baten verwachte waardoor een de onttrekking aan de 
reserve lager wordt. 

 

Lasten 

Onttrekking 

 

 

Lasten 

Onttrekking 

 

Storting 

 

 

Onttrekking 

 

 

Lasten 

Baten 

Onttrekking 

 

3.854 N 

-3.854 V 

 

 

4.455 N 

-4.455 V 

 

1.200 N 

 

 

4.634 N 

 

 

-2.637 V 

-349 V 

2.986 N 

 

5.1.2Programma Groene uitweg uitvoeren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Groene Uitweg: 
Actualisering van lasten op grond van hogere verwachte uitgaven 2023 aan 
projecten Groene Uitweg leidt tot een hogere onttrekking uit de reserve. 
 
Verwachte subsidie-uitgaven projecten Trompenburgh en Entrée Muiden 
Zuidwest leiden tot een hogere onttrekking uit de reserve. 
 
Overheveling naar reserve Subsidies Groene Uitweg. 
Reserve Subsidies Groene Uitweg: 
Overheveling van reserve Groene Uitweg t.b.v. subsidieverlening projecten 
Trompenburgh en Entrée Muiden West 

Lasten 

Onttrekking 

Lasten 

Onttrekking 

 

Onttrekking 

Storting 

2.504 N 

-2.504 V 

1.167 N 

-1.167 V 

 

3.122 V 

3.122 N 
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5.1.3Programma Oostelijke vechtplassen uitvoeren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Er wordt een bijdrage van derden verwacht van € 1,4 miljoen ten behoeve 
van o.a. de kosten van het baggerproject die gezamenlijk betaald worden 
binnen het Gebiedsprogramma Oostelijke Vechtplassen (OVP). 
 
De verwachte uitgaven uit de reserve OVP is met € 5,6 miljoen verlaagd, de 
achterliggende gegevens hierover staan in het PNN 2024 dat eind 2023 aan 
uw Staten zal worden voorgelegd. 

Onttrekking 

Baten 

 

Lasten 

Onttrekking 

1.356 N 

-1.356 V 

 

-5.617 V 

5.617 N 

 

5.1.4Gebiedsprogramma Laag Holland uitvoeren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Een bedrag van € 2,6 miljoen aan baten en lasten heeft betrekking op de 
SPUK middelen voor Vitaal Platteland (L7), deze wijziging heeft vooral 
betrekking op de subsidie aan Staatsbosbeheer (SBB) Vitaal Platteland 
Waterland-Oost die voor € 2,5 miljoen uit deze SPUK middelen betaald 
gaat worden. 

Lasten 

Baten 

2.551 N 

-2.551 V 

RESV De verwachte uitgaven uit de reserve Laag Holland worden met € 599.000 
verhoogd op basis van het geactualiseerde Bestedingsplan 2023. 

Lasten 

Onttrekking 

599 N 

-599 V 

 

5.2.1NNN en agrarische natuur beheren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Bijdrage Rijk aan Aanvalsplan Grutto. Op basis van de meicirculaire 2023 
wordt de algemene uitkering verhoogd. Dit bedrag is bestemd voor het 
Aanvalsplan Grutto. Dit bedrag is neutraal met de ontvangst in het 
provinciefonds in Programma 8. 

Lasten 

 

 

156 N 

 

5.2.2Recreatiegebieden en recreatieve routes beheren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN De hogere Lasten van € 515.000 op het budget voor de recreatieschappen 
heeft betrekking op de indexering van de participantenbijdrage voor de 
recreatieschappen. Dit wordt overgeboekt vanuit de stelpost prijsstijging 
waarvoor bij de Kaderbrief 2024 rekening mee is gehouden. 

Lasten 515 N 

 

5.2.3Uitvoering geven aan de Wet natuurbescherming 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN De bijdrage aan de IPO begroting 2023 is opgehoogd vanwege de Wet 
natuurbescherming. 

Lasten 525 N 
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BN In de decembercirculaire provinciefonds 2022 heeft de provincie € 755.000 
van het Rijk ontvangen t.b.v. Natuurinclusief na-isoleren. Deze 
decentralisatie-uitkering is niet meer besteed in 2022 en daarom is het 
bedrag geoormerkt vrijgevallen in het resultaat van 2022. De in 2023 
geraamde uitgaven van € 249.000 wordt toegevoegd aan het budget van 
de Wet Natuurbescherming. 

Lasten 249 N 

KB Betreft de verwerking van regel F - 'Leges' uit de kaderbrief 2024 in de 
TBW2023 

Baten 30 N 

 

5.2.4Tegemoetkoming faunaschade uitkeren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

KB Betreft de verwerking van regel I - Faunaschade-  uit de Kaderbrief 2024. Lasten 2.500 N 

 

5.3.2Bijdragen aan regionale samenwerking t.a.v. groen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Een bedrag van € 5,5 miljoen aan lagere baten en lasten heeft betrekking 
op de SPUK middelen voor Impuls Veenweiden (L10). Dit wordt enerzijds 
veroorzaakt door grondaankopen die geraamd waren als last, maar die 
geactiveerd zullen worden als investering in Materiële vaste activa (€ 3 
miljoen). Hiernaast schuift een deel van de activiteiten door naar 2024, 
omdat uitvoering vertraging opgelopen heeft, mede door het vergunningen 
traject en de onzekerheden rond de opgaven PPLG (€ 2,5 miljoen). 

Lasten 

Baten 

-5.491 V 

5.491 N 

RESV De verwachte uitgaven uit de reserve Landschap wordt met € 1,5 miljoen 
verhoogd op basis van het geactualiseerde Bestedingsplan 2023. Enkele 
oorzaken van deze verhoging: 

• Landschapsversterking Westeinderscheg verhoogd met € 1 
miljoen 

• Landschapsversterking rond kern Schagen verhoogd met  
€ 800.000 

• Landschapsversterking Noord-Kennemerland verlaagd met  
€ 600.000 

• Buitenpoort Castricum is doorgeschoven van 2022 naar 2023 voor 
een bedrag van € 200.000. 

Lasten 

Onttrekking 

1.455 N 

-1.455 V 

 

5.3.3Balans ecologie en economie Waddengebied nastreven 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV De verwachte uitgaven uit de reserve Cofinanciering Waddenzee wordt 
met € 2,1 miljoen omlaag bijgesteld op basis van het geactualiseerde 
Bestedingsplan 2023 waarbij de uitgaven gelijkmatiger over de komende 
jaren verdeeld worden. De voornaamste oorzaak van deze verlaging is het 
doorschuiven van het project Building with Nature (in 2023 geraamd voor 
€ 1,5 miljoen) naar 2024. De middelen zijn bedoeld voor projecten in het 
kader van de Uitvoeringsregeling Cofinanciering Waddenfonds Noord-
Holland, het Investeringskader Waddengebied en daarmee 
samenhangende proceskosten. 

Lasten 

Onttrekking 

-2.065 V 

2.065 N 
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Capaciteitskosten programma 5 Groen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

CAP De toerekening van de capaciteitskosten naar de operationele doelen is 
geactualiseerd. Dit leidt tot verschuivingen van de begrote 
capaciteitskosten tussen de programma's. Het effect op de totale omvang 
van de begroting is nul. 

Lasten 206 N 
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Programma 6 Economie, cultuur en welzijn 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
tweede wijziging 

Tweede begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na tweede  

wijziging 

 Lasten 48.120 1.956 50.076 

 Baten 80 25 105 

 Saldo van baten en lasten 48.040 1.931 49.971 

 Stortingen 

6.1.1 Resv. Herstructurering Bedrijventerreinen 2.500 0 2.500 

6.1.2 Resv. MKB innovatie-instrumenten 5.672 0 5.672 

6.1.4 Resv. Duurzame Landbouw 0 0 0 

6.1.5 Resv. Europese landbouwprojecten 500 0 500 

6.4.1 Resv. Monumenten 5.532 0 5.532 

6.4.2 Resv. Subsidie SvA/NHW Werelderfgoed 3.265 0 3.265 

6.4.2 Resv. SvA/NHW Werelderfgoed 1.355 0 1.355 

 Onttrekkingen 

6.1.1 Resv. Herstructurering Bedrijventerreinen -3.599 0 -3.599 

6.1.2 Resv. MKB innovatie-instrumenten -8.921 0 -8.921 

6.1.4 Resv. Duurzame Landbouw 0 0 0 

6.1.5 Resv. Europese landbouwprojecten -1.429 -1.053 -2.482 

6.4.1 Resv. Monumenten -6.378 0 -6.378 

6.4.2 Resv. SvA/NHW Werelderfgoed -5.755 0 -5.755 

 Totaal mutaties reserves -7.258 -1.053 -8.311 

 Programma Resultaat 40.782 878 41.660 

 

6.1.4Een duurzame agrosector behouden en versterken 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Bij OD 6.1.4 wordt bij het landbouwportaal een haalbaarheidsstudie 
mestverwerking uitgevoerd. Daarvoor is nog € 100.000 extra budget nodig. 
Daarom wordt dit budget overgeheveld van Energietransitie naar OD 6.1.4.  

Lasten  100 N 

 

6.1.5Europese landbouwprojecten cofinancieren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Europese projecten landbouwsubsidies 
 
Voor de uitvoeringskosten Nationaal Strategisch Plan (NSP) wordt  
€ 500.000 opgenomen. Ook voor de cofinanciering hiervan wordt  

Lasten 

 

 

1.053 N 
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€ 500.000 opgenomen. Tenslotte is voor de bijdrage regieorganisatie 
Gemeenschappelijke Landbouw Beleid (GLB) is € 53.000 geraamd.  
 
Deze lasten worden gedekt door een onttrekking uit de Reserve Europese 
projecten landbouwsubsidies. 

 

 

Onttrekking 

 

 

-1.053 V 

 

6.2.1Bovenlokale culturele samenwerking ondersteunen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN De indexering van Probiblio in de Kaderbrief was niet goed verwerkt. Met 
deze technische mutatie wordt dit gecorrigeerd. 
 

Lasten 143 N 

BN Voor de reguliere indexering van Probiblio is € 139.000 opgenomen. Deze 
worden geïndexeerd vanuit de stelpost indexering. 
 

Lasten 139 N 

KB Betreft de verwerking van de indexering van Probiblio zoals opgenomen in 
het addendum Begroting 2023. 

Lasten -143 V 

  

6.3.3Investeren in behoud van archeologisch erfgoed 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Indexering 
Voor indexering van de kosten van Huis van Hilde is € 106.000 opgenomen. 
Deze worden geïndexeerd vanuit de stelpost indexering. 

Lasten 

 

106 N 

 

6.4.1Investeren in behoud en herbestemming monumenten 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Voor de indexering van monumentenzorg is € 262.000 opgenomen. Deze 
worden geïndexeerd vanuit de stelpost indexering. 
 

Lasten 242 N 

 

6.4.2UNESCO stelling van Amsterdam behouden en herbestemmen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN  Voor het ontwikkelkader Geniedijk ontvangt de provincie € 25.000 van het 
Rijk. Dit bedrag wordt toegevoegd aan het exploitatiebudget van de 
Stelling van Amsterdam.  
 

Baten 

Lasten 

-25 V 

25 N 
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Capaciteitskosten programma 6 Economie, cultuur en welzijn 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

CAP De toerekening van de capaciteitskosten naar de operationele doelen is 
geactualiseerd. Dit leidt tot verschuivingen van de begrote 
capaciteitskosten tussen de programma's. Het effect op de totale omvang 
van de begroting is nul. 

Lasten 69 N 
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Programma 7 Economisch herstel en duurzaamheid 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
tweede wijziging 

Tweede begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na tweede  

wijziging 

 Lasten 18.667 -10 18.657 

 Baten 1.680 0 1.680 

 Saldo van baten en lasten 16.987 -10 16.977 

 Stortingen 

7.1.1 Resv. Economisch herstel en duurzaamheid 0 0 0 

7.1.1 Resv. Subsidies Economisch herstel en duurzaamheid 733 0 733 

 Onttrekkingen 

7.1.1 Resv. Economisch herstel en duurzaamheid -17.058 -11.000 -28.058 

7.1.1 Resv. Subsidies Economisch herstel en duurzaamheid -370 0 -370 

 Totaal mutaties reserves -16.695 -11.000 -27.695 

 Programma Resultaat 292 -11.010 -10.718 

 
 

7.1.1Economisch herstel en duurzaamheid bevorderen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Economisch Herstel en duurzaamheidsfonds 
In de reserve Warmtetransitie wordt € 11 miljoen gestort vanuit de reserve 
Economische Herstel en duurzaamheidsfonds (EHDF). Dit is voor de UVR 
Energiebesparingsprogramma en de subsidie voor Contingentenaanpak. 
Het programma EHDF loopt eind van dit jaar af. Deze uitgaven beginnen dit 
jaar en lopen in de komende jaren door. Om alle uitgaven bij elkaar te 
houden onder één OD hebben we deze bedragen overgeheveld 
vooruitlopend op einde van het programma EHDF. 

Onttrekking - 11.000 V 

 

Capaciteitskosten programma 7 Economisch herstel en duurzaamheid 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

CAP De capaciteitskosten en toerekening aan de programma’s zijn beoordeeld. 
Dit heeft geen financiële consequenties voor de tweede 
begrotingswijziging. Wel leidt deze wijziging tot verschuivingen tussen 
programma’s. 

Lasten -25 V 
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Programma 8 Overzicht Financiën en bedrijfsvoering 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
tweede wijziging 

Tweede begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na tweede  

wijziging 

 Lasten 105.668 -10.282 95.386 

 Baten 517.358 13.046 530.404 

 Saldo van baten en lasten -411.690 -23.328 -435.018 

 Stortingen 

8.1.8 Resv. Bedrijfsvoering 1.420 0 1.420 

8.1.8 Resv. Huisvesting 0 0 0 

8.2.5 Algemene Reserve 2.200 0 2.200 

 Onttrekkingen 

8.1.8 Resv. Bedrijfsvoering -5.025 -1.245 -6.270 

8.1.8 Resv. Huisvesting -782 0 -782 

8.2.3 Resv. Go-gelden 0 -99 -99 

8.2.5 Algemene Reserve -51.893 -23.095 -74.988 

 Totaal mutaties reserves -54.080 -24.439 -78.519 

 Programma Resultaat -465.769 -47.767 -513.536 

 
 

8.1.1Lokale heffingen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

KB KB2024: Betreft de verwerking van regel C -'Opcenten 
Motorrijtuigenbelasting' uit de kaderbrief 2024 in de TBW 2023 
 

Baten -2.400 V 

 

8.1.2Uitkering provinciefonds 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN Op basis van de meicirculaire is de stand van de algemene uitkering 
geactualiseerd. De baten worden met € 6,4 miljoen verhoogd. Dit wordt 
met name verklaard door een hoger accres. Dit hangt samen met de trap 
op trap af systematiek. Als de rijksuitgaven stijgen, stijgt ook het accres. De 
rijksuitgaven stijgen o.a. door loon- en prijsontwikkelingen, rentelasten en 
de uitgaven samenhangend met de kabinetsreactie op de parlementaire 
enquêtecommissie aardgaswinning Groningen. 

Baten -6.408 V 

BN In de algemene uitkering van de meicirculaire is een bijdrage opgenomen 
voor 'het aanvalsplan grutto'. Dit bedrag is neutraal met de hogere lasten 
onder 5.2.1 
 
In de meicirculaire van het provinciefonds is een decentralisatie uitkering 
'Regionale energiestrategieën' opgenomen. De ontvangst in het 

Baten 

 

 

Baten 

-156 V 

 

 

-1.055 V 
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provinciefonds is neutraal met de hogere lasten bij 2.1.1. 
 
In de meicirculaire van het provinciefonds is een decentralisatie uitkering 
'Hergebruik stedelijk afvalwater' opgenomen. De ontvangst in het 
provinciefonds is neutraal met de hogere lasten bij 2.2.1. 
 
In de meicirculaire van het provinciefonds is een decentralisatie uitkering 
'Gebiedsbiografie Noord-Holland' opgenomen. De ontvangst in het 
provinciefonds is neutraal met de hogere lasten bij 3.2.4. 

 

Baten 

 

 

 

Baten 

 

-21 V 

 

 

 

-41 V 

 

8.1.3Dividend 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN De dividendopbrengsten worden met € 1,2 mln. naar boven bijgesteld. Dit 
wordt veroorzaakt door hogere dan verwachte winsten bij de 
deelnemingen. Vanwege de onvoorspelbaarheid van deze winsten raamt 
de provincie het dividend prudent. Per deelneming zien de mutaties er als 
volgt uit: 

• Alliander -/-  €501.000; 

• RON €165.000; 

• BNG -/- €826.000 

• NWB  -/- €37.000 

Baten -1.199  V 

KB Betreft de verwerking van regel E- 'Dividenden' uit de Kaderbrief 2024 in de 
TBW2023. 

Baten -395 V 

 

8.1.4Financieringsfunctie 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN Op basis van de recente renteontwikkelingen is een actualisatie van de 
verwachte rentekosten in verband met het aantrekken van vreemd 
vermogen gemaakt. Omdat de kortlopende rente is gestegen vergeleken 
met de stand aan het begin van het jaar, worden de rentelasten met 
517.000 opgehoogd. 

Lasten 517 N 

KB Betreft de verwerking van regel G - 'Renteresultaat' uit de Kaderbrief 2024 
in de TBW2023 

Lasten 224 N 

 
 

8.1.7Vennootschapsbelasting 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN De raming van de te betalen vennootschapsbelasting wordt met € 969.000 
naar beneden bijgesteld als gevolg van een lagere voorlopige 
winstberekening bij Polanenpark CV doordat een aantal verwachte 
verkopen van gronden doorschuiven naar 2024. 

Lasten -969 V 
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8.1.8Overhead 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Indexatie materiële overhead 
Het budget voor materiële overhead wordt opgehoogd in verband met 
prijsindexatie voor lopende contracten. In de kaderbrief is hiervoor een 
raming opgenomen.    
Decentralisatie-uitkering Cyberweerbaarheid 
Bij de decembercirculaire 2022 heeft de provincie een decentralisatie-
uitkering van 88.000 ontvangen vanuit het Rijk ten behoeve van het 
verhogen van de cyberweerbaarheid. Met de middelen wordt beoogd alle 
provincies op het ISO 27001 certificeerbaar niveau te brengen waardoor er 
een gelijkwaardig uitgangsniveau ontstaat om efficiënt binnen een 
provinciaal samenwerkingsverband te kunnen werken. Deze bijdrage is in 
2022 ontvangen en in de algemene reserve gestort en wordt in 2023 
ingezet om de informatiebeveiliging te verbeteren. Zie ook het OD 
Overhead 

Lasten 

 

 

 

Lasten 

 

704 N 

 

 

 

88 N 

RESV Aanschaf ICT-middelen 
In 2023 worden een groot aantal beeldschermen van de werkplekken in 
het kantoor op het Houtplein vervangen. Tevens krijgen de Statenleden 
een nieuwe iPad en wordt een deel van de smartphones en laptops van 
medewerkers vervangen. 
 
I-projecten 
In 2023 worden een aantal I-bedrijfvoeringsprojecten gerealiseerd (nieuw 
subsidieondersteunend systeem , nieuw intranet). 
 
Bovengenoemde lasten worden gedekt door een onttrekking uit de 
egalisatiereserve Bedrijfsvoering. 

Lasten 

 

 

 

 

Lasten 

 

Onttrekking 

850 N 

 

 

 

 

395 N 

 

-1245 V 

 

8.2.1Stelposten 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN In de Kaderbrief 2024 is rekening gehouden met extra kostenstijgingen als 
gevolg van de hogere inflatie. Deze kosten zijn geraamd op de Stelpost 
prijsstijgingen.  In deze begrotingswijziging zijn de bedragen aan de 
afzonderlijke programma’s toegevoegd en in mindering gebracht op de 
Stelpost prijsstijgingen. De eindstand is met deze mutaties in 2023 op 0 
uitgekomen 

Lasten -19.388 V 

KB Bij de Kaderbrief 2024 is de stelpost prijsstijgingen per saldo opgehoogd 
met € 4,5 miljoen om prijsstijgingen als gevolg van inflatie te kunnen 
compenseren. Zie KB 2024 regel D. 'indexeringen'. Dit bedrag bestaat uit 
een reguliere ophoging van €15,5 miljoen en een budgetneutrale 
technische bijstelling uit de Begroting 2023 van -/- €11,0 miljoen. 

Lasten 4.476 N 
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8.2.2Bedrijfsvoering realiseren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Bij de Kaderbrief 2024 is de stelpost voor prijsstijgingen onder andere 
opgehoogd voor een stijging van de loonkosten. Deze reservering ad €1,4 
miljoen in de stelpost wordt overgeheveld van de stelpost naar het 
daarvoor bestemde budget. Deze boeking is neutraal met de aframing van 
de stelpost onder 8.2.1. 
 
Detacheringsopbrengsten 
Provincie-medewerkers worden soms extern gedetacheerd. Hiervoor 
worden vergoedingen ontvangen. De vergoedingen worden gebruikt om de 
kosten van vervangend personeel te dekken. De detacheringsopbrengsten 
en kosten van vervanging worden geraamd op € 1.378.000. 
 

Lasten 

 

 

 

 

Baten 

Lasten 

1.411 N 

 

 

 

 

-1.378 V 

1.378 N 

RESV    

KB Betreft de verwerking van regel F - 'Leges' uit de kaderbrief 2024 in de 
TBW2023. 
Betreft de verwerking van regel K - Eenmalige uitkering aan werknemers 
vanwege inflatiecompensatie-  uit de Kaderbrief 2024. 
 

Baten 

 

Lasten 

7 N 

 

1.388 N 

 

8.2.3Decentrale arbeidsvoorwaarden 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN Afwikkeling reserve GO-gelden 
Bij de instelling van de reserve GO-gelden is bepaald dat deze reserve zou 
lopen tot eind 2022, gelijk met de besteding van deze reserve in de vorm 
van het Talentbudget. Doordat de afwikkeling van de kosten van het 
Talentbudget nog doorloopt in 2023, wordt de reserve pas in 2023 
opgeheven. Er resteert een positief saldo van € 51.000. Dit bedrag valt vrij.  

Onttrekking -51 V 

RESV Uitgaven Talentbudget 
In 2023 worden de laatste opleidingen genoten uit het Talentbudget. 
Daarmee is de regeling beëindigd.  
De lasten worden gedekt door een onttrekking uit de reserve GO-gelden. 

Lasten 

 

Onttrekking 

48 N 

 

-48 V 

 

8.2.4Afrekeningsverschillen 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN In de jaarrekening 2022 zijn kosten opgenomen waarvoor op dat moment 
nog geen facturen waren binnengekomen. Het kan voorkomen dat de 
werkelijke facturen/subsidies afwijken van de opgenomen schatting in de 
jaarrekening. Deze afrekeningsverschillen ten opzichte van de jaarrekening 
leiden tot een aanvullend voordeel van ruim € 0,8 miljoen. 

 

 -888 V 
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8.2.5Algemene reserve beheren 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

BN PS hebben besloten om het restant van de fractievergoedingen uit 2022, 
zijnde 158.000, te doneren aan Giro 555 voor de noodhulp aan slachtoffers 
van de aardbeving in Turkije en Syrië. Dit bedrag is bij de 
resultaatbestemming over 2022 gestort in de algemene reserve en wordt 
hier nu weer aan onttrokken ter dekking van de donatie in 2023.  Zie ook 
OD 1.1.1 Functioneren Provinciale Staten faciliteren. 

Onttrekking - 158 V 

BN Bij de decembercirculaire 2022 heeft de provincie een decentralisatie-
uitkering van 88.000 ontvangen vanuit het Rijk ten behoeve van het 
verhogen van de cyberweerbaarheid.  Deze bijdrage is in 2022 ontvangen 
en in de algemene reserve gestort en wordt in 2023 ingezet om de 
informatiebeveiliging te verbeteren. Zie ook OD  8.1.8 – overhead.  
In de decembercirculaire provinciefonds 2022 heeft de provincie € 755.000 
van het Rijk ontvangen t.b.v. Natuurinclusief na-isoleren. Deze 
decentralisatie-uitkering is niet meer besteed in 2022 en daarom is het 
bedrag geoormerkt vrijgevallen in het resultaat van 2022. De in 2023 
geraamde uitgaven van € 249.000 wordt onttrokken uit de algemene 
reserve en toegevoegd aan het budget van de Wet Natuurbescherming. Zie 
ook OD 5.2.3. 

Onttrekking 

 

 

 

 

Onttrekking 

-88 V 

 

 

 

 

-249 V 

KB Betreft dekkingsvoorstel met inzet van het rekeningresultaat 2023 uit 
KB2024. 

Onttrekking -22.600 V 

 

Capaciteitskosten programma 8 Financiën en bedrijfsvoering 
 Financiële ontwikkeling 

 
Bedrag 

(x € 1.000) 

CAP De toerekening van de capaciteitskosten naar de operationele doelen is 
geactualiseerd. Dit leidt tot verschuivingen van de begrote 
capaciteitskosten tussen de programma's. Het effect op de totale omvang 
van de begroting is nul. 

Lasten 1.082 N 
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4 Lijst subsidies buiten uitvoeringsregeling 

Toelichting 
In de Algemene wet Bestuursrecht is geregeld op welke grondslagen de provincie subsidie kan verstrekken. Naast het 
subsidiëren op basis van uitvoeringsregelingen (wettelijk voorschrift, bevoegdheid hiervoor ligt bij Gedeputeerde 
Staten), kan onder andere subsidie worden verstrekt met de provinciale begroting als juridische grondslag: de 
zogenoemde lijst buiten uitvoeringsregeling, een bijlage bij de begroting. Op deze lijst worden beoogde 
subsidieontvangers met naam, projectnaam en (maximale) hoogte van de te verstrekken subsidie opgenomen.  
De lijst wordt bij vaststelling en wijziging van de begroting vastgesteld door Provinciale Staten en biedt daarmee de 
juridische grondslag voor het verstrekken van deze subsidies door Gedeputeerde Staten;  
De lijst omvat subsidies waarvoor geen uitvoeringsregeling beschikbaar is maar die wel bijdragen aan de provinciale 
doelen. In de eerste kolom (OD) op de lijst staat aangegeven aan welk operationeel doel van de begroting het 
gesubsidieerde project bijdraagt. De uitgaven (lasten) die voor de subsidie begroot zijn, zijn onderdeel van de 
begrote uitgaven binnen het betreffende operationele doel waaraan de subsidie is gekoppeld. De wijzigingen op deze 
lijst betreffen dus enkel wijzigingen in de juridische grondslag voor GS om subsidies te kunnen verstrekken en niet 
een wijziging in de begroting zelf.  
De lijst wordt iedere begrotingsbehandeling aangepast. Nieuwe subsidieaanvragers en projecten worden 
toegevoegd, projecten waarvan zeker is dat die in het lopende begrotingsjaar (nog) geen doorgang vinden worden 
verwijderd en soms wordt de hoogte van de te verstrekken subsidie aangepast of vindt een aanpassing van de 
gegevens van de subsidieontvanger plaats. Deze aanpassingen blijven gedurende het hele jaar zichtbaar op de lijst. 
Aan het einde van het jaar, bij de laatste begrotingswijziging is als het ware de definitieve lijst bekend.  
 

Programma 1 Openbaar bestuur 

OD Naam subsidie aanvrager Subsidie  Gewijzigd 

1.1.3 Amsterdam Smart City 
Toelichting: Subsidie om als grote partner deel te kunnen nemen aan het 
kennisnetwerk Amsterdam Smart City 

€ 200.000  
 

1.3.3 Gemeente Hilversum:  Bibob Expertiseteam voor Gooi & Vechtstreek. 
Toelichting: 
In het Bibob Expertiseteam bundelen de gemeenten werken gemeenten samen 
aan de uitvoering van de Wet Bibob. 
Dit sluit aan bij de doelstellingen van de Agenda Weerbaar Noord-Holland; 
namelijk versterking van het bestuurlijk tegengaan 
van ondermijning en het vergroten van de gemeentelijke weerbaarheid. 

€ 50.000 Nieuw 

1.3.3 Gemeente Huizen: bestuurlijk Interventieteam fase 2 
Toelichting: Gooi en Vechtstreek zet gezamenlijk in op versterking van de 
bestuurlijke weerbaarheid. Hiertoe zetten de gemeenten zich onder andere in op 
voortzetting en doorontwikkeling van het BIT naar een duurzaam 
samenwerkingsverband  in de strijd tegen oneerlijk ondernemerschap en vóór 
een weerbaar openbaar bestuur. Het bestuurlijk interventieteam sluit aan bij de 
doelstellingen van de Agenda Weerbaar Noord-Holland; namelijk een bijdrage 
leveren aan de versterking van lokale weerbaarheid. In het bestuurlijk 
interventieteam werken meerdere gemeenten samen. Hierdoor wordt de lokale 
uitvoeringskracht vergroot, de informatiepositie versterkt en wordt lokaal 
steviger opgetreden tegen de ondermijnende criminaliteit. Deze werkwijze past 
daarmee geheel binnen de opgave om ondermijnende criminaliteit tegen te gaan 
vanuit een maatschappelijke opgave waarbij samen en vooral integraal werken 
effectief 

€ 40.000  

 

  



41 
 

Programma 2 Klimaat en Milieu 

OD Naam subsidie aanvrager Subsidie  Gewijzigd 

2.1.1 Energie Samen Noord-Holland, energie-initiatieven, gemeenten en 
maatschappelijke organisaties met kennis, begeleiding, uitvoeringskracht en 
participatie in de energietransitie 

€ 60.000  

2.1.1 OCAP BV/CO2 vervloeier en lokaal distributienetwerk voor 
glastuinbouwgebieden Alton en Het Grootslag (Landbouw) 

€ 3.000.000 Verwijderd 

2.1.2 Greenport Aalsmeer 
Energieconsultant Greenport 

€ 150.000  

2.1.2 Gemeente Hilversum, warmteregisseur € 70.000  

2.1.2 Gemeente Aalsmeer, warmteregisseur €70.000  

2.1.2 OD IJmond, warmteregisseur € 70.000  

2.1.2 Waterschap Amstel, Gooi en Vecht, Ecologische effecten van thermische 
energie uit oppervlaktewater (TEO) installaties 

€ 150.000  

2.1.2 Gemeente Zaanstad, Stimulerend Energietoezicht bedrijven 
Gemeente Zaanstad heeft een subsidieaanvraag opgesteld in het kader van de 
UVR Stimulerend Energietoezicht. Deze aanvraag voldoet inhoudelijk, echter is 
deze door omstandigheden (problemen met eHerkenning bij Gemeente 
ZNSTD) niet tijdig ontvangen. Gemeente ZNSTD en Omgevingsdienst NZG zijn 
onverminderd gecommitteerd aan de uitvoering van de voorgestelde 
activiteiten conform het Energiebesparingskkoord Noord-Hollandse Bedrijven.  

€ 334.861  

2.1.3 Ontwikkelingsbedrijf NHN, Data Science Alkmaar   € 150.000  

2.1.3 New Energie Coalition € 64.000 Nieuw 

2.1.3 Regio Deal Waddeneilanden € 2.700.000  

2.1.3  TNO, Contingentenaanpak €2.000.000  

2.1.4 C-creators, uitvoeren activiteiten om circulair bouwen te stimuleren € 80.000  

2.2.1  Omgevingsdienst NZKG, Capaciteit Groen staal 
Van het Rijk ontvangen we een specifieke uitkering voor de uitbreiding van de 
capaciteit van de omgevingsdienst Noord-Holland ten behoeve van de 
vergunningverlening in het kader van de maatwerkaanpak Tata.  

€ 3.000.000 Nieuw 

2.2.2 Hoogheemraadschap Rijnland, Bodemsanering terrein voormalig AWZI 
Rijsenhout 

€ 308.550  

2.2.3 Waterschap Amstel, Gooi en Vecht, sanering waterbodem in de Amstel 
De provincie heeft het maximum bedrag als Specifieke Uitkering van het Rijk 
ontvangen voor de sanering van de waterbodem in de Amstel nabij de locatie 
Cindu te Uithoorn door het waterschap. 

€ 1.400.000 Nieuw 

2.2.3 Waterschap Amstel, Gooi en Vecht, uitvoering waterbodemsaneringen door 
het waterschap 
De provincie heeft het maximum bedrag als Decentralisatie Uitkering Bodem 
van het Rijk ontvangen voor de uitvoering van waterbodemsaneringen door 
het waterschap. 

€ 2.860.000 Nieuw 

2.2.3 Waterschap Amstel, Gooi en Vecht, waterbodemsaneringen Cluster 1 
(Prinseneiland c.a. te Amsterdam) door het waterschap 
De provincie heeft het maximum bedrag als Specifieke Uitkering van het Rijk 
ontvangen voor de uitvoering van een deel van de waterbodemsaneringen 
Cluster 1 (Prinseneiland c.a. te Amsterdam) door het waterschap. 

€ 2.124.196 Nieuw 

2.2.3 Waterschap Amstel, Gooi en Vecht, waterbodemsaneringen Cluster 1 
(Prinseneiland c.a. te Amsterdam) en Cluster 2 (Kattenburg c.a. te Amsterdam) 
door het waterschap 
De provincie heeft het maximum bedrag als Specifieke Uitkering van het Rijk 
ontvangen voor de uitvoering van een deel van de waterbodemsaneringen 

€ 8.523.000 Nieuw 
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Cluster 1 (Prinseneiland c.a. te Amsterdam) en Cluster 2 (Kattenburg c.a. te 
Amsterdam) door het waterschap. 

 

Programma 3 Ruimte en Water 

OD Naam subsidie aanvrager Subsidie  Gewijzigd 

3.2.1 Alkmaar Noord, knooppuntontwikkeling fase 1 €1.200.000  

3.2.1 Gemeente Haarlem, Knooppuntontwikkeling Haarlem Nieuw-Zuid € 8.000.000  

3.2.1 Heerhugowaard, ketenreismiddelen € 150.000 Nieuw 

3.2.1 Alkmaar, ketenreismiddelen € 50.000 Nieuw 

3.2.1 Heiloo, ketenreismiddelen € 231.500 Nieuw 

3.2.1 Zaanstad, ketenreismiddelen € 70.000 Nieuw 

3.2.1 Heemskerk, ketenreismiddelen € 75.000 Nieuw 

3.2.1 Hoorn, ketenreismiddelen € 200.000 Nieuw 

3.2.1 Schagen, ketenreismiddelen € 75.000 Nieuw 

3.2.1 Uitgeest, ketenreismiddelen € 275.000 Nieuw 

3.2.3 Stichting projectbureau Noordzeekanaalgebied, Novi gebied  € 100.000  

3.3.1 Vereniging Dorpswerk Noord-Holland, Toekomstplan voor dorp en dorpshuis € 32.000  

3.3.2 MRA, flexibele schil  € 8.700.000 Verwijderd 

3.3.2 MRA, flexibele schil € 400.000  

3.3.2 MRA, huisvesting aandachtsgroepen € 200.000 Nieuw 

3.4.2 Gemeente Hoorn, 3 bruggen en fietspad  € 4.700.000 
€ 4.900.000 

Aangepast 

3.4.3 HHNK, programmaplan ruimtelijke adaptatie NK € 44.000  

3.4.2 Polder IJdoorn, natuurontwikkeling € 1.500.000 Verwijderd 

3.4.3 Wageningen University & Research, WWW.veiligheidslandschappen 
(Waarderijke, Waterrijke en Water.veiligheidslandschappen) 

€ 120.000  

3.5.1 Acacia, Zoete Toekomst  € 310.000  

3.5.2 Acacia, Zoete Toekomst  € 206.250  

3.5.2 PWN, ondergrondse drinkwaterberging € 1.500.000  

3.5.3 Sportvisserij Midwest Nederland, pilotproject loodvrij vissen € 47.500  

3.5.3 Amsterdamse Hengelsportvereniging , pilotproject loodvrij vissen € 12.500  

3.5.3 
 

Rijkswaterstaat Verkeer- en Watermanagement, Afdeling Vaarwegmarkeren, 
Aanschaf van boeien voor vaarwegmarkering lijn Hoorn-Volendam 
Toelichting: Subsidie aan de Vaarwegmarkeringsdienst van Rijkswaterstaat 
voor 220.000 euro ex BTW = maximaal 265.000 inclusief BTW voor de 
aanschaf van 50-55 boeien om gedurende 15 jaar vaarwegmarkering in 
relatie tot waterplanten te kunnen aanbrengen op de lijn Hoorn-Volendam. 
De provincie wil geen opdrachtgever en geen eigenaar zijn en voorwaarde is 
dat Rijkswaterstaat het beheer en onderhoud van de boeien regelt. 

€ 265.000 Nieuw 

3.5.3 Rijkswaterstaat, Betonning IJsselmeer t.b.v. afbakening waterplanten. 
Toelichting: het uitvoeren van de afspraken over de aanpak van de 
waterplantenproblematiek in het zuidelijke deel van het IJsselmeergebied. 

€ 265.000 Nieuw 

3.5.3 Stichting Veerdiensten op de Vecht, Fietsboot Vecht 
Toelichting: Stimuleren toegankelijkheid Oostelijke Vechtplassen over water, 
aansluiting op recreatieve routes provincie Utrecht. 

€ 25.000 Nieuw 

3.5.3 stichting Verborgen Stad, Beleving Historische route trekvaart Leiden- 
Haarlem. 

€ 20.000 Nieuw 
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Toelichting: Het beleefbaar maken van de historische trekvaart Leiden – 
Haarlem, door het toevoegen van een virtuele ervaring en informatieborden 
van het historisch landschap op een aantal aanlegplaatsen langs de trekvaart. 
In opvolging van een aantal soortgelijke aanlegplaatsen langs de trekvaart in 
Zuid-Holland.  

 

Programma 4 Bereikbaarheid 

OD Naam subsidie aanvrager Subsidie  Gewijzigd 

4.2.1 Regionaal Overlegorgaan Consumentenbelangen Openbaar Vervoer 
Toelichting: 
Inhuur van een onafhankelijk voorzitter en secretaris  

€ 50.000  

4.1.2 Gemeente Alkmaar: Haven Boekelermeer 
Toelichting: 
Deze haven draagt bij aan de mobiliteitstransitie door het verminderen van 
vachtverkeer over de weg en verminderd brugopeningen van de 
Leeghwaterbrug, waarmee de doorstroming op de N242 verbeterd.   

€ 7.500.000  

4.1.2 Gemeente Gooise meren: OV SAAl: Regionale fietsroutes 
Toelichting: 
Subsidie voor de realisatie van regionale doorfietsroutes in de Gooi en 
Vechtstreek 

€ 375.000  

4.1.2 Gemeente Gooise Meren: Stationsweg aanpassen 
Toelichting: 
Subsidie voor de herinrichting van de Stationsweg nabij station Naarden-
Bussum 

€ 500.000  

4.1.2 Gemeente Hilversum: Fietsenstalling station Hilversum 
Toelichting: 
Subsidie voor de realisatie van een ondergrondse fietsenstalling bij station 
Hilversum 

€ 2.750.000 gewijzigd 

4.1.2 Gemeente Hilversum: Stationshal Hilversum 
Toelichting 
Subsidie voor uitvoeren planstudie naar uitbreiding stationshal Hilversum 
centraa 
 

€ 1.000.000 Nieuw 

4.1.2 Gemeente Haarlemmermeer: Fietsfile vrij realisatie F200 Amsterdam-Haarlem 
Toelichting: 
Subsidie voor de verbetering van de F200, de doorfietsroute tussen Haarlem en 
Amsterdam. Het gaat in 2023 om het resterende deel van de subsidie; het 
grootste deel is aangevraagd in 2022. 

€261.060 gewijzigd 

4.1.2 Gemeente Haarlem: Fietsfile vrij realisatie F200 Amsterdam-Haarlem 
Toelichting: 
Subsidie voor evaluatie, monitoring en/of fietsstimulering van de F200, de 
doorfietsroute tussen Haarlem en Amsterdam. Subsidie wordt in 2023 
aangevraagd, nadat het routedeel in Haarlemmermeer is verbeterd. 

€ 159.441  

4.1.2 Gemeente Landsmeer: Pontje Ilpendam 
Toelichting: 
Subsidie voor bijdrage aan de exploitatie van het pontveer voor de jaren 2023-
2026. In 2023 willen wij voor de resterende jaren (2023, 2024, 2025 en 2026) in 
één keer beschikken en in jaarlijkse voorschotten uitbetalen. In 2022 is minder 
beschikt dan oorspronkelijk was voorzien. Het verschil (€66.437) wordt 
opgeteld bij het gereserveerde bedrag in 2023. Het totaalbedrag wordt dan 
€386.437. Dit bedrag wordt in één keer beschikt en vervolgens in gelijke 
jaarschijven aan de gemeente uitbetaald. 

€ 386.437 gewijzigd 

4.1.2 Gemeente Haarlem: Doorfietsroute Kennemerland 
Toelichting: 

€ 452.250  
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Subsidie verbetering fietsverbinding langs de N208 (Lodewijk van Deyssellaan) 

4.1.2 Gemeente Velsen: Doorfietsroute Kennemerland 
Toelichting: 
Subsidie verbetering fietsverbinding Hagelingerweg (deel 2) in Santpoort-
Noord 

€ 209.634  

4.1.2 Gemeente Zaanstad: Verbindingsweg Dorpsstraat-Communicatieweg 
Toelichting: 
Aanleg van een verbindingsweg tussen de Communicatieweg en de Dorpsstraat 
in Assendelft aan te leggen. Deze verbindingsweg moet het verkeer op de 
Communicatieweg en de overlast die er mee gemoeid is verminderen, en de 
doorstroming te verbeteren.  

€ 1.300.000  

4.1.2 Gemeente Den Helder: Project KVSS  
Renovatie Boerenverdrietbrug 

€ 300.000 Gewijzigd 

4.1.2 Gemeente Den Helder: Project KVSS 
Verplaatsen jachthaven/museumhaven Willemsoord 

€ 500.000  

4.1.2 Recreatieschap Spaarnwoude: Pont Spaanrwoude 
Toelichting 
BIjddrage in de exploitatie van de pont Spaarnwoude 

€ 55.000 Nieuw 

4.1.2 Gemeente Huizen: OV knooppunt Crailo 
Toelichting 
Subsidie voor verbeteren ketenreisvoorzieningen bij busknooppunt Crailo 

€ 400.000 Nieuw 

4.1.2 Gemeente Gooisemeren: P+R Muiden 
Toelichting 
Subsidie voor verbetering ketenreisvoorzieningen nabij P+R muiden 

€400.000 Nieuw 

4.1.2 Gemeente Huizen: OV knooppunt Huizen 
Toelichting 
Subsidie voor verbetering ketenreisvoorzieningen nabij busknooppunt Huizen 
 

€ 400.000 Nieuw 

4.1.2 Goois Natuurreservaat: Strekken westelijke fietstoerit tunneltje La Place N525 
Toelichting: 
Subsidie voor 'strekken' fietstoerit tunneltje onder N525 nabij de La Place in 
Laren.  
 

€ 230.000 Nieuw 

4.1.2 Regio Gooi en Vecht: Ketenvoorzieningen rond Regiohubs Gooi en vechtstreek 
Toelichting 
Subsidie voor het realiseren van ketenreisvoorzieningen rond regiohubs in Gooi 
en Vecht 
 

€ 600.000 Nieuw 

4.1.2 Gemeente Zaanstad: Zaanbrug Meerkosten 
Toelichting: 
Meerkosten conform besluit iMPI2022-2029 
 

€ 2.664.172  

4.1.2 Gemeente Zaanstad: Zaanbrug duurzaamheidsmaatregelen € 240.000  
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Programma 5 Groen 

OD Naam subsidie aanvrager Subsidie  Gewijzigd 

5.1.1 Gemeente Schagen, Boskerpark realisatie NNN inrichting (NHN16) € 247.000  

5.1.1 
 

Stichting Bovenlanden Aalsmeer; Groene As fase 3 en 4, inrichtingskosten 

Toelichting: doorgeschoven van 2021 naar 2022 

€ 1.491.700 Verwijderd 

5.1.1 
 

Stichting Bovenlanden Aalsmeer; Groene As fase 5, inrichtingskosten 

Toelichting: doorgeschoven van 2021 naar 2022 

 € 520.000  

5.1.1 Hoogheemraadschap Hollands Noorderkwartier, Uitgeester- en 
Heemskerkerbroek 

€ 700.000  

5.1.1 
 

WUR/Deltares, Living lab Koopmanspolder € 120.000  

5.1.1 HHNK, oplossen van het vismigratieknelpunt bij het Zaancomplex € 165.000  

5.1.1 
 

Water, Land en Dijken, Bodem- en vegetatieverbetering natuurgronden bij 
natuurboeren.  
Toelichting, met dit project zullen vier natuurboeren de komende jaren 
met elkaar onderzoeken hoe ze het bodemleven van hun natuurgronden 
kunnen verbeteren ten gunste van de weidevogels en de biodiversiteit. 
Een bijvangst is dat daarmee ook de kwaliteit van het grasgewas en het 
ruwvoer verbeterd kan worden en de diergezondheid. Waardoor hun 
bedrijf als natuurboerderij wordt geoptimaliseerd en het verdienmodel 
wordt verbeterd. Geleerde lessen, en opgedane kennis worden 
uitgewisseld.  

€ 200.000 Nieuw 

5.1.1 
 

Gebiedcoöperaties Noord Holland Zuid U.A., Integrale aanpak 
stikstofreductie Ronde Hoep.   
Toelichting: Het samen met overheden en andere partijen opstellen van 
een Gebiedsplan met maatregelen waarbij de agrariërs bijdragen aan de 
oplossing van maatschappelijke problemen en daarmee tegelijkertijd 
nieuwe toekomstperspectieven creëren voor de agrarische bedrijven zelf 
via een (zowel economisch als ecologisch) volhoudbare bedrijfsvoering. 

€ 938.562 Nieuw 

5.1.1  Recreatieschap Geesterambacht, inrichten van 13ha moerasnatuur. € 35.000  

5.1.1 Hall Larenstein, Optimalisatie kruidenrijk grasland. 
Toelichting: Het project optimalisatie kruidenrijk grasland levert 
belangrijke inzichten die nodig zijn voor een verdere versterking van de 
biodiversiteit in het agrarische gebied, passend bij de bedrijfsvoering van 
melkveebedrijven.  

€ 100.000 Nieuw 

5.1.1 SUPmission, onderzoek naar effecten van Great Bubble Barrier in het 
Spaarne op de omgeving. 
Toelichting. Naar aanleiding van de motie vreemd de “plastic soup” 
afremmen van D66 wordt deze subsidie verleend voor een onderzoek naar 
effecten van Great Bubble Barrier in het Spaarne op de omgeving 

€ 9.000 Nieuw 

5.1.2 Gemeente Gooise Meren, Aanlegplaatsen trekvaart Muiden € 280.000  

5.1.2 Natuurmonumenten, Horstermeer landschapsbeleving € 63.910  

5.1.2 Staatsbosbeheer, klimaatbos Diemerscheg fase 2 € 500.000  

5.1.2 Gemeente Gooise Meren, Muiden Noord-West fase 2 € 1.730.000  

5.1.2 Gemeente Gooise Meren, Natuurboulevard 2.0 € 1.050.000  

5.1.2 Stichting Monumentenbezit, Recreatieve kwaliteit 's-Graveland € 1.800.000  

5.1.2 Gemeente Amsterdam, Rondje Diemerscheg € 70.000  

5.1.2 
 

Gemeente Diemen, Ecologische verbindingen Diemerscheg € 70.000  

5.1.2 Regio Gooi en Vechtstreek, Vaarnetwerk € 142.500  

5.1.2 Rijksmuseum Muiderslot, Buitenruimte Muiderslot fase 2 € 707.000  

5.1.2 Gemeente Diemen: Strandje tweede Diem  € 65.000  
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5.1.2 
 

Gebiedscoöperatie Noord-Holland Zuid Noordelijke Vechtpolders – 
Toekomstbestendig weidelandschap 

€ 90.000  

5.1.2 Subsidie Project Restauratie en ontsluiting buitenplaats Trompenburgh 
 

€ 748.000  

5.1.2 Subsidie Project Entrée Muiden Zuidwest 
 

€ 419.000  

5.1.4 Recreatie Noord-Holland; Vitaal Platteland Alkmaarder- en Uitgeestermeer € 1.020.000  

5.1.4 SBB  Vitaal Platteland Waterland-Oost € 3.700.000  

5.1.4 
 

ANV Water Land en Dijken, Boerderijeducatie Laag Holland € 61.137  

5.1.4 
 

Jaap Prins (Maatschap Schermerdycke), Financiering van stalaanpassing 
van de ligboxstal 

€ 20.000  

5.1.4 
 

Landschap Noord-Holland, VP Laag Holland klimaatbuffer groeiend veen € 827.500  

5.1.4 
 

Natuurmonumenten, VP Wormer- en Jisperveld 
 

 € 1.865.000  

5.2.1 Stichting Natuurcollectief Noord-Holland, Begeleiding kleine 

natuurbeheerders 

€ 35.000  

5.2.1 
 

UvB, begeleiding kleine natuur beheerders  € 10.000  

5.2.1 
 

Rijksuniversiteit Groningen, co-financiering van het Grutto Landschap 
project. 
Toelichting: Het Grutto Landschap Project wil de veranderingen in 
biodiversiteit en landschap meten. Het doel is om de uitkomsten van dit 
onderzoek te kunnen toepassen bij de integrale benadering die middels 
het PPLG wordt nagestreefd in de gebiedsprocessen. Daarnaast heeft het 
onderzoek het doel om de communicatie en informatievoorziening 
rondom weidevogels te verbeteren.  

€ 41.670  

5.2.2 Recreatie Noord-Holland, transitie regeling Boerenlandpaden € 65.000  

5.2.3 
 

Faunabeheereenheid, faunabeleid van de provincie Noord-Holland € 1.270.000  

5.2.3 
 

Stichting RAVON afdeling FLORON, Borging botanisch erfgoed Noord-
Holland (fase 1) 

€ 66.054  

5.3.1 
 

Landschap Noord-Holland, Uitvoering Programma 'Betrekken bij Groen' € 708.000  

5.3.2 Nationaal Park Zuid-Kennemerland, uitvoeren van de jaarlijkse 
activiteitenplan 

€ 160.789  

5.3.2 Nationaal Park Duinen van Texel, uitvoeren van de jaarlijkse 
activiteitenplan. 

€ 166.530  

5.3.2 
 

Gemeente Castricum, Buitenpoort Castricum € 200.000  

5.3.2 
 

Stichting Oer-IJ , brugleuningen € 70.000  

5.3.2  PWN, klimaatbestendige integrale ontwikkeling tuinbouwgebied 
Heemskerk. 
Toelichting: klimaatbestendige integrale ontwikkeling tuinbouwgebied 
Heemskerk 

€ 250.000  

5.3.3 
 

FME, Green Shipping Beunschip 
 

€ 441.073  

5.3.3 
 

FME, Green Shipping Baggerschip 
 

€ 405.529  

5.3.3 
 

Vogelbescherming Nederland, Wij en Wadvogels fase 2; 2023-2026 € 800.000  

5.3.3  Vogelbescherming Nederland, Waakvogels 
Toelichting: doorgeschoven van lijst 2022. 

€ 200.000  
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Programma 6 Economie, Cultuur en Welzijn 

OD Naam subsidie aanvrager Subsidie Gewijzigd 

6.1.1 Glasvezelnetwerk Hollands Kroon B.V. Toelichting: Garantstelling voor de 
lening die nodig is voor de aanleg van het glasvezelnetwerk in Hollands 
Kroon. 

€ 12.200.000  

6.1.1. Gemeente Zaanstad, regionale detailhandelsvisie Zaanstreek-Waterland 
Toelichting: Bijdrage voor de totstandkoming van de regionale 
detailhandelsvisie Zaanstreek-Waterland. 

€ 10.000  

6.1.1 Gemeente Hoorn, regionale detailhandelsvisie West-Friesland 
Toelichting: Bijdrage voor de totstandkoming van de regionale 
detailhandelsvisie West-Friesland. 

€ 10.000  

6.1.1 Gemeente Uithoorn, regionale detailhandelsvisie Amstelland-Meerlanden 
Toelichting: Bijdrage voor de totstandkoming van de regionale 
detailhandelsvisie Amstelland-Meerlanden 

€ 10.000  

6.1.2. Innovatiefonds Noord-Holland VFFNH BV 
 
Toelichting: deze subsidie is voor opzetten van het VFF fonds. 

€ 1.700.000 Nieuw 

6.1.2. Regiodeal Maritiem cluster kop NH 
Gemeente Den Helder 

€ 750.000  

6.1.3. Campus ontwikkeling. Stichting GreenPort Noord-Holland Noord Alkmaar. 
Toelichting: aanjagen campusontwikkeling Techniek & Technologie ten 
behoeve van de klimaatopgave  

€ 250.000  

6.1.3. Campus ontwikkeling.  Dudoc XP Heerhugowaard. 
Toelichting: aanjagen campusontwikkeling Techniek & Technologie ten 
behoeve van de klimaatopgave  

€ 200.000  

6.1.3. Campus ontwikkeling. Stichting Vakschool Technische Installaties/House of 
Digital Amsterdam. 
Toelichting: aanjagen campusontwikkeling Techniek & Technologie ten 
behoeve van de klimaatopgave  

€ 450.000  

6.1.3. Campus ontwikkeling. Stichting Purmervalley Purmerend 
Toelichting: aanjagen campusontwikkeling Techniek & Technologie ten 
behoeve van de klimaatopgave  

€ 200.000  

6.1.3. Campus ontwikkeling. Coöperatie NexTechnician Mobiliteitstechniek 
Amsterdam. 
Toelichting: aanjagen campusontwikkeling Techniek & Technologie ten 
behoeve van de klimaatopgave  

€ 200.000  

6.1.3. Campus ontwikkeling. The Media Talent & Innovation Campus Hilversum. 
Toelichting: aanjagen campusontwikkeling Techniek & Technologie ten 
behoeve van de klimaatopgave 

€ 200.000  

6.1.3. Campus ontwikkeling. Stichting Greenport Aalsmeer. 
Toelichting: aanjagen campusontwikkeling Techniek & Technologie ten 
behoeve van de klimaatopgave 

€ 200.000  

6.1.4 Greenport Aalsmeer/programmabureau 
Toelichting: Samenwerkingsverband glastuinbouw regio Aalsmeer. 

€ 150.000  

6.1.4 Greenport Aalsmeer/uitvoeringsprogramma 
Toelichting: Projecten op gebied van ruimtelijke clustering,versterking en 
verduurzaming glastuinbouw. 

€ 100.000  

6.1.4 Greenport Noord-Holland Noord /programmabureau 
Toelichting: Samenwerkingsverband agrosector regio Noord-Holland Noord. 

€ 165.000  

6.1.4 Greenport Noord-Holland-Noord/uitvoeringsprogramma 
Toelichting: Projecten op gebied van versterking en verduurzaming 
agrosector. 

€ 100.000  

6.1.4 Greenports Nederland/programma 
Toelichting: Landelijk samenwerkingsverband agrosector. 

€ 150.000  

6.1.4 Stichting Voedsel Verbindt/programmabureau 
Toelichting: Het faciliteren van het regionaal organiserend vermogen op 

€ 125.000  
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voedselvraagstukken. 

6.1.4 Stichting Voedsel Verbindt/uitvoeringsagenda 2020-2023 
Toelichting: Het stimuleren van regionale korte keten projecten. 

€ 150.000  

6.1.4 Stichting Foodvalley/programmabureau TPC 
Toelichting: Het stimuleren van de eiwittransitie van dierlijk naar plantaardig. 

€ 20.000  

6.1.4 Aeres Hogeschool/lectoraat bodem 
Toelichting: Het brengen en verbinden van bodemkennis naar de 
boerenpraktijk. 

€ 50.000  

6.2.1 St Plein C  
Toelichting: Schade als gevolg van corona. 

€ 15.000  

6.2.1 
 

St NMF/Steunpunt Monumenten & Archeologie 
Toelichting: Schade als gevolg van corona. 

€ 8.376  

6.2.1 Plein C 
Toelichting: Uitvoering programma Cultuureducatie met Kwaliteit 2021-2024 

€ 750.000  

6.2.1 Probiblio 
Toelichting: Uitvoering van de provinciale wettelijke taken in het 
bibliotheekstelsel. 

€ 3.607.478  

6.3.1 Stichting NMF/Steunpunt M&A 
Toelichting: Uitvoering wettelijke taken en provinciaal beleid m.b.t. 
monumenten en archeologie. 

€ 187.941 Gewijzigd 

6.3.1 Mooi Noord-Holland/Steunpunt M&A 
Toelichting: Uitvoering wettelijke taken en provinciaal beleid m.b.t. 
monumenten en archeologie. 

€ 290.059 Gewijzigd 

6.3.2 Molenfederatie 
Toelichting: Projectsubsidie voor het organiseren van o.a. de 
Molencontactdag. 

€ 15.000  

6.3.2 Rijksmonument Artis-Aquarium 
Toelichting: Ter uitvoering van Motie M187 Instandhouding en 
verduurzaming Artis, bijdragen in de opgave op voorwaarde van sluitende 
begroting. 

€ 2.700.000  

6.3.2 Noord-Hollands Archief / verhalenplatform Oneindig Noord-Holland. 
Toelichting: Voor een breed publiek ontsluiten van cultuurhistorische 
verhalen uit Noord-Holland via verhalenplatform Oneindig Noord-Holland. 

€ 124.000  

6.3.3 Museum Kaap Skil 
Toelichting: Ten behoeve van de presentatie van de Palmhoutwrak-collectie. 

€ 1.000.000  Vervallen 

6.4.1 ROP Midden West 
Toelichting: Begeleiding leer-werktrajecten restauratiemarkt 

€ 17.000  

6.4.2  Gemeente Gooise Meren/ Verder met de Vesting Muiden 
 Doel van dit programma is versterking van de cultuurhistorische en 
recreatieve waarde van Muiden. Een samenwerking tussen gemeente, 
Gewest, Rijkswaterstaat en provincie. Deelprojecten zijn:  verbetering 
Vestingplein, herstel schootsvelden, herinrichten P1 en P2 en verleggen 
Mariahoeveweg met landschapsherstel, 

€ 3.265.000  

6.4.2 Regio Gooi- en Vechtstreek, Nieuwe werken nieuwe Hollandse waterlinie 
Doelstelling is het bevorderen van de bekendheid en leesbaarheid van de 
late periode van de Stelling van Amsterdam en Nieuwe Hollandse Waterlinie 
en dit te verbinden aan recreatieve, cultuurhistorisch en ecologische 
doelstellingen. 

€ 490.000  

6.4.2 Gemeente Amsterdam, Schansen 
Doelstelling is het beter leesbaar maken en de recreatieve kwaliteit 
vergroten van belangrijke historische onderdelen van de Vestingstad Weesp. 
Het gaat hierbij om het bastion Nieuw Agtkant en het realiseren van een 
coupure bij de Utrechtseweg als markering van de historische entree van 
Weesp. 

€ 400.000  

6.4.2 Recreatie Noord-Holland, Fort benoorden Spaarndam 
Voor restauratie en herontwikkeling Fort.  

€ 1.000.000 Verwijderd 

6.4.2 Gemeente Gooise Meren – Verder met de vesting Muiden Vestingwallen € 600.000  
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6.4.2 Stichting Haarlemmermeermuseum De Cruquius, interactieve presentatie 
Interactieve presentatie over de rol van water in de Haarlemmermeer met 
daarin het watermanagementverhaal (inundatie) van de Stelling van 
Amsterdam verbeeld via een maquette en een animatie op deze maquette. 

€ 60.000 Nieuw 

6.5.1 Vereniging Dorpswerk Noord-Holland 
Toelichting: De provincie stimuleert de vitaliteit van gemeenschappen. Via 
Dorpswerk worden initiatieven ondersteund op het gebied van leefbaarheid 
en sociale samenhang. 

€ 60.000  

6.5.1 

NOC*NSF / challenges sport 
Toelichting: De provincie wil sportverenigingen stimuleren om de acceptatie 
van LHBTIQ bespreekbaar te maken binnen hun vereniging. Namens de 
provincie voert NOC*NSF een servicebudget uit om verenigingen tools te 
bieden om dit bespreekbaar te maken. 

€ 150.000  

 

Programma 7 Economisch Herstel en Duurzaamheid 

OD Naam subsidie aanvrager Subsidie  Gewijzigd 

7.1.1 Servicepunt techniek Utrecht/Amersfoort, Servicepunt 
techniek Gooi en Vecht 

€ 100.000  

7.1.1 Bouwmensen, gemeenschappelijke restauratie opleiding 
van en met ROC’s. 

€ 267.000  

7.1.1 Hogeschool/ Universiteit van Amsterdam, Pilot MKB-
Digitale Circulaire werkplaats 

€ 450.000  

7.1.1 RPA-NHN ism Greenport-NHN, Inclusieve leer- 
werklocaties en trajecten  

€ 450.000  

7.1.1  Duurzaam Gefinancierd, Project Duurzaamheidsfonds Noord-Holland  € 2.600.000  

7.1.1 TNO, Contigenten aanpak  € 2.000.000  

7.1.1 ROC Horizon College e.a , Hoorn, Ontzorg de zorg   € 150.000  

7.1.1 Gemeente Velzen/ TIPC-fonds,  

Duurzaamheid door innovatie en ontwikkelen human capital (JTF). 

 € 500.000  

7.1.1 Techport, Opschalen en verduurzamen loopvermogen (ver)duurzamen 
haven- en maakindustrieketens (NGF). 

 € 550.000  

7.1.1 Techport, doorontwikkeling SPT-IJmond-Zuid-Kennemerland. 

 Bouwen aan de infrastructuur voor duurzame toeleiding naar de techniek 

(JTF), Techport. 

 €250.000  

7.1.1 Techport, Bijdragen in regio-campagne “Work in Transition”  
Opzetten en uitvoeren doelgroepencampagne voor werken in de 
energietransitie, Techport (JTF). 

 € 150.000  

7.1.1 Techport, Oriëntatiecentrum 
Werken in en aan een duurzaam en groene regio (JTF) 

 € 350.000  

7.1.1 Techlands, ontwikkelen leer-werklocatie Poelenburg-Peldersveld, 
(onderdeel regiodeal Zaan-IJ II). 

 € 250.000  

7.1.1 Stichting InfraBindt, Netwerk Weg en waterbouw en het nieuwe bouwen 

(Dudok XP). 

 € 5.000  

7.1.1 Vakschool technische installaties, vergroten economische impact van de 

klimaatopgaven (NGF). 

 € 500.000  

7.1.1 SADC, samenwerking en verduurzaming op bedrijventerreinen 

Binnen SADC is het Projectbureau Herstructurering Bedrijventerreinen (PHB) 

 € 200.000 Nieuw 
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actief op het gebied van de kwaliteitsverbetering en verduurzaming van 
bestaande werklocaties in de Metropoolregio Amsterdam (MRA). Zij voeren 
diverse activiteiten uit op het gebied van het stimuleren van samenwerking 
en het aanjagen van duurzaamheid op bedrijventerreinen. 

7.1.1 Greenport NHN/Aalsmeer, opschalen en verduurzamen loopvermogen 

duurzame agriketens (NGF) 

 € 500.000  
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Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 11 juli 2023 

Onderwerp: Tweede begrotingswijziging 2023 

Kenmerk: 2060966/2060984 

Bijlagen: 

- Tweede begrotingswijziging 2023

1. Inleiding

Hierbij bieden wij u de Tweede begrotingswijziging 2023 aan. De Tweede begrotingswijziging 2023 

is onderdeel van de Noord-Hollandse P&C-cyclus en stelt Provinciale Staten in staat om het 

budgetrecht uit te oefenen. De P&C-cyclus die bestaat uit de kaderbrief, de begroting, 

begrotingswijzigingen en de jaarstukken. 

In deze begrotingswijziging worden de geraamde inkomsten en uitgaven in de begroting 2023 

bijgesteld op basis van een aantal autonome ontwikkelingen en de actuele verwachtingen. Deze 

begrotingswijziging bevat daarnaast de bijstellingen voor 2023 uit de kaderbrief 2024.  
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2. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

1. De tweede begrotingswijziging 2023 met een positief begrotingsresultaat van € 10,1 miljoen

vast te stellen;

2. De bij deze tweede begrotingswijziging gewijzigde mutaties van de begroting 2023 vast te

stellen;

3. Het investeringskrediet PNH-Connect op te hogen met € 0,3 miljoen naar € 1,7 miljoen voor de

aanschaf van ICT-hardware en deze te dekken uit product ‘Materiële overhead CID’ binnen het

operationele doel overhead;

4. Een reserve voor verleende subsidies m.b.t. “Groene uitweg” in te stellen conform het in deze

voordracht opgenomen instellingsbesluit;

5. De gewijzigde lijst met subsidies buiten uitvoeringsregeling vast te stellen.

3. Financiële hoofdlijnen

Het Begrotingssaldo van 2023 vóór de tweede begrotingswijziging was € 6,1 miljoen nadelig. Het 

saldo wordt bij deze begrotingswijziging met € 16,2 miljoen voordelig bijgesteld waarna het 

begrotingssaldo € 10,1 miljoen voordelig bedraagt. Deze positieve bijstelling wordt voornamelijk 

veroorzaakt door de ophoging van het provinciefonds. Dit is grotendeels het gevolg van de 

gestegen loon- en prijsontwikkelingen in de rijksuitgaven. Zie operationeel doel 8.2.1 voor een 

specificatie van deze ontwikkelingen.  

Deze paragraaf heeft als doel om inzicht te geven in de ontwikkelingen die per saldo leiden tot 

deze positieve bijstelling. In de tabel hieronder worden de oorzaken voor deze bijstelling van het 

begrotingssaldo weergegeven. Uitgebreidere informatie over de niet begrotingsneutrale 

wijzigingen is te vinden in de toelichtingen per programma. Deze wijzigingen zijn aangeduid met 

het kenmerk ‘NBN’. 
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Omschrijving 

Financieel effect op het 

begrotingsresultaat 

(x € 1mln.) 

Voordelig (V) 

/ Nadelig (N) 

Begrotingsresultaat na Eerste begrotingswijziging 2023 6,1 N 

Kaderbrief 2024 -5,5 V 

Begrotingsresultaat 2023 na Kaderbrief 2024 0,6 N 

Openbaar bestuur: Vergoeding Statenleden 0,3 N 

Bereikbaarheid: Actualisatie van de investeringswerken bij 

studiefase en verbeter- en uitbreidingsprojecten 
-0,9 V 

Bereikbaarheid: Actualisatie van de investeringswerken bij 

plan- en realisatiefase infrastructuurprojecten 
-1,2 V 

Bereikbaarheid: Actualisatie van de investeringswerken bij het 

beheren en in stand houden van vaarwegen  
-0,8 V 

Groen: Ophoging budget Wet natuurbescherming 0,5 N 

Financiën en Bedrijfsvoering: Ophoging provinciefonds -6,4 V 

Financiën en Bedrijfsvoering: Ophoging dividend -1,2 V 

Financiën en Bedrijfsvoering: Actualisatie renteresultaat 0,5 N 

Financiën en Bedrijfsvoering: Verlaging 

vennootschapsbelasting 
-1,0 V 

Financiën en Bedrijfsvoering: Afrekeningsverschillen -0,9 V 

Totaal effect tweede begrotingswijziging -10,7 V 

Begrotingsresultaat na Tweede begrotingswijziging 2020 -10,1 V 

* Een negatief bedrag betekent een positief resultaat
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Begrotingsneutrale wijzigingen 

Begrotingsneutrale wijzigingen zijn mutaties die geen effect hebben op het saldo van de begroting . 

Ze zijn opgeteld bij elkaar altijd 0. Omdat het totaal aan baten en het totaal aan lasten per 

programma wel wijzigt, is hierop het budgetrecht van uw Staten van toepassing. Daarom worden 

deze mutaties hierbij aan u voorgelegd. Het betreft vaak een verschuiving van lasten tussen twee 

begrotingsprogramma’s en bijstellingen van specifieke baten (bijdragen van derden), waar even 

hoge lasten tegenover staan. Begrotingsneutrale wijzigingen groter dan € 0,1 miljoen zijn toegelicht 

en worden aangeduid met het kenmerk ‘BN’.  

Reserves 

Veel uitgaven van de provincie fluctueren sterk over de jaren en worden gedekt vanuit de 

bestemmingsreserves. Omdat deze uitgaven gedekt worden vanuit de bestemmingsreserves 

hebben wijzigingen hierin geen effect hebben op het begrotingssaldo. Op basis van een aantal 

geactualiseerde lasten, maar ook baten op grond van lagere/hogere verwachte uitgaven in 2023, 

zijn bij programma 2, 3, 4 en 5 de reserve uitgaven verlaagd/verhoogd. Daarnaast vinden er 

overhevelingen plaats tussen reserves. De laatste zijn technische mutaties. De belangrijkste 

verhogingen en verlagingen en mutaties zijn toegelicht in de samenvatting bij de tweede 

begrotingswijziging. Een nadere toelichting op de mutaties is te vinden bij de programma’s.  

In deze voordracht beperken wij ons tot een inhoudelijke toelichting op de posten groter dan € 5 

mln.. Bij programma 4 wordt € 9 miljoen extra onttrokken ten behoeve van de bijstelling van de 

verwachte uitgaven voor het project Zaanbrug. Bij programma 5 worden de uitgaven uit de reserve

Oostelijke Vechtplassen OVP met € 5,6 miljoen verlaagd in verband met het Programma 

Natuurnetwerk (PNN) 2024. Dit programma wordt eind 2023 voorgelegd aan de Staten. 

Vanuit 4.1.2. reserve uitvoeren mobiliteitsbeleid wrodt € 11 mln. gestort aan 3.3.2. reserve 

ontwikkeling Havencomplexen. Dit is voor de samenwerkingsovereenkomst met Den Helder ten 

behoeve van het creëren van een volwaardige vaarverbinding via het Boerenverdriet. 

Verder wordt er een bedrag van € 11 miljoen onttrokken aan de 7.1.1 reserve Economisch Herstel 

en Duurzaamheidsfonds. Dit bedrag wordt toegevoegd aan de 2.1.2 reserve warmtetransitie. Deze 

overheveling heeft als doel om alle uitgaven voor de energietransitie bij elkaar te houden in één 

operationeel doel en omdat het programma Economisch herstel en duurzaamheidsfonds (EHDF) 

eind dit jaar afloopt. 

Tot slot wordt er aan de algemene reserve € 23,1 miljoen onttrokken, zijnde het rekeningresultaat, 

ter dekking van de toegenomen lasten zoals is besloten in de Kaderbrief 2024. 

Mutaties in de uitgaven vanuit de reserves, de stortingen in de reserves en de overhevelingen 

tussen de reserves die geen effect hebben op het begrote resultaat zijn in de toelichting aangeduid 

met het kenmerk ‘RESV’.  
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Capaciteitskosten (CAP) 

In deze alinea is de stand van de capaciteitskosten in deze begrotingswijziging toegelicht. De 

besteding van deze capaciteitskosten is opgesteld op basis van de op dit moment bekende 

gegevens, zoals vacatures die gedurende het jaar hebben opengestaan of extra inhuur die daarvoor 

moest worden gedaan. Daarbij is ook beoordeeld naar welke programma’s deze capaciteitskosten 

toegerekend moeten worden. Per saldo hebben de mutaties geen financieel effect op de tweede 

begrotingswijziging. Wel leidt dit tot verschuivingen tussen programma’s. In onderstaande tabel is 

opgenomen, tot welke verschuiving in de toerekening aan de programma’s dit leidt. 

Ontwikkeling Capaciteitskosten 

Verschuivingen capaciteitskosten 
tussen de programma’s 

(Bedragen x € 1.000) 

Programma 1 – Openbaar Bestuur 36 N 

Programma 2 – Klimaat en Milieu 69 N 

Programma 3 – Ruimte en Water -288 V 

Programma 4 – Bereikbaarheid -1.149 V 

Programma 5 – Groen 206 N 

Programma 6 – Economie, Cultuur en Welzijn 69 N 

Programma 7 – Economisch herstel en duurzaamheid -25 V 

Programma 8 – Financiën en Bedrijfsvoering 1.082 N 

Totaal effect op saldo 0 

Capaciteitskosten conform CAO-afspraken 

De CAO-afspraken voor de werknemers van de provincie zijn voor 2023 hoger uitgevallen dan is 

verwerkt in de Kaderbrief 2023. Daarom zijn de ramingen voor de capaciteitskosten verhoogd. 

Deze meerkosten zijn in programma 8 geraamd en toegelicht. En zijn in de tweede 

begrotingswijziging verdeeld over alle begrotingsprogramma’s (verwerkt per programma in de 

“mutaties budgettabel (x 1.000 euro)”). 
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4. Ophoging bestaande krediet

In de voordracht bij de Laatste begrotingswijzing 2022 is krediet aangevraagd voor de aanschaf van 

ICT-hardware voor de netwerkvoorzieningen op de buiten-werklocaties. Zie onderstaand: 

Inmiddels is duidelijk dat dit krediet niet voldoende is. Er dienen additionele componenten en 

lijnen te worden aangeschaft. Daarom wordt er in deze voordracht voorgesteld om het 

investeringskrediet op te hogen met € 260.000 naar € 1.670.000. De extra afschrijvingslasten van 

deze ophoging zullen worden gedekt uit het product ‘Materiële overhead CID’ binnen het 

operationele doel overhead. 

5. Instellingsbesluiten nieuwe reserves ten behoeve van subsidieverlening

Instellen nieuwe reserves 

In 2023 voorzien wij vooralsnog de verlening van twee subsidies waarop de gewijzigde 

administratieve verwerking van toepassing is en waarvoor een reserve nodig is om de verwerking 

conform de vastgestelde uitgangspunten vorm te geven. Het betreft de volgende subsidies: 

• Subsidie Project Restauratie en ontsluiting buitenplaats Trompenburgh

• Subsidie Project Entrée Muiden Zuidwest

Uitgangspunt in het begrotingsformat was dat één operationeel doel maximaal één reserve bevat 

en dat een reserve is gekoppeld aan één operationeel doel. Reserves voor verleende subsidies en 

kapitaallastenreserves vormen een uitzondering op de regel dat één operationeel doel maximaal 

één reserve bevat, omdat het meer financieel technische reserves betreft, waar PS weinig invloed 

op uit kan oefenen. Deze twee soorten reserves kunnen daarom naast een “gewone” 

bestemmingsreserve gekoppeld zijn aan een operationeel doel. Een operationeel doel kan daarmee 

aan maximaal drie reserves (van verschillende soort) gekoppeld zijn. 

De hierboven opgesomde subsidies zijn gekoppeld aan één operationeel doel, wat leidt tot het 

instellen van één nieuwe reserve voor deze subsidies. Hieronder zijn de voorgestelde 

instellingsbesluiten voor deze reserve opgenomen.  

47



2023 

7 

Reserve Subsidies Groene Uitweg 

Functie Doelgericht bestemmingsreserve 

Doel 
De reserve dient als financiële dekking voor de verplichting die de provincie 

is aangegaan bij het verlenen van subsidies binnen dit operationeel doel.  

Programma 5. Groen 

Voeding 

Voeding vindt plaats vanuit reeds bestaande reserve Groene Uitweg binnen 

het operationeel doel op basis van het daadwerkelijk verleende bedrag aan 

subsidies. GS worden geautoriseerd om bij het verlenen van een subsidie 

waarvoor de last niet geheel in dat boekjaar kan worden genomen het 

verleende bedrag over te hevelen naar deze reserve. 

Looptijd Onbepaald 

Maximale 

hoogte 

De maximale hoogte van de reserve wordt bepaald door het totale bedrag 

aan verleende subsidies binnen het operationeel doel minus de reeds 

genomen lasten voor deze subsidies. 
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6. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit. 

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland, 

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter 

mw. M.J.H. van Kuijk, provinciesecretaris 
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Ontwerpbesluit 

Nr. 47-2023

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 11 juli 2023; 

besluiten 

1. De tweede begrotingswijziging 2023 met een positief begrotingsresultaat van € 10.076.000

vast te stellen;

2. De bij deze tweede begrotingswijziging gewijzigde mutaties van de begroting 2023 vast te

stellen;

3. Het investeringskrediet op te hogen met € 260.000, naar € 1.670.000 voor de aanschaf van ICT-

hardware en deze te dekken uit product ‘Materiële overhead CID’ binnen het operationele doel

overhead vast te stellen;

4. Eén reserve voor verleende subsidies in te stellen conform de in deze voordracht opgenomen

instellingsbesluit;

5. De gewijzigde lijst met subsidies buiten uitvoeringsregeling vast te stellen.

Haarlem,  2 oktober 2023

Provinciale Staten voornoemd, 

voorzitter, 

statengriffier, 
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C.J. Borst
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Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 02-10-2023
Commissie NLG  
Datum commissievergadering 11-09-2023

Onderwerp:  Tweede begrotingswijziging 2023

Advies commissie Landelijk Gebied:
de voordracht Tweede begrotingswijziging 2023 als bespreekstuk door te geleiden naar PS van 2 oktober 
2023.

Uittreksel van het concept-verslag Landelijk Gebied 11 september 2023: 
4.a Financiën: Tweede begrotingswijziging 2023 
In de provinciale begroting wijzen Provinciale Staten toe voor welke doelen de provincie haar beschikbare 
middelen inzet. Deze tweede begrotingswijziging omvat een bijstelling van de begroting 2023. De 
commissie wordt gevraagd PS te adviseren over de voordracht. De voordracht zal worden geagendeerd voor 
de PS-vergadering van 2 oktober 2023. Elke commissie adviseert Provinciale Staten over de wijzigingen die 
betrekking hebben op de beleidsterreinen die onderdeel zijn van de betreffende commissie.

Eerste termijn commissie 
Mevrouw Schneemann (Volt) is verheugd over het positieve begrotingsresultaat en is blij dat er geen 
bezuinigingen op groen nodig zijn. Tegelijkertijd maakt ze zich zorgen over de mogelijke aantasting van 
de reserves in het komende jaar en wil ze ervoor zorgen dat er een evenwichtige begroting wordt 
gehandhaafd om de reserves op niveau te houden. Bovendien hoopt ze inzicht te krijgen in hoe Europese 
subsidies worden benut voor natuurbehoud.

De heer Wallaart (PvdA) wenst deze eerste commissievergadering Landelijk Gebied van deze 
zittingsperiode de voorzitter, collega's, Gedeputeerde Staten, de griffier en de provinciemedewerkers veel 
succes met het belangrijke werk van de provincie.

Wat betreft de begroting merkt hij op dat er veel geschoven wordt met reserves. Er wordt 5,6 miljoen 
onttrokken aan het gebiedsprogramma Oostelijke Vechtplassen, terwijl elders de reserve wordt verhoogd. 
Hoewel er wellicht goede redenen voor zijn, wordt er verwezen naar achterliggende gegevens in het PNN 

mailto:commissielandelijkgebied@noord-holland.nl
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2024 die pas eind 2023 aan de Staten zal worden voorgelegd. Dit doet denken aan een aflevering van 
"Kopen zonder kijken," en hij vraagt gedeputeerde staten om meer toelichting over wat er nu precies 
verwacht kan worden.

Statenlid Bwefar (GL) bedankt de ambtenaren voor hun werk en het beantwoorden van alle vragen, 
ondanks de grote hoeveelheid vragen deze keer. Ze waardeert het dat haar vraag, hoewel een dag te laat 
ingediend, toch is meegenomen.

Statenlid Bwefar is verheugd te lezen dat de 25.000 euro van het Rijk voor het Ontwikkelkader Geniedijk is 
ontvangen, en ze benadrukt dat dit goed nieuws is. Daarnaast wil ze aansluiten bij de technische vraag 
gesteld door de Partij voor de Dieren, nummer 39. Ze benadrukt dat GroenLinks, wat betreft 
dierenwelzijn, de intrinsieke waarde van het dier als leidend beschouwt in provinciaal beleid, en dit geldt 
ook voor de landbouwtransitie.

De heer Vendrig (BBB) begint met zijn dank aan de ambtenaren voor het opstellen van deze 
begrotingswijziging, die volgens hem een duidelijke weergave is. Hij wijst vooruit naar punt 5d, die de BBB 
op de B-agenda heeft laten plaatsen. De BBB heeft vragen met betrekking tot het budget voor het 
realiseren en beheren van NNN of het verstrekken van natuursubsidies. In de begrotingswijziging ziet hij 
geen duidelijke toename van het budget, terwijl dit gezien de ambities wel noodzakelijk zou zijn. Hij 
vraagt zich af of dit geen gemiste kans is.

De heer Mantel (JA21) dankt de ambtenaren voor het overzichtelijke stuk. De fractie van JA21 heeft 
eigenlijk geen bijzonderheden gelezen in deze begrotingswijziging en neemt deze ter kennisname aan.

De heer Mülder (D66) sluit zich aan bij de woorden van de heer Wallaart en hoopt op een prettige 
vergadering met de nieuwe groep. Hij feliciteert tevens heer Vonk met zijn benoeming als voorzitter en 
belooft steun bij het voorzitterschap.

Wat betreft de begrotingswijziging, merkt de heer Mülder op dat hij weinig opmerkingen heeft in 
aanvulling op zijn bijdrage in de commissie Bestuur. Echter, hij wil wel een ander punt benadrukken dat 
direct gerelateerd is aan deze commissie. Het betreft de toenemende toewijzing van extra middelen voor 
faunaschade, zoals ook eerder al in de Kaderbrief. D66 heeft eerder kritiek geuit over het afschaffen van 
het eigen risico bij faunaschade, omdat dit kan leiden tot moral hazard, waarbij boeren zelf keuzes 
kunnen maken die faunaschade kunnen verergeren of verminderen. De heer Mülder is benieuwd naar de 
maatregelen die de gedeputeerde treft om moral hazard te beperken.

De heer Stulemeijer (50PLUS) stemt namens zijn fractie in met de tweede begrotingswijziging en het 
positieve resultaat van 10,1 miljoen euro. Hij begrijpt dat er 23,1 miljoen euro uit de algemene reserve 
wordt gehaald, en dit lijkt aanvaardbaar omdat de veranderingen in de begroting het gevolg zijn van 
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incidentele gebeurtenissen. Als hij het juist begrijpt, heeft hij geen verdere vragen. Als er nog 
onduidelijkheden zijn, staat hij open voor verdere toelichting.

Statenlid Kostić (PvdD) dankt de ambtenaren voor het beantwoorden van de vele vragen. De antwoorden 
geven haar aanleiding om constructief mee te denken aan oplossingen voor de uitdagingen waar de 
provincie voor staat. 

Statenlid Kostić heeft opgemerkt dat er geld wordt toegewezen aan gebiedscoöperaties Noord-Holland-
Zuid voor een integrale aanpak van stikstofreductie in Ronde Hoep, samen met maatregelen om 
stikstofreductie te bereiken. Ze wil graag weten welke specifieke maatregelen er op stalniveau worden 
genomen, omdat ze gelooft dat er een noodzaak is voor systeemverandering in plaats van alleen 
oppervlakkige maatregelen.

Daarnaast heeft ze vragen over het geld dat door het Rijk beschikbaar is gesteld voor natuurinclusief na-
isoleren. Dat bedrag wordt maar niet besteed. Ze heeft gezien dat er wordt gesproken over soorten 
managementplannen en wil weten wat de provincie en de gemeenten precies van plan zijn. Ze stelt voor 
dat Provinciale Staten meer betrokken worden bij de uitvoering, bijvoorbeeld via een technische briefing.

Statenlid Kostić wijst ook op projecten gericht op het verminderen van broeikasgassen, zoals die in het 
kader van het PPLG, waarvan de financiering wordt verschoven naar 2024 vanwege vertragingen 
veroorzaakt door ondernemersonzekerheid. Ze roept op tot een betere inzet van instrumenten om de 
versnelling te bevorderen, in plaats van het Rijk af te wachten. 

Daarnaast vraagt ze aandacht voor de UVR-kennisontwikkeling Bodem en Water, waar drie miljoen euro 
aan is besteed zonder evaluatie in de afgelopen jaren. Ze verzoekt GS om een evaluatie in te plannen 
gezien het aanzienlijke bedrag dat is uitgegeven.

Tot slot benadrukt Statenlid Kostić het belang van dierenwelzijn, dat volgens haar moet voortvloeien uit 
het uitgangspunt van de intrinsieke waarde van dieren zoals vermeld in het coalitieakkoord. Ze vraagt om 
meer aandacht en toelichting van GS op hoe het College structureel aandacht wil besteden aan 
dierenwelzijn in de begroting en de besteding van geld.

Eerste termijn Gedeputeerde Staten 
Gedeputeerde Beemsterboer beantwoordt de vragen op het gebied van zijn portefeuille in eerste termijn. 
Als eerste beantwoordt de gedeputeerde de vraag van D66 over de toenemende faunaschade. D66 stelt 
dat de verlaging van de drempel voor het eigen risico van faunaschade van 20-25 procent naar 5 procent 
ervoor heeft gezorgd dat de schade nu naar boven moest worden bijgesteld. Hij merkt echter op dat de 
stijging van de faunaschade vooral te maken heeft met de toegenomen schade zelf. Dit doet iets met de 
reflectie op het beheer. Gedeputeerde Beemsterboer benadrukt dat ze willen voorkomen dat er steeds 
meer beheer nodig is en dat ze liever beheren op een niveau waar zo min mogelijk dieren moeten worden 
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beheerd. Hij herinnert eraan dat zelfs toen het eigen risico tijdelijk hoger was in de afgelopen vier jaar, de 
faunaschade niet aanzienlijk is afgenomen. Hij denkt dat de stijgende lijn verband houdt met de 
toegenomen schade veroorzaakt door veel verschillende dieren en mogelijk ook door de toegenomen 
waarde van gewassen.

Statenlid Kostić (PvdD) is blij te horen van de nieuwe gedeputeerde dat de inzet is om dieren zo min 
mogelijk te doden. Ze is blij met deze opstelling. Haar concrete vraag is nu: wat onderneemt GS concreet 
om ervoor te zorgen dat dit inderdaad zo min mogelijk gebeurt? Wat is de provincie van plan om dit doel 
te bereiken?

Gedeputeerde Beemsterboer legt uit dat er momenteel wordt gewerkt aan een nieuw faunabeheerplan 
waarbij activiteiten zoals verjagen en diervriendelijke oplossingen worden overwogen. Hij erkent dat het 
antwoord mogelijk niet helemaal bevredigend zal zijn. Gedeputeerde Beemsterboer wijst erop dat als een 
dierenpopulatie exponentieel groeit, uiteindelijk steeds meer dieren moeten worden beheerd of gedood 
om het onder controle te houden. Daarom is het doel om de populatie te beheren op een niveau waarbij er 
geen sprake is van exponentiële groei.

Statenlid Kostić (PvdD) wijst erop dat deze theorie wetenschappelijk niet is bewezen. Haar 
oorspronkelijke vraag was gericht op de maatregelen die de gedeputeerde neemt om ervoor te zorgen dat 
er zo min mogelijk dieren worden gedood. Met andere woorden, welke niet-dodelijke maatregelen zet hij in 
om datzelfde doel te bereiken?

Gedeputeerde Beemsterboer merkt op dat de vraag nu iets anders is dan eerder gesteld. Hij benadrukt dat 
het College, zoals ook vermeld in het coalitieakkoord, inzet op zoveel mogelijk niet-dodelijke 
maatregelen. Het doel is om te voorkomen dat ze uiteindelijk toch genoodzaakt zijn om dodelijke 
maatregelen te nemen. Maar als dat punt bereikt wordt, dan willen ze actief beheren om de situatie te 
controleren, zoals de gedeputeerde eerder al aangaf. Het soort maatregelen komt terug in het 
faunabeheerplan. Een voorbeeld is het verjagen. 

Statenlid Bwefar (GL) heeft de gedeputeerde horen zeggen dat de kosten voornamelijk zijn gestegen 
vanwege toegenomen schade. In de vorige Statenperiode had ze begrepen dat de kosten stegen terwijl de 
schade gelijk bleef, vanwege inflatie.

Gedeputeerde Beemsterboer bevestigt, zoals hij in de beantwoording al aangaf, dat de waarde van het 
gewas ook is gestegen. 

De heer Mülder (D66) begrijpt dat inflatie zeker een rol speelt en dat ook de schade toeneemt, hoewel dat 
bijvoorbeeld vorig jaar niet het geval was. Hij wijst erop dat de begrotingswijziging niet uitlegt waarom dit 
zo is. De heer Mülder merkt op dat er vorig jaar 10,3 miljoen euro aan is besteed, en dit jaar zal er op 
basis van de laatste begrotingswijzigingen 15,9 miljoen euro worden uitgegeven. Hij hoopt dat dit niet 
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alleen door inflatie wordt veroorzaakt, en hij wil graag weten waarom de schade dit jaar zoveel hoger is 
dan voorheen.

Gedeputeerde Beemsterboer legt uit dat het niet alleen gaat om de algemene inflatie, maar ook om de 
inflatie van gewassen. Hij begrijpt dat bijvoorbeeld de waarde van gras aanzienlijk is gestegen. De 
gedeputeerde wijst erop dat BIJ12 rapporteert over hoe de schade is opgebouwd. Dus voor een 
gedetailleerde onderbouwing verwijst de gedeputeerde naar hun rapport. 

De heer Mülder (D66) ziet graag hoe het bedrag is opgebouwd. 

Gedeputeerde Beemsterboer moet het antwoord op de vraag over de maatregelen op stalniveau schuldig 
blijven. De gedeputeerde heeft de ambtelijke organisatie gevraagd hier inzicht in te geven. 

Wat betreft de vraag over dierenwelzijn van de Partij van de Dieren, benadrukt hij dat het bij dit 
agendapunt gaat om een begrotingswijziging. Het feit dat er niets in die wijziging is opgenomen, betekent 
niet per se dat er meer of minder wordt gedaan voor dierenwelzijn. In principe wordt teruggevallen op de 
begroting. Hij voegt eraan toe dat dierenwelzijn pas twee maanden in zijn portefeuille zit, dus hij moet 
nog nadenken over of er extra budget nodig is en zo ja, hoeveel. Soms kunnen er ook veel dingen worden 
gedaan zonder extra budget.

Gedeputeerde Kocken beantwoord de vragen in eerste termijn op het gebied van haar portefeuille. De 
gedeputeerde wijst erop dat dit de tweede begrotingswijziging is en dat er ook een nieuw akkoord en een 
nieuwe begroting op komst zijn. Hierdoor zijn de wijzigingen in de huidige begrotingswijziging beperkt. 
De gedeputeerde benadrukt dat het nieuwe Programma Natuur en Natuurbeheer (PNN) binnenkort wordt 
gepresenteerd en raadt aan om te wachten op die informatie voordat er vragen worden gesteld over wat er 
in het PNN staat en hoe het zich verhoudt tot het vorige PNN.

Gedeputeerde Kocken benadrukt dat het belangrijk is om ervoor te zorgen dat reserves niet worden 
uitgeput. Dit vereist zowel beheermaatregelen aan provinciale kant om alles goed te plannen en de 
provincie oefent ook druk uit op het Rijk om de benodigde financiën te verkrijgen. Ze wijst erop dat de val 
van het kabinet de situatie heeft bemoeilijkt, maar dat dit onderwerp wel de aandacht van het College 
heeft.

Wat betreft Europese subsidies legt ze uit dat de Subsidieregeling Natuur- en Landschapsbeheer (SNL) valt 
onder het Agrarisch Natuur- en Landschapsbeheer (ANLb), waarvan 65 procent door Europa wordt 
gefinancierd en de overige 35 procent door het Rijk en andere overheden. Dit is de belangrijkste subsidie 
die de provincie gebruikt voor natuurbeheer.

Gedeputeerde Kocken reageerde op de vraag van de heer Vendrig over de mogelijkheid om het budget te 
verhogen. Ze merkte op dat dit op dat moment, bij de tweede begrotingswijziging, nog niet aan de orde 
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was. Ze benadrukte dat ze zeker moeten overwegen hoe ze hiermee verder zullen gaan, vooral omdat de 
transitiegelden nog niet helemaal duidelijk zijn en ze niet volledig kunnen vertrouwen op het verkrijgen 
van die financiële middelen.

Verder vroeg Statenlid Kostić naar de vertraging bij natuurinclusief na-isoleren en waarom het niet vlot 
verloopt. Gedeputeerde Kocken legde uit dat dit een complexe kwestie is met verschillende belangen. 
Enerzijds wil men graag snel isoleren om energie te besparen, maar anderzijds vereist isolatie vaak een 
soortenonderzoek op huisniveau, wat vooral voor particuliere huiseigenaren een aanzienlijke drempel 
vormt vanwege de kosten en de tijd die dit in beslag neemt. De zoektocht naar geschikte experts draagt 
ook bij aan vertraging. De provincie is momenteel in overleg met gemeenten om alternatieve 
benaderingen te onderzoeken, zodat individuele huiseigenaren zonder al te veel obstakels aan de slag 
kunnen. Het proces blijft dus hangen vanwege de vereiste toestemming en het tijdrovende onderzoek dat 
daarvoor nodig is.

Statenlid Kostić (PvdD) benoemt dat er in de Staten ook experts zijn op dit gebied en benadrukt dat het 
belangrijk is om ook hen te betrekken bij dit onderwerp. Ze vraagt opnieuw of de gedeputeerde bereid is 
om hen hierbij te betrekken door bijvoorbeeld een technische briefing te organiseren. Ze wijst erop dat 
na-isolatie een cruciaal punt is en dat er relatief veel geld van het Rijk voor is ontvangen. Ze vindt het 
belangrijk om hierover in deze context te kunnen nadenken en vraagt of de gedeputeerde dit kan 
toezeggen.

Gedeputeerde Kocken zegt toe, als daar vanuit Provinciale Staten behoefte aan is, een technische briefing 
te organiseren over het onderwerp na-isolatie. 

Tweede termijn
Statenlid Kostić (PvdD) zal een motie voorbereiden waarin wordt gevraagd een klein budget te reserveren 
voor dierenwelzijn voor het budgetjaar 2023.  

De voorzitter constateert dat dit agendapunt voldoende is besproken.



Uittreksel concept-verslag commissie Ruimte 11 september 2023 over de tweede 
begrotingswijziging 2023 t.b.v. PS 2 oktober 2023

4 A-agenda Algemeen

4.a Financiën: Tweede begrotingswijziging 2023 

Eerste termijn Provinciale Staten

De heer Klein (ChristenUnie) is verheugd over de verwachte toename van subsidieaanvragen 
voor mobiliteitsbeleid en verkeersveiligheid. Hij staat stil bij de storting van elf miljoen in de 
reserve ‘Havencomplexen’, ten behoeve van de volwaardige vaarverbinding via het Boerenverdriet 
en vraagt of dit voldoende is om het geheel te realiseren of dat er sprake is van een eerste 
bijdrage en er ‘later’ nog meer geld voor gereserveerd moet worden. 
Voorts staat hij stil bij het halen van 2,7 miljoen uit de reserve ter dekking van gestegen kosten 
van de versterking van Markermeerdijken en vraagt om duidelijkheid. Immers: de provincie is 
slechts verantwoordelijk voor de ‘meekoppelkansen’ en niet voor de versterking van de dijken. 
Hoe kan de provincie dan ‘meegezogen’ worden in de meerkosten van dit project? 

De heer Vonk (PvdA) vraagt of minder uitgeven ertoe leidt dat gestelde doelen moeilijker 
realiseerbaar worden. Tevens wil hij weten of de nieuwe subsidies ov-locaties staand beleid 
betreffen of toegevoegd zijn omdat er daarvoor ruimte is ontstaan. Voor het overige stemt hij van 
harte in met deze begrotingswijziging. 

De heer Bonekamp (Volt) stelt een drietal vragen. Ten eerste wil hij weten of de actualisatie van 
bereikbaarheidsprojecten leidt tot het vooruitschuiven van afschrijvingskosten die uiteindelijk 
toch betaald moeten worden. Voorts vraagt hij of de elf miljoen afkomstig uit de reserve 
‘uitvoeren mobiliteitsbeleid’ en besteed aan havencomplexen, niet uit een post van ruimte en 
water gehaald moest worden. Daardoor zou voorkomen worden dat er te veel ingeteerd wordt op 
de reserves voor het mobiliteitsbeleid. Tot slot wil hij weten wat het verschil is tussen de negen 
miljoen die afkomstig is uit de reserve en bestemd is voor de Zaanbrug en de 2,5 miljoen als 
gevolg van de bijstelling van de indexering voor deze brug. 

De heer Stulemeijer (50PLUS) begrijpt dat er 23,1 miljoen uit de Algemene Reserve komt en dat 
dit aanvaardbaar wordt geacht omdat de voorliggende wijzigingen veroorzaakt worden door 
incidentele mutaties. Hij wil weten of hij dat goed begrepen heeft. 

De voorzitter schorst de vergadering om 20.20 uur.

De voorzitter heropent de vergadering om 20.25 uur      

De voorzitter wijst de commissieleden op de mogelijkheid om technische vragen vooraf te stellen 
zodat er meer tijd is voor een adequate beantwoording daarvan.

Beantwoording Gedeputeerde Staten



Gedeputeerde Olthof start met de mededeling dat hij technische vragen het liefst schriftelijk 
beantwoordt. Daardoor kan hij vragenstellers voorzien van de juiste informatie. 
Over de Boerenverdrietsluis zegt hij nadrukkelijk dat met de kennis van nu het opgevoerde 
bedrag voldoende moet zijn. Kunstwerken als bruggen en sluizen vallen onder mobiliteit en 
worden derhalve vanuit mobiliteitsgelden gefinancierd. 
Tegen de PvdA zegt hij dat het nu naar beneden bijstellen van bedragen, niet betekent dat er 
minder geïnvesteerd wordt. Hij biedt aan om desgewenst schriftelijk uitleg te geven over dit punt. 
Over het verschuiven van afschrijvingen zegt hij dat er een afspraak is dat er pas een jaar na 
realisatie en activering op de balans, wordt afgeschreven. Hij wijst er tevens op dat opschuiving 
van aanvang van de afschrijvingstermijn geen invloed heeft op de duur daarvan. Die blijft 
namelijk ongewijzigd. 
De vraag over de Zaanbrug zal hij vanwege de complexiteit schriftelijk beantwoorden.
In antwoord op een vraag van de voorzitter zegt hij dat deze beantwoording vóór behandeling 
van dit punt in de Staten zal geschieden.   

Gedeputeerde Rommel gaat in op de vraag van de heer Klein (ChristenUnie) over de 
meekoppelkansen voor de Markermeerdijken. Zij verklaart de prijsstijging uit aanvullende wensen 
van de dijkplaatsen, de fiets- en wandelverbindingen, prijsstijgingen waar de provincie in 
participeert en niet aftrekbare btw. 
Zij kondigt tevens aan dat er een voorstel verwacht mag worden voor de vergroening van de 
steenbekleding bij Uitdam.  

De voorzitter concludeert dat dit agendapunt doorgeleid kan worden naar PS van 2 oktober a.s. 
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de Voordracht als bespreekstuk door te geleiden naar PS van 2 oktober 2023.

Uittreksel van het concept-verslag Bestuur 18 september 2023: 

Uittreksel concept-verslag commissie 

5.a Financiën: Tweede begrotingswijziging 2023 

Eerste termijn commissie

Statenlid Hollebeek (PvdD) wijst op het gebrek aan geld voor dierenwelzijn en vraagt aan GS hoe capaciteit 
gewaarborgd wordt om hier echt werk van te maken. Het statenlid kondigt aan dat de PvdD in PS met een 
voorstel komt om voor dit jaar geld vrij te maken voor dierenwelzijn. Daarbij rekent het statenlid op de al 
toegezegde steun hiervoor door JA21. 

De heer Stulemeijer (50PLUS) verklaart dat 50PLUS accoord gaat met de begrotingswijziging. Hij begrijpt dat er 
23,1 miljoen uit de algemene reserve komt en dat dit aanvaardbaar wordt geacht omdat de voorliggende 
wijzigingen veroorzaakt worden door incidentele mutaties. 

De heer Mülder (D66) staat stil bij de flexibele schil bij woningbouw en wil bevestigd zien dat projecten niet 
stilstaan doordat kosten doorgeschoven worden naar het volgende jaar. Voorts wil hij uitleg over de  850.000 
euro die extra aan ict-kosten voor het vervangen van materiaal is ingeboekt. Hij vraagt waarom dit niet via 
afschrijving is gegaan. 
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De heer Kes (SP) zegt dat de coalitie de tijd verdient om hun programma op poten te zetten en daar hoort deze 
begrotingswijziging bij. 

Mevrouw Uiterwijk (JA21) vermoedt dat er ergens in de tekst ‘rekening 2022’ in plaats van ‘rekening 2023’ had 
moeten staan. Zij vraagt hier een toelichting op. 
Met betrekking tot de sterk fluctuerende rentelasten vraagt zij of daar beleid op wordt gemaakt. Daarbij 
memoreert zij aan haar eerdere vraag om een sessie over interne rekenrente. Hier wil zij meer informatie over. 
Dat geldt ook voor het in de tweede begrotingswijziging opnemen van de aanschaf van ict-middelen. Zij is van 
mening dat dit in de begroting thuishoort omdat de kosten vooraf geraamd kunnen worden. 

De heer Valk (BBB) staat stil bij de gevraagde ophoging van het investeringskrediet voor ict-hardware. Hij vraagt 
hoe het kan dat er na de offertes toch nog het bedrag van  260.000 euro bij komt. Ook wil hij weten of er nog 
meer onverwachte kosten worden verwacht. Hij is bezorgd over de hoeveelheid werk die Sisa met zich 
‘meeneemt’ en vraagt aan GS om hier scherp op te letten. 
Met betrekking tot Tata Steel wil hij weten: of de ambtenaren bij wijziging van Tata’s plannen, de 
projectbesluiten steeds moeten aanpassen, of het bedrag van  397.000 euro voldoende is voor de ambtelijke 
inzet voor Groen Staal, of dit een vast afgesproken bedrag betreft of berekend wordt op basis van uren/factuur.

De voorzitter merkt op de laatste vraag van de heer Valk wellicht het beste in de commissie 
Leefomgeving gesteld kan worden. Hij wacht de reactie van GS hierop af.

Mevrouw Poot (VVD) wil weten of het voordelig saldo van 2,9 miljoen euro bij bereikbaarheid een eenmalige 
gebeurtenis betreft of het resultaat is van planningsoptimisme. Tevens wil zij weten of planningsoptimisme juist 
bij bereikbaarheid vaker voorkomt. Specifiek verneemt zij graag van de gedeputeerde Financiën hoe die aankijkt 
tegen planningsoptimisme bij het opstellen van een realistische begroting. 

Statenlid Korzelius (GL) vindt dat de begrotingswijziging een goed beeld geeft van de situatie bij de provincie en 
gaat accoord met het voorstel.

De heer Dekker (FvD) vindt het zorgwekkend dat de groei van de uitgaven gefinancierd moet worden met 
onttrekkingen uit reserves. Hij wil weten of de gedeputeerde die zorg deelt en welke oplossing zij daarvoor 
heeft.  

Eerste termijn GS   

Gedeputeerde Rommel adviseert de PvdD om de inspanningen ten behoeve van dierenwelzijn te verrichten 
tijdens de begrotingsbehandeling. De beantwoording van vragen over ict laat zij over aan gedeputeerde 
Beemsterboer. De opmerking van mevrouw Uiterwijk (JA21) over de jaarrekeningen 2022 en 2023 was correct. 
Hier is dus sprake van een foutief jaartal. 
Er wordt een besluit voorbereid over de rentelasten. Dat onderwerp komt dus nog terug. De BBB verwijst zij naar 
gedeputeerde Olthof voor de beantwoording van hun vraag over de gezonde leefomgeving. Dit geldt ook voor 
de vraag over de 2,9 miljoen euro die de VVD heeft gesteld. 
Zij sluit af met de opmerking dat er zo realistisch mogelijk wordt begroot. 

Gedeputeerde Beemsterboer zegt dat er sprake is van een budgetophoging van 0,3 miljoen euro voor een 
hardware-investering en hij vermoedt dat het gaat om de vervanging van laptops, waarvan aanvankelijk gedacht 
werd dat die nog niet aan vervanging toe waren. Indien dit toch anders in elkaar zit, komt hij daar schriftelijk op 
terug. 
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De heer Mülder (D66) vindt dat zijn vragen niet afdoende zijn beantwoord.

De voorzitter vraagt aan de heer Mülder (D66) of de vraag over woningbouw niet thuishoort in een andere 
commissie.

De heer Mülder (D66) zegt dat het onderwerp als bespreekpunt geagendeerd staat voor deze 
commissie. Daarnaast is de betreffende gedeputeerde aanwezig in de vergadering. Hij wil het 
onderwerp dus hier besproken hebben.

Gedeputeerde Beemsterboer stelt voor om de vraag schriftelijk te beantwoorden. 

Tweede termijn commissie 

De heer Mülder (D66) constateert dat het gegeven antwoord op zijn vraag over ict niet synchroon loopt met de 
tekst van de begrotingswijziging. In dit laatste document wordt namelijk gesproken over beeldschermen en 
Ipads terwijl de gedeputeerde spreekt over laptops. Hij vraagt of de zaken waar de
850.000 euro aan is uitgegeven planbaar waren of niet. 

Mevrouw Uiterwijk (JA21) zegt dat het negatief saldo van  500.000 euro vraagt om rentebeleid op korte termijn. 
Van de gedeputeerde wil zij weten wanneer zij beleid hiervoor af heeft. Zij sluit zich aan bij de vraag van de heer 
Mülder over de 850.000 euro en wil daarover geïnformeerd worden. 

De heer Klein (ChristenUnie) plaatst de discussie over de aanschaf van beeldschermen in het kader van de 
eerder besproken circulaire economie. Hij zegt dat de provinciale organisatie qua circulariteit verkeerd bezig is 
als beeldschermen op deze wijze worden vervangen. 

Tweede termijn GS

Gedeputeerde Beemsterboer verduidelijkt dat de door hem genoemde  300.000 euro betrekking had op laptops. 
De  850.000 euro betreft het versneld afschrijven van kleine apparatuur in kantoren. De kritische houding van 
de heer Klein begrijpt hij en belooft in de schriftelijke beantwoording in te gaan op de versnelde afschrijving. 

Gedeputeerde Rommel antwoordt dat zij ernaar streeft om nog dit jaar een besluit over de rente in GS in te 
brengen. PS wordt daarover geïnformeerd.

De voorzitter concludeert dat dit agendapunt als bespreekpunt in de PS-vergadering van 2 oktober a.s. zal 
worden behandeld. 



Uittreksel concept-verslag commissie Leefomgeving 18 september 2023 over de Tweede
begrotingswijziging 2023 t.b.v. PS 2 oktober 2023

4 A-agenda Algemeen

4.a Tweede begrotingswijziging 2023 (A-agenda alle commissies)

Toelichting:
In de provinciale begroting wijzen Provinciale Staten toe voor welke doelen de provincie haar 
beschikbare middelen inzet. Deze tweede begrotingswijziging omvat een bijstelling van de 
begroting 2023. De commissie is gevraagd Provinciale Staten te adviseren over de voordracht. De 
voordracht zal worden geagendeerd voor de PS-vergadering van 2 oktober 2023. Elke commissie 
adviseert PS over de wijzigingen die betrekking hebben op de beleidsterreinen die onderdeel zijn 
van de betreffende commissie. De commissie Bestuur adviseert over de begrotingswijziging vanuit 
de financiën algemeen.

Eerste termijn Provinciale Staten 
De heer Heijnen (CDA) vraagt toe te lichten welk besluit ten grondslag ligt aan de overheveling 
van € 11 miljoen van het Economisch Herstel- en Duurzaamheidsfonds naar de reserve 
warmtetransitie. Hij merkt op dat de doelstellingen voor het economische herstel- en 
duurzaamheidsfonds naar zijn mening anders zijn dan die voor de warmtetransitie. 

Statenlid Laport (GL) heeft gelezen dat de financiële kosten voor de VTH-taken worden 
geïndexeerd. Bovendien komt er € 3 miljoen extra van het Rijk, waarvan in 2023 al € 2,5 miljoen 
is uitgegeven. Ook draagt Tata Steel bij aan een deel van de ambtelijke inzet. GroenLinks vindt dit 
logisch, vooral gezien de ingewikkelde processen en vergunningen die verband houden met Tata 
Steel. Statenlid Laport vraagt of er al meer informatie beschikbaar is over de mogelijkheid dat 
Tata Steel bijdraagt aan specifieke VTH-taken, en of de provincie stappen onderneemt om dit te 
realiseren.

De heer Becker (BBB) sluit aan bij de vraag van zijn voorganger. Nu Tata Steel haar plannen 
wijzigt, moeten ambtenaren telkens het projectbesluit aanpassen. Als dat het geval is, is het 
oorspronkelijke bedrag dan voldoende? En is er in de anterieure overeenkomst een vast bedrag 
afgesproken of wordt er gefactureerd op basis van het aantal bestede uren?

Statenlid Kostić (PvdD) sluit zich aan bij de vragen van GroenLinks en BBB. Dit dossier speelt al 
jaren en de kosten voor Tata lopen in de miljoenen. Het provinciebestuur heeft gereageerd op de 
stijgende kosten. De vraag is wanneer er een einde komt aan deze situatie. Erkent de provincie nu 
dat Tata eigenlijk te groot is voor de provincie en dat ze dit niet langer zelf kan beheren?

Eerste termijn Gedeputeerde Staten 
Gedeputeerde Olthof bespreekt of Tata Steel te groot is voor de provincie. Hij identificeert twee 
belangrijke factoren: kosten en kennis. Hij meldt dat er gesprekken met het Rijk gaande zijn over 
financiële bijdragen. Een eerste bijdrage van €3 miljoen is al geregistreerd. Dit is niet een volledige 
compensatie. Bovendien verwacht de gedeputeerde dat er onder de Omgevingswet vanaf 1 januari 
2024 extra middelen beschikbaar komen, omdat er dan een mogelijkheid is tot het innen van leges. 
Deze bijdrage is een eerste stap. De gesprekken zijn nog gaande. De verwachting is dat er meer 



geld uit Den Haag verwacht kan worden.

Statenlid Kostić (PvdD) vraagt naar de capaciteit in termen van het aantal mensen dat nodig is. Dit 
is een vraag die de afgelopen jaren meerdere keren is gesteld. 

Gedeputeerde Olthof erkent dat de capaciteit een probleem is dat constante aandacht vereist. Er 
moet blijvend geïnvesteerd worden in nieuwe mensen en kennis. Dit doet de provincie niet alleen; 
ze werken samen met andere omgevingsdiensten die hetzelfde vraagstuk hebben. Gedeputeerde 
Olthof is ook bereid om de kennis en capaciteit van het Rijk te gebruiken als dat efficiënter is. Hij 
benadrukt dat het belangrijk is dat de taken worden uitgevoerd waar dit het beste kan.

In reactie op de vraag over het voortraject om tot een projectbesluit te komen, geeft gedeputeerde 
Olthof aan dat er voor een lopend traject nog aanpassingen aankomen. Nog niet bekend is of de 
bestaande afspraken aangepast moeten worden. Dit zijn aparte afspraken onder een anterieure 
overeenkomst. Er zal worden gekeken of het daarin genoemde bedrag toereikend is. 

Gedeputeerde Kocken geeft aan dat ze meer tijd nodig heeft om een goed antwoord te kunnen 
geven op de vraag van de heer Heijnen. Ze is niet tevreden met het antwoord dat ze op dit moment 
kan geven en denkt dat het de heer Heijnen ook niet zal tevredenstellen. Ze stelt voor om na het 
volgende agendapunt terug te komen op de vraag of om er schriftelijk op terug te komen.

De voorzitter besluit na overleg met de heer Heijnen dat de beantwoording mondeling zal 
plaatsvinden na de gevoegde behandeling van de agendapunten 5.a, 5.b en 5.c.

Vervolg:
Gedeputeerde Kocken krijgt de gelegenheid de toe te lichten welk besluit er ten grondslag ligt aan 
de overheveling van € 11 miljoen van het Economisch Herstel- en Duurzaamheidsfonds naar de 
reserve warmtetransitie. Gedeputeerde Kocken beantwoordt dat het bedrag inderdaad past binnen 
het fonds, omdat het fonds juist met deze twee projecten is gestart. De € 11 miljoen die nu van het 
fonds naar de reserves gaat, maakt deel uit van de eerder bestede € 47 miljoen. Deze € 11 miljoen 
komt niet bovenop het restant maar is al inbegrepen in die € 47 miljoen. Gedeputeerde Kocken 
licht verder toe dat gezien de coronaperiode voorbij is, de noodzaak om het fonds te behouden ook 
niet meer aanwezig is. Er is daarom besloten om het fonds op te heffen. Omdat er nog een 
verplichting loopt, moet het geld ergens ondergebracht worden. Vandaar dat het van het ene potje 
naar het andere potje gaat. Dit besluit is echter al veel eerder genomen, om binnen de besteding 
van het fonds hier ruimte voor te maken. 

De voorzitter constateert dat het agendapunt voldoende is besproken en kan worden doorgeleid 
naar de PS vergadering van 2 oktober.  



Beantwoording openstaande vraag vanuit commissie Ruimte d.d. 11 september 2023

Vraag:
De heer Bonekamp (Volt). Tot slot wil hij weten wat het verschil is tussen de negen miljoen die 
afkomstig is uit de reserve en bestemd is voor de Zaanbrug en de 2,5 miljoen als gevolg van de 
bijstelling van de indexering voor deze brug. 

Antwoord:
2,5 miljoen
De € 2,5 miljoen bijstelling zoals opgenomen in het iMPI is nader toegelicht in het informatieblad 
van project Zaanbrug zoals u is toegestuurd bij de technische briefing van het iMPI in de 
commissievergadering Ruimte van 11 september 2023, ter bespreking en vaststelling in de 
commissie Ruimte en PS in oktober. Daarbij gaat het over prijsindexatie van het krediet als gevolg 
van de prijsstijgingen van materialen en lonen en de daarvoor benodigde bijstelling van de 
provinciale subsidie met een omvang € 2,5 miljoen. Dit verloopt via een subsidie omdat het een 
‘derden werk’ betreft; de provincie is geen eigenaar van de Zaanbrug. Met deze kredietaanvraag 
komt het krediet op het vereiste niveau om het project verder te realiseren en de gestegen prijzen 
op te vangen. 
9 miljoen
De in de Tweede begrotingswijziging (TBW) 2023 voorgestelde reserveonttrekking van € 9 
miljoen Zaanbrug is ten onrechte opgenomen. Deze mutatie moet bij de Laatste 
begrotingswijziging (LBW) 2023 teruggedraaid worden. De dekking hiervoor was al via de 
subsidiebeschikking genomen in 2020. Deze mutatie zou daarom ‘dubbele dekking’ opleveren en 
wordt in de Laatste begrotingswijziging (LBW) 2023, die nog naar PS komt, teruggedraaid. Deze 
mutatie was gebaseerd op de gangbare werkwijze dat eigen inbreng in een project via een 
onttrekking uit de reserve gedekt wordt. De administratieve constructie van het project Zaanbrug 
vormt daarop echter een uitzondering (de last was al via de subsidiebeschikking genomen in 
2020). 
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Motie Financiering preventieve maatregelen flora en fauna

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023, ter behandeling van

agendapu nt Tweede begroti n gswi jziging 2023 ;

constaterende dat:

in het Coalitieakkoord 2023-2027 Verbindend vooruìt! is opgenomen dat wordt ingezet op

preventieve maatregelen en diervriendelijke bestrijding bij gewas- en natuurbescherming;

in 2023 nog geen budget beschikbaar is gesteld voor dit initiatief;

in het coalitieakkoord staat dat dierenwelzijn belangrijk is en dat de coalitie aandacht houdt voor

dierenwelzijn als belangrijke waarde in handelen en beleid;

overwegende dat

nog steeds ontheffingen worden gegeven voor het afschieten van dieren als zwaneR, kauwtjes en

konijnen ten behoeve van gewasbescherming of het voorkomen van andere schade door dieren;

er kennelijk nog weinig bekend is bíj,vergunning gevende instanties over preventie en toepassing van

niet-dodelijke maatregelen om overlast door (wilde) dieren in het leefgebied van mensen te verkleinen

en de middelen die 812 ter'beschikking heeft niet toereikend zijn om in te zetten op dit onderzoek;

er nog weinig met dierenwelzijnsorganisaties wordt samengewerkt om preventieve en diervriendelijke

maatregelen te treffen in dit [<aderl;

faunaschadevergoedingen blijven oplopen en huidige methoden van faunabeheer, waarbij geen

stimulans op de inzet van preventie geldt, geen tot weinig resultaat opleveren;

gehoord de discussie,

roepen Gedeputeerde Staten op

20.000 euro beschikbaar te stellen op de begroting2023 ten behoeve van onderzoek naar de

toepassing van niet-dodelijke en preventieve maatregelen als onderdeel van de mogelijkheden van

faunabeheer en

daartoe dekking te vinden in de begroting bij programma groen;

hierover PS te informeren voor het einde van dit jaar;

en gaan over tot de orde van de dag.

llona Haas

Partij voor de Dieren

VERWORPEN

1 Beantwoording schriftelijke vragen LM. Haas Afschot Sikaherten
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Aan Provinciale Staten van de provincie Noord-Holland 

 

 

 

 

 

 

Datum    Bijlage(n)  Uw kenmerk  Ons kenmerk 

4 juli 2023 2  2023/AH/051 

 

Onderwerp 

Eindrapport Circulaire economie  

 

 

Geachte leden van Provinciale Staten, 

 

De Randstedelijke Rekenkamer heeft onderzocht hoe de provincie Noord-Holland bijdraagt aan de 

transitie naar een circulaire economie. In het onderzoek is er gekeken naar de provinciale doelen, 

ambities en ingezette instrumenten, en de raakvlakken van circulaire economie met andere 

beleidsterreinen. Verder is er onderzocht hoe de provincies monitoring en evaluatie, structureel leren en 

bijsturen en het mobiliseren van actoren organiseren. Daarbij is er in het bijzonder aandacht voor wat de 

provincies van elkaar kunnen leren in hun circulaire-economiebeleid en de uitvoering daarvan.  

 

Het rapport Circulaire economie en de bijbehorende 5-minutenversie zijn ook te vinden op onze website 

www.randstedelijke-rekenkamer.nl.  

 

Wij hopen dat onze bevindingen de provincie een beeld geeft of zij op de goede weg is in de transitie naar 

een circulaire economie. Tevens hopen wij dat de aanbevelingen de provincie ondersteunen bij de 

verdere ontwikkeling en uitvoering van het circulaire-economiebeleid. Desgewenst zijn wij graag bereid 

onze bevindingen mondeling te komen toelichten. 

 

Met vriendelijke groet, 

 

 

 

 

dr.ir. Ans Hoenderdos-Metselaar MBA 

 

bestuurder/directeur 

Randstedelijke Rekenkamer 

 

mailto:info@randstedelijke-rekenkamer.nl
http://www.randstedelijke–rekenkamer.nl/
http://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/
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Provinciale Staten van de provincie Noord-Holland 

 

 

 

 

 

 

Datum    Bijlage(n)  Uw kenmerk  Ons kenmerk 

8 november 2022   2022/AH/128 

 

Onderwerp 

Aanpassing onderzoek Circulaire economie 

 

 

Geachte leden van Provinciale Staten, 

 

De Randstedelijke Rekenkamer is afgelopen voorjaar gestart met een onderzoek naar circulaire 

economie. Op 18 mei 2022 hebben we u de onderzoeksopzet toegestuurd.  

 

Gaandeweg het onderzoek zijn we tot het inzicht gekomen dat aanpassing van de onderzoeksvragen 

naar onze mening een rekenkamerrapport met meer toegevoegde waarde zal opleveren. Met deze brief 

informeren wij u dat de onderzoeksvragen als volgt zijn aangepast: 

1. Welke ambities en doelen streeft de provincie na m.b.t. de transitie naar een circulaire economie? 

2. Welke instrumenten zet de provincie in om haar doelen en ambities te bereiken en waarop is deze 

keuze gebaseerd? 

3. Waar liggen raakvlakken tussen de transitie naar een circulaire economie en andere beleidsterreinen 

en hoe gaat de provincie hiermee om?  

4. Is leren en bijsturen structureel onderdeel van de beleidsuitvoering? 

5. Hoe monitort de provincie de ontwikkeling van de circulaire economie en de bijdrage van de provincie 

daaraan? 

6. Worden alle onderdelen van de provincie (politiek, bestuurlijk en ambtelijk) geïnformeerd en 

geënthousiasmeerd over/voor de transitie naar een circulaire economie?  

7. Heeft de provincie de belangrijkste actoren op het gebied van circulaire economie gemobiliseerd? 

8. Worden kansen en belemmeringen herkend en adequaat opgepakt? 

 

Wij streven ernaar het rapport in het tweede kwartaal van 2023 te publiceren.  

Mocht u vragen en/of opmerkingen hebben, dan kunt u deze richten aan plv. bestuurder Michael Mekel 

(mekel@randstedelijke-rekenkamer.nl). Ik hoop u hiermee voldoende geïnformeerd te hebben.  

Een afschrift van deze brief is vandaag gestuurd aan de portefeuillehouder. 

 

Met vriendelijke groet, 

 

 

 

dr.ir. Ans Hoenderdos-Metselaar MBA 

 

bestuurder/directeur  

Randstedelijke Rekenkamer 

mailto:info@randstedelijke-rekenkamer.nl
http://www.randstedelijke–rekenkamer.nl/
mailto:mekel@randstedelijke-rekenkamer.nl
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| Voorwoord | 

Onze samenleving draait op wat de aarde ons biedt: we gebruiken grondstoffen voor voedsel, onderdak, warmte, 

kleding, elektrische apparaten en mobiliteit. Die behoefte aan grondstoffen neemt nog steeds toe, in Nederland 

en de rest van de wereld. De Nederlandse economie is sterk afhankelijk van de import van grondstoffen. Door 

geopolitieke machtsverhoudingen en conflicten in regio’s die grondstoffen leveren, is die afhankelijkheid 

kwetsbaar. Ook legt de vraag naar en het gebruik van grondstoffen druk op omgeving en milieu. Om die redenen 

is het noodzakelijk de lineaire economie om te vormen naar een circulaire economie: een economie zonder afval 

waarin het gebruik van grondstoffen wordt gereduceerd en materialen worden hergebruikt. In 2016 stelde de 

Nederlandse overheid als doel een volledige circulaire economie in 2050, met als tussendoel het realiseren van 

50% minder gebruik van primaire grondstoffen in 2030. In januari 2017 spraken 180 partijen, waaronder de 

provincies, zich uit voor een volledig circulaire economie door het Grondstoffenakkoord te ondertekenen. 

 

De provincies Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland hebben elk hun eigen visie, strategie en 

instrumenten om de circulaire economie te versnellen. Maar ze hebben ook veel gemeen: ze delen een ambitie 

om de grondstoffenkringloop te sluiten, de milieudruk te verminderen en de leveringszekerheid te vergroten. 

Daarnaast hebben ze te maken met vergelijkbare uitdagingen en kansen, zoals het monitoren van regionale 

grondstoffenstromen of het aantonen van het verband tussen oorzaak en gevolg van activiteiten die de provincie 

uitvoert op het gebied van circulaire economie. Ook lopen de provincies aan tegen vraagstukken van integraal 

werken, het realiseren van urgentie en draagvlak in de hele provinciale organisatie, en de samenwerking met 

andere overheden, bedrijven en maatschappelijke organisaties. Dit onderzoek laat zien op welke manier de 

Randstedelijke provincies bijdragen aan de transitie naar een circulaire economie, en waar de provincies van 

elkaar kunnen leren als het gaat om hun beleid en de uitvoering daarvan. U vindt inspirerende illustraties van 

projecten en beleidsontwikkelingen die laten zien wat er al mogelijk is en wat er nog meer kan. Het onderzoek is 

gebaseerd op een uitgebreide analyse van beleidsdocumenten en interviews met provinciemedewerkers en 

vertegenwoordigers van maatschappelijke organisaties, regionale ontwikkelingsmaatschappijen en 

omgevingsdiensten. 

 

De Rekenkamer wil met dit rapport Provinciale Staten ondersteunen in hun kaderstellende en controlerende rol 

en inspiratie bieden bij de verdere ontwikkeling en versnelling van de circulaire economie. We danken alle 

betrokkenen die hebben meegewerkt aan dit onderzoek voor hun tijd en inzichten, in het bijzonder de 

medewerkers van de provincies voor het aanleveren van documenten en het voeren van gesprekken.  

 

Het onderzoek is uitgevoerd door Annelies Eggebeen (projectleider), Joris Brandts (onderzoeker), Iddo van der 

Giessen (onderzoeker), Saskia van Broekhoven (Bureau De Groene Uil - onderzoeker) en Mara Haverkort 

(onderzoeker). 

 

 

Ans Hoenderdos-Metselaar  

bestuurder/directeur Randstedelijke Rekenkamer 
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| 1 | Inleiding 

1.1 Aanleiding 

De circulaire transitie is gericht op het omvormen van de lineaire economie naar een circulaire economie: een 

economie zonder afval waarin het gebruik van grondstoffen wordt gereduceerd en materialen worden hergebruikt.  

 

Er bestaan verschillende definities van ‘circulaire economie’. Het Rijk hanteert de volgende:  

Een circulaire economie is een economisch systeem dat het hergebruik van producten en grondstoffen en het 

behoud van natuurlijke hulpbronnen als uitgangspunt neemt en waardecreatie voor mens, natuur en economie in 

iedere schakel van het systeem nastreeft.1 

 

De transitie naar de circulaire economie gaat verder dan alleen het zuiniger en slimmer omgaan met 

grondstoffen, producten en diensten. Het gaat ook om andere werkwijzen en processen binnen en tussen 

organisaties, om mensen en sociale inclusie.2 Het realiseren van een volledig circulaire economie vraagt om 

brede, fundamentele veranderingen in onze samenleving: een systeemverandering. 

 

Alle provincies hebben in 2017 het Grondstoffenakkoord getekend en zich daarmee uitgesproken voor een 

volledig circulaire economie. De Randstedelijke provincies hebben vervolgens beleid geformuleerd om de 

transitie naar een circulaire economie te stimuleren en te versnellen. De provincies geven daarmee uitvoering aan 

het Grondstoffenakkoord en aan de landelijke doelen gericht op een volledige circulaire economie in 2050, met 

als tussendoel het realiseren van 50% minder gebruik van primaire grondstoffen in 2030. De transitie naar een 

circulaire economie en het bijbehorende beleid staan nog relatief aan het begin van realisatie. De 

Programmaraad heeft in april 2021 positief gereageerd op het voorstel van de Rekenkamer om hier onderzoek 

naar te doen. 

 

1.2 Onderzoeksvragen 

Doelstelling  

Dit Rekenkameronderzoek richt zich op wat er nodig is om de gestelde doelen voor een circulaire economie te 

realiseren. De Rekenkamer streeft naar een onderzoeksuitkomst die helpend is aan het proces waar de 

provincies zich in bevinden. We willen van toegevoegde waarde zijn, ondersteunend aan de kaderstellende en 

controlerende rol van Provinciale Staten. De achterliggende gedachte daarbij is dat de Rekenkamer bekijkt of het 

beleid doeltreffend is. Voor transities in een vroege fase is dit geen eenvoudige vraag om te beantwoorden, wel 

willen we een beeld geven of de provincies op de goede weg zijn. Om die reden is dit rapport vooral beschrijvend 

en vergelijkend van aard.  

 

 
1 Staatssecretaris IenM (2013), Kamerbrief ‘Groene economische groei in Nederland (Green Deal)’, 20 juni 2013 & 

Staatssecretaris IenM (2014), Kamerbrief ‘Groene economische groei in Nederland’, 28 januari 2014 
2 Rijksoverheid, IPO e.a. (2017), Grondstoffenakkoord 
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Centrale onderzoeksvraag 

Op welke manier dragen de provincies Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland bij aan de transitie 

naar een circulaire economie en wat kunnen de provincies van elkaar leren als het gaat om hun beleid en de 

uitvoering daarvan? 

 

De centrale onderzoeksvraag is uitgewerkt in acht vragen: 

1. Welke ambities en doelen streeft de provincie na met betrekking tot de transitie naar een circulaire 

economie? 

2. Welke instrumenten zet de provincie in om haar doelen en ambities te bereiken en waarop is deze keuze 

gebaseerd? 

3. Waar liggen raakvlakken tussen de transitie naar een circulaire economie en andere beleidsterreinen en hoe 

gaat de provincie hiermee om?  

4. Is leren en bijsturen structureel onderdeel van de beleidsuitvoering?  

5. Hoe monitort de provincie de ontwikkeling van de circulaire economie en de bijdrage van de provincie 

daaraan? 

6. Worden alle onderdelen van de provincie (politiek, bestuurlijk en ambtelijk) geïnformeerd en 

geënthousiasmeerd over/voor de transitie naar een circulaire economie?  

7. Heeft de provincie de belangrijkste actoren op het gebied van circulaire economie gemobiliseerd? 

8. Worden kansen en belemmeringen herkend en adequaat opgepakt? 

 

1.3 Leeswijzer 

De conclusies en aanbevelingen zijn in de Bestuurlijke Nota opgenomen en volgen uit de Nota van Bevindingen. 

De Bestuurlijke Nota bevat ook de reactie van GS op de conclusies en aanbevelingen, een nawoord van de 

Rekenkamer en een vergelijking van de uitkomsten met de andere provincies. In de Nota van Bevindingen zijn 

naast de bevindingen van het onderzoek de afbakening en werkwijze van het onderzoek, de geraadpleegde 

bronnen en de geraadpleegde personen te vinden. De Bestuurlijke Nota en de Nota van Bevindingen vormen 

samen het rekenkamerrapport.  
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| 2 | Conclusies 

2.1 Hoofdconclusie 

Hoofdconclusie 

De transitie naar een circulaire economie wordt steeds urgenter. De nog altijd groeiende vraag naar grondstoffen 

vergroot de druk op klimaat, natuur en leefomgeving. Ook wordt steeds duidelijker dat een meer onafhankelijke 

en stabiele grondstoffenpositie van strategisch en economisch belang is voor Nederland. Voor ondernemers is 

betaalbaarheid en leveringszekerheid van grondstoffen immers van groot belang voor een toekomstbestendige 

bedrijfsvoering. De Randstedelijke provincies en onder andere het Rijk willen de transitie naar een circulaire 

economie versnellen. In 2017 hebben zij daartoe het Grondstoffenakkoord ondertekend.  

Een volledig circulaire economie in 2050 – wat het beleidsdoel van het Rijk en de meeste provincies is – lijkt 

vooralsnog ver weg. Ondanks de beleidsinzet van (provinciale) overheden is er (nog) geen versnelling van de 

circulaire transitie zichtbaar.  

Provincie Noord-Holland: 

➢ heeft in 2015 het thema circulaire economie verkend en sinds 2017 beleid ontwikkeld voor de circulaire-

economietransitie. Het huidige beleid loopt tot en met 2025. 

➢ focust het circulaire-economiebeleid op innovatie, grondstoffenstromen en ruimte/regelgeving. De provincie 

wil circulaire koplopers ondersteunen en de groep erachter snel vergroten en laten aansluiten. 

➢ sluit met haar circulaire beleid aan op het landelijke circulaire-economiebeleid. 

➢ heeft gaandeweg de raakvlakken met andere opgaven en beleidsvelden actief meegenomen in het 

circulaire-economiebeleid. Het blijft de uitdaging om tijd en aandacht voor circulaire economie door de hele 

provinciale organisatie te krijgen en houden. 

➢ heeft industrieterreinen van provinciaal belang aangewezen met ruimte voor circulaire economie en zet 

actief in op lobby bij het Rijk en in Europa. Dit kan de provincie helpen bij de voorbereiding op de beweging 

vanuit Europa en het Rijk om in de nabije toekomst meer dwingende maatregelen in te zetten. 

➢ ontwikkelt eigen monitoring op het gebied van circulaire economie en nam initiatief tot een gezamenlijke 

monitoringssystematiek met andere provincies en het PBL. 

➢ heeft continu aandacht voor leren en bijsturen door adaptief beleid en een dynamische leeragenda. 

➢ heeft een communicatiestrategie gericht op bedrijven, samenwerkingspartners en inwoners. 

 

Provincie Noord-Holland heeft in de afgelopen jaren een beweging op gang gebracht, maar dit is slechts een stap 

in de transitie naar een volledig circulaire economie. Om de doelen in zicht te brengen is meer nodig. Provincies 

kunnen meer doen om de transitie te versnellen en te ondersteunen. Zij kunnen bijvoorbeeld hun impact 

vergroten door meer urgentie te geven aan de circulaire transitie, door circulaire opgaven sterker te integreren in 

het beleid en de werkpraktijken van andere beleidsdomeinen. Ook kunnen provincies meer gebruik maken van 

regulerende instrumenten om niet alleen de circulaire economie te stimuleren, maar ook de lineaire economie af 

te bouwen. Dit kan bijvoorbeeld door het verminderen van overheidsinvesteringen in de lineaire grondstofketen, 

door (lobby voor) verboden, en in vergunningverlening. Provincies moeten zich daarbij wel bewust zijn van de 

mogelijke consequenties van deze transitie voor andere beleidsdoelen, medeoverheden, ondernemers en 

inwoners. Dit vraagt om het inzichtelijk maken van belangenafwegingen en het maken van duidelijke keuzes.  

Het is aan Provinciale Staten (in hun kaderstellende rol) hoe intensief en op welke wijze bijgedragen gaat worden 

aan het versnellen van de circulaire transitie. 
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2.2 Deelconclusies 

2.2.1 Ontwikkeling, onderbouwing en kern circulaire-economiebeleid  

Bij het ontwikkelen van hun beleid voor de circulaire economie hebben de provincies verschillende keuzes 

gemaakt over wat dit thema inhoudt en hoe ze het onderbouwen. Circulaire economie kent veel verschillende 

definities en de reikwijdte daarvan varieert. Ook kunnen de provincies bij het formuleren van hun beleid en 

aanpak gebruikmaken van verschillende bronnen van kennis, zoals (praktijk)kennis van stakeholders, rapporten 

van onderzoeksinstellingen, en wetenschappelijke (transitie)theorieën. Uit hun eerste beleidsdocumenten wordt 

duidelijk hoe de Randstedelijke provincies op dat moment het thema interpreteerden. Deze visie op circulaire 

economie is veelal verder ontwikkeld en aangepast naarmate de provincies meer ervaring en kennis opdeden.  

 

Deelconclusie 1 

Noord-Holland was – als één van de eerste provincies met circulair beleid – zoekende naar werkende 

instrumenten en de provinciale rol. Na de breed opgezette Actieagenda 2017-2020 is in de daaropvolgende 

Actieagenda 2021-2025 een focus aangebracht op de thema’s innovatie, grondstoffenstromen en 

ruimte/regelgeving, en op de provinciale rol van stimuleren, verbinden en kennis- en beleidsontwikkeling. Daarin 

is er aandacht voor het circulair maken van de provinciale organisatie en oog voor de raakvlakken van circulaire 

economie met andere opgaven en beleidsvelden (zie ook deelconclusie 4). 

 

Om in 2050 100% circulair te zijn en in 2030 halverwege, wil de provincie op de korte termijn de circulaire-

economietransitie versnellen en op de lange termijn systeemverandering stimuleren. Zij wil circulaire koplopers 

ondersteunen en de groep daarachter zo snel mogelijk vergroten en laten aansluiten. De sturingsfilosofie en de 

werkwijze van de provincie zijn gebaseerd op de X-curve van gelijktijdige opbouw van circulaire economie en 

afbouw van lineaire economie, sluit aan bij het Missiegedreven InnovatieSysteem3 en wordt beïnvloed door de 

Small Wins-theorie4. 

 

Hoe andere provincies dit doen: 

▪ De provincies Utrecht en Zuid-Holland kozen vanaf de start van hun circulaire-economiebeleid voor een 

brede focus op het thema en spreken niet van circulaire economie, maar van ‘circulaire samenleving’ 

respectievelijk ‘circulair Zuid-Holland’.  

▪ De kern van het beleid van Flevoland wordt gevormd door het werken met platforms en keteninitiatieven met 

als doel een vliegwiel op gang te brengen dat voor verbetering en versnelling van de transitie zorgt.  

 

 

2.2.2 Provinciale beleidsvrijheid en toekomst 

De regie van het landelijke circulaire-economiebeleid ligt bij het ministerie van I&W. Gekozen is voor een 

nationale en centrale aansturing. Een wettelijk kader op grond waarvan de provincie bevoegdheden of 

verantwoordelijkheden draagt ten aanzien van de circulaire transitie, ontbreekt vooralsnog. Het is aan de 

provincies om zich te verhouden tot de beleidsvrijheid die dit geeft. Het IPO heeft zich al een aantal keer kritisch 

uitgelaten richting het Rijk, onder andere over onvoldoende regionale inbreng en ontoereikend budget.  

 
3 Het Missiegedreven InnovatieSysteem (MIS) is een theoretisch model dat wordt gebruikt om de transitie naar een circulaire 

economie te monitoren en bij te sturen, gebaseerd op de X-curve van DRIFT en het innovatie-ecosysteem model dat is 

ontwikkeld aan de Universiteit Utrecht. Zie bevinding 30 in de Nota van Bevindingen. 
4 De Small-Wins theorie is gericht op relatief kleine, maar diepgaande veranderingen met betekenisvolle resultaten voor direct 

betrokkenen. Die veranderingen beginnen op plekken met energie en zijn in staat om op kleine schaal barrières te overwinnen. 

Zie bevinding 21 in de Nota van Bevindingen. 



 

 

9 

 

Door Europa en het Rijk wordt aangekondigd dat, waar het circulaire-economiebeleid eerder vooral gericht was 

op vrijwilligheid en vrijblijvendheid, in de nabije toekomst meer richtinggevende en dwingende maatregelen 

ingezet moeten gaan worden. Provincies kunnen zich hierop voorbereiden door onder andere circulaire economie 

een groter onderdeel te laten zijn van de opdrachtverlening aan de Omgevingsdiensten, bouwstenen uit de 

Bouwstenenvisie CE en VTH op te nemen in het beleid voor vergunningverlening, toezicht en handhaving (VTH), 

te overwegen om circulaire economie op te nemen als provinciaal belang in het ruimtelijk beleid en door te 

lobbyen op nationaal en Europees niveau. 

 

Het verschilt per Randstedelijke provincie in hoeverre landelijke doelen en prioritaire thema’s zijn overgenomen in 

het eigen beleid, in hoeverre is bijgedragen aan de landelijke beleidsformulering en in hoeverre de provincie van 

plan is aan te sluiten op de uitvoering van het Nationaal Programma Circulaire Economie 2023-2030 (NPCE). 

Ook verschilt het per provincie of en hoe geanticipeerd wordt op toekomstig landelijk en Europees beleid.  

 

Deelconclusie 2 

In het initiële landelijke circulaire-economiebeleid zijn twee doelstellingen en vijf prioritaire thema’s opgenomen. 

Provincie Noord-Holland heeft de nationale doelstellingen overgenomen en sluit aan bij de prioritaire thema’s. Zij  

heeft een actieve rol gehad bij de totstandkoming van de Transitieagenda Biomassa en neemt deel aan het 

kernteam van het Nationaal Programma Circulaire Economie (NPCE). De provincie wil bijdragen aan de 

uitvoering van het NPCE vanuit het eigen circulaire-economiebeleid en in IPO-verband. 

Noord-Holland heeft in de omgevingsverordening industrieterreinen van provinciaal belang aangewezen in het 

Noordzeekanaalgebied. De schaarse ruimte wordt daar alleen ingezet voor energietransitie, circulaire economie, 

en havengebonden of -gerelateerde activiteiten. De provincie heeft een lobby-agenda voor belastingverschuiving, 

minimumnormen voor recyclaten5 en wet- en regelgeving voor circulaire bouw, en neemt een agenderende rol in 

Europa op het gebied van belastingverschuiving.  

Hoe andere provincies dit doen: 

▪ Provincie Flevoland heeft meer dan andere Randstedelijke provincies haar eigen koers gekozen in het 

provinciale circulaire-economiebeleid ten opzichte van het landelijke beleid, met een eigen circulaire 

doelstelling en een indeling naar ‘groene grondstoffen’ en ‘gebruikte materialen’. 

 

 

2.2.3 Integraal werken aan circulaire economie door de provinciale organisatie 

Transities zijn complexe, onzekere en langdurige processen, die worden beïnvloed door veel actoren en factoren. 

Overheden kunnen dit proces niet volledig sturen, wel kunnen zij invloed uitoefenen op de richting en snelheid 

van dit proces. Dit vraagt om een organisatie die goed kan inspelen op actuele ontwikkelingen, die 

dwarsverbanden met andere opgaven en beleidsvelden kan benutten; kortom in staat is om een transitie integraal 

op te pakken. Hiertoe zijn keuzes gemaakt in de portefeuilleverdeling: welke gedeputeerde(n) is of zijn 

verantwoordelijk voor circulaire economie? En in de taakverdeling in de ambtelijke organisatie: hoe is het 

circulaire-economieteam samengesteld en hoe is de verbinding met de gehele organisatie vormgegeven?  

Voor de betrokken gedeputeerde(n) en ambtenaren geldt dat zij een relatief nieuw thema moeten inbedden in de 

provinciale organisatie. In alle teams moet draagvlak en eigenaarschap ontstaan om bij te kunnen dragen aan de 

systeemverandering die de transitie naar een circulaire economie is. Draagvlak en eigenaarschap kan 

bijvoorbeeld ontstaan vanuit een bottom-up benadering waarbij de beleidsteams zelf de aanpak bepalen. Tegelijk 

 
5 Recyclaten zijn gerecyclede materialen. 
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is een duidelijke strategie en leiderschap van belang om in een transitie een ‘wenkend perspectief’ te bieden aan 

de beleidsteams. 

 

Deelconclusie 3 

Bestuurlijk zijn ‘circulaire economie’ en ‘algemene economie’ belegd bij twee verschillende gedeputeerden. GS 

hebben geadviseerd om in de collegeperiode 2023-2027 een nieuwe economische visie op te stellen en beide 

thema’s te integreren en in één portefeuille onder te brengen. 

 

Medewerkers uit het circulaire-economieteam zijn deels in andere teams en sectoren werkzaam, wat bijdraagt 

aan de interactie tussen verschillende opgaven die aan circulaire economie raken. Om transitie in te bedden in de 

organisatie is er een interne leergang georganiseerd. Desondanks blijkt uit meerdere interviews dat er meer 

interne sturing op transitiethema’s nodig is om ervoor te zorgen dat de urgentie en verantwoordelijkheid voor 

circulaire economie in alle onderdelen van de provinciale organisatie wordt gevoeld. 

 

Hoe andere provincies dit doen: 

▪ Provincie Utrecht koos ervoor om alle gedeputeerden in de eigen portefeuilles verantwoordelijkheid te laten 

dragen voor het verder brengen van de opgaven voor een circulaire samenleving. 

▪ Het Zuid-Hollandse circulaire-economieteam hanteert een werkwijze ‘van buiten naar binnen’: 

transitiemanagers raadplegen hun contacten buiten de provinciale organisatie en signaleren voor welke 

circulaire onderwerpen maatschappelijke aandacht aanwezig is. Vervolgens wordt de verbinding tussen 

‘binnen en buiten’ vormgegeven door twee strategen en de verbinding met andere opgaven gezocht. 

 

 

2.2.4 Raakvlakken met andere opgaven en beleidsvelden 

Het realiseren van een volledig circulaire economie vraagt om een complexe en veelzijdige transitie, die 

raakvlakken heeft met verschillende andere opgaven en beleidsvelden. De provincie kan deze raakvlakken 

benutten om de omslag naar een circulaire economie te versnellen. In het vooronderzoek van de Rekenkamer 

kwam naar voren dat er vooral raakvlakken worden gezien met de woningbouwopgave, energietransitie, 

landbouwtransitie, en de beleidsvelden algemene economie, inkoop en aanbesteding, ruimtelijke ordening, wet- 

en regelgeving/lobby en VTH. Het streven naar een volledig circulaire economie in 2050 vraagt een 

systeemverandering waarin alle opgaven en beleidsvelden circulair denken en werken.  

 

Deelconclusie 4 

Provincie Noord-Holland richtte zich in eerste instantie op de raakvlakken met energietransitie en ruimtelijk beleid. 

Gaandeweg heeft de provincie de samenhang met andere beleidsvelden zoals regionale economie, voedsel, 

klimaat en energietransitie, wonen, mobiliteit en water actief meegenomen. In aanloop naar de Actieagenda 

2021-2025 zijn in een intern traject raakvlakken van circulaire economie met andere directies en teams 

afgestemd en verwerkt in de Actieagenda. 

 

Hoe andere provincies dit doen: 

▪ Provincie Zuid-Holland heeft eind 2022 voor de andere Zuid-Hollandse ambities uit het collegeprogramma 

2019-2023 geïnventariseerd welke kansen er nog liggen in de raakvlakken met de circulaire transitie.  

▪ Voor elke Randstedelijke provincie geldt dat er beleidsvelden zijn waar de raakvlakken met de transitie naar 

een circulaire economie (nog) in mindere mate benut worden.  
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2.2.5 Aansluiting tussen doelen en activiteiten  

Als leidraad voor de beleidsuitvoering is het van belang dat de provinciale circulaire doelen en voorgenomen 

activiteiten op elkaar aansluiten. Om te kunnen evalueren welke activiteiten bijdragen aan het versnellen van de 

circulaire transitie, is het vervolgens nodig dat gerapporteerd wordt welke (van de voorgenomen) activiteiten 

uitgevoerd zijn en voor welke bijstellingen gekozen is. Activiteiten kunnen variëren van onderzoek en onderwijs 

tot inkoop en bedrijfsondersteuning en informatievoorziening. Elke provincie zet een eigen set aan activiteiten en 

instrumenten in. Van belang is dat de provincie zich hiermee niet alleen richt op opbouw van de circulaire, maar 

ook op afbouw van de lineaire economie die noodzakelijk is in een fundamentele systeemverandering (zie de X-

curve van DRIFT). 

 

Deelconclusie 5 

Provincie Noord-Holland heeft de nationale doelstelling uitgewerkt in strategische en operationele doelen, en 

hieraan de uit te voeren acties gekoppeld. De acties betreffen voornamelijk het aanstellen van aanjagers en 

ambassadeurs, het verlenen van subsidies, het uitvoeren van onderzoeken en het aangaan van 

samenwerkingen. Van de acht typen beleidsinstrumenten6 die decentrale overheden kunnen inzetten voor het 

stimuleren van een circulaire economie, zet provincie Noord-Holland het beleidsinstrument onderwijs niet in. De 

afbouw van de lineaire economie komt niet expliciet voor in de beleidsuitvoering van de provincie. 

Er is nog beperkt zicht op de uitvoering en resultaten van de huidige acties. Dit komt door de recente start van de 

huidige Actieagenda, waarin de leerpunten uit de voortgangsrapportages van de voorgaande Actieagenda zijn 

meegenomen. 

Hoe andere provincies dit doen: 

▪ Provincie Flevoland zet het instrument onderwijs onder andere in als medefinancier van het Flevolandse 

Praktijk- & Innovatiecentrum Circulaire Economie (PRICE) en door betrokkenheid bij de ontwikkeling van de 

leerlijn Circulaire Regionale Economie bij ROC Flevoland. 

▪ In geen van de Randstedelijke provincies is in het circulaire beleid expliciet aandacht besteed aan het 

afbouwen van de lineaire economie. 

 

 

2.2.6 Monitoring 

Om vast te kunnen stellen of de uitgevoerde activiteiten bijdragen aan het realiseren van de circulaire doelen, is 

het van belang om door middel van een monitoringssysteem te volgen op welke indicatoren voortgang wordt 

geboekt en wat nog achterblijft. Daarbij spelen enkele methodologische uitdagingen. De uitkomst van een 

transitie staat niet vast en wordt door veel factoren beïnvloed. Wat de impact zal zijn van een instrument of 

project laat zich daarom aan de voorkant lastig voorspellen. Tegelijk is van belang expliciet te maken hoe de 

provincie verwacht dat de activiteiten bijdragen aan de beoogde transitie. Het expliciteren van veronderstellingen 

over de werking van het beleid biedt mogelijkheden om te evalueren of het beleid werkt zoals voorzien.  

 

Op nationaal niveau biedt de tweejaarlijkse Integrale Circulaire Economie-rapportage (ICER) inzicht en op 

interprovinciaal niveau wordt samengewerkt om op regionaal niveau tot eenduidige monitoring te komen. 

Daarnaast ontwikkelt elke provincie een systeem om de eigen beleidsuitvoering te kunnen monitoren. Voor elke 

 
6 Dit zijn: Onderzoek, Bedrijfsondersteuning en -financiering, Inkoop, Informatievoorziening, Onderwijs, Netwerk- en Informatie-

uitwisseling, Wet- en regelgeving en Ruimtelijke ordening. Bron: IPO & RHDHV (2020), Inventarisatie Circulaire Activiteiten 

Decentrale Overheden, september 2020 
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vorm van monitoring van de circulaire transitie geldt dat data beperkt beschikbaar is en vaak onvoldoende om 

uitspraken over effectiviteit te kunnen doen.  

 

Deelconclusie 6 

Noord-Holland is een monitoringssysteem aan het ontwikkelen bestaande uit de onderdelen: impact van de eigen 

beleidsinzet, goederenstromen en afvalstromen, circulaire-economietransitie, en bijdrage aan de ICER. De 

provincie benoemt als mogelijke complicaties bij het monitoren van de circulaire-economietransitie de tijd die de 

beoogde verandering vraagt, definities en registraties waarover nog afstemming gevonden moet worden, en de 

behoefte aan specifieke indicatoren. De provincie heeft voor eind 2023 en in 2025 rapportages gepland. Intern 

wordt circulariteit gemonitord in grond-, weg- en waterbouw. Daarnaast nam de provincie het voortouw in de 

gezamenlijke ontwikkeling van een monitoringssystematiek met andere provincies en het PBL. 

 

Hoe andere provincies dit doen: 

▪ Provincie Zuid-Holland ontwikkelt een monitoringssystematiek voor het meten van de voortgang van de 

circulaire transitie. Transitie-indicatoren brengen het transitieproces in kaart en effectindicatoren de effecten 

van het circulaire-economiebeleid. 

 

 

2.2.7 Leren en borgen van lessen 

“Transities gaan samen met onzekerheid en risico’s, ook onbekende risico’s. De weg vooruit is vol uitdagingen en 

dat betekent dat je niet zonder een lerende aanpak kunt. Bij transities gebeuren dingen onbedoeld, dus is het de 

kunst om ruimte voor leren te creëren en dat stelt eisen aan het openbaar bestuur. Ruimte om fouten te maken, 

te proberen en te leren: vallen, opstaan en weer doorgaan,” aldus de Raad voor het Openbaar Bestuur.7  

Een lerende aanpak vraagt dat gereflecteerd wordt op hetgeen uitgevoerd is, dat hieruit lessen getrokken worden 

en dat deze geborgd en gedeeld worden in de organisatie. Dit kan op verschillende manieren worden 

georganiseerd en uitgevoerd in de organisatie.  

 

Deelconclusie 7 

Leren en bijsturen is continu onderdeel van de beleidsuitvoering in Noord-Holland. Zo bevatten de 

voortgangsrapportages over de uitvoering van de eerste Actieagenda leerpunten en is in de tweede Actieagenda 

een nauwere focus aangebracht op basis van interne en externe input (zie deelconclusies 1 en 5). In de huidige 

beleidsuitvoering hanteert de provincie een adaptieve beleidsaanpak en een dynamische leeragenda. Voor elke 

uit te voeren actie afzonderlijk worden leervragen geformuleerd. Gaandeweg worden de leervragen intern 

besproken en activiteiten toegevoegd, aangepast of achterwege gelaten op basis van de resultaten van en 

ervaringen met de beleidsuitvoering.  

 

Hoe andere provincies dit doen: 

▪ Provincie Utrecht heeft leren van ervaringen en het opdoen van nieuwe inzichten formeel georganiseerd 

middels een jaarlijkse evaluatie en actualisatie van de uitvoeringsagenda’s.  

▪ De Eenheid Audit en Advies (EAA) van Zuid-Holland voert een ‘actieonderzoek’ uit gericht op professioneel 

werken in een transitie. In dit actieonderzoek wordt tegelijkertijd geleerd én de verandering in gang gezet. 

Zestien medewerkers die zich bezighouden met verschillende transities doen mee aan het actieonderzoek. 

Zij nemen leervragen mee naar de bijeenkomsten, doen inzichten en leerervaringen op en nemen dit mee 

 
7 ROB (2023), Advies ‘Vallen, opstaan en weer doorgaan’, p. 4 
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naar hun praktijk zodat zij bewust een interventie kunnen doen met partners van buiten, met opdrachtgevers 

en/of de politiek. 

 

 

2.2.8 Inzetten van actoren  

Bij transities zijn veel actoren betrokken, variërend van maatschappelijke organisaties en andere overheden tot 

het bedrijfsleven en consumenten. Elke actor heeft eigen perspectieven en belangen. Om als provincie de 

transitie te beïnvloeden en de impact van het provinciale beleid te vergroten, is het nodig om deze actoren actief 

te mobiliseren. Hierbij kunnen provincies strategisch en doelbewust te werk gaan, of zich meer laten leiden door 

mogelijkheden en kansen die zich aandienen. Circulaire-economieteams en hun verantwoordelijk gedeputeerden 

kunnen hierin een actieve of meer passieve aanpak hanteren. Ook PS zijn een actor die door actieve 

betrokkenheid het circulaire beleid en de uitvoering ervan kunnen beïnvloeden.  

 

Deelconclusie 8 

Het Noord-Hollandse circulaire-economiebeleid is door PS vastgesteld in 2017 en 2021. PS hebben sindsdien 

een schriftelijke vraag en enkele technische vragen gesteld. In 2022 is er een werkbezoek voor Statenleden 

georganiseerd.  

 

De provincie heeft een communicatiestrategie opgesteld met als primaire doelgroepen MKB-bedrijven en 

samenwerkingspartners en als secundaire doelgroep de inwoners van Noord-Holland. Samenwerking met 

gemeenten vindt plaats in MRA-verband en met gemeenten in Noord-Holland Noord organiseert de provincie 

bestuurlijke en ambtelijke dialoogtafels. 

 

De provincie is mede-opdrachtgever van Regionale Ontwikkelingsmaatschappij (ROM) InWest en draagt 

financieel bij aan onder meer het Transitiefonds dat zich richt op energietransitie en circulaire economie. Verder 

werkt de provincie op het gebied van circulaire economie samen met de omgevingsdiensten, Ontwikkelingsbedrijf 

Noord-Holland Noord en de Amsterdam Economic Board.  

 

Hoe andere provincies dit doen: 

▪ Het Zuid-Hollandse college van GS heeft PS gevraagd om nadere kaderstelling. In het Zuid-Hollandse 

coalitieakkoord 2019-2023 staan zeven ambities centraal. Voor elke ambitie is in kaart gebracht welke nog 

niet benutte kansen bij kunnen dragen aan de circulaire transitie. Dit overzicht is voorgelegd aan de 

Statencommissie. Behandeling ervan leidde tot de vraag om een menukaart met beleidsopties voor de inzet 

op circulair in de Statenperiode 2023-2027. Begin 2023 ontving de commissie een overzicht van vier ‘menu’s’ 

en twee ‘bijgerechten’ met elk een samenhangend geheel aan activiteiten. De menu’s verschillen onderling 

van elkaar qua intensiteit, richting en benodigd budget. 
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| 3 | Aanbevelingen  

Wat er volgens de Rekenkamer moet gebeuren   

In januari 2023 kwam het Planbureau voor de Leefomgeving (PBL) met de boodschap dat halvering van het 

Nederlandse grondstoffengebruik in 2030 gezien de huidige trends niet wordt bereikt, terwijl dit wel de ambitie is 

van de overheid. Ook Noord-Holland ambieert een volledig circulaire economie. Met haar circulaire-

economiebeleid heeft de provincie in de afgelopen jaren mooie resultaten behaald, maar dit is nog niet genoeg 

om de transitie naar een circulaire economie te versnellen. Als de provincie de doelen voor 2030 en 2050 wil 

halen, dan vraagt dat een intensievere beleidsinzet dan tot nog toe is gehanteerd. Als kaderstellend orgaan zijn 

PS hiervoor aan zet. Zij kunnen GS – naast het uitvoeren van de aanbevelingen 1 t/m 5 – opdracht geven om 

meer activiteiten op te pakken, meer (dwingende) instrumenten in te zetten, meer actoren te mobiliseren, het 

circulaire bewustzijn in de organisatie te vergroten, reflecteren en leren te borgen in de organisatie en de 

organisatie beter inrichten op het (integraal) werken aan transities. 

 

Aanbeveling 1  

Als nieuw of herzien circulaire-economiebeleid aan u voorgelegd wordt, draag GS op dan duidelijk aan te geven: 

a. Voor welke wijzigingen ten opzichte van het voorgaande circulaire-economiebeleid GS hebben gekozen. 

b. Op welke inzichten vanuit monitoring, verzamelde lessen en/of wetenschap het nieuwe circulaire-

economiebeleid gebaseerd is. 

c. In hoeverre aangesloten wordt op landelijk circulair-economiebeleid en welke afwegingen GS daarbij 

hebben gemaakt.   

d. Op welke wijze dit nieuwe beleid middels VTH- en RO-beleid en -instrumentarium anticipeert op het inzetten 

van meer dwingende maatregelen zoals door Europa en het Rijk is aangekondigd. 

e. Hoe het beleid eraan zal bijdragen dat raakvlakken met andere opgaven en beleidsvelden benut worden. 

f. Welke impact de circulaire beleidskeuzes hebben op andere beleidsopgaven, medeoverheden, 

ondernemers en inwoners.   

Betrek deze informatie bij uw besluitvorming over het nieuwe of herziene circulaire-economiebeleid. 

 

Deze aanbeveling is gebaseerd op deelconclusies 1, 2, 3, 6 en de hoofdconclusie. 

 

Aanbeveling 2  

Vraag GS om u te informeren in hoeverre de huidige interne sturing op transitiethema’s toereikend is om de 

urgentie en verantwoordelijkheid voor circulaire economie in alle onderdelen van de provinciale organisatie te 

laten groeien. 

 

Deze aanbeveling is gebaseerd op deelconclusie 3. 

 

Aanbeveling 3 

Draag GS op om bij het formuleren van nieuw beleid voor andere beleidsvelden dan circulaire economie 

(bijvoorbeeld voor Wonen of de Energietransitie) aandacht te (blijven) besteden aan:  

a. De raakvlakken met de circulaire transitie, en  

b. Het toelichten van de mogelijke impact van de gemaakte beleidskeuzes voor de circulaire transitie, andere 

(transitie)opgaven, medeoverheden, ondernemers en inwoners. 

 

Deze aanbeveling is gebaseerd op deelconclusie 4 en de hoofdconclusie.  
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Aanbeveling 4 

Vraag GS om het beleidsinstrument onderwijs toe te voegen aan het circulaire-economiebeleid ten einde de 

bekendheid met, kennis over, en draagvlak voor circulaire economie te vergroten. 

 

Deze aanbeveling is gebaseerd op deelconclusie 5. 

 

Aanbeveling 5 

Draag GS op om in de monitoringsrapportages (verwacht eind 2023 en in 2025) inzicht te bieden in het 

doelbereik en de geleerde lessen.  

 

Deze aanbeveling is gebaseerd op deelconclusies 6 en 7. 
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| 4 | Provincievergelijking 

    

FLEVOLAND NOORD-HOLLAND UTRECHT ZUID-HOLLAND 

Start circulaire beleidsformulering 

2017 2015 2017 2016 

Nationale doelstelling in provinciaal beleid 

100% circulaire economie in 2050, 50% minder gebruik van primaire grondstoffen in 2030 

Nee Ja Ja Ja 

Uitgangspunt van het beleid 

Een aanpak waarin 

keteninitiatieven en 

platformbijeenkomsten 

centraal staan. 

Een focus op innovatie, 

grondstoffenstromen en 

ruimte/regelgeving, en op de 

rol van stimuleren, verbinden 

en kennis- en 

beleidsontwikkeling. 

Een aanpak gericht op 

het realiseren van 

circulaire opgaven vanuit 

de beleidsdomeinen zelf, 

en op het stimuleren van 

bewustwording. 

Een aanpak gericht op 

koplopers, waarbij 

vernieuwersnetwerken 

en doorbraakprojecten 

centraal staan. Met 

stakeholders wordt 

een transitieagenda 

per thema opgesteld.  

Looptijd vigerend beleid en toekomstig beleid 

Het huidige beleid loopt 

tot eind 2023. PS 

moeten in 2023 

besluiten over 

toekomstig beleid. 

Het huidig beleid loopt tot en 

met 2025. In de 

collegeperiode 2023-2027 

moet worden besloten over 

het vervolg. 

De Beleidsvisie heeft een 

looptijd tot 2050, tot en 

met 2024 is budget 

beschikbaar. De 

Uitvoeringsagenda wordt 

jaarlijks geactualiseerd.   

Geen looptijd bepaald 

voor huidig beleid. 

Budget beschikbaar 

tot en met 2026. 

Capaciteit circulaire-economieteam (ca.) 

3,7 fte 7,4 fte 
6 fte (vanaf okt. 2022, 

daarvoor 2,5 fte) 
15 fte 
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Relatie met landelijk en Europees beleid  

 

Flevoland heeft ten opzichte van het landelijke circulaire-economiebeleid meer haar eigen 

koers gekozen dan andere Randstedelijke provincies.  

Recent uitgevoerde activiteiten op het gebied van VTH helpen Flevoland om te anticiperen 

op de beweging vanuit Europa en het Rijk om in de nabije toekomst meer dwingende 

maatregelen in te gaan zetten.  

 

Noord-Holland sluit aan bij het landelijk beleid, heeft een actieve rol gehad bij de 

totstandkoming van de Transitieagenda Biomassa en neemt deel aan het kernteam van het 

Nationaal Programma Circulaire Economie (NPCE).  

De provincie heeft industrieterreinen van provinciaal belang aangewezen met ruimte voor 

circulaire economie en zet actief in op lobby bij het Rijk en in Europa. 

 

Utrecht heeft de landelijke doelen overgenomen in haar beleid, maar voor de verdere 

uitwerking gekozen voor een eigen provinciale invulling.  

De provincie gaat onderzoeken hoe ze het VTH-instrumentarium kan inzetten, heeft in het 

ruimtelijk beleid circulariteit vooralsnog in algemene woorden opgenomen bij de provinciale 

belangen, en lobbyt samen met het IPO richting Europa en het Rijk. 

 

Zuid-Holland sluit met haar circulaire beleid (vooralsnog) aan op het landelijke circulaire-

economiebeleid.  

De provincie bereidt zich op een aantal vlakken voor op de beweging vanuit Europa en het 

Rijk om in de nabije toekomst meer dwingende maatregelen in te zetten. 

Zo werkt de provincie sinds 2020 op programmatische wijze samen met de vijf Zuid-

Hollandse omgevingsdiensten aan de circulaire transitie en wordt er gewerkt aan een public 

affairs agenda voor de vier circulaire transitiethema's.  

 

 

Integraal werken aan circulaire economie door de provinciale organisatie 

 

Circulaire economie is belegd bij twee portefeuillehouders: Economie en Duurzaamheid.  

Het circulaire-economieteam werkt als een eigenstandig team, de teamleden zijn geen 

onderdeel van andere teams. Het circulaire bewustzijn neemt toe, maar het eigenaarschap is 

nog niet overal even groot.  

Het versterken van de integraliteit van de transities is een actueel vraagstuk in de provinciale 

organisatie. Er wordt instrumentarium ontwikkeld voor een meer integrale aanpak. 

 

Circulaire economie valt onder een andere gedeputeerde dan het algemene economiebeleid. 

Medewerkers uit het circulaire-economieteam zijn deels in andere teams en sectoren 

werkzaam.  

Er is een interne leergang georganiseerd om transitie in te bedden in de organisatie. Het blijft 

de uitdaging om tijd en aandacht voor circulaire economie door de hele provinciale 

organisatie te krijgen en houden. 
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Circulaire samenleving is belegd bij het gehele college: alle gedeputeerden zijn ervoor 

verantwoordelijk om de opgaven voor circulaire samenleving verder te brengen in de eigen 

portefeuilles.  

Circulaire samenleving is georganiseerd als een concernopgave die aan meerdere teams en 

domeinen binnen de provincie raakt en daar een plaats moet krijgen. De beleidsdomeinen en 

-teams moeten daarbij ieder zelf met de opgave aan de slag gaan. Het opgaveteam 

ondersteunt hen daarbij. De provinciale organisatie is echter nog niet zo ver, draagvlak en 

urgentie zijn een uitdaging. Wel wordt de bewustwording binnen de provincie groter, volgens 

geïnterviewden. 

 

Het onderwerp ‘circulaire economie’ wordt gecoördineerd door één gedeputeerde, in de 

uitvoering wordt samengewerkt met de andere gedeputeerden. Aan het ambtelijk team 

Circulair Zuid-Holland worden medewerkers uitgeleend vanuit alle aanliggende 

(transitie)opgaven en beleidsvelden. Deze verdeling in het takenpakket van de medewerkers 

is niet altijd makkelijk voor de teamleden. 

Professioneel werken in transities is een vraagstuk waaraan continu aandacht wordt besteed 

op het provinciehuis. 

 

 

Raakvlakken met andere opgaven en beleidsvelden 

 

Flevoland heeft weinig aandacht voor de raakvlakken met andere opgaven en beleidsvelden. 

In de praktijk vindt er wel kennisdeling en informatie-uitwisseling plaats tussen de teams voor 

circulaire economie, de woningbouwopgave, de energie- en de landbouwtransitie.  

Circulaire economie wordt steeds meer onderdeel van het provinciale beleid voor algemene 

economie, inkoop en aanbesteding en VTH, voor ruimtelijke ontwikkeling en wet- en 

regelgeving/lobby geldt dit in mindere mate. 

 

Noord-Holland richtte zich in eerste instantie op de raakvlakken met energietransitie en 

ruimtelijk beleid. Gaandeweg heeft de provincie de samenhang met andere beleidsvelden 

zoals regionale economie, voedsel, klimaat en energietransitie, wonen, mobiliteit en water 

actief meegenomen. In aanloop naar de huidige Actieagenda zijn de raakvlakken met andere 

directies en teams afgestemd en verwerkt. 

 

Utrecht wil de circulaire opgaven in andere beleidsdomeinen integreren. In de Beleidsvisie 

Circulaire Samenleving 2050 zijn beleidsdoelen geformuleerd voor andere beleidsdomeinen. 

Ook wordt in de beleidsdocumenten van andere beleidsdomeinen circulariteit op 

verschillende plekken genoemd.  

Het opgaveteam circulaire samenleving werkt samen met medewerkers uit de beleidsteams 

energietransitie, landbouw, woningbouw, inkoop, en in mindere mate ruimtelijke ordening. De 

aandacht voor circulariteit hangt volgens meerdere geïnterviewden nog veel af van personen. 

 

Zuid-Holland benut de kansen die de raakvlakken van het circulaire beleid, het beleid voor 

aanliggend sectoraal beleid en beleid voor andere (transitie)opgaven over en weer bieden. 

Bij de aanbestedingen op het gebied van grond-, weg- en waterbouw (GWW) blijft dit nog 

achter. Op ambtelijk niveau vindt overleg plaats over de verschillende 

duurzaamheidstransities, gericht op onderlinge versterking van en samenhang in beleids- en 

uitvoeringskeuzes.  
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Doelen, activiteiten en instrumenten 

 

De Flevolandse circulaire ambitie is uitgewerkt in een doelstelling voor de periode 2019-2023 

en zes operationele doelen. Er zijn verschillende activiteiten benoemd voor het realiseren 

hiervan. De provincie zet alle typen beleidsinstrumenten in gericht op opbouw van circulaire 

economie, (nog) niet op de afbouw van lineaire economie.  

De provincie rapporteert in de Jaarstukken en in Voortgangsrapportages over de uitgevoerde 

activiteiten. 

 

De landelijke doelstelling is uitgewerkt in strategische en operationele doelen, en hieraan zijn 

de uit te voeren acties gekoppeld. Het beleidsinstrument onderwijs wordt niet ingezet en de 

afbouw van lineaire economie komt niet expliciet aan de orde. Er is nog beperkt zicht op de 

uitvoering en resultaten van de huidige acties. 

 

In de Beleidsvisie is de circulaire ambitie uitgewerkt naar beleidsdoelen voor over 10 jaar, op 

twaalf thema’s. In de Uitvoeringsagenda’s zijn activiteiten geformuleerd. Deze doelen en 

activiteiten sluiten niet direct op elkaar aan. De provincie zet alle typen beleidsinstrumenten 

in gericht op opbouw van circulaire economie, (nog) niet op afbouw van lineaire economie. 

De provincie rapporteert jaarlijks over uitgevoerde activiteiten. 

 

In het Zuid-Hollandse circulaire beleid is het doel van het beleid gepresenteerd, maar geen 

uitwerking ervan in een ambitie en operationele doelen. De bedoeling was dat de provincie 

per thema samen met regionale stakeholders een visie, ambitie en doelen zou gaan bepalen. 

Sinds 2021 worden de uit te voeren activiteiten opgenomen in de provinciale Begroting.  

De provincie zet alle typen beleidsinstrumenten in gericht op opbouw van circulaire 

economie, (nog) niet op de afbouw van lineaire economie.  

De provincie rapporteert jaarlijks over uitgevoerde activiteiten. 

 

 

Monitoring 

 

In 2021 is in de Monitor Omgevingsvisie informatie gepresenteerd over de huidige stand van 

de circulaire economie in Flevoland.  

Beschikbare en gepresenteerde data zijn niet toereikend om inzicht te krijgen in het behalen 

van de provinciale circulaire doelen.  

 

Noord-Holland is een monitoringssysteem aan het ontwikkelen bestaand uit de onderdelen: 

impact van de eigen beleidsinzet, goederenstromen en afvalstromen, circulaire-

economietransitie, en bijdrage aan de ICER. Rapportages zijn gepland eind 2023 en in 2025. 

Intern wordt circulariteit gemonitord in grond-, weg- en waterbouw (GWW). De provincie nam 

het voortouw in de gezamenlijke ontwikkeling van een monitoringssystematiek met andere 

provincies en het PBL. 

 

De provincie brengt regionale grondstofvoorraden en -stromen in kaart in een 

regionale grondstoffenmonitor. Er wordt niet gemonitord in hoeverre de provinciale 

activiteiten bijdragen aan de provinciale circulaire doelen. Specifiek voor het thema inkoop en 

bedrijfsvoering streeft de provincie ernaar de resultaten en behaalde impact te monitoren. Dit 

heeft door diverse uitdagingen vooralsnog niet plaatsgevonden. 
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In 2022 is de 0-meting van de Monitor Circulaire Economie Zuid-Holland opgeleverd en in 

2023 de 1-meting. In de Monitor worden effectindicatoren en transitie-indicatoren 

onderscheiden. Omdat het Zuid-Hollandse circulaire beleid geen nadere uitwerking kent in 

doelen en omdat er geen streefwaarden zijn gekoppeld aan de indicatoren, geven de 0- en 

de 1-meting geen inzicht in het doelbereik.  

De monitoringsgegevens van de effectindicatoren over de periode 2014-2020 laten geen 

positief beeld van de ontwikkeling naar een circulaire economie zien. 

 

 

Leren en bijsturen 

 

Reflectie op de uitgevoerde activiteiten en het verzamelen van lessen is niet formeel 

georganiseerd in de beleidsuitvoering. Leren gebeurt vooral informeel. Met name de externe 

contacten geven het circulaire-economieteam inzicht in wat werkt en wat niet.  

In het tweewekelijks overleg met de verantwoordelijk gedeputeerden worden de activiteiten 

afgestemd en eventuele bijsturing besproken 

 

Noord-Holland werkt met een adaptieve beleidsaanpak en een dynamische leeragenda. 

Geformuleerde leervragen worden intern besproken en activiteiten worden toegevoegd, 

aangepast of achterwege gelaten op basis van de resultaten van en ervaringen met de 

beleidsuitvoering. 

 

Om te reflecteren op de uitgevoerde activiteiten en lessen te verzamelen rapporteert Utrecht 

jaarlijks over de voorgang van de Uitvoeringsagenda. Ruimte om bij te sturen is in de opzet 

van het beleid georganiseerd door de Uitvoeringsagenda voor een korte duur vast te stellen 

(2021-2022) en jaarlijks te actualiseren. 

 

Leren en reflecteren op de circulaire beleidsuitvoering is structureel georganiseerd. Input 

wordt intern en extern verkregen. Geconstateerde belemmeringen die binnen de provinciale 

bevoegdheden liggen worden actief opgelost (zo heeft de provincie een beleidsregel en een 

subsidieregeling opgesteld om belemmeringen rond groene reststromen en 

doorbraakprojecten aan te pakken).   

 

 

Inzetten van actoren 

 

De provincie heeft geen strategie voor het mobiliseren van en sturen op actoren opgesteld. In 

de praktijk zet de provincie zich actief in voor samenwerking met andere overheden, 

organisaties en ondernemingen. Samenwerking met Economic Board Flevoland is (nog) niet 

van de grond gekomen en ook richt de provincie zich vooralsnog niet in op inwoners. 

 

De provincie heeft een communicatiestrategie opgesteld primair gericht op MKB-bedrijven en 

samenwerkingspartners en secundair op inwoners. De provincie werkt onder andere samen 

binnen de MRA, organiseert bestuurlijke en ambtelijke dialoogtafels met gemeenten, en 

draagt bij aan het Transitiefonds van Regionale Ontwikkelingsmaatschappij (ROM) InWest. 
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De provincie zoekt samenwerking met andere actoren vanuit ieder van de (provinciale) 

beleidsdomeinen zelf, omdat bij elk verschillende vraagstukken spelen. De provincie werkt 

samen met gemeenten, omgevingsdiensten, Regionale Ontwikkelingsmaatschappij Utrecht 

Region, en neemt deel aan netwerken met ondernemers en onderwijs- en kennisinstellingen. 

De provincie laat het vergroten van de bekendheid van circulaire samenleving onder 

inwoners over aan andere partijen. 

 

In het Zuid-Hollandse circulaire-economiebeleid is aandacht besteed aan het mobiliseren van 

actoren. In de praktijk ligt de focus op overheden en het bedrijfsleven. Dit geldt (nog) niet 

voor de samenwerking met Metropoolregio Rotterdam Den Haag, Economic Board Zuid-

Holland, regionale ontwikkelingsmaatschappij InnovationQuarter en de waterschappen. 
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| 5 | Reactie Gedeputeerde Staten 
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| 6 | Nawoord 

Wij danken Gedeputeerde Staten (GS) voor hun reactie op de conclusie en aanbevelingen van dit rapport. GS 

geven per aanbeveling aan of zij deze onderschrijven. De reactie van GS geeft ons geen aanleiding tot het 

maken van nadere opmerkingen.  

 

In de Provincievergelijking waren de jaarlijkse budgetten voor de uitvoering van het circulaire-economiebeleid 

weergegeven. Door GS van de provincies Utrecht en Zuid-Holland is opgemerkt dat deze budgetten niet 

vergelijkbaar zijn, omdat het per provincie verschilt uit welke onderdelen de budgetten bestaan. Om 

misverstanden te voorkomen heeft de Rekenkamer deze rij verwijderd uit de Provincievergelijking. Het jaarlijkse 

budget is wel weergegeven in de Nota van Bevindingen. 

 

De behandeling van het rapport in Provinciale Staten zien we met belangstelling tegemoet. 

 
 



 

NOTA VAN BEVINDINGEN 
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| 1 | Inleiding 

1.1 Aanleiding 

Onze samenleving draait op wat de aarde ons biedt: we gebruiken grondstoffen voor voedsel, onderdak, warmte, 

kleding, elektrische apparaten en mobiliteit. Die behoefte aan grondstoffen neemt nog steeds toe, in Nederland 

en de rest van de wereld.8 De Nederlandse economie is sterk afhankelijk van de import van grondstoffen. Door 

geopolitieke machtsverhoudingen en conflicten in regio’s die grondstoffen leveren, is die afhankelijkheid 

kwetsbaar. Ook legt de vraag naar en het gebruik van grondstoffen druk op omgeving en milieu. Om die redenen 

is het noodzakelijk de lineaire economie om te vormen naar een circulaire economie: een economie zonder afval 

waarin het gebruik van grondstoffen wordt gereduceerd en materialen worden hergebruikt.  

 

Er bestaan verschillende definities van ‘circulaire economie’. Het Rijk hanteert de volgende:  

Een circulaire economie is een economisch systeem dat het hergebruik van producten en grondstoffen en het 

behoud van natuurlijke hulpbronnen als uitgangspunt neemt en waardecreatie voor mens, natuur en economie in 

iedere schakel van het systeem nastreeft.9 

 

In 2016 stelde de Nederlandse overheid als doel een volledige circulaire economie in 2050, met als tussendoel 

het realiseren van 50% minder gebruik van primaire grondstoffen in 2030. In januari 2017 spraken 180 partijen 

zich uit voor een volledig circulaire economie door het Grondstoffenakkoord te ondertekenen. Onder de 

ondertekenaars waren provincies en andere overheden, milieuorganisaties en vertegenwoordigers van het 

bedrijfsleven.10  

 

De transitie naar de circulaire economie gaat verder dan alleen het zuiniger en slimmer omgaan met 

grondstoffen, producten en diensten. Het gaat ook om andere werkwijzen en processen binnen en tussen 

organisaties, om mensen en sociale inclusie.11 Het realiseren van een volledig circulaire economie vraagt om 

brede, fundamentele veranderingen in onze samenleving: een systeemverandering. 

 

Het PBL12 constateert in januari 2023 dat er de afgelopen jaren nauwelijks vooruitgang is geboekt bij het 

realiseren van de doelen voor 2030 en 2050. Het Nederlandse grondstoffengebruik is in 2020 wat afgenomen ten 

opzichte van 2018, maar dit komt vooral door de lockdowns tijdens de coronatijd. Van een versnelling in de 

transitie naar een circulaire economie is nog geen sprake.13 Overigens vergt een (circulaire) systeemverandering 

tijd. De onderzochte periode 2014-2020 is te kort om aantoonbare verschuivingen in  grondstoffenstromen als 

effect van beleidsinspanningen gericht op nieuwe verdienmodellen, nieuwe wet- en regelgeving en nieuwe 

marktketens, te kunnen verwachten.14 

 

 
8 Rijksoverheid, IPO e.a. (2017), Grondstoffenakkoord & PBL (2023), ICER 2023 
9 Staatssecretaris IenM (2013), Kamerbrief ‘Groene economische groei in Nederland (Green Deal)’, 20 juni 2013 & 

Staatssecretaris IenM (2014), Kamerbrief ‘Groene economische groei in Nederland’, 28 januari 2014 
10 Ministerie van IenW (2020), Ondertekenaars Grondstoffenakkoord, 25 februari 2020 
11 Rijksoverheid, IPO e.a. (2017), Grondstoffenakkoord 
12 Planbureau voor de Leefomgeving 
13 PBL (2023), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2023 
14 Provincie Zuid-Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 28 maart 2023 
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Er is dus werk aan de winkel. Alle vier Randstedelijke provincies hebben beleid geformuleerd om de transitie naar 

een circulaire economie te stimuleren en te versnellen. De provincies geven daarmee uitvoering aan het 

Grondstoffenakkoord en de landelijke doelen. De transitie naar een circulaire economie en het bijbehorende 

beleid staan nog relatief aan het begin van realisatie.  

 

Als provincies de transitie naar een circulaire economie willen realiseren, dan is van belang dat de provincie:15 

▪ duidelijke ambities en doelen heeft geformuleerd  

▪ oog heeft voor de interactie met andere transities en -beleidsterreinen 

▪ in (de aansturing van) de beleidsuitvoering ‘leren en bijsturen’ centraal stelt 

▪ alle onderdelen van de provinciale organisatie informeert en enthousiasmeert 

▪ de belangrijkste actoren mobiliseert 

▪ kansen en belemmeringen herkent en adequaat oppakt 

 

Programmaraad 

In april 2021 is ‘Circulaire economie’ als mogelijk onderzoeksonderwerp voorgelegd aan de Programmaraad. Er 

bleek unaniem draagvlak te zijn voor dit onderwerp. Na nadere verkenning is het onderzoek gestart in het 

voorjaar van 2022. Gaandeweg het onderzoek zijn de onderzoeksvragen inhoudelijk aangepast, zodat het 

onderzoek meer toegevoegde waarde heeft gekregen. Hierover zijn GS en PS geïnformeerd in november 2022. 

 

1.2 Probleemstelling en onderzoeksvragen 

Doelstelling  

Dit Rekenkameronderzoek richt zich op wat er nodig is om de gestelde doelen voor een circulaire economie te 

realiseren. De Rekenkamer streeft naar een onderzoeksuitkomst die helpend is aan het proces waar de 

provincies zich in bevinden. We willen van toegevoegde waarde zijn, ondersteunend aan de kaderstellende en 

controlerende rol van Provinciale Staten. De achterliggende gedachte daarbij is dat de Rekenkamer bekijkt of het 

beleid doeltreffend is. Voor transities in een vroege fase is dit geen eenvoudige vraag om te beantwoorden, wel 

willen we een beeld geven of de provincies op de goede weg zijn. Dit heeft geresulteerd in een rapport dat vooral 

beschrijvend en vergelijkend van aard is. 

 

Centrale onderzoeksvraag 

Op welke manier dragen de provincies Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland bij aan de transitie 

naar een circulaire economie en wat kunnen de provincies van elkaar leren als het gaat om hun beleid en de 

uitvoering daarvan? 

 

De centrale onderzoeksvraag is uitgewerkt in acht vragen: 

1. Welke ambities en doelen streeft de provincie na met betrekking tot de transitie naar een circulaire 

economie? 

2. Welke instrumenten zet de provincie in om haar doelen en ambities te bereiken en waarop is deze keuze 

gebaseerd? 

3. Waar liggen raakvlakken tussen de transitie naar een circulaire economie en andere beleidsterreinen en hoe 

gaat de provincie hiermee om?  

4. Is leren en bijsturen structureel onderdeel van de beleidsuitvoering?  

 
15 Voorafgaand aan dit onderzoek heeft de Rekenkamer met diverse betrokken partijen gesproken over provinciaal circulaire-

economiebeleid. Als rode draad is daaruit de opgenomen opsomming naar voren gekomen. 
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5. Hoe monitort de provincie de ontwikkeling van de circulaire economie en de bijdrage van de provincie 

daaraan? 

6. Worden alle onderdelen van de provincie (politiek, bestuurlijk en ambtelijk) geïnformeerd en 

geënthousiasmeerd over/voor de transitie naar een circulaire economie?  

7. Heeft de provincie de belangrijkste actoren op het gebied van circulaire economie gemobiliseerd? 

8. Worden kansen en belemmeringen herkend en adequaat opgepakt? 

 

1.3 Afbakening 

Dit onderzoek richt zich op: 

▪ Het vigerende provinciale beleid voor de transitie naar een circulaire economie. De Rekenkamer volgt de 

door de provincie gehanteerde definitie van een circulaire economie. Ook de door de provincie gekozen 

beleidsafbakening is leidend in het onderzoek. Indien relevant is ook het voorgaande beleid voor de circulaire 

transitie bij het onderzoek betrokken. 

▪ De ontwikkeling van het beleid en de beleidsuitvoering, in hoeverre daarin een transitieaanpak wordt 

gehanteerd (met aandacht voor aanliggende beleidsvelden) en hoe ‘leren en bijsturen’ daarin een plek heeft. 

▪ Voor zover dat mogelijk is: de doeltreffendheid van de provinciale bijdrage aan de transitie naar een circulaire 

economie. Veel instrumenten worden nog niet zo lang ingezet. Het zal dan ook veelal gaan om het 

adresseren van aandachtspunten in de beleidsuitvoering.  

▪ Leerpunten voor de provincies. Het provinciale circulaire-economiebeleid is relatief nieuw. Het idee van de 

Rekenkamer is dat de provincies van elkaars aanpak kunnen leren.  

 

Dit onderzoek richt zich niet op: 

▪ Uitgebreide analyses van alle activiteiten van de provincie op het gebied van circulaire economie. Ter 

illustratie zijn een aantal activiteiten uitgelicht. 

▪ Vraagstukken rond schadelijke of Zeer Zorgwekkende Stoffen (ZZS) in hergebruikte of gerecyclede 

producten. 

▪ Het ex post beoordelen van de doeltreffendheid, doelmatigheid en rechtmatigheid van het ingezette beleid. 

 

Het onderzoek heeft plaatsgevonden in de periode mei 2022 tot maart 2023. Informatie tot en met januari 2023 is 

verwerkt in dit rapport.16 

 

1.4 Werkwijze 

Deze paragraaf bevat een uitwerking van de onderzoeksvragen en beschrijft op welke wijze de beantwoording 

van de vragen heeft plaatsgevonden. We hebben elke deelvraag op dezelfde wijze beantwoord in de vier 

provincierapporten. Voor elke deelvraag geldt dat er inspirerende voorbeelden uit de andere drie provincies zijn 

ingevoegd.  

 

Vraag 1:  

Welke ambities en doelen streeft de provincie na met betrekking tot de transitie naar een circulaire economie? 

 

 
16 Informatie vanuit de provincie ter beantwoording van vragen van de Rekenkamer is tot en met februari 2023 verwerkt in het 

rapport. 
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Voor de beantwoording van deze vraag is eerst beschreven hoe het circulaire-economiebeleid op nationaal 

niveau tot stand is gekomen en wat actuele ontwikkelingen zijn. Het Europese beleid is beschreven in Bijlage A. 

 

Daarna is het circulaire-economiebeleid in kaart gebracht. Er is nagegaan in hoeverre de provincie betrokken was 

en is bij het opstellen van het landelijke circulaire-economiebeleid, in hoeverre de provincie landelijke kaders een 

plek heeft gegeven in het eigen beleid en in hoeverre de provincie ervoor kiest om eigen beleidsvrijheid te nemen. 

Vervolgens is beschreven wanneer het provinciale circulaire-economiebeleid is gestart, welke onderbouwing het 

beleid kent en uit welke documenten het huidige beleid bestaat. De doelen die in deze documenten zijn benoemd, 

zijn letterlijk overgenomen in het rapport. Als laatste is een doorkijk opgenomen naar toekomstig beleid, voor 

zover daarover informatie voorhanden was. 

 

Voor de beantwoording van deze vraag is voornamelijk gebruik gemaakt van beleidsdocumenten en 

onderliggende verkenningen.  

 

Vraag 2:  

Welke instrumenten zet de provincie in om haar doelen en ambities te bereiken en waarop is deze keuze 

gebaseerd? 

 

We hebben als eerste in beeld gebracht hoe overheden kunnen sturen op transities om deze vraag te kunnen 

beantwoorden. Daarvoor hebben we gekeken naar een aantal transitietheorieën en denkmodellen en deze 

toegelicht. Vervolgens hebben we op een rij gezet welke instrumenten de provincie in theorie kan inzetten om de 

transitie naar een circulaire economie te versnellen.  

 

Per provincie hebben we geïnventariseerd welk budget beschikbaar is voor de uitvoering van het circulaire-

economiebeleid en hoe de medewerkers georganiseerd zijn rond dit thema. Vervolgens hebben we beschreven 

welke circulaire activiteiten de provincie zich voorgenomen had en welke er uitgevoerd zijn. Dit overzicht is 

overigens niet uitputtend omdat het te omvangrijk zou zijn om alle activiteiten op te sommen die de provincie ook 

op het snijvlak met andere opgaven en organisatie uitvoert. We gaan na welke instrumenten de provincie inzet en 

ook of daarin aandacht is voor afbouw van de lineaire economie. 

 

Ook voor deze vraag baseren we ons vooral op beleidsdocumenten en (wetenschappelijke) onderzoeken, 

aangevuld met toelichtingen door de ambtelijke organisatie.  

 

Vraag 3:  

Waar liggen raakvlakken tussen de transitie naar een circulaire economie en andere beleidsterreinen en hoe gaat 

de provincie hiermee om?  

 

Wij hebben drie (transitie)opgaven en vijf beleidsterreinen onderscheiden die de meeste raakvlakken hebben met 

de transitie naar een circulaire economie, namelijk energietransitie, voedseltransitie, woningbouwopgave, 

algemene economie, inkoop & aanbesteding, ruimtelijke ontwikkeling, wet- en regelgeving en VTH. We hebben 

beschreven waar deze (transitie)opgaven en beleidsterreinen over gaan, welk landelijk beleid van belang is en 

wat raakvlakken zijn met circulaire economie.  

 

Op provinciaal niveau zijn we nagegaan hoe integraal werken georganiseerd is in de organisatie en of er 

ontwikkelingen gaande zijn. Daarna hebben we onderzocht hoe raakvlakken tussen de (transitie)opgaven en 

beleidsterreinen benoemd zijn en hoe samenwerking op dat vlak is vormgegeven.  
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Voor deze vraag hebben we interviews gehouden met verschillende teams die zich met deze (transitie)opgaven 

en beleidsterreinen bezighouden. Daarnaast hebben we de betreffende beleidsdocumenten doorgenomen om de 

raakvlakken met circulaire economie te inventariseren. 

 

Vraag 4:  

Is leren en bijsturen structureel onderdeel van de beleidsuitvoering?  

En: 

Vraag 8:  

Worden kansen en belemmeringen herkend en adequaat opgepakt? 

 

Vragen 4 en 8 hebben we in samenhang beantwoord. Daartoe zijn we eerst nagegaan wat er bekend is over het 

belang van leren en bijsturen in een transitie en hoe dit georganiseerd kan worden. 

Vervolgens hebben we onderzocht hoe leren georganiseerd is bij de provincie, en meer specifiek waarover wordt 

geleerd en of er ruimte is om op basis daarvan bij te sturen. Waar mogelijk hebben we dit inzichtelijk gemaakt met 

voorbeelden. Als laatste hebben we inzichtelijk gemaakt wat op landelijk niveau de meest recent geconstateerde 

kansen en belemmeringen voor de transitie naar een circulaire economie zijn.  

 

Voor de beantwoording van deze vragen hebben we gekeken naar beleidsadviezen op het gebied van leren in 

transities en landelijke onderzoeksrapporten over kansen en belemmeringen. Om te kunnen beschrijven hoe 

leren in de provinciale organisatie is georganiseerd hebben we ons voornamelijk gebaseerd op interviews met de 

betrokken ambtenaren.  

 

Vraag 5:  

Hoe monitort de provincie de ontwikkeling van de circulaire economie en de bijdrage van de provincie daaraan? 

 

Ook voor de beantwoording van deze vraag hebben we allereerst bekeken hoe monitoring op landelijk niveau is 

georganiseerd, en ook welke activiteiten daarvoor interprovinciaal plaatsvinden. 

 

We zijn nagegaan hoe monitoring van de transitie naar een circulaire economie in de afgelopen jaren is opgezet 

en ontwikkeld door de provincie. Welke inzichten de monitoring inmiddels heeft opgeleverd, hebben we verkort 

opgenomen in dit rapport.  

 

De beschrijving van de ontwikkeling van de monitoringsystematiek en de resultaten daarvan is vooral gebaseerd 

op beleids- en monitoringsdocumenten, aangevuld met toelichting van ambtelijke zijde.  

 

Vraag 6:  

Worden alle onderdelen van de provincie (politiek, bestuurlijk en ambtelijk) geïnformeerd en geënthousiasmeerd 

over/voor de transitie naar een circulaire economie?  

En: 

Vraag 7:  

Heeft de provincie de belangrijkste actoren op het gebied van circulaire economie gemobiliseerd? 
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De vragen 6 en 7 hebben we in samenhang beantwoord. Als eerste zijn we nagegaan wat van belang is in de 

samenwerking met alle bij de transitie betrokken indicatoren. Deze samenwerking vraagt om regie en 

governance. Het is van belang dat er bestuurlijk draagvlak is, kennis wordt gedeeld en actoren gemobiliseerd. 

 

Per provincie zijn we nagegaan hoe de samenwerking op het provinciehuis verloopt tussen PS, GS en ambtelijke 

organisatie. Voor de samenwerking met actoren buiten het provinciehuis hebben we bekeken of de provincie een 

strategie voor het sturen op en mobiliseren van actoren in het beleid heeft opgenomen. Vervolgens hebben we 

aan de hand van verschillende interviews in kaart gebracht hoe de samenwerking is vormgegeven met 

gemeenten, omgevingsdienst(en), economic board en regionale ontwikkelingsmaatschappij, ondernemers, 

onderwijs- en kennisinstellingen en inwoners.  

 

Inzichten over samenwerking in transities hebben we opgedaan uit verschillende adviserende rapporten van 

NSOB17, ROB18 en het PBL. Door middel van interviews met de provinciale organisatie en diverse actoren 

hebben we een beeld kunnen schetsen van hun samenwerking in de praktijk.  

 

1.5 Leeswijzer 

In dit rapport worden de onderzoeksvragen beantwoord in dezelfde volgorde als in paragraaf 1.4 gepresenteerd. 

Dit betekent dat in Hoofdstuk 2 vraag 1 wordt behandeld, in Hoofdstuk 3 vraag 2, in Hoofdstuk 4 vraag 3, in 

Hoofdstuk 5 de vragen 4 en 8, in Hoofdstuk 6 vraag 5 en in Hoofdstuk 7 de vragen 6 en 7. De bevindingen zijn 

genummerd en de nummering loopt door in de achtereenvolgende hoofdstukken. In groene blokken zijn ter 

inspiratie voorbeelden uit andere provincies opgenomen. De grijze blokken geven extra informatie die net buiten 

de scope van het onderzoek valt, maar de Rekenkamer wel inspirerend en het vermelden waard acht.  

 

 
17 Nederlandse School voor Openbaar Bestuur 
18 Raad voor het Openbaar Bestuur 
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| 2 | Ambities en doelen  

Dit hoofdstuk beantwoordt onderzoeksvraag 1 ‘Welke ambities en doelen streeft de provincie na met betrekking 

tot de transitie naar een circulaire economie?’ Paragraaf 2.1 beschrijft chronologisch hoe het circulaire-

economiebeleid op nationaal niveau tot stand is gekomen en wat actuele ontwikkelingen zijn. Daarna volgt in 

paragraaf 2.2 eenzelfde beschrijving van het provinciale circulaire-economiebeleid.  

 

2.1 Nationaal beleid 

1. Het Europees circulaire-economiebeleid (zie Bijlage A) is omvangrijk en van groot belang voor de transitie 

naar een circulaire economie in Nederland. 

a. Het Europees beleid heeft invloed op de speelruimte voor de transitie in Nederland. Een voorbeeld is de 

Europese Kaderrichtlijn afvalstoffen. Deze richtlijn richt zich onder andere op het transport en de 

verwerking van afval en wordt door de Europese lidstaten geïmplementeerd in nationale wetgeving.19 

b. Verdergaand beleid in Nederland vraagt om een EU-brede aanpak. De Europese bevoegdheden voor 

bijvoorbeeld producten, handel en afval reiken verder dan de nationale bevoegdheden. Het betreft met 

name kaderstelling voor de markt binnen de EU, zoals het invoeren van rapportageverplichtingen (wat 

ten goede komt aan het vergroten van de ketentransparantie) en verdergaande beprijzing onder het 

Europese emmissiehandelssysteem (wat het verminderen van de milieudruk financieel aantrekkelijker 

maakt voor bedrijven).20  

c. In Bijlage A is een selectie van de meest relevante Europese circulaire-economiebeleidsdocumenten 

opgenomen. 

 

2. Circulaire economie kent veel verschillende definities. In haar recente beleidsdocumenten noemt het Rijk niet 

consequent één definitie van circulaire economie. In een Kamerbrief in 2013 werd voor het eerst een definitie 

gebruikt die (enigszins aangepast) algemeen geaccepteerd wordt.21  Deze definitie luidt:  

Een circulaire economie is een economisch systeem dat het hergebruik van producten en 

grondstoffen en het behoud van natuurlijke hulpbronnen als uitgangspunt neemt en waardecreatie voor 

mens, natuur en economie in iedere schakel van het systeem nastreeft. 

 

2016 

3. In 2016 werd het Rijksbrede programma Nederland Circulair in 2050 gepresenteerd. Hierin is als 

belangrijkste doelstelling opgenomen: het realiseren van een volledige circulaire economie in 2050, met als 

tussendoel het realiseren van 50% minder gebruik van primaire grondstoffen in 2030. 

a. Nederland Circulair in 2050 was een antwoord op een verzoek van de regering en advies van de 

Sociaal-Economische Raad en de Raad voor de Leefomgeving en Infrastructuur om te komen tot één 

overkoepelend programma voor een circulaire economie. In Nederland Circulair in 2050 werd lopend 

 
19 Taskforce Herijking Afvalstoffen (2019), Adviesrapport Grondstof of afval 
20 PBL (2023), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2023 
21 Staatssecretaris IenM (2013), Kamerbrief ‘Groene economische groei in Nederland (Green Deal)’, 20 juni 2013 & 

Staatssecretaris IenM (2014), Kamerbrief ‘Groene economische groei in Nederland (Green Deal)’, 28 januari 2014 
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beleid geïntegreerd, waaronder de Visie Biomassa 2030, de Grondstoffennotitie, Van Afval naar 

Grondstof (VANG), Biobased Economy en beleid voor een gezonde en veilige leefomgeving.22 

b. In Nederland Circulair in 2050 is als doelstelling opgenomen: het realiseren van een volledig circulaire 

economie in 2050, met als tussendoel het realiseren van 50% minder gebruik van primaire grondstoffen 

in 2030.23 Daarnaast zijn drie strategische doelstellingen geformuleerd om de economie zo snel mogelijk 

circulair te maken:24  

I. Grondstoffen in bestaande ketens worden hoogwaardig benut 

II. Waar nieuwe grondstoffen nodig zijn, worden fossiele, kritieke en nietduurzaam geproduceerde 

grondstoffen vervangen door duurzaam geproduceerde, hernieuwbare en algemeen beschikbare 

grondstoffen. 

III. Nieuwe productiemethodes worden ontwikkeld, nieuwe producten ontworpen en gebieden anders 

ingericht. Ook worden nieuwe manieren van consumeren bevorderd. 

c. Naast het generieke beleid, zet de Rijksoverheid in op een specifieke veranderaanpak per sector of 

grondstoffenketen. Het programma legt daarbij de focus op vijf prioritaire thema’s:25 

1. Biomassa en Voedsel 

2. Kunststoffen 

3. Maakindustrie 

4. Bouw 

5. Consumptiegoederen 

d. Met het programma wil het kabinet ook een bijdrage leveren aan het realiseren van het Europese 

actieplan.26 

 

2017 

4. In januari 2017 hebben 180 partijen in Den Haag het Grondstoffenakkoord ondertekend. Hierin staan de 

gezamenlijke ambitie en de intenties voor transitieagenda’s en een monitoringsysteem.27 

a. Het opstellen van een Grondstoffenakkoord was in Nederland Circulair in 2050 een belangrijke 

toezegging van het kabinet.28 

b. Het IPO was één van de opstellende partners van het Grondstoffenakkoord. Inmiddels hebben meer dan 

400 partijen dit akkoord ondertekend, waaronder bedrijven, provincies, gemeenten, branche- en 

maatschappelijke organisaties en vakbonden.29  

c. De gezamenlijke ambitie luidt: ‘een circulaire economie realiseren, waarmee efficiënt en slim omgaan 

met grondstoffen en materialen het verdienvermogen van de Nederlandse economie helpt te versterken 

en het duurzaam omgaan met natuurlijk kapitaal en klimaat- en andere milieudoelen helpt te realiseren.’ 

d. In het Grondstoffenakkoord is de intentie vastgelegd om transitieagenda’s op te stellen voor de vijf 

prioritaire thema’s. In deze transitieagenda’s wilden de ondertekenaars richting geven aan de 

inspanningen en investeringen die nodig zijn om de transitie naar een circulaire economie vorm te 

geven. Na de totstandkoming van de transitieagenda’s zouden alle ondertekenaars afzonderlijk en 

collectief bepalen of en zo ja, hoe zij gaan deelnemen aan de uitvoering ervan. 

 
22 PBL (2023), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2023 
23 De doelen zijn in hierop volgende beleidsstukken nader geconcretiseerd en worden nog verder geconcretiseerd. 
24 Rijksoverheid (2016), Nederland circulair in 2050  
25 Deze thema’s zijn belangrijk voor de Nederlandse economie, kennen een grote milieudruk, kennen al veel maatschappelijke 

energie voor de transitie naar een circulaire economie en sluiten aan bij de prioriteiten van de EC. Bron: Ministeries van IenM & 

EZ (2016), Nederland Circulair in 2050: Rijksbreed programma Circulaire Economie 
26 Ministeries van IenM & EZ (2016), Nederland Circulair in 2050: Rijksbreed programma Circulaire Economie 
27 Rijksoverheid, IPO e.a. (2017), Grondstoffenakkoord 
28 Ministeries van IenM & EZ (2016), Nederland Circulair in 2050: Rijksbreed programma Circulaire Economie 
29 Ministerie van IenW (2020), Ondertekenaars Grondstoffenakkoord, 25 februari 2020 
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e. In het Grondstoffenakkoord is ook afgesproken dat een monitoringssysteem ontwikkeld zal worden dat 

gericht is op het in beeld brengen van de voortgang van afgesproken activiteiten, de ontwikkeling van 

grondstoffenstromen naar, binnen en vanuit Nederland en de transitiedynamiek. Het Rijk zal daartoe aan 

kennisinstellingen opdracht geven.  

 

2018 

5. In 2018 zijn de vijf Transitieagenda’s gepubliceerd voor de prioritaire thema’s.30 In deze agenda’s is de 

provinciale rol bij de uitvoering niet duidelijk aangegeven. 

a. In Transitieteams hebben de ondertekenaars van het Grondstoffenakkoord voor de vijf prioritaire thema’s 

beschreven hoe de betreffende sector circulair kan worden in 2050 en welke acties ervoor nodig zijn. Per 

actie is aangegeven welke actor aan zet is. Als overheden aan zet zijn, is dit aangegeven met ‘overheid’, 

waardoor niet duidelijk is in hoeverre provincies specifiek aan zet zijn.   

b. In de Transitieagenda’s zijn tien dwarsdoorsnijdende thema’s geïdentificeerd; thema's die door 

prioriteiten en sectoren heenlopen. Dit zijn: producentenverantwoordelijkheid; wet- en regelgeving; 

circulair ontwerp; circulair inkopen; marktprikkels; financieringsinstrumenten; monitoring, kennis en 

innovatie; gedrag en communicatie, onderwijs en arbeidsmarkt; internationale inzet en het 

Versnellingshuis Nederland Circulair! 

 

 
 
Figuur 1 Tijdlijn nationaal circulaire-economiebeleid31 

 

 
30 Transitieteam Biomassa en Voedsel (2018), Transitieagenda Biomassa en Voedsel; Transitieteam Kunststoffen (2018), 

Transitieagenda Kunststoffen; Transitieteam Maakindustrie (2018), Transitieagenda Maakindustrie; Transitieteam Circulaire 

Bouweconomie (2018), Transitieagenda Circulaire Bouweconomie & Transitieteam Consumptiegoederen (2018), 

Transitieagenda Consumptiegoederen 
31 PBL (2023), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2023 
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2019-2021: Uitvoeringsprogramma Circulaire Economie 2019-2023 

6. In februari 2019 presenteerde het Rijk het Uitvoeringsprogramma Circulaire Economie 2019-2023 (UPCE). 

Met dit Uitvoeringsprogramma geven het kabinet en de ondertekenaars van het Grondstoffenakkoord verder 

vorm aan de transitie naar een circulaire economie (zie Figuur 1).  

a. Het Uitvoeringsprogramma bevat een aantal activiteiten en projecten gericht op de prioritaire en de 

dwarsdoorsnijdende thema’s uit het Grondstoffenakkoord en de Transitieagenda’s.32  

b. In 2020 en 2021 volgden jaarlijkse actualisaties van het Uitvoeringsprogramma, met daarin een 

overzicht van nieuwe activiteiten en voortgangsinformatie over lopende activiteiten.33 

c. Het Uitvoeringsprogramma is in 2023 opgevolgd door het Nationaal Programma Circulaire Economie 

(zie bevinding 13).  

 

2020-2021: IPO Kansenkaarten en de IPO Krachtenkaart  

7. In 2020 is namens het IPO in kaart gebracht wat provincies doen om de transitie naar een circulaire 

economie te stimuleren. Deze inventarisatie heeft in 2021 geleid tot de IPO Kansenkaarten en de IPO 

Krachtenkaart.  

a. Voor de IPO Kansenkaarten is geïnventariseerd wat er per provincie aan circulaire economie wordt 

gedaan en welke kansen dat biedt.34 

b. In de IPO Krachtenkaart35 zijn vijf handreikingen opgenomen die aangeven wat provincies gaan doen om 

de transitie naar een circulaire economie te stimuleren. Inmiddels zijn er diverse initiatieven gaande om 

deze handreikingen verder te concretiseren:36 

I. Circulair inkopen en aanbesteden: namens de provincies wordt er een verkenning uitgevoerd naar 

de mogelijkheden van circulair inkopen en aanbesteden.37 

II. Circulair bestendigen van Omgevingsvisie en VTH-uitvoeringspraktijk: in de IPO Bouwstenenvisie 

CE VTH wordt aangegeven hoe VTH-activiteiten kunnen worden ingezet om de transitie naar een 

circulaire economie te stimuleren (zie ook Hoofdstuk 4).38 Het IPO werkt tevens samen met het Rijk 

en andere overheden aan een plan van aanpak voor een kennisgremium dat ten doel heeft meer 

eenduidigheid te creëren rond, en sneller tot een oordeel te komen over de status van 

reststromen.39 

III. Ontwikkelen en versterken van regionale circulaire ecosystemen: de provincies zijn actief als 

netwerker en verbinder in regionale circulaire ecosystemen.40 

IV. Ondersteunen van het regionale bedrijfsleven in de transitie naar een circulaire economie: het IPO 

heeft samen met het Economisch Samenwerkingsplatform Rijk-Regio de Actieagenda Heel het MKB 

Circulair! geïnitieerd.41 

V. Invulling van de monitoring van de transitie: de provincies werken samen met het Rijk aan het 

ontwikkelen van een monitoringssystematiek op provinciaal niveau.42 

 
32 Rijksoverheid (2019), Uitvoeringsprogramma Circulaire Economie 2019-2023 
33 Rijksoverheid (2020), Uitvoeringsprogramma Circulaire Economie 2020-2023 & Rijksoverheid (2021), Uitvoeringsprogramma 

Circulaire Economie 2021-2023 
34 IPO (2021), Kansenkaarten circulaire economie 2021 
35 IPO (2021), IPO Krachtenkaart Circulaire Economie 
36 Het Groene Brein (2022), www.hetgroenebrein.nl  
37 Het Groene Brein (2022), www.hetgroenebrein.nl  
38 IPO (2022), Bouwstenenvisie CE en VTH  
39 IPO (2022), Position Paper Commissiedebat Circulaire Economie, 2 november 2022 
40 IPO (2021), IPO Krachtenkaart Circulaire Economie 
41 Platform31 (2022), Actieagenda Heel het MKB Circulair!, 7 december 2022 
42 PBL (2023), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2023 

https://kenniskaarten.hetgroenebrein.nl/kenniskaart-circulaire-economie/welk-nationaal-beleid-ondersteunt-deze-ambities/
https://kenniskaarten.hetgroenebrein.nl/kenniskaart-circulaire-economie/welk-nationaal-beleid-ondersteunt-deze-ambities/
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8. In de IPO Krachtenkaart vraagt het IPO tevens ondersteuning van het Rijk op drie fronten: 43   

1. Bouwen met de kracht van de regionale aanpak: het Rijk wordt gevraagd de provincies te faciliteren in 

het ontwikkelen van circulaire ecosystemen, nationaal beleid te laten voortbouwen op regionale 

activiteiten en om eenduidige landelijke coördinatie. 

2. Marktkansen vergroten voor circulaire producten: het IPO vraagt het Rijk een gelijk speelveld te creëren 

onder andere door in te zetten op de verschuiving van belasting op arbeid naar belasting op grondstoffen 

(Ex’tax), een integrale kostprijs (True Price) op Europese schaal en de aanbevelingen van de Taskforce 

Herijking Afvalstoffen te implementeren. 

3. Maak ruimte voor opschaling van circulaire innovaties: het Rijk wordt gevraagd een gezamenlijk plan te 

ontwikkelen voor het rendabel maken van regionale opschalingstrajecten en het ondersteunen van de 

regionale inzet op de arbeidsmarkt en human capital in relatie tot de circulaire economie. 

 

2021-2022: doelentraject 

9. In 2021 en 2022 zijn stappen gezet om de circulaire doelen te concretiseren: het doelentraject.44 

a. Op verzoek van het ministerie van IenW heeft het PBL in juli 2021 de policy brief ‘Mogelijke doelen voor 

een Circulaire Economie’ uitgebracht met daarin een richtinggevend kader voor het uitwerken en 

concretiseren van doelen voor de transitie naar een circulaire economie. 

b. Vervolgens is het ministerie van IenW het traject gestart om tot concretere doelen te komen, onder 

andere als bouwstenen voor het Nationaal Programma Circulaire Economie (NPCE, zie hierna).  

c. De transitieteams zijn door IenW gevraagd om voorstellen voor doelen inhoudelijk uit te werken. De 

transitieteams hebben hiertoe 16 productgroepen geselecteerd met de meeste impact op klimaat, 

milieuvervuiling, biodiversiteit en leveringsrisico’s. Voor deze productgroepen hebben de transitieteams 

voorstellen uitgewerkt voor een set aan circulariteits- en effectdoelen voor 2030. Vervolgens hebben de 

transitieteams routekaarten uitgewerkt voor de periode 2023 tot en met 2030, waarin tussenliggende 

prestaties per productgroep zijn geformuleerd en actielijnen zijn uitgewerkt.45 

d. Een kennisteam van inhoudelijke experts heeft het ministerie van IenW en de transitieteams geadviseerd 

gedurende het traject. Het kennisteam geeft als aandachtspunt mee dat de resultaten uit het traject nog 

niet geschikt zijn als basis voor definitieve, afrekenbare doelen, omdat door onvoldoende 

databeschikbaarheid de transitieteams de resultaten op aannames hebben moeten baseren. 

e. In juli 2022 heeft de staatsecretaris van IenW de Tweede Kamer geïnformeerd over het doelentraject en 

vervolgstappen. De staatssecretaris geeft aan: “IenW neemt de regie om de komende maanden samen 

met andere departementen stappen te zetten. […] Daarbij wordt ook de inzet van andere partijen 

meegenomen. Zodat voor iedereen duidelijk is hoe zij kunnen bijdragen aan het bereiken van een 

circulaire economie.” 

 

Nationale en centrale sturing op de transitie, maar beleidsvrijheid decentrale overheden is groot 

Provincies en gemeenten hebben een open huishouding en hebben autonomie: een algemene bevoegdheid tot 

regeling en bestuur. Tegelijkertijd zijn zij verplicht mee te werken aan medebewind (de uitvoering van door hoger 

gezag gestelde regels).46 Voor het specifieke beleidsterrein van circulaire economie geldt wetgeving op gebieden 

als mededinging en afval, maar er is geen wettelijk kader over circulaire economie op grond waarvan de provincie 

bevoegdheden of verantwoordelijkheden draagt. Weliswaar geven beleidsplannen en -programma’s van de 

Europese Commissie en het Rijk richting aan de doelen voor circulaire economie en ook hebben de provincies 

 
43 IPO (2021), IPO Krachtenkaart Circulaire Economie 
44 Ministerie van IenW (2022), Brief aan de Tweede Kamer ‘Stand van zaken concretisering doelen voor circulaire economie’, 15 

juli 2022 
45 Voor de transitieagenda Biomassa en Voedsel is geen concrete uitwerking gemaakt maar een andere route gekozen. 
46 ROB (2021), Rol nemen, ruimte geven. Advies over de rol van het Rijk bij interbestuurlijke samenwerking 
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zich via akkoorden verbonden aan doelstellingen, maar op het gebied van circulaire economie hebben zij een 

grote mate van beleidsvrijheid.47  

 

De NSOB inventariseerde in 2022 een aantal dilemma’s met betrekking tot de governance van de transitie naar 

een circulaire economie.48 Eén van deze dilemma’s is het dilemma tussen een strategie die decentraal en lokaal 

stuurt op de realisatie van de circulaire economie, en een strategie waarin dit vooral centraal vanuit het nationale 

niveau gebeurt. De regie ligt nu bij het ministerie van IenW en gaat nadrukkelijk uit van een nationale en centrale 

inzet om de circulaire economie te realiseren, waarbij via bijvoorbeeld afstemmingsoverleggen ook partners van 

andere bestuurlijke niveaus betrokken zijn.49 De NSOB heeft redenen en risico’s voor het dillemma ‘lokaal en 

decentraal of nationaal en centraal’ op een rij gezet:  

 

 Lokaal en decentraal Nationaal en centraal 

Redenen Doelstellingen afgestemd op specifieke situatie Uniformiteit in resultaten en doelstellingen 

 Gedetailleerde monitoring op microniveau Heldere afstemming en centrale regie 

Risico’s Grote verschillen tussen resultaten Nationale doelstellingen sluiten niet aan op lokale 

werkelijkheid 

 Tegenstrijdige doelstellingen Decentraal weinig eigenaarschap 

 

 

2021-2022: IPO Position Papers 

10. In 2021 en in 2022 vraagt het IPO om meer aandacht voor de regionale inzet, meer budget voor het behalen 

van de circulaire doelstellingen en om intensivering van en minder vrijblijvendheid in het circulaire-

economiebeleid. De staatssecretaris heeft gehoor gegeven aan de oproep om meer tijd te nemen voor de 

NPCE, zodat het raadplegen van partners tot verdieping en verbreding kan leiden. 

a. In november 2021 geeft het IPO in een Position Paper gericht aan het Rijk aan dat beleidsinventarisering 

nodig is om de circulaire ambities te realiseren en dat de aanpak die gericht is op vrijwilligheid en 

vrijblijvendheid niet strookt met deze stevige ambities. Aangegeven wordt dat het belangrijk is dat het 

Rijk verder bouwt op de regionale circulaire activiteiten. Het vooral landelijk ingestoken beleid en de 

geringe financiële middelen maakt dat er te weinig oog is voor regionale ontwikkeling, zo stelt het IPO.50 

b. In oktober 2022 geeft het IPO – weer in aanloop naar een debat van de Tweede Kamercommissie IenW 

over circulaire economie – aan dat het NPCE 2023-2030 vooral een programma van de Rijksoverheid 

lijkt te worden, dat de regionale inzet nog onvoldoende aandacht heeft gekregen en vraagt om meer tijd 

om tot een breed gedragen programma met meer slagkracht en snelheid te komen. Het IPO geeft aan 

dat provincies voor zichzelf een regierol zien als verbindende schakel in de regionale circulaire 

economie: ”Provincies willen in 2023 met het Rijk en medeoverheden een operationele denkrichting 

uitwerken voor een regionale circulaire economie strategie, naar analogie van de Regionale Energie 

Strategie (RES)-aanpak.” Verder wordt gewezen op het belang van de Bouwstenenvisie CE en VTH, de 

behoefte aan de doorontwikkeling van een kennisplatform en knelpunten in financiering. Het IPO vraagt 

 
47 Autonomie en beleidsvrijheid liggen in elkaars verlengde, maar hebben een andere oorsprong. Bij autonomie gaat het om het 

recht op eigen initiatief. Het recht om zelf beleidsdoelen te formuleren en uit te voeren. Bij beleidsvrijheid gaat het om de vrijheid 

om binnen de bestaande wettelijke opdracht eigen beleidskeuzes en afwegingen te maken. Bron: ROB (2019), Beleidsvrijheid 

geduid. Beleidsvrijheid bij decentrale taken: een nadere uitwerking ten behoeve van de vormgeving van de financiële 

verhoudingen, p. 9 
48 Ook zijn in het rapport verschillende ‘coping’ strategieën gepresenteerd. Bron: NSOB (2022), Governance voor transities 
49 NSOB (2022), Governance voor transities 
50 IPO (2021), Position Paper IPO – Commissiedebat Circulaire Economie (18 november 2021) 
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de staatsecretaris om een structurele en forse intensivering van het budget voor het behalen van de 

nationale circulaire doelstellingen.51 

c. De staatssecretaris van IenW besloot op 2 november 2022 in de vergadering van de vaste commissie 

voor IenW na vragen van Kamerleden tot uitstel van de publicatie van het NPCE met zo’n twee 

maanden. Zij besloot hiertoe om ketenpartners in staat te stellen de eigen achterbannen te kunnen 

raadplegen over het NPCE en daarmee het NPCE waar mogelijk te verdiepen.52   

 

2022 

11. Op 1 december 2022 heeft de Tweede Kamer een motie aangenomen om met een voorstel voor een 

circulaire-economiewet te komen.53  

a. In de motie wordt geconstateerd dat de transitie naar een circulaire economie de oplossing biedt voor 

veel grote problemen (zoals de klimaatcrisis, de biodiversiteitscrisis en de uitputting van de wereldwijde 

grondstoffenvoorraad) en er circulaire doelstellingen voor 2030 en 2050 zijn gesteld. Als overwegingen 

worden genoemd dat in de ICER 2021 is geconcludeerd dat een intensivering nodig is omdat het 

grondstoffengebruik sinds 2010 nauwelijks veranderd is, en dat er in wetgeving weinig sturing wordt 

gegeven aan het grondstoffenbeleid. 

b. In de motie verzoekt de Tweede Kamer de regering om met een voorstel voor een circulaire-

economiewet te komen. 

 

12. Op 9 december 2022 is de Nationale Grondstoffenstrategie aangeboden aan de Tweede Kamer.54 

a. Verschillende ontwikkelingen vormden de aanleiding tot het opstellen van een nationale 

grondstoffenstrategie: 

▪ De Europese Commissie kondigde de Critical Raw Materials Act (CRMA) aan, die er onder andere 

voor moet zorgen dat de EU kritieke grondstoffen prioriteert en hiervoor doelen stelt. De 

Nederlandse grondstoffenstrategie vormt de basis voor de nationale inzet voor de CRMA. 

▪ De grondstoffenstrategie maakt deel uit van de kabinetsinzet om de Nederlandse economische 

weerbaarheid te vergroten en risicovolle strategische afhankelijkheden te mitigeren. 

▪ De strategie is ook de invulling van drie moties, die de regering opriepen om 1) een 

grondstoffenstrategie te ontwikkelen, 2) de beschikbaarheid van grondstoffen die kritiek zijn voor 

het behalen van de klimaatdoelstellingen zeker te stellen, en 3) toegang tot essentiële grondstoffen 

te prioriteren in relatie met Latijns-Amerika en het Caribisch gebied (om zo de afhankelijkheid van 

China te verminderen).  

b. Het doel van de Nationale Grondstoffenstrategie is om de leveringszekerheid van kritieke grondstoffen 

op middellange termijn te vergroten. 

c. Het kabinet pakt de uitdagingen rondom grondstoffen bij voorkeur aan op het niveau van de EU, omdat 

deze meer onderhandelingskracht heeft richting andere landen dan Nederland alleen. Bovendien zijn er 

in heel de EU meer (verschillende) kritieke grondstoffen aanwezig, dan in iedere lidstaat afzonderlijk. 

d. In de Grondstoffenstrategie wordt ingezet op een gecombineerde aanpak langs vijf 

handelingsperspectieven:  

1. circulariteit en innovatie 

2. duurzame Europese mijnbouw en raffinage 

3. diversificatie 

 
51 IPO (2022), Position Paper IPO – Commissiedebat Circulaire Economie (2 november 2022) 
52 Vaste commissie voor IenW (2022), Verslag van commissiedebat, 2 november 2022  
53 Tweede Kamer (2022), Aangenomen motie van het lid Hagen c.s., 1 december 2022 
54 Tweede Kamer (2021), Motie Brekelmans 21 501-02 nr. 2366, 17 juni 2021; Minister van EZK en BHO & de Staatssecretaris 

van IenW (2022), Brief aan de Tweede Kamer ‘Nationale Grondstoffenstrategie’, 9 december 2022 
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4. verduurzaming internationale ketens 

5. kennisopbouw en monitoring.  

Deze handelingsperspectieven hangen nauw samen met Europees beleid en nationaal beleid. Beleid zal 

worden voortgezet en in sommige gevallen worden geïntensiveerd.   

e. Het kabinet kondigt ook nieuwe stappen aan, waaronder: 

▪ het opzetten van een Nederlands monitoringssysteem  

▪ het informeren van het bedrijfsleven via onder andere een verrijkte Grondstoffenscanner  

▪ het internationaal agenderen van de voetafdruk van de toenemende grondstoffenbehoefte voor de 

energietransitie  

 

2023 

13. Op 3 februari 2023 is het Nationaal Programma Circulaire Economie (NPCE) 2023-2030 aangeboden aan de 

Tweede Kamer.55  

a. Het NPCE wordt gezien als een volgende stap om te versnellen en op te schalen door intensiever beleid, 

concrete doelen voor specifieke productgroepen en richtinggevende maatregelen. Want waar het 

circulaire-economiebeleid eerder vooral gericht was op vrijwilligheid en vrijblijvendheid, wil de NPCE 

meer richtinggevende en dwingende maatregelen in gaan zetten.  

b. In het NPCE worden drie soorten maatregelen benoemd: 

I. Algemene maatregelen, namelijk: 

1. Vermindering van grondstoffengebruik 

2. Substitutie van grondstoffen  

3. Levensduurverlening  

4. Hoogwaardige verwerking 

II. Specifieke maatregelen voor prioritaire productketens, grotendeels overgenomen uit de 

routekaarten die het resultaat zijn van het doelentraject (zie bevinding 9). 

III. Ondersteunende maatregelen gericht op onderwijs, financiering, kennisontwikkeling en 

gedragsverandering. 

c. In het NPCE is een paragraaf over de ‘regionale inzet’ opgenomen. Hierin is aangegeven dat Rijk en 

regio elkaar hard nodig hebben nu de volgende fase van de circulaire transitie ingegaan wordt: “Al het 

nationale CE-beleid moet immers uiteindelijk ook op regionaal of lokaal niveau worden uitgevoerd en 

regio’s zijn de juiste schaal om meer in de haarvaten van de economie, arbeidsmarkt en beleid door te 

dringen.” Aangekondigd wordt dat het Rijk en medeoverheden nauwer gaan samenwerken aan het 

stroomlijnen van de circulaire economie. Daartoe komt in 2023 een gezamenlijk plan van aanpak, 

inclusief afspraken over de rollen, taken en inzet van medeoverheden. Vanuit de inhoud zal verkend 

worden wat de bijdrage van de regio precies kan zijn en hoe hierover het best afspraken gemaakt  

kunnen worden.  
  

 
55 Ministerie van IenW (2023), Brief aan de Tweede Kamer ‘Nationaal Programma Circulaire Economie 2023-2030 (NPCE) incl. 

kabinetsreactie op ICER en SER-verkenning’, 3 februari 2023 & Ministeries van IenW, EZK, BZK, LNV en BZ (2023), Nationaal 

Programma Circulaire Economie 2023-2030 
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2.2 Provinciaal beleid 

Grondstoffenakkoord  

14. In januari 2017 heeft het IPO mede namens de provincie Noord-Holland het Grondstoffenakkoord 

ondertekend. Daarmee heeft de provincie zich gecommitteerd aan de gezamenlijke ambitie om de transitie 

naar de circulaire economie te versnellen.56  

 

Nationale doelstelling in provinciaal beleid 

15. De provincie heeft de nationale doelstelling overgenomen in haar missie. Voor het concretiseren van haar 

circulaire doelstellingen volgt de provincie de ontwikkeling daarvan door het Rijk.57 

a. De provincie heeft de nationale doelstelling (100% circulaire economie in 2050, 50% minder gebruik van 

primaire grondstoffen in 2030) overgenomen in haar missie: “In 2050 is Noord-Holland 100% circulair en 

in 2030 is de provincie halverwege”. 

b. De provincie refereert in haar circulaire-economiebeleid aan het doelentraject waarin het Rijk de doelen 

voor 2030 en 2050 concretiseert (zie paragraaf 2.1). Voor de uitwerking van haar circulaire 

doelstellingen zal de provincie aansluiten bij de ontwikkelingen van het Rijk. 

c. Van de andere drie Randstedelijke provincies hebben er twee (Utrecht en Zuid-Holland) ook de nationale 

doelstelling overgenomen als het provinciale doel van hun circulaire-economiebeleid. Provincie 

Flevoland heeft de volgende doelstelling geformuleerd: “In 2030 en verder staat Flevoland bekend als dé 

grondstoffenleverancier voor de circulaire economie.” 58 

 

Betrokkenheid bij landelijke beleidstrajecten 

16. Noord-Holland heeft een actieve rol gehad bij de totstandkoming van de transitieagenda Biomassa (één van 

de vijf Transitieagenda’s). Eén van de operationele doelen van de provincie sluit aan bij de 

Transitieagenda’s. De provincie is door deelname aan het kernteam van het Nationaal Programma Circulaire 

Economie (NPCE) betrokken bij de ontwikkeling van landelijk beleid, de coördinatie van interprovinciale 

samenwerking op het gebied van monitoring, en de financiering van één van de onderzoeken hiervoor. De 

provincie was niet betrokken bij het opstellen van de nationale Grondstoffenstrategie.59 

a. Het Grondstoffenakkoord verwoordt naast de ambitie om de transitie te versnellen, ook de intentie om te 

komen tot Transitieagenda’s voor een circulaire economie.60 Noord-Holland heeft meegeschreven bij de 

totstandkoming van de transitieagenda Biomassa (één van de vijf Transitieagenda’s) in 2018.61  

b. Eén van de operationele doelen van de provincie betreft meer samenwerking in de ketens van de 

grondstofstromen Textiel, Biomassa en voedsel, Plastics en Bouw (zie ook bevinding 25). De provincie 

geeft aan dat deze grondstofstromen aansluiten bij de Transitieagenda’s.62 

c. De provincie is ambtelijk medevoorzitter van de Regiegroep Circulaire economie en de Werkgroep 

Circulaire Economie en Afvalstoffen van het IPO. Vanuit die rol is de provincie namens het IPO lid van 

het kernteam voor het NPCE en de Werkgroep Circulaire Economie in de Regio van het Rijk. Op deze 

manier kan de provincie het belang van de regio inbrengen in de ontwikkeling van het NPCE. Ook is de 

 
56 Provincie Noord-Holland (2017), GS brief: Grondstoffenakkoord deel 1, 18 januari 2017 
57 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, pp. 13-14 
58 Provincie Flevoland (2017), Omgevingsvisie Flevoland, 8 november 2017, p. 15; Provincie Utrecht (2021), Beleidsvisie 

Circulaire Samenleving 2050, p. 4 & Provincie Zuid-Holland (2022), GS nota: Monitoring Circulair Zuid-Holland, p. 3 
59 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
60 Rijksoverheid, IPO e.a. (2017), Grondstoffenakkoord 
61 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 & Provincie Noord-

Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
62 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 14 
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provincie namens het IPO lid geweest van de Taskforce Herijking Afvalstoffen.63 De ambtelijke 

organisatie geeft aan bij het Rijk gebrek aan erkenning te ervaren voor de decentrale initiatieven en 

kennis en betrokkenheid bij de provincie. Dit wordt frustrerend gevonden.64 In paragraaf 2.1 is reeds 

toegelicht hoe het IPO in Position Papers aandacht heeft gevraagd voor de regionale inzet. 

d. De provincie Noord-Holland coördineert de interprovinciale samenwerking op monitoring, wat sinds 2021 

in een stroomversnelling is gekomen omdat de provincies willen bijdragen aan de ICER 2023. Daarnaast 

financiert de provincie één van de onderzoeken hiervoor. De ambtelijke organisatie heeft aangegeven 

dat Noord-Holland hier budget voor had en hiermee andere provincies over de streep kon trekken. 

 

Bijdrage aan uitvoering nieuw landelijk beleid 

17. Idealiter werken alle overheden complementair aan de uitvoering van circulair economiebeleid (als ‘één 

overheid’), tegelijkertijd hebben de provincies een grote beleidsvrijheid als het gaat om circulaire economie 

(zie paragraaf 2.1). Ambtelijk is aangegeven dat Noord-Holland wil bijdragen aan de uitvoering van het NPCE 

door de inzet vanuit het eigen circulaire-economiebeleid en in IPO-verband, maar de samenwerking tussen 

het Rijk en de gezamenlijke provincies nog beperkt tot stand is gekomen naar de mening van de ambtelijke 

organisatie in Noord-Holland.  

a. Vanaf het begin van het opstellen van het NPCE was het streven om de uitvoering als ‘één overheid’ op 

te pakken, zodat alle bevoegdheden en instrumenten (van gemeenten, provincies en Rijk) ingezet en 

benut kunnen worden. Begin 2023 is het voor decentrale overheden nog de vraag of en op welke wijze 

bijgedragen gaat worden aan de uitvoering van het NPCE. Ambtelijk is aangegeven dat Noord-Holland 

door de inzet vanuit het eigen circulaire-economiebeleid en in IPO-verband wil bijdragen aan de 

uitvoering van het NPCE.65 

b. Ambtelijk is toegelicht dat de gezamenlijk provincies het NPCE samen met het Rijk willen uitwerken om 

de verschillende rollen op elkaar te laten aanvullen, met de wens om dit vast te leggen in een 

bestuursakkoord door de nieuwe colleges van Gedeputeerde Staten in het najaar van 2023. Het IPO 

vindt dat daarbij budget beschikbaar moet zijn dat past bij de urgentie, noodzaak en bijdrage aan andere 

transities zoals klimaat en energie, wat nu nog ontbreekt. Hoewel het IPO meermaals een uitnodiging tot 

samenwerking bij het Rijk heeft neergelegd, is de samenwerking vanuit het Rijk met de provincies 

beperkt tot stand gekomen naar de mening van de ambtelijke organisatie in Noord-Holland.66 

 

Start circulaire beleidsformulering 

18. Noord-Holland heeft circulaire economie in 2015 voor het eerst in haar beleid opgenomen. In februari van dat 

jaar heeft de provincie een Verkenning Circulaire Economie opgesteld.67 In mei van dat jaar is circulaire 

economie als onderwerp aangekondigd onder het thema ‘Milieu en duurzame energie’ in het Coalitieakkoord 

2015-2019 ‘Ruimte voor groei’.68  

 

 

 

 

 
63 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 & Provincie Noord-Holland (2023), 

Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
64 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
65 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
66 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
67 Provincie Noord-Holland & Circle Economy (2015), Circulair Noord-Holland. Inzichten in het speelveld van de circulaire 

economie, p. 2 
68 Provincie Noord-Holland (2015), Coalitieakkoord 2015-2019 ‘Ruimte voor groei’, p. 22 
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Vigerende circulaire-economiebeleid 

19. Het huidige circulaire-economiebeleid is opgenomen in de Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025 uit 

2021 (hierna: Actieagenda 2021-2025). Het Ontwikkelingsperspectief circulaire economie ‘We maken het 

rond’ uit 2017 (hierna: Ontwikkelingsperspectief) is daarvoor de grondslag.69  

 

Definitie circulaire economie 

20. De provincie Noord-Holland definieert het begrip circulaire economie als volgt in de Actieagenda 2021-2025: 

“In een circulaire economie worden zo min mogelijk grondstoffen verspild. Het gebruik van primaire 

grondstoffen wordt tot een minimum beperkt en grondstoffen, producten en materialen worden op een 

hoogwaardige manier in de keten behouden. Grondstoffen komen zoveel mogelijk van natuurlijke en 

hernieuwbare bronnen en het ontstaan van afval en schadelijke emissies wordt beperkt.”70 In het 

Ontwikkelingsperspectief is een definitie van circulaire economie opgenomen die de provincie niet meer 

hanteert.71 

 

Inspiratiekader – ‘Circulaire samenleving’ in plaats van ‘circulaire economie’ 

Voorbeeld uit provincie Utrecht 

 

De provincie Utrecht vat circulariteit breed op en spreekt in haar beleid over ‘circulaire samenleving’ en niet 

zozeer over ‘circulaire economie’. De provincie hanteert als uitgangspunt dat circulaire samenleving een integraal 

onderdeel is van beleid en geen apart beleidsdomein. De opgave ‘Circulaire samenleving’ wordt door de provincie 

concernbreed opgepakt. De opgave raakt meerdere teams en domeinen binnen de provincie, deze beleidsteams 

gaan zelf met de opgave aan de slag. Een apart opgaveteam ondersteunt de beleidsteams.72 

 

(Wetenschappelijke) onderbouwing beleid 

21. In de beleidsdocumenten wordt niet expliciet verwezen naar een wetenschappelijke theorie als onderbouwing 

van het circulaire-economiebeleid, maar komen wel elementen van de X-curve aan bod.73 Ambtelijk is 

aangegeven dat de sturingsfilosofie van de provincie met betrekking tot circulaire economie uitgaat van de X-

curve.74 Daarnaast is ambtelijk toegelicht dat de provincie zoveel mogelijk wil aansluiten bij het 

Missiegedreven InnovatieSysteem. De werkwijze van de provincie wordt verder beïnvloed door de Small 

Wins-theorie van Wageningen University & Research (WUR).75  

a. In de Actieagenda 2021-2025 komen elementen van de X-curve aan bod in de toelichting op de 

gelijktijdige processen van het opbouwen van circulaire economie en het afbouwen van lineaire 

economie. 

b. In paragraaf 3.1 worden de X-curve en het Missiegedreven InnovatieSysteem toegelicht. 

 
69 Provincie Noord-Holland (2017), Ontwikkelingsperspectief circulaire economie ‘We maken het rond’; Provincie Noord-Holland 

(2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025; Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 

november 2022 
70 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 9 
71 Provincie Noord-Holland (2017), Ontwikkelingsperspectief circulaire economie ‘We maken het rond’, p. 9 & Provincie Noord-

Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
72 Provincie Utrecht (2021), Beleidsvisie Circulaire Samenleving 2050 
73 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 9 & Provincie Noord-Holland (2023), 

Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
74 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 & Provincie Noord-Holland (2022), 

Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 9 
75 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
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c. De Small-Wins theorie is gericht op relatief kleine, maar diepgaande veranderingen met betekenisvolle 

resultaten voor direct betrokkenen. Die veranderingen beginnen op plekken met energie en zijn in staat 

om op kleine schaal barrières te overwinnen.76 

 

Rollen  

22. De provincie beschrijft in de Actieagenda 2021-2025 welke rollen en instrumenten de provincie in kan zetten 

om de transitie te versnellen op de korte termijn en de systeemverandering te stimuleren op de lange termijn. 

Daaraan verbindt zij vijf vormen van inzet en bijbehorende instrumenten. De provincie noemt voorbeelden in 

de rol van onder andere eigenaar, opdrachtgever en partner waarin zij van meerwaarde kan zijn in de 

transitie naar een circulaire economie.77 

a. De provincie noemt in de Actieagenda 2021-2025 zeven rollen die zij kan inzetten, namelijk die van 

eigenaar, opdrachtgever, toezichthouder, regelaar, (beleids)ontwikkelaar, partner, en bemiddelaar.  

b. Aan de zeven rollen verbindt de provincie vijf vormen van ‘inzet’: realiseren, regelen, stimuleren, 

onderzoeken, en verbinden. Bij deze vormen van inzet worden voorbeelden van instrumenten genoemd. 

Zie Figuur 2 voor een overzicht van de rollen, inzet en instrumenten van de provincie. 

 

 
Figuur 2 Rol, inzet en instrumenten die de provincie tot haar beschikking heeft78  

 

 

 

 
76 Het Groene Brein (2021), Houvast voor duurzame vernieuwers – Vier perspectieven op transitiedenken en doen 
77 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 10 
78 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 10 
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Beleidsdocumenten 

23. Het circulaire-economiebeleid is in 2017 beschreven in de Actieagenda Circulaire Economie 2017-2020 

(hierna: Actieagenda 2017-2020). In 2020 is via een Discussienotitie de daaropvolgende Actieagenda 2021-

2025 opgesteld. 

a. De provincie heeft in 2015 circulaire economie voor het eerst genoemd in haar beleid (zie bevinding 18). 

In 2016 heeft de provincie een Kadernotitie circulaire economie en een Kansenkaart opgesteld (dit is een 

andere dan de IPO Kansenkaarten uit 2021).79 De Kansenkaart is verder uitgewerkt in het onderzoek 

Circulair Noord-Holland. Inzichten in het speelveld van de circulaire economie in 2017. 

b. In 2017 zijn het Ontwikkelingsperspectief en de Actieagenda 2017-2020 door GS en PS vastgesteld.80 

Ambtelijk is aangegeven dat deze eerste Actieagenda 2017-2020 vrij breed was, omdat de provincie zich 

in een pioniersfase bevond en als één van de eerste provincies met circulair beleid zoekende was naar 

werkende instrumenten en de provinciale rol.81 

c. In de Discussienotitie Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025 (hierna: Discussienotitie) uit 2020 

wordt teruggeblikt op de uitvoering van de Actieagenda 2017-2020 en worden de hoofdlijnen geschetst 

van het vervolg in de Actieagenda 2021-2025.82 Ambtelijk is toegelicht dat de Discussienotitie en de 

bespreking ervan in de Statencommissie Economie, Financiën en Bestuur (EFB) het startpunt vormde 

voor het opstellen van de Actieagenda 2021-2025, die eveneens is besproken in de Statencommissie 

EFB.83 Dit proces kende de volgende stappen: 

I. Het spreken over het vervolgen, stoppen of toevoegen van acties. Met een adviesbureau zijn de 

belemmeringen voor de circulaire transitie in beeld gebracht en is gestart met het maken van een 

doelenboom. 

II. Een intern traject om duidelijk te krijgen waar de provincie zich op kon focussen, welke instrumenten 

daarvoor konden worden ingezet en wat de raakvlakken met andere opgaves zijn. 

III. Daarnaast is er een extern participatietraject uitgevoerd om te onderzoeken hoe samenwerkende 

partijen de rol van de provincie tot dan toe en in het vervolg zagen, en de doelenboom te toetsen. 

IV. Met de andere directies Beheer en Uitvoering en Concernzaken is hun bijdrage aan de circulaire 

transitie afgestemd en deze verwerkt in de doelenboom en de Actieagenda 2021-2025. 

d. In de Actieagenda 2021-2025 presenteert de provincie de strategie en route om de ambities voor 2030 

en 2050 te realiseren.84 De Actieagenda 2021-2025 bevat onder meer de doelenboom, de acties die zijn 

gekoppeld aan de (operationele) doelen, een hoofdstuk over de samenhang met andere opgaven, en de 

ambities en acties binnen de eigen organisatie. 

e. Ambtelijk is aangegeven dat in de Actieagenda 2021-2025 ten opzichte van de Actieagenda 2017-2020 

meer focus is aangebracht, deze zich meer richt op het maken van impact en aandacht heeft voor 

integraliteit door het bij elkaar brengen van de inzet van de drie directies van de provincie. Het idee 

achter de Actieagenda 2021-2025 is zowel circulaire koplopers te ondersteunen als het peloton aan te 

laten sluiten op de kopgroep: er is al een groep ondernemers die circulair onderneemt of daar 

gemotiveerd voor is, en de provincie wil de groep die daar achteraan komt helpen zo snel mogelijk groot 

te worden.85 

 
79 Provincie Noord-Holland (2016), Kadernotitie circulaire economie. Naar een ontwikkelingsperspectief voor circulaire economie 

in Noord-Holland & Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
80 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 7 
81 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
82 Provincie Noord-Holland (2020), Discussienotitie Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 2 
83 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 & Provincie Noord-Holland (2023), 

Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
84 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 7 
85 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 & Provincie Noord-Holland (2023), 

Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
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Doelen 

24. De provincie hanteert twee leidende principes om haar ambitie voor 2050 te bereiken, namelijk: “het 

versnellen van de transitie op de korte termijn én het realiseren van de systeemverandering op de lange 

termijn. De acties die zijn gericht op het versnellen van de transitie zijn erop gericht de stip op de horizon 

sneller te bereiken, bijvoorbeeld door te stimuleren dat het grondstofgebruik nu optimaal circulair wordt. De 

acties die zijn gericht op het realiseren van een systeemverandering zijn gericht op het bereiken van de stip 

op de horizon in 2050, bijvoorbeeld door via lobby bij te dragen aan stimulerende wetgeving.”86 

 

25. De provincie heeft een doelenboom opgesteld waarin is opgenomen wat de provincie in de periode 2021 tot 

en met 2025 wil bereiken met de uitvoering van de Actieagenda 2021-2025, zie Figuur 3. 

a. De missie van de provincie richt zich op 2030 en 2050, en luidt: “In 2050 is Noord-Holland 100% circulair 

en in 2030 is de provincie halverwege.”  

b. De doelen die in de doelenboom zijn opgenomen, richten zich op de periode 2021 tot en met 2025. De 

doelenboom bestaat uit drie sporen, vijf strategische doelen en 11 operationele doelen. 

 

  
 
Figuur 3 Noord-Hollandse doelenboom 2021-2025 circulaire economie87  

  

 
86 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, pp. 9-10 
87 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 13 
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Circulaire-economiebeleid van de Metropoolregio Amsterdam (MRA) 

De provincies Noord-Holland en Flevoland zijn twee van de 33 deelnemers aan de MRA. Voor de periode 2021-

2026 is door de deelnemers een programma Circulaire Economie opgesteld.  

Dit programma kent twee hoofddoelen:88  

1. Versterking van de economische positie en mogelijk herstel van de 

economische kracht van de MRA (met een nadruk op groene economie) 

door koploper te zijn op het gebied van circulaire inkoop, de aanpak van 

textiel en de wijze waarop regionaal wordt samengewerkt.  

2. De regio is 100% circulair in 2050, door een effectieve en efficiënte 

transitie naar een circulaire economie. Zo worden bedrijven en instellingen 

ondersteund bij de transitie, kunnen overheden gebruik maken van 

elkaars kennis en expertise en worden mogelijkheden voor 

beleidsbeïnvloeding op nationaal en Europees niveau optimaal benut. 

Het circulaire-economiebeleid van de MRA wordt als complementair gezien 

aan het vigerende beleid van de provincies. Zo organiseert de provincie 

Noord-Holland wel bestuurlijke overleggen over circulaire economie met 

gemeenten in Noord-Holland Noord, maar niet in MRA-gebied. In de MRA is er 

namelijk al actieve aandacht voor circulaire economie en een aparte rol van de 

provincie zou dat in de weg kunnen zitten.89 

 

Looptijd vigerend beleid 

26. Het huidige circulaire-economiebeleid loopt tot en met 2025, dat is de looptijd van de Actieagenda 2021-

2025.90 Er zijn ook middelen beschikbaar voor de uitvoering van de Actieagenda 2021-2025 tot en met 

2025.91 Hoofdstuk 3 gaat nader in op het beschikbare budget. 

 

  

 
88 MRA (2021), MRA Circulaire Economie – Programma 2021-2026, p. 8 
89 MRA (2022), Interview, 4 juli 2022 & Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
90 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 7 
91 Provincie Noord-Holland (2021), Kaderbrief 2022-2025, 18 mei 2021, pp. 29-30 
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| 3 | Instrumenten  

In dit hoofdstuk staat onderzoeksvraag 2 centraal, namelijk ‘Welke instrumenten zet de provincie in om haar 

doelen en ambities te bereiken en waarop is deze keuze gebaseerd?’ In de eerste paragraaf wordt een 

beschrijving van beschikbare instrumenten gegeven, waarna in paragraaf 3.2 toegelicht wordt voor welke 

instrumenten provincie Noord-Holland gekozen heeft. 

 

3.1 Beleidsinstrumenten die decentrale overheden kunnen inzetten 

Sturen op transities 

27. Provincies – en andere overheden – kunnen de transitie naar een circulaire economie niet volledig sturen, 

maar wel invloed uitoefenen op de richting en snelheid van dit proces. 

a. Het realiseren van een volledig circulaire economie vraagt om brede, fundamentele veranderingen in 

onze samenleving (systeemverandering). In het Uitvoeringsprogramma Circulaire Economie 2019-2023, 

spreekt de Rijksoverheid dan ook over de transitie naar een circulaire economie.92  

b. Transities zijn lange, complexe en onzekere processen, die worden beïnvloed door veel actoren en 

factoren. Het duurt ongeveer 25 tot 50 jaar voor een transitie volledig verwezenlijkt is. Transities vinden 

plaats in een maatschappelijke context en allerlei ontwikkelingen op bijvoorbeeld technologisch, 

economisch en politiek vlak hebben effect op de voortgang en uitkomst van de transitie.93 

c. Alhoewel (decentrale) overheden dit proces niet volledig kunnen sturen, kunnen zij wel invloed 

uitoefenen op de richting en snelheid van dit proces. Het doelbewust beïnvloeden van de transitie wordt 

transitie governance genoemd. De complexiteit en onvoorspelbaarheid van transities vragen om een 

lerende en responsieve vorm van sturing met voldoende aandacht voor monitoring en evaluatie voor het 

aanpassen en aanscherpen van het beleid.94 

 

28. Het X-curve model is onderdeel van de transitietheorie van DRIFT95 en beschrijft processen van opbouw en 

afbouw als kenmerken van een transitie, zie Figuur 4. In de context van de circulaire economie gaat dit om 

afbouw van het lineaire systeem en opbouw van een circulair systeem.96 

a. Opbouwen heeft betrekking op het ontwikkelen, implementeren en opschalen van activiteiten die het 

nieuwe systeem representeren. Afbouwen gaat om het destabiliseren, afbreken en uitfaseren van het 

bestaande, geïnstitutionaliseerde systeem. Deze processen kunnen elkaar tegenwerken en versterken. 

b. Sturing in transitie gaat om het geleiden van de beweging van links naar rechts in de X-curve. Voor het 

realiseren van een transitie zijn alle vier de bewegingen nodig.97 Overheden kunnen diverse 

beïnvloedingsmogelijkheden inzetten in de verschillende stadia van een transitie.98 Opbouw kan 

bijvoorbeeld worden gefaciliteerd door het ondersteunen van experimenten door middel van het 

beschikbaar stellen van financiering of het bieden van experimenteerruimte. Afbouw kan worden 

gefaciliteerd door het stellen van strengere (inkoop)eisen.  

 
92 Ministerie van IenW (2019), Uitvoeringsprogramma 2019-2023 
93 Paredis, E. (2018), Governance van Transities 
94 Paredis, E. (2018), Governance van Transities 
95 Dutch Research Institute for Transition 
96 DRIFT (2020), Sturing in transitie: een raamwerk voor strategiebepaling 
97 Provincie Zuid-Holland (2022), Beleidsnota Innovaties in de circulaire transitie 
98 Utrecht Sustainability Institute (2020), Circulaire doelenboom als sturingsinstrument 
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c. In de meeste domeinen bevindt de transitie zich in een beginfase waarbij met name aandacht is voor 

opbouw en ombouw.99 

 

Figuur 4 X-curve100 

 

29. DRIFT en de NSOB hebben hun X-curve en sturingskwadrant gecombineerd tot een sturingsraamwerk dat 

beleidsmakers handelingsperspectief geeft voor het sturen in transities.101  

a. Het sturingskwadrant (NSOB) presenteert vier sturingsperspectieven voor het openbaar bestuur: de 

perspectieven van de presterende, samenwerkende, rechtmatige en responsieve overheid, zie Figuur 5. 

 
Figuur 5 Sturingskwadrant102 

 

 
99 PBL (2021), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2021 
100 DRIFT & NSOB (2020), Sturing in transitie: een raamwerk voor strategiebepaling 
101 DRIFT & NSOB (2020), Sturing in transitie: een raamwerk voor strategiebepaling 
102 Provincie Noord-Brabant (2023), Participatiekompas op www.brabant.nl 

https://publicaties.brabant.nl/participatiekompas/rol-van-de-provincie/
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b. Door de X-curve en het sturingskwadrant over elkaar heen te leggen, ontstaat een raamwerk voor 

transitiesturing dat aangeeft waar sturing ingrijpt in transities (opbouw, ombouw, afbouw en voortbouw) 

en vanuit welk sturingsperspectief dit wordt gedaan (presterend, rechtmatig, responsief of 

samenwerkend). Daaruit blijkt dat de inzet van de Rijksoverheid gericht is op alle vier de bewegingen 

van de X-curve en dat per beweging een sturingsperspectief dominant is:  

I. Bij het stimuleren van opbouw is het dominante sturingsperspectief dat van een samenwerkende 

overheid, gericht op convenanten, pacten en green deals.  

II. Bij voortbouw is er meer sprake van een presterende overheid gericht op meten en monitoren.  

III. Bij ombouw en afbouw is er hoofdzakelijk oog voor het rechtmatigheidsperspectief, maar er is 

minder aandacht voor de afbouwende transitiedynamiek dan voor opbouw en voortbouw.  

c. Naar aanleiding van deze analyse doen DRIFT en de NSOB twee suggesties voor een nieuwe 

sturingsimpuls:  

I. Er is nog weinig aandacht voor afbouw, maar sturing vanuit een rechtmatig perspectief lijkt effectief 

te zijn. Een voorbeeld hiervan is het verbod op plastic tasjes in 2016. Het lijkt zinnig om na te 

denken over uitfaseren van bijvoorbeeld afvalverbranding en grootschalige import zonder 

circulariteit. Ook het afbouwen van overheidsinvesteringen of bedrijfstakken die voornamelijk op 

lineaire grondstofketen draaien is mogelijk. 

II. Meer variëteit in het opbouwbeleid waarin meer ruimte is voor de responsieve en rechtmatige 

overheid is nodig. Want “echte transformatieve opbouw komt niet alleen tot stand vanuit een 

samenwerkend sturingsperspectief – we polderen ons niet door de transitie heen”, aldus de 

auteurs.103   

 

30. Het Missiegedreven InnovatieSysteem (MIS) is een theoretisch model dat wordt gebruikt om de transitie naar 

een circulaire economie te monitoren en bij te sturen.104 

a. Het model is gebaseerd op de X-curve van DRIFT en het innovatie-ecosysteem model dat is ontwikkeld 

aan de Universiteit Utrecht.  

b. Een MIS wordt gevormd door actoren en regels die gezamenlijk bijdragen aan het realiseren van een 

maatschappelijke missie. De kwaliteit van het MIS, en daarmee de kans op realiseren van de missie, kan 

worden geëvalueerd op basis van een aantal sleutelprocessen. Deze sleutelprocessen kunnen gezien 

worden als de randvoorwaarden voor het realiseren van de maatschappelijke missie. Indien bepaalde 

sleutelprocessen niet of onvoldoende zijn vervuld, leidt dit tot vertraging van het transitieproces.  

c. Het model onderscheidt acht sleutelprocessen: 1) ondernemerschap (experimenteren en opschalen van 

innovaties); 2) kennisontwikkeling; 3) het uitwisselen van kennis; 4) het richting geven aan het 

zoekproces (door het articuleren van doelen en oplossingen); 5) het creëren van markten; 6) het 

mobiliseren van middelen; 7) het doorbreken van weerstand (door het creëren van legitimiteit en het 

opvoeren van de veranderdruk op het gevestigde systeem) en 8) en het coördineren van de 

verschillende veranderprocessen die aanwezig zijn binnen de transitie. Het MIS wordt verbeeld als 

radarwerk (zie Figuur 6). In een raderwerk grijpen tandwielen in elkaar; ze vormen samen een systeem. 

Als er iets verandert in één tandwiel, heeft dit gevolgen voor andere tandwielen. 

d. Om de stand van de transitie naar de circulaire economie te monitoren kan het functioneren van de acht 

sleutelfuncties worden geëvalueerd.  

 

 
103 DRIFT & NSOB (2020), Sturing in transitie: een raamwerk voor strategiebepaling 
104 PBL (2021), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2021 
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Figuur 6 Missiegedreven Innovatiesysteem toegepast op de transitie naar een circulaire economie105 

 

31. De R-ladder biedt een overzicht van de verschillende circulariteitsstrategieën, ook wel bekend als  

R-strategieën, die kunnen worden toegepast om grondstoffen op een meer efficiënte manier te gebruiken.106  

a. Het PBL hanteert een ladder met zes circulaire strategieën (zie Figuur 7): 1) refuse en rethink, 2) reduce, 

3) reuse, 4) repair en remanufacturing, 5) recycling en 6) recover.  

b. Over het algemeen geldt dat een strategie die hoger op de ladder staat minder grondstoffen of 

bewerkingsstappen vergt en daardoor gepaard gaat met minder milieudruk. 

c. De R-strategieën bovenaan de ladder (refuse en rethink, reduce) verminderen het totale 

grondstoffengebruik (narrowing the loop). De R-strategieën in het midden (reuse, en repair en 

remanufacturing) stellen de behoefte aan nieuwe grondstoffen uit (slowing the loop). Tot slot is recycling 

gericht op het sluiten van de kringloop van grondstoffen (closing the loop). Voor het realiseren van een 

circulaire economie zijn alle R-strategieën nodig. 

 

 

 
105 PBL (2023), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2023, p. 279 
106 PBL (2021), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2021 



 

 

53 

 

 

 
Figuur 7 R-ladder met strategieën van circulariteit107 

 

Beleidsinstrumenten 

32. Decentrale overheden hebben verschillende instrumenten die zij kunnen inzetten om de transitie naar een 

circulaire economie te versnellen.  

a. In 2020 zijn door Royal Haskoning DHV acht typen beleidsinstrumenten onderscheiden, met diverse 

subtypen, die decentrale overheden kunnen inzetten om de transitie naar een circulaire economie te 

realiseren en/of te versnellen, namelijk:108   

1. Onderzoek: zoals grondstoffenanalyse, marktverkenning, haalbaarheidsstudie, monitoring 

2. Bedrijfsondersteuning en -financiering: zoals subsidie, lening, deelneming, voucher, 

belasting/heffing 

3. Inkoop: zoals ICT inkoop, grond-, weg- en waterwerken inkoop, gebouw inkoop, energie inkoop 

4. Informatievoorziening: zoals voorlichtingscampagne, expertisecentrum, informatiegesprek 

5. Onderwijs: zoals opleiding/cursus, stageplekken, lesmateriaal, excursie 

6. Netwerk- en Informatie-uitwisseling: zoals (online) platform, netwerkbijeenkomst, seminar/congres 

7. Wet- en regelgeving: zoals convenant, vergunning, verbod, concessie 

8. Ruimtelijke ordening: zoals gronduitgifte, gebiedsontwikkeling, gebouw, grondstofdepot 

b. De drie meest ingezette instrumenten (subtypen) door provincies zijn: bedrijfsondersteuning en -

financiering, netwerk- en informatie-uitwisseling en onderzoek.109 Het is voor provincies niet altijd 

duidelijk welke regulerende instrumenten ze kunnen gebruiken.110  

 
107 PBL (2021), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2021, p. 20 
108 Royal HaskoningDHV & PBL (2020), Inventarisatie Circulaire Activiteiten Decentrale Overheden 
109 Royal HaskoningDHV & PBL (2020), Inventarisatie Circulaire Activiteiten Decentrale Overheden 
110 PBL (2023), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2023  
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3.2 (Beleids)instrumenten die provincie Noord-Holland inzet 

Deze paragraaf beschrijft eerst de middelen (budget en ambtelijke organisatie) die de provincie inzet om haar 

circulaire-economiebeleid uit te voeren. Daarna volgt een beschrijving van de voorgenomen en uitgevoerde 

activiteiten, en de ontwikkeling hierin. 

 

Budget 

33. De begrote en bestede bedragen voor het beleidsdoel ‘Bijdragen aan transitie naar circulaire economie’ 

betroffen in 2020 en 2021 ongeveer € 1 miljoen. Voor de jaren 2022 tot en met 2025 is er tussen de 

€ 1,1 miljoen en € 1,8 miljoen begroot. Hieronder vallen de sporen ‘circulair ondernemerschap en innovatie’ 

en ‘grondstoffen’ van de Actieagenda 2021-2025. Het spoor ‘provinciale organisatie’ wordt gefinancierd 

vanuit budgetten van de directies Concernzaken en Beheer en Uitvoering. Verder zijn er middelen 

beschikbaar voor innovaties die mede voor circulaire economie ingezet kunnen worden. 

a. In het Coalitieakkoord 2019-2023 ‘Duurzaam Doorpakken!’ zijn tot en met 2023 middelen beschikbaar 

gesteld voor de uitvoering van de acties van de sporen ‘circulair ondernemerschap en innovatie’ en 

‘grondstoffen’ van de Actieagenda 2021-2025.111 In de Kaderbrief 2022-2025 zijn middelen beschikbaar 

gesteld voor de uitvoering van deze twee sporen in de jaren 2024 en 2025. Vanuit de Voedselvisie Boer 

& Business in Balans is daarnaast een bedrag van € 75.000 beschikbaar gesteld.112  

b. In 2020 en 2021 is er ongeveer € 1 miljoen besteed aan het beleidsdoel ‘Bijdragen aan transitie naar 

circulaire economie’. Vanaf 2022 loopt de bijdrage op tot € 1,8 miljoen in 2025, zie tabel 1. Deze 

begrotingspost betreft de middelen voor de sporen ‘circulair ondernemerschap en innovatie’ en 

‘grondstoffen’ van de Actieagenda 2021-2025 zoals beschikbaar gesteld vanuit het Coalitieakkoord, de 

Voedselvisie en de Kaderbrief 2022-2025, en daarnaast middelen voor de capaciteitskosten.113 

c. De uitvoering en financiering van het derde spoor ‘provinciale organisatie’ van de Actieagenda 2021-

2025 valt onder de directies Concernzaken en Beheer en Uitvoering. Ambtelijk is toegelicht dat de 

projecten van de directie Concernzaken vanuit reguliere budgetten gefinancierd wordt, aangezien het 

gaat om reguliere uitgaven waar circulaire eisen aan worden gesteld. Voor de projecten van de directie 

Beheer en Uitvoering kan ook gebruik worden gemaakt van een bedrag van € 7,5 miljoen bestemd voor 

duurzaamheidsmaatregelen voor 2021 tot en met 2023 vanuit de Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 

2020-2023, en van enkele specifieke duurzaamheidskredieten.114 

d. Daarnaast is er voor 2022 een bedrag van ruim € 9 miljoen begroot voor het beleidsdoel ‘Een innovatief 

klimaat bevorderen’ vanuit het algemene economiebeleid. Hieronder vallen instrumenten om innovatie in 

het MKB te stimuleren, zoals het Programma Investeringsgereed Innovatief MKB Noord-Holland (PIM), 

het Participatiefonds Duurzame Economie Noord-Holland (PDENH), de MKB Innovatiestimulering 

Topsectoren (MIT), het Innovatiefonds Noord-Holland (INH) en het versnellingsprogramma GO!-NH. 

Deze instrumenten richten zich op duurzaamheid, waaronder circulaire economie.115  

 

 
111 Provincie Noord-Holland (2019), Coalitieakkoord 2019-2023 ‘Duurzaam Doorpakken!’, p. 28 & Provincie Noord-Holland 

(2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 39 
112 Provincie Noord-Holland (2021), Kaderbrief 2022-2025, 18 mei 2021, pp. 29-30 
113 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
114 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
115 Provincie Noord-Holland (2021), Programmabegroting 2022, p. 104 
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Tabel 1 Begroot en besteed budget beleidsdoel ‘Bijdragen aan transitie naar circulaire economie’, 2020 - 2025116 

 2020 2021 2022 2023 2024 2025 

 Begroot Besteed Begroot Besteed Begroot Begroot Begroot Begroot 

Bijdragen aan transitie 

naar circulaire economie 
1.006 818 1.143 1.064 1.090 1.443 1.724 1.798 

Bedragen x € 1.000 

 

34. De provincie draagt financieel bij aan het Transitiefonds en MKB-fonds van Regionale 

Ontwikkelingsmaatschappij (ROM) InWest. Het Transitiefonds heeft een doelvermogen van € 100 miljoen en 

richt zich op energietransitie en circulaire transitie. 

a. In oktober 2021 is de InWest Regio B.V. (ROM) opgericht, waarin de provincie Noord-Holland voor 

30,8% aandeelhouder is.117 ROM InWest beheert het MKB-fonds met een vermogen van € 60 miljoen 

gericht op innovaties in het MKB en het Transitiefonds met een doelvermogen van € 100 miljoen. Vanuit 

het Transitiefonds ondersteunt ROM InWest ondernemers in de energietransitie en de overgang naar 

een circulaire economie.118 

b. De provincie heeft een inleg van € 40 miljoen in ROM InWest. Dit wordt in principe gelijkelijk verdeeld 

over het Transitiefonds en het MKB-fonds.119 De verdere invulling van de opdracht aan ROM InWest 

wordt nader bepaald.120 Zie ook bevinding 97.  

 

Organisatie 

35. Bestuurlijk zijn ‘circulaire economie’ en ‘algemene economie’ belegd bij twee verschillende gedeputeerden. 

PS hebben in 2021 gevraagd naar de verhouding tussen het circulaire-economiebeleid en het algemene 

economiebeleid. In hun reflectie hierop adviseren GS het volgende college een nieuwe economische visie op 

te stellen in 2025 waarin beide thema’s geïntegreerd worden en dit onder te brengen in één portefeuille.121 

a. Binnen het college van GS is er een gedeputeerde met de portefeuille circulaire economie en een 

gedeputeerde voor het algemene economiebeleid. 

b. Tijdens de commissiebehandeling van de Actieagenda 2021-2025 in januari 2021 zijn vanuit PS vragen 

gesteld over hoe het circulaire-economiebeleid en het algemene economiebeleid zich tot elkaar 

verhouden. GS hebben hierop in 2022 een toelichting en reflectie gegeven in een brief aan PS. GS 

geven in deze brief aan dat de provincie met haar algemene- en circulaire-economiebeleid aan dezelfde 

opgave werkt, waarbij het algemene economiebeleid breder is en ook doelen heeft die niet direct 

duurzaamheid als focus hebben maar wel indirect bijdragen aan de provinciale duurzaamheidsambities. 

In hun reflectie geven GS vervolgens aan dat zij meerwaarde zien in een nieuwe economische visie in 

2025 waarin beide – en wellicht nog andere – thema’s geïntegreerd worden. Wat betreft de 

portefeuilleverdeling stellen GS: “In onze ogen ontstaat er met deze integratieslag ook één portefeuille, 

die al onze ambities bevatten die we hebben voor de Noord-Hollandse economie. Dat past ook bij ons 

uitgangspunt dat we richting 2050 streven naar één economie, een circulaire economie en er tevens één 

portefeuille ontstaat.” 122 

 

 
116 Provincie Noord-Holland, Jaarstukken 2020, pp. 59-62; Jaarstukken 2021, pp. 34-38; Programmabegroting 2022, p. 31 & 

Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
117 Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, p. 166 
118 ROM InWest (2022), Jaarplan 2023, p. 14 & ROM InWest (2023), www.rominwest.nl 
119 Provincie Noord-Holland (2021), GS brief: ROM Noord-Holland, bijlage: Uitgangspunten voor de inrichting van een Regionale 

Ontwikkelingsmaatschappij (ROM) voor Noord-Holland, 6 april 2021 &  
120 ROM InWest en Provincie Noord-Holland (2023), Interview, 27 januari 2023 
121 Provincie Noord-Holland (2022), GS brief: Reflectie algemene economie en circulaire economie beleid, 31 augustus 2022 
122 Provincie Noord-Holland (2022), GS brief: Reflectie algemene economie en circulaire economie beleid, 31 augustus 2022 

https://rominwest.nl/financiering/
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36. Het team Circulaire Economie bestaat uit 7,4 fte verdeeld over 11 personen, die ook werkzaam zijn in 

verschillende andere sectoren.123 

a. Het team Circulaire Economie (hierna: circulaire-economieteam) binnen de directie Beleid is een 

programmateam dat wordt aangestuurd door een programmamanager. De formatie betreft 7,4 fte 

verdeeld over 11 personen. Dit is inclusief 0,5 fte communicatie en 0,5 fte ondersteuning.  

b. Het circulaire-economieteam is samengesteld uit collega’s vanuit verschillende sectoren zoals 

Ruimtelijke Inrichting, Regionale Economie en Erfgoed, Omgevingsbeleid, Integrale Opgaven en 

Transities, Bestuur en Strategie en Secretariaat en Beleidsondersteuning. Ambtelijk is aangegeven dat 

deze samenstelling in personele en inhoudelijke zin bijdraagt aan provinciale opgaven waar vanuit 

circulaire economie raakvlakken mee zijn. 

c. In 2022 hebben tijdelijk twee trainees meegewerkt op het terrein van circulaire economie, dit betrof 1,6 

fte extra voor een periode van tien maanden.  

 

Voorgenomen activiteiten 

37. In de Actieagenda 2021-2025 heeft de provincie 17 acties aangekondigd die het circulaire-economieteam zal 

uitvoeren voor het realiseren van de doelen voor de sporen ‘circulair ondernemerschap en innovatie’ en 

‘grondstoffen’. Zie Bijlage B voor een visualisatie van operationele doelen en voorbeelden van acties, en 

Bijlage C voor een overzicht van de 17 voorgenomen acties. De acties voor het derde spoor ‘provinciale 

organisatie’ worden door teams bij andere directies uitgevoerd en zijn minder concreet beschreven in de 

Actieagenda 2021-2025.124  

a. Voor het spoor ‘circulair ondernemerschap en innovatie’ zijn acht acties genoemd, zoals het aanstellen 

van een circulair ambassadeur, het ondersteunen en verbinden van bedrijven via netwerken en 

platforms, en onderzoek naar verschillende aspecten van transitie naar circulaire economie. 

b. Voor het spoor ‘grondstoffen’ zijn negen acties genoemd, zoals het aanstellen van aanjagers van 

grondstoffenketens, het uitvoeren van een subsidieregeling en circulair bouwprogramma, en het 

organiseren van challenges op het gebied van voedselverspilling. 

c. In de Actieagenda 2021-2025 is over elke actie de volgende informatie weergegeven: het spoor, het doel 

en de doelgroep, de rol van de provincie, de inzet/instrumenten, samenwerkende partners, looptijd, 

activiteiten en beleidsresultaat. 

d. De acties onder het derde spoor ‘provinciale organisatie’ liggen op het gebied van circulaire 

infrastructuur en inkoop. Deze acties zijn niet zo concreet beschreven als het geval is voor de acties van 

de eerste twee sporen en worden uitgevoerd door de directies Beheer en Uitvoering en Concernzaken, 

terwijl de andere 17 acties worden uitgevoerd door het circulaire-economieteam.  

e. Naast de acties voor de drie sporen, beschrijft de provincie in de Actieagenda 2021-2025 en de 

Programmabegroting 2022 acties gericht op samenwerking, regionale aanpak op basis van 

dialoogtafels, en de uitvoering van de lobby- en communicatiestrategie.125 

 

Uitgevoerde activiteiten 

38. In voortgangsrapportages uit 2019 en 2020 rapporteerde de provincie over de voortgang van de Actieagenda 

2017-2020 met aandacht voor de bestede bedragen en leerpunten, zie ook bevinding 83.126 Deze 

 
123 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 & Provincie Noord-Holland (2023), 

Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
124 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, pp. 17-20 & 43-47 
125 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, pp. 21-23 & Provincie Noord-Holland (2022), 

Programmabegroting 2021, p. 31 
126 Provincie Noord-Holland (2019), Voortgangsrapportage Tussenstand actieagenda circulaire economie 2017-2020 & 

Provincie Noord-Holland (2020), Voortgangsrapportage 2019 Actieagenda Circulaire Economie 2017-2020 
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voortgangsrapportages bieden geen inzicht in de uitvoering van het vigerende beleid volgens de Actieagenda 

2021-2025. Over het huidige beleid zijn rapportages aangekondigd in 2023.127 

 

39. In de Jaarstukken 2021 en op de website van de provincie is gerapporteerd over de uitvoering van vier van 

de acht acties voor het spoor ‘circulair ondernemerschap en innovatie’ volgens de Actieagenda 2021-2025. 

Ambtelijk is aan de Rekenkamer toegelicht dat er voor de overige vier acties voorverkenningen zijn 

uitgevoerd, onderzoek in de afrondende fase is, of de actie in de opstartfase is. 

a. De provincie heeft per december 2022 een circulair ambassadeur voor twee dagen per week voor twee 

jaar aangesteld (Actie 1.1). De taken van de circulair ambassadeur zijn het motiveren en ondersteunen 

van ondernemers om circulair te ondernemen, het kennisdelen en partijen verbinden om de groep 

circulair ondernemers te vergroten, en het helpen groeien, uitbreiden en verspreiden van bestaande 

circulaire innovaties.128 

In 2021 heeft de provincie een contract tot en met 2023 gesloten met de Noord-Hollandse Circo Hub 

(Actie 1.2). Hiermee worden trainingen georganiseerd voor ondernemers uit een specifieke sector die 

circulair willen gaan ondernemen.129 Door het circulaire-economieteam is toegelicht dat deze driedaagse 

Circo Tracks een landelijk instrument zijn waarvoor geld vanuit het Rijk beschikbaar is gesteld. De 

provincie heeft opdracht gegeven voor 11 Tracks. Er zijn inmiddels Tracks geweest op de volgende 

thema’s:130  

▪ Circulaire Scholenbouw 

▪ Circulair Textiel – Hergebruik en Recycling  

▪ Hergebruik en Recycling Interieur Textiel  

▪ Luiers en incontinentiemateriaal 

▪ Upcycling Bermgras  

▪ Verpakkingen in de Zorg  

▪ Circulaire maakindustrie 

b. Impact Hub heeft in de periode 2018-2021 in opdracht van de provincie een netwerk van circulaire 

bedrijven gestimuleerd en gefaciliteerd via netwerk- en kennisbijeenkomsten en masterclasses (Actie 

1.3). Als onderdeel van deze actie is de provincie sinds 2021 partner van het ondernemersnetwerk 

Circulair West.131 

c. De provincie heeft een matchmaking programma om MKB’ers te koppelen aan circulaire startups en 

scale-ups gelanceerd (Actie 1.4). 

d. Ambtelijk is aangegeven dat er voor de onderzoeken naar circulaire fieldlabs en kansen voor de 

arbeidsmarkt (Actie 1.5 en 1.6) volledige voorverkenningen zijn uitgevoerd, aanvullend onderzoek 

(waarschijnlijk) niet wordt uitgevoerd omdat het beperkte toegevoegde waarde zou hebben, en er 

eventueel aangesloten wordt bij andere activiteiten op deze thema’s. Daarnaast is toegelicht dat het 

onderzoek naar ruimtelijke voorwaarden in het Noordzeekanaalgebied (NZKG) in de afrondende fase is 

(Actie 1.7) en het uitvoeren van ruimtelijke verkenning naar circulaire werklocaties in 2023 wordt gestart 

(Actie 1.8).132 

 

 
127 Provincie Noord-Holland (2021), Monitoring- en evaluatieplan Actieagenda circulaire economie 2022-2025, p. 7 
128 Provincie Noord-Holland (2022), www.noord-holland.nl & Provincie Noord-Holland (2022), e-mail, 2 december 2022 
129 Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, p. 36 
130 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 14 november 2022 & Provincie Noord-Holland (2023), 

Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
131 Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, p. 36 & Provincie Noord-Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 4 

april 2023 
132 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 

https://www.noord-holland.nl/Actueel/Archief/2022/November_2022/Provincie_stelt_Leon_van_Ast_aan_als_circulair_ambassadeur?utm_source=Maileon&utm_medium=email&utm_campaign=NH+Weekbericht+45+-+2022&utm_content=https%3A%2F%2Fwww.noord-holland.nl%2FActueel%2FArchief%2F2022%2FNovember_2022%2FProvincie_stelt_Leon_van_Ast_aan_als_circulair_ambassadeur
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40. In de Jaarstukken 2021 en op de website van de provincie is gerapporteerd over de uitvoering van zeven van 

de negen acties voor het spoor ‘grondstoffen’ volgens de Actieagenda 2021-2025. Ambtelijk is aan de 

Rekenkamer de stand van zaken van de twee overige acties en een extra actie toegelicht. 

a. De provincie heeft in november 2022 een ketenaanjager voor de Noord-Hollandse bouwsector 

aangesteld om bedrijven in de bouw te ondersteunen en voor het vormen van ketens van 

bouwgrondstoffen (Actie 2.1).133  

b. De provincie heeft per 3 januari 2023 de subsidieregeling ’circulaire ketensamenwerking’ opengesteld 

om bedrijven en organisaties te ondersteunen bij het vormen van ketens voor de grondstofstromen 

Bouw, Textiel, Plastics en Biomassa en voedsel (Actie 2.2). Met de subsidie kan een bedrijf een 

procesbegeleider inhuren om samenwerkingen of juridische en financiële diensten tot stand te 

brengen.134 

c. De provincie heeft een onderzoek naar reststromen, knelpunten en sturingsmogelijkheden uitgevoerd 

dat medio 2023 in de fase van afronding is (Actie 2.3).135  

d. De provincie heeft voedsel challenges op het gebied van het tegengaan van voedselverspilling en het 

stimuleren van de korte keten uitgevoerd (Actie 2.4).136 In december 2022 is bestuurlijk besloten dat de 

actie voedsel challenges wordt gestopt. Andere activiteiten om voedselverspilling tegen te gaan zoals 

opdrachtgeverschap aan Stichting tegen Voedselverspilling en deelname aan netwerk Voedsel Verbindt! 

worden voortgezet.137 

e. In juli 2022 heeft de provincie een circulair bouwexpert aangesteld om gemeenten en woningcorporaties 

te ondersteunen om bouwprojecten zo circulair mogelijk te laten uitvoeren (Actie 2.6).138  

f. De provincie heeft het Circulair bouwprogramma dat door stichting C-creators is uitgevoerd mede 

gefinancierd (Actie 2.8). Daarnaast noemt de provincie dat circulair bouwen is opgenomen in de 

regionale woonakkoorden en onder de noemer toekomstbestendige woningbouw is opgenomen in de 

woondeals.139 

g. De provincie heeft met het ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties het Handboek 

Circulair Renoveren voor woningcorporaties laten uitbrengen (Actie 2.9).140 

h. Ambtelijk is aangegeven dat het onderzoek naar kansen en mogelijkheden voor de productie van bio-

grondstoffen in de afrondende fase is (Actie 2.5) en de provincie formeel partner is van de Citydeal 

circulaire bouw sinds 2021 en hieraan een jaarlijkse bijdrage betaalt (Actie 2.7).141 

i. De provincie heeft als extra actie vanuit het adaptief beleid een project laten uitvoeren waarin individuele 

bedrijfsafvalprofielen zijn opgesteld om in gesprek met de Omgevingsdienst bedrijven mogelijkheden te 

laten benutten voor efficiënter en circulair grondstoffengebruik.142 

 

41. Over de activiteiten die voor het derde spoor ‘provinciale organisatie’ op het gebied van circulaire inkoop en 

infrastructuur worden uitgevoerd, wordt vanuit de betreffende beleidsvelden gerapporteerd, zie bevindingen 

65-68. 

 
133 Provincie Noord-Holland (2022), www.noord-holland.nl 
134 Provincie Noord-Holland (2023), www.noord-holland.nl 
135 Provincie Noord-Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
136 Provincie Noord-Holland (2022), www.noord-holland.nl (I) & (II) 
137 Provincie Noord-Holland (2022), e-mail ambtelijke organisatie, 2 december 2022 
138 Provincie Noord-Holland (2022),  www.noord-holland.nl 
139 Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, p. 36 & Provincie Noord-Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 4 

april 2023 
140 Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, p. 36 
141 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
142 Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, p. 36 & Provincie Noord-Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 4 

april 2023 

https://www.noord-holland.nl/Actueel/Archief/2022/November_2022/Provincie_wil_verspilling_van_grondstoffen_in_de_bouw_aanpakken
https://www.noord-holland.nl/Actueel/Archief/2022/December_2022/Subsidie_voor_nieuwe_Noord_Hollandse_grondstofketens
https://www.noord-holland.nl/Actueel/Archief/2022/Juli_2022/Gezonder_eten_en_kilo_s_minder_voedselverspilling_in_Alkmaar
https://www.noord-holland.nl/Actueel/Archief/2022/December_2022/Meer_eten_uit_de_regio_in_beeld
https://www.noord-holland.nl/Actueel/Archief/2022/Juli_2022/Provincie_start_met_circulair_bouwexpert
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Ontwikkeling in type activiteiten circulaire-economiebeleid 

42. In bevinding 32 zijn de acht typen beleidsinstrumenten genoemd die decentrale overheden kunnen inzetten 

voor het stimuleren van een circulaire economie. Vanuit de Actieagenda 2017-2020 werden met name zes 

typen beleidsinstrumenten ingezet, vanuit de Actieagenda 2021-2025 worden er voornamelijk zeven ingezet. 

a. De acht typen beleidsinstrumenten zijn: Onderzoek, Bedrijfsondersteuning en -financiering, Inkoop, 

Informatievoorziening, Onderwijs, Netwerk- en Informatie-uitwisseling, Wet- en regelgeving en 

Ruimtelijke ordening.143 

b. In de zes zogenoemde creatiesporen vanuit het Ontwikkelingsperspectief en de Actieagenda 2017-2020, 

beide uit 2017, werden met name zes van de acht beleidsinstrumenten ingezet. De beleidsinstrumenten 

Informatievoorziening en Onderwijs werden niet of minder prominent ingezet.144 

I. Onderzoek werd ingezet in de creatiesporen Productie schone grondstoffen en Regelgeving, en 

Circulaire organisatie. 

II. Bedrijfsondersteuning en -financiering betrof een actie van het creatiespoor Innovatie & 

ondernemerschap via de MKB-innovatie instrumenten Proof of Conceptfonds, Participatiefonds 

Duurzame Economie Noord-Holland (PDENH), MKB Innovatie Topsectoren (MIT)-regeling, 

versnellingsprogramma GO!-NH en Programma Investeringsgereed Innovatief MKB Noord-Holland 

(PIM). 

III. Inkoop werd in het creatiespoor Circulaire organisatie ingezet door het opzetten van een actieplan 

circulair inkopen en het uitvoeren van pilotprojecten circulair inkopen. 

IV. Informatievoorziening maakte in de vorm van ondernemersloketten in enige mate onderdeel uit van 

Bedrijfsondersteuning. 

V. Netwerk- en Informatie-uitwisseling was vooral onderdeel van de creatiesporen Innovatie & 

ondernemerschap en Ketenvorming. 

VI. Onderwijs komt niet expliciet aan de orde in de ondernomen activiteiten. 

VII. Wet- en regelgeving stond centraal in het creatiespoor Regelgeving, met name gericht op het 

opheffen van belemmerende regelgeving. 

VIII. Ruimtelijke ordening stond centraal in het creatiespoor Ruimte gericht op het versnellen van 

gewenste ruimtelijke ontwikkelingen. 

c. Na de Actieagenda 2017-2020 wordt in de Discussienotitie uit 2020 teruggeblikt en vooruit gekeken naar 

het vervolg, zie bevinding 23. Er wordt onder andere geconcludeerd dat na de brede oriëntatie van de 

Actieagenda 2017-2020 er in het vervolg meer inhoudelijke focus moet liggen op de thema’s innovatie, 

grondstoffenstromen en ruimte/regelgeving, en de provincie vooral van toegevoegde waarde is in de rol 

van stimuleren, verbinden en kennis- en beleidsontwikkeling.145 Met het vaststellen van de Actieagenda 

2021-2025 zijn de creatiesporen losgelaten.146 

d. In de drie sporen van de Actieagenda 2021-2025 worden zeven van de acht typen beleidsinstrumenten 

ingezet, het instrument Onderwijs wordt (nog) niet ingezet.147 

I. Onderzoek wordt ingezet in meerdere acties van de sporen ‘circulair ondernemerschap en innovatie’ 

en ‘grondstoffen’. 

 
143 IPO & RHDHV (2020), Inventarisatie Circulaire Activiteiten Decentrale Overheden, september 2020 
144 Provincie Noord-Holland (2017), Ontwikkelingsperspectief circulaire economie, p. 18; Provincie Noord-Holland (2017), 

Actieagenda Circulaire Economie 2017-2020, p. 15; Provincie Noord-Holland (2020), Voortgangsrapportage 2019 Actieagenda 

Circulaire Economie 2017-2020 & Provincie Noord-Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
145 Provincie Noord-Holland (2017), Ontwikkelingsperspectief circulaire economie, pp. 11-12 
146 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
147 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025 & Provincie Noord-Holland (2023), Feitelijk 

wederhoorreactie, 4 april 2023 
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II. Bedrijfsondersteuning en -financiering komt aan bod in het spoor ‘circulair ondernemerschap en 

innovatie’. De acties in dit spoor betreffen vooral bedrijfsondersteuning. Bedrijfsfinanciering voor 

circulaire innovaties gebeurt vanuit MKB-innovatie instrumenten zoals PDENH en MIT, waar in de 

Actieagenda 2021-2025 naar verwezen wordt als samenhangende opgave.148 

III. Inkoop staat – naast infrastructuur – centraal in het derde spoor ‘provinciale organisatie’. 

IV. Informatievoorziening wordt ingezet in de vorm van een circulair ambassadeur in het spoor ‘circulair 

ondernemerschap en innovatie’ en de handboeken circulair bouwen in het spoor ‘grondstoffen’. 

V. Netwerk- en Informatie-uitwisseling wordt voornamelijk ingezet in het spoor ‘circulair 

ondernemerschap en innovatie’. 

VI. Onderwijs komt niet expliciet aan de orde in de te ondernemen activiteiten. 

VII. Wet- en regelgeving is aan de orde in bijdragen aan stimulerende en wegnemen van belemmerende 

wet- en regelgeving door middel van lobby en een opdracht van de provincie vanuit het adaptief 

beleid aan de gemeente Amsterdam voor CircuLaw (zie bevinding 58). 

VIII. Ruimtelijke ordening komt aan bod in twee acties van het spoor ‘circulair ondernemerschap en 

innovatie’. Daarnaast is de provincie intern een juridische verkenning gestart naar mogelijkheden 

van het inzetten van de omgevingsverordening ter stimulering van circulair bouwen. 

e. Wat de provincie voor circulaire economie doet op het gebied van Inkoop, Wet- en Regelgeving en 

Ruimtelijke ordening komt in paragraaf 4.2 aan de orde.  

 

Inspiratiekader – Activiteiten op het gebied van onderwijs  

Voorbeeld uit provincie Flevoland 

 

Flevoland heeft verschillende circulaire activiteiten op het gebied van onderwijs uitgevoerd. Zo is de provincie 

samen met gemeente Almere oprichter en financier van het Flevolandse Praktijk- & Innovatiecentrum Circulaire 

Economie (PRICE) en is de provincie lid van de stuurgroep Ontwikkeling leerlijn Circulaire Regionale Economie 

bij ROC Flevoland. Daarnaast wordt ook vanuit andere provinciale trajecten zoals Talent Kleurt Flevoland en het 

programma DuurzaamDoor een bijdrage geleverd aan onderwijs.149 

 

Aandacht in beleid voor afbouw lineaire economie  

43. In de Actieagenda 2021-2025 wordt toegelicht dat het transitieproces enerzijds gaat om het op- en 

ombouwen naar een circulaire economie en anderzijds om het afbouwen en uitfaseren van een lineaire 

economie. Enkele acties uit de Actieagenda 2021-2025 richten zich onder meer op het aanpassen van een 

lineaire naar circulaire bedrijfsvoering. Ambtelijk is aangegeven dat de Actieagenda 2021-2025 het 

instrument is voor de opbouw van circulaire economie. Afbouw is geen expliciet onderdeel van het circulaire-

economiebeleid. Ambtelijk is toegelicht dat de provincie lobbyen gericht op wet- en regelgeving ziet als een 

belangrijk instrument voor de afbouw van lineaire economie en onderzoekt hoe het algemene 

economiebeleid aan afbouw kan bijdragen 

a. In de Actieagenda 2021-2025 staat het volgende over het werken in een transitie: “De transitie naar een 

circulaire economie is een langjarig proces. Het vraagt om een fundamentele en structurele verandering 

van de manier waarop we produceren, distribueren en consumeren. De complexiteit wordt onder meer 

bepaald door twee gelijktijdige processen: aan de ene kant wordt de circulaire economie opgebouwd, 

aan de andere kant moet de lineaire economie worden afgebouwd.”150 

 
148 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 27 
149 Provincie Flevoland (2022), Voortgangsrapportage Circulaire economie 2020-2021, p. 20 & Provincie Flevoland (2023), 

Beantwoording vragen ambtelijke organisatie, 30 januari 2023 
150 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 9 



 

 

61 

 

b. Ambtelijk is toegelicht dat de transitie vraagt om de afbouw van lineaire economie door het ombouwen 

van circulaire bedrijven. De acties 1.1, 1.2 en 1.3 uit de Actieagenda 2021-2025 zijn bedoeld voor zowel 

bestaande lineaire bedrijven met circulaire ambities als nieuwe circulaire bedrijven.151  

c. Door het circulaire-economieteam is toegelicht dat de Actieagenda 2021-2025 het instrument is voor de 

opbouw van circulaire economie. Voor de afbouw van lineaire economie wordt lobbyen gericht op wet- 

en regelgeving als belangrijk instrument gezien. Daarnaast onderzoekt de provincie hoe het algemene 

economiebeleid kan bijdragen aan de afbouw van lineaire economie.152 

 

 
151 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
152 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
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| 4 | Interactie met andere transities 
en beleidsterreinen 

Dit hoofdstuk beantwoordt onderzoeksvraag 3: ‘Waar liggen raakvlakken tussen de transitie naar een circulaire 

economie en andere beleidsterreinen en hoe gaat de provincie hiermee om?’ Uit het onderzoek is naar voren 

gekomen welke (transitie)opgaven en beleidsterreinen de meeste raakvlakken hebben met de transitie naar een 

circulaire economie. In paragraaf 4.1 wordt beschreven waar deze (transitie)opgaven en beleidsterreinen over 

gaan, welk landelijk beleid van belang is en wat raakvlakken zijn met circulaire economie. Paragraaf 4.2 

beschrijft, na een toelichting op integraal werken op het Provinciehuis, hoe door Noord-Holland omgegaan wordt 

met de relatie van deze (transitie)opgaven en beleidsterreinen met circulaire economie. 

 

4.1 Aanliggende (transitie)opgaven en beleidsterreinen 

44. Naast de transitie naar een circulaire economie worden provincies geconfronteerd met diverse andere 

maatschappelijke opgaven en transities. Vooral de energietransitie, woningbouwopgave en landbouw- en 

voedseltransitie raken aan de circulaire transitie. 

a. De energietransitie richt zich op het terugdringen van broeikasgassenuitstoot door de overstap van 

fossiele brandstoffen naar duurzame en CO2-neutrale energiebronnen zoals zon en wind en het 

besparen van energie.153 

b. De woningbouwopgave omvat de nationale opgave om tot en met 2030 900.000 extra woningen te 

bouwen.154 

c. De landbouw- en voedseltransitie richt zich op een integrale en duurzame vorm van landbouw door 

onder andere het verminderen van het gebruik van milieu- en klimaatbelastende inputs en het 

zorgdragen voor vitale toekomstperspectieven voor boer en keten.155 

 

Synergie en spanningen 

45. In het sturen op de maatschappelijke opgaves en transities is op diverse vlakken sprake van synergie, met 

andere woorden de aanpak draagt bij aan meerdere doelstellingen tegelijk. Voorbeelden hiervan: 

▪ Het toepassen van circulaire-economieprincipes leidt tot een verminderde afhankelijkheid van zeldzame 

metalen, welke nodig zijn om de energietransitie te realiseren.156 

▪ De transitie naar kringlooplandbouw levert een bijdrage aan de doelstellingen van de circulaire 

economie, onder meer via hergebruik van grondstoffen uit reststromen. Daarnaast draagt het circulaire-

economiebeleid op het thema Biomassa en Voedsel bij aan de transitie naar duurzame landbouw onder 

meer door in te zetten op een vermindering van de input van dierlijke eiwitten en circulaire 

veehouderij.157 

 

 
153 CE Delft (2021), Synergie en spanning 
154 CE Delft (2021), Synergie en spanning 
155 CE Delft (2021), Synergie en spanning 
156 SER (2022), Evenwichtig sturen op de grondstoffentransitie en de energietransitie voor brede welvaart 
157 CE Delft (2021), Synergie en spanning 
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46. In het sturen op de maatschappelijke opgaves en transities is op diverse vlakken echter ook sprake van 

spanningen, met andere woorden de aanpak conflicteert met andere doelstellingen. Een aantal voorbeelden 

hiervan zijn: 

▪ Het voldoen aan de woningbouwopgave leidt tot sterk stijgend materiaalgebruik, wat in contrast staat 

met het halveringsdoel voor 2030.158 In de City Deal Circulair en Conceptueel Bouwen werken 

gemeenten, provincies, Rijk, bedrijfsleven en kennisinstellingen samen om circulair bouwen te 

stimuleren. Het doel is om de woningbouwopgave op een circulaire, conceptuele manier te realiseren, 

met een focus op biobased materialen.159  

▪ Energiebeleid gericht op de verbranding van biomassa voor energietoepassingen conflicteert met de 

principes van een circulaire economie. Vanuit het perspectief van een circulaire economie zijn er 

hoogwaardiger manieren om biomassa te benutten, zoals voor voedsel, bouwmaterialen en medicijnen, 

dan energiewinning.160 

 

47. In het NPCE wordt gesteld dat voor het realiseren van de circulaire doelstellingen een integrale benadering 

nodig is van de diverse maatschappelijke opgaven. Door het integraal aanpakken van opgaven, kan beleid 

elkaar versterken en kunnen spanningen worden voorkomen.161 

 

Naast de (transitie)opgaven hebben met name de beleidsterreinen Economie, Inkoop & aanbesteding, Ruimtelijke 

ordening, Wet- en regelgeving / Lobby en VTH raakvlakken met circulaire economie. Het thema circulaire 

economie is van toepassing op het merendeel van de kerntaken van de provincie.162 In de volgende bevindingen 

wordt dit nader toegelicht. 

 

Economie 

48. Het circulaire-economiebeleid raakt ook het economisch beleid van de provincie. Met het provinciale 

economische beleid kan de provincie sturen op de transitie naar een regionale circulaire economie.  

a. Het stimuleren van de regionale economie is een kerntaak van de provincies. Provincies geven hier 

onder andere vorm aan door het organiseren van regionale samenwerking, deelname aan Regionale 

Ontwikkelingsmaatschappen (ROM’s) en het investeren in uitwisseling tussen regio’s, sectoren en 

domeinen.163 

b. Het ondersteunen van het regionale bedrijfsleven in de transitie naar een circulaire economie is door het 

IPO in de Krachtenkaart benoemd als een van de vijf rollen die de provincie kan nemen in de transitie 

naar een circulaire economie.164 

 

Inkoop en aanbesteding 

49. Om de landelijke doelstelling om in 2050 volkomen circulair te zijn te kunnen bereiken, werken overheden 

onder andere toe naar 100% circulair inkopen en opdrachtgeverschap.165 

a. Een product of dienst is circulair als het leidt tot minimale toepassing van nieuwe materialen (en fossiele 

energie), zowel in het productieproces als bij het gebruik van de producten en diensten, en/of maximale 

inzet op lange levensduur en daarna hoogwaardige herbruikbaarheid van het product of de materialen 

 
158 SER (2022), Evenwichtig sturen op de grondstoffentransitie en de energietransitie voor brede welvaart 
159 Ondertekenende partijen (2020), Citydeal Circular en Conceptueel Bouwen 
160 SER (2022), Evenwichtig sturen op de grondstoffentransitie en de energietransitie voor brede welvaart 
161 Ministeries van IenW, EZK, BZK, LNV en BZ (2023), Nationaal Programma Circulaire Economie 2023-2030, p. 32 
162 PBL (2021), Samen leren in de regio 
163 IPO (2023), www.ipo.nl 
164 IPO (2021), IPO Krachtenkaart Circulaire Economie 
165 MRA (2019), Roadmap Circulair Inkopen en Opdrachtgeverschap 

https://www.ipo.nl/thema-s/regionale-economie/
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daarin.166Om als provincie uiteindelijk 100% circulair te kunnen inkopen, is een inkooporganisatie nodig 

die effectief is ingericht op circulair aanbesteden. Daarvoor dient beleid te zijn afgestemd op de circulaire 

ambities van de provincie en dit beleid dient duidelijke doelstellingen en kaders te bevatten voor de 

inkooporganisatie. De inkooporganisatie heeft voldoende capaciteit, middelen en systemen nodig om 

circulair te kunnen uitvragen.167 

b. IPO noemt circulair inkopen en aanbesteden voor alle Randstedelijke provincies als kans in de 

Kansenkaarten Circulaire economie.168 

 

Ruimtelijke ordening 

50. De transitie naar een circulaire economie zal mogelijk grote ruimtelijke effecten hebben. In 2022 zijn de 

ruimtelijke effecten van een circulaire economie onderzocht. Het rapport concludeert dat:169 

I. het delen en het verlengen van de levensduur van goederen in potentie kan leiden tot afname van 

ruimtegebruik door productiefaciliteiten en logistieke activiteiten; 

II. veel ruimtevraag zal ontstaan naar industriële locaties met een hoge milieucategorie voor de opslag en 

recycling van materialen; 

III. er veel vraag komt naar locaties met multimodale ontsluiting; 

IV. het ruimtebeslag voor biobased grondstoffen erg zal afhangen van de keuze voor lokale teelt of import. 

 

Circulaire bedrijventerreinen 

Bedrijventerreinen kennen grote grondstoffenstromen. Door overheden en ondernemers kunnen hier stappen 

gemaakt worden op het gebied van circulaire economie.  

Een circulair bedrijventerrein is een gebied, waarbij reststromen van het ene bedrijf of groep bedrijven worden 

hergebruikt door andere bedrijven (industriële symbiose). Samenwerkende bedrijven op circulaire 

bedrijventerreinen kunnen goedkoper aan materialen komen zonder nieuwe grondstoffen te verbruiken, of 

reststromen een nuttige bestemming geven, terwijl ze besparen op afvalverwerking. Zo worden bedrijventerreinen 

economischer, efficiënter en duurzamer. Ook komt de circulaire economie terug in de openbare ruimte en in de 

vastgoedconstructies. 

 

Overheden kunnen circulariteit op bedrijventerreinen stimuleren door hier in hun beleid gericht op werklocaties en 

in hun inkoop- & aanbestedingsbeleid aandacht aan te geven. Ook kunnen overheden in hun acquisitiebeleid 

sturen op het vestigen van circulaire bedrijven en/of sectoren. Daarnaast spelen overheden een verbindende en 

stimulerende rol in het bij elkaar brengen van partijen in de circulaire economie.170 

 

51. Om gebiedsgerichter te kunnen sturen, kan de provincie ‘circulair’ als provinciaal belang opnemen in de 

Omgevingsvisie.  

a. In de Omgevingswet is bepaald dat de provincie “een taak of bevoegdheid kan uitoefenen indien sprake 

is van een provinciaal belang en dat belang niet op een doelmatige of doeltreffende manier door de 

gemeente kan worden uitgevoerd.” In de memorie van toelichting is bewust geen definitie gegeven van 

een provinciaal belang.171 

 
166 MRA (2019), Roadmap Circulair Inkopen en Opdrachtgeverschap 
167 Provincie Flevoland (2018), Nulmeting Het goede voorbeeld 
168 IPO (2021), Kansenkaarten Circulaire economie 2021, p. 11 
169 CE Delft (2022), Ruimtelijke effecten van de circulaire economie, pp. 5 & 52 
170 J. van Heest / Bureau Buiten (2022), ‘Bedrijventerreinenbeleid als katalysator voor de circulaire economie’ op 

www.bureaubuiten.nl  
171 Art. 2.3 lid 2 Omgevingswet  

http://www.bureaubuiten.nl/
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b. In een Omgevingsvisie kunnen PS benoemen welke ruimtelijke onderwerpen zij van provinciaal belang 

achten. De Omgevingsvisie is uitsluitend bindend voor de provincie zelf, maar het is wel de bedoeling 

dat ook gemeenten de provinciale belangen die beschreven zijn in de Omgevingsvisie betrekken bij het 

opstellen van hun bestemmingsplannen. De wetgever heeft niet aangegeven welke ruimtelijke aspecten 

wel en welke niet van provinciaal belang zijn. Het is aan het provinciebestuur om duidelijk te beschrijven 

welke kwaliteiten en onderwerpen zij van provinciaal belang acht.172 

c. Als PS voor specifieke provinciale belangen meer zekerheid willen hebben over de doorwerking in 

gemeentelijke, ruimtelijke plannen dan kunnen zij voor deze belangen instructieregels opnemen in een 

provinciale verordening die gemeenten moeten volgen.173 

d. Het IPO heeft aangegeven dat provincies circulariteit als provinciaal belang kunnen opnemen in hun 

Omgevingsvisie: “Dit geeft de provincie regionaal instrumentarium om circulaire componenten voor te 

schrijven in plannen, besluiten en vergunningen. Daarmee krijgt de provincie de mogelijkheid 

gebiedsgericht te sturen.” 174 

 

Wet- en regelgeving / Lobby 

52. Wet- en regelgeving, of juist het ontbreken ervan, kan een belemmering vormen in de transitie naar een 

circulaire economie. 

a. Uit onderzoek van het Versnellingshuis Nederland Circulair! blijkt dat bedrijven die reeds circulaire 

activiteiten uitvoeren wet- en regelgeving ervaren als de belangrijkste belemmering. Het gaat hierbij 

echter niet alleen om de eigenlijke wetten en regels, maar ook de uitvoering hiervan. Bedrijven stellen 

dat wet- en regelgeving onduidelijk is, procedures tijdrovend zijn en handhaving inconsistent is. 

Bovendien ervaren bedrijven ook het uitblijven van wet- en regelgeving, ter stimulering van circulaire 

activiteiten, als belemmerend.175  

b. Omgevingsdienst NL constateert dat de huidige wet- en regelgeving vooral stuurt op het verbieden van 

een laagwaarde-verwerking in plaats van het inregelen van een speelveld waarin een zo hoog mogelijke 

verwerking aantrekkelijk wordt gemaakt.176 

c. De provincies kunnen geconstateerde belemmeringen onder de aandacht brengen bij de overheid die 

daar overgaat. Dit gebeurt ook verenigd in het IPO.177   

 

Vergunningverlening, Toezicht en Handhaving (VTH) 

53. In 2021 heeft Omgevingsdienst NL in opdracht van het IPO een onderzoek uitgevoerd naar de kansen en 

belemmeringen om te sturen op circulaire bedrijfsvoering en het stimuleren daarvan met behulp van het 

VTH-instrumentarium. Een aantal aanbevelingen in dit rapport raakt direct aan de relatie tussen provincie en 

omgevingsdiensten, namelijk:178  

1. Bevoegdheden van provincies, bijvoorbeeld in het kader van stortontheffingen, zouden (meer) 

gemandateerd moeten worden naar omgevingsdiensten. 

2. Er is een betere afstemming en meer kennisdeling op het gebied van circulaire economie nodig tussen 

omgevingsdiensten en hun opdrachtgevers. Hiervoor is het nodig dat de omgevingsdiensten over meer 

financiële middelen en meer capaciteit kunnen beschikken. 

 
172 Rekenkamer Oost-Nederland (2022), Voorkantsturing ruimtelijke plannen Gelderland (Nota van Bevindingen), pp. 10-11 
173 Rekenkamer Oost-Nederland (2022), Voorkantsturing ruimtelijke plannen Gelderland (Nota van Bevindingen), p. 11 
174 IPO (2022), www.ipo.nl  
175 Versnellingshuis CE (2022), www.versnellingshuisce.nl  
176 Omgevingsdienst NL & IPO (2021), Onderzoek Circulaire Economie & VTH 
177 IPO (2022), www.ipo.nl  
178 Omgevingsdienst NL & IPO (2021), Onderzoek Circulaire Economie & VTH 

http://www.ipo.nl/
http://www.versnellingshuisce.nl/
http://www.ipo.nl/
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3. Voor VTH-medewerkers van omgevingsdiensten moeten kwaliteitscriteria worden ontwikkeld en 

vastgelegd met betrekking tot circulaire economie. We moeten daarom een opleiding ontwikkelen die 

specifiek gericht is op VTH-medewerkers. Ook opdrachtgevers moeten hierin investeren. 

4. In vergunningen (en via het Activiteitenbesluit179) zou de verplichting tot het uitvoeren van een 

afvalpreventie-onderzoek standaard voorgeschreven moeten worden. 

5. Er zijn beperkte mogelijkheden tot proefnemingen. Om meldingsplichtige bedrijven180 deze mogelijkheid 

te bieden, wordt aanbevolen om de mogelijkheid tot het uitvoeren van proefnemingen standaard in de 

voorschriften van vergunningen op te nemen. Dit geeft bedrijven meer ruimte om binnen de kaders van 

de vergunning te experimenteren. 

6. Om meer lef te kunnen tonen om ruimte te bieden voor circulaire economie vanuit VTH door de 

omgevingsdiensten, is bestuurlijke rugdekking nodig vanuit opdrachtgevers. Ook geven bedrijven aan 

dat omgevingsdiensten een grotere rol op zich zouden moeten nemen op het thema circulaire economie. 

Dat lukt op dit moment niet door de beperkte capaciteiten bij de omgevingsdiensten. Dit geldt ook voor 

het wel of niet beleggen van de adviesrol bij de omgevingsdiensten. Om meer aandacht te kunnen 

besteden aan het thema circulaire economie zou dit onderdeel moeten worden van de opdracht vanuit 

gemeenten en provincies. 

7. Provinciale verordeningen en plannen zouden een steviger kapstok moeten zijn voor circulaire 

initiatieven. 

8. Een overkoepelende samenwerking tussen overheidsinstellingen om kennis uit te wisselen en processen 

te kunnen versnellen is nodig. 

 

54. Eind 2022 heeft het IPO de Bouwstenenvisie CE en VTH gepresenteerd. Hierin worden bouwstenen 

(tekstdelen) aangereikt die provincies een-op-een kunnen overnemen in hun beleid, waarbij provincies 

kunnen kiezen tussen drie groeiniveaus.181 

a. In de Bouwstenenvisie is afgebakend waar provincies invloed op hebben en hoe vergunningverlening, 

toezicht en handhaving (ketengericht) zouden kunnen worden ingezet om de doelen en ambities voor 

circulaire economie te realiseren.  

b. In de Bouwstenenvisie zijn acht onderwerpen182 onderscheiden. Per onderwerp zijn teksten 

geformuleerd voor drie groeiniveaus. Deze teksten kunnen provincies letterlijk overnemen in hun beleid. 

De drie groeiniveaus zijn als volgt omschreven:  

I. Basis: Het kan gewoon, en we doen het dan ook  

II. Faciliteren: We denken mee met initiatiefnemers, en ondersteunen hen  

III. Stimuleren: We zetten de verandering actief in op eigen initiatie 

Geambieerd wordt dat het basisniveau door alle provincies wordt opgenomen in hun beleid. 

 

Meeste omgevingsdiensten hebben (nog) geen opdracht gekregen om hun instrumentarium in te zetten 

voor het stimuleren van een circulaire economie 

Het IPO constateert in de Bouwstenenvisie CE en VTH dat de meeste omgevingsdiensten geen opdracht hebben 

om hun instrumenten in te zetten om de circulaire economie te stimuleren. Omgevingsdiensten geven aan dat het 

lastig is om daartoe langdurige opdracht te krijgen. Er zijn enkele omgevingsdiensten die in hun 

uitvoeringsopdracht circulaire-economietaken hebben staan. Zij hebben in overleg met de provinciale 

 
179 In het Activiteitenbesluit staan milieuregels van het Rijk die gelden voor bedrijven. 
180 Meldingsplichtige bedrijven dienen o.a. wijzigingen in hun activiteiten te melden bij hun Omgevingsdienst. 
181 IPO (2022), Bouwstenenvisie CE en VTH & IPO BAC MTH (2022), Concept besluitenlijst 9 juni 2022 
182 Dit zijn: 1) CE huis op orde (kans: meeliften op alles wat al loopt), 2) Harmoniseren rechtsoordelen afval of niet, 3) 

Experimenteren faciliteren, 4) Ketentoezicht, 5) Kennisopbouw CE, 6) Signalering CE kansen en knelpunten bij VTH en in 

beleid, 7) VTH kennis gebruiken om CE aan te jagen bij bedrijven, 8) CE in opdracht aan de omgevingsdiensten. 
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opdrachtgever een plan van aanpak opgesteld om de circulaire economie aan te jagen en hebben inzichtelijk 

gemaakt wat de daarbij behorende kosten zijn. Deze omgevingsdiensten zijn in staat om belangrijke stappen 

vooruit te zetten om de circulaire economie aan te jagen, aldus het IPO.183 

 

4.2 Integrale benadering in de provincie Noord-Holland 

Ontwikkeling van het integraal werken aan transities 

55. De provincie had in eerste instantie vanaf 2017 oog voor de raakvlakken tussen circulaire economie en 

energietransitie en ruimtelijk beleid. Sindsdien heeft de provincie de afstemming met andere teams en 

directies en de samenhang met veel andere beleidsterreinen zoals regionale economie, voedsel, klimaat en 

energietransitie, wonen, mobiliteit en water actief meegenomen in (aanloop naar) de Actieagenda 2021-

2025. 

a. In het Ontwikkelingsperspectief uit 2017 benoemt de provincie dat circulaire economie nauw raakt aan 

energietransitie en staan de effecten op de fysieke leefomgeving centraal in het creatiespoor Ruimte.184 

b. In de Omgevingsvisie uit 2018 omschrijft de provincie haar integrale benadering als het koppelen van 

opgaven en ambities waarmee kansrijke perspectieven ontstaan, bijvoorbeeld door economische kansen 

van energietransitie te benutten. De provincie wil ruimte creëren voor nieuwe energie en circulaire 

economie, wat onderdeel moet worden van “andere, grote integrale opgaven, zoals duurzame mobiliteit, 

duurzame verstedelijking en duurzame, circulaire landbouw. Bijvoorbeeld door het ruimtelijk clusteren 

van energievraag en -aanbod. Een goede energie-infrastructuur is van wezenlijk belang voor de 

economische transitie die nodig is.” 185 

c. Het circulaire-economieteam heeft toegelicht dat het interne traject in aanloop naar de Actieagenda 

2021-2025 (zie bevinding 23) mede als doel had om de integraliteit van circulaire economie in kaart te 

brengen. Daartoe zijn er veel gesprekken geweest met collega’s uit andere teams, sectoren en opgaven. 

Met de andere directies Concernzaken en Beheer en Uitvoering is hun bijdrage aan de transitie naar 

circulaire economie afgestemd en verwerkt in de doelenboom en de Actieagenda 2021-2025.186 

d. In de Actieagenda 2021-2025 gaat een van de hoofdstukken in op de inzet, samenhang en raakvlakken 

met andere provinciale opgaven. Daarin komen achtereenvolgens de raakvlakken aan de orde met de 

Omgevingsdiensten, het Noordzeekanaalgebied (NZKG), regionale economie en MKB-innovatie, de 

Voedselvisie en voedselverspilling, klimaat en energietransitie, wonen, het Servicepunt Duurzame 

Energie Noord-Holland, mobiliteit, en water. Als uitgangspunt wordt genoemd dat “de circulaire ambitie 

waar mogelijk wordt meegenomen in de andere beleidsdossiers, programma’s en instrumenten, zoals 

subsidieregelingen of deelnemingen.”187 

 

56. Er is structureel overleg tussen de verschillende directies en tussen een aantal teams binnen de directie 

Beleid. In 2022 is een leergang gestart over het werken in transities. Het circulaire-economieteam ervaart 

een positieve grondhouding bij collega’s op het provinciehuis, noemt het de uitdaging om genoeg tijd en 

aandacht voor circulaire economie te krijgen en houden naast andere grote opgaven, en geeft aan goed 

samen te werken met andere teams.  

a. Er is structureel overleg tussen de directies Beleid, Beheer en Uitvoering en Concernzaken. Ook binnen 

de directie Beleid is er structureel overleg met een aantal teams, zoals het team Energietransitie. Binnen 

 
183 IPO (2022), Bouwstenenvisie CE en VTH, p. 58 
184 Provincie Noord-Holland (2017), Ontwikkelingsperspectief circulaire economie, pp. 10 & 28 
185 Provincie Noord-Holland (2018), Omgevingsvisie NH 2050, pp. 46 & 66 
186 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
187 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 25 
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de provinciale organisatie is aandacht gevraagd voor het dwarsdoorsnijdende karakter van transities, 

omdat de organisatie nu vooral opgave- en programma-georiënteerd werkt. In 2022 is een leergang 

gestart om werken in transities beter in te bedden en te professionaliseren in de provinciale organisatie. 

Daarnaast geeft het circulaire-economieteam aan dat het noodzakelijk is om intern uit te leggen wat 

circulair inhoudt en welke kansen dit biedt. Het presenteren van goede voorbeelden helpt daarbij.188  

b. Het circulaire-economieteam ervaart bij collega’s op het provinciehuis een positieve grondhouding en 

noemt het een kwestie van contacten leggen en kansen zien. Het is de uitdaging om genoeg tijd vrij te 

maken voor circulaire economie en om er voldoende aandacht voor te krijgen en te houden naast andere 

grote opgaven die urgenter worden ervaren. De samenwerking met bijvoorbeeld de teams Mobiliteit, 

Water en Energietransitie is volgens het circulaire-economieteam goed. Meerdere teamleden werken 

zowel in het circulaire-economieteam als in andere teams, zie ook bevinding 36. Daarbij is het besef 

aanwezig dat men elkaar nodig heeft om de doelen te behalen.189 

 

In paragraaf 4.1 zijn de drie (transitie)opgaven geïntroduceerd die het meest raken aan de transitie naar een 

circulaire economie: Energietransitie, Landbouwtransitie en Woningbouwopgave. In de volgende bevindingen 

wordt toegelicht hoe in het Noord-Hollandse circulaire-economiebeleid aandacht is voor de betreffende opgave en 

vice versa: hoe in het beleid van de opgave aandacht is voor circulaire economie. Daarnaast wordt de 

samenwerking tussen de betrokken teams beschreven.  

 

Circulaire economie en Energietransitie 

57. De provincie verbindt circulaire economie aan energietransitie sinds het Ontwikkelingsperspectief uit 2017. 

De twee transities raken elkaar op het gebied van grondstofgebruik en de uitstoot en hergebruik van CO2. In 

de Actieagenda 2021-2025 worden meerdere raakvlakken genoemd tussen energietransitie en circulaire 

economie, en deze worden gekoppeld aan doelen van het circulaire-economiespoor ‘grondstoffen’. 

a. In het Ontwikkelingsperspectief staat genoemd dat een belangrijk uitgangspunt van circulaire economie 

is dat het gebaseerd is op duurzame, hernieuwbare energie. De provincie noemt de transitie naar een 

circulaire economie nauw rakend aan de transitie van fossiele energie naar hernieuwbare energie.190 

b. In de Actieagenda 2021-2025 en het Actieprogramma Klimaat 2020-2023 staat dat het Klimaatakkoord 

focust op de reductie van CO2-uitstoot en het circulair gebruik van grondstoffen hier indirect een grote 

bijdrage aan levert.191 

c. In de Actieagenda 2021-2025 staan drie raakvlakken met energietransitie genoemd:192 

I. Grondstoffen delven en gebruiken leidt tot CO2-uitstoot 

II. Voor de transitie naar een fossielvrije energieproductie zijn veel grondstoffen nodig, bijvoorbeeld 

voor de productie van zonnepanelen en windmolens 

III. CO2 is een restroom die kan worden hergebruikt 

d. In de Actieagenda 2021-2025 worden daarnaast drie punten van samenhang tussen circulaire economie 

en energietransitie als onderdeel van het Actieprogramma Klimaat 2020-2023 genoemd, en wordt 

genoemd waar deze punten bijdragen aan circulaire economie:193 

 
188 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
189 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 14 november 2022 & Provincie Noord-Holland (2023), 

Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
190 Provincie Noord-Holland (2017), Ontwikkelingsperspectief circulaire economie, p. 10 
191 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 29 & Provincie Noord-Holland (2020), 

Actieprogramma Klimaat 2020-2023, p. 5 
192 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 29 
193 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 29 
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I. Regionale Energie Strategie (RES) inclusief zonne- en windbeleid. Zonnepanelen en windmolens 

die na hun levensduur van 15 à 30 jaar worden verwijderd of afgebroken zorgen voor een 

reststroom met kritische grondstoffen die hergebruikt moeten worden. De provincie wil via 

aanpassing van het wind- en zonnebeleid verkennen hoe dit gestimuleerd of gereguleerd kan 

worden. Dit draagt bij aan het strategische doel ‘minder gebruik van primaire, niet-hernieuwbare 

grondstoffen’ uit het spoor ‘grondstoffen’ van de Actieagenda 2021-2025. 

II. Energie-infrastructuur inclusief waterstof. Bij het aanpassen van de energie-infrastructuur voor 

hernieuwbare energie kan het hergebruik van CO2 gestimuleerd worden door opwekkers te 

verbinden met gebruikers van energie, wat volgens de provincie bijdraagt aan meer circulair gebruik 

van reststromen. 

III. Warmtetransitie. Het verduurzamen van de gebouwde omgeving en overschakelen op duurzame 

alternatieven als warmtepompen en groen gas moet bijdragen aan het strategische doel ‘minder 

gebruik van primaire, niet-hernieuwbare grondstoffen’ uit het spoor ‘grondstoffen’.  

 

58. Vanuit haar beleid gericht op de energietransitie legt de provincie een link met circulaire economie in het 

Servicepunt Duurzame Energie, is er aandacht voor afvalstromen in de industrie vanuit het Actieprogramma 

Klimaat 2020-2023, en draagt de provincie bij aan kennisplatform CircuLaw. 

a. In het Coalitieakkoord 2019-2023 ‘Duurzaam doorpakken!’ heeft de provincie het Servicepunt Duurzame 

Energie, dat is gericht op de energietransitie in de bestaande gebouwde omgeving, verbreed met het 

thema circulaire economie.194 Het doel ervan is om de bewustwording van gemeenten te vergroten over 

circulair bouwen en circulaire gebiedsontwikkeling en over de bijdrage ervan aan de CO2-doelstelling.195 

b. In het Actieprogramma Klimaat 2020-2023 wordt met oog op circulaire economie genoemd dat 

afvalstromen die op grote schaal vrijkomen in de industrie in de MRA nu vaak worden verbrand, maar in 

de toekomst kunnen dienen als grondstof, energiebron of groene warmte.196 

c. De provincie draagt financieel en met kennis en advies bij aan de ontwikkeling van kennisplatform 

CircuLaw (zie kader CircuLaw), onder andere aan de uitvoering van wetsanalyses op het gebied van 

houtbouw en circulaire windmolens. Door het circulaire-economieteam is toegelicht dat dit niet uit de 

Actieagenda 2021-2025 voortkwam, maar ertoe besloten is vanuit de adaptieve aanpak van de provincie 

en vanwege het raakvlak met energietransitie.197 

 

CircuLaw 

Op basis van systematische wetsanalyses presenteert CircuLaw per thema of productgroep een overzicht aan 

maatregelen, soms pasklaar en soms innovatief van aard. CircuLaw is daarmee een transitietool, gericht op het 

versnellen van de transitie naar de circulaire economie door beleidsmakers meer en beter gebruik te laten maken 

van de mogelijkheden die nu binnen de bestaande regelgeving aanwezig zijn. De gemeente Amsterdam is 

initiatiefnemer van CircuLaw en onder andere de provincies Noord-Holland en Flevoland dragen financieel bij aan 

de ontwikkeling van CircuLaw. Noord-Holland levert daarnaast kennis en advies op de ontwikkeling van de 

tool.198 

 

59. Het circulaire-economieteam geeft aan structureel overleg te hebben met het team Energietransitie. Een 

voorbeeld van een gezamenlijke actie is een brief van het IPO aan Stichting Open om circulariteit een grotere 

 
194 Provincie Noord-Holland (2019), Coalitieakkoord 2019-2023 ‘Duurzaam Doorpakken!’, p. 5 
195 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, pp. 30-31 
196 Provincie Noord-Holland (2020), Actieprogramma Klimaat 2020-2023, p. 15 
197 CircuLaw (2023), www.circulaw.nl & Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
198 CircuLaw (2023), www.circulaw.nl  

http://www.circulaw.nlp/
http://www.circulaw.nl/
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rol te laten spelen in de verwerking van zonnepanelen.199 Zonnepanelen worden veelal geproduceerd met 

materialen die moeilijk herbruikbaar zijn, waardoor materiaal verloren gaat bij de verwerking van 

afgeschreven zonnepanelen. De brief was een initiatief van drie provincies waaronder Noord-Holland en 

hierbij stemden het circulaire-economieteam en team Energietransitie nauw met elkaar af.  

 

Inspiratiekader – Circulaire keten voor zonne-energie (Fair Solar) 

Voorbeeld uit provincie Zuid-Holland 

 

Fair Solar Netwerk is begonnen als vernieuwernetwerk, ondersteund door de provincie Zuid-Holland. In 

september 2021 leverde dit het netwerk Fair Solar? Transitie-agenda voor eerlijke en circulaire zonne-energie op. 

Hierin staat de ambitie van het netwerk verwoord om de energietransitie te versnellen met zonnepanelen die veel 

minder grondstoffen en energie kosten om te produceren, waarbij ernaar gestreefd wordt om vanaf 2030 alleen 

nog maar demontabele panelen te gebruiken, en de grondstoffen uit de oude panelen te halen en op te slaan in 

een nationale grondstoffenbank. Inmiddels is sprake van opschaling en wordt bekeken of dit netwerk kan worden 

uitgebreid naar andere provincies. Ook groeit het aantal activiteiten dat plaatsvindt binnen het netwerk.200 

 

60. In de Regionale Energie Strategieën (RES) van Noord-Holland Noord en Noord-Holland Zuid wordt verwezen 

naar het doel van de provincie om in 2050 klimaatneutraal en circulair te zijn, en wordt genoemd dat de 

omslag naar een circulaire economie gecombineerd moet worden met de groeiende mobiliteitsopgave. 

Daarnaast wordt in de RES Noord-Holland Noord genoemd dat woningcorporaties circulair bouwen 

betrekken bij hun duurzaamheidsopgave.201 

 

61. De MRA ziet zichzelf als het aangewezen gremium om de transitie naar een circulaire economie op te 

pakken, dit geldt in mindere mate voor de energietransitie omdat daarvoor de RES’en zijn georganiseerd. In 

het MRA programma Circulaire economie 2021-2026 zijn wel wat raakvlakken tussen de energietransitie en 

de transitie naar een circulaire economie benoemd. 

a. Vanuit de MRA is ambtelijk aangegeven dat de MRA geen krachtige rol hoeft op te pakken ten aanzien 

van de energietransitie, omdat dit al belegd is bij de RES Noord-Holland en RES Flevoland. De MRA 

pakt alleen de onderwerpen binnen de energietransitie op waar bestuurders afstemming op wensen, 

zoals het onderwerp energiearmoede.202   

b. In het MRA programma Circulaire economie 2021-2026 worden een aantal raakvlakken tussen de 

energietransitie en de transitie naar een circulaire economie benoemd, zoals:203 

▪ materiaalstromen die verbonden zijn aan energietransitie, zoals zonnepanelen, windmolens, 

installaties voor energieopwek en -opslag 

▪ uitgangspunten voor circulaire bouw bij de renovatieopgave van bestaande bouw in het kader van 

de energietransitie. 

 

Circulaire economie en Landbouwtransitie 

62. In de Actieagenda 2021-2025 en de Voedselvisie Boer & Business in Balans noemt de provincie enkele 

raakvlakken tussen circulaire economie en landbouw- en voedseltransitie. Het circulaire-economieteam en 

 
199 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
200 Fair Solar Netwerk (2021), Fair Solar? Transitie-agenda voor eerlijke en circulaire zonne-energie & Provincie Zuid-Holland 

(2022), Interview ambtelijke organisatie, 21 juni 2022 
201 Stuurgroep Energieregio Noord-Holland Noord (2021), RES 1.0 Noord-Holland Noord, pp. 3 & 122 & Stuurgroep 

Energieregio Noord-Holland Zuid (2021), RES 1.0 Noord-Holland Zuid, pp. 3, 145 & 205. 
202 MRA (2022), Interview, 4 juli 2022 
203 MRA (2021), MRA Circulaire Economie – Programma 2021-2026 
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team Landbouw hebben maandelijks overleg en hebben samengewerkt in een project met circulaire 

restaurants. 

a. In de Actieagenda 2021-2025 verwijst de provincie naar kringlooplandbouw, voedselverspilling en 

hergebruik grondstoffen uit rioolwater als raakvlakken tussen de landbouw- en voedseltransitie en de 

transitie naar circulaire economie.204 

b. In de Voedselvisie Boer & Business in Balans uit 2021 met betrekking tot landbouw- en voedselbeleid 

wordt circulaire economie genoemd in relatie tot de ketenschakels: retail en detailhandel, 

afvalverwerkers, en bestaande bedrijven als gebruikers van voedselgrondstoffen. Voor het thema 

kringlooplandbouw wil de provincie in 2030 de circulaire voedseleconomie in kaart hebben gebracht en 

circulair ondernemerschap hebben aangejaagd.205 

c. Er is maandelijks overleg tussen het circulaire-economieteam en team Landbouw, en indien nodig ook 

tussentijds. De teams hebben vanuit de provincie gezamenlijk opdracht gegeven voor het project 

‘Koplopersgroep circulair restaurant’ in samenwerking met de gemeente Haarlem en Rijkswaterstaat. In 

dit project werken 23 restaurants in Haarlem aan thema’s als voedselverspilling, afvalscheiding en lokale 

inkoop.206 

 

Circulaire economie en de Woningbouwopgave 

63. De provincie heeft de ambitie om betaalbare en duurzame – waaronder circulaire – woningen voor alle 

doelgroepen te stimuleren. Eén van de actiepunten in de Woonagenda provincie Noord-Holland 2020-2025 

(hierna: Woonagenda) betreft het stimuleren van circulair bouwen. Meerdere instrumenten vanuit het 

woonbeleid dragen bij aan circulaire economie. Ambtelijk is aangegeven dat de doelen voor circulair bouwen 

zouden kunnen botsen met de voorwaarde van betaalbaarheid van nieuwbouw en de wens om snel te 

bouwen. 

a. In de Actieagenda 2021-2025 wordt verwezen naar de ambitie van de Woonagenda om te zorgen voor 

voldoende betaalbare en duurzame woningen voor alle doelgroepen, met als instrument hiervoor het 

afsluiten van regionale woonakkoorden door de provincie met regio’s en gemeenten. In dit kader wordt 

verwezen naar een actiepunt over circulair bouwen in de Woonagenda.207 

b. In de Woonagenda betreft één van de acht actiepunten het stimuleren van circulair bouwen: “We 

stimuleren dat nieuwbouw zoveel als mogelijk klimaatneutraal, klimaatadaptief, circulair en natuur- en 

landschapsinclusief en bereikbaar is, voor zover dit de realisatie van sociale huurwoningen en goedkope 

koop niet belemmert. We zetten hierbij in eerste instantie in op het opdoen van ervaringen en voeren 

gesprekken met relevante partners om klimaatneutrale en circulaire bouw(projecten) te laten initiëren. 

We maken hierover afspraken in de woonakkoorden en monitoren de voortgang.”208  

c. In de Woonagenda worden twee speerpunten en richtinggevende principes voor het woonbeleid 

genoemd. In het tweede speerpunt ‘Gezond, duurzaam en toekomstbestendig wonen in een 

aantrekkelijke provincie’ wordt over circulair bouwen toegelicht: “Voor de woningbouw geldt dat een 

gebouw circulair kan worden gerealiseerd, wanneer bij de bouw en het beheer de bouwmaterialen in een 

gesloten kringloop worden gehouden, zonder schadelijke emissies naar lucht, water en bodem. De 

gebruikte materialen blijven een economische waarde behouden en kunnen aan het einde van de 

levensduur weer als grondstoffen worden gebruikt.”209 

 
204 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 28 
205 Provincie Noord-Holland (2021), Voedselvisie Boer & Business in Balans, pp. 12, 14, 15 en 17 
206 Provincie Noord-Holland (2023), e-mail ambtelijke organisatie, 13 februari 2023 
207 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 30 
208 Provincie Noord-Holland (2020), Woonagenda provincie Noord-Holland 2020-2025, p. 8 
209 Provincie Noord-Holland (2020), Woonagenda provincie Noord-Holland 2020-2025, p. 25 
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d. Het team Wonen benoemt de volgende instrumenten die vanuit wonen bijdragen aan de transitie naar 

een circulaire economie: de Citydeal Circulair en Conceptueel Bouwen, bouw- en/of kennisprogramma 

met C-creators, de inzet van een circulair bouwexpert en ketenaanjager voor de bouw, de uitvoering van 

de MRA convenanten (zie kader MRA Convenanten), uitvoering van de afspraken over circulair bouwen 

in de regionale woonakkoorden, en lobby op het gebied van circulair bouwen. Zie ook Paragraaf 3.2 en 

Bijlage C.210 

e. Vanuit het team Wonen is aangegeven dat de in de Woonagenda genoemde voorwaarde van 

betaalbaarheid (“voor zover dit de realisatie van sociale huurwoningen en goedkope koop niet 

belemmert”) zou kunnen botsen met doelen voor circulaire bouw, hoewel de provincie ook kansen ziet 

voor industriële circulaire, biobased bouw. Daarnaast kan een nieuwe (circulaire) manier van bouwen 

vertragend werken, wat botst met de wens om snel te bouwen.211 

f. Een lid van het circulaire-economieteam werkt ook in het team Wonen. Beide teams zijn dus over en 

weer vertegenwoordigd.212  

 

MRA: ‘Convenant Green Deal Houtbouw’ en ‘Convenant Toekomstbestendige Woningbouw’ 

De MRA heeft convenanten omtrent houtbouw en toekomstbestendige woningbouw geïnitieerd:  

▪ Het streven om vanaf 2025 jaarlijks minimaal 20% van de gehele woningproductie in de MRA in hout en 

andere biobased materialen uit te laten voeren, is vastgelegd in oktober 2021 in de MRA Convenant Green 

Deal Houtbouw 2021-2025. De partijen die dit convenant hebben ondertekend willen hiermee vorm geven 

aan het gericht halen van de reductie van emissies conform de Parijse klimaatdoelen, aan het innoveren en 

effectiever maken van de ontwikkel- en bouwketen, aan het versnellen van de woningbouwproductie en aan 

het moderniseren van de werkgelegenheid in de bouw.213  

▪ Vanuit de ambitie om de duurzaamheidsambities makkelijker en tegen lagere kosten onderdeel te maken van 

de woningbouwopgave heeft de MRA in 2022 samen met een aantal andere organisaties het Convenant 

Toekomstbestendige Woningbouw MRA opgesteld. Centraal in dit convenant staat een toetsingskader voor 

een gestandaardiseerde, prestatiegerichte en – voor zover mogelijk – integrale manier van uitvragen van 

duurzaamheid. Naast het toetsingskader zijn ook afspraken met betrekking tot de implementatie 

opgenomen.214 

▪ Medio 2022 heeft de provincie Noord-Holland gesprekken lopen om het convenant uit te breiden naar 

gemeenten in Noord-Holland Noord, waarbij de provincie kan faciliteren met het toetsingskader.215 

 

In paragraaf 4.1 zijn – naast de drie (transitie)opgaven – vijf beleidsterreinen genoemd die raakvlakken hebben 

met circulaire economie: Economie, Inkoop & aanbesteding, Ruimtelijke ordening, Wet- en regelgeving / Lobby 

en VTH. In de volgende bevindingen wordt toegelicht hoe provincie Noord-Holland omgaat met de raakvlakken 

tussen de transitie naar een circulaire economie en deze vijf beleidsterreinen. 

 

Circulaire economie en Economie  

64. In een brief aan PS hebben GS de verhouding van het circulaire-economiebeleid tot het algemene 

economiebeleid toegelicht en aangegeven bij welke instrumenten de beleidsterreinen overlappen.216 De 

 
210 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 8 november 2022 
211 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 8 november 2022 
212 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 8 november 2022 & Provincie Noord-Holland (2022), 

Interview ambtelijke organisatie, 14 november 2022 
213 MRA (2021), Convenant Green Deal Houtbouw 2021-2025 
214 MRA (2022), Convenant Toekomstbestendige Woningbouw MRA 
215 Provincie Noord-Holland (2022), Versie 1.5 Masterplan Wonen provincie Noord-Holland, pp. 20-21 
216 Provincie Noord-Holland (2022), GS brief: Reflectie algemene economie en circulaire economie beleid, 31 augustus 2022 
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provincie benoemt in de economische doelen de relatie tot circulaire economie, en adviseert en verwacht dat 

circulaire economie en algemene economie over enkele jaren één beleidsterrein vormen.217  

a. Zoals genoemd in bevinding 35 hebben GS in augustus 2022 in een brief aan PS de verhouding van het 

circulaire-economiebeleid tot het algemene economiebeleid toegelicht. In de brief lichten GS toe: “het 

algemene economisch beleid heeft brede welvaart als hoofddoel en circulaire economie is hierin één van 

de transitieopgaven naast andere opgaven voor de verduurzaming van de economie. Het algemene 

economie beleid heeft daarbij naast de verduurzaming meer algemene strategische doelen zoals het 

doel voor de arbeidsmarkt en internationalisering. Het beleid voor circulaire economie is specifiek en 

volledig gericht op de transitie van een lineaire naar een circulaire economie. De focus ligt hierbij op 

grondstoffen. Bedrijven en de eigen provinciale organisatie zijn hierin de belangrijkste sleutel, omdat hier 

keuzes worden gemaakt die direct van invloed zijn op de hoeveelheid en herkomst van het 

grondstofgebruik.” 

b. In de brief is een bijlage opgenomen waarin de belangrijkste instrumenten op het gebied van (algemene) 

economie en circulaire economie schematisch zijn weergegeven, met een stippelkader om de 

overlappende instrumenten op hoofdlijnen, zie Bijlage D.  

c. Eén van de ambities van het Uitvoeringsagenda Economie 2021-2023 is het circulair maken van de 

economie. In de uitwerking van elk van de vijf strategische economische doelen (Een sterk 

innovatieklimaat, Aantrekkelijke en duurzame werklocaties, Een veerkrachtige arbeidsmarkt, 

Internationalisering, en Een sterke en duurzame agrosector) wordt de relatie tot circulaire economie als 

transitieopgave aangestipt. 

d. Zoals genoemd in bevinding 35 adviseren GS in de brief om algemene economie en circulaire economie 

in één portefeuille onder te brengen. Ook in het Uitvoeringsagenda Economie 2021-2023 staat dat de 

provincie ervan uitgaat dat er over enkele jaren nog één, circulaire economie overblijft en er geen aparte 

agenda’s meer zijn voor (algemene) economie en circulaire economie. 

 

Circulaire economie en Inkoop & aanbesteding  

65. Het derde spoor van de Actieagenda 2021-2025 betreft de bijdrage van de eigen provinciale organisatie aan 

de transitie naar circulaire economie. Hieronder vallen acties op het gebied van circulaire inkoop en circulaire 

infrastructuur.218  

 

66. Op het gebied van inkoop onderschrijft de provincie de MRA-doelen om in 2022 voor 10%, in 2025 voor 25% 

en in 2030 voor 100% circulair in te kopen. De provincie benoemt zeven concrete acties op het gebied van 

circulaire inkoop en is ondertekenaar van het Manifest Maatschappelijk Verantwoord Opdrachtgeven en 

Inkopen (MVOI). Vanuit het team Inkoop is aangegeven dat de R-ladder structureler ingezet zou kunnen 

worden, en dat belangen op het terrein van energietransitie of de kosten en slagingskans van een project 

soms voor circulariteit gaan. De provincie werkt qua inkoop samen met de MRA en IPO. 

a. De provincie heeft in 2018 een intentieovereenkomst binnen de MRA getekend met als doelen om in 

2022 voor 10%, in 2025 voor 25% en in 2030 voor 100% circulair in te kopen. De MRA werkt hieraan 

door onder meer het ontwikkelen van leidraden voor algemeen circulair inkopen of voor specifieke 

producten. De provincie heeft samengewerkt met andere MRA-overheden voor een inkooppakket voor 

bedrijfskleding.219 Zie ook het kader ‘MRA Intentieverklaring circulair inkopen & opdrachtgeverschap’.  

 
217 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Economie 2021-2023, pp. 9, 15-30 
218 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, pp. 33-35 
219 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 34 
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b. In de Actieagenda 2021-2025 beschrijft de provincie haar inzet op de eigen inkoop en circulaire 

bedrijfsvoering op de volgende gebieden:220 

I. Provincie als opdrachtgever. Bij inkopen worden circulaire keuzes gemaakt en staat het 

verminderen van het gebruik van grondstoffen centraal door te beoordelen welke grondstoffen 

worden gebruikt, waar ze vandaan komen, en wat er na gebruik mee gebeurt. 

II. Inkoopbeleid. Circulair inkopen is een belangrijk uitgangspunt bij het provinciaal inkoopbeleid voor 

niet alleen de eigen bedrijfsvoering maar alle aanbestedingen van de provincie. 

III. Monitoring. De provincie gebruikt een methodiek van de MRA met procesmetingen van circulariteit 

in verschillende fases van aanbestedingstrajecten. 

c. Daarnaast worden er in de Actieagenda 2021-2025 zeven acties op het gebied van inkoop genoemd: 

I. Actief beoordelen welke bedrijfsbenodigdheden mogelijk later kunnen worden aangeschaft dan nu 

gepland. 

II. Bij verbouwingen en het verduurzamen van de provinciale panden zorgen voor hoogwaardig 

hergebruik van de reststromen en inzetten op inkoop van circulaire (bouw)materialen. 

III. Bij noodzakelijke extra uitvragen binnen lopende overeenkomsten zo mogelijk kiezen voor circulaire 

alternatieven. 

IV. Aansluiten bij de MRA-inkooprichtlijnen Circulaire Economie voor komende aanbestedingen. 

V. Samenwerken met de MRA voor het vergroten van kennis over circulaire inkopen. 

VI. Samenwerken met de MRA voor resultaatsmeting over circulair inkopen. 

VII. Implementeren Inkoopbeleid 2021-2024. 

d. De provincie is aangesloten bij Maatschappelijk Verantwoord Inkopen (MVI) en heeft in november 2022 

het Manifest Maatschappelijk Verantwoord Opdrachtgeven en Inkopen (MVOI) ondertekend, wat het MVI 

opvolgde. Het MVOI helpt overheidsorganisaties om invulling te geven aan beleids- en inkoopdoelen op 

de thema’s: Milieu en biodiversiteit, Klimaat, Circulair (inclusief biobased), Ketenverantwoordelijkheid 

(Internationale Sociale Voorwaarden), Diversiteit en inclusie en Social return.221 

e. Ambtelijk is aangegeven dat Circulair Inkopen één van de vier hoofdthema’s van het provinciale 

inkoopbeleid is, naast Klimaatneutraal Inkopen, Ethisch Inkopen en Sociaal Inkopen.222 Het team Inkoop 

licht toe dat er per aankoop en in de contractvorming en aanbestedingsmethodiek wordt ingezet op 

circulariteit. Instrumenten zoals scoring op de R-ladder bij het aanbesteden, total cost of ownership, total 

cost of use en lifecycle costs worden wel ingezet, maar er is ruimte voor verbetering om deze structureel 

toe te passen.223 

f. Per inkoop wordt gekeken of innovatie kan worden ingezet als middel om tot meer circulariteit te komen. 

Soms is dit praktisch niet mogelijk, of is een inkoop meer geschikt voor energietransitie maar minder 

voor circulaire transitie en moeten die belangen worden afgewogen. Daarnaast geeft het team Inkoop 

aan dat de provincie aantrekkelijk moet blijven voor de markt, het bedrijfsleven niet moet overvragen of 

te grote sprongen moet maken. De kosten en slagingskans van een project spelen een rol, waarbij 

zekerheid soms voor innovatie gaat.224 

g. De provincie werkt op het gebied van inkoop voornamelijk samen met de MRA en daarnaast in IPO-

verband, met het Klimaatverbond Nederland225 en incidenteel met gemeenten. Er is geen 

georganiseerde samenwerking op dit vlak in Noord-Holland Noord.226 

 
220 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, pp. 34-35 
221 PIANOo, Expertisecentrum Aanbesteden (2023), www.pianoo.nl (I) & (II) 
222 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
223 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie II, 7 november 2022 
224 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie II, 7 november 2022 
225 Een vereniging van decentrale overheden die samenwerken aan klimaatbeleid. 
226 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie II, 7 november 2022 

https://www.pianoo.nl/nl/themas/maatschappelijk-verantwoord-inkopen/manifest-maatschappelijk-verantwoord-opdrachtgeven-en
https://www.pianoo.nl/nl/themas/maatschappelijk-verantwoord-inkopen/manifest-mvoi/deelnemers-en-actieplannen-manifest-mvoi#provincies
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MRA Intentieverklaring circulair inkopen & opdrachtgeverschap 

De provincies Noord-Holland, Flevoland, 32 gemeenten en de Vervoerregio Amsterdam hebben zich in juni 2018 

door ondertekening van de Intentieverklaring circulair inkopen & opdrachtgeverschap gecommitteerd aan drie 

doelstellingen voor circulair inkopen, namelijk: 

▪ in 2022 minstens 10% van alle producten, goederen en diensten circulair inkopen  

▪ in 2025 50% alle producten, goederen en diensten circulair inkopen  

▪ zo snel mogelijk 100% circulair inkopen, wellicht in 2030227 

 

67. Er is structureel overleg tussen medewerkers die impact hebben op circulair inkopen. Ambtelijk is 

aangegeven dat kennis op het gebied van circulariteit veelal aanwezig is vanuit externe bureaus, maar 

minder aanwezig is bij het vaste personeel. Daarnaast is aangegeven dat circulariteit vaak op een laat 

moment in een project wordt betrokken en vaak afhankelijk is van de intrinsieke motivatie van medewerkers.  

a. Ongeveer vier keer per jaar is er intern overleg met medewerkers die een rol hebben in zo circulair 

mogelijk inkopen. Dit betreft collega’s vanuit het circulaire-economieteam, de teams Inkoop, Facilitair 

Management, ICT en de verschillende directies (zie ook bevinding 56). In dit overleg wordt besproken 

wie wat doet en waar naartoe werkt op het gebied van circulaire economie. Naast het structurele overleg 

vindt er regelmatig ad hoc overleg plaats.228 

b. Het team Inkoop licht toe dat er veel kennis op het gebied van circulariteit wordt binnengehaald via 

externe bureaus, maar bij het eigen personeel minder aanwezig is: “Voor het vaste personeel is circulair 

een nieuw, spannend en nog niet geëffend pad. Onder tijdsdruk en de krappe bezetting schiet de 

aandacht er dan weleens bij in. Bij elke directie zijn er wel voldoende mensen die wat van circulariteit en 

innovaties afweten, maar zij zijn niet altijd betrokken bij de overleggen waar dit aan de orde komt.” Bij het 

opstarten van een groot project staat circulariteit niet altijd bovenaan de lijst met belangrijke 

onderwerpen. Het team Inkoop geeft aan: “Circulair wordt nog te vaak op een laat moment in het project 

betrokken,” en circulariteit is “nog te veel afhankelijk van de intrinsieke motivatie van medewerkers.” Het 

team Inkoop geeft aan dat het veel in gesprek gaat om ervoor te zorgen dat circulariteit wordt 

meegenomen in elk project en elke inkoop.229 

 

68. In het infrastructuurbeleid wordt circulariteit meegenomen bij de realisatie, beheer en onderhoud van de 

provinciale infrastructuur door onder andere het verminderen van grondstof- en energieverbruik en een 

‘bruggenbank’. Binnen de provinciale organisatie werken duurzaamheidsadviseurs en het team Duurzame 

infrastructuur aan het intern aanjagen van duurzaamheidsdoelen. 

a. In de Actieagenda 2021-2025 beschrijft de provincie haar inzet voor de circulaire realisatie, beheer en 

onderhoud van de provinciale infrastructuur op de volgende gebieden:230  

I. Voorkomen van inzet van schaarse grondstoffen en energie. Bij aanleg en beheer van de eigen 

infrastructuur wordt achtereenvolgens geprobeerd mobiliteit te voorkomen, ander vervoer te 

stimuleren, bestaande infrastructuur te benutten, en tot slot infrastructuur circulair te ontwerpen en 

(ver)bouwen. 

II. Circulair ontwerpen van infrastructuur. De provincie past bij de aanleg en het gebruik van 

infrastructuur circulaire ontwerpprincipes toe gericht op het minimaliseren van grondstofverbruik en 

energieverbruik, zoals het Industrieel, Flexibel en Demontabel (IDF) bouwen van de Cruquiusbrug in 

de Haarlemmermeer met oog op toekomstig hergebruik van constructiedelen. 

 
227 MRA (2019), Roadmap Circulair Inkopen en Opdrachtgeverschap & www.mraduurzaam.nl  
228 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 & Provincie Noord-Holland (2022), 

Interview ambtelijke organisatie II, 7 november 2022 
229 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie II, 7 november 2022 
230 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, pp. 33-34 

http://www.mraduurzaam.nl/
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III. Innovatie en ontwikkeling. De provincie doet onderzoek naar nieuwe beheermodellen zoals de 

‘circulaire weg as a Service’, met de TU Delft naar levensduur verlengende innovaties en een regio-

gerichte marktplaats voor hergebruik van bouwmaterialen, en de MRA doet onderzoek naar 

‘bouwhubs’. 

IV. Kennis delen. De provincie deelt kennis en ervaring met andere overheden en landelijke initiatieven 

zoals Platform CB’23 (Circulair Bouwen 2023), Asfaltimpuls, Betonakkoord en Ketensamenwerking 

Hout. 

V. Monitoring en evaluatie. De provincie past de leidraad ‘Meten van circulariteit’ van Platform CB’23 

toe. Zie ook bevinding 80 over de monitoring op het gebied van provinciale infrastructuur. 

De inzet op circulaire infrastructuur valt onder het Programma Duurzame Infrastructuur. 

b. In het Perspectief Mobiliteit uit 2021 en de Programmabegroting 2022 wordt genoemd dat uitbreidingen 

of aanpassingen van infrastructuur op circulaire wijze of met circulaire materialen gerealiseerd moeten 

worden.231 

c. Ambtelijk zijn ook instrumenten genoemd die vanuit het infrastructuurbeleid bijdragen aan de transitie 

naar circulaire economie, zoals de aanstelling van meerdere duurzaamheidsadviseurs om de duurzame 

doelen intern aan te jagen, een ‘bruggenbank’ om te onderzoeken of bruggen hergebruikt kunnen 

worden, het inkopen van tweedehands damwanden, het toepassen van vrijkomende liggers van de A9, 

Verkeersmanagement as a service, en het materialenpaspoort.232 

d. Vergelijkbaar met het team Inkoop (zie bevinding 67) geeft het team Duurzame Infrastructuur aan 

andere collega’s te informeren en mee te nemen in het borgen van duurzaamheid in projecten, onder 

andere door een intern circulariteitsdashboard (zie bevinding 80) en het organiseren van een interne 

cursus over het toepassen van duurzaamheid in de verschillende projectfasen in het begin van 2023.233 

 

Randstedelijke provincies in de Top 25 Duurzame publieke opdrachtgevers 

Bouwend Nederland stelt jaarlijks een top 25 Duurzame publieke opdrachtgevers op, gebaseerd op de mate 

waarin duurzaamheid een rol speelt bij de gunning van openbare aanbestedingen. De provincie Noord-Holland 

stond in 2019 en 2020 niet op deze lijst. 

In 2019 stond van de vier Randstedelijke provincies alleen Utrecht in de top 25, op de 7e plek. 

In 2020 stond Utrecht weer op de 7e en Zuid-Holland op de 9e plek. 

In 2021 stond Utrecht voor de derde keer op de 7e plek en Noord-Holland op de 13e. 

In 2022 stond Utrecht op de 8e plek en Noord-Holland op de 12e.234 

 

Circulaire economie en Ruimtelijke ordening 

69. In de Omgevingsvisie zijn strategische locaties voor circulaire economie genoemd. In de Actieagenda 2021-

2025 is één van de operationele doelen om voldoende fysieke en milieu-ruimte voor circulaire activiteiten te 

hebben. Twee acties betreffen ruimtelijk onderzoek en verkenningen gericht op de strategische locaties 

Noordzeekanaalgebied (NKZG) en Boekelermeer235. Het circulaire-economieteam geeft aan dat het 

gebruiken van ruimte voor circulaire economie gevolgen heeft voor andere ruimtelijke opgaven zoals 

woningbouw. 

 
231 Provincie Noord-Holland (2021), Perspectief Mobiliteit, p. 19 & Provincie Noord-Holland (2021), Programmabegroting 2022, 

p. 64 
232 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie I, 7 november 2022 
233 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie I, 7 november 2022 
234 Bouwend Nederland (2023), www.bouwendnederland.nl  
235 Bedrijventerrein in Alkmaar en Heiloo. 

https://www.bouwendnederland.nl/actueel/nieuws/29401/de-25-duurzaamste-publieke-aanbesteders-boeken-met-13-nieuwkomers-stevige-progressie
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a. In de Omgevingsvisie worden het NKZG, de Westas236 en Boekelermeer genoemd als strategische 

locatie voor circulaire economie, met kansen voor de opslag en verwerking van materialen en 

reststromen, waaronder CO2. Daarbij zijn gemeenten primair verantwoordelijk voor de ruimtelijke 

ordening via omgevingsplannen, maar de provincie stuurt op regionale afstemming.237 

b. In de Actieagenda 2021-2025 is één van de operationele doelen van het spoor ‘circulair 

ondernemerschap en innovatie’ het vergroten van de fysieke- en milieu-ruimte voor circulaire activiteiten. 

De provincie benoemt dat de ruimte in Noord-Holland schaars is en meerdere opgaven ruimte vragen en 

wil ruimtelijke randvoorwaarden creëren voor circulair ondernemen. Dit betreft zowel fysieke ruimte als 

milieuruimte voor mogelijk bijkomende hinder door circulaire activiteiten. Twee acties dragen bij aan dit 

doel, met aandacht voor de in de Omgevingsvisie aangewezen locaties (zie ook Bijlage C):238 

I. Onderzoek naar de ruimtelijke voorwaarden van circulaire economie in het Noordzeekanaalgebied 

(Actie 1.7). Dit gebeurt in samenwerking met het Platform Noordzeekanaalgebied en dient te 

resulteren in een regionale strategie voor de vestiging van circulaire bedrijven. Ambtelijk is eind 

2022 toegelicht dat dit onderzoek wordt uitgevoerd.239 Ambtelijk is aangegeven dat een nuancering 

nodig lijkt van de (voorlopige) uitkomsten van het in bevinding 50 genoemde onderzoek naar 

mogelijk grote ruimtelijke effecten van circulaire economie: in het onderzoek van de provincie komt 

naar voren dat de transitie van lineaire economie naar circulaire economie per saldo geen extra 

ruimtevraag met zich meebrengt.240 

II. Uitvoeren van een ruimtelijke verkenning naar circulaire werklocaties (Actie 1.8). Hierin worden 

ruimtelijke mogelijkheden voor onder meer grondstoffenhubs meegenomen. Er wordt specifiek 

gekeken naar kansen in de Noord-Hollandse zeehavens en Boekelermeer. 

c. Het circulaire-economieteam geeft in de context van de beperkte fysieke- en milieuruimte aan dat als de 

provincie ruimte voor de circulaire- en energietransitie wil behouden, deze ruimte niet volledig gebruikt 

moet worden voor bijvoorbeeld woningbouw.241 

 

70. De provincie stimuleert circulariteit op bedrijventerreinen met een subsidieregeling en heeft met het 

aanwijzen van Industrieterreinen van provinciaal belang ruimte voor onder andere circulariteit geborgd in 

delen van het Noordzeekanaalgebied (NZKG). 

a. In 2020 en 2022 heeft de provincie aan gemeenten en bedrijven subsidie beschikbaar gesteld voor het 

verbeteren en verduurzamen van bestaande bedrijventerreinen. Bij verduurzamen gaat het om het 

toepassen van duurzame maatregelen, waaronder het realiseren van voorzieningen op het gebied van 

grondstoffen en afval. Het doel is een lagere milieubelasting en/of efficiënter ruimtegebruik, de 

herbruikbaarheid van grondstoffen, het vergroten van de biodiversiteit of het stimuleren van 

samenwerking tussen bedrijven bij de uitwisseling van energie, grondstoffen of bijproducten.242 

b. In de Omgevingsvisie Noord-Holland 2050 is het ontwikkelingsprincipe vastgelegd dat op strategische 

locaties ruimte wordt gereserveerd voor opslag en verwerking van reststromen. In de 

Omgevingsverordening NH 2022 zijn daarom ‘Industrieterreinen van provinciaal belang’ geïntroduceerd, 

 
236 Het gebied aan de westkant van Amsterdam, grofweg de noord-zuid corridor van Haven Amsterdam via Schiphol naar 

Greenport Aalsmeer. 
237 Provincie Noord-Holland (2018), Omgevingsvisie NH 2050, pp. 44-48; Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda 

Circulaire Economie 2021-2025, p. 13 & Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 14 november 2022 
238 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, pp. 13 en 18 
239 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
240 Provincie Noord-Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
241 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 14 november 2022 
242 Provincie Noord-Holland (2020), HIRB+ Uitvoeringsregeling subsidie Herstructurering en intelligent ruimtegebruik 

bedrijventerreinen Noord-Holland 2020 & Provincie Noord-Holland (2022), HIRB+ Uitvoeringsregeling subsidie ondersteuning 

toekomstbestendige werklocaties Noord-Holland 2023 
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met als doel om daar de schaarse ruimte in te zetten voor energietransitie, circulaire economie, 

havengebonden of havengerelateerde activiteiten. Er zijn meerdere Industrieterreinen van provinciaal 

belang aangewezen in het Noordzeekanaalgebied.243 

 

Inspiratiekader – Circulaire bedrijventerreinen middels Circulair.biz 

Voorbeeld uit provincie Zuid-Holland 

 

Provincie Zuid-Holland stimuleert circulaire bedrijventerreinen onder andere middels circulair.biz: voor vier Zuid-

Hollandse bedrijventerreinregio’s244 is een analyse gemaakt van de economische potentie van reststromen. Op 

de website www.circulair.biz kunnen bedrijven inzien welke stromen in hun gebied aanwezig zijn, de circulaire 

potentie van deze stromen en welke circulaire kansen er zijn. Op basis van deze informatie worden 

reststroomtafels georganiseerd waar ontdoeners en verwerkers van stromen bij elkaar komen en mogelijke 

kansen verkennen.245  

 

71. De provincie is terughoudend in het aanwijzen van zaken zoals circulariteit als provinciaal belang, omdat zij 

liever met gemeenten samenwerkt dan in hun bevoegdheden treedt. 

a. In paragraaf 4.1 is toegelicht dat circulariteit als provinciaal belang opgenomen kan worden in de 

Omgevingsvisie en in provinciale verordeningen. 

b. Ambtelijk is aangegeven dat de provincie, naast het aanwijzen van industrieterreinen van provinciaal 

belang met ruimte voor circulaire ruimte, terughoudend is in het aanwijzen van zaken als provinciaal 

belang. Daarmee zou de provincie sterk in de bevoegdheden van gemeenten treden, terwijl zij liever de 

circulaire economie aanjaagt in samenwerking met gemeenten.246 

 
Circulaire economie en Wet- en regelgeving / Lobby 

72. De provincie zet lobby in vóór stimulerende en tegen belemmerende wet- en regelgeving met oog op een 

lange termijn systeemverandering op het gebied van circulaire economie. Met een lobby-agenda zet zij in op 

belastingverschuiving, minimumnormen voor recyclaten247 en wet- en regelgeving voor circulaire bouw. De 

provincie neemt deel aan het MRA-platform ‘belemmeringen in wet- en regelgeving’ en heeft een 

agenderende rol in Europa op het gebied van belastingverschuiving. 

a. In de Actieagenda 2021-2025 beschrijft de provincie dat stimulerende wet- en regelgeving nodig is om 

de lange termijn systeemverandering op het gebied van circulaire economie te bewerkstelligen. Dat wil 

zij doen vanuit de rol van partner door middel van lobby. De provincie stelt een lobbyagenda op waarin 

haar standpunten en acties worden uitgewerkt en werkt samen met (regionale) partners om deze 

lobbypunten te agenderen bij het Rijk en in Europa. De lobbyagenda bevat in elk geval deze punten:248 

I. Een verschuiving van belasting op arbeid naar primaire grondstoffen; 

II. Verplicht stellen van een minimumnorm voor recyclaten; 

III. Aanscherpen van wet- en regelgeving op gebied van circulaire bouw. 

 
243 Provincie Noord-Holland (2022), Nota Zeehavens Noord-Holland & Provincie Noord-Holland (2022), Omgevingsverordening 

Noord-Holland 2022, Artikel 6.30 
244 Dit zijn de bedrijventerrein regio’s Midden-Holland, Zuid-Holland Zuid, Metropool Regio Den Haag Rotterdam en 

West-Holland. Bron: Provincie Zuid-Holland (2023), www.zuid-holland.nl 
245 Provincie Zuid-Holland (2022), Voortgangsmagazine ‘Onderweg naar een Circulair Zuid-Holland’; Provincie Zuid-Holland 

(2022), Interview ambtelijke organisatie, 15 juni 2022 & Provincie Zuid-Holland (2023), www.zuid-holland.nl 
246 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
247 Recyclaten zijn gerecyclede materialen. 
248 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 23 

http://www.circulair.biz/
http://www.zuid-holland.nl/
http://www.zuid-holland.nl/


 

 

79 

 

b. Naast het inzetten van lobby voor stimulerende wet- en regelgeving werkt de provincie mee aan het 

MRA-platform ‘belemmeringen in wet- en regelgeving’ om belemmeringen voor circulaire initiatieven en 

innovaties te signaleren, en agendeert de provincie deze bij het Rijk en Europa.249  

c. Het circulaire-economieteam heeft toegelicht dat Noord-Holland zich met behulp van lobby richt op een 

belastingverschuiving en verwijst naar de voorstellen van stichting Ex’tax, die een fiscale 

systeemverandering bepleit door belasting op arbeid te verschuiven naar belasting op grondstof. De 

provincie gaat zelf niet over belastingen, maar vervult wel een agenderende rol op dit vlak in Europa. De 

provincie heeft georganiseerd dat Ex’tax kon spreken op een vergadering van de Conference of 

Peripheral Maritime Regions (CMPR) en bereidt een resolutie voor zodat de regio’s van de CPMR 

gezamenlijk kunnen lobbyen bij de Europese Commissie. De gedeputeerde circulaire economie is 

woordvoerder in de Europese lobby namens de MRA en een andere gedeputeerde is voorzitter van de 

CMPR.250 

d. Op het gebied van circulaire bouw is ambtelijk aangegeven dat er bij het Rijk wordt gepleit voor 

werkdoelen zoals het ontwikkelen van stimulerende programma’s en condities op zoveel mogelijk 

hernieuwbare (biobased) bouwmaterialen.251 

 

Circulaire economie en VTH  

73. De provincie heeft met de vier Omgevingsdiensten afspraken gemaakt over informatie-uitwisseling over en 

het versnellen van de circulaire-economietransitie. Met de Omgevingsdiensten werkt de provincie aan een 

routekaart voor circulariteit in het VTH-instrumentarium. Vanuit de provincie is ambtelijk aangegeven dat zij 

ruimte ziet voor de Omgevingsdiensten om duurzaamheid een grotere rol te laten spelen in hun interpretatie 

van wet- en regelgeving. 

a. In Noord-Holland zijn vier Omgevingsdiensten actief, namelijk de Omgevingsdienst Noord-Holland Noord 

(OD NHN), Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied (OD NZKG), Omgevingsdienst IJmond en 

Omgevingsdienst Flevoland, Gooi en Vechtstreek (OFGV).252 

b. De provincie had in de periode 2019-2021 een samenwerkingsagenda met de vier Omgevingsdiensten 

waarin een proactieve informatie-uitwisseling over circulaire economie was afgesproken. Daarbij was 

voor de Omgevingsdiensten de doelstelling om “vanuit hun kennis en kunde van afvalwetgeving, 

procedures en de uitvoeringspraktijk bij bedrijven van meerwaarde te zijn om de transitie naar een 

circulaire economie te versnellen.” De provincie is trekker van deze afspraken, zie ook bevinding 96.253 

c. In opdracht van de provincie hebben de vier Omgevingsdiensten pilots gedraaid om tot kentallen en 

ervaringen te komen over het meenemen van circulaire economie in hun reguliere VTH-bezoeken.254 De 

vier Omgevingsdiensten werken met de provincie aan een concept routekaart voor het borgen van 

circulariteit in het VTH-instrumentarium, waarbij duidelijk moet worden wat circulariteit gaat vragen in tijd 

en middelen.255 

d. Vanuit de provincie is ambtelijk aangegeven dat Omgevingsdiensten een zeker mate van ruimte hebben 

om wet- en regelgeving te interpreteren. Vanuit de provincie leeft de wens dat Omgevingsdiensten meer 

 
249 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 23 
250 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 & Provincie Noord-Holland (2022), 

Interview ambtelijke organisatie, 14 november 2022 
251 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 8 november 2022 
252 Provincie Noord-Holland (2023), www.noord-holland.nl 
253 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 26 
254 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
255 Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (2022), Beantwoording vragen, 22 december 2022 

https://www.noord-holland.nl/Loket/Contact/Omgevingsdiensten
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meegaan met de provinciale ambities ten aanzien van duurzaamheid en circulaire economie. De 

provincie is hierover in gesprek met de Omgevingsdiensten.256 

 

74. De Rekenkamer is voor twee van de vier Omgevingsdiensten nagegaan of en op welke wijze zij in het beleid 

aandacht hebben voor circulaire economie. De Omgevingsdiensten NHN en NZKG hebben in hun beleid 

aandacht voor circulaire economie. Deze Omgevingsdiensten hebben ambtelijk aangegeven meer aandacht 

en middelen van onder andere de provincie te willen kunnen inzetten voor ketentoezicht, een bronaanpak, en 

het integreren van de grondstoffentransitie in de VTH-taken. 

a. De OD NHN heeft circulaire economie benoemd als één van de nieuwe maatschappelijke ontwikkelingen 

waar zij volgens haar Kadernota 2024 (steviger) op in gaat spelen. De OD NHN werkt mee aan 

verkenningen van een geschikt VTH-instrumentarium voor circulaire bedrijfsvoering door de 

Programmaraad Energie & CE van de overkoepelende vereniging van de 29 regionale 

omgevingsdiensten in Nederland (Omgevingsdienst NL). De OD NHN coördineert het initiatief Circulair 

Westfriesland dat zich met een Actieagenda Circulair Westfriesland richt op het stimuleren van circulaire 

ketensamenwerking in de sectoren: agrarisch en biogrondstoffen, (maak)industrie, zorg, bouw en grond-, 

weg- en waterbouw/infrastructuur, en horeca en recreatie. 257 

b. De OD NZKG heeft circulaire economie benoemd als één van haar strategische thema’s. Er is een 

Programmaplan Circulaire Economie 2022-2026 opgesteld, gericht op het terugdringen van primaire 

grondstoffen en afvalpreventie en -scheiding met twee doelen: zij wil een kennisschakelpunt op het 

gebied van circulaire economie worden, en een verbeterd VTH-instrumentarium ontwikkelen dat een 

circulaire economie ondersteunt. 258 

c. De OD NHN zou graag meer willen inzetten op ketentoezicht, waarbij een gezamenlijke aanpak tussen 

overheden prioriteit moet krijgen met een duidelijke rol voor Omgevingsdiensten. Daarnaast is 

aangegeven dat het zou helpen als provincie en Rijk zouden inzetten op een bronaanpak met inzicht in 

de stoffen die een productie- of bouwproces ingaan, en daarvoor middelen beschikbaar stellen zodat de 

Omgevingsdienst kan sturen op de circulaire inzet van stoffen.259 

d. Vanuit de OD NZKG is ambtelijk aangegeven dat er vanuit de provincie blijvende bestuurlijke en 

beleidsmatige steun en structureel meer financiering nodig is “om de grondstoffentransitie te integreren” 

in haar VTH-kerntaken.260  

 

75. In 2021 hebben Omgevingsdienst NL en het IPO aanbevelingen gedaan voor het sturen op circulaire 

bedrijfsvoering en het stimuleren daarvan met behulp van het VTH-instrumentarium (zie bevinding 53). De 

provincie Noord-Holland geeft aan al enige jaren met de Omgevingsdiensten in gesprek te zijn om circulaire-

economie een plek te geven in VTH.261 De OD NHN en OD NZKG herkennen (de noodzaak van) de meeste 

aanbevelingen:262 

a. Het mandateren van bevoegdheden van de provincie naar de Omgevingsdiensten bijvoorbeeld in het 

kader van stortontheffingen (aanbeveling 1) is voldoende geregeld, aldus de OD NZKG. 

b. De noodzaak van betere afstemming en meer kennisdeling op het terrein van circulaire economie tussen 

de Omgevingsdiensten en opdrachtgevers (aanbeveling 2) wordt herkend door de Omgevingsdiensten. 

 
256 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie III, 7 november 2022 
257 Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (2022), Beantwoording vragen, 22 december 2022 
258 Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied (2022), Beantwoording vragen, 28 december 2022 
259 Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (2022), Beantwoording vragen, 22 december 2022 
260 Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied (2022), Beantwoording vragen, 28 december 2022 
261 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
262 Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (2022), Beantwoording vragen, 22 december 2022 & Omgevingsdienst 

Noordzeekanaalgebied (2022), Beantwoording vragen, 28 december 2022 
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Voor de OD NZKG is de capaciteit voor circulaire economie uitgebreid, maar zijn de financiële middelen 

nog niet meegegroeid. De OD NHN geeft aan voor elke opdracht naar opdrachtgevers te moeten, 

waardoor zij niet actief genoeg kunnen meebewegen in de transitie.  

c. Vanuit IPO-verband zijn er acties ondernomen om een opleiding te faciliteren die specifiek gericht is op 

VTH-medewerkers (aanbeveling 5). Hiervoor is samenwerking gezocht met de Omgevingsdienst NL 

Academy en er wordt nu een opleiding aangeboden. Vanuit het IPO zijn er ook diverse inhoudelijke 

bijdragen voor de opleiding opgesteld en beschikbaar gemaakt. OD NHN heeft een bijdrage geleverd 

aan het programma van eisen waar de opleiding aan moet voldoen. 

d. Het verplichten van een afvalpreventie-onderzoek in vergunningen en via het Activiteitenbesluit 

(aanbeveling 9) is wenselijk volgens OD NHN, die aangeeft dat het nog niet geborgd is maar wel 

onderdeel wordt van de routekaart circulaire VTH (zie bevinding 73c). OD NZKG is het niet met de 

aanbeveling eens en werkt aan een systematiek om een inspanningsverplichting bij de juiste bedrijven 

voor te schrijven. 

e. Het standaard opnemen van de mogelijkheid tot het uitvoeren van proefnemingen in vergunningen 

(aanbeveling 13) wordt volgens OD NHN meegenomen in een verkenning door Omgevingsdienst NL en 

de eerder genoemde routekaart. OD NZKG beveelt het opnemen van proefnemingsvoorschriften al 

standaard aan. 

f. Over bestuurlijke rugdekking en de rol van circulaire economie in de opdrachtverlening aan 

Omgevingsdiensten en in provinciale verordeningen en plannen (aanbeveling 14 en 18) meldt OD NHN 

dat het onderdeel is van de IPO Bouwstenenvisie CE en VTH waarin het voorstel wordt gedaan om 

tenminste één ambassadeur circulaire economie per Omgevingsdienst te hebben. OD NZKG geeft aan 

dat circulaire economie is meegenomen in de opdrachtverlening.  

g. Over een overkoepelende samenwerking tussen overheidsinstellingen om kennis uit te wisselen en 

processen te versnellen (aanbeveling 19) geven OD NHN en OD NZKG aan dat er structureel overleg en 

samenwerking is met de provincie, andere Omgevingsdiensten en op landelijk niveau.  
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| 5 | Monitoren 

In dit hoofdstuk staat onderzoeksvraag 5 centraal: ‘Hoe monitort de provincie de ontwikkeling van de circulaire 

economie en de bijdrage van de provincie daaraan?’ In paragraaf 5.1 wordt toegelicht welke 

monitoringsinspanningen op landelijk niveau worden gepleegd en welk inzicht dat heeft opgeleverd in de huidige 

stand van de circulaire economie in Nederland. Paragraaf 5.2 beschrijft de monitoringsinspanningen van Noord-

Holland (op het niveau van output en outcome) en welk inzicht dat heeft opgeleverd in de stand van de Noord-

Hollandse circulaire economie.  

 

5.1 Monitoren van de circulaire economietransitie 

Monitoring op landelijk niveau 

76. De transitie naar een circulaire economie wordt op nationaal niveau op verschillende aspecten gemeten. Het 

betreft monitoring van het gebruik van primaire grondstoffen (Grondstoffeninformatiesysteem (GRIS)), 

monitoring van Zeer Zorgwekkende Stoffen (ZZS) en de Integrale Circulaire Economie-rapportage (ICER).  

a. Om te kunnen monitoren of er minder en efficiënter gebruik gemaakt wordt van primaire grondstoffen, 

wordt het Grondstoffeninformatiesysteem (GRIS) opgezet door het RIVM samen met enkele andere 

kennisinstituten. Bestaande informatie uit verschillende bronnen wordt bij elkaar gebracht om een 

gedetailleerd overzicht te bieden van het grondstoffengebruik in Nederland. Aan dit overzicht kunnen de 

effecten van het grondstoffengebruik gekoppeld worden, zoals de uitstoot van emissies. Op basis van 

deze informatie kunnen toekomstscenario's en beleidsadviezen gemaakt worden voor specifieke 

grondstofketens of sectoren.263 

b. In hergebruikte producten of gerecyclede materialen kunnen schadelijke of Zeer Zorgwekkende Stoffen 

(ZZS) zitten. Het is van belang te weten of hun toepassing daarin veilig is voor mens en milieu. Het 

RIVM werkt aan een methode om de risico's van ZZS in een circulaire economie te achterhalen. Met 

deze methode kan worden ontleed op welke plek in de 'keten' van productie, gebruik en afvalverwerking 

ZZS kunnen zitten en waar ze voor risico's zorgen.264 

c. Het PBL monitort samen met acht andere kennisinstellingen de transitie naar een circulaire economie. 

Ieder jaar brengen deze instituten meerdere rapporten uit, waaronder een tweejaarlijkse Integrale 

Circulaire Economie Rapportage (ICER), met als doel de voortgang van de transitie te monitoren, het 

circulaire-economiebeleid te evalueren en de overheid te voorzien van de kennis die nodig is om het 

beleid vorm te geven of bij te sturen.265 In januari 2021 is de eerste ICER gepubliceerd en in januari 

2023 de tweede ICER. 

 

Monitoring op (inter)provinciaal niveau 

77. Ook op regionaal niveau is het nodig om inzicht te krijgen in de voortgang van de inzet voor de transitie naar 

een circulaire economie. Decentrale overheden hebben echter nog beperkt data en informatie 

voorhanden.266 

 
263 RIVM (2022), www.rivm.nl  
264 RIVM (2022), www.rivm.nl  
265 PBL (2022), www.pbl.nl 
266 Ministeries van IenW, EZK, BZK, LNV en BZ (2023), Nationaal Programma Circulaire Economie 2023-2030 

https://www.rivm.nl/publicaties/zicht-krijgen-op-zeer-zorgwekkende-stoffen-in-circulaire-cconomie-concretisering-van
http://www.rivm.nl/circulaire-economie
http://www.rivm.nl/circulaire-economie
https://www.pbl.nl/monitoring-circulaire-economie
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a. Uit onderzoek van Royal HaskoningDHV blijkt dat veel decentrale overheden zoekende zijn naar hoe de 

voortgang van de transitie en het effect van beleid gemeten kan worden. Minder dan 10% van de 

decentrale overheden heeft een operationeel monitoringssysteem.267 

b. Decentrale overheden geven op verschillende manieren vorm aan het monitoren van de circulaire 

transitie. Daarom werken de provincies met enkele gemeenten samen aan een meer eenduidige 

monitoring van de circulaire economie.268 In 2022 is een traject gestart om gezamenlijk een nieuwe 

interprovinciale monitor te ontwikkelen.269 

c. Decentrale overheden missen data en inzichten over handelingsperspectieven om acties te sturen, 

effecten te meten en lokaal beleid te evalueren. Veel data wordt op lokale schaal verzameld, maar is 

moeilijk te ontsluiten of wordt enkel geaggregeerd gebruikt voor nationale statistiek. Hierdoor gaat de 

waarde van de specifieke data verloren.270 

d. De provincies hebben het initiatief genomen om samen met het PBL, Rijkswaterstaat en het ministerie 

van IenW te komen tot een regionale monitor die aansluit bij de ICER en te kijken welke regionale 

inzichten sturingsinformatie op nationaal niveau bieden. Dit gebeurt in samenhang met de afspraken die 

met de regionale overheden worden gemaakt.271 

 

5.2 Monitoring circulaire economie door de provincie Noord-Holland 

Samenwerking met andere provincies 

78. De provincie nam het voortouw bij de gezamenlijke ontwikkeling van een monitoringssystematiek door 

provincies in samenwerking met het PBL in aansluiting op de ICER, en gaf samen met andere provincies 

opdracht tot het onderzoeken van indicatoren.  

a. In de Actieagenda 2021-2025 wordt genoemd dat voor monitoring een eenduidige methodiek van 

definities, parameters en analyses nodig is, en deze door het PBL wordt ontwikkeld. De provincie sluit 

aan bij de systematiek van ICER voor het monitoren van circulaire ontwikkelingen zoals 

grondstofgebruik, afvalproductie, kennisontwikkeling, producten en bedrijven. Deze nationale rapportage 

(zie paragraaf 5.1) dient volgens de Actieagenda 2021-2025 regionaal vertaald te worden. De provincie 

stelt dat de specifieke bijdrage van Noord-Holland niet meetbaar is, omdat “de regionale ontwikkeling 

van de transitie door het samenspel van bedrijven, overheden, maatschappelijke organisaties en 

kennisinstellingen tot stand komt.”272 

b. Ambtelijk is aangegeven dat de provincie in 2022 het voortouw nam om samen met andere provincies 

opdracht te geven voor het onderzoeken van zeven groepen indicatoren voor de ontwikkeling van de 

transitie per provincie. Hiervan komen er vijf terug in de ICER van 2023. Een eerste Noord-Hollandse 

monitoringsrapportage circulaire economie en een gezamenlijke monitor van het IPO, beide op basis van 

de zeven groepen onderzochte indicatoren, worden in de loop van 2023 verwacht.273  

 

 

 
267 PBL (2023), Integrale Circulaire Economie Rapportage (ICER) 2023 
268 Ministeries van IenW, EZK, BZK, LNV en BZ (2023), Nationaal Programma Circulaire Economie 2023-2030 
269 Provincie Flevoland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 3 april 2023 
270 PBL (2023), Integrale Circulaire Economie Rapportage (ICER) 2023 
271 Ministeries van IenW, EZK, BZK, LNV en BZ (2023), Nationaal Programma Circulaire Economie 2023-2030 & Provincie 

Noord-Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
272 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 37 
273 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 & Provincie Noord-

Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
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Voorgenomen monitoring 

79. De provincie heeft een Monitoring- en evaluatieplan Actieagenda circulaire economie 2022-2025 (hierna: 

Monitoring- en evaluatieplan) opgesteld. De monitoring en evaluatie richt zich op vier onderdelen, namelijk de 

effecten van de eigen beleidsinzet, de ontwikkeling van goederenstromen en afvalstromen, de voortgang van 

de circulaire-economietransitie, en de bijdrage aan de ICER van 2023 en 2025. De provincie benoemt 

mogelijk complicaties bij het monitoren van de circulaire-economietransitie, namelijk de tijd die de beoogde 

verandering vraagt, definities en registraties waarover nog afstemming gevonden moet worden, en de 

behoefte aan specifieke indicatoren. De provincie heeft voor eind 2023 en in 2025 rapportages gepland.274 

a. In 2021 heeft de provincie een Monitoring- en evaluatieplan opgesteld. Daarin wordt de monitoring en 

evaluatie van de transitie naar circulaire economie en de eigen beleidsinzet uitgewerkt door in te gaan 

op vier onderdelen, de aanpak van deze onderdelen, en bijbehorende acties voor het monitoren en 

evalueren. 

b. De vier onderdelen van het monitoring- en evaluatieplan zijn als volgt: 

I. Zicht op de effecten van de eigen beleidsinzet gericht op het versnellen van de transitie naar een 

circulaire economie, als concrete basis voor de beleidsevaluatie in 2023 en 2025; 

a. Dit onderdeel beperkt zich tot de activiteiten door het circulaire-economieteam van de directie 

Beleid, dus de eerste twee sporen van de Actieagenda 2021-2025. De provincie legt de 

monitoring vanuit de andere directies, en daarmee ook het derde spoor ‘provinciale organisatie’, 

gezamenlijk aan GS en PS voor. 

b. Waar mogelijk wil de provincie voor het eerste onderdeel kwantitatief evalueren, maar het zal in 

belangrijke mate kwalitatief zijn door de aard van de acties van de Actieagenda 2021-2025. 

c. Ambtelijk is toegelicht dat het monitoren van de eigen beleidsinzet zich richt op vragen zoals 

welke impact met een actie gegenereerd kan worden, welke aannames daarachter zitten en 

wat daaruit geleerd kan worden.275 Zie ook bevinding 85 over het opstellen van leervragen in 

een leeragenda over de uitvoering van acties. 

II. Periodiek zicht op de ontwikkelingen in de provincie bij tenminste de in de Actieagenda 2021-2025 

genoemde vier prioritaire goederenstromen en op afvalstromen; 

a. De vier prioritaire goederenstromen betreffen Biomassa en voedsel, Plastics, Textiel, en Bouw, 

zie ook bevinding 16. Voor inzicht in de goederenstromen wordt met het CBS samengewerkt 

om het provinciale deel uit nationale data te halen. Voor de afvalstromen wordt gebruik 

gemaakt van het Landelijk Meldpunt Afvalstoffen (LMA) en de Afvalmonitor. 

III. Periodiek zicht op de voortgang van de transitie naar een circulaire economie;  

a. Voor dit onderdeel sluit de provincie aan bij de acht sleutelprocessen uit de ICER 2021, waarin 

de transitie eerder waarneembaar moet zijn dan in de grote economische processen. Hiervoor 

worden indicatoren ontwikkeld waarvoor de provincie eigen ervaringen inbrengt. 

IV. De bijdrage vanuit de provincie Noord-Holland aan de landelijke ICER van 2023 en 2025. 

c. De provincie noemt als belangrijkste complicaties bij het monitoren van de transitie naar een circulaire 

economie de tijd die de beoogde verandering vraagt, definities en registraties waarover nog afstemming 

gevonden moet worden, en de behoefte aan specifieke indicatoren. 

d. In 2023 en 2025 zijn rapportages gepland waarin wordt ingegaan op de vier genoemde onderdelen. 

Daarnaast wordt op basis van de eerste drie onderdelen gereflecteerd op de doelenboom van de 

Actieagenda 2021-2025. Ambtelijk is aangegeven dat de rapportage voor 2023 naar verwachting in 

november wordt opgeleverd.276  

 
274 Provincie Noord-Holland (2021), Monitoring- en evaluatieplan Actieagenda circulaire economie 2022-2025 
275 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 11 november 2022 
276 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
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Inspiratiekader – Transitie- en beleidsindicatoren als onderdeel van monitoring 

Voorbeeld uit provincie Zuid-Holland 

 

Provincie Zuid-Holland ontwikkelt een monitoringssystematiek voor het meten van de voortgang van de circulaire 

transitie, gebaseerd op de landelijk ontwikkelde systematiek van de eerste ICER uit 2021. De monitoring brengt 

zowel het transitieproces, als de effecten van de circulaire economie in kaart. Daarvoor zijn twee type indicatoren 

bepaald:277 

 

Effectindicatoren: Hier heeft de provincie 

indirect invloed op. De invloed van het 

provinciale beleid op deze effecten wordt 

op langere termijn zichtbaar.  

 

 

 

 

 

 

 

Transitie-indicatoren: Deze indicatoren 

maken de transitie inzichtelijk. Hier heeft 

de provincie het meeste 

handelingsperspectief en invloed op.  

  

 

 

 

 

 

 

 

Huidige monitoring 

80. De provincie heeft nog geen provincie-specifieke monitoringsgegevens op het gebied van circulaire 

economie. Intern wordt circulariteit gemonitord in grond-, weg- en waterbouw aan de hand van een CO2-

monitor en een circulariteitsmonitor. Op het gebied van inkoop wordt intern gemonitord op circulariteit in het 

proces, maar leeft ambtelijk de wens om te kunnen monitoren op impact. 

a. De provincie had tot begin 2023 geen provincie-specifieke monitoringsgegevens beschikbaar op het 

gebied van circulaire economie, anders dan benoemde resultaten in de Jaarstukken (zie paragraaf 3.2).  

b. De directie Beheer en Uitvoering maakt via een intern dashboard gebruik van duurzame monitoring op 

het gebied van grond-, weg- en waterbouw. Het team Infrastructuur heeft aangegeven dat de provincie 

hiervoor een CO2-monitor en een circulariteitsmonitor ontwikkelt die eind 2022 bijna gereed waren. 

Daarin weegt de provincie de Material Circularity Index (MCI)-waarde waarmee de circulaire potentie van 

een product wordt gemeten en de Milieukostenindicator (MKI) waarmee de milieueffecten worden 

uitgedrukt in euro’s mee. Ambtelijk is aangegeven dat de provincie op deze manier (intern) kan 

 
277 Metabolic (2022), Provincie Zuid Holland Circulaire Economie Monitor – Analyse 2014-2020 
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bijhouden wat de impact is, wat de voortgang van het bereiken van doelstellingen is en waar de grootste 

winsten te behalen zijn.278  

c. Het team Inkoop geeft aan te monitoren op circulariteit in het proces, bijvoorbeeld of er een circulaire 

uitvraag is gedaan, of er circulaire biedingen zijn binnengekomen, en of er wordt gestuurd op het 

circulaire resultaat van het contract. Deze wijze van monitoring wordt ook toegepast door de MRA en de 

provincie Flevoland en is voldoende om te kunnen constateren of de MRA-doelstellingen worden 

behaald, maar de wens leeft om ook te kunnen monitoren op impact. De provincie is hierover in overleg 

met onder andere het Rijk.279  

 
278 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie I, 7 november 2022 & Provincie Noord-Holland (2023), 

Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
279 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie II, 7 november 2022 
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| 6 | Leren, bijsturen en oppakken van 
kansen en belemmeringen 

In dit hoofdstuk worden onderzoeksvragen 4 ‘Is leren en bijsturen structureel onderdeel van de 

beleidsuitvoering?’ en 8 ‘Worden kansen en belemmeringen herkend en adequaat opgepakt?’ beantwoord. 

Paragraaf 6.1 zet uiteen wat het belang is van leren en bijsturen in een transitie en hoe dit georganiseerd kan 

worden. Paragraaf 6.2 beschrijft hoe leren georganiseerd is bij provincie Noord-Holland, waarover wordt geleerd 

en of er ruimte is om bij te sturen. Daarnaast worden een aantal voorbeelden uit andere provincies 

gepresenteerd. De laatste paragraaf geeft een overzicht van kansen en belemmeringen die op landelijk niveau 

geconstateerd worden voor de transitie naar een circulaire economie.  

 

6.1 Leren en bijsturen in theorie   

Het belang van leren in transitieprocessen 

81. Transities gaan gepaard met onzekerheid en risico’s. Voor overheden betekent het sturen op transities 

zoeken naar een balans tussen omgaan met risico’s, ruimte geven voor innovatie en de voortgang van de 

transitie bevorderen. Dit vergt een continu leerproces waarin geëxperimenteerd, geleerd en bijgestuurd 

wordt. De Raad voor Openbaar Bestuur (ROB) stelt dat juist in transities de nood hoog is om te leren en dat 

dit eisen stelt aan het openbaar bestuur:280  

a. Goed openbaar bestuur houdt onder meer in dat de democratische verantwoordingsprocessen treffend 

en passend zijn bij de context van transities: transparant en met ruimte voor fouten om van te leren. 

Verantwoording is altijd een terugblik: het zo nauwkeurig mogelijk antwoord geven op de vraag waarom 

er is gehandeld zoals er is gehandeld. Maar verantwoording is in de context van transities ook een 

vooruitblik gericht op herstel of verbetering. Het leren van fouten behoort daartoe, afrekenen niet. 

b. Goed bestuur houdt verder in dat er beschikt wordt over voldoende bestuurlijk vermogen. In transities 

komt veel samen: kennis, middelen, capaciteit en hoge verwachtingen. Om die waar te maken is het van 

belang dat het openbaar bestuur over voldoende bestuurlijk vermogen beschikt: robuust, veerkrachtig, 

innovatief en duurzaam. Veerkrachtig veronderstelt dat het openbaar bestuur voldoende herstellend 

vermogen heeft om druk of tegenslag te boven te komen. Innovatief houdt onder meer in het openstaan 

voor vernieuwing en reflectie. 

c. Goed openbaar bestuur houdt ook in dat de overheid zich lerend opstelt. 

I. Voor een lerende overheid is een open en rechtvaardige bestuurscultuur nodig waarin ruimte is voor 

afwijkende standpunten: “een cultuur waar fouten maken mag, waar genoeg onderling respect is, 

waar vertrouwen is in de organisatie en waar belanghebbenden betrokken zijn. Een cultuur ook 

waar verantwoording op een gezonde manier wordt afgelegd, waar de feiten spreken, waar volledig 

wordt geïnformeerd, waar afrekening niet voorop staat en de schuldvraag niet als eerste wordt 

gesteld.”  

II. Een lerende overheid vergt leervermogen. Een overheid die serieus werk maakt van leren, zorgt 

ervoor dat kritische feedback wordt ontvangen, dat die informatie ook daadwerkelijk wordt begrepen 

en besproken, dat verbetermaatregelen werkelijk worden uitgevoerd en dat geleerde lessen niet 

worden vergeten. Alleen een organisatie met kritische en nieuwsgierige medewerkers zal een 

 
280 Raad voor Openbaar Bestuur (2023), Vallen, opstaan en weer doorgaan – Ruimte voor leren in transitie 
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lerende organisatie zijn. Leerprocessen kunnen positief worden beïnvloed door integraal en met 

meerdere partijen samen te werken, het aanpassingsvermogen te vergroten en goede 

besluitvorming onder onzekere omstandigheden te ontwikkelen.  

 

Organiseren van leren en bijsturen 

82. Leren en bijsturen kan op verschillende manieren georganiseerd worden, bijvoorbeeld door reflexieve 

monitoring (met onder andere de dynamische leeragenda en de tijdlijnmethode als tools) en actieonderzoek. 

a. Reflexieve monitoring heeft als hoofddoel leerprocessen te bevorderen in projecten die gericht zijn op 

systeeminnovatie. Het is een actiegerichte vorm van monitoring; de activiteit van monitoring is integraal 

onderdeel van het proces en inzichten uit de monitoring worden beproefd in de nieuwe activiteiten van 

een project. Zo wordt bijgedragen aan samenhangende structurele veranderingen, zonder dat de route 

en de bestemming vooraf exact bekend zijn.281 Verschillende instrumenten kunnen ingezet worden, 

zoals: 

I. De dynamische leeragenda helpt systeeminnovatieprojecten om langetermijndoelen te verbinden 

aan concrete handelingsperspectieven door de uitdagingen die zich voordoen te formuleren, vast te 

leggen en bij te houden.282  

II. De tijdlijnmethode is een methode voor participatieve monitoring en evaluatie van samenwerking in 

netwerkverband. De methode maakt het hele proces van het ontstaan van een netwerk van begin af 

aan zichtbaar, gezien door de ogen van de betrokkenen zelf en levert discussiepunten op voor het 

vervolg.283 

b. Actieonderzoek is een vorm van onderzoek doen waarin betrokkenen in een organisatie of netwerk 

samen bepaalde complexe vraagstukken in hun organisatie onderzoeken en proberen te begrijpen, maar 

daarin tegelijkertijd ook verandering proberen te realiseren. Actieonderzoek heet weliswaar onderzoek, 

maar verschilt van meer traditionele vormen van onderzoek doen doordat het doel ervan is om 

verandering te realiseren: de bruikbaarheid en toepasbaarheid van resultaten in de praktijk staat 

voorop.284 

c. Wanneer leren en bijsturen structureel onderdeel zijn van het werken in een transitie, verkleint dit de 

kans dat leerpunten over het hoofd gezien worden en is de kans groter dat leerpunten vastgelegd en 

daardoor gemakkelijker gedeeld worden.  

 

6.2 Leren, bijsturen en openstaan voor signalen van kansen en 
belemmeringen in Noord-Holland 

Leren en bijsturen in de Noord-Hollandse beleidsuitvoering  

83. Leren en bijsturen is continu onderdeel van de beleidsuitvoering sinds het Ontwikkelingsperspectief uit 2017. 

Daarin wordt genoemd dat de ontwikkeling van circulaire economie onvoorspelbaar is en de provincie 

daarom wil leren door te doen, dat de uitvoering van acties gaandeweg aangepast kan worden vanwege 

voortschrijdend inzicht, en de provincie zich regelmatig wil afvragen of haar inspanningen relevant zijn. In de 

voortgangsrapportages van de Actieagenda 2017-2020 en de Discussienotitie worden leerpunten 

geformuleerd om mee te nemen in het vervolg van de actieagenda’s. 

 
281 B. van Mierlo e.a. (2010), Reflexieve monitoring in actie, p. 11 
282 B. van Mierlo e.a. (2010), Reflexieve monitoring in actie, p. 63 
283 H.E. Wielinga (2012), De Tijdlijn Methode, pp. 1 & 5 
284 Raad voor Openbaar Bestuur (2023), Vallen, opstaan en weer doorgaan – Ruimte voor leren in transitie & Provincie Zuid-

Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 21 november 2022 
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a. In het Ontwikkelingsperspectief wordt toegelicht dat de provincie wendbaar wil opereren in de 

ontwikkeling van circulaire economie vanwege de onvoorspelbaarheid ervan. De provincie wil leren door 

te doen, met een open houding luisteren naar ervaringen van partners, een continu leerproces creëren, 

en wendbaar, adaptief beleid voeren. Om die reden kan de Actieagenda 2017-2020 tijdens de uitvoering 

aangepast worden vanwege voortschrijdend inzicht. De provincie kondigt aan op een systematische 

manier te kijken of haar inspanningen nog relevant zijn door regelmatig de vragen te stellen: “1) doen we 

de dingen goed?; 2) doen we nog steeds de goede dingen?; 3) waarom doen we de dingen die we doen 

en bewegen we met z’n allen nog in de juiste richting?”285 

b. In de voortgangsrapportages van de Actieagenda 2017-2020 worden voor de zes toenmalige 

creatiesporen meerdere leerpunten geformuleerd. In de rapportage uit 2019 worden de leerpunten 

opgesteld met oog op de invulling van de tweede helft van de Actieagenda 2017-2020, in de rapportage 

uit 2020 met oog op het opstellen van een nieuwe actieagenda.286  

c. Zoals genoemd in bevinding 23 was de Discussienotitie het startpunt voor een intern en extern proces 

voor het opstellen van de Actieagenda 2021-2025. In de Discussienotitie worden voor elk creatiespoor 

leerpunten benoemd. Op basis daarvan worden er vijf hoofdconclusies getrokken over wat er in het 

vervolg nodig is, namelijk meer inhoudelijke focus, realisme in waar de provincie van toegevoegde 

waarde is, meer aandacht voor opschaling, meer aansluiting bij bottom-up initiatieven, en een te 

ontwikkelen monitoringsinstrument.  

 

84. Ook in de Actieagenda 2021-2025 is er aandacht voor het leren door te doen, het besef dat flexibiliteit nodig 

is, en het willen inspelen op kansen. Er worden een aantal barrières voor circulaire economie benoemd. 

Ambtelijk is toegelicht dat er in de uitvoering van de Actieagenda 2021-2025 ruimte is voor bijstelling door bij 

de start en invulling van geplande acties het nut te toetsen, open te staan voor nieuwe acties die in lijn zijn 

met de actieagenda, en het schrappen van minder relevante acties. 

a. In de Actieagenda 2021-2025 wordt verwezen naar het motto bij de uitvoering ‘leren door te doen’ uit het 

Ontwikkelingsperspectief. Er wordt benoemd dat de transitie nog volop in beweging is, de uitvoering niet 

altijd zal gaan zoals vooraf bedacht, en er ruimte is voor flexibiliteit in het zoeken naar oplossingen, het 

inspelen op kansen en het aansluiten bij nieuwe initiatieven.287  

b. In de Actieagenda 2021-2025 worden vier barrières benoemd om te kunnen bepalen op welke manier de 

provincie het meest effectief kan bijdragen aan circulaire transitie. Deze barrières zijn een gebrek aan 

urgentie bij bedrijven, onvoldoende prikkels voor bedrijven, veel belemmeringen in wet- en regelgeving 

en in tijd en geld in samenwerkingen, en onvoldoende kennis en inzichten over de kansen van circulair 

ondernemen.288 

c. Ambtelijk is toegelicht dat er ruimte is voor bijstelling in de uitvoering van de Actieagenda 2021-2025, 

hoewel dat afhankelijk is van tijd, capaciteit en budget. Bij mogelijk interessante nieuwe acties wordt 

gekeken of die in lijn zijn met de Actieagenda 2021-2025 en de doelenboom. Tegelijk wordt bij het 

starten van geplande acties gekeken of deze nog steeds nuttig zijn en wat daarvoor de beste vorm is. 

Het circulaire-economieteam noemt het voorbeeld van het aanstellen van de ketenaanjager en circulair 

ambassadeur. Deze acties zijn aangekondigd in de Actieagenda 2021-2025, maar bij de invulling ervan 

is eerst onderzocht hoe de functies nuttig ingevuld konden worden door het bevragen van externe 

partners en intern overleg in het team en breder in de provinciale organisatie. Een voorbeeld van een 

 
285 Provincie Noord-Holland (2017), Ontwikkelingsperspectief circulaire economie ‘We maken het rond’, pp. 17 & 37 
286 Provincie Noord-Holland (2019), Voortgangsrapportage Tussenstand actieagenda circulaire economie 2017-2020 & 

Provincie Noord-Holland (2020), Voortgangsrapportage 2019 Actieagenda Circulaire Economie 2017-2020 
287 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 10 
288 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 12 
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actie die is geschrapt omdat deze van minder toegevoegde waarde bleek te zijn is het voorgenomen 

onderzoek naar kansen en knelpunten op de arbeidsmarkt.289 

 

Inspiratiekader – Inzet van een beleidsregel en subsidieregeling om belemmeringen op te lossen  

Voorbeeld uit provincie Zuid-Holland 

 

Zuid-Holland constateerde belemmeringen rond groene reststromen en doorbraakprojecten en loste deze op 

middels respectievelijk een beleidsregel en een subsidieregeling.  

▪ Het verwerken van groene reststromen tot bodemverbeteraar lijkt kansrijk te zijn. Dit betekent dat bepaalde 

soorten organische groene reststromen die juridisch gezien als afval bestempeld moeten worden, ingezet 

kunnen worden als bodemverbeteraar, meststof of bouwmateriaal. In de Wet milieubeheer is bepaald dat 

zodra iemand zich ontdoet van groenafval of het wil afgeven aan een derde, er sprake is van afval. En indien 

men groenafval wil toepassen op de bodem het stortverbod geldt.290 Om toch met pilots te kunnen 

onderzoeken hoe groene reststromen nuttig toegepast kunnen worden, heeft Zuid-Holland gebruikgemaakt 

van de ontheffingsbevoegdheid ten aanzien van het stortverbod. Dit is in 2021 vastgelegd in de Beleidsregel 

Organische Groene Reststromen Zuid-Holland.291 

▪ In de Zuid-Hollandse aanpak spelen vernieuwersnetwerken en doorbraakprojecten een belangrijke rol: de 

koplopers vormen nieuwe samenwerkingsverbanden (vernieuwersnetwerken) en daar ontstaan innovatieve 

circulaire projecten (doorbraakprojecten) die de circulaire toekomst concreet en tastbaar maken.292 

Doorbraakprojecten bleken echter moeizaam tot stand te komen. Zuid-Holland heeft hier onderzoek naar laten 

doen en geconcludeerd dat met name voor de fundamentele, meer op systeem gerichte innovatieve projecten 

geen provinciale subsidieregelingen beschikbaar waren. Daarom zijn de Subsidieregeling circulair Zuid-

Holland en de bijbehorende Beleidsnota innovaties in de circulaire transitie opgesteld.293 Eind 2022 is de 

subsidieregeling voor het eerst opengesteld voor doorbraakprojecten gericht op het thema ‘Natuurlijke 

Reststromen’.294 

 

85. In de evaluatie van de uitvoering van acties is er veel aandacht voor leren en bijsturen. In de Actieagenda 

2021-2025 en het Monitorings- en evaluatieplan wordt het open inventariseren van leervragen en het zo 

nodig wijzigen van koers en de invulling van acties benoemd. Ambtelijk is toegelicht dat er met ondersteuning 

van de sector Onderzoek en Informatie per actie leervragen worden geformuleerd en verzameld in een 

leeragenda, en dat het circulaire-economieteam bij de acties de rol van de provincie, behoefte van 

deelnemers, de impact én capaciteiten en middelen bespreekt. Een gesignaleerd aandachtspunt is het 

samenwerken en coördineren van verschillende acties. 

a. De Actieagenda 2021-2025 kondigt aan dat de evaluatie van de acties op het gebied van circulaire 

economie een lerende vorm krijgt, zie ook bevinding 79. Er worden resultaten van en ervaringen met de 

acties in beeld gebracht en leerpunten geïnventariseerd. Indien nodig wordt de koers of invulling van de 

acties aangepast of besloten dat sommige acties een vervolg krijgen. Partners bij de uitvoering van de 

acties worden betrokken bij de evaluatie.295 

 
289 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
290 Art. 10.2 Wet milieubeheer 
291 Provincie Zuid-Holland (2022), GS-voorstel ‘Beleidsregel Organische Groene Reststromen Zuid-Holland’, 12 januari 2021 & 

Provincie Zuid-Holland (2023), Beantwoording vragen ambtelijke organisatie, 14 februari 2023 
292 Provincie Zuid-Holland (2022), Beleidsnota innovaties in de circulaire transitie; stimuleren doorbraakprojecten in Zuid--

Holland,  p. 7 & Provincie Zuid-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 21 november 2022  
293 Provincie Zuid-Holland (2022), Beleidsnota innovaties in de circulaire transitie & Provincie Zuid-Holland (2023), 

Beantwoording vragen ambtelijke organisatie, 14 februari 2023 
294 Provincie Zuid-Holland (2022), Openstellingsbesluit subsidie doorbraakprojecten natuurlijke reststromen Zuid-Holland 2022 
295 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 37 
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b. In het Monitorings- en evaluatieplan staat dat in de huidige beginfase van de circulaire-economietransitie 

veel te leren valt over de effectieve route voor de transitie. Om die reden worden leervragen benoemd, 

zodat de aannames die onder de acties liggen worden geverifieerd en daaruit wordt geleerd voor 

volgende acties.296  

c. Door het circulaire-economieteam is toegelicht dat op advies van de sector Onderzoek en Informatie is 

besloten de leervragen over de uitvoering van de acties en het programma als geheel te verzamelen in 

een leeragenda. Dit is een intern, dynamisch document dat de basis zal worden voor de evaluatie in 

2023.297 Teamleden die verantwoordelijk zijn voor een actie stellen de leervragen op en krijgen daarbij 

ondersteuning van de sector Onderzoek en Informatie. Per actie wordt een formulier ingevuld waarin de 

beleidstheorie in tekst en schematisch wordt uitgewerkt. Door deze theorie kritisch te bevragen worden 

de leervragen geformuleerd. In het formulier wordt ook ingevuld welke leeractiviteit(en) uitgevoerd 

worden om de leervraag te beantwoorden.298 

d. Bij het terugkijken op uitgevoerde activiteiten bespreekt het circulaire-economieteam of de provincie de 

juiste dingen doet en deze goed doet door de volgende vragen te bespreken:299 

I. past de activiteit zoals die is uitgevoerd bij de rol van de provincie; 

II. voorziet de activiteit in een behoefte bij de deelnemers; 

III. wat was de impact in het aantal deelnemers, het geografisch bereik, de mate waarin het een 

regionale werking heeft, de mate waarin het een grotere doorwerking heeft dan de deelnemers, en 

hoe de deelnemers en de uitvoerder(s) het hebben ervaren; 

IV. hoeveel capaciteit en middelen vroeg de activiteit en hoe weegt dat op tegen de opbrengsten; 

V. zijn er overige relevante aspecten en signalen voor een oordeel over de actie? 

e. Het circulaire-economieteam noemt het een aandachtspunt voor het leren en bijsturen dat de provincie 

veel acties onderneemt. Dat past in de pioniersfase van de transitie, maar vraagt om het samenwerken 

en coördineren van verschillende acties en mogelijk om het samenvoegen van instrumenten.300 

 

Inspiratiekader – Actieonderzoek: interactief proces waarin ambtelijke transitieteams van elkaar leren 

Voorbeeld uit provincie Zuid-Holland 

 

De Eenheid Audit en Advies (EAA) van Zuid-Holland heeft in 2022 geïnventariseerd wat professioneel werken in 

een transitie betekent en wat hiervoor nodig is aan systeeminterventies. Vervolgens is de EAA een 

‘actieonderzoek’ gestart waarin tegelijkertijd wordt geleerd én de verandering in gang gezet. De centrale vraag 

van dit actieonderzoek is: ‘Wat kunnen de diverse actoren binnen de provincie doen aan interventies om transities 

op professionele wijze verder te brengen en wat is hiervoor nodig op systeemniveau?’  

Zestien medewerkers die zich bezighouden met verschillende transities doen mee aan het actieonderzoek, er 

vind acht leerbijeenkomsten plaats. De deelnemers nemen leervragen mee naar de bijeenkomsten, doen 

inzichten en leerervaringen op en nemen dit mee naar hun praktijk zodat zij bewust een interventie kunnen doen 

met partners van buiten, met opdrachtgevers en/of de politiek. Voorbeelden van leervragen zijn: Hoe doorbreek ik 

de hiërarchie en ga ik meer naar netwerksturing? Wat is mijn rol in het geheel? Hoe krijg ik meer eigenaarschap 

bij de partners buiten? Hoe haak ik PS aan? Hoe verantwoord ik mij terwijl ik nog niet weet wat het allemaal gaat 

opleveren?  

 
296 Provincie Noord-Holland (2021), Monitoring- en evaluatieplan Actieagenda circulaire economie 2022-2025, p. 2 
297 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
298 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
299 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
300 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
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De EAA tekent de ontwikkeling van de leervragen op. Uiteindelijk wordt alle input verwerkt in een eindrapport. De 

oplevering wordt eind 2023 verwacht.301 

 

6.3 Geconstateerde kansen en belemmeringen voor de circulaire-
economietransitie in Nederland 

In deze paragraaf worden kansen en belemmeringen gepresenteerd die zijn gerapporteerd in de Rode Draden 

2022 van het Versnellingshuis Nederland Circulair!, gevolgd door een weergave van de belangrijkste 

constateringen in de ICER 2023. Afgesloten wordt met een beschouwing van de nadelen van de transitie naar 

een circulaire economie. 

 

Kansen en belemmeringen in de Rode Draden 2022 

86. Het Versnellingshuis Nederland Circulair! ondersteunt bedrijven door MKB-bedrijven te voorzien van de 

benodigde kennis en expertise en door middel van het faciliteren van procesbegeleiding bij samenwerkingen 

voor circulair ondernemen. Het Versnellingshuis brengt jaarlijks in kaart wat de meest voorkomende 

belemmeringen zijn bij het circulair ondernemen. In de Rode Draden 2022 worden de acht belangrijkste 

belemmeringen beschreven:302 

1. Wet- en regelgeving: Bedrijven ervaren obstakels in het voldoen aan wet- en regelgeving bij het 

uitvoeren van circulaire activiteiten, waaronder afvalwet- en regelgeving. Uit onderzoek blijkt dat de 

belemmeringen niet altijd in de eigenlijke wet- en regelgeving zit, maar in de uitvoering ervan. Ook 

ervaren bedrijven het uitblijven van stimulerende wet- en regelgeving als een belemmering.  

2. Onvoldoende afstemming van activiteiten (coördinatie): Circulaire bedrijven observeren een sterk gebrek 

aan coördinatie van de transitie. Het gaat om een gebrek aan coördinatie bij overheid, maar bijvoorbeeld 

ook binnen ketens. 

3. Maatschappelijke kosten en baten worden niet (volledig) in rekening gebracht: Circulaire ondernemers 

ervaren uitdagingen in het concurreren met alternatieve lineaire producten en diensten. Een van de 

oorzaken is dat milieubelastende effecten van productie of consumptie niet (volledig) in rekening worden 

gebracht. 

4. Doelen zijn vooralsnog onduidelijk: Hoewel op nationaal niveau wordt gewerkt aan de (tussen)doelen 

voor de circulaire transitie, is er vooralsnog onduidelijkheid over wat de doelstelling betekenen per sector 

of materiaalstroom. Het NPCE, dat gepubliceerd is na het Rode Draden rapport, biedt hier (gedeeltelijk) 

antwoord op.  

5. Onvoldoende vraag naar circulaire producten en diensten: De vraag naar circulaire producten en 

diensten is onvoldoende groot én onvoldoende voorspelbaar.  

6. Onvoldoende toegang tot externe financiering: Voor het ontwikkelen en op de markt brengen van 

circulaire producten en diensten hebben bedrijven toegang nodig tot financiële middelen. Circulaire 

ondernemers ondervinden, meer dan reguliere ondernemers, uitdagingen in het aantrekken van externe 

financiering. 

7. Aanbod van reststromen onvoldoende transparant en voorspelbaar: Het aanbod van secundaire 

grondstoffen, producten en materialen is onvoldoende transparant en voorspelbaar in termen van 

kwantiteit, kwaliteit en timing, De handel in reststromen gaat gepaard met hoge transactiekosten, onder 

andere omdat moet worden voldaan aan afvalwet- en regelgeving. 

 
301 Provincie Zuid-Holland (2022), Interviews ambtelijke organisatie, 21 november 2022 
302 Versnellingshuis CE (2022), Rode Draden 2022 – De 8 grootste belemmeringen voor bedrijven die circulair ondernemen 
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8. Circulair ondernemen is arbeidsintensief: Circulair ondernemen wordt gekenmerkt door een hoge mate 

van arbeidsintensieve activiteiten. De relatief hoge kosten van arbeid die gepaard gaan met circulaire 

strategieën, maken dat circulaire activiteiten economisch gezien niet altijd lonen. Dit geldt zeker wanneer 

nieuwe grondstoffen, materialen en producten relatief goedkoop zijn. 

 

Constateringen in de ICER 2023 

87. De ICER, gepubliceerd in januari 2023, concludeert dat het ingezette beleid nog niet heeft geleid tot een 

versnelling in de transitie naar een circulaire economie en niet voldoende is om de ambities voor 2030 en 

2050 te realiseren.303 

a. In de ICER worden vijf hoofdboodschappen gepresenteerd: 

I. De urgentie van de grondstoffenproblematiek is verder toegenomen 

II. Halvering van het Nederlandse grondstoffengebruik in 2030 wordt met huidige trends niet bereikt 

III. Versnelling van de transitie is nog niet zichtbaar en dat is zorgelijk gezien de ambities 

IV. Beleidsmatige aandacht voor doelen en de link met klimaat is toegenomen, maar nadere uitwerking 

is nodig 

V. Intensivering beleid is cruciaal gezien de grote ambitie 

b. De ICER roept op tot een kabinetsbrede inzet, waarin de versnelling van de transitie niet langer als een 

kabinetsbrede ambitie wordt gezien, maar als een prioriteit voor het gehele kabinet. Dit vraagt om vier 

ontwikkelingen: 

I. Het opstellen van een concretere missie met een helder eindpunt die verandering uitlokt. Dit vraagt 

om een uitwerking van doelen in samenhang met andere opgaven, uitgaande van de 

langetermijnambitie en niet primair op basis van haalbaarheid en gevestigde belangen. 

II. Het expliciteren van een veranderstrategie naar 2030 en 2050 en het opstellen van concrete 

routekaarten naar de gestelde doelen. Dit vraagt om een forse intensivering van beleid, waarbij 

naast het stimuleren van gewenste circulaire activiteiten, sterk wordt ingezet op normeren en 

beprijzen om fundamentele veranderingen af te dwingen. 

III. Het beschikbaar stellen van voldoende structurele financiële middelen. Er zijn (nog) geen middelen 

beschikbaar gesteld voor de periode na 2024.  

IV. Het versterken van de governance met een duidelijke verdeling van de verantwoordelijkheden en 

bevoegdheden. Dat impliceert een stevig en gespecificeerd mandaat van betrokken partijen om de 

gewenste veranderingen te realiseren.  

 

Negatieve aspecten van de transitie naar een circulaire economie 

88. De transitie naar een circulaire economie kent ook negatieve effecten en dit vraagt aandacht in de sturing op 

de transitie.  

a. De Raad voor Openbaar Bestuur (ROB) vraagt in 2023 om aandacht voor de donkere kanten van 

transities en stelt dat dit om een politiek en maatschappelijk debat vraagt. Vragen die gesteld moeten 

worden zijn: Wat is aanvaardbaar? Hoeveel nadeel, risico of verlies is de maatschappij bereid te 

dragen? En wat betreft het sociale vraagstuk: hoe is die last verdeeld? Het afdekken van de lasten heeft 

ook een prijs.304  

b. Begin 2023 wordt in de ICER en in de NPCE niet zozeer aandacht besteed aan risico’s en negatieve 

effecten van de circulaire transitie op nationaal niveau, maar wel op internationaal niveau. Want als 

Nederland en de EU bijvoorbeeld meer biogrondstoffen gaan gebruiken, dan zal de druk op de 

voedselvoorziening en op de natuur in lage- en middeninkomenslanden toenemen. Een ander risico is 

 
303 PBL (2023), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2023 
304 Raad voor Openbaar Bestuur (2023), Vallen, opstaan en weer doorgaan – Ruimte voor leren in transitie 
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het verlies van banen in lage- en middeninkomenslanden door strengere circulaire productstandaarden 

in de EU en minder grondstoffenwinning. Om deze negatieve effecten tegen te gaan zou het Europese 

en Nederlandse circulaire-economiebeleid goed moeten worden afgestemd met 

ontwikkelingssamenwerking en handelsbeleid. Naast het versterken van de circulaire transitie, zou dit 

ook bijdragen aan het behalen van de Sustainable Development Goals in deze landen.305 

 

 

 
305 PBL (2023), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2023 & Ministeries van IenW, EZK, BZK, LNV en BZ (2023), 

Nationaal Programma Circulaire Economie 2023-2030 
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| 7 | Mobiliseren van actoren 

In dit hoofdstuk staat het mobiliseren van actoren centraal aan de hand van onderzoeksvraag 6 ‘Worden alle 

onderdelen (politiek, bestuurlijk en ambtelijk) van de provincie geïnformeerd en geënthousiasmeerd over/voor de 

transitie naar een circulaire economie?’ en onderzoeksvraag 7 ‘Heeft de provincie de belangrijkste actoren op het 

gebied van circulaire economie gemobiliseerd?’ In de eerste paragraaf wordt toegelicht dat de circulaire 

doelstelling vraagt om samenwerking, regie en governance. Voor samenwerken is het van belang dat er 

bestuurlijk draagvlak is, kennis gedeeld wordt en actoren gemobiliseerd worden. In paragraaf 7.2 wordt voor 

actoren binnen en buiten de provincie beschreven hoe deze betrokken worden bij de circulaire transitie. 

 

7.1 Het belang van het informeren, enthousiasmeren en mobiliseren van 

actoren 

Samenwerking, regie en governance 

89. Het Grondstoffenakkoord verwoordde in 2017 de ambitie van de ondertekenaars om samen de ambitie om 

de transitie naar de circulaire economie te versnellen.306 Deze samenwerking is noodzakelijk en vraagt regie 

en governance.307 

a. Het Grondstoffenakkoord formuleert een doelstelling van ‘epische proporties’, “doelstellingen van deze 

omvang dagen mensen uit, ze verbinden en ze motiveren om zich samen in te spannen om dat doel te 

bereiken”, aldus de NSOB. 

b. Geen enkele bestuurslaag of overheidsinstelling beschikt over het vermogen om geheel zelfstandig 

maatschappelijke vraagstukken zoals de transitie naar een circulaire economie aan te pakken. Bij het 

realiseren van een circulaire economie hebben overheden, (maatschappelijke) organisaties, bedrijven en 

burgers elkaar nodig om hun eigen verantwoordelijkheden waar te maken en om hun circulaire ambities 

en doelen te kunnen realiseren.  

c. De specifieke vorm van sturing die gekozen is om de doelstelling te realiseren is niet: zelf doen als 

overheid en flink betalen, maar: samenwerken met maatschappelijke actoren om te zien hoe er samen te 

gaan komen. Dit is een bij de aard van het vraagstuk passende sturingsvorm, aldus de NSOB. 

I. Overheden beschikken niet over voldoende budget om de kosten van de transitie te kunnen dragen. 

Dat komt met name doordat er nog geen duidelijk verdien- en belastingmodel bestaat. Het is nog 

onbekend wie op welke manier geld kan verdienen aan een circulaire econome, of en hoe de 

overheid dat eventueel kan belasten en dus ook wie de transitie kan of moet betalen. Bedrijven 

zullen om dezelfde reden niet zomaar budget vrijmaken om de kosten van de transitie te betalen.  

II. De actoren die samenwerken in de transitie naar een circulaire economie houden er geregeld 

uiteenlopende en soms tegenstrijdige belangen op na, terwijl ze toch aan de realisatie van dezelfde 

doelstellingen werken. Daardoor ontstaat een behoefte aan en een roep om regie308 vanuit de 

 
306 Rijksoverheid, IPO e.a. (2017), Grondstoffenakkoord 
307 NSOB (2022), Governance voor transities 
308  Het begrip ‘regie’ drukt een verlangen uit naar integraliteit in de aanpak vanuit de overheid in een zoeken naar afstemming 

tussen ministeries onderling en tussen kern-of beleidsdepartementen en hun uitvoeringsorganisaties in relatie tot de activiteiten 

in bedrijfssectoren, kennisinstellingen en bij maatschappelijke actoren. ‘Regie’ betekent dan het omzetten van het beleid (het 

behalen van de gezamenlijke doelstelling van een circulaire economie in 2050) naar concrete uitvoeringsacties om dat beleid 

daadwerkelijk te realiseren en dus de doelstelling te behalen. Het gaat om de vraag: wie moet er eigenlijk wat wanneer doen, 

zodat we die circulaire economie voor elkaar krijgen? Bron: NSOB (2022), Governance voor transities 



 

 

96 

 

overheid. De regie van de transitie naar een circulaire economie ligt bij het ministerie van 

Infrastructuur en Waterstaat (IenW).  

d. Om in gezamenlijkheid te kunnen bepalen ‘wat er wanneer door wie gedaan moet worden’, is door het 

ministerie als uitdrukking van regie een governancestructuur309 ingericht. Deze governancestructuur 

bestaat uit drie onderdelen: de transitieteams, de dwarsdoorsnijdende thema’s (DDT’s) en de matrix 

overleggen (afstemmingsoverleggen) om alles bij elkaar te brengen. Daarnaast bestaan 

partnerschappen met partnerorganisaties die vanuit de zijlijn bijvoorbeeld door middel van onderzoek, 

reflectie of monitoring een rol spelen in de governance. 

 

Mobiliseren van actoren   

90. Bij transities zijn veel actoren betrokken. Voor doelbewuste sturing is een strategie voor het mobiliseren van 

actoren nodig. 

a. Het PBL constateerde in 2021 dat een toenemend aantal ambtenaren bezig is om het thema circulaire 

economie regionaal op de kaart te zetten en dat deze ambtenaren onder andere zoeken naar manieren 

om lokale partijen en bedrijven in beweging te brengen.310  

b. De actoren die betrokken zijn bij de transitie naar een circulaire economie variëren van maatschappelijke 

organisaties en andere overheden tot het bedrijfsleven en consumenten. Elke actor heeft eigen 

perspectieven en belangen. Om als (decentrale) overheid doelbewust de transitie te kunnen 

beïnvloeden, is een strategie voor het mobiliseren en sturen van de diverse typen actoren nodig.311  

 

Bestuurlijk draagvlak en kennisontwikkeling  

91. De circulaire-economieteams van decentrale overheden moeten hun weg vinden in een nieuw werkveld 

waarin nog voornamelijk gepionierd wordt. Bekendheid met het thema circulaire economie, draagvlak en 

kennis moeten nog groeien.312 

a. Het PBL constateerde in 2021: “De ambtenaren [die zich met de transitie naar een circulaire economie 

bezighouden] moeten op eigen kracht hun weg vinden in een nieuw werkveld waarin nog voornamelijk 

gepionierd wordt. En dat binnen organisaties waar doorgaans weinig middelen en capaciteit voor dit 

thema beschikbaar zijn. […] Van het delen en uitwisselen van ervaringen of het voortbouwen hierop is 

nauwelijks sprake.” 

b. Voor bestuurders en ambtenaren is circulaire economie nog vaak een minder bekend thema en de 

urgentie wordt daardoor niet overal op de gemeente- en provinciehuizen gevoeld. 

c. Zolang er voor decentrale overheden geen urgentie is (om vanuit hun eigen belang of rol of vanuit 

nationale wetgeving op circulaire economie in te zetten), is versnelling moeilijk, omdat deze dan alleen 

afhankelijk is van de intrinsiek gemotiveerde inzet van ambtenaren en bestuurders. Kennis is in deze 

fase van de transitie cruciaal om verder te komen, want als ambtenaren voldoende kennis en handvatten 

hebben om hun bestuurders van de urgentie te overtuigen, ontstaat bestuurlijk draagvlak, met inzet op 

circulaire economie als gevolg. 

d. Het PBL deed onderzoek naar de kennisbehoefte bij decentrale overheden en daaruit bleek dat de 

kennis over circulaire economie en de opgedane ervaringen daarmee voor decentrale overheden 

 
309 Governance is een woord dat veel herkenning oproept in beleidstaal, maar wat is het eigenlijk? Aan de ene kant gaat het om 

de vormgeving van bestuur, via bijvoorbeeld het toewijzen van verantwoordelijkheden, mandaten en hoe verantwoording wordt 

afgelegd. Die inrichting van bestuur maakt het mogelijk om doelstellingen te realiseren en ambities in praktijk om te zetten. Aan 

de andere kant gaat het ook altijd om de noodzaak om bestuur (macht om te realiseren) van tegenmacht (blokkade om te 

realiseren) te voorzien. Bron: NSOB (2022), Governance voor transities 
310 PBL (2021), Samen leren in de regio 
311 Raad voor Openbaar Bestuur (2023), Vallen, opstaan en weer doorgaan – Ruimte voor leren in transitie 
312 PBL (2021), Samen leren in de regio 
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versnipperd, onvolledig en slecht toegankelijk zijn. Dit levert een breed spectrum aan ambtelijke 

kennisvragen op. Veel vragen betreffen de organisatie: hoe kan het thema circulaire economie een plek 

krijgen in de eigen organisatie, hoe ‘circulair’ mee te nemen in het externe beleid, en hoe dat te brengen 

naar het regionale bedrijfsleven?  

 

7.2 Betrokkenheid van actoren in Noord-Holland 

In deze paragraaf wordt eerst toegelicht hoe op het Provinciehuis circulaire economie onder de aandacht wordt 

gebracht van PS, GS en de ambtelijke organisatie, vervolgens wordt toegelicht of de provincie een strategie heeft 

voor het mobiliseren van actoren en hoe in de praktijk samengewerkt wordt met actoren. 

 

Provinciale Staten  

92. PS hebben het circulaire-economiebeleid vastgesteld in 2017 en 2021 en waren betrokken bij de 

Discussienotitie en de Actieagenda 2021-2025. In 2022 is er een werkbezoek georganiseerd voor 

Statenleden over het circulaire-economiebeleid en onder andere de monitoring van circulaire transitie. PS 

hebben een schriftelijke vraag en enkele technische vragen gesteld over circulaire economie. 

a. Zoals genoemd in bevinding 23 hebben PS in 2017 het Ontwikkelperspectief vastgesteld en waren PS 

betrokken bij het bespreken van de Discussienotitie in 2020 en de concept-Actieagenda 2021-2025 in de 

Statencommissie Economie, Financiën en Bestuur (EFB) in aanloop naar het vaststellen van de 

Actieagenda 2021-2025 in 2021.  

b. Op 31 oktober 2022 heeft de ambtelijke organisatie een werkbezoek georganiseerd voor leden van de 

commissie Economie, Financiën en Bestuur (EFB). Het doel was onder meer om de Statenleden mee te 

nemen in de stand van zaken van de uitvoering van de Actieagenda 2021-2025 en er is een presentatie 

gegeven over de monitoring van circulaire transitie op nationale en provinciale schaal. Onderdeel van 

het werkbezoek was het bezoek aan een circulaire onderneming. Vooraf ontvingen Statenleden een 

notitie over ontwikkelingen in het provinciale, regionale en nationale beleid voor circulaire economie, 

monitoring en vijf actuele onderwerpen.313 

c. Sinds de vaststelling van de Actieagenda 2021-2025 is er een schriftelijke vraag gesteld over circulaire 

economie in relatie tot milieucriminaliteit en zijn er enkele technische vragen gesteld in de 

Statencommissie EFB.314 

 

Inspiratiekader – GS vragen PS om nadere kaderstelling middels menukaart  

Voorbeeld uit provincie Zuid-Holland  

 

In het Zuid-Hollandse coalitieakkoord staan zeven ambities centraal. Voor elke ambitie is eind 2022 in kaart 

gebracht welke nog niet benutte kansen bij kunnen dragen aan de circulaire transitie. Dit overzicht is voorgelegd 

aan de Statencommissie. Behandeling ervan leidde tot de vraag om een menukaart met beleidsopties voor de 

inzet op circulair in de Statenperiode 2023-2027. Begin 2023 stuurden GS aan de commissie een overzicht van 

vier ‘menu’s’ en twee ‘bijgerechten’ met elk een samenhangend geheel aan activiteiten. De menu’s verschillen 

onderling van elkaar qua intensiteit, richting en benodigd budget: 

▪ Menu 1: Zuid-Holland vernieuwend in transitieaanpak 

▪ Menu 2: Naar een sterk circulair ecosysteem in Zuid-Holland  

 
313 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
314 Provincie Noord-Holland (2021), Beantwoorde schriftelijke vragen nr. 97-2021 & Provincie Noord-Holland (2022), Technische 

vragen cie EFB 29-09-22 
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▪ Menu 3: Provinciale opgaves centraal: beleid en uitvoering circulair-inclusief 

▪ Menu 4: Zuid-Holland als koploper: maximale opbouw 

▪ Bijgerecht 1: Voorsorteren op actieve ombouw  

▪ Bijgerecht 2: Inclusieve transitie315 

 

Ambtelijke organisatie 

93. Binnen de provinciale organisatie is er afstemming tussen de directies en teams op het gebied van circulaire 

economie en worden er bijeenkomsten over circulaire transitie voor collega’s georganiseerd. In meerdere 

interviews komt naar voren dat de aandacht en het bewustzijn voor circulaire economie weliswaar groeit 

binnen de provinciale organisatie, maar dit nog niet overal het geval is. Er ontbreekt nog goede interne 

sturing op het meenemen van circulaire doelen, prijs is soms belangrijker dan duurzaamheid, en er is nog 

veel te doen aan bewustwording en kennis over circulaire economie door met elkaar in gesprek te gaan en te 

kijken waar opgaves elkaar raken. 

a. Zoals genoemd in bevindingen 55 en 56 is de bijdrage van verschillende teams en directies afgestemd 

voor de Actieagenda 2021-2025 en is er structureel overleg tussen de directies en een aantal teams 

binnen de directie Beleid.  

b. Het onderwerp circulaire economie wordt intern waar mogelijk meegenomen in communicatie via de 

intranetpagina, de brief voor de directie Beleid en de wekelijkse nieuwsbrief van de provincie voor 

externen die ook intern gelezen wordt. In bijeenkomsten tijdens bijvoorbeeld de Week van de Circulaire 

Economie worden sessies over circulaire transitie georganiseerd voor collega’s.316 

c. In een ambtelijk interview is aangegeven dat de interne sturing niet overal gericht is op de 

maatschappelijke opgave van circulariteit: “Er wordt bij veel sectoren niet gestuurd op het meenemen 

van de circulaire doelen in de uitvoering van hun werk. Daarnaast zijn er binnen de provinciale 

organisatie verschillende teams die zich bezighouden met de transities. Daardoor lijkt het alsof de 

andere medewerkers daar niet mee bezig hoeven te zijn. Het idee is dat deze teams de aanjagers zijn, 

die het thema moeten laten nestelen in de organisatie. Maar daardoor voelen anderen zich minder 

verantwoordelijk. Onbekend maakt onbemind. En doordat goede sturing hierop intern ontbreekt, blijft er 

een zekere vrijblijvendheid waardoor niet alle medewerkers hard lopen voor het thema circulaire 

economie.”317 

d. In een ander ambtelijk interview komt naar voren dat het bewustzijn voor circulaire economie binnen de 

provinciale organisatie in algemene zin groeit, maar dit nog niet overal het geval is. Daarbij gebeurt het 

“bij sommige projecten dat er nog te veel naar de prijs wordt gekeken in tegenstelling tot 

duurzaamheid.”318 

e. In een volgend ambtelijk interview wordt benoemd dat er werk aan de winkel is voor de opkomst van 

circulair denken binnen de provinciale organisatie. Zo wordt gezegd: “Er zijn zeker wel afdelingen waar 

het goed gaat. Zo zijn op het gebied van inkoop grote acties in gang gezet en zit het zeker wel tussen de 

oren. Maar op tal van andere plekken is nog veel te doen aan bewustwording en kennis over circulaire 

economie. Dat kan verbeteren door continu met elkaar het gesprek aan te gaan en te bekijken waar 

 
315 Provincie Zuid-Holland (2023), Brief gedeputeerde Stolk aan PS 'Toezegging Cie RWE 'menukaart' circulair' inclusief bijlage, 

10 januari 2023; Provincie Zuid-Holland (2021), Begroting 2022 & Provincie Zuid-Holland (2023), Beantwoording vragen 

ambtelijke organisatie, 14 februari 2023 & Provincie Zuid-Holland (2022), (Bijlage bij) GS-Brief ‘Agenda circulair in provinciale 

opgaven’, 1 november 2022 
316 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
317 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie II, 7 november 2022 
318 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie I, 7 november 2022 



 

 

99 

 

opgaves elkaar raken. Daardoor wordt voorkomen dat circulaire economie als een losstaand thema 

wordt ervaren.”319 

 

Strategie voor het mobiliseren van actoren 

94. De provincie heeft een Communicatiestrategie Programma Circulaire-Economie (hierna: 

Communicatiestrategie) opgesteld. Daarin wordt de context geschetst, doelen en doelgroepen toegelicht, en 

uitgangspunten bij wijze van afwegingskader geformuleerd. Verder wordt een factsheet met de opbouw van 

de strategie weergegeven en wordt ingegaan op de communicatiemiddelen, acties per doel, planning in 

2022, geld en capaciteit. 

a. In paragraaf 7.1 is aangegeven dat om als (decentrale) overheid doelbewust de transitie te kunnen 

beïnvloeden, een strategie voor het mobiliseren en sturen van de diverse typen actoren nodig is. 

b. In 2022 heeft de provincie een Communicatiestrategie opgesteld als instrument vanuit de Actieagenda 

2021-2025. Daarin wordt aangekondigd dat de strategie ieder jaar herijkt wordt als dat nuttig is vanwege 

nieuwe (Rijks)ontwikkelingen of als gevolg van het werk van de circulair ambassadeur.320 

c. In de Communicatiestrategie komen de volgende onderdelen aan bod: 

I. Context. Hier wordt ingegaan op de interne en externe situatie met oog op communicatie, daaruit 

volgende conclusies, en een overzicht van stakeholders. 

II. Communicatiedoel. Het hoofddoel is door middel van de communicatie bij te dragen aan het 

versnellen van de transitie naar een circulaire economie. Daaronder vallen drie subdoelen: het 

positioneren van de provincie als belangrijke speler en partner in de transitie, meer circulaire 

ondernemers, en het vergroten van de bewustwording van inwoners in Noord-Holland. 

III. Doelgroep. De primaire doelgroepen zijn MKB-bedrijven, waaronder bijna alle bedrijven in Noord-

Holland vallen, en (potentiële) samenwerkingspartners. Als secundaire doelgroep worden de 

inwoners van Noord-Holland genoemd, zie ook bevinding 100. 

IV. Strategische uitgangspunten. Er worden zes uitgangspunten genoemd die gebaseerd zijn op de 

transitiemanagementtheorie van DRIFT en die samen een afwegingskader vormen voor de keuze 

van communicatieve acties. Daarnaast worden ambassadeurs aangewezen, zoals de 

gedeputeerde, de circulair ambassadeur en ketenaanjagers.  

V. Message House / Factsheets. In een message house-model wordt schematisch weergegeven hoe 

het koepelverhaal als dak, de ondernemers, lobby en eigen organisatie als pijlers en de 

onderbouwing als fundament zich tot elkaar verhouden.  

VI. De communicatieaanpak. Hier wordt ingegaan op de offline en online communicatiemiddelen, de 

communicatieacties per doel, de planning voor 2022, en geld en capaciteit. 

 

Gemeenten 

95. De provincie organiseert bestuurlijke en ambtelijke dialoogtafels met gemeenten. Omdat gemeenten in 

Noord-Holland Zuid al via de MRA betrokken zijn bij activiteiten op het gebied van circulaire economie, richt 

de provincie haar regionale aanpak vooral op Noord-Holland Noord. Ambtelijk is aangegeven dat de 

provincie vanuit haar rol gemeenten wil bewegen actief te zijn op het gebied van circulaire economie. 

a. Ook gemeenten hebben het Grondstoffenakkoord ondertekend en zich daarmee gecommitteerd aan de 

ambitie om de circulaire economie te versnellen.321 

b. Volgens de Actieagenda 2021-2025 kiest de provincie voor haar regionale aanpak een rol bestaande uit 

het organiseren van bestuurlijke en ambtelijke dialoogtafels, het opstellen van een uitvoeringsregeling 

 
319 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie III, 7 november 2022 
320 Provincie Noord-Holland (2022), Communicatiestrategie Programma Circulaire-Economie, p. 1 
321 Ministerie van IenW (2020), Ondertekenaars Grondstoffenakkoord, 25 februari 2020 
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regionale circulaire strategieën, en het opzetten van een kennisprogramma voor Noord-Hollandse 

gemeenten.322 Ambtelijk is aangegeven dat de provincie heeft afgezien van een uitvoeringsregeling 

regionale circulaire strategieën, omdat uit de dialoogtafels naar voren kwam dat er geen behoefte aan 

was bij gemeenten. Het kennisprogramma wordt niet uitgevoerd omdat hier diverse andere initiatieven 

voor zijn ontwikkeld door Rijkswaterstaat en het platform De Verschilmakers.323 

c. In Noord-Holland Zuid zijn gemeenten via de MRA betrokken bij de versnelling van de circulaire 

economie, in Noord-Holland Noord varieert de activiteit van afzonderlijke regio’s.324 Ambtelijk is 

toegelicht dat de provincie na vaststelling van de Actieagenda 2021-2025 een verkenning heeft 

uitgevoerd naar een geschikte regionale aanpak. Daarop heeft de provincie ervoor gekozen om de 

activiteiten van de MRA niet te doorkruisen, maar zich te richten op Noord-Holland Noord. Hier zijn in 

2022 twee bestuurlijke tafels en één ambtelijke tafel georganiseerd. In 2023 organiseert de provincie 

bestuurlijke dialoogtafels in Alkmaar en omgeving, de Kop van Noord-Holland en mogelijk West-

Friesland.325 

d. Door het circulaire-economieteam is aangegeven dat de provincie vanuit haar sturingsfilosofie een rol 

heeft richting gemeenten door andere overheden te bewegen actief te zijn op het gebied van circulaire 

economie. De provincie kan bijvoorbeeld de extra diensten van afval- en energiebedrijf HVC agenderen 

in bestuurlijke overleggen. Niet alle gemeenten in Noord-Holland Noord maken hier nog gebruik van en 

zo kan de provincie het draagvlak hiervoor vergroten.326  

 

Inspiratiekader – Kompas Circulaire Gebiedsontwikkeling voor gemeenten 

Voorbeeld uit provincie Zuid-Holland 

 

Het bleek voor veel gemeenten lastig om concreet gemeentelijk beleid maken voor circulair bouwen vanwege een 

gebrek aan kennis over de instrumenten waarmee een gemeente kan sturen op circulariteit in 

gebiedsontwikkeling. Daarom heeft provincie Zuid-Holland in samenwerking met een adviesbureau het online 

Kompas Circulaire Gebiedsontwikkeling ontwikkeld. Hierin worden antwoorden gegeven op de vragen:327 

▪ Via welke beleidsinstrumenten kan gestuurd worden op circulariteit in gebiedsontwikkeling? 

▪ Hoe te sturen op circulariteit in een gebiedsontwikkeling met of zonder gemeentelijk grondbezit? 

▪ Hoe verhoudt circulariteit zich tot de andere duurzaamheidsthema’s? En hoe zorg ik voor een integraal 

duurzaam project? 

 

Omgevingsdiensten 

96. De provincie ziet de Omgevingsdiensten als een belangrijke partner in de transitie naar een circulaire 

economie. De provincie heeft vanuit een samenwerkingsagenda structureel overleg met de 

Omgevingsdiensten waar circulaire economie een van de onderwerpen is. Daarnaast is er overleg tussen de 

provincie en de Omgevingsdiensten over circulaire economie via het IPO, de Omgevingsdienst NL, de MRA 

en het kernteam Circulair Westfriesland. 

a. In de Actieagenda 2021-2025 omschrijft de provincie de Omgevingsdiensten als een belangrijke partner 

voor haar ambities op het gebied van circulaire economie, onder andere vanwege hun zicht op kansen 

voor circulaire productieprocessen en producten bij bedrijven.328 Ambtelijk is toegelicht dat de 

 
322 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 22 
323 Provincie Noord-Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
324 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 22 
325 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 14 november 2022 
326 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
327 Provincie Zuid-Holland (2023), www.zuid-holland.nl 
328 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 26 

http://www.zuid-holland.nl/


 

 

101 

 

Omgevingsdiensten belangrijk zijn omdat zij op de werkvloer bij bedrijven komen en kennis hebben over 

afval en regelgeving, en wordt de IPO Bouwstenenvisie CE VTH belangrijk geacht om de potentie van 

de Omgevingsdiensten in de circulaire-economietransitie te benutten.329 

b. Zoals genoemd in bevinding 73 had de provincie tussen 2019 en 2021 een samenwerkingsagenda met 

de vier Omgevingsdiensten die actief zijn in Noord-Holland. Daarin komt circulaire economie aan de 

orde. De provincie is trekker van de gemaakte afspraken en organiseert periodiek overleg met de vier 

Omgevingsdiensten. Onderwerpen daarbij zijn informatiedeling over pilots en onderzoeken door de 

Omgevingsdiensten, het betrekken van ondernemers bij het versnellen van de circulaire-

economietransitie, en de groei van het aantal circulaire bedrijven. Daarnaast overlegt de provincie met 

de Omgevingsdiensten binnen het MRA-platform ‘belemmeringen in wet- en regelgeving’.330 

c. De Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (OD NHN) geeft aan ook structureel overleg met de provincie 

over circulaire economie te hebben binnen het IPO en Omgevingsdienst NL, en in het kernteam Circulair 

Westfriesland.331  

d. De Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied (OD NZKG) geeft aan dat er frequent overleg is met de 

provincie in werkgroepen en bilateraal, en dat de provincie samen met de gemeente Amsterdam meer 

dan andere opdrachtgevers betrokken is op het gebied van circulaire economie door ondersteuning en 

financiering van het programmaplan.332 

 

Regionale Ontwikkelingsmaatschappij (ROM) InWest, Ontwikkelingsbedrijf Noord-Holland Noord en 

Amsterdam Economic Board 

97. Omdat regionale ontwikkelingsmaatschappijen en economic boards in contact staan met het regionale 

bedrijfsleven, kunnen zij het provinciale circulaire-economiebeleid uitdragen en mede vorm geven. De ROM 

heeft de opdracht van de provincie het Transitiefonds van € 100 miljoen onder andere te besteden aan 

circulaire projecten. Innovaties vanuit het MKB-fonds van de ROM richten zich niet expliciet op circulaire 

economie, maar kunnen (deels) circulaire innovaties betreffen en mogen de transitieambities in elk geval niet 

schaden. De provincie werkt via de MRA samen met de Amsterdam Economic Board op het gebied van 

circulaire economie. 

a. Zoals genoemd in bevinding 34 is de provincie één van de aandeelhouders in de ROM, die in oktober 

2021 is opgericht. De provincie draagt financieel bij aan het Transitiefonds en het MKB 

Innovatiefonds.333  

b. Het opschalen van circulaire innovaties door middel van de fondsen van de ROM is één van de doelen 

van de Actieagenda 2021-2025. De ROM beoordeelt businesscases waaronder circulaire businesscases 

en biedt business development. Daarnaast helpt de ROM ondernemers bij financieringen vanuit eigen 

middelen of door hen te verbinden aan andere middelen vanuit bijvoorbeeld het Rijk of Europa. De ROM 

financiert ondernemers alleen als er medefinanciers zijn aangesloten.334 

c. Het is de opdracht van de provincie aan de ROM het Transitiefonds van € 100 miljoen onder andere te 

bestemmen voor circulaire projecten. De kaders waarbinnen de ROM opereert zijn vastgelegd door de 

aandeelhouders waaronder de provincie. De verdere invulling en focus van de ROM is onderwerp van 

gesprek. Dat is afhankelijk van de kennis die de ROM aan het opdoen is en de wensen van de 

aandeelhouders. Er is geen structureel overleg tussen de ROM en provincie op het gebied van circulaire 

 
329 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 14 november 2022 
330 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 26 
331 Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (2022), Beantwoording vragen, 22 december 2022 
332 Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied (2022), Beantwoording vragen, 28 december 2022 
333 ROM InWest (2022), Jaarplan 2023), p. 14 & ROM InWest (2023), www.rominwest.nl 
334 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 14 november 2022 & ROM InWest en Provincie Noord-

Holland (2023), Interview, 27 januari 2023 

https://rominwest.nl/financiering/
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economie, maar er is wel veelvuldig overleg vanuit activiteiten en programma’s die aan circulaire 

economie raken.335  

d. Het MKB-fonds van de ROM is vooral gericht op de economische prioriteiten van de regio’s, maar 

kunnen ook circulaire innovaties betreffen.336 Door het circulaire-economieteam is toegelicht dat er 

vanuit het MKB-fonds geen activiteiten worden ondersteund die schade brengen aan de 

transitieambities. De circulaire- en energietransitie mogen dus niet worden tegenwerkt (het ‘do-no-harm’-

principe), bijvoorbeeld door innovaties die een hoge mate van CO2-uitstoot tot gevolg hebben. De ROM 

stelt hier voorwaarden voor.337 

e. De provincie is met gemeenten in Noord-Holland Noord opdrachtgever van Ontwikkelingsbedrijf Noord-

Holland Noord (NHN), een uitvoeringsorganisatie en aanjager van de regionale economie. Het 

Ontwikkelingsbedrijf NHN werkt samen met onder andere de ROM, kijkt hoe zij circulair ondernemen kan 

stimuleren en grondstofketens kan sluiten, en is deelnemer van de werkgroep Circulair Westfriesland.338 

f. De Amsterdam Economic Board is geraadpleegd bij het opstellen van het Ontwikkelingsperspectief in 

2017, is geïnterviewd in het externe participatietraject tijdens het opstellen van de Actieagenda 2021-

2025 en wordt genoemd als samenwerkingspartner op het gebied van innovatieprojecten door de 

provincie en als regiopartner van de ROM.339 De Amsterdam Economic Board heeft in samenwerking 

met de MRA-overheden, waaronder de provincie Noord-Holland, een regionaal 

Grondstoffentransitieprogramma afgerond en heeft een regisserende rol in de Green Deal Circulair 

Textiel.340 

 

Ondernemers 

98. MKB-bedrijven vormen een primaire doelgroep van de Communicatiestrategie en kunnen voor circulaire 

innovaties ondersteund worden vanuit meerdere programma’s en fondsen. De provinciale MKB-instrumenten 

zijn mede maar niet uitsluitend gericht op circulaire innovaties. De provincie is via de Circo Tracks direct 

betrokken bij circulaire ondernemers en krijgt via de provinciale MKB-programma’s inzicht in knelpunten voor 

circulair ondernemen. 

a. Eén van de twee primaire doelgroepen van de Communicatiestrategie wordt gevormd door MKB-

bedrijven. Bijna alle bedrijven in Noord-Holland behoren tot het MKB en de provincie ziet in deze groep 

de grootste circulaire groeimogelijkheden en veel innovatiekracht. Eén van de drie doelen uit de 

Communicatiestrategie is meer circulaire ondernemers door koplopers een podium te bieden en 

daarmee andere bedrijven te stimuleren en te inspireren. Acties hiervoor zijn het in kaart brengen van 

het ondernemersnetwerk, het onderzoeken van de bruikbaarheid van de website van de provincie voor 

ondernemers en verkennen of er een ander podium nodig is, en een uitgevoerde verkenning van de 

 
335 Provincie Noord-Holland (2021), GS brief: ROM Noord-Holland, bijlage: Uitgangspunten voor de inrichting van een Regionale 

Ontwikkelingsmaatschappij (ROM) voor Noord-Holland, 6 april 2021 & ROM InWest en Provincie Noord-Holland (2023), 

Interview, 27 januari 2023 
336 Provincie Noord-Holland (2021), GS brief: ROM Noord-Holland, bijlage: Uitgangspunten voor de inrichting van een Regionale 

Ontwikkelingsmaatschappij (ROM) voor Noord-Holland, 6 april 2021 & Provincie Noord-Holland (2023), Feitelijk 

wederhoorreactie, 4 april 2023 
337 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie III, 7 november 2022 
338 Ontwikkelingsbedrijf Noord-Holland Noord (2022), Jaarplan 2023 – Versie 1.03, pp. 9 & 14; Ontwikkelingsbedrijf Noord-

Holland Noord (2023), www.nhn.nl & Provincie Noord-Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
339 Provincie Noord-Holland (2017), Ontwikkelingsperspectief circulaire economie ‘We maken het rond’, p. 40; Provincie Noord-

Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023; Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, p. 117 & ROM 

InWest (2022), Jaarplan 2023 
340 Amsterdam Economic Board (2023), www.amsterdameconomicboard.com 
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https://amsterdameconomicboard.com/initiatief/grondstoffentransitieprogramma/


 

 

103 

 

mogelijkheid of de provincie kan aansluiten bij een circulaire prijs om circulaire ondernemers aandacht te 

geven.341  

b. De provincie zet een aantal instrumenten in waarmee MKB-bedrijven met circulaire innovaties 

ondersteund kunnen worden, zoals het versnellingsprogramma GO!-NH, Programma Investeringsgereed 

Innovatief MKB Noord-Holland (PIM), Innovatiefonds Noord-Holland, Participatiefonds Duurzame 

Economie Noord-Holland (PDENH), en de MKB-innovatiestimulering Regio en Topsectoren (MIT-

regeling). Daarnaast kunnen circulaire innovaties en projecten gefinancierd worden door het programma 

Kansen voor West, dat een samenwerkingsverband is tussen de randstedelijke provincies en grote 

steden, grotendeels gefinancierd vanuit het Europees Fonds voor Regionale Ontwikkeling (EFRO).342  

c. De provinciale MKB-instrumenten voor innovatie richten zich op innovaties uit missiegedreven 

innovatiebeleid. De instrumenten GO!-NH, PDENH, PIM en de MIT-regeling hebben een focus op 

duurzame innovaties en richten zich op een aantal thema's waar circulaire economie onderdeel van is.343 

d. Zoals genoemd in bevinding 39 richt de provincie zich met de driedaagse Circo Tracks op ondernemers 

met circulaire ambities. Een jaar na de training worden ondernemers actief benaderd met de vraag of zij 

het geleerde hebben kunnen implementeren in hun bedrijf. Dit is onderdeel van het werken met 

leervragen door de ambtelijke organisatie (zie paragraaf 6.2).344 

e. Het circulaire-economieteam licht toe dat de provincie door contacten met bedrijven via de provinciale 

programma’s voor het MKB inzicht krijgt in knelpunten voor ondernemers qua wet- en regelgeving. De 

MRA heeft ook een meldpunt voor bedrijven, waar de provincie ambtelijk voorzitter van is.345 

 

Onderwijs- en kennisinstellingen  

99. Samenwerking tussen overheid, bedrijfsleven en kennisinstellingen (triple helix) wordt van groot belang 

geacht in transities.346 De provincie is partner in een aantal triple helix-samenwerkingen, zoals het netwerk 

Voedsel Verbindt, de Amsterdam Economic Board, Amsterdam Smart City, en CIRCOLLAB.347 Zoals in 

hoofdstuk 3 geconstateerd komt onderwijs verder beperkt aan bod in de activiteiten van de provincie. 

 

Inwoners 

100. Inwoners in meer stedelijke provincies zoals Noord-Holland zijn relatief bekend met het begrip ‘circulaire 

economie’. Eén van de doelen van de Communicatiestrategie is het bereiken van inwoners. Met een 

subsidieregeling voor kleinschalige activiteiten en een georganiseerd Pop-Up Repair Café draagt de 

provincie bij aan het vergroten van het bewustzijn voor het belang van circulaire economie onder inwoners.  

a. In 2022 zijn de houding, het gedrag en ervaren belemmeringen ten aanzien van circulariteit bij burgers 

onderzocht. Hieruit blijkt onder andere dat de houding van Nederlanders ten aanzien van circulariteit 

veelal positief is, maar dat er grenzen zijn aan de bereidheid van mensen om zich aan te passen. 

Verschillen in opleidingsniveau en mate van stedelijkheid tussen provincies spelen een rol in de 

bekendheid met het begrip ‘circulaire economie’, waardoor inwoners in het meer stedelijke Noord-

Holland er relatief meer bekend mee zijn.348 

 
341 Provincie Noord-Holland (2022), Communicatiestrategie Programma Circulaire-Economie, pp. 3 & 7-8 & Provincie Noord-

Holland (2023), Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
342 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 27 
343 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie III, 7 november 2022 & Provincie Noord-Holland (2023), 

Feitelijk wederhoorreactie, 4 april 2023 
344 Provincie Noord-Holland (2023), Beantwoording vragen door ambtelijke organisatie, 9 februari 2023 
345 Provincie Noord-Holland (2022), Interview ambtelijke organisatie, 4 november 2022 
346 Metropoolregio Rotterdam Den Haag (2016), Roadmap Next Economy, p. 63 & VNO-NCW (2022), Interview, 28 juni 2022 
347 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 29 & Provincie Noord-Holland (2022), 

Interview ambtelijke organisatie, 14 november 2022 
348 I&O Research (2022), Houding, gedrag en ervaren belemmeringen t.a.v. circulariteit bij burgers, p. 12 
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b. In de Communicatiestrategie zijn inwoners een secundaire doelgroep. Het bijdragen aan 

gedragsverandering onder inwoners is volgens de provincie primair een rol voor het Rijk en gemeenten, 

maar het vergroten van bewustwording onder inwoners is wel één van de drie doelen van de 

Communicatiestrategie. Acties hiervoor zijn het uitlichten van de resultaten van de Uitvoeringsregeling 

Kleinschalige Activiteiten Circulaire Economie Noord-Holland, het benutten van het partnerschap met NH 

Media en het inzetten van het &Holland Magazine en sociale media-kanalen.349 

c. Met de Uitvoeringsregeling Kleinschalige Activiteiten Circulaire Economie Noord-Holland subsidieert de 

provincie stichtingen en verenigingen met kleinschalige activiteiten die bijdragen aan de bewustwording 

en gedragsverandering van inwoners.350 

d. In oktober 2022 organiseerde de provincie in samenwerking met lokale Repair Cafés een Pop-Up Repair 

Café op de International Repair Day, om aandacht te vragen voor het belang van en het plezier in het 

repareren van spullen. 78 inwoners kwamen hiervoor naar het provinciehuis.351 

 

 
349 Provincie Noord-Holland (2022), Communicatiestrategie Programma Circulaire-Economie, pp. 3 & 8 
350 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 23 & Provincie Noord-Holland (2023), 

www.noord-holland.nl 
351 Provincie Noord-Holland (2022), www.noord-holland.nl 

https://www.noord-holland.nl/Loket/Producten_en_Diensten/Producten_op_alfabet/K/Kleinschalige_activiteiten_circulaire_economie_Noord_Holland_subsidie:8n5uzYxxTFeFfSjs-Ex2_w#:~:text=De%20provincie%20geeft%20subsidie%20voor,economie%20te%20komen%20worden%20vergroot.
https://www.noord-holland.nl/Actueel/Archief/2022/Oktober_2022/Pop_Up_Repair_Caf_provinciehuis_groot_succes
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Bijlage A Europees circulaire-
economiebeleid 

In 2015 lanceerde de Europese Commissie (EC) een beleidspakket rond circulaire economie: het eerste 

Circulaire Economie Actieplan (CEAP). 

▪ Dit actieplan omvatte 54 wetgevende en niet-wetgevende maatregelen om de transitie naar een circulaire 

economie te bevorderen, de concurrentiepositie van Europa te versterken, duurzame groei te bevorderen en 

nieuwe banen te creëren.352 

▪ In 2019 rapporteerde de EC de belangrijkste resultaten van het actieplan. Alle voorgenomen maatregelen 

waren ingevoerd.353   

 

Het vigerende Europese circulaire-economiebeleid is vastgesteld in 2020 en beoogt dat duurzame producten de 

norm worden in Europa. 

▪ In 2020 heeft de EC het tweede actieplan aangenomen waarmee zij de transitie naar een circulaire economie 

verder wil bevorderen: het tweede Circulaire economie actieplan voor een schoner en concurrerender 

Europa.354 

▪ Dit tweede actieplan is één van de belangrijkste bouwstenen van de Europese Green Deal: een set van 

beleidsinitiatieven die ten doel hebben om Europa in 2050 een klimaatneutrale economie te bezorgen en 

economische groei los te koppelen van het gebruik van grondstoffen.  

▪ Het actieplan heeft onder andere ten doel dat duurzame producten de norm worden in Europa, door in te 

zetten op het voorkomen van afval en hergebruik van producten. De maatregelen zijn gericht op de sectoren 

met het grootste gebruik van grondstoffen en die de meeste potentie hebben voor circulariteit, waaronder 

elektronica, verpakkingen, textiel, bouw en voedsel.355 

▪ In 2022 gaf de EC uitvoering aan diverse acties uit het actieplan, waaronder: 356 

o een wetsvoorstel voor het verplichten van bedrijven om duurzaamheidsclaims te onderbouwen 

o herziening van de eisen voor verpakkingen en verpakkingsafval 

o het ontwikkelen van een nieuw beleidskader voor biobased, biologisch-afbreekbare en composteerbare 

kunststoffen 

o invoering van maatregelen om de impact van vervuiling door microplastics op het milieu te verminderen. 

▪ Het actieplan omvat Europese verordeningen die rechtstreeks van toepassing zijn op alle EU-lidstaten 

(waaronder Nederland)357, zoals een verbod op het vernietigen van onverkochte producten.  

 

De komende jaren zullen diverse maatregelen met betrekking tot circulaire economie gaan gelden voor de EU-

lidstaten, waarvan het merendeel wetgevende maatregelen zijn.358  

▪ Het Institute for European Environmental Policy heeft in 2022 de stand van zaken met betrekking tot het 

Europese circulaire-economiebeleid in kaart gebracht. Geconcludeerd wordt dat de aard van de voorgenomen 

maatregelen onder de CEAP en de European Green Deal erop lijkt te wijzen “dat de Commissie in 

 
352 Europese Commissie (2015), Closing the loop – An EU action plan for the Circular Economy 
353 Europese Commissie (2015), First Circular Economy Action Plan 
354 Europese Commissie (2020), A new Circular Economy Action Plan: For a cleaner and more competitive Europe 
355 Europese Commissie (2023), www.europa.eu 
356 Europese Commissie (2023), www.europa.eu 
357 PBL (2023), Integrale Circulaire Economie Rapportage 2023 
358 Institute for European Environmental Policy (2022), European Circular Economy policy overview 

https://environment.ec.europa.eu/strategy/circular-economy-action-plan_en
https://environment.ec.europa.eu/strategy/circular-economy-action-plan_en
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toenemende mate de noodzaak erkent om juridisch bindende maatregelen te gebruiken om de overgang naar 

een circulaire economie in de EU te versterken.”  

▪ De helft van de wetgevende maatregelen die worden benoemd in het rapport, zijn voorgelegd, maar nog niet 

aangenomen. De andere helft betreft wetgevende maatregelen die nog voorgelegd dienen te worden. Het 

Institute for European Environmental Policy concludeert dat de EU-lidstaten de komende jaren de introductie 

van diverse wetgevende maatregelen kan verwachten. Een aantal voorbeelden van de geplande wetgevende 

maatregelen zijn:  

o Revision of the Rules on Waste Shipments: herziening van regels voor afvaltransport. Onder andere 

gericht op een geharmoniseerd systeem voor het classificeren van afval binnen de EU om daarmee 

recycling te stimuleren; 

o Revision of the Packaging and Packaging Waste Directive: maatregelen voor verpakkingen om het 

ontwerp voor hergebruik en recycling te bevorderen, het hergebruik van verpakkingsmateriaal te 

vergroten en excessief gebruik van verpakkingen aan te pakken.  

▪ Een voorbeeld van een niet-wetgevende maatregel is de Critcal Raw Materials Resilience: een plan met 

acties om de afhankelijkheid van kritieke materialen te reduceren, voornamelijk in de vorm van het uitvoeren 

van onderzoek. 
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Bijlage B Operationele doelen en 
voorbeelden acties Noord-Holland 

Visualisatie van de operationele doelen en voorbeelden van één van de bijbehorende acties van de provincie 

Noord-Holland:359 

 
359 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, p. 15 
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Bijlage C Overzicht voorgenomen acties Noord-Holland 

Overzicht van de voorgenomen acties voor de sporen ‘circulair ondernemerschap en innovatie’ en ‘grondstoffen’ volgens de Actieagenda 2021-2025.360 

Spoor Actie Doel en doelgroep 
Rol, inzet en 
instrumenten 

Samenwerking Looptijd Activiteiten Beleidsresultaat 

Circulair 
onder-
nemer-
schap en 
innovatie 

1.1 Aanstellen 
circulaire 
ambassadeur 

Doel: Het aanstellen van een circulaire ambassadeur om sneller 
een grotere massa van bedrijven te stimuleren om circulair te gaan 
ondernemen. 
 
Toelichting: De ambassadeur gaat het gesprek aan met bedrijven 
over de mogelijkheden voor circulair ondernemen, inspireert met 
voorbeelden en wijst op de bestaande instrumenten (PNH en Rijk) 
die beschikbaar zijn. De ambassadeur legt relevante verbanden 
tussen bedrijven, organisaties, initiatieven en geeft signalen terug 
aan PNH ten behoeve van aanpassingen van beleid en uitvoering. 
De ambassadeur kan op basis van de behoefte in de markt 
workshops laten organiseren t.b.v. gerichte kennisdeling. 
 
Doelgroep: MKB en grote bedrijven 

Rol: 
Opdrachtgever, 
partner en 
bemiddelaar 
 
Inzet/instrumenten: 
Onderzoeken en 
verbinden 

Partners in 
Amsterdam Smart 
City, MKB-innovatie-
programma’s, 
regionale en lokale 
ondernemers-
verenigingen en 
brancheorganisaties 

2022-
2023 

Circulaire ambassadeur is 
twee jaar fulltime actief. 

Meer bedrijven met een circulaire 
bedrijfsvoering (aanpassing van 
bestaande lineaire bedrijfsvoering) 
en meer bedrijven die een circulair 
businessmodel (toevoeging van 
nieuwe circulaire producten) 
hebben ontwikkeld. 

1.2 Organiseren 
Circulaire 
Business Design 
Tracks (CIRCO-
tracks) 

Doel: Het ondersteunen van bedrijven bij het ontwikkelen van een 
strategie om over te gaan naar een circulaire bedrijfsvoering en het 
zetten van stappen naar nieuwe circulaire businessmodellen. 
 
Toelichting: CIRCO is een programma van CLICKNL. De 
ondersteuning vindt plaats door middel van een 3-daagse training 
(CIRCO-tracks) waarbij bedrijven uit een keten, sector of regio 
samen leren om tot een circulaire strategie te komen. 
 
Doelgroep: MKB en (grote) bedrijven 

Rol: 
Opdrachtgever, 
partner 
 
Inzet/instrumenten: 
Stimuleren en 
verbinden 

De tracks worden in 
samenwerking 
organisaties met een 
netwerk van bedrijven 
georganiseerd, zoals 
regionale en lokale 
ondernemersverenigi
ngen, branche-
organisaties en 
banken 

2021-
2025 

In totaal worden er 10 
CIRCO-tracks 
georganiseerd (per track 
± 10 deelnemers). 
In totaal deelname van 
circa 100 Noord-
Hollandse bedrijven. 

Meer bedrijven met een circulaire 
bedrijfsvoering (aanpassing van 
bestaande lineaire bedrijfsvoering) 
en meer bedrijven die een circulair 
businessmodel (toevoeging van 
nieuwe circulaire producten) 
hebben ontwikkeld. 

1.3 Vormen, 
versterken en 
verbinden van 
circulaire 
netwerken en 
platforms 

Doel: Het verbinden van bedrijven, regionale partijen, 
kennisinstellingen en circulaire netwerken om kennis over circulair 
ondernemen te vergroten en samenwerking en coalitievorming te 
stimuleren. 
 
Toelichting: Het verbinden en vormen van netwerken en platforms 
wordt georganiseer door middel van het organiseren van (kennis-
)bijeenkomsten, workshops en masterclasses. Tot en met 2021 
heeft de provincie een partnership met Impact Hub Amsterdam om 
circulaire ondernemers te verbinden. In 2021 wordt de 
samenwerking met Impact Hub geëvalueerd. 
 

Rol: 
Opdrachtgever, 
partner  
 
Inzet/instrumenten: 
Stimuleren en 
verbinden 

Provinciale MKB-
innovatie-
programma’s, 
regionale en lokale 
ondernemers-
verenigingen, 
brancheorganisaties 
en bestaande 
netwerken die zich 
richten op circulair 
ondernemen 

2021 
 
 
 
2021-
2022 
 
 
 
2023-
2025 

Uitvoering van jaarplan 
2021 met Impact Hub 
Amsterdam. 
 
Vervolgens verkenning en 
besluitvorming over 
vervolg samenwerking 
met circulaire netwerken. 
 
Partner in circulaire 
netwerken. 

Meer bedrijven met een circulaire 
bedrijfsvoering (aanpassing van 
bestaande lineaire bedrijfsvoering) 
en meer bedrijven die een circulair 
businessmodel (toevoeging van 
nieuwe circulaire producten) 
hebben ontwikkeld. 

 
360 Provincie Noord-Holland (2021), Actieagenda Circulaire Economie 2021-2025, pp. 43-47 
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Spoor Actie Doel en doelgroep 
Rol, inzet en 
instrumenten 

Samenwerking Looptijd Activiteiten Beleidsresultaat 

Doelgroep: startups, scale-ups, MKB, grote bedrijven, 
kennisinstellingen 

1.4 
Ondersteunen 
van matchmaking 
programma 
gericht op 
startups/scale-
ups en grote 
MKB-bedrijven 

Doel: Het oplossen van circulaire vraagstukken van grote MKB-
bedrijven én het laten groeien van startups en scale-ups die 
circulair innovaties hebben ontwikkeld. 
 
Toelichting: Startups en scale-ups die circulaire innovaties hebben 
ontwikkeld worden gekoppeld aan grote MKB-bedrijven met 
circulaire vraagstukken. MKB-bedrijven treden hiermee op als 
launching customer. Deze actie wordt uitgevoerd door aan te sluiten 
bij een al bestaand matchmaking programma dat succesvol 
uitgevoerd wordt door een partij met een sterk netwerk van Noord-
Hollandse bedrijven. 
 
Doelgroep: startups, scale-ups, MKB en bedrijven 

Rol: 
Partner 
 
Inzet/instrumenten: 
Stimuleren en 
verbinden 

Aansluitend bij een al 
bestaand 
matchmaking-
programma 

2021-
2023 

Deelname van Noord-
Hollandse bedrijven aan 
een al bestaand 
matchmaking-programma 

Meer bedrijven met circulaire 
bedrijfsvoering en opschaling van 
circulaire innovaties door het 
vergroten van de markt 

1.5 Onderzoek 
naar circulaire 
fieldlabs in 
Noord-Holland 

Doel: Kennisontwikkeling over field labs in Noord-Holland als 
instrument om tot opschaling van circulaire innovaties te komen. 
 
Toelichting: Field labs zijn locaties waar nieuwe technologieën, 
producten en innovaties ontwikkeld, getest, gedemonstreerd en 
gevalideerd kunnen worden. Het onderzoek richt zich op `field labs’ 
in Noord-Holland, onder meer welke zijn er, waar, focus, 
functioneren, kansen en knelpunten. Op basis van de uitkomst 
kunnen acties volgen om het Noord-Hollandse netwerk van field 
labs die van belang zijn voor de transitie naar een circulaire 
economie te versterken. 
 
Doelgroep: gemeenten, fieldlabs, innovatieve bedrijven 

Rol: 
Opdrachtgever 
 
Inzet/Instrumenten: 
Onderzoeken 

Initiatiefnemers, field 
labs, gemeenten 

2022-
2023 
 
 
 
2023-
2025 

Onderzoeksrapport over 
kansen en mogelijkheden 
voor versterking fieldlabs 
in Noord-Holland. 
 
Uitwerken en uitvoeren 
vervolgacties voor 
versterken Noord-
Hollandse netwerk van 
field labs naar aanleiding 
van onderzoeksrapport. 

Meer circulaire innovaties en 
circulaire bedrijven door een beter 
Noord-Hollands innovatieklimaat 
door het optimalieren van de 
mogelijkheden voor bedrijven om 
nieuwe technologieën, producten 
en innovaties te ontwikkelen, 
testen, demonstreren en valideren. 
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Spoor Actie Doel en doelgroep 
Rol, inzet en 
instrumenten 

Samenwerking Looptijd Activiteiten Beleidsresultaat 

1.6 Onderzoek 
naar kansen voor 
de Noord-
Hollandse 
arbeidsmarkt 
door circulaire 
economie 

Doel: Inzicht verwerven in de effecten van de transitie naar een 
circulaire economie op de arbeidsmarkt in Noord-Holland. 
 
Toelichting: Het onderzoek richt zich zowel op het algemene beeld 
van de effecten op de arbeidsmarkt van de transitie naar een 
circulaire economie als de specifieke vaardigheden die nodig zijn 
voor banen in een circulaire economie. 
 
Doelgroep: provincie, gemeenten 

Rol: 
Opdrachtgever, 
beleidsontwikkelaar 
 
Inzet/instrumenten: 
Onderzoeken 

Rijk, MRA, 
gemeenten 

2021-
2022 
 
 
 
 
 
 
2023-
2024 

Onderzoeksrapport over 
de effecten van de 
transitie naar een 
circulaire economie op de 
arbeidsmarkt in Noord-
Holland en de benodigde 
vaardigheden. 
 
Uitwerken en uitvoeren 
eventuele vervolgacties 
op het gebied van 
arbeidsmarkt en 
onderwijs naar aanleiding 
van het 
onderzoeksrapport. 

Verbeteren van de aansluiting van 
(het beleid voor) arbeidsmarkt en 
onderwijs op de transitie naar een 
circulaire economie. 

1.7 Onderzoek 
naar ruimtelijke 
voorwaarden van 
circulaire 
economie in het 
NZKG 

Doel: Het leveren van kennis over de ruimtelijke oorwaarden voor 
circulaire economie in het Noordzeekanaalgebied (NZKG). 
 
Toelichting: In samenwerking met het Platform 
Noordzeekanaalgebied worden de kansen en beperkingen voor 
circulaire bedrijven en bedrijvenclusters in het NZKG verkend voor 
het op te stellen vestigingsbeleid. Dit vestigingsbeleid zal ook een 
bouwsteen vormen voor de NOVI-aanpak in het NZKG. 
 
Doelgroep: partners in het NZKG 

Rol: 
Opdrachtgever, 
beleidsontwikkelaar 
 
Inzet/instrumenten: 
Onderzoeken 

Platform 
Noordzeekanaal-
gebied 

2021 
 
 
 
 
2022-
2023 

Onderzoeksrapport 
ruimtelijke voorwaarden 
voor circulaire economie 
in het NZKG. 
 
Uitwerken gezamenlijk 
vestigingsbeleid voor o.a. 
circulaire economie in het 
NZKG. 

Toename van circulaire activiteiten 
in het NZKG en een betere 
samenhang tussen deze activiteiten 
(juiste bedrijf op de juiste plek). 

1.8 Uitvoeren 
ruimtelijke 
verkenning 
circulaire 
werklocaties 

Doel: Het verkrijgen van meer kennis over de ruimtelijke impact van 
circulaire economie op werklocaties en de ruimtelijke behoefte aan 
grondstoffenhubs. 
 
Toelichting: De centrale vraag is wat de gevolgen zijn van 
circulaire economie op het ruimtegebruik in Noord-Holland, welke 
verschijningsvormen (o.a. grondstoffenhubs) er zijn en welke 
kwalitatieve eisen aan de omgeving worden gesteld, zoals 
milieuruimte. 
 
Doelgroep: regio’s en gemeenten 

Rol: 
Opdrachtgever, 
beleidsontwikkelaar 
 
Inzet/instrumenten: 
Onderzoeken 

Gemeenten (in 
regioverband), MRA, 
mogelijk in 
samenwerking met 
andere provincies 

2022 
 
 
 
2022 en 
verder 

Onderzoeksrapport 
ruimtelijke verkenning 
circulaire werklocaties  
 
Mogelijke doorwerking 
onderzoeksrapport in 
planologische 
documenten 

Circulaire bedrijven met een grote 
ruimtelijke impact (zoals 
milieuruimte) kunnen zich vestigen 
of uitbreiden omdat daarmee in de 
ruimtelijke ordening rekening 
gehouden is. Vestiging van 
grondstoffenhubs wordt ruimtelijk 
mogelijk, indien er sprake is van 
een duidelijk marktbehoefte. 
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Spoor Actie Doel en doelgroep 
Rol, inzet en 
instrumenten 

Samenwerking Looptijd Activiteiten Beleidsresultaat 

Grond-
stoffen 

2.1 Aanstellen 
aanjager(s) om 
grondstofketens 
te smeden 

Doel: bedrijven bij elkaar brengen in en tussen ketens om 
grondstofgebruik voor die ketens te optimaliseren. 
 
Toelichting: De aanjager(s) zoeken naar mogelijkheden om 
grondstofketens in Noord-Holland op regionale schaal te vormen en 
organiseren dat deze ketens tot stand komen. De aanjagers richten 
zich primair op de vier prioritaire grondstofstromen. De 
ketenaanjager werkt nauw samen met de circulaire ambassadeur. 
 
Doelgroep: bedrijven in de ketens textiel, biomassa & voedsel, 
plastics en bouw 

Rol: 
Opdrachtgever, 
beleidsontwikkelaar, 
partner 
 
Inzet/Instrumenten: 
Stimuleren en 
verbinden 

Bedrijven in de ketens 
textiel, biomassa en 
voedsel, plastics en 
bouw, bestaande 
platforms, regionale/ 
lokale ondernemers-
organisaties, 
gemeenten 

2022-
2023 
 
 
 
 
 
 
 
2024-
2024 

Aanjager(s) hebben per 
prioritaire 
grondstoffenstroom 
minimaal één 
samenwerkingsproject 
met verschillende 
bedrijven in een keten 
vormgegeven. 
 
Mogelijk vervolg op basis 
van tussentijdse 
evaluatie. 

Minder afvalstromen en 
hoogwaardig verwerkte 
reststromen.  

2.2 Uitvoeren 
subsidieregeling 
om samen-
werking in 
grondstof- en 
productieketens 
te stimuleren 

Doel: stimuleren dat op regionale of bovenregionale schaal ketens 
worden gevormd. 
 
Toelichting: De provincie ontwikkelt een subsidieregeling om de 
uitvoering van projecten waarin meerdere bedrijven samenwerken 
om te komen tot een circulair ontwerp van een product, dienst of 
proces te stimuleren. 
 
Doelgroep: consortia van bedrijven in en tussen de ketens textiel, 
biomassa & voedsel, plastics en bouw 

Rol: 
Beleidsontwikkelaar 
 
Inzet/Instrumenten: 
Stimuleren en 
verbinden 

Sector subsidies 2022-
2025 

Verstrekte subsidies voor 
consortia van bedrijven 
voor uitvoering van 
projecten binnen 
prioritaire 
grondstofstromen. 

Meer samenwerking in grondstof- 
en productieketens op textiel, 
biomassa, plastics en bouw. 

2.3 Onderzoek 
naar reststromen, 
knelpunten en 
sturings-
mogelijkheden 

Doel: Het verkrijgen van inzicht in en kennis over reststromen om 
gericht te kunnen sturen op vermindering ervan en hoogwaardig 
hergebruik. 
 
Toelichting: Het onderzoek richt zich op de vraag welke restromen 
er zijn, wat ermee gebeurt (storten, verbranden, export) en hoe 
deze stromen hoogwaardiger in het systeem kunnen worden 
behouden. 
 
Doelgroep: gemeenten, regio’s, provincie, afvalbedrijven 

Rol: 
Opdrachtgever, 
beleidsontwikkelaar 
 
Inzet/instrumenten: 
Onderzoeken 

Omgevingsdiensten, 
afvalinzamelaars en 
afvalverwerkers, PBL 

2021-
2022 
 
 
 
2023-
2025 

Onderzoeksrapport met 
inzicht afvalstromen en 
mogelijkheden sturing 
reststromen. 
 
Uitwerken en uitvoeren 
eventuele vervolgacties 
naar aanleiding van het 
onderzoeksrapport. 

Minder afvalstromen en 
hoogwaardig verwerkte 
reststromen. 

2.4 Organiseren 
challenges 
voedselverspilling 

Doel: Het voorkomen en verminderen van voedselverspilling door 
het stimuleren van partijen in de voedselketen om projecten te 
starten om de verspilling van voedsel te voorkomen. 
 
Toelichting: Via het uitschrijven van een challenges worden 
partijen in de voedselketen gestimuleerd om projecten te initiëren 
die op structurele wijze voedselverspilling tegengaan. Dit sluit aan 
bij de ambities uit de Voedselvisie. 
 
Doelgroep: gemeenten, partijen uit de voedselketen. 

Rol: 
Opdrachtgever 
 
Inzet/instrumenten: 
Stimuleren 

MKB-innovatie-
programma’s, 
werkgroep Circulaire 
Voedseleconomie van 
het platform Voedsel 
Verbindt 

2021-
2023 

Winnaar van de 
challenges die een project 
uitvoert waarmee 
voedselverspilling mee 
wordt verminderd. 

Aandacht voor het belang van 
tegengaan van voedselverspilling 
en het creëren van goede 
voorbeelden die elders in Noord-
Holland kunnen worden toegepast. 
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Spoor Actie Doel en doelgroep 
Rol, inzet en 
instrumenten 

Samenwerking Looptijd Activiteiten Beleidsresultaat 

2.5 Onderzoek 
naar kansen en 
mogelijkheden 
voor de productie 
van bio-
grondstoffen in 
Noord-Holland 

Doel: Het verkrijgen van inzicht in de kansen en (ruimtelijke) 
mogelijkheden voor de productie van bio-grondstoffen in Noord-
Holland. 
 
Toelichting: Voor het gebruik van bio-grondstoffen bijvoorbeeld 
voor circulair bouwen is productie nodig. Dit vindt bij voorkeur zo 
dichtbij mogelijk plaats, vanwege milieuwinst (beperken CO2-
uitstoot). Om die reden wordt verkend welke grondstoffen kansrijk 
zijn om in Noord-Holland te produceren, onder meer gegeven 
ligging, bodem en ruimtebeslag. Gedacht kan worden aan bamboe, 
olifantengras, vlas, hennep en algen. 
 
Doelgroep: gemeenten, regio’s, provincie, bedrijven 

Rol: 
Opdrachtgever, 
beleidsontwikkelaar 
 
Inzet/instrumenten: 
Onderzoeken 

Kennisinstellingen, 
initiatiefnemers 
(bedrijven), 
gemeenten en regio’s 

2021-
2022 
 
 
 
2023-
2025 

Onderzoeksrapport 
mogelijkheden productie 
biogrondstoffen. 
 
Uitwerken en uitvoeren 
eventuele vervolgacties 
naar aanleiding van het 
onderzoeksrapport. 

Meer productie van biogrondstoffen 
in Noord-Holland om in te zetten als 
alternatief voor niet-circulaire 
grondstoffen. 

2.6 Aanstellen 
circulaire bouw-
ambassadeur 

Doel: Opschaling van circulair bouwen door het stimuleren en 
ondersteunen van gemeenten, ontwikkelaars en bouwbedrijven. 
 
Toelichting: De huidige bouwambassadeur van de provincie 
Noord-Holland voor de versnelling van de woningbouw krijgt een 
aanvullende opdracht en capaciteit om in de actieve benadering 
van de relevante partijen in de bouwsector circulair bouwen te 
stimuleren. Via deze weg kan actief kennis worden verstrekt en in 
bouwprojecten worden meegedacht en meegewerkt. 
 
Doelgroep: Bouwbedrijven, projectontwikkelaars, 
woningbouwcorporaties, gemeenten 

Rol: 
Opdrachtgever, 
partner en 
bemiddelaar 
 
Inzet/instrumenten: 
Stimuleren en 
verbinden 

Bouwambassadeur 
voor de versnelling 
van de woningbouw 

2021-
2022 

Concrete projecten waar 
circulair bouwen wordt 
uitgevoerd. 

Uitvoering van circulaire 
bouwprojecten in Noord-Holland. 

2.7 Partner 
Citydeal circulaire 
bouw 

Doel: Opschaling van circulair bouwen door het ontwikkelen en 
delen van kennis over circulaire bouw en vormen va een netwerk 
met overheden en de bouwsector op nationale schaal. 
 
Toelichting: Provincie neemt deel aan de nationale publiek-private 
samenwerking waarin samen met de andere deelnemers kennis 
wordt ontwikkeld die de provincie direct kan toepassen en kan 
delen met het provinciale netwerk van gemeenten en 
bedrijven/organisaties binnen de bouwsector. Daarnaast kunnen via 
dit platform Noord-Hollandse projecten als voorbeeld worden 
gedeeld met andere partners. 
 
Doelgroep: gemeenten, woningbouwcorporaties, 
projectontwikkelaars, bouwbedrijven 

Rol: 
Partner en 
bemiddelaar 
 
Inzet/instrumenten: 
Stimuleren en 
verbinden 

In samenwerking met 
de overige 
deelnemers aan de 
Citydeal circulaire 
bouw 

2021-
2023 

Nieuwe kennis over 
circulair bouwen, 
ontwikkeld met andere 
deelnemers aan de 
Citydeal. Nieuwe 
verworven kennis en 
netwerkcontacten 
gedeeld met provinciale 
netwerk van gemeenten 
en bedrijven/organisaties 
binnen de bouwsector. 

Opschaling van circulair bouwen 
waarbij circulair bouwen de norm 
wordt in plaats van de uitzondering. 
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Spoor Actie Doel en doelgroep 
Rol, inzet en 
instrumenten 

Samenwerking Looptijd Activiteiten Beleidsresultaat 

2.8 Uitvoering 
circulair 
bouwprogramma 
C-creators 

Doel: Opschaling van circulair bouwen door het ontwikkelen van 
kennis over circulaire bouw en verbinden van partijen in de 
bouwsector op Noord-Hollandse schaal. 
 
Toelichting: Provincie is kernpartner van de stichting C-creators. 
Met de jaarlijkse financiële bijdrage aan de uitvoering van het 
bouwprogramma van de stichting wordt gewerkt aan de opschaling 
naar een circulaire bouweconomie. De focus van de stichting ligt op 
de MRA. De provincie maakt de kennis daarnaast zoveel mogelijk 
voor Noord-Holland-Noord toegankelijk. 
 
Doelgroep: bouwbedrijven, projectontwikkelaars, 
woningbouwcorporaties, gemeenten 

Rol: 
Partner en 
bemiddelaar 
 
Inzet/instrumenten: 
Stimuleren en 
verbinden 

Stichting C-creators 
en overige partners 
van de stichting 
(bedrijven, 
kennisinstellingen, 
overheden) 

2021-
2022 

Nieuwe kennis over 
circulair bouwen, gedeeld 
met de MRA en Noord-
Holland-Noord. Nieuwe 
verbindingen tussen 
partijen in de bouwsector 
ten behoeve van circulair 
bouwen. 

Opschaling van circulair bouwen 
waarbij circulair bouwen de norm 
wordt in plaats van de uitzondering. 

2.9 Ontwikkelen 
handboeken 
circulair bouwen 

Doel: Opschaling van circulaire bouw door het ontwikkelen van 
gerichte kennis ontwikkelen over circulair bouwen die in de praktijk 
kan worden toegepast. 
 
Toelichting: De handboeken bieden handvatten en praktische 
kennis om aan de slag te gaan met circulair bouwen. De 
handboeken worden beschikbaar gesteld en gedeeld met de 
doelgroep. Er worden bijeenkomst georganiseerd om kennis uit te 
wisselen. Er is hiermee een start gemaakt met het handboek 
stikstof en bouwen en het handboek circulair renoveren.  
 
Doelgroep: bouwbedrijven, projectontwikkelaars, 
woningbouwcorporaties, gemeenten 

Rol: 
Beleidsontwikkelaar 
en partner 
 
Inzet/instrumenten: 
Onderzoeken 

In samenwerking met 
stichting C-creators, 
kennisinstellingen, 
medeoverheden 

2022-
2023 

Meerdere handboeken 
over circulair bouwen. In 
samenwerking met 
partners worden 
kennisbijeenkomsten 
georganiseerd. 

Opschaling circulaire bouw door 
kennis over toepassing en 
uitvoering te vergroten. 
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Bijlage D Instrumenten economie en circulaire economie 
Noord-Holland 

De belangrijkste instrumenten op het gebied van economie en circulaire economie van de provincie Noord-Holland:361 

 
361 Provincie Noord-Holland (2022), GS brief: Reflectie algemene economie en circulaire economie beleid, bijlage: schema instrumenten, 31 augustus 2022 
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Circulaire economie 

Onderzoek naar de provinciale bijdrage aan de transitie naar een 
circulaire economie 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Aanleiding  

Onze samenleving draait op wat de aarde ons biedt: we gebruiken grondstoffen voor voedsel, onderdak, warmte, 

kleding, elektrische apparaten en mobiliteit. Die behoefte aan grondstoffen neemt nog steeds toe, in Nederland 

en de rest van de wereld. De Nederlandse economie is sterk afhankelijk van de import van grondstoffen. Door 

geopolitieke machtsverhoudingen en conflicten in regio’s die grondstoffen leveren, is die afhankelijkheid 

kwetsbaar. Ook legt de vraag naar en het gebruik van grondstoffen druk op omgeving en milieu. Om die redenen 

is het noodzakelijk de lineaire economie om te vormen naar een circulaire economie: een economie zonder afval 

waarin het gebruik van grondstoffen wordt gereduceerd en materialen worden hergebruikt. 

 

De transitie naar de circulaire economie gaat verder dan alleen het zuiniger en slimmer omgaan met 

grondstoffen, producten en diensten. Het gaat ook om andere werkwijzen en processen binnen en tussen 

organisaties, om mensen en sociale inclusie. Het realiseren van een volledig circulaire economie vraagt om 

brede, fundamentele veranderingen in onze samenleving: een systeemverandering. 

 

Alle vier Randstedelijke provincies hebben beleid geformuleerd om de transitie naar een circulaire economie te 

stimuleren en te versnellen. De provincies geven daarmee uitvoering aan het Grondstoffenakkoord uit 2017 en 

landelijke doelen gericht op 2030 en 2050. De transitie naar een circulaire economie en het bijbehorende beleid 

staan nog relatief aan het begin van realisatie. 



 

Vraagstelling  

Met dit onderzoek wil de Rekenkamer Provinciale Staten van Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland 

ondersteunen in hun kaderstellende en controlerende rol, en bekijken of het beleid doeltreffend is. Onderstaande 

centrale onderzoeksvraag is verder uitgewerkt in acht deelvragen, zie hiervoor het Eindrapport. 

 

Centrale onderzoeksvraag 

Op welke manier dragen de provincies Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland bij aan de transitie 

naar een circulaire economie en wat kunnen de provincies van elkaar leren als het gaat om hun beleid en de 

uitvoering daarvan? 

 

Hoofdconclusie 

De transitie naar een circulaire economie wordt steeds urgenter. De nog altijd groeiende vraag naar grondstoffen 

vergroot de druk op klimaat, natuur en leefomgeving. Ook wordt steeds duidelijker dat een meer onafhankelijke 

en stabiele grondstoffenpositie van strategisch en economisch belang is voor Nederland. Voor ondernemers is 

betaalbaarheid en leveringszekerheid van grondstoffen immers van groot belang voor een toekomstbestendige 

bedrijfsvoering. De Randstedelijke provincies en onder andere het Rijk willen de transitie naar een circulaire 

economie versnellen. In 2017 hebben zij daartoe het Grondstoffenakkoord ondertekend.  

 

Provincie Noord-Holland: 

1. heeft in 2015 het thema circulaire economie verkend en sinds 2017 beleid ontwikkeld voor de circulaire-

economietransitie. Het huidige beleid loopt tot en met 2025. 

2. focust het circulaire-economiebeleid op innovatie, grondstoffenstromen en ruimte/regelgeving. De provincie 

wil circulaire koplopers ondersteunen en de groep erachter snel vergroten en laten aansluiten. 

3. sluit met haar circulaire beleid aan op het landelijke circulaire-economiebeleid. 

4. heeft gaandeweg de raakvlakken met andere opgaven en beleidsvelden actief meegenomen in het 

circulaire-economiebeleid. Het blijft de uitdaging om tijd en aandacht voor circulaire economie door de hele 

provinciale organisatie te krijgen en houden. 

5. heeft industrieterreinen van provinciaal belang aangewezen met ruimte voor circulaire economie en zet 

actief in op lobby bij het Rijk en in Europa. Dit kan de provincie helpen bij de voorbereiding op de beweging 

vanuit Europa en het Rijk om in de nabije toekomst meer dwingende maatregelen in te zetten. 

6. ontwikkelt eigen monitoring op het gebied van circulaire economie en nam initiatief tot een gezamenlijke 

monitoringssystematiek met andere provincies en het PBL. 

7. heeft continu aandacht voor leren en bijsturen door adaptief beleid en een dynamische leeragenda. 

8. heeft een communicatiestrategie gericht op bedrijven, samenwerkingspartners en inwoners. 

 

Een volledig circulaire economie in 2050 – wat het beleidsdoel van het Rijk en de meeste provincies is – lijkt 

vooralsnog ver weg. Ondanks de beleidsinzet van (provinciale) overheden is er (nog) geen versnelling van de 

circulaire transitie zichtbaar. Provincie Noord-Holland heeft in de afgelopen jaren een beweging op gang 

gebracht, maar dit is slechts een stap in de transitie naar een volledig circulaire economie. Om de doelen in zicht 

te brengen is meer nodig. Provincies kunnen meer doen om de transitie te versnellen en te ondersteunen. Zij 

kunnen bijvoorbeeld hun impact vergroten door meer urgentie te geven aan de circulaire transitie, door circulaire 

opgaven sterker te integreren in het beleid en de werkpraktijken van andere beleidsdomeinen. Ook kunnen 

provincies meer gebruik maken van regulerende instrumenten om niet alleen de circulaire economie te 

stimuleren, maar ook de lineaire economie af te bouwen. Dit kan bijvoorbeeld door het verminderen van 

overheidsinvesteringen in de lineaire grondstofketen, door (lobby voor) verboden, en in vergunningverlening. 

Provincies moeten zich daarbij wel bewust zijn van de mogelijke consequenties van deze transitie voor andere 

beleidsdoelen, medeoverheden, ondernemers en inwoners. Dit vraagt om het inzichtelijk maken van 

belangenafwegingen en het maken van duidelijke keuzes. Het is aan Provinciale Staten (in hun kaderstellende 

rol) hoe intensief en op welke wijze bijgedragen gaat worden aan het versnellen van de circulaire transitie. 

De hoofdconclusie is verder uitgewerkt in verschillende deelconclusies, zie hiervoor de Bestuurlijke Nota in het 

Eindrapport. 

https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/05/Eindrapport-Circulaire-Economie-Noord-Holland.pdf
https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/05/Eindrapport-Circulaire-Economie-Noord-Holland.pdf


 

Aanbevelingen 

Wat er volgens de Rekenkamer moet gebeuren 

In januari 2023 kwam het Planbureau voor de Leefomgeving (PBL) met de boodschap dat halvering van het 

Nederlandse grondstoffengebruik in 2030 gezien de huidige trends niet wordt bereikt, terwijl dit wel de ambitie is 

van de overheid. Ook Noord-Holland ambieert een volledig circulaire economie. Met haar circulaire-

economiebeleid heeft de provincie in de afgelopen jaren mooie resultaten behaald, maar dit is nog niet genoeg 

om de transitie naar een circulaire economie te versnellen. Als de provincie de doelen voor 2030 en 2050 wil 

halen, dan vraagt dat een intensievere beleidsinzet dan tot nog toe is gehanteerd. Als kaderstellend orgaan zijn 

PS hiervoor aan zet. Zij kunnen GS – naast het uitvoeren van de aanbevelingen 1 t/m 5 – opdracht geven om 

meer activiteiten op te pakken, meer (dwingende) instrumenten in te zetten, meer actoren te mobiliseren, het 

circulaire bewustzijn in de organisatie te vergroten, reflecteren en leren te borgen in de organisatie en de 

organisatie beter inrichten op het (integraal) werken aan transities. 

 

Aanbeveling 1  

Als nieuw of herzien circulaire-economiebeleid aan u voorgelegd wordt, draag GS op dan duidelijk aan te geven: 

a. Voor welke wijzigingen ten opzichte van het voorgaande circulaire-economiebeleid GS hebben gekozen. 

b. Op welke inzichten vanuit monitoring, verzamelde lessen en/of wetenschap het nieuwe circulaire-

economiebeleid gebaseerd is. 

c. In hoeverre aangesloten wordt op landelijk circulair-economiebeleid en welke afwegingen GS daarbij 

hebben gemaakt.   

d. Op welke wijze dit nieuwe beleid middels VTH- en RO-beleid en -instrumentarium anticipeert op het inzetten 

van meer dwingende maatregelen zoals door Europa en het Rijk is aangekondigd. 

e. Hoe het beleid eraan zal bijdragen dat raakvlakken met andere opgaven en beleidsvelden benut worden. 

f. Welke impact de circulaire beleidskeuzes hebben op andere beleidsopgaven, medeoverheden, 

ondernemers en inwoners.   

Betrek deze informatie bij uw besluitvorming over het nieuwe of herziene circulaire-economiebeleid. 

 

Aanbeveling 2  

Vraag GS om u te informeren in hoeverre de huidige interne sturing op transitiethema’s toereikend is om de 

urgentie en verantwoordelijkheid voor circulaire economie in alle onderdelen van de provinciale organisatie te 

laten groeien. 

 

Aanbeveling 3  

Draag GS op om bij het formuleren van nieuw beleid voor andere beleidsvelden dan circulaire economie 

(bijvoorbeeld voor Wonen of de Energietransitie) aandacht te (blijven) besteden aan:  

a. De raakvlakken met de circulaire transitie, en  

b. Het toelichten van de mogelijke impact van de gemaakte beleidskeuzes voor de circulaire transitie, andere 

(transitie)opgaven, medeoverheden, ondernemers en inwoners. 

 

Aanbeveling 4 

Vraag GS om het beleidsinstrument onderwijs toe te voegen aan het circulaire-economiebeleid ten einde de 

bekendheid met, kennis over, en draagvlak voor circulaire economie te vergroten. 

 

Aanbeveling 5 

Draag GS op om in de monitoringsrapportages (verwacht eind 2023 en in 2025) inzicht te bieden in het 

doelbereik en de geleerde lessen.  

 

Meer informatie 

Dit onderzoek heeft geresulteerd in het rapport Circulaire economie en vindt u op onze website 

www.randstedelijke-rekenkamer.nl. Voor meer informatie kunt u zich wenden tot Michael Mekel, 

info@randstedelijke-rekenkamer.nl, tel. 020 58 18 585.  

http://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/
mailto:hoenderdos@randstedelijke-rekenkamer.nl
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Provinciale Staten van Noord-Holland Haarlem, 18 september 2023 

Onderwerp: Eindrapport Randstedelijke Rekenkamer Circulaire Economie

Kenmerk: 2112996/2113001

Bijlagen: 

- Eindrapport
- 5-minuten versie

1. Inleiding

De Randstedelijke Rekenkamer onderzoekt de doelmatigheid, de doeltreffendheid en de 
rechtmatigheid van het door het provinciebestuur gevoerde bestuur (artikel 183 van de 
Provinciewet). In dit kader brengt de Randstedelijke Rekenkamer het voorliggende rapport 
“Circulaire economie” aan Provinciale Staten uit. Provinciale Staten behandelt 
rekenkamerrapporten standaard in de betreffende vakcommissie en rondt deze af met een 
Statenbesluit.

Dit Rekenkameronderzoek richt zich op wat er nodig is om de gestelde doelen voor een 
circulaire economie te realiseren. De Rekenkamer streeft naar een onderzoeksuitkomst die 
helpend is aan het proces waar de provincies zich in bevinden. De Rkenkamer wil van 
toegevoegde waarde zijn, ondersteunend aan de kaderstellende en controlerende rol van 
Provinciale Staten. De achterliggende gedachte daarbij is dat de Rekenkamer bekijkt of het 
beleid doeltreffend is. Voor transities in een vroege fase is dit geen eenvoudige vraag om te 
beantwoorden, wel wil RRK een beeld geven of de provincies op de goede weg zijn. 
Om die reden is dit rapport vooral beschrijvend en vergelijkend van aard.

2. Onderzoeksvragen & aanbevelingen

De centrale onderzoeksvraag is: 

Op welke manier dragen de provincies Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland 
bij aan de transitie naar een circulaire economie en wat kunnen de provincies van elkaar 
leren als het gaat om hun beleid en de uitvoering daarvan?
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De centrale onderzoeksvraag is in het rapport uitgewerkt in acht onderzoeksvragen. De 
rapportage bevat een acht deelconclusies met betrekking tot Provincie Noord-Holland 
waarbij wordt geschetst hoe de andere provincies het doen. 

De hoofdconclusie uit het onderzoek is de volgende:

De transitie naar een circulaire economie wordt steeds urgenter. De nog altijd groeiende vraag 
naar grondstoffen vergroot de druk op klimaat, natuur en leefomgeving. Ook wordt steeds 
duidelijker dat een meer onafhankelijke en stabiele grondstoffenpositie van strategisch en 
economisch belang is voor Nederland. Voor ondernemers is betaalbaarheid en 
leveringszekerheid van grondstoffen immers van groot belang voor een toekomstbestendige 
bedrijfsvoering. De Randstedelijke provincies en onder andere het Rijk willen de transitie naar 
een circulaire economie versnellen. In 2017 hebben zij daartoe het Grondstoffenakkoord 
ondertekend. 
Een volledig circulaire economie in 2050 – wat het beleidsdoel van het Rijk en de meeste 
provincies is – lijkt vooralsnog ver weg. Ondanks de beleidsinzet van (provinciale) overheden is 
er (nog) geen versnelling van de circulaire transitie zichtbaar. 

Provincie Noord-Holland: 
- heeft in 2015 het thema circulaire economie verkend en sinds 2017 beleid ontwikkeld

voor de circulaire-economietransitie. Het huidige beleid loopt tot en met 2025.
- focust het circulaire-economiebeleid op innovatie, grondstoffenstromen en

ruimte/regelgeving. De provincie wil circulaire koplopers ondersteunen en de groep
erachter snel vergroten en laten aansluiten.

- sluit met haar circulaire beleid aan op het landelijke circulaire-economiebeleid.
- heeft gaandeweg de raakvlakken met andere opgaven en beleidsvelden actief

meegenomen in het circulaire-economiebeleid. Het blijft de uitdaging om tijd en
aandacht voor circulaire economie door de hele provinciale organisatie te krijgen en
houden.

- heeft industrieterreinen van provinciaal belang aangewezen met ruimte voor circulaire
economie en zet actief in op lobby bij het Rijk en in Europa. Dit kan de provincie helpen
bij de voorbereiding op de beweging vanuit Europa en het Rijk om in de nabije
toekomst meer dwingende maatregelen in te zetten.

- ontwikkelt eigen monitoring op het gebied van circulaire economie en nam initiatief tot
een gezamenlijke monitoringssystematiek met andere provincies en het PBL.

- heeft continu aandacht voor leren en bijsturen door adaptief beleid en een dynamische
leeragenda.

- heeft een communicatiestrategie gericht op bedrijven, samenwerkingspartners en
inwoners.

Provincie Noord-Holland heeft in de afgelopen jaren een beweging op gang gebracht, maar dit 
is slechts een stap in de transitie naar een volledig circulaire economie. Om de doelen in zicht 
te brengen is meer nodig. Provincies kunnen meer doen om de transitie te versnellen en te 
ondersteunen. Zij kunnen bijvoorbeeld hun impact vergroten door meer urgentie te geven aan 
de circulaire transitie, door circulaire opgaven sterker te integreren in het beleid en de 
werkpraktijken van andere beleidsdomeinen. Ook kunnen provincies meer gebruik maken van 
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regulerende instrumenten om niet alleen de circulaire economie te stimuleren, maar ook de 
lineaire economie af te bouwen. Dit kan bijvoorbeeld door het verminderen van 
overheidsinvesteringen in de lineaire grondstofketen, door (lobby voor) verboden, en in 
vergunningverlening. Provincies moeten zich daarbij wel bewust zijn van de mogelijke 
consequenties van deze transitie voor andere beleidsdoelen, medeoverheden, ondernemers en 
inwoners. Dit vraagt om het inzichtelijk maken van belangenafwegingen en het maken van 
duidelijke keuzes. 

Het is aan Provinciale Staten (in hun kaderstellende rol) hoe intensief en op welke wijze 
bijgedragen gaat worden aan het versnellen van de circulaire transitie.

Aanbevelingen en reactie van GS
In het rapport staan 5 aanbevelingen vermeld voor GS. 
GS heeft op 21 juni 2023 per brief gereageerd op de conclusies en aanbevelingen van de 
rekenkamer. Voor de volledige reactie van GS zie pagina 22 tot en met 26 van het rapport. In 
deze voordracht wordt de reactie van GS opgenomen op de vijf aanbevelingen, welke integraal 
zijn opgenomen als voorgestelde besluitpunten.

Aanbeveling 1: 
Als nieuw of herzien circulaire-economiebeleid aan u voorgelegd wordt, draag GS op dan 
duidelijk aan te geven:
a. Voor welke wijzigingen ten opzichte van het voorgaande circulaire-economiebeleid GS
hebben gekozen.
b. Op welke inzichten vanuit monitoring, verzamelde lessen en/of wetenschap het nieuwe
circulaire-economiebeleid gebaseerd is.
c. In hoeverre aangesloten wordt op landelijk circulair-economiebeleid en welke afwegingen GS
daarbij hebben gemaakt.
d. Op welke wijze dit nieuwe beleid middels VTH- en RO-beleid en -instrumentarium
anticipeert op het inzetten van meer dwingende maatregelen zoals door Europa en het Rijk is
aangekondigd.
e. Hoe het beleid eraan zal bijdragen dat raakvlakken met andere opgaven en beleidsvelden
benut worden.
f. Welke impact de circulaire beleidskeuzes hebben op andere beleidsopgaven, medeoverheden,
ondernemers en inwoners.
Betrek deze informatie bij uw besluitvorming over het nieuwe of herziene circulaire-
economiebeleid.

Reactie van GS:
Wij kunnen deze aanbeveling volledig overnemen.

Aanbeveling 2: 
Vraag GS om u te informeren in hoeverre de huidige interne sturing op transitiethema’s 
toereikend is om de urgentie en verantwoordelijkheid voor circulaire economie in alle 
onderdelen van de provinciale organisatie te laten groeien.

Reactie van GS:
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Wij zullen deze aanbeveling meenemen in de tussenevaluatie van ons beleid voor 
circulaire economie die dit jaar wordt uitgevoerd. Deze tussenevaluatie is vooral 
gericht op de effecten van ons beleid op de transitiethema's en heeft een lerend 
karakter. De 
tussenevaluatie gaat over de circulaire inzet van alle onderdelen van de provinciale 
organisatie zoals opgenomen in de actieagenda.

Aanbeveling 3:
Draag GS op om bij het formuleren van nieuw beleid voor andere beleidsvelden dan 
circulaire economie (bijvoorbeeld voor Wonen of de Energietransitie) aandacht te (blijven) 
besteden aan: 
a. De raakvlakken met de circulaire transitie, en
b. Het toelichten van de mogelijke impact van de gemaakte beleidskeuzes voor de
circulaire transitie, andere (transitie)opgaven, medeoverheden, ondernemers en inwoners.

Reactie van GS: 
Wij zien het belang van het toetsen van de effecten van nieuw beleid van andere 
beleidsdomeinen op de transitie naar een circulaire economie. En ook het belang 
van het 
toelichten van de mogelijke impact van beleidskeuzes op belanghebbenden. Dit 
geldt ook voor andere  transitie-opgaven zoals klimaat en energie. Met name voor 
de grote transities zijn we ons ervan bewust dat deze elkaar raken en in elkaar 
haken. Het beleid voor circulaire economie wint aan kracht als deze in samenhang 
wordt meegenomen in alle relevante beleidsterreinen en vice versa. 
Deze aanbeveling kunnen wij overnemen.

Aanbeveling 4:
Vraag GS om het beleidsinstrument onderwijs toe te voegen aan het circulaire-
economiebeleid ten einde de bekendheid met, kennis over, en draagvlak voor circulaire 
economie te vergroten.

Reactie van GS:
Het klopt dat het thema 'onderwijs' momenteel niet expliciet is opgenomen als 
beleidsinstrument in onze Actieagenda. Toch wordt hier op kleine schaal wel op 
ingezet, zoals het programma 'Baas van de provincie' (gastlessen op bepaalde 
thema's op scholen), ad hoc verzoeken voor gastcolleges en de contacten die met 
kennisinstellingen zijn gelegd. Indien Provinciale Staten dit wensen, kunnen wij dit 
instrument toevoegen aan de (geactualiseerde) Actieagenda.

Aanbeveling 5:
Draag GS op om in de monitoringsrapportages (verwacht eind 2023 en in 2025) inzicht te 
bieden in het doelbereik en de geleerde lessen.

Reactie van GS:
Wij kunnen in de tussenevaluatie en de monitorings- of voortgangsrapportages 
deze aanbeveling meenemen. De tussenevaluatie focust daarbij op de geleerde 
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lessen en hoever we staan met de uitvoering van het beleid voor circulaire 
economie extern en binnen onze eigen organisatie. De monitoringsrapportages 
bieden onder meer inzicht in het 
doelbereik.

De Rekenkamer stelt dat als de provincie de doelen voor 2030 en 2050 wil 
halen, dat een intensievere beleidsinzet vraagt dan tot nog toe is gehanteerd. Als 
kaderstellend orgaan zijn PS hiervoor aan zet. Zij kunnen GS – naast het uitvoeren van de 
aanbevelingen 1 t/m 5 – opdracht geven om meer activiteiten op te pakken, meer 
(dwingende) instrumenten in te zetten, meer actoren te mobiliseren, het circulaire 
bewustzijn in de organisatie te vergroten, reflecteren en leren te borgen in de organisatie 
en de organisatie beter inrichten op het (integraal) werken aan transities.

3. Voorstel

De aanbevelingen gericht aan Gedeputeerde Staten, van de Randstedelijke Rekenkamer bij 
het rapport ‘Circulaire economie’ zijn, geherformuleerd als besluitpunten, opgenomen in 
het ontwerpbesluit. 

Het college van Gedeputeerde Staten geeft aan hoe zij opvolging willen geven aan de 
aanbevelingen. De Rekenkamer heeft naar aanleiding van de reactie van GS van 21 juni 
2023 geen nadere opmerkingen (zie blz. 27 van het rapport). 

De commissie Bestuur heeft in haar vergadering van 18 september 2023 het rapport 
besproken en adviseert aan PS te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

P. van Teeuwen,  voorzitter Statencommissie Bestuur

Drs. J. Faber, griffier Statencommissie Bestuur
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Ontwerpbesluit

Nr. 49-2023

Provinciale Staten van Noord-Holland;

- gelezen de voordracht van de Statencommissie Bestuur van 18 september 2023,

- gelezen het rapport van de Randstedelijke Rekenkamer, getiteld “Circulaire
economie”

- gelet op de bespreking en het advies van de commissie Bestuur van 18 september
2023;

besluiten:

GS te verzoeken om 

1. Bij nieuw of herzien circulaire-economiebeleid duidelijk aan te geven:
a. Voor welke wijzigingen ten opzichte van het voorgaande circulaire-
economiebeleid GS hebben gekozen.
b. Op welke inzichten vanuit monitoring, verzamelde lessen en/of wetenschap het
nieuwe circulaire economiebeleid gebaseerd is.
c. In hoeverre aangesloten wordt op landelijk circulair-economiebeleid en welke
afwegingen GS daarbij
hebben gemaakt.
d. Op welke wijze dit nieuwe beleid middels VTH- en RO-beleid en -
instrumentarium anticipeert op het inzetten
van meer dwingende maatregelen zoals door Europa en het Rijk is aangekondigd.
e. Hoe het beleid eraan zal bijdragen dat raakvlakken met andere opgaven en
beleidsvelden benut worden.
f. Welke impact de circulaire beleidskeuzes hebben op andere beleidsopgaven,
medeoverheden,
ondernemers en inwoners.

2. PS te informeren in hoeverre de huidige interne sturing op transitiethema’s toereikend
is om de urgentie en verantwoordelijkheid voor circulaire economie in alle onderdelen
van de provinciale organisatie te laten groeien.
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3. Bij het formuleren van nieuw beleid voor andere beleidsvelden dan circulaire economie
(bijvoorbeeld voor Wonen of de Energietransitie) aandacht te (blijven) besteden aan:

a. De raakvlakken met de circulaire transitie, en
b. Het toelichten van de mogelijke impact van de gemaakte beleidskeuzes voor de
circulaire transitie, andere (transitie)opgaven, medeoverheden, ondernemers en
inwoners.

4. Het beleidsinstrument onderwijs toe te voegen aan het circulaire-economiebeleid ten
einde de bekendheid met, kennis over, en draagvlak voor circulaire economie te
vergroten.

5. In de monitoringsrapportages (verwacht eind 2023 en in 2025) inzicht te bieden in het
doelbereik en de geleerde lessen.

Haarlem, 2 oktober 2023

Provinciale Staten voornoemd,

voorzitter

statengriffier
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Afbouw lineaire economie onderdeel economisch beleid

De Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023, ter bespreking

van agendapunt L0, "Eindrapport Circulaire Economie NH Randstedelijke Rekenkamer (VD-49)",

constaterende dat:
o het belang van de circulaire economie in het coalitieakkoord Verbindend Vooruit

onderschreven wordt;
o de Randstedelijke Rekenkamer constateert dat geen versnelling is gezien in de transitie naar

een circulaire economie;
o in de provinciale Actieagenda 2027-2025 staat geschreven "aan de ene kant wordt de

circulaire economie opgebouwd, aan de andere kant moet de lineaire economie worden

afgebouwd";
o de Rekenkamer eveneens constateert dat afbouw geen expliciet onderdeel is van het

circulaire economie-beleid (pagina 60);

overwegende dat:
. de provincie streeft naar een volledig circulaire economie in 2050;

. de transitie een samenspel is van bedrijven, overheden, maatschappelijke organisaties en

kennisinstellingen; en de provincie dus geen volledige sturing heeft, maar wel een

belangrijke schakel is en eigen mogelijkheden heeft;

r GS werkt aan de actualisatie van de uitvoeringsagenda economie;

dragen GS op:
. de afbouw van de lineaire economie expliciet onderdeel te maken van het geactualiseerde

(circulair) economisch beleid;
. vooraf inzichtelijk te maken welke middelen de provincie zou kunnen inzetten en wat

aanvullend nodig is van andere partijen,

en gaan over tot de orde van de dag.

Michel Klein

ChristenUnie

Ellinoor Jorna

Partij voor de Dieren
Laurien Berkvens

D66

D66
noord-holland

AANGENOMEN
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Staten betrekken bij keuzes actualisatie economisch beleid

De Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023, ter bespreking

van agendapunt 1O, "Eindrapport Circulaire Economie NH Randstedelijke Rekenkamer (VD-49)",

constaterende dat:
¡ het belang van de circulaire economie in het coalitieakkoord Verbindend Vooruit

onderschreven wordt;
o GS werkt aan de actualisatie van de uitvoeringsagenda economie;
o ln 2025 een nieuwe Actieagenda Circulaire Economie wordt vastgesteld;

r het rapport van de Randstedelijke Rekenkamer handvatten geeft en suggesties doet om

"circulaire opgaven sterker te integreren in het beleid en de werkterreinen van andere

beleídsdomeinen",

overwegende dat:
. er belangrijke keuzes gemaakt moeten worden bij de actualisatie van de uitvoeringsagenda

economie en de Actieagenda Circulaire Economie;
r het van waarde is als de staten richtinggevende input kunnen geven voor deze actualisatie,

dragen GS op:
. om ruim voor de vaststelling het nieuwe (circulair) economisch beleid de staten om input te

vragen op basis van een eerste schets van de het nieuwe beleid ("8O% versie") en de

beschrijving van een de belangrijke keuzes waar de provincie voor staat,

en gaan over tot de orde van de dag.

Michel Klein

ChristenUnie

AANGENOMEN
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Motie Sociaal fundament

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023, te Haarlem,

ter behandeling van het Eindrapport Circulaire Economie NH Randstedelijke Rekenkamer

Constaterende dat,
- De Rekenkamer het beleid op het gebied van circulaire economie van de vier

provincies heeft onderzocht en daartoe een aantal aanbevelingen doet
- De Brede basismonitor laat zien dat het vermogen van huishoudens in Noord-

Holland consequent lager ligt dan het Nederlands gemiddelde

Ovenruegende dat,
- Het rapport van de Rekenkamer handvatten geeft om mee te nemen voor de

herziening van de actieagenda circulaire economie
- Gedeputeerde Staten heeft aangegeven dat er ook een herziening komt van de

uitvoeringsagenda economisch beleid van Noord-Holland
- De omslag naar een circulaire economie ook mogelijkheden geeft om het sociaal

welzijn van onze inwoners explicieter mee te nemen in ons economisch beleid

Verzoekt het college,
- ln aanloop naar de herziening van de uitvoeringsagenda economisch beleid en de

herziening van de actieagenda circulaire economie expliciet te schetsen welke

mogelijkheden de provincie heeft om ook de koppeling met een stevig sociaal

fundament in relatie tot arbeid te maken

En gaan over tot de orde van de dag,

Anouk Gielen
GroenLinks

Dennis Heijnen
CDA

Fatima Oulad Hadj
Partij van de Arbeid

Ellinoor Jorna
Partij voor de Dieren

Maik de Weerdt
Volt

Michel Klein

ChristenUnie

Remine Alberts
SP

AANGENOMEN
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Motie Vooruitkijken
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023,ter behandeling van
agenda pu nt Eindra pport circu la ire Econom ie N H Randstedelijke Re kenka mer;

constaterende dat:

- we voor de urgente taak staan om zo snel mogelijk de transitie door te maken naar een
circulaire economie;

- Noord Holland op dit tempo de circulaire transitie doelen voor 2030 en 2050 niet gaat
ha len;

- door Europa en het Rijk is aangekondigd dat in de nabije toekomst meer richtinggevende
en dwingende maatregelen ingezet worden. Provincies kunnen zich volgens de RRK
hierop voorbereiden door onder andere circulaire economie een groter onderdeel te
laten zijn van de opdrachtverlening aan de Omgevingsdiensten, bouwstenen uit de
Bouwstenenvisie CE en VTH op te nemen in het beleid voor vergunningverlening, toezicht
en handhavine (VTH);

- provincies zoals Zuid-Holland zich al via o.a. VTH voorbereiden op deze beweging vanuit
Europa en het Rijk;

overwegende dat:
- het belang van círculaire economie in het coal¡tieakkoord Verbindend vooruit wordt

onderschreven;
- het belang van het versnellen van de circulaire transitie wordt aangestipt door de

Ra ndstedelijke Reken kamer;
- er op dit moment nog geen versnelling is gezien in de transitie naar een circulaire

economie;
- de provincie meer regulerende instrumenten kan inzetten om niet alleen de circulaire

economie te stimuleren, maar ook de lineaire economie af te bouwen;
- de IPO Bouwstenenvisie CE en VTH beschrijft hoe het VTH-instrumentarium gericht kan

worden íngezet om de transitie naar een circulaire economie te versnellen;

gehoord de discussie,

roepen GS op:

uit te werken hoe de provincie precies de IPO Bouwstenenvisie CE en VTH gaat verwerken in
eigen beleid en het VTH-instrumentarium gaat inzetten om de transitie naar een círculaire
economie te versnellen;
hieroveî dit jaar terugkoppeling te geven aan pS;

en gaan ovèr tot de orde van de dag

Ellinoor iorna
Partij voor de Dieren

Michel Klein
ChristenUnie

AANGENOMEN
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Motie Circulair, laat maar zien

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023, ter behandeling van
agenda punt Eind ra pport Circulaire Econom ie N H Ra ndstedelijke Rekenka mer;

constaterende dat:
- het belang van circulaire economie in het coalitieakkoord 'Verbindend Vooruit' wordt

onderschreven;
- er op dit moment nog geen versnelling is gezien in de transitie naar een circulaire

economie;
- het belang van het versnellen van de circulaire transitie wordt aangestipt door de

Ra ndstedelijke Rekenkamer;

overwegende dat:
- nog veel onduidelijk is over hoe de circulaire economie eruit gaat zien;
- niemand nog precies weet hoe materiaalstromen in de circulaire economie eruit komen

te zien;
- inzicht in hóe een circulaire economie eruit kan zien en werkt essentieel is om de eerste

stappen te zetten in een transitie naar circulaire economie;
- we deze stappen in gezamenlijkheid willen zetten en met hetzelfde beeld;

gehoord de discussie,

roepen GS op:

: *om als voolbeeld en ingpiratie een pilotproject in de circulaire en natuurinclu-sieve

woningbouw te+eleete+enlg_Vgkgl¡_e! waarbij de stromen van energie, materiaal, diensten

en goederen voor hier en nu, en straks en elders inzichtelijk worden gemaakt;'
daarover contact oo te nemen met relevante na rti te n fspmeenten. etc-l:
DÇ zn cnol mnoal iv tn fô irhta n over de kheden van zn'n nilntnrniartli

en gaan over tot de orde van de dag.

Ellinoor Jorna
Partij voor de Dieren

AANGENOMEN
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Motie 'Pas op de plaats voor wat betreft transitie naar een circulaire
economie!'

De Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023, te Haarlem,

Constaterende dat

het Eindrapport Circulaire Economie van de Randstedelijke Rekenkamer van mening is dat de

transitie naar een circulaire economie steeds urgenter wordt vanwege de druk op klimaat,

natuur en leefomgeving;

en dat een meer onafhankelijke en stabiele grondstoffenpositie van strategisch en economisch

belang is voor Nederland, aangezien voor ondernemers een betaalbaarheid en

leveringszekerheid van grondstoffen van groot belang is voor een toekomstbestendige

bedrijßvoering;

het Eindrapport, net als de Rijksoverheid en de Randstedelijke provincies, voorts van mening

is dat een vêrsnelling van de transitie naar een circulaire economie noodzakelijk is en zij zich

daaraan gecommitteerd hebben via de ondertekening van het Crondstoffenakkoord 2017;

claaftoe door Provincie de circulaire econolnie als beleidsdoel meer geihtegreerd dient te

worden in beleid en werkpraktijken van andere beleidsdomeinen;

er meer regulerende instrumenten zouden dienen te worden ingezet om de circulaire economie

te stimuleren en de lineaire economie af te bouwen door het verminderen van eigen

investeringen in lineaire grondstoffen, het weigeren van vergunningen aan ofzelfs het

verbieden van gebruik van dergelijke grondstoffen.

Voorts c ons taterende dat :

a

a

a

a

a

a de ontwikkelingen rondom het klirnaat geen transitie naar een circulaire economie vereisen,

aangezien de impact van mensen op klimaatverandering volgens de gangbare wetenschap te

verwaarlozen is;

het streven naar een circulaire economie op gespannen voet staat met de tegelijkertijd
nagestreefde energietransitie; veel grondstoffen die voor biomassa, zonnepanelen en

windmolens worden gebruikt zijn lineair en bovendien niet recyclebaar of snel hernieuwbaar;

zolangdeze energietransitie wordt nagestreefd het gestelde doel van een volledig circulaire

economie in 2050 per definitie onhaalbaar is.

het twijfelachtig is of de prijs van circulaire grondstoffen per definitie lager zal uitvallen dan

die van lineaire grondstoffen; het huidige prijsniveau van vele lineaire grondstoffen wordt niet

zozeet bepaald door de beperkte beschikbaarheid ervan, als wel a) een volstrekt kunstmatige

prijspolitiek via allerlei belastingen en subsidies en b) een welhaast suibidale buitenlandse

a
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politiek die de verhouding met cruciale grondstoffenleveranciers en daarmee de levering van

lineaire grondstoffen onnodig belemmert.

Ovenvegende dqt;

de transitie naar een circulaire economie op zichzelf genomen positief dient te worden
gewaardeerd;

wat ons betreft de energietransitie daarop een volstrekt onaanvaardbare hypotheek legt;

en, uitgaand van het principe van prudent bestuur, waarbij a) rekening wordt gehouden met de

draagkacht van onze huidige economie en b) geen onverantwoorde financiële hypotheek

wordt gelegd op de schouders van toekornstige generaties, te allen tijde gestreefd dient te
worden naar ambities die budgetneutraal kunnen worden gerealiseerd en er daarom kritisch
gekeken dient te worden naar de conclusies van het voolliggende Eindrapport;

dat tegen die achtergrond het advies om lneer regulerende instrumenten als weigering
vergunningen te verlenen voor ofzelfs een verbod op het gebruik van lineaire grondstoffen
volstrekt onacceptabel is;

dat het gestelde doel van een volledig circulaire economie sowieso onhaalbaar is en daarom op

geen enkele manier te verenigen valt met het principe van prudent bestuur;

de provincie volgens artikel 124 lid I van de Nederlandse Gronclwet een eigen bevoegclheicl

heeft om zich in te zetten voor de belangen van haar inwoners en zich derhalve niet
noodzakelijkerwijs hoeft te committeren aan van Rijkswege voorgestaan beleid.

Verzoekt Gedeputeerde Smren.

de aanbevelingen zoals gedaan in het voorliggende Eindrapport Circulaire Econolnie voor
kennisgeving aan te nemen;

zich niet langer te committeren aan het volstrekt onhaalbare doel een volledig circulaire
economie in 2050 en pas op de plaats te maken voor wat betreft de transitie naar een circulaire
economie

en gaat over tot de orde van de dag.

Ondertekening,

Ralf Dekker
Forlun voor Democratie
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Motie: Koploper in circulair inkopen

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 2 oktober 2023, ter behandeling van

eind rapport Circula ire economie N H Ra ndstedelijke rekenkamer;

Constaterende dat:

r de EU in 2050 klimaatneutraal wil zijn, en circulariteit daarin een cruciale rol speelt;
o het Rijk streeft naar een volledig circulaire economie in Nederland in 2050, en de provincie

het grondstoffenakkoord heeft ondertekend;
o dat de provincie, door het gebrek aan wetgeving, regie en budgetten vanuit het Rijk,

volledige beleidsvrijheid heeft op het gebied van circulaire economie;
o de provincie deelneemt aan het MRA programma Circuloire economie, met een van de

hoofddoelen om koploper te zijn op het gebied van circulaire inkoop;
o de provincie de leidende organisator is van de MRA in het Europese samenwerkingsverband

'Circular Cities and Regions lnitiative', en daarmee een voorbeeldrol moet hebben;
¡ het belang van het versnellen van de circulaire transitie wordt aangestipt door de

Randstedelijke Rekenkamer om de doelen voor 2030 en 2050 te halen;
o provincie Noord-Holland met huidige nèleiO haar doelen niet gaat halen;
¡ veel partijen in de afgelopen commissievergadering Bestuur op 18 september het belang van

circulaire economie inzien.

Overwegende dat:
o de provincie in 2018 een intentieovereenkomst in de MRA heeft getekend met als doel om in

2030 voor IO0%in MRA verband circulair in te kopen;
o het belang van het versnellen van de circulaire transitie wordt aangestipt door de

Ra ndstedelijke Reken kamer;
o het rekenkamer rapport concludeert dat ondanks huidig beleid de transitie naar circulaire

economie niet is versneld;
o de coalitiepartners koploper willen zijn in de omschakelíng naar circulariteiU
¡ de provincie slechts een beperkte rol in de transitie naar een circulaire economie kan spelen;

o de provincie een voorbeeldfunctie heeft te vervullen;
o de provincie volledige zeggenschap heeft over haar eigen inkoopbeleid;
r lnkoopbeleid bijna alle provinciale beleidsterreinen raakt;

Gehoord de discussie

vraagt Gedeputeerde Staten om:
o te onderzoeken wat nodig is om per 2027 voor 100% circulair in te kopen;

o De resultaten vóór het actualiseren van de actieagenda met PS te delen, zodat PS in haar

kaderstellende rol de beste afweging kan maken.

En gaan over tot de orde van de dag.

Christen
Unie

Maik de Weerdt
Volt

Anneke van der Helm Michel Klein

SOPLUS ChristenUnie
Ellinoor Jorna

Partij voor de Dieren
Laurien Berkens
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Mondelinge vragen CDA voor het Vragenuur PS 2 oktober 2023 

Stikstofruimte voor PAS-melders en stikstofruimte voor Schiphol 

CDA Noord-Holland vindt het van groot belang dat er op korte termijn een oplossing komt voor 
de PAS-melders, interimmers en vrijgestelde bedrijven. (Hierna wordt deze gehele groep 
aangeduid als PAS-melders.) De eigenaren van deze bedrijven verkeren al jaren in grote 
onzekerheid en zijn in veel gevallen de wanhoop nabij. De overheid heeft steeds beloofd dat er 
een oplossing komt voor hun situatie maar heeft tot heden nog slechts voor zeer weinig bedrijven 
de PAS-melding omgezet in een vergunning. 

Schiphol heeft een vergunning verkregen door extern salderen. Waarom wordt dat bij Schiphol 
wel toegestaan en waarom mag de provincie tot heden geen stikstofruimte beschikbaar stellen 
aan PAS-melders via bijvoorbeeld extern salderen? Het lijkt of hiermee met twee maten wordt 
gemeten. 

De provincie had het plan om 20 agrarische bedrijven op te kopen en met de stikstofruimte van 
deze bedrijven zouden 70% tot 80% van de PAS-melders gelegaliseerd worden. Gedeputeerde 
Rommel heeft dat vorig jaar ook aangekondigd in een PS-vergadering. Het CDA wil dat dat plan zo 
spoedig mogelijk wordt uitgevoerd en heeft daarover de volgende vragen: 
 

1. Wat zijn de exacte redenen dat dit plan van de provincie voor legalisatie van PAS-melders 
tot op heden niet is uitgevoerd?  

2. Wij hebben onlangs vernomen dat een van de oorzaken van het niet uitvoeren zou zijn dat 
er sprake zou zijn van staatssteun. Als dat zo is waarom kan de landelijke overheid dan 
wel stikstofruimte kopen/vrijmaken voor het legaliseren van pas-melders en de provincie 
niet?  

3. Geldt de legalisatie door het Rijk dan niet als staatssteun? 
4. Kunt u ons de documenten van het Rijk of van de Europese Unie doen toekomen waaruit 

blijkt dat het plan van de provincie niet door kon gaan omdat sprake zou zijn van 
staatssteun?  

5. In onze ogen is er sprake van rechtsongelijkheid als de landelijke overheid wel 
stikstofruimte kan geven aan PAS-melders en de provincie niet. Kunt u nogmaals bij het 
Rijk en/of bij de Europese Unie een aanvraag indienen om het plan alsnog door te laten 
gaan? 

6. Boeren kunnen onderling extern salderen. In de praktijk blijft er dan vaak stikstofruimte 
over bij de stoppende partij omdat de opkoper niet alles nodig heeft. Kan er met spoed 
een stikstofbank opgericht worden waar de resterende stikstof in opgenomen kan 
worden?  

7. Wanneer kunt u dat geregeld hebben?  
8. Is de provincie van plan om op korte termijn stikstofruimte bij (agrarische)bedrijven die 

stoppen te gaan opkopen? Zo nee, waarom niet?  
9. Kunt u dan ook de restpartijen opkopen die overblijven na extern salderen? Zo nee, 

waarom niet? 
10. Wanneer is de provincie in staat om stikstofruimte te vergunnen aan PAS-melders? 
11. Krijgen de PAS-melders vanaf heden prioriteit bij het beschikbaar stellen van 

stikstofruimte? Zo nee waarom niet?  
12. Heeft de provincie een rol gespeeld bij de stikstofvergunning voor Schiphol en zo ja welke 

rol heeft de provincie gespeeld.  

  

Willemien Koning (CDA) 



 

Aanvullende mondelinge vragen GroenLinks  
voor het Vragenuur PS 2 oktober 2023 
naar aanleiding van het verlenen van een natuurvergunning aan Schiphol 
 
 
Op dinsdag 26 september werd via diverse media bekend dat demissionair Minister Christianne 
van de Wal van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit Schiphol alsnog een natuurvergunning 
heeft verleend. Dit ondanks de controversieel verklaring van de afdoening van een motie waarin 
wordt gesteld dat deze vergunning niet verleend mag worden zolang de luchtvaart niet kan 
garanderen dat ze een evenredige bijdrage kan leveren aan het oplossen van de huidige 
stikstofproblematiek. 
 
Op de Provinciale Statenvergadering 19 december 2022 hebben de Staten een actualiteitendebat 
gevoerd over de uitkoop van verschillende agrariërs door Schiphol in Noord-Holland. Daar hebben 
verschillende partijen in de Staten aangegeven de uitkoop door Schiphol als ongewenst te 
beschouwen; voor de gebiedsprocessen, het vertrouwen daarin en de inzet van stikstof voor 
urgente opgaven in Noord-Holland. 
 
Naar aanleiding van de uitgifte van deze vergunning en het voorafgaande debat heeft de fractie 
van GroenLinks de volgende vragen voor de gedeputeerde. 
 
Vragen: 
 

1. Is GS net als GL van mening dat het verlenen van een natuurvergunning aan Schiphol een 
slecht signaal afgeeft richting kleinere ondernemingen, waaronder PAS-melders, die nog 
steeds in onzekerheid verkeren rondom hun natuurvergunning?  

 
2. In aanvulling op hierboven. Is GS het met GL eens dat het verlenen van deze 

natuurvergunning daarmee afdoet aan de inzet van de Provincie op de gebiedsprocessen, 
het vertrouwen daarin en, voorvloeiend hieruit, de inzet van stikstof voor urgente 
opgaven in Noord-Holland? 
 

3. In aanvulling op hierboven. Is GS het met GL eens dat het verlenen van deze 
natuurvergunning zorgt voor een negatief precedent en wildwestpraktijken, waarbij 
vermogende bedrijven makkelijk de stikstofrechten kunnen aankopen, terwijl kleinere 
ondernemers in onzekerheid blijven verkeren? 
 

4. Was GS, al dan niet vanuit zijn rol als voorzitter van de BRS, bekend met deze intentie van 
de minister om de natuurvergunning te verlenen? 
 

a. Zo ja, is de BRS of GS als voorzitter daarvan om advies gevraagd door de minister? 
 

5. Heeft GS inmiddels contact gezocht met minister Van der Wal hierover en wat was de 
insteek van het gesprek? 

 
 

Namens de fractie van GroenLinks Noord-Holland,  
Walter Freeman en Nicole van der Waart 



Aanvullende mondelinge vragen ChristenUnie  
voor het Vragenuur PS 2 oktober 2023 
inzake “intrekken natuurvergunningen agrariërs t.b.v. Schiphol” 

 

 

De provincie heeft besloten om de vergunning van 5 agrarische bedrijven in te trekken ten 

behoeve van de natuurvergunning die het ministerie van LNV aan Schiphol heeft verleend (zie 

https://www.noord-

holland.nl/Actueel/Archief/2023/September_2023/Provincie_verleent_intrekkingsverzoeken_voor

_natuurvergunningen_die_Schiphol_kocht). 

 

1. Is het college van GS het met ons eens dat het onwenselijk is dat stikstofrechten van 

agrarische bedrijven worden gebruikt voor de legalisatie van de stikstofuitstoot van 

Schiphol? 

2. Heeft het college overwogen of geprobeerd om intrekverzoeken van de vergunningen niet 

te honoreren? Zo nee, waarom niet? 

3. Heeft GS geprobeerd de vrijgekomen stikstofrechten volledig in te zetten voor onze eigen 

provinciale doelen op het gebied van natuurversterking, toekomst voor de agrarische 

sector, en legalisatie van PAS-melders? Zo nee, waarom niet? 

4. Is GS voornemens om in te de toekomst te voorkomen dat agrarische stikstofrechten 

gebruikt worden door andere sectoren? Bent u bereid om een schot te introduceren 

tussen NOx en NH3? Zo nee, waarom niet? 

5. Het rijk is bezig met het reduceren van het aantal vluchten op Schiphol. Wanneer 

daardoor de stikstofuitstoot afneemt, zijn er afspraken gemaakt over het “teruggeven” 

van de overbodige stikstofruimte aan de provincie? Zo nee, bent u bereid die alsnog te 

maken? 

6. Hoe verhoudt het beschikbaar stellen van agrarische stikstofruimte aan Schiphol zich tot 

de breed gedragen mening in de provinciale politiek dat “vliegvelden ook hun eerlijke 

bijdrage moeten leveren aan het oplossen van het stikstof probleem”? 

7. Hoe verhoudt de enorme ruimte in de vergunning van Schiphol (meer dan nodig volgens 

de kabinetsplannen) die mogelijk wordt gemaakt door deze intrekkingen zich tot de 

breed gedragen mening dat “de luchtkwaliteit rond vliegvelden moet worden verbeterd”? 

 

Michel Klein 

ChristenUnie 

https://www.noord-holland.nl/Actueel/Archief/2023/September_2023/Provincie_verleent_intrekkingsverzoeken_voor_natuurvergunningen_die_Schiphol_kocht
https://www.noord-holland.nl/Actueel/Archief/2023/September_2023/Provincie_verleent_intrekkingsverzoeken_voor_natuurvergunningen_die_Schiphol_kocht
https://www.noord-holland.nl/Actueel/Archief/2023/September_2023/Provincie_verleent_intrekkingsverzoeken_voor_natuurvergunningen_die_Schiphol_kocht
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